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ZITTINGSJAAR 1937- 1938. 

Verwelkoming van den heer Kartowisastro als nieuw lid van het College van Gedelegeerden. - Gelijkstel
ling pensioenen en gagementen der vóór 1 Januari 1920 resp . vóór 1 Folbruari 1925 gegageerde en ge
pensionneerde militairen resp. Inlandsche schepelingen (Ond . 9 ) wordt z.h. en Z.h.S. aangenomen. 
Ingekomen stuk. - Vrijstelling van enkele goederen van de heffi"ng van het tijdelijk extra-uitvoerrecht 
(Ond. '11) wordt z.b. en z.h .S . aangenomen. 
Aanwijzing commissie van geschillen inzake de stenografische verslagen. - Vaststelling commissie als 
bedoeld in art. 97 R. v. O. - Wijziging van de voorwaarden van een tweetal geldleerringen van den ge
meenteraad van Padang (Ond. 14) wordt z.b. e11 z.h.S. aangenomen. 
Nadere wijziging Pelgrimsordonnantie 1922 (0 nd. 12), 

rede in lsten termijn van den heer Wiwoho. 
Idem + N. v. W . (st. 7), 

Idem 
Idem + 
Idem + 
Idem + 

+ 
+ 
+ 
+ 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

antwoord in lsten termijn v. d. fd. Hoofdinspecteur 
Scheepvaart. 

van 

rede in 2den termijn v. d. heer Wiwoho. 
amendement-Wiwoho (st. 6), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

red ev. v. d. heeren De Hoog en Roep. 
rede v. d. heer Thamrin. 
r·edev. v. d . heeren Soangkoepon, 
rede v. d. heer Van BaaIen. 

Idem Verboom. 

Van Helsdingen en Kan. 

antwoord v. d. fd. Hoofdinspectenr van Scheepvaart. 
wijziging v. d . Nota van Wijziging ; rede v. d. heer Wiwoho; 
w.ijziging in de amendementen. 

Idem + Id em rede v. d. heer Weyer en stemmingen. 
Aa.nwijzing van den heer !Knsbno als lid va.n het College van Gedelegeerden . 
Aanneming z.b. en z.h.s. van de ontwerp-ordon nanties: 
Bekrachtiging leerringsbeslnit Minahasaraad (Ond. 77); Voorschriften vergoedingen schuldbewijzen aan toon
der (Ond. 6 ); Wijziging voorschriften betreffende indienstneming van Inland~che schepelingen op vreem
de schepen (Ond. 7 ) ; Intrekking van de ordon nantie houdende voorschriften betreffende maatregelen ten 
aanzien van vreemde oorlogsschepen enz. (Ond. 29); Nadere wijziging der regeling van de bevordering en 
het ontslag van Europeesche officieren enz. (On d. 30) met N. v. W. (st. 4); Wijziging van het Algemeen 
Wateneglement 1936 (Olld . :U); Wijziging ove rgangsregelingen burgerlijke pensioenreglementen (Ond. 33) 
met N. v. W. (st. 5); Na.dere wijziging Rechtsreglemcnt Buitengewesten (Ond. 36); Wij,.iging artikel 41 
Stadsgemeellte-ordolmantie (Ond. :17); Bekracht>ging leeningsbeslllit gemeenteraad Padang (Olld. 4a); 
Bekrachtiging ,besluiten gemeenteraad Tandjoeng Bal ai tot wijziging van de voorwaarden van een tweetal 
leeningen (Ond. 46). 

17- 19 Ingekomen stukken. 
19- 20 Vraag of zal worden aangedrongen op verIen ging van den termijn, gesteld voor de behandeling van de 

ontw.-ordonnantie tot wijziging en aanvnlling van de bedl'ijfsreglementeeringsordonnantie (Ond . 81), 
rede v. d. heer Van Helsdingen. 

20 Idem antw. v. d. Voorzitter en verdere discussie. 
Intrekking bepalingen tot tegengang grondvervl'eemding enz. in Lombok (qnd. 17) wordt z.b. en z.b.s. 
aangenomen. 
Wijzi gin g en aanvnlling ordonnanties betr. nit voering van burgedijke landswerken door openbare gemeen
schappen (Ond. 19) met N. v. W. (st. 6) wordt z.b. ell z.h .S. aangenomen. 
Na{lere regeling rechtsvordering tot ontruiming van onrechtmatig dOOl' Inlanders in gebruik genomen erf
pachtsperceelen (Oud. 27 ) wordt z.b. en z.h.S. aangenomen. 
Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termij", gesteld voor de behandeling va n de ont
wel'p-OI'donnalltie tot wijziging en aanvnlling van de bedrijfsreglementeeringsor-donnantie (Ond. 81), 

l'edev. v. d. heeren De Hoog, Kan en Verboom . 
20- 21 Idem antwoord v. d. directeur van Economjsche Zaken . 
21 
23 

Idem conclusie van den Voorzitter en verdere discussie. 
In gekomen stukken. 
Vraag of zal worden aangedrongen op verlen ging van den termijn, gesteld voor de behandeling van de 
ontwcl'p·ordonnantie tot verlenging van den werkingsduur der "Bedrijfsregleme11teerin gsordonnantie·1934" 
(Ond. 89); voorstel tot rechtstreeksche open bare behandeling van Ond. 8 9 ; aanneming z.b. en Z.h.S. van 
Ond.89 . 

24 Aanneming z.b . en z.h.s. van de ontwerp·ordon nnnties: 
Nadere wijziging van het Gestichtenreglement (Ond. 45 ); Wijzigin g Kustvisscherij-ordonnantie (Ond. 53); 
Overdracht van een ige bij algemeene verorden.in gen aan. den G. G. opged ... gen bemoeienissen (Ond. 57 ) . 

25- ~ Ingekomen stukken. - Ordonnantie op de gondclausules 1937 (Ond . 80) wordt z.b. en Z.h.S. aangenomen . 
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26 

26- 27 
27 

Wijziging Burgerlijk Wetboek en reglementen op het houden der registers van den burgerlijken stand voor 
de Europeanen en de Chineezen (Ond. 42) met N. v. W. (st. 4), 

Idem 
Idem 

rede in 1sten termijn v. d. heer Soangkoepon. 
antwoord in 1sten termijn v. d. directeur vall Justitie. 
rede in 2den termijn v. d . heer Soaugkoepon; 
antwoord in Men termijn v. d. directeur van Justitie i 
stemming. 

Herziening bepalingen omtrent surséance van betaling (Oud. (0) wordt z.b. en z.h.s. aangenomen. 
27- 28 Aanneming z.b. en z.h.s. van de ontwerp-ordon nanties; Verlenging termijn art. 12 snb II ordonnantie van 

4 December 1936 tot wijziging en aanvulling mi litaire pensioenreglementen (Ond. (1); Wijziging Zeebrie· 
ven- en scheepspassen-Ol'donnantie 1935 (Ond. 76) met N. v. W. (st. 6) ; Bekrachtiging leeningsbesluit ge

28 
meenteraad Palembang (Ond. 79). 
Vraag of zal worden aangedrongen op verlen ging van den termijn, gesteld voor de afdoening van de 
ontwerp-ordonnantie betr. hoo ger beroep vau civiele landraadvollnissen (Ond. 90) . 

29- 30 lngekomen stukken. 
30 Vraag of zal worden aangedrongen op v"rlen ging van den termijn, gesteld voor de behandeling van de 

ontw.-ordonnantie betr. de Verdoovende-middelen ordonnantie (Ond. 93) . 

30- 31 
31 
31- 32 
32 
32- 33 

33 

Beroepsinstantie beslissingeu godsdienstige rechters c.a. (Ond. (7 ), 

Herziening 

Idem 
Idem 
Idem 
redev. in 2den termijn v. d. 

achttienden titel Reglement op de 

Idem 

rede in lsten termijn v. d. heer SoangkoepolL 
Idem Van Helsdingen . 

redev. in 1sten termijn v. d. heeren Wiwoho eu Roep. 
antw. in 1sten termijn v . d. directeur van Justitie. 
heeren Soangkoepon en Wiwoho; stemming. 
Strafvordering (Oud. 84) met N. v. W. (st. 6), 
rede in 1sten termijn v. d. heer Soangkoepon. 
antw. v. d. directeur van Justitie; 
rede in 2den termijn v. d. heel' Soangkoepon; stemming. 

33- 34 Regeling leeningsverplichtingen van eenige re gentsehappen tot {Ie provincie West-Java (Ond. 58), 

34- 35 

35 Wijziging en 
35- 36 Ordonnanties 

37- 39 
39- 40 
40- 41 
41- 42 
42 
42- 46 
46- 47 
47 
47- 48 
48 
48- 49 

49- 50 

50 
50- 51 

Idem 
rede v. d. heer Soetardjo. 
antw. v. d. fd . advisenr voor de Decentralisatie; dankbe
tuiging v. d . heer Soetardjo en stemming. 

aanvulling Rubberaanplantordonnantie (Ond. 85) wordt z.,b. en z.h.s. aar>genomen. 
aetherische oliën, cassave-producten, harseu en tabak 1937 (Ond. 82), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
ldem 
Idem 

rede in laten termijn v. d. heer Sosrohadikoesoemo. 
Idem KasÎmo, 
Idem Weyer. 
Idem Kan. 
Idem Soetardjo. 
Idem V,erboom. 

antw. in lsten termijn v . d. directeur van Economi.sche Zaken. 
rede in 2den termijn v. d . heer Sosrohadikoesoemo. 
redev. in Zden termijn v. d. heeren Kasimo en Wey,er. 
rede in Zden termijn v. d. heel' Kan. 
redev. in 2den termijn v. cl. heeren Soetardjo en Verboorn. 
antw. in 2den termün v. d. directeur van Economische Zake"Ll i 
stemming. 

Idem + amendement-Weyer (st. 6), 

Idem + Idem 
Idem + Idem 

rede v. d . heer Van Helsdingen . 
Idem Roep. 

antw. v. d. directeur van Economische Zaken j verdere dis
cussie en stemmingen. 

53- 54 lllgekomen stukken. 
54 Vraag of zal worden aangedrongen op verlen ging van den termijn, gesteld voor de afdoening van de 

ontwerp-ordonnantie vreemdelillgen-arbeid (Ond. 98) en het ontwerp-Invoerordonnantie zwavelznre ammo
niak 1937 (O nd. 96); aanneming v. h. voorstel tot reehtstreeksehe behandeling van Ond. 96. 

54- 55 

55 
55- 56 
56- 59 
59- 60 

60 
60- 61 
61 

61- 62 
62 
62- 63 

Nadere aanvulling Overtochtsreglement (Ond. 88) met N. v. W. (st. 6) wordt z.b. en z.h.S. aangenomen. 
InvoerordOlmantie zwavelzure ammoniak 1937 (Ond. 96 ), 

discussie tusschen den Voorzitter en den heer Blaauw en 
rede in 1sten termijn v. d. heer Blaauw. 

Idem rede in 1sten termijn v. d. heer Kasimo. 
Idem Idem Van Helsdingen. 
Idem antw. in Jsten termijn v. d. directeur van Economische Zaken. 

Rooger 'beroep van c.iviele landraadvollnissen (0 nd. 90), 
rede in laten termijn v. d. heer Soangkoepon. 

Idem antw. in lsten termijn v. d. directeur van Justitie. 
Idem rede in 2den terlllijn v. d. heer Soangkoepon en stemming. 

Invoerordonnantie zwavelzure ammoniak 1937 (Ond. 96), 
rede in 2den termijn v. d. heer Blaauw. 

Idem toelichting v. d. Voorzitter. 
Idem redev. in 2den termijn v. d. heeren Kasimo en Van Helsdingen. 
Idem antw. in 2den termijn v. d. directeur van Economische 

Zaken; stemming. 
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63- 65 

65- 66 
66 
66- 67 
67 
67- 68 
68- 70 
70- 71 
73 

74 

74- 75 
75 

75- 76 
76 

76- 77 

77 

77- 79 

79 
79- 80 

III Zittingsjaar 1937-1938. 

Sterkwerkende geneesmiddelen-ordonnantie (Ond. 47 ), met N. v. W., 
.rede in 1slen termijn v. d . heer Soetardjo. 

Idem Idem Soangkoepon. 
Idem Idem Kartowisastro. 
Idem Id em Weyer. 
Idem Idem Kan. 
Idem Idem Roep. 
Idem Idem Verbooll1. 
Idem Idem Van Helsdingcn. 

Redevoeringen v. d. Voorzitter en v. d. directeur van Financiën i.v.m. het auto-ongeluk, dat Z. K . H. Prins 
Bernhard getroffen heeft. 
Ingekomen stukken. 
Verlenging termijn, bedoeld in art. 6 der Over drachtsordonnantie Volksgezondheid Java en Madoera 
(Ond. U2) , 

rede v. d. heel' Soetardjo. 
Idem antw. v. d. fd. adviseur voor de Decentralisatie. 
Idem dankbetuiging v. d. heel' Soetardjo en stemming. 

AallNulling en wij ziging v,erdoovende-middelen-ordonnantie (Ond. 93), 

Idem 
Idem 

Idem 

rede in 1sten termijn v. d. heel' Ver boom. 
antw. in lsten termijn v. d. directeur van Finandën. 
antw. v. d. heer De Leeuw, Regeering'Sgemachtill'de; 
rede in Zden termijn v. d. heer Verboom. 
antw. in 2den termijn v. d. directeur van Financiën j 

stemming. 
Vaststelling r·eglement godsdienstige rechtspraak voor gedeelte d er Zuider- en Oosterafdeeling van Borneo 
(Ond. 87) wordt z.b. en z.h .s. aangenomen. . 
Aanvullende verpondingsordonnantie 1937 (Ond. 38), 

Idem 
Idem 

l~ed e in 1sten term ij n 
Idem 
ldem 

v. d. heer Weyer. 
Kan. 
Verboom. 

80- 83 Sterkwerkende geneesmiddelenordonnantie c.a. (Ond. 47) met N. v. W ., 
antw. in 1sten termijn v. h. Hoofd D. V. G. ; vraag van den 
Voorzitter en antw. van het Hoofd D . V. G. 

85 Ingekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van de tel1nijnen, gesteld voor de 
afdoening der onderwerpen 101 ('Vijziging ordonnanties i.v.m. de invoering van het nieuwe zeerecht en 
schepelingenrecht ) en 1 0 2 (Wijziging en aanvulling ordonnantie op de loonbelasting) . 

85- 89 

89 

89- 90 
90 

90- 92 
92 
92- 93 
93 

93- 94 
94 

94- 95 
95 
95- 96 
96 

97- 98 
98 

98- 99 

99 

99- 100 

Ste rkwerkende geneesmiddelen-ordonnantie c.a. (Ond. 47) met N. v. W ., 
voortzetting v. h. antw. in 1sten termijn v. h. Hoofd D. V. G. 

Aanvullende verpondingsordonnantie 1937 (Ond. 38), 
antw. in lsten termijn v. d. directeur van Financiën. 

Ni·euwe r eglemen ten op het verleenen van bnitenlandsch verlof aan militairen (Ond. UI ) met N. v W. (st. 6), 
verwelkoming v. d. heer Van Goor, R.G. 

Ideln rede in l sten termijn v . d. heer Verboom. 
Idem redev. in 1sten termijn v. d. heeren Van Helsdingen en De 

Hoog. 
Idem antw. in 1sten termijn v. d. heer Van Goor, R.G. 
Idem rede in 2den t ermijn v. d. beer Verboom. 
Idem Idem De Hoog. 
Idem antw. in 2den termijn v. d. heel' Van Goor, R.G. en stemming. 

Sterkwerkende geneesmiddelen-ordonnantie 1937 (Onc!. 47) Ill et N. v. W ., 
r ede in 2den terIllijn v. d. heer Soetard,io. 

Idem Id em Soan gkoepon. 
Idem redev. in Zelen terunijn v. d. hee ren [Cartowisastro, \Veyer en 

Kan. 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede in 2den t·ermijn v. d. heer Hoep. 
Idem Verboom. 
Idem Van Helsdingen. 

vraag v. d. heel' Sosroha.dikncsoemo; 
antw. in Zden termijn v. h. Hoofd D. V. G.; 
vraag v. d. heel' Soetardjo en antw. v. h. Hoofd D. V. G. 

len v. d. Voorzitter; stemmin g. 
Ingekomen stukken. 
lVleclecleeling dat de heel' D e ViUeneuve als lid van het C. v. G. is aangewezen. - Vraag of zal worden a.an
gedron gen op verlenging van den termijn, gesteld voor de afdoening van onderwerp 103 (Vaststel1ing 
van het tijdstip van inwerkin gtreding van artikel 27 lid 2 der ordonnantie op de inkomstenbelasting 1932).
\Vij zig ing 'en aanvulling van het pensioenr,eglc ment voor weduwen van n iet-Eu ropeesche mili tairen enz. 
(Ond. 1):') ) wordt z.h . en z.h.s. alangenomcn. 
\~ijziging ordonnanties i.v.m. d e invoel"ing van het nieuwe zeerecht en schepelin genrecht (Ond. 101) met 
N. v. W. (st. 6), 

rede in ] sten termijn v. d. heer Van Helsrlin gen. 
Idem Idem Weycl'. 

antw. in lsten termijn v. d. fd . directeuI' va n Justitie . 
Idem rede in 2den tel'lllijn Y. d. heer Van Helsdingen ; stemming. 
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100 

100- 101 
101 

102 

102- 103 

103 

103-- 104 
104- 105 
105 

Nadere wijziging van de tO'elatingsO'rdO'nnantie (Ond. 94) met N. v. W., 

Idem 
Idem 

rede in 1sten termijn v. d. heer VerbO'O'm. 
Idem KartO'wisastrO'. 

red ev. in 1sten temlijn v. d. heeren Thamrin, Van HelsdingCrl 
en Kan. 

Wijziging en aanvnlling O'rdO'nnantie O'p de lO'O'n belasting (Ond. 102) met N. v. W. (st. 6), 
rede in 1sten termijn v. d. heer Blaanw; 

Idem 

antw. in lsten termijn v. d. directeur van Financiën; 
rede in 2den termijn v. d. heer Blaanw. 
antw. in 2den termijn v. d. directeur van Financiën i 
stemming. 

Aanvullende verpO'ndingsO'rdO'nnantie (Ond. 3S), 

Idem 
Idem 
Idem 

rede in 2den termijn v. d. heer Weyer. 
Idem VerbO'O'm. 

antw. in 2den termijn v. d. directeur van Financiën . 
stemming, stemmotiveel'ing v. d. heer Ver:boom en eind

:stemming. 
105- 110 Wijziging en aanvulling van de Bedrijfsregie menteeringsO'rdO'nnantie (Ond. SI) met N. v. W. (st. 5 en 8), 

110- 112 
112- 114 
114 
115 
115- 116 
116- 117 
117 

119 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede in 1sten termijn v. d. heer Van Helsdingen. 
Idem Weyer. 
Idem Thamrin. 
Idem Kan. 
Idem VerbO'O'm. 
Idem RO'ep. 
Idem Blaanw. 

Afscheid van den heer Weyer van het CO'llege van Gedelegeerden; 
redev. v. d . heer W·eYfJf: en den VO'O'rzitter. 

Ingekoonen stukken. - V·erwelkoming van den heer De Villenenve en mededeeling van den VO'orzitter 
O'mtrent een geschenk van den heer Weyer aan den VO'lksraad. 

119- 120 Vraag O'f zal wO'rden aangedrO'ngen O'p verlen ging van den termijn, gesteld VO'O'l' de afdO'ening van O'nder

120 
werp 104 (Inv<>erO'rdO'nnantie mierenznnr 1937) . 
Vraag O'f zal wO'rden aangedrongen O'p verlen ging van den termijn, gesteld vO'O'r de afdO'ening van Ond. 
107 (Aanwijzing Landsdrukkerij tO't Landsbedrijf) ; 

redev. v. d. heeren SO'etardjO' en Van Helsdingen en besluit 
van den Raad. 

Vraag O'f zal wO'rden aangedrO'ngen O'p verlen ging van de termijnen, gesteld vO'O'r de afdO'ening van de 
O'nderwerpen 109 (Regeling publiekrechtelijke gevO'lgen vO'O'rgenomen grenswijziging regentschappen Tasik
malaja en Tjiamis)en llO (Verlenging van den werkingsduur van de crisisO'rdO'nuantie vreemdelingeu
arbeid). 
Vaststelling tijdstip inwerkingtreding van art. 27, lid 2, letter b, dfJf: O'rdO'nnantie O'p de inkO'mstenbelasting 
1932 (Ond. 103) wO'rdt z.b. en z.h.s. aangenO' men. 

120- 122 Nadere wijziging TO'elatingsO'rdO'nnantie (Ond. 94) met N. v. W. (st. 6), 

122 
122- 123 
123 

123-- 124 
124- 125 
125 

Idem 
Idem 
Idem 

antw. in 1sten termijn v.d. fd. directeur van Justitie. 
redev. in 2den termijn v. d. heeren VerbO'O'm en KartO'wisastrO'. 
rede in 2den termijn v. d. heer Knn. 
'antw. in 2den terntijn v. d. fd. directeur van Justitie; 
stemming. 

OrdO'nnantie Vreemdelingenarbeid (Ond. 9S) met N. v. W. (st. 6), 

Idem 
Idem 
Idem 

red ev. in lsten termijn v . d. heeren Thamrin en De vmeneuve. 
rede in 1sten termijn v. d. heer De HO'O'g. 

Idem RO'ep. 
redev. in lsten termijn v. d . heeren Van Helsdingen, Kan en 
SO'etardjO'. 

InvO'erO'rdO'nnantie mierenznur (Ond. 104) WO'l'dt z.b. en Z.h.S. aangenO'men. 
125- 134 BedrijfsreglementeeringsO'rdO'nnantie (Ond. S1) met N. v. W. (st. 5 en 8), 

135 
135- 136 
136 

136- 137 
137 

137- 138 
138 

antw. in lsten termijn v. d . directeur van Economische Z'aken. 
IngekO'men stukken . 
Aanwijzing van den heer Kerstens als lid van het CO'llege van Gedelegeerden. 
Voorstel tot rechtstreeksche openbare behandeling van de ontw.-ordonnantie tot verlenging van den in art. 1, 
lid 5, der Overdrachts-O'rdO'nnantie vO'lksgezO'ndheid Java en MadO'era bedO'elden termijn (Ond. U:l ), 

redev. v. d. heer Van Helsdingen, v. d. VO'ol"Zitter en v. d . 
heer Thamrin. 

Idem rede v. d. beer De HO'og en stemming. 
Verlenging van den in "rt. 1, lid 5, der Over drachtsordonnantie vO'lksgezO'ndheid Java en Madoera be
dO'elden termijn (Ond. Ua), 

rede v. d. heer SO'etardjO'; 
antw. v. d. fd. adviseur voO'r de Decentralisatie; 
dankbetuiging v. d. heer SO'etat'djO' en stemming. 

Regeling publiekrechtelijke gevO'lgen voorgenO' men grenswijziging regentschappen Tasikmalaja en Tjiamis 
(Ond.109), 

Idem 
Idem 

rede v. d. heer SoetardjO'; tO'elichting v. d. VO'O'rzitter en 
verklaring v. d. heer SO'angkO'epO'n. 
antw. v. d. directeur van Binnenlandsch Bef:tuur. 
rede in 2den termijn v. d. heer SO'etardjo en stemming. 
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Wijziging voorwaarden geldleeni ng Manado (Ond. 97 ) en Verlenging werkingsduur Crisisordonnantie 
\' l'ecmdeliugcnarbeid (Ond. 1 10 ) worden achtereenvolgens z.b. en z.h.s. aangenom en . 

138- 140 Ol'donnantie vI'eemdeli ngenarbeid (Ond. 0 8 ) met N. v. W. (st. 6 en 7), 
antw. in1sten termijn v. d. fd . directeur van Justitie. 

140 Idem red ev. in 2den term ijn v. d. heeren 'l'hamr in en De ViIIeneuve. 
140- 141 Idem rede in Zden termijn v. d. heel' De Hoog. 
141 Id em veI'klaring v. d . heel' Roep . 
141- 142 Idem antw. in Zden termijn v . cl . fd. dil'eeteUl' van Just iti e en 

stemming. 
142 Aall\v\j zin.g Landsdrukkerij tot landsbeclI'ijf (Ond. 107) wordt z.h. en z.h.s. aangenomen. 
142- 144 Wij ziging en aa nvull in g Bedrijfsreglementeeringsordonnantie (Ond . 81) met N. v. W . (s t . 5, 8 en 9) en 

amend.-De Villeneuve (st. ]0), 

144- 147 
147- 148 

148-149 
149- 150 
150- 153 
153- 158 

158 

] 58- 159 

159 

160 
161- 162 
162 

162- 163 

165 
165- 166 
166 
166- 167 

167 

169 

169- 170 
170 

170- 172 

172 

172- 173 

173 
175 

177 
177- 180 
181- 182 

'rede in 21den termijn v. d. heel' Van Belsdingen. 
Idem, Id em D e Villcneuve. 
Ldem, met amend.-Van Helsd in gen (st. 11 ) , 

I'ede in 2den termijn v . d. hec r' Thllllll'in . 
Idem, Idem Idem Kan. 
ldem, Idem Idem Verboom . 

T weede rapport v, d. Com missie voor de Ver zoekschriften, 

Wijziging en aanvullin g Bedrijfsreglementeel'in gsol'donnantie (Olld. 8 1) met N. v. W. (st. 5, 8 en 9), 
antw, in 2den termijn v. d, directeur van Economisch e Zaken. 

Idem, amend.-Van Helsdingen (st. 11 ), 
'rede v, d. heer Van H elsdingen en antw, v, d. directeur' van 
Economische Zaken; stemming. 

Idem, amellcl.-De Villenet1ve (st. 10), 

Idem, 

Idem, 
1 ngekomen stukken. 

Idem 

Idem 

rede v, d. heer De Villeneuvej wijziging v, h. amendement. 
redev. v , d. heeren K erstens, Soetal'cljo, Thamrin, Roep, Van 
H elsd in gen, De Hoog en Verboom. 
antw , v. d, directeur van Economische Zaken en stemmingen . 

Nadere wijziging regelen betreffende \'erlwtc l'i ng en afbraak pestgevaarlijke gehouwen c.a. (Onel, S U ) 
wordt z.b, en z,h,s, aangenomen , 

Tweede rapport Commissie VOor de Verzoekschriften (verzoek v , geïn tel'lleel'Clcn Ie Boven Digoe] ) , 
rede v. d. heer Tha mrin ; antw, v, d. Voorz itter v. d. Com

Reele v . . e1. Voorzitter n.a.v. het overlijden 
In gekomen stukken. 

missie voor de Verzoekschriften en stemming, 
v. h. oud-Volksraadslid, den heer Aay. 

Wij zigi ng Hooger Onderwijs-ordollnantie (OneI . 00) wordt z.b. en z.h.S. aangenom en . 
VOl'stenlandsche Vuul'\verk-vel'gunnin{(srecht-OI'c1onnantie (Ond. 10 1» met N. v. W. (st. 6), 

opIlH-' I'king v. (1. heerWiwoho en stemming. 
Wij zhging IC H, en ordonnantie houdende I'cgc \en vo.or de tenl g'heta lin g van nitzending's- en opleidings
kosten (Ond. 112) met N. v. W. (st. 6), wO I·dt z.b. CII z. h.s. aangl·1I0,'lIell. 
Herziening bezoldigingen Volksraadspersoneel (Olld. 172) met 1'\. \'. W. (st. 4) . voo l'ste l tot I'echtstl'eeksche 
openbare behandeling aangenomen. 

Idem, 
Idem, 

rede in l sten ter"lll\jn v. cl, hc(' 1' ~onllgkoepon. 

l'edev. in l sten termijn v. d. heer'en Kal'towisastl'o 
Helsdingen , 

en Van 

Aannem ing z.b, en Z.h.S. van de ontwerp·ol'do nnanties: Toepassel\jkvel'klal'ing .\ gI'l1l'isch Regle ment voor 
Bangkn en Ondel'hoorigheden op de ondel'afdee ling Bi llit on (ünd. 12:-1 ); \fadere wijziging Wetboek van 
Koophandel (Ond. la1» ; Wijzi ging ordonnantie op de vennootschap.belasting lD25 (Onel. 11>:1 ) ; V.aststel
Iing afsehrij vingspercelltages op de bezittingen van het la nds-caoutehouebedl'ijf VOO I' 193i (Ond. 151» ; 
Vaststelling voor 1938 tfm 1942 van regelen in zake de afschrijvingen op de bezittingen rler landshaven
bedl'ijven (Ond. 120); Vaststellin g voor 1937 tfm 1941 vall regelen inzake de rese l'vel'ekening groote her
stellin gen ten aan·zien van de landshavenbedrijven (On<1. 1:10) met N. v. W . (st. 6) . 
Vraag of za l wOI-den aa nged ron gen op verlen ging van den termijn, ,geste ld voo I' de behandeling van ont
werp-ordonn antie tot regelin g van den u itvoer van suiker (On d. 1 7 4 ) . 
Hel·zienin[.\' bezoldigi'ngen Volksraadspel'sonerl (Ond. 172) met N. v. W . (st . 4), 

untw, in lsten term\jn v, d, R.O. VOOI' Aigem cene Ambte· 
naarszaken, 

Idem 1'('de in 2c1cn termijn v. d, hccl' ~oan~koepon en stemming, 

Ingekom en stukkeI1. 
Aanvulling en wijziginp; ol'donnantic op dc slach tbelasting 1936 (Ond . 117) met N. v. W . (st. 6) wordt z.b_ 
en z,h.s. nangenomen. 
Intrekkin g motie-Kan o.a. inzake de belasting op de slacht t.b.v. ritueele plechtigheden (z itt. j. 1936-'37, 
Ond . :14, st. 9). 
In gekomen stukkel1. - Suikeruitvoerordonnan t ie 1938 (Ond. 174) wordt z.b. en Z.h.S. aangenomen. 
Del'de rapport van de Com missie VOO l" de Vel' zockschriften , 
In gekom en stukken. 



Zittingsjaar 193ï - 1938. VI 

Blz. der 
Handelingen. 

182 Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de lJehandelillg van Ond. 
179 (Wijziging van het tijdstip der pel·iodieke verkiezing en aftreding van de leden der stadsgemeeute
raden enz.). 

Batavia) ; 

182- 183 

Idem betr. behandeling van Ond. 181 (Wijzi,ging samenstelling stadsgemeenteraad 

Idem 

redev. v. d. heer Thamrin, den Voorzitter, den fd . advisenr 
voor de Decentralisatie en den heer Soetal'djo. 

Idem rede v. d. Voorzitter, v. d. heer Thamrin, v. d . Voorzitter 
en stemming. 

183- 185 Opheffing van enkele binnen de 
N. v . W. (st. 6), 

stadsgemeente M,alang -gelegen Inlandsche .gemcentcn (O nel. 1:12 ) met 

185 

185- 187 

187 
188 

188- 189 
189- 190 
190 
190- 191 
191 

191- 194 

194 

rede in 1sten termijn v. d. heer Roep; overleg omtrent den 
datum v. h. regeeringsantw. tusschen den Voorzitter, den 
fd. adviseur voor de Decentralisatie en den heer Roep. 

Korting op de vaste nitkeeringen enz. aan de openbare gemeenschappen op Java en Madoera (Ond. 152 ) 
met N. v. W. (st. 6) wordt z.b. en z.h.s. aange nomen. 
Nadere wijûging erfpachtordonnantie voor de zelfbesturen in de buitengewesten (Ond. 168), 

rede in 1sten term ijn v. d. heer Soangkoepon. 
Idem Idem De Villenenve. 

Snikerinvoerord()nnantie 1938 (Ond. 178) met N. v. W. (st. 4); vraag of za l worden aangedrongen op 
verlenging van den termijn en reehtstreeksehe openbare behandeling, 

rede in lsten termijIJ1 v. d. heel' 'rhaml'in. 
Idem Idem De ViLleneuve. 
ldem antw. in lsten termijn v. d. directeur van Economische Zaken . 
Idem redev. in 2den termijl1 v. d. heeren Thamrin en De Villenetlve. 
klem nntw. in 2den termijn v. d. dl'ecteuI' van Economische Zaken. 
Idem verklaring v. d. heer Thamrin en stenl111ing. 

Wijziging regeling der vergoeding aan d-eskun digen in strafzaken (Ond. U19) en Wijzi.ging Territoriale 
Zee- en Maritieme Kringenordonnantie (Ond. 175) worden z.b. en z.h .s. aangenomen. 
Wij ziging en aanvulling bepalingen betl·effende de zeden in het W. v. S. (Ond. 124), 

rede in 1sten termijn v. d. heer Van Helsdingen. 
Wijziging regeling van lJev<lrdering en ontslag, enz. van officieren (Ond. 167), 

rede v. d. heer VerboolU en stemJllin,g. 
197- 199 Ingekomen stnkken. 
199 Vraag of ten aanzien van de Ond. 184, Regeling van de inri chting der bestuursacademie. en 191, Instelling 

van de stadsgemeenteraden Padang, Fort de Kock en Bandjermasin, zal wOl'den nangedl'ongen op verlenging 
van de voor de afdoening gestelde termijnen. 

1\l\l- 'l.1l1l Wiiziging tijdstip periodieke verkiezing en aftreding der leden van stadsgemeenteraden enz. (Ond. 171)) 

200 
met N. v. W. (st. 6), rede in 1sten termijn v. d. heer Soangkoepon. 
Opheffing onderscheid tusschen handelsdaden en niet-handelsdaden en tusschen kooplieden en niet-koop
lieden enz. (Ond . 115) met N. v. W. (st. 6) en Beslag op roerende goederen in door derden in gebruik 
gegeven ruimten, l\ifsdwang' en dwangsom (Ond. 114) worden achttereenvolgens z. b. en z. h. s. aangenomen. 

200- 201 Wij ziging en aanvulli ng bepalingen betreffende de zeden in het W. v. S. (Ond. 124), 
antwoord in 1sten termijn van den fd . directeur van Jnstitie. 
rede in tweeden terlllijn v. d. beer Van Helsdingel1. 201- 202 

202- 203 
Idem 
Idem untw . in 2den termijn v. d. fd. directeur van Justitie; 

st,emming. 
203- 204 Wijziging tijdstip periodieke verkiezing en aftreding der leden van stadsgemeenteraden enz. (Ond . 179) 

204 Idem 

met N. v. W. (st. 6), 
antw. in 1sten termijn v. d. fd. advisenr voor de Decentralisatie. 
rede in 2den termijn v. d. heer Soangkoepon, 
antw. in 2elen termijn v. d. fd. adviseur voor de Decentralisatie, 
dankbetui ging van den heel' Soangkoepon en stemming. 

204- 205 Nadere wijziging el"Îpachtsordonnantie voor de zelfbesturen in de buitengewesten (Ond. 168), 

2(}5 
206 
207 

207- 210 

210- 211 
211 

antwoord in lsten tCl'm\1n v. d. heel' l\1aassen Regeerings
gemachtigde j verzoek tot uitstel v. d. 2den termijn, v. d. heer 
Soangkoepon en antwoord v. d. Voorzitter. 

Herzieni ng voorwaarden del· schulden van de gemeente Malan g (O nd. 17(1) wordt z. b. en z. h. s. aangenomen . 
Ingekomen stukken. 
Redevoeringen i.v.m. de Koninklijke onderscheidingen, toegekend aan den Voorzitter en den eersten plv. 
Voorzitter van den Volksraad. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld 
voor de afdoening van Ond. 104, Overdracht van bcvoegdheden enz. van de hoofden van gewestelijk 
bestuur in de gewesten Sumatra. Borneo en Groote Oost aa n de residenten enz. 
Opheffing van enkele binnen de stadsgemeente Malang gelegen Inlandsche gemeenten (Ond. 1:J2) met 

N. v. W. (st. 6), 
antw. in lsten tet'm\in v. d. fel. adviseur voor de Decentralisatie. 

Idem rede in 2den tpl'mijn v. d. heer Roep. 
Idem antw. in 2den termijn v. cl. fd. adviseur voor de Decentralisatie j 

stemming. 
Toepasselijkverklaring van de Wervi ngsordonnantie 1936 op werving voor Suriname (Ond. 182) wOI·dt 

z. b. en z. h. s. aangenomen. 



Blz. der 
Handelingen. 

211- 212 

212 

212--- 213 
215 

215- 218 

218 
219- 220 

220 

220- 221 

221 

221- 222 

vu Zittingsjaar 1937-1938. 

Vierde rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften; 

Idem 

Idem 

rede v. d. h'*'r Soangkoepon betr. het verzoek van Makam. 
antw. v. d. heer De Hoog, Voorzitter van de Commissie voor 
de Verzoekschriften, en aanneming conclusie. 
rede van den heer Soangkoepon en antwoord van den heer 
De Hoog, Voorzitter der Commissie voor de Verzoekschriften, 
over het verzoekschrift van M. M. Silooy; aanneming conclusie. 

Idem, aanneming conclusies betreffende de overige verzoekschriften. 
Ingekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor 
de afdoening van Ond. 1.97, Nadere wijziging van het rechtsreglement buitengewesten. 
Nadere wijziging Erfpachtsordonnantie voor de zelfbesturen in de buitengewesten (Ond. 16S), 

Idem 
Samenvoeging Gouvernemcnts Kina- en 
(Ond. 170), 

rede in 2den termijn v . d. heer Soangkoepon. 
rede in 2den termijn v. d. heer De Villeneuve. 

Thee-onderneming te Tjinjiroean en 's Lands Coutchoucbedrijf 

rede in 1steu termijn v. d. heer Van Helsdingen. 
Ordonnantie op het vervoer van emigranten (Ond. l S:1 ) en Wijziging regelen voor toekenning van 
tegemoetkomingen uit 's lands kas aan gebiedsdeelen met eigen g'eldmiddelen t. b. v. van ziekeninl'ichtingen 
(Ond. l S6) worden achtereenvolgens z. b. en z. h. s. aangenomen. 
Instelling van de stadsgemeenteraden Padang, Fort de Koek en Bandjennasin (Ond. UU), 

rede in 1sten termijn v. d. heer Van Helsdingen . 
Idem redevoeringen in lsten termijn v. d. heeren Blaauw, De Hoog 

en Verboolll. 
Overdracht van bevoegdheden van hoogere op lagere autoriteiten in verband met de bestuul'shervorming 
(Ond. 104) met N. v. W. (st. 6), 

rede in lsten termijn v. d. heer Soangkoepon. 
222- 224 Vijfde rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 
224- 226 Idem, rede van den heer Soangkoepon en antwoord van den heer 

De Hoog, Voorzittel' del' Commissie voor de Verzoekschriften, 
over het verzoekschrift van Mohammad Amin i aanneming 
conclusie. 

226 Idem, rede van den heer Soangkoepon en antwoord vau den heer 
De Hoog, Voorzitter der Commissie voor de Verzoekschriften, 
over het verzoekschrift van M. Mahjidin e.a.; aanneming 
conclusie. 

226- 227 Samenvoeging Gouvernements Kina- en Thee-onderneming te Tjinjiroean en 's Lands Caoutchoucbedl'ijf 
(Onc!. 170), 

227 
228 

228- 229 

229- 230 

230- 231 
231 
231- 232 

232 
232--- 233 

233 

233- 234 

Idem 
Overdracht van bevoegdheden van hoogere op 
met N. v. W. (st. 6). 

antwoord in lsten terlUijn v. d. directeur van Financiën. 
rede in 2den termijn v. d. heer Van Helsdingen ; stemming. 
l"gere autoriteiten i. v. m. de bestuurshervorming (Ond. lf)4) 

antw. in lsten termijn v. d. Regeel'ingscolTImissaris voor de 
Bestuurshel'vorming in algemeenen dienst j 
rede in 2den termijn v. d. heer Soangkoepon en antw. in 2den 
termijn v. d. RegeeringscolUJllissal'is voor de Bestuurshervor
ming in alg. dienst j stemming. 

Mededeeling v. d. Voorzitter omtrent de behandeling van Ond. 101 ; opmerking v. d. heer Van HelsdingeLl. 
Nadere wijziging Erfpachtsordonnantie voor de zelfbesturen in de buitengewesten (Ond. U IS), 

antwoord in 2den termijn v. d. heer Maassen R. G. ; stemming. 
Instelling van de stadsgemeenteraden Padang, Fort de Koek en Bandjermasin (Ond. 10 1), 

Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Idem 

Idem 

Idem 

antwoord in lsten termijn van den Regeeringscommissaris 
voor de Bestuurshervorming in algemeenen dienst. 
rede in 2den termijn v. d. heer Van Helsdingen. 
redevoeringen v. d. hem'en Blaauw en Roep. 
antwoord in 2den termijn v. d. Regeeringscommissaris voor 
de Bestnurshervol'ming in algemeenen dienst. 
toelichting v. d. Voorzitter inzake de stemming. 
verklaringen v. d. heeren Van Helsdingen, Roep en Blaauw 
omtrent een in te dienen amendement. 
verklaring v. d. heer Van l-lelsdingen omtrent een in te dienen 
motie j stemming over de ontwerp-ordonnantie stuk 2 A; 
stemll10tiveeringen v. d. heeren Roep, Thamrin en De Ville
neuve en eindstemming'en. 

Sluiting door den Voorzitter v. d. laatste verga~lel'ing van het College van het zittingsjaar 1937- 1938. 





VOL KSRAA D. 





HANDELINGEN 
VAN HET 

COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN 
ZITTINGSJAAR 1937-1938. 

lste VERGADERING - WOENSDAG 30 JUNI ]937. 

Verwelkoming van den heer Kartow isastro als nieuw lid van het College van Gedelegeerden. - Gelijkstelling pensioenen en 
gagementen der vóór 1 Januari 1920 resp. vóór 1 F ebruari 1925 gcgagecrde en gepensionnecl'de militairen resp. Inland

sehe schepelingen (Ond. 11). 

lste VERGADERING. 

Vel'gadering van Woensdag 30 Juni 1937. 

(Biieemoepingsuur: 11.30 voormiddag.) 

Vrnvelkoming van den heer Kartowisastro als meuw lid 
"an het College van Gedelegeerden. - Gelijkstelling pensioenen 
en gagemen!en del' vóór 1 Janual'i 1920 resp. vóór 1 Februari 
1925 gegageerde en gcpcnsionneerdc militairen resp. lnland
sehe schepelingen (Ond. 9 ). 

Voorzitter : de heer F . H. DE HOOG. 

De presentielijst is geteekend door 15 
leden: 

leden te weten de 

Blaauw, C. C. van I-Ielsdingen, De 
wisHstro, Kerstens, Pl'awotosocmodi logo, 
..... "ctul'djo, Sosl'ohadikoesocmo, Thaml'in, 

Hoog, Kan, Karto
RDep, Soangkoepon, 
VCl'boorn, 'Yeyer en 

• r: <kachte Medeleden! ] k open deze verga de
. met te constateeren, dat de heer H ermen Kar-

(Voorzitter .) 
towisastro in ons midden heeft plaats genomen in de plaats 
van den heel' Ratu Langie. 

Ik roep den h eer Her 111 enK art 0 wis ast roe e n 
w 0 0 l' d va 11 wel kom toe cn spreek de hoop uit, dat 
hij nog vele jaren in gelukkige samenwerking met ons allcn 
in dit college zitting zal hebben. 

Aan d e orde is de behandeling van de ont· 
werp-ordonnantie tot gelijkstelling van 
de,' Ó Ó l' 1 J" n II a ,. i 1920 ~ ega g eer d een ge· 
pen s ion nee r cl (' m i I i t a i l' e 11 \' a n het K 0 11 i 11 k
lijk Ncdcl'lalJU8ch-Jndischc L ege r en van 
de gagcmel1ten en pensioenen "an de vóór 1 
I<' e b r u a r i 1925 ge gag eer d e e 11 ge p en s ion· 
neerde Inlandsehe schepelingen van het 
kor p s In I a n d s e hes e h epe Jj n gen bij d e Ko
n i n k I ij k e Mar i n e i n N ede r I a n d s e h - I n d i ë. 
(Ond. 9; zit t. j. 1936- 1937, Ond. 17 8. ) 

De ontwerp-ordonnantie woedt zonder beraadslaging en zon
der hoo fdelijke stemm ing aangenomen . 

De vergadel'ing wordt te 11.35 uur v.m. gesloten. 





5 

2de VERGADERING - WOENSDAG 7 J ULI 1937. 

Ingekomen stuk. - Vrijstelling van enkele goederen van de heffing van het tijdelijk extra-uitvoerreeht (Ond. ll~ . 

2de VF.RGADERING. 

Vel' g a der i n g van W 0 e n S dag 7 J u I i 1937. 

(Bij eenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stuk. - Vrij stelling van enkele goederen ~l 
de heffjng van het tijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. J I 'i( 

Voorzitter: de heel' F. H. DE HOOG. 

De presentielijst is geleekend door 14 leden, te weten de 
leden: 

BlaaLlw, C. C. van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kartowi
sa stro, Prawotosoemodi logo, Roep, Soangkoepon, Soetardjo, 
Sosrohadikoesoerno, 'rhamrin, Verboom, W eyer en \Viwoho. 

Handelingen. Zittingsjnl\r 1937-1938. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat is ingekomen een beri cht 
van den heel' Kerstens, dat hjj wegens ziekte verhinderd is 
de vergadering bii te wonen. 

Dit bericht wordt voor kennisgeving aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de b e h a n del i 11 g 
van deo n t wel' p - 0 r don n a n tie tot v rijs t e 1-
lin g van e nk ele goederen van de h effing 
v an het tijde lijk ext ra - ui tvoer recht. (Ond. 
n() 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 9.05 uur v.m. gesloten. 
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3de VERGADERING - DINSDAG 20 JUTJI 1937. 

Aanwijzing commIssIe van geschillen inzake de stenografische verslagen. - Vaststelling eomnusslCS als bedoeld in art. 
97 Ilo. v. O. - "\"\j zi ging van ' de vool'waardcll! van eeH tweetal geldleenlllgen V~lll den gemecnteranll van Padang 

(Ond. 14) . - Kadere wijziging P e lgl'imsorcTonllantie 1922 (Ond. 12) . 

3de VERGADERING. 

Vet' g n J c l' i 11 g van 1) i ns ct a g 20 J 11 I i 1937. 

(Bijeenl'oepingsuur: 11 voormiddag.) 

AanwU zing commissie van geschillen inzake de stenografi. 
sche verslagen. Vaststelling commissies als bedoeld 
in art. 97 R v. O. - Wijziging van de voorwaarden van 
een tweetal ge ldl ecni ngen van den gemeenteraad van 
l.ladang (Ond . 14 ) . - Nadere wijziging P elgrimsordonnantie 
1922 (O nd. 12) . 

Voorzitter: de heel' Ur. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De pl'esentielij st is gcteckend dool' 16 leden, t e weten 
de leden : 

Van Baaien, l3laauw, C. C. van Helsdillgen, W. H. van 
H elsd ingen, De Hoog, KUll, Kal'towisastro, KCl'stens, Roep, 
~oan gkoepo n , Soctul'djo, Sosl'ohadikoesoemo, Thamrin, 
Vel'boom, Weyer en Wiwoho. 

Hegeel'ingsgemaehtigde: de heer Kuyper. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik opell deze 
':f' I'gl1(JP I'ing. 

A a n d eo l' d e i s cl e a a n w ij Zo i n g \ ' :1 n tI c co 111 -

mis sic va 11 gcs C h i I I e n i n z ak e cl es t e n 0 g- l' a
fi se h e vers la gen. (art. 93(2) e n (3) R. v.O. ). 

Ik deel U mede, dat ik a ls leden heb aangewezen, de personen 
tJH II wic deze wCl'kzaamJledc n ook yoor de vergaderingen van 
den Volksraad ZU il opgedragen, l1amel~jk de leden van de 
ITuishoud cHike Com miss ie, d e hem'en Kan en Soetal'djo, die 
dnll tezumen met mij de eommissic vormen . 

De Voorzitter: A a n d e o l' d e i s d (' S a 111 e II S 1. e I
J i n g del' c 0 m mis s i e s, b e cl 0 e I cl i 11 n I' tik 0 I 97 
K v.O. 

Ik stel voo I', gelijk op den rooster van 15 Juli j.l. is aan
~egeven, VOOl' bedoelde commissies dit zittingsjaar de huidige 
sàmenstelling te hunah aven, waarb\i hot op deze vergadering 
nieuw-opgetreden lid, de heel' Va n BaaIen, in de cerste com
miss ie is ingedeeld CH deze vaste comnlÎssics dus Hls volgt 
znllrll zUn snmengesteld: 

J~ 0 I' S t (' co lil 111 i ss ie: :Mr. Vl. H, van Helsdingen 
(Vool'z ittel'), W. van Baaien, MI'. P . A. Blaauw, P. A. 
Kel'stl'lIs, B. Hoep, A. F. G. 1\1. Soa ngkoepolI , J. Verboom 
('11 n. " rj woho P O<' t'bohndidjoj o. 

'1' wee de c 0 III ll1 i s s i e: P. H. De Hoog (Voorzitter) , 
MI'. C, C, vnn Helsdin gen, H. H. l\an, Drs. 1\1. HOl'm en 
Kal'towisnst 1'0, R. N g'. Sosl'ohn clil{oesoemo, }.f. Soet.al'djo, 
j\{. H. 'L1hanll' in en O. A. Ph. \Veycl'. 

Daal·toe wordt beslot en . 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnanti e tot bekrachtiging 
v an de besluit e n van d e n gemee nteraad 
va n Pad a n g van 18 F e b r u a r i 1937 No. 16/R 
en] 5/R, voo l' zoo ver d e zes t r e Ic ken tot 
w ij z i gin g v a 11 de voo r w a a l' den cl erg e I d-
1 een i n gen, n a n g ega a n i n ge vo l g e cl e on cl e 1'-

se lleidcnlijk b ij d e o l'dOnnollties van 
21 J an U a l' i 1920 (S t a a t s b 1 a cl No. 30) en 
Handelingen. ZHtingsjnar ]937- ] 938. 

(Voorzitter, Wiwoho. ) 
12 Ja n u a ri 1929 (S t a n t s b I a d No. 4) bekt· a c h
tigde le e ningsbesluit ell va n di e n raa d van 
26 1\1 a a l' t 1919 No. 33, "00 a I s ge IV ij z i g d bij 
het be S'l u i t va 11 26 Nov e m b el' d. a. v. No. 85, 
e ll van 17 Augustus 11]28 No. 62jR. (Ond. 14 .) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zo nder hoofde1\jke stem min g an ngenomcn. 

De Voorzitter: A a n deo I' d e i s d e b e h a n del i n g 
va n de ontwe l'p -ol'donnantie, st r ek kende 
tot n a der e \V ij 7. i g in g v a 11 deP e I g l' i m g

Ol'donnantie 1922 (Staatsblad No. 698 ). 
(Ond . 12.) 

Ik heet den geachten Regcel'ingsgemaehtigde ·vOor Scheep
vaart, die thans VOO l' het eorst in ons midden is, van harte 
welkom. 

Ik deel mede, dat is in gcko mcil een amendement, ondcl'tee
kelld dool' de heeren \\' iwoho, Soangkoûpon. en Soetlll'djo (s t. 6) 
luidende : 

"Ondergeteekendell hebben de eer voor te stellen in de 
ontwerp-ordonnantie, strekkende tot naderc wijzigi l1g va n 
de Pelgrimsordonnantie 1922 (Staatsblad No. 698 ) (Zitt. 
1937- 1938, ond. 12) de volgende wijzigingen. aan te 
brengen in de in artikel I onder D aangegeven wijzigingen : 

1. In de voorgestelde bepalin g sub c van artikel 6 vel'
vallen de woorden "mct diell verstande dat geen der 
reddingbooten een motorboot uehoeft. te zUn 11 en wordt 
de komma achter het woord "gesteld 11 vervangelI 
door een puntkomma. 

H. In de voorgestelde bepalin.g sub e van artikel G worden 
de woorden ,,4 pel' honderd " vervangen door ,,5 per 
honderd". 

lIl. In de voorgestelde bepaling sub j, eerste zin, van 
artikel 6 worden de woorden. ,,2 privaten " vervangen 
0001' ,,3 privaten " . 

'1' 0 e I i e h tin g. 
De voorgestelde wijzigingen ZUlI Gepl eit in het Gedel egecl'

clenverslag, waarnaar moge wOl'den verwezen." 

De heel' Wiwoho: Mijnheer de Voorzitter! Wanneer ik 
ditmaal het woord vraag, is het niet slechts om te spreken 
over de technische wijzigingen, die in de Pelgrimsordonnnn
tie worden aangebracht, neen, deze kwest ie is voor mij een 
zaak van hoogcr orde, het gaat namelijk om de belangen van 
de pelgrims, van de menschen, die aan bepaalde voorschrif
ten van hun godsdienst, i.C. den is lnm, willen voldoen. Het 
is voorl mij·, als uitgesproken islamiet, in dit college zeel' 
zeker zaak, ook voor deze belan gen zooveel Ulogelijk op te 
komen. 

Wanneer wij de wijze, waarop de pelgrims uit dit land 
naar het heilige land worden gebracht, van nabij hebben 
gezien, on gezien hebben, hoc deze mellschen in het schip 
gehuisvest zijn, kunnen w.U niet anders zeggen, dan dat deze 
wijze onvoldoende is. Zeker, men heeft jaar in, jaar uit, geen 
protesten laten hooren. Natuurlijk niet, want men verkeert 
in de meening, dat des te meer ontberingen men lijdt, hoe 
bevredigender het is en hoe meel' het verrichten van den 
hadsj op prijs wordt gestel,]. 

Toch moeten de pelgrims lichamelijk en wellicht ook 
geestelijk tegen zichzelf beschermd worden en deze bescher
ming is de verbetering van de pelgl'imsordonnantie . . 

In het Gedelegeerdenverslag "ijn nadere W\)Zlgmgen 
bepleit, die verbeteringen beoogen en het SPlit mij dan ook, 
dat in de Memorie van AntwoOl'd Hiet dc minste tegemoet
koming te bespeuren valt, 
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3de VERGADERING - DINSDAG 20 JULI 1937. 

Naderc wijziging Pelgrimsordounantie 1922 (Ond. 12) . 

(Wiwoho.) 
Wanneer in het G-edelegecl'dcnvcrslag wordt gcvl'angd om 

een motorboot als reddingsboot ook voor pelgrimsschepen 
verplicht te stelIen, is het toch niet anders dan een mensche
lijke plicht, dat aan de pelgrims, die voor iets heiligs uit hun 
eigen land zijn gegaan, dezelfde bescherming wordt verleend 
als aan passagiers, die niet met een vrachtboot reizen. 

Wat zullen de kosten van zulk een motorboot zijn in ver
gelijking met de grootere veiligheid bij gevaren welke door 
de aanwezigheid ervan wordt verkregen? Wanneer in het 
Gcdelegeel'denvcl'slag wordt gevraagd om meerdere ruimte 
beschikbaar te stellen voor plaatsen waar zieken op het 
pelgrimsschip verpleegd kunnen worden, is de bedoeling ook 
daarvan op die wijze meer veiligheid voor de pelgrims te 
verkrijgcn. Wanneer tenslottc het Gedelegeerdenverslag 
vraagt op de pclgrimsschepen meer privatcn voor de pelgrims 
beschikbaar te stellen, is het duidelijk, dat ook dit verzoek 
niet anders beteekent dan op die wijze meer veiligheid voor 
de pelgrims te verzekeren . Twee privaten voor 100 passa
giers is niet veel. Men zal zeggen, dat de voorschriften altijd 
aldus zijn geweest en voldaan hebben, maar ik merkte zoo
even al op, dat hoe grootere ontberingen de pelgrims lijden, 
hoe grootcr de bevrediging en voldoening en het offer zullcn 

zijn en dit is dan ook de reden, daL met de vroegen! regeling 
genoegen werd genomen. 

Ik wil besluiten met een opwekking aan mijn geachte 
medeleden in dit college om de door mij met ccn ige andere 
leden ingediende amendementen tc steunen, welke de strek
king hebben de desiderata welke ik zooeven heb opgesomd, 
te verwerkelijken. 

De Voorzitter : Verlangt nog iemand het woord? Zoo neen, 
is de geachte Regeeringsgemachtigde dan bereid, in verband 
met de ingediende amendementen de volgende week Dins
dag te antwoorden 1 

De heer Kuyper, fd. hoofd nn drn Dienst van Sclleepvaart: 
Gaarne, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan wordt de verderc behandeling van dit 
ontwerp tot de vergadering van de volg-enc1e week op
geschort. 

De vergadering wordt te 11.12 UUl' V,I11, gesloten . 
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-!de VERGADERING - DINSDAG 27 JULI 1937. 

~aderc wijziging Pelgrimsordonnantie 1922 (Onel. 12) . 

4de VERGADERI),"G. 

Vergadering van Dinsdag 27 Juli 1937. 

(BUecllI'oepingsuur : 11.10 voormiddag.) 

Nadere wijziging Pelgrimsordonnantie 1922 (Ond. 12). 

Voorzitter: de heel' Mr. W. H. VAN m;;LSDINGEN. 

De pl'esentielijst is geteekend door 16 leden, te weten d,' 
leden: 

Vall Baaien, Blaauw, C. C. Van Helsdingen , W. H. Van 
Helsdingen, De Hoog, Kan, Kartowisastl'o, Kel'stens, Roep, 
Soangkoepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Ver
boom, Weyer en Wiwoho. 

R (,~(,C'l'i n l"!sgemnchtigdc: de heel' KuypeJ'. 

D. Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze verga
del'ing'. 

.A a n d e o I' dei s cl e voo I' t zet tin g: cl e I' IJ e· 
handeling van de ontwerp -o rd on nanti e. 
st I' c kkend e tot t1adcl'c wijzigin g van (}(' 
p" I ~(I' i m s 0 r J on 11 anI i. 1922 (S t a a t sb 1 a d No. 
698) (Olld. 12 ) . als g'l',,-ijzig-d hij ,",ola ,·ar. 
'Vij z i ging (st. ï ). 

De ~ota nUl \V Uz iging hee rt beLl'cld{ing op hetzcHdl' 
punt als het derde amendement van den heel' Wiwoho. Mi s
sehien geeft dit het geaehte lid aanleiding dit amendemen t 
in te trekken; zoo niet, dan zal toeh in elk geval de redacti ,' 
narur aanleiding van de ingediende Nota \'an \Vjj ziging Y('}' · 

anderd dienen te worden. 

Het woord is aan den HegeerÎllgsgemachtigc1e voor 11 01 
uitspreken "(lil het. rcg'cc rillg"santwool'din eersten tCl'mijn . 

De heer Kuyper, fel. hoofdinspecteur van Scheepvaart: 
Mijnheer de Voorzitter! In de eerste plaats wil ik U da11ken 
voor de woorden van welkom, (tie U tot mij richtte, toen ik 
de vorige week voor het eerst een vergadering van dit geacht 
college bij woonde. 

Thans ovel'gaande tot bespreking \'all het dool' de hoeren 
Wiwoho, Soangkoepon en Soetardjo onderteekend amendement 
op de ontwerp-ordonnantie, strekkende tot nadere wtiziging van 
de pelgrimsordonnantic, zou ik eerst gaarne cven willen aan
roeren de uiting van het geachte lid, den 'hecl' Wiwoho, dat dt' 
wijze, waarop de pelgl'ims uit dit land naar het heilige land 
wOI'den gebracht onvoldoende is. De Regeering kan deze 
meelling niet deelen i Zij acht de inrichting en huisvesting 
vnn deze dekpassagiers wèl vold'oende en heeft de stellige 
o\'el'l uiging dat dc wijze, waarop de pelgrims met uit Ne
dCl'landsch-lnc1ië vCl'treh: kende schepen worden vervoerd en 
lIaar dit land weder worden teruggebracht, glansrijk den 
toets del' vergelijking met het pelgrimsvervoel' per schip van 
cn naar welk audcl' In nel ook, kan doorstaan. 

Zooals steeds bij het vervoer van passagiers met schepen , 
moet bU de beoordeeling \'an veilighe ids- en accommodatie
eischen nimmer de maatstaf van het reclelijke en mogelijke 
uit het oog worden verloren j een schip is nu eenmaal een 
obj ect met begrensde afmetingen en hulpmiddelen en wat 
mogelijk is aan dell vasten wal, zal in vele gevallen onuit
voerbaar blijken te zijn aan boord van een schip. 

In dit lieht moet ook cle 1femorie van Antwoord op het 
Gedelegeerden verslag worden bezien. 

De Regeering heeft geantwoord, dat hct naat· haar oordeel 
Ct' 11 te zware eisch zou zijn, aan de pclgrimsschepen de veT'
Hnndplingen. Zittingsjaar 1931- 1938. 

(fd. Hoofdinspecteur van Scheepvaart, Wiwoho.) 
plichting op te leggen een motorreddingboot mede te vocrcn. 
Hen dergelijke boot is voorgeschreven voor groote en een groot 
aantal personen vervoerende passagiersschepen, die geregeld 
de oceanen bevaren. Dienzelfden eisch tc stellen aan vracht
schepen, die somtijds in geen jaren aan het passagiel'svervocr 
in de pelgrimsvaal't deelnemen en dan nog slechts vaak voor 
een enkele heen- of terugreis, acht de Regeering niet redelijk 
en ook niet noodig, mede uit o\'el'weging, dat het pelgl'irns
vervocr plaats vindt hlngs een druk-bevaren route. Iederc 
min of meer kostbare opvoering van eisehcn, die uitgaan boven 
datgene, wa t dool' de beft'okken landen te S imla is overeen
gekomen, zou het pelgrimsvervocl' afleiden naaI' schepen, die 
niet vanuit Nedcl'lnndsch-Indië vertrekken, en de betrokken 
pelgrims zouden daarbij on ttrokken worden aan het bescher
mend toezicht del' ~ederlalldsch-Indisehe Overhcid. De Regee
ring moet het amendement hetreffendc de Illotorreddingboot 
dan ook bepaald ontraden. 

Wat de ruimte bctretl, dic thans il1 het ontwerp voor de 
hospitajen wordt uitgetrokken, achtte de Regeering een ruimte 
van 4% van bet aantal passagiers naar den maatstaf van 
3 m2 pel' passagier reeds een zwa re eiseh. Bij een Vervocl' 
van bijv. 1100 passagiers zou dit beteekenen een oppcrvlakte 
van 132 m2 . Om een ig idee te geven, wat zulk een ruimte aan 
boord van een schip beteekent, moge ik er de aandacht 
van het geachte College op vestigen, dat cle oppervlakte van 
deze vergaderzaal precies 133 m2 bedraagt. E en opvoering 
van den eisch tot 5% van het aantal passagiers zou uitgaan 
hoven hetgeen aan boord van een sch:Jp practisch uitvoC' l'haar 
zo u zijn. 

Vergeleken bij den ouden toestand, toen slN'hts minimaal 
32.5 m:.! l'uhnte wel'd vo rs t rekt , ongeacht het u(;lntal passagiers, 
kan dus van een zeel' groote verbetering van <.le hospitaaJl'uimtc 
gesproken ,vorden. 

De Regeering, die bovendien ten volle rekening houdt met 
de huidige sanitaire bescherming der pelgrims voordat zij 
aan boord van een pelgrimssehip worden toegelaten, waardoor 
de kans op het uitbreken van een epidemie aan boord zooveel 
geringer is dan vroeger, moet op voorgaand e gronden ook het 
tweede deel van het amendement ontraden. 

Inzake de pl'Îvéüen wil de Regcering allel'er I'st opmerken, 
dat hct in het ontwerp vervat voorstcl geen bestendiging be
teekent van de te dien aanzien reeds bcst.:1.ande voorschriften, 
doch een uitbreiding van het aantal dier inl'iehtingen j op 
schepen met het grootste aantal passagiers zelfs van 22 tot 32. 

Hocwel dus ook in dit opzicht van een belangrijke verbete
J'ing gesproken kan worden, heeft de Hegeel'ing, zooals uit 
de Nota van Wijziging blijkt, el' geen bezwaar tegcn, den 
oiseh van 3 privaten pct' ]00 passagiers te stellen, evenwel met 
deze rcstrictie, dat aan boord van schepen welke VÓór 1 Janu
al'i 1938 reeds als pelgrimsschip gebezigd zijn, volstaHn ka n 
worden met een aantal privaten, gebaseerd op 2 ten 100, aan
gezien aan de meeste van de thans als pelg l' imsschip gebruik
te schepen geen zwaarder eisch kan wOT'dC'n opgelegd, zonder 
in kostbare verbouwing te vervallen. 

De heel' Wiwoho: Mijnheer de Vool'zitter! De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft eigenlijk in zij n antwool'd al 
direct de bespreking betrokken van de drie door mij voor
gestelde amendementen. Ik zal daarom in deze eerst de mee-
ning van mijn geachte medeleden afwachten, teneinde daar
na mijn opvatting in haar geheel ten aanzien van de am cn
dem enten naar voren te kunnen brengen. 

Ten aanzien van het laatste amendement zou ik de vraag 
aan den geachten Regecl'ingsgemachtigde willen stell en, wan
neel' de nieuwe schepen \'001' het vervoer van pelgt'ilns zul
len komen. Zooals de geachte Regeeringsgemllehtigc1e zooeven 
zelf naar voren heeft gebracht, moet de inrichting van de 
pelgrimsschepen veranderd worden. De vernieuwing van 
pclgl'imsschepen is echter, naar het mij voorkomt, een zaak, 
die nog in de \ 'e l'l'O toekomst ligt, zoodnt \'c l'l'uiming vall het 
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4dc VERGADERING - DINSDAG 27 JULI 1937. 

)ladere wijziging Pelgrimsordonnantie 1922 (011(1. 12 ). 

(fd. Hoofdinspecteur van Scheepvaart, De Hoog, Roep.) 
aantal privaten, naar het mij wil voorkomen, dan eveneens 
naar een verre toekomst verschoven zon worden . 

De heer Kuyper, fd. hoofdinspectem van Scheepvaart: 
Mijnl' ee]" de Voorzitter! Wanneer de nieuwe schepen voor 
het pelgrimsvervoer in dienst zullen worden genomen is de 
Regeering niet bekend, maar het feit blijft bestaan, dat bij 
de bestaande schepen met zeel' hooge kosten veranderingen 
zouden moeten worden aangebracht, om aan den eiseh : 3 
privaten voor elke 100 passagiers te kunnen voldoen . De 
Regeering acht het daarom niet mogelijk, deze veranderin
gen aan te brengen op de in gebruik z\inde schepen. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s d e b e h a n d e
ling van de gewijzigde amendcl11. c nten
\\,,,,oho c.s. op "rtikel 6 (st. 6), luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
de ontwerp-ordonnantie, strekkende tot nadere wijziging 
van de Pelgrimsordonnantie-1922 (Staatsblad No. 698) 
(Zitt. 1937- 1938, Ond. 12) de volgende wijzigingen aan 
te brengen in de in artikel 1 onder D aangegeven wijzi
gingen: 

I. In de voorgestelde bepaling sub c van artikel 6 ver
vallen de woorden "met dien verstande dat geen der 
reddingbooten een motorboot behoeft te zijn" en 
wordt de komma achter het woord "gesteld " ver
vangen door een punt komma. 

Il. In de voorgestelde bepaling snb e van artikel 6 wor
den de woorden 114 per honderd II vervangen door 
,,5 per honderd". 

111. In de voorgestelde bepaling snb j, eCl'st.cn zin, van 
artikel 6, zooals die bepaling bij Nota van Wijziging 
is gewijzigd, worden de woorden: "met dien ver
stande, dat aan boord van schepen, welke vóór 1 
Januari 1938 reeds in de pelgrimsvaart werden ge
bezigd, volstaan kan worden met 2 privaten voor 
elk 100-tal of gedeelte van 100 passagiers" ge
schrupt.' , 

De heel' De Hoog: Mijnheer cle Voorzitter! Wij hebben 
zooeven van ons geacht medelid, den heer Wiwoho, de juiste 
opmerking gehoord, dat, wanneer het alleen gaat om nieuwe 
schepen, het nog zeer langen tijd kan dnren voor de door hem 
gewenschte verbetering tot stand zal komen. 

Ik zou willen vragen of het mogelijk is dat, wanneer de 
Regeering meent, dat die verbetering noodzakelijk dan wel ge
wenscht is, cen ovcrgangsperiode van bv. tien jaar wordt vast
gesteld, waarbinnen de wensehen van de Regeering en van den 
heer Wiwoho c.s. tot uiting zullen worden gebracht. Gaarne 
zou ik vernemen, of er bezwaar bestaat tegen zulk een 
ovcrgangsperiode. Ik geloof dat in dat geval aan de wenschen 
"Hn den heer "\Viwoho voor een groot deel tegemoetgekO'men 
zou worden. 

De heel' Roep: Mijnheer de Voorzittel' ! In de eerste 
p laat s een enkele opmerking over het eerste amendement en 
wel over de bepaling: 

"met dien verstande dat geen dCI' l'eddingbooten een 
motorboot behoeft te zijn." 

De geachte Regeeringsgemacht igdc heen gczcg-d) dat de 
voor het pelgrimsvervoer gebruikte schepen in het algemeen in 
lIet gewone vrachtvcrvoer varen en dan een bepaling betref
fende het aanwezig zijn van motorbooten niet noodzakelijk is, 
Een enkelen kcel' worden de schepen \'001' het pclgl'imsvel'\'oer 
gebezigd, Ik zou willen opmerken, dat dc koeren, dat deze 
schepen voor het pelgrimsvervoel' word'en gebezigd Cl' wel 
duizend pelgrims aan boord zijn. 

IDe heel' 'r ham rin: 1100! ) 

(Thamrin.) 
Dat wil dus zeggen, dat er zeer veel passagiers bij clie 

gelegenheid aan boord van deze schepen zijn cn dan is het 
toch wel vanzelfsprekend - althans zoo lijkt het mij als 
niet~deskunclige toe - dat de aanwezigheid van één motor· 
boot noodig althans hoogst gewcnscht is. Dat zal, indien er 
onverhoopt wat mocht gebeuren toch wel een belangl'ijke 
factor zijn voor de meerdere veiligheid van dit groote aantal 
passagiers, Om die reden neig ik cr wel toe aan het amen~ 
dement, dat de aanwezigheid van een motorboot verplich
tend wil stellen, tel' meerdere veiligheid van de passagict·s, 
mijn stem te geven. 

Wat het tweede amendement betreft, daarmede kan ik mij 
niet vereenigen. Wat de Regeering ter zake beeft aangevoerd 
lijkt mij wel zeel' sprekend, vooral door de manualen welke 
de Regeeringsgemachtigde bij het uitspreken van zijn ant
woord maakte toen hij de grootte van het hospitaal in de 
toekomst aanduidde en opmerkte, clat dit wel zoo groot zal 
zijn als deze vergaderzaal, terwijl tot dusver het hosp itaal, 
herinner ik mij het cijfer goed, slechts 36 m2 groot is. Dit 
is toch wel een zóó groote uitbreiding Hun hospitaall'uimte 
- een ruimte, clie wel biina ViCl'llll1al zoo groot js als thans 
- dat ik haar volkomen redelijk acht en tegemoetkomend 
aan rechtmatige \'cl'langclls, ] Itot tweede clll1enclement kan 
daarolll lllljil stem niet kl'Ugen, 

Wat het derde amendement betreft sluit ik mij aan bij den 
Ileer De Hoog. Ik erken cle bezwaren om de voor het Jlel
grimsvervoel' gebezigde schepen een twee drie te gaan ombo u
wen. Dat brengt alles kosten met zich en als zulks vermeden 
kan worden is het beter omdat die kosten dan niet dool' de 
vrachttarieven en passagetarieven opgebracht behoeven te 
worden, hetwelk wellicht tot een verhooging van die tarieven 
zou leiden. Ik 7.0U echter de vraag willen stellen of niet in 
de ordonnantie opgenomen kan worden, dat terwtil men VOOl'

loopig voor de oude schepen van VOOr 1 Januari 1938 kan 
volstaan met twee privaten per 100 passagiers, dal:~rnaast 
wordt bepaald, dat de ombouw welke noodig zal z\in wil men 
clrie privaten pel' 100 passagiers hebben, in een termijn van 
vijf jaar moet worden bewerkstelligd. Ik acht mij te meer 
gerechtigd deze gedachte, welke door den heel' Wiwoho en 
den heer De Hoog is voorgebracht, te steunen omdat de Re
geering zelf in beginsel al heeft toegegeven, dool' bij N otn 
van Wijzigingen in het ontwerp vast te leggen, dat voor ae 
schepen van na 1 Januari 1938 het voorschrift moet gelden, 
dat VOOr elk honderdtal of gedeelte van 100 passagiers drie 
privaten aanwezig moeten zijn, dat drie privaten per 100 
passagiers geen over:matige cisch is. Onder die omstandig
heden zal ik aan het amendement, indien het wordt gewijzigd 
in den zin als doOI' den heer De Hoog aangegeven, mijn 
stem geven. 

De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil ook 
en.kele woorden sprekcn om de recl·elijkheid del' ingediende 
amendementen nader op den voorgrond te stellen. Het lijkt 
m.jj, dat het eerste amendernent geen onoverkomelijke moeilijk
heden voor de betrokken scheepvaartmaatschappijen zul mede· 
brengen. Als ik het wel heb heeft het IJelgrimsvervoer l11et de 
gewone vrachtschepen plaats. Nu zijn er voor het vervoeren 
van hadji 's zeer veel voorzieningen en verbouwingen van clie 
schepen noodig alvorens zij voor dit vervoer geschikt worden 
verklaard. Bovendien is het normaal, dat op elk schip, ook 
een vrachtschip, een ffi{)torboot aanwezig is, Zou het daarom 
nu zulk een onoverkomelijke eisch zijn in het belang V/lll 

de veiligheid cler passagiers, te bepalen, dat een motorboot 
aanwezig moet zijn' 1\1en kml in dat geval een speciale voor
ziening treffen dool' in de geva llen , dat pelgrimsvcrvoer plaats 
heeft met zulk een schip ook een motorboot mede te nemen ' 
Men moet niet vergeten, dat, zooals reeds is opgemerkt, bij 
het pclgrims\'crvoet' zeer gl'oote aantallen passagicrs worden 
vervoerd, van '800 tot 1 100. Het wil mij daarom voorkomen 
geen {)vet'bodigc luxe te zijn wanneer men terzake een spe-
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(Soangkoepon, Van Helsdingen.) 
e inl e voorziening treft, in het belang van de veiligheid van 
dit g'l'oote f1untul passagiers. 'Vanucer wij eens zien hoeveel 
llIotol'bootcn op een gewoon mailschip aanwezig zijn, ook in 
het beJnllg v<ln de veiligheid dcr passagiers, is het zeker geen 
-overdreven c isch Olll hli hncljivervocr één motol'boot te doen 
lil cdcvocl'cn. 

lIet t.weede amendement heeft de Rcgeeringsgcmaehtigde be
streden met de mededeeling. dat de voorl'geschreven hos· 
pitaall'uimlC' 1'0('(18 zeel' groot is. De Regecl'ingsgcmachtigde 
vergeleek die hospitaalr'uimte met de grootte van deze VCI"· 

gadel'Zélal , 0111 aldus aan te toonen, wat de voorgeschreven 
ruimte ,"an il, meen 123 m2 in werkelijkheid wel beteekent. 

Zeel' ~eket' behoort een ruimte van dezen omvang Han 
boord van een schip tot de zeel' gl'oote en abnormal e af
metingen. doch wanneer men daarentegen stelt het aantal 
pnssagiers) dat vervoerd moet worden met die schepen -
ik leg hi el'op den nadruk - en de gemakkelijke besmetting 
"un de medepassagiers door enkele ziel.::tcgevallen, dan lijkt 
het mij niet overdreven: wanneer Cl' een groote ruimte wordt 
beschikballl' gesteld voor een ziekenzaal. 

Men moet hierbij toch ook niet vergeten, zooals ik zeide, 
dat de pCl'SOllen , clie naar Mekka gaan uit hoofde van vel'~ 
schillende ovel'wegingen of omstandigheden, nu niet diegenen 
zijn, clie het meest beveiligd zijn tegen ziekten. Integendeel! 
'V ~lIl!leC I' lIIen de praktijk vun het vervoer voor de hadji 
kent, lijkt het wel haast een wonder, dat eigenlijk op eIken 
reis zoo weinig ziekte-gevallen voorkomen. Doch het geval 
kan zich ,·oordof'Il, dal ren epiclf'mif' uitl"'C'l'l,t h~ngr\· olg'e 

van besmetting dool' onvoldoende medisch toezicht en dan 
l\Omt het mU wel'kel\jk niet oyerdre,·cn ,'001'. 0111 :.!cvolg
te geven uan het amendement, dool' de heeren \Viwoho c' $. 

te dezen nfll1r.icn voorgesteld. 
Wat aangaat het derde amendement, is daartegen het be

ZWIHU' van de Regeering) dat een directe uitbreiding van de 
pl'ivaten gl'ootc verbouwingskosten met zich zou medebrengen. 
Ik zou in dit verband dan de vraag will en stellen, of er daar
VOOI' geen andf'l'e oplossing mogenik is. b.v. buitenboord
privaten) welke met betrrl{kelijk g'C'rilLgc kORten z\in (HW te 
brengen en gemakkelijl{ <'.\in af te nemen, wannee1' de reis is 
beëindigd, Ik kan m~ wel voorstellen, dat een aanbouw 
in lIet schip zelf van de privaten veel kosten zal vergen, doeh 
ik zou gaal'lle van den geachten Regeeringsgem aehtigde 
willen , 'ernemen, of el' hezwaren bestaan tegen een aanbouw 
van buitenboord-privaten. hetgeen vroeger ook bij de hadji

f;chepen het geva l was. Die constructie is van zoo eenvoudi gen 
aard, dat het mij wil voorkomen, dat de kosten hiervoor zeker 
niet onoverkomelijk behoeven te zijn. 

De heel· Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Dit amen
dement heb ik mede-onderteekend, omdat het beoogt de 
bevordering van de gezondlleid en de veiligh e id va n de 
pelgrims, Ik ben ervan overtuigd, dat de Regeel'ing ook de 
redelijkheid van dit amendem ent erkent, omdnt Z\j imnlC'l's 
ook wel'kplijk Llegene is, die in de allel'eeJ'st e phwts de 
belangen va.n deze y.eereizigers op het gebied van gezondheid 
en veiligh eid heeft te behartigen, voora] wa nnrer rncn het 
aantal van de te vervoeren personen in aanm el'king llcemt. 
Ook de in dit amendement naar VOTen gebrachte desider ata 
liggen geheel in de lijn van de door de Regeering y.el[ ter 
zake aangenomen beginselen. 

De ReO'eeringis wel bij Nota van Vvijziging hiel'ann eenigs
zins teg~moetgekomen, doch deze tegemoetkom ing is niet 
beVl'edigend, want het bestaande euvel blijft toch voor de 
oude schepen, die vóór 1 Januari 1938 reeds in de pelgl'ims
"aart werden gebezigd) bestaan. 

Ik moge dnal'om dit am endement nog in de welw ill ende 
aandacht van de Regeering en ons college aanhc\·clcn. 

De heer Van Helsdingen: Mijnhee,· de Yoory.itter! Ik wns 
aanvankelijk van plan om met de Regeering mede te gaan . 
l)och llr nl'l!Ulllrlltcn dool' verschillende leden \'OO1'g'f'hl'acht 

(Kan, Van Baaien.) 
t.O.V. een paar van de amendcll1cnten, hebben mIJ ]n twijfel 
gebracht, of ik nog wel geheel met de R egeel'i ng kan mede
gaan. 

Wat de eerste amendement betreft, stel ik de vraag, of het 
noodig is, dat het een motol'reddingsboot moet zijn. Uit lI et 
debat zou wellicht worden geconcludeerd, alsof de motorrecl
dingsboot cle een ige reddingsboot is. Doch el' zijn "atuurlijk 
veel meel' booten. Wanneer derJlalve gevraagd wordt om een 
motorreddingsboot, is het toch zeker de bedoeling daarmede 
de andere reddingsbooten eventueel te !runnen voorttrekken . 
Want één reddingsboot zou op zichzelf voor het groote 
aantal passagiers absoluut onvoldoende zijn. 'Vanneeft .uu 
een motorreddingsboot aan zeer speciale eisehen moet vol
doen, waardoor de voorziening zeer kostbaar wordt, is het 
dan misschien mogelijk, zou ik willen vragen, dat men vol
staat ten deze met een stevige trekkracht hebbende motorboot 
op het dek te plaatsen, zoodat deze de andere r eddi ngsbooten 
eventueel kan medenemen . 

In de tweede plaats ga ik geheel accoord met ons geacht 
medelid. den heel' Roep, wat betreft het tweede amendement. 
Na de verklaring van de Regeering acht ook ik, dat hier 
voldoende waarborgen aanwezig zijn voor de ver<'.orging van 
cle gezondheid. 

Wanneer de heel' Thamriu een beroep doet op de mogcl\jk
hcid van het uitbreken van een epidemie, dan geloof ik, dat 
als wij daarmede rekening zouden moeten houden, ook het 
voorstel, zooals dit is vervat in het amendement, absoluut 
onvoldoende is, want dan zou men niet 5 per honderd, maar 
\"eel mC'er moeten hebben. Ik geloof, dat de waarborgen, 
die d~ Regeering gegeven heeft inzake de medische verzor
ging hier voldoende aanwezig zijn, 

Wat het derde amendement betreft zou ik mij willeu scha
l'en aan de zijde van den heer De Hoog. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ook op mij 
pvenals dit bij den heer Roep het geval is geweest - maakt 
het eerste amendement over de motorboot, den indruk, dat 
de Regeel'ing wel aan de wenschen kan tegemoet komen. Als 
leek voel ik wel voor het amendement, Ik zou de Regecl'ing 
\villcn vragen of men bij dergelijke zaken alleen maar l{ijkt 
of het veel geld kost. Men vraagt bij dergelijke zaken toch 
niet alleen l1aar het kapitaal, dat er in geïnvesteerd is, maar 
ook naar de r ente, die men daarvoor zou moeten betalen. 

Het komt mij voor, dat men hier zeker met zij n tijd moet 
medegaan en die schepen van een motorboot kan voorzien, 
maar er is misschien een tusschenmiddel. Zou men niet kun
nen volstaan - als die aanschaffing van een motorboot en 
de plaatsing daarvan op het schip werkelijk zoo"eel kost -
met een bllitenboordmotol' en dan niet één maar meerdere' 
Dat zou hetzelfde effect SO l'teel'en en daarmede za l ni et zoo
yeel geld gemoeid z\in. 

\Vat het tweede amendement bet.reft ga ik mede met de 
hcer'en Roep en Van R elsdingen, dat men de zorg voor de 
hygiëne aan boord gerust kan overlaten aan de reed ers, die 
CT' voor zullen zorgen, dat et' voldoende ge legenheid is om 
eventuee1e zieken te vel'zorgen en te ge nezen, op poene, 
dat hun booten geschuwd zu ll en wOl'den dool' de pelgrims, 

Do heel' Van Baalen: Mijnheer de Voorzitter! Toon ik 
de amendementen las, voelde ik wel neigi ng om ze te steunen. 
Ook ik ben evenals de heer Kan, leek op dit gebied en heb 
zoo eens hiel' en daat' geïn formeerd, wat voor nut zoo'n 
motorreddingboot zou hehben. 

De groote passagiersschepen hebben ui t betrekkelijke luxe
overwegingen booten mel motOI'on. Deze schepen bevaren 
bovendien een traject, dat \'eel ~e,·aarli.ikel' is dan het traject 
waarop deze hadjischepen val'en. 

Ik hen nu vijfentwint.ig jan l' in Indi ë en heb nog nooit 
vall een ongeluk op dat tl'aject gehoord. 

( n p heel' K Cl's l rllS: Dl' "Urol'gcs Philippar ", 
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(Verboom.) 
De heer W i wo ho: Moeten wij dan eerst wachten tot 

el' een ongeluk gebeurt f) 
Ik vraag mij af of het geen drang is naar een bepaald per

fect ionisme, dat men zoo'n motorboot wil hebben of is het bit
tcre noodzaak! Als de Regeering zegt, dat het zoo uiterst nood
zakelijk is, dan ben ik zeker bereid mijn meening te wijzi
gen, maal' vooralsnog kan ik de noodzakelijkheid niet inzien. 

Het is wel noodzakelijk, dat el' voldoende reddingsbooten 
aanwezig zijn in verband met het groot aantal passagiers. 
Het is juist, zooals de heel' Vau Helsdingen zegt, - dat 
heb ik mij ook een dezer dagen laten mededeelen -, dat deze 
motorreddingsboot eventueel dienst zal moeten doen om de 
andere reddingsbooten te sleepen, maar dat is op het tra
ject, dat door de hadjischepen wordt bevaren niet noodig, 
omdat dat traject druk bevaren wordt, welke drukke scheep
vaart niet plaats heeft op de groote oceaan. 

Inzake het tweede amendement kan ik mij aansluiten bij 
den heel' Roep. 

Met betrekking tot het eerste amendement - om daar nog 
evcn op terug te komen - komt de heer Kan wel met bniten
bool'd-motoren en een derde buitenboord W, C, - straks krij
gen wc nog buitenboord-hadjis, Mij nheer de Voorzitter -, 
doch deze schepen varen soms eenmaal in de 5 jaar als hadji
schip en dan is het onzin, daarvoor buitenboord-privaten aan te 
brengen. Wanneer de Regeering meent) dat uit een hygiënisch 
oogpuut kan worden volstaan met het nnnbrengen van bedoeldc 
voorzieningen op de schepen van na 1938, dan zou ik daarmede 
genoegen willen nemen. :M:aar wanneer de Regeering nu toch 
eenmaal zoo ver gaat, is die noodzakelijkJleid dan niet dermate 
aanwezig, dat het ook noodig zal zijn voor die schepen, welkc 
vóór. 1938 in hadjivaart voeren! Ik kan mij voorstellen, da t 
de Regeering het een dure gesch ieden is vindt, het zou tien 
privaten extra op 1000 hadjis worden en dc heel' Thmnrin 
weet te vel'tellen, dat di.t zeel' veel geld zou kosten. Toch komt 
het mij voor, dat indien het voor de schepen, die eerst na 
1938 in de hadji-vaart komen, noodzakelijk wordt geacht, die 
noodzakelijkheid ook voor de andere schepen aanwezig moet 
zijn. Of is het misschien niet Zóó urgent I Indien de Regeering 
mij hierover nog nader kan inlichten, zal ik mijn stem ten aan
zien van dit amendement bepalen. 

Dc heel' Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Door het 
amendement sub I, waarin wordt voorgesteld, een zinsnede 
te schrappen, valt alle nadruk juist op die passage, Vandaar, 
'dat hi er voortdurend wordt gesproken over het al of niet 
wenschelijke van een motorboot, ten aanvulling en verster
king van de gewone reddingsbooten. Wanneer wij echter 
lezen, hoe de bepaling komt te luiden wanneer het amende
ment wordt aangenomen, komen wij m.i . veel gemakkelijker 
tot {'en re~n ltMtt. Rr staat: 

"De reddingsmiddelen moeten voldoen aan de bij re
gccringsverordening in het bijzonder voor pel grimssche
pen vast te stellen voorschriften cn ovel'igens aan de 
eischen dienaangaaude bij en luachtens de Schepenordon
nantie-1935 gesteld;" 

daarop volgt de passage, waarvan sch rappin g is voorge
stcld. 

Daar deze schepen di enen voor het vervoer van een zeer 
groot aantal passagiers, lijkt mij een bepaling, als door de 
voorstellers van het amendement beoogd, juist en logisch. 
\Vat geldt ,voor schepen met betrekkelijk wein ig passagiers, 
moet toch lil sterker mate nog gelden voor schepen met veel 
passagiers. Ik wil mij niet mengen in het technische debat 
over ~e rol van een motorboot in geval van een catastrophe; 
wnt hiel" gevraagd wordt lijkt mij echter volkomen plausibeL 

Inzake het tweede amendement ga ik accoord met het 
standpunt cler Regeering, dat de "egeling, zooals zij op het 
oogenbhk wordt voorgesteld, bevredigend is. 

In het d'ebat over het derde amendement, dat een zuivel' 

(fd. Hoofdinspecteur van Scheepvaart.) 
"privaat-rechtelijke" kwestie behandelt, za l ik mij niet 
mengen, 

De Voorzitter: Wenscht cle heel' Wiwoho elaelelijk het 
woordl 

De heer Wiwoho: Ik zal gaarne eerst afwachteu wat de 
Regeering heeft te zeggen, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter : Wenscht de Regeerillgsgemachtigde wel
licht een korte pauze ten beraad van het antwoord! 

De heel' Kuyper, fd . hoofdinspectem va n Scheepvaart: 
Gaarue, Mijnheer de Voorzitter. 

De vergadering worelt ged'urenele korten tijd geschorst cn 
<iaarna hervat. 

De heer Kuyper, fel. hoofdinspectelU' van Scheepvaart: 
Mijnheer de Voorzitter! Vrijwel alle geachte leden, die thans 
het woord hebben gevoerd, hebben gesproken over de 1110tor
reddingsboot, 1k zou gaa rne willen beginnen met een antwoord 
aan den heer Van Baaien, die de vraag heeft gesteld, van welk 
nnt die boot eigcnlijk is. Tijdcns de zeeveiligheidsconferentie 
te IJonden in 1929 is over dat nn t recds een groote strUd ont
brand, waarbij we,'d betoogd, dat die boot er moet zijn om 
andere reddingsbootcn te kunn en wegsleepen, zooals ook het 
geachte lid de heer van Helsdingen zooeven opmerkte. 

~fen heeft in Londen ook de vraag gesteld, of het eigenlijk wel 
noodig was, dat die reddingsbooten zich konden verplaatsen, 
en diverse autoriteiten wnren van meening, dat hct nut van 
de motorboot zeer twijfelachtig was, omdat het bij uitzending 
van radioseinen, dus bU het vastleggen van de plaats waar 
eventueel een ongeva l is gesch ied, juist een groot voordeel 
is als men zich blijf t bevinden op de plaats, waal' dit ongeval 
]JI~atsvond. Men heeft uiteindclijk in het verdrag dc mogelijk
heid opengelaten om voor schepen die in bijzondere inter
nationale reizen passagiers vervoeren, - met name worden 
ook pelgrimsschepen genoemd - dic reddingsbooten niet voor 
te schrijven. 

Het gaat hiel' niet om een. gewone motorboot, maar om 
e~n reddingsboot die aan zeel' speciale eischen moet voldoen, 
d.e onder anderen 1Il0et zi.in toegemst met radio en zoeklicht 
en minstens 6 mijl moet kunnen loopen. Dit zijn alle betrek
kelijk zware eischcl1, di e 7.ich uiteindel ijk omzetten in een 
hoogen kostprijs en om da t men te T.Jonden ni et ten volle over
tuigd was van het nut van deze zaak, werd de twijfel terzake 
neergelegd ill de mogelijkheid tot het verleenen vfln dispen
satie. 

(De heer 'I' ham ,. in: Geldt de dispensatie ook V001' 
gewone passagi ersschepen ') 

Mijnheer de Voorzitter! De mogelijkheid tot dispensatie voor 
gewone passagiersschepen ligt vast in de schepen-ordonnantie, 
terwijl de hoofd inspecteur van Scheepvaart bevoegd is om in 
bijzondere gevallcn dispensatie te verleenen van de betrokken 
bepalingen, eveneens dus voor het geval een motorredd ings
boot ZiOU worden geëischt. 

(De heel' Th a m l' in: Komt het in de practijk VOO l' dat 
dispensatie wordt verleend voor passagiersschepen?) , 

Mijnheer de Voor7.itter! El' is momenteel geen enkel 
Nederla ndsch-Indisch schip in de vaart, waarvoor de aan
wezigheid van een motorrcddingsboot wettelijk verplicht is. 

Deze cisch geldt all een voor schepen, die mem' dan 13 
reddiugsbooten aan boord moeten hebbcn, die alle zeeën be
varen, dus ook trajecten buiten Nederlandsch·lndië en zulke 
schepen, dje zooveel passag-iers vervoeren, zijn el' in Neder
landsch-Indië niet. 

(De heer Van BH a I e n: Hoe is de internat ionale 
situatie f) 

Mijnheer de Vool'zittel'! Dat is mU niet bekend. Ik heb 
de schepen-ordonnantie niet bij mij, maar het betrekkelijke 
dispensatie-artikel in de ordonnantie is gebaseerd op het 
r.jondensche veiligheidsverdrag. 
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(fd. Hoofdinspecteur van Scheepvaart.) 
\ \)e hecl' Van B" a j C n: .ttebbeu alle landen zich daarbij 

aangeslOten Y) 
Niet alle, maal' toch zeel' vele, wam'onder de belangrijkste. 
Het geachLe lid, de heel' Kan, beeft gesproken over de ver· 

strekking van aanhangmotoren voor gewone rcddillgsbooten, 
De Hegeel'ing zou niet willen adviseerell dit denkbeeld over te 
nomen, want afgezien van de onbetrouwbaarheid van aan· 
ilangmotol'cn, zou men een heele staf van personeel moeten 
hebben om de motorcn te bedienen en tenslotte gaat het niet 
om l'cddingsbooLcn, die zich snel willen verplaatsen, maal' jujst 
om booten, die in de buurt van de plaats, waar de ramp plaats 
vond, willen blijven. Het heeft dns eigenlijk weinig zin de 
I'cddingsbooten uit te rusten met een middel, waardoor zij 
zich snel kunnen verplaatsen. 

Dc heel' Verboom heeft gezegd, dat hetgeen voor scbepen 
met wcinig passagiers geldt, in sterkere mate moet gelden voor 
schepen met vee! passagiers; ik meen echter in het voorgaande 
den IlCer Verboom reeds geantwoord te hebben, dat men in 
gevallen als deze, waal' de schepen slechts zeer zelden e.u dan 
vaak nog alleen op een enkele heen- of terugreis passagiers ver
voeren, een dergelijke motorboot niet kan eischen. 

Wat cle hospita.nlruimte betreft, het geachte lid de heel' 
'l'hamrin acht deze ruimte te klein en wijst op het gevaar 
va n epidemieën. Ik ben geen mediens, maal' ik beschik wel 
ove,· cijfers t.erzake en deze toonen aan, dat het aantal 
ziektegevallen aan boord van pelgrimsschepen betrekkelijk 
gering is. 

Voor 4~ .ehepen van de Rotterdamsche Lloyd en de Maat
!)chappij Nederland werd de beschikking verkL'cgen over 
cijfers voor de seizoenen 19öO en 19ö1, dat zijn dus 
de seizoenen vóór de crISIS, toen eeu groot aa ntal 
pelgrims vervoerd werd. In deze seizoenen werden 
vervoerd 47000 pelgrims en onder hen kwamen slechts 0.56% 
- dus iets meel' dan 'h% - ziektegevallen voor. Het aantal 
ziektedagcn pcr patiënt was op reizen van 12 - 15 dagen 
duur gemiddeld 4.56 j het grootste percentage in het ou
gunstig-s\.e geval was 2.4, met een gemiddeld aantal ziekte
dagen van 4.4. 

'l'hans overgaande tot de pL'Îvalen, wil ik aanvange n lUet 
de beantwoording' van de rede van den heel' Van Baaien, 
die de vraag stelde : als de Regeering het nn nood
zakel.ijk acht voor nieuwe schepen - dus voor schepen, 
die in 1938 of later voor het eerst aan de pelgrims
vaart gaan deelnemen - dde privaten op elk honderdtal pel
grims te eischen, waarom doet men dit dan ook niet voor 
de bestaande schepcn. 

De Regeering hceft in de Memorie van Antwoord reeds ver
klaard, dat twee privaten op elk honderdtal pelgrims voldocn
de is en nu de Rcgeering medegaat met de voorstellers van 
Jlct amendement, die het aantal privaten op 3 pcr honderd 
pclgrims willen stellen, wil Zij dit slechts doen voor de nieuwe 
schepen, omdat het alleen mogelijk is ten aanzien van nieuwe 
schepen dezen eisch te stellen. 

(])e heel' Va 11 B a a I e n: E n het is noodzakelijk !) 
De noodzakelijkheid wordt begrensd dool' de [lractische mo

gelijkheid en dc practische mogelijkheid acht de Regeering al
leen aanwezig voor de nieuwe schepen. 

De dool' den heel' Thamrin voorgestelde buitenboord
pl'ivatcn zouden alleen b\j een zeel' kalme zee bruikbaar zijn, 
zoodat zij eventueel als een hulpmiddel aa.nvaard zouden 
kunnen worden in uitzonc1'erlijke omstandigheden; de veilig
heid vCI'biedt echte l' het gebruik daarvan op de pelgrims
trajecten. De commissie, die de pelgrimsschepen keurt, zal op 
zijn hoogst genoegen nemen met hulp-Wo C. ', die in den vorm 
van behoodijk vastgesjorde huisjes aan dek zij n opgesteld. 

De hecl' De Hoog heeft ecn overgangsperiode van 10 jaar 
voorgesteld en de heel' Roep een overgangsperiode van 5 jaar 
om op de bcstaande schepen 3 W. C. 's pel' 100 man in te rich
ten. De Regccl'ing kan den voorgestelden overgangstcrmijn 
van 10 jaar aanvaarden. 

Handelingen. Zittingsjll.ur 1937-1938. 

(Voorzitter, Wiwoho.) 
Mijnheer de Voorzitter. I k meen hiermede alle geachte 

leden, die bet woord hebben gevoerd, te hebben beantwoord. 

De Voorzitter: Ik geef den geachten Hegeeringsgemach
tigde n.a.v. zijn zooeven gedane mededeeling in overweging 
het slot van de Nota van Wijziging te wijzigen en als volgt. 
te doen luiden: 

" ...... welke vÓÓr 1 Januari 1938 reeds in de pelgrims
vaart werden gebezigd, tot 1 Januari 1948 volstaan kan 
worden met 2 privaten vOOr elk 100-tal of gedeelte van 
100 passagiers." 

De beer Wiwoho : Mijllheel' de Voorzitter ! Ik verzoek U 
de vergadering voor eenige oogenblikken te willen schorsen. 

De vergadering wordt voor eenige oogenblikken geschorst en 
daarna hervat. 

De Voorzitter: Ik heropen cle vergadering. Inmiddels 
is de Regeering accoord gegaan met de wijziging in de Nota 
van Wijziging, zooals zooeven door mij is aangegeven. 

De heel' Wiwoho : Mijnheer cle Voorzitter ! Ik kan over 
het verloop van de besprekingen betreffende de dool' mij 
met de heeren Soangkoepon en Soetardjo ingediende amen
dOOlenten zeker wel tevreden zijn. De kwestie van de motor
booten is dusdanig behandeld, dat een ve.rdediging van mijn 
zijde eigenlijk niet meer noodi g is; ik kan daaromtrent ver
wijzen naar hetgeen de heeL'en Roep, Thamrin en Verboom 
naar yoren hebben gebracht. 

Het eerste 3111endcmellt zal ik daal'ollJ, gezien de noodzaak 
zooals die mijns inziens aanwezig is, halldhaven. 

'ren aanzien van het tweede amendement betreffende de 
beschikbare ruimte voor zieken in de pelgrimsschepen, moet 
ik, in aanmerking nemende de door den geachten Heges- -
ringsgemachtigde naar voren gcbraehte cijfers, eigenlijk wel 
zwichten voor de werkelijkheid en zijn wij derhalve bereid 
dit amendement in te trekken. 

Wat betreft amendement No. III betreffende het aan
tal pl'ivaten, wil ik toch, ondanks het vele gesprokene ter 
verdediging van het amendement door mijn geachte mede
leden, nog wel even een vergelijking treffen. 

Mijnheer de Voorzitter! Wij zijn hiel' in den Volksraad met 
60 leden. Wij bevinden ons hiel' zeker niet op een schip en 
eten hier ook niet. Ondanks dit alles zijn er toch voor de 
leden van den Volksraad alleen S privaten ter beschikking. 
Ik heb nu deze vergelijking getroffen om daarmede aan te 
toonen, dat el' inderdaad op de pelgrimsschepen meerdere pri
vaten moeten worden aangebracht dan voorgesteld. 

Mijnheer de Voorzitte,' ! Het derde amendement wordt 
dool' de voorstellers gehandlw afd. 

De Voorzitter : Het derde amendement zal nu na de als
nog mondeling dool' den Regecri ngsgemachtigdc aangebrachte 
wijziging, komen te luiden: 

lIl. In de voorgestelde bepali ng sub j, eersten zin, van 
artikel 6, zooals die bepaling bij Nota van Wijziging is 
gewijzigd, worden de woorden "met dien verstande, dat 
aan boord van schepen, welke vóór 1 Januari 1938 reeds 
in de pelgrilllJlvaart werclen gebezigd, tot 1 Januari 1948 
volstaan kan worden met 2 privaten voor elk 100-tal of 
gedeelte van 100 passagiel's" geschrapt. 

De betrokken clausule komt clan te luiden: 
"Voor de passagiers der lagere klassen moeten voo I' 

ell, 100-tal of gedeelte van 100 passagiers 3 pri vaten aan
wezig zijn". 

IIet tweede amendement is ingetrokken en maakt derhal
ve geen onderwerp van beraadslaging meel' uit. 

Alvorens over te gaan tot stemming over het eerste amen
dement wil ik nog even gelegenheid tot stemmotiveerin g 
geven. 
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4de VERGADERING - DINSDAG 27 JULI 1937. 

Nadere wijziging Pelgrimsordonnantie 1922 (Ond. 12). 

(Weyer.) 
De heer Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Het wil mij 

voorkomen, dat wij bij de beoordeeling van deze ontwerp
ordonnantie ons toch wel op het standpnnt mogen plaatsen, 
dat de Regeèring al datgene zal vool'Schrijven, wat in het belang 
van de veiligheid is. Nn is, dnl1kt mij, toch uit de mededee
lingeIl van den geachten Regeeringsgemachtigde duidelijk 
komen vast te staan, dat dat ook inderdaad het geval is. Doch 
dan vraag ik mij af, wat voor nut het heeft, met deze amen
dementen de cijfers van de Regeering verder te majoreeren, 
wanneer men daarbij uitgaat ver boven de grenzen, die inter
nationaal zijn vastgesteld. De gevolgen daarvan zijn tweeërlei 
- dat is mij juist uit de woorden van den Regeerings
gemachtigde gebleken - in de eerste plaats, dat de kosten 
daardoor veel hooger worden en daardoor de toekomstige 
hadji 's worden gedreven naar de buitenlandsche lijnen, waar 
ze volledig aan het toezicht van de Regeering zijn onttrokken. 
In de tweede plaats is hiervan het gevolg, dat de Nederlandsehe 
scheepvaart, in tegenstelling met de buitenlandsehe, daardoor 
scbade zal ondervinden. Ik kan derhalve het nut van dergelijke 
wij zigingen niet inzien. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s d e 
over het amendement-Wiwoho 
(8 t. 6). 

s temming 
c.s. sub I 

Het amendement sub I wordt in stemming gebracht en 
aangenomen met 13 stemmen v66r en 3 stemmen tegen. 

V 6 6 r stemmen de leden: 'Soetardjo, Kartowisastro, Sos
rohadikoesoemo, Verboom, Blaauw, Van Helsdingen, De 
Hoog, Soangkoepon, Wiwoho, Kan, Roep, Thamrin en de 
Voorzitter . 

or e gen stemmen de leden: Van Baaien, Kerstens en 
Weyer. 

De Voorzitter : A a n deo l' dei s des tem min g 0 ver 
h et g e w ij z i gd e am end e men t - W i w 0 h 0 c.s. sub 
III (s t. 6) . 

(Voorzitter. ) 
Het gewijzigde amendement sub Hl wordt in stemming ge

bracht en verworpen met 5 stemmen vóór en 11 stenunen 
tegen. 

V Ó Ól' stemmen de leden: Soangkoepon, Wiwoho, Tham
rin, Soetardjo en Kartowisastro. 

Te gen stemmen de leden: Van Helsdingen, De Hoog, 
Weyer, Kan, Roep, Sosrohadikoesoemo, Verboom, Van Baa
Ien, Blaauw, Kerstens en de Voorzitter. 

De Voorzitter : Aan de o rd e is de stemming 
o ve r d e art i kei end e l' 0 n t wel' p - 0 l' don n a n
t i e. 

Artikel I, als gewijzigd bij Nota van Wijziging, bij mon
de van den Regeeringsgemachtigde en ten slotte bij amen
dement, en art. TI worden achtereenvolgens zonder hoofde
lij ke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Hoewel el- tijdens de beraadslaging van 
heden in de ontwerp-ordonnantie wijzigingen zijn aange
bracht, stel ik conform artikel 60 juncto artikel 103 van het 
Reglement van Orde voor, haal' niettemin thans in stemming 
te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitter : Aa n deo r dei s des tem m i n g
over de ontwerp-ordonnantie in haHl' ge
h e e l, als g e w ij z i g d b ij Not a van W ij z i gin g, 
bij monde van den Regeel'lngsgemachtigde 
en ten slotte bij amendement. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie in haa.r geheel wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 12.18 uur v.m. gesloten. 
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5de VERGADERING - DINSDAG 14 SEPTEMBER 1937. 
Allnwuzmg van den h eer Knsullo IIls lid Y/ln lIet College van Gedelegeerden. - Bekrachtiging leellingsbesJuit MillsllllsaJ'I\Rd (Dnd. '1'1), - VOOl'llchriften vel'
goedlIlgen schuldbl'IC\en nIm tooudeT (Ontl H) - WijZlglllg yoorschrlfton betreffClldc iucliensllIcllllllg vlln InltLlIdsche schepelingen op vl'eemtle 8elJepe n 
(O/ld. 7). - lnlrllkklng \'Uil de ordOlUlnntie h oudende voorschriften hetreffende maatregelen ten MIl7.len va n vreemde oorlogsschepen onz. (Ond. 20 ). _ 
Nadere wijûging del' regelin!; vnn de bevordering en hel ontslag V8n EUl'opee!>rhl:! officieren enz. (DJld. 3U), - \\ï.iÛging vnn het Aigeulcen Wlllern'glcmcnt j9;W 
(Ond. :n ) . - Wijziging ol'cl'gaugsregelillgell burgerlijke pens!ocnreglelncnten (Dnd. aal. - Nadere wijzigillg Rl'Chtsroglemcnt Buitengewesten ( Ond. :iU). _ 

Wtjzigi ng artikel 41 Stadsgcmcente·oruollllfmtie (Olld. :t1). - BekJ'[\ chtiginlo: lceningsbesluit. gemeentm'anll Pndnllg (Ond. 4a). 

(Voorzitter,) 
5de VERGADERINO. 2. wijziging van de vool·schriften betref-

Î e n cl e h et i 11 die 11 s t n e m e 11 va n I n I a. n cl s eh e 
YOl'gadcring' van Dinsdag 14 September1937. sc h epe lingen aan boorcl van vreemde 

sc h epe n met be s t e 111 111 i n g 11 a a r het b u i-
(Bijeen l"Oepi ngsl1Ul' : 11.15 voormiddag.) ten I a n d (0 n d . 7; zit t j. 1936- ] 937, 0 n d. 176); 

Aanwijzing VU11 den heor Kasimo als lid van het College 
van Gcdclcgecl·dcn. - Bekrachtiging loeningsbesluit Minaha
saI·aud (Ond. 77). - Voorschriften vergoedingen schuldbrieven 
aan toonder (O nd. (I). - Wijziging voorschriften betr effende 
indienstneming van lnlandsche schepelingen op vreemde sche
pen (Ond. 7 ) . - Intrekking van de ordonuantie houdende 
voorschriften betreffende maatregelen t.a.v. vroemde oor
logsschepen enz. (Ond. 20). - Nadere wijziging der r egeling 
vall de bevordering on het ontslag van Europeesche officieren 
enz. (Ond. aO). - Wijziging vau het Algemeen Waterregle
ment 1936 (Oud . :U) . - Wijziging overgangsregelingen bur
gcrl\ike pensioenreglementen (Ond. 33) . - Nadere wijzigin g 
Reehtsreglement Buitengewesten (Oud. aU). - Wijziging 
artikel 41 Stadsgemeente-ordonnantie (Ond. 37) . - BekI'aeh
tigillg leellingsbesluit gemeenteraad Padang (Ond. 4a) . -
Behaehtiging besluiten gemeenteraad Taudjong Balai tot wij
l.iging vun de voorwaarden van een tweetal leeningen 
(Ond. 411). 

Voorzitter: ,10 heer MI". W. H. VAN HET,SDlNOBN. 

De pl'esenticlij Ht IS ~cled\t:ncJ dool' ] 5 1('don, to wet en de 
IedelI : 

Van Baaien, C. C. van Helsdingen, W. H . van Hels
dingen, De Hoog, Kan, Kartowisastro, Kasimo, Roep, 
SoangkocpOll, Soetardjo, Sosl'ohadikoesoemo, Thamrin, Ver
boom, 'Voyer en \Viwoho. 

Ile Voorzitter: Geachte Medeledcn! Ik open deze ycrgn
<.lerillg. 

Ik drel de vergadering Illedo, da t thans \ '00 1' J1('1 (,(,l'st in 
de vCl'g'adCl' ing aanwezig is de h e c l' IC a sim 0 tI I ::; 
\' C l' \' a 11 g' C l' V [j n cl e II h e e l' K ers ten s a Is] j d 
v 11 11 hot Col l eg e van Ge del eg cc l' den tijdens 
het ullitenlandsch verblijf van den heer KCl'stens. 

A<1n de orde I S het voorste l tot reeht
stl'cckse h e ope nb a r e behandeling' van de 
o ntw o rp-ordonnanti e tot bekrachtiging 
van ]1 ct IJ es 1 u i 1. va 11 cl e n :M i n a. ha sa l' a a cl van 
30 J 11 n i 1937 No. 50121, voo l' zoo vcr dit s t J' ek t 
tot het a a n g a a Tl van een g e l cl 1 een i 11 g. (0 n cl. 77.) 

De Reg'eel'ing heeft yel'zocht, de beslissing aangaande deze 
ontwerp-ordonna.ntie uiterlijk 22: September te mogen 
ontvangen. 

Zonder beraadslagin g en zonder hoofdelijke stemmiug 
wOl'dt tot l'echtstreeksche openbare behandeling' besloten , 
Waal'llll hi ertoe onmiddellijk wOl'd t overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zondc}' hoofde lijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: _1\ a n deo l' dei s cl e b e h a n cl eli 11 g 
van deo n t wel' p - 0 l' don 11 a n tie s, 0 n dor s eh e i
denlijk inhoudende: 

J. {le nige vo ol's ch ri ften \'001' vergaderin-
gen van houder s van r ee ds uitgegeven 
schuldbrieven aan t.oonder (On cl. 11 ; zittj. 
1936- 1937, 0 n d. 171); 

Handelingen. Zittingsjaul' HI37-1938. 

3. i n l l' e k k i 11 g v an cl e 0 l' cl 0 11 ]1 a n tie van 26 
April 1921 (Staatsblad No. 255 ), h oudende 
voorschriften betreffende maatregelen 
ten 0 p zie h t e van v ree !TI deo 0 rIo g S s c 11 e
p e 11, wel k e zijn b i Il n e ng e 1 0 0 pen ent e n 
anker gekomen binnen het rechtsgebied 
van den staat (O lld. 20); 

4. n a cl e l' e w ij z i g i 11 g van de" R c gel i n g v a]1 
de bevordering en het ontslag vau de 
Europeesehe en de op gelijken voet 
b e h a n del deo f f i c ier e n van het N ede "
land sc h-Indische leger b e neden den r ang 
van 0 p per 0 f f 1 c i e 1', zoo m ede van deo p 
non-activiteitstelling van d i e offic i eren 
en van de opperofficieren", vastgest e ld 
bU artikel 1 vau de ol'dounantie van 
26 l~ebrua1' i 1934 (Staats blad No. 101), 
zoo als deze IS gewijzigd bij artikel 2 van 
deo l' d 0 11 n a nt i e van 5 Jun i 1935 (S t a a t s
blad No. 250) (011d. 30) , als gewijzigd bij 
Not a va 11 V·l ij z i gin g (s t. 4) j 

!j. w ij z i g i 11 go va 11 h l' 1 nA I gc m ee n \Va ter l' cg ] ('
ment 1936" (Staatsbind 1936 No. 489) (On(1. :U ); 

6. a. wij z i gin g van deo v C l' g a n g s b e pal i 11-

ge u, v ast ges t e l cl b ij deo l' don na n tic 
van 13 Se p te 111 IJ e l' 1934 (S t a a t s b I ad 
N o. 554), st l' e k k e 11 d e tot wij z i gin g 
va 11 h et 1 11 dis c h b u l' gel' I ij k pen s i 0 e n
l' ('go Ie m ('111 j 

,). w ij z I gin g \. n 11 cl (' (} \. l' l' g a. n go s b c IJ u
I i n g e n, va s t ges tel cl b j,j cl c 0 r cl 0 n 11 n JI

tie van 14 Scp tem IJ c .. 1934 (s I a a I s IJ I n ti 
No. 556), st l' e k ken cl e t o t wij z i g j n g va 1\ 

h et n i e t-E Ul'O pee s c 11 lo c /.\ iJ 1 P C 11 S i 0 e n
regIem eu t; 

c, wij z i gin g va 11 cl e 0 \' e I' g a 11 g s b cpa I i 11-

ge 11 , va s t ges t e l cl b ij cl l' 0 l' cl 011 n a 11-

tie van 14 S e p t e 111 b cr 1934 (S t a a t s b I a d 
No. 557), strekkende t01 wtjzig-ing' van 
het pen s i 0 e n l' e g I e III e nt voo l' bij z 0 11-

dere leerkrachten; 
(Oud. aal, de sub b ell 

werpen als ge w\izi gd hij 
gingen (st. 5); 

c ge il 0 e m deo 11 t
!\To ta \'(1 11 ,Y ijz i-

7. n a cl e l' c w jj z i g' i 11 g \. a 11 het R (' c ht s reg I c
ment Buit enge we ste n l il vel'hand met ee n 
noodzakelijk gebleken h e rziening van de 
a d In i nis t I' a tie vei 11 cl e el i n g van cl ere s j d e u
tie Molukken (Oud. a(l ) ; 

8. \V ij z i g i 11 g van ~l I' tik e I 
g em een t e - 0 l' d 0 II n a 11 t j e (.0 n d. 

41 d e l' 
:17) ; 

9. bek l' ach tig j n g van het bes I n i t van 
den gemeenteraad van Pada11g van 27 Mei 
1937 No. 30jR, voo r zoo vel' dit st l' e k t tot IV ij -
ziging van de voorwaarden der geldlee .. 
n i n g, a a n g ega a n i 11 g e vol g e het b jj d eo l ' don -
nantie van 28 De ce mber 1917 (S taat s blad 

• 
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5de VERGADERING - DINSDAG 14 SEPTEMBER 1937. 

Bekrachtiging leeningsbesluit gemeenteraad Padang (Ond. 43). - Bekrachtiging besluiten gemeenteraad Tand jong Bolai 
tot wijziging van de voorwaarden vall een tweelal leeuingen (Ond. 46). 

(Voorzitter.) 
No. 751) bekrachtigd leeningsbesluit van 
dieu raad van 17 Juli 1917 No. 8 (Oud. 43 ); 

10. bek r a c iJ t i g i n g van d e b es I u i ten v n n 
den g emeenteraad van Tandjoengbalai 
van 9 Jun i 1937 Nos. 9jA en 9jB, voo r zoo ver 
deze strek ken tot wijziging van de voor
w a a r den der gel dIe e n i u gen, a a u g ega a n 
ingevolge de onder sc heiden l ijk bij de 
or don n a n tie s van 8 Apr i I 1927 (S t a a t s b I a d 

No. 119 ) en 22 Decemb er 1930 (Staatsblad 
No. 439 ) bekrachtigde leeningsbesluiten 
van die n l' a a d van 23 Feb r u a r i 1927 N o. 1 
en van 17 November 1930, No. 29 (Ond. 4(1 ). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens ZOIl · 

der beraadslaging en zonder hoofde lijke stemming nang·e 
nomen . 

De vergadering wordt te 11.21 UUl' v.m. gesloten . 



17 

6de VERGADERING - DINSDAG 5 O(JrOBER 1937. 

Ingekom en stuk ken. 

6de VER GADERING. 

V el'ga d e r ing van Djnsdag 5 Oetober 1937. 

(B.\jeenroepingsnlll·; 9 voormiddag. ) 

In gckmnen stukk ell. - \ ' raag of zal worden aangedrongen 
op verlenging van den termijn, gesteld VQor de behandeling 
van de ontw.-ol'don na ntie to t wijziging en aanvulling van de 
bedr\jfsreg lementeerin gsordonnantie (Ond. 81) . - Intrek
king bepalingen tot t egen gang grondvervreemding enz. in 
Lombok (Ond. 17) . - Wijzi gi ng en aanvnlling ordonnantie 
betr . uitvocl' ing van burgerlijke landswerken dool' openbare 
gemeenschappen (Ond. 19) . - Nadere regeling r echtsvor
dering tot ont ruimin g van onrechtmatig dool' Inl anders in 
gebl'nik genomen erfpachtspel'ceelen (Ond. 2 7 ) . 

Voorzitter: de heel' 1Ir. \Y. H. \'AN HELSDINGEN. 

De pl'esentielijst is ~eteekend dool' 14 leden, te weten de 
led en; 

Blaauw. U. C. van H elsdingen , \\1, H. van H elsdin f!:e n, 
De Hoog, Kan, Knl'towisflstl'O. Ka simo. Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo. \'erboom . W eyer en Wiwoho . 

Regrcrillgsgrlllfichtio:den de heer en: Dl'ossael's ell Van 
Monk. 

De Voorzitter: Geacht e }fedeleden! l k open deze veq.ra
<lering. 

De Secr etaris deelt mede, elat zij n ingekomen; 

A. De volgende mededeelingen ten aanzien van de ledelI ; 
1. Geneeskundig certificaat. dat de heel' W. van BaaIen 

tot herstel vnn gezondheid eenige maanden in Europa di ent 
te verblijven. 

2. Bericht VflJl vel'l11ndering vall clen heel' :M. H. rrhalllrin. 
3. Bericht van clen heel' Mr. A. C. Sandkuyl, dat hij vun 

23 Octobe,' 1937 tot 13 Janunri 1938 afwezig zal zijn voor 
een zakenreis naar EuropIL 

De medrd eeli ngen wOl'<.len voor kennisgeving aangenom.en. 

B . De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinctsbl'i eycn van den Gouverneur-Generaal van 10, 

11, 18, 18, 22, 24, 28 en 28 September 1937 Nos. 15, 41, 48. 
51, 21, 3, 25 en 28 ter aanbieding van; 
a.. OOl~ ontwerp-ordoD,nant ie tot bekrachtigi ng van een lee

ningsbcsJn it va n den gemecntel'aad van P alembang (Ond. 
71)) ; 

b. een onl Wt' I'p-ordon nnn1ir. lhol1dende maatregelen tot nietig
vel'klaring van g'oudclanslllcs in bepllalde ovcl'eenJwmsten 
(Ond. ·8 0 ); 

c, een olltwcrp-ordonnnnt io tot wUziging cn Uall\ruJling va n 
de bedrijfsregl emcllteerill ~sol'donnan.tie 1934 (Ond. 81); 

d, een vicrtal ontwcrp-ordonnanties, strekkendc tot de oprich
ting van centra les voor aethcrischc oliën) cas8.:'1vepl'oduc
ten, harscn en taba k (Onel. 8 2 ) ; 

e. een ontwcrp van l~en alg-emocnen maatrcgel van bestuur 
nopen",,:; het in standhouden van reserve-kor psen van oud
militairen van het Koninkli,ik Nederlandsch-Indisch legcr 
(OlHl. S !J); 

f. een ontwel'p-ordonnantie. houdende' herziening van den 
achttienden titel van het reglement op de strafvordcring 
(Ond. 84); 

(J. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvull ing van 
de rnhboraanplllnt-ordonnantio (Ond. 8 'i ) ; 

h . een ontwerp-ordonnant ie, houdende nadere regelen bctl'cf
H nlldclillg'f'H. Zi tting!'ljnur Hl3i-HI3S. 

fende verbetering en afbraak va n pestgevaarlijke gebouwen 
en daarmede samenhangende aangelegenheden (Ond. 8 6 ) . 

De stukken zijn of wo rd en gedrukt, 

2. Kabinetsbl'ieven van den Gouverneur-Generaal van 16, 
16, 16, 17, 17, 18, 18, 20, 21, 22 en 25 September 1937 Nos. 
45, 46, 47, 31, 33, 70, 71, 19, 18, 17 cn 10, houdende mededee
!ing, dat zijn vastgesteld; 
a. de ordonnantie tot bekrachtiging van een leeningsbesluit 

van den Mi nahassa-raad (Ond. 7 7 ) ; 
b. de ordonnantie tot bekrachtiging va n een beslnit van 

den gemeenteraad van Padang, strekkende tot wij ziging 
van de voorwaarden eener geldlee ning (Ond. 43); 

c. de OrdOlll1antie tot bekrachtiging van een tweetal beslui
ten va n den gemeenteJ'aad van rra ndjollg Balai , strekken
de tot wijzigin g "/lil de voorwaarden V,lIl een tweetal 
geldleeningen (O nd. 46); 

d. de ordonnantie tot nadere wijziging' van de " regeling 
van de bevordering en het ontslag van de 8uropeesclH': 
en de op gel ijken voet behandelde officieren van het Ne
derlandsch-lndische lege,' bcneelen den rang va n opper
officier, zoomede van de op Ilon-aetivit.eitstelling va n die 
officieren en van de opperoffi cieren " (Ond . 30); 

c. de ordonna ntie tot wijziging van de voorschriften betr ef
fende het indienstnemen vqn lnlandschc schepelingen aan 
boord yall vreemde schepen rnet bestemmi ng naar het 
buitenland (O nd. 7 ); 

J. een drietal ordonnanties unde ,·,,· heideulij k; 
], tot wijziging van de ovel'gangsbepa Jingen, vastgesteld 

bij de ordonnantie van 13 September 1934 (Sta~tsblad 
No. 554), s trekk ende tot wijzigi ng vau het Indisch 
burgerlijk pensioenreglement; 

2. tot wijziging van de overgangsbepalingen, vastgesteld 
bij de ordonnantie van 14 September 1934 (Staatsblad 
~o. 556), strekkende tot wijziging van het niet-Euro
peesch 10cnal pensioenreglement; 

3. tot wijziging van de ovc l'gangsbepalingen) vastgesteld 
bij de oJ'cluu uull tie VUil 14 September 1934 (Staatsblad 
~o. 557), strekkende tot wijziging van het pensioen
feglement voor bij zondere leerkrach ten (Ond. 33); 

g. de ordonnantie tot intrekking van de ordonnantie van 
26 A pril 1921, houd ende voorschriften betreffende maat
regelen ten opzichte van vreemde oorlogsschepen, welke 
zijn binnengeloopen en ten anker gekomen binnen het 
rechtsgebied van den Staat (O ud. 29); 

h. de ordonnantie tot wijziging van artikel 41 del' stadsge
meenteordonnantie (Ond. 37); 

i. de ordonnantie tot wijziging va n het algemeen water
reglement 1936 (Ond . :U); 

J. de ordonnanties onderscheidenlijk tot r egeling del' verkie
zing van de to t de ondel'elanen-Nedel'landers en de uit
heemsche onderdanen-ni et-Nederlanders behoorende leden 
van gemeenteraden en tot r ege ling del' verkiezing van de 
tot ele inheemsch e onderdanen-niet-Ne<lerlanders behoo
rende leden van gemeenteraden (Ond. 35 ) j 

k. de ordonnantie) houdende eeni ge voorschriften voor ver
gaderingen van houders vlln l'et'dR uitgegeven schuldbrie. 
ven nall toonders (Onel. ti ) . 

3. Brieyen van den l sten Oouvernements Secretaris van 
10, 15. 15, 15, 16, 16, 17 en 17 September 1937 Nos. 1996{B, 
2029{B. 20aO{B, 2031{B, 2038jB. 2039{B, 2052{B en 2053/B, 
houdende mededeeJing dat in overeenstemming met dell 
Volksl'uacl zijn vastgesteld : 
a, aannlllendc hegrootingen betreffende de afdeelingen I , 

n-. \' _~ , ,I. \'11 en IX del' begl'ooting voo,' 1938 (Ond. 
3(1 ) ; 

b. aflllvullende begl'00th1gen bctl'eifende de afdeelil1!!en Hl A 
en, YIr K (lol' heo'l'ooting 1937 (011(!. IH ); 
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Ingekomen stukken. 

c. een nanvullfmcle heg l'ootin g beb'effende afcleeling V der 
begrooting Voor 1938 (Ond. 73); 

d. een aanvullende begrooting betreffende afdeeling IX del' 
begrooting voor 1938 (Ond. 6 5 ); 

e. een aanvullende begrooting betreffencle afdeeling U del' 
begrooting voor 1937 (Ond. 75); 

f. aanvull ende begrootingen betreffende de afdeelingen 
UI A, IV" V A, VI, VII en VIU del' begrooting voor 1937 
(Ond. 62); 

g. een aanvullende begrooting betl'effende afdeeling II der 
begrootin g voor 1938 (Ond. 74 ); 

h. aanvull ende begrootingen betreffende de afdeelingen 
IU A, IV. V A, VI, VII en VIU der begrooting voor 1938 
(Ond. fl3 ) ; 

4. Brieven van den Gouvel'uements Secretaris van 18, 24 
en 27 September en 2 October 1937 Nos. 2060/B, 2099jB, 
2109jB en 2146jB, houdende mededeeling dat in overeen
stemming met den Volksraad zijn vastgesteld: 
a. een aanvullende begrooting betreffende afdeeling IV der 

begrooting voor 1938 (Ond. 72); 
b. de begrootingsrekening del' gezamenlijke J"andsbedrijven 

over het jaar 1934 (Ond. 68); 
c. aanvullende begrootingen betreffende de afdeelingen IV 

en V der begrooting voor 1938 (Ond. 51) ; 
d. bet slot der rekening 1934 (Ond. 44 ). 

5. Brief van den 18ten Gouvel'nements Secretaris van 
6 September 1937 No. 1963/B, ter aanbieding van het jaar
verslag 1936 van de Javasche Particulier e Landerijen Maat
schappij. 

6. Brief van den Gouvernements Secretaris van 21 Sep
tember 1937 No. 2081ajB betreffende voortzetting der COl1-

tingenteel'ing van den invoel' Vfin manufacturen . 
7. Als voren van 26 September 1937 No. 2108a/A betref

fende bestrijding van jachtongelukken. 
8. Als voren van 29 September 1937 No. 2132jB betreffende 

voortzetting va n de contingenteering van den invoer van 
cement. 

9. Rondschrijven van den 1sten Gouvernements Secretaris 
van 16 September 1937 No. 204JjB betreffende toezeggingen 
aan den Volksraad bij de behandeling van de ontwerp
begrootin g-1938. 

10. Rondschrijven van den Gouvernements Secretaris van 
23 September 1937 No. 2089/C betreffende plaatsing van 
(candidaat) B. B.-ambtenaren bij andere takken van dienst. 

11. Besluit van den Gouverneur~Genel'aal van 9 Septem
ber 1937 No. 32, houdende herbenoeming van Ml·. H. B. Bois
sevain tot burgemeester van Semal'ang. 

12. Als voren van 14 September 1937 No . 2z, houdende 
opdracht van het dagelijksch beleid del' zaken aan den vice
president van den Raad van Nederlandsch-Indi ë gedurende 
de reis van Zijne Excellentie den Gouverneur-Generaal naar 
de provincie Midden-J ava en de gouvernementen Soerakarta 
en Jogjakarta. 

13. Als voren van 14 September 1937 No. 31 tot vervan
ging van de bijlagen B, C en D, welke tot uitvoering van 
de artikelen 168 lid 1, en 169, leden 1 en 2 van de dienst
plichtregeling van Nederlalldsch-Indië ziin vastgesteld bij het 
besluit van 5 Februari 1924 No. 14. 

14. Als voren van 15 September 1937 No. 28, houdende 
herbenoemin g van W. van BaaI en en B . Roep tot lid van de 
commissie van bijstand voor clen post-, teleg)'aaf- en telefoon
dienst. 

15. Als voren van 15 September 1937 No . 31, houdende 
interneering van Frans Emile Groeneveld ter hoofdplaats 
Socl'abaja del' residentie van di en naam . 

16. Als voren van 17 September 1937 No . 23, houdende 
machtiging aan dcn directeur van Verkeer en 'Vaterstaat om 
te beschikken over het bij een aanvullende begrooting uit
getrokken crediet tot verhooging van den post "gebouwen " . 

17. Als voren van 17 September 1937 No . 24, houdende 

machti g ing an n i!p,n dil'ecteur vall Verkeer en ' ,Vaterstaat, 
krachtens artikel 105 1. S., om te beschikken over het bij een 
aanvulleneIe begrooting uitgetrokken crediet voor den aanleg 
van uitbreidingswerken ten behoeve van de energi elevering 
aan het G. E. B. B. O. en N.1. G. M. 

18. Als voren van 17 September 1937 No. 25, houdende 
machtiging aan den directeur van Verkeer en 'Vaterstaat, 
krachtens artik el 105 1. S., om te beschikken over het bij een 
aanvullende begl'ootin g uitgetrokken crediet ten behoeve van 
de Bankatinwinning. 

19. Als voren van 18 September 1937 No. 75 tot naelere 
wijziging van de regeli ng van een openbaar gehoor op de hoofd
plaatsen del' gewesten buiten Java en Madoera ter gelegen
heid van den verjaardag van Hare l\1ajesteit de Koningin. 

20. Als voren van 18 September 1937 No. 78, houdende 
machtiging aan den directeur van Economische Zaken, krach
tens artikel 105 1. S., om te beschikken over de bij een aan
vnllende begrooting uitgetrokken fondsen voor den elienst 
voor landbouw en visscherij. 

21. Als voren van 20 September 1937 No. 12, houd ende 
machtiging aan den directeur van Economische Zaken, 
krachtens artikel 105 1. S. , om te beschikken over de bij een 
aanvullende bCg'l'ootinp: uitgctrokken fondsen voor subs idie 
aan vercenigingcl1, die de algemeene bevordering van het 
Inlandsche bedrijfsleven ten doel hebben. 

22. Als voren vall 21 September 1937 No. 6, houdende 
machtiging aan den Directeur van Economische Zaken, 
krachtens artikel 105 1. S., om te beschikkeIl over de bij een 
aanvullende begrooting uitgetrokken fondsen voor het. cen
traal kantoor voor de statistiek ten behoeve van het duurte
onderzoek. 

23. Als voren van 24 September 1937 No. 61, houdende 
benoeming van Mr. A. J. van der R eijden tot hoofd van den 
dienst der landelijke inkomsten. 

24. Als voren van 26 September 1937 No. 2 tot nadere 
aanvulling van de R. B. B. L. 1934. 

25. Als voren van 26 September 1937 No. 12 tot ontbinding 
van de "ovel'drachtscommissie". 

26. Als voren van 27 September 1937 No. 21, bepalcnde, 
dat de wet van 2 April 1937 (Indisch Staatsblad 1937 No. 279), 
zoomede de rubberfonds-ordonnantie 1936 in werking treedt 
met ingang van 1 October 1937. 

27. Als voren van 28 September 1937 No. 2, houdende 
machtiging aan den direqteur van Verkeer en Waterstaat, 
krachtens artikel 105 l.S., om te beschikken over het bU een 
aanvullende begrooting uitgetrokken crediet voor de aanschaf
fing van een graafmachine. 

28. Als voren van 28 September 1937 No. 19, houdende 
benoeming van Mr. J. G. Geerlings tot lid van de commissie 
voor de vaststelling van de aan de leden van den Volks raad 
en het College van Gedelegeerden toe te kennen schadeloos
stellingen. 

De sub 2 tJm 28 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
tel' secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Rondschrijven van de bezoldigingscommissie van 17 

September 1937 No. Bzbc 22/5/44 betreffende de berekening 
van de bezold iging del' herplaatste gewezen Landsdienaren. 

2. Brief van den fd. secretaris v-au het departement van 
Justitie van 21 September 1937 No. K/108f7, ter aanbieding 
van stukken behoorende bij de ontwerp-ordonnantie, hou
dende maatregelen tot nietigverklaring van goudclausules in 
bepaalde overeenkomsten (Ond. 80). 

3. Brief van den directeur van Binnenlandsch Bestuur 
van 10 September 1937 No. Bg 34/5/19 betreffende klachten 
van Seman bin Bagdad tegen een dorpshoofd. 

4. Besluit van den directeur van Binnenlandsch Bestunr 
van 15 September 1937 No . BR 26/29/11, houdende maeh-
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In gekomen stuk keil. - Vraag of zal worden aangedl'ongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de behandeling 
van de ontw.·ol'don nantie tot wijzig ing en aanvulling van de bedl'ijfsreglementeerin gsordonnantie (Ond. 8 1 ) . 

tiging tot uitbetaling aan de N. V. Koninklijke Paketvaart 
Maatschappij van een bedrag ad f 911,595 wegens vervoel' 
van Javaanschc emigranten van Java naar het kolonisati e
terl'ein Belitfllig nabij Martapoera. 

5. Besluiten van den directeur van Binnenlandsch Bestuur, 
houdend e machtiging tot het doen vau uitgaven in verband 
met de bevolkingsrubberrestrictie. 

6. Besluit van het hoofd van den dienst del' Volksgezond
heid van 22 September 1937 No. 27912/C, bepalende, dat de 
r esteerende bedl'agen van de bij de besluiten van 25 Juni 
en 28 October 1936 Nos. 18914/C en 33060/C toegestane 
credieten respectievelijk ad f 13250 en f 7350 voor de 
medisch-hygiënische propaganda en voor de aansehaffina 

• . 0 

va.n een IIlstrumentarmm en andere benoodigdheden ten 
behoeve van de behandeling van t.b.e.-lijders in het gewest 
Palem bang in den vervolge door den Gewestelijken Gouver
nements-arls VOO I' dat gewest te Palembang zullen kunnen 
worden aangevraagd. 

7. B eslui t van den directeur van Economische Zaken van 
28 Au gustus 1937 No. 12443f13, houdende ontheffing van 
IC F . lCerkh oven vun het lidmaatschap der commissie van 
advies inzake de herziening van de jacht- en diel'enbescher
min gswetgev.ing. 

8. Zendbrief van den directeur van Verkeer en Waterstaat 
nm 16 Septembel' 1937, ter aanbieding van een opgave van 
aan den Volksl'uad ged urende de eerste gewone zitting 
]937-'38 lI amens de Rcgeel'ing gedane toezeggingen. 

9. Brief van den ]~egercommalHlant van ~9 t;eptembel' 1937 
tel' aanbied in~ van een opgave van dool' en namens de n.cn·ec~ 
ring in den Volksraad ~ecll1rende de eerste g-ewone zitting 
1937-'38 gedane toezeggi ngen. 

10. Brief van den Nederlandseh-Indischen Marinel'aad va n 
24 September ]937 No. 291, lel' arulbiedi ng van een afschrift 
vun 's Ruads uitspl'aak van 23 September 1937 nopens het 
ongeva l met de motoI'sloep van Hr. Afs. "De Ruyter tI. 

11. B,'jef va n de V ereeniging van werkgevers in het druk
ker.bed l·lil' in Nedel'landseh-Inelië van 29 September 1937, tel' 
uunh\('clln~ van een nfsC'h l' ift "fin het dool' genoem de' \'C'I'('cni
p:inp: aHIl den Landvoogd ve l' zonden telegraf isch ael l'C's inznke 
de bedl'ljfsl'eglemen teerin g der elrukkerijen (Onel . 81). 

12. BI'ier, gcdngteckencl Bandocng 1 October 1937 va n 
a. J. l\t, Elleman, houdende mededceli ng, dat aan den r.~llver·
neul'-Ocncl'aal een te legl'am is yerzonden tot het bctuigcn van 
ad haesie aan het telegrafisch adres van de Verceniging van 
wed'gevers in het dl'Ukkershedl'[if in Nederlandseh-Tndië. 

13. Brief, gedagteekend Medan 2 October 1937, houdende 
adhaesic-bet uig ing aHn het telegrafisch adres n:ll1 de Vcreeni
g in g' va n wCI'kgevf' l's in het drnkkerslwcl1 ·tjf in Ned cl'landsch
Tndir. 

14. Afschrift van het rekest van den Algemeenen bond 
vtln belang-hrbhcnden blj onroerende g-oedel'en ( Ahhog ) fw n 
den Gouverneul'-Genet'aal , betrekking hebbende op de on lwel'p
ordonnanl ie, houdende \·ool'zieningen in zake de heffin cr van 
verponding over het lijelvnk 1938':""1942 W nd . :J8 \. " 

15 . Moties van "Pergel'ukan Penjadar F ederatie Djakul'ta ' 't 
van het comi1"é 1\1os]imin Ambon te Amboina en van een comité 
te Sumpung, betrekkin g- hebbend e op het ontwerp eener ordon
nantie betreffende de inschrij ving VR n MohammedaBlische 
huw('lijkell . 

16. E en sch rij ven van J. Hendriks te Magelang, in zake 
vermeende misbruiken bij het houden van venduties. 

17. Afsehl'ift van een brief van K. Burgemeestre aan het 
hoofd van den pandhuisdienst, houdende klachten legen 
M. Burgemeestl'e. 

De stllkken worden tel' inzage gelegd ter secreta rie van den 
Volksraad. 

.D. De volgende boekwerken en verslagen: 
1. D erde jaarverslag van de wegverkeerscommissie. 

(Va.n Helsdingen. ) 
2. Maandcijfers betreffende den eeonomisehen toestand der 

Inheemsche bevolking op Java en Madoera. 
3. Verslag over het jaar 1936 van de Staatsspoorwegen in 

Nederlandsch-Indië. 
4. De landbouw-erisiswetgeving. 
5. IIThe cOl'porate State" van Benito Mussolini. 

De werken worden opgenomen in de boekerij. 

De Voorzitter: A a n d eo r dei s d e bes I i s s in g 
over de vraag oi t e n aa n z i e n van d e 
o n t we,· IJ - 0 I' don n a n tie tot w ij z i g i 11 ge n a a 0-

yuIling van de B edl'ijfs r eg l eme n tee rings
O l' don n a n tie 1934 (0 n d. 81) 0 vel' ee n kom s t i g 
artikel 17 (1) R eg l emen t van Orde bij d e n 
Go u vc J'n eul'-Gencl'aal o p ver len g ing van 
den voo r d e afdoening geste ld e n ter lllijn 
z a I WOl' cl e n a a n g e d I' 0 n gen. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Wat ons 
hier wordt aangeboden is een buitengewoon belang rijk ont
werp. De Regeering ste lt VOOl' om de beperking van den 
werkingsduur uit de ordonnantie te lichten en daardoor 
krijgt de ordonnantie een geheel ander karakter dan zij 
tot nu gehad heeft. 

Deze ordomiantie is te beschouwen - ik bedoel niet de 
voorliggende, maa r de geldende - als Cen crisisma atregel. 
'Vij hebben die ordonnantie ill zeer korleu liju tm zeer 
spoedig afgedaa n, omda t de omsta ndi gheden de spoedige 
afdoen ing van deze anng-eleg-e nh eid e ischten. Ik kan 
mij voorstellen, dat ele Regeer ing bij het vet'strijken va n 
den termijn ged urende welken de ordonnantie geldt een 
zekeren tijd heeft noodi g gehad om de definitieve regelin g 
der bedrijfsreglemen teering voor te bereiden, als gevolg 
waarvan wij t enslot te betrekkelijk kort voor het verstrijken 
van den geldigheidsduur het ontwerp hebben ontvangen en 
bovendien nog op een tijdstip, dat het college gedurende 
eenige weken ni et bijeen kwam. A:angenomen kan daarom 
worden, dat verschillende leden nog niet voldoende aandacht 
aan deze aangelegenheid hebben kunnen wijden, ,Vaal' de 
ordonnantie in het vervol g echter niet langer het karakter 
van crisisorclonnantie za] dragen, l11uur te beschouwen is als 
een eerste stap in de richtin g van ordening - de eoncurren
tievrijheid wordt in het ni euwe ontwerp zeer belangrijk be
perkt en men heef t voortaan verg unnin gen noodig, ook in 
norm ale tijd en, om bedrijven ol' te rich ten - dus het kat'ak
ter van een ordeningsmaatrcgel krij gt, zou ik het toch wel 
betreu ren als deze zaak in een al te snel te mpo werd afge
daan. Zli heeft de belang'stelling van het publi ek. Bij den 
V olksl'aad zijn reeds eeni ge stukk en binnengekomen en in 
enkele kranten z\in el' ook artikelen OV (' I' verschenen. Ik meen. 
dat er alle aanl eiding is deze zaak à. tête reposée te behan
delen en wij er een geruimen t\jd voor hebben, waal' het hi el' 
een zoo buitengewoon belan g rijke materie betreft. Daar staat 
tegenover, dat met 16 October a.s , de termijn verstreken is 
van de geld ende ordonnantie. Ik acht dit echter in het geheel 
g-een bezwaar en wil de R egeering voorstellen, dat Zij alsnog 
komt met een ontwel'p-ordor1llant je, waarbij de tel'm\in van 
gp. lcli g hpjcl , die tot 16 October 1937 loopt, met drie maanden 
wordt verlengd, zoodat de geldende ordonnantie dus nog 3 
maanden van kracht blijft en wij gedurende die 3 maanden 
J'llstig- den t ijd zullen hebben deze uiterst belangrijke flHnge
legenheid van alle kanten · te bekijken. 

Jk heb ook nog een formeel bezwaar tegen het onderhavige 
ontwerp. Wanneer men het stuk nagaat, ziet men, dat van de 
geldende ordonnantie vrijwel alle artikelen onder' de loupe zijn 
v,enomen. Alle artikelen zijn op twee na gewijz igd en daarom 
li.ikt het m\i geen elegante wijze van wetgevin g, dat een product 
nIs nu is ingediend aa n ons is voorgelegd. H et ware beter 
geweest als de Regeel'illg een voll edigen tekst van de nieuwe 
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Vraa.g of zal worden aa.ngedrongen op verlenging von den termijo,gesteld voor de behandeling van de ontwerp-ordonnantie tot :vijziging 
en aanvulling van de bedrijfsregiementecriugsordounnntie (Ond. 81 ) . - In.trekking bepalingen tot tegengang grondvervrecmdmg o~z. 
in Lombok (Ond. 17). - Wijziging en aanvulling ordonnantie betr. uitvoering van burgerlijke Jandswerken door openbare gemeenschap· 
pen (Ond. 19) . - Nadere regeling rèchtsvordcJ'ing tot ontruiming van onrechtma.tig door Inlanders iu gebruik gonomon erfpachts-

pcreeelen (Ond. 27 ) . 

(Voorzili1ler, Van Helsdingen. ) 
ordonnantie bij ons college had ingediend, zoodat ook het 
publiek zelf el' veel betel' van op de hoogte zou kunnen zijn 
wnt ons eigenlijk boven het hoofd hangt. 

Ik wil daarom voorstellen, dat aan de Regeering wordt ver
zocht ons een ontwerp·ordonnautie voor te leggen, waarbij de 
geldigheidsduur van de loopende ordonnantie met 3 maanden 
wordt verlengd, waardoor ons college gelegenheid Iu'ijgt 
gedurende drie maanden zich over deze uiterst uelangrijke 
aangelegenheid te beraden. 

De Voorzitter: Zooals den heel' en bekend is, staat in d'Hl 
geleidebrief van dit onderwerp als uitersten datum voor de 
beslissing vermeld 14 October a.s. 

Wanneer nu het College met het voorstel vall den heel' 
Van Helsdingen accoord gaat en daarover met de Hegeering 
moet worden gecorrespondeerd, dan zou - i.ndien de Regeering 
niet aan het verzoek zou kunn.en tegemoetkomen - de termijn 
van uehandeling nog belangrijk zijn verkort. Het spijt mij 
daarom buitengewoon, aat de vorige spreker niet even te voren 
aan mij heeft medegedeeld, wat hij voornemens was in het 
midden te brengen. Had hij dat wel gedaan, dan had ik den 
betrokken Regeeringsgemachtigde kunnen uitnoodigen op deze 
vergadering aanwezig te zijn, teneinde ons eventueel dadelijk 
voorlichting te verschaffen omtrent de mogelijkheid vun uitstel. 

Nu dit verzoek mij zoo plotseling tel' oore komt, zal ik even
wel toch de beraadslagingen over dit punt even opschorten, 
teneinde alsnog den betrokken Regeeringsgemuchtigde uit te 
noodigen ter vergadering te komen . De leden, die dan nog 
over de aangeroerde kwestie het woord wenschen te voeren, 
kunnen zulks dan doen terwijl de Regeeringsgemachtigde aan
wezig is. 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik 
maak glUlrne mijn verontschuldiging, dat ik U niet eerder van 
mijn voornemen op de hoogte heb gesteld. 

De Voorzitter: De verdere behalldeling van deze zaak 
wordt dus thans opgeschort tot na afdoening van de volgende 
agendapunten en eventueel tot na het commissieonderzoek. 

Aan de orde is de behandeling van de 
on t w e r p - 0 l' don 11 a n tie S, 0 n cl e )' s c hei den I ij k 
tot: 

J. intrekking van ue iJl het .\grari:sch· 
Reglement voor de residentie Bali en 
L 0 III bok (S t a a t sb I a d 1923, No. 509 ) ver vat
te bepalingen tot tegengang van het 
vervreemden of voor schuld verbinden 
van in de afdeeling Lombok gelegen 
g l' 0 n den a a n m 0 ham m e dan e n cl oor per· 
s 0 n e n, den H i n doe - god sdi e n s t bel ij den d, 
en omgekeerd (Ond. 17); 

2. w ij z i gin gen a a n v u 11 i 11 g van cl C 0 r cl 0 ]]. 

n a n tie van 11 S ep tem bel' 1934 (S t a a t s -
blad No. 549) betreffende cle uitvoering 
vafll burgerlijke landswerken door open· 
ha)'e gemeenschappen (Ond. 19), als ge
wijzigd bij Nota van Wijzigingen . (st. 6) ; 

3. n a cl e re reg eli n g van cl ere c hts v 0 r cl e· 
rin g to t 0 n t r u i ming van 0 n r e c h t mat i g
dool' Inlanders in gebruik genomen 
erf p ach t spe I' c e e I e n (0 n d. 27 ; zit tin g s j. 
1936-1937 0 n d. 177). 

Deze ontwel'p·ordonnanties worden achtereenvolgens zon· 
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangeno
men. 

(De Hoog, Kan, Verboom, Directeur van E. Z.) 
De vergadering wordt te 9.13 uur v.m. geschorst en te 

9.54 uur v.m. hervat. 

De Voorzitter : A a n deo l' dei s de voo l' t zet tin g 
del' b e h a n del i n g van d e v r a a g 0 f ten a a n
zien van de ontwel'p·ordonnantie tot wij'zi
ging en aanvu llin g van de Bedrijfsregle
men tee I' i n g s 0 r don n a n tie 1934 (0 n d. 81) 0 v e 1'

eenkomstig artikel 17 (1) Reglement van 
o I' d e b ij den Go u vel' n e u r - G e Jl e l' a alo p v e r-
1 eng i n g van den voo l' d e a f doe n i n g ges t e 1-
den tel' mijn z a I wor den a a n g e d ron gen. 

De heel' De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij 
geheel aansluiten bij het betoog van ons geacht medelid, den 
heel' Van Helsdingen . Ook mij hebben de laatste dagen 
verzoeken bereikt en ik heb stukken tel' inzage gekregen, 
die alle wijzen op èèn ding nl. dat men gaarne ten aanzien 
van verschillende .onderde~len van dit onderwerp zou zien 
aangedrongen op wat ik zou wHlen betitelen als commissies 
van onderzoek, naar aanleiding juist van de bepaling, die de 
Regeering in deze ontwerp-ordonnantie aan de orde stelt. 

In verband daarmede zou ik het ten zeerste op prijs stellen, 
indien deze verzoeken alle een behoorlijken tijd van behan
deling zouden kunnen krijgen, behandeling door de betrok
kenen zelf, uiteraard met inkennisstelling van de overwe
gingen daaromtrent van ons. Ik sluit mij dus geheel bij het 
voorstel van den heer Van Helsdingen aan. 

De heel' Ka.n: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne mijn 
meerring terzake willen opschorten tot ik de rede van delt 
geachten Regeeringsgemachtigde, die uaar ik veronderstel, 
inzage heeft gekregen van het stenogram, waarill de rede 
van ons geacht medelid, den heel' Van Helsdingen, is op
genomen, heb aangeboord. 

De Voorzitter: U bedoelt dus de meening van de Regeering 
over de mogelijkheid; de wenschelijkheid schijnt U wel te 
onderschrijven. 

De heer Kan: J)e wenschelijkheid onderschrijf ik inde,'
daad, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Ik zon het 
betoog van den heer Vau Helsdingen ten volle willen onder
steunen, ook wat betreft zijn verzoek, dat ons een volledig .. 
ordonnantie wordt voorgelegd. 

De heer Va.n MooI<, dil'ectem \'an Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! Het spijt mij, dat ik niet van den 
aanvang af bij de behandeling van dit onderwerp aallwezig 
'ben geweest. Ik had echter geen inlichtingen, dat hier be· 
paalde voorstenen zouden worden gedaan of dat sprekers 
waren ingeschreven. 

Ik zou dan gaarne in de eerste plaats even de rede vno 
het geachte lid, den heer Van Helsdingen, willen beantwoor
den, die aan zijn beschouwingen een bepaald voorstel heeft 
vastgeknoopt. 

Ik zal dat niet uitvoerig doen, maar ik wil toch gaarne 
enkele punten rechtzetten of in een eelligszins ander licht 
stellen. 

Ik wil beginnen met erop te wijzen, dat de bestaande 
regeling, naar ik meen uitdrukkelijk, destijds door de Regee
ring niet is voorgesteld als een crisis regeling j dat zij wel is 
voorgesteld als een regeling, die een nieuwe bevoegdheid aan 
de Regeering geeft, een bevoegdheid, die onder de veran · 
derde omstandigheden, gedeeltelijk ook onder invloed van 
de crisis noodzakelijk werd geacht, maar niettemin niet als 
een crisisregeling. In de oorspronkelijke regeling werd dat> 
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Vraag of 7.nl worden 
ordollilantie 

nllllg'rdl'ongf'11 op vCl'l cng' În g van (len te l'lIlijll, gesteld VUU ]' de behandeling vall 
lot wjj zigi ng' en Hanvulli lJ g va ll dc hedl'ijfsl 'cgle menteel'ing'sol'llol1l1alltie (Om!. SI ) . 

de on1.w.-

(Directeur van Economische Zaken.) 
ook g'cen tel-mUil gesteld j deze j ~ C1'jJ\ ge ul'acht. dool' het 
;llllendelilent-Weyel', dat dc Reg'erl'lng heeft overge nomeu. 

l il de lwc('c!c ])111 11 1s wi l ik opmerkell, dat het genchte li d 
Cl' zelf op gewezen hecJl, dat een samenloop va ll omstandig
heden tot een V I'ij ult\'ocl'i ge nm btelUke uehandeling van het 
nieuwe on twCl"p heeft g'cleid. D Uin'hU moest zooveel mogelijk 
r ek enin g' wo r den ge houdell met de C'l'val'i n g, d ie was opgc · 
danll l'1l de uitwcrking, ' die de l'og'e lin g tot dusverre h eeft 
gciuul 

B en en nnder heeIt de indi enin g wat ve l' t l.utgd, JHll<1I' 

het ontwerp is toch na.ar ik meen l'eeds op 22 Septembel' 
Hall d e lede n l'ondg'czond ell, 

Nu wil de R egeel'i ng PI' gnfl l'n C ncfe V<l n nClIleIl , dat toe ll, 
llil dc Volksl'flndszitting, de geacht e led en VOOI' ec n gt'oot. 
deel rust nood ig hadd en, maal' cen oi'ïicieel reces na de 
hoofdzlttillg V[l ll den Yolksl'and kent het Co llege van ( lede
i<:geel'de n toch ]li et. 

Ik ZOll clan n og c\'cn will en opmel'ken - a lleen tCl' illlirh
t.jng vall het gcachtr co lleg"c - dat !JU de vele nt'tikelen en 
st ukken, dir over drze' mat.cl' ie vel'schen en z\ill, Cl' eigenlijk 
nag'cnocg geen Z~jll, d ie aand 1'ingen op cen afschaffing yall 
dC' Ilevo('gd heid. Als mO Il be7.wal'en h eeft, heeft men IJezwa,ill' 
t{:g'P Ii sOl llIlli ge puntel1 V;J II u itvoCl'i ng on het is Dok da.l.lrolll 
g'L'WeeRt, dnt d e Hegeel'ing reu VI' ij uitvoeJ'ige ujtecnzett ing 
OV('I' de werking heeft overgelegd, tel'\vjjl i.k meen te Ill ogell 
vrl'klHI'Cll , li nt de Hcgeel'in g' geen bpzwll~lJ' zal hebbe n, ook 
in de toekOITIRt, ,jllill'lijks ve l '~lag te doen VBn de wf'l'ldng del' 
l'cgc1inp:, W(llll1CCl' zij mocht worden verlengd. Ik w il cr al
leen ('ven op wijzen, dnt als ('I' ,"crsch il van mecning bestaat. 
dut zich in hoofdznllk uit en l ot op i:C'k l' I'C' hoog:t<, toespitst 
op kwesti es va n uitvoerin g en n iet op kwest ies v a n de be
yoegd heid tot bedrijfsl"cgJelll enteel'Ülg' als zooda ni g, 

,ook heeft het voor g'elegde olltwerp niet het karakter van 
reil r ege lin g, waar bij het flnntn l toep;lRsinge n mil' !lichts, dil' 
nichts wOI'dt uit gebreid; ook iJl ll el· ni euwe ontwe1'p zit wel 
tleg-e1ük de bedu elin g ' "00 1', Oll! all ee n in gev;d V;ll1 1I00dl':nak 
tot toepassillg' \'<lll de !'C'g-r ling' tr kOJllrn or dr toepa~sing 
(' I' Villl t c hand ha vc n, 

1)ezo punt clI wilde ik C,'CII si ell en legcllUH'l' het \)rtoog \ill'l 

he! gem.' hl e l id, UJl](l/:lt het geachte lid aan die vCl'seh illûndc 
gell ichtspun tell Ill Ot icveu on tleen I voor zUn voorstel, om ue ll 
termijn voo t' de behandeling van deze ordon nantie te Yerten
geil) in d ier voege) dM 0.001' het indi en en van eon Ql'donnnnl'ic 
lot wij zig ing van d en verva ldatum van de bestaande regeli ng 
ccnigcn tijd wordt gegeven voor nadere hezinnin g , 

l\ l ijnhccl' de Voorzitt er! Ann den anderen kant lUlll de 
H.cgec J'ing' zich Voo l'ste llcn ) dat men deze mate l'ie bela ngJ'ijk 
ilrht en mcn cen igell meel'del'en hjcl van voorbereiding ZOll 
will en hr hbcll, :Moeh L een daal'toe l'it l'ckkcnd vool'stel door het 
l'o ll l'g'c wOJ'd en HiJ ngrllOIllCJI, d,1I1 zon <.1(' Rcgecl'in g' all een in 
uverweging willrll g'r\'Cll 0111 - het is misschien ook een 
Inn'stir \'!l ll clegnnti c - eOIl t e l'mijn nèln te vl'age n tot bv. 
1 J 'llllllill'i van het volgcnd ;iaa r, J\fcn !toe ft daaJ'!l1C'Cl e dan 
ook CPIl ilfgCl'Üll(.l t~idpcl'k in de llllidig-c ord ollnantie en zou 
dl' Jlicnwr ordollnulltie) <l Is zij wOl'dt a:wg'ClIOtlll'lI) b~ he t hegin 
van het lIi c llwe jaar in wel'king kll1JIlf'JI doen t l'cd en) he lg'een 

H:\ude lingl'll, Zitlill~jHH\' 19:t7- H138, 

(Voorzitter, Van Helsding'en, Kan.) 
ill so mllli g'e op7. Îch tell Cf'" \'(, I 'gl'llIlIld\Cl ~jk i ll g hij dc uif\'oe· 
ri ll g kan gevell, 

'rells lotte kun ik hieraa ll n og' toe\'ocgc ll) daL Cl' uit crau l'C1 
geen enkel uezwaaJ' t.egen bestaat, dell ge wij zigdell tekst. va ll 
li e ol'llonllan tie in z ijn gehcel Hun de leden rond te t:)l Ul'en. Ik 
geloof niet, dat di t eCl1Ige moettc nl.n belang zu l \'c l'oot'za kcll, 

Ue Heg'cel' ing wil zich dlls g'auI 'Jle houdèll nall u e uit sp l'aak 
vall het coUcgc j ik heb Cl' alJcen op will en WijZelI, dat J e ve l'
anderiug'en en n ic uwig heucJl , die IJlelI voot' zich krijgt, Hiel 
vall zooda ni gen illl l'd Zij ll , dat een 7.CC I' lange tijd vall \'00 1' 

Ile l'eiding' s trik t n oodzake lijk I1Joest wOJ'de/1 g'eacht.. 

De Voorzitter : Jk kan dns concl udec l' cll, - dit tel' ver
mijding vall ve l'dere d ebatten - , d a t indien de llee t' Van H els
dingen voorstelt het verzoek tot de R egecl'ing te richten, den 
termijn vau de huidi ge ol'donnantie t.e verlengen lot 1 J "a nua ri 
a,s, en heL coll ege hiermede jnstemming vel nigt, de Hcgeel'ing, 
waal'::ich ijnlijk reeds in deze week, een kode Ol'dOllnnntie zal 
indienen tot verlengi ng van den geldighe idsduur dcl' loopende 
ol'dolll1ilntie, .Die ontwcl'p-Ol'dOnllil lltl C znl dau de volg'en de 
'''leek il1 l'echlstl'eeksche opellbHrc be hilll de lillg kUlIll e n WOt'M 

-de ll g enomC!1 en wellicht ond c!' tle l1 hnl1lC1' dool' k unnen 
gaan, üe ûntwcl'p-OI'lIOllll<llltic (,Und , S 1 ) zal dun in d e 
eel'sto hein \liJJI de volg'ende IHUlllld i Jl d e cOlIIllJissiC's kUllnen 
\\'o1'del1 olldel'zocht. .Aldus z,JI ee n l'ust"ige lJehalld ~l ing' k UflM 

,11 en pl aats hebben. 
Verlangt nog een van de leden het woord 1 

j)e he(']' Van Helsdingen : l:lllll'I1C, l\l ijllhccl' d e Yûorzittel'! 
Ik ga aceool'd llld dell dOOl' den geaehtcll H.cgceringsgeJllach 
tigde genoemden datum van 1 Januari 1938 en wil dien datum 
dus gaal'ne in mijn voorstel overncmen, I k meen ook, dat 
hi er over geen verder debat noodig is, waur d e Regeel'ing 
zich bereid heeft \'e J' klul.lrd, tot verlen g ing van den ge lctig
heidsdulIl' del' hui d ige OI'donnilllLie 0\'('1' t e gaan, indien hel 
college zich I1let l1I~jll voo J'ste l ve l'ecni gt. 

De Voorzitter : Vel' lnngt iemand het woord over het VOO1'
s tel " .1Il dell hec l' Van IIels<.1ingcll, om 101' de HegeeJ'iJlg h et vCJ.'
zock te richten con ordonnlllltie iu te dienelI , waal'bU de duur 
va n de bestnnnJe o l' Jo lllliUltie wordt ver lengd tot 1 Januari 
a .s .1 

De heel' Kan: ~lÜll h cC'l' de Voorzitter! ] k steull dat voor
stel natuul'11jk g,HlI'n(', 11l;J;lI' ".,rilde l i Vl' n12;<'I1, de volgc lIdl' 
week illstecle vall Din sdag) op W oensdag te ve l'ga /l e l'on, Mis
schien h ebben d e ovel'igo leden clnu!' tegell geen bezwaar. 

De Voorzitter : ])at is ('{'Il i!1l(1f'1' pUllI', {lat uitcl'aal'd los 
\' ;tll d eze kwestie stnnL l'll waa l'OH' !' nog !lIJ d el' knn wOI'd e n 
heslis t . 

Vel'langt uog iemand het wool'd O\'{'l' het zooevell dool' lIlij 
genoelllde voorstel ? Zoo niet-, dnn is COJlfo l' 1ll dat voorste l 
hC'slojrl1 l'lJ is hicl 'll J<'llp d{' iq,!:f'lltl n \'001' hrdf'!l :lfg'C'handc lil , 

De vCl'g'a Ll èl'ing wOl'dt te W.04 nU l' \' ,lil, gesloten , 
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11l g'(-' kolll cn stukken. - Vl'aa g of za l worden aangedrongen op vcr'l en g ing van den t e l'm ijn, ges teld voo ,' de behanc1eJing 
\';111 de olltwCl'p-Ol'dOllnuntie tot vcr'lenging van den werkingsduur del' "Bedrüfsreglementeeringsordonnantie-1934 

(On d. Sn ). - Voo,·stel tot reehtstreeksche openbare behandelin g van Ond. s n en behandeling van Ond. s n. 

7e VERGADERINn. 

v c " g a d e ,' i n g v n 11 Din s cl a g ] 2 0 c t 0 IJ e ,' 1937. 

(Bijeenl'o epingsuul' 9 voorm iddag.) 

Jng'ckomen stukken. - Vraa g of zal worden aangedrongen 
op verlenging VHn dcn termijn, gesteld voor de behandeling 
vall de ontw el'p-ordonnanti e tot verlenging van den W('I'· 
ki ngsduUJ' d c l' "Bedl'ijfsr eglementecl'ingsonlonna n tie-1934 
(Ond. S ll ) . - Voorstel tot rechtstreeksche openbare beha lI ' 
deling ,·a n Ond. S O en behandeling van Ond. S O .- Nadere 
wU2i ging van het Gestichtenreglement (Ond. 4 1». - Wijzi
~illg Kustv isschcl'ij -ol'dollnantie (Ond. 53) . - Overdracht 
va n oenige bij algemecnc verordeningen aan den Gouverneur
Generaal opgedragen bemoeienissen (Olld. 1>7 ). 

Voorzitter : de heer Mr. W . H. VAN HEIJSDINGEN. 

])e Tlresentiel\j st is geteekend door 13 leden, te weten de 
leden: Blaauw, C. C. van Helsdingen, ,V. H . van Helsdin gen , 
De H oog, KUl'towisastro, Kasimo, Roep, Soangkoepon , Soc
tnrdjo, Sosl'ohad ikoesoemo, VCl'boom , "Veycl' en ' Viwoho. 

])e Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze ver· 
gad ering. 

Do Secretaris deelt mede, dat zijn in gekomell : 

A. Berichten van verhindering van de hecl'l::n Thilllwin eH 
KUil . 

I) ('ZC bCl'jeht c ll wOl'den voor kennisgevi ng aangenomen. 

B. Ue ,'olgende Regce,· ingsbrieven en beschikkingen: 
1. Knbinctsbricvcn \ ' ,-111 den Gouvcrncul'-Gcncraal va n --1- , G 

Pil '7 Octobcl' 1937 Nos. 22,. !i en 16 te l' aanbieding van: 
(f. een ontwerp·ordonnantie tot vaststell ing van het regIe. 

lII ent op de godsdienstige rechtspraak voor een gedeelte 
vall de residentie Zuider- en Oosterafdeeling van Borneo 
(Ond. S7); 

IJ. con ontwcl'p-ol'donnnntie tot nadere aanvulling van het 
I'cO']emcllt op de toekenning van overtocht naar Neder
I",~dseh.l ndië en omgekeerd ten laste van de Indische be
gL'ooting (IOnd. 88) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot verlenging van den werkings
UUUl· de .. bed rij fs reglementee l'ingsordonnantie-1934 (Ond . 
Sn ) . 

n l ' ~t ukken zijn gedl'ukt. 

2. Kab inetshl'icf vall den Gouverneur-Genel'aal van 2 
October 1937 No. 13, houdende mededeelin g, dat is vastgesteld 
de ol'donnantie tot nadere wijziging van het l'echt.sl'eglement 
huit el1g-cwestcll in verband met een noodzakelijk gebleken 
hel'zÎening' vall de ad minist rat.ieve ind eeling van de l'esidentie 
Molnkken (Ond. all ) . 

3. Brief VH I\ den GonVel'l1elllcnts Sccl'etaris van 30 
i:ieptomue,· 1937 No. 2137d/B uetreffende voortzetting ">ln de 
eont ingen\.ecl'ing van den in\'oel' van automobicl- en motor
rijwiel buiten- en binnenbanden. 

-l. Besluit van den Gouverneur-Generaal \tl n 29 Sl'ptcmhcl' 
1937 No. 17, bepalende, dat aan de schoolhoofden, d ie na in 
passing in de bU ar tikel 1 va n het besluit van 9 Ap,·il 1937 
No. 34 gewijzigde schanl 255 op eenig tijdstip in de periode 
VU il 1 )[cÎ tot 31 Decem bel' 1937 in hei genot zouden zijn 
g'esleld van cene bezoldigi ng van f 370 volge ns de ongewijzigde 

H andeliugen. Zittingsjnar 1937-1938. 

(Voorzitter. ) 
schaal 255, op dat tijdstip een oveqtangsbezoldiging wordt toe· 
gekend va n .f 25. 

5. Als voren van. 29 Septrmbe,· 1937 No. 2~ tot wijziging 
van lid 3 van artikel 18 van het mnandJool1 ersreglement.1934 
en het werkliedenreglement-1934. 

6. Als voren van 5 October 1937 No. 1, houdende aan· 
teckening, dat het dagelijkseh beleid de l' zaken weder dool' den 
0011 vel'l1eu r-G enCl'aa I is aan vRu rd . 

7. Hondsch rijven van. den Gotlvernements Secr-c.t~ ri s van 
30 September 1937 No. 2137a,lC bet,'effende de intef),,'etat ie 
van de form ule llgeheel te zij nen luste " in artikel 1 sub III 
van de P cnsioens-ko l't ingwet in Staatsblad 1933 No. 562. 

De sub 2 t/m 7 genoemde slukken worden tel' inzage gelegd 
tet' secl'etal'ie van den Volksraad. 

C. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzidht van Landsmiddelen over Augus

tus 1937, aangeboden dooI· de generale tbesaurie. 
2. Besluiten van den dil'CctCUl' van Binnenlandsch Be

stuur houdende machtig'ing tol hel doen van uitgaven in VCI'

band met de bevolkingsl'ubbcl'l'cstrietie. 
3. Brief van den di I'eclcul' van Economische Zaken van 

1 October 1937 No. 14127/C.K.S. ter aanbieding vau een door 
het eenlraal kantoor voor de statistiek samengestelde publicatie 
betreffende de kosten van levenSond erhoud te Batavia. 

-1. B,'ief van A . ,"an 1)oo '·ell V>l11 10 September 1937, hou· 
Jende mededcelill/!, ebt hij de I c id i l1 ~ \l.lll den P.T.T.-diensl 
heeft overgenom en. 

5. :Motie van een ComHé Oemat Islam te Banjoewangi, 
bet,'ekking hebbend op !lCt ontwerp d er Regeering j,lzake 
1rohammedaansehe huwelijken. 

De stukken worden tel' inzage gelegd ter secretarie van dcn 
Volksraad. 

De Voorzitter: A a n cl cO l' dei s d e bes I i s sin g 
o\'e l' de vraag of ten aanzien van de ont
werp-ordonnantie tot verlenging van den 
w er king s duur der "Bedrijfsreglementee
rin gso rdonnantie·1934" (Ond. S O) over ee n· 
komstig artik e l 17 (1) re g lement van 
orde bij den Gouverneur·Generaa l o .p ver· 
l e nging van d e n voor de afdoen~ng ge· 
s tel d e n te r III ij n z a I wor cl e n a a n ge d ron gen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnan
tie n iet bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van 
den voor de nfdoening gestelden termijn zal worden aange-
drongen. . • 

De Voorzitter : A a n cl C 0 1"(1 eis h e t voo r S te l 
tot re e htstreekseh e op e nbare b e handeling 
v an d eo l1 t wel' p - 0 l' don n a n tie tot vet' 1 e 11-

ging van den werkingsduur d e r "Bedrijfs
,' e g Ie men t. e e ,. i n g s 0 " cl 0 n n Il n t ie ·1934". (Ond. 
Sn ). 

Zonder beraadslaging en zondel' hoofdelijke stemming 
wordt tot rcchtstrc'ekschc openba re behandeling besloten, 
waarna hiertoe onmiddcll\jk wordt o\·ergegaan. 

De ontwerp-ol'donnantie word t zo nder beraadslaging en 
zo ndel' hoofdelijke stemming aangenomen. 
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. ~lld(,I·(' WtJllg'll1g "all het Oestiehtcnreglement (Ond. 4.} ) . - \Vijziging Kust\'isscIH'I'ij-Ol'uonnantie (Ond. 33). - 0\'(' 1" 
dT'acht van eenige hU algclUecn e verordeningen aan den GouyerneUl'-Oènel'aal opgedragen bemoeienissen (Ond. ri ·7 ). 

(Voorzitter.) 
De Voorzitter: Het ligt in de bedoeling, dat na deze 

beslissing door de Regeering de termijn zal wo,·den verlengd 
van de tevoren reeds ingedi ende ontwerp-ordonnantie tot 
wijziging van de Bcdrijfsreglementceringsordonnanti e-1934 
(On d. SI ) en dat bij Nota van Wijziging de datum van 
inwerkingtreding daarvan znl worden gewijzigd. 

Aan de orde is de behande lin g van de 
o n t w (' l' P - () i' cl 0 n n il 11 tic S, 0 n cl C I' !ol (' h (' i cl (' 11 I \i k 
st,· e k ken cl e tot 

I, 11 n cl e I' e \\" ti z i g i 11 g \' IJ n het gcs tie h te 11-

,·eglement (Staats blad 1917 No. 708) 
(0 n d. 43) ; 

2. tot w ti ~ i g i 11 g V a 11 cl e k 11 S t v i s s c her ij -
o ,. don n a n tie (0 n d. 3:J); 

3. 1 0 t 0 v e " cl I' n c h t v alle (' 11 i geb ij a I g C III e e 11 c 
v e " 0 r cl e n i 11 g' e n a a n cl enG- 0 11 vcr n e u I' -

(:('n(,l'n~l opgrd ,'ng'en bemoeienissen 
(Ond. 37) . 

Deze ontwerp-ordon nanties worden achtE'l'eell\'olgens 
zondel' beraadslaging ('11 7.onc1er hoofdelijke st~mlllillg 
aangenomen. 

De vergadel'ing wordt te 9.04 uur v.m. gesloten. 
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8ste VERGADERING - DINSDAG 26 OCTOBER 1937. 

Inge,komen stukken. 

Sste VEIWADERIN!J-; 

VCl'gaclcl'jng van Dinsdag 26 October 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

lngekoJl1cll stukken. - Ordonnantie op de goudclausules 
1937 (Ond. 8 0 ) . - Wijziging Burgerlijk Wetboek en 
reglementen op het houden der registers van den burger
lijkcn stand voor de Emopeanen en de Chineezen (Oud. 
42 ) . - Herziening bepalingen omtrent surséance van 
betaling (Ond. 60) . - Verle'lging termijn art. 12 sub 1I 
ordonnantie nlll -1 Dec. '36 tot wijziging en aanvulling 
militaire pensioellfeglementen (Ond. 61) . - Wijziging 
Zeebrieven- en scheepspassen-ordonnantie 1935 (Ond. 76) . 
- Bekrachtiging leeningsbesluit gemeenteraad Palembang 
(Ond. 79). - Vraag of zal worden aangedrongen op ver
lenging van den termijn, gesteld voor de afdoening van de 
ontwerp-ordonnantie betr. hooger beroep van civiele 
landraadvonnissen (Ond. 90) . 

Voorzitter: de heer Mr. W. l-l. VAN HE IJSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 14 leden, te weten 
de leden: 

Blaauw, C. C. van H elsdingen, W. H. van Helsdingen, 
De Hoog, Knrtowisastro, Knsimo, Roep, Soangkoepol1, 
Soetardjo, Sosrohadikoesocmo, 1'haml'in, VCl'bOOlll, ,V cyer 
en Wiwoho. 

Regee"ingsgemachtigde: de heer Enthoven. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris ueelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Rcgecl'lngsbrieven en ~besch ikkingcn: 
]. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van lil 

October 1937 No . 1, tel' aanbieding vau een ontwerp-ordon
nantie, houdende voorzieningen om het hooger beroep van 
de vonnissen in burgerlijke zaken van de landraden in de 
ressorten van de raden van justitie op Java aau één college 
op te d"agen (Ond. 90) . 

De stukken ztin gedrukt. 

2. Kabinetsbl'ieven van den Gouverneur-Generaal van 7) 
7,11 , 15, ]5 en 18 October 1937 Nos. 19, 20, 9, 25, 27 en 18, 
houdende mededeeling, dat zij n vastgesteld: 
(I. de ol'donnantie tot nadere regeling van de rechtsvorde

ring tot ontruiming van onrechtmatig dool' Inl anders in 
gebruik gcnomen erfpachtsperceelen (Ond. 27) ; 

b. de ordonnantie tot intrekking vun de in het agrarisch 
reglement voor de residentie Bali en Lombok vervatte 
bepalingen tot tegcng'nng van het vervreemden of voor 
~Chll id verbinden van in de afdeeling T ... ombok gelegen 
g'l'onden Hun Mohumedunen door personen, den Hindoe
godsdienst belijdend, en omgekeerd (Ond. 17) ; 

c, de ol'donnuntie tot wijziging en aanvulling van de ordon
nantie bet,'effende de uitvoering van burgerlijke Lands
werken dool' openbare gemeenschappen (Ond. 19) ; 

d. de ordonnantie tot nadere wijziging van het gestich ten
reglement (Ond. 43); 

e. de ordonnuntie tot wijziging van de kustvisschel'ij-orc1oll
nantie (Ond. 33) ; 

f. de ordonnantie tot overdracht van eenige bij algemeene 
verordeningen aan den Gouverneur-Generaa l opgedra gen 
bemoeienissen (Ond. 1>7 ). 

Handelingen. Zittingsjaur 193i-193S. 

3. Brief van den Is ten Gouvernements Secretaris van 9 
October 1937 No. 2196/C, houdende mededeeling, dat de Re
geel'ing geen gevolg kan geven Han de llitnoodiging vet'vat in 
de motie-Thamrin c.s. inzake benoeming Vlln Inheemsche buro 
gemeesters. 

4. Als voren van 9 October 1937 No. 2198/A, houd ende 
mededeeling, dat de Regeel'ing geen aanleiding heeft kunnen 
vinden om eenige wijziging te brengen in Haar standpunt 
ten aanzien van de motie-Dutoe' ,:roemenggoeng c.s. inzake 
opleiding van Inheemsche krachten voor de ambten van 
adjunct-adviseur en adviseur voor in1andsche zaken. 

5. Als voren van 12 October ]937 No. 2209jB beh'effcnde 
voortzetting van de contingenteCl'ing van den invoel' van 
bier. 

6. Rondschrijven van den lsten GOllvet'llements Secreta
ris van 11. October 1937 No. 2208/C inzake terugvord ering 
van ten onrechte genoten kinoel'llftl'ek fiTs gevolg vnn min
der juiste interpretatie van artikel I sub UI van de pen
sioenskortingswet in Staatsbll\d i933 No. 562. 

7. Als voren van 13 October 1937 No. 2219a/C in zake ont
slag van vrouwelijke Inndsdienal'cJ1 ) die in het huwelijk tre
den. 

S. Besluit van den Oouvel'ncm'-Oencl'na l van 5 October 
1937 No. 22 houden.de ontheffing van J. A. C. Kruijt van 
zijn functie van lid van den raad van advies inzake den 
N.l. R. O. M.-omroep en benoeming in zijn plaats van Mr. J. 
F . van Ossen bruggen . 

9. Als voren van 6 October 1937 No. 15 tot interneering 
van de daarin genoemde personen. 

10. Als voren van 8 October 1937 No. 20, houdende ont
heffing van h. C. Rillen vun zijn functie van lid) tevens 
voorzitter van den raad van advies inzake den N.l.R.O.M.
omroep en benoeming in zijn plaats van A. van DOOl·en. 

11. Als voren van 9 October 1937 No. 3] , houdende ont
heffing van !lil'. E . C. M. A . Batta van het lidmaatschap van 
de "Pensioencommissie voor particuliere werknemers" en 
henoeming in zijn plaats va n MI'. P. H. M. Hildebrand. 

12. Als vo"en van 16 October ]937 No. 19, houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 Indische Staatsregeling) aan 
àen directeul' vHn Justitie om te beschikken oveJ' de bU een 
aanvullende begrooting uitgetrokken fondsen voor voorzie
ningen ten beboeve van wCl'ldoozcll. 

).3. Als VOren van 16 Octo]>er ] 937 No. 20, houdende machti. 
ging, krachtens artikel 105 Indische Slaatsregeling, aan den 
directeur van Justitie om te beschikken over de bij do 
hegrooting VOOr 1938 uitgeh'okken fondsen voor uitbreiding 
"an de arbeidsinspectie. 

De snb 2 t/m ]3 gelloem ~l c stukken wOl'den ter inzage gelegd 
tcr secretarie van den Volksl'aacl. 

B. De volgende tOl' kennislleming ontvangen bescheiden: 
1. Rondschrijven van den hoofdambtenaar voor algemeene 

ambtenaarszaken van 16 October 1937 No. Bzb. 19/2/31 inzako 
uitlegging van de maandlooners- en wel'klieden-reglementen. 

2. Brief van den directeur vn n Binnenlandsch Bestuur van 
19 October 1937 No. Dec. 35/9/17, houdcnde mededeeling, dal 
aan de Regeering is aangeboden con ontwerp-ordonnant.ie tot 
bekrachtiging van con besluit van den gemeenteraad van 
1\fan ado inzake w\jziging van de voorwaarden van eon geld
leen ing. 

3. Besluit van den directcUl' van Binnenlandsch Bestuur 
van 1 October ]937 No. B. R 6/31 /15, houdende machtiging 
tot het doen van uitgaven ten behoeve van de overbrenging van 
Javaansche em igranten en adspirant-koJonisten naar het 
ko10nisatietcrl'cin in Belitang. 

4. Gemeellteblad I en n van den gemeenteraad van Perna
tang Siantar. 

5. Notulen van den raad van het waterschap Opak-Progo 
van het dienstjaar 1936- 1937. 
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Ingekomen stukkeI!. - Ordollnantie op de goudclausules 1937 (Ond. SOl. - Wijziging Burgerlijk Wetboek en regle
menten op het houden der registers van den burgerlijken stand voor de Europeanen en de Chineezell (Ond . 42 ) . 

(Voorzitter, Soangkoepon.) 
6. Brief van het algemeen weermacht-comité ter aanbie· 

ding van stukken, betrekking hebbend op de resultaten van 
de door genoemd comité geleide actie onder de Nederlandseh· 
Indische burgerij tot versterking van het weermachts
apparaat. 

7. Motie van "Badan Pertahanan Islam" te Medan, hou
dende verzoek aan de Regeering om inbeslagname van het 
boekwerk van F . K. A. Rombach Jr., getiteld "Landen en 
Volken der Vreemde werelddeelen in woord en beeld". 

8. Motie, aangenomen door een vergadering van Indone
siërs in Mecca, betrekking hebbende op het ontwerp tot in
schrijving van lIIohammedaansche huwelijken. 

'9. Brief van Mr. P . G. Jansen van 7 October 1937, tel' 
aanbieding van een overzicht yan gegevens betreffende zijn 
sollicitatie. 

10. Brief van G. Rouwenhorst van 20 Septemb.er 1937 in
zake vermeende achterstelling bij zijn militieplichtige jaar
genoten. 

n . Brief van T. A. L. Tophoven van 5 October 1937, 
houdende eenige suggesties om weegwerktuigen gemakkelijk 
bereikbaar te doen worden voor eIken kleinen handelaar. 

De stnkken worden ter inzage gelegd tel' secretarie van den 
Volksraad. 

C. De volgende boekwerken. 
1. Muntverslag over het jaar 1936. 
2. "Grotins", jaarboek 1937. 
3. Zestiende verslag van de Arbeidsinspectie. 
4. "Bulletin de I 'Institut international du Froid" No. lil 

1937. 

De boekwerken worden opgenomen 111 de boekerij. 

De Voorzitter: Ik deel de vergadering mede, dat tot een 
volgende vergadering wordt aangehouden de behandeling van : 
de vergiftenordonnantie en wijziging Reglement op den Dienst 
der Volksgezondheid in Nederlandsch-Indië (Ond. 47); de 
regeling van de verplichtingen van de in de voormalige ge
westen Preauger-Rcgentschappen tegenover de provincie 
West-Java met betrekking tot de door. die gewesten aangegane 
en' door de provincie overgenomen leeningen (Ond. liS) en 
de instelling van de beroepsinstantie voor beslissingen v~n 
godsdienstige redhters en nadere wijziging van de instructie 
voor de gouvernementslandmeters (Ond. 67). 

De behandeling van Ond. 47 en Olld. 67 wordt aange
houden, omdat de Memorie van Antwoord nog niet werd 
ontvangen; de behandeling van Ond. liS kan heden niet 
plaats vinden, omdat zich voor dit onderwerp een spreker 
heeft laten inschrijven, terwijl de betrokken regeeringsge
machtigde vetJhinderd is aanwezig te zijn. 

Aan de orde i s de behandeling vun de 
ontwerp-ordonnantie, houdende maatrege
l e n tot ni etigverk laring van goudclausules 
in hepaalde overeenkomsten. (O nd. SO. ) 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n cl e 0 r cl eis cl e be h a n cl e I i n g 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
van het Bnrgerlijk Wetboek en de re g l e
menten op het houden del' registers van 
den bUl'gerlijken stand voor de Europea
nen en de Chineezc n (Ou d. 42), als gewij
zigd bij Nota van Wij zig ing (st. 4). 

" De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! In de 
Memorie van Antwoord heeft de Regeering naar aanleiding 

(Directeur van Justitie.) 
van een in het Gedelegeerden·verslag naar voren gebrachten 
v.·ensch, verklaard, dat niet voetstoots kan worden overge· 
gaan tot de afgifte van uittreksels in een andere taal dan 
waarin de acten zijn gesteld met het oog op de bewijskracht, 
welke ook aan de uittreksels toekomen moet. In dit verband 
vraag ik mij af, of het stellen van de akten van den burgel'· 
lijken stand in de Maleische taal dan wel het verstrekken 
van een getrouwe vertaling in de uit te reiken uittreksels 
in die taal, welke voor belanghebbenden begrijpelijk is, niet 
het karakter en de intensiteit van deze bewijskracht juist 
vergroot; im.mers door het verstaanbaar maken van de uit· 
treksels voor de betrokkenen wordt de controle op de be
trekkelijke stukken zeker vergemakkelijkt. 

In de tweede plaats rijst bij mij echter nog de vraag, of de af
schaffing van het vereischte van twee getuigen bij de aangifte 
van geboorte en het doen volstaan met één aangever bij over· 
lijden juist niet inbreuk maken op de dool' de Regeering 
voorgestane bewijskracht. 

Het is jmmers mogelijk, dat de een of andere persoon el' 

belang bij heeft, om eeu geboorte of overlijden te fingeeren. 
en wanneer nu zulk een persoon daartoe ovel'gaat, wie COll

troleert dan de al of niet juistheid van zijn aangifte! 
Waal' de registers en de uittreksels vau den burgerlijken 

stand als authentieke stukken moeten dienen, doen die stuk
ken mijns inziens tekort aan de verlangde bewijsklIacht, in
dien de betrekkelijke aangiften slechts door één persoon 
worden gedaan . 

Neemt men verder artikel 376 van het Reglement op de 
Strafvordering in beschouwing, dan bevestigt dit artikel 
mijns inziens mijn zienswijze te dezen aanzien; immers dit 
artikel luidt: 

"De opzichzelve staande getuigenis van een enkelen 
getuige door geen andere bewijsmiddelen bevestigd kan 
niet als wettelijk bewijs gelden." 

Ook artikel 290 van het Inlandsch Reglement spreekt in 
, dieuzelfden geest. 

Is nu de strekking van deze ontwel'p·ordonnantie, voor 
zoover het betreft de aangiften van geboorte en overHiden 
niet in flagranten strijd ·met deze beide artikelen, zou ik 
willen vragen? Ik meen van wel. 

Het lijkt mij daarom veel betel', om llet ve l'eischte van 
twee getuigen b\j de aangifte va n geboorte en overlijden te 
handhaven. 

Voor de rechtszekerheid ten aa.nzien van deze materie 
biedt deze handhaving van de bestaande eischen hetere 
waarborgen voor onze gemeenschap. 

Ik geef daarom der Regeering in overweging deze sugges
tie in nadere beschouwing te willen nemen. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! De bezwaren, door het geachte lid, den heel' 
Soangkoepon, naar voren gebracht, bètreffen de bewijskracht. 
Het komt mij voor, dat het geachte lid hiel' evenwel een ander 
soort bewijskracht op het oog heeft dan de bewijskracht, 
waarmede de wet te maken heeft, nl. niet de bewijskracht naar 
de formeele regeling van ons burgerlijk recht, maal' de bewij s
kracht, zooals de leek die ziet. 

Zoo vraagt het geacht lid zich bijvoorbeeld af of een af
schrift in een andere taal dan het oorspronkelijke stuk, niet 
grootere bew\jskracht zal hebben, omdat de betrokkene dan 
heter kan controleeren of het overeenstemt met de werke· 
lijkheid; maal' de wettelijke bew\jskracht is niet afhankelijk 
van die voor gewone menschen - om het zoo eens te zeggen 
- wel begrijpelijke, maar overigens juridisch niet juiste 
redeneering. De bewijskracht is afhankelijk van de regeling 
van het bewijsrecht en dit breugt mede, dat het afschrift alleen 
bewijskracht heeft, voor zoover het met het origineel overeen· 
stemt, d.w.z., d'!.t het woordelijk hetzelfde inhoudt als het 
origineel. Zullcs is bij een vertaling niet het geval. Daarom 
zouden bijzondere bepalingen noodig zijn om de bewijskracht 
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Wij zigin g Rurge l'l ijk Wet boek en r eglementen op het houden der registers "an den burgerl Ukeu sta nd , '001' de Europeanen 
en de Chin"ezen (On d. 4 2 ). - H erziening bepalingen omtrent surséance va n beta ling (Ond. nO l. - Vel'l enging te l'mij n 

art. 12 sub rr ol'donnan t ie van 4 Dec. '36 tot \v \lziging en aanvulling nulitah e pensioenreglementen (Ond. (;1 ). 

(Soangkoepon) . 
vun de l~cl\ike VCl'l11lingen vast te leggen en waarborgen te 
scheppen, dat cr geilIl verschil komt tusschen den inh oud van 
het origineel en het afschrift. 

H et bezwaar, dat dool' d e negeering is voorgebracht tegen 
een afg ift e VU il vC l'lfl lingcn van aeten, zonder bijzond e re voor, 
ziening en nader onderzoek, hoe dit zou worden ger egeld, moet 
de R egec l'ill g' dus IIHndhHvcn. 

Het tweede pun t, door het geachte lid voorgebracht , wam'bij 
h\1 een soort gelijke l'ooenccl'ing volgt, is de vraag ot dool' het 
wij zigen van de eischen gesteld aan d e aangifte bij den burger· 
lijken stand, d e bewijskracht niet in gevaar wordt gehnlcht. 

Nu betreft het hier t wee zeer verschillende onde l'\verpen. 
Men kan hepaalde eischen st.eUen voor het opmaken "an een 
acte, doch da t heeft niets te maken met d e bewijskt-aeht, die 
wettelijk aa n de acte wordt toegekend . Wanneer het geachte 
lid dan, tel' stav ing van zijn meening, dat door het laten ver
vu llen vun getuigen bij de aa ngifte, de bewijskracht van die 
acte wordt. aangetast, zich beroept op de bepalin gen, die betrek
king heIthe lI op het getuigenbewijs, dan blijkt hi eru it, waar 
eigenlijk d" misvl:l Uing ligt. Zij li gt hiel' alweel' in het feit, 
dat. men te maken heeft met een formeele r egeling van de be
w ijskracht. 

W anneer men wil weten, welke bewijskracht een uCI'gelij ke 
ac te heeft, moet men niet kijken naar dc bepalingen omtrent 
het getu igenbewijs, daar het hiel' gaat om schriftelijk bewijs en 
wel door authentieke acten. De wet eisc ht, da t di e authen
tieke acten op bepaalde wUze tot stand komen en de wet zelf 
ka n da:u in verandering brengen en aanwijzing van getuigen 
a l da n niet vooJ'schl'Uven) zonder dat in do bewijskracht van 
die acte als zoodanig oenige wijziging komt. 

De heer Soangkocpon bedoelt vermoedelijk, dat hij a ls leek 
mi nd er geloof zou ,vjUen hechten aan de verkla ringen in 
mlthentieke acten opgenomen buiten t egenwoordigheid van ge
tu igen, dan aan dergelijke verkla ringen in tegenwoordigheid 
van ~etll igen . Nu kan men hierover ook unders denken, omdat 
tenslotte iedereen weet, dat getuigen, die aa nwezig zijn bij de 
.aa ngifte zich in misschien 100% van de geva ll en e igen l~i k niet 
op de hoogte' heh1)(, 11 gesteld van de fe iten ) d ie in de aa ng if te 
wOl'den vermeld . Afgezien d .. uH'van) gaat het hier ni et om de 
verklaringen VIHl getui gen, maar om de bewijskracht van een 
authent ieke acte en wanneer voor die bew\iskracht niets anders 
wordt geëisc ht ) dun de verkla r ing van één persoon, ten over
Rtaan van den ambtenaur van den bnrgerlijken sta nd, dan is 
d ie H' l'kl ul'ing \'olkomen voldoende en wordt door de wliz ig ing) 
die tha l1 ~ in de bcpl:l lingcn wordt aangebracht, aan de bcwijs
knH>ht '·an d ie acte niet het minste afgedaan. 

V OO I' de Regecr ing bestaa t dns geen aa nl eiding om wijzi
gd ~ng in deze bepalin gen te overwegen, nog daargelatcn, dat 

1t zeel' ongewenscht zou zijn, omdat het bi er gaat om bc
pal ing-c n cl ic de concordant ie met de Nederlandsche wetO'e. 

. 0 
V ll1 ~ Weel' tot stand brengen. 

De heel' Soang.koepon: Mijnheer de Voorzitter! Alhaewel 
-ik de hi er door de Regeel'in g nagestreefde ver eenvoud igin g 
g'U:l J'ne toej ui ch) lIl een ik toch t en aanzien van den eisch van 
de nanwez igheid va n t wee getui gen bij aangif t e va n een 
g-ebool'te of een overlij de n een ander standpunt te moeten 
Innemen. 

Op g'l'o ll d " /-lil de dOOl' de \'vet aangenomen begi nselen ten 
opzichte van getuigen issen zie ik in de wij zigi ng, d ie bcdoelt 
bij het passeeren van au thent ieke acten a ls d ie voor den 
b Ul'ge rJ ij kcn sUlIld één getuige te stellen in plaats van twee, 
een Yel'zwnkk ing Vn Jl de bew ijskracht van d ie stukkcn, nog 
nfgescheiden V:'1Il de mogelij kheid) dat misbruik zou k unnen 
wor den gemankt ya ll de geboden gelegenheid tot het verr ich
t en van strnfbfl l'c d:lll wel onoi rbal'e handeJingen. Trouwens, 
de eisch Vfl ll de nn nwezigoheid va n twee getui gen geeft t och 
heter e wan l'bol'gen tep:c ll misb ruiken cla n wa nn eer el' slechts 
één ::rct ui gc aa nwez ig is. 

(Directeur va.n Justitie, Voorzitter .) 
H.iel'in ligt de reden, da t ik voor mij de voorkeur geef 

aan het aanwezig zijn van t wee getu igen. Het kan nt voot' 
komen) dat iemand belan g heef t bij een gefingeerde aan gif 
te, E en aangifte zooals thans geschiedt, word t eenvoud ig 
ingeschreven in de registers van den bur gel'lijken stand, 
waarvan dan een aut hentieke acte wordt opgemaakt, welke 
feitelijk berust op een onbewezell feit. Wie toch controleert , 
of de aan gever naa r waarheid handelt of n iet ? 

Wanneer nn twee getuigen vereischt zijn, is de handeling 
van de aangif te al weer wat meel' controleerbaar, dan wann eer 
cr maar één is en daardoor ontstaat dus eenige meerdel'e 
zekerh eid omt rent de j uis theid del' aang if te. 

Wil de Regeerillg bedoelde wij ziging niet aanbrengen , dan 
is dat haar zaak, maar voor mij blij ft vaststaa n, dat het voor 
alles beter is, de aanwezigheid van een tweetal getuigen te 
verlangen. H et gaat hier om authentieke acten , die straks 
zullen moeten d ienen als bewijs voor den rechter en voor allerlei 
gevallen en ook al in verband daarmede, meen ik op de aan
wezigheid van twee getuigen te moeten blij ven M ndri!lgen. 

I 
De heer Enthoven, directeur Van Justi t ie : Mijnheer de 

Voorzitter ! Wat thans d OOl' den heel' Soangkoepon naar voren 
word t gebracht) is een andcr bezwaar dan hij in eersten ter
mijn deed hooren. Nu gaat het niet om de bewijskracht, doch 
om waarborgen tegen het opmaken van va lsche authentieke 
acten. De Regeering nu is van meening, dat cr andel'è, veel 
betere waarborgen bestaan tegen de mogelijkheid van valsche 
\·crklaringen voor den burgerlijkcn stand dan de aanwezig
heid va n getu igen, die alt ijd 7.eel' gcmakh:elij k zijn over te 
halen om hun handteeken ing ondel' een acte te stellen . Die 
andere waa rborgen zij n in de eerste p laats) dat men door een 
dergelijke acte valschelij k te doen opmaken, zich blootstelt aan 
strafvervolging met zware straffen. 

(De heer S oa n g k oe po n : Toch bl ij tt bestaan de moei
lijkheid om de va lschheid der ve"kla l'ing te bewijzen! ) 

Afgezien nog van deze zeel' stc rke wHarbol'gcn) moet mep. 
bedenken, dat hij, d ie aan gifte doct van een geboor te, daa.rmede 
l'cchtsverh oudin gen schept waal' hij en de zij nen groot belang 
hij hebben. Daur'om behoe ft men niet han~ te z\in) d at hiel' 
een en an der li eh t n-liJl'd ig za l wO/'dell ve l'k laard) en di t is CO Il 

hetere waarborg tegen vulsche verklaringen, dan dat Cl' 

altijd iemand bij staa t , die als getui p;e zijn handteekening stelt. 

De Voorzitter: 'r ha ns knn tot stelllming worde n oV(lq:.~('
gaan . 

De ontwerp-ordonnantie, a ls gcwljz igd bij Nota va n " 'tjzi
ging, wordt zonde !' hoofdcl\jke st ('mm i n ~ aangenomen. 

De Voorzitter: All n cl rO l' cl e i , cl . be h 11 n 
de l i n g v n n cl (> 0 11 t w e r p - 0 I" do n n a n t ie h 0 11-

de nd e he r zie n ing" va n d e be p a lin ge n 
o m tre n t elC' s nl' sél:lnc(' ,'an heta l ing. 
(0 n cl . 60.) 

] k vestig ll Og Oyen dc nH Il c1lle hl op dc onde r het Gedele
geerden-verslag aangcbrachte vCI'!Jcle1·i ng. 

De ontwerp-ordonnantie wO I'dt zonder henwdslag in f,!' ell 
zonder hoofdelijke stem min g un ngeno111cn. 

De Voorzitter : .\an cle ol'(l e is d e lJe h a n de l in", 
v a n : 

1. cl eon t w e l' p - 0 r don n n n tie t ot Y e I ' I e n tl i n I.! 
va n d e n te l' m\j n) genoe m d in a r t ik e l 12 
s ub II va n de o r do nn ant i e va n 4 D ecember 
1936 (Staats bl a d No. 636), ho u deneIe w ij zi-
g i n ge n a a n v u 1 I i n g- ,. H n d e 111 i 1 j t a i l' e 
pe n s i 0 en r eg 1 0 III e 11 ten (0 n d. UI ); 



28 
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Verlenging termijn art. 12 sub II ordonnantie van 4 Dec. '36 tot wijziging en aanvulling militaire pensioenreglementen 
(Ond. 6 1 ). - Wijziging Zeebrieven- en scheepspassen-ordollnalltie 1935 (Ond. 7 6 ). - BekI-achtiging leeningsbesluit 
gemeenteraad Palembang (Ond. 79). - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld VOOI" 

de afdoening van de ontwerp-ordonnantie betr. hooger beroep van civiele landl"aadvonuissen (Ond. 90). 

(Voor zitter.) 
2. cl eon t w c r p - 0 r don n a n tic tot w ij z i gin g vaD 

d e Zee b r i e v e 11- e n S c h e e psp a ss" nor d 0 u
n a 11 tie - 1935, (0 n cl. 76), • I s g e w ij z i g d b ij 
Nota va n Wijziging (st. 6); 

3. deo n t w e l' p - 0 l' cl 0 n n H n tie tot I) e k l' ach t i
ging van het besluit van d en gemee nte
l" • a d v "n P. I e mba n g van 21 Ju l i 1937 
No. 44jG. R. , voo r zoo ver cl i t st rek t tot het 
."nga." van een geld l eening" (Ond. 7"). 

Deze ontwerp-ordonnanties wOI'den nchtel'ecnvolgens zon
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangeno
men, de ontwerp-ordonnantie sub 2 als gewij zigd bij Nota 
van Wijzig ing. 

De Voorzitter: A a n deo I" dei s d e bes I i s sin p 
over de vraag of ten aanzien van de ont-

} 

werp -o rdonnantie inzake het hoo g C'l' bel'oep 
van civiele landl"aadvonuis sen (Ond. 90 ) 
over een koms tig artikel 17 (1) R eg l ement 
van Ol'de bij den Go u ve rn eu r -Generaa l op' 
verlenging' va n den VOO l' de afdoenin g 
ges tel den te" III ij 11 Z u I w 0 l' cl e n a a n g e d ron gen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijk e stemmin g 
wordt besl oten, dat ten aanzien valt deze ontwerp.ol'donnantie 
ni e t bij den Gouverneul'·Generaal op "erlenging van den 
voor de afdoenin g gestelden termijn za l worden a<.ltlgedl'on
gen. 

De Voorzitter: Ik deel de vergadering mede, dnt de 
volgende vergadering van het College "an Gedelegeerden 
hoogstwaarschijnlijk zal plaats hebben op 9 November a.s. 

De vergadel' ing wordt te 9.27 uur v.m. gesloten . 
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9de VERGADERING - DINSDAG 9 NOVE:\mEI~ 1937. 

Ingekomen stukken. 

9de VER G·A DERING. 

V € l' go .'1. cl e l' j n g v n n Din s cl a.g 9 Nov e m b e l' 1937. 

(Bijeenro~pingsuur: 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Vl'aa.g of zal worden aangedrongen 
op v·er1 enging van den termijn, gesteld voor de behandeling 
van de ontw.-ordonnantie betr. de Verdoovende-middelen
ordonnantie (Ond. 93). - Beroepsinstantie beslissingen 
godsdienstige reehters c.a. (Ond. 67 ). - Herziening acht
tienden titel Reglemcnt op de Strafvorder ing (Ond . S4). -
Regeling leeningsverpliehtingen van eeltige regentschappen 
tot cle provincie West-Java (Ond. liS ). - Wijziging en 
aanvulling Rubberaanphllltordonnanti<l (Ond. Sö ). - Ordon
nanties aethcrische oliën, cassave-producten, harsen en 
tabak 1937 (Ond. S2 ). 

De Voorzitter : de heer Mr. W. H . V,AN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend dool' 15 leden, te weten de 
leden: 

B1aanw, C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdingen, 
De Hoog, Ktan, Kartowisastro, Kasimo, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, Weyer en 
WiwollO. 

Hegeerin gsgemachtigden de h-ecl'cn: Enthoven, Levelt en 
Van Mook. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden>! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Hcgeeringshrieveu en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbl'ieven vall den Gouverneur-Generaal vun 23 

en 25 October en van 3, 4 en 5 November 193ï Nos. 4, 3, 20, 
10 en 2, ter aanbieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot vaststelling van nieuwe re

glementen op het verleenen van verlof naar het buiten
land aan militaire landsdienaren (Onc\. 91); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot verlenging van den in artikel 6 
der overdrachtsordonnantie volksgezondheid Java en Ma
doem bedoelden termijn (Ond. 92); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvulling van 
het ))l'cglement op het verleen en van pensioen aan wedu
wen van niet-Eul'opeesche militairen van het leger in 
Nederlandsch-Indië en van Inlandsche schepelingen der 
Koninklijke Marine" (Ond. 95); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot aanvulling en wijziging van 
de "verdoovende m.iddelen-ordonnantie" (Ond. 93); 

e. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van de toe
latingsordonnantie (Ond. 94 ) . 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbl'ieven van den Gouverneur-Generaal van 14, 
28, 29, 30 en 30 Oetober en van 1 November 1937 Nos. 8, 
25, 1z, 36, 16, 17 en 11 houdende mededeeling, dat zijn vast
gesteld: 
a. de ordonnantie t ot verlenging van den werkingsduur der 

"Bedl'ijfsreglementeel'ingsordolluantie 1934 ') (Ond. 80) j 

b. de ordonnantie, houdende maatregelen tot nieti gverkla
rin g van goudclausules in bepaalde overeenkomsten 
(Ond. SO); 

c. de ordOlmantie tot verlenging van den termijn, genoemd 
in ij,rt ikel 12 sub TI van de ordonnantie van 4 Decem ber 

H andelingen. Zittingsjuar 1937-]938. 

1936, houdeng.e wijziging en aanvulling van de milltfl,il'c 
pensioenreglementen (Ond. 61); 

d . de ordonnantie tot bekrachtiging van een lecningsbesluit 
van den gemeen teraad van Palembang (Ond. 79) j 

e. de ordonnantie, houdende herziening van de bepalingen 
omtrent de surséance van betaling (Ond. 60); 

f. de ordonnantie tot wijziging van de zeebrieven- en scheeps
passen-ordonnantie (Ond. 7 6 ); 

g. de ordonnantie tot wijziging van het burgerlijk wetboek en 
de reglementen op het honden del' registers van den burger
lijken stand voor de Europeanen en de Chineezen (Ond. 42). 

3. Brief van den Gouvcl'llements Secretaris van 1 November 
1937 No. 2329jB betreffende de begrootingsrekeningen der 
gezamenlijke Landsbedrijven over 1935 en 1936. 

4. Rondschrijven van den 1sten Gouvernements Secretaris 
van 7 October 1937 No. 2174jB betreffende indiening van 
aanvullende begrootingen voor 1938. 

5. Bcsluit van den Gouverneur-Generaal van 12 October 
1937 No. 35 houdende ontheffing van Dr. G. S. S. J. Ratn 
Langie vau het lidmaatschap van de wegverkeersordonnant ie 
eu benoeming in zijn plaats van lVII'. Dr. Todoeng gelar Soctan 
Goenoeng Moelia. 

6. Als voren van 14 October 1937 No. 20 bepalende, dat de 
Hegeeringscommissarissen voor de bestuurshervormin g in 
Sumatra en in de Groote Oost zich in de maand October 1937 
zullen begeven naar hun standplaatsen Medan en Malmssar. 

7. Als voren van 2ll October 1937 No. 29, houdende machti
ging, krachtens artikel 105 Indische Staatsl'cgelin!2:, aan den 
directeur van Justitie om te beschikken over de bij een aan
"\lIll ende begl'ooting uitgetrokken fondsen voor de r eol'gan isatie 
van den buitendienst en de daarmede gepaard gaande ui t
breiding van het hoofdkantoor van den immigratiedienst. 

8. Als voren van 26 October 1937 No. 43, houdende aan
wijzing van het regentschap Soekaboemi tot verblijf aan 
Hadji Achmad Sanoesi. 

9. Als voren van 27 Oetober 1937 No. 43 tot nadere wij
ziging en aanvulling van de H. B. B. L. 1934. 

10. Als voren van 29 October 1937 No. 35, houdende onthef
fing van B. H. Pael'els van de waarneming van de functie 
van Regeeringsconunissal'is voor de kinacultuur en de verstrek
king van goedkoope kinine voor de malariabestrijding, te 
Amsterdam. 

11. Als voren van 29 October 1937 No. 38, houdende 
ontbeffing van Dr. M. G. 'J. M. Kerbosch van zijn functie 
van Regeeringscommisaris voor de kinacultuur en de ver
strekking van goedkoope kinine voor de malariabestrijding, 
te Batavia en benoeming in zijn plaats van A. Luytjes. 

12. Als voren van 29 October 1937 No. 39, hondende na
dere wijziging van het reglement inzake toekenning van 
wachtgeld, onderstand bij wijze van wachtgeld en non-acti· 
viteltstractement aan burg'el'lijke landsdienaren. 

13. Als voren van 30 October 1937 No. 24, houdende 
huitenwerkingstelling van het besluit van 11 Mei 1935 
No. 16, waarbij bjj wijze van proef Grissee is aangewezen 
als hoofdplaats van het regcntschap Soerabaja. 

De sub 2 t/m 13 genoemde stukken word en ter inzage 
gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over 

September 1937, aangeboden dool' de generale thesaurie. 
2. ~{ededeeling vall den Regeeringscommissaris voor de 

bestuurshervorming in Sumatra van 30 October 1937, dat 
hij zieh naar zijn standplaats Medan heeft begeven. 

3. Besluiten van den directeur van Binuenlandsch Bestuur, 
houdende maehtiging tot het doen van uitgaven in verband 
met de bevolkingsrubberrestrictie. 

4. Motie van het comité "Oemat I slam Poerworedjo", 
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9de VERGADERING - DINSDAG 9 NOVEi\ffiER 1937. 
Ingekom en stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de behandeling 
van de ontw. ordonnantie betr. de Verdoovende-middelen ordonnantie (Ond. 93) . - Beroepsinstantie beslissingen 

godsdi enstige rechters c.a. (Ond. 67) . 

(Voorzitter, Soangkoepon.) 
houdende bezwaren tegen het ontwerp betreffende de in
schrijving van Mohammedaansche huwelijken. 

5. Afschrift-rekest van den mantripolitiebond te Medan 
aan den Gouvernenr-Generaal, hondende verzoek om positie
verbetering voor de mantris-politie. 

6. Brief gedagteekend Manna 10 September 1937 van 
Ismael Azis betreffende de geringe ontwikkeling van de in
heemsche hoofden in het gewest Benkoelen. 

7. Brief gedagteekend Kaliwoengoe 17 September 1937 
van Soleiman, hondende klachten over de handelingen van 
een desahoofd. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad_ 

C_ De volgende boekwerken : 
]. Beschouwingen over de taak, de inrichting en het per

soneel van de artillerie-inrichtingen te Kiaratjondong. 
2. Prijsniveau Nederlandsch-Indië 1929 - October 1937. 
3. Maandcijfe rs betreffende den economischen toestand der 

Illheemsche bevolking op Java en Madoer •. 

De boekwerken worden opgenomen in de boekerij . 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de bes I i s sin g 
ov er de vraag of ten aanzien van d e ont
w e l' p - 0 r don n a n t ie tot a a n v u II i n ge n wij z i
g in g van d e "V e r d 0 0 ven d e - m i d d e l e nor d 0 n
nantie" (O nd. 93) overe e nkomsti g artike l 
17(1) R eg lement van Orde bij den Gonve r
n e ur-G e neraal op verlenging van den VOOr 
d e a f doe n i n g ges te l d en ter m ij 11 Z a I w 0 r
d en a a 11 g e d r 0 11 gen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnan
tie niet bij den Gonvernenr-Generaal op verlenging van den 
voor de afdoening gestelden termijn zal worden aangedron
gen . 

De Voorzitter: Gelijk gisteren schriftelijk reeds is mede
gedeeld, wordCde behandeling van de sterkwerkende-gene es
middelenordonnantie (Ond. 4.7 ) aangehouden tot 23 of 30 
dezer_ 

Aan de orde is d e behandeling van twee 
ontwerp-ordonnanties, te weten: 
a. tot instelling van de in het Reglement 

op de Godsdienstige R echtsp ra ak voo~ 
zie neb e I' 0 e p sin sta n tie voo r bes 1 i s s i n
gen va n gods di ens tige r echters; 

b. tot nadere wijziging van de Instructie 
voor de Gouvernementslandmeters in 
Nederlandsch-Indië en als zoo danig 
fungeerende personen. (Ond_ 67.) 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! In het 
Gedelegeerden-verslag wordt door eenige leden erop aange
drongen, om aan het Hof voor Islamietische zaken de be
voegdheid toe te kennen, zelfstandig een onderzoek in te 
stellen nn ar de juistheid van de in het vonnis van den pries
terraad vermelde feiten_ Waar de outillage van deze priester
raden momenteel nog niet van dien aard is, dat men met een 
gerust hart de godsdienstige rechtspraak geheel aan deze 
raden kan toevertrouwen, ligt het voor de hand, dat m.i. 
deze aandrang geheel gemotiveerd is, afgescheiden nog van 
de omstandigheid, dat menschen feilbare individuen zijn. B<>
vendien impliceert hooger beroep overeenkomstig de gods
dienstige beginselen ook het winnen van getuigenissen bui
ten de partijen om. Doet het Hof voor Islamietische zaken 

(Van Helsdingen.) 
de door een priesterraad aan hem in hooger beroep toege
zonden zaken slechts op de stnkken af, dan beteekent dit het 
afdoen van zaken overeenkomstig de Westersche begrippen 
en niet volgens de Islamietische opvattingen ten opzichte van 
het behandelen en afdoen van rechtszaken. 

Ook is het niet uitgesloten, dat in het onderzoek, de behan
deling en de eindbeslissing van den priesterraad leemten be
staan en ontstaan, welke de noodzakelijkheid van de oproe
ping van partij en of getni gen gebieden, ten einde verhelde
ring te verkrijgen in het nhoe" en het "wat IJ van een bepaal
de rechtszaak en dit zou niet mogelijk zijn, indien dit hof 
zaken in hooger beroep alleen op de stukken zou mogen af
doen. Voor een goed, degelijk en rechtvaardig oordeel moet 
een rechter m.i . de vrijheid hebben overal zijn licht over de 
hem ter behandeling voorgelegde zaken op te steken; het is 
trouwens een bekend feit, dat het afdoen van zaken op de 
stukken alleen dikwijls te goeder trouw dwalingen van 
rechters in hun beslissingen kunnen veroorzaken . Daarom 
bevreemdt het mij, dat de Regeering zoo'n belaugrijke zaak 
als de onderhavige ter zijde zet en er de voorkeur aan 
geeft, om een eventneel nader onderzoek aan den rechter in 
eersten aanleg op te dragen. Het is toch natuurlijk, dat een 
rechter, tegen wiens vonnis men hooger beroep aanteekent, 
trachten zal, dit vonnis te doen bekrachtigen en dat hij elk 
nader onderzoek in de door hem gewenschte richting zal stu
ren_ Dit zal straks praktisch tot gevolg hebben, dat deze 
ingestelde beroepsinstantie van godsdienstige rechters een 
"spreekbuis" zal worden van de lagere rechters. 

Ten aanzien van het reglement op de godsdienstige recht
spraak voor een gedeelte van de Zuid er- en Oosterafdeeling 
van Borneo (Onderwerp 87 van dit Zittingsjaar) heeft de 
Regeering den in het Gedelegeerden-verslag geuiten wensch 
reeds in het betrekkelijk artikel 16 aanvaard. 

Ik zie dus een zekere inconsequentie in het standpunt der 
Regeering ten aanzien van deze op gelijke basis gecreëerd e 
godsdienstrech tbanken_ 

De Regeering heeft feitelijk bezwaren tegen de regelma
tige toepassing van de in het Gedelegeerden-verslag gesug
gereerde procedure. Ik moge evenwel haar aandacht erop 
vestigen, dat het toekennen van de bevoegdheid aan het Hof 
voor Islamietische zaken tot het zelfstandi g doen van een aan
vullend onderzoek niet behoeft te impliceeren het regelmatig 
toepassen van bedoelde bevoegdheid. 

Ik ben evenwel overtuigd, dat het toekennen van deze be
voegdheid aan het Hof voor Islamietische zaken van eminente 
beteekenis is voor de juiste en ri chti ge hanteering van een 
goede en degelijke rechtspraak, het is eeu onmisbare voor
waarde voor -de uitoefening van het recht en de rechtvaar
digheid op het gebied van godsdienstige rechtsbedeeling_ 

Daarom moge ik del' Regeerillg in overweging geven om 
mijn suggestie terzake in nadere overweging te willen 
nemen. 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzit ter! Hei 
was niet mijn bedoeling om bij dit ontwerp te spreken, 
maar na hetgeen de heel' Soangkoepon heeft opgemerkt, zou 
ik gaarne het een en ander naar voren willen brengen_ 

De heel' Soangkoepon heeft bezwaar tegen het afdoen op 
de stukken. Nu meen ik, dat hij te weinig in het oog houdt 
het verschil, dat er bestaat tusschen de afdoening van ci
viele en crimineele zaken. Wanneer het crimineele zaken 
betrof, zou ik er veel meer voor voelen, dat zooveel moge· 
lijk de revisie niet op de stukken geschiedde, maal' dat 
de betrokken personen zelf zouden worden gehoord_ Waar 
bet hler echter civiele aangelegenheden betreft, lijkt mij hel 
hOOI'en op de stukken als algemeen beginsel en het hOOI'en 
van partijen en getuigen als uitzondering volstrekt niet 
zoo verwerpelijk. Nu Iheeft de Regeering in zooverre daarin 
voorzien, dat in het betrekkelijk artikel aan het hooge!'e 
hof de bevoegdheid wordt gegeven ' om, alvorens een 
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Beroepsinstantie beslissingen godsdienstige rechters c.a. (Ond. 67) . 

(Wiwoho. ) 
eindbeslissing te nemen de stukken terug te 7.ennen flan den 
pricstClTaad met verzoek op bepaalde punten de zaak 
nader te onderzoeken. De heer Soangkoepon zegt daarvan, 
dat het clan waarschijnlijk wel altijd in deze richting zal 
loopen - doch dat vind ik een zeer ernstige beschuldiging 
tcgen cle lagel'e rechters - , dat de lagere rechters zooveel 
mogelijk de goedkeuring van hun eenmaal genomen beslis
s ing zullen trachten te bewerkstelligen. Zij zullcn dit vol
gens den heer Soangkoepon doen dool' het nader naderzoek 
dat hun dool' het Hof wordt gelast eigenlijk in die richting 
te forceereu. Het lijkt mij niet juist en ook niet gewenscht 
een dergelijke beschuldiging al . bij voorbaat tegen de lagere 
rechters te ui ten. 

(De heer Soa n g koe pon: Het is geen beschuldiging. 
Het is een natuurlijk feit.) 

Maar deze veronderstelling tegenover de lagere rechters 
werd toch uitgesproken. 

Ik voel er op zichzelf niets voor om in beginsel deze aange
legenheid te regelen, zooals zij voor Borneo is gcregeld, 
waarnaar de heer Soangkoepon verwees. Voor Borneo wordt 
nl. voorgesteld het hof de bevoegdheid t e geven om partij en 
en getuigen voor zich te doen verschijnen en zelf het aan
vullend onderzoek te verrichten (Ond. 8 7 , art. 16). Voor 
Bomeo is dit volkomen juist en begrijpelijk, omdat, zooals de 
Regee"ing zelf toeli cht, het hiel' een rechtspraak geldt binnen 
een terrein van beperkten omvang, zoodat partijen en getuigen 
llccl gemakkelijk voor het hof "-nnnen worden geroepen. Maar 
het betreft hiel" een rechtspraak voor Java, zoodat eventueel uit 
alle hoeken van geheel Java parfijen en getuigen voor het 
hof kunnen worden geroepen om het aanvullend onderzoek 
te kunnen verrichten. Dit lijkt mij als regel zeker niet wen
schel ijk en ook niet noodig. 

I ets anders is - en daarvoor kan ik wel wat voelen - dat 
de Regeering heeft gezegd, dat het hof v66r de eindbeslis
sing de stukken naar de lagere rechters kan toezenden met 
aall\vijzi ng van de punten die nader onderzoek behoeven. Ik 
acht dit een volkomen redelijke bepaling die meestentijds ook 
wel doeltreffend zal zij n en zou accoord kunn en gaan met 
den heer Soa ngkoepon als hi,i el' genoegen mee zou kunn en 
nemen, dat deze vorm van beslissing als algemeene regel 
wordt gehandhaafd, doch dat het hof in nitzonderingsgeval
len ook de bevoegdheid zal hebben om partijen en getuigen 
voor zich te doen verschijnen . Dan krijgen wij deze figuur, 
dat als regel het hof op de stnkken afdoet en bij eventueele 
noodzakelijke aanvulling de stukken zendt naar de lagere 
rechters, maar het in bijzondere gevallen kan zeggen, dat 
het in een zank zelf de betrokkenen wil hooren. Voor een 
dergelijke regeling kan ik wel voelen. Als de heer Soang
koepon in deze richting een wijziging in artt. 359 h en i zou 
willen voorstellen, zou ik daarmede accoord kunnen gaan. 

De heer Wiwoho : Mijnheer de Voorzitter! Wanneer men 
de rede van den heer Van Helsdi ngen heeft aangehoord, moet 
men tot de conclusie komen, dat ons geacht medelid ernstig 
bezwaar maakt tegen hetgeen de heer Soangkoepon naar voren 
heeft gebracht, maar wanneer men ook het einde van deze redQ 
beluisterd heeft, moet men tenslotte tot de conclusie komen, 
dat de geachte sprekers vrijwel geheel met elkaar overeen· 
stemmen. 

De heel' Soangkoepon heeft geen bezwaar om de zaken op 
de stukken af tc doen, maar hij wil alleen de mogelijkheid open· 
laten om, waar hct noodig is, ook de bevoegd heid aan het Hof 
voor Islamictische zaken te laten om de menschcn eventueel 
op te roepen. Dat hiervan een te veelvula.ig gebruik zal worden 
gemaakt, behoeft niet te worden gevreesd, omdat het hof te 
hoog staat om van die bevoegdheid misbruik te maken door 
personen op te roepen ook wanneer dit niet nood ig is. 
'1'1"011WCnS, al wal'e het zoo, dan nog is de h. ... westie op zichzelf 
toch uiot. zoor erg. Want de zaken die voor het Hof voor 
I slamictischc zaken komen, zij n naar ik meen, ni et zoo heel.veel 

(Roep, Directeur va.n Justitie.) 
in aantal, terwijl Java naar mijn meening werkelijk niet zoo 
nitgestrekt is, dat deze wijze van handelen enorm hooge kosten 
met zich zou medebrengen. 

Ik kan mij derhalve volkomen vereenigen met het voorstel 
van den heer Soangkoepon en hoop, dat het geachte lid, 
de heer Van Helsdingen, gezien ook het laatste gedeelte 
van zijn rede, de suggestie van den heer Soangkoepon zal 
stennen. 

De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik zon sleohts 
een paar vragen willen stellen. Ik zou n.l . willen vragen, 
indien de gelegenheid zou worden opengesteld, dat het Hof 
ook de jnstitiabelen persoonlijk zon kunnen hooren en op
roepen bij belangrijke gevallen, welk criterium dali t.a.v. 
die "belangrijke gevallen" zou moeten worden aangelegd. 

Verder zou ik het volgende willen vragen. Is dan alleen 
het Hof bevoegd om in deze een positieve bes1issing te nemen . 
ten aanzien van het criterium der "bijzondere gevallen H, of 
zou ook van de zijde van de justitiabelen kunnen worden ge
vraagd in die bijzondere gevallen het nadere persoonlijke 
hooren vrul de beklaagden, van getuigen enz. enz. Mijn vraag 
komt er dus op neer, of het. voldoende is, dat alleen de bevoegd
heid zou berusten bij het Hof om te beoordeelen het bijzondere 
van het geval, dan wel dat ook een gelegenheid zou moeten 
worden geschapen, dat van den kant van justitiabelen - wel
licht ook van anderen zijde - het bijzondere van het geval 
zou kunnen worden aangetoond, naar aanleiding waarvan hèt 
Hof aan de verschillende betrokkenen persoonlijk zou knnnen 
en moeten hooren. 

\Vat ik hier zeg betl'eft dus aJ/een een infol'malol'ischc 
opmerking. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik zon gaarne naar aanleiding van het gespro
kene het volgende willen zeggen. Hoewel vier sprekers te 
dezen aanzien het woord hebben gevoerd en die sprekers vrij 
di ep op het aanhangige ontwerp zijn ingegaan, kan het ant
woord van de Regeel'ing toch in eersten termijn kort zijn. 

Immers, zooals in de 1\fclllorie van Antwoord reeds is ver· 
klaard, betreft het hier geen nicuw pUllt. De vraag, of het 
wenschelijk en nnttig is om aan het Hof de bevoegdheid te 
geven een zaak te behandelen in tegenwoordi gheid van par
tijen, partijen en getuigen op te roepen en te doen verschijnen 
voor behandeling in hooger beroep, is al behandeld; deze 
kwestie is behandeld in de commissie, die het ontwerp heeft op
gesteld voor de nieuwe regeling ten aanzien van de godsd ienstige 
recbtspraak - een zeer desknndige commissie, die allen tijd 
en gelegenheid gehad heeft om dit punt onder oogen te zien 
- en deze vraag is ook behandeld in den Volksraad. Het
zelfde pnnt is door hetzelfde geachte lid in het jaar 1931 ook 
reeds voorgebracht en toen is na rijp beraad besloten de 
regeling, zooals die in het ontwerp was neergelegd, te hand~ 
haven. 

Mijnheer de Voorzitter! Heel veel nieuws is te dezen aan
zien dus niet te zeggen. Het voor en het tegen is indertijd 
overwogen en de Regeering zou cr bepaald ernstig bezwaar 
tegen maken om nu op een veel haasti ger manier, zonder 
de goede gelegenheid tot beraad, die er vroeger heeft be
staan, plotseling tot een wijziging te besluiten. 

Mijnheer de Voorzitter! In het midden latende, of er 
iets voor te zeggen is om een bevoegdheid te geven, waar
voor nader moet worden vastgesteld, hoe die te regelen is, 
of er een criterium te dien aanzien moet worden toegepast 
en of bevoegdheden aan partijen moeten worden gegeven 
enz. enz. , dit alles da.argelaten) zou ik willen vragen, is 
bet niet beter thans eerst af te wachten, boe de praktijk ten 
deze zal zijn. 

Het ligt in de bedoeling deze regeling op 1 Januari a.s. 
in te voeren. Laat men dan toch eens zien, of dat nieuwe 



32 

9de VERGADERING - DINSDAG 9 NOVEMBER 1937. 

Beroepsinstantie beslissingen godsdienstige rechters c.a . (Ond. 67 ). - Herziening achttien den titel Reglement op de 
Strafvordering (Oud. 8 4 ) . 

(Soangkoepon, Wiwoho.) . 
Hof voor Islamietische Zaken dan dezelfde bezwaren on
dervindt zooals die thans gevoeld worden door enkele van 
de geachte sprekers. Wanneer dat het geval is, zal het Hof 
met de meeste kennis van zaken en de grootste deskundig
heid kunnen komen met een voorstel om de kwestie z'oo te 
regelen als in heV, belang van de justitiabelen zal zijn . 

De Regeering dringt er daarom met klem op aan, voors
~ands genoegen te nemen met de regeling, zooals die is voor
gesteld; men kan immers altijd aan de hand van de praktijk 
nog komen tot een wij ziging daarvan. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De heer 
Van Helsdingen heeft verschil gemaakt tusschen civiele en 
strafzaken. Maar het komt mij voor, dat het maken van dit 
verschil in deze aangelegenheid niet bepaald juist is omdat 
bij het spreken van recht het gaat om de \Taag of 'onrecht 
is begaan of een overtreding heeft plaats gehad en dus recht 
gesproken moet worden en dat spreken vau recht blijft het
zelfde of het betreft civiele dan wel strafzaken. 

Nu noemt de heer Van Helsdingen als een der bezwaren 
de al te groote kosten verbonden aan de oproeping van 
partijen, die wellicht uit verschillende deelen van Java zullen 
moeten komen om verklaringen af te leggen of in ieder geval 
voor het onderzoek gehoord moeten worden. Die kosten 
komen echter ten laste van de partijen. Nu moeten ook d. 
partijen door de overheid beschermd worden, maar er bl\ift 
toch nog altijd de mogelijkheid bestaan, dat de rechter het 
noodig acht om voor het in het reine brengen van een 
bepaalde zaak getnigen op te roepen. Wordt dit gebaseerd 
op den inhoud van de in behandeling zijnde ontwerp-ordon
nantie, dan zal die mogelijkheid uitgesloten zijn. Dit vind 
ik wel een bezwaar. Intusschcn stemm en onze wenschen wat 
dit onderwerp betreft geheel overeen met die van den heer 
Van Helsdingen. 

De heer Roep heeft gesproken over de beoordeeling door 
het Hof van deze zaken. Ik zou zeggen, dat het vanzelf 
spreekt, dat wanneer het Hof in een bepaalde zaak een hooger 
beroep noodzakelijk acht en het noodig oordeelt om ter op
heldering van bepaalde punten getuigen op te roepen, dit 
moet gebeuren. 

Vandaal' dan ook dat de bevoegdheid daartoe aan het Hof 
is overgelaten. Het zou niet juist zijn, indien de beoordeeling 
hiervan aan andere instanties zou worden overgelaten. Te 
dezen aanzien heeft er altijd verschil bestaan tusschen de 
Regeering en lILij . 

Toen ik nog bij de rechterlijke macht werkzaam was als 
griffier is mij wel gebleken, dat bij het afdoen van zaken op 
de stukken verkeerde conclusies werden getrokken door den 
rechter. Dit gevaar bestaat nu eenmaal. lntusschen zal ik m\i 
neerleggen bij dit ontwerp en dus mijn stem eraan geven. 

De heer Wiwoho: Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regceringsgemachtigde heeft in zijn antwoord als argument 
naar voren gebracht, dat de bezwaren die thans weer z\in 
geopperd afkomstig zijn van het lid, dat jaren geleden die
zelfde bezwaren ook in den Volksraad reeds had voorgebracht.. 
Daarom moet nu niet worden ingegaan op het voorstel van d~n 
heer Soangkoepon. ~faar, laat de geachte Regeeringsge
machtigde doorschemeren, wanneer mocht bl\iken, dat er in de 
praktijk behoefte aan bestaat, dan zal op hetgeen nu wordt 
voorgestela worden teruggekomen. Dit. impliceert naar m\in 
meening een zekere erkenning van de behoefte aan de door den 
heel' Soangkoepon bedoelde regeling. 

Waar wij nu bezig zijn deze materie te behendelen, daar 
meen ik, dat wij dat ook zoo goed mogelijk moeten doen. 
Blijkt het dan nie·t nooelig te zijn van de geschapen gelegen
heid gebruik te maken, dan blijft zij rusten. Dat is alles. 

De Voorzitter: Wenscht de geachte Regeeringsgemacbtig~ 
de in tweeden termijn nog het woord? 

(Voorzitter, Soangkoepon.) 
De heel' Enthoven, directeur van Justitie: Ik dank U, 

Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter : Dan is de behandeling van deze ontwerp
ordonnanties beëindigd en kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnanties, vervat in de stukken 2A en 
2B, worden achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s d e b e h a 11 d e
I i n g van deo n t wel' p - 0 r don n a n t i e, h 0 n d e n
de herziening van den achttienden titel 
van het Reglement op de Strafvordering 
(Ond. 8 4 ), a l s gewijzigd bij Nota van Wijzi
g i n gen (s t. 6). 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! In het Ge
delegeerden-verslag werd in overweging gegeven om de woor
den : "geldelijke tegemoetkoming" in artikel 360 van deze 
ontwerp-ordonnantie te vervangen dool' het woord: "scha
deloosstelling" . 

Met deze suggestie kan ik mij volkomen vereenigen, om
dat de vernietiging van een in kracht van gewijsde gegane 
uitspraak in werkelijkheid impliceert de volkomen onschul· 
digheid van hem, tegen wien zoodanig gewijsde is gegeven, 
Wanneer een gewezen veroord eelde in zulk een toestand ver
keert, dan is het zeker rechtvaardig, indien hij ter zake vol
ledig wordt schadeloosgesteld. Het is immers uiet uitgeslo
ten, dat zulk een ten onrechte veroordeelde groote schade 
ondervindt in zijn bedrijf clan wel in zijn gezin door de 011-

dervonden straf en waar deze schade dOOl' dele veroordee
ling is geleden, komt het mij voor, dat het niet aIJeen redelijk 
en volkomen billijk, maar ook zeer rechtvaardig is, indien 
deze veroordeelde volledig wordt schadeloosgesteld; JIierbij 
geldt het immers een ten onrechte veroordeelden verdaehte, 
een onschuldige dus. 

Zeer terecht heeft de Rege'ering in de Memorie van Toe
lichting, be.trekking hebbende op dit artikel 360, gesproken 
van een schaderóosstelling, welke bepaald wordt door het 
rechterlijk college, waarnaar de zaak in herziening is verwezen 
en hetwelk derhalve de defiuitieve uitspraak gedaan heeft. 

Een tegemoetkoming beteekent immers een hulpvaardige 
bejegening dan wel gedeeltelijke vergoeding van de gemaakte 
kosten of geleden schade. Zulk een tegemoetkoming acht ik 
onvereenigbaar met de norm van recht en rechtvaardigheid 
in de onderwerpelijke gevallen, waal' het geldt het herstel 
van een geled·en onrecht, een onrecht, dat ondervonden is 
van de zijde van een orgaan, dat juist "het recht" on
bevangen moet hanteeren. 

De Regeering heeft in de Memorie van Antwoord ver
klaard, da.t in de gevallen, waarop artikel 360 doelt, het in 
den regel ondoenlijk zal z~in om vast te stenen, in hoever 
de betrokkene schade heeft geleden, terwijl een uitkeering 
met het oog op het ondervonden leed toch alleszins billijk 
geacht wordt. 

Bet is mij niet recht duideli.ik, w"arom het ondoenlijk is de 
geleden schade vast t.e stellen, indien betrokkene in staat is 
deze schade met vo1doende bewijzen aan te toonen. In tegen
stelling met de Regeering, acht ik een volledige dan wel een 
behoorlijke schadeloosstelling, op deze wijze te bepalen, zeker 
vereenigbaar met den eisch of de gedachte van recht en recht
vaardigheid. Men moet. niet vergeten, dat het dool' de Regee
ring zelf genoemde en ondervonden leed in wezen onherstelbaar 
is en in werkelijken zin genomen niet dool' een geldelijke 
vergoeding kan worden goedgemaakt. Het zou toch niet 
mogelijk zijn, om het verlies van verwanten door den dood, 
middels geldelijke vergoeding te herstellen 1 Het in het onder
werpeli.ik geval geleden onrecht draagt hetzelfde karakter en 
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(Directeur van Justitie, Soangkoepon. ) 
heeft denzelfden aard als de dood van deze personen. Elke 
schadevergoeding, in welke mate en in welken vorlll ook, op 
dit gebied, kan alleen dit leed verzachten, doch niet geheel 
herstellen of te niet doen. 

Daarom is het m.i. preferabel, om de woorden: "geldelijke 
tegemoetkoming" in artikel 360 van dit ontwerp te veranderen 
in de woorden: "behoorlijke schadeloosstelling"; dit ligt meer 
in de IUn van de grondgedachte en de strekking van de thans 
voorliggende ontwerp-ol'donnantie. 

Ik moge derhalve der Rcgcering in ovel'weging geven deze 
verandering in dit ontwerp wel te willen aanhrengen. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie : Mijnheer de 
Voorzi tter! Op de bezwaren van het geachte lid, den heel' 
Soangkoepon, valt niet veel meer te antwoorden clan reeds 
in de :Aiemorie van ~ ntwoord is gedaan j immers, de reden, 
waarom de Hegeering de voorkeur blijft geven aan den 
term, die ook in de Nederlalldsche regeling is gebruikt, is 
daarin duidelijk uiteengezet. 

Het geachte lid, de hecr SoangkoepoJl, heeft medegedeeld, 
dat hem niet duidelijk is, waarom in zulke gevallen moeilijk 
te berekenen valt of en zoo ja, welke schade geleden is. 
Het geachte lid zegt, dat belanghebbenden dan maar be
lworlijke bewijzen mo eten aanvoeren, maal' ik geloof, dat 
de beste bestrijding van deze bewering geleverd is door het 
g·ea.chte lid zelf. In het slot van zijn rede spreekt de heer 
Soangkoepon immers van onherstelbaar leecl~ waarvoor men 
een vergoeding moet geven, Die vergoeding kan dan ni et 
zijn een vergoeding voor de matcrieele schade, want bet 
gaat om een leed, dat niet kan wo rden goedgemaakt. De 
l~egeeril1g blijft in elk geval den term "tegemoetkoming" 
ruim e,· en daarom in het belang van de justitiabelen beter 
achten. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Zooals ik 
in eersten termjjn heb verklaard, behelst een tegemoetkoming 
alleen een gedeeltelijke Yf'rgoec1ing. Nu kan, wanneer iema nd, 
uie een bClh\jf uitoef\.!l1t ell dool' de l)olitie uit het bedrijf 
gehaald en ten olH·echte veroordeeld wordt, zij n bedrijf 
daardoor teniet gaan. ,Vanneel' zulk een persoon nu later 
weder in het Jeven komt, is 'het clan niet bill\ik, dat hij voor 
het verlies van het bedl'Uf ton gevolge van de ten onrechte 
lIitg'C'sprokcn vcro ol'deeling een volledige schadevergoeding 
ontvangt'/ ln tegemoe tkomin g li gt mDns inziens in elk geval 
opgesl() te n~ uat de stoffe lijke schade niet ten volle vCl'goed 
\Vol'dt , 

Zooal~ de Hcgec l' ing :-:egt, IC'cd' is niet in een geldelÁike 
verg'oeding" om te zetten, lIlaal' juist om deze reden is het 
niet mogelijk de schade, die g'e leden wordt ten volle te her
stellen, zoocl'at in iedel" geval de stoffel\jke schade wel ten 
yolle vergoed dient te worden, 

Ik laat de regeling natuurlijk verder aan de Regeering 
over, maar ik blijf van oordeel, dat ieder, die ten onrechte 
veroordeeld' is, een behoorlijke schadeloosstelling moet ont
vangen en ni et een tegemoetkoming, 

De Voorzitter: Wen scht de Regeel'ingsgemachtigde op de 
beschouwin gen in tweeden tel'n~ijn nog te antwoorden? 

De heer Enthoven, directeur van Justit ie: Ik dank U, 
Mijnheer de Voor~itter! 

De Voorzitter: Dan kan tot stemming worden overgegaan . 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wijzi
gingen (st. 6), wordt zonder hoofdelijke stemming aange
nomen, 

De Voorzitter: A n n deo l' dei s d e b e h ft 11 d e
ling van d e ontw'erp-ordonnantie tot r e

Handelingen . Z i tting~jattl" HJ37-j!)3S. 

(Soetardjo.) 
geling va.n de verp licJ1ting e n van de in 
de voorma li ge gewesten Prea.nger-Regent
s c h a p pen e 11 Bat a v i a gel e ge il reg e nt s c 11 a p
p en tegenover de pro v in c i e \V est- Java 
met betrekking tot de door clie voo rma
I i g e g e w e st e n a a n g ega nee n cl oor d e p r 0-

v i II C i e 0 vcr ge n 0 men 1 ee n i II g e 11, a.l s m ede 
wegens d e clool" de provin c i e W e st-Java 
aangegolle schulden ten behoeve va n de 
vo ltooiïn g' vnn den bouw e n ve rn ie uwin g 
van aa.n llic re ge nt sc hnpp en in be 11ee l' 
o\'(,l'gi'dl'agoll pasars e n w o rken. (Ond, liS.) 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Met de ver
zekering van de Uegeering, vermeld in de Memorie van Ant
woord, dat aan het onderha\"ige voorstel geen gewichtige 
iinancieele consequenties \rerbonden zijn, kan ik mij niet ver
eenigen en wel om de volgende redenen. 

If en eerste zjjn de resteerencle leeningsschulden van de 
betrokken regentschappen, zooals ook de Memorie van Ant
woord meded eelt, verhoogd met het niet geringe bedrag van 
f 300000. 

Weliswaar zal cle jaarlijks verschuldigde aflossing op het
zelfde bedrag worden. gesteld, cloch het is toch volkomen lo
gisch, clat waar het hedrag, dat de regentschappen in totaal 
hebben te betalen hooger is, de regentschappen ook gedurende 
een langeren termijn 7.u11 en hebben te betal cn, hctgeen onte
gcnzeg'g'elijk een lastenverzwaring beteekent, 

rn (h~ t.weede plaats zon vo lgens de l\femori e ntll ~\ ntwoo l'd 

door de provincie de rcnte, di e vroeger ttlsschcn 5% en 6% 
lag worden teruggebracht tot 4% . 

Indien het bedrag der leeningsschulden niet was verhoogd, 
zou die renteverlagin g een lastenverla gilll; voor de betrokken 
regentschappen beteekenen. Door het aanhangige voorstel tot 
verhooging der schulden wordt deze lastenverlaging van de 
betrokken regentschappen nu dus teniet [(edaan. 

Nu acht ik deze lastenverzwaring voor de in het ontwe1"ll 
bedoelde regentschappeIl, mcf: liet oog op de lastcnverzw1l1" ing, 
die heeft plaatsgehad als gevolg van de laatste overdrDcJl r 
van bevoegdheden aan de regentschappen, niet bepaald ge
wenscht. De meening van de Regeering, in de Memorie van 
Antwoord neergelegd, dat: 

,.de :r in ancjeele gevolgen van de overgedragen ondcl'
w~is- en gezondheidszorg bezwaarlijk in verband (kunnen) 
worden gebracht met het onderhavige voorstel" 

moet ik dns onju ist achten , 
Uit het{(een ik ZODeven heb beloogd, hlijkt toch duidelijk, 

dat de voorgestelde maatregel financicele consequenties -
en wel in ongunstigen zi n - voor de betrokken regentschap
pen met zich medebl'engt. 

Nu verzekert de Memorie van Antwoord wel, uat: 
". . . .. . .. . .. , deze overdrachtsuitkeeringen aan een her-

berekening zijn onderworpen, waarbij ernaar wordt ge
streefd den betrokken autonomen gemeenschappen voor 
het jaar 1"937 een bedrag toe te kennen, dat voldoende 
is voo l' ecn redel\ike" - ik onderstreep dit woord -
"taakverzorging op dit gebied"~ 

maar ik vrces, dat althans in de praktijk de verwezenlijking 
van deze toezegging niet als van een leien dakje zal gaan, De 
praktijk heeft geleerd, dat straks veel eenvondig aan de re
g-entschappen word t overgedragen, dcsnoods via den resident. 
Ik moet den geachten Regeeringsgemachtigde erop wijzen, 
dat vele regentschappen op het oogenblik in een positie ver· 
keeren, waarvan men kan zeggen, dat ze op hun minimum 
draagkracht komen. Verschillende regenten hebben mij mede
gedeeld, dut de landsuitkeeringen voor 1937 de reëele ui tgaven, 
die de regentschappen hebben te doen in verband met de zoo
even bedoelde overdracht, niet kunnen dekken. Er zijn dit 
jaal' uitgaven gedaan, waarop van tevoren niet was gerekend. 
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(fd. adviseur voor de Decentralisatie.) 
Ik noem bv. de uitgaven, die het gevolg zijn geweest van het 
verleenen van duurtetoeslag aan het onderwijzend personeel 
met ingang van 1 Juli van dit jaar, de oprichting van cur
sussen tot opleiding van volksonderwijzers, de vermeerdering 
van het aantal leerkrachten aan de vervolgscholen, in verband 
met den grooteren toeloop van leerlingen, de vCl'hooging van 
de subsidie voor de salarissen van de volksonderwijzers, de 
zware herstellingen en vernieuwingen aan schoolgebouwen, zoo
mede de vernieuwing en aanschaffing van meubilair. 

Eenige regenten hebben mij verteld, dat hun regentschap 
wacht op de ter beschikking stelling van een Indisch arts 
met gelijktijdige verhooging van de betrekkelijke landsuit
keering, terwijl de indienststelling. van een dergelijk arts zeer 
urgent moet worden geacht. Een ander regent wees er mij op, 
dat de toestand van de overgenomen ziekeninrichting van dien 
aard was, dat een spoedige algeheele vernieuwing noodzakelijk 
moest worden geacht. Een ander sprak van de overdracht 
van een ziekenhuis, welke door het betrokken college 
van gedeputeerden werd aangekondigd, welks exploitatie aan 
de provincie steeds een jaarlijksch tekort had opgeleverd 
van f 21000. Deze regent heeft als zijn meening te kennen 
gegeven, dat, wanneer gerekend moet worden op de subsidies, 
die de l:ege.ntseha'Pllcn van het land moeten ontvangen, hij 
daarvoOl' erg huiverig is en wel op grond van de opgedane 
ervaringen. De aan de locale ressorten toegekende subsidies, 
zoo zegt hij, in het bijzonder aan de regentschappen, zijn 
met niet onbelangrijke bedragen verminderd. Zijn regent
schap, dat in 1929 een subsidie genoot van f 48753, kon dit 
jaar lliets meer ontvangen. 

Ik moge hier een citaat geven uit een brief, die laatst
bedoelde regent aan het hoofdbestunr van de P.P.RB. Iheeft 
gesch reven. 

Dit eltaat luidt als volgt: 
"Uit het bovenstaande is het Uw Bestuur thans duidelijk, 

dat wil het Regentschap aan zijn verplichtingen voldoen, 
het of de belastingschroef steviger moet aanzetten, wat 
af te raaen is, of een werkwijze volgen, welke geen vol
doening kan schenken; m.a.w. men is gedoemd den dienst 
slecnts gaande te houden." 

In een dergelijke positie verkeeren verschillende regent
schappen en ik reken het tot mijn plicht om van deze gelegen
heid gebruik te maken, de Regeering daarop te wijzen. 

Ik wil voorts nog de aandacht der Regeering vestigen op 
een algemeen heeI"Schende opvatting onder de regenten, dat 
tengevolge van de laatste overdracht der bevoegdheden in het 
bijzonder de comptabiliteitswerkzaamheden in de bedoelde 
regentschappen meer dan verdubbeld zijn. 

Uit hetgeen ik zooeven heb betoogd moge tevens blijken, dat 
het ' niet de bedoeling is oppositie te voeren tegen het aan
bangig ontwerp. Neen, Mijnheer de Voorzitter, mijn bedoeling 
is enkel en uitsluitend om den voorgestelden maatregel te 
bezien in het licht der huidige financieele positie van de 
autonome regentschappen, als gevolg van de l~stenver
zwaringeu, zooeven door mij aangegeven. Ik zou derhalve van 
deze gelegenhcid gebruik willen maken om tot de Regeering 
h'et verzoek te richten, bereid te willen zijn een onderzoek te 
doen instellen in hoeverre de door mij bedoelde regentschappen 
voor dadelijke en volledige tegemoetkoming in aanmerking 
komen. 

Mijnheer de Voorzitter! -Wanneer de geachte Regeerings
gemachtigde mij deze verzekering kan geven, dan zal ik 
met een gerust hart mijn stem aan het ontwerp kunnen 
geven. 

De heer Levelt, fd. adviseur voor de Decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid, de heer Soetardjo, 
heeft de financieele gevolgen van het onderhavige voorstel in 
zijn beschouwingen betrokken. In verband daarmede zou ik 
met enkele trekken nader de financieele consequenties 

,( ! 

van dit voorstel tot verdeeling' van de leeningschuldeu 
tusschell de provincie 'Vest-Java en eenige daarbinnen ge
legen regentschappen willen uiteenzetten. 

Het verdeelillgsschema is, zooals ook in de lVlemorie van 
Toelichting werd vermeld, hierop in hoofdzaak gebaseel'd, 
dat in den bestaanden toestand in zooverl'e geen verandering 
wordt gebracht, dat de regentschappeu de hun toegewezen 
aandeelen met dezelfde bedragen blijven aflossen als thans 
door hen op den voet van de eerste begrootingen wordt 
betaald. Het bedrag van de jaarlijksche aflossingen blijft 
dus gelijk, doch zooals het geachte lid opmerkte, zal dit 
voorstel wel voor enkele regentschappen medebrengen, 
dat deze aflossingen over een wat langeren termijn moeten 
worden voldaan. Die aflossingen worden nu aldus gefinan
cierd, dat zij worden betaald uit den buitengewonen dienst. 
Daarvoor wordt een bedrag op den b~ütengewonen dienst 
ingenomen n.l. de afschrijving op het object, waarvoor ge
leend is, welke afschrijving ten laste van den gewon en dienst 
e.q. de bedrijfsbegrooting komt. Deze afschrijving kan worden 
gefinancierd uH het object zelf, aangezien geleend is voor een 
rendabel object, zoodat zeker voor de regentschappen geen 
moeilUkheden zijn te verwachtcn te dezen opziclIte. Doordat lIet 
bedrag van de resteerende leeningsschulden voor de betrok
ken regentschappen in totaal wat hooger is gesteld, zal wel 
jaarlijks een wat hooger rentebedrag verschuldigd zijn. Dit 
geldt echter uiet voor alle regentschappen. die in dit voor
stel zijn betrokken. De regentschappen Bandoeng, Tjiandjoer, 
Soekaboemi, Soemedang, Tasikmalaja en Batavia znllen bij 
het voorgestelde defiuitieve verdeelingsschema eeu lager be
drag aan leeningsschuld hebben te betalen dan zij ingevolge 
de voorloopige verdeeling hadden te voldoen, terwijl daaren
tegen Garoet, Meester COT'neIis, K1'8Wang en Buitenzorg met 
een wat hooger leeningsbedl'ag z\in belast. Zes regentschap
pen hebben bij de voorgestelde definitieve verdeeling der
halve voordeel en slechts vier regentschappen nadeel. Het 
regentschap Meester Cornelis, dat ook nadeel heeft blj het 
onderhavige voorstel, kan eigenlijk wel buiten beschouwing 
blijven, omdat slechts een bedrag van rnim f 2000 meer aan 
leeningsschuld ten laste van dit regentschap wordt gebl'acht:. 
Het gaat dus praktisch maar om drie regentscbappen. 

In totaal is het leeningsbedrag, dat meer ten laste van de 
regentschappen wordt gebracht, ongeveer f 300000. Zoon Is 
echter reeds in de Memorie van Antwoord werd uiteengezet, is 
onlangs het rentepercentage door de provincie belangrijk ver
laagd, zoodat de regentschappen in totaal aan rente zelfs nog 
minder zullen hebben uit te geven dan eenige jaren geleden. 

Nu brengt het geachte lid, de heer Soetardjo, de financieele 
gevolgen van de onderwijsoverdracht in verband met het onder
havige voorstel. De Regeering kan den geachten spreker niet 
op dezen weg volgen, omdat de nitkeeringen voor de overge
dragen onderwijszorg geheel afzonderlijk worden gehouden 
cn geheel afzonderlijk worden gefinancierd. Hiervoor zijn op 
de landsbegrooting afzonderlijke crOOieten opgenomen, n.l. 
onder de subartikelen 4.9.5B.1 tlm 4.9.5B.4 van de ontwerp
begrooting voor het jaar 1937, terwijl voor de landsbegrooting 
voor het jaar 1938 het zelfde geldt. 

Nn heeft de Regeering bij de behandeling van de ontwerp 
landsbegrooting 1938 nog eens uitdrukkelijk toegezegd, dat 
de locale gemeenschappen een landsuitkeering zullen krijgen, 
welke hen instaat zal stellen de overgedragen onderwijs
zorg op redelijke wijze te behartigen en dat hun een zoodallig 
bedrag zal worden uitgekeerd, als het land zelf aan deze zorg 
zon hebben besteed, wanneer de zorg voor het Inlandsch onder
wijs niet was overgedragen. Het was uiterst moei1\ik de finau
cieele gevolgen van de onderwijsoverdmcht voor elke autonome 
gemeenschap aanstonds geheel nauwkeurig te bec~jferen. Toen 
de overdracht eenige maanden in de praktijk had gewerkt, 
werden dan ook van de Colleges van Gedeputeerden nadere 
gegevens opgevraagd, ten einde aan de hand daarvan de onder-



35 

9de VERGADERING - DINSDAG 9 NOVEMBER 1937. 
Regeling leellingsverplichtingeu van eenige regentschappen tot de provincie West.Java (Ond. 1>8). - Wijziging en 
aanvulling Rubbe"aanplantordonnantie (Ond. 85) . - Ordonnanties aetherische oliën, cassave-producten, harsen en tabak 

1937 -(Oud. 82 ). 

(fd. adviseur voor de Decentralisatie.) 
wijs- en ook de gezondheidszorg-uitkeeringen te kunnen herre
kenen en meel' nauwkeurig vast te stellen. Dat het de Regeering 
crnst was met haat' Loczegging, dat de autonome gemeenschap
pen VOOr de overgedragen onderwijszol'g een uitkeering zul· 
len ontvangen, welke hen instaat zal stellen deze taak behoor
l\ik te f inancieren, kan ,wel hieruit blijken, dat de uit
kecl'ingen \ "001' do overged ragen onderw~jszOJ'g VQO t' de 
autonome gemeenschappen op J ava en ~'ladoera onlangs met 
een bed rag ,'an bUna f 320000 ziju verhoogd. 

VermoedelUk zullen in den loop dezer maand ook d eze lands
llitkccl'ingen voor de overgedragen gezondheidszorg een be
lang"ijke verhooging ondergaan. 

Nu moge ik wel speciaal onder de aandacht van het geachte 
lid brengen, dat ook deze vCl'hoogingen nog maar een voor· 
loopig karalcle,' dragen. De definitieve vaststelling van de 
ovel'drachtsuitkeerin gen voor 1937 zal eerst in het begin van 
het volgend jaar plaats hebben, omdat el' nog enkele factoren 
zijn, waarvan de finaneieele gevolgen thans nog niet geheel 
nuuwkeurig in cij fe rs zijn ui t te drukken. Bij d e d efiniticve 
vastst.ellill g' vun de landsuitkeering V001' 193ï zull en ongetwij. 
feld nog COl'l'ccties moeten worden aangebracht.' 

Het geachte lid heeft hierbli al gewezen op enkele factoren, 
o.a. den duurtetoeslag. Ik kan den heer Soetardjo verzekeren, 
dat met duurtetoeslag bij de definitieve vaststelling van de 
uilkeering rekening zal worden gehouden. 

Hetzelfde geldt voor de uitgaven, verbonden aan de op· 
leiding vun volksonderwijzcl' en de vermeerdering \'an leer· 
krachten. 

'Vat bet reft zware hel'stelling nm geboLLwclI , daa rvool' is 
op de landsbegrooti ng epn speciale post gecreëerd, 1\1. sub· 
artikel 4.9.5A.6. Daarvoor heeft reeds eeu uitkeering plaats 
gehad , welke ))l'ovinciewijze verdeeld is en waarb\j aan de 
gouverneurs muchtig ing is gegeven het bedrag verder te vcr· 
deelen ovel' de JlI'ovincie, de regentschappen en stadsgemeen· 
ten. Ooi, VOO\· de comptahiliteitswerkzaamheden, welke dool' 
deze O\'C I'dL'êl cht z\jn toegenomen, kunnen dool' het land uit· 
kee ring'cn wOI'den gegeven. Sub·artikel 4.9.5A.5 opent 111. dc 
gelegenheid uitkeeringcll te geven wegens meerde l'c kosten 
van auministl'atic, vCl'bondCll aan dc o"(, l'cll'aeht "<In ondcl'\v\i s· 
en gezonuheidszol'g. 

Hieromtrent is nog overleg gaande met de colleges van 
gedeputeerden, teneinde meel' nauwkeurig te kunnen becijfe· 
l'en, welke vel'meerdering van admjnistratiekosten uit bedoelde 
overdrachten is voortgevloeid, en de llitkcel'ingen daarvoor 
zullen nog v66r het eind van dit jaar aal1 betrokken autonome 
gemeenscha ppen worden gegeven, waarvoor op de landsbe· 
grooting voor 1937 een post is uitgetrokken yan f 50 000. 

Ook de viel' regentschappen, welke va n dit voorstel nadeel 
onden'inden, n1. G-aroet, l(l'awang, ~leester COl'nelis en Buiten· 
zorg hebben l'ceds een verhooging van de landsuitkeering voor 
onderwijs gekl'egcn. terwijl die regentschappen vermoedelijk 
nog een belangl'ijke verhooging zull en krijgen VHn de uitkeering 
voo I' de ovcl'gcdragen gezondheidszorg. 

De Regeering is echter - gelijk reeds geoogd is - vnn 
meening, dut' de. fin.aneieel e gevolgen voor de overg'edl'ug-en 
onderwijszol'g niet in verband kunnen worden gebrHeht met de 
voorliggende ontwel'p·ol'donnantie. De uitgaven VOOl' de over· 
geol'ugcn o.ndenv\jszo rg dienen geheel afzonderl~jk te wor· 
den g'ehouden en z~j wOl'den afzonderli.jk gefinancierd 
uit 'beJlHaldc posten op d e begrootin.g, terwiJl de Hegeering 
heeft toegezegd, dat die uitkeeringen voldoende zullen zijn om 
op redelijke wUze deze Q\'erdrachtstaak te Yerzorgen. 

Ongetwijfeld kan het geachte lid worden toegegeven, dat 
op de vaste landsuitkeeringen de laatste jaren - dns de 
crisisjal'en - zeel' belangr\jk is gekort. en vermoedelijk zullen 
deze landsuitkeeringen dan ook niet op het huidige niveau 
gehandhaafd knnnen blijven . 

Voor wat betreft het jaar 1938, is reeds overleg geopend 
met de colleges van gedeputeerden. teneinde een inzi cht te 

(Soetardjo, Sosrohadikoesoemo.) 
verkrijgen in de bedragen, waarop die vaste landsuitkee
ringen aan de regentschappen voor 1938 zullen moeten 
worden vastgesteld, waarbij het geenszius is uitgesloten, dat 
die landsuitkeeringeu zullen moeten worden verhoogd. Echter 
zijn de bedragen van d e lalldsuitkeeringell voor het jaar 1938 
thans nog niet definitief vast te stellen, omdat el' nog allerlei 
factoren zijn, waaromtrent nog geen exacte gegevens kunnen 
wordel1 verstrekt. 

Tenslotte moge ik nog opmerken, dat hoewel de rentelast 
voor een viertal regentschappen, voortvloeiend uit de onder· 
havige verdeeling van de leeningschulden, toeneemt, dit 
eigenlijk van weinig betcckenis is, in ZOO\'erre namelük, 
dat de vaste landsuitkeeringcn in zekeren zin het kUl'akter 
hebben gekregen van een sluitpost. Wanneer derhalve een 
grooter bedrag aan rente dool' d e regentschappen moet wor
den betaald, dan zal dit ongetwijfeld van invloed zijn op 
het bedrag der vaste landsuitkeering, dat aan die regent
schappen gegeven wordt, terwijl aan den anderen kunt de 
provincie, die door het onderhavige voo rstel meerdere in· 
komsten nit die rente zal trekken, uit dien hoofde een minder 
bedrag aan vaste landsuitkeel'ing zal krijgen . Ik hoop het 
geachte lid hiermede duidelijk te hebben gemaakt, dat d e 
f inancieele consequent ies van dit voorstel vBn weinig he· 
teekenis zlin . 

-De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben vol
komen gerustgesteld door de verzekeringen van den ge
achten Regeeringsgemachtigde en dank hem zee t· yoor de 
ons ~edane mec1edeelingen. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge· 
gqan. 

De ontwerp-ordonnantie wO"d t zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter : A a n d eo r dei s de be ha n d e-
1 i n g van deo n t wel' p . 0 l' cl 0 n n a n ti e tot wij. 
zi g i 11 g' e 11 u a n v 1I 1 I i II g V ft n cl e Rtl bb e r :l :l n· 
p I a nt - 0 )' d 0 11 11 a 11 ti r. (0 )) d. 85. ) 

Deze ontwerp·ol'donnanti e wordt zondel' beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo)' dei s de be h a n d e-
1 i n g van een v i e r t a lor don n a n tie s, s t rek· 
kend e tot de oprichtin g van ce ntrales voor 
a e t h e l' i s c h e 0 I i ë n, cas s a y e p l' 0 d u c ten, har· 
se n en t a bak. (0 n d. 82. ) 

De heel' Sosrohadikoesoemo: Mijnhee l' de Yoorzitter! Met 
betrekking tot d e voorliggende ontwcrp·ordonnanties moge het 
mij vergund zijn het ondervolgende op t e merken. 

Op de allereerste plaats moge ik hiel' a l dadelijk bekend stel
len, dat ik in beginsel tegen regeeringsinmenging in het par
ticuliere hedrijfsleven Hls hi er wordt voorgesteld , geen bezwaa r 
heb. Vooral niet, wannee l', goeHjk de Regecl'ing in haal' 1\fomo· 
rie nUl AntwOOI'<l uitdt'ukkelUk naar voren heeft gebracht, dat 

en nu ci teer ik, Mijnheel' de Voorzitter - : 
"bevordering vun den afzet de algemeene grondslag moet 

zU n voor de verschillende maatregelen in het belang van 
de daa rbij betrokken groepen van producenten, fabrikan
ten en exporteurs." 

Mèt de Regeering toeh ben ik van ool'deel, dat de soeiaal
economische structuul' van dit land nog dusdanig is, da t de 
groei en bloei dezet' gewesten voor nog gedurende een lange 
reeks van jaren in beJangr\jke mate afha nkelijk zijn van de 
hiel' gecultiveerde en uit te voeren productcn. Dat dus de 
Regeering op grond van de in de Hfgeloopen jaren opgedane 
ervaring bij de hanteering van de kapokbelnngen·ol'donnantie 
en de goede resultat en, die de in het leven geroepen kapok. 
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(Sosrohadikoesoemo.) I 
centrale tot dusverre heeft bereikt - ik leg in het bijzonder 
den nadruk op de woorden: "tot dusverre", Mijnheer de Voor· 
zitter, omdat hieronder moet worden verstaan een periode van 
vóór 18 September 1937, den datum van indiening der voor· 
stellen door de Regeering aan den Volksraad - er niet tegen 
op ziet om ondanks de vele en velerlei moeilijkheden, d1e nog 
te ovenvinnen zijn, thans soortgelijke maatregelen wenscht in 
te voeren ten aanzien van aetherische oliën, cassave-producten, 
harsen en tabak, en straks wellicht ook ten aanzien van peper 
en copra, verdient zeker de waardeering en ook de medewer
king van den Volksraad C.q. het College van Gedelegeerden. 
Wanr nu dus, zooals uit de :r.femorie van Toelichting kan blij· 
ken, de aan ons oordeel onderworpen voorstellen hun basis 
hebben gevonden in de werking der bestaande kapok·centrale, 
verzoek ik U, Mijnheer de Voorzitter, mij wel vergunning te 
willen verleenen, om de Regeering met betrekking tot de met 
de kapok·centrale verkregen resnltatcn enkelc vragen te stel· 
len. Van de beantwoording dezer vragen toch zal het, wat mij 
persoonliik betreft, afhangen, welke mijn houding zal zijn te· 
genover de thans aan de orde gestelde regeeringsmaatregelen. 

Ik zoude dan aan de Rege.ring willen vragen of Zij bereid 
is aan ons Oollege mede te deelen, wat wel de redenen zijn ge· 
wèest, dat er in den laatsten tijd in den kapokhand~1 een stag· 
natie is ontstaan. Volgens de dagbladberiehten moet er mo· 
menteel in den kapokhandel zoo goed als niets omgaan. Waar· 
aan iH het bijvoorbeeld toe te schrijven, dat o.m. Amerika, een 
der grootste kapokafnemers, in d"n laatsten tijd zoo goed 
als niets meer opkoopt I Zou het wellicht zijn te wijten aan 
de door de kapok·centrale gevoerde prijzenpolitiek, dat dit 
land zich genoodzaakt heeft gezien om voor zijn isolatie·mate· 
riaal, naar men nUj weet mede te deelen, in plaats van kapok 
thans glaswol te bezigen! Want wanneer de kapokprijs toch tc 
hoog wordtgehot\den en Amerika tot het inzicht is gekomen, 
dat het met in gebruik nemen van glaswol - al zou dit mate· 
riaal desnoods niet zoo goed zijn als kapok - veel goedkooper 
uitkomt, is het alleszins begrijpelijk, dat wii Amerika als 
afzetgebied voor onze kapok op den duur zullen moeten ver· 
liezen. Dat er naar wordt gestreefd om producenten, fabri· 
kanten en export.eurs zooveel mogelijk profijt te laten trekken 
van de door de Indische kapok in de wereldproductie ingeno· 
men positie is voorzeker zeer toe te juichen. "à1:aar misbruik 
maken van deze positie zal tot gevolg hebben, dat de afnemers 
naar een goedkoop "Ersatz" gaan uitzien. Volgens de door 
mij ontvangen inlichtingen moet nu .Amerika glaswol voor zijn 
isolatie-materiaal bezigen in plaats van kapok, omdat de voor 
isolatie benoodigde kapok te duur zou zijn. Wanneer deze in· 
lichtingen onverhoopt juist mochten zijn, is de vraag gewet· 
tigd, of door de kapok·centrale bij het bepalen van de limiet· 
prijzen van de door .Amerika gewenschte kapok wel voldoende 
rekening is gehouden met de wet van vraag en aanbod, alsook 
met de mogelijkheid, dat men in plaats van kapok ook ander 
materiaal voor isolatie kan gebruiken. Ik zou in dit verband 
van de Regeerillg willen vernemen, hoe groot d'e export van 
kapok naar Amerika gedurende de eerste tien maanden van 
193'6 en van 1937 is .geweest. Is het verschil belangrijk, zoo 
zou ik gaarne willen weten, wat hiervan wel de redenen zijn 
geweest. Ik hoop niet, dat een dezer redenen in feite het 
gevolg is geweest van te groote overschatting door het Depar. 
tement van Economische Zaken van het handels-economisch 
inzicht zijner ambtenaren, dan wel het gevolg van een druk 
van zekere zijde op de kapok·eentrale om een prijzenpolitiek 
te voeren, die kan leiden tot het in gevaar brengen van een 
geregelden kapokuitvoer. Is het toeh van een vereeniging van 
personen of ondernemers reeds zeer ongewenscht om een dus
danige prijzenpoHtiek te voeren, die de export van bepaalde 
producten in gevaar brengt - ik moge i1l verband hiermede 
wijzen op de manipulaties van de suikerverkoopol'ganisatie 
vóór de N.l.V.A.S. inzake de suikerprijspolitiek, waardoor 
Indië opgescheept zat met een paar millioen ton suiker - des 

(Voorzitter. ) 
te bedenkelijker zou het zijn, wanneer vanwege een door de 
Regeering met medewerking van den Volksraad in het leven ge· 
roepen c.q. te roepen lichaam een prijzen politiek werd gevoerd, 
die een geregelden uitvoer van de door den regeeringsmaat
regel getroffen producten in gcvna1' zon kunnen brengeI1. Zulk 
een lichaam mag de sociale verplichtingen, die op hem rusten, 
nimmer uit bet oog verliezen . Steeds moet er dus voor zorg 
worden .gedragen, dat een geregelde uitvoer der door dit 
liehaam best reken producten behoorlijk wordt gewaarborgd. 
De impasse, waarin de kapokhandel thans verkeert, moet, naar 
het mij wil voorkomen, voor de Regeering een ernstige waar
schuwing zijn om bij de ten uitvoerlegging van de door Haar 
aanbevolen maatregelen zeer nauwlettend toe te zien, dat het 
beoogde doel niet wordt voorbijgestreefd. :-Iu hebben volgens 
dagbladberiehten de banken met betrekking tot de moei lijk. 
heden van den kapok handel haar medewerking toegezegd en 
ook verleend. In verband hiermede zou ik nn van de Regcc
ring willen weten .ofJ ingevat deze banken straks verliezen 
mochten lijden, op de Regeering Jliet de moreele verplichting 
rust bedoelde verliezen te dekken. 

Ik heb de~e vraag gestcld, omdat, wanneer de Regcering 
straks inderdaad over de brug zal moeten komen, er voor mij 
reden te over is om Cl' bij de Regeering sterk op aan te dringen 
op het docn en laten van de door Haar in het leven geroepen 
centrales nauwlettend toe te zien, opdat worde voorkomen, dat 
ten slotte de belasti ngbetalers voor een misstap dezer centrales 
het gelag zullen hebben te betalell. 

Voorts mocht ik van terzijde vernemen, dat hetzij vanwege 
het economische departement dan wel vanwege de kapok
centrale een paar maanden geleden bekendheid werd gegeven 
aan een voornemen om met ingang van een zekeren datum, ik 
meen 1 October 1937, dcn kapokprijs te verlagen. Zeer gaarne 
zou ik van de Regeering willen vernemen, of dit bericht al dan 
niet jnist is. Mocht het inderdaad juist zijn, zoo zou ik de 
Regeel'ing willen vragen, of Zij niet met mij van oordeel is, 
dat deze bekendstelling uit een handelstactisch oogpunt niet 
juist moet worden geacht. Immers is het zeer wel verklaar· 
baar en dus ook begrijpelijk, dat de kapokhandelaren in het 
bezit der wetensehap, dat zij over een paar maanden goedkoope 
kapok konden inslaan , van af de ontvangst van hedoeld bericht 
den opkoop algeheel hebben gestaakt. Te eer moesten zij tot 
dit besluit komen, waar zij toch op dat oogenblik niets Ol zoo 
goed als niets van hunne voorraden konden kwijt raken. Dat 
door de stopzetting van den kapokopkoop in het bij zonder de 
kapokproducenten zeer werden gedupeerd, behoeft wel geen 
nader betoog. 

De Regeering zou m ij en ik geloof ook ons college ten zeerste 
aan zich verplichten met de door mij 11aar voren gebrachte 
opmerkingen uitvoel"ig en zoo duidelijk mogelijk te beantwoor· 
den. Wanneer toch de dool' mij verkregen inlichtingen onver
hoopt juist mochten zijn, zoo zoude ik van de Regcel'ing gaarne 
de verzekering willen ontvangen, dat de gemaakte fouten zoo 
spoedig mogelijk zullen wOl'den geredresseerd en dat ten aan· 
zien van de producten, welke dool' de voorliggende voorstellen 
zullen worden getroffen ervoor zorg zal worden gedragen, dat 
een geregelde afzet dezer producten niet door een verkeerdo 
prijzen politiek in gevaar zal worden gebracht. Eerst wanneer 
de Regeering bereid is mij deze verzekering te geven, zal ik 
aan de voorstellen, die thans aan de orde zijn, mijn stem 
kunnen geven. 

De Voorzitter: De spreke,' heeft zijn beschouwingen over 
de kapokcentrale gekoppeld aan deze ordonnantie uit over· 
weging, dat het noodzakelijk is te weten, of inderdaad het 
voorbeeld van de kapokcentrale wel navolging verdient. 

Het valt echter wel te betreuren, dat het Gedelegeerden. 
verslag niet deed vermoeden, dat dit betoog zou worden 
gehouden. 
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De heer Kasimo : Mijnheer de Voorzitter! Met betrekking 

tot de voorliggende ontwerp-ordonnanties wil ik alleen dit 
zeggen, dat ik de voorgestelde oprichting van centrales voor 
aetherischc oliën, cassaveproductcn, harsen en tabak toejuich ; 
overigens moge ik mij bepalen tot de bespreking van de op 
te richten krosokcentrale. Tot de taak van deze centrale zal 
onder anderen behooren: de voorbereiding en de ten uitvoer
legging van voorzieningen ter bepaling van de eischen, waar
aan de kwaliteit der krosok bij uitvoer moet voldoen. 

Ik ga ermee accoord, dat Cl' met betrekking tot de kwali
teit minimumeischen worden vastgesteld, waaraan de kr080k 
moet voldoen bij uitvoer. ~{aal' aan den anderen kant wil ik 
toeh waarschuwen, dat de kwaliteitseischcll niet worden op
geschroefd. Voor den tanikrosokproduccnt en in het algemeen 
ook voor ieder anderen producent gaat het ten slotte niet om 
de kWlIliteit, maar om het grootste voordeel , dat hij onder de 
omstandigheden, waarin hij zijn bedrijf uitoefent en voor 
alsnog moet uitoefenen, kan verkrijgen. En dan is het zeet· 
goed denkbaal' , dat de tnni, die op kwaliteit werkt, juist 
mindel' voordeel ontvangt dan zijn collega, die zUn bedr:ijf 
in overeenstemming met z\in omstandig'heelen 7.00 illt'Îcht, dat 
de bulk van zUn productie uit middelmatigc kwaliteiten be
staat, hetzlj doordat in het eel·ste geval cle opbrengst pel" 
oppperv)akte eenheid yeel kleiner is, hetzU doordat bij berei
ding vun goede kwaliteiten in verhouding te hooge onkosten 
moeten wOI·den uitgegeven, waarvoor geleend moet worden 
tegen vaak ongunstige voorwaarden. En zelfs kunn en de om
standigheden voor den tani van di en aarcl ztin, clnt bereiding 
van zijn tabaksoogst tot krosok van goede lnvaliteit vrijwel 
onmogelijk is, Het wecr in October en November b.v. kan 
reeds z66 nat zijn, dat de tani-tabaksplanter van zijn naoogst
tabak - dat is tabak, die in November en December wordt 
geoogst - practisch vrijwel geen krosok van goede kwali
teit kan bereiden. Theoretisch zou dit wel mogelijk zijn, door 
ziin oogst in bellOorlijke droogschuren te eh·ogen, maar dit 
zijn juist voorzieningen, die de doorsnee-tani 11iet heeft en 
ook niet spoedig zal hebben. Dit om de eenvoudige reden. 
dat de bouw van behool'lij ke dl'oogschul'en veel 1<ost en de 
draagkl'l\cht ,'an den dOOl'snee tani-tabak splnntcl' te boven 
gaat. Men zou kunnen opmerken, dat hij het benoodigde geld 
zou kunnen leenen, maal' de credietverhoudingen zijn in zijn 
wereld in llet algemeen van dien aard, dat het voor hem eer 
een strop zou beteekenen. Hij moet dus wel genoegen nemen 
met wat minder j?oede kwaliteit van zijn tabak, want tenslot
te zal dit voor hem onder de gegeven omstandigheden nog 
het vOOl'deeligst zijn. Beschouwd in het licht van hetgeen ik 
daareven heb vermeld, is daarom zoo jujst hetgeen in het 
Gedelegeerden-verslag staat, nl. dat de beste kwaliteit stellig 
lang niet altijd economisch optimaal is. Voor den tani-t. .. baks
planter geldt dat wel in bijzondere mate. 

Een andere reden om de eischen betreffende de uit te voeren 
krosok niet op te schroeven zie ik in het gedrag van de 
zgn. regielanden : Frankrijk, Spanje en Oostenrijk. Voor 
deze landen, die belangrijke hoeveelheden Java krosok ver
bruiken , vormt ni et de kwaliteit , maal' de prijs de voorna.am
ste factor. 'Vllnneer deze maal' laag is, neemt men wel ge
noegen met kro ok van mindere kwaliteit, 

In de }Hcmorie van Antwoord staat, dat bij beoordeeling 
van Invaliteiten de behoeften der verbruikers maatgevend 
mocten z\in. Ik hoop, dat tot deze verbruikers ook genoemde 
regielanelen worelen gerekend en dat daarom bij het vast
stellen van de minimumeischen, waaraan tabak b,j uitvoer 
moet vo1doen, ni ct verder wordt gegaan dan noodig iSj 

anders ondervindt men het nadeel, dat krosok, welke nog 
dool' bepaalde markt en wordt gewenscht, onuitgevoerd en 
dus onverkocht blijft. 

Een andere taak van de krosok-eentralc zal zijn, voorzie
ningen te treffen ter verzekering van een redelijk aandeel 
in de opbrengst del' kl'osok aan producenten en opkoopel's. 

Handolin gen. Zittingsjaar 1937-1938. 

Eu waarschijnlijk in verband hiermede zal de centrale 
blijkens de Memorie van Toelichting (alinea 14) dan ook 
onder ele oogen moeten zien: de verhoudingen bij den opkoop 
en de credietgeving. 

Inderdaad zij n er op het gebied van den opkoop en den 
verkoop van krosok in bepaalde streken verhoudingen en 
toestanden, die m.i. herziening behoeven, wil men aan den 
tani-krosokproducent een redelijker aandeel in de opbrengst 
van het product verzekeren. Bij behoud van die verhoudingen 
en toestanden zal de tani voor zijn krosok netto minder blijven 
ontvangen dan hetgeen hem m.i, in redelijkheid toekomt. 

In dit verband moge ik een en ander opmerken over de 
verhoudingen in een tabak stl·eek bij uitnemendheid, het 
regentschap Djember. In dit regentschap heeft men de 
zoogenaamde vrijman-tabak. De onderneming past hier een 
heel andere werkwijoo toe dan in andere tabaksondernemings
gebieden, zooals de Vorstenlanden en Deli. In het Djember
sche huurt de onderneming grond van den Inheemsehen 
grondbezitter. De huur is laag, n.l. voor een tabaksseizoen, 
gelijk aan de landrente voor een jaar. De onderneming sluit 
met den grondbezitter dan een Z.g. plantcontract af. Deze 
bezitter neemt op zich op het verhumde stuk grond tabak 
te planten van de doo~' de onderneming gelnV'Cekte en ge
leverde bibit en verder de aanplant te verzorgen overeen
kOll1Stig de aanwijzingen van de onderneming en haal' per
soneel. Hij is geb ouden den oogst bij de onderneming binnen 
te brengen of liever te verkoopen. net bedrag vau den prijs 
wordt bepaald naar de kwaliteit en kwantiteit van den 
binnengebruchten oog~t aan de hand van de daarop betrek

.king hebbende bepalingen in het plantcontract. 
De z.g. vrijmantabak nu is de tabak, die de tani verbouwt 

geheel op eigen risico, dus zonder eC'll.ige bemoeienis van de 
onderneming. Men onderscheidt VOQl·oogst- en naoogst:..tabak. 
Van de eerste soort is de oogst ongeveer in de maand 
Augustus afgeloopen, terwijl van de tweede de oogst valt 
in de maanden November en December. 

Nu zou men verwachten, dat de planter van de vrijrnan
Inbak ook geheel Vl'ij is in zijn bewegingen, maar 111 de praktijk 
geldt dit alleen voor wat betTel't, zUn vooroogsttabak. Teil nan
zien van de naoogsttabak legt de practijk die vrijheid sterk 
aan banden en dit is mijns inziens een del" VOOl'naamste oor
zaken, waarom de tani van zijn naoogsttabHk tenslotte een 
kl einere geldelijke opbrengst krijgt dan hij normaliter zou 
ontvangen. 

Wat toch is het geval' Van toepassing is claar de z.g. 
Besoekische Tabaksvcl"ordening. Opkoop van tabak is onder 
vigeur van bedoelde verordening gehouden aan cen vergunning, 
Maar in de pl"actijk wordt daal" vool" wat betreft de naoogst
tabak in het rayon van een bepaalde tabaksondernem ing alleen 
aan die onderneming vergunning verleend tot opkoop, en dit 
niet alleen, maar als ik het wel heb, dan wordt - nogmaals 
voor wat aangaat de naoogsttabak - in het geheele l'egent
schap aan. niemand een vergunning tot opkoop verstrekt be
ha lve aan de betrokken tabaksondernemingen. De planter van 
vrijmantabak is dus gedwongen àf zijn tabak te verkoopen aan 
de onderneming, in wiel' rayon hij zUn tabak heeft geteeld, of 
zijn tabak te vervoeren naar buiten het regentschap om ze 
daar van de hand te eloen. In het eerste geval bestaat cr bij 
den opkoop niet de minste concurrentie, zoodat de man heeft 
te accepteeren den pl'\i s, dien de onderneming vastste1t. En 
volgens verkregen inlichtingen is die prijs voor dezelfde 
kwaliteit tabak gelijk aan die, welke de onderneming betaalt 
aan haar contraetplantel's. 

In !het tweede geval, dus het geval, dat de man zijn tabak 
vervoert naar buiten het 1'egentschap, heeft hij vel'voel'kosten 
uit te geven. Maar dit is niet het eenige. In het regentschap 
Djembel" bestaat het z.g. passenstelsel, dat den vrij man
tabaksplanter nog een heele boel soesah kan bezorgen. 'Vat 
dit stelsel inhoudt moge ik toelichten afln de hand van eenige 
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passages mt de Algemeene Toelichting op de ontwerp
Besoekische Tabaksverordening Provincie Oost-Java (Pro
vinciaal Blad van Oost-Java 1934 No. 16, pagina 754) . Hier
in leest men o.a. het volgende: 

"Integreerende deelen van het toezicht" - (bedoeld 
wordt hier, Mijnheer de Voorzitter, het toezicht op de 
cultUlll' van vrijmantabak) - "zijn voorts de telling van 
de tabak en het vervoerpassensysteem. De telling van 
den vrijmanaanplant geschiedt door de tabakspolitie, 
alvorens zij met haar eigenlijke werkzaamheden begint j 
de nitkomsten van die telling worden medegedeeld aan 
het onderdistrictshoofd, die deze nominatief en desa
gewijs in een register opneemt. Tegen den tijd, dat de 
tabak oogstbaar wordt, krijgt de vrije planter dan een 
p'lantbrief, pupil genaamd, waarin aan de hand van llet 
desaregister de hoeveelheid tabak wordt ingevnld, die 
zijn grond, naar taxatie volgens bepaalde regels, geacht 
wordt te kunnen opleveren. Elke hoeveelheid di e hij ver
voert, wordt op het plantbriefje aangeteekend door den 
naasten vasten politiepost, welke hem tevens een vervoer
pas afgeeft, waarop eveneens de te vervoeren tabak 
wordt vermeld. Gewapend met plantbrief en vervoer
pas begeeft de vrijmanplanter zich dan met zijn tabak 
naar zijn doel. 

Werd aanvankelijk de controle op het vervoer op 
hinderlijk rigoureuze wijze toegepast, zood at de vrij man
planter aan ellren post of telkens wanneer hij een ambu
lanten oppasser of anderen politieman ontmoette, desge
vraagd zijn plantbrief en vervoerpas moest tooDen en de 
kans' liep, <lat men ·hem zijn tabak liet ontladen en mtpak-. 
kel1 om na te gaan, of de hoeveelheid wel overeenkwam 
met die, ,"ermeld op den YcrVOCr})8S, gedurende llet laatste 
tiental jaren is in het optreden der politie tegenover den 
vr\jmanplanter een aanmerkelijke verandering ten goede 
gekomen; met name wordt er op gelet, dat hij met telkens 
geheel noodeloos wordt gedwongen alle pakken te ont
laden en te openen. J' 

Mijnheer de Voorzitter! Aldus de Algemeene Memorie van 
Toelichting op de olltwerp-Besoekische 'rabaksverordel1illg 
Het is wel verblijdend te mogen vernemen, dat sinds 10 à 
12 jaren een aanmerkelijke verandering ten goede is geko
men in het optreden der tabakspolitie - d.i. door de over
heid ingestelde maal' door de tabaksondernemingen betaalde 
politie - ten aanzien van het vervoer van vrijmantabak, 
maar wij weten daarmt toch maar voldoende, met welke be
voegdheden die politie is en blijft bekleed, n.l. 0111 wanneer 
het haar noodig voorkomt, of wanneer een daartoe behooren
de oppasser het wenschelijk oordeelt, een passeerenden ta
baksvervoerenden vrijplanter met alleen aan te houden om 
diens pupil en vervoerpas te laten toonen, maar ook om 
diens partij tabak, die in verband met den af te leggen langen 
afstand goed is verpakt, te laten ontladen en openen. Voor 
wie bekend is met het artikel krosok weet wat dit telkens 
openen en opnjeuw verpakken en wel onderweg, beteekellt. 
De vrij planter, die zijn tabak vervoert - hij moet het per
soonlijk doen, want vervoer door anderen wordt als opkoop 
aan gemerkt, en dit is zooals ik eerder zei ten aanzien van 
na-oogsttabak in het regentschap Djember verboden - weet 
dus, dat llij veel S\oesah kan ondervinden van de zijde van de 
tabakspolitiemannen. En dan vraag ik, of het niet begrij~ 
pelijk is, dat zoo 'n vrijplanter naar middelen zint om althans 
onderweg gevrijwaard te kunnen blijven van te veel soesah, 
van. telkens zijn partij tabak te moeten ontladen, openen en 
opllleuw verpakken' En verder vraag ik, of zulks uiteinde
lijk niet ten koste gaat van de geldelijke opbrengst, die de 
vrijplanter van zijn tabak maakt! Mijnheer de Voorzitter! 
Ik hoop dat dit halve woord voor den geachten Regeerings
gemachtigde, die op grond van zijn jarenlange bestnursprak
tijk goed op de hoogte is van desa verhoudingen en dus 
een goed verstaander is, voldoende duidelijk is. 

Maar laat ik terugkomen op onzen vrijmanplanter, die per
soonlijk zij n tabak moet vervoeren om ze buiten het regentschap 
Djember te kunnen verkoopen. Wanneer hij de plaats van 
bestemming bereikt, b.v. de tabaksveilingmarkt te Kesemek in 
het Bondowososehe, or een opkooper bij J(1akah in het Loema
djangsche, dan verkeert hij in de omstandigheid, dat de opkoo
per een veel sterkere positie inneemt tegenover hem. Een 
zeer langen afstand heeft hij reeds moeten afleggen, uitgaven 
heeft hij reeds moeten doen bij het vervoer en waarschijnlijk 
heeft hij van de tabakspolitie ook reeds de noodige soesah 
ondervonden, en dit alles zou tevergeefs zijn en hij zon zijn 
tabak weel' moeten terugtransporteeren naar hnis, met alle 
soesah, daaraan verbonden, hetgeen het geval zou zijn, wan
neer hij den dool' den opkooper geboden prijs niet wensehte 
te accepteeren' De ,'raag stellen is ze beantwoorden. Hij 
moet dus wel genoegen nemen met een prijs, dien hij onder 
normale omstandigheden zou weigeren. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb wat lang' stilgestaan om
trent de verhoudingen die er rondom de vrijmantabak in het 
Djembersehe heerscheu, want ik vind het noodig, dat ook eens 
in deze zaal daaraan de noodige aandacht wordt geschonken 
en verder dat de op te richten krosokcentrale daaraan volle 
aandacht zal knl1nen wijden. Wellicht zal de een of ander 
mij toeroepen, dat ik een te groote beteekenis toeken aan de 
vrijmantabak, want deze maakt van de totale hoeveelheid in 
het Djembersche geteelde naoogsttabak slechts een klein per
centage uit. Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, maar dan 
vraag ik mij af, of onder de omstandigheden, die ik boven heb 
geschetst, die toestanden wel anders kunnen zijn en of de vrije 
aanplant wel niet moet zijn achteruitgegaan. Eigenlijk moet 
het juist bevreemding wekken, dat de vrije aanplant niet 
!leclemaal verdwenen is. 

l\fijnheer de Voorzittel' ! Het is een eomlnmûs opjnjo, dat 
wil de Inheemsche landbouw voornitgaan en meer beteekenen 
als welvaartsbron voor de bevolking, die landbouw zich niet 
eenzijdig moet toeleggen op de cultnul' van voedselgewassen, 
maar ook zich bezig moet houden met dOen verbouw van 
handelsgewassen, die hiel' op Java in vergelijking met die van 
de voedselgewassen een ie ondergeschikte beteeken is heert. 
De cultuur van handolsgewassen dool' Inheemsche land
bouwers dient dns sterk te worden bevorderd. Maar dan 
legge men den tani ook geen Jlindcl'nissen in den weg, die elke 
ontplooiing van zijn kl'achten in de richting valt den vrijen 
verbouw van handelsgewassen sterk tegen gaat. Om tot 
concrete vooJ'steUen over te gaan. zou ik daarom naar voren 
willel1 brengen, <lat ook in het Djembersche gestreefd moet 
worden naar oon toestand, gelijk nu in andere tabaksstreken, 
zooals in het aangrenzende regen tschap Loemadjang, en 
verder in Bodjon.egoro heerscht. Kan dit voorloopig nog niet, 
dan richte men in de , rerschillende tabakscentra in Djember 
tabaksmarkten op, gelijk cr al een is te Kesemek in het 
Bondowososehe. 

Mijnheer de Voorzitter! In bet Gedelegeerden-verslag is 
gevraagd om een scherpere omschrijving van 11et begrIp 
"producent". Mijns inziens is deze vraag wel op haar plaats 
in verband met de verboudingen, die heerschen op het gebied 
der productie van zoogenaarnde ondernemingstabak in het 
Djembersche. Zooeven heb ik hierover terloops reeds een 
en ander gezegd. Voor mij is het b.v. duister of de contract
planter die ten behoeve van de onderneming tabak plant en 
in tegenstelling met den gewonen oni:lernemingsarbeider haast 
alle risico draagt van den aanplant, niet moet worden gere
kend tot Hproducent 11 in den zin der ordonnantie. 

Mijnheer de Voorzitter! Blijkens' de Memorie van Toelich
ting, algemeen gedeelte, alinea 8, is het niet alleen de afzet 
die - ik citeer: 

nde aandacht verdient, doch evenzeer zijn het velerlei 
verhoudingen bij productie en verhandeling hier te 
lande, verhoudingen, die reeds vroeger onbevredigend 
waren, doch die onder den drang der omstandigheden 
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van de cl'isisjaren een verdere verslechtering hebben 
ondergaan en 11':1a1' het zich laat aanzien, zonder bijzondere 
voorzieningen, blij vende verslechteringen zullen onder
gaan." 

Mijnheer de Voorzitter! Het daar<lven geciteerde geldt 
mijns inziens ook voor de verhoudingen bij de productie van 
zg. ondernemingstabak en dus zal men ook bij de op te 
richten krosok centrale daaraan aandacht hebben te 
schenken. 

I.k zeide zooeven reeds, dat de contractplanter haast alle 
risico draagt vnn den aanplant cn Q.a. hierdoor komt het 
niet zelden voor, dat hij zijn maandenlan gen arbeid met zijn 
gezin bij de aflevering van den oogst aan de onderneming 
beloond ziet met een bedrag, dat berekend over een dag onge
kend laag is, veel lager dan wat als dagloon aan gewone arbei
ders wordt uitbetaald. Dit wordt in de hand gewerkt, doordat 
de ondernemer of zijn employé hem niet altijd even eerlijk be
handelt. Het komt bv. voor, dat een partij door den contract
planter binnengebrachte tabak, door den betrokken employé 
als van lagere kwaliteit wordt aangemerkt, dan eerlijkheids
halve Han die ta.bak moet worden toegekend, waardoor aan 
den pla.nter een lager prijs wordt bet",ald, dan hem bij oen 
eerlijke bchan,deling zou toekomen. Om een voorbeelt.! te 
noemen. Wat eigenlijk krosok No. 1 zou zijn, wordt ge
Invaliticecl'd als krosok No. 2, e.d. Dit wordt vooral 
gedaan, wanneer bij dalende markt aan de employé's die de 
tabak moeten ontvangen, het bevel wordt gegeven in den ge
ijkten term: "scherp toezien. >! De planter ontvangt dus min
der, dan hem billijkheidshalve zou toekomen. Hierbij komt 
nog, dat daal'van nog afgetrokken wordt het bedrag, dal de 
onderneming te zijnen koste heeft moeten uitgeven. Dit "in<1t 
zijn vCl·kla";ng in het ondervolgende. 

In de voorwaarden der plantovereenkomst van de land
bouwondernemingen, die Inheemschen aannemen om voor haal' 
en in haal' dienst tabaksaanplantingen te maken en te ver
zorgen nIs bedoeld in plant brief jes, staat vermeld : 

"lIet staat de landbouwmaatschappij vrij om waar de 
. planter volgens het inzicht van haren administrateur in 

gebrel,e bliji't, behoorlijk of tijdig aan zijne verplichtin
gen te voldoen, het verzuimde ten koste van den nalu
tigcn planter dool' anderen in dagloon te doen uitvoeren. 11 

Op zichzelf is een dergelijke bepaling wel te rechtvaardigen, 
doch door toepassil1g hiervan, en ook door de niet alt\'jd even 
billijke manipulaties van de onder neming of haar employé's 
tegenover de contractp lanters, komt het niet zelden voor, dat 
deze tenslotte maal' een minimumhedl'ag ontvangen, heelemaul 
niet in overeenstemming met den door hen muandenlanl! 
gepresteerden. arbeid. 

Dat de behandeling "an de zijde der onderneming of der 
employé's niet altijd even eerlijk is en dat de gedupeerde con
tractplantcrs moei l ijk kunnen opkomen voor hun belangen, 
moge blijken uit de Memorie van Toelichting op de ontwerp
Besoekisehe T. V., provincie Oost-Java (Prov. Blad 1934 
No. 16 blz. 753 ), waarin staat, dat het 

"wegens de daaraa.n verbonden moeilijkheden van prae
tischen aard (niet) mogelijk was van overheidswege den 
Inlander cenige noemenswaardige zekerheid omtrent een 
billijke behandeling, noch ook van de zijde des rechters 
hem eenig binnen zijn bereik liggend verhaal voor geleden 
schade door oneerlijke daden van den ondernemer of diens 
employé's te verschaffen." 

Waar de toestand aldus is, of zoo kon zijn, wordt het hoog 
tijd, dat daaraan de noodige aandacht wordt geschonken en 
ik beveel deze uungelegenheid dan ook gaarne in de aandacht 
van de op te richten kl'030k centrale aan. 

Ik ben hiel'mede gekomen aan het einde van hetgeen ik 
wilde zeggen aangaande deze ontwerpordonnanties. Men zal 
hebben bemerkt, dat wat ik zeide, niet alles tot uiting is 
gekomen in het Gedelegeerden-verslag. Dit komt, omdat ik, 

(Voorzitter, Weyer.) 
nadat de aangelegenheid iJ] de eomm lSSles was onderzocht, 
pas in de gelegenheid was in eenige tabaksstreken als bv. 
Djember en Loemadjang 0011 bezoek te brengen en dus niet 
eerder wist, hoe de verhoudingen daar waren. Ik bied hier
voor het College mijl1 vel'ontsehuldigingen aan, doch hoop, 
dat de geachte Regeeringsgemacht igde, die niet geheel onbe
kend zal zijn met de door mij uiteengezette toestanden, daarop 
toch zal willen ingaan en dat de krosokccntrale daaraan û\·en~ 
eens aandacht zal willen schenken. 

De Voorzitter : De laatste woorden van den geachten 
spreker maken een opmerking mijnerzijds overbodig over 
het feit, dat "niet alles", juister gezegd "alles niet" in het 
Gedelegeerden-verslag staat. 

Ik hoop, dat de andere leden hem niet op dezen weg 
zullen volgen . 

De heer Weyer: Mijnheel' de Voorzitter! Uit de Memorie 
van Antwoord blijkt wel duidelijk, dat de Regeering er 
zich van bewust is, dat het moeilijk is te bepalen, welke 
kwaliteiten economisch optimaal zijn en ik vraag mij zelfs 
af, of het wel mogelijk zal zijn om te bepalen van een pro
duct als bv. de krosok en cassave welke hoeveelheid vau 
iedere mogelijke kwaliteit geëxporteel'd moet worden en 
waarheen die moeten worden gedirigeerd om het hoogste 
economische rendement te verkrijgen. Nog moeilijker worrlt 
het, die verschillende kwaliteiten en hoeveelheden ovel' de 
tallooze Illheewsche producenten te verdeelen. Ik moet zeg
gen, dat ik op het oogenblik nog allerminst weet, hoe dat 
zal moeten gaan en wic dat zal moeten aangeven. 

In dat vak is uiteraard nog niolllnnd deskundig. Wil men 
dat niet langer overlat<ln aan het marktmechanisme, het zij 
zoo, maar men "erbeelde zich nn niet, dat dit ingrijpen voor 
alles een oplossing zal bieden. Het zal duidelijk zijn, dat mij 
bv. bijzonder heeft getroffen, dat onlangs door het toch r eeds 
zoo lang bestaande Koffiefonds bij advertentie werd gevraagd 
om een landbouwkundige, liefst op de hoogte van de koffie
cultuur. Een dergelijke advertentie doet toch wel eenigszins 
zonderling aan. Ik maak daarvan de Regecring allerminst een 
verwijt, ik weet hoe moeilijk het is om iemand te vinden die een 
vak geheel onder de knie heeft. Ik plaats echter deze opmer
king, omdat ik uit de perscommentaren en publieke discussies 
over deze ordonnanties heb gezien dat sommigen, ja zelfs een 
groot deel! van het publiek, deze ordonnanties aanzien voor eco
nomische maatregelen van de eerste orde. Het lijkt mij niet 
goed voor het werk, wat de Rege<lring bier onderneemt, dat 
men zijn verwachtingen ten aanzien van het resultaat van der
gelijke maatregelén te hoog spant, W'ant dan komen ze al heel 
gauw in discrediet, als het effect eens tegenvalt of het mecha
nisme eens een enkelen keer hapert, niet omdat het werk niet 
goed gebeurt, maar omdat men nu eenmaal niet al1es in de 
hand heeft en datgene, wat men niet in de hand heeft, in den 
regel juist beslissend is voor het resultaat van het werk. 
Daarom is het m.i. uitermate goed, dat de Hegem'ing in de 
Memorie van Antwoord duidelijk te kmlllen geeft, dat wij er 
met de ordonnantie zelf nog op geen stukken na zijn. Do be
slissingsbevoegdheid, die aan de rcgecl'i ngsorganen en centraies 
wordt toegekend, is op zichzelf voor het bereiken van ÜlCt 
gestelde doel aHm'minst ·beslissend; cr kunnen zelfs groote 
ongelukken gebeuren, wal111eer men mistast b~i de voorschrif. 
ten, die door de Regeering of de centrales kunnen worden 
uitgevaardigd. En de gevolgen van deze ongelukken worden 
te minder gaarn.e aanvaard door bela.nghebbenden, als men 
ze meent te kunnen tocschl'ij,·en aan verkeerde instructies, 
door de overheid of de centrale gegeven. 

Daarom betreur ik het uHermate, dat de Regeering niets 
wil weten van het denkbeeld om het voorzitterschap van 
deze centrales eventueel op te dragen aan een niet ambte~ 
lijken functionaris, die zich geheel of goeddeels aan deze 
taak kan wijden en van lieverlede de noodige kennis en 
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ervaring iu de branche kan opdoen. Het zullen dus menschen 
dienen te zijn, die doorloop end de Regeering op grond van 
hun deskundigheid, die zij van lieverlede verwerven, kunnen 
adviseeren. Iemand, die het bijv. voor de krosoktabak zal 
moeten doen, heeft aan dit eene artikel zijn handen meel' 
dan vol, wil men ongelnkken door de instructies beperken. 
De problemen, die zich voordoen, kunnen onmogelijk worden 
opgelost met algemeene handelskennis en menscllen met ken
nis van de krosok moet men in dit land, dat dit product 
zoo algemeen voortbrengt, met een lantaarntje zoeken ; het 
zal moeilijk zijn, el' twee aan te wijzen. 

Het ligt zelfs niet in de bedoeling van het Departement 
van Economische Zaken bepaalde experts voor bepaalde pro
ducten op te Kweeken, want uitdrukkelijk wordt in de Memo
rie van Antwoord erkend, dat het voorzitterschap en het 
secretariaat niet aan 8 verschillende ambtenaren zal wor
den opgedragen. Blijkbaar ligt een concentratie van voor
zitterschappen en secretariaten in de bedoeling van de Re
geering, maar ik durf de Regeering toch te verzekeren, dat 
men op deze wijze tot voorzitter van de centrales toch moei
lijk iemand kan krijgen, die de vergadering inderdaad voor 
deze bepaalde problemen met gezag kan leiden en die op 
deskundige wijze - en daarop komt het eigenlijk aan -
leiding kan geven aan alle exploraties, zal ik het maar 
noemen, die van de centrales moeten uitgaan. 

Het is mogelijk, dat toevalligerwijze iemand op het Depar
tement van Economische Zaken aanwezig is, die van een 
gereglementeerd prodnct ervaring heeft, maar het lijkt mij 
waarschijnlijker, dat men elders zal moeten zoeken en 
waarom zou men dan iemand moeten voorbijgaan, alleen om 
het feit, dat hij geen ambtenaar is Y Het lijkt mij geenszins 
noodig, dat in de ordonnantie imperatief wordt vool'geschre
ven, dat de voorzitter en de plv. voorzitter ambtenaren 
moeten zijn. Waarom zou men het niet in het midden laten, 
vraag ik mij af en waarom wordt de keuze van den meest 
geschikten man voor dat presidium en ondervoorzitterschap 
niet eenvoudig aan den Gouverneur-Generaal overgelaten op 
een niet-bindende aanbeveling dus van de centrale zelf! Het 
organisch verband tussehen de centrales en de Regeering kan, 
dunkt mij , voldoende worden gewaarborgd door den ambtelij
ken secretaris en ik zou de Regeering met allen aandrang 
willen aanbevelen het eerste lid van artikel 3 te wijzigen en 
bijv. als volgt te doen luiden; dat voor de benoeming van den 
voorzitter en plv. voorzitter aan den Gouverneur-Generaal 
door het bestuur der centrale een aanbeveling wordt gedaan. 
Voor het opstellen van deze aanbeveling vergadert het be
stuur voor de eerste maal onder voorzitterschap van het 
oudste lid. De benoeming geschiedt op een bezoldiging of 
toelage door dcn Gouverneur-Generaal vast te stellen en voor 
een termijn, die ook door den Gouverneur-Generaal \yorut 
bepaald . 

Misschien is het niet noodig het laatste in de ordonnantie 
op te nemen, misschien kan het in de verordening verwerkt 
worden, de Regeering kan dit het best beoordeel en. Ik meen 
mijn voorstel in ernstige overweging te moeten geven. 
Het komt erop neer, dat men den GOlwerneur-Generaal vrij
laat in zijn keuze, dat men niet bepaalt, dat beslist een ambte
naar of besl ist een particulier benoemd moeten worden; maal' 
dat men den Gouverneur-Generaal in dit opzicht vrijlaat, 
mij dunkt daal' kan toeh moeilijk iets tegen zij n. Men moet 
den Gouverneur-Generaal in di t opzicht vrijheid geven naar 
bevind van zaken en omstandigheden te handelen. 

Dit is het eerste punt; ik heb tenslotte nog een punt te 
behandelen. Toen ik zooeven zei, dat men moet oppassen, dat 
bij de introductie van maatregelen als deze niet al te groote en 
overdreven verwachtingen worden gewekt, omdat de telpuT
stelling anders later des te grooter wordt als die verwachtingen 
ni et in vervulling blijken te kunnen gaan, doelde ik on art. 4 
va n deze ordonna nties. In het Gedelegeerden-verslag is bezwaar 
gemaakt tegen de zinsnede : 

(Kan.) 
" ter verzekering van een redelijk aandeel in de 

opbrengst der cassave-producten aan producenten en 
fabrikanten" 

en het bezwaar, dat in het Gedelegeerden-verslag daartegen 
is gemaakt, deel ik. Ik deel dat, ni et omdat ik aall produccnten 
en fabrikanten geen redelijken prijs zou glUlllen, integendeel, 
ik hoop, dat de maatregelen ten aanzien van de kwaliteit 
en het marktonderzoek e.d., dat door de centrales zal worden 
ingesteld, als het ware automatisch voor producenten en 
fabrikanten een beteren prijs mee zullen brengen. Daarvoor eu 
daarvoor alleen is tenslotte dit complex van maatregelen 
getroffen. Maal' zoo als het er nu staat, wekt het den indruk, 
alsof de Regeering bij verordening zou kunnen voorschl'yven ; 
gij ontvangt z66veel en gij z66veel. Ik weet natuurlijk wel, 
dat dit niet de bedoeling van de Regeering is, maar toch 
wordt deze indruk gewekt. En tot verdeeling van den prijs 
kan de Regeering uiteraard vooralsnog niet overgaan. 
Waarom zouden wij dien indruk dan gaan wekken en het 
risico loopen van ontevredenheid te veroorzaken bij hen, die
in hun onsebuld deze zinsnede wèl zoo opvatten j De Regee
ring geeft wel een verklaring van wat Zij bedoelt, maar 
die is naar mijn smaak wat te ingewikkeld onder woorden 
gebracht. In die verklaring spelen allerlei Îactoren een rol, 
die ook oe Regeering niet in de hand heeft, gelijk overigens 
op andere plaatsen in de Memorie van Antwoord wordt toe
gegeven en daarom sticht die verklaring, naar ik vrees, 
verwarring ten aanzien van haar ibeteekenis. 

(De heer Roe p; Nieuwe verwarring!) 
Nieuwe verwarring. Ik vraag mij daarom af: waarom 

zouden wij dit riskeeren Y De Regeering heeft in de Memo
rie van Antwoord te kennen gegeven, dat Zij bezwaar heeft 
tegen het voorgestelde alte'·'Hltief dat bestaat in een l'ede
ljjken prijs. vYelllu, naUl'mate dat bezwaar t egen de alter
natieve oplossing bij de Regeerin g zwaarder weegt, moet Zij 
m.i. ook meer bezwaar gevoelen tegen haar eigen redactie. 
Ik moet zeggen, dat ik er het meeste voor zou gevoelen, dit 
gedeelte van het bewuste artikel volkomen te schrappen. Het 
is naar mijn meening geheel overbodig, want het verkrijgen 
van een betere opbrengst van de producten is immers het 
primaire doel van de ordonnantie. Daarvoor in de eerste 
plaats dienen de werkzaamheden der centrales. En waarom 
zou de Regeering nu nog eens uitdrukkelijk de bevoegdheid 
in de ordonnantie opeischen, om bij regeeringsvel'ordenin g 
voorzieningen daarvoor te t reffen ' De noodzakelijkheid 
daarvan ontgaat mij bepaald. Het schijnt mij een eenigszins 
zinledi ge doublure toe, die tot vervelende controversen tns
schen ·de centrales en de Regecl'in g kan voeren, want op deze 
wijze immers kan de Regeerin g met hulp van de regeerings
verordening komen op het terrein, dat volgens art. 2 uitdruk
kelijk voor 'deze centrales is gereserveerd. In ieder geval 
blijft voor mij bet bezwaar, dat de bedoelde zi nsnede bijzondere 
verwachtingen wekt, die bezwaarlijk kunnen worden verwe
zenlijkt, althans niet langs dezen weg. Ik geef daarom bet 
schrappen van lid 1 sub c van art. 4 nogmaals ernstig in 
overweging. 

Dé heel' Kan : Mijnheer de Voorzitter! Is Uw opmerking 
aan het adres van den heer Kasimo volkomen ad rem, dat 
het beter zou zijn, als hetgeen dit geachte lid heeft voorge
bracht in zijn redevoering il1 het Gedelegeerden-verslag ware 
opgenomen, waarvoor het geachte lid de reden heeft opgege
ven en amende honorable heeft gemaakt, die opmerking is, 
naar het mij voorkomt, minder juist ten aanzien van hetgeen 
ons geacht medelid, de heer Sosrohadikoesoemo, zooeven over 
de kapok heeft gesproken. Immers, het Gedelegeerden-verslag 
is verschenen op 16 October jJ. Drie weken zijn intusschen 
verloopen. Wanneer men daarbij in aanmerking neemt, dat 
fluctuati es op marktgebied niet zoo vlug doordringen tot leden . 
van den Volksraad en men zich daarna daarvoor een igen tijd 
geeft, dan is het begrijpelijk, dat in dien tusschentijd kwesties 
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kunnen zijn voorgevallen, welke aanleiding knnnen geven om 
wel het een en ander ten opzichte van de kapokcentrale in 
het midden te brengen, waal' de Regeerillg in den aanhef vau 
haar Memorie van ~l'oelichting deze kapokceutrale bepaaldelijk 
als basis heeft genomen voor deze ordonnanties en den V olks
raad heeft voorgespiegeld, wat de kapokcentrale , al zoo 
heeft weten te effectueeren. 

Dc Voorzitter: Het Reglement van Orde voorziet daarin 
en heeft - wellicht j uist mct het oog op de fluctuaties op de 
kapokmarkt - de mugelijkheid van een aanvullend Gedele
geerdenverslag geopend. 

De heel' Kan: Dat kan volkomen jnist zijn, Mijnhcer de 
Voorzitter, maar het kan natuurlijk ook, dat pas dezen morgen 
de aandacht der lcden, is gevestigd op de marktfluctuaties, 
waardoor het gewenscht wordt bij deze gelegenheid het een en 
ander hierover 10 zeggen. Ik zeg dit alleen, omdat ik vrees 
anders CCII aanmerking van U te krijgen, wanneor ik met den 
heel' Sosrohadikoesocmo terzake eenige vragen zou willen stel
Jen, daar ik geloof, dat deze kwestie in bepaalde kringen wel 
als ccn question brûlanle wordt bcschouwd. 

De hee l' Sosrohad ikocsoemo heeft zooeven het een en ander 
opgemerkt en ik zou daaraan de volgende vragen willen toe· 
voegen. Naast de vraag van ons geacht medelid, den heer Sosro
lJadikoesoemo, of hetgeen hieromtrent is gezegd al of niet juist 
is, zou ik speciaal willen vragen, of de punten, welke j .l. Zater
dag in het "Bataviaasch Nieuwsblad" zijn opgenoemd, juist 
kunnen worden geacht. Ik las vanmorgen bij v., dat de expol'
tClll'S gedwongen zijn om \"OOT' 45% Yi.ll1 den oogst in te slaan. 
Ik heb ook gelezcn, dat de Regeering erin is gesla"","<l om een 
bank-consortium als het ware te vinden om de kapokhandelaren 
te financieren. 

Bij de behandeling van deze kwestie in Mei 1935 heb ik 
er r eeds de aandacht op gevestigd, dat, wil men zekerheid 
hcbben, dat het doel, waarvoor de Regeering deze, kapokcen
trale heeft opgericht, zal worden bereikt, de Regeering zai 
moeten. kla.ur staan om met geldelij ken steun de mensch cn 
hij te sprin gen. Het resultaat der bemoeiingen van de Regce
ring is echter van dien aard geweest, dat ik zelf zce" heb 
getwijfeld, of mijn visie destijds wel juist is geweest. Immers, 
de Regeering kon bogen op bijzondere resultaten. Het is ooi< 
daarom, dat de Regeerillg zich hierop beroept, wanneer Zij 
nu den Volksraad mededeeling doet van haar voornemen om 
nieuwe centrales op te richten . De toestand is echter veran
derd, zoodat in het Bataviaasch Nieuwsblad nu wordt ge
sproken vall ongekend lage kapokprijzen. 

Ik zou de vraag willen stellen, - en het is nu een 
mooie gclegcn heid hiervoor, omdat deze kwest ie thans hier 
wordt behandeld - waaraan het eigenlijk te wijten is, dat 
volgens de inlichtingen der Regeering de kapokprijzen die 
laagte nu hebben bereikt. 

Is het omdat men een Ersatz hiervoor heeft gevonden of 
moet het zoo worden beschouwd, dat de verbruikers een 
krachtproef willen probeeren, wat bet "esultaa! zou zijn 
wanneer zij standvasti g blijven om de kapokprijzen niet te 
verhooget, en ni et tot de limites te koopen, zooals die door dc 
Regeering zouden zijn vastgesteld' Ook hieromtrent zou ik 
aan de Regeering bescheid will en vragen, n.l. of inrl errlnnd 
door de Regeering die kapokprijzen zijn vastgesteld. 

Daarnaast zou ik willen vragen, wanneer inderdaad de 
Regeering kapokprijzen heeft vastgesteld, of zij te dienaan
zien wel voldoende was ingelicht omtrent de marktstemming 
en omtrent de voorraden, zoodat, wanneer Zij terzake een 
minder goeden kijk heeft gehad, wij voor het feit kunnen 
worden gesteld, als met de suiker voorheen het geval was, 
dat wij opgescheept zullen zitten met eeu voorraad van een 
oogstjaar meer. Wat dit beteekent, behoef ik den geachten 
R egeeringsgemachtigde niet voor te houden. Want de ver· 
bruiker, die weet, dat men op groote voorraden zit, zal alles 

Handelingen. Zittin gsjaa r ]937- ]938. 

(Soetardjo. ) 
in het werk stellen om zijn wct geëerbi edigd te krijgen, 
zoodat men dan dus op lager niveau de kapok zal moeten 
verkoopen. 

Dit zijn alle vragen, waarvan de beantwoording zeker een 
hart onder den riem zal kunnen steken van de betrokkenen 
en ik meen, dat de Regeering dadelijk ook wel hi erop zal 
kunnen antwoorden, waar geacht kan worden, dat de Regee
l'Ïng volkomen op de hoogte is van den toestand door haar 
bijzondere voorlichting welke zij te dezen aanzien zeker heeft, 
kunnen verkrijgen. In de Memorie van Toelichting staat meen 
ik ook te lezen, dat zij door een dergelijken dienst resultaten 
heeft bereikt, waarvan ook zeker sprake za l kunnen zijn bij 
de invoering van de andere centrales, welke thans in be
handeling zijn. 

Ik zal niet mede knnnen spreken over de andere voorge
brachte kwesties, welke hier zijn voorgebracht, onder anderen 
door den heer Kasimo. Terecht heeft de heer Weyer gezegd, 
dat het heel moeilijk zal zijn om iemand te vinden, die van 
alles op de hooge is betreffende krosokaangelegenheden. 

Wel wil ik hier toejuichen de oprichting van de centrale 
voor aetherische oliën en het doet mij genoegen te lezen in 
de Memorie van Toelichting, dat de Regeering mogelijkheden 
in het vooruitzicht heeft gesteld betreffende den verkoop en 
de plaatsing van deze oliën. Wanneer de Regeering zou kun
nen of willen ingrijpen, om te voorkomen, dat het gehalte 
van de citronella olie niet op een wij ze wordt bedorven, waar
door de koopers meenen bedrogen t e moeten nitkomen, wan
neer zij steeds geloof hechten aan de overigen standaard van 
de vCl'koopers van citronell a olie, dan is dat zeker ren goede 
vooruitgang en ten voordcele van de producenten hier te 
lande. 

Maar ook terzake van hetgeen gebeurd is met de kapok, 
zou ik, tenzij ik een tegengestelde verklaring dienaangaande 
zou ontvangen, erop willen wijzen, dat het vooral het moei
lijkste van de taak van de Regeering is om zich te vergewis
seu van den marktoestand en de oorzakcn der fluctuaties, 
opdat Zij niet een minder gelukkig advies zal geven inzake 
de vast te houden prijzen. VOOl' de produccnten is een minder 
te beha len winst beter dan met zljn voorraad opgescl1eept te 
moeten blijven zitten. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Het is mij 
een behoefte mijn waardeering nit te spreken voor de in
diening van deze ontwerp-ordonnanties. Analoog aan de 
kapokregeling krijgen thans vier bevolkingsproducten tegelij k 
een beurt. Ik hoop van harte, dat deze maatregelen het grootst 
mogelijk nuttige effect zullen sorteer en voor de inheemsche 
producenten in Jlet algemeen, altihans voor hen, die hierin 
betrokken worden . 

Een van de voorwaarden om het doel voor de Inheemscha 
producenten te kunnen bereiken is naar mijn meerring, dat 
het voorzitterschap en pI. vervangend voorzitterschap, als
mede het secretariaat worden ni tgeoefend door neutrale 
personen, personen, die tegenover de onderscheiden belangen die 
in de centrales behartiging zullen vinden, zoo objectief moge
lijk zullen kunnen staau en aan deze voorwaarde kan alleen 
dan voldaan worden, indien de genoemde functies worden 
vervuld door deskundige ambtenaren van het departement 
vall Economische Zaken. Dit in tegenstelling met de opvat
ting van den heer Weyer, die er zooeven voor pleitte om 
het voorzitterschap der centrales te doen bekleedcn door 
personen door den G-ouvernenr-Generaa l aan te wijzen, met 
het doel de mogelijkheid te openen ook niet-ambtenaren 
voor het voorzitterschap aan te kunnen wijzen. De praktijk 
bij de kapokccntrale en onder meer ook bij de koffiecom
missie heeft geleerd, van hoeveel waarde het is, dat het voor
zittersch ap wordt bekleed door een ambtenaar, die be
schouwd kan worden .nIs ,deskundige en die afkomsti g is 
van genoemd departement vu n Economische Zaken . 
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(Verboom, Voorzitter.) 
Als men de besprekingen van hedenmorgen in deze zaal 

aandachtig heeft gevolgd, dan valt het op, hoe noodzakelijk 
het is in verband met de wantoestanden mag men wel zeggen, 
die z~oeven door den heer Kasimo in de krosokwereld zijn 
gesignaleerd, dat in den geest als door mij uiteengezet wordt 
gehandeld . . 

Ik heb de overtuiging, dat alleen een ambtenaar-voorzitter 
in staat zal zijn om de belangen van deze producenten zoo 
objectief mogelijk in de centrale te behartigen. Ik juich het 
daarom toe, dat in de ontwerp-ordonnanties alleen de moge
lijkheid wordt geschapen voor ambtenaren om het voorz]tter
schap, het pI. vervangend voorzitterschap en het secret~.riaat 
te bekleeden. Het is overbodig te zeggen, dat Ik mlJ ten 
sterkste verzet tegen de invoering van het denkbeeld door 
den heer Weyer gelanceerd en met voldoening heb ik dan 
ook geconstateerd, dat de Regeering volkomen deelt de in 
het Gedelegeerden-verslag ontwikkelde bezwaren tegen dit 
denkbeeld hetgeen duidelijk in de Memorie van Antwoord 
tot uitin~ komt. Ik dring er daarom ten sterkste bij de 
Regeering op aau om dit staudpunt te handhaven. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Deze maatrege
len beoogen een ecollom.ische mobilisatie, als ik J,et goed zie, 
een weerbaarmaking van onze maatschappij en als zoodanig 
hebben zij mijn volle instemming. Niettemin geloof ik, lTIet 
den heer 'Veyer, dat voorzichtigheid teu deze geboden hl\)ft. 
Voorzichtigheid in de eerste plaats in zoo verre, dat men vooral 
niet tevcel tracht te regelen van boven af en dat men waakt 
tegen verambtelijking, welke onvermijdelijk zal medebrengeu 
een verstarring, met alle nadeelige gevolgen van dien. 11<: ben 
van meening, dat wij de beteekenis van het in dezen tlJd zoo 
veelgesmade particulier initiatief vooral niet moeten onder
schatten, ook te dezen aanzien niet. 

ln de tweede plaats acht ik voorzichtigheid geboden in zoo
verre, dat wij geen te hooge verwachtingen moeten koesteren 
omtrent de 1'esultaten die aldus zullen worden bereikt. Men kan 
de omstandigheden niet dwingen, stellig in dit opzicht niet: 
~et geldt hier immers een reeks exportproducten waarbij men 
Iudië onmogelijk kan losmaken van de verdere wereld. Men 
heeft dus rekening te houden met de zich overal voordoende 
neiging tot autarkie met alle daaraan verbondeu nadeelen. 

IK kan derhalve voor een belangrijk deel medegaan met het 
betoog van den heer Weyer; ik kan verder volstaan met daar
naar te verwijzen. Met de verschlilende door dit geacht medelid 
aanbevolcn wijzigingen stem ik in en deze worden dns door 
mij ondersteund . 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in eersten 
t ermijn in deze aangelegenheid van de zijde van het College 
beëind'gd. Is de Regeeringsgemachtigde bereid, aanstonds na 
de pauze te antwoorden! 

, De heer Van Mook, directeur van Economische Zaken: 
Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Ik deel mede, dat is ingekomen een viertal 
amendementen (st. 6), voorgesteld door de heeren Weyer, 
De Hoog, Verboom en Roep, luidende: 

"Ondergeteekenden bebben de eer voor te stellen het 
gestelde sub a, met verlettering van het gestelde sub b in c, 
in artikel 3 lid 1 van: 

I. de ontwerp-"ordonnantie aetherische oliën 1937", 
11. de ontwerp-"ordonnantie cassave-producten 1937 ", 

IU. de ontwerp-"harsen-ordonnantie 1937" en 
IV. de outwerp-"krosok-ordonnautie 1937" 
te vervangen door de volgende bepalingen: 
,p,o voor de benoeming van den voorzitter en den plaats

vervangend voorzitter aan den Gouverneur-Generaal 
aoor het bestnur der Centrale een aanbeveling wordt 
gedaan. Voor het opstellen van die aanbeveling ver-

(Directeur van Economische Zaken.) . 
gadert het bestuur voor de eerste maal onder v?or
zitterschap van het oudste lid. De benoeming geschiedt 
voor een aoor den Gouverneur-Generaal te bepalen 

tijd eu, tenzij een ambtenaar van het dcpal'temICnt 
van Economische Zaken wordt aangewezen, tegen cen 
door dcn Gou vemeur-Generaal vast te stellen toelage; 

b. tot secretaris wordt aangewezen een ambtenaar van 
d E 'hZk"" het epartement van (conOffilSC e a en . 

Ik verzoek den leden, thans in de commissies b\lecn te komen. 
Na het afaeelingsonderzoek zal worden gepauzeerd. 

De vergadering wordt te 10.57 uur Y.m. geschorst en te 
11.22 Uur v.m. hervat. 

De Voorzitter : Het woord is aan don Regeerin gsgemach
tigde voor het beantwoorden van de sprekers in eersten termijn. 

De heer Van Mook, clirecteur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! Voor het begin van m\inbeantwoor
ding van hetgeen de geachte leden naar aanle,dmg . van en 
geïnspireerd door de voorliggende ontwerp-ordonnantlCs h~b
ben te bercle gebracht, zou ik willen aanknoopen aan cCllIgc 
opmerkingen, die het geachte lid, de heer Weyer, heeft ge
maakt over de beteeken is van deze regeling. Inderdaad - en 
ik kom er later no~ op terug - is het in publicaties, die 
over de werking va~ de kapokregeling in de pers zi.i~ ver
schenen en in artikelen, die naar aanleiding van de voorlIggen
de ontwerpen zijn gepubliceerd, nogal eens voorgekomen.! dat 
men een te groote, te ingrijpende, in ieder geval te geexnl
teerde weergave heeft gegeven' van de beteekenis deze)' rege
ling. De Regcering is zich zecr bewust, dat Zij zich DI? .~et 
terrein begeeft, waar tal van vraagstukken, tal van moc]luke 
vraagstukken liggen, maar Zij is zich er ook van bewust, dat 
in dezen tijd ait terrein door haar moet w?rde? betreden .. . 

Zii gaat er daarbij van uit - en ik w11 dit bepaaldelIJk 
op den voorgrond stellen - dat dit uiet i.~ een regeerings. 
ingriipen in den zin, dien meu er gewoonl\1k aan. h e~ht, dat 
de Regeering zich op de stoel .. zet .van h.et partlCuhere be
drijf of van een maatschappel\)ke mstellmg en nu verder 
eens zelf zal uitmaken, hoe het bedrijf gevoerd of de mstel
ling bestuurd zal worden, maar dat het is het zoeken naar een 
methode, om met bebulp van de maatschappelijke krachten, 
van hetgeen in de maatschappij zelf is opgebouwd en wat ~e 
grondslag is van al deze werkzaamheden, te kom~n tot d,e 
coördinatie die samenwerking en waar nood1g d,e kracht, 
welke wij i;' de moeilijke jaren, die achter ons liggen en die 
wij nog voor ons hebben, zullen behoeven. 

Om de waardeering van die maatschappelijke krachten 
naal' voren te brengen, zou ik een vergelijking willen maken 
met iets uit ae geschledenis van de Zuid-Afrikaansehe repu
blieken. In de beginperiode van de Znid-Afrikaansehe repu
blieken 'bestond haar weermacht uit plaatselijke commando's, 
die min of meer uit ziOOzelf bij elkaar kwamen, wanneer ge
vaar dreigde en die in den regel in staat waren, dat gevaar te 
keeren. 

Naarmate de moeiliikheden voor de Zuid-Airikaansche re
publieken grooter werden, bleek het noodzakelijk! dat de 
reg·eering van de republieken samenvattende instellingen tot 
stand bracht, eigen organisaties oprichtt~, om deze weerUlRch· 
ten te vereenigen, maar dat heeft nomt afgedaan aan het 
ieit dat ook later de basis van de weermacht bleef de plaat
selijke, uit eigen kracht voortkomende weermacht van de 
commando 's. 

Iets dergelijks zou men, op economisch gebied over~e
bracb-t, hier kunnen zien. Er is hier in Indië op het geb1ed 
van de bevolkingsproducten zeer veel tot stand gebracht. Er 
is productie opkoop verwerking en handel. Al die particuliere 
ovganen en 'initiatie~en hebbcn ertoe geleid, dat ook de bevol
kingsproductie een groote plaats is gaan innemen in den 
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export van Nederlandseh-Indië en ook een groote plaats in het 
inkomen ' fan de massa. :!.faal' de verhoudingen, die vroeger 
bestonden en Ilet gemakkelijk maakten om praktiscll ongelimi
tecl'Clc hoeveelheden vDn di e producten te c::-.}>ortecrcn, zijn 
veranderd. De cischen, die de buitenlandsche verbrnikers aan 
deze producten stellen, zijn verscherpt, de concurrentie van 
synthetische voortbrengselen met dezc producterr is in de laat
ste ja"el1 hand over hand toegenomen. Dat alles en ook ioc
standen en verhoud in gcll , die in het apparaat zelf zijn ontstaan 
of zich daa rin hebben ontwikkeld, hebben de Regeering ertoe 
gebracht om te overwogen, of en hoe Zij de eenheid, die in dit 
gehcelc apparaat nog ontbrak, kon aanbrengen om door de 
kracht van die eenheid te kunnen medewerken en een grond
s la g te kunnen gevelt' aa n onderzoekingen, aan overleggingen 
en gemeensclHlppelijk te tt'effen maatregelen, die zonder een 
dergelijke coördinat ie of niet konden worden betaald, Of niet 
konden worden genomen. 

:Maal' , Mijnheer de Voorzitter, ik herhaal aan het einde van 
deze inleiding, het is zeke r niet de bedoeling - ik kom er 
bij de kapok n og even op terug -, dat nu de Regeerin g of 
de centrales, di e opgeri cht zullen worden, producenten, fabri
kan ten of hand elaren zullen zij n. Zij zullen alleen trachten 
de krachten, die in de producenten, fabrikanten of handelaren 
leven, waar noodig samen te brengen tot versteviging van 
Il et geheel. 

El' zijn een aantal vragen gestel d door de gea(~hte leden, 
de heCl'en Sosrohad ikoesoemo en Kan, met betrekking tot de 
jongste ontwikk eling van de kapoksituatie en met den heer 
Kan kan ik mij volkomen begrijpen en ook geheel billijken, 
dat d ie v l'agen zijn gesteld, wa nt in vele opzichten is de ka · 
pokbelangenordonnant ie het prototype geweest van deze vier 
ni euwe regelingen , Ik zeg: in vele opzichten, want ik moet 
el' onmiddellijk aan toevoegen, dat juist op het gebied 
waamp de vragen van de geachte leden zich in hoofdzaak 
hebben bewogen, de kapokbelangenordonnant ie en de geheele 
kapokregeling een duidelijk onderscheid vertoont met de vier 
r egeli ngen, di e thans zijn voorgesteld. Kapok is op de ;-vereld
markt een arti kel. dat VOOl' het overgl'oote cleel in Neder
landsch-Indië wordt voortgebracht. R et is wel niet geheel 
eon monopolie-artikel en zeker niet in di en zin, dat voor ver
schillende doeleinden naast kapok geen andere producten 
aanwending kunnen vinden , maar in den wereldh andel in 
kapok neemt Indië toch een centrale plaats in. 
, Daarnaast staat de toevallige ollUltandigheid, dat de stoot 
tot het treffen van de kapokbelangenregeling werd gegeven 
d ool' een zoodanige prijsafbraak, dat men feitelijk kon 
zeggen, dat de waarde van het artikel beneden oe limiet 
van de mogelijke voortbrenging kwam te liggen . Daarom is 
;', de kapokbelangenürdonnanti e een nitvoerregeling tot 
stand gebracht va n een zeer bijzonder karakter en in verband 
met de, laat ik het maar noemen monopolistische pos~tie van 
d e Indische kapok (lP de wereldmarkt, kon tot op zekere 
hoogte invloed worden ui tgeoefend op de prijzen, die voor 
kapok buiten Nederlandseh-Indië zouden worden bedongen. 
Deze Il eele situatie geldt - en dit is gemakkelijk t e begrijpen 
- niet voor de vier andere groepen van producten, die thans 
ter regeling aan de beoordeelillg van àit college zijn onder
worpen, want dat zijn 'producten, waarin wij geen zood nni ge 
positie bekleeden. Het zijn ook 'Ql'oducten, waarin wij ons 
t en opzichte van de prijsvorming zullen hebben t e richten 
naar de wereldm arkt, waaTi n h et .beste, dat W\j voor den 
export kunnen doen, ligt in het zoek en naar afzet , in het 
aanpassen van ons product aan de eischen van den consu· 
ment, in het experimenteeren en het ,plegen van research 
in de rich ting van nieuwe aanwendingen, andere verwer
kingen en soortgeHike meel'. De prijs van deze producten 
wordt ni et geheel door dezelfde soort factoren beheerseht 
als de prijs van kapok. 

'Vannccl' ik nu nog even de vragen door de geachte leden, 
de heCl'Cll Sosrohadikoesoe-mo en Kan , gesteld beantwoord, 

dan moet ik erop wijzen - het is een verwarring, die bijna 
steeds voorkomt en waartegen ik indertijd zelf als voorzitter 
ben opgetreden en waar te,,"Cn ook mijn opvolgers zijn 
opgetreden, doch een verwarring, die tot op zekere hoogte 
zeel' begrijpelijk is - en op den voorgrond stellen, dat de 
kapokcentrale niets te maken heeft met de prijsverhoudin gen. 
De kapokcentrale, een soortgelijk orgaan als wij voor de viel' 
andere producten will en instellen, houdt zich bezig Illet de 
prodnctie, met het kwaliteitsvraa"astuk, met het enltuurvraag
stuk, met vl'aagstukken van opkoopverhoudingen en tech
nische fabricage en soortgelijke meel', maal' houdt zich niet 
bezig met de uitvoel'contingentccl'illg Val) kapok en ook 
niet fiet den prijs, De prijspoli tiek is nagenoeg van den 
aanvang af, voorzoovel' Ned.-Indië daarop invloed kon uit
oefenen - ik moet hierbij onmiddellijk deze restrictie maken, 
want ook met di t artikel zijn wij gebonden aan de alge
meene tendens van de conjunctuur op de markten, die voor 
kapok van beteekenis zijn -, de prijspolitiek dan is van den 
aanvan g af een onderwerp geweest van nauwgezet overleg 
tusschen het departement en de exporteurs, voorgelich t door 
de agenten van die exporteurs in de verschillende marktge
bieden en dool' den ambtenaa r van de kapokcentrale, die in de 
Vereenigde Staten was gevestigd en daal' nu handelswaarne
mer is voor Ned.·lndië. El' is dus voortdurend cen nauw COnr 

tact geweest en ik kan wel zeggen, dat geen prijsveranderingen 
zijn aangebradht, geen limites zijn verhoogd of verlaagd, dan 
nadat men tot volledige overeenstemming was gekomen en 
nadat men zich ten opzichte van den toestand van de markt, 
mct alle gegevens) die zoowel van gouverncmentswege als van 
particulicre zijdc ons tCI' beschikking worden gesteld, een 
oordeel had gevormd. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Geheel bniten de cen
trale 0IlIl t) 

Inderdaad, geheel buiten de centrale om. Die had daar niets 
mee te maken en kan daarmede ook niets te maken hebben, 
want zij bestaat uit deskundigen op allerlei gebied, waar
onder enkele exporteurs. Maar als men die enkele exporteurs 
een positie zou geven, die min of lll eer maatgevend zou z\1n 
in ecn onderwerp als dit, zou dit ze keT en terecht bezwa rcn 
wekken van de andere exporteurs, 

Wanneer ik nu even een klein overzicht geef van den gang 
van zaken bij de prijsverhooging, dan moet ik even terug
grij pen in het verleden om vooral den indruk weg te nemen, 
dat deze samenwerking van exporteurs en Regeering tot 
ondoordachte prijsopdrijving zou hebben geleid of dat men 
zou hebben getracht misbruik te maken, om het zoo eens 
te ze;ggen, van de monopoliepositie in de kapok. Allereel'st 
wil ik hier constateeren, dat vóór den -oorlog de prijzen van 
de kapok zich bewogen op een niveau f 30 en f 40 per pUwl, 
dat in 1923 ongeveer die prijzen gestegen waren tot f 130, 
dat zij toen op een niveau van f 80 à f 100 een poosje zijn 
gebleven en in 1929 wal'en gezakt tot omstreeks f 60, dat 
zij, toen de Kapokbelangen-ordonnantie werd aangenomen, 
waren gedaald tot f 15 en zij op het oogenblik liggen op een 
niveau van f 25. 

Uit dit prijsverloop kan men toch naar ik meen wel besluiten, 
dat van eenige onvoorzichtige opdrijvcrij geen sprake is geweest, 

Waarom is nu "toch de situatie op het oogenblik niet zoo 
prettig als wij dat wel zouGim wenschen t In hoofdzaak is deze 
toestand toe te schrijven aan een verschijnsel, dat zich op het 
oogenblik over veel grootere gebieden en ten aanzien van veel 
meer prodncten voordoet, n.l. dat men nà de ongemotiveerd 
hooge verwachtingen, die de hausse in het begin van dit jaar 
heeft gewekt, en die met zich brachten een vrij snelle stijging 
van de kapokprijzen, - een stijging, die overigens voorzQOver 
het departement daarop invloed heeft uitgeoefend en heeft 
kunnen uitoefenen, van die zijde steeds is geremd, juist omdat 
men wilde voorkomen, dat die groote schokken, die zich in het 
verleden hadden voorgedaan, zich zouden herhalen, - nà dien 
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haussetijd, in welken tijd zeer veel is gekocht en uitgevoerd, 
in een periode is gekomen van afbrokkelende markten, van 
dalende prijzen en bij de consumenten van afwachten of de 
prijzen niet verder zouden dalen, van terughondenheid in het 
aankoopen vaIL kapok. Dat deze toestand, die zooals ik zeide 
voor veel meer producten en voor veel mecr markten geldt 
dan waarbij de kapok is betrokken, zich nu juist voordoet in 
den oogsstijd van de kapok, is een zeer ongelukkige omstan
digheid, waaraan wij hier, die de conjunctuur in de wereld 
niet beheerschen, moeilijk iets anders kunnen doen dan de 
maatrcgelen te treffen, die wij hebben getracht te treffen om 
zooveel mogelijk het nadeel te verzachten en op te vangen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik mag in dit verband nog wel 
even de cijfers noemen, waarom het geachte lid, de heer 
Sosrohadikoesoemo heeft gevraagd. Dit geachte lid heeft 
gevraagd een vergelijking tusschen de eerste tien maanden 
van dit jaar. Die cijfers heb ik nog uiet. Ik moet mij thans 
beperken tot de eerste negen maanden van dit jaar en de 
eerste negen maanden van het vorige jaar. Ik zal daarnaast 
nemen de cijfers van de laatste twaalf maanden, die ons bekend 
zijn en van de voorafgaande twaalf maanden. 

De uitvoer naar de Vereeuigde Staten in cle eerstc negen 
maanden van 1936 bedroeg 9 500 ton, in de eerste negen 
maanden van dit jaar 7 300 ton. Er is dus een d'aling, doch 
men ziet, dat de daling uiet zoo verschrikkelijk groot is, 
wanneer men daarbij in aanmerking neemt hetgeen op het 
oogenblik op alle productenmarkten, behalve de producten
markten, die zeer in het bijzonder door de gewapende con
flicten gunstig worden bemvloed, is te constateeren. In 
de laatste twaalf maanden was de uitvoer naar de Vereeuigde 
Staten - ik heb hier de cijfers van September 1936 tot 
cn met Augustus 1937, - 12299 ton, in de voorafgaande 
periode van die lengte was hij 13723 ton . Voor den geheelen 
uitvoer - niet alleen naar de Vereenigde Staten, doch ook 
naar andere landen - liggen de cijfers dichter bij' elkaar; dan 
krijgen 'vii van Januari tot September 1937: 14757 ton en van 
Januari tot en met September 1936: 16 686 ton. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat intusschen de tijdelijke terug
houdendheid, die in de Vereenigde Staten thans wordt vertoond 
eu die er zeker niet beter op zou worden, wanneer men op het 
oogenblik die limites nog verder omlaag zou brengen en dus 
den prikkel om af te wachten nog zou versterken, naar het 
inzicht van de personen, die daar het best over oordeelen 
k'l.mnen, nog niet behoeft te wijzen en ook nog niet wijst op 
een gevaar voor de toekomst, dat zou ik niet alleen willen 
afleiden uit de mededeelingen, die wij daaromtrent zoowel van 
particuliere zijde als van de zijde van den heer Zimmerman 
in New York hebben gekregen, mededeelingen, die erop wijzen, 
dat men op het oogenblik inderdaad terughondend is in het 
aankoopen, maar dat de voorraad zeer snel slinkt en dat men 
dns betrekkelijk spoedig zal moeten overgaan tot· aanvulling. 
Maar ik zou het ook hiermee willen demonstreeren, dat zoowe) 
de exporteurs eensgezind tot de conclusie zijn gekomen, dat 
men den prijs uiet moest verlagen, als dat de banken zonder 
eenige garantie van de Regeering, ook geen moreele garantie, 
na uiteenzetting van de feiten van onze zijde en van de zijde 
van de exporteurs in deze in een bijzondere crediteering hebben 
toegestemd en daardoor nu samenwerken tot verzachting van 
de si tuatie. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen, dat ik hiermede de vragen 
van de geachte leden zoo duidelijk mogelijk heb beantwoord. 
Ik zou nog even aan dit stuk van mijn betoog willen toevoegen, 
tIat dus inderdaad de Regeering onmogelijk heeft kunnen voor
komen de inwerking van de belangrijk minder goed wordemIe 
conjnnctuur op deze geheele situatie van de kapok en ook 
van andere producten; dat daarbij nu toevallig de vooral 
zeer onplezierige situatie is gekomen, dat die inzinking nu 
net heeft plaats gevonden omtrent den oogsttijd van dc kapok 
en dat aan den anderen kaut, juist dool' het tot stand 

gebracht overleg met verschillende groepen van belanghebben
den, althans maatregelen zijn kunnen worden overwogen en 
kunnen worden getroffen om zooveel mogelijk den invloed Van 
die baisse te verzachten. 

(De heer Kan: Moelen de exporteurs werkelijk 40% 
opkoopen I) 

Dat de exporteurs 40% van hun licentiecapaciteit opkoopen 
is na uitvoerig overleg met die exporteurs zelf, van hUll zijde 
toegezegd om de markt te steunen. Het is overigens 
geen hoeveeIbeid, die uitgaat boven de normale hoeveeIbeid in 
andere jaren. Er zou natuurlijk bij een totaal vrije markt en 
een positie als nu misschien kans zijn, dat men inderdaad niets 
kocht en zou afwachten, maar dan kan het toch alleen maal' 
een voordeel zijn van het tot stand gebrachte overleg, dat men 
voldoende vertrouwen heeft in de zaak om althans dien steun 
te geven, terwijl Amerika nog cen tijd lang uit de markt is. 

(De heer Kan: Zonder dwang 1) 
Zonder dwang, in ieder geval na volledig overleg, na volle

dige bespreking is van de zijde van deze heeren toegezegd, 
dat zij het doen zouGen en zij hebben het ook gedaan. 

Ik iheb hiermede deze zaak beantwoord en wil haar nu direct 
buiten het kader van de verdere besprekingen stellen door 
er nogmaals op te wijzen, dat deze geheele bemoeienis, als ik 
het zoo noemen mag, met de prijzen een zeer typische en speci
ale eigenschap is van de kapokregeling. 

Mijnheer de V<>orzitter ! Ik kom nu tot een aantalobjeetics 
en opmerkingen, dat door verschillende leden is gemaakt en 
die ik zooveel mogelijk zal trachten samen te vatten. Ik wil 
van te voren de voldoening der Regeering er over uitspreken, 
dat door enkele leden zeer positief, door andere leden wat 
meer voorwaardelijk instemmjng met deze regelingen is be
tuigd. Ik wil hieraan tegelijk toevoegen, dat de Regeering 
die illstemming niet waardeert, omdat het zoo prettig is om 
haar ontwerpen in goede aarde te zien vallen, maar yooral, 
omdat bij al dit werk inderdaad levende samenwerking met 
de Illilatsehappij op den voorgrond !hoort te staan. 

Ik kom thans in de eerste plaats tot de opmerkingen 
van de hceren Kasimo en Weyer met betrekking tot het 
verbeteren, regelen en geven van voorschriften omtrent de 
kwaliteit. Het spreekt wel vanzelf, dat de Regeering even
eens uiet blind is voor het feit, dat kwaliteit een zeer bc
trekkelijk begrip is en inderdaad voor een productieland als 
Nederlandseh-Indië, speciaal voor bevolkingsproducten, 
een optimale kwaliteit in den zin van de 'best mogelijke zckcr 
niet altijd, en waarschijnlijk meestal niet een optimaal ren
dement geeft. De bedoeling van, bemoeienis met de kwali
teit gaat dan ook niet in de richting om een ideaal product 
op de markt te brengen, maar vooral en in de eerste plaats 
in deze richting, om gerechtvaardigde klachten van onze 
afnemers zooveel mogelijk tot het verleden te doen behoo
reu, om zooveel mogelijk bij het afwerken van het product, 
dat het land verlaat, te zorgen dat dit afgewerkte product 
zich aansluit bij de eischen, die men in het buitenland stelt 
en de doeleinden, waarvoor men dat product noodig heeft. 

.op dit gebied is veel te docn, mede ook in de richting 
van den heer Kasimo, het zorgen voor de beschikbaarstel
ling ook van mindere kwaliteiten als bv. de regielanden 
gebruiken, maar tevens te voorkomen dat, zooals thans, in 
de regielanden tabakken onder den naam van Javakrosok 
terecht komen, die de regieën eraan doen twijfelen om voort 
te gaan met het koopen van Javakrosok, omdat zij iets in 
handen hijgen, dat evenveel van tabak heeft als sonunig~ 
citronellasoorten van werkelijkc citronella. 

(De heer Van Hel sdi 11 gen : Beter dus een waarmer
king van controle dan een verbetering van kwaliteit.) 

Het kan inderdaad noodig zijn de kwaliteit te verbeteren. 
Ik kan een ander voorbeeld terzake aanhalen, dat niet alleen 
een uitvinding is van menschen op het departement, maar dat 
ik in de Vereenigde Staten van deskundigen ongevraagd heb 
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vernomen: het zou van zeer groote beteek,enis zijn, wanneer 
wij erin zouden slagen bepaalde harsen, die worden uitge
voord, op de markt te brengen Ïll een vorm, waardoor ze 
betcr en vooral constanter vau kwaliteit zijn, zood at de ver
nisfabrikanten ze zouden kunnen gebruiken zonder allerlei 
tegenvallers en voorafgaande bewerkingen. 

'\Vat men ten opzichte van de kwuliteit moet doen, hangt 
dus in eerste hlstantie af van de eischcn van de markt zelf, 
en ln tweede instantie vall hetgeen die maatregelen hier 
zouden kosten, met andere woorden of ze al dan niet ren
dabel zijn voor de betrokkenen, 

Ik meen hiermede duidelijk te hebben gemaakt, dat de 
voorzichtigheid, die men ons afvraagt, inderdaad niet uit het 
oog zal worden ver10l'en en ik IZOU erop willen wijzen, dat die
zelfde voorzielltigheid toeh nimmer de grootere ondernemin
gen heeft afgeschrikt om bv. op proefstations onderzoekingen 
in te stellen naar wat mogelijk zou zijn op het gebied van 
verhctcl'ing van de producten en door hun organen of expor
teurs te doen nagaan, wat men in het buitenland van die 
producten verwacht. Het spreekt dus wel vanzelf, dat een 
zoodanig regelen van de kwalileit, dat men, met den heer 
Vveycr, zou kunnen spreken van het bepalen van hoeveel
heid en kwali te it, die men nam' verschillende landen zou 
moeteu uitvoeren, wel ge.llcel buiten dezen gezichtskring komt 
te liggen. Dnt zou tenslotte met behulp van marktonderzoek 
dool' den handel zelf in orde kunnen worden gemaakt. De 
vraa~ is deze.: zijn cr handelsnsanties, die leiden tot klachten; 
zijn Cl' kwalitellen} welke dIen naam niet mogen hebben doch 
l1 et land niettemin onder den nnnm van een bepaald Indisch 
product kunnen verlaten j zijn ('1' tenslotte methoden denk
baar en mogelijk, die op economische wijze tot verbetering 
van de bestaande} of tot vorming van andere kwaliteiten kun
nen leiden, kwaliteiten, waaraan het buitenland behoefte 
heeft j 

Ik mag wel vool'bjj gaan - onder dankzegging voor de zeer 
interessante beschouwin~rcn - hetgeen de heel' Kasimo g~
zeg:cl heeft over Djem bel'. Th geloof, dat de heel' Kasimo hier· 
medc bc:z.\g was aan hooîdstuk 2 of. hoofdstuk 5 van dezt' 
zaak. De krosokcentrale zal uiteraard ook [Jan dergelijke 
situaties aandacht wjjden en WnIlll CCr cr illdcrdnnd misstan
den en verkeerde verhoudingen blijken te bestaan en de ver
houdingen op juiste en economische wijze zijn op te lossen} 
de daartoe noodige adviezen geven, 

Wel van belang - ik wil hiermede niet zeggen, da t de 
opmerkingen van den heer Kasimo niet van belang zijn, zij 
zijn van groot belang} maal' niet voor den op?et, wel voor 
hetgeen men later zal cloen - is in dit verband hetgeen de 
heer Weyer gezegd heeft over het redelijk aandeel jn den 
Pl'ijs. 

Ik geloof, dat er in dit opzieht nog alt\id een misverstand 
bestaat tussehen het geachte lid en de Regeering, V,,"anneer 
rle ll eer Weyer het over den prijs heeft, staat hem voor oogen 
de prijs, dien het produet in het buitenland maakt en hetgeen 
met behulp van deze regelingen bereikt ?al kunnen worden, 
om de opbrengst van deze exportproducten te verbete
r on en dan staat hem voor oogen, dat, wanneer men erin . 
slaa~t die opbrengst te verbeteren} dit natuurlijk aan alle 
erhti hetrokken groepen ten goede zal komen. 

'Vilt de Re~eering - en ik meen, da.t het duidelijk spreekt 
ui t de woorden in artikel 4 - voor oogen staat, is, dat het 
wenschclijk en 1100clzakeliik kan >.ijn in bepaalde verhoudingen, 
die zich in het binnenland afspelen} verbetering te brengen. 

Ik wil als voorbeeld even noemen} dat ook van .zeer deskun
dige zijde tijdens het onderzoek} dat naar aanleidin g van de 
adviezen van bet vroegere geachte lid van dezen raad} den heer 
I-Jamer, is ingesteld} llaal' VOl'en werd gebracht, dat o.a. één 
van de .oorzaken van slechte kwaliteiten in de krosok lag in 
de opkoopverhoud'in gen, die geen stimulans inhielden tot het 
voortbrengen van dragelijk goede of goede krosok. 

H3.ndelingen. Zittingsjnar ]031-1938. 

Artikel 4 heeft speeiaal het oog op hetgeen eventneel ge· 
wenscht zou zijn op dat gebied, op het gebied van het wijzigen 
van de onderlinge verhoudingen van de opbrengst voor pro· 
ducenten, fabrikanten, enz. 

(De heer Ro e p : Maal' de bewoordingen van sub c van 
artikel 4 wijzen toch in de richting van de opvatting van den 
heel' Weyer, zoo positief als bet er staat : "ter verkrijging van 
een redelijk aandeel".) 

Men moet het, geloof ik, lezen in verband met den aanhef: 
"Bij of krachtens regeeringsverordening ku n n e Th V001'-

ziellingen getroffen worden ... . ... ........... )) . 1) 
liet is lliltnurUjk de vraag, of. het mogelijk is en de 

Hegeering zal zeker niet - do t is duidelijk genoeg in de 
Memorie van Antwoord gezegd - bij vool'keur haar 
weg zoeken in het stellen van minimum-prijzen. Maar} wan
neer men bijv, door eredietvoorzieningen of zooals bij de 
kapok zal worden overwogen en in sommige streken mis
schien betrekkelijk spoedig ten uitvoer kan worden gebracht, 
dOOL' het oprichten van kapokloemboengs, de producenten in 
staat kan stellen om, wanneer de toestand op een bepaald 
moment slecht is, het even uit te zingen ell te waehten tot 
men een beteren prijs kan bedingen, wanneer llleu door wat 
bij de kapok ook reeds is gedaan door regelmatige pr\is, 
berichtgeving voorkomt, dat producenten en fabrikanten, 
niet voldoende op de hoogte z\in van den gang van zaken , 
en op grond daarvan te lage prijzen voor bun product 
kr\igell, beteekent het een verschuiving van de verhoucUngen 
binnenslands, moar heeft men toch niet te maken met een 
prijs} die den heer 'Vcycr voor oogen staat, namelijk den 
totaalprijs YfIn het exportprod uct. 

Ik geloof, dat juist omdat. de credieten en de verkoopvel'
houdingen een zeel' belangrijk onderdeel zijn van het geheele 
samenstel, dat. ten slotte dezen export voortbrengt, de bepa
lingen in artikel 4 moeilijk kunnen worden gemist. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom nu tot een verder be
zwaar} dat door het geachte lid} den heer Weyer} naar voren 
is gebracht en waarbij het geachte lid, de heer Verboom, zieh 
heeft aangesloten, doch waartegen (le heer Soetardjo zich 
heeft ve['zet, nl. de bepa ling in art. 3 nopens de benoeming 
yall een voorzitter} ecn plaa tsvel'vangencl voorzitter en een 
secretaris van de?e eentrales. Ik kan hierbij tegelijkertijd 
het op dit punt ingediende amendement in bespreldng nemen 
on zou dan gaarne het volgende daarover willen zeggen. 

Het geachte lid, de heel' Soetardjo, heeft er reeds op ge
wezen, dat de leid ing van deze vrii heterogeen samenge
stelde besturen groote eischen stelt aan onbevanO'enheid eu 
onpartijdigheid en dat het dus in ieder geval n~odzakelijk 
zal zijn - en ik geloof, dat de voorstellers van het amende
ment dit ook hebben overwogen - te zorgen, dat de voor
zitter direct noch indirect aan een bepaalde belan gengroep 
gebonden zal zijn. Ik zeg, dat de voorstellers van het amen
dement dat, naar ik meen, hebben gevoeld} omdat zij spreken 
van het vaststellen van een toelage voor dezen voorzitter 
tenzij het een ambtenaar is en omdat de heer Weyer zooevC1~ 
ook nog sprak van het vrijmaken van zulk een voorzitter. 

Nu is het natuurlijk denkbaar, dat men een pal'ticlt1ier 
deskundige vindt, die inderdaad voor dit werk kan worden 
vrijgemaakt en door een toelage kan worden bewogen, zijn 
krachten te wijden aan een van deze centrales, maar dan 
komt men toch al heel dicht bij hetgeen het departement 
doet. Het departement beschikt over eenige ambtenaren} die 
op verschillend gebied, maar op gebieden die voor pen be
làngrijk deel samenvallen met de gebieden, waarop deze 
ordonnanties zich bewegen} deskundigheid bezitten door hun 
particulier verleden. En wanneer hct noodig zou z\jn bij de 
centrales deskundigen in te schakelen - en dat zAl in ver
sehillende gevallen l100di g zijn - deskundigen, met een spe· 
ciale ervaring en een speciale kennis, da~1 zal het departe-

1) Spatieering van den spreker. 
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ment zeker niet nalaten, dergelijke mensehen te zoeken en 
door een bezoldiging aan zich te verbinden. Maar dan zijn 
die menschen ambtenaren; het is een soort ambtenaren, dat 
men in Indië nog niet zoo goed kent, maar dat bij het Depar
tement van Economische Zaken toch in vrij grootcn getale 
aanwezig is. 

Ik zie dus niet zooveel essentieel verschil tusschen den Vl'ij
gemaakten particulier van het amendement en den ambtenaar, 
die met veel zorg uitgezocht, bij de werking van de centrales 
op het departement zal worden betrokken. Dat wil niet zeggen, 
dat zij altijd als voorzitter bij de centrales zullen worden be
trokken; het is zelfs de vraag, of een speciale desknndigheid 
op een onderdeel von het terrein, dat dool' de centrales bc
streken wordt , een onafwijsbare eisch is voor het voorzitter
schap, of de voorzitter zich in dat geval niet te veel dool' zijn 
speciale desknndigheid zal laten leiden en te weinig het geheel 
in het oog zal houden, of hij dan nict te weinig waarde zal 
hechten aan adviezen van anderen, deskllndigen op aangren
zend terrein, en te veel zich door cigen inzichten zal laten 
leiden, of de voorzitter dan bij de bespreking met belang
'hebbenden niet te veel zijn eigen ervaring zal laten spreken en 
te weinig oor zal hebben voor hetgeen belanghebbenden hebben 
te zeggen. 

M:aa'r hovendien : 1S !het mogelijk , dergelijke mcnschen te 
vinden, die men zich in het amendement voor oogen stelt ' 

Mcn moet niet vcrgetcn, dat het leiden van deze centrales 
niet is een volle dagtaak, maal' wel een dagel ijksch werk, dat 
men dus de menschen, die men daarvoor uitzoekt, daarvoor 
hier geregeld bij de hand zal moeten hebben, in ieder geval 
op de plaats, waar het secretariaat gevestigd is, dat die mep
schen zich los zullen moeten maken van hun gewone werk 
nIs zij van cIders komen en die menschen, als men wCl'kcl ijk 
Cl'\'arcn en deskundige krachten zoc\<t, zeot' duur zullen zij n. 
Ik denl< dan ook, dat als men langs dezen weg te werk ging, 
mcn al spoedig tot een uitgave van f 10000 per leider of 
voorzitter zou komen cn men dus al gauw f 40000 van de 
f 120000, die beschikbaar zijn, zou moeten nitgeven voor de 
voorzitters van de centrales. 

Dan is er nog een factor. Uit een oogpunt van organisatie 
en efficiency is het zeel' bepaald gcwenscht, dat het secrcta
riaat van al deze centrales - ik bedoel niet, dat dit in èèn 
persoon geconcentreerd moet zijn - ecn geconcentreerde po
sitie heeft, zoodat men niet aUerlei dubbel werk behoeft te 
laten verrichten dool' afzonderlijke ambtenaren, dat IIlen dns 
gebruik maken kan van aUe krachten en kennis die bij ver
schillende personen van het secretariaat aanwezig zijn. Dat 
bctcekent ook, dat het al direct noodig is om in hetzclfde 
verband - en dat is het verband van het departement -
te zorgen voor een juiste en duidelijke verhouding tusschen 
het secretariaat en de leiding dczer verschillende centrales. 

Tenslotte moet ook de leiding van deze centrales in staat 
zijn om zich zonder allerlei moeilijkheden van onderlinge 
aanraking, te verstaan met allerlei diensten van het departe
ment, die een zeel' groote mate van kennis van de ver8cl1il
lende onderdeelen op dit gebied hebbcn en die een zeer groot 
deel vau het werk voor de centrales verrichten. Ik noem de 
verschillende laboratoria, als bijv. het analyse-laboratorium, 
ik noem dpn hl11dbouwvoorlichtingsd ienst, bepaalde onder
deelen van de Hfdeelin.g Nijverheid, de verschillende onder
deelen en organen van het kantoor van H andel. Ook in dit . 
opzicht is een nauw verband met het departement nuttig en 
noodig , 

Nu heeft het geachte lid, de heel' Verboom, de vrees uit· 
gesproken, dat Ilet voorschrift, dat hi er is gegeven zou leiden 
tot ambtelijkheid en verstarring. Ik meen, dat de ervaring 
der laatste jaren wel heeft geleerd, dat het mogelijk is amb
tenaren te hebben, die niet verstard zij n en dat het mogelijk 
is door voortdurende recruteering, ook uit het particuliere 
bedrijfsleven, den levenden baud met het bedrijfsleven te 

(Sosrohadikoesoemo. ) 
ouderhouden en dat men even goede ervarin g bij ons heeft 
van ambtenaren, die wij na een ree1\:s van jaren particuliere 
ervaring aan ons hebben weten t e verbinden, als men bij de 
organisaties van het particuliere bedrijfsleven erva t'in g heeft 
van ambtenaren, die men bij het Dcpnrtement \'llll Economi
sche Zaken heeft weggehaald. 

Ik geloof dan ook, dat deze vrees voor verstarring en amb
telijkheid niet gewettigd is. lIIocht de ontwikkeling zich 
nochtans in die richting bewegen, dan is er altijd nog tijd voor 
dit waakzame College om dc R~geering daarop te wijzen. 

Ik kom dus, wanneer ik de zaak van alle kanten goed over
weeg, tot het standpunt, dat het amendement niet nood ig is 
en niet gewenschi en dat in hetgeen de voorstellers wenschen 
voldoende voorzien wordt en zal worden doordat men bij de 
vorming van Glet p ersoneel voor deze centralcs, dus zoowel 
bij d e kcuzc van de leiders als bij hct aanstellen van de helpers, 
van krachten, die in dienst van deze centrales zullen zijn, zeker 
niet zal verwaal'loozen het gl'oote fonds van ervaring, dat in 
het particltliel'e leven aanwezig is en eveneens met zorgvuldig
heid zalnitzoek~n, welke ambtenaren van hct departement voor 
dit werk dc mcestc capacitcitcn cn de grootste geschiktheid 
bezitten. 

JlIijnheer dc Voorzitter! I k geloof, dat ik hicrmcdc het 
gevraagde van de zijde van het geachte College heb beant
woord en ik zon met een en l<eJe s lotopm erking wijlen eindi
gen. 

Het geachte lid, de beer Verboom heeft een goed typeerend 
woord gebruikt, toen hij sprak van "economische mobilisa
tie". De Regeering beseft, dat, wanneer Zij zich begeeft op 
dit gebied van economischc mobilisatie, Zij daarmede bij de 
huidige gedachtensreer, bij de huidige wijze vnn zicn \ '.1Il 

overhei d en partjcul1el', cell vel'tlntwoordeJijkh(dd op zich 
laadt, die bui ten de co ncrete verantwoordelijkheid gaat, wclke 
deze regelingen haar opleggen, omdat men nu eenmaal nog 
niet voldoende inziet, dat wanneer de Regeering door coör
dinatie tracht maatschappelijke krachten bijeen te brengen 
en in een zekere productie, een zeker bedrijf tracht de eenheid 
te versterken, Zij daardoor niet wordt producent, fabrikant 
of handelaar, doch haar verantwoordelijkheid beperkt blijft 
tot dat coördineeren, tot dat samenbrengen. Men zal inderdaad 
in de toekomst, zooals men ook nu doet, omstandigheden, die 
geheel buiten den wil van de Regecring liggen, gebeurtenissen 
op de internationale markt, verwijten aan de kapokcentl'ale, die 
er niet mede te maken heeft, verwijten aan een departement, 
dat er wel wat mede te maken heeft gehad, doch dat in elk 
geval geen invloed kan uitoefenen op de conjunctuur . Maal' 
ik geloof, dat de Regeering zelfs voor deze verantwoorde
lijkheid, deze onechte verantwoordelijkheid, niet behoeft terug 
te schrikken, aangezien Zij ervan overtuigd is, dat juist dool' 
deze coördineer ende wcrkzaamheid, juist door het bouwen op 
de maatscbappelijke krachten zelf, een versterking van de 
Indische economie kan worden verkregen, die wij in deze 
tijden niet kUllnen missen en waaJ'yan de noodzaak voor de 
toekomst, die wij overzien kunnen, waarschijnlijk steeds sterker 
zal gaan spreken. 

Ik vertronw dan ook, dat met deze beperking voor oogen 
het College van Gedelegeerden gecn bezwaar zal hebben te
gen de aanneming van deze ontwerp-ordonnanties , 

De heer Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter ! Ik 
zou even willen ingaan op een opmerking, die U heeft ge
maakt, toen U het betreurde, dat naar aanleiding van mijn 
betoog niets in liet Gedelegeerden-verslag is opgenomen ge
worden. De kwestie is deze, dat toen de commissies terzake 
vergaderden, ik nog niet in het bezit was van de door mij 
verkregen inlichtingen, die ik zoo even naar voren heb ge
bracht. Van deze gelegenheid wil ik dan ook even gebrnik 
maken om den heer Kan dank te zeggen voor het feit, dat 
hij mijn partij heeft willen opnemen. 
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Voorts wil ik den geachten Regeeringsgemachtigde dank

zeggen voor het zeer verhelderende betoog, dat hij heeft ge
houden met betrekking tot deze aangelegenheid. Mijn be
toog was opgebouwd op de verouderstelling mijnerzijds, dat 
de kapokcentrale, dus ook de centrales als hier naar voren 
zijn gebracht, straks wat te maken zouden hebbel) met · de 
prijzenpolitiek en de prijsvorming. Waar de geachte Regee
ringsgemachtigde uitdrukkelijk naar voren heeft gebracht, 
dat dit niet het geval is, vervallen natuurlijk mijn bezwaren 
ten deze. 

Ook ben ik de Regeel'ing dankbaar voor de mededeelillg, 
dat Zij straks niet zal zijn verplicht, om, wanneer eventueel 
de banken, die financieele hulp hebben gegeven aan den ka
pokhandel, verliezen mochten lijden, deze verliezen te dek
ken. 

Op grond hiervan zal ik dan ook vóór deze voorstellen 
stemmen. 

De heer Kasimo : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou nog het 
volgende willen opmerken. In eersten termijn heb ik reeds 
gezegd, dat ik accoord ga met de voorstellen inzake dt! 
kapokcentrale en na de toelichting zoo juist gegeven door 
den geachten Regeeringsgemachtigde zal ik gaarne mijn 
stem aan de ontwerp-ordonnanties geven. 

De hee l' Weyer: Mijnheer de Voorzitter! In de eerste 
plaats ben ik den geachten Regeeringsgemachtigde uiter
mate dankbaar voor de zeel' uitvoerig'c uiteenzetting, clie hij 
heelt gegeven. 'Vat mij speciaal bijzonder veel genoegen doet is 
bepaaldelijk wel dit, d",t duidelijk is komen vast te staan door de 
uiteenzetting, die de geachte Regeel'ingsgemachtigde hier 
gcgevcn heeft, dat de wijze, waarop die voorstellen elders van 
commentaar zijn voorzien het gevaar met zich medebrengt, dat 
men te groote verwachtingen van de resultaten krijgt. Ik 
llOOP, dat de uiteenzetting van den geachten Regeel'ingsge
machtigde di t gevaar heeft bezworen en dat het dus achter
wege zal hlijven. 

1..'hans is el' nog een punt, dat den geachten Regeerings
gemachtigde en mij bepaaldelijk verdeeld Iloudt ell dat is: het 
voorzitterschap, het plaatsvervangend voor.ilierschap en het 
secretariaat. De Regeering heeft voor haar standpunt bijval 
gekregen van den heer Soetardjo en ik wil dan in de eerste 
plaahs iets zeggen naar aanleiding van de hierbij naar voren 
gebrachte argumenten. De heer Soetardjo heeft el' den nadruk 
op gelegd, dat het voor hem er speciaal om gaat te verkrijgen 
ûeJl neutralen voorzitter. TIr meen, dat dat ook wcl eenigszins 
den gec1achtengang is van de Regeering. Nu moet dat neutraal 
toch wel wat nader worden beschouwd. Dit beteekent niet 
louter kleurloosheid, een los staan van bepaalde belangen, 
, .... ant ik meell, dat de grootste neutra1iteit gewaarborgd 
is bij de grootst mogelijke deslmndigheid. Er moet iemand aan 
het hoofd staan, die bepaaldelijk deskundig is en zich bewust 
is van de vraagstukken, die hij zal te behandelen hebben en 
van den plicht, dien hij te vervullen heeft. Zoo iemand is vol
gens mij de mnn , die bet meest neutraal is. 

De geachte Regeeringsgcmachtigde heeft erop gewezen, dat 
Cl' eigenlijk tusschen hetgeen de voorstellers van het amen
dement hebben betoogd en naar voren brachten en wat de 
Regeering heeft vervat in de ontwerp-ordonnanties geen essen
tieel verschil is, want, zegt de geachte Regeeringsgemachtigde, 
ook de Regwring blijft zoeken naar den man d;e het best is en 
het meest geschikt om het voorzitterschap en het plaatsvervan
gend voorzitterschap waar te nemen. 

Als ik het goed begrijp, dan zal de Regef'l'ing voor het ge· 
val de man, dien men voor deze functie op het oog heeft, 
geen ambtenaar is, hem tot ambtenaar benoemen. Eventueel 
zal de Regeering daartoe overgaan. Ik vraag mij af waarvoor 
is dat noodig? 'Vaarom kan men die benoeming niet aan den 
Gouverneur-Generaal overlaten ? Als de Regeering en wij 

(Kam.) 
allen er zoo bijzonder prijs op stellen aan het hoofd van die 
organisaties te krijgen de beste man, waarom moet daaraan 
clan als voorwaarde verbonden worden, dat die man tot amb
tenaar wordt aangesteld j Waarom kan men niet aan den 
Gouverneur-Generaal de bevoegdheid laten, dezen maIl, niet 
ambtenaar zijnde, toch tot die functie te benoemen? Dat be
noemen tot ambtenaar in dit bijzondere geval lijkt mij toch 
bezwaarlijk. Dit brengt toch weer mee aUe mogelijke rechts
gevolgen, die men toch in vele gevallen liever zal willen 
ontgaan. 

Het lijkt mij geenszins noodzakelijk dezen functionaris aan 
bet permanente corps van l'egecringsa rn.btenal'cn toe te 
voegen. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft gevraagd: zijn deze 
personen te vinden? Ik zelf heb gezegd, dat het uitermate 
moeilijk is in verschillende gevallen deze mensehen le vinden, 
maar als de geachte Regeeringsgemaehtigde vraagt, zijn deze 
mensehen te vinden, dan vraag ik: zijn zij wel op het depar
tement van Economische Zaken te vinden 1 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft zich ook beroepen 
op de kosten, die verbonden zijn aan de aanstelling van 
particulieren, eventueel dus als de Gouverneur-Generaal dit 
noodzakelijk acht. Inderdaad kan dat een belangrijk bedrag 
aan geld kosten. Ik weet niet of de bedragen die door d~n 
geachten Regeel'ingsgemachtigde zijn genoemd inderdaad 
daarvoor noodzakelijk zijn. Ik zou dat zoo gauw niet kunnen 
beantwoorden, maar zou wel willen zeggen, dat als het in
derdaad eenig geld kost, men dat er dan maar voor moet 
over hebben, want ik sta voor, voor alles den beste te nemen 
dien men kl'ijgen kan en niet te expel'ünerlJteeren met per
sonen, die ten opzichte van deze producten niet tenvolle des
kundig zijn. 

Ik blijf het dus bepaaldelijk betreuren, dat de geachte 
Regeeringsgemachtigde zoo afwijzend blijft staan tegenover 
ons amendement, juist vanwege de uiteenzetting, die hij zelf 
hier voor ons heeft gegeven. Ik blijf het amendement in de 
belangstelling van het geac1lt college aanbevelen. 

De heel' Kan: Mijnheer de Voorzitter! Met belangstel
ling en voldoening heb ik de verschillende meuedeelÎngen van 
den geachten Regeeringsgemachti,gde vernomen, onder andere 
deze, dat het departement voortdurend overleg heeft gepleegd 
met de exporteurs van kapok en daarbij is bijgestaan door den 
momenteel te New-York vertoevenden heer Zimmerman. Het 
verbeugt mij voorts, dat de Regeering de kapokbelangheb
benden voortdurend heeft gewaarschuwd de prijzen n iet op 
te zetten en dat volgens mededeeling van den heer Zimmer
man de voonaad in Amerika is geslonken. Is zij dermate 
geslonken, dat zij gelijk lwl11t met de mindere verscheping 
van 2000 tons naar .Amerikaj dan bestaat de hoopj dat de 
prijzen zich zullen herstellen. 

'ferloops deze opmerking: de conclusie van den heer Sosro
i1adikocsoemo is naar ik meen minder juist, want wanneer men 
de kapokcentrale niet had opgerlc.11rt, ]lad de Regeel'ing geen 
hemoeienis met de pr~izen gehad. Het een is een gevolg van 
het ander. Ook hiel' geldt, dat de Regeel' ing nu invloed uit
oefent op de verschillende producten die onder d·e centrales 
worden ondergebracht, omdat die centrales eenmaal worden 
opgericht. De Rcge.ering heeft echter niet gezegd dat, toen de 
prijzen daalden, Zij heeft geadviseerd om water bU den wijn 
te doen en mede te gaan met die prijzen j doch dit is een 1nvest.ie 
van politiek, die niet in het openbaar besproken behoeft te 
worden, wij kunnen net aan het beleid van het departement 
overlaten om terzake verdere maatregelen te nemen. 

Ik moge nog terloops wijzen op de aanhoudende geruchten 
omtrent verdere devaluatie van den dollar. 

Ik heb met genoegen verder vernomen, dat de Regeering 
vel'ldaarde, geen dwa.ng te zullen uitoefenen op de expor
teurs om 45% van de licenties op te nemen, ook niet, dat er 
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toezeggingen in welk opzicht ook zijn gedaan ten opzichte 
van de banken, zelfs geen moreelen steun is toego.zegd en dat, 
na een bespreking, de banken bereid werden gevonden een 
t egemoetkomende houding aan te nemen tegenover de kapok
belanghebbenden. Ik hoop, dat het bericht in de couranten 
juist is, dat de Javasche Bank tot 85% zonder meer de 
kapok beleent, dwz. 85% van de waarde welke tot dusverre 
als waarde heeft gegolden. Daarmede heeft dan de Javasche 
Bank inderdaad een goed voorbeeld gegeven om de belangen 
van bepaalde Indische groepen voor te staan boven de 
normen van haar gewone doen. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft ook gezegd, dat 
het een zeer ongelnkkige coïncidentie is, dat jnist ten tijde 
van den oogst de prijsdaling is voorgevallen. 'Wellieht wiJ de 
geachte Regeeringsgémachtigde mij alsnog antwoorden op 
deze vraag: 'Wanneer de tnsschenhandelaren nu weigeren te 
koopen, omdat zij slechts, voorzoover ik kan nagaan, voor 
40% of nog minder zeker knnnen zijn dat hun opgekocht 
prodnct aan de markt kan komen, wat llloeten dan de boolll
producenten doen en op welke wijze zal de Regeering hulp 
kunnen bieden om den tani, die van de kapok leeft, aan 
voldoende middelen te helpen om zich door het leven heen 
te slaan' 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik betreur 
het, dat ondanks de overstelpende bezwaren, die de Regeering 
heeft ontwikkeld tegen de suggestie van ons geacht medelid, 
den heer Weyer, bezwaren, die op zoo duidelijke wijze zijn 
uitgebeeld, ons geacht medelid, de heel' Weyer, nochtans Iliet 
bereid blijkt te zijn, zijn amendement terug te nemen. 

De heer Wcyer heeft evenals de Rcgecring en ik erkend, 
dat de voorzitter llloet zijn een neutraal persoon, mnar ons 
geacht medelid heeft als voorwaarde vOOl' de neutraliteit ge
steld, dat de voorzitter volkomen deskundig moet zijn. 

Ik breng echter in herinnering, wat de geachte Regeerings
gemachtigde zooeven op zoo duidelijke wijze heeft uiteengezet, 
dat juist deskundigheid vaak leidt tot eenzijdigheid, eenzijdig
heid, die wederom leidt tot verwaarloozing van bepaalde be
langen. 

Ik moet tegen de verwezenlijking van het denkbeeld van 
ons geacht medelid toch ernstig waarschuwen, gezien de ver
houdingen, die op het oogenblik tusschen belanghebbenden be
staan. Als de suggestie van ons geacht medelid wordt" over
genomen zouden wij een van de volgende twee gevallen krijgen, 
M, dat de Gouverneur-Generaal op elke voordracht van de 
centrale afwijzend beschikt, hetgeen een minder goede verhou
ding tussehen den Gouverneur-Generaal cn de centrale zou 
scheppen, M, dat elke voordracht van de centrale door den 
Gouverneur-Generaal wordt overgenomen, hetgeen uaar mUn 
vaste overtuiging niet in het belang van de zaak zou zij n, 
althans niet in het belang van bepaalde groepen, die ik op 
het oog heb. 

Ik blijf dearom bij mijn standpunt en zal vóór de ordon
nanties en tegen het amendement stemmen. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan tot 
mijn spijt ook na het laatste betoog niet inzien, welke be
zwaren er kunnen zijn tegen het amendement, zooals het 
door den heer Weyer en enkele andere leden van dit colle
ge is voorgesteld. De heer Soetardjo gewaagt wel voortdurend 
over bezwnren, maar daarmede zijn deze bezwaren voor mij 
nog niet aangetoond. 

(De heer S 0 eta I' d jo : Dat is wel sterk.) 
Als ik het amendement goed begrijp, beoogt het amende

ment alleen een regeling, dje meer mogelijkhedeil inhoudt 
dan de regeling, zoo aIs zij o-p het oog'cnblik in de .outwerp
ordonnanties is vervat en ik kan dat all €'..en toejuichen . De 
r egeling, die de Regeering zelf zich voorstelt, wordt door het 

(Directeur van Economische Zaken.) 
amendement zeker niet uitgesloten, maal' er kunnen zich, 
althans naar het oordeel der voorstellers, tocll, ook arulere 
mogelijkheden voordoen en ik geloof, dat el' alle aanleiding 
is om dergelijke mogelijkheden ten volle te baat te nemen. 
Daarom geloof ik, dut cr alle aanleiding is voor handhaving 
\'an het amendement . 

De heer Van Mook, directeur van Economiscbe Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zeg den geachten leden, den heeren 
Sosrohadikoesoemo en lCasimo gaarne dank voor den steun, 
dicn zij aan de ontwerpen hebben gegeven. Ook den heer 
Weyer, die in het algemeen geen bezwaren meer heeft of uit
sluitend zijn bezwaren heeft behouden op het gebied van de 
benoeming van den voorzitter en den ondervoorzitter en den 
secretaris ben ik verplicht voor deze mededeeling. 

Als ik eerst even het geachte lid, den heer Kan, mag bmm t
woorden, zou ik dit willen zeggen. 

Ik geloof, dat de h eel' Kan het verschil tusschen de kapok
belangenordonnantie en deze ordonnanties niet geheel duidelijk 
ziet en het is misschien goed, dat ik er nog even op terugkom. 

De heer Kan zegt, als er geen kapokcentrale was opgericht, 
zou er geen regceringsbemoeienis met den kapokprijs zijn, muar 
ik geloof, dat men het zoo moet stellen: als er geen kapokbc
langenordonl1untie wus aangenomen, zou er geen rcgeerings· 
bemoeienis met de kapok zijn. 

Maal' men kan zich zeel' goed de kapokcentrale denken 
zonder de bepalingen in de kapokbelangenordonnantie, die 
geleid hebben tot bemoeienis met de prijzen. Men kan zich 
ook zeer goed contingenteering van den uitvoer denken, 
zonder een kapokcentrale, maar die wel leidt tot bemoeienis 
met de prijzen. De speciale ligging van dit artikel als 
mOllopolieproduC't van Ned .·lndië en de speciale omstandig· 
heid, dat men noodig achtte een contingentem'jng Y~1 n (kn 
uitvoer, hebben gezamenlijk geleid tot deze bemoeienis met 
de prijzen. Geen van de beide voorwaa.rden zijn bij de andere 
artikelen aanwezig. Dat is het eene punt. 

Wat het tweede punt betreft, ik kan inderdaad mededeel en, 
dat de berichten omtrent de credieten van de Javasche Bank 
juist zijn en zou verder het volgende willen zeggen. Het 
geachte lid vraagt : wat doet de Regeering, als in een der
gelijke minder prettige situat ie de fabrikanten aarzelen met 
koopen en dus de boombezitter niet zoo gemakkelijk van ziill 
prodnet kan afkomen! Dat zijn vraagstnkken, die men niet 
in enkele weken, enkele maanden en zelfs niet in enkele 
jaren gemakkelijk zal kunnen oplossen. El' wordt wel voort
durend naar gestreefd en aan gewerkt om methoden tc vin
den, die den producent wat minder afhankelijk maken van 
de oogenblikkelijke omstandigheden bij den oogst. Ik noemde 
zooeven reeds de pogingen om te komen tot de oprichting van 
kapokloemboengs, maal' de H.egeering zal de eerste zUn om 
te erkennen, dat dergelijke verbeteringen, waaraan vroeger 
practisch niet gewerkt werd, slechts zeer langzaam en met 
groote moeite tot stand worden gebracht. Aan den 311dc1' \.'11 

kant wordt natuurlijk ook voortdurend overleg' mct fa bri· 
kanten gepleegd en wordt getracht, dool' voorzieningen, zoo
als nn dool' de Javasehe Bank zijn getroffen, de ongerust
heid en de bezwaren tegen den opkoop nl1 faIJl'ikantenzijdc 
zoo veel mogelijk te ondervangen. Ook in di.t opzicht zijn 
Keuten en Akcn niet in één dag gebouwd. 

Ik kom dan tenslotte tot het punt, waarover een a.mende
ment is ingediend. Nu is het cenigszins moeilijk voor mij 
persoonlijk hiel' de argumenten, die het geachte lid, de beer 
'Veyer, heeft aangevoerd, met kracht te weerlegg-c'!1 . Het 
geachte lid zegt, dat, terwille van de grootst mogelijke nou· 
traJiteit, de beste voorzitter degene is, clie de grootste des· 
kund igheid bezit . Ik ben de eerste voorzitter vun de kapok
centrale geweest en was geen deskundige op clit gebied. Ik 
kwam zelfs niet uit het particuliere. Het valt mij dus een igs
zins moeilijk, met de herinnerin g aan die periode uit mijn 
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leven, het debat met den heel' Weyer op te nemen. Maal' ik 
lOU toch nlvust erop willen wijzen, dat het geachte lid niet 
is ing'egaan op mijn betoog ovel' de g'edeeltelijke deskundig
heid van de leidin g van een dergelijk bestuur. Die deskun
di gheid zal zich immcl's nooit over het gcheele gebied van 
het artikel kunnen uitstrekken . Ik ken niemand, di e de kun
dig is op het A'cheele gehied van de krosokcnltuul', van den 
hinnenlandschcn opkoop en teg'el ijk va n den hand el j ik ken 
nieltlflnd die desk undi g is op het geheele gebied van d e pro· 
dnetie en fHbricnge van en handel in aetherische oli ën, doch 
ik ken wel menschen die op sommige terreinen voor die pro
clucten deskuncli g-heicl bezitten . 'Men zal dus nooi t ieman d 
vinden, die een al geheele deskundigheid bezit en dat Drengt, 
nfl1l1" mijn meening, het bezwa ar mede, dat als men die des· 
kundigheid vooropschuift, een dergelijke leider van een cen
trale een bepaald gedeelte der vl'aa gstukken vergroot ziet 
t egeno vC' r nndel'e vraagstukken, omdat hij op dat eene ge
deelte juist deskundigheid bezit. W'ij moeten het, naaI' mijn 
gevoelrJl . 1ll('('I' zoeken in menschen, die voldoende kennis 
hezitten \ ' <lll deze Pl'oductie en handel , maar die vooral in 
staat zljn, om met hulp va n en in overleg met deskundigen 
en dool' zorgvuldige afweging van adviezen en belangen te 
komen tot een evenw ichtige leiding van deze centrales. 

(De heer W e y el': En kan dat alleen dool' ambtenaren 1) 
Dnt. kan op een eenigszins pel'manenten voet het goed

koopst gesfJliedcn dool' ambtenaren, Ik zeg njet , dat het al· 
l"én <lOOI' nmhten,l1'en kan $!E'schieden, daar is geen sprake 
"an. '~1' z\in natuu1'1\lk wel menschcn in het particuliere te 
"i nd(' II . d ir d<lt ook zouden kunnen , ook al Z\jll zij dnn geen 
ambtenarcn, IIHlal' mcn zal ze van hun werk moeten vl'ijm a· 
ken, en duur moeten betal en en dat voor een taak, die, zoo· 
a ls gezegd, g-een dagtaak is mBar wel c1agelijksche arbeid. 

(De heel' We y e r: De beool'deeling d""l'van kan men wel 
aan den GouvC'l'netu,·(1eneraal overlaten. ) 

In zoo 'n geva l is het zoowel meet' eco nomisch als naar 
mijn g:cn)C']cn juiste)' om regelmatig, zooals wij tot nu toe 
!;!:eclaan hebhen . !llrllschcll ann het Depul'temcnt va n Bco llo· 
misch c Znkcn te bl\i vcn verbinden, di e op deze gebieden in 
nllgemeenen zin cl es-knndig- zijn. waat'bU dnn tevens ook in 
nndere ()pzi chten V/l ll hun werkkracht geprofiteerd kan 
wOI'cl en. ~f-llll l' bovendien is d·it maal' een gedeelte van m~in 
bezwaren . E en and e)' deel daarvan richt zicth hi ertegen, da t 
men op het d epal'tement in de eerste plaats beschikt over 
een organ isnt.ie met een zeer groote hoeveelheid kennis, Men 
mag die kennis ook niet onderschatten. Daar is voortdurend 
aan a l deze artikelen, aan marktposities en teohnische eigen. 
schappen geweJ'kt en het is zeer gewenscht, dat de man, 
die met de leid ing van zulk een centrale wordt belast, 
geul1lkk e\i.jk en vlot kan werken en niet wordt belemmerd 
dool' de hindernissen, die liggen tusschen een buit>enstaander 
en de d epartementa le organisatie, omdat een goed en vlot 
contact moet worden verkregen met verschi llende organen van 
het departement. 

Dit is een d el' behmgl'tjkste redenen , waal'om ik d e voorkeUl' 
g-eef aan ecn ambt('l~il\e .leiding. Ik kom daal" straks nog op 
l f' l'ug-. fIlHHll' kun direct. ui in vel'1Jand met hetgeen 11 et geachte 
lid, dt, heer Verboom. heeft gezegd opmerken, dat de benoemin g 
uit ('('11 aanbevelin g va n d e centrale - ik heb dit ondprdccl zoo· 
even niet speciaal behandeld - mij wel bijzonder moeilijk 
lijkt , wannoer men zich vaal'stelt hoe de besturen dezer centrales 
worden su mcngesteld, hoe daarin deskundigen zitten uit zeer 
vCl'sc'h illendc groepen in de maatschappij, hoe daarin men· 
schen zitten, die speciaal begrip hebben van de pl'oouccnten
belangen, van fabrikantcn· en exporteursbelangen. Als men 
aan deze mcnschen den eisch stelt, dat zij gezamenlijk de best 
mogc]~ike aanbeveling- zullen moeten opmaken, gooloof ik, dat 
men d~H1l'medc een eisc11 s telt, dien men aan deze besluren 
niet, a JtJhmls zeker niet in den eersten t\id, stellen mag. Wan· 
noot' ik mededeel, dat de Regcel'in g en de departementsleiding 

Hllndeliug'cil. Ziltil1g~janl' 1037-]938. 

(Van Helsdingen. ) 
zelf met de .grootst mogelijke ZOl~ zoeken naar de bezet.t ing 
van de posten van voorzitter, ondervoorzitter en secretaris en 
zij hebben daarbij niet alleen de beschikkin g over het depar
tement zelf, maal' kom en ook in aa nraking met de geheelû 
bedrijfswereld, dan mag men niet van een om haar deskun· 
digheid uitgezochte ,groep , een maats<lhappelijk vrij heterogene 
groep \'an personen, verlangen, dat zij met elkaar kUI1J1Cn 
voldoen aan alle zware eischeu, welke het geachte lid zeI[ 
heeft gesteld. 

De Voorzitter: H ier lIl ede ZUil dp hel'lHldslagingen in twee· 
den termijn ook van de zijd e cl el' H.cgeering beëindigd, zoodnt 
tot de stem min geIl kan worden overgegaan . 

A a 11 cl e 0 I' cl e z ijn cl est e m 111 i n ge 11 b e t l' e f~ 
fende d e ontwerp-ol'donnantie I (st. 2) . 

De artikelen 1 e ll 2 VIlIl de ontwe t'p-ordonnanti e I worden 
achtereenvolgens r.ondel' hoofdt11 Uke stemm ing nangenom cn. 

De Voorzitter: A a 11 d eo I' cl ei , d,' IJ e h a n d e l i 11 go 
van h et a men cl e m e 11 t . W e y e r, c. s. 0 p a l' t. 3 
(s t. 6 ; zie Ha n d e l i n ge il blz. 42 ). 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
beginnen met een woord van lof te uiten voor de werkelijk 
zeel' knappe en verhelderende rede, die de Regeeringsge-
11I3chti gcle heeft gehoud en. Hij is el'in gesla ilgd de vrees 
VOOI' ambtelüke \'c l'stalTing, Jic ik ook in de commissies stcrk 
naar voren heb gebracht, cenigerrnate weg te nemen j toch i ' 
dit wel het minst geslaagde deel van zijn betoog, want de 
verschillende bezwaren, die hij tegen het amendement
Weyer heeft aangevoerd, zij n toch tenslotte ook voor een 
goed deel aan te voeren tegen het betoog van den Regee· 
riugsgemaehtigde zelf. De Regeeringsgemaehtigde heeft ge
zegd dat het departement ook zal uitzien naar geschikte 
palti culi"'e krachten; dat ju ist de groote kl-acht van h et. de
partement is, dut het vOO I·tcllll·cncl co ntact houdt met de 
parti culiere wereld en juist trH cht uit die parti culiere we· 
relcl krachten te betreJ<kcn, dïe eventueel lciding zull en moe· 
ten geven aan deze centl'llles maar dan zullen zijn ambte· 
naar. 

Ik begrijp dit niet erg "'oed, Mijnheer de Voorzitter! Wan
neer de Regeel'ing een argum ent ontleent aan de duurte 
van deze menseheu, dan vraag ik ot de finallcieele regeling 
als ambtenaar nu altijd goedkoopel' zal uitkomen d an wan
neer een particulier voor een reeks jaren bij de central es wordt 
betrokken. 

(De heel' S 0 a n g ko e p o n : )laa l' ook de eisch van 
objeebviteit !) 

Daarop kom ik zoo dadelijk. 
De heer W eyer wees er r eeds op, dat zoodl'a iemand umbte· 

naar wordt, daardoor a llerlei regelingen op hem van toepas
sing worden, .... , .... 

(De hecl' Roe p: Dat behoeft toch niet n 
......... waardoor het de vl'aag wOl'dt, of het totaal \'3n de 

financieele verplichtingen niet minstens even hoog wordt als 
wannpl'l' een pal·ticu lipl· VOOI' een l'eekR van j"H'en dmu'b\j be· 
trokken wordt. 'Vant de pensioenneering b.v, za l a l dadelijk. 
wanneel' de betrokkene een beetje lang leeft, zeel' groote kosten 
kunnen opleggen aan hei gouvernement. 

(De heer Ra el': ~'1en kan iemand toch in tijdelijken dienst 
nemen T) 

Zeker als da t de bedoelin~ is van de Re~ccring, dan zou men 
inderdaad in die richt ing iets kunnen bereiken. Doch ik geloof, 
dat de verschillende pel'sonen, die zouden worden losgenu:w.kt 
uit het particuliere bedl'ij l', ook als tijdelijk ambtenaar wel 
weder zoodanige voorcleelcn voor zich zullen bed ingen, dat het 
ten deze eigenLijk weinig vCl'schil zou ui tmaken. Z\j zullen ook 
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alweer een beroep doen op verlofsbepalingen cn dergelijke 
meel'. 

In de tweede plaats heeft de Regeeringsgemachtigde een be
l'Oep gedaan op de gevaren van deskundigheid, .en gezegd dat 
de deskundigheid op eeu bepaald gebied een bezwaar kan op
leveren voor' de deskuudigheid op ancl01' terrein. Dat kan 
inderda ad worden toegegeven . 

Maar geldt datzelfde bezwaar niet voor de ambtenaren, die 
op het een of andere terrein of deel van een bepaald gebied 
deskundig zUn en dus ook ten deze afhankclijk zijn van de 
voorlichting van andere personen ? En zal tenslotte iemand, 
die deskundig is op een van de gebieden, die verband houden 
met een van de centrales, zich niet gemakkelijker h.-unnen in
werken in de andere sferen dan iemand, die daal' volkomen 
vreemd tegenover staat als ambtenaar? Ik kan dit niet be
oordeelen, Ik wil uitcraard in deze vergadering niet beoordeelen 
de gestie van den vorigen voorzitter der Kapok·centl'ale, die 
hedenochtend in andere kwaliteit tot ons heeft gesproken, maar 
hij zal toch zelf ook in zijn waarnemingen gevoeld hebben het 
groote bezwaar, dat hij volkomen als vreemdeling stond tegen
over deze stof, terwijl het toch waarschijnlijk is te achten, dat 
wanneet' een deskund'ige op dit terrein, zich wetende voorzitter 
en plaatsvervangend voorzitter, zich los kunnen de maken van 
de vCThoud\ug ten deze, de zaken gaat bestudeeren, hij zich 
veel gemakkelijker zal kunnen inwerken in deze stof, 

Tenslotte - en dit acht ik het krachtigste argument, -
meen ik, dat inderdaad de verhoudingen tusschen den voor
zitter en de ambtelijke instanties, waarmede hij te maken 
heeft van de verschillende departementen, soepeler is, wan
neer hij ambtenaar is d'an wanneer dat niet het geval is. 
Maar, zou ik willen vragen: is dat van zoo ovel'Wegel1d 
belang, is niet dool' een wijziging ":lil de bepalingl' lI van de 
instructies, de rege\i.ng zoo samen te stellen, dat de Yerhou~ 
ding van deze ambtelijke instanties met den niet-am btenaar 
toch zoo goed mogelijk zfil zijn' Het groote voordeel, dat ik 
in dit amendement zie, is, dat daardoor de UOU\'eI'Ileur-Gene
raai een groote mate van vrijheid krijgt, dat Zijn Excellentie 
daardoor dus de beschikking zal krijgen over personen, 
mnbtenaren of niet, die voorgedragen wOl'den door de meest 
daarlJii betrokkenen, die uiteraard zooveel mogelijk rekening 
zull en houden met de belangen van de ccntrales zelf. 

De heel' Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik zal '-00" het 
amendement stemmen, omdat het mij toch altijd nog het beste 
voorkomt, dat men \-001' deze posten de ruimst mogelijke 
keuze zal kunnen hebben en die ruimst mogelijke keuze wordt 
het lUeest gewaarborgd door de aanneming van dit amen
dement. 

De heel' Van Mook, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! De rede van het geachte lid, den heer 
Van Helsdingen maakt mij duidelijk, dat ik zclf onduideliik 
ben geweest. SVa,nneel' ik gesproken heb van het verbinden 
van deskundige personen aan het departement ook in verband 
met de werkzaamheden van deze centrales, dan heb ik -
en ik meen, dat ik dat in mijn rede iu eersten termijn reeds 
beb gezegd - daarbij niet altijd en niet nitsluitend voor 
Dogen gehad de personen, die de functies vun voorzitter 
of ondervoorzitter zouden moeten bekleeden. Ik heb juist 
trachten te doen uitkomen, dat in die functies de deskundig
heid een rol kan spelen, mits die deskundigheid - ik zou 
haast zeggen - niet al te diep gaat en niet al t e groot is 
op een bepaald gebied. Van meer betcekenis is, dat de voor
zitter in nl gemeen en zin een goed~n kijk heeft op de binnen
landsche economische verhoudingen en een behoorlijke ken
ni s heeft van ollze exportpositie ('11 den afzet nlll de pro
ducten, waarom het gaat. 

Immers, die voorzitter zal in de eerste plaats het contact 
tusschen de vcrschilIende deskundige krachten, die in ,het 

(Directeur van Economische Zaken,) 
bestuur van ,oen centrale zitten en die de centrale in 
dienst neemt, alsmede de verschi llende deskundige krachten 
aan het depal'tement. en de verschillende diensten verbonden 
en de verschillende ol'gallisaties van deskundigen l die door een 
dergelijke centrale in het level1 kunnell worden geroepen, zoo· 
als de exporteUl'svel'eenig ing bij de kapok, op zoodanige wijze 
moeten leide,\ en tot stand brengen, dat daaruit de best moge
lijke beoordeeling van hetgeen men zal gaan docn en nood
zakelijk acht kan voortkomen. Ik geloof, dat een voorzitter in 
dit geval meer gewaardcerd zal moeten worden op zijn capa
citeit van voorzitter, dan op eenige deslmndigiheid. 

Uijnheer de Voorzitter ! Ik heb dus, wanneer ik spreek van 
het verbinden van een deskundig ambtenaar aan ons depar
tement vooral het oog gehad op hct verbinden van l,ersonen 
aan deze centrales met speciale deskundigheid, die deze cen
trales als hulp zullen noodig hebben, Ik heb verder voor oogen 
gehad, dat het departenient reeds beschikt - en vermoedeLU k 
van tijd tot tijd die krachten zal aanvullen - , over krachten, 
die uit 'het bedrijfsleven afkomstig zijn, gedeeltelijk uit de 
exporteurskringen, en die inderdaad die ,algemeene kennis 
bezitten, wclke noodzakelijk is om dergelijke lichamen met even
wichti~heid en goed resullJaat te leiden. 

Nu heeft het g'eachte lid zelf erkend, dat cle verhoudingen 
tot de verschillende dcpartementale diensten een zeer belang
rijk onderdeel VO l'llIen van de positie van den vool',Zittcl'. Nu 
kan men natuurlijk wel allerlei exceptioneele maatregelcn 
treffen om dat gemakkelijk te maken voor iemand, die daar
voor tijdelijk wordt benoemd, maar men moet toch niet 
onderschatten hoeveel gemakkelijker en eenvoudiger hct 
werk blijft, wanneer de voorzitter tevens ambtenaar is, 

(De heer Van Hel s cl i n gen: Heeft de "ool'Zittel' \":111 

de Nivas \'(:,cl lIIoci lijldl ed~1I het hoofd te bieden bü zijn , 'Pl'· 

schillende aanl'akingen, elie hij lloodzakelijk heeft.) 
Mijnheer de Voorzitter! De voorzitter "an de Nivas heeft 

praktisch gecn aanraking met de verschillende diensten van 
het departement, waarmede dc hicr bedoelde voorzitter juist 
wel zeel' veel in aanraking zal komen, De voorzitter van de 
Nivas is voorzitter van een verkozen organisatie met een 
regeeringscommissaris, die daarvoor speciaal is aangesteld. 
Men moet niet vergeten, dat het onderzoekingswerk, laat ik 
het zoo noemen, het pl'oefstationswerk, dat de c.entrales moeten 
doen, gedaan zou kunnen worden door een apart proefstation 
dool' de centrale te hekostigen, maal' dat dat toch wel ZOli 

leiden tot kosten, die eenvoudig niet betaald zouden kunnen 
worden en dat dus dat werk in wezen gedaa n zal worden 
door al de instellin gen, elie aan het departement van Econo· 
mische Zaken zijn verbonden en ik noem dan de dienst VOOI' 

IUl1dbouw en visscherU, de afdeelillg nijverheid, het kantoor 
voor den handel en zelfs de handelswaarnemer in de Vereenigde 
Staten, die regelmatig zal moeten medewerken. De aaLraking 
met al deze diensten en personen zal veel eenvoudiger gaan , 
wanneer de voorzitter in departementaal verband zit. Boven· 
dien komt hier bij, dat het secretariaat in ieder geval niet ge· 
splitst kan worden in allerlei kleinere secretariaat jes met een 
overmatige personeelsbezett ing, zoodat dit thans geheel jn één 
verband blijft en niet moet komen te staan onder viel' buiten 
eenig departementaa l verband staande voorzitters, Ik meen, dat 
deze overwegingen sterk genoeg zijn om àe annneming van 
bet amendement te ontraden. 

Ik zou hieraan bovendien nog willen !.oevoegen, dat het 
amendement zelf veel verder gaat, daar lIet ook een procedUJ'c 
voorschrijtt. 

Ik heb zelf het genoegen gehad voorzitter te zijn geweest 
van de kapokcentralc en ik ben ervan overtuigd, dat het voor 
een bestuur van een centrale wel uitermate moeilijk zal zijn 
- tenz~i het zich geheel overlevert aan den raad, die van 
departemcntswege wordt gegeven - om een voordracht op 
te stellen, die inderdaad aan aUe eischen voldoet, welke men 
aan een voorzitter moet stellen. Dat bestuur zou onderzoek 
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Ordonnanties aetilerische oliën, cassave-producten, harsen en tabak 1937 (Ond. 8 2 ). 

(Weyer.) 
moden uocn IH1Hr allerlei personen, die daarvoor in .Ulll · 

mel'ldng Jo:olH.1en kunnen komen, bet zou zich rekenschap 
Illodell g'C'\'cn van de eigenschappen dier pers nen en de 
met hoden, WH a rO}) zU zouden moeten samenwerken met de 
verschillende departementsinstant ies. Kortom ik geloof, dat 
wallll Ct' I' 11lC'1l zich zutJe ee ll bestuur goed voor oogen stelt, 
zooals !Je! hcst <Jat llit vC ltcg'cnwoordigcl's nll1 bcvolkings-, 
fa hdka ntcn- ell ('xportcul'sbe langen. men het een eisch s lell 
die te H'l' ganl. 

( D(' heel' \V c y C 1': lIet zal komen te staan \'001' andere 
problemen. die heel wat moeilijker zullen zijn op te lossen 
da n dit.) 

Dit is cen nln de ernstigste pl'oblemen, wanneer men 
zich stelt op de basis van de yoorstellers van het amende
men t, \\ '8 1U1CCl' men dus een zoo deskundig mogelijk persoon 
wil hebben, dien men du n, ik zal niet zeggen bij voorkeur, 
maal' dlill 10c11 gaarne in het particuliere zoekt en VOO l' dat 
\ro rk, h twclk dagcl.ijksche toewijding eischt, moet kunnen 
'Tijlnaken. 

\'\' mlllrcl' de yoorstellcrs een zekere mate vun vrijheid wen
SChelI, ZUil ik zeggen, dan moeten zij deze zaak geheel aan den 
UOUVCl'l1cul'-Ucncl'aal overlaten. Ik herhaal echter, dat de 
è.ug'umcnt cll, die ik zQoeven heb ,aangehaald en die de Uegeering 
ertoe l1cbbcn bewogen om art. 3 lid 1 aldus op te nemen, naa r 
!!lij n g'c \'oe!cn ZOOdH lli g klemmend zijn, da t een verandering 
daarnlll dool' de Reg'cel'ing niet gaarne zou worden onder
steund. .Ik }{(111 alleen nog ernaa r yerwij zc ll. dat de cl'nui ng, 
opgcdaml met de kapokc:cntl"ale, zeker geen aanwij zing geen, 
dat eell vel"ande j'ing noodzakelijk zou z\jn , integendeel. de 
~a.mcnwcl"kin~ \l\sschcn d.ie rcntrale l'n haal" opeen \'olgende 
yoorzitters1 zoomede die tusschen de voorzitters en de part icu
J ic"c bchlnghcbbenden, is zoo goed geweest als men van een 
beginnend lichaa m onder moeiJijke omsta ndigheden maar 
eell igszins mocht \·cl"wachten. 

Dl' heet· 'W€yer: I-l iCt, wordt toch geen yel'i1ndering. doch 
;,llel'11 rcn ZCl\('I'C mate nlll \Tijheid voor den GOll\'C'l'IlClI1'4 

{h.'Jll'l'ëllll Ilepll'it? 

))e Voorzitter : WCllscht de eerste onderteekenaur van de 
amendementen nog het woord? 

De heel' Weyer: Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

])e Voorzitter: Dan knn tot SLer\]111ing worden overgegaan. 

H eL amendement-Weyer c.s, op art. 3 vun de onLwel'p
ordonnantie 1 wordt in stemming gebracht en verworpen 
Ol et 5 stemmen vóór en 9 stemmen tegen. 

Y ó ó r stemmen d e leden: Hoep, \ Veyer, E taanw, Van 
Helsdingen en Verboom. 

l' e g e 11 stemmell ue Jeden: Sosrohadikoesoemo, Soe
tal'djo, Thalllrin, Kan, ~oangkoepon, Kasimo, \OYhvoho, 
Kartowisastro en de Vool'zjtter. 

De a r tikelen 3 tot en met 22 van de ontwerp-ordonnantie I, 
zoomede de ontwerp-ordonnantie in haar geheel, worden 
achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : 1\ a n d eo r d e zijn des tem min gen 
betreff ·e nd e d e ontwe rp -'ordonna nti es II, III 
en JlT (st. 2) . 

Mag ik aannemen, dat de !tmendementen-Weyer c.s. op de 
overige ontwerp-ordonnanties worden i ngetrokken? 

))e heer Weyer: I nderdaad, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: De <l lII cndelllcntcn-\Veyer C.S., vervat in 
st. 6, voorzoow'r d ie betrekkin g hebben op de ontwerp
ordonnanties H , ur en 1\', z,ijn doo l' de onderteekenanl's 
ingetrokken en maken del'hal.ve geen onderwerp van beraad
slaging of stemmin g meel' uit. 

De ontwerp-ordonnanti es H, III en IV worden aehter een
\'olge ns zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: B ehoud ens onvoor7.i ene omstandigheden zal 
d e r(>l'stvol'gendc ve t'g',H1 E' l'ing van het Co ll ege plaats vinden 
op Dinsdag 23 Novel1l!)(' !' H. S. 

De YCl'gadel'ing wordt te 1.1 0 llur n,111. geslo t en. 



., 
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lOde VERGADERING - 23 NOVE~mER 1937. 

Ingekomen stukken. 

10de VERGADERING. 

Vergadering van Dinsdag 23 November 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag. ) 

Ingekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen 
op verlenging van den termijn, gesteld voor de afdoewng van 
de ontwerp-ordonnantie vreemdehngenarbeJd (Ond. 9 8). -
Invoerordonnantie zwavelzure ammoniak 1937 (Oud. 96).
Nadere aanvulling Overtochtsreglement (Ond. 88) . - Hooger 
beroep van civiele landraadvonnissen (Ond. 90). - Sterk
werkende geneesmiddelen-ordonnantie (Ond. 4 7 ). 

Voorzitter : de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 14 leden, te weten de 
leden: 

Blaauw, C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdingen, De 
Hoog, Kan, Kartowisastro, Kasimo, Roep, Soangkoepon, 
Soetlll·djo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom en Weyer. 

Regeeringsgemaehtigden de heeren : Enthoven, Van Mook 
en Offringa. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. De volgende op leden betrekking hebbende beschei
den: 

1. Mededeeling van den heer A. J . Pronk, dat hij wegens 
vertrek naar het buitenland van 21 dezer tot eind Maart 1938 
nfwezig zal zijn. 

2. Mededeeling van den heer G. A. Ph. Wey.er, dat hij 
aau den Gouverneur-Generaal ontslag als lid van den Volks
raad heeft verzocht met ingang van 15 December 1937. 

3. Bericht van verhindering wegens ziekte van den heer 
Wiwo/IO. 

De bescheiden worden ter inzage gelegd ter secretarie 
van den Volksraad. 

B. De volgende Regeeringsbri even en -beschikkingen: 

1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 12, 
17 en 18 November 1937 Nos. 15, 17 en 14, ter aanbieding 
van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot regeling van den invoer van 

zwavelzuren ammoniak (Ond. 9 6); 
b. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een be

sluit van den gemeenteraad van Manado tot wijziging van 
de voorwaarden eener geldleening (Ond. 9 7 ) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie betreffende het verrichten van 
arbeid door vreemdelingen (Ond. 9 8 ). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 11, 
11, 11, 12 en 15 November 1937 Nos. 25, 26, 28, 18 en 8, 
houdende mededeeling, dat zijn vastgesteld 
a. de ordonnantie houdende herziening van den 18den titel 

van het reglement op de strafvordering (Ond. 84); 
b. de ordonnantie tot regeling van de verplichtingen van de 

in de voormalige gewesten Preanger-Regentschappen en 
Batavia gelegen regentschappen tegenover de provincie 
West-Java met betrekking tot de door die voormalige 
gewesten aangegane en door de provincie overgeno· 

Hnndelingen. Zittingsja.ar 1937-1938. 

men leeningen, al!'imede wegens dool' de provincie 
West-Java aangegane schulden ten behoeve van de vol
tooiing van den bouwen vernieuwing van aan die regent. 
schappen in beheer overgedragen pasars en werken 
(Ond. :;8) ; 

c. de ordonnanties strekkende tot de oprichting van centrales 
VOor aetherische oliën, cassave-producten, harsen en tabak 
(Ond. 82); 

d. de ordonnanties onderscheidenlijk tot instelling van de in 
het reglement op de godsdienstige rechtspraak voorziene 
beroepsinstantie voor beslissingen van godsdienstige rech
ters en tot nadere wijziging van de instructie voor de 
Gouvernements landmeters en als zoodanig fungeerende 
personen (Ond. 6 7) ; 

Q. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de rubber
aanplant-ordonnantie (Oná. 8:;). 

3. Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 8 No
vember 1937 No. 2376jA betreffende mededeelingen van den 
heer Wirjopranoto over tegenwerking van de Parindra door 
het bestuur in Besoeki. 

4. Als voren van 11 November 1937 No. 2402jA, houdende 
rectificatie van een Regeerulgsantwoord nopens mishandeling 
van een zekeren Amat door de politie. 

5. Als voren van 17 November 1937 No. 2446a[D betref
fende voortzetting van de importeurslicentieering t.a.v. glas, 
glaswerk, emaillewaren, rijwielen en rijwielonderdeelen. 

6. Als voren van 19 November 1937 No. 2456jA, houdende 
mededeeling, dat de heer G. A. Ph. Weyer ter kennis van 
den Gouverneur-Generaal heeft gebraeht, dat hij met ingang 
van 15 December a.s. ontslag als lid van den Volksraad wenseht 
te nemen. 

7. Beslnit van den Gouverneur-Generaal van 5 November 
1937 No. 37, houdende machtiging, krachtens artikel 105 l.S., 
aan den Directeur van Financiën om te beschikken over de 
uitgetrokken fondsen voor een afdeelingshoofd bij het Bezol
digingsbureau. 

8 Als voreu van 5 November 1937 No. 38, houdende mach
ti gi~g, krachtens artikel 105 l.S., om te beschikken ov~r de 
uitgetrokken fondsen voor de personeelSVOOl'Zlcnmgen b1J den 
Kadastralen dienst. 

9. Als voren van 5 November 1937 No. 48,. houdende 
aanwijzing van de hoofdplaats van de ond.erafdeehng Boven
Digoel als verblijf voor Soekarna AtmadJa. 

10. Als voren van 10 November 1937 No. 37, houdende 
o.a. het belasten va n J . Ramaer met de functiën van Alge
mCCl1C Secretaris van het Gouvernement van Nederlandsch
Indië. 

11. Als voren van 12 November 1937 No. 19 houdende 
aanwij zing van plaatsen in de residentie Molukken, waar
binnen het oponthoud en het reizen aan categorteen van per
sonen alleen geoorloofd is, wanneer zij zijn voorzien van een 
paspoort. 

12. Als voren van 15 November 1937 No. 10, houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 l.S., aan den Directeur van 
Financiën om te beschikken over de Ultgetrokken fondsen 
voo r een inspecteur van Financiën in algemeenen dienst. 

13. Als voren van 15 November 1937 No. 20, hondende 
ontheffing van G. J . van Lonkhuyzen van het lidmaatschap 
van de pensioenscommissie voor particuliere werknemers. 

14. Als voren van 16 November 1937 No. 27 tot het 
belasten van Mr. L. W. H. de Leeuw met de flIDctie van 
DirecteUl· van Justitie voor den duur van de afwezigheid 
van den tegenwool'digen functionaris. 

De snb 2 t jm 14 genoemde stukken worden ter inzage 
gelegd ter Secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kennisneming ontvang~n beschei,den: 
1. Brief van de Com missie voor de Hijksllltgaven lllt de 

Tweede Kamer der Staten-Generaal va n 22 October 1937 
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Ingekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging vall den termijn, gesteld voor de afdoening 
van de Olllwerp-ordonnantie vreemdelingenarbeid (Ond. OS) . - Invoerordonnantie zwavelzure ammoniak 1937 (Ond. Ofl ) . 

- Nadere aanvulling Overtochtsreglement (Ond. SS). 

(Voorzitter. ) 
ter aanbiedjng van 2 exemplaren van haar verslag over de 
verslagen der Algemeene Rekenkamers in Nederland en 
Nederlandsch-Indië over 1935. 

2. E en uittreksel uit de tijdelijke regelingen van Japan 
betreffende de licentie voor den impor t en ~xport, aange
boden dool' den Japanschen Consul-Generaal. 

3. Mededeeling van den Regeeringscommissaris voor de 
Bestuurshervorming in algemeen en dienst van 5 November 
1937, dat de Regeeringscommissaris voor de Bestuurshervor
ming in de Groote Oost zich naar zijn standplaats Makassar 
heeft begeven. 

4. Besluit van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
vau 4 November 1937 No. BR 6/36/11, houdende goedkeuring, 
dat gedurende verschillende tijdvakken in 1936 ten behoeve 
van de registratie en classificatie van bevolkingsrubberaan
plantingen in het gewest Oostkust van Sumatra dool' de leden 
der Gewestelijke Rubbercommissie is gebruik gemaakt van 
de gewestelijke vaartuigen. 

5. Besluiten van den Directeur van Binnenlandsch 
Bestuur tot het doen van uitgaven uit de opbrengst van bet 
bijzonder uitvoerrecht op bevolki ngsrubber. 

6. Kwartaalcijfers over den economischen toestand der 
Inheemsche bevolking op Java en Madoera, aangeboden door 
het departement van Economische Zaken . 

7. Brief van het comité tel' bcwaking van prijs- en loon
peil van 16 November 1937 ter aanbieding van een nota met 
betrekking tot het verschil in de indexcijfers van de kosten 
van levensonderhoud van het Centraal Kantoor voor de 
Statistiek en genoemd comité. 

8. Motie va n den Oud-Kweekscholieren-Bond te Bandoeng 
houdende protest tegen de strekking van de rede van het 
Volksraadslid R A. A. Sosrodiprodjo, gehouden in de v 
gadering van den Volksraad, over de school opzie 
hoofdschoolopzieners. 

9. Betuiging van adhaesie door den regentschapsraad van 
Garoet aan de motie van clen regentschapsraad van Madja
lengka betreffende wijziging van artikel 20 van de regelen 
voor het beheer van Inlandsche gemeentecredi etinstellingen 
in provinciën op Java en Madoel'a. 

10. Moties van het comité Oom.t Islam te Kent jong en 
van het "Comité Menentang Ordonnantie Pendafturan Per
kawinan" betrekking hebbende op de ontwerp-ordonnantie 
op de ingeschreven huwelijken . 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

D. De volgende boekwerken: 
1. "Het onderwijs in het jaar 1936 ". 
2. Verslag over de werking der theerestrictie gedurende 

het vierde l'estrictiejaar. 

De boekwerken worden opgenomen in de boekerij van den 
Voli!:sraad. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s d e bes li ss i n g 
over de vraag of ten aanzien van h et ont
w e r p ,,0 r don n a n tie V ree m del i n ge n a r
beid" (Ond. OS) en het ontwerp "Invoer
or don n a n tie zw a vel z ure am m 0 n i a k 1937" 
(Ond. Ofl ) overeenkomstig artike l 17 Regle
ment van Orde bij den Gouverne ur- Generaa l 
op verlenging van d e voor de afdoening 
van deze ontwerp-ordonnant i es geste ld e 
termijnen zal worden aangedrongen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnan
ties ni e t bij den Gouverneur-Generaal op verlenging 

(Voorzitter, Blaauw.) 
van de voor de afdoening gestelde termijnen za l worden 
aangedrongen. 

De Voorzitter: Het commissie-onderzoek betreffende onder
werp OS wordt gesteld op 7 Dccember a.s. 

Aan de orde is het voorstel tot recht
streeks<lhe openbare behande lin g van de 
o n·t wel' p - 0 r don n a n tie tot l' e ge l i n g van den 
i n v 0 e r van z w a vel z ure nam m 0 11 i a k. (0 n d. (Jfl. ) ... - _______ _ 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt tot rechtstreeksche open hare behandeling besloten. 

De Voorzitter: De openbare behandeling van Ond. Ofl 
zal straks plaats vinden. 

Aan de orde is de behandeling van de 
on t wel' p - 0 r don n a n tie tot n a der e a a n v u 1-
1 i n g van het "R e g 1 e men top d e t a e ken n i n g 
van overtocht naar Neder l audsc h-Indi ë 
en omgekeerd ten laste van de Indische 
beg l' 0 0 tin g" (I u dis c hSt a a t s b 1 a d 1916 N o. 
605) (Ond. SS), a ls gewijzigd bij Nota van 
Wij z i g i n gen (s t. 6). 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wij
zigi en, wordt zonder beraadslaging ·en zonder hoofdelijke 

ing aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo l' dei s de be h a n d e
l ing va n de ontwc'rp-ordonnantic tot re
geling van den invoer van zwave l z ur e n 
ammoniak. (Ond. Of. 

Het woo\'d is aan den heer Blaauw. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb niet 
het woord gevraagd. 

De Voorzitter: Naar aanleiding vau het rondschrijven aan 
de leden van 15 November jJ. (No. 2878), waarin werd ver
zocht om uiterlijk op Vr\jdag 19 dezer bij den Secretaris 
mededeeling te doen van alle vragen van feitelijken aard eu 
eventueele voorstellen tot wijziging van artikelen, waartoe 
de bestudeering van het ontwerp aanleiding geeft, heeft U 
schriftelijk eenige mededeelingen gedaan, die ondershands 
aan den Regeeringsgemachti gde zijn doorgezonden . El' is 
echter geen Gedelegeerden-verslag verschenen, zooda:t te ver
wachten is, dat de schriftelijk, ondershands verzochte inlich
tingen nu ook in het openbaar zullen worden gevraagd, zoo
dat de Regeering daarop in het openbaar kan antwoorden. 

De heel' Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb inder
daad schriftelijk eukele bezwaren voorgebrnoht. Ik heb daa.r
bij tevens verklaard, dat ik in de openbare vergadering van 
het woord zou afzien, indien de geachte Regeeringsgemach
tigde bereid zou worden gevonden, schriftelijk op mijn op
merkingen te antwoorden. 

Nu de geacht~ Regeeringsgemachtigde heeft doen weten, 
dat hij daartoe niet bereid is .. ........ .. 

De Voorzitter : Het is den Regeeringsgemachtigde niet ge
vraagd. De bedoeling der procedure was alleen, dcn Re
geeringsgemachtigde in dc geIegeILheid te stellen zich voor te 
bereiden, opdat, wanneer srouiftelijk gestelde vragen in het 
openbaar zouden worden herhaald, het collcge daarop direct 
antwoord zou kunnen krijgen . 
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(Blaauw, Kasimo.) 
De heer Blaauw: Zeker, Mijnheer de Voorzitter, als 

ik de vragen in het openbaar stel, zal de Regeeringsgemachtigde 
danrop kunnen antwoorden. Ik had gedacht, dat de procedure 
llOg vereenvoudigd zou kunnen worden, doordat ik de vragen 
schriftelijk stelde. Als ik daarop namelijk schriftelijk al1t
woord zou ontvangen, zou dit tot gevolg kunnen hebben, dat 
ik van het woord zou afzien. 

Toen ik van den Secretaris van del1l Volksraad de mede
decling kreeg, dat de Regecringsgemachtigdc op mijn vragen 
zou antwoorden wanneer ik ze in bet openbaar herhaalde, had 
ik het voornemen, dit dan maal' niet te doen, maal' nu mij 
de gelegenheid wordt geboden het woord te voeren, zal ik 
ertoe overgaan om, hetgeen ik schriftelijk onder de aandacht 
van de Regeering bracht, thans ook mondeling voor te 
brengen. 

Ik heb een opmerking gemaakt over het cijfer .) " in den 
aanvang van artikel 1. Er is maar één lid in artikel I, 
200dat het cijfer ,,1 " dient te vervallen . 

Ad sub a van art. 1. Het is niet fraai, in een ordonnantie 
te verwijzen naar een beschikking vun een ambtenaar voor 
de definitie van een begl'ip. Dit geeft ook vcnvul'ring, 
wanneer die ambtenaar zijn beschikking gaat wijzigen j die 
wijziging geldt dan niet voor de begripsomschrijving in de 
ordonnantie. Ik zou er daarom de voorkeur aan geven, de 
omschrijving, die de ambtenaar in zijn beschikking gebruikt 
heeft, in de ordonnantie zelf over te nemen. 

~\d art. 7. Het is denkbaar, dat de misdrijven, vooral die 
genoemd ill lid 2 van dit artikel, gepleegd worden door een 
rechtspersoon - b.v. het "in voorraad hebben". ] k mis 
derhalve de gebruikelijke regeling voor dergelijke gevallen; 
zoo als de redactie thans luidt, gaan rechtspersonen vrijnit. 

De heer Kasimo: Mijnheer de Voorzitter! Naar aanleiding 
van het voorliggend ontwerp zou ik gaarne een opmerking 
willen plaatsen. In de Memorie van Toelichting staat, dat 
met ingang van 1 Junual'i a.s. de prUs van zwavelzure 
ammoniak verhoogd zal worden tot f 7 pel' 100 kg. Naar aan
leiding hiervan zon ik een enkele vraag aan den geachten 
Regeeringsgemaehtigde willen stellen. Het is uiet lang na 
zijn instelling dat de Landbouwvoorlichtin gsdienst op ver
schillende plaatsen onderzoekin.gen begon in le stellen 01Il na 
te gaan of de product ie vau padi of andere gewassen op 
bepaalde grondsoorten zou ztin op te voeren daal" het gebruik 
van kunstmest. 

Toen dank zij deze onderzoekingen uitgemaakt kon wor
den, welke kunstmest op een bepaalde grondsoort geschikt is, 
kon met de pogingen begon.nen worden, het gebl'uil~ van kunst
mest ingang te doen vinden onder de lnlandsche landbouwen
de bevolking. Dit gin g niet ~emakl{Cl~ik, hetgeen te begrijpen, 
is, gezien den aard ·van den tani, maal' dank zij de onvermoei
de pogingen van den Landbouwvoorlichtingsd ienst is men erin 
geslaagd il1 verschillende streken het gebmik van kunstmest 
ingang te docn vinden. Zoo wordt jaarlijks alleen reeds in het 
gewest Soerakarta t-en totale hocveelheid van meer dan een 
paal' honderd quintaal zwavelzure ammoniak verbruikt voor 
dc bemesting van uien cn ook in de Preanger wordt voor de 
bemesting van aardappelen en kool en zelfs padi bovengenoClnd 
kunstmest dool' den. tani aangewend. 1\1aa1' de toepassing van 
kunstmest door den tani is tenslotte een kwestie van renta
biliteit. Het is vrijwel altijd mogelijk op een bepaalde gronu
soort door toediening van kunstmest dc productIe van padi 
en u:1dere gewussCl1! op te voeren. Men neemt daarvoor de 
kunstmest die met het oog op de gesteldheid van dcn grond 
daarvoor het meest geschik-t is, maar het blijft de "raag, of 
c1it rcndabel is. Dit bangt uiteraard af van van de prijsver
houdin.gen, dus Vlln den prijs van knnstmest en van de 
waarde van het product. Wanneer de prijs van de kunst
mest van dien aard is, dat de meerdere productie in geld 
gewaardeerd de kosten VOor de bemesting overtreft, dan zal 

(Van Hel&:iingen.) 
men er zeker toe overgaan om kunstbemesting toe te passen, 
maar wauneer dit niet het geval is, dan ziet men val1 deze 
bemesting af. 

Nn zal blijkens de Memorie van Toelichting de prijs van 
zwavelzure ammoniak per 1 Januari a.s. worden verhoogd 
van f 6 tot f 7 per quintaal en ik iou nu den geachten Re
geeringsgemachtigde willen vragen, of die verhooging naar 
zijn meening geen schade zal doen aan het gebruik van deze 
kunstmest door de tani 's. Tenslotte gaat het bij hen in hnn 
kenter bedrijf om centen en dan kan een prijsverhooging 
van f 1 per quintaal reeds zoodanig werken, dat vele tani 's 
daardoor van het gebruik van kunstmest gaan afzien. 

Ik zou voorts gaarne vernemen, of de Regeering van tevoren 
het oordeel heeft ingewonnen van deskundige overheids
organen, zooals de diensten voor landbouw en visscherij en de 
provinciale landbouwvoorlichtingsdiensten. Ik acht deze zaak 
van groot belang en daarom vestig ik gaarne de aandacht van 
den geachten Regeeringsgemaehtigde hierop. Dat wat ik 
daareven zei, geen louer theorie is, moge ik toelichten aan 
de hand van opgedane ervaringen. In het zuidelijk deel van 
het gewest Soerakarta vond v66r de jongste crisis het gebruik 
van kunstmest ll .l. van Superphosfaat r eeds op vrij groote 
schaal toepassing. Toen echter door de crisis de prijs van 
de kunstmest weliswaar omlaag ging, doch de val van den 
padiprijs nog veer grooter was, was de bemesting niet meer of 
nauwelijks rendabel en zagen vele tani 's van !het gebrtnk 
hiervan af, zoodat oog maar door weinigen gebruik wordt 
gemaakt van fosfaatbemesting. Dit wijst er op dat een vel'
hooging \'an den prijs van kunstmest ertoe kan Jeiden, dat 
de t ::lIli's duarvan geen gebruik meer zullen maken hoewel 
zij dit reeds vele jaren deden. En wanneer zij eenmaa l weel' 
van het gebruik van J..-unstmest hcbbcri afgezien kost hct later 
zeer veel moeite deze toepassing weel' jnganCJ' te doen vinden. 
Dit is uaar mijn meenin.g niet in het belang van den Inheem
schen landbouw en daarom wil ik gaarne deze l,westie ondel' 
de aandacht der Regeering brengen. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzittel·! De 
bestudecrin g dezer stukken heeft mjj aanleiding gegeven tot 
!het stellcn van enkele vragen, die ik reeds van tevoren aan 
den geachten Rcgeel'ingsgemachtigde heb doen toekomen, 
opdat hij hl. de gelegenheid zou zijn, in verband met de 
snelheid, waarmede deze aangelegenheid moet worden afgedaan, 
hierop dadclijk te antwoorden . Ik zal in hoofdzaak volslaan 
met die vragen hier in het openbaar in een cenigszins andere 
volgorde te 1101'halon., opdat de geachte Regecrinbrsgemaclhtigdc 
IU\j hierop van antwoord kan dienen. 

De eerste vraag, die ik zou willen stellen luidt, waarom 
het onderhavige ontwerp zoo laat bij den Volksraad is inge
diend, n.l. slechts twee weken vóór het einde c1er bedoelde 
contingenteering. Had dit ontwerp niet eetdel' kunnen wor
den voorbereid, zoodat de Volksraad wat ruimer tijd van 
voorbereiding en behandeling zou hebben gehad I 

De tweede VI'aag is: Tot welke andere eontingenteerillgen 
op grond van de Crisis-invoerordonnantie ]933 is overge
gaan en wanneer zullen die regelingen afloopen? Zullen 
eventueel ontwerp-ordonnanties tot verlenging daarvan dan 
eerder dan twee weken vóór afloop van de contingenteering 
aan het oordeel van den VolksI·aad worden onderworpen j 

Gelijktijdig met de invoerordonnantie van zwavelzure am
moniak 1937 is blijkens de toelichtiug, die wij te dien aanzien 
hebben ontvangen, vastgesteld de invoervel'ordening mieren
zuur 1937. eveneen_ geldend tot en met 26 November 1937. 
Ligt het nu in de bedoeling, zou ik willen vragen, ook die 
contingenteering te verlengen en zoo ja, wanneer is dan een 
ontwerp-ordonnantie terzake te verwachten j Het is ten deze 
lntusschen zoo laat geworden, dat verondersteld mag worden, 
dat deze contingenteering blijkbaar niet zal worden verlengd, 
want anders zouden de stukken den Volksraad reeds moeten 
hebben bereikt. 
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IllVOel'ordollnantie zwavelzure ammoniak 1937 (Ond. 06). 

(Van HeJsdingen. ) 
Mijn vierde opmerking is, dat mij niet dnidelijk is gewor

den de reden, waarom indertijd in J anuari de contingentee
ring terzake is ingedien.d. De Regeering beroept zich op 
de verschuiving, die in de verhoudingen heeft plaatsgehad 
vóór 1937. Doch wanneer wij het bijgevoegde staatje nagaan, 
dat de Regeering heeft overgelegd omtrent den invoer van 
zwavelzure ammoniak (statistieknummer 358) over de jaren 
1929 tot '1937 en t.a.v. 1937 alleen over de maanden Januari 
tot Juli, dan zien wij, dat de verschniving reeds veel eerder 
plaatsvond, dan in de jaren 1936-1937, n.l. in 1933. Waar
om, zou ik willen vragen, is destijds de contingenteering 
niet toegepast geworden 1 Sinds 1934 valt bij den invoer uit 
Nederland weder een stijgende lijn te constateeren, doch 
een belangrijke stijging voornamelijk in 1936 en zeer sterke 
stijging in het eerste halfjaar van 1937. Hoe kon dan, zou 
ik verder willen vragen, in het begin van 1937 nog worden 
gevreesd, dat de Nederlandsche industrie zou worden uit
geschakeld 1 

Geheel anders is het motief, dat de Regeering laat gelden, 
dat deze contingenteering ook ten bate is van de bevolking 
zelf, aangezien daardoor de Regcering gelegenheid heeft 
gehad om al vast de prijzen terza,ke vast te stellen, waardoor 
dus de prijs, die in Ned.-Indië voor deze meststof wordt 
aangelegd, belangrijk lager is komen te liggen dan de prijs 
daarvan elders, dan de wereldprijs. 

De vijfde VI'aag is de volgende. Kwamen op 27 Januari 
1937 voor contingenteering alleen in aanmerking de landen: 
Engeland, Vereenigde Staten en Dnitsehland naast natuurlijk 
Nederland, of bedoelt de contingenteering dien landen alleen 
een zekeren afzet te verzekeren en wordt het meerdere 
aan andere landen na bekomen vergunning' ten deze vrijgc
laten ' Men zou kunnen zeggen, dat uit den staat, die over 
de """"te zes maanden van 1937 is ovcrgclegd, wel blijkt, dat 
ook voor andere landen de invoer van deze stoffen vrijgela
ten was, doch dat behoeft volstrekt niet daarvan het gevolg 
te zijn. Het hangt alleen maar el' van af, in welke maand de 
aantallen kilogrammen in dat halve jaar van 1937 in 
Indië zijn binnengekomen. Ik zou erop willen wijzen 
dat het niet duidelijk is uit de stukken of Canada ook 
tot Engeland wordt gerekend. De terminologie is ten deze 
niet erg duidelijk. In de Memorie van Toelichting wordt 
telkens gesproken over Engeland, terwijl hier in het staatje 
gesproken wordt van Groot-Brittannië en Canada afzonder
lijk, zoodat volgens dezen staat Canada niet begrepen schijnt 
te zijn in de aandniding Engeland. Men treft dan Canada 
aan met f 50000 kg; die invoel' is dus opgeroopen. Singapore 
daarentegen beeft in 1929, 69885 kg ingevoerd en in het 
eerste halfjaar van 1937 was het 13509 kg. Beteekent dit, 
dat in Januari dat totaal van 13509 kg is ingevoerd en dat 
daarna u iets meer is geïmporteerd of is het in den loop 
der verschillende maanden veel minder geweest 1 

Om welke redenen komt Groot-Brittannië blanco voor op 
dezen staat voor de maanden Januari t fm Juli, de Vereenigde 
Staten slechts met 150000 kg en Duitschland slechts met 
3 861008 kg 1 Beteekent dit, dat deze landen aan welke ten
slotte de contingenteering eigenlijk tot baat moest zijn, tot 
nu toe niet zoo verbazend veel baat daarbij gevonden hebben, 
tenzij de aandeelen dezer land'l,n zeel' belangrijk lager ziin ge
weest, dan in de jaren 1929 en 1930 bet geval is geweest. 

De volgen.de vraag is deze: Volgeus de Mcmorie van 
Toelichting zal de Nederlandsche stikstofindustrie den groot
handelsverkoopprijs van f 7 pel' 100 kg voor Java hoofdhavens 
handhaven, gednrende de volgende contingenteeringsperiodc. 
Hoe groot die, krilchtens regeeringsverordening te bepalen tijds
duur zal zijn, is echter niet aangegeven. Kan de Regeering 
hieromtrent alsnog mededceling verstrekken! Zijn alle indus
trieën, die zwavelzure ammoniak in Nederlandsch-Indië in
voeren, bij dat internationaal stikstof kartel aangesloten lOok 
de oostersehe, als Japan, P.enang enz' Daarover rept de 

(Directeur van Economische Zaken.) 
Regeering ook niet. Als deze landen een bepaalde contingenr 
teering toegewezen krijgen, wordt 'dit dan ook gegrond op dien 
prijs van f 7Y 

De negende vraag is : 
Zal de contingen.teering worden beëindigd, zoodra de groot

handelsverkoopprijs van de Nederlandsche stikstofindustrie 
stijgt boven dien in omliggende landen 1 

En vraag 10 luidt: . 
Van welken. aard zullen de bepalingen zijn, welke ingevolge 

artikel 3 krachtens regeeringsverordening zullen worden ge
geven 1 Zal 66k van die bepalingen aan den Volksraad mede
deeling woraen gedaan, onder vermelding van de motieven 1 

Tmlslotte nog de volgende vraag: 
De voorlaatste alinea va" de Memorie van Toelichting slaat 

klaarblijkelijk terug op art. 2 lid 2. Is het dus mogelijk, dat 
ook onder de gelding van de ordonnantie de contingentee
ring niet wordt toegepast als de door de regeeringsverorde
uing beheerschte perioden geen aaneensluitende perioden 
zijn 1 Zoo dit de bedoeling is - zooals in zekeren zin ook 
geldt ten aanzien van de hondsdolheid-ordonnautie e.a. - is 
het dan niet betel' deze bevoegdheid afzonderlijk in een be
paald artikel te regelen 1 

Mijnheer de Voorzitter! Tenslotte nog enkele opmerkingen 
over de artikelen . Mijn eerste opmerking hierover gaat in 
dezelfde richting als die van den heel' Blaauw. In artikel 1 
wordt ter definieering van "zwavelzure ammoniak)) verwe
zen naar een beschikking van den hoofdinspecteur del' LU.A. 
Naar het mij voorkomt is dit een minder gelukkige wijze van 
begripsbepaling te achten. 

In artikel 5 is sprake van "krachtens artikel 2 aangewezen 
zwavelzuren ammoniak ". Ware het niet betel' te spreken Van 
"zwavelzuren ammoniak, waarvoor krachtens artikel 2 ver
gunningen (of bijzondere vergunningen) zijn afgegeven"Y 

Moet in artikel 7 lid 1 niet óók invoer in strijd met artikel 
4 lid 2 en met de in artikel 3 bedoelde uitvoeringsvoorschrif
ten strafbaar worden gesteld! 

En dient met zoodanigen invoer niet óók rekening te worden 
gehouden in artikel 7 leden 2 en 31 

De heer Van Mook, directeur van Economische Zaken : 
Mijnheer de Voorzitter! Ik mag wel beginnen met een 
enkele opmerking naar aanleiding van een misverstand, 
dat naar het mij voorkomt, bij het geachte lid, den 
heer Blaauw, is gerezen. De vergemakkelijking, die U, 
Mijnheer de Voorzitter, gezocht hebt in het verzoek om 
schriftelijk aanteekeningen in te dienen, hetgeen ik als ne
geeringsgemachtigde bijzonder op prijs stel, hield, althans 
voor zoover het bericht mij bereikte, niet in het verzoek om 
op die schriftelijke aanteekeningen ook schriftelijk te ant
woorden. 

Zou dat verzoek zijn gedaan, dan zon ik waarschijnlijk 
geen bezwaar hebben gehad, doch het is niet gedaan en ik 
heb deze aanteekeningen dus uitsluitend gezien als een vel'
eenvoudiging van de behandeling, waardoor de Regeering 
kon zijn voorbereid op de hoofdstrekking der vragen, die 
bij deze betrekkelijk snelle afhandeling van het onderwerp 
zouden worden gesteld. 

De Voorzitter: Zoodanig verzoek kon mijnerzijds ook ni et 
wo!'den gedaan, omdat het Reglement van Orde in een der
gelijke procedure uiet voorziet. 

De heer Van Mook, directeur van Economische Zaken : 
Ik zal dan gaarne achtereenvolgens de verschillende geachte 
sprekers dle over dit onderwerp het woord voerden, van 
antwoord dienen. 

Wat betreft de opmerkingen van den beer Blaauw, erkent 
de Regeering gaarne, dat de nummering in art. 1 ten on
rechte is geschied en Zij zal een desbetreffende wijziging aan
brengen; inderdaad dient dat nummer te vervallen . 
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lnvoerordonnantic zwavelzure ammoniak 1937 (Ond. "ti ). 

(Directeur va.n Economische Zaken.) 
Wat betreft de tweede opmerking van het geachte lid, 

waaromtrent ook de heer Van Helsdingen een overeenkom· 
stige suggestie heeft gedaan, de opmerking nl. betreHende 
de omschrijving van het begrip zwavelzure ammoniak in 
art. 1, zou ik erop willen wijzen, dat bij dergelijke omschrij
vingen zich altijd groote moeilijkheden voordoen, wanneer 
men tracht het begrip zelf technisch te definieeren. Men 
stelt te gemakkelijk den weg open tot ontduikingen, omdat 
mcn bij technische omschrijvingen niet alle mogelijkheden 
omvat, omdat er misschien gaten in die technische omschrt'i,j
ving zitten en men kans heeft op invoel' van stoffen, die 
misschien met een kleine nabehandeling tot zwavelzure 
ammoniak zijn om te zetten, doch dat bij den invoer inder
daad nog niet zijn. 

Daarom heeft de Regeering verkozen de douanedefinitie 
voor dit artikel aan te houden, door alle goederen, die ouder 
het slatistieknummer 358 wOI'<len ingevoerd, welk nummer 
enkel zwavelzure ammoniak omvat, ook in de ordonnantie als 
zoodanig aan te merl{en. Nu is er oogenschijnlijk eenig 
bezwaar tegen het opn emen in een definitie van een beschik
king, cen bevoegdheid van een bepaalden ambtenaar, maar 
in de eerste ploats wil ik Cl' op w\jzcn, dat de zwavelzure 
ammoniak is: de kunstmeststof die thans in de naamlijst van 
den invoer nader is omschreven en begrepen onder nummer 
358. Daarmede is dus een feitelijke toestand vastgelegd. 

Dnn zou men nog als bezwaar kunnen aanvoeren, dat die 
om$\ehri.iving zou kunnen worden gew ij zigd, en dit dan geen 
gevolg zou hebben voor de ordonnantie, doch wel ten aan
zien van de douane. Immers, wanneer er iets afging, zou dat 
nog wel onder de ordonnantie vallen maar niet meer onder 
nummer 358, en indien er iets bij kwam, zou dat wederom 
wel vaiJen onder dit nummer maar niet meer onder de 
o,'dollnantie. Echter bestaat er geen aanleiding om te ver
wachten, dat dergelijke wijzigingen zullen plaatshebben. 
Mocht een de,'gelijke wijziging plaatshebben, dan is nog altijd 
de mogelijkhe id daar om de ol'donnantie in dien zin aan te 
vu ll en. 

lIet derde punt, waarover de heel' Blaauw heeft gesproken, 
is de vraag, waarom rechtspersonen hiel' niet zijn st l'afbaar 
gesteld. Voorzoover mij bekend, is dat in dergelijke Ol'don
nanties als deze nog nimmer geschied, omdat als regel de 
rechtspersonen, die zich aan overtreding dezer ordonnanties 
zouden schuldig maken, veel sterker zullen worden getroffen 
door de mogelijkheid, dat hun de invoerlicenties worden ont
houden of zij op andere wijze moeilijkheden krijgen met den 
invoer der zwavelzure ammoniak, dan dat het nog zou noo
dig zijn een afzonderlijke strafbedreiging voor zoodanige 
rechtspersonen in de ordonnantie op te nemen. 

Aangezien dus, zooals ik zeide, bij de uitvoering van deze 
en overeenkomstige ordonnanties zich de moeilijkheid no):! 
nimmer heeft voorgedaan en de behoefte aan de aanvullin/l 
nog nimmer is gebleken, heeft de Regeering voorloopig ge· 
meend het artikel, waarop de heel' Blaauw doelt en dat in 
andere ordonnanties, die 001< op het Departement van Econo
mische Zaken zijn voorbereid, voorkomt, voorshands niet op 
te nemen. 

Het is bovendien een artikel, waarvan de toepassing niet 
zoo eenvoudig zou zijn, wanneel' het eens tot een toep<lssing 
zou komen, als uit de terminologie van het artikel wel lijkt. 

Ik kom dan tot de vraag, die het geachte lid, de heer 
Kasi",o, gesteld heeft. Nu zou ik van den aanvang af de 
vraag iets anders willen stellen. Het geachte lid heeft erop 
gewezen, d~lt na een reeks van onderzoekingen omtrent de 
werking van verschillende kunstmeststoffen, waaronder 
zwavelzure ammoniak, op den Inlandsehen landbouw, de 
lundbouwvoorlichtingsd icnsten in verschillende provincie~ 
ertoe ztjn overgegaan een zekere propaganda te voeren voor 
bepaalde kunstmeststoffen, waarmede voor bepaalde streken 
en producten de beste resultaten werden bereikt. 

Hn.ndclingcn. Zittingsjaar ]û37-] 938. 

Ik kan de verzekering geven, dat het vraagstuk van de 
bemesting in den Iulandschen landbouw ook de voortdurende 
aandacht van het de]lart~ment heeft en dat het inderdaad 
een van de vragen is, die in dezen tijd zeer sterk voor ons 
worden gesteld. Ik wil el' dadelijk aan toevoegen, dat het 
geachte lid volkomen gelijk heeft, als hij zegt, dat de toe· 
passing van kunstmest tenslotte een kwestie van rentabiliteit 
is, dat men met aanwending van kunstmest meer producten 
krijgt dan zonder aanwending van kunstmest, tenminste als 
l'egel, maal' dat alles afhangt van de vraag, of de meerdere 
p,'oductie de kosten van de kunstmest goedmaakt ja dan 
neen, of de kunstmest op ruime schaal aanwending vi ndt. 

Maal' wat is hiel' de ],,-westie! Hiel' is de kwestie, dat de 
Regeering bij het overwegen van het indienen der voor
liggende ordonnantie de mogelijkheid heeft gezien om deze 
kunstmeststof, die anders na opheffing van de contingen
teering op een veel hoogeren prijs zou komen te staan, gezien 
de prijzen in de omliggende landen, onder de werking van 
de voorliggende contingenteering - en ik beantwoord hier
mede tegelijk een vraag van den heer Van Helsdingen -
althans gedurende een tijd van een jaar voor den prijs van 
f 7 pel' quintaal te doen binnenkomen. 

(De heer Soa n g koe pon : Is deze prijs bereikbaar 
voor de bevolking!) 

De prijs is althans gunstiger voor de bevolking dan wan
neer de kunstmest voor .f 8 binnenkomt, hetgeen wU81'sehijn
lUk het geval zou zijn, als er geen contingenteering wns. Of 
lIlen met den prijs van f 7 de kunstmest in dezelfde mate zal 
kunn en blijven gebru iken nis bij den tot dusvel'l'e geldenden 
prijs het geval is, kan ik op het oogenblik nict geheel beoor
deelen; ik wijs el' alleen op, dat de prijzen van de bevolkings
,producten, waarbij kunstmest aanwending vindt, intusschen 
ook eenigermate zijn gestegen, zoodat een meerdere produc
tie daarvan in geld ook iets meer beteekent dan een jaar 
geleden het geval was. In ieder geval is het altijd beter om 
kUllstmest ter beschikking te krijgen voor f 7 dan voor f 8, 
men houdt meel' van het verbruik in stand op dien voet dan 
W[111I1 (' ('1" de prijs hooger is. 

(])c' hee,' Soa n g koe pon: Is het niet mo~elijk den prijs 
op I G te stellen 1) 

1)(' Regcering zal gaa l'ne tl'achten in den vervol ge ook den 
heel' Soangl<oepon b\j de onderhandelingen in te schakelen j 
ik kan thans alleen de verzekering geven, dat gedaan is, wat 
gedaan kOll worden. 

Ik kom nu tot de vragen, gesteld door het geachte lid, den 
heer Van Helsdingen. 

Het geachte lid heeft in de eerste plaats een opmerkin g 
gemaakt over den korten termijn, waarop de ontwerp-ordon
nantie is ingediend . 

Ik kan dat met het geachte lid ten volle meevoelen, maar 
ik vraag zijn aandacht voor de moeilijkheden, die bij de be
hanclpli ng van dergeHike kwesties zich voordoen. 'l,Tanneer 
op grond van de Crisis-invoerordonnantie een voorloopige 
contingenteering wordt ingesteld, werkt zij voor 10 maanden . 
l\fcn moet dan eenige ervaring hebben met de werking daar
van, want bij ('en verlenging gaat het niet alleen om de 
vraag, of men het nuttig en noodig acht een dergelijke con· 
tingcnteering te verlengen, maar ook om de vrang, welke 
maatregelen eventueel getroffen moeten worden om de onbe
vredigende werking ervan te verbeteren en wenschen en ver
langens, die intusschen aan het daglicht treden, zooveel 
mogeliik tegemoet te komen. Dit is het eerste punt. 

Het tweede punt is dat ovel' dergelijke regelingen nood
zakelijkerwij 7.e een uitvoerig overleg ook met Nedm'land 
moet plaats vinden. Er zijn dikwijls internationale handels
overeenkomsten bii betrokken, ook moederlandsche belangen 
en dit all es maakt het onve,'mljdeliik, dat een dergelijk over
leg wordt gepleegd. Het overleg gaat vrij ver in détails en 
de prtiskwestic, die ik zooeven naar aanleiding VRn de 
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vraag van het geachte lid, den heer Kasimo, besprak, ver
eischt natuurlijk vrij wat heen en weer geschrijf en gepraat. 

Daar komt nog bij - en dat maakt de zaak op het oogcn
blik dikwijls zoo moeilijk - dat de omstandigheden zich in 
den laatsten tijd d ikwijls weer in een dergelUk snel en verras
send tempo wijzigen, dat men herhaaldelijk de overweging 
van het vraagstuk niet kan beëindigen voor men eenig in
zicht heeft gekregen in hetgeen nu werkelijk gebeurt, of 
gebeuren gaat. Maar ik wil daaraan gaarne toevoegen, dat 
de Regeering er geen bezwaar tegen heeft, bij contingentee
ringen als deze - ik leg hierop dcn nadruk, want er zijn 
contingenteeringen, waarbij de ordonnantie onmiddellijk 
moet aansluiten op de regeerillgsverordening - wanneer de 
Vol ksraad er prijs op stelt, meer tijd voor de behandeling 
te geven, ook al zou de nieuwe contingenteerlllg daardoor 
later in werking treden dan de voorloopige buiten werking 
geraakte. Wanneer daar uit een oogpunt van handelsbelang 
en zuiverheid van werking, zooals in dit geval, geen of wei
nig bezwaar bestaat, wil de Regeering dit gaarne overwegeu. 

(De heer Kan: Hoe is de situatie dan bU zulk een hiaat 1) 
Dat hangt geheel van de omstandigheden af en van den 

aard der contingenteering. Een dergelijk hiaat zal heel wei
nig beteekenen, als er geen gl'oote voorraden voor de boom 
liggen die nog niet door ecn vergunning tot invoer zijn ge
dekt. Als men van den toestand gebruik wil maken, zal men 
toch eerst moeten bestellen . De handel weet dan als regel 
wel, uul de conlingenteering zal worden verlengd. Men be
hoeft dus niet te vreezen, dat van znlk een hiaat groote on
gelukken zullen komen. Bij andere eontingenteering'm is dat 
echter wel mogelijk en daarbij zal de Regeering dan ook al
tijd moeten aandringen op onmiddellijke aansluiting. 

Het geachte lid heeft verder gevraagd, welke andere ge
,Ta1\~l\ van soortgel\)ken aard nog te verwachten zijn. H et 
geachte lid zelf ibeeit al gewezen op de contingenteering van 
mierenzuur. Ik kan niet anders doen dan mededeelen, dat 
het overleg met Nederland daaromtrent nog niet is beëindigd. 
In dit geval zal dus zonder eenigen twijfel de verlenging, als 
daartoe alsnog besloten wordt, tenminste eenige weken na be
eindiging van de geldende regeeringsverordening vallen, het
geen op zichzelf in dit geval geen: groot bezwaar met zich 
brengt. 

Een tweede geval, dat nog te wachten staat, is de contingen
teel'ing van dell invoer van gloeidraad en gloeidraadmateriaal, 
een vl"aagstuk, dat al eens uitvoerig in den Volksraad ter 
sprake is geweest en waarvan de huidige voorloopige regeling 
eindigt op 9 Februari 1938. De Regeering zal haar uiterste 
best doen te trachten, in deze opziehzelf belangrijke, maar ook 
in haar verbinding met andere omstandigheden belangrijke 
regeling spoedig tot een bes!ttit te komen en, zoo noodig, den 
Volksraad tijdig de gevolgen daarvan voor te leggen . 

Ik zal nu de nieuwe volgorde van de vragen van het geachte 
lid trachten te volgen. Ik kom dan tot zijn vraag, waarom 
pas in 1937 met deze contingenteering een aanvang is gemaakt 
en waarom niet in 1933, toen de invoeren uit Nederland bijzon
der teruggingen j In 1933 waren wij op dit gebied nog maar 
in het begin en bovendien lag toen de materie zoo, dat men 
reden had om even de ontwikkeling der zaken af te wachten, 
hetgeen juist is gebleken, omdat daarna d ie teruggang zich 
eenigermate heeft hersteld. Dat men in 1937 niettemin ertoe 
is overgegaan op een moment} dat misschien uit de invoercijfers 
zelf niet zoo heel veel gevaar bleek, lag aan het feit, dat toen 
de verwachting bestond, dat zeer gt'Oote overschotten van nieu
we industrieën, o.a. in l\fanchukuo} een débouché zouden gaan 
zoeken in Ned.-Indië. Dat dit tenslotte niet zoo klemmend is 
gebleken, als men toen dacht, kan men misschien een mee
valler noemen, doch in ieder geval, op dat moment zag de 
zaak cr zeer dreigend uit. 

Ik kom dan tot de vraag van het geachte lid omtrent de 
verschillende quota. Dit punt kan ik misschien heel in het 

kort duidelijk maken, zonder mij te verdiepen in de beteekenis 
van al deze cijfers en de beteekenis van de daarmee parallel 
gaande invoeren. Men heeft hier in de eerste plaats te maken 
met quota, die toegestaan worden aan verschillende landen, 
op grond van handelspolitieke overeenkomsten. Men heeft 
daarnaast te maken met de vraag, in hoeverre en in welk 
tempo die landen in staat zijn die quota te vervullen . Immers 
men heeft een markt met bepaalde prijzen en het is denk
baar, dat jnist in de landen, die een bepaald quotnm hebben, 
men niettemin geen aanleiding vindt d it quotum tegen den 
prijs, die op de markt geldt, vol te maken. Dit is onder anderen 
het geval geweest met het Amerikaansdhe quotum. Dat is 
waarschijnlijk in. de allerlaatste periode - ik heb de cijfers 
niet bU de hand - vrij dicht bij de vervulling gekomen, maar 
het is oorspronkelijk achtergebleven. 

Nu komt in de derde plaats de kwestie, dat de zwavelzure 
ammoniakproductie voor het overgroote deel geschiedt door 
industrieën, die onderling aaneengesloten zijn in een stikstof
kartel, waarbij uitwisseling van quota plaats vindt, waartegen 
wij geen reden hebben ons te verzetten. Een land kan dus 
een qnotum hebben gekregen en dat aan het kartel door
geven. Dat land heeft dan in elk geval iets dool' te geven en 
dat is dan het voordeel van dat land. 

Ik kom nu tot de daarop volgende vraag, die ik al beant
woord heb, dat n.l. de eerste periode, waarvoor de prijs van 
f 7 zal gelden, een periode zal zijn van 12 maanden. 

Daarna heeft het geachte lid gevraagd, of alle industrieën, 
die zwavel zuren ammoniak in Indië invoeren, bij het kartel 
betrokken zijn. 

Dat is met de meeste industrieën het geval. Die zijn Of 
toegetreden tot het kartel, Of hebben, zooals de Amerikaansehe 
industri e, met het kéll·tel een prijsovereenko/llst. Alleen de 
Japansche jndllstrie staat naar ik meen daal·buiten. 1\lual' 
zooals reeds gezegd, is op het oogenblik het vraagstuk van de 
Japansche invoeren min of meer latent in verband met andere 
omstandigheden. 

(De heer Van Hel sdi n gen: En Penangt) 
Mijnheer de Voorzitter! Ik moet eerlijk zeggen, dat ik dit 

"iet nagegaan heb, maar ik betwijfel of daar een industrie 
voor zwavclzuren ammoniak is. Ik meen} dat daar alleen een 
overscheephaven is. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Het kan natuurlijk een 
doorvoerhaven zijn.) 

Dat zal het wel zijn. 
Mijnheer de Voorzitter! Ik kom dan tot de vraag van 

het geachte lid, of de contingenteering zal worden beëindigd, 
zood ra de grootbandelsverkoopprijs van de Nederlandscbe 
stikstofindustrie stijgt boven dien van de omliggende landen. 
Het is voor de Regeering heel moeilijk daarop een volkomen 
positief a.ntwoord te geven. Ik kan wel zeggen, dat bij de 
overweging van de verlenging van deze contingcnteel'ing de 
Regeering zich gesteld zag voor een gl'ensgc\'al, een geval, 
waarin een aantal 1l10ederlandsche belangen spraken vóór die 
verlenging en waarin de Indische belangen zich daartegen 
niet verzetten} met name niet, omdat de verkregen prijs be
paald gunstig was te noemen. Doch, zoon Is ik zooeven reeds 
zeide, in dit geval moet men inderdaad zien een grensgeval, 
waarbij het prijsbelang voor Ned .-Tndië mis~chien et'toe mede 
heeft gel101pen de schaal te doen doorslaan. Het is dns ook 
denkbaar, dat het stijgen vall dien prijs later aanleiding zou 
kunnen geven tot het beëindigen van de cOlltingenteCl'ing~ 
doch de Regeering kan nooit - en dat zal het geachte lid wel 
willen begrijpen -, het al of niet voortzetten van een con
tingenteering afhankelijk stetien vau. één bepaalde \·oonvaar
de, omdat er zich omstandigheden kunnen laten geldcn ten 
aanzien van andere factoren, die deze factoren in beteekcnis 
kunnen doen toenemen dan wel verzwakken en men dus 
telkens en voortdurend zal moeten overwegen, of het moment 
is gekomen een contingenteering te beëindigen, dan wel of 
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een vool'tzetting daarvan nog ui teindelijke voordeelen van 
welken aard dan ook voor Ned.,Indië biedt. 

Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid heeft nog vragen 
gesteld nopens de voorwaarden die krachtens regee.rings
ve l'ordenin.g' zouden kunnen worden gesteld. Mijnheer de 
Voorzitter! Dat zijn over het algemeen bepalingen van min 
of meel' administratieven aard, die bij alle invoerregelingen 
aan de vergunningen worden verbonden. H et woord "krach
tens" dient alleen om te voorkomen, dat men in een regee
l'ingsvcL'ordening ook allerlei zecr eenvoudige en formcele vaor
schriftjes, die in modeLlen en andere stukken kunnen worden 
uitgewerkt, volledig zou moeten. opnemen. Bovendien kornel! 
daa r dan natuurlijk bU de voorwaarden, die gesteld dienen 
te worden te l' handhaving en voor de goede uitwerking van 
dc eontingcllteering en die variëeren naarmate het artikel, dat 
geconti ngenteerd wordt en de wijze, waarop die contingentee
r ing blijkt te worden uitgevoerd. Men kan die voorwaarden 
lliet nIlc in de l'egeel'ingsverordening opnemen, aangezien men 
n iet tevoren kan voorzien, welke yoorwaarden voor een goede 
Jlnndhnving van de eontingcnteering noodzakelijk zullen 
blijken, te l'\vUl die Yool'\vaal'dcn ook bij onderscheidene 
contillg'cntecl'i ngcn versc hi llende toe passing vinden, naal'mate 
de omsta ndigheden zich ontwil{kelen, 

M\jllheer de Voorzitter! De volgende vraag heeft betrek
Idng' op de werki ng nm de ontwerp-ordonnantie. Bij deze 
ordonnantie zal inderdaad de eontingenteering alleen beëindigd 
1,111111<' 11 WOl ,den dool' intl'Ckki ng van de ordonnantie. De invoer 
yall zwavelzure ammoniak is bU deze ordonnantie verbonden 
mlll een \'ergunning en die l'cgcling, die dus uitgaat van een 
noodzauk vu n voorafgaande vergunning bij den invoer van 
zwavelzure ammoniak, zal slechts ongedaan kunnen worden 
gemaakt dool' de ordonnantie zelf in te trekken. Dat de con
t ingenten intusschen kunnen veranderen, js een andere kwestie. 

~I\jllheel' de Voorzitter! Dan volgen de opm erkingen, 
dir het geachte lid bij de artikelen heeft gemaakt. D e eerste 
opm erk ing heb ik al beantwoord in mijn antwoord aan. den 
heol' Hlauu\1". De bveede opmerking aeht. ik inderdaad juist. 
Men heeft in deze ordonnalltie, eigenltjk in navolging van 
andere soortgelijke ordon nanties, waal'l)ii ee n ruime post om
sch l'cvcn werd, waal'u it' onderdcclen van contingenteering
hij l'egecl'ingsveroI'deni ng werden onderworpen, die woorden: 
"kt'uchtcns art ikel 2 uange\vezen" overgenomen. 'Yaar in deze 
ordonnantie geen enkel under artikel wordt aangewezen en in 
artikel 2 reeds geheel is omschreven, wat aangewezen wordt, 
zUn cleze viel' woorden overbodig. De Regeering wil dus gaar
ne di e woorden "krachtens artikel 2 aangewezen" in artikel 5 
schrappen. 

De volgende vraag van het geachte lid betreft de strafbaar
heid van bepaalde handelingen, waarbij het geachte lid onder
scheid maakt tussehen invoeret~ in strijd met artikel 4, lid 2 
en met de in artikel 3 bedoelde uitvoeringsvoorschriften. 

Invoer in st,'ijd met arLikel 4 lid 2, Mijnheer de V.oorzitter, 
is invoel' buiten de douane om en is dus als smokkelarij naar 
hcL oordeel del' Regeering reeds voldoende strafbaar gesteld. 
111\"001', in stl'~jd lIlet de in artikel 3 bedoelde uitvoeri'ngs
voorsch l'i ften, heeft niet plaats, want indien bij de douane 
zwavelzurc ammoniak wordt aangeboden op een wijze, die niet 
mUl de vool·schriften van deze ordonnantie voldoet, wordt 
hij niet doorgela ten. De sa nctie is hiel' dus het weigeren van 
den invoel', 

Ik kom nu tot de laatste vraag van den heer Van Hels
dingen: het gevolg van het ten in voel' aanbieden van 
zwavelzure ammoniak in strijd met de voorschl' iften is reeds, 
aat die invoel' dool' de clo u'ane niet wordt toegelaten. De 
consequcntie daarvan is dus voor de betrol{kenen al reeds 
ernstig ge noeg . Invoer buiten de douane om wordt gestraft 
op de wijze, waarop alle invoer buiten de douane om gestraft 
wordt. Mijnheer de Voorzitter! Ik ben hiermede gekomen 
aan het einde van de beantwoording van de gestelde vragen. 

(Soangkoepon.) 
De Voorzitter : De behandeling van dit onderwerp in 

eersten termijn is hiermede beëindigd. De verdere behande
ling wordt opgeschort tot na de afhandeling van onderwerp 
110 , dat ik ter wille van den Regeer ingsgemaehtigde voor 
Justitie, wiens tijd extra kostbaar is, mede met het oog op 
zijn bnitenlandseh verlof, nu aan de orde stel. 

Aan de orde is d e behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie, houd e nd e voorzi e
n i n gen 0 m het h 0 o ·g e r b e l' 0 e p van d e v 0 n
nis sen i n b u r g e r I ij k e zak e n van del a n d
ra de n in de r esso rten van d e raden van 
Justiti e op Ja va aan éé n college op te 
drage n. (Ond. 00.) 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De 
intrede van de instelling van de derde kamer bij den 
Raad van Justitie te Batavia in onze maatschappelijke sa
menleving, als gevolg van het zoo juist verworven inzicht, 
dat de reehtsbedecling over de Inheemsehe bevolking op 
eigen gl'ondslag moet worden gebouwd, omdat alleen op die 
wijze de reehtsbedeeling de zoo noodzakelijke weerklank 
zal vinden in het rechtsleven van de justieiabelen begroet 
ik met vreugde; immers met deze instelling zal ongetwijfeld 
llleer aandacht worden geschonken aan de algemeene rechts
opvattingen en -begrippen van de Inlheemsche samenleving 
in verschillende gebi eden van deze gewesten, waardoor het 
nieuwe college tevens - zooals in de 1tfemorie van 'r oelich
ting zee l' terec ht is gezegd - in hooge mate zal kunnen 
bijdl'a ge n tot be"ordcJ'in g van de rechtszekerheid, zoowel op 
materieel gebied als Ol' dat van het fOl'meel recht, door 
het vormen van vaste jurisprudentie in alle gevallen, waar
in zulks mogelijk is door bewnste en in het stelsel van de 
toe te passen rechtsstof passende motiveering van zijn uit
spraken en dool' het scherp formuleeren va n de toegepaste, 
gevonden rechtsregelen. 

En juist in dit vcrband is het mijns inziens geboden, om 
gebieden, die ten aanzien van het rechtsleven denzelfden aard 
-en hetzelfde kal'akt.cl' dragen.} in één I'echtsgobied sarnûn te 
voegen, zoodat het hoogcr beroep van vonnissen van de land
raden in de Zuidel'- en Oostel'Ufdeeling van Borneo en Bali 
en Lombok, zoomede dat van de Lampongsche districten, Pa
lembang, Djambi, Bangka en Ondel'hoorigheden, waartoe 
thans het voormalig gewest Billiton behoort en Westerafdee
ling van Borneo, niet meer bij den Raad van Justitie te 
Batavia zal worden behandeld. 

Ik zou het daarom l'ationeeler vinden, indien voor de 
Groote Oost en Borneo, zoomede vqor het aanstaande geheele 
gewest Sumatra een overeenkomstige beroepsinstantie voor de 
civiele landraad vonnissen in het leven wordt geroepen. 
Voor de Groote Oost en Borneo zou men een derde kamer 
bij deo Raad van Justitie te Makassar kunnen instellen, 
voor geheel Sumatra te Medan. 

Er worden wel daartegen bezwaren geopperd, in verband 
met de bestaande communicatie tusschen die verscheidene 
gebieden, doch in het onderwerpelijk geva l behoeven deze 
bezwaren niet te gelden, omdat deze derde kamer straks toch 
de zaken op de stukken zal afdoen. Bovendien heeft de Ue
geel'ing zelÏ voor de instelling van de g l'oote gouvernementen 
in de buitengewesten de bestaande afsta nd en ook a ls van 
geen beteekenis beschouwd. Had de Regeerin g een werkelijke 
beteeken is hieraan gehecht, dan zou Zij zeker de instelling 
van de drie gouvernementen voor geheel Sumatra niet heb
ben verlaten, doch afgescheiden hiervan ben ik toch van oor
deel, dat de gewcsten Lampongsche districten, Palembang, 
Djambi en Bangka en Onderhoori gheden zich veel beter 
leenen voor een rechtsgebied van Sumatra clan voor dat van 
J ava. 

(De heer Van H e l s di n ge n : In de toekomst wellicht; 
thans zij n de verbindingen niet goed genoeg.) 
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El' behoeven voor dit doel heelemaal geen verbindingen te 

zijn; de post kan in die leemte wel voorzien. 
In adatrechtelijke structuur bchooren de tegenwoordi ge 

tien gewesten van Sumatra bij elkander. In adatnor:men en 
beginselen staan b.v. de Lampongsche districten gelijk met 
het gewest Tapanoeli. Daarom is de instelling van een derde 
kamer voor dit doel bij den Raad van Justitie te Medan 
aan te bevelen. Bovendien ligt dit geheel in de lijn van de 
instelling van het gouvernement Sumatra. 'Vaar straks na 
deze instelling van dit belangrijk gouvernement Sumatra; 
dit gebied staatkundig en economisch tot één geheel zal 
worden samengesnoerd, ligt het voor de hand, dat het beter 
is, om ook het rechtsleven van dit gebied dool' één orgaan 
te doen beheerschen; afgezien nog vlln de omstandigheid, 
dat het rechtsleven van de Sumatraansche bevolking in wezen 
analoge normen en eisehen in zich sluit. Deze analoge 
normen en eischen maken het daarom verder wenschelijker, 
dat voor de civiele vonnissen van de inheemsche rechtbanken 
zoowel in het rechtstreeks bestuurd gebied als in het zelfbe
stuursgebied in Sumatra, waarvan thans de revisie in handen 
van bestuursambtenaren berust, deze derde kamer van den 
Raad van Justitie te Medan als revisierechter wordt aan
gewezen; dit is zeker geboden voor het verkrijgen van juiste 
inzichten tot het vormen van vaste en bruikbare jurisprudentie 
op dit gebied. Tegen deze wijze van rechtsvoorziening in 
zelfbesturende gebieden bestaat mijns inziens met eerbiedi
ging van de bestaande rechten in de politieke contracten 
geen enkel overwegend bezwaar. (Vergelijk b.v. artikel 19 
der bestaande politieke contracten der Z.g. Lange verklaring 
tel' Oostkust van Sumatra). 

In dit artikel is onder anderen bepaald, dat all e onderdanen 
van den bestuurder onderworpen zijn aan de rechtspraak van 
het zelfbestuur, welke rechtspraak plaats heeft onder leiding 
en toezicht van de gouvernements ambtenaren. Elk aan die 
rechtspraak onderworpen misdadiger wordt gestraft volgens 
de in het landschap bestaande wetten en instellingen, met dien 
verstande evenwel, dat martelende of verminkende straffen, 
waaronder ook de straf van rotanslagen wordt begrepen, 
niet mogen worden toegepast, zullende die straffen in 
overleg met den resident door meer menschelijke straffen 
worden vervangen enz. De praktijk heeft evenwel be
wezen, dat deze rechtbanken toch b.v. in misdrijfzaken 
meestal gebruikmaken van het Wetboek van Strafrecht, 
waarvan de betrokken rechters feitelljk geen verstand hebben; 
in zelfbestu rendé gebieden met de z.g. Korte verklaring en 
blj de Inheemsche rechtbanken in rechtstreeks bestuurde ge
bieden geldt dit nog in sterkere mate en juist in dit verband 
ligt de urgentie van de aanwijzing van deze derde kamer tot 
revisie-rechter van alle inheemsche rechtbanken in geheel Su
matra opgesloten. 

Een bijkomstig voordeel van deze voorziening wordt reeds 
in het Gedelegeerdenverslag ge!loemd n.l. dat daarmede een 
eind zou worden gemaakt aan den jaarlijksehen stroom 
van verzoekschriften aan den Volksraad, houdende klach
ten over vonnissen van inheemsche rechtbanken, welke ver
zoekschriften èn aan het college èn aan de Regeering veel 
administratieven omslag veroorzaken, terwijl de administra
tieve beslissingen daarop meestal onbevredigend z\in, omdat 
die beslissingen meer berusten op het gezag dan op het 
recht. 

Bovendien hinken de Inheemsche rechtbanken op deze 
wijze op twee gedachten. 

Hoe dikwijls gebeurt het niet, dat een Inheemsche recht
bank tegen den adat in een beslissing overeenkomsti~~ het 
Wetboek van Strafrecht neemt. Zoo werd b.v. een verdachte 
wegens poging tot omkooping veroordeeld, terwijl dat vol
gens den adat niet strafbaar is. Wel behoort omkooping 
volgens den adat tot de zwaarste vergrijpen, doch een poging 
daartoe is volgens den adat niet strafbaa'!'. Nu vraag ik mij, 
of zulk een veroordeeling strookt met de beginselen van 

(Directeur van Justitie, Soa.ngkoepon.) 
deze Inheemsche rechtspraak. Juist in zulke gevallen is de 
beoordeelillg door een daartoe bevoegde autori teit geboden. 

De door de Regeering in het Gedelegeerdenverslag ge
noemde bezwaren in verband met de geografische gesteld
heid van Indië met de daaraan vel'bonden fi nancieele 
consequenties en met de personeelsmogelijkheden behoeven 
voor Medan niet te worden gevrecsd, omdat Sumatra straks 
toch als gevolg van het nieuw in te stellen gouvernement 
van dien naam naar deze hoofdplaats zal worden georiën
teerd, terwijl de financieele consequenties opgevangen kun
nen worden dool' de omstandigheid, dat een groot gedeelte 
van de kosten van de rechterlijke macht tel' Oostkust van 
Snmatra nu toch reeds op dc zelfbesturende landschappen 
is afgewenteld, terwijl de gerechtskosten van de civiele 
procedures voor het allergrootste deel dool' de verliezende 
partij worden gedragen. Personeele moeilijkheden bestaan 
mijns inziens ook niet, omdat thans nog zooveel lnh eemsche 
juristen aanwezig zijn, die nog geen behoorlijk emplooi in 
onze maatschappij knnnen vinden, terwijl de huidige taak 
van de bestnursambtenaren op die wijze zeer belangrijk zal 
worden verlicht. 

Ik moge daarom der Regeel'in,g in overweging gev.en, om 
bij den raad van justitie te Medan spoedig een ovcreenkomstige 
beroepsinstantie voor de civiele vonnissen van de landraden 
en alle Inheemsche rechtbanken voor geheel Sumatra in te 
stellen., zoodat te dezer aanzien geen enkel deel van Sumatra 
tot het rechtsgebied van den raad van justitie te Bata via 
meer zal behooren. 

Een gelljksoortige instelling ware mede voor de Groote Oost 
en Borneo in het leven te roepen. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie; Mijnheer 
de Voorzitter! Het geachte lid, de hecr Soanglwepon, 
heeft geen bezwaren aangevoerd tegen de ontwerp
ordonnantie, hij is daarvan een voorstander, het geachte lid 
heeft echter gemeend een pleidooi te moeten voeren VOOl' een 
overeenkomstige voorziening, als in deze ontwerp-dl'don
nantie is ontworpen voor J"ava, ook te treffen voor de 
gewesten buiten Java en in het bijzonder voor Sumatra. 

Uit de Memorie van Antwoord is reeds gebleken, dat de 
Regeering tegenover dit denkbeeld, zeer in het algemeen ge· 
sproken, niet afwijzend staat ; het vraagstuk is echter tame
lijk ingewikkeld, ook dit zal het geachte lid, de heer Soaug
koepon, wel erkennen, waal' hijzelf erop gewezen heeft, dat 
een regeling als deze mede brengt, dat daarin ook moet wor
den betrokken de Inheemsche rechtspraak in rechtstreeks 
bestuurd gebied en de Inheemsche rechtspraak Îll zelfbe
stuursgebied. 

Daardoor is niet aanstonds te zeggen, hoe de regeling pre~ 
ei es zal moeten zijn en valt ook niet onmiddellijk een beslis
sing te nemen omtrent de plaats, waar eventueel een derge
lijke centrale beroepsinstantie in Sumatra zou moeten worden 
gevestigd. 

Er zal bovendien DOg zeer veel overleg noodig z\in met 
het bestuur - ook met de ze!fbesturen - om te zorgen, dat 
de regeling - als men ertoe komt - bruikbaar en uitvoer
baar zal zijn. De Regeering meent dus te moeten volstaan 
met de merlprleeling. dat Zij de suggesties en opm erkingen 
van den heer Soangkoepon met aandacht heeft aangehoord 
en daarmede rekening zal honden bij de verdere bestudeering 
van het vraagstuk en zal trachten to t een goedc oplossing 
te komen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitte,'! Ik danK 
de Regeering voor de toezegging, dat m,in beschouwingen 
haar aandacht zullen hebben, maar ik blijf alleen dc Regee
ring erop wijzen, dat ik geen aanmerkingen op het ontwerp 
zelf heb ; ik wil alleen de lijn juist doortrekken naar onze 
gebieden. Juist in verband met het streven om een zekere 
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jl1l'isprl1dentie voor de rechterlijke macht te scheppen, dienen 
ook andere adatgebieden in de kwestie betl'okken te worden. 

Maal' ik weet, dat Keulen en Aken niet op een dag zijn 
gebouwd en wil dus volstaan, met deze kwestie in de aan· 
dacht van de Regeerin g aan te bevelen. 

De Voorzitter: Wij kunnen thans tot stemming overgaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem· 
ming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n d eo l' dei s d e voo l' t z e t
t i n g cl e r b e h ft n cl e li n g v a 11 cl con t w e r p - 0 r
donnantie tot r ege lin g van den invoer van 
zwave lz noniak. (Ond. 96.) 

De behandeling is gevorderd tot den tweeden termijn van 
de z\jde van het Coll ege. 

Ik vestig er de aandacht op, dat de Regecl'ingsgemachtig
de zoojuist in zijn antwoord twee wijzigingen heeft aange
bracht. In art. 1 is het cijfer ,,1" vervallcn en in art. ·5 ver
vallen de woorden "krachtens artikel 2 aangewezen". 

Dc heer Blaanw: Mijnheer de Voorzitter! Naar aanleiding 
vall do wijze van behandeling van mijn schriftelijke opmer
kingen over dit onderwerp heeft de geachte Regeeringsge
machtigde verondersteld, dat el' bij mij een misverstand ..zou 
bestaan , Uit hetgeen de g'eachte Regecl' ingsgemachti gde heeft 
gezegd, moet ik inderdaad constatec l'cn, dnt dit misverstand 
bestaat. Ik heb enkele onjuiste opmerkingen aan het adres 
van den geachten Regeel'ingsgemachtigde gemaakt en ik be· 
tuig hem daarover lJierbij mijn leedwezen. 

Uit het antwoord vau den geachten Hegeel'ingsgemachtig
de heb ik Bl'VUrCn, dat een verzoek flan den He-geerings
g'emachti g;de om schriftelijk op mijn opmerkillg'en te nnt
woorden, hem lIiet heeft be l'eikt en dat, indien dit verzoek 
hem wel had bel'eikt. hij daal'toe- vCI'lllordelijl, wel bereid 
zou z\jn gcvondell . U heht hij in telTuptie rceds gezegd, 
~'li.illh ccr de Voorzltter, dat het: doen van een deJ'gel ij k ycr
zoek ni et in overeenstemming is met het Reglcment vun 
O,·de. Ik weet op het oogenblik niet, of het ondershands 
sc}u'iftelijk voorbrengen van opmerkingen van de leden van 
dit col lege bij den Regeel'in gsg'emachtigde wel in overeen
stemmin g is lIlet het Reglement van Orde, 111 tl fll' c1nt vind 
ik op het oogenblik slechts vun minder belang i het Regle
ment vall Orde verbiedt ll et niet en ik was van meening, 
dat de behandeling van deze spoedordonnantie erbij zou 
win nen wanneer de opmerkingen ondershands gemaakt wer
den en ook ondershands scbrifelijk zouden worden beant
woord , Wij zouden daardoor vermoedelijk een bespreking 
in het openba.ar hebben kunnen uitschakelen. 

\Vat de opmcrkingen zelf betreft, de geachte Regeeringsge
mach t igde acht het ni et bepaald noodzakelijk om in artikel 1 
de omschrijving over te n.emen van wat onder z\vavelzuren 
ammoniak moet worden verstaan, een omsehl'jj\'ing die gc
gm'cn is in de bcscl1ikking nUl den hoofdinspecteur, hoofd 
va n dcn Dienst der in- en uitvoerrechten, De argumenten 
waarom de geachte Regeeringsgemachtigde dat onjuist zou 
vi nden liggen in Ihet volgende. Dc geachte Regeeringsgemach
tigde heeft verklaard, dat het in het algemeen zeel' lastig is, 
een dergelijke technische beschrijving te geven \-an b\", in dit 
geval zwavclzul'en ammoniak, want dat in dergelijke om
schrij vin gen dikwijls ga ten ontstaan, Het zou dan niet. prettig 
zijn wann eer zulk een omschrijving in de ordonnantie zou 
komen , 

]~en oogenblik la ter heeft de geachte Regeerin gsgemachtigde 
zelf verklaard, dat het nict waal'sdhijnlijk is, dat de omschrij
villg, di e de hoofdinspecteur hi eromtrent heeft gemaakt, eenige 
wijziging zal behoeven te ondergaan, Welnu, Mijnheer de 

Handelingen, Zittingsjn.ar ]937-]938. 

(Voorzitter.) 
Voorzitter, ik zou daal'uit de conclusie kunn en tl'ekken, dat 
in dit opzicht de bestaande omsehrijving de proef der ervaring 
heeft doorstaan en dus bewezen heeft, wat bet technisehe 
gedeelte bctreft, geen gaten te hebben. Ik zou daarom den 
gcac1hten Regeeringsgemachtigdc in overweging willen geven, 
deze technische omschrijving van den hoof dinspecteur in de 
ordonnantie op te nemen, vooral omdat hij zelf heeft moeten 
erkennen dat, wanneer do omschrijving van het hoofd van den 
Dienst del' in- en uitvoerrechten t.Z.t. ecn wijziging moet onder
gaan, toch ook de ordoll11antie een wijziging moet ondergaan. 
Het blijf t dan dus toch hetzelfde of wij de omschrijving van 
den hoofdinspeeteur in de ordonnantie hebben opgenomen, ja 
of neen, maar wat de elegantie der wetgeving betreft, meen 
ik voor mij, dat er enorm groot versch il bestaat tusschen ver
wijzing naar de beschikking van een ambtenaar en het op
nemen van die omschrijving in de ordonnuntie zelf. 

'Vat mijn opmerking betreft ten aanzien van artikel 7, dat 
het n.l. niet noodi g zal zijn om de gebruikelijke strafbepa
ling tegen rechtspersonen ook in deze ordonnantie op t l3 
nemen, het antwoord van den geachten Regeeril1gsgemach
tigde was, dat dergelijke bepalingen in ordonnanties als 
deze niet gebruikelijk zijn . Hij heeft daaraan toegevoegd, dat 
hetzelfde departement vele andere ordonnanties heeft doen 
vaststell en, waarbij de strafbaarstelling van rechtspersonen 
wel in de ordonnantie zelf is opgenomen. In dit geval zou 
dit dan niet noodzakelijk zijn, omdat de ordonnantie zelf 
tege n de rechtspersonen, di e in overtreding zouden zij n, al 
yel'schillenue sa nct ies heeft, bijv. intrekking van de i.nvoel'~ 
licentie , ~\iaal' ik weetniet, op welk e ordollnanties de geachte 
Rcgeeringsgemachtigdc het oog heeft, waarbij stJ'afbaarstel
Jing wel in de ordonnantie is opgenomen. In het algemeen 
heeft men juist bij de ordonnanties, die van het departement 
van Economische Zaken uitgaan, behalve strafsancties, zeel' 
vele andere sallcties, waaronder juist intrekking van uit
voer- of invoerlicenties . Wat dat betreft, komt deze qrdon
nantie dus precies overeen lllet die andere ol'donnanties. 
Bovendien zou ik den geachten Regeeringsgemaehtigde 
hierop willen wijzen, dat wanneer geen stl'afbaal'stelling van 
l'Cchtspcl'sonen in de ordonnantie wordt opgenomen, het dan 
b.v , Hie t lIJUg'elijk zal zijn, voorraden, die in stl'ijd lll et de 
\Vet door l'echtspersonen biel' te lande word en gehonden, in 
beslag te nemen of verbeurd te verklaren, want lid 3 va Tl 
ortikel 7 zegt : 

"De zwavelzure ammoniak, waarmede of ten aanzien 
waarvan een del' in dit artikel strafbaar gestelde feiten 
js gepleegd, kan worden verbeurd verk1aard , IJ 

De strafrechter, die dit zal moeten toepassen, zal , juist om
dat bij het eerste boek van het strafwetboek zal moeten toe
passen, alleen die voorraden verbeurd verklaren welke in eigen
dom aan den overtreder toebehoorell en aangezien de over
treder nooit een rechtspersoon kan zijn, zoonIs het artikel thans 
luidt, zullen dergelijke voorraden zwavelzuren ammoniak niet 
\'cl'beurd verklaard kunnen worden, 

Ook om deze reden zou ik den geachten Regeeringsgcmach
tigde uitdrukl\elijk in overweging willen geven de ordonnantie 
te wijzigen in overeenstemming met de andere ordonnanties, 
waarin wel de strafbaarstelling van rechtspersonen is opgeno
men, 

Bovendien zou ik in de derde plaats el' nog op willen wijzen, 
dat de sancties van intrekking van ui tvoerlicenties, e.d" ook 
gelden voor natnurlijke personen, die in overtreding zijn en 
deze derhalve dubbel gestraft kunn en word en, n.L èn dool' 
den strafrechter, eventueel door verueul'dverkla rin g, èn duol' 
intrekk in g van de invocrlicentie. Dit geldt niet voor de 
rechtspersonen, zood at het m~j wel verantwoord lijkt ook 
voor hen een bepaling in de ordonnantie op te nemen, 

De Voorzitter: Naar aanleiding van de sehriftelijk door 
den heel' B laauw ingedi ende v ragen, wil ik nog het vol gende 
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(Kasimo; Van Helsdingen.) 
opmerken. Buiten het Reglement van Orde om kunnen on
del'shands zeel' wel opmerkingen en vragen aan den Regee
rin gsgemachtigde worden doorgegeven . Ik heb er echter be
zwaar tegen ook het antwoord daarop van den geachten Re
geeringsgemachtigde ondershands tel' kennis van de leden te 
brengen, omdat het Reglement van Orde mij geen gelegen
heid geeft tot publicatie van vraag en antwoord over te 
gaan. Daarmede zon deze gedachtenwisseling niet tot het 
pnbliek doordringen en niet voor het nageslacht bewaard 
blijven, hetgeen ik zou betreuren. 

Waar zich echter nu in de praktijk de behoefte daartoe 
heeft doen gevoelen, wil ik overwegen, in welk opzicht het 
Reglement van Orde met het oog hierop kan worden aange
vuld, opdat in dergelijke bijzondere gevallen toeh een Gede
legeerdenverslag verschijnen kan, onder aanteekening, dat 
het is samengesteld buiten een commissievergadering om. 
Moeht het dus mogelijk zijn, dan zal zulk een voorstel tot wij
ziging van het Reglement van Orde het college spoedig be
reiken. 

De heer Kasimo : Mijnheer de Voorzitter! Ik moge in de 
eerste plaats den geachten Regeeringsgemachtigde dank 
zeggen voor de verzekering, die hij heeft gegeven, dat de 
kwestie, die ik naar voren heb gebracht, steeds de volle 
aandacht heeft van de Regeering. 

Hieraan zou ik nog het volgende willen toevoegen. 
In zijn antwoord heeft de geachte Regeeringsgemachtigde 
doen uitkomen, dat ook de tani 'SI gebruikers van zwavelzure 
ammoniak, ermede gebaat zullen zijn, wanneer de prijs kan 
blijven op f 7 per 100 kg en niet daarboven komt. Dat geef 
ik inderdaad toe. De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft 
hi eraan nog toegevoegd, dat de prijs waarschijnlijk zou stij
gen boven f 7, wanneer er geen contingenteering zou zijn. Ook 
ik acht dit waarschijnlijk. Doch aan den anderen kant is 
ook mijns inziens niet uitgesloten te achten, dat wanneer 
hier de invoer van zwave]zuren ammoniak zou worden vrij
gelaten, zoodat daardoor vrije concurrentie mogelijk zou zijn, 
door die vrije concurrentie de prijs nog wel beneden dat 
bedrag zou blijven. Doch dit zal voor mii geen aanleiding 
zijn mijn stem niet aan dit ontwerp te geven. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Al
vorens ik den geachten Regeeringsgemachtigde ga beant
woorden, wil ik adhaesie betuigen met de woorden, die U. 
Mijnheer de Voorzitter, zooeven hebt gesproken naar aan
leiding van hetgeen de heer Blaauw heeft opgemerkt. In
derdaad geloof ik, dat de in deze gevolgde werkwijze, waarbij 
den Regeeringsgemachtigde de te maken opmerkingen te 
voren werden medegedeeld, niet ertoe mag leiden, dat vra
gen, die ondershands zijn gesteld, ook ondershands w(}l'den 
beantwoord en dan niet meer in het openbaar worden uitge
sproken. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik dank den geachten Hegeerings
gemachtigde voor de verschillende nadere inlichtingen, elie 
hij mij heeft gegeven en waardoor verschillende bezwaren 
van mii inderdaad zijn vervallen. Toch zou ik nog ten aan
zien van enkele punten eenige opmerkingen willen maken. 

In de eerste plaats is mij nog lliet goed duidelijk gewor
den, hoe de contingenteering is geregeld. Ik heb in mijn 
vijfde vraag uitdrukkelijk gesteld, of de invoel' van deze 
zwavelzuren ammoniak alleen wordt gegeven aan de landen, 
die nitdrukkel\jk in de Memorie van Antwoord worden ge
noemd, of dat alleen bedoeld was hen een zekeren afzet te 
verzekeren en dat het meerdere aan andere landen na daartoe 
bekomen verglmning wordt vrijgelaten. Ik heb 4aaraan toe
gevoegd de vraag, hoe het nu staat ten a.anzien van die 
landen , die een bepaald contingent krij gen . Geldt de prijs 
van f 7, die nu is vastgesteld voor de N,ederlandsche industrie 
ook voor de kartellanden Y Hoe is de werking van dezen 

(Directeur van Economische Zaken.) 
prijs ten aanzien van de landen, in de overeenkomst opgenomen, 
die een contingent krijgen en in hoeverre wordt de prijs 
van het product van andere invoerende landen bepaald dOOI' 
den prijs, die met Nederland is overeengekomen j 

Ten aanzien van de laatste vraag heb ik den indruk, dat 
de Regeerin gsgemachtigde mij misschien niet goed begl'epen 
heeft. Ik had daaromtrent in aansluiting aan de Memorie van 
Toelichting, voorlaatste zinsnede, een opmerking gemaakt. 
In die zinsnede staat het volgende te lezen: 

"Teneinde in staat te zijn den toelaatbaren invoer te 
doen aanpassen bij eventueele wijzigingen iu de markt
situatie, is in de ordonnantie bepaald, dat de eontingen
teering telkens voor een bepaalden tijdsduur bij re!!,ee
ringsverordening zal worden vastgesteld . Deze vaststel
ling zal telkenmale kunnen plaats vinden op zoodanige 
hoeveelheden, dat de hier te lande bestaande behoeite 
volledig zal worden bevredigd. De bepalingen van het 
ontwerp komen overeen met die, welke in de reeds be
staande soortgelijke ordonnanties zijn vervat en behoe
ven nit dien hoofde geen nadere toelichting." 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb toen opgemerkt, dat deze 
opvatting van de Regeering de mogelijkheid openlaat, dat 
dus de ordonnantie in tact blijft, doch dat el' een hiaat be
staat tussehen de verschillende tijdsduren van de contingen
teering en ik heb gevraagd, of dit de bedoeling was. Kan 
dat zoo ontstaan, zou ik willen vragen, of is dat niet de be
doeling van de Regeer ing, zoodat dus niet, zooals bii de 
hondsdolheidsordonnnntie geschiedt, een ordonnantie gedu
rende een zekere periode niet geldt en daarna weder in een 
bepaald geval in bepaalde omstandigheden, plotseling weder 
wordt toegepast. Die mogelijkheid zou hiel' ook aanwezig 
zijn, n.1. dat in een bepaaldc consteJlatie voor contingcntee
ring geen aanleiding bestaat, doch dat men toch de ordon
nantie laat voortbestaan en tenslotte op een gegeven oogen
blik, - want het betreft hier een machtiging aan de Regee
ring - gebruik maakt van de ordonnantie om toch weder 
de contingenteering toe te gaan passen. 

Indien dat de bedoeling van de Regeering is, ware het beter 
om een dergelijke bevoegdheid uitdrukkelijk in de ordonnantie 
vast te leggen. 

Tenslotte nog een enkele opmerking over hetgeen de Regce
ring n.a.v. mijn opmerking over de artikelen heeft gezegd. Ik 
kan mij geheel bij het geachte lid, den heer Blaauw, aansluiten 
betreffende zijn opmerkingen over de redactie van art. 1. Wan
neer nl. het woordje "thans" niet in de redactie van dit artikel 
had gestaan, zou het artikel vrijwel geheel onaanvaardbaar zijn, 
omdat dan de omschrijvingsbevoegdheid niet langer aan den 
ordonnantiewetgever wordt gegeven, doch strikt genomen Ran 
den hoofdinspecteur van de I . U. A. Doch nu de Regecring 
uitdrukkelijk zegt "thans", zou el' toch inderdaad niet het 
minste bezwaar tegen bestaan, dat men de betrokken redactie 
van den hoofdinspectcur overbrengt na~r den tekst van de 
ordonnantie zelf. Dat is dan toch volkomen redelijk en ik 
zou haast zeggen, het maakt den indruk alsof men het zich 
gemakkel\ik heeft willen maken door zonder meel' te verw~zcn 
naar die redactie. Ik zou willen zeggen - en in zooverre zou 
ik met de Regeering kunn en meegaan -: het is zeer rationeel, 
dat men de redactie vraagt aan den hoofdinspecteur en die 
redactie zonder meer in de ontwerp-ordonnantie inlascht, maal' 
zood ra er een wijziging intreedt, die verandering in bedoelde 
redactie noodzakelijk maakt, is de wijziging ook in deze ordon
nantie Doodig, omdat het woordje "thans IJ hierin staat. 

De heer Van Mook, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik wil beginnen met op te merken. 
dat ik ook zonder dat de heer Blaauw zijn leedwezen had be
tuigd, reeds begreep, dat van zijn kant in het geheel geen 
verwijt bedoeld was en dat, als hij geweten had, dat ik van 
een wensch zijnerzijds van schriftelijke beantwoording geen 
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(Directeur van Economische Zaken.) 
kennis had gedragen, hij ook niet zou hebben verondersteld, 
dat ik dat zou hebben geweigerd . 

In de eerste plaats moet ik een klein misverstand ui t den 
weg ruimen ten aanzien van artikel 1 inzake de definitie nm 
zwavelzu l'cn ammoniak, waarop door de Iheeren Blaauw en Van 
Helsdingen is teruggekomen. Ik heb in eersten termijn ge
zegd, dat de Regeering huiverig is voor het stellen van tech
ni sche definit.ies in de ordonnantie, maar niet, dat de beschik
king van den hoofdinspecteur een technische definitie inhoudt. 

(De heer Van H e l sd i n gen: Daarover spreek ik 
niet. ) 

Ik vraag mij af of dat ook wel juist zou zijn geweest. Men 
zou dan misschien een omschrijving van wat zwavelzure 
ammoniak is geheel hebben kunnen weglaten . De definitie 
is nu gegeven in den zin , waarin de douane krachtens de 
bestaande regelingen zwavelzuren ammoniak behandelt als 
invoerartikel. Dat berust niet op een technische omschrijving 
van dOl, hoofdinspecteur. Men kan hetgeen in.lhet artikel staat 
niet anders omsch.rijven, wel met andere woorden, maar niet 
wat betreft de algemeene strekking. 

(De heer Van Hel sdi n ge n: Men kan het overnemen 
uit de douanebepalingen.) 

Daarin staat ook "zwavelzure ammoniak". D e Regeering 
heeft te kennen willen geven, dat wat de douane verslaat 
onder "zwavel.~ure ammoniak ", ook is zwavelzure am
moniak in den zin van deze ordon.nantie. De hoofdinspec
W UI' heeft daarvoor geen technische omschrijving gegc"en, 
aanwijzende uit ,velke verschillende stoffen zwavelzure 
ammoniak bestaat. De Rcgecrin g heeft slechts wille11 aan
geven, dat als zwavelzure 31runoniak is te beschouwen hetgeen 
de douane in de praktijk als zoodanig erkent. 

Verder heeft de heer Blaauw nog eens aangedrongen op 
het strafbaar stellen van rechtspersonen in deze ordonnantie. 
Ik hoop, dat het geachte lid er genoegen mee zal nemen, 
wanneer 1k toezeg, dat de Regeering gaarne nogmaals in 
overwegin g zal nemen, of het inderdaad in het algemeen niet 
ge .... venscht is om deze formu leering ook in dergeHjke ordon
nanties op te nemen, ook al heeft aan de opname zelf tot 
dusver geen behoefte bestaan. 

Ik moet echter nog iets zeggen over artikel 7, waaroycl' het 
geacllte lid gesproken heeft. Daarin toch wordt de invoer 
strafbaar gesteld en inbeslagneming mogelijk gemaakt van 
het goed, waarmede het strafbaar feit wordt gepleegd. Dit 
zegt n iets omtrent de eigendomsverhouding tusschen dengene 
die de materieele daad van in voer pleegt en het goed . Maar ik 
wil nog!naals gaarne de overweging toezeggen van de vraag, 
of het 111 het algemeen niet gewcnscht is om in deze en der
gelijke ordonnanties in het vervolg, bij eventueele wijzigings
voorstellen, die strafbaarstell ing van rechtspersonen op te 
nemen. 

Alleen zou ik op het oogenblik ni et gaarne direct dat 
artikel invoegen, omdat ik nog even de consequenties ervan 
ook VOOl' andere stukken van wetgeving zou willen kunnen 
overzien. 'Vanneer men toch een dergelijke strafbaarstellinO' 
in een bepaald wetgevend product opneemt en in sool'trre~ 
lijke andere niet, kunnen daarui t moeilijkheden voortvloei~n . 

De heer Van Helsdiugen heeft nog gevraagd, hoe het nu 
eigenlijk zit met de toekennin O' del' contingenten. Dat hangt 
van de omstandigheden af. Het is niet nooelig dat het totan I 
der ten invoer toegelaten hoeveelheden wordt opgedeeld in 
landencontin geuten. Het hangt uiteraard af van handels· 
poli tieke verhoudingen, van hv. de vraag of naast Nedm'land 
ook andere landen aanspraak kunllen maken of hebben op 
een Jandencontingent enz. Het quotum kan dus worden 
gereservee t'd voor de volle 100%, wanneer die aa nspraken 
alle tezam en înderdaad 100% beloopen. Iu de afgeloopen 
periode is dat naal' ik meen bijna het geval geweest, op een 
zeer klein vrij gedeelte na. 

Zooals gezegd, daar tnssehen it1 blij ft de door het stikstof-

(Voorzitter, Soetardjo.) 
kartel geboden mogelijkheid, dat hv. de producent van 
land A vrijwilli g het contingent overschakelt uaar land 
B. Wat den prijs betreft, het contingent van Nederland is 
van dusdanigen omvang, dat de prijs inderdaad bepalend 
werkt voor deze markt en bovendien schijnt de onderlinge 
kartel verhouding mede te brengen, dat die prijs dan ook door 
de andeTe producenten is aanvaard. 

Ik wil tenslotte nog even terugkomen op een vraa g van 
den heer Van Helsdingen over de werking dezer ordonnan
tie. Omdat deze ordonnantie uitsluitend den invoer van 
zwavelzuren ammoniak bindt aan een vergunning en daarbij 
tevens art. 2 bepMlt, hoe en op welke wijze de vergunningen 
worden verdeeld, mag men aannemen, dat deze regeling al
leen kan word eu opgeheven door Intrekking der ordonnan
ti e. De r~geeringsveroTdening geeft telkens niet anders dan 
de verdeeling voor een bepaalde per inde, voorzoover nood
zakelijk, van h·et totaal voor iedere periode gestelde invoer
quotum. De invoerregeling zelf is in art. 2 voorgeschl·PVC'l1. 
Men zal dus bij deze ordonnantie inderdaad all een tot op
heffing der contingenteerin g kunnen overgaan door intrek
king, waartegen overigens geen bepaald bezwaar bestaat. 

Bij andere ordonnauties is de omschrijvin g anders. Daar 
wordt inderdaad een machtiging gegeven, dat bij regeerings
verordening aangewezen zullen worden de goederen, vallende 
binnen eenige categorie, waarvoor een invoervergunning zal 
worden vereischt, maar in deze ordonnantie is de invoel'ver
gunnin g voorgeschreven voor zwavelzuren ammoniak en daar
aan is tevens gekoppeld een heel stel bepalingen, dat bij 
O'f krachtens een regeerin gsverord ening zal worden getroffen. 
Ik geloof dus, dat van hiaten geen sprake kan zij n en alleen 
intrekking der ordonnantie een einde kan maken aan deze 
invoerregeling. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De artikelen 1 t/m 9 van de ontwerp-ordonnantie worden 
achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemm ing aangenom en, 
de ar tt . 1 en 5, zooals deze tijdens de beraadslaging bij monde 
"an den Regeeringsgemachtigde zijn gewijzigd. 

De Voorzitter: Hoewel er tijdens c)e beraadslagingen van 
heden in de ontwerp-ordonnantie wijzigingen zij n aange
bracht, stel ik conform art. 60 juncto art. 103 van het Regle
ment van Orde voor, haar niettemin thans in stemming te 
brengen. 

Daartoe wordt beslolen. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen, 

De Voorzitter: A a 11 d eo 1" dei s d e b e 11 a n del i n g 
v a Il cl c t w ee 0 n t we r p - 0 r cl 0 n 11 a n tie s, 0 n cl e l'
sc heid en lijk st r ekkende: 
a·. to t l' eg e I i n g van d e II \' C l' k 0 0 p van s t e r k

wel' k e n d e ge n e e s m i d del e 11 , als ge w ij z i gd 
bij No ta van Wijzi g in ge n (st. 6); 

b. tot n a d e l' e w ij z i g j n g van 11 et R eg I e III e nt 
op den Dienst der Volksgezondheid in 
Nederlandseh -In d i ë (S t a a tsb la d 1882 No. 97) . 
(0 n d. 47. ) 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Tegen de 
voorliggende ontwerp-ordonnant ie heb ik ernstig bezwaar. 
~e overheid heeft in dit land op medisch en hygiënisch ge
bIed een zeel' grooten achterstand in te halen. Ik wijs Cl' ien 
overvloede op, dat het allergrootste deel der bevolking zieh 
tot dusverre moet behelpen met de Z.g. Iulandsche geneesmid
delen. 
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Sterkwerkende geneesmiddelen-ordonuantie (Ond. 4 7 ) . 

(Soetardjo.) 
Nu is sinds eenige jaren in dezen toestand eenige verbetering 

gekomen door het in den handel verkTijgbaar stellen van de 
Z.g. patent-medicijnen, die tot in de verste uithoeken van het 
lruld in kleine tokotjes en warongs verkrijgbaar worden gesteld. 

Nu heeft in deze ontwerp· ordonnantie vooral mijn aandacht 
getrokken, dat door de voorgestelde maatregelen de verkoop 
van deze geneesmiddelen aan banden zal worden gelegd. Het 
is volkomen acceptabel, - en ieder zal het knnnen toejnichen 
- dat de Regeering zich met deze maatregelen ten doel stelt 
de bevolking te beschermen tegen ondoelmatig gebruik van 
sterk-werkende gcneesmiddelen, namelijk door het reglemen
teeren van en het contróle uitoefenen op den verkoop van 
sterk-werkende geneesmiddelen, zooals het in de nieuwe ter
minologie heet, maar al kunnen wij ons volkomen vereenigen 
met het doel, dat door de ontwerp-ordonnantie wordt beoogd, 
toch moet ik als mijn meening bekendstellen, dat de Regee
l'ing in deze, naar mijn overtuiging, een ondeugdelijk middel 
te baat neemt, een middel, dat ten gevolge zal hebben, dat, 
zooals ik zooeven zeide, de vrij e verkoop van geneesmiddelen 
voor de massa del' bevolking aan banden wordt gelegd, waar
door een prijsverhooging zal }Jlaats vinden. In.tede dus van 
de bevolking de helpende hand te reiken, zal deze maatregel 
bezwaren opleveren voor de bevolking en daartegenover za l 
de ontwerp-ordonnantie voordeel opleveren voor de verkoo
pers, i. e. de belanghebbcnde apothekers. 

Nog zou ik tegen deze bezw.,.en mijn stem niet verheffen, 
als de Regeering slechts kon aantoonen, dat voor een der ge
lijken rigoUlx>uzen maatregel aanleiding bestond, maar ook 
daarin is de Regeering niet geslaagd. Naar aan leiding vall 
hetgeen voorkomt in de :M:emo J'i e van Toelichtin g, waarin 
sprake is van feiteu , misstanden, e.d. , die den maatregel 
noodzakelijk zouden maken, werd de Hegeerin g iJl het Gede
legeerden-verslag gevraagd, of Zij bereid was statistische 
gegevens terzake aa n het Coll ege over te leggen. 

Mijnheer de Voorzitter! Blijkens de Memori e van Ant
woord is de Regeering niet in staat, deze gegevens te ver
strekken. En dat niet alleen . De Regeering zegt op pag. 1 
van de Memorie van Antwoord het volgende: 

"Het is echter helaas een feit, dat verschillende 
medische vergiften en in jectievloeistoffen tot diep in 
het binnenland vrijelijk verkrij gbaar zij n en dat sterk
werkende, zeker ni et ongevaarlijke tabletten enz. overal 
op pasars, in toko 's en in warongs gekocht kunnen 
worden. Een langdurige ervaring heeft geleerd, dat 
hieruit ernstige bezwaren voortvloeien, welke een wet
telijk ingrijpen dringend noodig maken." 

Het blijft bij de Regeering dus niet alleen bij een in 
gebreke blijven in het verstrekken van gegevens, maar de 
door haal' in de Memorie va n Toelichting bedoelde beZWAren 
heeft Zij hier herhaald, zonder dat Zij in staat is, feiten 
te noemen. Vooral hetgeen op pag. 2 van de Memorie van 
Antwoord voorkomt heeft mijn bevreemding gewekt. 
De Regeering zegt daar, dat het de voorkeur verdient: 

IJ" ...... .. ... de beslissing, welke artikelen op de G- en 
W-lijsten moeten worden geplaatst, aan deskundigen over 
te laten en hierbij niet de voorwaarde te stellen, dat de 
practijk de noodzaak daarvoor moet hebben aa ngetoond ." 

De logica in deze l'edeneering is mij nieL rech t duidelij k. 
Ik zou, in dezen trant l'ecleneercnde, kunnen zeggen: 
krissen zijn gevaa rlijke wapens, de overheid zou dus het 
dragen va n krissen moeten 'verbieden. Dat is toch geen 
redeueerillg . Zooeven hebben wij van den Regeel'ingsgemach
ti gde voor Eeonom ische Zaken een betoog gehoord, dat de 
Regeering niet kan overgaan tot een door den heel' Blaauw 
bedoelden maatregel, omdat de noodzakelijkheid daartoe 
lliet aanwezig is en hier redeneert de Regeering juist andel's
om en zegt dat, zelfs al is de noodzakelijkheid ni et aange
toond, deze maatregelen toch getroffen moeten worden om 
de deskundigen en belanghebbendm (de apothekers) in de 

gelegenheid te stellen de misstanden - die intusschen dool' 
de Regeering niet zijn waal' te maken - t e bestrijden. 

Ik moet helaas zeggen, dat ik deze redeneering van d~ 
Regeering niet volkomen begrij p en op grond hiervan moet 
ik tot rnijn leedwezen verklaren, dat de ordonnanti e, zooals 
ze thans voor ons ligt, voor mij eenvoudig onaa nvaard baar 
is. 

Wat toch brengt deze ontwerp-ordonnantie ons 1 Het hoofd 
van den dienst d (l l' Volksgezondheid zal straks, geadviseerd 
dool' een commissie, waarin hoogstwaarschij nlijk hoofdzake
lij k npothekers zitti ng zullen hebben naast eenige medici en 
een of meel' vertegenwoordigers van den groothandel, ter
wijl de bevolking in het geheel niet zal worden vertegen
woordigd, de geneesmiddelen klassificeeren in gevaarlij ke -
die welke op de G-lijst voorkomen - en die, waarvoor 
gewaarschuwd worclt, de zgn. \\!-lijst artikelen . De aflevering 
van de geneesmiddelen z.1 slechts mogen geschieden dool' 
daartoe bevoegden, n.l. apothekers, apotheek houdende genees
kundjgel1, tandartsen en veeartsen, met dien verstande, dat 
daarnaast een klein aantal kleinhandelaren een vergunning 
tot aflevering zal ontvangen. Nu verkoop en tandartsen 
en veeartsen echter geen geneesmiddelen, tet'wijl van de 
1 300 geneeskundigen in l\ed.-lndië slechts 580 bevoegd Zijll 
tot het houden van een apotheek en hiervan slechts een klein 
aalltal, ongeveer 200, geneesmiddelen over de toonbank ver
koopen. 

lIet de ± 80 apotheken en ± 65 Buropeesche drogisterijen 
komen wij dus op een totaal aanta l van ± 345 bevoegden op 
een bevolking van 60 millioen. 

Wat de Regeering met de rechterhand wil geven, beveiliging 
van het publiek tegen zich zelf, neemt zij met de linkerhand 
terug. Een bevolking ,":ln GO millioen kan niet door ± 3-15 
bevoegden, vermeerderd met een beperkt aantal vergunning
houders, op voldoende wij ze van de benoodigde geneesmiddelen 
worden voorzien. 

(De heel' Van Hel sdi n ge n : Dat hangt toch af van 
het aantal kleinhandelaren I) 

Mijnheer de Voorzitter ! De opzet d~r ordonnantie is .juist 
het aantal kleinhandela ren zooveel mogelijk te beperken. 

Nederland met 8 millioen inwoners heeft 700 apotheken en 
6500 drogisterijen, dus een totaal van 7200 bevoegden tot den 
verkoop van geneesmiddelen. In evenredigh eid hiermede zon 
Ned.-Indië 54000 bevoegden moeten bezitten. De Regee
ring zou dus aan een zeel' groot aalltal leeken-kleinhandelaars 
vergunning tot verkoop moeten verleencn om tot een gclijh:e 
distributie van geneesmiddelen te komen als in Nederland het 
geval is. 

Dat dit geenszins in de bedoeling del' Regeering l igt, zal 
iedereen wel dnidelijk zijn, en derhalve zal aan een groot aantal 
tokohandelaren en waronghouders de gelegenheid on tnomen 
worden een aantal preparaten te verkoopen, waarmee niet al
leen zij doch ook de bevolking benadeeld wordt. 

Well,e preparaten op de W-lijst znllen komen is thans niet 
te voorspellen, doch dat de belanghebbenden, die deel uit zullen 
maken van de commissie van advies, hierop zooveel mogelijk 
preparaten zullen plaatsen is duidelijk te voorzien . 

De wensch der Regeering om de gevarenk.nsen bij gebruik 
van sterkwerkende geneesmiddelen zooveel mogelijk te bepet'
ken, kan slechts worden toegejuicht, zooals ik zooeven reeds 
zeide, doch het systeem om dit doel te bereiken, is niet effectief. 
De thans voorgestelde bepalingen zijn niet doeltreffend, doch 
integendeel nadeelig voor de bevolking en daarentegen voor
declig voor de apothekers. 

TCJlcinde tot een vergelijk te kunnen komen) zou ik het 
volgende com promis-voorstel aan den geachten Regeeringsge
machtigde wiJlen vool'leggen. Ik zon den geachten Regeerings
gemachtigde in overweging willen geven de ordonnantie in 
zoovcrre te veranderen, dat wel een G.- en een W.-lijst zal 
worden opgemaakt en een commissie zal worden benoemd t.ot 
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Sterkwerkende geneesmiddelen-ordonnantie (Ond. 47). 

(Soangkoepon.) 
het indienen van advies eu het opmaken dezer lijsten, waarin 
ook oeni ge deskundige vertegenwoordigers der Inheemsehe be
volking zitti ng zullen hebben , doch dat voor den verkoop der 
W -preparaten genoemd licentiesysteem zal komen te vervallen 
en aan den verkoop van deze W-preparaten slechts een be
paling wordt vel'bonàen, dat deze bijv. voorzien zullen moeten 
zijn Vlln een waarschuwingsteekcll en een gebruiksaanwijzing 
in de landstalen, die met behulp van de verpakkingsordon
nantie zonden ~unuen worden voorgeschreven. Ik geloof, dat 
hiermede ,'001' het allerbelan grijks te d eel aan de bezwaren 
del' Regecl'in g en ons tegemoet zal worden gekomen. 

Alle injectie-vloeistoffen, zouden in de G-IUst kunnen 
worden opgenomen, terwijl dool' den vrijen verkoop van de 
W -artikelen, de bevolkin g in ruime mate in de gelegenheid 
wordt gesteld, zich van de haal' thans reeds tel' beschikking 
gestelde preparaten te blijven bedienen. Ik hoop van harte, 
dat de Regecl'ing genegen zal zij n deze wijziging in de ont
werp-ordonnanti e aan te brengen. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzi tter! Deze 
ontwerp-ordonnantie gaat - naar het mij voorkomt - uit va n 
de l'eligeuze en maatschappelijke moraal, dat vergiften niet 
mogen dienen om gevaar op te leveren voor menschenle\'ens. 
Het gebruik van vergiften is derhalve, behalve voor technische 
doelei nden, aJJ ecn toeJaatbaul' voor het toedjenen van mid
delen of geneesmiddelen ten behoeve del' bevordering del' 
gezolltlheid van de menschen in de wereld. 

Hoewel vOl'gitten gebruikt kunnen worden voor het plegen 
'\'an m\':'.lhi,j\'cn, doet dit niets ar aau de bc1eekenis van de alge
meel1(' ze<leleer, dat vel'gifte ll niet moeten en mogen wordelI 
bestemd ,'oor kwaadwillige doeleinden. 

\Vil men misdrij ven op dit gebied tegengaan, dan is daar
VOOl' in de aJlereerste plaats het sturen van de mensehclijke 
mentaliteit in de goede ri chting, de eenige aangewe
zen 1\'eg. Zeker zullen zulke misdrijven niet voldoende kUIl
nen wOl'd en bestreden door allerlei bepalingen op papi er. 
Hoew (>1 ik de mccning- del' Regeerin g, voorkomende in de 
~{enl(ll'ie van rroelichtin~ niet kan ondersch rij ven, dat mis· 
t1tÜ\l~n \n een gaeu g'('ol'dcnde maats(:happ~j uitzontl'::-l'ing 
zijn, toch 1\311 ik mij Illet h:wl' "erccnÎg(,ll, wanneer Zij in 
de :Memorie va n Antwoord heeft verklaard, dat het tegen
gaa n van misdrijven niet op het terrein van dezc ontwerp· 
ordollnantie ligt; trouwens het zon het vullen van het vat 
der Dnllaïden beteeh:ellen, om hicl:vool' afdoende maatregelen 
te treffen, vooral, om da t, - zooals de Regeering in de 1\1e
morie van 'roeliehting zeer terecht zegt, - aan de kwaad
willigen, behalve geÏmporteel:dc en synthet isch bereide ver· 
gif tUl. ook natnul'lijke plantaftJ'dige en minerale Tnheemsehe 
vergiftcn te l' beschikkin g' staan, die hicr vooral in de ll atuur 
vool'komen cn WfiarvaJl het g'ebl'llik ni et te belettcn is . Zelfs 
in dE' georden de maatschappij , waarvan de Regeeri ng gewag 
maakte. heeft men niet geaarzeld om b. v. g-ifg'as~en in den 
oorlog te g'ebruiken, doch wat bij dit ontwerp van belang is, 
is dat ecn voldoende eontróle wordt uitgeoefend op het ge, 
bruik va n vergiften als genee 'middelen voor onze maat
scha.ppU · 

\Vn<1r <,rn wetteltike cOllt rolc op de behandeling \'an gil'tige 
stoffeIl dool' yolledig be\'oegdc phal'maeeuten bestaat, ligt 
indel'(land ren zekere l·cgenstl'ijdi gheid in de omstandigheid, 
dat leeken wel de zwnarste vergiften vr,j mogen hal1teel'cn. 
In dit vel'band knn ik mij dus ook aansluiten bij de leden, 
die in het Gedelegeerdenversla g over het algemeen hun in
Htem ming hebben betuigd met h.et in deze ontwerp-ordonnan
tie gestelde doel, d.i. bescherJl1-ing dcl' vol1tsgczondheid. 
Alleell aan de uitvoering zijn zeker vele bezwaren verbonden. 

Zoon Is in bet Gedelt>geerdenverslag naar VOren w erd ge
bracht, sp reekt het van zelf, dat de in deze ontwerp·ord onnanti e 
getroffen mautregelen zeker grooten Jast zul1en \'eroorzaken 
aan den tusschenhandel en gebruikers, eerstens, omdat het 
ontworpen vel'gunningsstelsel een zekere beperking van het 
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betrokken aantal groot- en kl ei nhandela ren impliceert en 
daardoor de geneesmiddelen voor het publiek en de patiënten 
moeilijker te verkrijgen zijn dan thans het geva l is. Daarbij 
heeft de Regeering niet bekend gesteld , aan welk e voorwaar
den de groot. en kleinhandelaren moeten voldoen, om daartoe 
alszoodarug te worden toegelaten. Het is mijns inziens daar
om niet uitgesloten, dat aan de tegenwoordi ge groot- en 
kl einh andelaren s traks geen vergunn in g op grond van de 
daarvoor gestelde voorwaarden. kan wOl'den verleend. Het 
behoeft del'holve geen nader betoog, clat deze "el'krege n be
perki ng straks vanzelf zal lei den tot pl'ijsverhoogi ng del' 
\ Veste l'sche patentmedicijnen, zoowel voor de leveranciers als 
voor de consumenten als gevolg Viln de vel'hooging der 
distri butiekosten. 

Als tegemoetkoming aan deze bczwal'en zou mClI o\'el'a l in 
de binnenlanden in de behoefte van distribut ieplantsen en de 
noodige deskundigen moeten voorzien en dit zal ongetwijfeld 
groote kosten met zich medebrengen, welke kosten zeker niet 
op de patiënten geheel kunnen worden afgewenteld. Ik vraag 
mij daarom af, of de Regeering st raks in staat en ~enegen 
zal zUn, zulke kostbare maatregelen ten behoeve va n de Volks
gezondheid te bewerkstelligen 1 

In het Gedelegeerden-verslag werll de suggestie gegeven, om 
de apothekers-assistenten in te schakelen in de geneesmiddelen
voorzien ing. Ik juich deze suggestie toe, doch de vraag rijst bij 
mij, of het tegenwoordig aant,,1 apothekers-assistenten voldoen
de is om in de bestaande behoefte te voorzien. Waar deze vraag 
m.L ontkennend moet worden beantwoord rijst b,i mij een 
tweede \Taag! of heL niet mogelijk is de in de liampongs 
(dessa 's) aanwez ige doekoens mede hiclTOOl' in te srJlêilwlen. 
Dool' het geven vun de noodige instructies aan deze kampong
dokters (doekoens) kan men over een goed en bru ikbaar voor
zieningsapparaat voor de geneesmiddelen voor de massa del' 
bevolking beschikken. Op het gebied van medische verzovging 
van cleze massa del' bevolking heeft het Volksl'aadslid , de 
heel' Abdul Rasjid, ook een gelijksoorti ge su~gest i e aan de 
Regecl'in g gegeven. 

"Wann eer deze be ide suggesties dool' de ]{ egeeJ'ing i}) 
nadere oVC'l'weging zull en worden genomen, dan vertrouw 
ik wcl, dat zij voor de beougde doeleinden over een voor· 
zieningsappal'a:lt, op een goede en goedkoope mani e)' zal 
kunnen beschikken, een voorz ieningsappuraat, dat zeker op 
een minder kostbare wijze in de bestaande behoefte, zoowel 
voor de producenten en consumenten nIs voor de overheid 
voorziet, terwijl de in het Gedelegeerden-verslag en Memorie 
van Antwoord genoemde en gevreesde "utopie" geen utopie 
meer zijn zal, doeh een realiteit \vorden zal, die zeker tot een 
daadwerkelijke gezondh cidsverzorgiug va n de ma ssa der be
volkin g kan en moet leiden. 

De Regeering zou mij straks kunnen venvijten, dat ik mij 
met mijn suggesties begeef op het gebied der kwakzalverij , 
doch Zij moet niet vergeten, dat de massa del' bevolkin g mees
tal nog meel' vertrouwen stelt in deze inheemsehe methode 
van genezing dan in die van de westel'sche geneeskunde) afge
scheiden nog van de omstandigheid, dat deze westel'sche ge
neeskunde voor de arme, inheemsche bevolking onbetan lbuf!l' 
is. ~fen moge bedenken, dat diamant uit de minderwaardige 
koolstof kan worden verkregen. 

Ik moge daarom deze suggest ies in de volle aandacht del' 
Regeering aanbevelen. 

Ten aanzien van de Vl'ang, of deze ontwerp-ordonnantie 
ook toegepast zal worden in het zelfbestuUl'sgebied , heeft de 
Rcgccl'in g ons college verwezen naar hetgeen dool' den Regee
ringsgem.achtigde voor den Di enst del' Yolksgezondheid in 
eersten termijn mede gedeeld is bij de behandeling van de 
o ntwel'p~ordonnantie, houdende voorschriften omtrent keu
ring en regelin g van ph armaceutische stoffen, d.Î. onderwerp 
30 van het Zittingsjaar 1936-1937, voorkomende op blaazlide 
187 van de Handelingen van ons college, van 8 December 1936. 
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(Kartowisastro.) 
Deze mededeeling heeft geen positieven inhoud, zoodat de 

Regeering met haar antwoord geen rekening beeft gebouden 
met de in bet Gedelegeerden-verslag naar vorengebrachte 
bezwaren n.l. de bestaande onzekerheid, omtrent de rechts
kracht van ordonnant ies in zelfbesturende gebieden, welke 
onzekerheid geaccentueerd is dool' het vonnis van den Rnnd 
van Justitie te Semarang, Inzake de door zelfbestuursoncler
hoorigen verschuldigde Nirombijdragen. 

Ik moge daarom in dit verband der Regeering de vraag 
stellen, of deze ontwerp-ordonnantie mede VHU toepassing is, 
op zelfbestuursonderhoorigen en in het bevestigend geval, 
geef ik haar in overweging om in lid 2 van artikel 14 van deze 
ontwerp-ol'<lonnantie na het laatste woord (·onderworpen) de 
punt te veranderen in een komma en daarna de woorden : 
nzoomede op zelfbestllUl'Sonderhool'igen" toe te voegen. 

De heer Kartowisastro : Mijnheer de Voorzitter! Na het· 
geen door de beide vorige sprekers is gezegd, kan ik heel 
kort zijn. 

Ik wil in de eerste plaats opmerken, dat er een zekel·e 
onrust bestaat onder de kleine handela.ren in medicijnen, om· 
dat hun bestaan door de indieuing van deze ordonnantie 
bedreigd wordt. Ik bedoel met klein·handelaren niet zoozeel· 
7.\), d\e hehoudens aUe mogelijke goederen ook medicijnen 
verkoopen, maar voornamelijk de kleine drogisten, zij clus. 
die zonder dat zij apotheker, geneeskundige dan wel veearts 
z\iu, zich uitsluitend bezighouden met den verkoop van patent
medicijnen, waarin zij in hooge mate dan wel uitsluitend 
lllm brood vinden . Het is bekend, dat door den groothandel 
verschil wordt gemaakt in inkoopprijs voor Europeesche en 
Iliet-Europeesche drogisten en wel in dien zin, dat eerst
genoemde groep bti detail\'el'koop een vcel gl'ootel'c winst
marge kan berekenen, dan de tweede groep. 

De I'edenen hi ervoor zijn deze, dat de niet-Europeesche 
drogisten reeds tevreden zijn met een kleine winst en dus 
bereid zijn de goederen tegen een veellageren prijs te yer· 
koopen d"" de EI,,·opeesche drogisten. Het is dus Vl·ees voor 
concurrentie, waaI'door deze maatregel door den gl'oothundel 
wordt getroffen. Het nut van deze niet.Europeesche drogisten 
voor de maatschappij zit dan hierin, dat zij den groothandel 
en de fa brikanten knnnen dwingen den prijs · der 
Pl·odncten zoo laag mogelijk te zetten: Dat zulks in het 
belang van de volksgezondheid is, waal' het hiel' voornamelijk 
artikel en betreft, welke bij de massa als geneesmiddel reeds 
populair ziju geworden en daarom ook algfrmeen worden 
geaccepteerd, behoeft wel geen betoog. 

Het gevolg van deze ordonnantie met het vergnnnings· 
stelsel en classificatie yan geneesmiddelen zal zijn, dat 
a. het aantal drogisten zal verminderen, 
b. evel1zoo het aantal plaatsen waar men G- of 'Y-genees

middelen kan bekomen, zal -afnemen. 
Beide desiderata zullen ertoe leiden, dat de prijzen der 

geneesm iddelen een opwaartsche teudenz zullen kr\igen 
wegens vermindering van de concurrentie en het is begrij
pelijk, dat dit niet in het algemeen belang kan zijn. Op grond 
hiervan zou ik de Regeel'ing in overweging willen geven deze 
ordonnantie in te trekken. Ook de Memorie van Antwoord 
heeft niet de urgentie van dit ontwerp aangetoond, elan 
alleen, dat op ele wijze als hier wordt voorgesteld de regeling 
doeltreffend zal zijn. l\locht de Regeering hiertoe niet kun
nen overgaan, dan zou ik, evenal s de heel' Soetardjo, de v01-
gende suggestie willen doen, nl. om enke1 den verkoop van de 
'V-artikelen niet aan een vergunning te binden en deze vrij 
te doen verkoopen daal" de drogisten. Alleen de G·artikelen 
zouden dan aan een licentiestelsel worden onderworpen. Op 
deze manier is de maatschappij toch beveiligd, terwijl aan 
den anderen kant het aantal plaatsen waar geneesmiddelen 
worden verkocht, weel' niet te sterk wordt beperkt. 

Tot slot nog deze vraag. Ik zou den Regeeringsgemach· 

(Weyer.) 
tigde willen vragen of er volgens deze ordonnantie hooger 
beroep mogelijk is op een verzoek om licentie waarop afwij· 
zend is beschikt door het hoofd van plaatselijk bestuur. Zoo 
ja, bij wien en volgens welk artikel j Zulks kan ik niet lezen 
uit art. 9 lid 2. Mocht hierin niet zijn voorzien, dan verzoek 
ik den Regeeringsgemachtigde deze mogelijkheid open te 
stellen en hooger beroep toe te laten bv. op het hoofd ' ·an 
den dienst. 

De heer Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Over dit ontwerp 
heeft reeds een uitvoerig schriftelijk debat tusschen het Colle· 
ge en de Regeering plaatsgevonden. Uit wat is opgemerkt in 
het Gedelegeerden·verslag, blijkt mij wel duidelijk, dat een 
deel Ollzer wel bezwaren heeft tegen onderdeclen van deze 
regelin.g, hoezeer uit datzelfde Gedelegeerden·verslag te'·ens 
blijkt een groote mate van waardeering voor het streven der 
Regeering om de euvelen weg te nemen, die de volksgezondheid 
bedr"cigen, een streven waarvoor wij uiteraard allen - on ik 
zeer zeker ook - groote sympathie hebben. Deze bezwaren die 
in ·het Gedelegeerden·verslag worden voorgebracht, worden 
blijkens de Memorie van Antwoord door de Regeering bepaald 
)liet gevoeld. 

Ik zal niet in herhalingen ven·allen vau al hetgeen daarin 
staal en waarmede ik mij zou kunnell ,·ol'cenigen. Ik zal mij 
beperken tot een bepaalde opmerking. Ik spreek met oenigen 
schroom, bij dit onderwerp, omdat ik mij uiteraard volstrekt 
leek gevoel op het gebied der pharmacentica, maar ik heb 
toch een punt ontdekt, waarop ik niet geheel leek ben en dat is 
de distributie, die mij buitengewQOn ter harte gaat. Mij 
wil het voorkomen, dat, hoe loffelijk het streven der Rcgeering 
ook is, Zii toch met dit ontwerp in de vollcdigiheid ervan de 
haring 0"01' den kop zeilt, of, anders gezeg-d, het kin.d met 
het waschwatcl' weggooit. Ik znl gaarne en zonder eenig 
vOOl'behoud ge]ooven, dat een onoordeeJknndige toepassing 
van bepaalde patentmedicijnen S0111S kan voeren tot betreu· 
renswaardige gevolgen. Ik zie volkomen in, dat het gene
zingsproces kan worden' vertraagd, wanneer men op een 
gegeven moment zich niet voorziet van het juiste (patent) 
gencesmidd'el en ik kan zelfs inzien, dat zeer veel ernstiger 
gevolgen zich kunnen voordoen als men het verkeerde 
geneesluiddei gebruikt, maar nog veel ernstiger lijkt het 
mij als de distributie van alom bekende en gerenommeerde 
patentgeneesmiddelen, die over de geheele wereld ver· 
maardheid hebben gekregen en waarva.n men de weJ'king 
toch in het algemeen wel kent, wordt verstoord, want dan 
ontstaat een geheel ander en naar ik meen veel grooter gevaar, 
het gevaar, dat men op een gegev·en mmnent, ver van een bevol
kingscentrum verwijderd zijnde, ver verwijderd ook van een 
dokter of een kliniek, waarheen men het liefst alle patiënten 
zou zenden, zich niet kan voorzien van de eenvoudige mid
delen, die toch in de meeste gevallen wel degelijk baat zullen 
Imnl1cn geven. 

(De lleer Van H e l sd i n gen : Maar die vallen toch 
niet onder de G·lijst!J 

Ik heb het hier, dat blijkt uit mijn betoog, niet over 
artikelen, die in aanmerking komen voor plaatsing op de 
G·lijst, dat streven der Regeering heb ik reeds toegejuicht, 
het gaat om de artikelen, die in aanmerking komen '·oor de 
W.lijst. 

Nu ben ik bevreesd, dat de al'tikelen, wa nrvun de Regee. 
ring vermoedt, dat zij dool' cle betl'effende comm issie op de 
W.lijst zullen worden geplaatst, slechts verkrijgbaar zullen 
zijn op plaatsen, waar groote concentratie van bevolking is, 
maar daar zijn zij het minst nooeli g, want daar bestaat ,"olop 
gelegenheid zich te voorzien van de geneeskundige hulp, clie 
de Regeering het meest nastreeft. de bedoelde patentgenees· 
midde1en zijn het meest noodig op plant sen, waal' deze ~enE"es
kundige hulp niet bij de hand is. 

Het komt mij daarom yoor, dat. hoe loffelijk het streven 
van de Regeering ook is, ook hier uitkomt, dat het betere 
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de vijand \"an het goede is. Daarom voel ik meel' VQOt' het 
denkbeeld, dat door ons geacht medelid, den heer Soetardjo 
is voorgebmcht. Ik ga niet zoover als ons geacht medelid, 
de heel' Hermen KUl'towis3Stl'O, die de geheele ontwcl'p
ordonnan tie wenscht in getrokken te zien, maal' ik voel ,'eei 
yoor het denkbeeld ,",111 ons geacht medelid, den heer Soetar
djo, die zegt, - daarop komt het althans, als ik het goed 
beg'·Üp, neer - laat alle artikelen, die in aa nm erking komen 
VOO I ' plaatsing op de \ V-IUst voorloopig buiten de ordonnantie. 
Ik geloof, dat dit geen gevlln l' l11 et zich zal brengen, de 
Regeering kan clan al naargelang Zij ervaring Illet bepaa lde 
artikelen opdoet, artikelen definitief p laatsen op de G-IUst. Dc 
procedure, die in acht moet worden genomen om een licentie 
te I<l'ijgen en vCl'koopplaatscll te cl'cëeren voor middelen te 
plaatsen op de W-lijst, za l voo,· de eenvoudige menschen , die 
de distributie moeten bewerkstell igen buitengewoon omslach
tig en naar ik met on~ g(lacht medelid, den heer Soangkoepoll 
meen, ook buitengewoon kostbaar zijn. 

I k heb het denkbeeld van ons geacht medelid, den hee l" 
Soetal'djo, belichaamd in een ontwerp-amendement, dat ik 
gé1Hrne met Uw gm::dv inden, :Mijnheer de Voorzitter, morgen 
lHlill' de secreta ri e zal zenden, zoodat de geachte Regeerings
gemachtigde tijdig ervan kan kennis nemen "óór de volgen
de \·ergadering en zou het denkbeeld dat nu yall verschillen
de zUden is voorgebracht, warm hij de R egecl'in g en het Col
le~e willen annbevelen . 

De heer Kan: Mijnhee,· de ' -ooL"zitter! ,"oo,·op zij gesteld, 
als ik ook een duit in het zakje Illflg doen, dnt ik aanneem, 
dnt de Reg-cering het beste "oor heeft met de bevolldl.lg', 
\\"anncer Zij dit voorstel bij den Volksraad indient. I k kan 
mij eycmvel niet verhelen, dat dit \"oorstel op mij den indruk 
maakt, dat - gezien mijn aanhef, natuurlijk onbewust -
J,ie,· in zekeren zi n de grooth andel bevoordeeld en de tus
schcnhandel benadeeld wordt, zonder dat zulks urg-ent is en 
iJl 11(It belang van de bevolking. 

Als de Regeel'ing zou meegaan met het amendement van 
ons p:eacht medelid, den heel' 'Veyel', waarin naar ik ,"eror,
de,·stel het denkbeeld van den heer Soeta r djo is helichaamd, 
een denkbeeld. dat door den heer Weye,· nog eens werd on
derstreept, vallen velen van mijn bezwnren weg. 

Dc Regeering heeft zich voor oogen gesteld, ook een zekere 
f:l'oep van deskundigen hi er aan werk te helpen, 111. Z\j, die 
11ft beroep van assistent-apotheker uitoefenen. Dat de grootc 
concerns bevoordeeld worden , ontkellt de Regeerin g niet, 
llUHl l' dnt kan volgens de Regeering geen kwaad. wanneer 
llll\:lt' hetg-een Z\i beoo!:!t. wOl'dt bereikt. 

Ik heb ZOOC\'en reeds gezegd, dat het een samen kan gaan 
mct hct anderc. Maar wat betreft het aan werk helpen van 
de bedoeld e groep, zou ik de vraag willen stell en, of de Re~ec
ring zich well'ekcnschap heeft gegeven van de moeil~ikheclen , 
waarmede dit doel kan worden bereikt. Het is bekend, dat wU 
hiel' een "cl'eenif.dng hebben van impol'teurs e11 g root handelaren 
in cle phal'maceutische branche. Deze vel'C'cniging, misschien 
gO leden tellende, staat zooal8 men weet - en zooals de Re
geel'i ll g zeker het al1el'best za l weten - onder de hegemonie 
van drie groot.e handelsconcerns, welke de Regcering natuurlljk 
bekend zij n. Het is, naar verluidt, zoo gesteld, dat bepaalde 
regelingen zijn getroffen. waarbij het niet zoo gemakl{clÁik 
wOl'dt gemaakt. een positie te kr\igen, waarbij bepaalde perso
nen paten t medicijnen en wat daarbij behoort zouden kunnen 
verkoopen. Als bv, een Hssistcnt-apotheker nog gecn drie jaar 
den dienst van een der drie concerns heeft "erlaten, is dat 
ecn reden , hem namens de vereeniging een vergunning \"oor 
den verkoop van pharmaceut ische artikelen, waardoor hij in 
zijn levensonderhoud zou kun nclI "ool'zien, te weigeren. En 
wanneer by. op een plaats reeds twee apotheken geyestigd z\jn, 
is dat ook een reden om te bepalen, dat Cl' aan meer gelegen
heden tot "erkoop yan phul'macentische artikelen geen behoefte 
hestaat. 

(Roep.) 
Nu zou men kunnen vragen: wat heeft zulk een v01'eeni

ging te vertellen, wanneer een assistent-apotheker zijn 
nering toch in die richting zou beginnen' Wel, ~rijnheer d~ 
V oorzitter, zij zijn onderlin g aan bepaalde voorschriften, aan 
bepaalde prijzen gebonden zoodat, wanneer een assistellt
apotheker, wien dat niet verglwd zon zijn, zich toch zou 
gaan yestigen voor den verkoop van phnrm nceutische arti
kelen, hU die artikelen zou moeten koopen tegen hoogere 
prijzen, waardoor de winst te geri ng voor hem zal worden, 
hetgeen hem za l beletten, zijn bedrijf voort te zetten. 

Men zal zeggen, dat de impol"teUl"s zich hiertegen zullen 
kunnen verzetten. Dat is in theorie ju ist, maar in de prak~ 
tij k hebben de importeurs zich te richten naaI" den wil van 
de gl'oote vereeniging. Het is 0111 die reden, dat het doel 
der Regeering, de groep der assistent-apothekers aan werk 
tp helpen, niet za l word en bereikt. 

De Regeerillg heeft zelf in den aanhef van de 'Memorie van 
Antwoord gezcgd, dat deze ordon nantie niet tcn doel heeft, 
misdrüvcn tegen te gaa n, doch slechts ongelukken te voor
komen, voortvloeiende uit onbekendheid en onvoorzichtigheid. 
Welnu, Mijnhcer de Voorzitter, als dit het doel der Regeering 
is, kan er m,i. ,geen bezwaar tegen zUn, het nmendement
We~'el' o"cr te nemen , daar in dit amendement voorzien wordt 
in hetgeen de leden , die in dezen geest gesproken hebben; gaar
ne dool' de Regeering zonden zièn toegestaan. ~'[en moet zich, 
naar het mij yoorkomt, in de positie van den consument ver
plaatsen, om te weten dat, zooals deze tha ns lniclt, voor hen 
bezwaren oplevert en dan begT\jp ik niet, waar het oog
merk del' Reg-eering blijft en op welke manier dnt n?l'

dcdigd kan worden, walHlcer de bevolk ing zeh'e daarvan niet 
is gediend. 

Ik hoop daarom, dat de Regeering tot het inzicht van dit 
deel der leden van dit college zal kunnen Komen Cl\ het amen
dement, dat zooals reeds gezegd, zal worden ingediend, zal 
wiUen overnemen . 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou in het 
iJijzolldcl' een enkel woorcl willen zegp:en over de in deze 
ordol1nantie bedoelde to('~elaten kleinhnnclelHl'en. Ik zou 
willen \L'ag'el1, of de mogelijl< heid zal worden geschapen, dat 
deze kleinhandelarcn een li centi e zull en krijgen, zoowel VOOl' 

cle artikelen van de W-lijst. als voor die van de G-lijst. 
Uit de verschill ende defitlities in artikel 1, sub g, meen ik, 
dat het inderdaad de bedoeling is om de lice nties zoowel 
voor de artikelen van de W-lijst, als voor die der G-lijst 
te vel'stl'ckkcn) maar uit de tweede alinea van artikel 4 
Jlleen ik weel' te moeten opmaken, dat de licenties aan de 
zg. kleinhandelaren alleen zull en worden verstrekt voor de arti
kelen, die op de W -lijs t zijn gepla atst. Imm ers hier staat: 

"De in het eerste lid bedoelde vergunning knn b\i met 
redenen omkleede beschikking worden geweigerd, aan 
bcpaalde ,·oonvaarden of aan een tijdsduur worden ge
bonden. clan wel slechts voor bepaalde op de W-lijst 
g-eplaatste stoffen worden verleend ." 

H ie l' is dus geen sprake van artikelen) welke yoorkomen 
op de Cl-lijst. Tk zou in het belang van een vlotte distributie 
van de artikelen, waarover het hiel' gaat, dus zoowel van 
de artikelen, voorkomende op de G- lij st als vall die op de 
"V-lijst en ook in het belang van de distributeul's, n1. dro
gisten en apothekersassistentf'll) gaa rne klaarheid in deze 
wilJen hebben. 

El' is ,"oorls in artikel 4 !log een andere aangelegenheid, 
die mtin aandacht heeft getrokken . 

El' wordt daarin gezegd) dat de vergunning ook aan rechts
personen kan worden verleend. :1\1aar hierbij is verder geen 
enkele bepaling g<m1aak-t, die de noodige waarborgen schept, 
dat de personen die door deze r echtspersonen met het fe itelijk 
beheer "an den verkoop der G- en W -artikelen zullen worden 
belas t, inderdaad deskundige p~l'sonen zullen zijn. Dat zou 
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(Roep.) 
dus min of meel' tot gevolg kunnen hebben, dat deze rechts
personen, die in de praktijk zullen zijn firma's of naamlooze 
vennootschappen, de vrijheid zullen hebben een persoon aan 
het hoofd van de distributie te stellen, die misschien naar hun 
meening wel de noodige bekwaamheden bezit, maal' d ie naar de 
eisc:hen en criteria welke dool' den D. V. G. ten opzichte van 
den feitelijken beheerder moeten worden gesteld, die niet heeft. 
Ik zou dus aan de Regeerillg ,yjllen vragen, of het de bedoeling 
is, dat indien men aan een rechtspersoon zulk een licentie geeft, 
deze alleen wordt gegeven onder voorwaarde, dat de rechts
persoon voor de feitelijke distributie iemand aanwijst, die uaar 
het oordeel van den D. V. G., of naar het oordeel van het 
hoofd van plaatselijk bestuur, die in deze de bevoegde autori
teit is, ook de noodige bekwaamheid daartoe bezit. Het moet dus 
niet knuuen voorkomen, dat een naamlooze vennootschap of een 
firma een licentie krijgt en dan verder vrij is om met het 
feitelijk beheer te belasten iemand, dien zij daartoe zelf 
aanzoekt. 

In den geest der ordonnantie, welke toezicht schept, zal 
deze aanstelling aan de goedkeuring van de daartoe bevoegde 
autoriteit, het hoofd van plaatselijk bestuur, onderworpen 
moeten zijn, in overleg met het hoofd van den D. V. G. 

El' is echter nog iets, dat in deze ordonnantie ll1Áin aan
dacht heeft getrokken, n .l. de vraag hoe het zal gaan met 
de prijzen van de G- en W-artikelen ! Wij weten, uat op 
dit oogenblik, zelfs op het gebied van de monopolie-artikelen 
en patentmedicijnen, vooral die welke op de W-lijst znllen 
komen nog vrij veel concurrentie bestaat. Men kan allerlei 
patentmedicijnen, al naar gelang van de zaak, waar men ze 
koopen wil, dikwijls voor zeer verschillende prijzen bekomen. 
Hoe zal dat nu gaan, wanneer in verschillende kleinere plaat
Sen bepaalde licentiehouders zijn aangesteld 1 Het gevolg zal 
dan zijn, dat zulk een licentiehouder in een kleine plaats spe
ciaal voor bepaalde monopolie-artikelen feitelijk een monopo
liepositie krijgt. 

AI die W-artikelen - ik zal ze niet opnoemen -, die zoo 
dagelijks in allerlei gezinnen wOI'den gebruikt, zullen dan 
niet meel' bij den langganan en allerlei andere gelegenheden 
verkrijgbaar zijn, doch zullen dan waarschijnlijk in kleinere 
plaatsen, waar niet vOOJ' velA personen op dit gebied ruimte 
is, bij slechts een of twee adressen verkrijgbaar zijn . Dat 
zal tot gevolg kunnen hebben, dat althans de prijzen van die 
verbruiksartikelen, waarom het gaat - ik herhaal voora] van 
de W-artikelen - op een zeel' hoog peil zullen komen, aan
gezien de licentie-houders dan toch weten, dat men bij hen 
terecht zal moeten kom en . Ik zou den geachtel1 Regeel"ings~ 
gemachtigde w illen vragen, of hij zou willen overwegen, of 
wellicht op de een of andere wijze een systeem is te yinden, 
waarbij een toezicht zal kunnen worden uitgeoefend op de 
prijzen, die die feitelijke monopoliehouders straks voorn I in 
de kleinere plaatsen zull en vragen. 

Ik heb in de Memorie van Antwoord gelezen, dat de 
Regeering vooral het oog heeft op de apothekel's~assistenten, 
om hen b\l den verkoop ook een - ' en vooral een belangrijke 
- rol te doen spelen. Ik heb dat met genoegen geconstateerd. 
Ik zou daarom de Regeerin g - hetgeen Zij natuurlijk zelf 
even goed weet als ik, liever gezegd, nog veel beter -- toch 
vooral in overweging willen geven den verkoop van G- en 
'V-artikelen op kleinere plaatsen, waal' min of meel' 1l10no~ 
polie~houders daarvan zullen voorkomen, voornl toc te VCl'

trouwen aan ervaren assistent~apothekers, waardoor het 
risico, dnt ongel ukken zouden kunnen voorkomen, zooveel 
mogelij k wordt beperkt. 

A1\inheer de Voorzitter! Ik sprak, ten aanzien van de G
en W-a rtikelen, mij stellende op de basis van deze ordon
nantie. Mochten de 'V.-artikelen alsnog worden uitgezonderd, 
waarvoor ik veel kan voelen, ik voel veel voor het betoog 
in dit opzicht van onze geachte medeleden, de Iweren 
Soetardjo en Weyer, omdat inderdaad die W .-artikelen toch 
Diet zoo heel erg gevaarlijk zijn en een zeer groote gebruiks-

(Verboom.) 
nuttigheid hebben - mochten deze artikelen dus alsnog uil 
de o.donnantie worden gelicht, dan zou het mij aanbevelens
waardig voorkomen, alleen voor de G-artikelen, waarvoor het 
argument dan te sterker gelat, slechts den verkoop daarvan 
toe te vertrouwen aan deskundigen, zij het wellicht half 
deskundigen, maar in elk geval ervaren oudere assistent
apothekers. Dan zou daarvoor ook een garantie moeten 
komen en dit sluit aan bij het begin van mijn opmerkingen, 
dat eventueel firma 's of naamlooze vennootschappen, die een 
licentie krijgen, ook alleen in die kleinere plaatsen met het 
feitelijke beheer en de distributie ten deze die oudere ervaren 
deskundigen of halfdeskundigen moeten belasten. 

De heel' Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Het is op het 
eerste gezicht eenigszins verwonderlijk - en in de pers is 
hi erop dan ook va n versch illende zijden gewezen - dat 
terwijl zware vergiften hier te lande overal verkrijgbaar zijn, 
zelfs op de pasars, thans de verkoop van zeel' bepaalde 
vergiften, die men hier sterk werkende geneesmiddelen 
-noemt, aan een beperking en regeling zullen worden onder
worpen. Toch geloof ik, na gezette overwegi ng, dat voor 
de maatregelen, welke thans worden voorgesteld, alle reden 
is en dat het verl{eerd zou zijn om te wachten, totdat e,'ell~ 
tueel de geheele I'naterie zou kunnen worden geregeld. Ook 
hier geldt wat de heer Weyer in ander verband heeft gezegd, 
dat het betere wel eens de vijand zou kunnen zij n van het 
goede. 

Wanneer ik de maatregelen, die thans worden voorgesteld 
goed begrijp, dan beoogen zij feitelijk tweeërlei doel - ook 
in de commentaren in de pers is daarop gewezen - n.l. in de 
eerste plaats een bescherming van de deskundige, de vak
kundige verkoopers en in de tweede plaats een bescherming 
van het publiek. 

Beide punten zijn naar mijn meening van veel belang . 
Ik geloof, dat een bescherming van cle apothekers - en van 
eventueele andere deskun.dige verkoopers - waaromtrent wel 
eens met een zeker dédain gesproken wo-rdt, zeker alleszins 
gemotiveerd is te achten. Deze groep vnkkundigen heeft YOOl' 

de Indische gemeenschap vooral clit groote voordeel, dat zij 
allerlei geneesrniddelen in YOOl'raad heeft, ook geneesmid
delen, die s lechts een enkele maalnoodig zijn. doch die in dat 
geval ook onontbeerltjk zijn en waarover men niet zou be
schikken, wanneer die apothekers niet bestonden . Het is dus 
zeker van belan g, dat de apothekers tot op zekere hoogte 
beschermd worden. 

Het tweede motief, dat aan deze ordonnantie ten grondslag 
ligt is mijns inziens het belangrijkste, nl. de noodzaak het 
publiek tegen zichzelf te beschermen. Ik vind het jammer, 
dat dit punt niet uitvoeriger in de Memorie van Antwoord is 
behundeld. Men heeft imuiers naar aanleiding van verschil
lende vergiftigingsgevallen, die zich hebben voorgedaan met 
vergiften, die algemeen verkrijgbaar zijn en ni et onder deze 
regeling vallen, zich afgevra agd of deze ol'donnantie wel 
noodig is. Ik heb echter tot mijn spijt in de Memorie 
van Antwoord een klemmend betoog te dezen opzichte gemist 
~n clat zou toch stellig te leveren zijn. 

Ik beb de beschikking over een aantal berichten en artike
len, die in de laatste jaren in cle Indische pers zijn verschenen 
op dit gebied en waaruit overtuigend blijkt, hoe noodzakelijk 
deze maatre!!,el is. Ik zal de leden "an het college en ook U 
Mijnheer de Voorzitter, niet vermoeien met het voorlezen van 
al die artikelen; ik zal mij dus tot enkele citaten bepaleu. 
Uit de meest recente li tteratuur kan ik dan het volgende ,·er
melden. 

Prof. Siegenbeek van H eukelolTI, van de Geneeskund ige Hoo~ 
geschool te Batavia deelt in het Geneeskundig Tijdschrift 1935, 
pag. 1669 mede, dat in een jaar tijds 7 gevallen van vergifti
ging met Adaline tot ztjn kennis kwamen, waarvan G met 
doodelijken afloop. 
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(Verbo{)m. ) 
Door denzelfden schrijver wordt in het Geneeskundig Tijd

schrift 1937, pag. 66, melding gema akt van vergiftigingen 
met Gardan (het pyramidonhoudende Gardan is reeds lang 
verboden in den vrijen handel in de Scand inaafsche landen en 
Engeland, wegens de talrijke vergiftigingen). 

Dit tweede artikel wordt in het Tandheelkundig Corres
pondentieblad voor Nederlandsch-Indië - Officieel orgaan van 
de Nederlandseh.Indisehe maatschappij tot bevordering der 
Tandheelkunde - van Januari jl. gerefereerd; dit referaat 
van bij uitstek deskundige hand is m.i. zoo belangrijk, dat 
ik het wel even mag voorlezen: 

"Ziehier het eerste in Indië waargenomen geval van. 
een slomatitis argranulocytotica na het gebruik van Gar
dan. Referent heeft al lang een soortgelijke publicatie 
verwacht, die bij het reusachtige ge· of beter gezegd 
misbruik van Gardan en andere pyramidon.houdende 
praeparaten hier te lande niet kon uitblijven. Van 
tandheelkundig standpunt zijn deze feiten van dubbel 
belang: ·ten eerste omdat niet alleen door het publiek 
deze praeparaten tegen kiespijnen worden gebruikt, maar 
ook door tandartsen aanbevolen en ten tweede, omdat de 
ziekte begint als een ulcer euze stomatitis. Daarbij ver
d\Vijnen de gekorrelde witte bloedlichaampjes ui t het 
periphere bloed. De prognose is zeel' ernstig, de sterfte 
bedraagt 30 tot 70%. 

De verderfelijke werking van Gardan, pyl'amidon en 
sommige andere middelen berust blijkbaar op een 
pl'acdisposi tio van het beenmerg van bepaalde pcrson.en. 
die echter niet van tevoren herkenbaar is. ])0 SChl'ijvCrS 
zeggen tenslotte : "Van de boven beschreven middelen 
achten wij het pyramidon en hare derivaten in onze 
Indisclhe samenleving het gevaarlijkst. Het wordt als 
gardan in. gecamoufleerden vorm op groote schaal onder 
de bevolking gebracht. Zelfs medici is het vaak onbekend, 
dat gardan, dat door een onverantwoordelijke reclame
campagne wordt voorgesteld als een groote vooruitgang 
op de wat afgezaagde aspirine, de gevaarlijke bestanddeelen 
PY1'amidon en novalginc bevat. Het wal'e gewenscht, 
dat van ovcrheidswege meer toezicht werd uitgeoefend 
op den import en verkoop van de moderne chemothe
rapeutica". Daaraan kan referent toevoegen, dat ln 
Engeland en Denemarken pyramidoll en pyramidon
houdende "eneesmiddelen op de lijst der vergiften zijn 
geplaatst, die slechts tegen recept van een geneesheer 
mogen worden verkocht. 

Door Dr. Slot is in het Geneeskundig Tijdschrift J.936 
p. 2362 melding gemaakt van vergiftigingen met plasmochin, 
terwijl de vergiftigingen met atebrin op Ceylon nog vcrsch 
ill het geheugen li ggen". 

Ik zal met deze citaten volstaan, doch ik heb er nog een 
heele ceel van bij de hand, zoo di t noodig mocht zijn. 

Ik geloof dus dat, zooals ik zooevell! zeide, deze voorstellen op 
zichzelf volkomen gemotiveerd zijn, en in beginsel kan ik dan 
ook met deze ontwerp-ordonnantie volkomen accoord gaan. Ik 
knn dat tot m\jn spUt eclhte !' n.iet op alle punten, VOOI'ZOOVCl' 

het de ui twerkin g betreft, 
Zooals bekend, heeft mij n fractiegenoot de heer Kl'uyne, die 

in dit opzicht bij uitstek deskundig is, een nota inged iend 
waarin hij zij n standpunt ten aanzien van deze ordonnantie in 
het kort !heeft weergegeven. Aan het eind van die nota komt de 
heer Kruyn e tot de conclusie, dat hij een accoord-gaan met 
deze ordonnantie zou willen ·binden aan drie voorwaarden, n.l. 
in de eerste pi aais, dat in ruime mate vergunningen voor den 
ve t'koop van W-urtikelen 'Zullen worden gegeven j in de tweede 
plaats, dat alleen artikelen op de G· en W.lijst zullen worden 
geplaatst , indien de noodzakelijkheid daarvan door practisehe 
ervaring is aangetoond, en in de derde plaats, dat ook de azia
tische patentgeneesmiddelenimport onder controle zal worden 
gebracht. 

Handelingen. Zittingsjaar l03 i - 1938. 

Wat betreft het eerste punt, is het antwoord van de IWgee
ring vrij bevredigend, het zegt: 

"Het afgeven van vergunningen voor den verkoop van 
W·artikelen zal door de locale overheden naar behoefte 
en mogelijkheid geschieden." 

Toch zou ik mij hier gaarne willen aanslu iten bij het betoog 
van den heer Roep, die de wenschelijkheid uitsprak, dat deze 
vergunningen zich niet zullen beperk en tot de apo· 
thekers, maar tot andere kleinhandelaren zull en worden 
uitgebreid. Ik kan niet inzien, dat daartegen overwegen
de bezwaren zouden bestaan, mits bij het geven van licenties 
aan kleinhandelaren de noodige voorzichtigheid wordt 
betracht. 

De tweede voorwaarde van den heer Krnyne wOl·dt in 
de Memorie van Antwoord eveneens besproken; het antwoord 
daarop vind ik minder bevredigend . Er staat daat'omtrent nl. : 

"Het is ni et gewenscht alleen dan artikelen op de G· en 
W -lijsten te plaatsen, walIneer de noodzakelijkheid daar· 
van door de practische ervaring is aangetoond. Ook in 
dit opzicht is voorkomen beIer dan genezen . De samen
stellin g der lij sten worde aan deskundi gen overgelaten. 
[n de Ge necslIliddelencom missie, wiel' advies in het 
bijzonder hierbij nuttig zal zijn, zullen leden met prae
tische ervaring zitting hebben." 

Ik kwalificeerde dit antwoord als minder bevredigend; ik 
blijf het nam elijk mèt de vele sprekers di e hierover voor 
mij het woord voerden, van groot belang achten, dat deze 
geneesmiddelen algemeen vOI'!<: r\jgbaa l' zijn en tevens zoo 
goed lwop mogelijk vel'krij gbtHl l' zijn. Ik VI'ees, dat dit bÜ 
de thans bespl'oken regeling wel eens niet het geva l zou 
kunnen zijn . 

Ik verwijs wat clit betreft naar een belangrijke be
schouwing over deze ordonnantie in het A.I.D. van 
11 September jl., waar aan het slot ook nog eens op deze 
bezwaren de nadruk wordt gelegd, en waar staat : 

"Het grootste bezwaar echter tegen de thans voor
gestelde regelin g is, dat men den verkoop van een groot 
aantal patentmeclicijnen, waaronder er zijn zullen die 
een zeker burgerrecht hebben verworven, bcpel'h:t tot 
apotheken e.d." 

Alijnheer de Voorzitter! lJat "en dergelijke" is, wat de 
W·artikelen aangaat, wel zeer beperkt, want ik geloof, met den 
heer Roep, niet alleen op grond van het door hem geciteerde 
art. 4 doch eveneens op grond van de artikelen 2 en 3 der 
ordonnantie, dat de regeling zich inderdaad alleen zal be per· 
ken tot de apotheken. 

"Gevreesd moet worden IJ - zoo gaat dit artikel voort 
- "dat bij de vaststellin g der G-lijsten het phannaceu
tische inzicht geheel zal overwegen en dat men onvol
doende l'ekenin.g zal houden met de eischen van de "prac
tijk", d.w.z. de eischen van de practijk op het platteland, 
waal' de naastbijzij lldc apotheek nog vcle kilometers is 
verwijderd en waar ook het verkrijgen van een dokters
recept een reis van vele kilometers nooel ig maakt. 

Verder is een bezwaar, dat allerlei patent.medicijnen, 
waa rmede een groot deel onzer samenlev ing is vertrouwd 
gel'Hakt, alleen nog maal' gekocht zal kunnen worden 
bij apotheken na inlevering van een recept. De st ij ging 
van de kosten l..'Ll dus ... enorm worden." 

Op het bezwaar van het recepten schrijven en de gevHren, 
die daaruit kunnen voortvloeien, is ook door den heer Krnyne 
in zijn nota gewezen. Hij heeft zelfs gezegd. dat nafl l' zij n 
overhüging een en ander vrij zeker zal le iden tot een SOOl't 

r ecepten handel, die het middel zal stempelen tot erger dan 
de kwaal. 

In di t opzicht is het antwoorcl der Regeering wel zeer 
onbevredigend; dit luidt nl.: 

"De ''Tees, dat het plaatsen va n een aantal genees
middelen op de G.lijst tot een soor t r eceptenhandel ZAl 
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(Van Hel&dingen. ) 
leiden, doet geen recht aan het vertrouwen, dat in den 
medischen stand kan worden gesteld." 

Ik vind zulke woorden natuurlijk zeer fraai, maar zij zijn 
al zeer weinig zeggend, daar wij - met alle vertrouwen 
overigens in den mediscben stand - bij herhaling zien, dat 
zich ten deze misbruiken en zelfs ernstige misbruiken voor
doen, di e in ander opzicht zelfs geleid hebben tot bepaalde 
maatregelen. 

De conclusie van bet A.l.D. waarbij ik mij ten volle kan 
aansluüenJ is deze: 

"Een beroep moge daarom worden gedaan op de 
leiding van den D. V. G. om bij de toepassing van deze 
ontwerp-ordonnantie terdege rekening te houden met de 
practijk-eischen, anders loopt llien ernstig gevaar, dat dit 
geneesmiddel tegen een ernstig maatschappelijk e~vel 
erger zal blijken dan de kwaal zelf, die men bestrijden 
wil", 

Men ziet, dat reeds bepaalde slagwoorden gedurende den 
tijd, dat de ontwerp-ordonnantie in behandeling is, van kracbt 
zijn geworden. 

Het derde pnnt in de nota-Krnyne betreft den handel in 
Aziatische patent-geneesmiddelen, die hij- ook onder de 
bepalingen wil laten vallen. Ook daaromtrent heeft de Re
geel'ing vrij uitvoerig haal' standpunt bekendgesteld, maar 
het is misschien omdat ik geen deskundige ben, dat ik nog 
steeds dit standpunt niet nauwkeurig ken. Ik zou de 
Regeering dus de vraag willen stellen, of de bedoeling is 
van de passage, die men in de Memorie van Antwoord 
midden op pag. 3 vindt, dat aUe Oostersche patent
geneesmiddelen aan de regelen van de ordonnantie zullen 
zijn gebonden, of dat dit alleen bet geval zal zijn met genees
middelen, die eigenlijk met Westersche patent-geneesmid
delen zijn gelijk te stell en. Dus. om het duidelijker 
te stellen, dat, wanneer ten aanzien van aspirine 
een bepaalde maatregel wordt ge nomen, deze ook 
zal gelden voor een Oostersch middel, dat in samen
stelling hetzelfde is en dat dus aUeen een anderen 
naam draagt - doch voor geen andere middelen. Wanneer 
dit inderdaad het geval zon zijn, geloof ik, dat wij langs 
de zaak heenpraten en dat dit naar mijn LUeening zeer belang
rijke punt niet tot een oplossing wordt gebracht. 

I n dit verband wil ik nog even stil staan bij de definitie, 
die in artikel 1 gegeven wordt van sterk-werkende genees
middelen . Daargelaten, dat bet een leelijk woorà is, vraag 
ik mij af, of de definitie wel bevredigend is te achten. Ik 
ben in het geheel niet deskundig op dit gebied, maar ik heb 
wel eens gehoord, dat iedere stof, als zij in te groote hoeveel
heden wordt gebruikt, vergif is en ik geloof daarom, dat de 
definitie, zooals zij el' staat, onbevredigend is. In ieder geval 
komt er niet voldoende in uit, dat bet gaat om bepaalde 
geneesmiddelcl1 die in handen van loeken - dit is mijns 
inziens de kern van de kwestie - ee11 stelUg gevaar voor 
de gezondheid kunnen opleveren. 

Wat tenslotte de kwestie van de apothekers-assistenten 
betreft, zou ik nog eens willen bepleiten de vergunningen 
tot verkoop der patel}tgeneesmiddelen - behalve aan de 
apothekers - in de eerste riaats te geven aan de apothekers
assistenten en verder aan diegenen, die zoo lang in dit bedrijf 
zijn werkzaam geweest, dat zij een dispensatie ten volle 
verdienen. Dat men zou zeggen: vooral met het oog op de 
toekomst zullen het in de allereerste plaats assistent-apo
thekers zijn, wien wij dergelijke licenties geven en op den 
duur zullen wij die verstrekking van licenties tot de assistent
apothekers gaan beperken, lijkt mij volkomen rationeel. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter ! Met den 
heer Vel'boom kan ik in principe accoord gaan met de vOOr· 
liggende ordonnantie, te meer omdat, na wtjziging van den 
titel, de ordonnantie meer acceptabel is, nu ze niet de con
trole op den verkoop van vergiften beoogt maar die op 

sterkwerkende geneesmiddelen, welke onderscheiden wOI'den 
in gevaarlijke -- die op de G-lijst worden geplaatst - en in 
niet direct gevaarlijke - die op de "'-lijst worden geplaatst. 
De bedoeling is, zie ik het goed, den verkoop van genees
middelen onder toezicht van de overheid te brengen dool' een 
soort vergunningsstelsel, waarbij dan de geneesmiddelen die 
op de G-lijst zijn geplaatst - de Memorie van Toelichting 
spreekt hiel' uitvoerig over - dool' meer bevoegden zullen 
worden verkocht, terwijl de verkoop van geneesmiddelen die 
op de W-lijst zijn geplaatst aan den détailbandel kan worden 
vrijgelaten, die daartoe licenties bekomen heeft. 

Ik ga niet met den heer Verboom accoord, waar ons 
geacht medelid op den voorgrond stelt, dat deze ordonnantie 
beoogt een bescherming van de apothekers. De Regeering 
heeft nadrukkelijk medegedeeld, dat de ordonnantie in de 
eerste plaats de bescherming van het publiek beoogt. Ik wil 
mti daaraan houden, al zal het gevolg van de ordonnantie 
zijn, dat daarmede ook wel eens apothekers en personen, die 
soortgelijken functie nitoefenen, znUen worden beschermd. 

Nu heeft ons geacht medelid, de heer Soetardjo, enkele 
zeer belangrijke bezwaren tegen deze ordonnantie naar voren 
gebracht, speciaal wat bet reft de distributie \ 'all geneesmid· 
delen, die op de W-lijst ZUil geplaatst. Hij is da arin ge
steund door onze geachte medeleden, de heeren Kartowi
sastro, " r eyer en Kan en in zekeren zin ook door de heeren 
Roep en Verboom. Hij heeft gezegd, dat de distributie op 
deze wijze te gering za l worden en dit van gl'oot nadeel zal 
zijn voor de bevolking, vooral voor die ten plattelande. 

(De heer Roe p: En de kosten zullen er door stijgen!) 
Daarop kom ik straks. Ik \vraag mij af of dit wel een 

noodzakelijk gevolg zal zijn. 
De heer Soetardjo zoekt dan heil in twee middelen . He,t 

meest vèl'strekkende middel is, den \"cl'koop van de artike
len, op de W -lUst geplaatst, geheel vrij te laten en alleen 
voor te schrjjven, dat ze zoodanig zullen moeten worden ver· 
pakt, dat het publiek reeds op grond van <Je verpakking 
weet, met wat voor soort geneesm idldelen het te maken heeft. 
Hierin gaat de heer Weyer mee, die aangekondigd heeft, 
hierover een amendement te zullen indienen. Ik vrees, dat 
dit middel weinig doeltreffend zal zijn en lila! daarmede de 
bedoeling van de Regeering, eenige controle te houden op 
den verkoop van deze toch a1t~icl min of meer gevaal'lijke 
geneesmiddelen, teloo!' zal gaan. 

(De heer S 0 eta r:cl jo: De noodzakelijkheid van die con
trOle is niet aangetoond!) 

De heer Verboom heeft reeds eenige treffende voorbeel
den' aangehaald, dat vel'giftigingsgevallen niet zoo weinig 
voorkomen als men in het algemeen wel zou denken. 

(De heel' Roe p: Die betreffen artikelen, die op de G
lijst worden geplaatst!) 

Dat weet ik nog niet. Ik weet b.V. niet of Gardrul op de 
G-lijst thuis behoort. 

Wat betreft de arulduiding op de verpal<kin.g, deze heeft 
op het publiek toch weinig invloed. De meeste mense,hen lezen 
niet eens wat op de verpakking staat ; zoo gaat het althans mij 
en ook anderen en wanneer men al leest wat op de verpakking 
staat, dan dringt de beteekenis daarvan toch nog niet tot het 
publiek door. 

(De heer We y el', En we hebben een heele ordonnantie 
met betrekking t.ot die verpakking gekregen, alleen omdat dit 
zoo nooelig was. 

Dat is wel een heel ander geluid. ) 
Het geeft natuurlijk wel wat als men een nadere aanduiding 

op de verpakking stelt, maal' het is met deze onlolluautie 
gemallokelijker voor de Regeering om toezicht uit te oefenen. 

Een van de groote voordeelen, van deze ordonnantie zie ik 
hierin, dat er op deze wijze een kern van distributeurs komt, 
die iets, nl. een licentie, te verliezen hebben en dus niet meer 
bewust zullen gaan knoeien, met kans op de mogelijkheid 
van verlies van de licentie. 
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10de VERGADERING - 23 NOVEMBER 193ï. 

Sterkwerkende geneesmiddel en-ordon nantie (Ond. 47) . 

(Van Helsdingen.) 
Knoeierijen hebben meel'malen plaats gehad met worm

koekjes en kin inetabletlen, welke waardelooze suikerboontjes 
bleken te zijn . 

Nu meen ik, dat de hier geopperde bezwaren opgeheven 
kunnen worden dool' h(\t uitreiken van licenties op ruime 
schaal. De Memorie van Antwoord geeft op blz. 4 zeer na
drukkelijk te kennen, dat de uitreiking der licenties, althans 
voor de artikelen van de W-lijst, door de locale overheden 
zal geschiede'1. Zij zullen natuurLijk de behoefte aan het' 
aantal verkoopplaatsen kunnen vaststellen. Een ander zeel' 
belangrijk punt is, dat de W-lijst niet al te uitvoerig moet 
zijn en dus een bepaalde samenstelling hiervan de bezwaren, 
welke door onze geachte medeleden zijn voorgebracht, zal 
kunnen ondervangen. Ook daa rover heeft de Regeering in 
de Memorie van Antwoord het een en ander gezegd. Zij ver
klaart nadrukkelijk, dat de lijst met groote voorzichtigheid 
zal worden samengesteld . 

Het lijkt mij, dat wanneer de Regeering aan deze beide 
voorwaarden, een ruimere uitreiking van licenties en een 
bepe"kte samenstelling van de W-lijst, voldoet, in belangrijke 
mate aan de bezwaren van de geachte medeleden zal zijn 
tegemoet gekomen. 

Nu heeft de heer Soangkoepon een voorstel gedaan, dat 
.zekel' overweging verdient. Hij heeft namelijk gevraagd: kun
nen h ier de doekoens n iet weer worden ingeschakeld j Hij 
heeft daarbli natuurlijk gedacht aan de inschakeling der doe
lwens bij de hygiënische verzorgIng en in verband daarmede 
aan de proef in Poerwokcrto, waal' de doekoens worden onder
wezen in de behandeling van bevallingen op zoo hygiënisch 
mogcHjke wUze e.d. Hc~ is mogelijk, dat ook in deze zulk ecn 
inschakeling der doekoens van belang is en ik wil deze vraag 
van den heel' Soangkoepon gaarne mede tot de Regeel'ing rich
ten. Is het mogelijk met de doekoens iets te bereiken, w;m
neer zij een één- of tweejarige opleiding hebben gehad en in 
dien tijd voor zoover noodig zijn voorgelicht! Ik sta daar 
('('htcl' niel zoo optimist isch tegenover en steun daarom alleen 
het vooI'bl'engen vun deze vraag aan de Regeer'ing. Pel'8oon
\\1k zou ik vcel liever een andore regeling zien. Ik zon gaarn e 
de vraag wil1cn stellcn ol: het niet mogelijk is nier eon nieuwe 
stand van neringdoenden als het ware te scheppen. Zou de 
Regeering namelijk geen aanleiding kunnen vinden om een 
nieuwe opleiding in het leven te roepen, waardoor het mogelijk 
wordt gemaakt om meer bejaarde personen, die een minimum
opleiding hebben gehad, bijv. van lagere school of H. 1. S. -
Mulo lijkt mij in deze te ver gaan - door middel van een 
één- of tweejarigen cursus geschikt te maken VOOI' den verkoop 
"Hn deze artikelen ' Dit moet ech'ter niet alleen gescfiieden, 
z\i 1l1oeten ook geschikt worden gemaakt om injecties toe te 
diellen vun salversan e ,d, en om de koepokinenting te verzor
gen, wel kc thans gratis door de Regeering wordt verzorgd, 
mllar wat op den duur ook in de practijk door de betrokkenen 
zelf moet worden betaald. 

(De heel' \V e y er: Dus U zoudt wenschen gouvern.ements
verkoopplaatsen 1) 

Neen, het moet gaan om een volkomen .vrij beroep. Het 
moet alleen zoo zijn, dat als de menschen zu lk een cursus 
hebben afgeloopen, zij ook het recht hebben dcrgel\ike mid
delen te vcrkoopen en de noodige verrichtingen op hygiënisch 
gebi ed als door mij genoemd te doen, 

E en wezenlUk bezwaar tegen de ontwerp-ordonnantie acht 
ik wat door den heer Roep is voorgebracht, namelijk, dat het 
toekennen van een te ldein aantal verkoopvergunningen ten 
gevolge zal kunnen hebben, dat min of meer een monopolie
positie door de vergunninghouders wordt verkregen, waar
door de prijzen zullen stijgen. Nu wordt dit eensdeels opge
heven door het feit, dat, als ik mij niet bedrieg, de groote 
fabrikanten gewoonlijk hun patentmedicijnen aan bepaalde 

prijzen binden, waal'voor Zij Hl de desa en elders verkocht 
moeten worden. De winsten voor de vel'koopers en distri
buteurs zijn dlls niet gelegen in den toeslng di en zij op de 
prijzen zouden kUlUlen leggen, doch in de cOInmjssie welke 
zij ontvangen , Zoo zijn, als ik mij niet vergjs, kininetabletten 
en aspirinetabletteIl ook in den kleinhandel alleen tegen een 
door de fabrikanten vastgestelden prijs verkrijgbaar, zoodat 
de distributeurs alleen uit cOlUmissie en niet uit een hoogeren 
prijs inkomsten trekken, 

(De heer R, 0 e p: De praktijk wijst een groote prijsdif-
ferentiatie aan .) , 

Tenslotte nog eenige losse opmerkingen. Hiel' wordt 
gezegd, dat een verzoek voor een licentie op zegel moet 
worden gesteld. Voor bestaande grossiers en detaillisten vau 
\\'--artikelen vraag ik mij af of die voorwaarde wel billijk 
is te achten. Alleen na een bepaald tijdstip door lueuwe 
aanvragers verzochte licenties behooren mijns inziens aan 
een zegelpücht onderworpen te zijn . 

Verder zou ik nog het volgende aan de Regeering willen 
vragen, n.1. hoe Zij denkt over maatregelen tot beteugel in!!: 
van de kwakzalverij, ]~en advertentie-verbod, resp. een 
censuur daarop, zou al veel uitwerken. Een verbod voor het 
adverteeren van middelen tegen geslachtsziekten en van 
abol'tiva , lijkt mij dringend gewenscht . 

Tenslotte nog een vraag naar aanleiding van een alge
llleene opmerking in de Memorie van Antwoord, Daar wordt 
gesproken over den handel in vergiften en dan zegt de 
Heg-eel'ing het volgende: 

"Reglemcllteering- Villl den halldel iJl deze vergiften 
dient echter in ved,alld met de J.eer uiteenloopende 
plaatselijke omstandig'heden ell gebruiken aan den 
localen wetgever te worden overgelaten . Wel zal de 
centrale overheid model-verordeningen kunnen ont
werpen, waarin de voornaamste algemeene richt}:ijnen 
voor deze reglementeering worden opgenomen." 

:Mijnheer de Voorzitter! Dit lijkt mij toch werkelijk een 
\'olkoll1en onjuist standpunt. Ik meen, dat de Regeering hier 
ccntraal de algemeene I'egeten voor den verkoop v[Jn vergif
t(Jn moet geven en clat clun de nadere uitwel'king en toepas
sing daal'van aan de locale l'essorten kan worden overgela
ten. Doch dat de locale reSSOI·ten dit geheel zelfs tandig 
kunnen l'egelen en de Regeel'ing alleen modelverordeningen 
te dien aanzien kan ontwerpen, l\jkt mij niet juist. 

Tenslotte nog een opmerking omtrent art. 9 tweede lid. 
In dat artikel wordt bepaald, dat in b\jzonde"e gevallen dP. 
Gouvel'neur-Genel'a;ll ontheffing kan verleen en van voor
schriften bij of krachtens deze ordonnantie gestel,1. Nu zou 
ik aan de Regeering het volgende willen vragen. Het is van 
algemeene bekendheid, dat vooral in de buitengewesten 
B.B.-ambtenaren en zendelingen op groote schaal ook der
gelijke middelen distribueeren. Is het nu de bedoeling, zou 
ik willen vragen, dat zij als detaillisten een vergunning 
moeten verkrijgen, of is het de bedoeling, dat op hen art. 9 
lid 2 mi worden toegepast' 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit on
del'wer·p in eersten termijn van de zijde van het College van 
Gedelegeerden beëindigd. Is de Regeeringsgemachtigde be
reid de volgende week Dinsdag te antwoul'Clen' 

De heer Offringa, Hoofdinspecteur van den Dienst der 
Volksgezondheid: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Dan wordt de verdere afhandeling van dit 
ontwel'p gesteld op de volgende week Dinsdag. 

De vergadering wordt te 11.48 uur v.m. gesloten. 



• 
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lIde VERGADERING - DINSDAG 30 NOVE~mER 1937. 

Redevoeringen LV.m. het auto-ongeluk, dat Z. K. H. Prins Bernhnrn get.roffen beeft. - Ingekomen stukken. 

Ude VERGADERING. 1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 23 No-
vember 1937 No. 19, ter aanbieding van een ontwerp-ordon

Ver g a d erin g va n Din s dag 30 Nov e m bel' 1937. nantie tot wijziging van de "Hooger Onderwijs-ordonnantie" 
(Ond. 00) . 

(Bijeenroepingsunr: 9 voormiddag.) 

Redevoeringen i.V.m. het auto-ongeluk, dat Z. K. H. Prins 
Bernhard getroffen heeft. - Ingekomen stukken. - Ver
lenging termijn, bedoeld in art. 6 der Overdrachtsordonnantie 
Volksgezondheid Java en Madoera (Ond. 02). - Aanvulling 
en wijziging verdoovende-middelen-ordolLllantie (Ond. 03). 
- Vaststelling reglement godsdienstige rechtspraak voor 
gedeelte der Zuider- en Oosterafdeeling van Borneo 
(Ond. 87). - Aanvnllende verpondingsordonnantie 1937 
(Ond. 38). - Sterkwerkende geneesmiddelen-ordonnantie 
C.a. (Ond. 47). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VANHELSDINGEN. 

De presentiel ijst is geteekend door 15 leden, te weten de 
leden: 

Blaauw, C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdillgell, 
De Hoog, Kan, Kartowisastro, Kasimo, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, Weyer en 
Wiwoho. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: De Bruyn Kops, De 
Leeuw, LevelI. en Offringa. 

De Voorzitter : Geachte :rvIedeleden ! Ik open deze ver
gadering. 

Het ernstig bericht van een a u I. 0 - 0 n ge in k, Z. K. H. 
P rin s B e l' n h a l' d g is ter e nov e r kom e li, bracht 
allenvege ontsteltenis en bange beklemming voor hetgeen de 
gevolgen hadden kunnen zij n, hoopvolle verwa.chting, dat de 
gcvolgcn wellicht beperkt zullen blijven. Ik stel U voor de 
gevoelens van den Volksraad, den \Venseh voor een spoedig 
herstel te vertolken in een telegram aall H. M. de Koningin 
en een telegram aan H. K. H. H . de Prinses en den Prins. 

Ik stel voor deze telegrammen als volgt te doen luiden: 
1. Aan Hare Majesteit de Koningin: 

"Het zij den Volksraad van Nederlandseh-Indië ver
gund Uwer Majesteit eerbiedig ztin diepgevoelde wen
schen voor eell spoedig herstel vall Zijne Koninklijke 
Hoogheid Prins Bernhard aan te bieden. 

Het College is ervan overtuigd, dat deze wensehen 
alom in deze gewesten worden gedeeld. 

Van Helsd ingen, voorzitter van den Volksl'aad ". 

2. Aan Hunne Konink lijke Hoogheden Prinses Juliana en 
Prins Bernhard. 

"De Volksraad van Nederlandsch-Indië veroorlooft 
zich eerbiedig zijn diepgevoelde wenschen aan te bieden 
VOOI' een spoedig herstel van Zijne Koninklijke Hoogheid. 

Van Helsdingen, voorzitter van den Volksraad", 

De heel' De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijn
heer de Voorzitter! De Regeering sluit zich gaarne aan 
bij de woorden die U gewijd heeft aan het medegevoel en 
de bezorgdheid van ons allen terzake van de ernstige ge
beurtenis van gisteren, in het bijzonder bij den wensch tot 
voorspoedig ell volledig herstel van den Prins der Neder
landen. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbr ieven en -beschikkingen: 
Hande1ingcn. Zittingsjaar 1937-1938. 

De stukken worden gedrnkt. 

2. Kabinetsbrief van den Gouvernenr-Generaal van 25 No
vember 1937 No. 11, houdende mededeelin g, dat is vastgesteld 
de ordonnantie tot regeling van den invoer van zwavelzuren 
ammoniak (Ond. 0(1 ) . 

3. Brief van den 1sten Gonvernements Secretaris van 
23 November 1937 No. 2482/C, betreffende de interpretatie 
van artikel 22 lid 3 van het bnitenlandsch verlofreglement. 

4. Als voren van 23 November 1937 No. 2485/C betref
fende de aan te nemen gedragslijn in geval van plaatsgebrek 
aan boord van Nederlandsehe mailschepen. 

5. Rondschrijven van den Gonvernements Secretaris van 
26 November 1937 No. 2510/C, betreffende medewerking bij 
de samenstelling van "Albrecht 's Klapper". 

6. Besluit van den Gonverneur-Generaal van 19 Novem
ber 1937 No. 21, houdende herbenoeming van C. van den 
Hamer en R. T. A. Abas Soeria Nataätmadja tot lid van de 
commissie van bijstand vOOr den P. T. T.-dienst. 

7. Als voren van 20 November 1937 No. 3, tot instelling 
van een commissie van onderzoek in verband met de tusschen 
den dienst der Volksgezondheid en Dr. Deni. Mulder gere. 
zen moei lijkheden. 

8. Als voren va n 22 November 1937 No. 15, houdende 
machti gi ng krachtens artikel J05 J. S., aan den directeur 
van Ondel'\vijs en Eeredienst om te beschikken over de nit
getrokken fondsen t.b.v. een onderdirecteur. 

9. Als voren van 22 November 1937 No. 16, houdende benoe
ming van Dr. F. H . Visman tot voorzitter van de bebosschings
commissie. 

10. Als voren van 24 November 1937 No. 30 hondendo 
ontslag van Jhr. S. de Ranitz als lid van de commissie voor 
het mi litair straf-, tucht- en strafprocesrecht. 

11. Telegrafische lI1 ededeeli ng, dat de heel' Mr. L. W. H. 
de Leeuw, hoofdamblenaar VOOI' de wetgeving, is aangewezen 
als Regeeringsgemachtigde voO!' het ontwerp tot wijziging en 
aanvulling van de verdoovende-middelen-ol'donnantie (Ond. 
Oa ) en voor het ontwerp tot vaststelling reglement op de 
godsdienstige rechtspraak voor een gedeelte van de residentie 
Znider- en Oosterafdeeling van Borneo (Ond. 87 ). 

De sub 2 t/m 10 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden : 
1. Kort overzicht betreffende den eeonomisehen toestand 

van Ned.-Indië aangeboden door het Centraal Kantoor voor 
de Statistiek. 

2. l\1:otie aangenomen door een door bet comité "Oemmat 
Islam" te Wonosobo belegde vergadering betrekking hebbende 
op de instelling van een hof voor Islamietische zaken en ue 
ontwerp-ordonnantie op de ingeschreven hnwelijken. 

3. Brief, gedagteekend Apeldoorn 19 November 1937, van 
het bestuur van de vereeniging van Oud-onderofficieren van 
Kon. Ned.-Ind. Leger "Madjoe" betreffende de gelijkstelling 
van de pensioenen del' voor 1920 gepensioillleerde militairen_ 

4. Brief gedagteekend Apeldoorn 19 November 1937, van 
het bestuur van de vel'eeniging van Oud-onderofficieren van 
het Koninklijk Nederlandsch-Indisch Leger "Madjoe" betref
fende het in beschouwing nemen van het Indische pensioens
vraagstuk in zijn geheelen omvang. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 
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Ude VERGADERING - DINSDAG 30 NOVEMBER 1937. 

Vedenging termijn, bedoeld in art. 6 der Overdrachtsordonnantie Volksgezondheid Java en Madoera (Ond. 92). 

(Voorzitter, Soetardjo, id. Adviseur DecentraJisatie. ) 
De Voorzitter : Bij de behandeling der agenda voor 

hedenochtend ,wordt eenigszins afgeweken van de op den 
rooster vermelde volgorde, zulks met het oog op den tijd van 
de Regeeringsgemachtigden. 

Ik deel voorts mede, dat dool' onvoorziene omstandigheden 
de Memorie van Antwoord betreffende Oud. 9l. nog niet is 
binnengekomen, in verbaud waarmede de behandeling van dit 
onderwerp tot een volgende vergadering wordt aangehouden. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnanti e tot verlenging van 
d e 'l i nar tik e 1 6 der 0 ver dra c hts 0 l' d 0 II II a n
tie Volksgezondheid Jav a en Madoera 
(S ta n t s b I a d 1936, No. 582) bed 0 e I den ter mijn. 
(0 n d . 9 2. ) 

Ofschoon een blauco Gedelegeerdenverslag is uitgebracht, 
is nochtans dool' den heel' Soetardjo hierover het woord 
gevraagd. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Allereerst 
betuig ik U mijn dank VOOr de gelegenheid die U mij biedt 
om ondallks het blauco-Gedelegeerdenverslag toch uog het 
woord over deze aangelegenheid te mogen voeren. 

Nadat over dit ontwerp de commissies hadden vergadel'C! 
en terzake een Gedelegeerdenverslag was verschenen, gewer
den mij verzoeken van eenige regenten om enkele vragen 
tot de Regeering te richten. Ik heb inmiddels via de sem'e
tarie het verzoek gedaan om den Regeeringsgemachtigde te 
polsen of hij bereid zou zijn deze vragen te beantwoorden, 
want hiervan zou afhangen of ik deze in de thans gehouden 
openbare vergadering zou voorbrengen. Ik ben zeel' erken
telijk, dat de geachte l~egeel'Î n gsgemac h t i gde zich bereid 
vCTk\.a\"de de dool' mij te stellen nage'l thans te willen 
beantwoorden. Zij zijn de volgende. 

In deze ordonnantie is voorgesteld een wijziging in art. 6 
del' Overdrachtsordonnantie Volksgezondheid J ava en Madoe
ra (Stbl. 1936 No. 582) in. dien zin, dat de termijn van een 
jaar zal worden verlengd tot twee jaren. Nu hebben ver
schillende regeuten mij medegedeeld, dat de overdracht van 
deze overheidszorg in verscheidene regentschappen zeer ur
gent scllijnt te zijn. Ik zou daarom del' Regeering willen 
vragen, of de verlenging vau dezen termijn ;', plaats van tot 
twee, tot anderhalf jaar zou kunnen worden verkort ell zoo 
dit niet mogeLijk is, of de geachte Regeeringsgemachtigde 
alsdan bereid zo.u zijn de reden van die onmogelijkheid op 
te gevell. 

De tweede vraag luidt, of bij de overdracht van deze over
heidszol'g aan de autonome lagere gemeenschappen de 
iinancieele consequenties volleclig door de centrale overheid, 
c.q. de provinciale besturen, zullen worden gerestitueerd. 

Deze vraag is op haar plaats met het oog op hetgeen de er
varing ons bij de overdracht van onderwijs en gezondheidszorg 
geleerd heeft. De Regeering zou mij ten zeerste verplichten, 
als Zij al miin vragen bevestigend kon beantwoorden. 

De heer Levelt, fd. adviseur voor de Decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid, de heer Soetardjo, 
hecft in de eerste plaats de vraag gesteld, of het niet mogeliik 
is den termijn, waarbinnen de drinkwaterleidingen, welke 
thans nog bij het land of bij de provincie il1 beheer zijn, 
moeten worden overgedragen, met een half jaar in plaats van 
met één jaar te verlengen. 

Ik moge deu geachoon; spreker el' op wijzen, dat de over
dracht van drinkwaterleidingen, welke thans in voorbereiding 
is, niet zoo eenvoudig blijkt te zijn als men op het eerste 
gezicht geneigd zou zij u te veronderstellen. Aan de Colleges 
van gedeputeerden zijn door den directeur van Binnenlandsch 
Bestuur verschillende aanwijzingen verstrekt nopens de w\lze, 
waarop die overdrachten dienen te worden geëntameerd . Hier-

(fd. Adviseur Decentralisatie. ) 
voor moeten in de eerste plaats de noodige technische, finan
cieele en administratieve gegevens worden verzameld. Aan 
de hand van die gegevens wordt dan overleg geopend tusschen 
het betrokken College van gedeputeerden C.q. het land en het 
regentschap of stadsgemeentebestuur omtrent de voorwaarden, 
waarop dat bestuur bereid is de waterleiding over te nemen. 
Na sluiting van dat overleg zal door de Colleges van gede
puteerden aan de Regeering een gemotiveerd voorstel zijn aan 
te bieden hetzij om de waterleiding over te dragen, hetzij om 
die, met toepassing van het . derde lid van artikel 7 der Over
drachtsordonnantie volksgezondheid, bij de provincie in bc
heer te laten. De Regeering zal zich voor het nemen van 
een beslissing van de adviezen van de betrokken dcpartemen
ten - dus van de Departementen van Binnenlandsch Bestuur 
en van Verkeer en \Vaterstaat en eventueel ook van den 
D.V.G. - hebben te voorzien. 

Dat aan die overdracht nogal wat moeilijkheden verbonden 
zijn, kan wel hieruit blijken, dat door het College van 
gedeputeerden van Midden-Jam de vorige maand aan den 
dÎl'Ccteur van Binl1en landsch Bestuur nadere richtlijnen ziin 
gevraagd, welke door dat College in een uitvoerige nota zijn 
belicht. 

Ik kan hier th ans ni et in den breede op ingaan, doch ik 
vermeld o.m. de vraag, welke bijzondere omstandigheden 
een voldoende motief kunnen opleveren om een waterleiding 
bij de provincie in beheer te laten ; de moeilijkheid, dat het 
bedrijf van sommige waterleidingen zich uitstrekt over meer
dere regentschappen of een regentschap en een stadsgemeen
te, zoodat bij overdracht wellicht een · bepaalde vorm van 
samenwerking tusschen die regentschappen of tusschen d~ 
stadsgenleente en het regentschap noodig is. 

Voorts riist de v"aag, wat C.· lIlet het pe.'soneeJ, aat hU 
de watel'leidingen weT'kznam is, moet gebeuren, 

Het is voorts vooral de financieele kant, welke moeilijk
heden geeft. Ik wijs bijv. hierop, dat op verschillende 
waterleidingen schulden drnkken, zoodat dient te worden 
uitgemaakt, of bij overdracht het regentschap C.q. de stads
gemeente met de leeningsschuld moet worden belast en zoo 
ja, met welk bedrag. Verder dient aan de hand van nauw
keurige cijfers betreffende de exploitatie te worden nagegaan, 
welk bedrag als tegemoetkoming in het exploitatieverlies 
aan het betrokken regentschap dient te worden gegeven. 

Met enkele regentschapsbesturen is het overleg omtrent 
de overdracht der drinkwatervoorzieningen l'eeds geopend , 
in Midden·Java nog niet, omdat men daar eerst een nadr t'(' 
beslissing omtrent de te volgen richtlijnen wiJ afwachten. 

In het stadium, waarin deze aangelegenheid thans ver
keert1 is de Regeerin g er niet zeker vanJ dat alle overdrach
ten vóór 1 Juli 1938 tot sta nd kunnen zijn gebracht en 
daarom geeft de Regeering de voorkeur aan een wat vei
liger marge. 1 Januari 1939 js de uiterste termijn, waarbin
nen krachtens het onderwerpe1tjke ordonnantie-voorstel de 
overdrachten moeten zijn afgewikkeld . Zulks impliceert niet 
dat die uiterste termijn t.a.v. alle waterleidingen, welke bij 
de overdracht zijn betrokken, noodig zal zijn; ten aanzien Vfi n 

de overdracht van enkele waterleidit1gen zal ,een termijn tot 
1 Juli 1938 wellicht onvoldoende blijken. 

Nu edhter een verlenging van den termijn, waarbinnen de 
overdracht moet plaats hebbelI , onafwendbaar is, acht 
de Regeering het gewenscht deze zoo ruim te stellen, dat 
verwacht mag worden, dat niet opnieuw een verlenging aan 
de orde behoeft te worden gesteld. 

De Colleges van, Gedeputeerdeu ziin inmiddels uitgenoo
digd om aan de voorbereiding van de overdrachten zooveel 
mogelijk voortgang te geven, ten einde deze zoo spoedig- moge
gelijk tot stand te knnnen brengen. 

De heer Soetardjo heeft nog de vraag gesteld, of de Re
geering bereid is, toe te 'zeggen, dat de betrokken regentschap
pen volledig zuUen worden schadeloos gesteld voor de kosten, 
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(Soetardjo, Verboom.) 
welke voor hen uit de overdracht del' waterleidingen kUl1wm 
voort.vloeien. De onderhavige aangelegenheid is thans nog 
in een dcrgelijk stadium van voorbereiding, dat de Regeering 
DOg niet kan overzien, welke financieele consequenties een over
dracht van do waterloidin"en yoor de betrokken regentschap
pen medebrengt. Die fiJtllncieele gevolgen zull en aan de 
hand van de exploitatierekeningen nauwkeurig onder oogen 
wOl'den gezien en de Regeering zal erop toezien, dat 
de Jlrovincies hli de overdracht niet ten koste valt de regent
schappcn worden bevoordeeld. Het geachte lid kan er ver
zekerd van zijn, dat aan het door !hem nitgesproken desidera
tum volle aandacht zal worden geschonken. 

De heel' Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Ik moge den 
geachten RegeCl'ingsgemachtigde dankzeggen voor het uit
voel'ig antwoord op de dool' mij gestelde vragen. Aangezien 
dOOI' de Regeering is toegezegd, dat niet strict zal worden 
vastgehouden aan den termijn van één jaar en dat zelfs 
overdrachten zullen geschieden nog voordat een half jaar is 
vel'stl'ekcll , moge ik hi ermede volstaan. Ik spreek de hoop 
uil, dat met deze overdl'achten de noodige spoed zal worden 
betracht. 

'l'en aunzien van de tweede vraag ben ik naar aanleid.ing 
van de dool' den geachten Regeeringsgemachtigde gedane 
toezegging ten volle bevredigd. 

De Voorzitter: " Tij kunnen thans tot stemming overgaan. 

De ontwerp-ordonna nti e wordt zonder llOofclel\jke stem 
ming aangenom en. 

De Voorzitter : A a n deo I' dei s de be hall del i n g 
van de ontwerp-ordonnantie tot aanvulling 
en wij z i gin g van cl c " V 'C l' d 0 0 ven d e - m i d d e1 e lt
ord on n an ti e". (Ond. 93.) 

De heel' Verboom: lIijn heer de Voorzitter! De Regceri ng 
heeft het feit, da.t deze ordonnantie om formeele redenen 
moest worden gewijzigil J nangegl'epen om te geJ'aken tot een 
verzwaring van de strafbepalingen. Een ieder is el' w el van 
overtuigd, dat het hier een groot maatschappelijk kwaad 
geldt; vandaal' dat men algemeen met dit voorstel accoord 
is gegaan en het Gedelegeerden-verslag hierover verder niets 
bcheist. 

] ntllssehen is, nadat het Gedelegeerden-verslag al was vast-. 
gesteld, een artikel in het Nieuws v. d . Dag v. Ned.-Indië 
van 16 November j.l. onder mijn aandacht gekomen, waarin 
dOOI' iemand, die blijkbaal' op dit gehied bijzonder deskundig 
is, deze voorstellen nog eens onder de loupe worden genomen 
en wam'bij deze schrijver tot de conclusie komt, dat deze 
voorstell en op zichzelf zijn toe te juichcn. maal' d.t. als 
men het kwaad afdoende wil bestrijden en in zijn wortel wil 
aantasten, men vel'der moet gaan dan hiel' wordt voorgesteld. 

De Regeering noemt als llOeveelheid, die to t bij zondere 
llln atl'egelen noopt, een hoeveelheid van 10 gl'am j terecht 
wijst de schrijver el'op, aa n de hand van de officieele toe
lichting van de Regeerin g, dat dit al een hoeveelheid ver
tegenwooJ'digt van 1000 injecties, hetgeen dus njet 
zonder bedenking is . De schrtjvel' komt uit dezen 
hoofd e tot twee maah'egelen, die nam' z~jn meening 
noodig zijn om dit kwaad afdoende te bestrijden en dat is 

ten eerste: het stl'afbaal' stell en, als misddjf, dus vallend 
onuer' de competentie van den Landraad, van het een beroep 
of bedrijf maken van de toedi ening van in jecties met mor
phine ; en 

in de tweede plaats: het hanteeren op soepele en 
krachtige wijzc van de strafwet voor hen, die hun woningen , 
althans een deel daarvan, afstaan voo I' het toedienen van mor
phine-injecties dool' andeJ'en. 

(Directenr van Financiën.) 
Op dit euvel stuit mell herhaaldelijk, aldus de schrijver 

in het Nieuws van den Dag, en de huurder van het perceel 
gaat vrij uit; hij wist zoogenna md immers heelemaal niet, 
wat de man, die alleen maar bij hem inwoonde, alzoo uitvoerde. 

Ik acht deze opmerkingen belangrijk genoeg om ze onder 
de aandacht del' Regeering te ,brengen en zal gaarne verne
men, wat de Regeering hierop te antwoorden heeft. 

Ik wil in dit verband nog wijzen op het slot van het al·tikel, 
waar de schrijver het volgende opmerkt : 

"Het moet o.i. ernstig betreurd worden, dat de Regee
I'ing, de strafwet aanvullend omdat de groote gevaren 
van het toenemend morphinisme voor de volkskracht 
zoo tenvolle wOI'den ondm'kend, niet tevens aandacht 
heeft geschonken aan deze twee belangrijke punten. 

Z~j vorlllen in de practijk de kern van het euvel, en 
wie meent, dat de zaak dool' ons verkeeM gesteld wordt, 
althans overdreven, frequenteere maar eens eenigen 
tijd de zittingen van het Landgerecht, waar men het 
morphinisme In de grauwe practijk berecht." 

Mijnheer de Vool·zitter! Het zijn inderdaad zeer el'llstige 
woorden, die hi er geschreven zijn en ik zal het op prijs stel
len, wanneer de Regeerig dnal'omtrent han!' zicnswüze zou 
willen geven. 

De heel' De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mlinheer 
de Voorzitter! Tel' beantwoording van de opmerkingen van 
het geachte lid, den heer Verboom, diene, dat de Regeering 
niet afwijzend staat tegenover suggesties, welke intensiveering 
beoog-en vall de bestJ'ijdin~ V<ln het morphinekwaad. Zoo kan 
ongetwUfeld de vnlag of voo I" verl aging Vl.lJl de voo l'gesteJde 
g rens van 10 gram morphine, enz. aanleiding bestaat, 
in nadere overweging worden genomen, doch op dit punt is 
nauwgezet beraad gewenscht. Ik spreek nu over de grens 
van 10 gram, doch dit hangtJ ten nauwste samen met de 
onderverdeeling del' strafbepalingen, zooals de heer Verbo.om 
ook heeft doen uitkomen en houdt deswege ver
band lil et wat de geachte spreker heeft gewenscht, n.1. 
dat ook nader in beschouwin g wordt genomen de mogelijkheid 
tot verder gaa nd e bestl'ijdingsmaatregelen met nnme het 
maken van een beroep of bedl'ijf, dool' onbevoegden zal de 
geachte spreker natumlijk bedoeld hebben, van het toedienen 
van injecti es van morphine en de rnedeplichtigheid, 
die bestaat in het besch ikbaar stellen van woning of 
een deel van een huis VOOI' het toed ienen van dergelijkc 
injecties. 

De erkeluling, dat er aanleiding bestaat om de grens van 
10 gram nadcr in overweging te nemen, sluit niet uit

J 
dat 

op dit punt nauwgezet beraad nooelig is. Die grens n.l. betreft 
het ruim e begrip "andere verdoovende middelen", nl. zoowel 
morpbine als de nog meel' gevaarlijke heroïne, doch heeft 
ook betrekking op de minder verslavend werkende stoffen, 
zooals codeine en dionine. 'Vanneer het te zijner tijd raad
zaam mocht worden gevonden tot verlaging van die grens 
over te gaan, dan zal vermoedelijk tevens tot elifferentieering 
Zijll te besluiten, maal' zulks uit den aard van de zaak in 
overleg met den Dienst van de Volksgezondheid. 

Intusschen, l\1ijnheer de Voorzitter, ingevolge de IJkvcl'
ordening van 1928, zooals gewijz igd bij staatsblad 1933 
No. 103, zijn de niet-metrieke maten en gewichtcn nog slechts 
tot herijk toegelaten tot 1 Januari 1938. 

De inwerkingtreding van de voorliggende ontwerp-ordon
nantie, welke in de omzettingen van thails enz. in metrieke 
gewichten voorziet ten aanzien van opium

J 
verzekert. op 

korten termijn tevens een belangrijke verzwaring van de 
straf, bedreigd tegen de bestaande morphinedelicten en is 
als zoodallig, hoe men ook wil oordeelen over de wenschelijk
heid van het in het leven roepen van nieuwe strafbaarstellingen 
van bepaalde feiten inzake Illorphine en soortgelijke verdoo
vende middelen, te beschouwen als een belangrijke vooruitgang, 
vergeleken bij den toestand van thans. 
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(De Leeuw, Regeeringsgemachtigde.) 
Mijnheer de Voorzitter! De Regeering is gaarne bereid 

om, nadat de praktische resultateu van de aanhangige wijzi. 
ging zich meer zullen hebben gemanifesteerd, te overwegen, 
of verdergaande voorzieningen noodig en mogelijk zijn en 
in het bevestigende geval zal Zij te zijner tijd aan den Volks
raad een desbetreffende ontwerp-ordonnantie aanbieden. 

Thans, Mijnheer de Voorzitter, zal ik gaarne het verdere 
antwoord op de opmerkingen in het College gemaakt, over
laten aan den Rege .. l ngsgemachtigde voor Justitie, wanneer 
deze aauleiding zal vinden om nog eenige bescboU\vingen te 
wijden aan de strafbaarstelling van de medeplichtigheid ten 
aanzien van het toedienen van morphine-injecties. 

De heer De Leeuw, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik zou gaarne een korte opmerking willen maken 
naar aanleiding van het laatste desideratum, dat de heer 
Verboom ter sprake heeft gebracht, n.1. het strafbaarstellen 
van een persoon, die zijn woning, hetzij geheel, !hetzij gedeel
telijk, afstaat aan een ander voor het toedienen van morphine
injecties aan derden. Het geachte lid heeft te dien aanzien 
geciteerd een artikel uit hét Nieuws van den Dag, waarin 
de schrijver de meening schijnt te zijn toegedaan, dat op het 
oogenblik degene, die zijn woning ter beschikking stelt van 
een ander, die morphine-injecties wcnseht toe to dienen, niet 
strafbaar zou zijn. Ik geloof, dat ik den heer Verboom, 
die vermoedelijk die meening zal deelen, ten deze gerust kan 
stellen. Wanneer A zijn woning ter beschikkin g stelt van B, 
die daarin gelegenheid zal geven om morphine-in.j ectics 
te ontvangen, dan zal A, wanneer hij weet, dat dergelijke 
strafbare feiten in zijn woning gepleegd worden, .............. . 

(De heer Roe p: Maar A zegt altijd, dat hij het niet 
weet; daar gaat het juist om!) 

Dat komt straks, Mijnheer de Voorzitter! Ik zeide, dan 
zal A, wanneer hij weet dat dergelijke strafbare feiten ge
pleegd zullen worden, opzettelijk de gelegenheid verschaffen 
aan B om dat strafbare feit te plegen . Wanneer nu dat 
strafbare feit een misdrijf is - dus wanneer het gepleegd 
wordt met hoeveelheden van meer dan tien gram volgens 
het nieuwe stelsel, - dan voorziet art. 56 van het straf
wetboek hierin en verklaart den medeplichtige - dat is dus 
A, die zijn woning ter beschikking heeft gesteld - strafbaar 
met een straf, die maximaal een derde lager is dan de straf, 
die bedreigd wordt tegen den hoofddader. Aangezien de 
laatste str af, wat de vrijheidsstraf betreft, drie jaar ge
vangenis is, zal de medeplichtige, de man, die de woning 
beschikbaar heeft gesteld, gestrafd kUllJlen worden met maxi
maal twee jaar gevangenisstraf en dus een behoorlijk zware 
straf ondergaan . Is daarentegen het strafbaar feit een over
treding, wanneeI1 het dus gepleegd wordt met minder dan tien 
gram morphine, - dat zal misschien in zeer vele gevallen 
voorkomen - dan is art. 56 van het strafwetboek daarop niet 
toepasselijk, aangezien de regeling betreffende de deel
neming aan strafbare feiten alleen op misdrijven van toe
passing is en niet op overtredingen. 

In deze lacune heeft echter juist de verdooveude-middelen
ordonnantie voorzien, door in artikel 26, lid 2, de mede
plichtigheid ook aan opium overtreding strafbaar te stellen 
op dezelfde wijze als in artikel 56 van filet strafwetboek voor 
misdrijvon is geschied. Ook daar worden dus de medeplich
tigen met een straf bedreigd, die % bedraagt van de straf 
tegen den hoofddader. Als regel zal dat dus zijn voor den 
hoofddader drie maanden hechtenis, hetgeen dus beteekent, 
dat degene die zijn woning beschikbaar stelt, twee maanden 
hechtenis kan krijgen en daarnaast staat dan nog een geld
boete. 

Nu is het natuurlijk de vraag of men zal kunnen bewijzen, 
dat degene die zijn woning beschikbaar gesteld heeft, ge
weten heeft, dat daarin een strafbaar feit gepleegd zal wor
den. Dit is dunkt me een kwestie van wettelijke bewijs-

(Verboom, Directeur van Financiën.) 
voering. Indien IMn daarin niet zal slagen, dan zal zoo 
iemand, die zijn woning aan anderen heeft afgestaan, niet 
strafbaar zijn te stellen, wanneer een ander in die wOl1ing een 
strafbaar feit gepleegd heeft. Wanneer iemand daarvan niet 
op de hoogte is, gaat het niet aan hem daarvoor te straffen. 

(De heer Van H e l sdi n gen: Men zou dan het begrip 
"weten" kunnen verruimen tot "redelijkerwijs kunnen ver~ 
moeden".) 

Mijnheer de Voorzitter ! Het is de vraag of dit begrip niet 
reeds hieronder valt. De bepalin.gen spreken van "opzet· 
telijk gelegenheid verschaffen ". Nu wordt het begrip "opzet
telijk" dikwijls niet zoo eng geïnterpreteerd, zoodat dit el' wel 
onder zal kunnen vallen. Ik geloof dus, dat er op het oogen
blik, wat de wettelijke bepalingen betreft, voldoende gelegen. 
heid bestaat om ook dengene die ziju woning beschikbaar 
gesteld heeft, te straffen , wanneer men het bewijs van het 
feit leveren kan, dat hU op de hoogte is geweest van wat er 
in zijn woning gebeurt. Is dat niet het geval, is dit niet aan 
te toonen, dan is het niet mogelijk: en ook niet gewenscht, 
om d ien persoon te straffen. 

De heel' Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik dank de 
beiden Regecl'ingsgemachtigden ten zeerste voor de aandacht, 
die zij aan mijn opmerkingen hebben geschonken. Ik zou er nog 
aan willen toevoegen dat, zooals ik in eersten termijn. al heb 
opgemerkt, ik de wijzigingsvool'Stellen op zichzelf toejuich 
en dat ik dus ook geen voorstel zal doen, waardoor misschien 
de invoering van deze regeling zou kunnen worden vertraagd. 
Aan den anderen kant zou ik wel graag de Regeering willen 
aanbevelen om op korten termijn de doorvoering van de 
door mij besproken maatregelen te o\'erwegen. 

De eerste Regeeringsgemachtigdc heeft de woorden "te 
ge legener tijd" gebruikt. Als ik nu naga, wat Cl' hl do l\1:e
morie van Toelichting over deze aangelegenheid is gezegd 
en ook wat voortdurend in de couranten daarover is opge
merkt, dan geloof ik, dat het gesignaleerde kwaad langzamer
hand zulke ernstige vormen begint aan te neIMn, dat op 
korten termijn met groote gestrengheid daartegen dient te 
worden opgetreden. Ik blijft er dus bij de Regeeril1g op aan
dringen om zoo mogelijk op korten termijn tot een verdere 
verscherping van de bepalingen over te gaan. 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijn. 
heer de Voorzitter! Ik zou niet in tweeden termijn nog het 
woord gevraagd hebben, omdat mij gebleken is, dat de heer Ver
boom gaarne accoord gaat om te beginnen met de ontwerp
ordonnantie, zooals die t hans is voorgebracht, maar uit de 
woorden van den heer Verboom schijnt mij wel een duide
lijke beduchtheid door te dringen, dat men hier te lande niet 
voldoende diligent zou zijn om het groote dreigende kwaad 
van morfine gebruik onder de oogen te zien en daartegen 
nog meer krachtige maatregelen te overwegen. Mijnheer . de 
Voorzitter! Er behoeft voor een dergelijke beduchtheid mij ns 
iuziens bepaald geen r eden te zijn . Men moge bedenken, dat 
deze regelingen een uitvloeisel zijn van internationale tractaten 
en als men nagaat, hoe minutieus a lles is geregeld , zoo wel wat 
betreft den invoer of het bezit als den uitvoer ' en doorvoer, 
en ook de gesclhiedenis van deze verdoovende-middelen-ordon
nantie erop naslaat. dan blijkt wel, dat de betrokken dien
sten uI. d ie voor de opium- en zoutregie, in samenwerking 
met Volksgezondheid en Justitie, te dien aanzien steeds 
di li gent zijn geweest. Dit kan ook blijken uit de aanvul
lin gen, die op deze ordonnantie in den loop der jaren hebben 
plaats gehad. 

Men kan wel zeggen, dat Nederlandsch-Iru:lië vanouds een 
vooraanstaande plaats heeft in genomen in de rijen van aan
gesloten landen op het gebied van bestrijding van verdooven
de middelen en voorzoover ik kan beoordee]en, is men 
geenszins voornemens die vooraanstaande plaats prijs te 
geven, 
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(Weyer.) 
Spcciaal is dat het gcya l, waal' men ziC'h steeds ,'oor Dogen 

Jlloet !:iteJlell1 - in zoovel'1'e kan ik mij geheel met de gedachte 
\'illl den geachten spreker " crcenigen - dat hoc sterker Illen 

zich ri cht tegen het opiumkwaad, hoe meel' aanleiding er zal 
zijn bij de pe1'80l1CI1 die zich anngetrokken ge\'oclen tot ver
doovende middelen om tot dergelijke wellicht nog schade
lijkf'l' vCl'g'ifmedicij nen hun tocdnclht te nemen . 

Daorom juist heb ik doen uitkomen in eersten termijn, dat 
de Rcg'cel'inp: geenszi ns afwijzend staat tcgcno\'er suggesties 
tot \"(lt'dcJ'c bcstl'ijrling on heb ik op den voorgrond geste1(l, 
de grens nlll tir"ll gram. Daan'oor is een diepgaand ondCl'zoch 
en overleg met den J).\~.G. noodig. 'Vil men overgaan to t 
.slC' l'i\c \"cl'lagin~ n I Jl die g'l'ens \"001' bepaalde zeel' gevaarlijke 
middelelI, dan heeft men ook weer niet ZOQzeer behoefte aan 
het yordCl· \·aststellen "an het maken van een beroep of bedrijf 
van hel toedienen van injecties. Wanneer deze grens aan
zienlijk zou kunnen worden verlaagd, zou men den factor: het 
maken van een beroep of bedrijf als zoodanig, op het tweede 
phlll kunn ell hl'en~('Il) hct~ecn een \'aol'c1cel zou zijn, 
W;tllt cl~lal'bij is het op zichzelf ook al n'ij moeilijk 
om tusschen ,"cI'sc hillende klippen dool' te zeilen, zoowc1 
VOOl' wnt aangaat het vaststellen ,':lil het delict, als 
wot betreft de garantie dat men niet treedt in bevoegdheden 
die op medisch gebied \vel degelijk moeten blij "en bestaan . Ik 
geloof, alles bijeengenomen, dat de Regeering den geachten 
spreker kan geruststellen wat betreft. de diligentie ten aanzien 
,'an de besl l'Uding \'flll het ook naar haar meenjng zeer drei
grilde !;!c\'aur "all het ~cbrt1Îk "an andere n nreotien dun opiuIn. 

De Voorzitter : 'rhalls ],::111 tot stenltllÎng wordell O\'ergc
g'1\atl. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen, 

De Voorzitter : _\on de o rd e is de behandeling 
\'an de ontwel'p-ordonnantie tot ,'astste]
Jin!; van een l'eg-lemeJlt o p de godsdie nstige 
l'C chts pl'aak "oot' een gedccltp van de 
l' e s i den tie Z u i d e 1'- e n 0 0 S tel' a f dec I i n g y n 11 

B 0 r n e o. (0 n d. S7.) 

Deze ontwerp-orclonnantie wordt zoncler beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

D e Voorzitter: A a n deo l' dei s d e b e h a n del i 11 g 
V a 11 cl con t w c r p - 0 l' cl 0 n n a n tic, hou den d e 
voo T' zie n i n ge tl m et bet rek kin g tot de he f
fing van \'el'pondillg over de periode van 
1 Jan u a I' i 1938 tot e 11 met 31 Dec e mb e l' 1942. 
(Ond. as.) 

De h(,(,l' Weyer: l'.lUnheel' de Yoorzitter! De voorafgaande 
schriftelijke behandeling vfln de ontwerp-aanvullende·ver
pOllc1ing-sol'clonnantie 193ï wettigt, naar het mij voorkomt, 
de uitspraak, dat Cl' feitelijk g-een verschil van inzicht 
bestnat . c1nt de theoretisch meest juiste w\jze van aanslag in 
ciC' verponding- is de n:111sJng jaar V001' jaar. 

Het zijn overwegingen van practischen aaru geweest, 
welke de wetgever el' indertljd toe hebben doen besluiten, 
illstede vnn ecn jaarlijksehen aanslag, ééns per 5 jaar de 
vel'ponc1ingswaardc te bepalen en op basis daarvan den 
aanslag hl deze belasting telkenmale voor een reeks van 5 
jn l'cn vast te stellen. Ik laat nu, ~rUnheer de Voorzitter, 
eenvoudigheidshalve de in de ordollnantie voorkomende af
wijkingen vall dezen regel buiten beschouwing. 

Ik wil hier direct op laten volg-cn , dat deze ovel'weging-cn 
vnn prnctischen aard in de voornaamste plaats en voor het 
g'l'oo1ste gedeelte de belasting-aclministratie r aakten. 

J-Inndelingcn. Zittingsjaar 1937-193S. 

IIet moge zijn, dnt bij de invoering vun de thans geldende 
Yerpondingsol'dollnalltic 1928 een "ijfjaarlijksche aanslag 
den belastingplichtig'c lliet ollweigenillig was, thans is het 
hem \'l'ijwel ollverschillig, of ztjn armslag jaar VOOl' jnal'~ 
dan wel \'001' een periode vall 5 janl' wordt vilstgocstehl. 

'Vallneer het el' dus om gaat een keuze te doen tusschen 
twee methoden van aanslag, is dit vrijwel uitsluitend een 
kwestie yan belang voor de belnstingadministl'atie. Bclas~ 
tlngplichtige staat tegenover de k euzc, mits eenmaal gedaa n 
ook constant gevolgd, betrekkelijk onverschillig. 

Deze opmcl'Jdng~ in ,'cl'band mct de uitlating in de 
Memorie van &\ntwoord op blz. 2 l'oneo, waaruit is af te 
leiden, alsof uiteindelijk ook belastingpliehtig-en de vool'keur 
aan ecn 5-jaal'lijkschen aanslag zouden geven, Zulks is niet 
het geval. 

De economische situa tie in de nchter ons liggende luntste 
7 jaren heeft aan het licht gebracht, dat de tot dusverre 
aangenomen fictie voor de vaststelling van de "erpondings
waarde van het ongebouwd ondeugdelijk is . 

De R('~ccring beperkt deze kwal ificatie "an ondeugdelijk
heid tot de periode 1938- 19·1-2 en het is op g'l'ond vfln dez~ 
beperking, dat iJl het Afdce1ingsvcrslag ,vN'cl gezegd, dat 
da armede de Regeering aan haal' fiscale politiC'!.: een zeer 
opportunistisch karakter geeft, dat daarin niet past. 

De Regeering bestrijdt in de Memorie van Antwool'd , dat 
hiel' van een opportunistische politiek sprakc zon zijn en 
hiel' ligt de kern van hetgeen de Regeering en mij verdeeld 
houdt. 

Het znl wc] g'CCll betoog' behoeven, dat opportunisme in 
hrlnslingpolitiC'li: "C'I'lllf'clell die'nt t{' \vol'dell. Ik acht 0PPOI '

tlln is lll(, onj uist en zelfs gC\'iwrltjk. 
Onjuist, omdat opportunisme niet in overeenstemming is te 

brengen met de hoogheid van den belastingwetgever, gevllfll'
lijk, omdat hiermede een toestand van ongedurigheid en 
Qnzekel'heid wordt geschapen, waardoor bchlSI ingplicht igcn 
niet zullen weten, waaraan zij straks toe zullen zijn. 

Is er thans voldoende oanleiding, om de door de Regeering 
\'oOl'g'l'stHllC' gedragslijn met opportunisme te hesternpe1en ? 

Het doet mU I('ed . ::\Iîjnhrer de Yool'zittcl', IlHlfll' ih: lom 
e1ez(' 'TIlUg nie t anders clan bevestigend beantwoorden. 

D eze mce ning' g'l'ondt zich op den volgenden gedacht en
gang, 

De loop der gebeurtenissen in de jaren 1932 t /m 1936 deed 
zien, dat de fictie, als zouden zich geen belangl'ijl\e verschil
len voordoen, tusschen de als maatstaf aangenomen resultaten 
der voorafgaande 5 jaren en de werkelijke opbrengsten der 
produceerende gronden gedurenrle het belastingtijclvak, niet 
houdbaar wus. Deze conclusie viel reeds te trekken in de 
eerste jaren van de crisis, toen de uitwerkin g van de deplo
rabele conjunctuur op de uit.komsten van verschillcnde land
bouwbed rijvcn en op de opbrengsten van het gebouwd zich 
zeel' sterk deden ge\·oelen . De werkelijkheid la g ook toen 
reeds verre van de aangenomen fictie af, edoch behalve dan 
de cl'isis\'ool'ziening, welke eerst in 1935 "001' het gebouwd 
getroffen werd, werden de in de ordonnantie voorkomende 
nOl'l11nl(' \'ool'zieningen betreffende te verleenen gedeeltel,jke 
onthefîin~en yoldoende geool'deeld in die toch zoo abnormale 
tijden. 

In de j\Iemol'ie van Antwoord wordt gezegd, dnt de wpn
schelijkheicl tot invoering van de vool'gestelde maatregelen 
niet dient te wO l'den beool'deeld naaI' de budgetaire eisehen 
van de komende jaren. IlIanI' dat zij moet worden beschouwd 
in het licht van het streven om den druk del' verponding ook 
in het eerstvolgende tijdvak zoo te leggen, als met de vast
staande bedoeling van de belastingregeling ovel'eenkonlt. 

~ret andere woorden. de inYloed van de gewtjzigde vast
stelling vnn de vC l'pondingswaarde en vnn de aanslngregeling 
op de opbrengst van de verpondin g' is bijkomstig; primair 
is een /:00 juist 1ll0gelUke toepassing van cle beginselen del' 
heffing. 
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(Weyer.) 
Deze opvatting kan ik geheel ond er~(>hl'Uven. 

Maar, moet ik het nu als louter toeval beschouwen, dat de 
tijdelijk te treffen voorziening, zooals zich thans reeds laat 
vaststellen, voor de periode 1938- 1942 een niet onbelangrijke 
stijging van het verpoudingsmiddel zal meebrengen ? 

Indien dit inderdaad als bijkomstig moet worden besohouwd, 
hoe moet ik dan uitleggen de passage in de Memorie van 
Antwoord op blz. 2 roneo, waar gezegd wordt: 

"Wanneer bedoelde bijzondere omstandigheden - dat 
zijn de omstandigheden, die tot het treffen YRn de 
speciale voorziening aanleiding hebben gegeven - in den 
loop van 1938--1942 luet opnieuw optreden, is er alle 
aanleiding om weder het traditioneele stelsel van den 
5-jaarlijkschen aanslag te volgen. " 

Ik kan deze passage niet anders uitleggen dan: .. Zijn die 
vijf jaren alle of bijna alle goed geweest, dan kan ik, fiscus, 
wel weer naar het voor mij eenvoudiger stelsel terug, zijn de 
eerste 2 jaren goed, ma .. ' de laatste 3 jaren slecht, dan is 
de oude methode ook beter voor mij, want dan betrek ik ook 
het jaar 1937 in de berekening nUl de verpondingswaal'de ". 

Ik word in deze uitlegging gesterkt, wanneer ik in de 
Memorie van Toelichting lees: 

"Intusschen ligt het wel n)j)r de !hand, dat tegen hel 
einde den period e 1938-1942 , \\':\n necl' ooJ~ met, dc wcr
king van den 111euwen maatregel ondervinding zal zijn 
opgedaan, de toestand opnieuw zal worden overzien. D e 
bekende en te "erwachten conjllnctuurverhoudillgcn 
zullen beslissend zijn \'001' de vraag of alsdan nog oenige 
bijzondere of algemeene voorziening noodig is." 

In deze passage worden twee elementen aan elkaar gekop· 
peld, welke in feite geheel los van elkaar staan, 111. de werking 
van dell} nieuwen maatregel en de t(}Ckomstige eonjunetul11'. 

De werking van de nieuwe maatl'cgclcn \'a lt thans al in 
groote trekken "ast te stellen, omdat het hiel' slechts g'aat om 
de:' vraag: zal de administratie den meerderen arbeid, genomen 
over een periode van 5 jaar, wan neer jaar voo I' jaar wordt aan
geslagen, aan kunnen Y 

Het is een kwestie van de beoordeeling van de capaciteit 
van de bestaa nde organisatie van dezen belastingdienst. 

De toekomstige conj unctuur is een element van dergelijke 
ongewisheid, dat de waardebepaling ervan in het kader van 
de beslissing omtrent den terugkeer tot de f ictie toch zeker 
niet van hetgeen de volgende 5 jaren te zien zullen geven, 
afhankelijk mag worden gesteld. 

Voor mij ligt de kwestie aldus : De afgeloopen jaren hebben 
aangetoond , dat de gelijkmatigheid der opbrengsten verre van 
verzekerd is, waarmede de fictie veroordeeld is. Wie onzer zal 
zeggen, dat de waargenomen hevige f luctuaties gedurende de 
afgeloopen jaren in de opbrengst van verpondingsplichtige 
goederen zich niet wper 21] 1Ien voordocn ? Hetgeen zich in de 
laatste maanden heeft afgespeeld is toch wel een scherpe waar· 
schuwing, zieh niet Hl te zeker te gevoelen, dat wij thans weder 
een reeks van jaren van economisch evenwicht tegemoet gaan. 

Onze wetge\'ing en zeer zeker onze belastingwetgeving kan 
en mag geen plaats bieden voor toekomstverwachtingen, hier 
is realiteit een allereerste eisch en deze realiteit ligt in het 
heden en in de lessen van het verleden. Deze realiteit dwingt 
om afstand te doen van een fictie, welke ondeugdelijk en daar· 
door onhoudbaar bleek. Of deze f ictie nog ooit eens bruikbaar 
zal blijken, wie zal dit zeggen, dit ligt in de toekomst verscholen. 
Men hinkt nu op twee gedachten en hierin, Mijnheer de Voor
zitter, ligt het opportunisme van het voorstel, indien men in 
de ordonnantie achter de hand wil houden, hetgeen voor het 
oogenblik niet bruikbaar is. 

Ik zoude nog even terug willen komen op hetgeen in de 
stukken voorkomt daar, waar de Hegeering de mogelijkheid van 
verlaging del' verponding stelt tegenover de onmogelijkheid 
van verhooging. Ik zie deze kwestie anders dan de Regeering. 
Gegeven het verschil in positie tusschen den fiscus eenerzijds 

en den belastingplichtige anderzijds is het een plicht van den 
fiscus en geenszins een tegemoetkoming, om bij daling van de 
opbrengst vermindering van verponding toe te staan, zooals 
het tevens zijn plicht is, zich te onthouden van verhooging van 
belasting bij stijging van de opbrengst. Dit is geen stelling, 
welke alleen op de verponding slaat, maar een vau de alge
meene grondbeginselen van de belastingheffing, well, e onelel' 
andere ook bij 'de inkomstenbelasting gehuldigd wordt. 

Dat nu de plicht, zich bij stijging van de opbrengst van ver
hooging van verponding te onthouden, b\j tic tot nu toe gevolgde 
methode van aanslag telkernnale voor 5 jaren wordt opgelegd, 
is niet anders dan een consequentie van een eenmaal gedane 
keuze van aanslagregeling. Indien deze consequentie den f iscus 
verder te zwaar valt, dan kan zulks alleen een factor opleveren 
om de tot nu toe gevolgde methode te verlaten, maar defini tief 
te verlaten. 

Maar wa mICel' er een argument uit wordt geput om tijdelijk 
naar de theoretisch meer juiste methode van aanslagregeling 
over te gaan, dan beteekent dit niet anders, dan dat de f iscus 
zich een vrijheid van handelen wenseht voor te behouden, die 
geheel is afgestemd op de omstandigheden, welke zich in de toe· 
komst znllen vertoonen. Zijn de omstanáighoden zoodanig, dat 
el' geen aanleiding bestaa t te yeronderstellen, dat in den loop 
\,,111 de jnl'cn J943-1947 de wc,·kelijke opbrengsten nHl e1l, 
dezer ja l'en zich zuIlen verheffen bO" en de gemiddelde op· 
bl'engst van de eerste vijf del' aan 1943 voorafgaande 6 jaren, 
welnu, dan keert men wederom tot de voor de belastingadminis· 
tra tie eenvoudiger methode terug. 

Ik blijf dus van meening, dat, indien men gronden aanwezig 
acht om het bestaande stelsel te vervangen door een, dat prin
cipieel juister is, omdat het zich parater bij de werkelijkheid 
aanpast - en de Hegecl'ing en jJ., zijn bciden die Jlleell ing 
toegedaan - men deze "cIT8nging niet tijdelijk, maar dullt,
zaam moet doen zijn. Voor die duurzaamheid van de verande
ring heeft dc Regeering zelf de meest doorslaggevende argu· 
menten aangevoerd. Ik vlei mij dus met de boop, dat Zij 
straks zal doen blijken dit met mij eens te zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou thans in het bijzondel' met 
betl'ekking tot het gebouwd nog enkele opmerkingen willen 
maken. In het Gedelegeerden-verslag wordt er op gewezcn, dat 
de motiveering van de toepassing yan de voorgestelde bijzon
dere yool'ziening op het gebouwd summier moet worden 
gen'Ûemd. Ik kan niet zeggen, dat hetgeen naar aanleiding van 
deze opmerking in de l\fcmorie van Antwoord voorkomt, de 
leemte aanvult. Uit de betrekkelijke passage spreekt meel' 
fiscaliteit dan argumentatie. 

Blijkbaar verwacht de f iscus een "erhooging van de huul'
prijzen en wil men daarvan het zijne hebben. Ik zou daarmede 
vrede kunnen hebben, lVlijnheer de VOQl'ziLter, wanneer mcn 
ook voor het gebouwd 100% overstag was gegaan en tot den 
aanslag per jaar was gekomen. ltlaar daar wordt tegen op
gezien, ui~ hoofde \'an het , -cIc meerdere werkt dat daaraan 
vast zal z~tten. 

De halfslachtige oplossing, d ie thans voor het gebouwd wordt 
voorgesteld bevredigt mij te minder, omdat daarmede de be
langen van belastingplichtigen ten achter worden aesteld bij 
het belang van den fisens. Deze zal op 1 Januari 1940 profitee. 
ren, wanneer l1a 1 Januari 1937 de huurprijzen omhoog gaan, 
maar wanneer na 1 Januuan 1940 die prijzen weer dalen zit 
de belastingplichtige aan de te hooge verponding vast, t~nzij 
de opbrengst mmstens 25% daalt . Want de voortzetting van 
de z.g, cl'isisvoorziening wijst de Regeering af . 

Hier komt de billijkheid in het gedra.r..g. Wat thans als 
cris isvoorziening is geëtiquetteerd is mijns inziens ni ets an
ders dan een stel bepalingen, welke normaliter in de ver
ponding~ord~nnantie thuis behooren, want de heffing be
hoort ZICh lmmers zoo nauw mogelijk bij de werkelijke 
opbrengst aan te sluiten en gelijk ik zooeven reeds betooade 
geldt dit te sterker, wanneer el' een verlaging va n de 1:1 op~ 
brengst intreedt, 
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(Kan. ) 
Het gaat hier eigenlijk niet om een crisisvool'zicning, maar 

om de l:lanvulling van een onvolkomenheid in de verpondings. 
ordonnantie, waarvan zich de urgentie in de crisisperiode 
SC11Cl'per afteekende, dan in voorafgaande tijden het 
gevnl was. 

Thans doet zich een geschikte gelegenheid voor om de 
verpondingsol'clonnantie op dit punt aan te vullen door in 
de ordonnantie de thans als cl'isisvoorziening aangegc\'en 
voorschriften op te nemen. 

Tenslotte, Mijnheer de Voorzitter, nog het volgende. 
De aanvullende verpondingsordonnantie 1937 brengt vanaf 

1 Januari 1940 de verplichting om bij den aanslag van gc
bouwd, waarvan de huurprijs niet bekend is, of de huur
wafll'cle niet fmu worden geschat, de gebruikswaarde als 
grondslag van den aanslag vast te stellen aan de hand van 
de te schatten verkrijgingskosten op het voor dien aanslag 
beslissende tijdstip, ook al zijn de oorspronkelijke bouw
kosten bekend. Hetgeen dus \Toeger aan de keuze vun den 
belastingplichtige werd overgeJn ten) wordt thans imperatief 
voorschrift. 

Een bepaling) welke diende tel' voorl\Ollling) dat de be· 
lastingplichtige meel' aan verponding zou betalen) dan met de 
g rondslagen en rechtsgt'ond van die heffing overeen te 
brengen is, wordt than's zoodanig gewijzigd, dat de bescher
ming van den belastingplicfüige overgaat in een bescher
ming vall den fiscus . 

Instede van op dcn voorgrond te blijven stellen het doel 
"all dergelijke gebouwen en de plaats) welke zij in het bedrijf 
waartoe zij beho01:on) innemen) gaan prevaleeren. de op CCIl 

voor het bedrijf als volkomen willekeurig te h<.'schouwen 
oogenblik geldende verkl'ijgingskosten. 

In het kader van de vel'ponding beteekent deze methode 
van vaststelling van de gebruikswaarde van dergelijke ge
bouwen een miskenning van hun karakter van IIbedrijfshulp
middei ll • 

In de :i\Iemorie van Antwoord wordt ontkend) dat dit 
nieuwe voorschrift een bl'on van geschilpunten zal worden 
en deze ontkenning baseel't zich op tal yall herziening'èn \"<1:1 

den aan~\ag ,",-ln dergelijke gebouwen in het thans loopende 
belastingt\jdnlk. 

1\laar) l\lijnheer de Voorzitter, wat tot nu toe ),m ogelijk
heid u was) wordt straks lIl"egel" en waar elke schatting een 
sterke subjectieve inslag heeft) zal verschil van meening tus
schen partijen over die taxaties in de meeste gevallen voor
komen. 

J)e heel' Kan: Mijnheer de Voorzitter! Na het betoog van 
ons ge~lCht medelid) den heel' 'Veyer) is tel'zal{e van mijn 
kant weinig te zeggen. Slechts zou ik kunnen onderstrepen, 
l1ctgccn in het uitnemend juridisch betoog van OIlS geacht 
meelelid) den heer \Veyer) ten opzichte van deze voorstellen 
is gezegd. I 

Tk zou toch echtel' enkele vragen aan de Regeering willcn 
stellen naar aanleidi ng van hetgeen door ons geacht medelid) 
zoocven genoemd) is gezegd. Ik zou dan b.v. willen vragen) 
of de Regeering kan toegeven hetgeen de heel' \Veyer als 
vaststaande stelling heeft geponeerd, n.l. dat het op den 
weg- van de H.egeering li gt om bij een slechte conjunctuUI' 
er toe over te gllan af te wijken van haar eenmaal aangeno· 
men gedragslijn inzake ut: vaststelling voor een bepaalde 
periode van het bedrag der verpondingsbelasting. 

De heer Weyer heeft zoo even nog eens herhaald, hetgeen 
aan ecn ieder bekcnd moet worden verondersteld, dat de 
Regeering vroeger een periocle nam van 5 jaar) waarover een 
bepaald bedrag als verponding moest gelden. Dat bedrag 
werd genomen volgens het gemiddelde van de voorgaande 
5 jaren. De Hcgeering heeft toen) gedwongen door de om
standigheden) waarin de belastingplichtige verkeerde) toe
gestaan, dat in de periode zelf een andere berekening werd 
gevolgd) een andere berekening) hierop gebaseerd voor het 

(Verboom.) 
ongebouwd) dat een gemiddelde werd genomen van de vijf 
voorgaande jaren) d .w.z . de vijf jaren voorafgaande aan het 
belastingjaar, zoodat de minder goede jaren ook werden 
begrepen in de berekening \·al1 het verschuldigde bedl'ag aan 
verpond ingsbelasting. 

Wanneer de Regeering dat niet had gedaan, dan zou het 
bepaald zijn gaan gelijken op een gedeeltelijke depossedeering 
van de bezitters van de ongebouwde pel'ceelen. 

ll{ herhaal dus de vraag) of de Regeering het haar 
plicht acht ten deze als verondersteld te handelen, want 
wordt dit plicht geacht) dan verschijnt het voorstel van 
de Regpcring) thans bij den Volksraad voorgebracht, in ecn 
ander daglieht en zal de Regeel'ing moeilijk kunnen ontken· 
nen, dat hier inderdaad opportunisme in het spel is. 

Mijnheer de Voorzitter! In een reeks van voorgaande 
tientallen jaren heeft de Regeering steeds de meening ge
huldigd, dat wat eens was vastgcsteld voor vijf ja l'en, zoo moest 
blijven. Zooals zooeven gezegd, is Zij daarvan afgeweken en 
de betrokkenen zijn de Regeering daarvoor dankbaar, doch 
als d it plicht wordt geacht. dali is het minder juist om 
daartegenover van de Regeel'ing te hooren) of in de voor
stellen te lezen) dat Zij nIs wederdienst, als ik het zoo eens 
Illag noemen, thans een ander systeem wil volgen. 

Mijnheer de Voorzitter! Dan wil ik nog naaI' voren 
brengen, dat hetgeen de heer Weyer zooeven aan het slot 
van zijn rede heeft gezegd over het gebouwd) naar het mij 
voorkomt, ook ten volle aandacht verdient en ik zou dan ook 
dit betoog willen ondersteunen en daarnevens aan de Regee
ring willen vragen om daaraan eveneens aandacht te wijden 
cn yoorts of zij daarin wellicht aanleiding zou kunnen vinden 
om de ycrpondingsbelasting, 200als die thans is voorgesteld, 
in dien zin te wijzigen) dat wij niet alleen kunnen hopen) 
dat bij een opkomende andel'e conjunctnur de Regeering 
zeker niet zal nalaten wijzigingen in het voorstel te brengen, 
doeh dat Zij nu r eeds in de desbetreffende voorstellen zal 
opnemen, dat zij dan mede zal gaan telken jare met een 
gewijzigde conjunctuur. 

De heer Weyer heeft bij den aanhef van zijn rede rceds 
erop gewezl' ll - ik 1Il0g·c nog' even de aandi.1Cht dcl' Regce
ring- daarop \·<.'stigen - . dat d<.' \"oOl·stellen een administratief 
werk meeb,·cngell) dat zeker niet licht geteld kan wOl'den. 

Het is mij bekend) dat de indiening van de gegevens VOOl' 

ongebouwd soms maanden, ja jaren) in beslag heeft genomen 
en het is althans in de voorgaande periode niet iets opmer
kelijks geweest) dat twee, drie jaren, nadat de aanslag ver· 
sehuldigd was, pas het aanslagbiljet aan den betrokkene 
werd uitgereikt. Ik zou gaarne van de Regeering willen 
\"crnemen of de administratie van den belastingdienst thans 
zoo ver gevorderd is) dat het niet meer zal voorkomen, dat 
de betrokkenen zullen 1Il0eten wachten totdat zij eindelijk 
hun aanslagbiljet in handen krijgen om dan nam· rato VOOl"· 

zicningen te treffen voor de betaling del' verschuldigde gel
den. 

De heer Verboom : ~l\inheer de Voo"zitter! Ik kan na 
hetgeen de vorige spreke!"s go ze gd hebben kOlt zijn . Voor 
een groot gedeelte loopt mijn zienswijze parallel met die van 
deze sprekers. Toch wil ik nog graag op een punt van 
pt'ineipieele beteekenis nader ingaan. 

Ve Regeering stelt in de :Memol'ie van Antwoord nogmaals 
YOOI'Ojl, dat bij de heffing van de verponding steeds voor 
oogen heeft gestaan het \"erkl'ijgen van zoo nauw mogelijke 
aansluiting aan de werkelijkheid gedurende het belasting-
tijdvak. Verder wordt el' opnieuw de nadruk op gelegd, 
dat het beschreven stelsel slechts zoo lang bevredigende I'e
sultaten k3n opleveren als het vel'leden geacht kan worden 
inderdaad een bij benadering juisten maatstaf voor de toe
komst te bieden. 

Nu is het j uist met het oog op deze overwegingen geweest, 
dat ik bij het commissie-onderzoek gevraagd heb) en zelfs 
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(Verboom.) 
bepleit heb, de wenschelijl(heid van een vCl'pondingsaullslag 
jaar voor jaar - en wel gebaseerd op het laatste jaar en niet 
op een gemiddelde van vijf jaren, hoe men die periode dan 
ook overigens stellen wil. 

In de Memorie van Antwoord wordt deze gedachte zcer 
in het kort besproken, maar ik kan niet zeggen, dat dit 
antwoord voor mij zecr bevredigend i . Ook de heer Weyer 
heeft dit punt na8I' voren gebracht, zij het in cenigszins 
ander verband; ik zal het daarom nog even herhalen en mijn 
standpunt verduidelijken. 

Er wordt in de Memorie van Antwoord opnieuw op den 
voorgrond gesteld, dat de vijfjarige aanslag de voorkeur ver
dient boven een jaadijksche berekening, welke zoowel voor 
de belastingschuldigen als voor de belastingadministratie in 
verband met den aard der onderhavige heffing vele inge
wikkelde werkzaamheden met zich brengt. gr is reeds dool' 
den heer Weyer op gewezen, dat die wer kzaamheden 
voor den belastingplichtige zelf al bij zonder gering 
zijn en verwaarloosd kunnen worden . )1aar hetzelfde 
geldt naar miju meening ook voor den belastingdienst, vooral 
wanneer men als ba sis voor den aansla.g zou nemen de uit
komsten van het vorige jaal·. Dan zijn immers die uitkomsten 
in het algemeen al bekend door de vennootschapsb~asting' 
en dan leveren deze, \'001' ZOOVCL' ik kan zitn, ook voo,r den 
be1astingdienst geen werk op, althans geen werk van 
beteeken is. 

Nog om een andere reden wordt deze gedachte verworpen 
door de Regeering. Zij zegt namelijk in de Memorie van Ant
woord, dat het hier in de afgeloopen periode is gegaan om 
zeer groote wijzigingen in de conjunctuur en dan wordt ver
der medegedeeld : 

"Die wijzigingen in de conjunctuur wijken echter zóó
danig af van de normale fluctuaties, dat bij den opzet 
\'an de belastingregeling met een abnormale situatie als 
zich thans bij de aanslagregeling voor het kom ende tijd
vak voordoet, vanzelfsprekend geen rekening is gehou
den. Anderzijds bestaat er voorhands alle reden om aan 
te nemen dat dergelijke fluctuaties uitzonderlijk zullen 
blijven, n 

Tot mijn spijt moet ik zeggen, dat deze passage in de 
I :Mernorie van Antwoord voor mij al buitengewoon weinig 

ov ertuigend is. Dat wijzigingen in de conjunctuur zoo 
zeldzaam en bijzonder zouden zijn dat men daarmede feitelijk 
in een belastingstelsel geen rekening zou behoeven te houden, 
wil el' bij mij niet in; evenmin als de bewering dat, hetgeen 
wij in de afgeloopen jaren hebben gezien, een zoo bijzonder 
karakter zou dragen dat men daarmede in de toekomst niet 
of niet in die mate rekening zou behoeven te bouden. Op 
het oogenblik biedt de wereld nog een beeld van volkomen 
ontreddering, maar zelfs da t buiten beschouwing latende, 
moet men toch tot de conclusie komen, dat deze val in de 
conjunctuur voortdurend za l tel'ugkeeren en dat men dus 
met een stelsel als thans van de zijde del' Regeel'ing wederom 
wordt verdedigd, ni et voldoende geholpen is. 

Ik heb er al eerder op gewezen, dat wanneer men aa n dit 
stelsel in beginsel zou willen vasthouden, men om tot een 
bevredigende regeling te ge.raken, zou moeten kiezeu een 
stelsel da t een geheele conjunctuurperiode bestrijkt, hoewel 
ook dit weer zijn specifieke bezwaren medebrengt. Vandaar 
dan Q,9k, dat ik nog steeds het meest gevoel voor een aanslag 
jaar voor jaar, gebaseerd in het al gemeen op de ui tkomsten 
van het vorig jaar. 

Een gemiddeld e, zooa,]s thans als uitgangspunt wordt 
genomen, is ook daarom zeel' onbevredigend, omdat men niet 
alleen goede en slechte jaren bijeentelt, maar zulke goede en 
znlke slechte jaren, dat men er eigenlijk geen gemiddelde 
van nemen ka n, terwijl bovendien ni et is rekening gehouden 
met de devaluatie van verleden jaar die toch veroorzaakt, 
dat men volkomen ongelijksoortige grootheden bijeentelt en 
daaruit een gemiddelde trekt. 

(Hoofd D. V. G.) 
Om al dC:GC redenen blijf ik bepleiten een stelsel als ik reeds 

eerder voorstelde. Wanneer dit niet mogelijk zon zijn, 
zou ik mij in ieder gen I willen aansluiten bij het denkbeeld 
van den heer 'Veyer om den aansla g jaar voor jaar "ast te 
stellen op het gemiddelde der voorafgaande vijf jaren. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling in eersten 
termijn van dit onderwerp van de zijde va n het College 
geëindigd . Is de Regeeringsgemachti gde bereid, de volgende 
week te antwoorden ? 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financjën: Ga arne, 
Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Dan wordt de verdere behandeli ng van 
dit onderwerp opgeschort tot de volgende vergadering. 

A a n deo l' d ei s de voo I' t zet tin g d e l' be h a n
el e li n g v a 11 c1 e t wee 0 11 t w e r p - 0 r cl 0 n n 11 n tie s, 
onderscheidenlijk strekkende: 
a. tot I' e gel in g van den ver k 0 0 p va n st e I' k

w e r ken d e g e II e e s ]TI i cl c1 e 1 e n, als g e w ij z i g d 
bij No t a van Wij z i go i n:z e n (s t . 6) i 

b. tot na der e w.ij z i ~ i n g y ti h het Reg I e 111 e Jl t 
op den Dienst del' Volk sgezo ndh ei d in 
Ne d er 1 a n d s c hoI n cl i ë (S t a a t s b 1 a d 1882 No. 97). 

(0 n d . 47. ) 

De behandeling is gevorderd tot het r egeeringsantwoord 
in eersten termijn. 

De heer Offringa, hoofd yan den Dienst del' Volksgezond
heid: l\1ijnheel' de Voorzjtter! De YOol'] jggende ontwet'p-ol'
donna ntie, clie inmiddels een minder fraa ie doch naar het 
oordeel der Begeering toch noodzakelijke naamswijziging 
onderging, heeft r eeds bij haal' ontstaan en ook bij de 100-

pende schriftelijke en mondelinge behandeling in Uw college 
een niet onverwachte bijzondere aandacht getrokken. De 
noodzaak om tot een wettelijke regeling op dit gebied te 
komen was der Regeering zoowel door eigen waarneming 
en ervaring als dool' den drang uit de gemeenschap komende 
geen vraagstuk. Meerdere malen wa$ trouwens ook in den 
Volksraad op deze noodzaak gewezen. 

Bij het pogen om te komen tot verbetering van misstanden, 
in het bijzonder wanneer deze pogingen het gebied van koop 
en verkoop a3l11'Oeren, wordt natuurlijkerwijze alt~id weer
stand ondervonden en het verschuiven van een belangensfeer 
door wettelijke regel ing dient dikwijls als een onvermijdelijk 
gevolg van dit pogen te worden aanvaard. Ik moge bij den 
aanvang van Ul\in beantwoording del' sprekers namens de 
Regeering nog eens nadrukkelijk verzekeren, dat bij ll e! 
ontwerpen dezer regeling alleen de gezondh ei dsbelangen van 
de bevolking het leiding gevende motief zijn geweest en dat 
een eenzijdige besehermin g van een bepaalde groep van 
verkoopers niet in de bedoeling ligt, noch ook als een nood· 
zakelijk gevolg van de uitvoering dezer ordonnantie ernsti g
behoeft te worden gevreesd. 

J<.Jr zal naar het oordeel del' Regeering slechts een verscnul
vlllg plaats hebben in de verhoudin g, die el' bestaat bij koop 
en verkoop van ele gevaarlijke naftr de minder gevaarlijkt' 
en kon het zijn naar de ongevaarlijke geneesmiddelen, in 
dezen zin dat de laa tste groep het gunstigst wordt beïnvloed. 
Zulks acht de Regeering mogelijk zonder dat het totaal dor 
omzet van de benoodigde geneesmiddelen zich in ongunsti
gen ziu wijzigt en zonder dat de belangen van kooper en 
verkooper ernstig in het geding komen. 

Hoe dit ook zij en hoe deze verhoudingen zich znllen ont· 
wikkelen, het blijft plicht om bij de toepassing van genees
middelen het minst gevaarlijke den voorrang te geven . De 
oude geneeskundige wet VAn het "primum nil nocere" moge 
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hiel' nog eens onder de aandacht gebracht worden. Inder
daad, het middel mag niet erger zijn dan de kwaal eu ook 
bij de behandeling van dit outwerp wordt zulks van de zijd~ 
van den Volksraad aan de Regeering voorgehouden. Niet in 
dien zin, dat men twijfe lt aan den noodzaak van deze ordon
nantie. Twee van de sprekers, de heeren Soangkoepon en 
Van Helsdingen, seharen zich zelfs volledig achter de Regee
ring, waarvoor ik hun zeel' dankbaar ben. De zes andere spre
kers behoort n tot de bezwaarden, die spreken van "het kind 
met het badwater wegwerpen" of van een te rigoureuzen 
maatregel. De heer Kartowisastro voelt er in de eerste helft 
van zijn betoc.g zelfs voor om vun alle maatregelen af te zicn 
en het geheele ontwerp aan den kant te zetten. Gelukkig 
voelt hij a"n, dat dit van zijn zijde een te rigoureuze maat
regel is en !.JU stelt zich in de tweede helft van zijn betoog 
meel' op de lijn van den heer Soetardjo. 

Ik heb me afgevraagd, Mijnheer de Voorzitter, waarom 
het niet gelukt is noch door de Memorie van Toelichting, 
noch door de "Memorie van Antwoord de opvatting weg te 
nemen, dat het voorliggende ontwerp nis een te rigoureuze 
maatregel wordt aangezien. Zeel' stellig ligt dit daaraan, dat 
el' niet voldoende gegevens omtrent den omvang vun het 
te bestrijden kwaad ztin verschaft. Er is in de Memorie van 
Antwoord te strak vastgehouden aan de letter van de vrang in I 

Ilet Gedelegeerden-verslag om statistische gegevens. Nu behoef 
ik ternauwernood te vel'7.ekeren, dat het aantal bekend gewor
den feiten omtrent het ver'keerd aanwenden of het op on
juiste indi cat ie verstrekken van sterkwerkende geneesmid
de\cn zeel' g \'oot is. De gevallen dool' den heer V erboom uit 
de medische literatuur aangehaald kunnen ook door mii op 
~emakkelijke wijze tot een groot aantal wordeu ui tgebreid . 
Het dossier, dat op dit gebied te mijner beschikking staat, 
heeft den vorm van een aanzienliiken bllnd'el aangenomen en 
uit de wereldvakliteratuur is het nog wel met een grooter 
aantal aan te vnllen. 

Ik ben nog wel in staat om eenige duidelijk sprekende 
gcnl lJ en nam' vOl'en te brenl.!"en. Zoo is gebleken, dat in ]936 
-\.0 patiënten hl de C, B , Z. te Batavin zij n binnengebJ'a('ht, 
die een te veel nnn slaapmiddelen hadden binnenge kl'egen. 
Overkomt dit patiënten die op eenigen afstand van genees
kundige hulp wonen, dan zijn zij onherroepelijk verloren. 

Het geval te Soerabaja, waarbij het gevaarlijke sublimaat
poeder werd afgeleverd in plaats van Calomel ligt nog verseh 
in het geheugen. In het Soerabajaseh Handelsblad van 17 
Maart werd een geval van blindworden en verlamming ge
noemd, veroorzaakt door vermageringsmiddelen. De zenuw
stoornissen na gebruik van apiol en al'senicalia zijn over
bekend. 

In het bekende handboek van Dl'. van del' Eijden te Malllng 
wOl'dt verm eld, dat Spiror.i(l in circa 10/0 van de gevallen 
slecht verdragen wordt en tot ernstige stoornissen aanleiding 
geeft. 

Wat betreft de wereldliteratuur noem ik bet bekende 
Würzburgsehe boek: Die Nebenwirkungen der modernen 
Arzneimittel", dut uitsluitend ongevallen en nevenwerkingen 
Vl]ll moderne geneesm iddelen bespreekt. 

Voo I' belan gste ll ende leden van dit Co llege liggen deze 
gegcvens -en deze literatuul' te allen tijde tel' in zage op mUn 
hoofdkantoor. 

Intusschen, Mijnheer de Voorzitter, uit de betoogen van al 
de sprekers blijkt mij bij nauwkeurige bestudeel'ing, dat allen 
het met de maatregelen omtrent de G-lijst eens zijn en dat 
men de opstel1ing van een W-I-ijst ook wel voldoende gemoti
veerd acht. Het groote bezwaar van alle sprekers richt zich 
tegen een veronderstelde distt'ibutiebeperking, die zoowel de 
dislTiuu1eurs als de consumenten zou bepcrken of m.a.w. 
koop en verkoop zou hinderen, die de mogelijkheid, om op 
ruime schaa1 algemeen als waardevol aangeprezen genees
nliddelen zou terugdringen dool' prijsstijging en 1angs dien 

lItwdelingcn. Zittingsjaar ]937-1938. 

weg mogelijk zelfs schade aan het begrip volksgezondheid 
zou aan brengen. 

Nu wil ik mij, Mijnheer de Voorzitter, niet op een zuivel' 
medisch standpunt stellen en daarvan uit'gaande zeggen, dat 
alles wat geneesmiddel beet, slechts langs de handen van 
dokter-deskundige en pbarmaceut-deskundige in handen van 
de zieken behoort te komen. Ervaringen over de geheele 
wereld doen dergelijke gedachten tot het rtik del' utopie be
hooren en zeker in onze omgeving, die nog zoo armelijk is 
bedeeld met de bereikbaarheid van geneeskundige hulp. 
behoort de vervuUing van een zoodanigen wenseh tot de 
onmogeltikheden. 

Ik wil mij plaatsen op het ruime standpunt, dat elP vrije 
verkoop van geneesmiddelen voorshands een ollmü;oare 
factor is om aan de lijdende menschheid in deze gebieden 
soulaas en mogelijk genezing te bieden . Ik wil me niet bege
ven op het pad om vergelijkingen te treffen tussehell do 
waarde van de na nr eigen keuze en eigen inzicht genomen 
geneesmiddelen van Westersche afkomst of die, welke door 
de empirie van Oostersche origine een goede reputatie ge· 
nieten. Ik wil ook niet te sterk en als beslissend naar voren 
brengen den hindel', dien de Yl'ijc verkoop van geneesmiddelen 
stelt op onzen weg om de bevolking den gang naar ziekenhuis 
en polikliniek te leeren, en aan ons pogen om het aantal 
wanhopig verwaarloosde gevallen zooveel mogelijk te ver
minderen, 

Ik kom ook nu nog slechts hulp en medewerking vragen 
voor dezen belangrijken stap, dien de Regeering zet op het pad 
om gevn ren af te wenden. Absoluut nooelig wanneer het, als 
bij de O-lijst, gaat om absolute giften. 

Zeel' belangrijk, wnnneCl' 11et gaat om dool' de 'V-lijst de 
gelegenheid te hebben om te waarschuwen voor drei!!,end 
gevaal', gelegen in verkeerd gebruik en verkeerde doseer ing. 
Ook belangrijk om den Dienst del' Volksgezondheid, dool' 
middel van het licentiesysteem, de mogelijkheid te bieden 
dool' controle op de verkoopers dezen in de hand te krij gen 
en zoo mogeliik te houden en om dool' die controle tot ver
beterin g' van v(lnk onaanvaardbare toestanden in de verkoop· 
plnntscn te kom en . 

rrerlcindc tegemoet te komen aa.n het bezw:.Hll' van de 
(listl'ilmtiebeperking, die de Regeerill g ook bij een bepel'kt~ 
licentieverleening niet vreest in den zin van een ernstige 
beperking van den totaal-omzet van de noodige geneesmid· 
delen, zegt Zij hier gaarne toe, dat de licenti es vrijwel zonder 
eenige beperking zull en worden verleend aan hen die el' om 
vragen en dat de aanvragen door de bestaande grossiers en 
kleinhandelaars zelfs niet op zegel behoeven te worden 
gesteld. 

Als ikJ 1Iijnihccl' dc Vool'zitt rr, 1111 dit algemccne gedeelte 
\'(111 mUn hcanLwoOf'Cling' van de sp rekers in. eCI'st.en tCl'mUn, 
thans kom tot het meel' bijzondere gedeelte, aan hoop ik voor 
den eersten spreker, den heel' Soctardjo de urgentie van het 
ontwerp met voldoende feiten te hebben aangetoond. Zijn 
vrees, dat de \V-lijst op instigatie del' in de geneesmiddelen
commissie zitting hebbende upothekers uitgebreide afmetingen 
zal aunnemen, is ongegrond. Ik sta daa,' bOl'g \'001'. De 
commissie, die VOOI' het overgl'oote dC<'1 niet uit apothekers 
zal bestaan, adviseert mij slechts, doeh beslist niet. Aan den 
wcnsch van den heer Soetardjo om ook de InRlcemsche bevol
king deskundig in dc Geneesmiddelencommissie vertegen.woor
digd te zien, d.w.z. door een 8rts van Inheemsch e origine, zal 
worden voldaan. 

De heer Soangkoepon zal uit mijn algemeen betoog kunn rn 
con.c ludccren, dat het naar mijn vcrwaehting n iet noocli g zal 
zijn, maatregelen te tl'effen om in de binnenlanden van over
heidswege distributi oplaatsen in te doht'cn en uezc met des
kundigen te bezetten . In hoeverre de doekoens bij de distri
butie der \V-artikelen kunJlen worden ingeschakeld, zal 
p laatselijk kunn,m worden beoordeeld. Ten slotte heeft de 
hec l' Soangkoepon con meer posit ief antwoord gevraagd met 
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betrekking tot de eventueele toepasse~ikheid van dlet ontwerp 
op zelJibestuursonderhoorigen. De Regeeriug kall tot haar 
spijt nog niet nader op deze vraag ingaan, dan in de Memorie 
van Antwoord is geschied. Ten aanzien van de toepasselijk
heid van de verschillende ordonnanties op zelfbestuursonder
hoorigen is de uiteindelijke beslissing nog niet genomeu. De 
wensehelijkJ...eid, dat de onderwerpelijke ordonnantie ook voor 
zelfbestuursonderhoorigen zal gelden, onderschrijf ik eehter 
gaarne. 

In verband met .het verzoek van den heer Km·to· 
wisastro om van de beslissingen van het Hoofd van 
plaatselijk Bestnul' met betrekking tot het verleenen (of 
intrekken) van vergunningen tot den verkoop van W-artikelen, 
de mogelijkheid van hooger beroep op het hoofd van den 
D.V.G. te openen, meen ik als mijn inzicht te mogen mede
deelen, dat hier hooger beroep op den Gouverneur-Generaal 
de voorkeur verdient. Dit beroep staat echter te allen tijde 
open en behoeft dus niet in het ontwerp te worden ingevoegd. 

Aan den heer "IVeyer zou ik willen voorstellen om, na de 
in mijn algemeene gedeelte verstrekte inlichtingen en gedane 
concessie zijn voornemen om een amendement in te dienen te 
laten varen. . u 

Hetgeen dool' den heer Kan wordt opgemerkt, aa.ngaande 
de maatregelen door de V cl'eetuging van phal'lullceutische 
g'tossl.crs genmncll, is de Regeering bekend. Waar het aantal 
apothekers-assistenten, dat eigen drogisterijen wil beginnen, 
nog zeer klein is, kan ook het aantal klachten over de ge
nomen maatregelen ook niet anders dan zeer klein zijn. 
Voorshands krijgt de Regeering den indruk, dat de be
moeienissen van bedoelde Vereeniging van pharmaceutische 
grossiers en groothandelaren mede in het belang van een 
rationeele geneesmiddeldistributie worden genomen. De 
drang, om op groote plaatsen een drogisterij te openen, ter
wijl kleinere plaatsen van alle deskundige hulp verstoken 
blijven, mag naar mijn meening werkeLijk wel ietwat be
teugeld worden. Mocht genoemde Vereeniging in haar 
ordenende bemoeienissen te ver gaan, dan zal de tijd gekomen 
zijn om ook op dat gebied in te grijpen. 

Ook de heer Roep zal reeds het een en ander hebben 
vernomen, dat kan strekken tot beantwoording van de door 
hem _ gemaakte opmerkingen. Ik hoop, dat de heer Roep 
met mij eens zal zijn, dat het vrijlaten vau den verkoop van 
de G-artikelen door de toegelaten kleinhandelaren te ver 
zou gaan. Deze gevaarlijke stoffen behooren niet in leeken
handen thuis, zij worden dan ook in geen geneeskundige 
leekenhandleiding genoemd. 

Aan rechtspersonen kunnen vergunningen verleend wor
den. Het li gt echter in de bedoeliug om voorshands dezelfde 
gedragslijn te volgen als bij de toepassing van de verdoo
vende-middelen-ordonnantie geschiedt, n.l. om de vergun
ningen te verlcenen op naam. 

Hoewel momenteel niet vaststaat, welke artikelen op de 
W-lijst zullen komen, kan wèl worden gezegd, dat hierop in 
het algemeen geen artikelen zullen voorkomen, die dagel\iks 
in allerl ei gezinnen worden gebrnikt. Ik denk hierbij bij
voorbeeld aan Kalzan, Sana togen, Aspirin e.d., waarvan de 
verkpop zeker VI'ij zal blijven. Indien daartoe aanleiding 
mocht ontstaan, wat de Regeering niet gelooft, zal de nood
zaak om prijsregelend op te treden stelli g onder de oogen 
worden gezien. 

Wat betreft de drie punten, welke de heel' Ver boom naar 
zijn mededeeling van den heel' Kruyne heeft overgenomen, 
zou ik het volgende willen opmerken : 

Punt '1. De vergunningen voor den verkoop van W-arti
kelen zullen vrijwel zonder eenige beperking worden uitge
reikt. 

Punt 2. Het plaatsen van artikelen op de G- en W -lijsten 
zal inderdaad in hoofdzaak aan de hand van de ervaringen 
der practijk geschieden. Dat spreekt, zou ik haast zeggen, 

wel van zelf. Doch de beoordeeling van die practische er
varing, welke niet beslist hiel' te lande behoeven t e zijn 
opgedaan, zal dool' deskundigen moeten geschieden. De heer 
Verboom zal toch evenmin als ik wenschen, dat een sterk
werkend geneesmiddel, waaromtrent de vakliteratuur mede
deelingen bevat of waarvan de samenstelling den deskundige 
aanstonds min of meer alarmeert, eerst in den vrij en verkoop 
hier te lande zijn gevaarlijke werking in de practijk moet 
hebben bewezen, alvorens tot plaatsing op de G-lijst zal knn
nen worden overgegaan. Zooals in de Memorie van Antwoord 
reeds werd gezegd, is voorkomen ook hier beter dan genezen. 

De heer Verboom acht het antwoord der Regeering met 
betrekking tot de door hem gevreesde receptenhandel zeer 
onbevredigend. Ik wil hiertegenover stellen, dat zich bij de 
toepassing van de verdoovendc-middelen-ordonnantie gedu
rende tien jaren vrijwel nimmer een dergelijk euvel heeft 
voorgedaan, hoewel dáár toch meel' grond voor de verwach
ting als door den heer Ver boom gekoesterd, bestond. Zoo 
noodig zal het hoofd van den D.V.G. er zelfs toe kunnen 
overgaan om den Gouverneur-Generaal overeenkomstig arti
kel 85 van lièt Reglement op den D.V.G. te adviseeren de 
acte van toelating van den betrokkene in te trekken. De 
Regeerfn g meent echter oQk in dit opzicht met vertrouwen 
de practijk van het ontwerp te mogen afwachten. 

In de derde plaats heeft de heer Verboom der Regeering 
voorgehonden niet duidelijk te zijn op het punt del' Aziatische 
patent-geneesmiddelen. Te dezen aanzien zou ik willen ant
woorden, dat een Aziatisch patent-medicijn niet een min of 
meer getronwe copy of een pendant van een bepaald Westerseh 
patent-medicijn behoeft te wezen om voor plaatsing op de G
of W-lijst in aanmerking te komen. Ten aanzien van de pro
ducten van de Oostersche chemisclle of pharmacentische in
dustrie zal dezelfde gedragslijn worden gevolgd als ten aanzien 
van die der Westersche industrie. 

De Regeering deelt niet de meening van den heer Verboom, 
dat de in artikel 1 lid 1 sub a gegeven definitie van "sterk
werkende geneesmiddelen" onbevreiligend is te achten. Met 
"voor leven of gezondheid van den mensch onder bepaalde om
standigheden schadelijke stoffen" is bedoeld, wat de heer 
Verboom beoogt, nl. dat het gebruik van deze stoffen door 
leeken in te groote dosis of frequentie of in gevallen, waarin 
dat gebruik bepaald ongewenscht is, gevaar voor het leven of 
de gezondheid van den consument oplevert. De term "sterk
werkende geneesmiddelen" is een in vakkringen gebruikelijke 
term, welke aansluit bij die der verd<lovende middelen. 

Den heer Van Helsdingen is de Regeering erkentelijk voor 
hetgeen deze ten faveure van het ontwerp heeft aangevoerd. 

De koene suggestie van den geachten spreker om de doekoens 
of een nieuwen stand van neringdoenden in vrij beroep op te 
leiden in verband met de uitvoering van de ontwerp-ordonnan
tie, durf ik zonder meer niet over te nemen. De hieraan ver
bonden kosten en moeite zouden slechts verantwoord zijn, 
wanneer de practijk de behoefte aan een dergelykeu maatregel 
zou aantoonen, hetgeen de Regeering voorshands ten zeerste 
betwijfelt. 

In algeheele tegemoetkoming aan den desbetreffenden wensch 
van den heer Van Helsdingen zijn bij een tweede Nota van 
Wij ziging de woorden "bij gezegeld verzoekschrift" uit het 
eerste lid van de artikelen 4 en 5 geschrapt. In verband met 
de voorschriften der algemeene Zegelverordening en de toe
passing daarvan beteekent zulks, dat de licentie-aanvragen vrij 
znUen zijn van zegel, wanneer zij vóór een bepaald tijdstip 
dool' de bestaande grossiers en kleinhandelaren worden in
gediend. 

Mijnheer de Voorzi tter ! Ik moge U hlerbij deze Nota van 
Wijziging aanbieden. 

Maatregelen tot beteugeling del' kwakzalverij als door den 
heer Van Helsdingen gesuggereerd - advel't.entieverbod, cen
suur op advertenties - hebben de aandacht der Regeering. 
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Sterkwerkende ge neesmiddelenordonnantie e.a. (Ond. 47. ) 

(Hoofd D. V. G.) 
Zij beteekenen ecn zeel' ver gaande stap, welke slecht. ten 
d eele met het onderhavige ontwerp verband houdt. 

Het sta ndpnnt van den heer Van Uelsdingen inzake regIe
ment.eering van dcn handel in technische vergiften zal dool' 
de Regecring nader in beschouwing worden genomen. 

Wat betreft de distributie van geneesmiddelen in de peri
pherie dool' B.B.-umbtenaren en zendelingen, deze practijk zal 
naa r de mecning nlH de Regeering kunnen blijven voortbestaaJI 
onder de vigueur del' ontwerp-ordonnantie, ook zonder dat 
zij danrin uitdrukkelijk wordt mogelijk gemaakt. 

Uet geldt hiel' de verstrekking dool' ambtenaren en wat men 
zou kunnen noemen semi-officiëele personen (semi-officiëel dan 
voor wat deze medicijnenvcl'stl'ckking uetreft) van genees
middelen aan de bevolking, met machtiging van het hoofd van 
den D. V. G. uit de Gouvernementsapotheken op kosten van 
den Lande. De Regeering stelt prijs op de bestendiging van 
deze practijk. 

. iUÜnhcer· de Voorzitter! \Vun.lcer ik nu nog even de rnérites 
va.n het voorli ggende ontwerp kort samenvat, breng ik onder 
de aandacht van Uw College: 
1. Dat het naa I' het oordeel der Regeerin g en naar het rnij 

voorkomt ook van Uw College dringend noodi~ is de ge
neesmÎ<ldelendistrifiutie in zoodanige banen te leiden, dat 
geVA ren VOO I' den consument zooveel mogelijk worden af~ 
gewend. 

2. Dnt andel'e lanelen, waaronder ik in het bijzonder wil 
wii zcn op de Fcderated Malay States ons reeds op dit 
pad zij n YOol'gegaan. 

3. Dat de in uitz icht gestelde, vrijwel onbeperkte licentie
vCl'leen in g noch koopers noch verkoopcrs in ern st ige mate 
zal hind"'en of hun belangen ernstig in gevaar zal bren
gen door priisstij ging of distributiebeperking. 

4. Dat de voorgestelde maatregelen het groote voordeel zuI
len brengen, dat de distribntieplaatsen aan het toezicht
houdend apparaat van den Dienst der Volksgezondheid 
bekend worden en op bOllafiditeit, wijze van bewaring, 
aflevering en aan prij zing del' geneesm iddelen , leiding. 
gevend toezicht kan worden uitgeoefend en zoonoodig 
l'cpl'essi.et kan worden ingegrepen dool' intrekking del' 
licentie. 

5. Dat llaast de beperking van gevaar de mogelijkheid van 
toezicht op den "erkoop van allerlei belangrijke genees
middelen. als kinine, wormkoekjes, kajoepoetih-olie, etc. 
wordt geopend, welk toezicht door de zeer recent bekend 
geworden vCl'valsching van kininetabletten wel als zecr 
!1()()clznkelijk moet worden erkend. 

(Voorzitter, Hoofd D. V. G.) 
De Voorzitter: Hiermede is de eerste termijn van de zijde 

der Regeering geëindigd. Ik deel de vergadering mede, dat 
bij t woede Nota van Wij zigin.gen in de artt. 4 en 5, de woorden: 
"bij gezegeld verzoekschrift" zijn komen te vervall en. Ik 
moge den geachten Regeeringsgemachtigde eGhter weloon 
vraag stellen naar aanleiding van de daarbij gegeven toeli ch· 
ting : terwijl de geachte Regeeringsgemachtigde - naar ik 
meen - heeft gezegd, dat het verzoekschrift ni et gezegeld 
behoeft te zijn., zegt de toelichting van de Nota van Wijzi
gingen, dat de zegelplicht algemeen vastgelegd is in de zegel
verordening. 'Vanneer dus in de aanhangige ordonnantie die 
woorden worden geschrapt, dan zal niettemin de zegel plicht 
toch blijven bestaan krachtens de zegel verordening. 

De heer Offringa., hoofd van den Dienst der Volksgezond
heid : Mijnheer de Voorzitter! Uet betreft hier de bestaan
de vergunningen. Die worden vrijgesteld van zegel bij het 
indienen van. verzoekschriften . 

De Voorzitter : Indien in de zegel verord en in g een derge· 
lijke vrijsteUing niet is opgenom'C ll , dan zal dje vrijstelling 
lliet Vflrkl'egen worden door het schrappen van een ige woorden 
in de thans in behandeling zijnde ordonnantie. 

De heer Offringa, hoofd van den Dienst der Volksgezond
heid : Voor nieuwe aanvragen zal zeer zeker t:!Crt verzoek op 
zegel moeten worden ingediend. Alleen voor de bestaande 
distributeurs wordt een uit zondering gemaakt. 

De Voorzitter: Ik sehol's thans <leze beraadslaging en ook 
de vergadering en verzoek den leden. zich in de comrrUssies 
te begeven voor het onderzoek van het op de agenda aange
geven onderwerp. Na de pauze zal zoo mogelijk met den 
tweeden termijn van Onderwerp 47 worden aangevan.gcu. 

De vergadering wordt te 10.40 uur v.m. geschorst en te 
11.07 uur v.m. he!'vat. 

De Voorzitter : Ik deel mede, dat cle beraadslagi ng ove,· 
Onderwerp 47 zal worden voortgezet vandaag over een weck, 
teneinde den leden de gelegenheid te geven het regeerings
antwoord nauwgezet te bestndeerell. 

De vergadering wordt te 1l.07 uur v.m. gesloten. 
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lngclwmen stukken. - V raag of zal worden aangedrongen op verlengiI1g vun de tCl'mtjncn, g-cstc ld voor de afdoen ing 
der onderwerpen JOl en 102. - Sterkwerkende geneesmiddelen-ordonnantie c.a. (Ond . 47). - Aanvullende verpon

dingsordonnan.tie 1937 (Ond. !-IS ) . 

12de YERGADERING. 

\ 'CJ'gadcI'ing van Dinsdag 7 December 1937. 

(Bijcclll'oc pingsuul': 9 voormiddag. ) 

Ingekomen stukken . - Yl'aag of zal worden aangedrongen 
op verlenging van de termijnen, gesteld VQor de afdoening 
der onderwerpen lOl en 102. - Sterkwerkende geneesmid
dclen-ordonnan.tie e.a. (Olld. 47) . - Aanvullende verpon
dingsordollnantie 1937 (Ond. !-IS ) . - Nienwe reglementen 
op het \'crleenen vnn bllitenlandsch verlof aan militairen 
(Onel. 1)1) . 

Voorzitter: de heer ll'lr . W. H. VAN HELSDINGEN. 

De present ielijst is geteekend door 15 leden, te weten de 
led en: 

Blaauw, C. C. van Helsdingen, Vi. H. van Helsdillgen, 
De Hoog, Knn. KH l'towisnstl'ol Kasimo. Roep, Soangkoepon, 
Soetul'djo, Sosl'ohadikoesoemo, Thnml'in , Verboolll, Weyer 
en 'V1woho. 

Regeeri llgsgemachtigden de heeren : De Bl'uyn Kops, Van 
Goor en Offringa. 

Do Voorzitter: Geachte Medeleden ! Ik open deze verga
dering. 

D(' Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

J. 'relcg'l'am Y<lll den h('(' 1' lr eC'm ~tl'n, secretaris Y[lJl 

JT.~L dc Koningin, luidende: 
"Voorzitter VoUtSraad Batavia. Oprechten dank van 

Koningin voor wenschen ,"an Volksrand voor herstel 
Prins B crnhard,l1 

2. Telegram van den heel' Baud, kamerheer van 
z. K. H. Prins Bernlhard, luidende: 

"Voorzitter Volksraad Nederlalldseh-Indië, Batavia. 
Hunne Koninklijke Hoogheden betuigen Volksraad 
Nc>derlnndseh-Indië diepgevoelden dank blijk van decl
neming, " 

De Voorzit ter: A a n el e 0 r dei s d e bes I i ss i n g 
over de vraag of ten aanzien van de 
o n t wel' p - 0 r don n a n tie tot w ij z i gin g van cl e 0 r
don n " n ( ie s va Il 4 Feb r u a r i 1933 (S t a at s b I a d 
:'< 0 s. 47, 48 e 11 49 ) e Il van 27 A I' r il 1934 (S t a a t s
bIn cl No. 214), a I s m ede van de Zee b r i e v e Il

e n S c h e c psp a s se n 0 r don n a n tie 1935 (S t a a t s· 
10 I a d No. 492 ), deo r don na nt ie 0 p het ree h t 
va n o"cl'schrijying en de Z ege l verordening 
1921 (O nd. lOl ) el1 de olltwel·p-ordonllantie 
tot w.ij z. i gin gen a a n v u 11 i n g van cl e 0 l' cl O]l· 

n 11 nt i e 0 p del 0 0 n IJ e I ast in g (0 n d . 1(2) 0 v e r
eenkoll1stig artikel 17 Reglement van Ordo 
bij den Gouverneur-Generaal op ver l enging 
va n de voor de afdoening van deze ontwerp
ordonnanties geste lde termijnen zal worden 
n a n g c cl l' 0 n gen. 

Zond!'l' h!,l'nnilslaging en zonder hoofdelijke stemmi ng 
wOl'dt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordon
nanties ni e t bij den Gouverneur-Generaal op verlenging 
van de voor de afdoening gestelde termijnen zal worden 
aangedrongen. 

De Voorzitter: Deze ontwerpen zullen straks in de 
commissies worden ondel'zocllt. 

A a n deo r dei s d e voo r t zet t i 11 g der b e
h a n cl eli n g v ft 11 d e t wee 0 n t w er p - 0 r cl 0 n n a 11-

ties, onderscheidenlijk strekkende : 
Handelingen. Zittingsjaar J93i-J938. 

(Hoofd D. V. G., Directeur van Financiën.) 
a. tot reg e I i n g van den ver k 0 0 p V" n s ter k

w e r ken d e gen e e s m i d del e n, a I s g e w ij z i g d 
bij Nota 's van Wijz i gingen (st. 6 en 7); 

b. tot n ad ere wij z i .g i n g van het Heg 1 e III ent 
op den Dienst der Volksgezondheid in 
Nederlandsch- I ndië (Staatsb l ad ]882 
No. 97) , als gewijzigd bij Nota van Wij
zigingen (st. 7) . 

(Ond. 47.) 

Het woord is aan den Regeeringsgemachtigde, hoofd van 
den Dienst der Volksgezondheid, die hierom gevraagd heeft 
ter aanvulling van zijn antwoord in eersten termij n, 

De heer Offringa, hoofd van den Dienst der Volksgezond
heid : Mijnheer de Voorzitter! Ik ben U zeer erkentelijk voor 
de gelegenheid om het l'egeel'ingsantwool'd in eersten termijn 
nog te mogen aanvullen. 

Gedurende en na het uitsprcken van dit aniwoord en in het 
bijzonder bij en na het aanbieden van de Tweede Nota van 
\Vljziging is mij gebleken, da t de heer Van Helsd ingen en ook 
andere leden van het college op het onderwcrpelüke punt nog 
niet geheel tevTeden zijn gesteld. Men ziet ook de zegelkosten, 
verbonden aan het verkrijgen van de kleinhandelaal's'i"el'gunnin
gen, als een van de redenen voor de vrees, dat er toch distribu
tiebeperking zal plaats hebben. 

Daar de Regeering prijs stelt op het behoud van het Jieentie
stelsel om althans eenig toezicht op den verkoop der W-artikclen 
te kunnen uitoefenen, wil Zij aan de vrees dezer leden tegemoet 
komen dool' den zegelplicht over de geheele lini e der klein
hand elaars op tc heffen en nogmaals vcrzekercn, dat met het 
ontwerp geenerlei distributie-beperking wordt beoogd. 

De derde Nota van Wijziging, Mijnheer de Voorzitter, die 
de veranderingen van het ontwerp in bovenbedoelden zin 
inhoudt, is U bereids aangeboden. 

De Voorzitter : De derde Nota van 'VUziging is bereids ge
drukt en rondgedeeld. Teneinde de leden in de gelegenheid te 
stellen, daat'Yun l'ustig kennis te nemen, za l de behandeling 
van het ondcrhavige onderwerp nu worden opgeschort en 
straks worden Yool'tgczct. 

Aan de orde i s de voortzetting der bc 
h a n cl e l i n g van cl eon t w e l' p - 0 l' don n a n t i et 
ho u dende voorzieningen met betrekking 
tot de heffing van vel~~Onding over de 
per i 0 cl e van 1 Jan u a l' l&f§ § t 8 te n met 31 
December 1942. (O n d. as. ) 

Het woord is aan den directeur van Financiën tel' beant
wOOl'ding van de sprekers in eersten termijn . 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijn
heer de ~ oorzittcr ! Al vorens de drie geachte leden, die over 
het voorliggend ontwerp het woord hebben gevoerd Illeel' in 
bijzonderheden te beantwoorden, l ijkt het mij raadzaam om 
vooraf in korte trekken nog eens de beweegredenen uiteen 
te zetten, welke ertoe hebben ge leid om dit ontwerp eener 
"Aanvull ende vel'pondingsordonnantie 1937" bü den Volks
raad in te dienen. 

Krachtens de bepalingen van de verpondingsordonnantie 
1928 wordt de verpondingswaarde der onroerende goederen 
vastgesteld naar den toestand op het voor den aanslag besl is
sende tijdstip om dan voor den duur van het vijfjarig belas
tingtijdvak) althans naar boven geen verandering meel' te 
ondergaan, 

BU het bepalen van de waarde moet onderscheid worden 
gemaakt tusschen het ongebouwd en het gebouwd. Voor de 
eerste categorie van gronden, voorzoovel' die althans produ
ceerend zijn, wordt de verpondingswaarde afgeleid uit het 
gemiddelde resultaat van de vijf jaren, welke voorafgaan 
aan het voor den aanslag beslissende tijdstip, tcrwijl voor 
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Aanvullende ,·erpondingsordonnantie 1937 (Ond. as). 

(Directeur van Financiën.) 
het gebouwd de huur- of gebruikswaarde op genoemd mo
ment maatgevend is. 

De grondslag van deze methode van bepaling van de ver
pondingswaarde is het inzicht, dat de gevonden waarden 
gedurende het belastingtijdvak als regel geen aanmerkelijke 
verandering zullen ondergaan, of, m.a.w. dat de omstandig
heden, die bedoelde waarden bepaalden, ook in de naaste toe
komst nagenoeg dezelfde znllen blijven. 

De belastingregeling maakt dan een uitzondering door ver
mindering van den aanslag toe te staan bij daling van de 
verpondingswaarde met meer dan 25%, doch verhooging 
wegens stijging der verpondingswaarde is, behalve in geval 
van nieuwbouw, uitgesloten. 

In de Memorie van Toelichting is er reeds de nadruk op 
gelegd, dat dit stelsel slechts zóó lang bevredigende resultaten 
kan opleveren als het verleden inderdaad geaeht kan worden 
een bij benadering juisten maatstaf voor de toekomst te 
bieden. 

Het is nu juist tengevolge van de omstandigheden in de 
crisisjaren, welke wij achter den rug hebben, dat het gedurende 
bijkans vijftig jaren, n.l. van 1886 af voldaan hebbende systeem 
niet blijkt op te gaan. 

Voor het produceerend ongebouwd zou als maatstaf voor 
den aanslag ovel' 1938/1942 moeteIl gelden het gemiddelde 
vau de resultaten over de jaren 1932/1936. In de Memorie 
van Toelichting is uitvoerig uiteengezet, waarom moet WOl'

deu aangenomen, dat rut gemiddelde niet in overeenstemming 
zal ziju met de resultaten, welke de periode 1938/1942 naar 
redelijke verwachtiugen te zien zal geven . 

Voor het gebouwd geldt hetzelfde; grondslag voor den 
aanslag over 1938/1942 zou moeten zijn de buur- of gebruiks
waarde per 1 Januari 1937, een waarde derhalve bepaald 
naar omstandigheden, welke wel in zeer sterke mate het 
stempel van de crisis droegen, terwijl ook hiel' verwacht kan 
worden, dat de komende jaren een verbetering zullen toonen. 

Overweging van een en ander noopte tot bet beramen van 
maatregelen als in het onderbavige ontwerp zijn vervat en 
die beoogen om deu aauslag in de verponding over de periode 
1938/1942 naar de beginseleu dezer beffing nauwer te doen 
aansluiten bij het te verwachten rendement van den grond, 
dan bij toepassing vau de bestaande voorscbriften het geval 
zou zijn. Anderzijds zijn de omstandigheden die voor het 
komende tijdvak bijzondere maatregeleu vereiscben, naar het 
oordc~l dcr Regeering vau zoo uitzon.derlijken aard, dat niet 
het standpunt kan worden ingenomcn, uu ook voor goed met 
de bestaande regeling te breken. 

Het stemt de Regeering tot voldoening, - en ik kom op 
dit punt tot de meer rechtstreeksche beantwoorrung van de 
geachte leden Weyer, Kau en Verboom - dat Zij mag con
stateeren, dat geen der sprekers zich tegen de iugediende 
voorstellen heeft verklaard en dat hct verschil van inzi cht, 
dat zich tusschen de geachte leden en haar hceft geopen
baard in hoofdzaak beperkt blijft tot de vraag, of hetgeen 
in het ontwerp is belicbaamd cen tijdelijk karakter dient te 
dragen, zooals is voorgesteld, dan wel of daaraan permanente 
werking dient te worden verleend. 

Vau bet laatste denkbeeld heeft de heer Weyer zich het 
uitvoerigst den tolk getoond . 

Uitgangspunt van zijn betoog, waarin hij zicb in de eerste 
plaats met het ongebouwd heeft bezig gehoudeu, is, dat het 
overwegingen van practischen aard zijn geweest, die destijds 
den wetgever hebben doen besluiten de verponding om de 
viif jaren te beffen instede van bij jaarlijkscben aanslag. 
ViT anneer het er nu om gaat een keuze te doen tusschen den 
vijfjaarlijkschen aanslag en den theoretiscb meest juisten, n.l. 
dien per jaar, dan raken, Daar het inzicht van den ge
achten spreker, d.ie overwegingen van practischcll aard voor
namelijk de belastingadministratie. Voor de belastingschul
rugen zou het thans vrijwel onverschillig zijn, of zij ééns 

in de vijf jaar dan wel éénmaal per jaar in de verponding 
worden betrokken. 

De heer Wcycr mag zeker geacht wordcn goed op de 
boogte te zij u van hetgeen ten deze het gevocleu va neen 
groote categorie der belastingschuldigen is, maal' ik moet daar 
toch tegenover stellen, dat uitcraard ook voor belasting
scbuldigen het éénmaal in de vijf jaren opstellen van de 
aangiften belangrijk minder werkzaamlheden vordert dan het 
jaar voor jaar indienen van naar den eisch del' ordonnantie 
ingevulde aangiftebiljetten met tal van bijbehoorcnde 
toelichtingen. De practijk heeft wel uitgewezen, en ook de 
heer Kan heeft hierop de aaudacht gevestigd, hoevecl tijd 
vaak lnct het indienen van gegevens gepaard gaat. 

Intusschen ligt hier niet het zwaartepunt van het betoog 
van het geachte lid. Dit valt te zoeken daal' waar hij in de 
voorstellen een uiting van opportunisme in de fiscale politiek 
van de Regeering meent te moeten constateeren. Ik moge dit 
gedeelte van het betoog van den heel' Weyer, - en de beide 
andere sprekers, hebben zich bij hem aangesloten, - aldus 
samenvatteu: reeds in den loop van het belastingtijdvak 
1933/1937 bleek, dat de fictie omtrent de gelijkheid van de als 
maatstaf genomen resultaten del' voorafgaande vijf jaren en 
die van de vijf belastingjaren, niet opging. Niettemin werden 
er toen, - behalve de crisisvool'ziening, clie eerst in 1935 
kwam - geen maatregelen genomen, zoodat blijkbaar de als 
norl]).ale voorziening in de belastingregeling opgenomen 
mogelijkheid tot tusscbentijdsche herzieningen ook voor deze 
abnormale tijden voldoende werd geoordeeld . Maar nu het 
om den aanslag voor het nieuwe tijdvak gaat, komt de Regee
ring met voorstellen, die de ondeugdelijk gebleken fictie 
tijdelijk opzij zetten en het geachte lid stelt in dit verband 
de vraag of hij het als een louter toeval moet beschouwen, dat 
thans reeds valt te voorzien, dat tengevolge van de nu in 
behandeling· zijnde maatregelen het middel der verponding 
voor de periode 1938/1942 een niet onbelangrijke stijging zal 
ondergaan. 'rel'wijl Illet geachte lid zich geheel kan aanslui
ten bij het uitgangspuut van de voorstellen der Regeering, n.1. 
dat gestreefd dient te worden naar een zoo juist mogelijke 
toepassing van de beginselen der verponding, kan hij zich niet 
vereenigen met het tijdelijk karakter, dat aan de maatregelen 
is toegekend, tengevolge waarvan voor tijdvakken nà 
1938/1942, tenzij andere voorzieningen worden getroffen, bet 
bestaande systeem van aanslag eens in de vijf jaren weer 
hersteld zal worden. Daarin ligt nu, naar sprekers oordeel, 
het door bem veroordeelde opportunisme: de Regeering kiest 
de wijze van aanslag welke voor de opbrengst van het middel 
ouder de bestaande omstandigheden het gunstigst is . Hier
door wordt een toestand van ongedurigheid en onzekerheid 
geschapen, waardoor belastingschuldigen niet weten, waar· 
aan zij straks toe zullen zijn. 

Een en ander acht de heer Weyer gevolg van de omstandig
heid, dat de Regeering de ondeugdelijkheid van de fictie 
slechts ziet als uitvloeisel van een tijdelijk verschijnsel, waar
tegenover het geachte lid stelt, dat de toekomstige conjunc· 
tuur een element van dergelijke ongewisheid is, dat van het 
verloop daarvan niet afhankelijk mag worden gesteld of t.z.t 
weer tot de fictie teruggekeerd zal worden. 

Mijnheer de Voorzitter! Een ietwat uitvoerige weder gave 
van het betoog van het geachte lid achtte ik wel noodig voor 
een vruchtbare gedachten wisseling. 

Inderdaad bleek in de laatste jaren de werkelijkheid njet 
meel' in overeenstemming met de fictie omtrent de gelijk. 
matigheid der opbrengsten van landbouwproducten in het 
vergelijkingstijdvak en in het belastingtijdvale Toeh zijn 
dientengevolge geen maatregelen genomen, Mijnheer de 
Voorzitter, en wel 0111 de eenvoudige reden, dat de herzie
ningsbepalingen van de belastingregeling niet slechts 
voldoende werden geoordeeld, maar ook metterdaad voldoen
de waren. De gang van zaken in het loopende verpondings
tijdvak is zoo geweest, dat el' practisch geen cultuuronder-
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Aanvullende verpondingsordonnantie 1937 (Ond. aS) . 

(Directeur van Financiën.) 
neming is aan te wijzen, ten aanzien waarvan niet één of 
meer tusschentijdsche herzieningen van den aanslag hebben 
plaats gehad, waardoor aanslniting aa n de werkelijkheid 
wel'd verkregen. Het voor menige onderneming nog gedu
r ende dit tijdvak weer opgetreden herstel kon, op grond van 
de bepalingen del' ordonnantie, geen weerslag in een ver
JlOogden aanslag vinden, zoodat thans nog talrijke onder
nemingen, die de slechte jaren reeds weer te boven zij n, 
·verpolldülg betalen naar de minimum-vcl'pondingswaarde 
van f 14 pel' hectare. Men kan dus zeggen dat de invloed 
van de cr isis op de opbrengsten gedurende de abnormale 
jaren van ± 1929 tot 1936 in verminderde aanslagen is 
opgevangen. 

W as er dus voor het loopende tijdvak geen aanleiding om 
ten aanzien van het ongebouwd speciale voorzieningen te 
!J'cffen , en niemand vau de belanghebbenden heeft daar ook 
om gevraagd, anders staat het met het komende tijdvak. 
Geblekeu is, dat over de technische mérites van het regee
l'in gsvoorstel feitelijk geen verschil van meening bestaat. 
Doch wel loopcn de meen ingen uiteen over de draagwijdte. 

rVeg-enovel' de inzichten van deze leden, die zeggen : "de 
oltlstandighedcn clschen een permanent overstag gaan en een 
tijdelijke voorziening beteekent oppor tunisme en incidenteele 
belastingwetgeving", staat het oordeel der Regeering, dat we 
"hier te doen hebben met zó6 abnormale toestanden gedurende 
de verJDDpen jaren, dat ccn tijdelijke nuanceering van de 
g'eldcndc regeling geboden, doch tevens voldoende is, Ter 
adstructie van dit laatste ZOu ik erop willen wijzen dat juist 
het wecrga\oozc karakter van de achtcr ons liggende crisis
omstandighcdcn, waal'dool' dcze ten eCllcllmale afwtiken nlll 

de eertijds te voorziene schommelingen in de conjunctuur, 
die in de huidi ge regeling der verpondingsordonnantie ?iin 
verdisconteerd, den tbans noodzakelijken maatregel dadelijk 
stempelt tot een van bijzonder karakter, welke voor één 
maal getroffen dient te worden. Aldus gezien mag de tijde
lijkheid van den maatregel zeker n iet als opportunistisch 
wOl'den veroordeeld. 

1lct valt toch moeilijk te ontkennen, dat de cl'isisjarcn een 
daling 111 de conjnnctuur hebben laten zien van zoo abnor
malen omvang, dat niet bU voorbaat mag worden aangenomen, 
dat dergelijke grove schommelingen zich rcgelmatig als blijvend 
verschijnsel in deze maatschappij zull en voordoen . En daarom 
verdient het bestaande systeem van .anslagregeling, dat \"01-
doende ruimte biedt voor het opvangen van de gewone f luc
tuaties naar boven en naar beneden, als blijvende regeling voor
alsnog de voorkeur. 

Inderdaad , l\fijllheer de Voorzitter, is het geen toeval, dat 
de \'ool'gestelde maatregelen, voorzoover thans valt te ovel'zien 
eell slinw lecl'cndel1 invloed op de opbl'engst del' verpond ing 
ove\' 1938J1942 zullen hebben. Maal' ook clit dient in verbaud 
met de omsta.ndigheden te worden bezien j deze verwachte stij
ging beteekent geenszins ecu opzetten van de belasting buiten 
hnHJ' natuurlijke grenzen; Z\] is niet anders dan de uitwerking 
vall het streven om de principes der verponding, te weten het 
belasten vau het zoo goed mogelijk benaderde rendement van 
den grond in het belastingjaar, ook onder zeel' abnormale om
stHlH.l ighcden tol hun recht te brengen, 

\V:1nnool' nu de yerwachting bestaat, na afloop ,"an de 
I'el'iode 1938/1942, naa\' het oude stelsel van vijfjaarlijkschen 
aans1ag te kunnen terugkeeren, dan ligt daaraan ook niet de 
gedachte ten grondslag, dat dit oude stelsel dan weel' voor
deeliger voor den fiscus uitkomt, doch slechts deze, clat el' 
een zoodanige stabilisatie in de omstandigheden mag worden 
tegemoet gezien, dat de fictie zonder bezwaar in haal' oude 
ce l' kan wOl'den hersteld. 

Ik zou wi ll en herhalen wat reeds in de :àfemorie van 
Antwoord is gezegd; te zijner tijd zal de Regeering 
zich hebben te beraden wat te doen staat. Mocht on
\TCl'hoopt blijken, dat een herstel van meer stabiele ver
llOudingen met normale fluctuaties niet zal zijn ingetreden, 

dan zal zijn na te gaan welke duurzame wuz1gll1gen in de 
verpoudingsordonnantie zullen zijn aan te brengen, om haar 
vaststaande bedoeling ook onder die omstandigheden blijvend 
tot haar recht te doen komen. Een voordeel zal daarbij zijn, 
dat dau ondervinding zal zij n opgedaan ten aanzien van d. 
administratieve bezwaren die thans geacht worden aan een 
permanenten jaarlijksehen aanslag in den weg te sta.an, Maar 
welke maatregelen ook zullen word eu voorgesteld, Mijnheer 
de Voorzitter, de Regeering zal zich daarbij zeker niet laten 
leiden door de vraag of de financieele co nsequenties voor het 
oogenblik in het voor- of in het nadeel van den fiscus znllen 
zijn, doch zal uitsluitend voor oogen houden, hoe Zij de 
beginselen der verponding het beste tot uiting kan doen 
komen, met inachtneming van de belangen zoowet van belas
tingplichtigen, als die van het algemeen f iscale stelsel. 

Ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, clat het standplll1t van 
de Regeeriug in deze nu wel voldoende tot uitdrukking is 
gebracht. 

Toch knn ik niet van dit onderdeel afstappen, zonue!' nog 
één punt aan te roeren, dat zoowel de heer W eyel' als de 
heer Kan in hun beschouwingen hebben betrokken. 

In de stukken is tegenover elkaar gesteld cTe in de be
lastingregeling opgenomen mogelijkheid tot verlaging van 
de verponding bij daling der verpondingswaarde met meer 
dan één vierde tegeuover de onmogelijkheid, in het alge
meen, om bij stijging der verpondingswaarde den aanslag te 
verhoogen. 

De heel' W eyer, en als ik goed zie, heeft de heel' Kan 
hom daal'in gevolgd, ziet een en ander als een plicht van 
den fiscus, te weten het toestaan "all vermindering bÜ 
daling en het zich onthouden van verhooging bij stijging 
van de opbrengst en zulks zou, nu men voor het njeuwe 
tijdvak niet met den vijfj aarl ijkschell aanslag blijkt te kun
nen doorgaan, tot een duurzame wijziging vall de bestaande 
wijze van aansla g moeten leiden. 

Het doet mij leed, Mijnheer de Voorzilter, dat ik de geachte 
leden in deze niet kan bijvallen. Zooals uit de geschiedenis 
del' verpond ing b1 Ukt, ligt aan de door de sprekers tot beginsc\ 
"erhoven regeling, heL pl'acti~clt llIotief ten grondslag, dat de 
,·cle werkzaamheden niet zonden opwegcn tegen het dam'van 
te vel'wachten rcsu ltaat. In § 153 vun haal' Ve ,·el'slag zegt 
de Commissie voor herziening van het belastingstelsel, dat 
princip ieele gronden ,"óór tusschentijc1schc verhooging pleiten, 

Hieruit bl~ikt, dat het 7,ee l' wel anders had gekund en dat 
b.Y. een vijfjaarlijksche aanslag met tusschentijdsche ver
hoog-ingen geenszins in str~jd zou komen met het karakter der 
heff ing. In dit verband yalt trouwens op le merken , dal de 
ycrpondingsorclonnantie een systeem yan tl1sschenl~jdsche ver
hoogingen reeds kent) n.l. waar de nieuwbouw krachtens 
,-H't ikel 1rJa in den loop va n het tUdvak in de heffing' vnn het 
g-ebouwd wordt hetrokken. 

De Regeering kan den door den heel' 'Veyer in dit verband 
gestelden plicht tot onthouding van verhooging htj stijging van 
opbren~ston niet aanvaarden, Daarnaast wijst zij erop) dat 
de éénjarige aanslag in de periode 1938/1942 gedUl'encle elk 
belastingjaar wel vermindering, doch geen verhooging l<ent, 
dus overeenkomstig de vljfjul'igc aanslag gedurende een vUf
jarig ltjdvak en oycl'cenkomstig den jaarlijksehen aanslag bij 
de inkomstenbclasting. 

De heel' Kan heeft verband gelegd tusschen den plicht der 
Regeering om bij verminderde opbrengsten den aanslag te 
reduceeren en de thans aanJlangige voorstellen en beeft daarbij 
~csproken van wederdienst. Als ik het geachte lid goed begrijp, 
ziet hij in het ontwerp een soort van door de Regeering ge
"raagden dienst, als belooning voor toegestane verminderingen 
yan den aanslag in de erisisjal'en en hij verwerpt terecht een 
dergelijke eonstrnctie, :M:aal' die is dan ook niet aanwezig , 
Mijnheer de Voorzitter. Sinds jaar en dag kent de verpoudings
ordonnantie de tussdhentijdsche herziening van den aanslag. 
De gedurende 1933/1937 tot stand gekomen verminderingen 
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waren dus niet een speciale tegemoetkoming aan belangheb· 
benden, en hebben zeker niet den stoot gegeven tot de thans 
aanhangig gemaakte voorzieningen. 

Alvorens van het ongebouwd af te stappen dient nog te 
worden stilgestaan bij de door den heer Verboom geformu· 
leerde gedachte, om den jaar voor jaar op te leggen aanslag 
van het produceerende ongebouwd te baseeren niet, als tot 
nu toe, op het gemiddelde van de opbreugsten der laatste 
vijf jaren, doch enkel op de resultaten van het laatst ver· 
~oopen jaar. 

Ongetwijfeld zouden de werkzaamheden ten behoeve van 
den aanslag verminderen, alhoewel men zich niet moet voor· 
stellen, dat zij tot één vijfde van haar huidigen omvang zou· 
den worden teruggebracht. 

De heer Verboom heeft el' nog op gewezen, dat ook voor 
den aanslag in de vennootschapsbelasting de resultaten van 
het vorig jaar moeten worden berekend. Nu loopen de VOOI' 

verponding en vennootschapsbelasting benoodigde gegevens 
inderdaad gedeeltelijk parall el, maal' daarbij moet er toch 
wel op gelet worden, dat de verponding eeu afzonderlijke 
groepeering van gegevens en ecn van die voor de vennoot· 
schapsbelasting afwijkende berekening eischt. 

Intusschen is in 1928 na ampele overweging het vijfjarig' 
vCl'gelijkin gstijavak behouden j ten cleze zij verwezen na m' 
§ 130 va n het Ve Verslag del' belastinghcl'zieningscommissie. 
waaruit moge blijken , dat met de vijfjarige periode beoogd 
is een zekere gelijkmatigheid, zoo weuschelijk voor een grond· 
belasting, te bereiken, waardoor de pachtwaarc1e van den 
grond zooveel mogelijk wordt genaderd. 

Zelfs zijn er destijds stemmen opgegaan om' dit tijdvak tot 
negen jaren te verlengen. lIet zal den geachten spreker 
duidelijk zijn, dat bij opvolging "an zijn voorswl de belastiug 
jaar voor jaar de meest verrassE"nde fluctuaties zou ondergaan 
en ik betwijfel het of belanghebbenden dit op den duur 
zouden toejuichen. Voor de Regeering bestaat geen aan· 
leiding bet. denkbeeld van het geachte lid over te nemen. 

Ten slotte heeft, ook in verband met den aanslag van het 
ongebouwd, de hecr Kan de vraag gesteld, of de administratie 
van den belastingdienst thans zoovel' gevorderd is, dat het 
niet meer zal voorkomen, dat de betrokkenen zullen moeten 
wachten, totdat zij eindelijk hun aanslagbiljet in handen 
krijgen, om dan naar rato voorzieningen te treffen voor de 
betaling der verschuldigde gelden. 

De aanslag in de verponding van het produceer~nd on
gebouwd is een tijch'oovende en ingewil,kelde aangelegenheid, 
zoodat de definitieve aanslagen meestal eerst in den loop 
van het tijdvak kunuen worden vastgesteld. ln tusschen zijn 
de geldelijke belangen der contribuabelen gewaarborgd dool' 
het instituut van den voorloopigen aanslag, dat hen in staat 
stelt de naar hun inzichten verschuldigde belasting volgens 
de wettelijke termijnen te voldoen. 

Uiteraal'd zal het streven del' belastingadministratie el' op 
gericht blijven de aa nslaghiljetten zoo tijdig mogelijk ui t 
te reiken . en hij een jaarlijksehen aanslag zal dat, wanneer 
voor 1938 de berekening is opgezet, wat sneller kunnen dan 
bij een vijfjllarlijkschen, doch in deze han gt, zooa ls de heer 
Kan mij wel zal willen toegeven, ook veel af vau de diligentie, 
waarmede belastingschuldigen voldoen aan hun verplichting 
tot het indienen van aangiften en het verstrekken van ver
dere inlichtingen. 

Ik kom thans tot het gebouwd, Mijnheer de Voorzitter . 
Ik heb er zoo straks reeds op gewezen, dat in herhaling 

van hetgeen in de Memorie van Antwoord is medegedeeld, 
dat de abnormale omstandigheden, welke voor het ongebouwd 
een tijdelijke voorziening noodig maakten, in even sterke 
mate gelden voor het gebouwd. 

De heer Weyer kan zich niet vereenigen met de voorge· 
stelde wijze van oplossing, die hij halfsl achtig heeft genoemd. 
Deze halfslachtigheid moet dan hierin worden gezocht, dat 
indien nà 1 Januari 1940 de huurprij zen dalen, de belasting. 

schuldigen aan de te hooge verponding vastzitten, tenzij de 
huurprijs met meer dan één vierde is gedaald. In dit vel'· 
band heeft het geachte lid aangedrongen op aanvulling van 
de belastingregeling met een stel bepalingen in den geest 
der huidige crisisvool'ziening, welke zijns inziens ten onl'echt~ 
als zoodanig is betiteld. Naar het oordeel van den heer 
Weyer behoort deze regeling thuis in de verpondingsordou
nantie als aanvulling van in de crisis gebleken onvolkomen
heden en opdat de heffing zich zoo nauw mogelijk aansluit 
bij de werkelijke opbrengst, hetgeen te sterker geldt, wanneer 
er een verlaging van de opbrengst intreedt. Dit laatste l S 

dan gebaseerd op de zoo juist besproken inzichten van den 
geachten spreker omtrent den plicht van dcn fiscus ten deze. 

Nu geJoof ik toch niet, dat het juist is deze zaak te bezien 
op de wijze als de heer Weyer doet. Wat toch is het geval! 
Gedurende de jaren 1938 en 1939 verandert el' voor het 
gebouwd, vergeleken bij de huidige regeling, niets. Eerst in 
1940, wanneer de huren pel' 1 Januari 1939 inderdaad hooger 
mochten zijn dun die per 1 Januari 1937, zal el' een stijging 
in den aanslag optreden. Nu stelt de heer Weyer tegen over 
elkaar het profiteCl'en van deu fiscus van deze stijging en de 
onmogelijkheid voor de belastingplichtigen 0111 verrnÎlldcl'ing' 
te krijgen, aleer een daling met meel' dan 25% is bereikt. Hij 
ziet daarin een onbillijk heid, doch Ilaar het oOl"deel va n de 
Regeel'i ng is die toch niet aanwezig. Het laat zich toch naar 
redelijkheid niet aanzien, dat in de komende periode wederom 
zulke abnormale inzinkingen van de huizenmarkt zich zullen 
voordoen als in de voorbijgegane erisisjareu, zoodat er geen 
reden kan wordeu gevonden om daartegenover ook in het 
verpondingssysteem geheel abnormale maatregelen te con
tinueeren. 

De Regeering moet dan ook bezwtltll' blijven maken tegel! 
de gedachte 0111 de crisisvoorzieni ng blijvend in de ordon
nantie zelve in te lijveil. Het uitgangspunt van het geachte 
lid is niet in overeenstemming met het karakter der heffing, 
welke niet bedoelt de daadwerkelijk in eeuig jaar uit eeu 
gebouw getrokken inkomsten te treffen, doch zich in beginsel 
richt naar het normale rendement van het gebouw, blijkende 
uit de huur· of gebruikswaarde op het voor den aanslag 
beslissende tijdstip (vgl. o.a. begrooting 1935, Afd . III Stnk 
6, blz. 3 alinea 1). 

Is dat normale rendement volgens' de regelen der ordon
nantie eenmaal bepaald, dan wordt de heffing dool' de 
werkelijk over eeni ge periode genoten opbrengst niet be
invloed, tenzij in het bijzondere geval, dat een goed geduren
de twaalf maanden of langel' in het geheel geen opbrengst 
heeft opgeleverd . 

Destijds is dan ook opzettelijk de crisisvoorz iening, die overi· 
gens slechts geldt voor die categorie van gebouwen die als 
huurobjeet worden geëxploiteerd, buiten de verpondingsordon
nantie gehouden. Uit den geheelen opzet van deze voorziening 
blijkt, dat het verband met de verponding vl'ij los was; de 
maatregel was dan ook eigenlijk bedoeld als een tegemoetkoming 
in de moeilijkheden waarin vele huizen-exploitanten door de 
crisis-omstandigheden waren komen te vel'keeren. Vandaar 
ook, dat toepassing van de voorziening slechts ka n plaats vinden, 
wanneer de verponding van het gezamenlijke, als huurobject 
geëxploiteerde huizenbezit, ongeacht de verdeeling over afzon
derlijk aangeslagen kadastrale eenheden, boven tien procent 
van de gezamenlijke opbrengst stijgt. Ook van een aantasting 
der verpondingswaarde, de basis van den aanslag, is bij deze 
voorziening geen sprake. 

In tegenstelling met het geachte lid beu ik dan ook van 
meening, dat de crisisvoorziening met recht dien naam draagt 
en dat er geen goede grond valt aan te voeren om, in strtid 
met het stelsel der belastingregeling, de crisisvoorziening tot 
blijvendeu maatregel te verheffen. 

Tot slot, :l1ijnheer de Voorzitter, de kwestie van het gebouwd, 
dat naar de gebruikswaarde moet worden aangeslagen. De 
heer Weyer betoont zich een tegenstander van het in artikel 3 
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van het ontwerp belichaamde denkbeeld, dat voor dergelijke 
gebouwen, opgericht vóór 1 Januari 1939 schatting van die 
waarde dient plaats te vinden. 

De spreker is van meenil1g, dat deze bepaling een wijziging 
beteekent VUil een voorschrift, dienende om te voorkomen, dat 
de belastingschuldige meel' aan verponding zou betalen clan 
met de grondslagen en rechtsgrond van die heffing overeen 
te hl'cngcn is. 

Hcl standpunt, dat niemand meer dient te betalen dan 
o\'crecnkomt mot de grondslagen en den rechtsgrond del' 
belasting wordt door de Regeering ten volle onderschrcycn, 
doch Zij meent in die stelling integendeel een bevestiging te 
mogen zien van de juistheid van het voorgestelde voorschrift. 

De verponding wi l zooveel mogelijk de pachtwaarde van den 
grond bcnndcren i voor cen groot gedeelte van 31et gebouwd 
komt die pachtwaarde tot uiting in de bruto-huurwaarde, 
voor ecn ander deel blijkt geen huurwaarde vast te stellen . 
De belastingheJ'zien in gseommissie heeft voor laatstbedoelde ge
vallen toen j!czocht naar een! anderen maatstaf en dien ge
vonden in de gebl'uikswaarde, dat is een zeker percentage 
van het in. den grond gestoken kapitaal. Wanneer de ge
brniksw~ml'de, bepa.a ld volgens den opzet del' regeling het 
wel'kelijke rendement van den grond niet juist bl~jkt wcer te 
geren, is de mogelijkheid geopend om die gebruikswaardc op 
het rcchte bedrag te stellen. Echter, en daarin sdllUilt het 
onvolkomene van de tegenwoordige regeling, alleen, wanneor 
de afwijkin.g ten nadeele van belastingschuldigen zou strekken, 
n.l. wanneor de aanschaffingskosten abnormaal hoog zijn ge
weest, oC wanneer een gebouw voor een andere brstemming 
wordt gebezigd dan wel ten deele buiten gebruik is gesteld. 
In al deze gevallen is het zeker billijk, dat nict uit hooge 
kosten van. vroeger een onjuist rendement van den grond en 
daarmede een foutieve grondslag voor de belasting wordt af
geleid. 

Maa,' waar het er hier om te doen is het rendement van den 
grond in objectieven zin op een bepaald tijdstip te belasten, 
een doel, dat bij de naar de hum'waarde aangeslagen gebouwen 
geheel wordt bereikt, is het ook volkomen in overeenstemming 
met de beginselen del' verponding om ook voor de gebouwen, 
die naar de gebru ikswaarde moeten worden aangeslagen, reke
ning te 'houden met het rendement, zooals dat blij·kt uit de voor 
die gebouwen te besteden aanschaffingskosten op het voor den 
aanslag beslissende tijdstip. 

De heer Weyer heeft hier de beteekenis del' gebouwen 
nis bedrijfshulpmiddel in het geding gebracht, doch ik moet 
daartegenover nogmaals opmerken, dat de bedoeling van de 
verponding is om op objeetieve wijze voor den grondslag del' 
hcffing het rendement van de op eenige wijze dool' gebouwen 
ingenomen grond te benaderen. In het systeem wordt daarvoor 
\\\ (\" .",'Sle ll\aats de huurwaarde benut; is dit niet mogelijk, 
dan komt de gebruikswaarde in aanmerking. De aard van de 
gebouwen vormt als zoodanig .geen bepalenden factor, hetgeen 
ook terstond blijkt, wanDeer Ibedaeht wordt, dat zeel' vele be
drijfsgebouwen, zooals goedangs, kantoren, enz. naar de huur
waarde worden aangeslagen. 

De vrees van den heer Weyer, dat in de practijk de voor
geschreven schattin g tot tal van geschilpunten met de bclas
tingadministl'atic aanleiding zal geven, deelt de Regeering -
het is al reeds gezegd - niet en wel op grond van de opgedane 
ervaring, juist in de loopende periode, waarin de mogelijkheid 
bijna overal regel werd. 

Overigens zal zeker op dit punt naar mijn oordeel de er
varing voor den aanslag 194{}-1942 kunnen uitwijzen, of de 
door het geachte lid verwachte bezwaren van dezen voorloopig 
als tijdelijk in te stell en maatregel zich inderdaad in opvallend 
belemmerende mate zullen voordoen. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit 
onderwerp in eersten termijn ook van de zijde der Regeel'ing 
beëindigd. 

Ho.ndelingen. Zittingsjaar 1937-]938. 

(Verboom.) 
Het grondige en principieelc betoog van den Hegeeringsge

machtigde heeft ertoe geleid, dat mij het verzoek heeft be
reikt, den tweeden termijn niet in deze, doch in de volgende 
vergadering te doen plaats viJlden . 

Ik vind het jammer, maar kan het vel'zoek billijken en 
schort derhalve de behandeling van het aan de orde zijnde 
onderwerp op tot de volgende vergadel'ing. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot vaststelling van 
nieuwe reglementen op het verleenen van 
verlof naar het buitenland aan militaire 
landsdienaren (Ond. 91) , de bijbehoorende 
reglementen als gewijzigd bij Nota van 
Wij z i gin gen (s t. 6). 

Alvorens de debatten te openen, heet ik den heer Van 
Goor, hoofdambtenaar tel' be ehikking van den legercomman
dant, die hier voor de eerste maal als Regeeringsgemaehtigde 
aanwezig is, van harte welkom. 

De heel' Verboom : Mijnheer de Voorzitter! In het Gedele
geerden-verslag is el' reeds op gewezen dat, doorclat deze rege
ling later aan de orde is gesteld dan de vcrlofsregeling voor 
bUl'gerlijke landsdienaren, de ambtenaren, die onder de aan
hangige regeling vallen - dat zijn dus de militairen - opnieuw 
lil een on.gunstiger positie zijn geplaatst. Het nieuwe regIe. 
ment beteekent inderdaad een belangrijke vooruitgang bij de 
oude regeling; juist daarom valt het te betreuren dat de 
nieuwe regeling zooveel later in werking zal tl' edeJ~ dan de 
regeling voor de but'gerlijke landsdienaren. Naar aanleiding 
hiervan is een tegemoetkoming bepleit, speciaal wat betreft 
het derde buitenlanclselt verlof; ik kan verwijzen naar het
geen hieromtrent in het Gedelegeerden.verslag wordt gezegd 
el1 behoef dit niet nitvoerig te citeeren . . 

Het antwoord, dat de Regeering hierop gegeven heeft in 
de 1\femorie van Antwoord, is naar Juijn meening zeer weinig 
bevredigend. Toegegeven wordt, dat aan die latere vaststelling 
nadcelen verbonden kunnen zijn, doch daar staat tegenover -
aldns de Memorie van Ant\\'ool'cl - dat daaraan ook voordeden 
verbonden kunnen zijn, doordat gunstig.er bepalingen eenigen 
tijd langer van kracht 'blijven. Dat is ongetwijfeld, ln het alge~ 
meen en theoretisch gezien, het geval, maal' ik geloof, dat daar
van bij de onderhavige regeling heel weinig overblijft. Mij 
is van verschillende kanten verzoclht om vooral aan te dringen 
op zoo spoedig mogelijke totstandkoming van de nieuwe re ge· 
lil1g, want elke boot - zoo zei men mij - die verlofsgangcrs 
naar Indië terugvoert, brengt nieuwe onbillijkheden teweeg. 
Daaruit blijkt toch wel, dat deze regeling inderdaad voor 
belanghebbenden van zeer groot belang is. 

De ~lemorie van An twoord vervolgt (hm: 
. "In verband daarmede wordt niet de noodzaak gevoeld 

als regel voor die gevallen, waarin een latere vaststel-. 
ling in enkele opzichten nadeelig blijkt, tegemoetkomende 
bepalingen vast te stellen." 

Mijnheer de Voorzitter! Het spijt mij, maal' dit antwoord 
is voor mij wein ig overtuigend. 1\1:en zon uit deze alinea 
well!cht kunnen afleiden, dat v?or bepaalde gevallen tcgemoet
kommg zal worden betracht; Ik moet echter hezwaar maken 
tegen het woord 'Jnoodzaak", dat ik in dit verband nooit 
heb gebruikt. Er is verzocht om eenige tegemoetkoming 
jegens een groep militairen, die achter het net zouden vis· 
sc hen dool' de late inwerkingt l'edjllg van de militaire rege
ling. Noodzaak impliceert recht of dwingende aanspraak en 
daarvan is in het Gedelegeerden.verslag niet gerept. Het 
gaat niet om noodzaak doch om tegemoetkoming in een geval, 
waarin deze stellig op haar plaats is, gezien de reeds jaren 
bestaande achterstell ing. 

Deze spreekt het meest t.O.V. de onderofficieren, die in 
tegenstelling met de burgerlandsdiena ren geen derde verlof 
kon.den krijgen . De grens, welke men hierbij zou moeten 
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trekken, is moei lijk vast te stellen. Ik gaf als voorbeeld, aan 
de onderofficieren, die bij het in werking treden van het 
verlofreglement 1937 en daarna, aanspraak op een derde 
verlof kunnen doen gelden, zulk een verlof na een terzake 
billJlen redelijken termijn ingediend verzoek toe te staan. 

Ik heb gedacht aan een tegemoetkomin g in dien zin, dat de 
onderofficieren die na ommekomst van hun derde verlof nog 
minstens één jaar voor hun recht op pensioen hadden te dienen, 
in de gelegenheid zouden worden gesteld om van het derde 
verlof gebruik te maken ; men zou hen desnoods kunnen 
verplichten één jaar , of zoo veel I",rter als noodig is, "bij te 
teekenen ", zoodat zij in. totaal toch de als norm gestelde twee 
jaren na ommekomst van dit verlof in werkelijken dienst hier 
te landen zouden verblijven. Mij lijkt dit een aanvaardbare 
regeling. 

lIoe dit ook zij, in ieder geval wil het mij voorkomen, dat 
de Regeering zich in deze kwestie wel op een zeel' star 
standpunt heeft gesteld en ik kan niet anders zeggen dan dat 
het mij voor de bctrokken.en zon spijten, indien Zij op dit 
standpunt zou blijven staan.- Ik begrijp, dat de door mij 
bepleite regeling extra kosten met zich meebrengt, maar ik 
kan mij niet voorstellen, dat deze kosten bijzonder groot zou
den zijn. Maar ook, wanneer dit wel het geval zou zijn en 
de Regeering dientengevolge zou meenen, het hieraan te 
besteden geld beter te kunnen gebru iken, voor andere zaken, 
welke meer rechtstreeks de defensie betreffen, zou ik er op 
willen Iwiizen, dat wij niet alleen naar Ihet doode materiaal 
moeten kijken, maar toch ook naar de mensehen, die dat doode 
materiaal moeten bedienen en die dit met meer toewijding en 
geestdrift zullen doen, wanneer hun persoonlijke belangen 
ook die aandacht krijgen, welke zij verdienen. 

Tenslotte zou ik nog ~een opmerking willen maken ove1' 
de Nota van Wijzi ging. Het nieuwe artikel 30 regelt naar 
mijn meening een zaak, welke il1 tijden als daarin bedoeld, 
zonder regeling ook wel zou worden opgelost; dit heeft 
het jaar 1914 wel voldoende bewezen. Intussehen bestaat 
bij mij tegen deze bepaling op ziehzelf geen bezwaar, al dient 
men er zich m.i. voor te hoeden teveel te willen regelen. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! In bet 
Angnstusnummer van het or,gaan van de Nederlandseh-In
dische Vereeniging van Protestantsch-Christelijke Onderoffi
cieren "Pro Rege" waren een aantal desiderata vermeld 
naar aanleiding van de wijzigingen, die op het punt stonden 
te worden aangebracht in de verlofsregeling. 

Ik kan tot mijn groot genoegen constateeren, dat ver
schillende dier desiderata door de nienwe regeling zullen 
worden vervuld. Ik denk hierbij in de eerste plaats aan 
het r echt, da t hierbij aan de mindere militairen wordt ge
geven op 6 in plaats van op 4 maanden verlof. Dit bestond 
vroeger niet terwijl het kon voorkomen, dat mindere mili
tairen, wanneer zij overgingen naar het geva ngeniswezen, wel 
r echt hadden op 6 maanden verlof, terwijl de overigen, die 
in het leger bleven, dit misten. 

In de tweede plaats is gevraagd, waarom ook niet de 
onderoffici er en voor elk jaar langer verblijf alhier dan het 
vereischte aanta l jaren voor recht op verlof, 1 maand ver
lofsverlenging kond en bekomen. Ook aan dezen wenseh is 
voldann door artikel 16 van Reglement I. Tenslotte zou ik 
nog een vraag willen stellen. Los van de geldende vel'lofs
r egeling voor officieren en onderluitenants, I;old de bepaling, 
dat onderluitenal1ts eerst dan van hun derde verlof gebruik 
konden maken, wanneer zij minstens 21 dienstjaren hebben 
en na ommekomst van hun verlof minstens nog twee jaren 
zullen hebben te dienen om hun maximum diensttijd van 
25 jaren en 7 maanden vol te kunnen maken . Vergis ik mij 
niet, dan wordt ook aan deze bepaling een eind gemaakt, 
doordat in de nieuwe regeling een dergelijke bepaling vol
komen wordt gemist, waardoor ook aan dit desideratum der 
genoemde vereeniging is voldaan. 

(De Hoog, V8IIl Goor, Regeeringsgemachtigde.) 
Ik ,vil daarom hier namens genoemde vereeniging dank aan 

de Regeering uitspreken voor al deze wij zigin gen, die ten 
gunste van deze groep in de verlofsregeling worden aan ge
bracht. 

De heel' De Hoog: Mijnheer cle Voorzitter! In de eerste 
plaats zou ik gaarne een vraag aan den geachten Regeerings
gemachtigde willen stellen, die niet in het Gec1elegeerden
verslag is opgenomen doch waarop ik hoop alsnog antwoord 
te kunnen ontvangen. 

Vergis ik mij niet, dan is op het oogenblik het buitenlandseh 
verlof voor de hier in Indië aangenomen militairen meel' 
speciaal aan den rang verbonden. Ik meen, dat men onder
luitenant moet zijn, alvorens men met buitenlandseh verlof 
kan gaan, wanneer men in Ind ië is aangenomen. Het zou een 
groote verbetering zijn en meer categorieën zouden hiervan 
gebruik kunnen maken, als het verlof aan een zekere salaris
grens zou worden verbonden, doch alleen wannecr de salarissen 
stabiel zijn . ~faar gezien de omstandigheid , dat de salarissen 
wel eens worden verlaagd of \"C'rhoogd in elk geval gew\jzigd, 
vraag ik mij af, ot het eigenlijk niet beter zou zli n, dat mon 
ook bij deze regeling, zooals tevoren het gevat was, het recht 
op ycrlof zou verbinden aan den rang' en niet aan het salaris, 

Nu zal men mij voorwerpen, dat dit bij het burgerlijk ver
lofreglement ook niet het geval is, doch ik verwijs nogmaals 
naar den toestand, die altijd heeft gegolden, dat de onder
luitenants bluten beschouwing werden gelaten ten aanzien van 
het niet met buitenlandsch verlof gaan van de hiel' aange
nomen kraehten. 

Ik zou willen vragen, kan hier niet eenzelfde meth ode 
worden gevolgd, waardoor zal worden voorkomen. dat ten 
aanzien van het criterium van het sa laris met betrekking tot 
het met buitenlandsch verlof gaan el' telkens personen 
bijkomen en ultvallen. 

Dit was mijn eerste vraag. De tweede vraag echter is voor 
mij van veel meer belang. Die betreft een kwestie, waarop 
de Regeeringsgemachtigde misschien wel niet direct zal knn· 
nen antwoorden, doch die ik evenwel toch zeer el'llstig onder 
de aandacht van de Regeering zou willen brengen. Deze vraag 
betreft het volgende. 

Het is bekend, dat toen wij de burgerlijke verlofsr egeling 
behandelden, wij hebben aangedrongen op een "egeling van 
het binnenlandsch verlof ten aanzien van hen, die niet 
in staat waren, of niet deelachtig werden de gunst van het met 
buitenlands;'h verlof gaan. Nu 'heeft men ten aanzien van het 
leger ook dergelijke bepalingen. Ik meen dat men het met 
cumulatie kan brengen tot drie of viel' maanden binnenlandseh 
verlof. Doch waal' wij thans voor het buitenlandsch verlof vrij 
belangrijke verbeteringen zien aangebracht - waartegen ik 
overigens geen bezwaar heb - zou ik er bij de Regeering op 
willen aandringen, dat er een nieuwe regeling komt van het 
binnenlandseh verlof, zooal. de Regeering destijds min of 
méer in uitzicht heeft gesteld tijdens de behandeling van 
het burgerlijk verlofreglement en dat men dit nn niet 
laat afhangen van de tot standkoming van een regeling van 
het binnenlandseh verlof voor de burgerlijke ambtenaren, 
doch dat, waar men thans al iets dergelijks bij het leger heeft, 
men nu ook overgaat tot ui twerking van een der gelijk systeem 
in verband met de verheteri.ngen, die men thans heeft aange
bracht ten aanzien van het buitenlandseh verlof. 

De heel' Van Goor, Regeerin gsgemaehti gde : Mijnheer de 
Voorzitter! Ik moge in de eerste plaats hartelijken danl, 
betuigen voor de woorden van welkom, door U in het begin 
van de vergadering tot mij gesproken. 

Wat de ontwerp-ordo-nuantie aangaat, is daaromtrent het 
woord gevoerd achtereenvolgens door de heeren Ver boom, 
Van Helsdingen en De H oog. Beantwoording van de geMhte 
leden in ,omgekeerde volgorde zal, naar ik meen~ de eenvoudi g
ste mani er \'al1 beantwoording opleveren. 
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Hel geachte lid, de heer De Hoog, heeft als laatste vraag 

te berde geb l'acht de kwestie, of thallS ten aanzien van het 
binnenlandseh verlof ook niet iets zon kunnen worden ge
daan, nu aan de buitenlandsche verloven uitbreid in g is ge
geven, om derhalve de binw:.mlandsche verloven in denzelfden 
geest te wijzigen, onafhankelijk vall de bepalillgen, thans gel
dende voor de burgerlijke landsdienaren. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof echter, dat het op dit 
oogcllblik niet gewenscht is verder in te gaan op de kwestie 
van de binnen landsche verloven. Deze ontwerp-ordonnantie 
beoogt uitsluitend de bepalingen omtrent buitenlandsehe 
verloven voor militairen zooveel mogelijk aan te passen aan 
de vCl'lofsbepalingen, zooals die medio van het jaar zijn vast
gesteld. \Vanneer het geachte lid, de heer De Hoog, vermeent, 

·dat ten opzichte van de binnenlandsehe verloven verder moet 
,,-orden gegaa n, zou het toch het beste zijn, dat dit wordt te 
berde gebrarht bij de begroot in gsbehandeling yan de IIle 
afdeeling .en niet op di t oogenblik. H et zou ook zeel' moeilUk 
VOO I' m ij zijn als Rcgeeringsgemachtigde, v.oOl' dit onderwerp 
hier thans tCI ' z.ake oeni ge toezegging te doen. 

De andere \Taag van dit geachte lid betreft, of het niet 
gcwcnsclht zou zij n om met betrekking tot hot bedrag van 

.f 350, dat voor de hiel' aangenomen militairen maalgevend 
,,-ordt om met buitenlundseh verlof te kunnen gaan, zich niet 
meer an.1 een vust lJedmg te houden, doch in dit opzicht slechts 
don rang te laten gelden. \Vanneer ik het geachte lid goed 
heb begrepen, was dus zij n \Taag: 

Zou men voortaan ni et. aan eiken hi el' aangenomen adjudant
,ondcl'.of:i'icicl' l' echt op YCl'lof toekennen, ongeacht ~le t sa lal'is ~ 

Mijnheer de Voorzitter! De toekenni ng van bnitenlandseh 
verlof is toch gebaseerd op een persoonlijke behoefte. Kan 
mcn nu zeggen, dat een adjudant-onderofficier meer behoefte 
heeft aan een buitenlandsch verlof, dan een sergeant-majoor! 
In het algemeen zal het recht daarop toch niet aan een rang 
kunnen worden vastgekoppeld. Bovendien, hier is gestreefd 
naal" 11Ct \'cl'krUgen van de meest mogelijke concordantie met 
het buitenlandsch verlofreglement voor de burgerlijke lands
d.icnaren. 'Vaar daar een bedrag van f 350 als grens is 
gesteld, zal het moeilijk zijn VOOr de militairen daarvan af te 
wijken. 

(De heer Van H el sdi n gen: Dat zou een bevoor
rechting beteekenen van de milita.iren. ) 

Inderdaad zou dat in verschillende gevallen een bevoorrech
ting zijn, omdat een adjudant-onderofficier met een heel wat 
lager traktement begint. Het hnidige topsalaris van 'een adju
dant-onderofficier is f 350. Bij vaststelling van de thans 
in behandeling zijnde ontwerp-ordonnantie ontstaat dus d. 
toestnnd , 'dnt een adjudant-onderofficier, zoodra hij zijn top
.salaris bereikt heeft - dut is in het algemeen vrij kort 
voordat hij zij n Illnxilllum diensttijd heeft bereikt, - 1l0g 
met verlof za l kunnen gaan, 

Het beginsalaris is in vele gevallen veel lager. Dus, zooals 
,de heer Van Helsdingen bij interruptie zeer terecht heeft 
opgemerkt, zou 'het in vele gevallen een 'bevoordeeling zijn van 

.de lIliJita.ire landsdienaren. 
Afstappende van de vraag van den hecr De Hoog kom ik nu 

op hetgeen dc heer Van H elsd iugen heeft aangevoerd. Dit 
·geachtc lid heeft .een speciale vraag gesteld, nl. of op het oogen
blik, dus volgens de voorstelJen van de onderwerpelijke ont
werp-ordonnantie, de bepaling komt te vervallen, dat een onder
lui tena nt voo.' een derde verlof een dicnsttijd moet hebben 
van 25 jaren, en bovendien no g twee jaren zal moeten dienen, 
na ommekomst van dat derde verlof, 

Inderdaad kent de voorliggende ontwerp-ordonnantie geen 
van het normal e afwUkenden minimum diensttUd voor het 
toekennen van het derde verlof. Bij de vaststell ing van het 
buitenlandsch verlofreglement 1937 voor de burgerlijke lands
dieJH.lI'en, zijn deze bijzondere beperkende bepalingen voor 
het verl eenen van het derde verlof komen te vervallen. Deze 

yervallen dus ook voo I' de militaire landsdienaren, hoewel het 
wel in de bedoeling li gt om de bepaling, dat na ommekomst 
\'a n het derde verlof nog twee jaren gediend zal moeten 
worden, te handhaven. 

Artikel 10 lid 1 toch van het voorliggend ontwer'p \'nn 
reglement I luidt: 

"Aan officieren en onderofficieren, die met toepassing 
van eenig afvloeiingsvoorschrift op het tijdstip, waarop 
zij met 'verlof willen gaan, bij een eventueel overcom
pleet zouden kunnen worden gepension neerd, wordt 
slechts verlof verleend , indien, tel' beool'deeling van den 
Gouverneur-Generaal, hun terugkeer na ommekomst van 
het verlof in het belang van den dienst gewenscht is. " 

De bedoeling is dit artikel zoodanig te i ntCl'preteeren , dat 
na ommekomst van verlof nog twee jaren moet worden 
gediend. Anders wordt dit derde verlof niet verleend. 

Hiermede is naar ik meen de vraag van het geachte lid 
beantwoord en kan ik overgaan tot de beantwoording van 
hetgeen door den heer Verboom is te berde gebracht. 

Het geachte lid heeft geciteerd uit het Gedelegeerden. 
\Terslag en de 'Memo ri e V(lll AntwooI'cl, zoodat ik daarop 
niet uitvoerig- behoef in te gaan. nij vermee nt echter, 
dat terzake door de Regeerin g wel een zeer star standpunt 
wordt ingenom en . Zooals reeds in de ~remorie van Antwoord 
is uiteengezet, kan een latere vaststelling van een regeling, 
die ongeveer in denzelfden vorm voor de burgerlijke lands
dienaren geldt, zoowel voor- als nadeelen brengen. In het 
onderwerpelijk verlofreglement is er ook een categorie 
militaire landsdienaren voor wic de huid ige bepalingen een 
\'erslcchtering inhouden. " Tanneer men dus dezelfde bepa
lingen zou willen treffen en op denzelfden datum zou willen 
laten ingaan als de analoge regeling voor de burgel'tijke 
landsdienaren, dan zouden de militaire landsdienaren voor 
wie de huidige regeling een verslechtering beteekent, doch 
voor wie overgangsbepalingen zijn vastgesteld, door ver
vroeging van den termijn in een ongunstiger positie komen. 

Missch ien kan ik echter den heer Verboom al dadeliîk ge
ruststellen door te zeggen, dat het volstrekt niet in de bedoeling 
del' Regcering ligt een dergel\jk star standpunt in te nemen . 
In de lIfumorie van Antwoord kon niet afdoende tot uiting 
komen, dat het de bedoeling is inderdaad een tegemoetkomende 
houding aan te nemen in die gevallen, waarin op het doordie
nen van de betrokken landsdienaren na terugkomst van verlof 
wordt prijs gesteld, dus ook voor diegenen die het geachte lid 
noemde, n l. onderofficieren die van een derdc verlof willen 
gebruikmaken en die het geachte lid onder de speciaal gedu
peerden rekent. Incidenteel zal worden nagegaan of op be
houd van betrokkenen wordt prijs gesteld en of zij bv. al 
niet drie malen llaar Nederland zijn opgezonden geweest. De 
heer Verboom spreekt van een derde verlof, maar ik moet 
er de aandacht op vestigen, dat onder de onderofficieren om wie 
het hier gaat, er verschillende zijn die in hun diensttijd reeds 
drie malen naar Nederland zijn opgezonden, al was dat dan 
niet altijd 'met verlof. Het huidige opzendingsverlofreglement 
dateert van April 1919. Voor dien tijd werden deze militairen 
herhaaldelijk opgezonden naar Nederland, waarbij zij niet met 
verlof gin.gen, omdat tocn nog geen .opzendingsverlofreglement 
bestond. Zij werden bij eindiging van dienstverbnnd of deta
cheeringstermijn opgezonden, dienden dun veelal eenigen tijd 
in Nederland en werden vaak op \Oerzoek naar Indië terugge
zonden, zood~at er zijn, die zelfs viermaal in hun diensttijd 
n.aar Nederland z\jn geweest, hetgeen met andere landsdienaren 
niet kon plaats hebbc ll. 

(De heer Van H e l sdi n gen: lIlaar ze hadden dan 
geen verlof, ze moesten in Nederland dienen.) 

1I-lenschen, die drie of vier maal zijn opgezonden geweest, 
hebben dan dikwijls twee maal verlof gehad op den voet van 
de huidige bepalingen, doch de andere malen hadden zij dus 
geen verlof. Er was dus wel opzend ing naar Nederland op 
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landskosten, gevolgd door een al of niet dienen, in het Neder
landsche leger. Herhaaldelijk is het voorgekomen, dat men
schen, die in hun diensttijd twee maal verlof hebben genoten, 
niettemin drie of vier malen werden opgezonden. 

Het spreekt vanzelf, dat men dus geen algemeenen over
gangsmaatregel zal ontwerpen, maar dat Illen geval voor 
geval zal moeten bezien. De heel' Verboom zal het met de 
Regeering eens zijn, dat, wanneer een landsdienaar gedurende 
een 22- of 23-jarigen diensttijd reeds drie of vier malen naar 
Nederland is opgezonden - zij het dan niet voor een buiten
landsch verlof, maar toch in ieder geval voor eel1 verblijf 
gedurende zekeren tijd in Nederland - men met een geheel 
ander geval te maken heeft dan dat van iemand, die gedu
rende zijn geheelen diensttijd slechts twee maal is opge
zonden. 

Di t moge als voorbeeld dienen, dat het niet mogelijk is een 
voor allen geldend en overgangsmaatregel te treffen, maar de 
Regeering is bereid, een tegemoetkomende houding aan te 
nemen, doel} incidenteel, door geval voor geval te bezien in 
verband ook met het feit, of men gednrende zijn diensttijd 
reeds een of twee maal naar Nederland opgezonden is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof hiermede de opmerkingen 
van de geachte leden, die over het onderwerp gesproken 
hebben, te hebben beantwoord. 

De heel' Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Het is inder
daad waal', dat bij de voorgestelde regeling een bepaalde 
groep militairen erop achteruitgaat en wanneer ik een over
gangsregeling !heb bepleit, heb ik daarmede dan ook geenszins 
bedoeld deze menschen nog eens extra te dnpeeren . Ik geloof 
echter, dat dit bij het ontwerpen van de overgangsregeling 
zeel' wel ouder oogen kan worden gezien en dat dus ook aan 
dit bezwaar . gemakkelijk kan worden tegemoetgekomen. 

lntussehen heeft het op het oogenblik geen zin een amen
dement in te dienen, want als dit mocht worden. aangenomen . ' zou het naar alJe waarschijnlijkheid de invoering der. rege-
ling vertragen, terwijl ik juist heb gezegd, dat niet slechts 
va(l de zijde van belanghebbenden, maal' vooral ook van de 
zijde van menschen, die uithoofde van bUl1 fuuetie in staat 
zijn deze zaak op haar juiste waarde te beoordeelen, op. een 
spoedige invoering der nieuwe regeling wordt aangedrongeh. 

Voorts beb ik met zeer veel 'genoegen kennis genomen van 
de mededeeling van de Regeering, dat Zij naar een zoo soe
pel mogelijke toepassing van de regeling zal streven, onder 
de reserves uiteraard, die de Regeering daarbij aangegeven 
heeft. Ik dank de Regeering wel voor deze toezegging. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik wilde naar 
aanleiding van het regeeringsantwoord eenige opmerkingen 
maken. 

In de eerste plaats deze. 
Waar de geachte Regeeringsgemachtigde mijn tweede 

vraag het eerst beantwoord heeft, wil ik erop attendeeren, 
dat ik begonnen ben met te zeggen, dat ik mij wendde tot 
de Uegeering en de aandacht del' Regeering verzocht om de 
kwestie van de binnenlandsche verloven onder de aandacht 
te brengen. Ik heb de kwestie dus zoo ruim mogelijk gesteld ; 
ik heb mij niet gericht tot dezen Regeeringsgemachtigde, 
maal' tot de Regeering. 

El' is echter hier a!Ie aanleiding dit punt wel degelijk 
te bespreken, omdat het Departement van Oorlog ten aan
zien van het binnenlandsch verlof een geheel andere regeling 
kent dan voor de burgedijke landsdienaren bestond. Bij de 
burgerlijke larulsdienaren kende men het geconverteerd verlof, 
wat men eenigszins kan vergelijken met het verlof van de 
hier aangeworven militairen, maar daarbij moet toch speci. 
aal in het geding komen de kwestie buitengewesten-Java of 
omgekeerd . Ik wil op dit punt echter thans niet dieper 
ingaan, den geachten Regeeringsgemachtigde zal hetgeen ik 
zeg wel duidelijk zijn. Bij het leger kent men de regeling, 

(De Hoog.) 
dat iedere in Indië aangenomen militair door cumulatie, door" 
samenvoeging van de jaarlijksche binnenlandsche verloven 
een binnenlandsch verlof kan krijgen - wat in zekeren zin. 
in cle plaats komt van het buitenlandsch verlof van de uit
gezonden militairen - ik meen tot een maximum van 3 maan
den . Men kent bij het leger clUS reeds een afzonderlijke' 
regeling en het is dus jnist, dat ik aan de verbetering van. 
de buiteulandsche verloven koppel een pleidooi voor verbete-, 
ring vau de regeling voor de binnenlandsehe verloven, die· 
speciaal bij het Departement vau Oorlog bestaan. 

Dit wil ik wel even naar voren breugen. 
Maar nu de tweede kwestie. Ik heb onmiddellijk gezegd,. 

dat hier geen antwoord op verwacht kon worden en dat 
daarom alleen verzocht werd, dit onder de aandacht van cie ' 
Regeering te brengen. Als dus de geachte Regceringsgemach
tigde nu antwoordt, dat hij die kwestie onder de aandacht 
van de Regeering wil brengen, is dat antwoord voor mij aau
vaardbaar en beeft een verwijzing naar de concordantie e.d. 
geen zin . 

Een volgend punt, dat aangeroerd is, betreft de kwestie ' 
van het verbinden van het recht op buitenlandsch verlof aan 
den rang. Ik vind het onjui t, dat de geachte Regeerings
gemachtigde de interruptie van den heel' Van Helsdingen 
gauw heeft aangegrepen om te spreken van onbillijkheden, . 
bevoorrechting e.d. Ik zou el' toch even op willen atten-· 
deeren, dat vooral deze Regeeringsgemaehtigde moet weten, 
dat er thans groote wrijving bestaat - en deze ook l'eeds . 
jaren heeft bestaan - over het feit, dat de hiel' in Indië· 
aangenomen Europeesehe militairen niet gelijk behandeld' 
worden met de nitgezonden militairen, doordat de eerstge
noemden geheel uitgesloten zijn van het buitenlanclsch verlof. 
Wij hebben hierover telkens gesproken, maar de Regeering ' 
heeft onze verzoeken terzake telkens teruggewezen. :i\1:en kan 
in deze van billijkheid of onbillijkheid spreken, van bevoor
rechting of niet, dat is een kwestie van appreciatie, maar in l 
elk geval kan men wel zeggen - eu dat heeft de Regeerings-· 
gemachtigde niet tegengesproken - dat men vroeger onder
luitenant moest zijn om gelijkgesteld te worden met de uit
gezonden militairen en als zoodanig buitenlandsch verlof te ' 
krijgen. Zoo is de regeling thans dus. Nu heb ik met het oog' 
op de nieuwe regeling gezegd : koppel het recht op buiten
landsch verlof ook voortaan 'niet aan een bepaald salaris. 
Die salarissen gaan telkens op en neer, waardoor morgen aan 
den dag een peRaaIde rang wel zal vallen onder de groep · 
met recht op buitenlandsch verlof en daarna weel' niet tot die
groep zal behooren. 

Nu heeft de geachte Regeeringsgemaehti gde hiervan een, 
staaltje gegeven en gezegd, dat f 350 thans het maximulll
salaris van een onderofficier is . Ik zou daartegenover willen 
stellen, dat straks dat maximum misschien Weel' f 250 wordt 
en dan valt de onderofficier, die volgens zijn salaris aan
spraak kon maken op buitenlandsch verlof, el' weer buiten .. 
Als straks het ' salaris van de onderluitenants met 50% zou 
worden verminderd, zouden ook deze buiten de verlofrege
ling vallen, behalve als ze uit Holland zijn gezonden . 

Dan is er nog iets dat mij in het regeeringsantwoord bij
zonder is opgevallen. De geachte Regeeringsgemachtigde heeft 
mij toegevoegd: waarom nu juist een adjudant-onderoffieierY ' 
Een onderofficier in een anderen rang heeft misschien wel 
meel' behoefte aan buitenlandseh verlof dan een adjudaJlt
onderofficier. Ik zou willen vragen: moeten wij op dergelijke 
argumenten eigenlijk wel ingaan 1 1\1en zou evengoed ten aan
zien van de burgerHjke ambtenaren kunnen vragen : waarom 
moet iemand, die een salaris heeft van f 325 niet met buiten
lalldsch verlof kunnen gaan, terwijl hij daaraan misschien nog 
wel meel' behoefte heeft dan een ambtenaar, die een salaris van 
f 350 heeft. Wanneer men een grens aanlegt voor het ver
leenen van buitenlandsclh verlof, behoeft men niet het behoefte
criterium tusschen de uitgezondenen en de hjcr aangenomeneru 
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(Van Goor, R. G., Soetardjo.) 
ua.n te leggen . Ik zal hier niet verder op ingaan; het zon ecn 
debat wO"den dat in deze zaal niet thuis behoort, maal' ik wil 
in clk geval constatecl'cn, dat ik de Regeering beb gevraagd 
hoc Zij denkt over de verbetering van de binnenlandseh verlof
regeling Ibij het leger en van de bestaande bepalingen op dat 
gebied, een verbetering van bepalingen, die men bij de burger
Hjke ambtenaren niet kent, althans niet in den vorm als bij bet 
leger. 

VOOl·ts laat ik het 'koppelen van het recht op buitenJandsch 
verlof aan den rang inplaats van aan de salarissen vallen. 
Jk zou de Regeering nog willen vragen, te dezen aanzien meer 
aandacht te wil1en schenken aan den tegenstand en de wrUving, 
die ontstaan is juist waar Zij nu bepalingen in het leyen roept, 
waarb(i zelfs de niet-Europeesehe militairen met buitenlandsch 
vel'l ol kunnen gaan. Ik wil haar vragen de toezegging te geven, 
dat Zij ten alluzien van de in Indië aangeuomen Europeesche 
militaircn dezelfde coulance zal willen betrachten en dezclfde 
toezeggin.g zal willen doen als voor de uitgezonden militairen . 

De heel' Van Goor, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik kau in tweeden temn~n heel kort zijn en kan 
volstaan met mede te dcelen, dat de opmerkingen van den heer 
De Hoog de volle aandacht del' Regeering zullen hebben. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De reglementen I, 1I en lIl, als gewijzigd bij Nota van 
\Vijzigingen (stuk 6) en de ont werp-ordonnantie in haar ge
heel worden achtcrccl1\"olgens zonder hoofdelijke stemm ing 
uungenomen. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s d e voo l' t -
zetting del' behandeling van de twee 
o n t wel' p - 0 l' don n a n tie s, 0 n der s c hei den 1 :ij k 
strekkende : 
(I. tot I·egeling VHIl den verkoop van sterk

\\" el" ke nel e gen eeSlll j delel en, a Is gewij zi gel 
hij 1'\ 0 t a '~ \" n 1\ \\" ij z i go i n gen (s t. (j e 11 8); 

b. tot n a Cl e l' e wij z i gin g van het neg 1 e men t 
op den Dienst del' Volk sgezo ndh eid In 
l\ ede l' I a n d s e h -1 n d i ë (S t a a t s b I ad 1882 No . 
Oi), a I s g e w ij z i g d b ij Not a van ,,- ij z i gin g 
(st. 7) . 

(0 n d. ,17.) 

Dc hecl' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben uiter
aard de Regeering erkentelijk voor de daal' straks gedane toe
zegging, die een uitbreiding beteekent van de reeds te\"01'on 
gedane concessies, welke nieuwe concessies zijn geformuleerd 
in de hedenmorgen ingediende derde Nota VUIL 'Yij zigingen. 

~,", I VOl'ens verdOf" te gaan, zon ik eenige opmerkingen op 
l'cclacHoneel gebied willen maken. 

Onder A staat in de d erde Nota \'tm \Vijzigingen uls eerste 
zi n \·C'l"mcld: 

"Zij, die als toegelaten kleinhandelaars wenschell op te 
treden, behoeven daartoe con schriftelijk aan te \Tagen 
vcrgunning van het hoofd \·an plaatsel\ik hC'stnur." 

Ik geloof, dat hier bedoeld wordt: van den assistent· residcnt 
in de gouvernementslanden van Java en l\fadoE'l'u en het hoofd 
nlll plaatselijk bestuur elders. 

Vorder zou ik het taalkundig elegantcl' \'inden, wanneer de 
woorden "klcinhandchUll'S" en "groothandelaars" in sub B 
van de dorde Nota van \Vijziging-cn in het enkeh'oud wCl"del1 
geschreven. 

De Regeering blijft dus blijkens haal' antwoord vasthouden 
aan de toepassing van het ]icentiestelsel. Ik heb in eersten 
te"mijn hierover r eeds breedvoerig gesproken. Ik geloof, 
dnt het geen zin heeft, hierop verder door te gaan . Alleen 
wil ik mU n twtjfcl erover uitspl'eken of, indien het de bedoeling-

Hundelingen. ZittiDg~jaar 1937-]938. 

(Soangkoepon. ) 
del' Regeering is om dOOI' m icldel van het licentiestelsel 
controle uit te oefenen op de distributie van patentmedie(inen, 
een doeltreffende controle in de practijk wel zal bl(jken 
mogelijk te zijn, tenzij de Regeering beschikt over een zoo
danig corps van contl'olecl'cncle ambtenaren, dat dit de 
binnen lauden geheel zou kunnen bestrijken. Maal' het ergste 
is nog dit; het doel van dezen maatregel is het tegengaan 
van het ondoelmatig gebruik van de medicijnen en hiertegen 
zal dool' middel van de instelling van het licentiestelsel niets 
gedaan kunnen worden, omdat pel' slot van rekening de 
consument buiten schot zal blijven. 

Ondanks al deze bezwaren, ben ik toch bereid tegenover 
de R egeering een tegemoetkom ende houding aan te nemen 
en zulks in verband met de opeenvolgende concess ies, die 
de Regeering heeft gedaan. 

Ik wil nog slechts één vraag aan den geachten Regeerings~ 
gemachtigde voorleggen en wc] deze. Volgens het regeerings
antwoord in eersten termijn zal, in verband met een desbetref
fende vraag mijnerzijds in eersten termijn gesteld, in de com
missie, die het hoofd van den D. V. G. van advies zal dienen, 
een lid als \'ertegenwoo"diger del' Inheemsche bevolking zitting 
hebben. Nu heb ik vernomen, dat deze commissie zal bestaan 
uit meel' dan tien leden; el' is zclfs sprake van vijftien leden. 
Ik kan natuurlijk niet beoordeel eu in hoever deze geruchten 
waarheid bevatten, maar gesteld, dat deze commissie uit meel' 
dan tien leden zou bestaan, den lijkt mij één zetel als vertegen
woordiging voor de Inheemsche bevolking toch zeer minimaal. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou derhalve aan den geachten 
Reg'ecl'ingsg-emnchtigc1r willen vragen of de R.egeel'ing ten 
aanzien van dezen zetel, die een vertegenwoordiging betee
kent voor de Inh eemsche bevolking, die in d'ezen tijd zeker, 
zoo al niet de grootste belanghebbende, dan toch een van de 
voornaamste belanghebbenden op dit punt is, niet bereid is 
meerdere zetels aan de vertegenwoordigers van de Inheemsche 
bevolking toe te wijzen. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De Re
geerinp; heeft juist in eersten term tin eenige saillante voor
beelden HllngehêlHlcl, dit iluntoonen dat de IlDodig-c COntrole op de 
distributie van rncdidjnen geboden is. Ook ik acht deze medische 
control(' nood zakelijk in het belan g van de zieke bevolking 
van dez(' gewesten. Juist in dit verband heb ik de inscha
keling van de doekoens in de desa 's voor de distributie-ap
parat en aanbe\·olcn. Het is een bekend feit, dat in de desa 's 
de doekoens nog tot de vertrouwenslieden van de massa 
del' bevolking behooren. De inschal<cling van deze groep 
van medicijnmakers Ol mcdicijnverstrekkers in het distribu
tie-apparaat beteekent intensivecring- en het doelmatig maken 
van de vereischte controle op dit gebied. Ik koestel" dan 
ook de innige hoop, d~t de Regeerin g de noodige aandacht 
aan Illtjn suggestie zal willen schenken. Inderdaad kan deze 
inschakeling, zooals de Regeel'ing terecht zeide, plantseltik 
word en beoordceld en dit ligt ook iu den aard en het km'ak
tel' van deze doekoens (z.g. kampongdoktcrs ), doch de tel' 
zake te nemen maatregelen dienen in algemeen verband te 
worden getroffen, terwijl de medische cisehen ten deze door 
den dienst van de Volksgezondheid dienen te worden aange
geven. 

De Hegeering heeft de wenschelijkheic1 erkend, dat de 
ollclcJ"werpel ij kc ordonnantie ook op zelfbestuursonclel'
hool·igen van toepassing wordt vcrldaard; de beste weg 
c1:Hu·toe ligt juist in de omstandigheid, dat deze ontwcrp
o"donnantie uitcll'ukkcl\jk en dadelijk ook op die bevolkings
gl'oep van toepassing wordt verklaard. Dit heb ik juist der 
R.egeering vooL'gpsteld, voora l omdat Zij hiel"omtl'cnt nog 
geen uiteinde}\j1<e beslissing heeft genomen. 

1ntn88che11 heb iJ.:: \'crnomcll, dat het dool' mij in eersten 
termijn aangehaa1de vonnis van den Raad van Justitie te 
Semal'ang bij flrl'est van het Hooggerechtshof van Neder
lanc1sch-lndië \'1111 2 Deccmber van dit jaar is vcrn ietigd. 
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(Kartowisastro. ) 
Hoewel de vernietiging van dit vonnis mijns inziens in 

strijd is met de grondgedachte en de strekking van artikel 21 
der I. S., .zoomede met het overeenkomstige artikel 34 der 
1. S., met tnsschen de Regeering en de Indische vorsten en 
volken gesloten politieke contrncten, ligt deze vernietiging 
naar het mij voorkomt, toch !l"heel in de lijn val1 mijn sug
gestie, en duul'olll moge ik der Regeerlng nogmaals in over
weging geven deze suggestie over te nemen en lid 2 van 
artikel 14 van deze ontwel'p-ordonnantie als volgt te doen 
luiden: 

"Zij is mede van toepassing op personeu, behoorende 
tot de Inlandsche bevolking in rechtstreeks bestuurd 
gebied, welke aan de rechtsmacht van den Inheemsehen 
rechter is onderworpen, zoomede op zelfbestuursonder
hoorigen.' , 

De heer Kartowisastro: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
moge de Regecring dankzeggen voor de noodige aandacht, die 
Zij geschonken heeft aan mijn opmerkingen in eersten termijn. 

Ik zou echter in de eerste plaats willen opmerken, dat het 
antwoord van de Regeering mij nog niet geheel hccft be
vredigd. De Regeering blijft n.l. nog altijd vasthouden aan 
haal' opvatting, dat Ulet licenticstelsel ook voor de ' ,-artikelen 
moet worden gehandhaa.fd. Ik ben echh.'l' van meening, dat 
het licentiestelsel op dit gebied nog niet za] verzekeren een 
bescherming van de volksgezondheid en wil deze bewering 
ndstrnccl'cn door te Y-€l'klltl'cn, dat de consumenten van de 
betrokken artikclen toch nog altijd in welke hoeveelheid ook 
de artikelen, die op de W-lijst staan, zullen kunnen bekomen 
bij de licentiehouders. Het is dus niet het licentiestelsel, dat 
de bescherming in deze aan de iJevolking zal geven ten aan
zien van slechte gevolgen van qlet gcbruik van de W-artikelen. 
Doch ik geloo~ t dat die bescherming mcel' li gt in de samen
stelling ,-an de 0- en \V-lijsten. Nu hedt de Regeel'ing' die 
bescherming absoluut in de hand, dool' de plaatsing vall de 
desbetreffende artikelen op de \V-dan wel op de G-lijst. 

Door het plaatsen van de artikelen, waarvan men denkt, 
dat zij bij gebruik voor de bevolking nadeelig kunnen zijn, -
dus ook geleerd door de ervaring - op de W- of de G-lijst, 
kan de Regeerillg reeds de bescherming van de volksgezondheid 
in de hand werken. Ik dring daarom bij de Rcgeerin g aan 
op het loslaten van het licentiestelsel voor wat aangaat de 
W -artikelen. 

Mijn tweede onderwerp betreft de opname van een bepaling, 
waardoor het mogelijk wordt om bij een eventueele weigering 
van een verzoek in hooger beroep te kunnen gaan, waarvoor 
ik ook reeds in eersten termijn heb gepleit. 

De Regeering heeft geantwoord, dat dit niet noodig is, omdat 
een dergelijk hooger beroep te allen tijde open staat bij den 
Gouverneur-Generaal. Blijkbaar bedoelt de Regeering het be
kende artikel in de I. S. waarin bepaald is, dat het een ieder 
vrij staat om zijn belangen bij de bevoegde aut.oriteiten vom' 
te staan. Dit artikel is echter in zoo algemeene bewoordingen 
gesteld, dat men zich daarop in ecn speciale regeling moeilUk 
kan beroepen. Want als dat wel zoo was, dan zou men een
voudig knnnen volstaan door in iedere regeling naar dit.artikel 
te verwijzen. Ik dring er daarom bij de Regeering op aan, 
de beroepsprocedure op te nemen in elp. ordonnantie, waarvoor 
ik nog het volgende motief naar voren wil brengen, een motief, 
dat ontleend is aan de praktijk. 

' Van neer men in hooger beroep wil g'aan en dus recht 
wenscht te zoeken bij hoogere instanties, dan zal zul ks hij 
de betrokken plaatselijke autoriteit - die het verzoek ge
weigerd heeft, dan wel de vergunning ingetrokken, - een 
onaangenaam gevoel teweegbrengen, want een dergelijk be
roep zal min of meer beschouwd worden als een soort kritiek 
op het beleid van den betrokken ambtenaar. Het kan ook 
beschouwd worden als een soort klacht over den betrokken 
ambtenaar. Dit zal niet zoo zUn, wanneer in de wet zelf 

(Weyer, Kan, Roep.) 
de mogelijkheid wordt open gesteld om in hooger beroep 
te gaan. Daardoor wordt bij de plaatselijke ambtenaren de 
indruk weggenomen, dat tegen een bepaalde bestuursdaad 
wordt ingegaan en men een klacht wenscht in te dienen. 
Want eigenlijk wordt te kennen gegeven, dat men zich niet 
kall vereenigeIl met de beslissing, die de plaatselijke auto
riteit genomen heeft en dat men llOoger op w il .gaan, en 
daar recht wil zoeken . Ik verzoek daarom de Regeering 
alsnog om de beroepsproducul'e in de ordonnantie zelf op 
te nemen . 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! De Regeeriug heeft 
terecht begrepen, dat het mij er alleen om ging te voorkomen, 
dat stremmend zou worden opgetreden bij de distributie van die 
geneesmiddelen, die bij verstandig gebru ik niet gevaarlijk zijn. 
Ik cOll;Stateer met genoegen, dat wij door deze derde Nota van 
Wijzigingen, alsmede door de 1ll0fLdeling daarop nader aanslui
tende verklaring van den geachten Regeeringsgemachtigde, veel 
dichter bij elkaar 'zi jn gekomen, zoo dicht, dat ik bepaald geen 
aanleiding heb het rumendement, waarvan ik het concept bij U, 
Mijnheer de VooDzitter, had ingedicnd, alsnog definitief in 
te dienen. Ik zie daarvan dus af. 

Vanzelfsprekend neem ik aan, - dit naar aanleiding van 
hetgeen door den llcer Kartowisastro is opgemerkt - dat hct 
uiteraard niet in de bedoeling ligt op de G-lijst andere artike
len te plaatsen, dan alleen de bepaald gevaarlijke cn dat men 
op die lijst dus geen plaats zal inruimen voor die geneesmid
delen, die bij een verstandig gebruik niet tot de gevaarlijke 
kunnen worden gerekend. 

Ik neem aan, dat de Regeerin g een verklaring in dien tl'Hnt 
aan den heer Kartowisastro zal willen geven. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! fk knn mij voor· 
stellen, dat de H.egeel'ing er prijs op stelt een registratie te 
doen plaatsvinden van diegenen, die ook de ongevaarlijke 
medicijnen willen verkoopen. Ik ga volkomen accoord met 
den heer Kartowisastro wanneer deze zegt, dat het belang 
der bevolking daardoor niet wordt gediend, althans in di
r ecten zin. Indirect kan de maatregel wel nut hebben. im
mers de geachte Regeeringsgemachti gde heeft verklaard, dat 
vrijwel onbeperkt die licenties zullen worden verstrekt, ten
zij, meen ik, gebleken is dat een dergelijk distributeur zich 
slechte practijken heeft veroorloofd. Welnu, d it is een mid
del om preventîef te werken, indjen de zg. distributeurs 
nagemaakte vervalschte en daardoor schadelijke medicijnen 
zouden gaan vel'koopen als ware producten van bekende con
cerns. 

Ik ben ook tevreden gesteld met de concessie, die door 
den geachten Regeeringsgemachtigde aan het College nader is 
bekend gesteld. Ik hoop, dat, hetgeen hij gezegd heeft be
treffende het niet verleenen van licenties) geen uitbreiding 
zal onderv inden, waardoor hetgeen hi er thans wordt toege
staan, weer lan gzamerhand tot een wassen neus zou uit
groeien . Natuurlijk wordt een en ander voorkomen door de 
commissie) terzake waarvan ik van den geachten Regeerings
gemachtigde zou willen vern emen, of het niet in de bedoe
ling van het diensthoofd ligt daarin ook zitting te doen ne
men enkele personen uit mijn groep, die, evenals de 
consumenten der Ilrtikelen, ook de meerderheid vormt van 
de kleinhandelaars die zich in dat bedrijf bewegen. 

De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter ! Ook ik kan mijn 
instemming betuigen met de wijziging van art. 4 en speciaal 
met de bepaling zooals die thans luidt, n1.: 

"Zij, die als toegelaten kleinhandelaars wenschen op 
te treden, behoeven ·daar toe een schriftelijk aan te 
vragen vergunnin g van het hoofd van plaatselijk bestuur 
. ... .. . .... .. ,. enz.'J 

Ik heb deze derde Nota van Wijzigingen niet geheel aan 
de bepalingen del' ordonnantie kunnen toetsen, zoodat jk nog 
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(Verboom.) 
wel een en ander heb te vragen en op te merken. Ik zou 
dan in de ee rste plaats willen vragen, of die vergunning 
altijd za l worden verleend? Zoo niet, krachtens welke bepa
lin g zou zij clan kunnen worden geweigerd 1 In het algemeen 
zullen bepaalde criteria moeten worden gesteld, waarvan men 
afhankelijk za l stell en of de vergunning al dan niet zal 
worden verleend. Lk zou Hl ijkuilnen voorstellen, dat zij 
slechts wordt \'c l'ieend aan kleinhandelaars, die te goeder 
naam en faam bekend staan, ma.ar zoo ja, dan zal de eisch 
van de criteria toeh in de ordonnantie moeten voorkomen. 
Zoo neen, dan schijnt het mij toe, dat de uitvoerende macht 
niet de bevoegdheid heeft om zulk een vergunning niet te 
vel'leenen. 

Zal men voorts die vergunningen, die nu voor de "\V
artikelen gelden, in het algemeen - ik kan mij nl. voorstellen 
dat men criteria zal stellen, maar goed, laten wij aannemen, 
dat zij in het algemeen worden verleend - aan voorwaarden 
binden I Als dat het voornemen is, zou dus in de eerste plaats 
aall de algemeenheid v,an het nieuwe art. 4 in gl'oote mate 
afbrenk worden gedaal1 en in de tweede plaats zou ik, indien 
men de vergunnin gverleening aan voorwaarden wil binden, 
de bevoegdheid daartoe ook ill een artikel vall de ordonnantie 
willen zien vastgelegd. 

Is dat niet het geval, dan kan men de verleening van een 
dergelijke vergnnning moeilijk aan voorwaarden binden . El' 
bestaan allerlei andere ordonnanties, die ik niet zal rel eveeren 
betreffende consenten VQOl' uitvoer, licenties c.a., waarbij in 
de ordonnantie zelf de bevoegdheid V,-lIl de H.egeering is 
opgenomen, dut dit en dat kan worden ycl'leencl en dat de 
Regeering bijzondere voorwaarden kan stellen. De bedoeling 
is, als ik het goed begrijp, dat de Regeering vooral een over·· 
zicht over den verkoop van de W-artikelen wenscht te krijgen. 
Daur valt alles vóór en slechts weinig tegen te zeggen, maal' 
dan zal ook alweer de ordonnantie wellicht de bepaling 
moeten benttten, dat bij regeeringsverordening nadere bepa
lingen l\llllnen worden vastgesteld waaraan de kleinhandel
distributeurs zullen moeten voldoen. 

Ik heb het niet kunnen controleerell, omdat mij de tijd 
olltbt'oken heeft, Illaar hoe ka.n rnen dezen distributeurs 
voorschrijven registers llan te houden van de aanvragell, die 
zijn ontvangen j om te noteeren aan wie zij de artikelen 
verkoopen ; om bij v. afschriften van de verschillende ge
gevens bij het hoofd van plaatselijk bestuur of bij den D.V.G. 
in te dienen, enz. Dit alles zalnoodig zijn, indien de Regeering 
het doel, dat Zij zich voor oogen stelt, wil bereiken, namelijk 
ecn inzicht in en een overzicht over de wijze, waarop de 
'V-artikelen worden gedistribueerd en van de mensehen in 
wiel' handen deze artikelen zullen komen. 

lk zou op deze vragen nog gaarne eeni g antwoord 
ontvallgen. 

Ik heb reeds gezegd, dat ik mij met de strekking van artikel 
4 gaa rne kan vereenigen, al schijnt het mij toe, dat men eenige 
aanvullende bepalingen noodig heeft om de bedoeling van de 
Regeering te bereiken. Verder sluit ik mij aan bij de heeren 
'Yeyer en Kartowisastro. Ik hoop echter wel en spreek althans 
den wenBell daartoe uit, dat de W-lijst niet geheel zal ver
dwijnen en practisch alles op de G-I\ist komt, want dan zijn 
W\j nog- verder van hui s. 

Ik zou de Rcgeering dus willen verzoeken om positieve mede
deeling te doen in aansluiting aan hetgeen de heeren W eyer 
en Kartowisastro hebben opgemerkt, dat alleen de positief ge
vaarlijke artikelen op de G-lijst zullen kom en en niet die W
arlikelen, welke weinig gevaarlijk zijn en in de praetijk artike
len van dugelijksch gebru ik in het Indische leven zijn. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik dank den 
geachten Regeeringsgemaehtigde voor zijn uitvoerig antwoord 
in eersten t erm\jn, waardoor ons inzicht in het standpunt 
van de Regeering ten deze op verschillende punten verhel
derd is. 

(Van Helsdingen.) 
Ik heb mij vanaf het begin een voorstander getoond van de 

ordonnantie j daarom vraag ik.mij onwillekeurig af of 0001' de 
wijzigingen, die door de Regeering in het ontwerp zijn aan
gebracht, de kwestie niet teveel verwaterd is en wij niet e~n 
regeling krijgen, die in de practijk niet voldoet, althans mel 
zeer bevredigend zal werken. 

Door de Regeering is Illet klem van redenen betoogd, 
dat een regeling van deze materie noodig is, muar va n eel! 
regeling van den verkoop der W-artikelen blijft, wanMer mon 
de zaak op den keper beschouwt, zeer weinig over. Intusschen 
begrijp ik, dat ik met een pleidooi voor verscherping van de 
bepalingen in dit College thans weinig succes za l hebben ; ik 
kom er dus ook niet mede. 

Van zeer veel belang blijft - en dat is door verschillende 
sprekers voor mij reeds betoogd, - de vraag, welke genees
middelen zullen worden ingedeeld bij de O-groep en in dat 
verband is van zeer veel belang weer de samenstelling der 
commissie. Ik zou het zeer op prijs stellen, wanneer de Regee
ring ons zou kunnen mededeelen, hoe Zij zich de samenstel
ling dezer commissie ongeveer denkt. Ik begrijp wel, dat de 
Regeering geen namen kan of wenscht te noemen in dit 
verband, maar de Regeering kan ook zonder dat dit gebeurt 
wel zoo duidelijk zijn in haar mededeellngen, dat wij precies 
weten, waaraan wij toe zijn. Daar aan de commissie een 
7.eer belangrijke rol is toebedeeld, acht ik het alleszins 
redelijk, dat wij in dit opzicht volledig zullen worden ge
informeerd. 

De Regeerin g heeft de r edactie, die in de ordonnantie 
gegeven is VUil "sterkwerkende. geneesmiddelen ", verdedigd en 
bruikbaar verklaard voor hct doel. Ik moot my ten deze ver
laten op de deskundigheid val1 den Regeeringsgemachtigde en 
zal mij daarbij voor het oogrulblik dus neerleggen, al blijf ik 
zelf die redactie ook weinig bevredigend vinden . 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ook 
ik wil mij gaarne voegen bij al degenen , die de ~geel:ing 
dank hebben gebracht voor de verschillende toezeggingen, 
aan de leden gedaan, hoezeer ook de kracht van de ordoll
militie dool' deze toeze~gingen wordt verzwakt. Ik ga in dllt 
opzicht geheel accoord Jllet de opmerkingen va n den heel' 
Verboom, doch acht desniettegenstaande handhaving van de 
licenties zeer bepaald juist. Het verheugt mij, dat deze ol'don
nantie, na de gedane toezeggingen, vermoedelijk ook zal WOI'

den aangenomen. Door een ruime liccnticc ring, met vrijstelling 
van zegelkosten, wordt aan de bezwaren., die hier zijn vool'ge
bracht tegemoetgekomen. 

Ook de bezwaren tegen de prijsverhooging kunnen thans 
als vervallen worden beschouwd, waar niet een beperking 
van het aantal verkoopers plaats zal hebben. 

Men kan sceptisch staan tegenover de vraag of het toezicht 
in de praktijk mogelijk is. Ik geloof echter, dat wij met dezen 
eersten stap, die d~ Regeering doet om tot toezicht op den ver
koop der geneesmiddelen te komen, wel een stuk gevorderd zij n. 
Daarom juich ik de totstandkoming van de ordonnantie toe. 
Ik meen dat het houden van toezicht tot gevolg zal hebben, dat 
gemakk~lijker kan worden nagegaan, waal' vervalschte medi
cij nen worden verkocht. In dit opzicht sluit ik mij gaarne 
aan bij hetgeen de heer Kan naar voren heeft gebracht. 

Met de andere leden zou ik willen opmerken, dat het nu 
vooral aankomt op de samenstelling van de W -lijst. Ik zou 
gaarne zien, dat die W -liist niet al le ruim wordt opgevat. 

Tenslotte een opmerking naar aanleiding van hetgeen de 
heer Roep naar voren heeft gebracht. Het is natuurlijk, 
zooals het geachte lid zegt, te wijten aan gebrek aan tijd, clat 
hem ontgaan is, dat in art. 4 van de ordonnantie uitdruk
kelijk de bevoegdheid is gegeven, dat de vergunning bij met 
redenen omkleede beschikking kan worden geweigerd, aan 
bepaalde voonvaarden of aan een tijdsduur kan worden ge· 
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Sterkwerkende geneesmiddelen-ordOlmanti e 1937 (Und. 47 ). 

(Sosrohadikoesoemo, Hoofd D. V.G.) 
bonden, dan wel slechts voor bepaalde op lle W -lijst geplua!.te 
stoffen kan worden verleend. 

Verder worden nog regelingen gegeven, die voor een groot 
deel de door bet geachte lid genoemde bezwaren zullen weg
nemen. 

Ik erken, dat in deze ordonnantie geen criteria zUn aangege
ven, maar het lijkt mij verstandig, die criteria voorloopig niet 
in de ordonnantie op te nemen. Het is mogelijk, dat bij de ver
dergaande ontwikkeling van deze aangelegenheid deze criteria 
wel in de ordonnantie zelf zullen moeten worden opgenomen. 

De heer Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter! Mag 
ik een vraag aan den RegeeriI\gsgemachtigde stellen! Ik zou 
gaarne van de Regeering willen vernemen, of Zij van meening 
is, dat Zij door de invoering van het licentiestelsel het doel 
zal bereiken, dat Zij zich voor oogen heeft gesteld, terwijl daar
bij straks toch niet zal worden bepaald, dat hoogstens een 
bepaald kwantum van sterkwerkende geneesmiddelen verkocbt 
mag worden. 

De vergadering wordt te 10.42 uur v.m. geschorst en te 
11.45 nur v.m. hervat. 

De Voorzitter: De behal1dclin~ l S nu gevorderd tot het 
antwoord in tweeden termijn . 

De heer Offringa, hoofd van den Dienst der Volksge
zondheid: Mijnheer de Voorzitter! De Regeeriug is erken
telijk voor de waardeering, welke algemeen voor het ontwerp, 
zooals dit thaoo luidt, is uitgesproken. Mlisschien is in ver
band met de door haar gedaue concessies niet de verwezen
lijking van den oorspronkelijken opzet ten volle bereikt, doch 
desondanks meent Zij goede verwachtingen te mogen koesteren' 
ten aanzien van de controle op den , verkoop van sterkwerkende 
geneesmiddelen, welke de ontwerp-ordonnantie mogelijk zal 
maken. 

De dool' den heer Soetardjo te elfder nre voorgestelde 
redactieverbeteringen acht de Regeering niet van zulk nrgent 
belang, dat een nieuwe Nota van Wijziging noodzakelijk zou 
zijn. De bedoeling der huidige redactie laat mijns inziens 
geen mogelijkheid van twijfelopen. 

Het corps van controleerende ambtenaren is inderdaad 
klein, doch het belang van het outwerp ligt in de mogelijk
heid van controle, in de preventieve werking die daarvan zal 
uitgaan, hetgeen tevoren ten eencllIuale ontbrak. 

De Geneesmiddelen-commissie zal vermoedelijk uit negen 
leden bestaan . Naast een kern van artsen, waarin zoo veel 
mogel\ik getracht zal worden aan de wenschell van de heel'en 
Soetardjo en Kan tegemoet te komen, zullen verder zitting 
hebben de pharmacoloog van de Geneeskundige Hoogeschool, 
een vertegenwoordiger van den M.G.D. en een of meer ver
tegenwoordigers van den handel onder voorzitterschap van 
den inspecteur-phal'maceut van den D. V . G. 

Den heer Soangkoepon moge ik antwoorden, dat een aan· 
vulling van artikel 14 als door hem bepleit zou vooruitloopen 
op de algemeene regeeringsbeslissing inzake toepasselijkheid 
van ordonnanties op zelfbestuursonderhoorigen. Ik stel echter 
gaarne in uitzicht, dat bij de zelfbesturen zal worden aan
gedrongen op overname van de voorliggende regeling in hun 
gebiecTen. 

Wat de desbetreffende opmerkingen van de heeren Karto
wisastro en Soetardjo betreft, dat het licentiestelsel voor de 
'V-artikelen geen bescherming aan de bevolking zou verlee
nen, moge ik Ilog eens herhalen, dat het licentiestelsel de 
mogelijkheid biedt om· naleving te vorderen van de voor
schriften betreffende verpakking, waarschuwingen aan den 
consument, bewaring der artikelen in de toko 's en dergelijke 
voorschriften, welke krachtens artikel 4 der ordonnantie 
zullen worden gegeven. 

(Soetardjo, Hoofd D. V. G., Voorzitter.) 
Op de samenstelling van de G· en 'V.lijsten kan ik niet 

vooruitloopen. Wèl kan ik garanc1eeren, dat op de G-lij st 
alleen inderdaad gevaarlijke stoffen zullen voorkomen en 
dat op de W-lijst slechts stoffen zullen voorkomen, waarvan 
de practijk hetzij hier of elders geleerd beeft, dat de nood
zaak van een waarschuwing als dool' het ontwerp bedoeld, 
aanwezig is, 

Wat de vraag van den heel' Kartowisastro betreffende het 
hooger beroep in gevallen van geweigerde of ingetrokken 
W-vergunningen aangaat, moge ik releveeren, dat de beic1e 
insta.nties, bij het uitreiken van deze vergunningen betrok· 
ken, nl. het bestuur en de D.V.G., niet kunnen uitloopen 
op het hoofd van den D. V. G. De Gouverneur-Generaal is 
hiervoor de aangewezen insta ntie. D eze beroepsinstanti e in 
het ontwerp zelf op te nemen, lijkt overbodig. 

Den heer Weyer is de Regeering erkentelijk voor zijn 
tegemoetkomend standpunt. 

Den heer Roep moge ik verwijzen naar artikel 4 lid 2 en 
3 en art. 5 lid 2 en 4 van het ontwerp, waardoor, naar ik 
meen, zijn vragen voldoende zijn beantwoord. 

Met den heer Verboom is de Regeering het. eens, dat 
met het ontwerp in zijn huidigen vorm genoegen moet worden 
genomen. 

Den heer Sosl'ohadikoesoemo zou ik op zijn vraag ten over· 
vloede wiJlen antwoorden, dat inderdaad koop en verkoop 
nog in onbeperkte hoeveelheden zal kunnen plaats hebben, 
maar dat de verplichte waarschuwing zoowel verkooper a Is 
consument op hun hoede zal doen zijn. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik zon gaarne 
DOg een enkele vraag willen stel1en . Ik zou n.l. alsnog 
van den geachten Regeeringsgemachtigde wenschen te verne
men in verb~nd met zijn antwoord, dat niet tot wijziging van 
de redactie van de derde Nota van Wijzigingen zal worden 
overgegaan, wat hij precies verstaat onder "hoofd vau plaat
selijk bestuur in de gouvernementslanden van Java en Ma
doem". Wanot een dergelijke titel bestaat hier niet meer. 

De heer Offringa, hoofd van den Dienst der Volksgezond
heid: Mijnheer de Voorzitter! Inderdaad bestaat na de O\-er
dracht van bestuursbevoegdheden die titcl voor Java cn 
Madoer8 natuurlijk niet meer, maal' toch worden Cl' nog vele 
ordonnanties aangetroffen, waarin hij nog voorkomt. Ik meen 
zelfs, dat in een van de betrokken ordonnanti es het vraagstuk 
van de titulatuur van hoofd \-a11 plaatselijk bestuur is opge
helderd; el' werd n.l. daarin verklaard: daaronder wordt op 
Java en l\{adoera verstaan: assistent-l'esÎcTent. Dit artikel van 
de betrokken ordonnantie kan ik op het oogenblik niet uit 
mijn hoofd aangeven. Ik zou het gaarne gedaan hebben, doch 
daarvoor zou ik nog hehhf'll moeten zoeken in verschillende 
pa.perassen. Ik meen echter, dat dit in de hoofcl Ol'donnantie, 
waarvan ik de samenstelling heb medegemaakt , duide1ijk is 
aangegeven. 

De Voortitter: Wanneer dit niet he.t geval is, kon ten deze 
eventueel alsnog een w:lj ziging worden aangebracht, vóól'dat 
de ordonnantie in werking treedt. 

Thans kan tot stemming worden overgegaan. 

De beide ontwerp·ol'donnantics, VCl'vat in de stukken 2A 
en 2B als gewijzigd bU Nota 's· va n Wijzigingcn (st. 6, 7 en 8), 
worden achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming aan
genomen. 

De Yi'l'lZadering wordt te 11.52 uur \'.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

l3de VEROADERING. 

Vel' g ad e ,. in g van Din s dag 14 Dec e mb e l' 1937. 

(Bijeem'oepingsuul': 9 voormiddag.) 

Jngckom<:11 stukken. - Afedcdeeling dat ue hecl' De ViUeneuve 
als }jd van het ColJege vall Gedelegeerden is aangewezen. -
Vraag of zal worden aangedl'ongen op verlenging van den 
termijn, gesteld voor de afdoening van onderwerp 103. -
WtjziginfJ' en aanvulling van het pensioenreglement voor 
weduwen van niet.Eul'opeesche Il"lilitail'cn enz. (Onel. 95 ) . -
\Vijziging ordonnanties i.v.m. de invoering van het nieuwe 
zeerecht en schepelingcllrecht (Ond. 101) . - Nadere wijzi
g'ing van de toelatingsordonnantie (Ond. 9 4 ) . - Wiiziging 
en aanvulling ordonnantie op de loonbelasting (Ond.102).
Aanvullende verpondingsordonnantie (Ond . 3 S) . - Wijzi
ging en aanvulling van de Bedrijfsl'eglelllcnteeringsordon
nantie (O nd. S I ) . - Aiseheid van den heel' Weyer van het 
College van Gedelegeerden. 

Voorzitter: de heel' Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend dool' 15 leden, te weten de 
leden, 

Rlaanw. C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdingen, 
De Hoog, Kan, Kal'towisastl'o, Kasimo, Roep, Soang-koepon, 
So~tardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboorn, Weyer en 
Wnvoho. 

Regeel'ingsgema chtigden de heer en : De Bruyn Kops, 
De Leeu w en Va n Mook. 

De Voorzitt er: noachte Medel ede n! Ik open deze verga
dering. 

De Secretaris deelt mede, da t zijn ingekomen: 

A. De volgende Regecl'ingsbl'ieven en ~beschikkingen: 

1. Kabinetsbrieven van den Gouvernetll'-Genel'aal van 22. 
2ï en 30 November en van 10 en 10 December 1937 Nos. 10. 
.14, 11, 13 en 17 tel' aanbieding van : 
ft. een ontwerp van besluit tot vaststelling van de begrootings

I'ckening del' gezamenlijke Landsbedl'ijven over het jaar 
1935 (Ond. 100); 

v. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de ordonnanties 
van 4 ' l~ebruari 1933 (Staatsblad Nos. 47, 48 en 49) en 
van 27 April 1934 (Staatsblad No. 214 ) , a lsmede van de 
Zeebrieven- en Scheepspassenordollllantie 1935 (StaatsbInd 
No. 492 ), de ordonnantie op het recht van overschrijving 
en de Zegelverordening 1921 (Ond. 101); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvulling van 
de ordonnantie op de loonbelasting (Ond. 102); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot vaststell ing van het tijdstip 
VIlI1 inwprkin gtrooing van artikel 27 lid 2 letter b del' 
ordon nantie op de inkomstenbelasting 1932 (Ond. 10:1 ); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot verdere regeling van den 
invoel' van mierenzuur (Ond. 104). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Brieven van den Gouverneur-Generaal van 26 en 29 
November en van 4 en 9 Deeember 1937 Nos. 10, 4, 14 en 19 
houdende mededeeling, dat zijn vastgesteld : 
(t. de oruonnantie tot nadere aanvulli ng van het reglement 

op de toekenning van overtocht nam' Nederlandsch-Indië 
en omgekeerd ten laste van de Indische begrooting (Ond. 
SS) ; 

Handelingen. Zittingsjaar 1937-1938. 

b. de ordonnant.ie houdende voorzieningen om het hooger 
beroep van de vonnissen in bUJ'gel'lijke zaken van de 
landraden in de ressorten van de raden van justitie op 
Java aan één college op te dragen (Ond. 90); 

c. de ordonnantie tot aanvulling en wijziging van de 
"Verd'oovende middelen-ordonnantie" (Ond. 93); 

d. de ordonnantie tot vaststelljng van een reglement op de 
godsdienstige rechtspraak voor een gedeelte van de resi
dentie Zllider- en Oosterafdeeling van Borneo (Ond. S 7 ). 

3. Brief van d'en Gouvel'nements Secretarjs van. 30 Novem
ber 1937 No . 2524/A betreffende een onderzoek naar de 
arbeidstijden bij eenige rijstpellerijen. 

4. Brief van den lsten Gouvernements Secretaris van 
8 December 1937 No. 2565ajB betreffende voortzetting del' 
conti ngenteel' ing vnn den invoer van confectiegoederen . 

5. Rondschrijven van den wd. lsten Oouvernemcnts 
Secretaris van 2 December 1937 No. 2544/C inzake de regeling 
van de positie van het in vasten dienst van den TJunde zijnd 
personeel, hetwelk een bet"ekking bel<l eedcle (bekl eedt ), welke 
in bijlage D van de "H. B. B. L. 1934" is of zal worden op
genomen en van het vaste personeel, hetwelk t hans tot de z.g. 
losse kraehten moet worden gerekend. 

6. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 26 November 
1937 No. 16 houdende machtiging, krachtens artikel 105 1. S., 
aan den directeur van Justit ie om te bescllikken over de 
uitgetrokken fondsen voor d'e instell ing van het hof voor 

, Tslam ietische Zaken als appelrechter voor de priesterraden 
op Java en l\tlacloel'il en de regeling en organisatie van de 
godsdienstige rechtspraak in enkele afdeelingen van de 
residentie Zuider- en Oosterafdeeling van Borneo. 

7. Als voren van 8 en 9 December 1937 No. 1 en 18 hou
dende benoeming van Jhr. Mr. C. H. V. (Te Villeneuve tot 
lid van den Volksraad en onderleekening van zijn beëediging. 

8. Als voren van 8 December 1937 No. 17 houdende op
heffing van de interneering van eenige personen . 

9. Als voren van 9 December 1937 No. 20 houdende ver
gunning, met opheffing van den te zijnen aanzien genomen 
politieken maalt'egel, aan Djaafar Djarnil gelal' Radja Endah 
om naar zijn geboorteplaats dan wel vroegere woonplaats 
terug te keeeren. 

De sub 2 t /m 9 genoemde stukken worden tel' lllzage ge
legd te,· secretarie van den Volksraad . 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzicht der Landsmiddelen over October 

1937, aangeboden door de Generale Thesaurie. 
2. Besluiten van den directeur van Binnenlandsch Be

stuur houdende machtiging tot het doen van uitgaven in 
verband met de bevolkingsrubbel'l'estrictie. 

3. Mededeeling van MI'. A. J . van der Heijden , dat hij is 
opgetreden als h oofd van den dienst del' IJandelijke inkom
sten. 

4. Brief van het administratiekantoor A. C. van PCI'ni8 
te Semarang ter aanbieding van een overdruk van het rekest 
van genoemd kantoor aan den Gouverneur-Generaal inzake 
straatbelasting in de gemeente Semarang. 

5. Afschrift van den brief van W . M. IJ. van Dijk te 
Palembang aan den direeteur van het departement van Ver
keer en \Vatel'staat betreffende aanleg van een vliegterrein 
te Palembang. 

6. Brief van de vereeniging ,)ncl ië's oude garde" te 
Rotterdam inzake gelijkstelling der pensioenen en gage
menten van de vóór 1920 gepensionneerde en gegageerde 
korporaals en soldaten met die van lateren datum. 

7. Mededeeling van den hee ,' Jh ,·. Mr. C. H. V. de Ville
neuve van 11 en 13 Deeember 1937, dat 1, ii op 4 Decembe,' 
1925 het voorzitterschap van den Indischen Ondernemersbond 
heeft aanvaard en dat hij zijn benoeming tot lid van den 
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Ingekomen stukken. - Mededeeling dat de heer De Villeneuve als lid van het College van Gedelegeerden is aangewezen.
'Vrang of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de afdoeni ng van ondel'werp l03. -
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Wijziging ordonnanties i.v.m. de invoering van het nieuwe zeerecht en schepelingen recht (Ond. 101) . 

Volksraad en lid van het College van Gedelegeerden aan
vaardt. 

8. 'llelegram van den Burgemeester van Semarang van 
13 December 1937, dat het gemeentebestuur de opheffing van 
het immigratiekantoor aldaar zeker niet in het belang van 
de gemeente acht. 

,. 
De stnkken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 

den Volksraad. 

C. De volgende boekwerken: 
1. Maandschrift betreffende den economiscben toestand 

del' Inheemsche bevolking op Java en Madoera over October 
1937. 

2. Statistisch overzicht der bewegingen van de motor
verkeersmiddelen te land in Nederlandsch-Indië gedurende 
de eerste drie kwartalen van 1937. 

De boekwerken worden opgenomen in de boekerij. 

De Voorzitter: Met het oog op het bepaalde in artikel 21, 
lid 1 der Gedelegeerden-kiesverordening 1927, deel ik mede, 
dat - zooals reeds schriftelijk ter kennis van de leden i. 
gebracht - tel' vervulling van de Y3cature, in het College 
van Gedelegeerden ontstaan dool' het aftreden van den heer 
G. A. Ph. Weyer, door mij krachtens artikel 20 del' Gedele
geerden-kiesverordening 1927 i s a a n g e we zen tot I i d 
van het C olie ge van Ge del e ge e r den , de 
he e r Jhr. Mr. C. H. V. de V i 11 ene u v e, zulks met 
ingang van 15 December 1937. 

De heer De Vi ll eneuve had tevoren ziin benoeming tot 
lid van den Yolksl'aad aangenomen en was door den Gouver
neur-Genera.al beëedigd als lid van den Volksraad. Hij heeft 
medegedeeld, dat hij de benoeming- tot Gedelegeerde a~(n· 

neemt. 

Aan de orde is de beslissing over de 
vraag of ten aanzien van de ontwerp
or don n a nt iet 0 t va s t s teil i n g va n h et t ii d
stip van inwerkingtreding van artikel 27 
lid 2, letter b der ordonnantie op de 
inkomstenbelasting 1932 (Ond. 103 ) bij den 
Gouverneur-Generaal op vC l'lenging van 
den voo r d e a f do e n i n g van d e z eo n t w e r p
ordonnantie geste ld en te r mi.in za l worden 
aa n ged rongen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnantie 
ni et bij den Gouverneur-Genel'aal op verlenging van den 
voor de afdoening gestelden termijn zal worden aange
drongen. 

De Voorzitter: Aa n de orde is de behandeling 
van de ontwerp-ordonnantie tot w\lziging 
e n a a n v u 11 i n g van het )IR e g 1 e 111 e 11 top 11 e t 
vcr i cellen van pensioenen aan weduwen van 
n i et-Europeesche m ili tairen van het Leger 
i n Ne de,' I n n cl s c h - I n d i ë en van In 1 a n d· 
sehe schepelingen dcl' Kouinkl\ike ~Iarine " 
(Staatsblad 1933 No. 462) . (Ond. 93. ) 

Deze ontwe'1,-ordonllantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s d e b e h a n del i n g 
van de ontwerp-ordo nnanti e tot wijziging 
van deo l' do n n a n tie s v a 11 4 Feb r u a r i 1933 
(S t a a t s b I ad Nos. 47, 48 en 49) en van 27 Apr i 1 
1934 (Staatsblad No. 214), alsmede van de 

(Van Helsdingen. ) 
Zeebrieven en Sc h eepspassenordonnantia 
1935 (Staatsb l ad No. 492 ), de ordonnantie op 
het I' e c h t van 0 ver sc h r ij v i n gen de Zeg e l
ver 0 r den in g 1921 (0 n d. 101), als ge w ij z i gd 
bij Nota van Wijzigingen (st. ·6). 

De heel' Van HeIsdingen: Mijnheer' cle Voorzitter! De 
vlotheid, waarmede de Regeering de bezwaren in het Gedele
geerden-verslag genoemd, heeft erkend, zonder eenig verder 
commentaar aan het aclres der reeders, stelt toch wel zeel' 
telenr. 

Het betreft hiel' de invoering van een wetgeving, die reeds 
bijna vijf jaar geleden is vastgesteld, 2 Februari 1933, en wij 
leven thans eind December 1937, het is dus bijna 5 jaren 
geleden; en waarvan de invoering op 1 Januari 1938 reeds 
bijna 1 jaar geleden in Nederland werd aangekondigd en 
hier te lande met 1 Juli j.l. Verwacht mocht worden, dat 
de Regeering èn de reed ers alles in het werk zouden hebben 
gesteld om te zorgen, dat alle voorbereidingen daarvoor 
noodig tijdig klaar zouden zijn. 

Het is wèl bedroevend, dat deze ordonnantie, die de in
voering moet mogelijk maken, eerst zóó laat den Volksraad 
bereikt en alleen dool' de groote souplesse, die dit College 
bij de afdoening van zaken in acht pleegt te nem en, inderdaad 
vóór 1 Januari kan worden afgedaan. 

Daartegenover staat, dat de reeders en klaarblijkelijk ook 
de Regeering met laakbare nalatigheid de noodige voorzie
ningen nog steeds niet hebben getroffen. En het strekt be
paald'elijk de reed ers niet tot eer, dat zij blijk geven zoo 
weinig mede te willen werken om de invoering van deze 
zoo lang reeds _ welhaast "afgebeden" - regeling, zoo 
spoedig de Regeering daartoe overging, mogelij k te maken. 

Zie ik wel, dan berust bijna geen enkele der voorzieningen, 
welke klaarblijkelijk van reederszijde als noodzakelijk 
en dringend in het Gedelegeerden-verslag worden genoemd, op 
de voorliggende ontwerp-ordonnantie, maar betreffen die 
allerlei onderwerpen die same nhangen met de regeling van 
het scheepsrecht zooals die vroeger, vijf jaar geleden, werd 
vastgesteld. 

Zoowel de Regeel'Îng als de reeders zijn hier in gebreke 
gebleven. AIs ik het Gedelegeerden-verslag op den voet zou 
volgen, komt het m ij voor, dat, behoudens wellicht een 
enkele uitzondering, alles reeds klaar had kunnen zijn. De 
aanwij zing van ambtenaren van monstering had al kunnen 
zijn geschi ed met bepaling, dat deze aanwijzing op 1 J anuari 
zou ingaan, zooals zoo vaak thans reeds met benoemingen 
geschüldt. Instructies, betrekking hebbende op de mon
stering, de inrichting van scheepsboeken en machinedagboe. 
ken, kortom dat alles had klaar kunnen zijn en wellicht 
reeds gedrukt en verspreid. 

Indien aan de zijde der reeders wat meer sociaal gevoel 
zou zijn geweest, zouden zij beseft hebben, hoe deze 
regeling, die aan hun personeel groote bevrediging zou heb
ben gebracht, dool' de betrokkenen heet werd begeerd en 
zouden zij :p.unnerzijds medegewerkt hebben om de toezeg· 
ging del' Regeering gestand te kunnen doen. Het Inst ID\i 
niet om alle bezwaren ' een voor een na te gaan, maar b\j 
mij staat vast, dat met wat goede wil van de reeders en 
medewerking van de Regeering vele bezwaren tijdig hadden 
kunnen zijn ondervangen, zoodat de invoering Illet 1 Januari 
mogelijk zou zijn geweest. 

Nu laden de reed ers het odium op zich, terecht of ten 
onrechte, dat zij altijd erop uit zijn om invoering van sociale 
maatregelen zooveel mogelijk tegen te werken; dat dergelijke 
maatregelen aan hen als het ware moeten worden ontwrongen j 

dat zij al den invloed waarover zij beschikken op de Regee
ring, aanwenden om hun onwelgevallige maatregelen, ook al 
zijn die wettelijk vastgesteld, zooveel en zoo lang' mogelijk 
tegen te houden . Ik ben overtuigd, dat helaas dergelijke 
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(Weyer.) 
gevoelens bij vele, zoo niet alle, betrokkenen leven en ik 
die hie,' vertolk. Ik heb over een dergelijke honding reeds 
meermal en in den Volks raad de staf gebroken en nogmaals 
betuig ik den ondernemers, toch te bedenken hoe zij door zoo 
weinig medewerking cn soepelheid een onwil scheppen onder 
hun personeel, die voor de onderlinge verhonding waarlijk 
ni et bevorderlijk zal zijn . 

Bil dc Regecl'in g hoede zich ervool', dat Zij door te vlot 
aan zull{c wcnschcn van de ondernemers tegemoet te komen, 
ni et zelf zal gaan dcelen in dien "onwil liJ dat men haal' te 
gemakkelijk beïnvloedbaa,. acht mn ondernemerszijde. Ook 
deze gedachte is levend bij de betrokkenen. 

Indien toch zulk ecu stemming, zulk eon wantrouwen bij 
de onderdanen zich gaat vastzetten, dan is Cl' een zeer groot 
maatschappelijk en politiek kwaad tot stand gekomen. 
Dnurolll zeide ik, dat de vlotheid der Regeering om aan de 
in het Gcdclcgccrdcn·ycrslag geoppe("d~ uczwaren tegemoet 
te kom en, teleürstelling, zeer groote telenrstelling heeft ge
wekt, nu daaraan heelemaal niet is vastgekoppeld een ver
wijt aan het adres dier receIers, dat zij voor bijna 100% 
of zooveel als zulks mogelijk was, in de te treffen maatregelen 
hebben voorzien. 

El'" is nog iets, Mijnheel' de Voorzitter! Heeft de Regeering 
zich harerzijds afgevraagd of deze verlate invoering belangen 
van de schepelingen " meel' of minder ernstig zal kunnen 
schaden' 

Ik hoor, dat mensehen al gerekend hebben op hnll toe te 
kennen verloven, op grond v<ln de voorli ggende bepalingen 
en dat hun verwachtingen dool' de nalatigheid van de l'eedc l's 
weer voor 3 maanden de bodem is ingeslagen, Zijn er wel
licht nog andere schadeposten te boeken voor deze teleur
gestelden j De snelle behandeling beeft bet mij niet mogelijk 
gemaakt op di t pnnt inlichtingen in te winnen bij betrokkenen, 
ik heb Cl' met hen over gesproken, maar zij zijn niet in staat 
geweest alle gevolgen van dit nitstel dadelijk te overzien. 

Mijnheer de Voorzitter! In het Gedelegeerden-verslag is 
gevraagd om in de ordonnantie zelt op te nemen den datum 
va n invoering 1 April 1938. 

De Hegeel''ing antwoordt daarop in haar l\1emorie yall 

Antwoord: 
"Deze datum kan echter bezwaarlijk in artikel 9 

wOI'den opgenomen aangezien de regeling van de in· 
werkingtreding van de voorliggende ontwerp-ordonnan
tie moet aansluiten bij de desbetreffende regeling in de 
ordonnanties van 4 Februari 1933 (Staatsblad Nos. 47, 
48 en 49 ) en van 27 April 1934 (Staatsblad Nos. 214 
en 215)." 

]k begl'ijp dit an.twoord ni et. Als de invoering reeds was 
ontworpen op 1 Januari) kan dan niet in de ordonnantie zelf 
worden vastgesteld, dat zij op 1 April a.s. zal plaats vinden Y 
E n welke kraehl zal nu de toezeggin.g del' Regeering hebben, 
dat het nitstel niet langer dan tot 1 April duren zal ! 

Is de Regeering bereid, dit nog eens zeer nadrukkel)jk aan 
de betrokkenen bekend te stellen en als onwijzigbarcn datnm 1 
April te noemen en zal de Regeerillg niet weer dezelfde 
souplesse betrachten als thans het geval is,1 wanneer de l'eeders 
betoogen met 1 April a . . niet klaar te zijn gekomen! 

Jk zal in dezen termijn, zij het noode en met zekeren onwil , 
toestemmen, maar ik wil toch wel in het openbaar de nadruk
kelijke verklaring der Regeering ontvangen, dat onherroepelijk 
met 1 April a.s. de regeling zal worden ingevoerd. 

De heel' Weyer: Mijnlleer 'd e Voorzitter! Ik sta eenigszins 
versteld van de redevoering van ons geacht medelid, den 
heel' Van Helsdingen. Wat is el' gebenrd ? Er is niets anders 
gevraagd dan op grond van het fe it, dat er zeer veel in 
orele gemaakt lJloet worclen, voordat de wet behoorlijk in 
weJ'kjng kan treden, den termijn met 3 maanden op te 
schorten. 

(Fd. directeur van J ustitie, Van Helsdingen.) 
Ons geacht medelid, de heel' Van Helsdingen, heeft het nn 

over de tegenkanting van de reeders, maar mij d'nnkt, de 
reedel's zijn in het Gedelegeerden-verslag allerminst aan het 
woord geweest, het zijn de leden van dit College geweest, 
die zich bebben geuit en op grond van vele omstandigheden 
hebben gevraagd : lllag cic termijn met 3 maanden verlengd 
worden Y Iets anders, dat van essentieele beteekenis is, is el' 
na ar mijn beste weten niet gebenrcl in het Gedelegeerden
verslag, en zeker is niet gevraagd om de wetgeving achter
wege te la ten. 

Ons geacht medelid, de heel' Van Helsdingen, zegt, dat in 
cic kringen van belanghebbenden - en hij doelt hiermede 
op de schepelingen, die hij met name genoemd heeft - groote 
ongerustheid heerseht over het voorloopig uitblijven van de 
regeling. Het komt mij voor, dat ons geacht medelid met zijn 
woorden deze onrust eerder heeft bevorderd dan weggeno
men , El' gebeurt immers niets j tegen de ordonnantie 
heeft niemand zich verzet, alleen op nuttigheidsgronden is 
de Regeering met cle stellers van de vraag in het Gedelegeer
den-verslag het eens geworden, dat eenig respijt noodig is. 

Ik begrijp dus werkelijk niet, wat aanleiding heeft gegeven 
tot de eenigszi ns gedragen redevoering van ons geacht 
medelid . 

De heel' De Leeuw, fd . directeur van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! Tegenover het punt, dat hiel' min of meer uitvoe
rig door het geachte lid, den heer Van Helsdingen, naar voren 
is gebracht, sta ik eenjgszins onvoorbereid, omdat nit het 
Oedelegeerdcn-\'el'slag niet zoozeer is gebleken, dat dit punt 
eenige moeilijkheid zou geven. rroch is het misschien het 
beste, dat ik maal' dadelijk antwoord op de opmerkingen van 
het geachte lid. 

Het verwij t, dat de hee l' Van H elgelingen min of meel' uit
gesproken heeft, is in de eerste - en ik geloof wel d e voor
naamste - plaats gericht tegen de reedel's en eerst in de 
tweede plaat s tegen de Regeering. Voorzoover het verwijt 
tegen de recdcl'S gaat, gelooî ik, dat de Regeel'i ng aan de 
woorden \'Cm het geachte lid, den heel' \Veyer, niet veel heeft 
toe te \'oegen. 

H et sta nd pu nl \'an de reeders is door den heer \Yeyer 
bekend gesteld, hun wil, om wel aan de regeling mede te 
werken, is doo,' den heel' Weyer belicht. Ik geloof mij dus 
te kunnen bepalen tot het verwijt, dat verder tot de Regeering 
gericht is. 

Nn kan de Regeering niet anders doen dan haal' spijt be
tuigen, dat inderdaad de invoering niet op 1 Januari a.s. 
zal kunnen plaats vinden. Het zou zooals het geachte li d, 
de heel' Van H elsdingen, gezegd heef t, inderdaad moge] ~j k 
zijn geweest, dat alle voorbel'eidende maatregelen genomen 
zouden zijn. Ik kan niet anders zeggen, dan dat het de 
Regeel'ing spijt, dat dit niet het geval is, maal' zooals de zank 
op het oogenblik staat, is een onmiddellijke invoering practisch 
uitgesloten; hel kan niet en daarb\i heeft men zich neer te 
leggen. 

Ik kan den heer Van Helsdingen namens de Regeering de 
posi tieve toezegging doen, dat de datum van 1 April niet 
verder verschoven za l worden. Het staat vast, dat op 1 April 
a.s. deze regeling in werking zal treden. Het schijnt niet 
noodig na d'eze toezegging van de Regeel'ing, dezen datum 
in de verschillende ontwerpen vast te leggen. 

Ik hoop, dat ik hiermede het geachte lid tevreden gesteld 
heb omtrent zijn verlangen om zekerheid te hebben, dat de 
be]angell van de schepelingen niet vcrdCl' ongeregeld zullen 
blijven. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzittel'l Een 
enkel woord naar aanleiding van het antwoord van den 
Regeeringsgemaehtigde. Ik zeg de Regeering gaarne dank 
voor haar uitdrukkelijke verklaring, dat deze ordonnantie 
op 1 April 1938 zal worden ingevoerd en daarmed'e het 
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(Verboom.) 
geheele schepeHngenrecht. Het is mij nog niet dnidelijk en 
de Regeeriug heeft het mij ook niet duidelijk gemaakt, waar
om deze datum niet in de ordonnantie zelf kan worden op
genomen. zooals in het Gedelegeerden-verslag gevraagd is, 
maar ik leg mij neer bij de uitdrukkelijke verklaring van de 
Regeering, dat de datum van 1 April a.s. niet gewijzigd zal 
kunnen worden. 

Ik heb met genoegen gehoord, dat in de verklaring van 
de Regeering tOt uitdrukking kwam haal' spijt, dat Zii niet 
op tijd met de voorbereiding gereed is kunnen komen en 
dat Zij alleen voor het feit, dat onmiddellijke invoering nu 
een practische onmogelijkheid is, gezwicht is. 

Hiermede is tegeliikertijd mijn antwoord gegeven op de 
rede van den heer Weyer. Ik had zoo gaarne ook van zijn 
zijde een spijtbetuiging gehoord, maar die spijtbetuiging is 
achterwege gebleven na een sophistische redeneering, immers 
het is wel duidelijk en klaar, dat de heer Weyer hier de 
ondernemersbelangen vertegenwoordigt en dat, hetgeen in 
het Gedelegeerden-verslag stond, ook van ondernemerszijde 
is voorgebracht. 

D e Voorzitter : Verlangt de Regeeringsgemachtigcl e nog 
het woord! 

De ,heer De lIeeuw, fd. directeur van Justitie; Ik dank 
U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter : Dan kan tbans tot stemming worden over
gegaan . .. 

I
- De ontwerp-ordonnantie, als ~ewijzigd bij Nota van Wij

zigingen , wordt zonder hoofdelijke stemm in g aangenomen. 

De Voorzit ter : Aan de orde is de behandeling 
van de ontwerp-ordonnantie tot nadere 
wijziging van de Tp'1 l ptjnMoiiAonE..,!l.JJ,..j;je 
(0 n d. 9 4 ). a I s ge wA\J z I g d 6 b "N 0 l"l v Hf " ~-
z i gin ge n (s tuk 6). 

De heel" Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil voor
opstellen , dat het doel, dat de Regeering bij deze ordon
nantie voor oogen staat, nl. een verscherping van het toe
zicht op de vreemdelingen, die hier Indië binnenkomen, mij 
zeer sympathiek is. Uit dezen hoofde heh ik dus tegen deze 
ordonnantie geen bezwaar. Maar toch vraag ik mij af, of 
de Regeering niet wat al te rigoureus te werk gaat, wan
neer Zij de havens, waar ontscheping mogelijk is, beperkt 
tot de havens die in art. 1 worden genoemd. 

Door het lid van mijn fractie, den heer Boelen, zijn in 
een nota bezwaren daartegen ingebracht, speciaal wat betreft 
de voorgenomen sluiting van het immigratiekantoor te 
Semarang. Deze bezwaren komen vooral hierop neer, dat de 
heer Boelen een grootere stroefheid en extra-lasten voor 
de betrokkenen vreest, vooral voorzoover het menschen 
betreft, die hier op Java al familieleden hebben . 

De Regeering heeft daartegenover gesteld, dat Zij zal 
streven naar een zoo soepel mogelijke toepassing van de 
voorschriften . zood at die overlast tot zoo gering mogelijke 
proporties zal worden teruggebracht, maar ik vraag mij toch 
af, als ik de nota van den heer Boelen nog eens herlees, of 
men daarin werkelijk geslaagd is bij de voorgenomen regeling. 
Ik geloof, dat een en ander voor de menschen, die in Midden
Java wonen en die familiel eden laten uitkomen, inderdaad in de 
praktijk zeer veel last zal beteekenen en ik kan mij dns ook 
voorstellen, dat men zich daartegen verzet. 

Bovendien geldt het hier de belangrijke haven van Midden
Java en tevens van de Vorstenlanden. Nu mag het al zijn, 
dat, als gevolg van de crisis, de beteekenis van Midden-Java 
ntinder is geworden, ik geloof niettemin, dat di e beteekenis 
toch nog altijd wel zoo groot is, dat een afzonderlijk 

(Kartowisastro. ) 
imrnigratiekantoor te Semarang verantwoord zou zijn. De 
Regeering zegt in haar Memorie van Antwoord , dat Zij terzake 

. ook het gevoeleu van het besluur te Semarang !heeft ingewon
nen en dat dit zljn instemm in g met de voorgenomen sluitin g' 
heeft betuigd, althans geen aanleiding heeft gevonden 
daartegen bedenkingen in te brengen. Daarbij is echter blijk
baar alleen gedacht aan het EUl'opeesch Binnenlandsch 
Bestuur, want zooals uit een in het begin van deze vergade
ring vermeld telegram is gebleken, bestaat bij het bestuur 
van de stadsgemeente Semarang wel degelijk bezwaal' tegen 
deze sluiting. Ik kan mij dat ook volkomen voorstellen, want 
Semaran g is in verschillende opzichten in de afgeloopen jaren 
reeds ernstig beknot wat haar posi t.ie betreft en dat legen een 
verdere beknotting bezwaren wOI'den ingebracht, lijkt mU dus 
volkomen plausibel. 

De Regeering wijst nog op de groote kosten, die handhaving 
van het immigratiekantoor te Semarang met zich zou brengen. 
Zij noemt in dit verband een bedrag van .f 11 000. DaUl' 
staat echter tegenover, dat in de nota van den heer Boelen 
vooropgesteld wordt, dat reeds thans de havenmeester van 
Semaran g de functie van immigratie-am btenaar waarneemt en 
dat het eigenl ijke kantoor vrijwel is gesloten , terwijl voorts in 
de Memorie van Antwoord wordt gezegd, dat het verstrekken 
van iulichtingen, wat ui teraard ook bij de nieuwe regeling 
noodig zal zijn, veilig aan het bestuur kan worden oVPl'gelaten. 

Ik vraag mij op grond van dit alles af, of het niet mogelijk 
is hier een voorziening te treffen, die niet kostbaar zal zijn en 
die toch aan de wenschen van Semarang zoo goed mogelijk 
tegcmoetJ{omt. 

De heer Kartowisastro: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan 
aan de woorden van mijn geacht medelid, den heer Ver boom, 
nog het volgende toevoegen. Ook mij heeft het pij nlijk a.n
gedaan, dat Midden-Java het in deze bij de r eorganisatie 
weer moet ontgelden. Ik zal niet zeggen, dat die reorganisatie 
van geen of weinig nut is voor het algemeen, Neen, ik kan 
direct zeggen, dat de belangen welke daarbij worden behartigd 
en welke de Regeering daarb\l voor oogen hebben gestaan 
zwaar gewogen moeten hebben. Ik kan dan ook wel met do 
Regeering medegaan als Zij zegt, dat met deze voorstell en bij 
haar de hedoeli ng voorzit een betere controle te krijgen op de 
toelating van vreemdelingen in Indië. R et is eohter op ziin 
minst genomen jammer, dat daarhij Midden-Java, dat toch al 
in vele opzichten het stiefkind is, het weer moet ontgelden. 

Wanneer ik naga welke plaatsen als ontschepingshaven 
znllen worden opgeheven dan zijn dat er een stuk of 17 en 
Semarang is van die 17 dan toch wel d'e helangrijkste. Ik 
weet niet of Semarang wat de immigratie hetreft wel zoo 
erg onhelangrijk is. Handhaving van Semarang als ontsche
pingshaven voor Midden-Java met zijn talrijke bevolking is 
toch wel eenigszins gemotiveerd. 

Naar aanleiding van de nota van mijn geacht mwelid van 
den Volksraad, den heer Boelen, zegt de Regeering, d'at de 
daarin genoemde bezwaren door den heer Boelen te breed 
zijn uitgemeten. Ten aanzien van sommige punten kan ik 
dat misschien wel toegeven, maar in den grond van de zaak 
z.iju de daarin genoemd'e bezwaren voor de betrokken groepen 
\\~el voelbaar, 

Voorts zou ik nog eenige vragen aan de Regeering willen 
stellen naar aanleiding van enkele onduidelijkheden in de 
Memorie van Antwoord, waaromtrent de Regeering misschien 
uitlegging kan geven en waarschijnlijk door het aanbrengen 
van verbeteringen de hetrokkenen tegemoet kan komen . 

Op pag. 5 (roneo) van deze Memorie van Antwoord lees 
ik het volgende; 

"De bewerÎng, d'at tengevol ge van deze sluiting van 
Semarang de immigranten te Singapore of elders zouden 
moeten wachten, moet worden tegengesproken." 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kan deze zinsnede toch niet 
goed begrijpen. Wanneer iemand n.l. niet kan worden toe-
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Nadere WIJZlglJlg van de toelatingsol'clonnantie (Ollel . 04 ). 

(Thamrin, Van Helsdingen, Kan.) 
gelaten, omdat er nog verschillende inlichtingen omtrent 
di en persoon moeten worden ingewonnen, dan is het toch wel 
noodzakelijk, dat hU ergens moet wachten. Nu staat in de 
aangehaalde zinsnede te lezen: "Singapore of elders." Onder 
"elders" zal dan wel, vQorZOQver die personen naar ~1idden
Java willen gaan, moeten worden verstaan Batavia of Soc
rabaja. Dat deze personen te Singapore of elders zullen 
moeten wachten, is wel zeker, want ik kan hmn ers toch niet 
aannemen, dat petsonen, die nog niet voor toelating in aan
merking komen, ook zullen mogen doorreizen naar Semarang. 

Verder lees ik op pag. 6 ( roneo ) van de Memorie van 
A ntwoorcl het volgende: 

"Aan de personen, die na aankomst in ~Iidden-Java 
kunnen aantoonen op grond van hun familieverhouding 
tot aldaar gevestigde personen geen ontschepingsgeld 
verschuldigd te zijn, zal het betaalde bedrag op gemak
kelijke wijze worden gerestitueerd." 

Ik zou ten deze de aandacht willen vestigen op de woor
den: "op gemakkelijke wijze. " 

Mijnheer de Voorzitter I Ik weet wel hoe moeilijk het vaak 
is om de gestorte gelden terug te krijgen, wanneer ze een
maal zijn gestort. Ook toen te Semarang nog een ontsche
pingsambtenaar was, een immigratie-kantoor, was het niet 
gemakkelijk die gelden terug te krijgen. Te meer, wanneer 
dan straks de ontschepingshaven te Semarang wordt opge
heven en de personen genoodzaakt z~i n te Batavia en Soera
baja hun gelden te moeten storten, zal dit niet gemakkelijk 
g·aan. Dan zal el' een langdurige correspondentie moeten 
plaatshebben tussehen de betrokkenen op, l\'Iidden-Java met 
de kantorcn van Batavia of Soerabaja en ik kan niet aan
nemen, dat dool' middel van correspondentie ecn gemakke
lijke wijze van rest itutie van te vcel betaalde gelden kan 
worden bereikt, gemakkelijker althans dan toen er nog op 
Semarang een immigratiekantoor was. 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter! Het verwondert 
l\1,L dat bij deze aangelegenheid nog uitvoerig wordt. ge
sproken over SClnarang als immi.gl'ati ehaven, waal' deze 
ontwerp,ol'Clonnantie feitelijk een uitvloeisel is van eo n l'oeds 
genomen beslissing in den Volksl'uac1 in pleno, dat de ophef. 
fi ng zal plaatshebben. Het zou bij die gelegenheid gepaster 
geweest zijn verschillende vrag'en ten deze naar voren te 
brengen, hetgeen ook wel geschied is, wijl eigenlijk deze 
ontwerp-ordonnantie niets anders beoogt dan een uitwerking 
vnn een reeds genomen beslissing va n den Volksraad. 

In zooverre kan ik mij indenken, dat men bezwaren heeft 
t egen de sluiting van het immigratie-kantoor te Semarang, 
omdat een oplleffing altijd voor een dergelijke plaats on
gemak en vermindering van ingezetenen met zich mee brengt. 
Ook t.a.v. andcl'e plnatsen in Borneo, Sumatra en Celebes, is 
dat het geval, maal' men moet ten deze nagaan wat zwaarder 
weegt : een betere controle in die plaatsen t.a.v. inkomende 
vreemdelingen dan wel het plaatsel \ik belang. \Vanneer men 
deze twee belangen tegen elkaar afweegt, dan wi l het mij 
voorkomen, dat het niet moeilijk is ten deze te beslissen. 

De heel' Van Helsdingen : MUIlheer de Vo orz itter! Ik sluit 
mij bij de woorden van den voor gaanden geachten spreker 
g'lla l'ne aan. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Wanneer .ik mij 
sc h~'1ar aan de zijde van de sprekers, die bezwaren hebben 
gemaakt tegen dit ontwerp, voorzoovel' het betreft de stad 
Sem81'ang, wil dat niet zeggen, dat ik daarbij opkom voor 
Midden-Java , want ik ben hiel' in ' ·\Test-Java gevestigd, ge
boren en getogen en kan mij dus niet zoo goed indenken in 
de bezwaren, die de vorige sprekers, met ons geacht mede· 
lid van den Volksl'nad, den heer Boelen, ten deze naar voren 
hebben gebracht. "Vel zou ik de kwestie echter willen be
schouwen uh het oogpunt van de praktijk. 

Handelingon. Zittingsjaar 1937-1038. 

(Kan.) 
Wie daarmede eelligszins vertrouwd is zal zeker niet zoo 

verwonderd zijn als de heer Thamrin zooeven zeide te zijn, 
want in de praktijk zijn de hieraan verb.onden bezwaren 
zeker niet licht te stellen en speciaal niet voor de betrok
kenen. 

Wanneer de neer Tballlrin zegt, dat bij vorige bespr ekin gen 
de bezwaren dienden te worden voorgebracht, dan heeft hij 
slechts ten deele gelijk, want het hangt toch VUil de uit
voering af of bezwaren nog zullen worden gemaakt. 'Van
neer toen gezegd werd, dat Semarang zou worden opgeheven, 
dan had men onmiddellijk zijn bezwaren daartegen kunnen 
aanvoeren. Dit is echter niet gebeurd. De gl'ootelijn is 
getrokken en, zooals ook verschillende sprekers hebben mede
gedeeld, lllen [leeft geen bezwal'en geopperd tegen de doel
stelling del' Regeering inzake het vergemakkelijken der con
trole. Men heeft er alleen bezwaren tegen, dat Semarang, 
een voorname plaats, waar veel immigranten aan land wor
den gezet, als immigratiehaven wordt opgeheven. 

De heer Kartowisastro heeft zooeven in beschouwing genomen 
wat op bladzijde 5 dcr Memorie van Antwoord staat., dat het 
volgens de Regeering niet noodig is voor hen, d ie in Semal'ang 
thuis behooren, om de papieren naar Singapore te sturen, 
alvorens zij een pleisterplaats mogen passeeren . Inzake de 
betaling memoreerde de heer Kartowisastro nog, dat de Re
geering beloofd heeft de restitutie der toelatingsgelden spoedig 
te doen plaats vinden, wat echter niet zoo gemakkelijk in de 
pructijk gaat. ?iranr het valt niet altijd even gemakkelijk om 
dic f 150 bijeen te brengen. Nu kan het wel zijn, dat die 
f 150 straks weel' op soepele wijze zullen word en gerestitueerd, 
maal' de moeilijkheid om die onverplichte .f 150 YOOl' de stor
ting te verkrijgen wordt daardoor niet weggenomen, 

Wat betreft de Chineesche immigrantcn, Mijnheer de Voor
zitter, deze worden hoofdzakelijk aangevoerd per Java-China
Japanlijn en die loopt tot dusver Singapore niet aan. Deze 
Chineezen komen dus te Batavia en kunnen hiel' aan land 
worden gezet of naar Semarang worden gebracht. Nu blijkt 
uit de mcdedeelingcn, die ook ik ontvangen heb, wel, dat hct 
moeilijk is om in Semarang de arrjveel'endc familieleden behulp
zaa m te zijn mei verklaringen, zoodat ook 'VOOl' Batavia blijft 
gelden, dat het zeel' moeilijk is voor immigran ten bestemd voor 
Scmal'ang om te Batavia te landen. Dit geldt temeer voor 
die immigranten, die van Singapore komen en aldaar het be
w.ijs moeten leveren, dat zij hier kunnen word en toegelaten. 
Zoo zijn er ook van mijn kant bezwaren tegen het opheffen 
van Semal'ang als haven voor het toelaten van immigranten. 

nlc Regeering zegt in de ~I'[cmoric van Antwoord, dat zeol' 
soepel zal wOl'den opgetl'eden en getracht zal worden de ver
schillende bezwaren uit den weg te ruimen, welke door dcn 
heel' Boelen geopperd zijn. Maar, MijwlCer de Voorzitter, 
deze verklaring del' Regeering is naar het mij voorkomt VOO1'

loopig slechts ,·an theoretische waarde. De praktijk heeft, 
naar het mij "ool'kornt, bewezen, dat die bezwaren niet zoo 
licht te onderschatt en zijn, als het del' Regecring wel voorkomt. 
Het is met het oog daarop, dat ik rnU stel in de plaats van 
den heer Boelen, die zich verklaard heeft tegen de opheffing 
van Scmarang en ik doe hierbij een beroep op de Regecl'ing 
om althans eerst te beginnen met de andere genoemde havens 
en dan later. als alles goed loopt, en gebleken is, dat de be
zwaren te breed z~in uitgemeten, pas te bezien wat met 
Semarang moet gebeuren. 

De Voorzitter: 
te antwoorden of 
na de pauze? 

\Vcllscht de Reg'eeringsgelllachtigde d irect 
geeft: h\i cr de voorkou1' aan te antwoorden 

De heel' De Leeuw, fd. directeUl' van Justit ie : Mijnheer 
de Voorzitter! Indien het eenigszin s mogclUk is, zou ik gaarne 
antwoorden in een volgende vCl'gadel'ing. 
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' Vijziging en aanvulling ordonnantie 

(Blaauw, Directeur van Financiën.) 
De Voorzitter: Daartegen bestaat geen bezwaar. De 

beraadslagingen over dit onderwel'p worden mitsdien geschorst 
iot de volgende week. 

Aun de orde is de be h andel i ng van de 
o n t w c r p . 0 L' don 11 a nt iet 0 t w ~i z i gin gen a a 11-

v u I I i n g van deo l' don n a n tie 0 p d e .;1 .. 0'-""_01 
belastinlli (Ond. 102), als gewijzigd bij I ata 
,.lu n W IJ z 1 g i n gen (s t. 6) . 

De heer Blaauw : Mijnh eer de Voorzitter! Ik moge nog 
een enkele korte opmerking maken naar aanleiding van de 
wijziging del· ordonnantie op de loonbelasting vervat in arl. 1 
sub 6, waarbij dan aan art. 28 van de ordonnantie op de loon
belasting een lid wordt toegevoegd, waarin de geheimhoudings
plicht wordt opgeheven, opgelegd door eenig wettelijk voor
sehrift. In het Gedelegeerden-verslag is erop gewezen, dat dat 
bij ordonnantie toch niet gaat ten aanzien van den geheim
houdingsplicht, opgelegd bij een hooger wetsvoorschrift dan een 
ordonnantie. Blijkens het regeeringsantwoord voelt de Regee
ring Vaal' deze redeneering van het College en is Zij bereid om 
aan het bezwaar tegemoet te komen, hetgeen hieruit blijkt, dat 
Zij het woord "wetsvoorschrift " in het toc te voegen n iouwe 
vierde lid van art. 28 wil wijzigen in "wettelijk voorschrift." 
Mii ontgaut de diepere beteekenis van het verschi l 1.usschen 
"wetsvoorschrift" en "wettelijk voorschrift ". 

(De heer Soa n g koe pon: "Wetsvoorschrift" is kor
ter.) 

Daarin heeft ons geacht medelid volkomen gelijk, doch wat 
mij betreft, geldt het hier dan niet een verbetering, maar een 
verlenging. Het woord "wettelijk voorschrift" omvat, voor
zoover ik a lthans op het oogenblik meen te weten, ieder 
wetgevend product, dus ook die producten, hooger dan een 
ordonnantie. 

Men krijgt daarom door de dool' de Rcgeering voorgestelde 
wijziging een ontheffing van den geheimhoudingsplicht, op
gelegd bij ieder wettelijk voorschrift, derhalve ook bv. op
gelegd bij de wet. De bezwaren, die het College tegen den 
bestaanden telffit heeft ingebracht, gelden naar mij dunkt 
evenzeer tegen den gewijzigden tekst en ik zou daarom 
gaarne van den geachten Regeeringsgemachtigde willen 
vernemen, waarin ik dat verschil zou moetcn zicn. 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijn
heer de Voorzitter! Aan de opmerking in het Gedelegeer
den-verslag was inderdaad niet te ontzeggen een zekere con
creetheid van visie terzake van het gebruik van de bewuste 
uitdrukking. In dit geval stond cr het woord "wetsvoor
schrift ". Ik moge het College doen opmerken, dat reeds 
in meerdere gevallen dit woord is genoemd in dergelijke 
omstandigheden en dat daartegen nooit bezwaar is gemaakt. 
Maal' nu deze pointe eenmaal naar voren is gebracht, heeft 
men, van regeeringszijde, geredeneerd dat inderdaad het 
woord "wetsvool'schrift" den indruk zou kunnen wekleen, 
dat men speciaal ook een wet op het oog heeft gehad en 
daarom heeft men de u itdrukking vervangen en wordt uu 
gesprolwIl van "wettelijk voorschrift IJ. Daaronder valt in
derdaad alJes, wat bij een officieel e reglem enteel'i ng in een 
of anderen vor111 wordt voorgeschl"even, uit clen aard del' 
zaak ook - daarin heeft de heer Blaanw groot geliik -
een wet en een algemeene maatregel van bestuur, maal' daar
onder vallen ook alle mogelijke andere regelingen, clie men 
hierbij natuurli.jk uitsluitend in hpt oog moet v9tten, dat 
zUn uiteraard niet anders dan die wett elijke regelingen, 
welke hier bedoeld kunnen zijn. Het is een wet van Meden 
en Perzen, dat een ordonnantie geen voorschrift kan bevat
ten, hetwelk inbreuk zou maken op bevoegdheden, welke zij n 
toegekend door een wettelijk voorschrift van hoogere orde. 
Hiermede worden dus bedoeld wettelijke voorschriften van 
den aard van ordonnan ties en lagere orde . 

op de loonbelasting (Ond. 102). 

(Blaauw, Directeur van Financiën.) 
De Regeering acht dit zoo ultra-logisch, dat Zij geen aan

leiding kan vinden om aan de bedenkingen van het geachte 
lid, den hecr Blaauw, tegemoet te komen. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter I De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft opgemerkt, dat het een wet 
van Meden en Perzen is, dat bij ordonnantie niet ka.n worden 
afgeweken van voorschriften van hoogere orde. I k zou er op 
willen wijzen, dat het niet een wet is van ·~i.{eden en Perzen, 
maar van het Koninkrijk del' Nederlanden, aangezien in de 
Indische Staatsregeling staat, dat een ordonnantie niet in 
strijd kan komen met een wet. 

Op grond van het feit, dat dit niet mogelijk is, acht de 
Regeering het niet noodig in het gewijzigde artikel nogmaals 
een wij ziging te brengen, omdat het vanze1f zou spreken . 

Ik zou erop willen wijzen, dat de tekst van artikel 28(4), 
dat aan het art ikel won] t toegevoegd, zeer nadrukkelijk is, 
omdat er staat, dat de geheimhoudingsplicht wordt opgehe
ven, zelfs a l mocht die bij eenig wetsvoorschrift - en dit 
wordt dan gelezen als "wettelijk voorschrift" - zijn opgelegd . 

Derhalve kan men het taalkundig niet ander s lezen dan 
dat in artikel 28 de geheimhoudingsplicht, opgelegcl bijv. 
bij de wet, zal worden opgeheven als het noodig is. Het 
nieuw-toegevoegde artikel 28 is derhalve in klinkkla r en 
strijd met de wet en als zoodan ig blijf ik bezwaar maken 
tegen den tekst, zooals hij zal komen te luiden krachtens de 
Nota van Wijzigingen . Het doet er niets toe, dat wanneer 
te eeniger tijd de rechter de wet zal toepassen, hij het vierde 
lid van artikel 28 buiten werking zal laten, dit neemt niet 
weg, dat wat de Volksraad nu gaat doen, in strijd is met, 
de wet. 

Daarom blijf ik bezwilat' houden tegen ,1(' nieuwe wijziging, 
waa rin "wetsvool'schl'ift" wordt gewijzigd in de volkomen 
gelijksoortige uitdt'ukking "wettelijk voorschrift". 

De heel' De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijn
heer de Voorzitter! Ik moet er mijn leedwezen over betuigen, 
dat het geachte lid, de heer Blaauw, ook in tweeden termijn 
bezwaar blijft houden, tegen een gebr uikelijke uitd rukking 
als "wettel ijk voorschr ift", waardoor geen mIsverstand kan 
ontstaan, noch bij degenen , die met het voorschrift te maken 
hebben, noch eventueel bij den rechter. 

' Vanneer het nu zoo eenvoudig was, een andere uitdrukking 
er voor in de plaats te stel1en, zou men n.og kunnen medegaan 
met de gedachte om de uitdrukking "wette] ~jk voorschrift" le 
ver\'angen, maar dit is niet het geva l. )Ien Z-QU bij\'. wel 
kunnen spreken van "ordonnant ie of regeli11gen krachtens 
ordonnantie", maar dan heeft men llOg niet omvat de reg€'
lingen, die mogelijk kunnen zijn buiten bemoeienis van den 
ordonnantiewetgever. Zoo heeft men gezocht naar een han
teerbare uitdrukking om aan gevoelde bezwaren tegemoet te 
komen maar men is el' nog niet in kunnen slagen. 

Dan moge ik wel in het midden brengen, dat dergelijke 
materies natuurlijk ni et eigendunkelijk worden behan.deld 
door Ulet Departement van Financiën als eenige adviseur der 
Regeerjng. 

I ntegendeel, wanneer dergelijkr zaken zich voordoen, dan 
neemt men alle moeite bij de regeeringsorganell, deze zakon 
van alle zijden te bezien en zoo is deze materie - en dat mag 
ik voor dit College nog wel eens nadrukkelijk zeggen - ook 
in bespreking geweest op het Departement van J ustitie. Deze 
verbetering heeft de volledige instemming \'an de deskundige 
autol'itpiten van het Departement van. Justitie. Zij vonden 
deze uitdrukking beter dan eenig andere, die daarvoor in de 
plaats te stellen is. Maar ik herhaal nogmaals dat het een 
zuiver formeele zaak is, die de heer Blaauw hier wenscht op 
te werpen. Men houde mij deze kwalificatie ten goede. I k 
onthoud mij a ltijd zoo veel mogelijk van kwalificaties Cll dat is 
geen verkeerde gewoonte, maal' ik kan mij er niet van on t
houden, in deze te spreken van een zeker formalisme, waarvoor 
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\Vijziging en aanvulling ol'donnantie op de loonbelasting (Olld. 102). - Aanvullonde vel'pondingsorc1onnantie (Ol1d. :18 ). 

(Weyer.) 
de. RegcCl'ing geen oogenblik meent te moeten WIJI.<CJl. Ik 
herhaal dat nóeh de belanghebbenden, nóch de ambtenaren, 
n6ch de rechter zich ook maar cenigszins kunnen vergissen 
in de bedoeling en strekking van de uitdrukking "wettelijk 
vool'schrift" en dat dus niet is te verwachten, dat zich in 
welk opzicht ook, cen ige practische moeilijkheid zal voordoen. 
D.>lrom geeft de Regeering er de voorkeur aan de nitdrukking 
"wettelijk voorschl'ift" te handhaven. 

De Voorzitter: 'l'hans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wijzi
gingen, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de voo r t z e t
tin!; der behandel i ng van de ontwerp
o l' cl 0 n n a n tic, hou cl e n cl e voo r zie n i n gen met 
bet rek kin g tot cl e heft i y g van v e ri 0 n cl i n g 
over de periode van . anuar 199::r iJL ezn 
met 31 December 1942. (Ond. :lS.) 

De behandeling is gevorderd tot den tweeden termijn van 
de zUde van het College. 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! De Regeerings
gemachtigde is zeel' uitvoerig op mijn het oog in eersten Eërmijn 
ingegaan, waarvoor ik zeer erkentclijk ben, doch tot mijn leed· 
wezen is daarmede hei betrekkelijk kleine verschil, dat iusschen 
ons bestond, niet weggenomen. 

Inderdaad, ik deel het inzicht van de Regeering volkomen 
dat, om de aanslag in de verponding over de periode 1938/1942 
naar de beginselen dezer heffing nauwer te doen aansluiten 
bU het te verwachten rendement van den grond, er iets dient 
te gebeuren. :Maar bij de beool'deeling van wat er moet gebeu· 
ren, en dan meer in het bijzonder of er iets definitiefs dan 
wel iets tijdelijks dient te gebeuren, moet toch op den voor· 
gl'ond blijven staan, uat de thans geldende regeling van den 
aanslag VOor 5 jaal' indertijd om utiliteitsovcrwegingen werd 
gekozen. Iedereen is het cr steeds over eens geweest, dat de 
aanslag jaat' voor jaar theoretisch de meest juiste methode is . 
Zooals ik reeds zei, het zijn ntiliteitsoverwegingen, welke dam-· 
van deden afwijken. Deze utiliteit is 11U, en U houde het mU 
ten goede, MUnheer de Voorzitter, dat ik dit zoo zeg, althans 
VOOI' den fiscus sterk in waarde afgenomen en dit is de reden 
waarom voor het komende vijfjarige tijdperk men de bekende 
fictie wil laten varen. 

Wmllleer ik mij populair mag uitdrukken, dan komt d, 
voorgestelde voorziening hierop neer, dat de fiscus op de stoel 
van den belastingplichtige wenscht te gaan zittell, een eenigs· 
zi ns vreemd verschijnsel, waaruit evenwel nog niet behoeft te 
worden geconcludeerd, dat de voorgestelde voorziening aan· 
vechtbaar is. Die aanvechtbaarheid ontstaat echter door de 
omstandigheid, dat de fiscus straks over 5 jaar, ook al voelt 
intusschen de contribuabele zich op zijn nieuwe stoel thuis, 
dezen zal kunnen dwingen wederom van stoel te \·cl'wisselcn. 
nam·tegen, 1\HinhcCt, de V oot'zitter, gaat ll1\jn bezwaar. 

Ik heb reeds in eersten termijn betoogd, dat er voor hetgeen 
thans wordt voorgesteld, in 1932 even g'l'ootc aanleiding heeft 
bestaan. En de opmerking van den geachten Rcgecl'ingsge
gemachtigde, dat gedurende het thans ten einde loopende tijd
pel·k 1932/]937 door niemand om een dergelijke voorziening is 
gevraagrl. doet mij eenigszins vreemd aan. Of er wel of niet 
uitdl'ukkelijk om wordt gevraagd kan nimmer maatstaf VOOr 
de Regecring zijn om onder den druk del' tijden met bepaalde 
voorzieningen te komen. Naar mijn gevoelen wordt ietwat te 
breed uitgemeten de mogelijkheid, welke in de bestaande ordon
nantie voorkomt, om tnsschcnt\ids de verponding te herzien 
ten gunste van de belastingplichtigen. 

Ik zon alleen willen opmerken, dat zoolang de opbrengst 

(Verboom.) 
van het goed niet meer dan 24,99% daalt van de gemiddelde 
opbrengst, welke als grondslag voor de verponding diende, 
belastingplichtigen steeds hetzelfde bedrag aan verponding 
hadden op te brengen, een last, waarvan. de zwaarte mis· 
schien door de Regeering ietwat wordt onderschat. 

Wij beraadslagen thans over een ontwerp-ordonnantie, 
welke door haat· bijzonderen aard en opzet niet te amendeeren 
valt. Deze ontwerp-ordonnantie is, als ik het goed zie, 
à prenclre ou à laisser. Dit maakt mijn positie niet gemak· 
kelijker, want ik ben het er mee eens, dat de inderdaad 
betere aanpassing van de aanslagregeling bij de grondslagen 
van de heffing gemotiveerd is, maar ik blijf het onjuist vinden, 
dat men, in plaats van den knoop ineens door te hakken, 
met een tijdeijken maatregel komt. Waat"Om, heb ik zoojuist 
nog weer eens gezegd. 

Ik wil toegeven, dat de verklaring van de Regeering, dat 
de beslissing over clen terugkeer tot het oude stelsel van een 
vijfjaarlijkschen aanslag na afloop van de periode 1938/1942 
niet zal worden afhankelijk gesteld van de vool·deelen, welke 
niet of wel voor den fiscus daaruit kunnen voortvloeien, 
geruststellend klinkt. 

De Regeering, a.lzoo leg ik deze mededeeling uit, zal dus 
straks uitsluitend aan de hand van principieele overwegingen 
vaststellen of de tijdelijke maatregel moet worden voortgezet, 
resp. omgezet in een permanente, dan wel of men tot het 
oude stelsel kan terugkeeren. 

Welnu, dan Mijnheer de Voorzitter, ik zon der Regeering 
gaarlle een vraag willen stellen - en ik hoop daarop een 
gUllsti~ ;ll1twoord te mogen ontv~l\Igen - n1. of Zij bereid is, 
wanneer Zij straks VOOI' deze beslissing komt, te staan, tijdig 
ten aanzien daaJ'van Illet de betl'okken groepen belasting. 
pliehtigen ovel·leg te plegen. Met "tijdig" bedoel ik clan 
geruilllen tijd voordat deze beslissing in werking zal moeten 
treden, dus aanmerkel\ik langer dan thans aan den Volksraad 
gelegenheid werd geschonken zich te beraden over de onder
werpelijke regeling. 

lk hoop gaal'ne. dat de Regeering mij op deze \Taag een 
gunst ig- Hlltwool'Cl zal kunn en geven. 

De heel· Verhoom: ~Iijllh eer de Voorzittel"! 111 het allt
woon] nlll den geachten Regecringsgemachtigde is mU vooral 
één punt opgevallen) 11.1. dat de geachte Regeel'ingsgemachtigde 
er voortdurend opnieuw op wijst) dat wij een abnormale periode 
achter den rug hebben, die het noodig maakte om van de 
oorspronkelijke regeling af te wijken, maar dat die noodzaak 
zich op het oogenblik niet meel' voordoet, althans niet meer 
in die mate en zeker niet voor ecn verre toekomst. 

Zoo stelt de geachte Regeel'ingsgemachtigcIe in zijn bet·oog 
voorop, dat het thans yigeel'cnde systeem gedurende bijkans 
50 jaren, n.l. '·all 1886 ar heeft voldaan . Uaartegenover 
kwalificeert h]j de afgeloopen jal'en als een abnormale periode) 
clie Yool'goed achter ons li gt. Op pagina 149 van het Steno· 
2.Ta fisch Vel'Slclf! zep:t dc gcachte Regeel' in gsgemachtigde bijv. 

"Het valt toch moeilijk te ontkennen) dat de crisisjaren 
een. daling in de conjunctuur hebben laten zien van zoo 
abno l'malen omvang- dat niet hU voorbaat mag worden 
aangenomen, dat deq:rclijke gl'ove schommelingen zieh 
I'egelmatig a.ls blijvend YCl'schijnsel in deze maatschappij 
zullen voordoen." 

Bven te VOl'en spreekt hij van "zoo abnormale omstandig. 
heden IJ en van "het weel'galooze karakter van de achter ons 
liggende crisisomstnncligihcden ". 

Dit is natuul'lijk allemaal WcHll') maal' met de conclusie, die 
dam·in ligt opgcsloten, n.l., dat wij nu weel' een normalen t~id 
beleven, althans een nOl'ln<1l en tijd tegemoetgaan, kan ik het in 
het geheel niet eens zijn. Ik ~c1oof int.egendeel, dat wij met de 
betrekkelijk "normale" pel'iode) die tot 1930 dlllude, yoorloopig 
hebben afgerekend en dat wij heel andere tijden moeten ver
wachten. Ik vind voor deze opvatt ing stenn o.m. in een artikel, 
dat kort geleden door :MI'. Ries. den gewezen Thesaurier·Oene· 
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Aanvullende verpondingsordonnantie (Ond . aS). 

(Directeur van Financiën.) 
raaI il1 Nederland, in "De Groene Arnstcrda:nlln~r" is ge· 
sch reven over het aspect der Nederlandsche staatsbegrooting 
en waarin hij aan Glet slot de vraag stelt, of het zich niet laa t 
aanzien, dat de zg. abnorm"le tijden regel en de zg. normale 
tijden uitzondering zullen zijn . Hij zegt daarvan: 

"Of vindt men soms, dat alles in de wereld Cl' op wijst. 
dat we de normale tijden weer vlak voor ons hebben 1 
Moet men niet veeleer zijn opvattingen grondig herzien 
en zich eens rustig afvragen, of wat wij, menschen, 
stammend uit de 19de eeuw, voor normale tijden hebben 
aangezien - d.w.z. de laatste helft vall die eeuwen de 
eerste 14 jaren van de 20ste - nict een aIlermerk
waardigste uitzondering vormde in een stroom van nab· 
normale" tijden, die lange eeuwen vrijwel onafgebroken 
hecft geduurd, zoodat deze soort tijdcn vol onrust en 
onzekerheid als normaal voor deze wereld moeten worden 
beschouwd j" 

Mijnheer de Voorzitter. Dit is ook mijn zienswijze en 
daarom kan ik mij niet zoo gerust gevoelen als de Regeering, 
wanneer Zij zegt: aanvaardt dit stelsel nu maar; wij hebben 
hierin nog ,,'kening gehouden met een aantal moeilijkheden, 
die zich voor het oogenblik voordoen, maar voor de toe
komst behoeven wij ons nergens ongerust ovcr te maken. 

Mijnheer de Voorzit.ter! Ik geloof wel degelijk, dat. wij ons 
over veel ongerust zullen hebben te makell. \Van.neer ik, met 
deze zekerheid VOOI' Dogen, naga, wat ook volgens den geachten 
Regeerin gsgemachtigc1e het principe behoort tc zijn van de 
verponding, te weten: het belasten van het zoo goed mogelijk 
benadel'<i rendement van den grond in !het belastil1gjaar, ook 
onder zeel' abnormale omstand igheden, vraag ik mij inderdaad 
af, of deze kwestie geen nadere beschouwin g vereischt en of 
wij , niet tot een ingrijpende wijziging vart het stelsel hebben 
over te gaan . 

Dic ingrijpcnde wijziging heb ik den vOTigen keer al vcrdp· 
digd. Zij zou deze zijn, dat de aanslag van jaar tot jaar wordt 
vastgesteld op basis van de resultatcn van het voorafgaande jaar. 

Ik heb er toen tevens op gewezen, dat zich bij het stelsel, 
zooals de Regeering dat thans voor do eerst komende jarcn zal 
volgen, onder meer ook dit in mijn oogen zecr ernstige bezwaar 
voordoet, dat men ongelijksoortige grootheden bij elkaar telt en 
daarvan een gcmiddelde neemt. a:ooals ik heb uiteengezet, 
wordt n1. in de ontwerp-ordonnantie geen rekening geJhouden 
met de jarcn v66r de depreciatie en de jaren daarna, doch 
worden deze zonder meer bij elkaar geteld en wordt daarvan 
een gemiddelde genomen, alsof Cl' geen devaluatie was geweest. 

Ik heb tot mijn spijt .iuist ten aanzien van dit punt van 
den geachten Regeeringsgemachtigde geen antwoord ont
vangen. Toch acht ik dit punt uitermate belangrijk, zoodat ik 
het opnieuw en met nadruk in de aandacht van de Regeering 
aal1bevee1. 

Ook hetgecn de Regeeringsgcmachtigde overigens tegen 
het door mij voorgestane stelsel heeft opgeworpen, heeft mij 
niet van mijn ongelijk in deze overtuigd. Het belangrijkste 
argument van de Regeering is eigenlijk, dat indertijd deze 
kwestie ampel is bekeken en dat men toen is gekomen tot 
het huidige stelse1. Maar dat bekijken is voor het laatst 
geschiedt in het jaar 1928 en ik meen, dat dat nog een tijd 
was, waarin inderdaad met recht van "normale " omstand ig
heden kon worden gesproken, een tijd echter, di'C wij naar luijn 
overtuigoing althans, voorgoed achter ons gelaten hebben. 

Ik blijf dus nog steeds de voorkelU' geven aan het stelsel, 
zooal. ik dat heh voorgesteld, omdat dit inderdaad de 
principes, die de Regeering zelf vooropstelt in haar betoog, 
zoo goed mogelijk benadert. 

De beer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik moet beginnen met de groote waardeering 
van de Regeering tot uiting te brengen over de tegemoet
komende houding, die blijkt uit de laatste redevoeringen, 
zoowel van den heer Weyer, als van den heer Verboom. 

Er zijn verschillende bezwaren blijven bestaan en ik zal 
zoo aanstonds daarop nog terugkomen, doch duidelijk is, 
dat de geachte leden niet alleen appreeiatie hebben voor de 
technische mérites van het regecringsvoorstel, - de heel' 
Vcrboom dan maar tot op een bepaalde hoogte - maal' dat 
men toch uiteindelijk wel wil aanzien hoe het met de uit
voering van de plannen, die de Regeering op dit puut heeft, 
zal gaan. 

Mijnheer de Voorzit.ter! Na al hetgeen reeds in eersten 
termijn en bij de schriftelijke behandeling over deze materie 
is gezegd, meen ik goed te doen, de punten waal' het nu om 
gaat, in het algemeen nog in het kort aldus weer te geven. 

Die geachte leden gaan uit van de redeneerin g, dat wanneer 
eenmaal tot het systeem van jaarlijksehen aanslag wordt 
overgegaan, dit voor goed ware te doen. De Regeering 
daarentegen meent dat de invloed van de crisisomstandig
heden in de komend·e periode geen verder strekkende ge
volgen mag hebben dan met de bedoeling der heffing in 
overeenstemming is te brengen . Wel zal de Regeering zich 
te zijner tijd naar den loop der omstandigheden nader moeten 
beraden en een keuze moeten doen tusschen de verschil lende 
stelsels. Op die keuze stelt de Regeering bepaald prijs, in 
afwachting van de ontwikkeling del' omstandigheden. 

~{en zou dat opportunistisch kunnen noemen en daarmede 
zal de Regeering dan genoegen moeten nemen. Dat is een 
verschil van inzicht, dat zich nu ook weer in tweeden termijn 
geopenbaard heeft tusschen de geachte leden en de Regee
ring, dat nu niet zoo gemakkelijk valt te overbl'Uggen. Wat 
is het zwaarste en waaraan kent men het grootste gewicht toe j 

Bij den heer Weyer staat het bezwaar van opportun isme 
op den voorgrond, zooals ik zooeven heb aangeduid. Bij den 
heer Verhoom is het meer een verscJljl van inzicht over het~ 
geen komen zal. En op dit lautste kan men op het oogenblik 
inderdaad: nog zeel' weirtig peil trekken. Maal' men kan 
daarop natuurlijk wel veel theorieën bouwen, economische, 
politieke, international e, sociale en er zij n tal van artikelen 
over geschreven; er zullen ook nog wel tal van artikelen 
over geschreven worden door zeel' verdienstelijke mannen on 
men kan het daarmede eens zijn of niet mede eens zijn, vast
heid geeft dat all es toch niet. 

In zooverre ben ik het volkomen eens met den heer Weyer, 
dat men thans ook niet kan zeggen, dat t .z.t . eenige andere 
regeling, die de Regeering zou prefereeren, de juiste zou 
zijn . De Regeering heeft alleen gezegd, dat Zij niet inziet, 
dat een regeling, die zoo lang heeft kunnen voldoen, nu maat' 
in eens voor goed op zij zou moeten worden gezet, omdat men 
maatregelen moet nemen tel' ondervanging van de groote 
bezwaren, voortkomende uit de omstandigheid, dat wij een 
zeer abnormale periode achter den rug hebben. 

Nu ik over die periode spreek, zou ik willen terugkomen 
op de devaluatie, door den heer Verboom naar voren ge
bracht, die daarbij geponeerd heeft, dat in het stelsel ,"all 

gemiddelden ongelijksoortige grootheden bijeen worden ge
voegd en dat men dus eigenlijk gezegd, betel' doet om 
met een zooclanig- systeem te breken, want iets dergelijks 
kan zich ook in de toekomst voordoen en dan zal men dat 
kwaad ook weel' moeten overwinnen. 

Daarin zit zeker veel waarheid, maar er staan toch twee 
zaken tegenover. In de eerste plaats, dat juist de depreciatie 
aanleiding heeft gegeven, althans een va n de redenen is 
geweest, die den stoot hebben gegeven, tot de verordening, 
die de R"geering thans voorstelt. Juist door het feit van de 
depreciatie, zou men er met eon gemiddelde van de periode 
1932-1936, nooit zijn gekomen, want, de komende periode 
zal immers in het teeken staan van de depreciatie, wanl'
door men volgens de bestaande regeling grootheden als 
basis zou moeten nemen, die daarvoor ten eenenmale onge
schikt waren. De depreciatie is tot stand gekomen op 
26 September 1936. Dus dan zou een heel kleine fractie van 
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. \ anndlende \'cl'ponclingsordonnantie (Ol1el. !l8) . - \Vij ziging en aanvulling van de Bcdl'ijfsreglementcel'ings· 
ordonnantie (Ond. 8.1). 

(Directeur van Financiën.) 
dnt geheele vijfjarige tijdvak op de juiste wUze gediend 
hebben nIs ~H1nsluitjng voor de toekomst. Dat is één punt. 

Aan clen nndel'cn kont is cle solutie, die de heer VOl'bo01l1 
hedt anngcgcvClI, toch niet au nnemelUk voor de Rcgeel·ing. 
ln eersten tel'Jlltjn is daaJ'op met een cnl{cl woord al ingc· 
gnan, de solutie nl. van een aanslag jaar voor jaar met als 
basis het voorafg-aande jnal·. De heer Verboom heeft toen 
nog: gC\\,('Zl' l1 op het feit, dat verschillende gegevens parallel 
loopen IIlrt clie voor de vennootschapsbelasting, zoodat men 
dnnl'dool' nipt zoo\'eel extl'ftwcl'k zou kl'ijgen , mant' hoe het 
ZÜ, men Illag da:.l1'o\"('I' loch vooral niet te Hcht denken, lnder· 
eland zou mCll voor een deel op diezelfde gegevens voor de 
"ennootschapsóclast ing kunncn terugvallen, lk moet hierop 
echtel' iets dieper ingaan, omdat de heel' Vel'boom dit weel' 
opnieuw poneert nIs een oplossing voor de toekomst, iets 
Wtlnl't{\.!?'{\/J ik toch wel ernstig moet wam'schuwen, 

1~l' moet hiel' een heel andere groepeering del' cijfers plaats 
,·inden dun bij de vennootschapsbelasting en bij de berekening 
treden dun ook aë.Hlmel'kelUke vcrschillen op, Het zou mij te vcr 
VON'on :'.e alle op te sommen, maal' om eenig inzicht in de 
~mak te gcven, wil ik toch het volgende opmerken. De 
vel1nootsc hl1psbe!il~ti n p' is pl'incipieel gericht op de winst van 
de o.ndel'neming, de verponding op de opbrengst van clen 
grond. Bij deze laatste heffing kan men practisch niet uit
gaan \'all het snldo van de winst· en verliesrekening. Het 
zou te vel' voel'en om dat hier nu in détai1s uiteen te zetten , 
maal' men moet uitgaa,n van de bruto opbrengstcn \'an de 
producten en daarop alle tOf' laatbal'e a:ftl'ekpo~tell toepassen, 
als daal' zijn de lwslen tot \'{,l'\\'el''i'illg- {'nz. de nrs(·llI'\i\'in~ 
op gebouwen, Ihach ines, aanplant , de l'cl11e van heL l'oul rel'cn· 
de werkkapitaal, voorts 9% der gezonde restantwaul'de van 
machines, enz, l\faar daaJ'mede is men er nog lang niet. In 
de meeste gevallen verwerken de ondernemingen ook nog pro· 
ducten, afkomst ig van niet·verpondingpüchtigen grond, zooals 
bv. in West-Java veelopkoopthee of product van hUUl"gronden 
enz. De opbrengsten vall die producten met de daarop druk
kende kosten moeten uit de cijfers del' exploitatiel'ekeningen 
wOl'dcll ve1'\vi.jdcL'(! en llientengevolge verkrijgt men VOOI' 
clr verponding eOIl ge}lOol andere gl'oepecl'ing Cil bewel'king
van het cUCcrmaterinal dan bij de velllloolschapsbelasting. 

~ien moet zich niet voorstellen, dat het jaar voor jaar 
bewerken van de gegevcns nu zou beteekcnen, dat de jaar1ijk. 
sclle arbeid tot één vliide van het andel·s eens in de vijf jaren 
te verrichten werk wOl'dt lel·uggebracht. De samenstel ling en 
npstelling van al die gegevens vordert een massa accura tesse 
rn d~l;.lI'doOl' veel tUd en werkkracht, en als men éénmaa l aan 
den opzet voor vijf jaren tegelijk begonnen is, clan gaat alles 
relatief veel vluggcr. 

Dat is een van de redenen, waarom de Rcgcel'ing zou willen 
waarschuwen tegen hel stellige idee, dat mcn in de toekomst 
blijvend tot een jaal'iijkschen aanslag zou kunnen overgaan . 
De administl'atie\'c bezwaren, ook van de zi.jde van de 
bellll1gJlebbenden, zouden belangrijk grooter zUn clan bij een 
vijfjaarllikschen aanslag en bovendien heeft men ook nog 
rekening t e houden met het feit, dat men van belan ghebbende 
zijde veel duidelijker bij een vijfjaaJ"iijksehen aanslag weet, 
wuar men aan toe is, nog afgescheiden van de bas is die de 
heor Vel'boom verldest, n1. uitsluitend de uitkomsten van 
het voorafgaande jaar. 

Ik meon na deze nadere uiteenzetting wel voldoende tot 
uiting tc hebben gcbracht, dat de Rcgeering op dit oogenblik 
toch, niettegenstaande de bezwaren die nader zijn geponeerd 
niet kan besluit en om af te ûen val1 het stelsel dat Zij zich heeft 
gedach I, nl. alleen ,'oor de nu komende periode \'001' het onge· 
bOLlWd een jaarlijkschen aanslag, gebaseerd op de voorafgaan
de vijfjarige periode, telkens met éélljaal'lij"ksche verschuivin
gen, en voor het gebouwd een splitsing van die vijfjaal'lijksche 
pel'iode in een van de twee jaar en een van drie jaar, Dp 
Regeering kan zich - en het doet mii genoegen, dat ik he t 

Hn.ndelingen. Zittingsjaar 1937-1938. 

(Verboom, Van Helsdingen. ) 
aanstonds kan zeggen - geheel vel'cenigen met de suggestie 
van den heel' Weyer, om te zUnet' tUd, wanneer dan toch een 
beslissing van meel' permanenten aard aan de orde moet kop 
men, tijdig contact te houden met die instanties, welke aan de 
zijde van belanghebbenden bestaan en welke daarvoor in aan
merking komen. 

De Regeel'ing doet deze toe:'.egging gaarne. De verpon· 
ding moge van fiscaal standpunt beschouwd, niet zóó 
gewichtig zijn als somm ige andere belastingen, het betreft 
hier een, in het samenstel van de Nederlandsch-Indisehe 
belastingen historisch zecl' goed geîundeerde heffing en 
de Regecring stelt el' Pr\js op dat deze belastin~ ook wordt 
gE:!Iheven op een voet, die ook TIlct de belangen \'au de belastin.g. 
pliehtigen strookt. Daarom wil de Rc!(eCl·ing gaarne de toe
zegging doen, dat Zij te zljner tijd - ik kan niet zeggen, of 
het zal zijn over 3 jaar of bUv. OVCI" 2Y2 jaar, maal' in ieder 
geval zal het zijn geru imen tUd vóór den aanvang van het 
tijdvak 1943/19{7 - overleg zal plegen met de daarvoor 
geëigende instanties van belanghebbende zijde. 

De Voorzitter : Rim'mede zUn de beraadslagingen in twee· 
den termijn, ook van de zijde der Rcgeel'ing beëindigd, zood at 
tot stemming kan worden overgegaan, 

De artikelen 1 tlm 6 der ontwerp-ordonnantie worden 
achtereenvolgens zonder hooi:dclijkc stemm.\ng aangenomen. 

De Voorzitter: ,\Jvorells de rindstemmillg te doen plaats 
hebben, st rl ik "001' <.1(' l('drl1, die da;II'\' :111 gebl'uik \\'ensehen 
te maken , de ge!rgrllheid tot steill/lloti\'rel'ing' open. 

De heel· Verboom: Mijnhee r de Voorzitter! Ik ben den 
geachten Regeeringsgemaehtigde zeer erkentelijk VOOl" de zeer 
uitvoerige uiteenzetting dool' hem in tweeden termijn gegeven. 
Zeer tot mijn split kan ik mijn stem echter aan de ontwerp
ordonnantie niet geven, en wel omdat daarin geen rekening 
\\'ordt gehouden met de invloed v::tn dc' clcvaluat\c en dicnten· 
gevolge naaL' mijn o\'Cl'tuig'illg' aan den fiscus tekort wordt 
grdaan. 

Ik ben in hct algelIIrelI, I1IHIl' lIl en weet, VOOL' zoo laag 
mog-elijke lasten, maal' aan den anucl'ell kant meen ik ook, dat 
WlHlIlCCL' cen hepanlde heffing' cenmaal is v~lstgesteld, zij ook 
volkomen naar billijkheid moel wOl'den gche\·en. ' Vannem' ik 
een en andcl' echter vluchtig- narrken en daarbij uitga van een 
dcvaluatic prl'('cntag'e \'an l'ol1d 20, kon ik tot de conclus ie -
juist, omdat het hiel' betl'eH een heffing naar opbrengst en 
Iliet ecn heffing naar winst - dat lil het cel'ste jaar den fiscus 
ruw herekend 16% ; in het tweede jaar ]2% j in het derde 
jaar 8% en in het vierde jaar -t% wOl'dt tekort gedaan. 

Om deze reden zal ik tegen de ordonnantie stemmen. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen, onder aant.eckelling, dat de heer Verboom 
geacht wil worden tegen t.e hebben gestemd. 

De Voorzitter : A n n deo I· dei s d e b e h a n d e-
1 i Il g van cl eon t WeL' p. 0 r cl 0 n n a n tie tot w ij_ 
ziging en aanvu lli ng van deBedrijfsregle_ 
men Mer rin ~ ~ 9 ~iI 9 P n P IJ tie ~ .. '(O 11 cl. 81), a i s 
gewi,Jzlgd lJ Fota's van \Tljzlgingen (st . 5 
en 8). 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Bij 
den aanvang van mijn r ede mag zeker een woord' van dank 
worden herhaald voor de door de Regeering betoonde bereid
willigheid om den duur van de geldende ordonnantie tot 
1 Ja.nuari 1938 uit te strel<ken, waardoor ll et mogelijk is 
geweest voor de belanghebbenden om nader zich u it te sp re· 
ken over de voorli ggende ordonnantie, looals verschillende 
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Wijziging en aanvulling \"3n de Bedrijfsreglementeeringsordon.nan tie (Dnd. SI ) . 

(Van Helsdingen. ) 
hunner dan ook hebbellj gedaan., terwijl de leden van ons 
College meer gelegenheid kregen om deze zeer belangrijke 
materie tot voorwerp van diepere studie te makel1. 

Dank ook voor het overleggen van den tekst der bedrijfs
reglementeeringsordonnantie 1934 zooals zij na wijziging en 
aanvulling overeenkomstig de desbetreffende, bij den Volks
raad aanhangig gemaakte ontwerp-ordonnantie zal luiden. 
·Wanneer men daarop aanteekent - zooals ik hier met rood 
potlood heb gedaan - welke wijzigingen zijn aangebracht 
en ziet hoe bijna geen enkel artikel ongerept is gebleven, dan 
moet men erkennen de juistheid van mijn ter vorige bespre
king gemaakte opmerking, dat de Regeering evengoed een 
geheel nieuwen tekst ter behandeling aan den Volksraad had 
kunnen overleggen. Het znllen dan ook alleen praetisehe 
redenen ziju geweest, die het departement weerhouden bebben 
om een zoo voor de hand li ggend standpunt in te nemen. 

Alvorens tot mijn eigenlijke rede over te gaan eerst nog 
een paar redactioneele opmerkingen. 

Ten eerste is het minder elegant en weinig gebruikelijk, 
dat deze ordonnantie nu in twee titels is gesplitst, zonder 
dat elke titel aanwijst, <lp welk object hij betrekking heeft. 

Volgens de Memorie van Toelichting zou titel I nader moeten 
worden aangeduid met bet opschrift b.v. "Van de bestaande 
bedrijfstakken " en titel II "Van nieuwe bed rij [stakken ". 

Ik geei dezen titulatuur overigens gaarne voor beter. 
Ten tweede is door de Tweede Nota ,"an Wijzigingen de 

wijziging van art. la lid 1 sub a m.i. wat slordig aangebracht. 
Men heeft daar de woorden "tot voorzitter en" laten vervallen, 
maar verzuimt tegelijk den meervoudsvorm te wijzigen in 
het enkelvoud. 

a. za1 dus mijns inziens moeten luiden: 
"tot lid tevens secretaris wordt aangewezen een ambte

naar van het Departement van Economische Zaken. " 
Den meervoudsvoTlll acht ik hiel' - hoewel niet geheel 

foutief - toch zeker niet fraai. 
Overigens vraag ik mijzelf af, of die splitsing in twee titels 

eigen lijk wel volkomen gerechtvaardigd is te achten. Wel is 
juist, dat de tweezijdigheid der doelstelling verruiming van 
den considerans noodzakeHik maaktJ maal' de splitsin g in 
twee titels had daaruit m.Î. niet noodwendig beboeven te 
volgen. 

'~ij krijgen nu de eenigszins merkwaardige figuur, dat in 
artikel 18b wordt herhaald de toepasselijkheid van definities 
nit artikel 1. Niet toepasselijk zijn dan de definities a 
"bedrijf" en e "directeur)}. 

De laatste uitsluiting schijnt mij toeJ niet gemotiveerd te zijn. 
Het is waar" dat in de artikelen 18a - 18e geen sprake 

is van "directeur", maar: is niet te verwachten, dat in de 
regecringsverordening', waarvan in art. 18a sprake iSJ ook 
bevoegdheden of anderzins aan den directeur van Econo
mische Zaken worden toegekend, zoodat de overneming van 
de definitie sub e evenzeer op haar plaats zou zijn . 

In den betrekkelijken tekst in den aanhef van art. 1 
staat immers: 

'JVoor de toepassing van dezen titel en van de op 
grond daarvan vast te stellen uitvoeringsregelen wordt 
verstaan . .. ... .. .... enz." 

\Vil men de ir~deeling in twee titels handhaven - b.v. 
om praktische redenen - dan vraag ik mij af, of niet nog 
beter is, de indeeling in drie titels en aan de huidige titels I 
en H - di-e dan 11 en rn moeten worden - een algemeenen 
titel I vooraf, te doen gaan: IIAlgemeend Bepalingen ", waarin 
zouden zijn op te nemen: art. la, art. 13, art. 15 en art. 2 
lid 3. Vervallen zouden dan art. 18b, 18c en 18.. Maar 
dan zou tevens vaststaan, dat dool' een anderen opzet van 
de ordonnantie vermoedelijk de tweeledige indeeling over
bodig zou zijn geweest. Is overigens duidelijk genoeg het 
woord "bedrijfstak " ? Kan daardoor bij de toepassing dezer 
ordonnantie geen verschil "an mecning ontstnnn? 

Ik zal niet lang stil blijven staan bij de vraag, of deze 
ordonnantie een crisiskarakter heeft, ja dan neen. De Regee
ring ontkent dit uitdrukkelijk. Toch zijn er mijns inziens 
artikelen en g'edeelten uit de Memorie van 'l'oelichting aan te 
wijzen, die aantoonen, dat zij toch een product is van de 
crisis-omstandi gheden. Jk wijs bv. op art. 2 (1) en in de 
Memorie van 'l'oelichting op blz. 8 lid 3. Anderzijds wijst de 
wijziging van art. 19 lid 2, het wegvallen van de termijn
bepaling, erop, dat de Regeering een llleer duurzaam karakter 
aan deze regeling wil geven. Daardoor heeft de ordonnantie 
een min of meer tweeslachtig karakter. 

Van meer belang is de vraag, of in deze ordonn.antie een 
poging te vinden is om te komen tot een zekere JJ ordening" 
van het bedrijf. Met zekeren schroom bezig ik hier het woord 
llordening" omdat er telkens verschi l van meening bestaat 
over de draagwijdte van het begl·ip. Als wij - de C. S . P . 
ons verzet richten tegen den te sterk inclividnalistischen en 
daardoor chaotischen inslag die OllS geheele bedrijfsleven 
ons geheele productiestelsel - onder de werking van de 
oud-liberale ideeën,-Iheeft gekregen waardoor alle organisatie 
van het bedrijf - vroeger verwerkelijkt in de gilden, maar 
door de rücksichtlose afschaffing, zonder een enkele poging 
om ecn andere l'egeUng daarvan te stimllleeren - volkomelI 
zoek is geraakt, dHIl js dit niet omdat wij die ordening wen
schen J,van boven af", van de overheid, die daardoor een te 
groote bemoeienis krijgt met het bedrijfsleven en zoodoende 
gerechte vrees ontstaat dat het bedrijfsleven in een zeer on
gewenscht keurslijf wordt geregen, maar dan bedoelen Wü 
met het begrip "orderung JJ een bedrijfsorganisatie van JJOMel' 

op", uitgaande vau het , bedrijf zelf, gesanctionneerd door de 
overheid. 
~u yerli es ik geen oogenblik uit het oog dat in deze IH biele 

Indische toestanden van een zoo bedoelde 'Jol'dening van onder 
op" nog niet vcel,komen kan, de moeilijkheden zijn hier te land
de véél en véél grootcl' dan in Nederland met zijn geconsoli
deerd bedrijfsleven en zijn veel minder gecompliceerde bevol
kingstoestanden. 

El' zal hiel' nog veel initiatief van de Regeering moeten uit
gaan, dat stimnleerend werkt op het partienlier initiatief, dat 
leiding geven moet aan pas-ontlnikende beseffen in die 
richting in het maatschappelijk leven. 

Daarom is een ordening, als het hiel' liggende ontwerp wil, 
ook zeel' wel te aanvaat'den, als daar maar uit blijkt een 
streven om dat particuliere bool'ijfsinitiatief te stimuleeren, 
aan te wakkeren tot eigen ordening - zij het oooer supervisie 
van de overheid - maar dan toclh met. onthouding zooveel 
mogelijk van directe overheidsbemoeienis. 

(De heer Van M ook, directeur van Economische Zaken: 
Dat is bij de toepassing steeds gebeurd.) 

Voldoet nn de ordonnan tie aan deze eisehen j Vooralsnog kan 
mijns inziens geen sprake zijn van een organisatie van het 
bedrlifsleven, in dien zin, dat het bedrijf zelf als eenheid ge
zien, zoowel door arbeid, kapitaal als ondernemerschap wordt 
geregeldJ hetgeen vooralsnog met nog grootere moeilijkheden 
te kampen zou hcbben. 

Maar een bedrijfsorganisatie van ondernemers, die het 
productievermogen en de uitbreiding van oude en vestiging 
\'an nieuwe bedrijven beheerscht, is mijns inziens wèl moge
lijk. Dat blijkt trouwens uit de - zij het nog betrekkelijk 
korte - ervaring van deze ordonnantie. 

En ze is wenschelijk : nog vCl'sch liggen in het geheugen 
de schadelijke gevolgen van een teugellooze uitbreiding van 
het productj c~appal'aat, zonder rekening te houden met de 
enorme uitbrciding van de afzetmarkt, met slechts tijdelijk 
karakter, waarvan met vrijwel wiskundige zekerheid was vast 
te stellen, dat groote afzetgebieden ons weel' zouden ont
vallen. Ik denk b.v. aan de suik erindustrie. 1Ifaal' ook VOO I' 

de binnenlandsch e en nog meel' beperkte "locale" markt 
geldt hetzelfde. Ook hiel' dre igt de volkomen vI'ijheid \'an 
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Wijzigin g' ell aanndling \-an de Dedl'ijfsl'eglamcntccringsordon.nalltie (Onel. S J ). 

(Van Helsdingen. ) 
vestiging van nieuwe bedrijven, of uitbreiding van bestaandf> 
het bedl'Ufsleven geheel te ontwl'ichten tot schade ook van de 
gemeenschap. 

Zij kan tot gevolg hebben een tcugelJoozc conclIlTent ie mot 
nl'bl'aakpl'ijzcn en dus uiteindelijk Illet veel kapitaalsverlies -
waarop de lUcmol'ic van 'foelichting op meer dan één plaats 
den vinger legt - maar zij kan ook tengevolge hebben een 
:-;tccus UU\ll'llcl' worden van uc prijzen. Ecn typisch staaltje 
h iel'va" gaf destijds de hoogleeraal' Charles G ide in zijn be
kend handboek del' staat huishoudkunde, hoczeel' tot schade van 
de gemeenschap door ongebreidelde bedl'ijfs\'cstiging de prijzen 
kunnen stijgen. Zestig jaren geleden was in Parijs 1 bakkerij 
op 1800 inwoners, 30 jnren geleden 1 op 1300 inwoners, Lyon 
had 1 bakkel'ij op 500 inwoners en St. Elienne 1 op 380 in
wonel'S. De steeds inkrimpende afzetmogelijkheid voor iedere 
bakkerij, die toch ook bestaan moet, - naast uiteraard 
andere oorzaken - had tengevolge, dat de. brQodprijzen 40% 
boven dell normalen pl'oducticprijs lagen. l\{aar ook al zou 
deze prljs\'cl'hooging niet he~ gevolg daarvan zijn., ongebreidel
de vestiging moet noodzakelijk tengevolge Ibebben verslechte
l'ing vun de positie dcl' ondernemers. 'Vaarheid blijft nu Poeu
maal de ouele Neelerl<1l1elsche spreuk: "Veel varkens maken de 
spoeling dun" en hel is zeker gewcllscht, dat vestiging van 
kleine sooL·tgel(jke bedrijven, indien daartoe geen noodzaak 
beslaat tengevolge van consurnptietoename, of ook uitbreiding 
van bcclrUYCIl, welke andere besj"aunde bedrijven met onder
gang bedreigen, wordt tegengegaan. 

Is het niet notoil', dat de positie yall bonafide radiohande· 
Inecn, dic yolkomcn bekend zijn mot de techniek dol' radio· 
toestellen en in staat zijn hun klanten behoorlijk tc dienen, wel 
zeer ernstig bedreigd wordt door het feit, dat telkens opnieuw 
weel' l'adiotoestelvel'koopers opdoemen, die niet voldoende on
derlegd zUn en dus hun klanten niet behoorlijk "service" k-un· 
non geven, maal' in hoofdzaak volstaan met den verkoop van 
radiotoestellen 1 Zou hiel' een bedl'ijfsorganisatie niet op baar 
plaats zUn, die het geheelc consumptieterrein o\'erziet en met 
toepassing van het )o\'on en laton leyen 11 de bedl'ijfsmogelijk. 
heid regell j 

(De hccl' Th am l' in: Dat is toch geen bedl'ijf?) 
Het is een VOl'm van bedriif; ik begrii I) heel goed de opmel'

king, die ons geacht medelid hier anaakt, maar dit is alleen 
een voorbeeld, dat op het oogenblik wel heel steDk spreekt. 
Natuurlijk dreigt dan het gevaar, dat ,het bestaande corps van 
ondernamCl'S eon monopolie voor .zich schept en uitbreiding 
onmogelijk maakt en consumptietoename ziet te verwerken 
door uitbreiding van eigen bedrijf in plaats van nieuwe gega· 
d igden toe te laten . 

Een gevaal', dat destijds ook in het gildewezen bestond, 
maal' dat zUn correctief vond - althans gedeeltelijk - in het 
z.g. leerling-wezen, dat instaat stelde om nieuwelingen in de 
bed rijfstak op te nemen, nadat ze de meesterspl'ocf hadden 
ufgelegd, wll:1ruit bleek, dat zij het dool' hun gekozen bedrijf 
beheel'schtell. Waal'mede ik allerminst wil zeggen, dat wij 
7.ondcr meel' naar de gilde·ol'ganisatie tcrugmoeten. 

Daarmede betreed ik een terrein, dat in deze ontwerp· 
ordonnantie in het geheel niet wordt besproken, in hoeverre 
n.l. de vestiging van nieuwe bedrijven afhankelijk kan 
worden gesteld - zooa1s in Nederland geschiedt - van be· 
paalde vestigingseischen, welke immers ook een waarborg 
7.ijn voor al te snelle cn ongemotiveercle ~ uitbreiding. 

In 1\cderland gaat men te dezen opzichte wol heel ver. Daar 
is 0.111. een middenstandsdiploma ingesteld, waarvoor ten aan· 
zien van eenige algemeene eischel1, voorschl'iften worden 
gegeven voor boekhouden, handelskennis, handelszaken, wets· 
1,cnnis, Nedcl'lanc1sche taal, handelscorrespondentie en de 
grondbeginselen van de moderne bedrijfsleer, waarvan ik een 
kOl't overzicht, ontleend aan het periodiek "Infol'ma" van 
October j .l. gaarne in een noot van de I-lanc1eling-cn zag op· 
genomen, indien U, )Iijnheel' de Voorzitter, mij zulks toestaat. 

De Voorzitter : Daartegen bestaat geen bezwaar. 1) 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheel' de Vool'zitter! Daar
naast worden dan nog vakeischen gesteld, d ie dool' de vakbon· 
den worden bepaald . 

Ik zou voor Indië stellig niet zoover willen gaan. Indië is 
daarvoor nog niet rijp, maar iets in dien geest zou toch wel 
kunnen \~orden gedaan. Het stellen van eenige, zoo matig mo
gelijke, eLsehen van vakkennis is toeh waarlijk - zelis in het 
belang van den nieuwbakken "ondernemer" - geen over· 
bodige weelde. Het is toch eigenlijk ontoelaa~baal' te achten, 
dat - zooals hiel' te Batavia geschiedde - een Inlandel', -
het gaat uiteraard niet om deze bevolkingsgroep j ten aanzien 
\'an EUl'opeanen ware het volgende even ontoelaatbaar te achten 
- nadat achtereenvolgens een smederij eu een fictsenl'epal'atie· 
atel ier waren misinkt, ovel'ging tot het drukkel'S'Vak. De gL'oote 
dl'ukkel'ijen zullen uitel'aard vau zulk gedoe geen last onder
vinden, maar wel de kleintjes, die vaak toch al een moeilijk 
bestaan hebben. 

Mijnheel' de Vool'zitter! Tel'ugkomende op het kal'aktel' 
van deze ontwerpwordonnantie, kan ik niet zeggen, dat zij 
de dool' mij bepleite "ordening vau onderop" stimuleel't. 
Haal' tweeslachtig karakter komt herhaaldelijk voor den dag. 
De RegeeL'ing zegt, dat de reglementeering ni et zoo ver be
doelt te gaan,: 

, ) 

"dat ook die ondel'linge verhoudingen door allerlei 
dwingende voorschriften worden geregeld; zij biedt 
slc('hts, ooor de meest Ycrstol'ende elementen uit de 

VESTIGINGSEISCHEN. 

In verband met de invoering van de Wet op de Vestigina van nieuwe 
bedrijven geven wij hieronder do eï.schen die gesteld worden voor het 
middenstandsdiploma. De vakeischcn zullen door de vakbonden nader 
bekend gemaakt worden. 

Bock110uden. Vaardigheid in het voeren van een eenvoudige admini· 
stratie volgens de methode van het z.g. uitaebreid enkel boekhouden. 

Hande1skp/lnis. Eeuigp. kenni~ vau de wmnt.iCR bij in· (ln verkoop vun 
goederen, Illslllpde van de orgnnislltie van den handel in het algemeen . 

. Eenige kennis ,'an het bank- en cred ietwezen, in het bijzonder van het 
:'hddcnstnndsbankwczen, alsmede van het binnclllandsche betalingsverkeer. 

Eenige kennis nlO het verkeerswezen. 
Eenige zeer algemeene kenn'Ï.s vau verzekeringen, vOOr het bedrijfsleven 

van belang. 
Ke,~nis van. de organisaties op middenstandsgebied en "an de vertegen· 

woordlgende hchamen, voorzoover voor de middenstand vun belang. 
Handelsrekenen, Kennis en vaardigheid in het maken vlln eenvoudige 

berekeningen, welke met de onder Handelskennis irenoemde onderwerpen 
samenhangen. 

Met name moeten h'iertoe worden gerekend: 
a. berekeningen in dAn goederenhandel; 
b. kostprijsberekening i 
c. het lezen van een rekening·courant; 
(1. eenige vaardigheid in omrekenen van buitcnlandscll geld; 
c. enkelvoudig interestborekenin~. 

Wetskennis. Eenjge kenn'is van de overeenkomst in het algemeen en 
van de meest voorkomende overeenkomsten. 

Eenige kennis vnn voor het middenstandsbedrijf belunarijke belasting
wetten. 

Eenigc kennis van de \'ennootschnpsvormell, van coöperatieve en andere 
vereenigingen. 

E E'uige kennis vun het eigendomsrecht, vnn pnnd en hypotheek, prefefCn
t ie en recht van terugvordering. Ecnige kemtis van de wettelijke bepa
lingen omtrent faillissement en surcéauce van betaling en omtrent de 
diverse soorten van handelspapier. 

E enige kennis van de voornan.mste wettelijke bepalingen, welke voor 
het middenstandsbedrijf van beteekenis zijn, 

Kennis van de wetten, welke meer in het bijzonder betrekking hebben 
op het middenstandsbedrijf. 

Nederlanclsche T(Utl en HnndelscorreslJO'Hlentie. Eenigo vaardigheid 
in het stellen van cCll\'oudige handelsbrieven. 

Kennis van de Ncdcrlandsche taal, blijkend uit zonder grove fouten 
opnemen "un dictée. 

Grondbeginselen van moderne bedrijfsleer. 
a. Eenige kennis van de aliremeone begrippen, VOorZoo\·cr voor hot mid· 

denstandsbedrijf vnn belang. 
b. Eenige kelluis van reclame· el\ ,·erkoopkunde. 



108 

13de VERGADERING - DINSDAC 14 DgCElVlBER 1937. 

Wijziging en aanvulling yan de Bedrijfs reglementeeringsordol1nantie (Ond. 81 ). 

(Van Helsdingen. ) 
situatie weg te nemen, gelegenheid aan de bedrijven om 
waar noodig, tot coördinatie, behartiging van gemeen· 
schappelijke belangen, te geraken." 

Een beginsel, Mijnheer de Voorzitter, dat ik warm toejuich. 
Daarin vooral zie ik de beteekenis van deze ontwerp-ordon
nantie voor een mogelijke toekomstige ordening in den door 
mij bedoelden zin, dat door de reglementeering de bedrijven 
gedwongen worden in coördinaat verband gemeenschappe
lijke belangen te behartigen, maat· dan niet tijdelijk, doch 
duurzaam. Dat is om zoo te zeggen de eerstc stap, die 
gedaan moet wordetlOm te komen tot een wezenlijke "orde
ning." 

Maal' de Regeering staat van die gedachte klaarblijkelijk 
vcrre. Zij heeft dat verdcrgaand doel heelemaal niet voor 
oogen. Immers anders zou Zij niet telkens weer bij de ver
schi llende reglemenleeringen gaan spreken over de al dan niet 
mogelijkheid van opheffing. 

Ook voor de toekomst is ectl ordening, een tot elkaar 
brengen van de soortgelijke ondernemers, behoorende tot een 
bepaalde bedrijfstak, zeel' gewenscht. De vraag of de ordon
nantie moet gehandhaafd blijven moet nict bepaald worden 
door de al dan niet uitbreiding van de markt. Door de zaak 
zoo te bezien blijkt wel hecl sterk, dat ten slotte toch de ordon
nantie meer wordt gezien als een product in crisistijd noodig, 
in tijd van terugloopende conjunctuur, met wegvallen van 
afzetmogelijkheden. 

)let zekere trots concludecrt de Regeering: 
"Het staat wel buiten twijfel, dat de bedrijfsregle

menteering steun geeft aan het streven naar gezonder 
\'erhoudingen en rationeelc pl'oouctieverdeeling in de 
betrokken bed rij [st.akken." 

Prachlig, MijnJleer de Vool'zit!.er, maar moet dit beginsel 
weer prijs worden gegeven, zoodra de opzet ruimer wordt, de 
prijzen weel' mcer loonend zUn geworden ~ 

Is het juist niet zeer gewenscht om het reeds verkregen con
tact tusschen de verschillende ondernemers te handhaven, 
daarvoor een goeden vorm te vinden, en een zoodanige organj: 
satie, dat allerlei Ibevoegdheden kunnen worden overgedragen 
aau een uit die organisatie gekozen instantie, die in eersten 
aanleg over uitbreiding van oude en vestiging van nieuwe 
bedrijven oordeelt! 

Mijn grief is - en daaruit vloeit mijn onbevredigd-zijn voort 
- dat iedere poging om in die richting werkzaam te zijn hier 
ontbreekt. 

Ik zou in de plaats van een commissie van deskundigen lie
ver hebben willen zien een bedrijfsraad - ik bedoel hier een 
bedrijfsraad in den zin, zooals ik zoo straks zeide, niet een 
dergelijke organisatie, waarbij de arbeiders medezeggingschap 
zouden hebben, want ik meen niet, dat wij al zoover zijn geko
men - een 'bedrijfsraad voor iedere bepaalde bedrijfstak, ratio
neel uit belanghebbenden samengesteld, die door zijn samen
stelling het vertrouwen van belanghebbenden geniet en die 
beslist over uitbreiding of nieuw-vestigin g. ~.faal' dan zou 
uiteraard geen sprake mogen en h-unnen zijn van leden, die 
zich laten beïnvloeden, zooals door J. C. van Ark, in de 
"Indische Graficus" van 1 September jl. wordt medegedeeld, 
en hetgeen een zeer ernstige smet werpt op de commissie. Hij 
sch reef : 

"Dat er op een lid-papicrhandelaar en machinehan
delaar, pressie is uitgeoefend, is een feit. Toen een 
verzoek van Ill\j om verandering van machines bij de 
commissie van deskundigen in behandeling kwam, heeft 
een dezer commissieleden ronduit bedreigd met intrek
king der aan hen te geven orders, indien zij voor zouden 
stemmen. 11 

Mijnheer de Voorzitter! Hier is een zeer ernstige beschul
diging uitgesproken over ontoelaatbare pressie. Is deze 
beschuldiging der Regeering ontgaan? gn zoo neen, heeft 
Zij naar dit feit een nader onderzoek ingesteld j Dat is 
volstrekt noodig, omdat dergelijke comm issies van deskun-

digen - zooals de Regeeritlg ze heeft ontworpen - het vet·
trouwen moeten genieten en anders haar adviesen waardeloos 
zijn. Voor verdergaande bevoegdheden - als ik ze zou 
willen toekennen - zijn ze dan uiteraard nog minder 
geschikt. Van de uitspraak vall een dergelUken bedrijfsraad 
moet dan natuurlijk een beroep op een hoogere instantie 
mogelijk zUn, b.V. op den rcglementeel'ingsl'aad of anders op 
het departement van Economische Zaken, of op den Gou
verneur-Generaal, na advies vall het departement. De thans 
geschapen figuur, dat het hooger beroep door den Gouver
neur-Generaal wordt uit geoefend op ecn beslissing van den 
directeur van Economische Zaken, die zelf n.b. weer als 
eenige adviseur van de Regeering optreedt in het hooge\'
beroep-procedure is loch wel wat eigenaardig. Die bedrUfsraad 
kan dan eventueel worden voorgezeten door een ambtenaar 
van het departement. Maa,' op die wijze zou men de yolle 
verantwoordelijkheid op den raad hebhen gelegd en dit zou een 
prikkel te meer zijll om bU die beslissing een zoo objectief 
mogelijke houding Hall te nemen. 

Nn blij ven èn de commissie van deskundigen èn de pas 
in te stellen reglementecringsruad advies-instanties zonder 
meel' en blijft de ambtelijke bemoeienis van het departement 
even groot als voorheen. 

Ik betreur het, dat de oplossing van deze matel'ie niet in 
die dchting is gezocht. De ordonnantie zou voor mij te meer 
aanvaardbaar zijn geworden . Een volledige omwerking in 
den dool' mij gewenschten zin is uiteraard niet mogelijk, 
maar daarom te meer voel ik er niet vaal' om den beperktelI 
tijdsduur aan deze ordonnantie te ontnemen. Veeleer wensch 
ik dien beperkten duur met het doel, dat tegen het einde 
de Regeering ernstig overwege of wellicht dool' anderen 
opzet het dool' mij uitgestippelde - en toch eigenlijk ook 
door de Regeering beoogde doel: coördinatie van onderne
mers tot beter belangenbehartiging - beter kan worden ver
werkelijkt. 

Tegen deze ordonnantie heb ik overigens nog andero 
bezwaren. 

De Regeering rept telkens over een bestaanden noodtoe
stand ten gevolge van verminderden afzet. Bij het bepa len 
van de vraag of el' een noodtoestand is, moet mijns inziens 
allereerst worden nagegaan of de afzet van bedrijven hiel' tf' 
lande min of meer belangrijk wordt ingeperkt dool' andere 
factoren, die - waren Z\j weggenomen - d e productie-moge
lijkheid voor Indische bedrijven aanmel'kelUk zou hebben 
versterkt. 

Ik noem ten eerste, sluiting van de buiten landsche COI1CUl'· 

renti e. "Yant alvorens men ertoe overgaat om de bestaans
mogelijkheden aan meerdere belanghebbenden hiel' te lande 
te ontnemen, of voor hen te beperken, is het zeker van belang 
- ook met het oog op de betalingsbalans - na te gaan of de 
concurrentie van buitenlandsche bedrijven niet kan worden 
beperkt. 

Ik doel hiel' niet in d'e eerste plaats op protectie van de 
Indisc he bedrijven, maar op het breken van een sleut', van 
gewoonte, welke zonder veel bezwaa r kan worden toegepast. 

Ten aanzien van de drukkerijen heeft de Vereeniging van 
werkgevers in het Drukkersbedrijf reeds meermalen daarop 
aangedrongen, te beginnen met Februari 1933. Maal' het heeft 
niet mogen baten. En soortgelijl<e opmerkingen hl het 
Gedelegeerden-verslag vinden al evenmin gerede gehoor. 

De Memorie van Antwoord ma~ü:t zich mijns inziens van 
deze aangelegenheid toch wel wat al te gemakkelijk af. Zij 
zegt, dat de hanteerin g van een dergelijken maatregel wel 
uiterst moeilijk is, maar laat na nader aan te geven waarin die 
moeilijkheden gelegen zijn. Het is mijns inziens onjuist te 
zeggen, dat deze m.oeilijldheid valt "goeddeels builen hel 
kader van hetgeen met de bedrijfsl'eglementeering recht
streeks te bereiken. valt en kan worden nagestreefd ", omdrut 
de al dan niet gerechtvaard igdheid van de toepassing d'ezer 
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reglementem'ing op het drukkerij bedrijf goeddeels staat en 
valt, dat blijkt telkens weer uit de Memorie van Toelichting, 
met de vraag, of Cl' ecn overcapaciteit bestaat en deze weer 
voor een deel beheerscht wordt door de vraag, in welke mate 
mell \-an de buitcnlandscho concuITcntic gebruik TllHul.::t . 

Om mij nogmaals te bepalen tot de drukkerijen. Kan niet 
worden voorgeschreven dat maatschappijen, firma's, toko's die 
hiel' te lande hUil g;eld verdienen, de drukwerken welke zij 
behoe"en ook hiel' bestellen 1 

Het moet ui tgeslo ten zUn, dat men I\ijn nOl'male drukwerk 
bestelt in Japan, China of Nederland, wanneer het hiel' moet 
worden gedistl'ibueerd. De filmmaatschappijen zenden groote 
massa 's reclamemateriaal voor hun films. 'Vaal' zij behoor
lijk verdienen aan den verhuur hunner films aan de bioscoop
exploitanten, is het alleszins redelijk dat in voel' van dergelijk 
drllkwerk wOl'dt verboden en de filmimporteurs en bioscoop
exploitanten verplicht worden hiel' tc land e hun drukwerk 
te bestellen. ~rnal' ook het gouvernement ga hierin voor. 
Nog steeds worden postwanl'den in Nederland gedrukt, waar 
zij even goed hiel' te lande kunnen worden aangemaakt. En 
kan de Regccring opgeven, hoevele drukwerken, bestemd 
VOOl' het lnlandsch en EUl'opcesch onderwijs, nog steeds dool' 
het J ndische gouvernement worden opgedragen aan Neder
landsche dl'llli:kel's'? Een misstand, waaraan dan toch zoo 
spoedig mogelijk een einde moet worden gemaakt. 

Nog dezer dagen ontving ik een aanbieding vanuit Holland 
VQOL' het aanmaken van sluitzegels en nc1l'esstl'ooken, die 
zeker evell goed en goedkoop hiel' te lande kunnen worden 
geurukt. 'Yaat'om zou cic Rcgcel'ing in dit opzicht Iliet meel' 
actief kunnen zijn? Ten aanzien van deze zaken za l toch zeker 
niet behoevcn te worden gevreesd, dat politicke handels\'er
cll'flgen zich tegen een dergelijke beperking van den invoer, 
speciaal ten aanzien van gedrukten, zullen verzetten . 

In de tweede plaats iets over de sluiting van de gevangenis
drukkerijen. Ook hierop is al meermalen aangedrongen. De 
Regeel'ing heeft herhaaldelijk verklaard, dat Zij deze druk
kcrij('Jl niet kan missen uit paeclagogisch opzicht en om nan 
dl' p;c\'angcllell wnt reiiel wt:'k te O'C\'PIl tL' I'wijl zij als he t 
ware voor maatschappelijke bedl'ijv~n w~l'den l~laa~:gem'<lakt. 

Ik wil niet ontkennen, dat in deze l'edencering een waar
heidselemcnt schuilt, maal' is dit allemaal niet meer theoreti
sche beschouwing dan practische ervaring1 Beschikt de Re
geering ovcr statistieken, hoeveel van de in de gevangen i sen 
opgeleidcn in 11et maatschappelijk leven ook werkelijk dé func
tie uitoefenen, welke zij daar hebben geleerd 1 In Holland 
schUnt de toestand al precies hetzelfde te zijn, dat de druk
kerijen klagen o\'er de gevangenisdrukkerijen, Het Grafisch 
Weekblad, aangehaald in de Indische Graficus no. Hen 15. 
herinnert ook aan de meermalen herhaalde pogingen om daa~ 
te lande de ge"Hngenisdrukkerijen opgeheven te krijgen ten 
behoeve van het grafisch bedrijf. Daal' wordt een beroep ge
daan op het oordcel van den oud-rechter Mr. J. F. J. De Jongh 
(Nicnws van den Dag "an 22 Juli 1937), die rondweg erkent, 
dat het een fictie is, dat iemand die in de gevangenis het boek
binden geleerd heeft, daarmede later zijn brood zou kunnen 
verdienen . Zijn practijk wees uit, dat in de dertig jaren dat 
hij hierrnedc te maken heeft gehad, hij erin geslaagd was èèn 
gewezen gevangene met kunst en vliegwerk op de been te hOll~ 
den cn hlj hem met behulp van al zijn relaties en met VOOl'~ 

schotten zoover heeft kunnen krijgen, dat hij een zaakje kon 
oprichten . Laten er dan nog eenigen meer tussehendoor zijn 
~eloopen, l'echtvaardigt dit magere resultaat, dat deze wijze 
van concurrentie van het particuliere bedrijf wordt bestendigd 1 
Concurrentie in zooverre, dat het daar voor het land gedrukte 
wellicht aan de particuliere drukkers zou worden gegeven 1 

Het is zelfs dc vraag of liet denkbeeld, de gevangenisdrl1k
kerij en om te zetten in typografische scholen, zooa18 de vcr· 
ceniging in haar request suggereerde, wel aanvaardbaar is. Niet 
om de reden, dool' een der bladen genoemd, dat een dergelijke 

Handelingen, Zittingsjaar 1937-1938, 

oprichting een middel zou zijn om de loonen vall het El1ropeesch 
personeel oog meel' te drul,ken (Koerier) - dat kan en mag 
nooit een nl()tief zijn om aan de inheemschen cen middel tot 
bestaansvcl'kl'ijging te ontlhond'cn - maar ont dezelfde over
wegingen. door Mr. De Jongh geuit, dat in de practijk zal 
blijken, dat die opleiding alleen maal' voor de verstokte reci
divisten tastbaar baat zal brengen en de overigen na een 
kOl'tstondig vcrblijf de opgedane kennis wcer spoedig zullen 
vergeten, hetgeen de :àfemorie van Antwoord ook onomwonden 
mededeelt, terwij I het zeel' de vraag is, of zij met In1l1 an.teee
dentcn aanvaardbare sollicitanten zijn, waal' de mogclijkheid 
tot o.a. diefstal in dc dl'l1kkerijen wel zeel' groot is. 

Een bepaalde fout acht ik, dat de eontingenteering niet 
zal worden toegepast op de kleine bedrijfjes, dat althans 
de tekst van art. 2 lid 2 de mogelijkheid van uitsluiting 
mogelijk maakt. 

Met de contingenteering van de drukkerijen met een 
capaciteit beneden de 300 m2 pel' uur wordt dool' mij aller
minst Iieoogd haal' bestaan onmogelijk te maken . Met de 
Regeering ben ik het eens, dat dit moet zijn uitgesloten. 
Het klemmend betoog van de Perasaan Kita, dat opkomt 
tegen de clenigrcerende kwalificatie "bloedzuigers I, dool' de 
Javabode op deze bedrijfjes toegepast, acht ik volkomen 
gegrond. ~Iet haal' geloof ik, dat deze bedrijfjes recht van 
bestaan hebben, omdat de kleine man eerder bij zulke 
drukkerijen zijn dl'ukwerk zal bestellen dan bij de grootere, 
die niet alleen prijzen aanleggen, welke voor zijn draagkracht 
veel te hoog zijn, maar ook dool' haal' sfeer zeker den kleinen 
man niet op zijn gemak doen ZijII. Zij hebben en houden 
hilar eigen klantelI, clie de andere cll'ukkel'tjcn niet zullen 
begunstigen, 

Maal', ook deze kleine drukkerijen moeten worden be
schermd tegen telkens opkomel'1de kleine bedrijfjes, tegen 
beunhazen, die hun klanten aftroggelen. Ik noemde r eeds 
in een ander verband het voorbceld van den lnlander, die 
eerst een smederij, toen ecn fictsenrep3ratie~atelier en ten
slotte cen drukkerij entameerde. 

De \Tljlating' kan - en zal ook - tril g'cvolp;e hebben dat 
deze cl l,ltkkel'ijtjC's ongehinderd worden opgericht en ook dat 
moet wonlclI \'oorkomen. Ook zij hebben recht op be
scherming. Op ('en klein plaatsje zal bestaansmogelijkheid 
zijn VOOl' cen of twee. van (]jc dl'ukkerijtjes, maar, als cr mor
gen cen derde bijkomt, wOI'dt het wellicht ecn noodlijdend 
bestaan voor alle drie. 

Dat d it gevaar volstrekt niet denkbeeldig moet worden "e
aeht, blijkt uit het il1 de ~femorie van Toelichting medegc
deelde ten aanzien van de weverijen, waarvan die, met een 
outillage van 15 handgetouwen in zoo gl'oote getale werden 
opgericht, dat zij mocilijlcl1eclen dreigden te veroorzaken, zoo
dat de Regeering zich reeds verplicht ziet, om de grens lager 
te stellen, namelijk van een outillage van 15 terug te brengen 
op 5 handgetouwen. Zoo iets is ook bij de kleine drukkerijen 
te verwachten. 

Inbreuk op de regeling wordt ook gemaakt door de uit
sluiting van de Z.g, huisdrukkerijtjes door de omsdhrijving van 
het bedrijf in artikel 1 als een bedrijf "uitgeoefend ten aan ... 
zien van het publiek IJ. 

In het Gedelegeerden-verslag is daartegen bezwaar gemaakt. 
De Rcgcel'Îllg ulILwoonlt in haal' ~l\[elllol'ie \'an Antwoord op 
niet bevredigendc wijze (op artikel 1 Slib a) : 

"Nevenbedrijven, clie producten of diensten leveren, 
uitsluitend ten behoeve van een hoofdoJ1derneming, wier 
bedrijf zelf buiten de l'eglementecl'jng valt, behoeven lliet 
onder de reglemcnteering te worden gebracht. JJ 

Dit standpunt lijkt mij weitlig sociaal. Ook deze bedrijven 
- het Zijll meestal zeel' kapitaalkrachtige, die tot het op
richten van een eigen ~eclrijf overgaan, - moeten toepas
sen het "leyen en lat en leven" en niet, omdat. ze dool' een eigen 
drukwel'k~voorzieJ1illg een paal' duizend gulden meer winst 
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kunnen maken, een ander het brood uit den mond halen. Ook 
dit schijnt mij een uitvloeisel van de oud-liberale economische 
gedachte. Het is dan ook in de Javasche Bank te loven, 
dat Zij haar huisdrukkerij afschafte. 

De noodzaak der reglementeering wijst op een ongezonden 
toestand, waarop de Memorie van Toelichting ook reeds doel
de. Alles, wat kan medewerken, om daarin verbetering te 
brengen, moet te baat worden genomen. Onder de geldende 
regeling ·vallen zij wel onder het begrip "bedrijf"; als zij nu 
worden vrijgelaten, staat het dus iedereen vrij, een drukke
rijtje bij zijn bedrijf te trekken en daardoor de publieke con
sumptie te verminderen. 

Vooral de groote ondernemingen, handelshuizen of banken 
zouden wellicht door een eigen drukkerij in al hun drukwerk 
kunnen voorzien, maar moet dit nu worden aangemoedigd Y 
En dat doet eigenlijk de Regeering door de oprichting hier
van geheel vrij te laten. Bovendien wordt een prachtige 
gelegenheid tot ontdniking der reglementeering geboden. 

Het 'zal ook wel ~eer moeilijk zijn om 'huisdrukkerijen te 
betrappen op levering van drnkwerk niet ten behoeve van de 
hoofdonderneming. En indien zull,s toch gebeurt, wat doet men 
dan tegen den overtreder! Er is geen enkele sanctie voor. 
Artikel 14 voorziet daarin niet, tenzij men door een omweg 
tot strafvervolging kan komen: een huisdrukkerij , die aan der
den levert , is een bedrijf in don zin yan artikel IJ is een "ten 
aanzien van het publiek nitgeoefend bedrijf ", dat dns zonder 
licentie "ijn werkzaamheden uitoefent, ~onder de vereischte 
licentie van artikel 3 of de vergunning van artikel 4 en wordt 
d us getroffen door artikel 14. 

Het is dan ook volkomen begrijpelijk, dat alle betrokken 
drukkerijen zich tegen deze bevoorrechting verzetten en dat zij 
met name de vrees uitspreken, dat gewone drukkcrijhedrijven 
gemakkelijk door schijnkoop - koop bijv. met uitstel van de 
betaling der koopsom en met l'ec11t van wederinkoop tegen 
denzelfden prijs - het eigendom I{unnen worden van bedrijven 
of fabrieken, welke dan tot onbeperkte uitbreiding daarvan 
kunnen overgaan en bij opheffing der reglementeering als ver
sterkte drukkerijen in het strijdperk zullen treden - terwijl 
de anderen voor de uitbreiding aan allerlei belemmeringen .ge
bonden zijn, op die wijze zeer achtergesteld worden. 

Het is al evenmin duidelijk, waarom huisdrukkerijen van 
roomsch-katholieke gestichten en missiehuizen buiten de 
reglementeering moeten vallen. 

Het is al evenmin mijn bedoeling - zooals mijns inziens 
ten onrechte door cle Koerier van 5 October wordt beweerd 
en waaraan ook in het Gedelegeerden-verslag uiting wortl! 
gegeven - om deze drukkerijen ten bate van eenige groote 
confraters den hals om te draaien. De bestaande moeten een 
licentie hebben, wOl'den in hun productie gecontingenteerd 
en in ieder geval, wat de uitbreiding beL1'tlfL, aan bauden 
gelegd, maar vooral de uitbreiding van het aantal huisdruk
kerij en warde voorkomen. En dat is yoor de bestaande 
drukkers van groote beteekenis. Ik heb er desnoods geen 
bezwaar tegen, dat de bestaande huisdrllkl<crijen voor haar 
thans geldende volle capaciteit in eigen productie worden toc~ 
gelaten, mits maar de vrijheid om nieuwe huisdrukkerijeu 
op te richten aan banden wordt gelegd. Ik verzoek de Re
geering daarom dringend, deze zaak nog eens in ernstige 
beschouwing te nemen. 

Ten aanzien van de prijsbepaling verheug ik mij, dat de 
Regeering zoo nadrukkelijk afwijst de suggestie van het Ge
delegeerden-verslag om als basistarief vast te stellen het voor 
de Federatie van Drukkerspatroous vastgestelde tarief. Deze 
mag dan in haar rekcst vermelden, dat zij het tarief: 

"zelfs tegen hooge kosten door een vooraanstaand 
acconntantskantoor heeft doen nagaan en (dat) volgens 
dit accountantsonderzoek het thans geldende minimum
tarief dier Federatie (slechts) een "matige" winstspeling 
inhoudt" 

(Weyer.) 
het staat voor mij daarom heelemaal nog niet vast, dat dit 
tarief inderdaad bruikbaar is. 

Ik laat nu daar de beschuldigingen elders maar ook in 
het Gedelegeerden-verslag tegen deze federatie en haar leden 
geuit, dat zij zelf 

"een slecht voorbeeld geven door op volkomen wille
keurige wijze hun prijzen te berekeneu, den eenen keer 
ver boven en den anderen keer beneden het tarief" 

een beschuldiging welke ik zeker niet bevoegd ben, noch te 
bestrijden, noch te bevestigen. Voor mij ligt deze zaak anders. 
Wat zijn de kosten geweest, welke bij de vaststelling van 
het basistarief als grondslag hebben gediend f 

Welke overheadkosten zijn daarbij aangelegd j Welke traete
menten aan de directeuren en andere leiders zijn in beschou
wing genomen ~ 

Elders is met zekere sneer gespl'Oken over gl'oote inkomens 
van directeuren vall groote drukkerijen, die hen in staat stellen 
bungalows met vliegvelden er op na Ie houden, of koelinstalla
ties op hun kantoren, of schitterende landhuizen, of luxe auto's 
enz. Mijnheer de Voorzitter! Ik laat al dergelijke opmerkingen 
daar, 'mam' vaststaat, dat de tractementell, de te "erlecnen vcr
loven, en niet het minst de op het 'bedrijf drukkende meer of 
minder groote bankschulden, welke een grootc uitbreiding van 
eigen bedrijf Ol aankoop vall een aanverwant bedrijf, met den 
jaarlijks terugkeerenden rentelast een zóó grooten post van uit
gaven uitmaken, dat noodwendig daardoor de basisprijs veel 
en veel te hoog wordt. De kleinere drukkerijen, welke in hoofd
zaak ,verken met hier te lande geworven personeel of éénmans
bedrijven zijn van al die groote o .. kosten vrij en kunnen daar
om vaak werken tegen prijzen, welke wellicht door de groote 
drukkerijen als afbraakprijzen worden beschouwd, maar het 
daarom nog niet zijn, jntcgendeel) de betreffende ondernemers 
nog een mogelijke, dikwijls zelfs zeo l' goede winsL leveren. 

Daar komt dan nog bij het argument, dat de Regeering zelf 
reeds naar voren bracht, dat "een basistarief voor drukwerken 
vrijwel onmogelijk is vast te stellen in verband met het sterk 
gedifferentieerd karakter van het product ". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom aan het einde van mijn 
betoog. Uit hetgeen ik gezegd heb, blijkt wel, da:t deze ordon
nantie mij lliet kan bevredigen, omdat ze het oorsprmü;:elijk 
door de Regeering gewilde doel, de coördinatie der bedrijven 
slechts zeel' onvoldoende en niet duul'zaam bevordert, ma:n' 
ik zal, als aan enkele van mijn bezwaren wordt tegemoet
gekomen, mij niet tegen de totstandkoming van deze ordon
nantie, zij lJet met een beperkten tijdsduur, vel·zetten. 

De vergadering wordt te 10.55 uur v.m. geschorst en te 
11.25 uur V.IU. hervat. 

De heel' Weyer : Mijnheer de Voorzitter! De schl'iftel Uke 
behande1ing van de ontwerp-ordonnantie, waarbij de bedrijfs
reglementeering wordt gewijzigd en aangevuld, heeft mij niet 
kunnen bekeeren tot een enthousiast voorstander van dezen 
'Vorm van regeeringsbemoeienis op het terrein van het be
drijfsleven. Het heeft geen practisch nut het principieele 
debat, dat in 1934 over dit onderwel"jJ . is gevoerd en waaraan 
door mij is deelgenomen, thans te heropenen. Ik volsta daarom 
met te verklaren, dat ik de bedrijfsreglementeering niet an
ders kan zien dan als een noodzakelijk kwaad, zij het, dat 
ik de noodzakelijkheid van dit kwaad n.iet .in dezelfde mate 
kan aanvoelen en aanvaarden als de Regccl'ing blijkbaar 
doet. 

Nu de bedrijfsreglementeering wederom op de helJing 
staat, zou er wellicht aanleiding zijn na te gaan, of bij de 
toepassing daarvan de overheid alle voetangels en klemmen, 
welke op dit terrein verscholen liggen, wel omzeild heeft. 
Maar. Mijnheer de Voorzitter, voor mij staat VHst, dat in 
ieder geval de Regeerhlg in deze het goede heeft gewild, 
laat ik mij daarom niet verder verdiepen in de vraag, waar 
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en hoe gefaald is geworden. Waar het mij echter wèl om 
gaat, is om thans nogmaals en uitdrukkelijk de aandacht te 
vestigen op de bijzonder moeilijke taak, welke de Regeering 
zicll~el f, ook in de toekomst, meent te moeten opleggen, een 
taak, waarvan de noodzakelijke aanvaarding h.i. voortkomt 
uit de huidige economische verhoudingen en de bijzondere 
economische structuur van deze landen, 

H et zijn mI. de economische omstandigheden, welke een 
dynamisch beeld vertoonen. Het gaat hier niet om een situ
ti tie, welke eenmaal, omschreven zijnde, voor een reeks van 
jaren dezelfde blijft, het gaat hi el' om verhoudingen, waarin 
nls het ware bij den dag verandering kan optreden. 

H etgeen heden als onvermijdelijk te aanvaardeu valt, kan 
mOl'ge n overbodig, zoo niet schadelijk blijken, Het staat der 
Rcgeering vrij om op el k oogenblik, dat Zij meent, dat een 
bestaa nde wettelijke regeling ni et meer past, voorstellen in 
te dienen om een dergelijke regeling te wijzigen, ja zelfs in 
te trekkcn, maar het geldt hi er een wettelijke regelin g, welke 
dusdalllg diep ing"ijpt in de bewegingsvrijheid van de samen
lev in g, dat het toch alleszins gemotiveerd is om reeds bij 
voorbaat het tijdst ip te bepalen, waarop lliterlijk de behoefte 
cn dd'uS het bestaansr echt van een dergelijke regeli ng zal 
wor en getoetst aiJn de economische verhoudingen, waarin 
deze landen alsda n zullen verkoeren, Ik blijf het derhalve 
V3 11 overwegend belang vinden, dat de werkingsduur van 
deze ordonnantie slechts voor een bepaalde periode zal WOl'

elen vastgestelel, b.v, voor 3 :iuar. Aldus zal worden brl'e ikt 
dat bin nen niet al te langen tijd men Cl' zich automatisch 
rekenschap van za l ge\'en, of de regeling, zooals deze thans 
wordt voorgesteld, dient te worden gehand haafd, dan wel 
gewijzigd, eventueel ingetrokken. Ik vermag, Mijnheer de 
Voorzitter, niet in te zien de bezwaren, welke tegen het bin
den van de weJ'king van deze ordonnantie aan een bepaalden 
tijdsd uur worden in gebracht. 

Verschil in de kracht van de werking van deze r egeling 
onl slaat hierdoor niet en de Regeering heeft het toch in haal' 
e igen I~and, ZO? Zij straks meent, dat de bedrijfsrcglementeering 
nog nIet gemist l<an woeden, om tijdjg met voorstellen tot 
v.el'len~ing dam'van te komen. Het kan toch voor de Regee
rIng met anders dan een steun zijn wanneer Zij over eeniae 
jaren, in overleg en in samenwerking met den Volksraad 
tot de cOllcltlSie komt, dat de bedrijfsreglelllenteering niet 
gcm ISt ka u, resp. zoo en zoo gewij zigd moet worden. Hier 
prevalcer t de voorzichtigheid, welke bij de toepassing "e-
boden is. Q 

Dezelfde voorzichtigheid bepaalt de plaats welke straks 
bij dc toepassing de Algemeene Reglemente~ringsraad zal 
moeten in neme n. Voor de tegemoetkoming, welke de Re. 
gcering heetl betoond het betrekkelijke artikel dusdanig 
te wUzigen, dat het mogelijk zal zijn een par-tjculier p ersoon 
tot voorzitter van dien Raad te benoemen, ben jk zeel' 
cl'kentelijk. Ik slei dan ve l'de l' voorop, dat, al wordt thans 
overgegaan tot het in het leven roepen va n een dergelijken 
raad, de ver'antwoordelijkheid voor de toepassing van de 
bedrijfsl'eglementeering voor 100% bij de Regeering bliift 
bel'usten en hi el'mede meen ik vo ldoende te hebben aangege
ven, dat ik volkomen begrijp, dat de Overheid niet ja en 
amen za l behoeven te zeggen op alles wat de Reglementee
I'ingsralld voorstelt of afkeurt. :1\1aar het za l mij toch tot een 
get'uststcUing d ienen, indien ik van de Regeering zou mogen 
vernemen, dat Zij met mij van inzicht is, dat de advieze n van 
dezen raad voor haar van overwegend belang zullen z\jn en 
dat wel zeel' dringende overwegingen zullen moelen gelden 
Om van d ie adv iezen af te wijken. Het zal de werkzaamheid 
van den Reglementeerlu gsraad bijzondet' ten goede kom en, 
indien de Regecrin g, ingeval Zli meent het uitgebrachte 
advies geheel of gedeeltelijk niet te kunnen of te mogen 
overnemen. den ,'aad ook op de hoogte brengt van cli e over
wegingen. 

In hetgeen in de Memorie van Toelichting over den Alge
meenen Reglementeeringsraad wordt gezegd, ligt min ot 
meer een taakomschrijving van dit college opgesloten, Die 
taakom~chrijv in g geeft aan den Reglementeeringsraad een 
eemgszllls paSSief kal'akter; de raad komt pas in het geweer 
wanneer hij daartoe wordt uitgenoodigd, Het zal wederoU: 
in het belang van een vruchtbare samenwerkin g tusscb en de 
uitvoerdel's van de bedrijfsreglementeeriug en di en raad zijn, 
mdlen de Regiementeerlllgsraad niet steeds behoeft te wach
ten, totdat hij gehool'd wordt, maar telkenmale wanneer men 
in dit college vindt, dat het een en ander ond~r de aandacht 
van de Regeeringdient t e worden gebracht, daal'toe vrijheid 
zal hebben. H et IS daarom, dat ik er op aandring in de in
structie van den Reglementeerin gsraad uitdrukkelijk te vel'
melden, dat de raad ongevraagd advies zal mogen uitbren
gen over zaken welke betrekking hebben op de bedrijfsregle
menteel'ing. 

Een andere positie,- meel' geri cht op de dagelijksche uit
voering van de ~ét~ils, maar daarom van Iliet minder belan g, 
nemen de commiSSies van deskundigen in. 'rUSSChCll haakj es 
moge ik opmerken, dat in de ordon nantie zelve niet bepaal~ 
delijk wOl'dt gezegd, welke autol' iteit de leden va ll deze 
comm issies aanwijst. Is het de bedoeling, zou ik willen vra
gen, dat zulks dool' den directeur van Economische Zaken 
gebeUl'tf 

De naam van de commissie geeft reeds aan, dat deze nis 
deskundi g op het gebied, waarop zij werkzaam zal zijn, wOl'clt 
beschouwd en dat zij inderda ad deskundig za l zijn, hangt 
goheel af \'al1 de keuze dcl' personen, die in de commissie 
7. i ttill~ zullen nemen. Deze keuze nu berust bij de Overheid 
en eenmaal vastgesteld hebbende, dat het hier gaat om een 
competent orgaan, spreekt het voor mij vanzelf, dat met de 
meeningen van zulk een orgaa n t erdege reken ing wordt ge
houden, 

Eén van de beste waarborgen, dat tenslotte de toepassing 
van {Ie bedrijfsreglementeering op een bepaa lden tak van 
beddjf zoo goed mogelijk zal werken, is, dat men de stem 
uit de pl'nktijk groote waarde toekent. Ook hiel' ge1dt, dat, 
mochten andere overwegingcn, welke de comm issie van des
kundigen niet bekend kunnen zÜ n, zich richten tegen de 
opvolging \'an het uitgebrachte advies, men de cOlllmi sie 
het waarom en daarom daarvan ook uitlegt. De erkenning 
dat aan de Overheid steeds het laatste woord toekomt, komt 
niet in het gedrang, indien de met de uitvoering vall de 
be(lI'ijfsreglementeering belaste overheidsinstanties niet nl
tijd bóven, doch gemeenlijk naast die commissie van deskun
digen gaan staan. 

~1:ijnhecr de Voorzitter! In het Gedelegeerden-ve1'slag wordt 
bij art. 1 sub d, waar een definitie wordt gegeven van het 
begrip "omvang van een bedrijf," de vraag gesteld, op welke 
wijze het "redelijk belang", zij nde een van de elementen 
van deze definitie, zal worden bepaald. 

In het Gedelegeerden-yerslag wordt dan de suggestie ~e
daan, zulks} aan de hand van voorbeelden, nader toe te 
Echten. De Regeerin g geeft lwn deze suggest ie in hall1' 
l\1emorie van Antwoord gevolg, maar uit de gegeven voor'
beelden heb ik mij nog geen beeld kunnen VOl'men van het
geen met betrckking tot de bed rij fsreglementccr ing de Regee
ring met het "redelijk belan g" bedoelt. 

Een nadere preciseerlng is hi el' wel zeer gewenscht, ook al 
omdat r edelijk belang een begrip is, dat in den laatsten tijd 
bij verschillende maatregelen dool' de Regeering moet worden 
gehanteerd en dan ni et altijd hetzelfde is, omdat dit r edelijk 
belang dan wordt afgestempeld op de bijzondere omstand igheden 
van het geva l, waarbij dit begrip wordt gebruikt. Het klinkt 
zoo redelijk, de term : "redelijk belang ", maar wij moeten 
toch oppassen, dat het ni et wordt een passcpartoll t, waarin 
alles jngevuld kan worden} wnt de uitvoerders va n de 
bedl'ijfsl'eglementeering wcnsehcn. 
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(Weyer.) 
:t!1r doen zich met betrekking tot de definitie "omvang 

van het bedrijf" nog twee andere vragen voor: 
De eerste vraag is dan : welk is het tijdstip dat beslissend 

is voor de bepaling van den omvang van een bedrijf? Mag 
aangenomen worden, dat deze omvang wordt vastgesteld, 
zooals deze zal zijn op den datum van de Regeerings
verordening 1 

De tweede vraag is : is het de bedoeling om binnen een en 
dezelfde groep van bedrijven, welke aan de bedrijfsreglemen
teering onderworpen worden, voor elk bedrijf afzonderlijk 
een keuze te doen uit de drie alternatieven, welke in de ge
geven definitie "omvang van het bedrijf" liggen opgesloten I 

Ik bedoel : zal men voor het eene bedrijf dan nemen den 
aard en het vermogen van de voornaamste in het bedrijf 
gebezigd·e machines of werktuigen, voor een ander bedrijf 
de gemiddelde producties of werkzaamheden uitgevoerd ge
durende een aan de toepassing van de ordonnantie vooraf
gaand tijdperk, om voor een derd·e bedrijf dan den omvang 
vast te stellen aan de hand van het redelijk belang van het 
bem:ijf in de totale verrichtingen van den bedrijfstak! 

Hier ligt, naar m:ijn meening, een zeel' belangrijke taak 
voor de commissie van deskundigen. Er zal met hen een 
diepgaand overleg moeten word en gepleegd, welke van de 
drie maatstaven dan moet worden aangelegd of alleen VOOl' 

sommige bedrijven een andere moet worden gevolgd en zoo 
ja, waarom en welke. 

Ik zou zeer erkentelijk zijn, indien de Regeering mij zou 
kunnen antwoorden, dat het inderdaad in haar bedoeling 
ligt aan de meening an de commissie van deskundigen vooral 
ook op dit punt groote waarde toe te kennen. 

Een andere opmerking, Mijnheer de Voorzitter, betreft 
art. 2. 

Hoezeer ik gaarne aanneem, dat het volstrekt in de be
doeling ligt een rcgeeringsyerordening, waarbij de bedrijfs
reglementeering op een bepaalden bedrijfstak wordt toegepast, 
niet vast te stellen, dan nadat de algemeene reglementee
ringsraad is gehoord, zoude ik toch in overweging willen 
geven het 3e lid van art. 2, waarin over het hooren van 
den algemeenen reglementeeringsraad wordt gesproken, op de 
zelfde wijze te redigeeren als het nieuwe 4e lid. 

Alsdan zal duidelijker dan thans het geval is, uitkomen, 
dat de woorden "zooveel mogelijk " uitsluitend slaan op het 
overleg met belanghebbenden en dat het advies van den 
algemeenen reglementeeringsraad bij de toepassing altijd zal 
worden ingewonnen. 

De Regeering staat afwijzend tegenover het in het Gede
legeerden-verslag gedane verzoek om de mogelijkheid te 
openen tegen de dool' den directeur van Economische Zaken 
aan de licentie, resp. de vergunning te verbinden voor
waarden in beroep te komen bij den Gouverneur-Generaal. 

Ter plaatse waar deze suggestie in bet Gedelegeerden
verslag werd gedaan, wordt verband gelegd met de in art. 14 
opgenomen strafbepalin g. 

De Regeering wijst de suggestie af, omdat, zoo meen ik 
uit de l\[emorie van Antwoord te moeten opmaken, aan het 
gedaue verzoek een uitleg wordt gegeven van wijdere strek
king dan in de bedoeling lag. Immers, alzoo komt bet mij 
voor, stond bij dit verzoek niet voor Dogen om, hangende 
de afdoemng van het jngestelc1 beroep, shaffeloosheid te 
verzekeren bij overtreding van de voorwaarden, welke oor
spronkelijk bij de vedeening van de licentie resp. de ver
gunning door den directeur werden gesteld. 

Het gaat el' om, waal' een gestelde voorwaarde van ver
strekkenden invloed kan zijn op de uitkomsten van een be
paald bedrijf, den weg open te houden om zijn belangen bij 
den hoogste in den Lande te kunnen voorbrengen. 

(De heer Va 11 ~[o 0 k, directeur van Economische Zaken: 
Die weg staat altijd open! ) 

Zeer zeker, Mijnheer de V<lorzitter, men zal dit altijd kun
nen doen, maar het beteekent voor den betrokkene ganseh 

(Thamrin.) 
iets anders, indien bij daarbij gebruik maakt van een hem 
in de ordonnantie speciaal verleend recht dan dat bij zich 
baseert op de algemeen bestaande vrijheid een bepaalde 
kwestie onder de aandacht . van den Gouverneur-Generaal te 
brengen. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Anders dan 
bij de ordonnanties voor de eontingenteering is het karakter 
vau de bedrijfsreglementeeringsordonnantie de bescherming der 
binnenlandsche industrie tegen onderlinge moordende coneur
rentie, tegen prijsafbraak, tegen prijsbederf en het min of meer 
verzekeren van een rendabelen afzet der producten. Uit hoofde 
van dien grondslag is deze ordonnantie voor ons meel' aan
vaardbaar dan de eontingenteeringsol'donnantie, waar het uit
gangspunt dezer ordonnantie niet altijd de bescherming van 
de binnenlandsehe indllstrie is. 

Destijds, bij de eerste behandeliug van de bedrijfsreglemen
teeringsordonnantie zijn van onze zijde ernst ige bedenkingen te
berde gebracht ten aanzien van bepaa lde desiderata der be
drijfsreglementeeringsordonnantie, om het met een formule te 
zeggen, eerstens de sociale z:ijde van de ordonnantie en in de 
tweede plaats de afwezigheid van bescherming der kleine en 
middelbed rij ven, speciaal de Inheemsehe indnstrie. Nu is er 
ten aanzi en vau, als ik zoo mag noemen, het sociaal gedeelte 
van de rcglementeering, in een vorige instantie daarover uit
voerig gedebatteerd en daarna is een amendement ingediend en 
aangenomen, waarbij werd toegevoegd een nieuw lid aan art. 5, 
regelende dat de overheid ook bij de gereglementeerde 
bedrijven zou moeten letten op den landaard van het in dienst 
zijnde en nog in dienst te nemen personeel, de arbeidsvoor
waarden en de samenstell ing va n het kapitaal. De Regccrings
gemachtigde, die destijds optrad, llCeft zelfs een aanvulling 
van dat amendem ent voorgesteld, in dien zin, dat de overheid 
ook de bevoegdheid zal hebben om te regelen de aanschaffing 
van grondstoffen, materialen en werktuigen voor binnen 
Nederlandsch-Indië gevestigde bedrijven. 

Behalve dat dit amendement zonder hoofdelijke stemming 
is aangenomen, heeft de geachte Regeeringsgemachtigde 
toentert\id de nadrukkelijke verzekering gegeven, dat ook 
op dit gebied de overheid waakzaam zal zij n en niet zal 
nalaten l'egelingen in te voeren, speciaal voor de bedr.ijven) 
die aan de reglementeering onderworpen zijn. Wij hebben nu 
gezien, dat ten aanzien van verschillende bedrijven de be
drijfsreglementeeringsordounantie is toegepast. Ui t de 
Memorie van Toelichting is geblekeu, dat de ordonnantie is 
toegepast op melkerijen , drukkerijen, veembedrijven, sigaret
tenfahrieken, metaalgieterijen, weverijen en :ijsfabrieken en 
wij hebben uitvoerige gegevens gekregen - waarvoor ik de 
Regeering dank zeg - omtrent de resultaten en de motieven 
van de toepassing, de capaciteiten, afzet, enz., enz., maar 
wat mij teleurstelt is, dat zoowel de Memorie van Toelich
ting als de Memorie van Antwoord ten aanzien van de 
desiderata, welke ik zooeven vermeldde, met geen enkel 
woord melding maakt, wat de resultaten zijn van de over
heidsbemoeienis en speciaal wat betreft de bescherming van 
de kleine en middelbedrijven. 

De ·Regeering heeft in Juni 1937 een uitgebreide enquête 
ingesteld, waarop Zij zich beroept, voor het verkrijgen van 
eiifers noodig voor bet overzicht over de werking van deze 
ordonnantie) maar met geen enkel woord wordt er melding 
van gemaakt, dat gegevens zijn gevraagd op het gebied van 
de arbeidstoestanden, loonen, ,aanschaffing van binnenland
sche grondstoffen, het gebruik van binnenlandsche werk
tuigen en van den landaard van het personeel, dat in de 
gereglementeerde bedrij ven werkzaam is. In dit opzicht stelt 
het mij dus teleUl·, dat alle regeeringsstukken in dit opzicht 
zeer onvolledig en zeer eenzijdig zijn. -

Dit maakt het mii moeilijk ;n te .gaan op verschillende toe
standen in de bedrijven, waar van regeeringszijde geen enkel 
gegeven wordt verstrekt, terwijl zij van uitermate groot belang 
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(Thamrin.) 
z(in, zoowel uithoofde vau de arbeidstoestanden als "all de 
omstandigheden van don werknemer. 

(De heor Van .M 0 0 kj directeur van Economische Zaken: 
Het spUt mU, dat de gegevens niet in het Gedelegeerden-verslag 
ZUil gevraagd.) 

Het Gedelegeerden-vet'slag kan toch moeilijk ingaan op PUll

ten, die niet als gcgm'cns \'llll de Regecl'ing in de stukken \'001'

komen? 
(De heol' Van 1\1 0 0 kJ directeur van Economische Zaken; 

l\lmll' hei Gedelegeerden-vol'sIag kan Cl' wel naar \Tugen.) 
Ik aanvaurd deze leemte nw het Gcuelegccl'den-\'erslag, maal' 

de schuld I igt toch in ccrste illStantie 'bij de Regeering; de 
RegcCl'ing had uit de debatteIl in vorige instantie kunnen en 
moeten weten, dat hierover ernstige debatten zijn gehouden en 
dat bepaalde toezeggingen \'an de l'egeeringstafcl gedaan zijn. 
Het ligt voor de hand, dat de Regeering in eer te instantie met 
de gegc.vens Ikomt, welke toegezegd zijn naar aanleiding van 
do gehouden debat.ten, temeer, waar amendementen zijn inge
diend en aangenomen. 

Op het gebied van de afwezigheid van de bescherming 
van de Inheemsche bedl'(iven interesseert mij in het bijzonder 
to vernemen, wat de resultaten zijn van de werking del' 
bedl'Ufsl'eglemrntrrl'ingsol'donnantle, van de ontwikkeling en 
het ver loop van de niet-beschermde bedrijven, de verhouding 
tnsschen de bedrijven onderling, tusschen het klein- en 
middel bedrijf ten opzichte van het grootbedrijf en de he
schel'mde bedrijven on zeel' ill het bjjzonder, hoe het verloop 
is vnn cl(,l'~e\ijke bedrijven na de invoering del' 01'(10nn<1nt1e. 

Ook hicl'on1tI'cnl valt het mij Illoeilijk g-edetailleerde op
merkingen te ma]<en en wacht ik de llledecleelingen, zij het 
niet direct in antwoord op, dan toch ter aanvulling van de 
desiderata, welke ik zooeven noemde, af. 

Ik hoop met deze korte opmerkingen te kunnen volsban 
om te kunnen aangeven, aan welke leemten de regeerings
stukl<cn lijden en kan volstaan met de mededeeling, dat 
voo!' mij de ontwerp-ordollnantie weinig bekoT'Îng heeft en 
dat ik, hij afwezigheid van eenige l'egelill~' omtl'cnt de door 
mij genoemde clesiclC'l'ata, dcze Ol'donnantie licver zie VCl'

dwijnen dlln bl\jven bestaan. Ik zon daal'01ll g'lllll'ne llityoerig 
worden ingelicht omtrent het standpunt del' Regeel'ing ten 
aanzien yan de genoemde desiderata, omdat dit van belang 
is voor het st3ndpunt, dat ik ten aanzien vun de YOOl'liggende 
ordonnantie zal innemen. 

Ik zou, thans ovcrgaande tot een ander onderwerp, speciaal 
hct een en ander wilJen opmerken over een bcdrijf, waarvoor 
toepassing van de bedl'ijfsreglomenteering is gevruagd en wel 
de rnclkcrijbcdrijven in Bandoeng. Er is in verschillende dag
bladen over de l'eglemcntecl'ing van de crnelkel'ijen vrij veel ge
schreven, dat ook den leek opvalt dool' dcn logischen gedach
tengang van de schrijvers. Ik wil niet stuk voor stuk aan
hnlcl1 , maur wil yolstaan ITlet mede te deelen waal' ik de be
doelde artikelen gelezen heb. Ik wijs s lechts op het artikel in 
de Ochtendpost van 30 Sept. jJ. van Laeto, in hetzelfde blad 
"an 12 December j.1. van D,·. Vrij burg, op het artikel in het 
tlidsclll'ift voor landbouw en veeteelt van 15 October j.1. over 
blikkemelk en dat van 30 November j.l. OVCI' de bedl'ijfsrcgle
menteel'in~ en de m.elkel'ijen in het regentschap Bandocng en 
tenslotte op de beschollwinp;en , gehouden dool' Dr. Doeye in 
de al'g-e loopc ll Volksl'aadszitting. De al'~umenten dMlI'in, O\'CI' 

de wcrking van dc I'eglementeel'ing "an de mclkerijen gegeven , 
zijn nict allccn log-isch, maar' ze zijn ook niet" WCCl'Spl'okcn in 
de :l\fo.111ol'ic van Antwoord. Nu is het natuurlijk !liet de bedoe
lingo, dat de 1\1e.11101'ie van Antwoord zou ingaan op de ver
:'ichi ll ellde opmerkingen in dagbladen of t\idschl'iften, maur toch 
zou het geen kwul:lcl hebben gekund, indien ing'egaan was op 
de kel'nargumenten, die dool' verschillende deskundigen te 
herde zijn {!ehr3cht 1cn iHlllzien \'au de reglementeel'ing yan 
de melkerijen. 

Vl' rder nog het volgende. 
In cl(' î\.l ('mOl'ie V<1n Antwoord wordt ~ez('gd , dat melkerijen 
Halldcling<'ll. Zittingsjaar ]937-]938. 

door voortijdig afslachten van melkvee kapitaalsvel'lies 
kunnen voorkomen, Dit is wel een zeel' eigenaardige stellin g , 
Wij weten toch allemaal wel, dat kapitaal niet alleen bestaat 
uit geld en dat melkvee ook kapitaal vertegenwoord igt. Is 
het afslachten van goed melkvee dan geen kapitaalsvernie
tiging! Wordt door het afslachten ,-an jong en goed melk
vee van goede afstamming kapitaalsvermeel'dering soms niet 
tegengegaan 1 

Op het oogenhlik zou zijn gebleken, dat de kaasbereiding 
uit de ovel'schotmelk voorshands meer opbrengt dan con ser
veering. Dat spreekt wel vanzelf omdat men nog lang niet 
genoeg melk heeft om tot rendabele cOllsel'veel'i ng over te 
gaan ell de daareloor benoodigde hoeveelheid overschotmelk, 
zoolang de bedrijfsreglementeering worelt toegepast, wel 
nimmer verkregen zal \Vorden. Is de li:aasbel'ciding .zij het 
voordeeligcl' of minder onvool'deelig dan melkconserveering 
nu echter welloonend en zit in de kaasbereiding voldoende 
perspectief om alle overschotmelk op te nemen 1 De thans 
bestaande hoeveelheid overschotmelk en de hoeveelheid melk· 
overschot, clie men te vel'werl<;:en za l krijgen, wanneer met de 
reglementeel'ing wOl'Clt opgehouden. 

De Regeel'ing- heeft weel' gezegd, dat beperking van den 
invoer van melk ter verhooging van den binnenlandscheu 
prijs een last op den consument zou leggen. El' is echter 
reeds meermalen betoogd, dat beperking van den invoel' tot 
doelstelling niet moet hebben vel'hooging van den prüs van 
vCl'sche mell<, maal' wel dat. de melker.ijhoudel's met minder 
ovel'schotmelk zullen blijven zitten en meel' van hun melk als 
COllsull1ptiemclk lullell kunnen verkoopen. Dit lal voor hen 
in elk genll betel' CII voo l'cleeligel' zijn dnn kaasbereiding, 
'"Van neer de omvung van den mclkinvoel' 45 millioen liter 
's jaars bedraagt terwijl de surplusproductie op Java ten 
hoogste 3 millioen Liter bedraagt, blijkt daaruit duidelijk, dat 
de melkinvoer zeker wel wat beperking verdragen ka11. 

Overigens worde dool' de Regeering bekend gesteld hoe 
Z\j aan deze cijfers gekomen is. 
1. Hoc en uit welke g-egevens is het cijfer van 45 milli oen 

I ite)' 's jaa)'s becUferd 1 
2. Is dit .. tlll'ell de ill\'oeJ' op JêWa. of is daarin ook de 

im'oel' in dc buitengewesten begrepen 1 Er is immel's 
steeds slechts ~..repleit voor beperking van den invoel' op 
Java. 

3 . .I s in het lIIelkslIrplus van 3 millioen liter op Java ook 
inbegrepen de hoeveelheid melk, die de JlIelkel'.ijhouders, 
zonder dat zulks voor de opfok noodig is, aan hun kalve
ren g-even, omdat zij die melk niet kunnen verkoopen? 

De Regeel'ing zegt, clat 2.6 millioen liter melk (dit cijfel' 
komt me L'kwaa rdi g overeen met het su rplus in 'Vest-Java) 
rendabel tot zuivelproducten worden verwerkt. Is cle Re
geel'ing niet van meening, dat het voor de Illelkel'ijhouder~ 
heel wat rendabeler zou zijn, indien deze melk als conSllmp
tiemelk zou kunnen worden verkocht? 

De Heg·eering zegt, dat verbetering van de melkbedrijven 
moet worden gezocht in verlaging van de proc1uctjekosten . 
Denkt de Regeel'ing, dat eenige verbetering ooit mogelijk 
zal z~in, 7.oolang de melkbec1r.ijven Cl' financieel zoo slecht 
voorstaan 7 Voor vel'laging van de productiekostcn is in dp 
eerste pInats betel' produceel'end melkvee noodig. 'Vaar 
hanlt men het geld vandaan om dit betere vee aan te s(':haf~ 
îen~ Illi dl' Hegecl'ing dool' de bedrijfsreglementeel'ing den 
prijs Vtll1 goed rnelk\'ee kunstmatig hoog houdt, omdat dit 
vee dOOl' de bccll'Ul'sl'eglementeel'ing schaursch blijft . 

\Vij ztin dool' de bed l'.ijfsreglementeel'ing op melkel'ijen in 
ecn vicieuzen cirkel terecht gekomen. 'Vij kunnen daar 
slechts uitkomen dool' de reglementeel'ing op te heffen en 
andere Jllflatregel cn in het belang vall het melkerijwezen toe 
tp passen, 

])1'. Yrijbul'g' \'(,L'klaart in zijn artikel in " De Oehtendpost" 
van 12 Dreemb('r j.!., dus zeel' recent , a .. 111 de hand \'an de 
eJ'\'81'ing in Holland opgedaan met de I'estl'ictie \'an d e pro-
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(Kan.) 
ductic, dat contingcnleel'ing van de productie - althans in 
Holland - tot gevolg heeft gdhad: meel' melk en slechte 
prijzen, voorts minder yec en g l'ooteren invoer van vlecsch 
voor de consumptie. Hij komt dan ook in zijn artikcl OVC I' 

de wel'löng van de rcglementeering op de melkbedrij\-en tot 
de yolgendc conclusie: 

"Ik kan echter zooals gezegd geen bowonderaar zijn van 
de maatregelen, die in deze gen.omen zijn . )fen had mijns 
inziens alleen oog moeten hebben voor het surplus. Met 
heperking van de productie komt men niet verder en 
verschuift slechts de moeilijkheden." 

Tot slot nog de mededeeling, dat ook Dr. Yrijburg van 
TIlcening is, dat wij met de huidige werkwijze niet zullen kun
nen komen tot een cigcTh fabricage van blikkcmelk, waarvoor 
nog een zeer aanzienlijke import bestaat en waar wij naar 
het bevorderen van een home-industrie streven, zou het voor 
de hand liggen, dat wij hier blikkemelk trachtten te 
rabriceeren en hiertoe staat de melkerijcontingcnteet'ing in 
dm, weg. 

Als laatste argument wil ik naar voren schuiven, waarom 
eigenlijk de melkerijcontingenteering zoo wel uit een oog
punt van algemeen belang als uit de praktijk, niet noodzakelijk, 
zelfs schadelijk is voor de melkerijen. H ct criterium \"001' de 
toepassing van de l'cglcmenteering is, als ik het met mijn eigen 
woOt'den mag zeggen, dat de bedrijven, waarop een reglementee
rin g van toepassing kan zijn, moeten vertegenwoordigen een 
algemeen eeonomisch Indisch belang, een belang, dat zich uit
strekt boven plaatselijke belangen. Nu is het wel typisch, dat 
van alle bedrijven, waarop de bedrijfsreglementeering van toe
passing is, allecn de melkbedrijven de uitzonderlijke positie 
innemen, dat daarbij niet van een Indisch belang kan worden 
gesp roken, maal' alleen van een zu iver locaal , plaatselijk belan g, 
met name speciaa l dat der Bandocngsche melkbedl'ijven. 1I-'len is 
het in de betrokken en in de deskundige kringen in het geheel 
niet eens er over, dat de toepassing van de bedrijfsl'eglementee
ring daarop van nut is geweest of zal zijn. Men protesteert dan 
ook hiertegen en stelt zich niet tevreden met de voortzetting of 
het bestaan van deze reglementeering. Ik zon daarom de vraag 
aan de Regeering willen stellen, of, waar de Bandoengsche melk
bedrijven niet voldoen aan de criteria, die gesteld zijn voor 
de toepassing van de ordonnantie en waar ook iu de praktijk 
is geblekcn, dat ondanks het bereiken van behoorlijke melk
prijzcn deze r cglementeering eigenlijk schadclijk werkt, zoowel 
voor de toekomst van deze bedrijven, als voor de toekomstig(l. 
fabricage van eigen blikkemelk hier te lande, voor deze melke
rijbedrijven te Bandoeng geen uitzondering kan worden ge
maakt en deze uit de werking del' ordonnantie kunnen worden 
gelicht, waardoor deze in het "el'volg dus niet meer vlm toe
passing zal zijn op de melkerij en en speciaal op die in Ban· 
doeng. 

De heer Kan: Mij uheer de Voorzitter ! Ik moet toegeven, 
en velen moeten dat met mij, dat, verkeerende in de huidige 
omstandigheden, met weinig hoopvolle perspectieven, het 
begrijpelijk is, dat de Regeering de bedrijfsl'eglementeering 
wil voortzetten. 

Ik ben nog altijd de meening toegedaan, dat men, zooals de 
Gouvel'ueur·Generaal het destijds uitdrukte, aan de spontane 
krachten den vrijen loop zal moeten laten, want ik ben er van 
overtuigd, dat men na ups en downs, na een cyclus te hebben 
doorloopen, zal terugkomen, belanden op het juiste niveau, als 
ik het zoo mag noemen, waarbij de spontane krachten in zich 
houden eenzelfde genezende werking, zooals het menschel~ik 
lichaam vertoont, waardoor alles weer in evenwicht zal kunnen 
geraken. 

Ik begrijp, dat el' een zekere moed voor noodig is, dat men 
zich bepaalde opofferingen daarvoor zou moeten getroosten, 
wanneer men een dergelijke meening in de practijk zou willen 
brengen en daarom , zooals zooeven gezegd, begrijp ik het, dat 

de Regeering voorzichtigheidshalve thans de bedrijfsregle
menteering zou willen voortzetten. .Maar waal' de bedrijfs
reglementeering nog in de kinderschoenen staat - getuige de 
bezwaren, die ook in dit College zoowel als daarbuiten naar 
voren zUn gebracht - daar vraag ik mij af, of het wel juist 
is gezien van regeeringszijde, dat Zij thans de bool'ijfsregle
menteering niet aan een zekeren tijd wil vastleggen of beperken. 
Het is natuurlijk juist, zooals zooeven de geachte Regeerings· 
gemachtigde hij interruptie heeft gczegd, dat men zich ten deze 
in hoogste instantie altijd tot den Gouverneur-Generaal kan 
wenden en dus een desbetreffende bepaling niet behoeft te 
worden opgenomen in de ordonnantie zelf en even juist is 
het, dat de Volksraad ten deze met een initiatiefvoorstel zal 
kunnen komen om de bedrijfsreglemcnt'eering af te schaffen 
of te wijzigen, maar de geachte Regecringsgemachtigde weet 
evengoed als een ieder, - misschien beter door zijn vorig 
lidmaatschap van dit College - dat het gemakkelijker is voor 
den Votksraad om een dergelijk vl'atlg'stuk weel' in beschouwing 
te nemen, wanneer van regeeringszijde gevraagd wordt om 
een verlenging van de werking daarvan. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben niet zoo goed thuis in de 
verschill ende takken van bedrijfsreglementeering als luer 
voorgesteld, maar wel kan ik zeggen, dat het natuurlijk 
betrekkelijk gemakkelijk is voor de Regeering om de licht
zijde te toonen van de werking van de bedl'ijfsreglementee
ring, welke door de Regeering wordt uitgeoefend. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, mettertijd zal wel blijken, 
dat ook naast de lichtzijden donkere schaduwen zullen zijn aan 
te wijzen. Die zijn nog niet voor den dag gekomen en gel(jk 
de heer Thamrin zooeven heeft gezegd, zou men gaarne de 
voor- on nadeelen van de bedrU fsreglemclltcering kennen, 
alvorens cen onbeperkt plein pouvoil' aan de Regeering te 
geven, om, zooals het haar goeddunkt, als het ware ad infi· 
nitum het bedrijfsleven zoo aan handen te leggen. 

Ik zon willen vragen, dat, hoe het ook loopt met deze 
bedrijfsreglementeering - waarschijnlijk wordt het voorstel 
wel aangenomen - de Regeering er voor wake, dat het bij 
reglementeering hlijft en Zij het hedrijfsleven niet gaat 
maatregelen . . 

Wa1lt wanneer men b.v. toejuicht, dat de Javasehe Bank 
haar drukkerij aan kant heeft gezct en bij particuliere druk
kerijbcdrijven haar drukwerk laat verrichten, ligt daarin 
eenigszins opgesloten, dat men alshetware bijna alles wil 
regelen volgens het . systeem, dat iedere schoenmaker hij zijn 
leest blijft. 'Vanneer men dan voorts tegen zou gaan, dat 
een persoon, die eerst een ander bedrijf uitoefent, langzamer
hand opklimt tot hv. vcrkooper van radiotoestellen - deskun
dig behoeft men daarvoor niet te z(jn; men kan te dien op
zicfute immers deskundigen aanstellen en daarvoor betalen, 
zoodra het bedrijf dat veroorlooft - dan vrees ik, dat de 
Regeering zich te veel zou gaan bemoeien met hetgeen door 
het publiek zeker niet wordt gewenscht. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou mijn rede thans willen 
besluiten met nogmaals aan de Regeering te vragen, of Zij 
niet kan inzien, dat een driejarige termijn b.v. als proef ten 
deze voldoende is om de Inheemsche industrie te beschermen. 
Dat dit noodig is, onderschrijf ik volkomen. Wanneer dan 
na ommekomst van die drie jaren kan worden aangetoond wai 
met de hedrijfsreglenrenteering is bereikt en de donkere scha
duwen ook in beschouwing worden genomen en dan blijkt, dat 
bij vergelijking de voordeelen zwaarder wegen dan de nadee
len, dan is het ten volle begrijpelijk, dat de Regeering dan het
geen nu inderdaad als een crisismaatregel moet worden be
schouwd, als een permanenten toestand zou willen zien inge
steld. 

Ik ondersteun, zooals ik zooeven al in mijn rede heb gezegd, 
den wensch van den ,heer Weyer, ons geacht medelid, dat ons 
nu gaat verlaten, dat men zich in hoogste instantie moet kunnen 
beroepen op den Gouverneur-Generaal. 
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(Verboom.) 
De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik juich het 

toe, dat de Rcgeering vau deze gelegenheid, dat de bedrijfs
l'cglcmentcel'ingsol'donnantie moet worden gewijzigd, gebru ik 
heeft gemaakt om te komen met een voorstel, beoogende de tot~ 
standkorning van een vestigingsordol1nantie. Ik heb reeds eerder 
betoogd, dat elk wapen in den ecollomischen strijd moet worden 
gehanteerd in bepaalde ge\'allen. Ik ben dus verheugd 
Cl'over, dat de Regeering aan baar voornemen ten deze gevolg 
heeft gegeven. 

Ten aanzien van de bedrijfsreglementeering zelf is mijn stem
ming niet zoo opgewekt. Ik beschouw met den heer Weyer de 
bedrijfsreglementeering als een noodzakelijk kwaad. Ik geef 
toe, dat vooral nu de Regeering eenmaal dit middel ter hand 
heef t genomen, het moeilijk zal zijn, daarmede plotseling te 
hreken. Ik geloof echter wel, dat de noodige reserves in dit 
opzicht op haar plaats 'zijn. 

Ik sluit mij aan bij het betoog van den heer Weyer, wat be
treft den beperkten werkingsduur der ordonnantie. Ik geloof, 
dat Cl' inderdaad alle aanleiding .zal zijn om over enkele jaren 
dit onderwerp opnieuw in beschouwing te nemen. Ik zou het 
dus zeer op ]wijs si ellen dat de ordonnantie op dit punt wordt 
aangevuld. 

Ik lleb gezegd, dat ik groote behoedzaamheid bij de hantee
}'ing van dit middel, dat wel noodzakelijk is maar toch tevens 
een kwaad is in onze oogen, noodzakelijk acht. 

Wanneer ik de verschillende betoogen, die hier hedenmor
gen zijn gehouden, goed heb begrepen, komt eigenlijk in al die 
lJetoogen telkens opnieuw hetzelfde tot uiting, dat men hi er toch 
vooral in dit opzicht voorzichtig moet zijn en niet verder 
moet gaan dan bepaald noodzakelijk is. 

De heer Thamrin 11eeft in dit opzicht uitvoerig stil ,gestaan 
hij de melkerijen. Ik zou in dit verband nog iets willen 
zeggen van de weefindustrie hier te lande. De Inheemsche 
sal'on gweverij wordt hiel' sedert eenige jaren sterk gepropa· 
geerd van l'cgecringszijde, spec iaal het weven van sarongs 
met getwijnde kettin g, H et gevolg daurvan is geweest, dat 
hel Inhecmsch productie-apparaat in korten tijd zoodanig is 
ui tgebrcid, dat de bedl'ijfsl'cglementeel'ing op sarOllgs lllOcst 
worden toegepast. Desniettemin is er thans sprake van een 
dergelijke overproductie, dat de toestand, als ik het goed be
grijp, precair moet worden genoemd. Dit leidt dan onwille· 
keurig tot deze vraag : of de bedrijfsreglementeering in dit 
geval wel op de juiste wij ze is gehanteerd. 

De sOl'ongp roduciie moet nu worden lngekrompen, waar· 
dool' ecn gedeelte van bet productie-apparaat vrij komt. Maar 
de ln heeHlsche sal'ongweverU is door de R egeering zelf aan· 
g{~moC'àigJ en hd sp reekt dus vanzelf, dat nu de zaak tegen
loopt, die industrie ook ui t de moeilijkheden moet worden 
ge holp en. 

EI' is spL'ake van - als ik goed ben ingelicht -, dat de 
Regeel'ing dit zal tracllten t e bereiken door over t e scha
kelen op andere bont-geweven goederen, op welke clan ook 
de bedrijfsreglementeering van toepassing zal worden ver· 
klaat'd. 

De bedl'~jfs reglementeering "an sich " heeft tot gevolg gehad, 
wat betreft dit bedrijf, dat Jan en alleman zonder over· 
weging van de f inanci eele consequcnties en zonder behoor-
1 ijken eco nOIll ischon opzet aan het weven zijn getrokken, ver
trouwende dat de regeeringsmaatregelen goede resultaten 
zouden gal'anc1eeren. Dit dus is heel iets anders dan in de 
"Memori e van Antwool'd tot uitin g komt waar o.m. het vol
gende wordt gezegd: 

"Het staat wel buiten twijfel, dat de bedl'ijfsreglemen
teering steun geeft aan het streven naar gezonder ver
houdingen en rationeele productieverdeeling in de be
trokken bedrijfstakken". 

Ik vraa g mij af, of wij dan ook hieruit niet de conclusie 
moeten trekken, "dat de bedrijfsl'eglementeerin g zooals die 
t han.s is toegepast, tot mislukkin g moet leiden. 

(Roep.) 
(De heel' Van M ook, directeur van Econom ische Zaken : 

Dat lijkt mij heel sterk. ) 
Ik zal dit gaarne dOOl' den geachten Regeer ingsgemaehtigde 

hoo1'en toelichten. 
Een tweede vraag is, of niet een heel andere methode zou 

moeten worden gevolgd, een methode, die als ik den heer 
Tham rin goed heb begrepen, door hem is verdedigd ook 
voor het melkbedrijf, n1. dat als men steun wil geven aan 
een nieuwe industrie, dit beter kan worden bereikt door 
invoerbeperking. Of men dus met andere woorden niet 
beter binnen den denkbeeldigen cirkel, dien men om Neder
landseh-Indië zou kunnen trekken, niet beter vrij spel zou kun
nen geven aan hen, die zich voor de betreffende industrie 
interesseeren. Men krijgt dan den gezonden toestand van 
"survival of the f ittest " binnen het raam van een algemeene 
l'egeeringsbeschermling. 

Indien men thans ter redding van de vastgeloopel1 sa rong
industrie weel' nieuwe ar t ikelen bij de bedrijfsl'cglem.entcering 
gaat trekken, vrees ik, dat wij binnenkort t.o. v, die nieuwe 
artikelen weder dezelfde resultaten zullen zien. Ik vraag 
mij dus af, of wij ui t hetgeen in de sal'on gweverij is geschied 
niet leering moeten trekken, en niet moeten tra.chten het 
kwaad te herstellen door niet verder te gaan op het pad van 
onnatuurlijke bescherming, doch door ons te bepalen tot 
meer natuurlijke middelen, gelijk in miju betoog aangegeven. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne, 
ovenals de heer '\Teyel' deed, beginnen met Ie hel'inneren aan 
de debatten in 1934. Verschillende onzer medeleden hebben 
toen uitvoerig over dit onderwerp gesproken, O.a. de heer 
Weyer en ikzelf. Ik heb mijn algemeen inzicht over het 
principe van de zaak toen voldoende duidelijk kenbaar ge
maakt. 

Ik zou dan in algemeenen zin naar die debatten willen 
verwij zen en, voorzoover mijzelf betreft, naar het toen door 
mij ingenomen standpunt. Ik geloof - dit in tegenstelling, 
gelijk ook toen, t.ot den heer W eyer - aan de noodzakelijk
heid ook van beclrijfsl'eglementecl'ing' onder de tegenwoordige 
internationale economische omstand igheden. Ik zou bijna 
will en zeggen dat cr geen zeli'stanclige en ona fha llkelijke 
nutionale economische verhoudingen meer zijn. All e zijn zoo
danig verweven met de huitcn landsche economische ver
houdingen, dat men eigenlijk wel kan zeggen, dat de heele 
eco,nomie thans op weg is een wereldeconomie te worden. 

Voorzoover men nog een oogenblik zou willen d'enken aan 
een nat ionale binnenlandsche economie, ben ik van meening 
dat, ook uit dat beperkte standpunt bezien - hoewel ik 
vanuit dien gez ichtshoek alléén deze ordonnant ie niet wil 
bezien - ook de bedrijfs l'eglcmentcel'ing aanbevclcnswuul'dig 
is en goed kan werken. 

De heer Kan heeft, het is zijn oude, bekende s tandpunt, 
nog even gereleveerd de werl<ing der spontane krachten en 
hce:ft gezegd, dat het wellicht toch beter zou z~jn die maal' 
den vrijen roop te laten. De heer Kan zeide in het kort : 
er mankeert hier en daar natuurlijk wel wat, en misschien 
gebeur en er economisch wel grootere of kl eine ongelukken, 
el' zal misschi en we] wat kapitaalsvcl'nietiging l enz, plaats 
vinden, maar, dat is tenslotte een kwestie van the surv ival 
of the fittes!. Ik weet niet, of deze survival of the fittest. 
wel zoo prachtig werkt. Ik geloof er ni et zoo aan en in ieder 
geval kan ik deze theorie uit verschillende oogpunten niet 
zoo bewonderen. Ons geacht medelid denkt echter, dat zelf
g'enezing dan zal plaats vinden, doch ik geloof niet aan dC7.e 
zelfgenezing dan ten koste van grootc economische offers, zoo
wel van arbeid als lUlpitaal ; ik ben van inzicht, dat de zelf
genezing een grootere ramp over de menschheid zou bl'engen 
dan de aanvaardin g van het beg insel, dat ik met een algemee
nen term zou willen kwalificeeren als ,.o l'denin g", Het schijnt 
mij toe - en ik geloof, dat men el' zijn oogen in het geheel 
niet zoo wijd voor open behoeft te zetten - dat de liberale 
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(Roep.) 
economie althans voorloopig - en clan wil ik het voorloo
pig" wel uitstrekken tot de eerste 25 of 50 jaar - practisch 
heeft afgedaan. 

Wat den werkingsduur del' ordonnantie betreft, de Regeering 
stelt haat· thans voor als onbepaald. Ik kan mij daarmede 
, 'creenigeu, in tegenstelling dus met mün geacht medelid, den 
heer Weyer. Ik ZOII erop willen wijzen, dat de onbepaald
heid van een ?rdonnantie niet belet, dat op een gegeven moment 
de ordonnantie wordt ingetrokken, gewijzigd of aangevuld dal 
kan, indien de omstandigheden ertoe noodzaken niettemin ~ltijà 
gebeuren. Het begrip van onbepaaldheid, dat aan de ordon
nantie wordt gegeven, remt in geen enkel opzicht de bevoClrd
heid van de Regeering om t.z.t., indien de oll'lstandigheden n Cl 

aanleiding toe geven, wijziging, aannllling of intrekking van 
de ordonnantie voor te stellen. 

Waarom ik geen bezwaar heb tegen den onbepaalden werkings
duur der ordonnantie heb ik in mijn inleiding r eeds gezegd; 
Ik ben het met de Regeering eens, dat de bedrijfsregle
menteering kan leiden tot het verhinderen van onnoodige en 
onvorantwoorde kapitaalsvernietiging en dat de bedrijfs
rcgIcmcntcel'ing daarnaast eenige zekerheid zal geven - ab
solute zekerheid kan natuurlijk nooit gegeven worden - aan 
de bestaande groote, middel- en kl einbedrij\"ell. 

Dat wil natuurlijk wecr niet zeggen, dat ik, wat nu bestaat. 
zou willen laten verstarren. Er moet altijd een open oog 
blijven - en ik geloof wel, dat het Departement van Eco
nomische Zaken dit heeft - voor de verschillende mogelijk
heden, die voor uitbreid,ing van bestaande en evel1rueele 
nieuwe bedrijven aanwezig zijn. Ik acht dus het standpnnt 
van de Hegeet' ing omtrent bet verhh1del'en van een onnoodigC' 
en olwcl'antwoorde kapitaalsvernietiging juist. 

. Ook acht ik juist het nieuwe element, dat thans in clr 
bedrijfsl'eglementeering wordt gebracht, namelijk, dat men 
de bedrijfsreglementeering thans ook in verband wil brengen 
met - ik zeg niet: nauw wil vastkoppelen aan - de buiten
landsehe handelspolitiek. Het is zeel' wel denkbaal', - en ik 
geloof, dat de pl'actijk het in de laatste jaren ook reeds 
heeft uitgewezen - dat voor onzen Indischen expo I'!, - di. 
tenslotte (och de bekende kurk is,. waarop onze Indische 
\'olkshuishouding drijft - de toelating van een bepaalde hoeveel
heid import goederen noodzakelijk is. Het is zelfs zeer wel 
mogelijk, da t groot~ Indische belangen in het geding zouden 
komen, indien de import ernstig werd bedreigd, ernstig werd 
belemmerd, of in het gedrang kwam tcn gevolge van een groote 
of te gl'oote uitbreiding van het binl1enlandschc productie
apparaat, 

Het schijnt mij toe, Mijnheer de Voorzitter, dat de binnen
landsche productie, zelfs voor eigcn Indisch gebruik, in eco
nomischen zin nauw verbonden is met de mogelijkheid van de 
importhoeveelheden j en die importmogelijkheden houden weer 
nauw verband met de exportmogelijkheden. 

Het is zeer goed mogelijk - ik zeg het nog eens, want het 
lijltt mij een belangrijk element bij de beoordeeling van deze 
bed rij fsreglementeeringsordonnantie - dat bepaalde hoeveel
heden export alleen kunnen worelen verzekerd indien wij de 
toezegging van bepaalde hoeveelheden import daartegenover 
stellen . Import, export en eigen productie, het vloeit thans 
allemaal ineen. Ik geloof, dat bet het beste is de zaak niet van 
den kant van de importeurs, of van dien del' exporteurs of Val] 

dien der eigen nationale producenten te bezien. Ik geloof, dat 
men de zaak moet zien als een algemeen nationaal Indisch eco
nomisch belang. Ik meen, dat bij de beoordeeling van wat 
mo~cltjk is op het :rebied "an import en export en, daarmede 
vcr band houdende, wat mogelijk is ten aanzicn van de toelating 
\'an een hepaalde hoeveelheid eigen productic, enkel en alJeen 
het landshelang den doorslag zal mogen geven. 'Vat in bepaalde 
omstandigheden gedaan ma~ worden en wat in bepaalde om
sta ndigheden niet moet worden g-edaan zfll dOOl' het lands
helang bepaald moeten worden. 

(Blaauw.) 
De algemeene l'eglementeerin!Zsl'aad, die wordt inO'cstcld 

h f 
' ... 0' 

ee t mteraard .mijn volle sympathie. 
Mijn gea.cht medelid, de heer Weyer, heeft, als ik hem 

goed ve~'.staan heb - maal' dat zal wel het geval zijn geweest, 
want m\Jn geacht medelid is als regel zeel' duidelijk - den 
raad gegeven, aan den nlgemeenen l'eglementecl'ü1g'sl'élad ook 
de bevoegdheid te geven, uit eigen initiatief voorstellen voor' 
te brengen. Het schijnt mij toe, dat dit zeer juist is. Het 
lijkt mij een groot voordeel indien het initiatief voor de 
werking, de 8chriezen, toelichtingen enz. van den reglemcn 
teel'ingsraad niet alleen zal uitgaan "an en gebonden lijn Hall 
het initiatief van het Departement vau Economische Zaken, 
ot de Regecring , maar dat de algemccne l'egJemcnlecl'ings
raad ook zelfstandig en op eigen initiatief bepaa.lde inzich
ten bij de Regccl'ing zn l kunnen en mogen voorbrengen. 

De taak van den algemeenen l'eglementeel'ingsraad zal vol
gens de stukken zijn maatregelen van aTgemeen economisc h 
landsbelang te beoordeelen. Indien dit zoo is, schijnt er mij 
gee~ en.kel bezwaar tegen te bestaan, in te gaan op de sug
gest~e van den heer Weyer om aan den algemeenen rcglemen
teermgsraad ook de bevoegdheid tot eigen initiatief te ver
leenen, 

\-Vaar ik hedenmoJ'gcn vCl'sch iIJende opmel'kingcn en klach
ten gehoord heb ovel' de werking "an de contingentcering van 
melkerijen, drukkcrijen, sa rongweverijen enz., ben ik O'esterkt 
in mijn vrees, dat de taak, die bij dit alles aan het Departe
ment van Economische Zaken zal worden toebedeeld, wellicht 
boven de krachten van dit departement zal gaan . Gaarne zou ik 
daarom van de Regccril1g de verzekering willen ontvangen, dat 
Zij "an oordeel is, dat het Departement van Economis('he Znkcn 
de hem toegedachte economische hlak, tot op redelijke hoogte 
- natuUt'lijk, JH\jnhcC'l' de '~oOl'zittcl', fouten kunnen alt~id 
worden gemaakt en zullen ook in dc toekorQ.St wcl gemaakt 
worden - zal kunnen uitvoercn. 1.'evens zou ik gaarne van 
de Regcel'ing de verzekering ontvangen, dat Zij van oordeel is, 
dat deze taak het departement en zijn ambtenaren niet over' 
het hoofd zal gl·oeien. 

Van de commissies van deskundigen en van den algemeenen 
reglementeeringsl'aacl, wien een zware en belnngl'ijke taal{ zlll 
zijn toebedeeld, heb ik goede ,-erwachtingen. Dool' de uit
wisseling van inzichten van de z\ide van het depal'tcl11 clIt met 
het particuliere bedrijfsleven za l men tenslotte dan welJicht 
komen tot het mogelijk bereikbaI·e. 

Ik wil dan hiermede eindigen, ~fünheer de VoorziU,ert Ik 
heb hier mijn a]gemecnc inzithlcn gegc\'en en wil besluiten 
met te vel'kJareI'l, dat ik gaa rne mijn steun zal geven aan dO' 
bedrijfsreg1cmentecringsordon nantie zooals die op het oog-cn
blik aan ons is voorgcJegd, met de aan,vulljng >C1l de uitbreiding 
van de werkingssfeer en met 331lVual'djng van versehi1lendc 
nieuwe principes, zooa18 die op het oogenblik in de nienwe 
bedrijfsreglem.enteel'ingsordonnal1tie aan ons zijn voorgelegd. 

Ik wil als mijn meening uitspreken, dat op grond van mijn 
inzicht, zooals ik dat bij mijn inleiding heb kenbaar gemaakt, 
er eigenlijk geen nationnlc ('conom ie mee r bestnat, hiel'niet en 
nergens, maar thans kan worden gesproken van een wercJd
economie, waarin het steeds 'Zal gaan om geven en nemen en 
om het verwerkelijken van bepaalde mogel\jkheden, en dat ik 
om deze l'edenen overtuigd ben van de noodzaak van de orde
ning op econom isch terrein, dus ook hier in Nedel'landsch
Indië, en eveneens, dat ik meen, dat deze noodzaak ook ln de 
toekomst nog steeds za l toenemcn. 

De heel' Blaauw: "Mij nhccr de Yoorzittel'! Ik zou slechts een 
enkele \lTaag willen. steBen. H et betreft een aangelegen
heid, die niet in het Geclelefleel'den-vel'slag is behandeld, maar 
ik hoop, dat de geachte Reg'cc l'in~gemachtigde, \ '001'31 als 
hij vandaag z~in antwoord niet geeft, daarop wel zal willen 
ingaan, mede, omdat de 'kwestie, waarom het gaat. hem niet 
geheel on bekend is. 
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\Vijzigin g' (l il nfl ll \'nll ing yall de R('clrijfsreglementeerill A'sO l' donna ntic (Ond . SI). - l\fschei d van den h(!C!l' " Toyer vnn 
het Co llege " 111 Gedelegeerden. 

(Weyer,) 
De VCl'ccnig ing N. I. Fabrikaat heeft in een schrijven, ge

rieht aan ûen Directeur van E. Z. van ~ October )937 No, 
2847{10 A Dept. de volgende kwestie "angeroerd. De uit
voerd ers van de bccll'tjfsl'cglementecl'ingso1'Cl onnnntie schijnen 
volg'o ns dit schrijven Vflll die ordonnantie gebl'uik gemaakt 
t e hebben om ni et all een de productie vall de bestaa nde be
drijven te rcglcmcntcc l'Cll 1 maal' ook te beperken. In dat schl'ij 
ve n wordt dan ook de vt'aag gesteld in hoeve rre de bestaan
de ordonnantie - en aangezien de nieuwe ol'donn anti e op 
dit punt niet gewijzi gd is, eventueel ook de nieuwe ordon
nantie - aan de uit voer'del's inderdaad de gelegen heid geeft 
om t en opzichte "'111 de bestaande bedrijven de productie te 
beperken. 

Ik stel in het antwoord van den geachten Rcgeerin gsge
machtigde op dit pun t bij zondel' belang en zou gaal'ne zien, 
dat de geachte Regeel'ingsgell13chtigde alsnog op deze vl'aag 
zou willen illguun. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in eersten 
lcl'lllUn VUil dit ondCl'wCl'P va n de zijde van het College bcëin
c1igc1. Is de Rcgecl'ingsgem fi chti gde bereid de volgende wee k 
te antwool'den ' 

De heel' Van Mook, d irecteur van E. Z.: Gaal'l1e, Mijnheer 
de Vool'zitter. 

De Voorzitter: Dan za l de verdere behnndeling van dit 
andcl'we l'p de \'olg-cndc week plaats heb ben. 

rl'hans goe\' ik VOO I' dc laat sle maa l h et wo 0 l' cl il n n cl C 11 

h (I C (' \\" c.r c .. . 

De heel' Weyer: Mijnheer de Voorzi tter! Ik ben U zeel' 
cl'l< cntelijk, dat U mij buiten de orde van deze vCl'gndel'ing 
nog even de ge legenh eid geeft een enkel woord te zeggen, 
eon enkel woord, dat zal moeten worden een wooed van 
afscheid t ot U en tot mijn geachte med eleden in dit College 
cn eveneens tot mUil gCHchte medeleden Ül den Vol ksrnad, 
\'00 1' ;.:00"(; 1' ;r,U in dit. College gecn zitting hebbcn, 

lk bescf , dat ik uitel'mate dankbaar moet zUn V001' minstens 
t.wee f.eiten. JI1 de ee l'ste plaat ::; voor de ge legcn heid, welk e 
mij in den Vo1ksl'H nd cn in dit College gebodcn is om nlWI' 

mijn oigen zwal< vermogen en ge rin gc krac hten l1Iode te 
werken aan den hoogst belangl'üken arbeid, die aan deze 
heid e coll eges is opgedra gen, een arbeid die is in het belang 
,':lil land en volk. Het tweede feit, waarvoor ik uitermate 
dankbaar moet zijn - ik heb dat al wel eens op een andere 
plilat s g-creleveel'd, maal' wi l dat op deze pl aa ts en bij deze 
gelegenh eid toch nog eens zeggen -, is de groote mate van 
leCi'ing, welke ik uit de discussies heb kunn en trekken en de 
ervaring', well,e H, heb kunn en opdoen aan de hand van de 
vele olldc L' we l'pcll. welke ik hier met U en mUn medeleden 
heb mogen uestudecl'Cn en welke m\J ook voor m\jn verdere 
leven on getw~jfe ld vnll zee l' g l'oote waarde zull en hlijken te 
Z\JII , 

Ik hoop, Mijnh eer de Voorzitter, dat het U en mijn geachte 
med eled en geg'even moge Zij ll dezen zoo buitengewoon belang
l'Uk cll Ill'be id ondel' de allerbeste omstancligheden VOOI' U 
<ll1on 011 de Uwen nog lange jaren voort te zetten. 

Hnndclin gell, Zittingsjnu r lû37-JD38, 

(Voorzitter, ) 
E en gelukkige samenloop vu n omstand igheden stelt mij in 

staat - ik mag zelfs wel zeggen.: draag t mij op - om dat
gene, wat hiel' in Indië, geschiedt te blijven volgen, zli het 
clan op gl'ootCIl afstand, 

\\'elnu, :MijnheeJ' de Voorzitter en geachte medeleden, ik 
verzoek U wel te will en gelooven, dat ik dat zal doen met 
hijzondcr groot e belangstellin g en dat mij daarbij steeds voor 
oogen zullen staan de schoone jaren van mijn leven, die ik in 
(li t m.ooie en goede land, dat ik lief heb g'ckregen, heb mogen 
doorbrengen. 

Mijnheer de Vool'z ittcr! U kunt Cl' ook verzekerd van zijn, 
dat die belangstelling zeel' intens zal zijn en dat ik mij ZIJ l 
"erheugen in iederen vooruitga ng van welvaart of anderszins, 
dien ik op dicn verren afstand ten aanzien van dit land zal 
mogen constateeren, 

)iijnheer de Voorzitter! Ik zou hi ermede willen eindi gen , 
Ik dauk U allen recht hartelUk en blij f mij in de vriendschap
pelijke herdenking bij U, Mijnheer de Voorzittcr, en mijn ge
achte medeleden, van ganseher harte aanbevelen, (T eek ene n 
van inst e mming,) 

De Voorzitter: lVlijnh eer \V eyel'! De vertegenwoordiging 
van een belangengroep in een vertegenwoordigend lichaam, een 
uiterst moderne vertegenwoordiging, die zoo wèl past in ollze 
Indische maatschappelijke verhoudingen, stelt de betrokken 
leden voor bijzondere moeilijkheden, In Uw loopbaan, afwis
selend bij het bedrijfsleven hiel' te lande en in het moeder
land doorgebracht, heeft U de U aangeboren kwaliteiten tot 
Cf; 1l ontwikkelin g gebracht, die de gemee nschap rijkelijk ten 
goede zij n geko mell bij Uw t:lakvcl'\'ulling in den Volksl'aad. 
Tot l id benoellld in Sep tember 1934, midden in den tijd , 
waarin een intensieve regeet'illgsbemoeienis met het bedrijfs
leven begon door te werken, wachtte U een omvangrijke 
en zware taak, die veel van Uw krachten zou vergen. U zult 
wel niet de illusie gehad hebben, steeds den Volksraa.d te 
kunnen overtuigen ; niettemin zult gij ervaren hebben, dat 
de g-edachtenwisseling menigmaa l instructief en leerzaam 
was ni et alleen VOOI' OI1 S College, maar ook VOOI' UW groep. 
Bij clp ordonnanties bet reffende l'eglcmcnteeringen en licen
tieel'ingen IJetJ'cffcnc1c de suik cl', het wegverkeer, sociale 
maatl'cg'elen en extL'a-uitvocl'l'ccht, - om maar enkele te 
noemen - zoudell Uwe zakc l~jJ{ c betoogc n niet zonder selUl
de Zijll gemist; schade n1. VOO I' de meerzijdigheid van de 
gevoerde debatten, indiell de geda chten van de door U ver
tegenwoordigde, maatschappelijk zoo belan grijke groep in 
ons midden niet tot uitin g ?ouc1 en zijn gelwJllen op zoo VOOl'

treffelijke, welverzol'gde en goed-gedocum enteerde wijze, 
Daarmee is een groot al gemeen belan g gediend en door U 
goed ged iend, 'Yij weten, dat Uw toekomstige wer'kkl'Îng, als 
diJ'ecteur te Amsterdam vun een onzer groote Indische ban
!<en, het contact met lndi ë niet zal doe n verloren gaan . 'VU 
wcnschen U van hal'te co n goede reis en een gelukkige 
hel'eeniging met Uw gezin (1' ee kcnen van instem
ming,) 

Dc vcrgaderin g wOl'dt te 12 ,28 \lUI' n.l11. gesloten. 
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Ingekomen stukken. - Mededeelin g Voorzitter omtl'ellt een geschenk vun den heCI' \Veyer aan den Volksrauu. - Vraag 
of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de afdoening van onderwe1'p 104. 

14de VERGADERING. 

Vel" ga d e l" i Jl g van D i Jl S dag 21 Dec e m b e r 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekom en stukken . - Mededeeling Voorzitter omtrent 
een geschenk van den heer Weyer aan den Volksraad . -
Vraa g of za l worden aangedrongen op verlenging van de 
termijnen , gesteld voor de afdoening van de onderwerpen 
104 , 107, 109 en HO. - Vaststelling tijdstip inwerking
treding van art. 27, }jel 2, letter b, der ordonnantie op de 
inkomstenbelasting (Olld. lOl). - Nadere wijziging Toela
tingsordonnantie (Ond. 0 4). - Ordonnantie Vreemdelingen
arbeid (Olld . 0 8 ). - Invoerordonnantie mierenzuur (Ond. 
104 ) . - Wijzig ing en aanvulling Bedrijfsreglementeerings
ordonnantie (Ond. 8 1). 

Voorzitter: de heer Mr. W . H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 14 leden, te weten de 
leden: 

B1aauw, C. C. van Helsdingen, W. H. van H elsdingen, 
De Hoog, Kan, Kartowisastro, Kasimo, Roep, Soangkoepon, 
Soeta rdjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom 'en De 
Vill eneuve. 

Rcgeel'in~sgemachtigdcn de heeren: De Leeuwen Van 
1'11001<. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze verga
dering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Bericht van den heer ' \Tiwoho, dat hij wegens ziekte 
vel'hinderd is de vergaJel'ing bij t e wonell. 

Dit bericht wordt voor kennisge"ing aangenomen. 

B. De volgende Regeeringsbl'ieven en -beschikkingen: 
1. Ka,binetsbrjeven van den Gouverneur-Generaal van 10, 

14, 15, 18 en 20 December 1937 Nos. 18, 23, 24, 1 en 1 ter 
aanbieding van: 
a. een ontwel'p-Vorstcnlandsch vuurwerkVCl'gllnningsrecht

ol"Clonn,mtie 1937 (Ond. 101i); 
b. een ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing van de Landsdruk

kCl'ij tot landsbedrijf in den zin van de becll"ijvenwet (Ond. 
1417) ; 

c. een ontwerp va n wet tot goedkeuring van het Verdrag 
van Handel en Scheepvaart tusschen het Koninkrijk der 
Nederlanden en de Republi ek Ecuador (Ond. 108 ); 

d . een ontwerp-ordonnantie tot regeli ng van de publiekrech
telijke gevolgen van de voorgenomen gl'cnsw\iziging van 
de regentschappen Tasikmalaja en Tjiamis (Ond. 109) ; 

e. een ontwerp-OI'donnantie to t verl engi ng VHIl den werkjn~s
duur vatî de crisis-ol'clonnantie-VreemcleJingenarbeicl 
(Olld. HO) . 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van clen Gouverneur-Generaal van 10 
n eeember 1937 Nos. 9 cn 19, houdende mcdedeeling, dat zijn 
vastgesteld: 
a. de Ql'(lonnantie tot vaststelling van nieuwe r eglementen 

op het verleenen van verlof naar het buitenland Ran 
militail'e Landsdienaren (Ond. Ol ) ; 

b. de ordonnantie 's tot verkoop van sterkwerkende genees
middelen en tot nadere wijziging van het regl ement op 

Handelingen. Zittingsjnllr ]937-1938. 

den Dienst der Volksg'ezondheid in Nederlandsch-Indië 
(Onel. 4 7 ) . 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal vun 8 December 
1937 No. 34, houdendc ontheffing van A. J. Pronk van het 
lidmaatschap der Permanente Zeevervoerscommissie en be
noeming in zijn plaats van A. F. Vas Dias. 

4. Als voren van 9 December 1937 No. 30, houdende ont
slag van Ir. A. M. Haas als lid van ele Commissie van Bijstand 
voor de Zoutwinning en benoem ing in zijn plaats van Ir. 
D. J . van Aalst. 

5. Als voren van 10 December 1937 No. 22, houdende 
machtiging, krachtcns artikel 105 1. S ., aan den dil'ecteur 
van Economische Zaken om te beschikken over de bij ele 
begrooting voor 1938 uitgetrokken fondsen voor de verdere 
reorganisatie van de afdeeling Nijverheid van het departe
ment van Economische Zaken. 

6. Als voren van 11 December 1937 No. 27, houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 1. S ., aan den Commandant 
der Zeemacht om te beschikken over de op de begrooting voor 
1938 uitgetrokken fondsen voor in dienststelJing en exploi
tatie van gewestelijke vaartuigen. 

De sub 2 tfm 6 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Volks raad. 

C. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Brief van de vereeniging van Hoogere pol itie-am bte

naren van 17 December 1937 ter aanbieding van brochures 
over de positie en waardeel'ing van de hoogere politie-ambte
naren in Nederlanclsch-Indië. 

2. ~fotie van de onclerwijzersvereeniging P. G. J. betref
fend'e de nieuwe ontwerp-salarisregeling. 

3. Mededeelingen van de vereeniging van Hooger Perso
neel bij den P. T. T.-dienst betreffende de nieuwe ontwerp
salarisregeling. 

De stukken worden ter inzage gelegd tel' secretarie van den 
Volksraad ; de sub 2 en 3 genoemde kunn en tcr spral<e wor
den geb racht bij de behandeling van de nieuwe oJltwel'p~ 
sa larisregeling. 

D. De volgcnde boekwerken: 
1. Verslag aangcboden door de Regeering van België aan 

de wetgevende Kam ers aangaande de uitvoering van het in 
de Regeeringsverklaring van 24 Juni ]936 geschetste pro, 
gramma. 

2. Dienstregelingboek 1938, aangeboden dool' de Koninkl ij
ke Paketvaart Maatschappij. 

De boekwerken worden opgenomen in de boel{crij. 

De Voorzitter: Alvorens met de werkzaamheden, vermeld 
op den rooster voor hedenmorgen, aan te vangen, heet ik van 
harte wclkom den heel' De Villeneuve, die hedcn voor hct eerst 
als Volksraadlid en als lid van het Collegc van Gcdelegeerden 
zitting heeft. 

Ik kan mededeelen, dat de heel' Weyer bij zijn aftreden 
a ls lid van den Volksraad en hct C. v. G. ecn schilderstuk 
VaJl de hand van den heer H . \Viehpl'R aan den Raad teil ge
schenke hceft aangeboden. De Commissie voor de Huishoude
li,jke Aangelegenheden heeft dit geschenk met erkentelijkheid 
aanvaard en namens den Raad is den heel' Weyer hartel\jk 
dank bctuigd voor zijn waardevolIc schenking. (T e c k c n e n 
van i n st e m mi n g.) 

Aan de orde I S de b es lissin g ovcr de 
vraag of ten aa nzien van d e ontwerp
ordonnant i e tot verdere r ege ling van den 
invoel' van mierenzuur (O nd. 104 ) over
een k omstig artikel 17 (1) Reglement van 
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(Soetardjo, Van Helsdingen.) 
o l' d e b ij den Go u ver n e u l' - Gen e l' a a I 0 p v e r-
1 eng i n g van den voo l' cl e a f doe n i n g ges t e 1-
den tel' lil ij n z a I wor den a a 11 g e d l' 0 n gen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnan
tie n iet bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van den 
voor de afdoening gestelden termijn zal worden aangedron
gen. 

De Voorzitter : Dit ontwerp is reeds in de afdeelingen on
derzocht en komt straks in openbare behandeling. 

Aan de orde i s de beslissing over de vraag 
o f t e 11 a a n zie n van cl eon t wel' p - 0 r cl 0 n n a n
tie tot aanwijzing van de Landsdrukkerij 
tot landsbedrijf in den zin d e r Indische 
bedrijvenwet (Ond. 1(7) overeenkomstig 
artikel 17(1) R eg l ement van Orde bij den 
Gouverneur-Generaal op verlenging van 
den voor de afdoening geste l den termijn 
zal worden aangedrongen. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Naar aanlei
din.g van hetgeen vandaag en. in de '·ol.'ig\! \'cl'gadcringen van 
het College heeft plaats gehad, kan ik niet nalaten een op
merking te maken en wel deze, dat het in den laatsten tijd 
steeds meel' regel schijnt te worden, dat termijn-ordonnan
ties worden ingediend, terwijl naar mijn meening zulks niet 
altijd noodzakelijk is. Ik zou gaarne met het maken van 
deze opmerkillg willen volstaan. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
deze oprr\ocl'king gaarne even willen onderstrepen, al zal ik 
nu, door den termijn gedwongen met het oog op verschillen
de redenen die de Regeering heeft opgegeven, niet op ver
lenging daarvan aandringen. Ik zou de Regeering echter wel 
willen verzoeken zeer bijzondere aandacht te schenken aan 
wat in het Gedelegeerdenverslag over deze kwestie nader zal 
worden gezegd . 

. Zonder U,oofdclijke stemming wordt besloten, dat ten aau
ZIen van deze ontwerp-ordonnantie ni e t bij den Gouverneur
Generaal op verlenging van den voor de afdoeninO' gestelden 
termijn zal worden aangedrongen. 10 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s d e bes I i s s in g 
over de vraag of ten aanzien van de on~ 
w e r p - 0 r don 11 a n tie tot reg e ] i n g va II dep u
bli e kre c ht e lijke gevo l gen van de voorge
TI 0 me TI g ren S \V jj z i gin g van cl ere g e TI t s c ha p
pen. Tasikmalaja e n Tjiamis (Ond. 109) 
overeenkomstig artikel 17 (1) Reglement 
van Orde bij den Gouverneur-Generaal op 
verlenging van den door de afdoening 
ges tel den ter mij 11 z a I wor d e 11 a a n ge d l' 0 n
ge 11. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
besloten, aat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnantie n iet 
bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van den voor de 
afdoening gestelden termijn zal worden aangedrongen. 

De Voorzitter : A a n deo I' dei s d e bes I i s sin g 
over de vraag of ten aanzien van de ontwerp
o r cl 0 n n a n tie tot ver 1 eng i 11 g van den w e l'
kin gsd u u l' v a 11 deC l' i sis 0 l' don n a n tie V ree m
d e I i n gen a I' bei d (S t a a t s b I a d 1935 No. 426) 
(Ond. HO) overeenkomstig artikel 17(1) 
Reg 1 e men t van 0 I' d e b ij den G 0 u ver n eu r-

(Voorzitter, fd. directeur van Justitie.) 
Generaal op verlenging van 
afdoening gestelden termijn 
a a n g e d l' 0 n gen. 

den 
zal 

voor de 
worden 

Deze ontwerp-ordonnantie is zoo juist rondgedeeld. Het 
betreft hiel' een ordonnantie) waarvan de beraadslagingen 
niet heel v'eel tijd zullen vorderen; zij strekt 111. tot verlenging 
van den werkingsduur der huidige ol'donnantie inzake den 
vreemdelillgenarbeid van 1 Januari tot 1 April a.s. 

Het gevolg is niet, dat wij het heden op den rooster staande 
onderwerp 9 8 pas behoeven vast te stellen kort vóór 1 April, 
doch de bedoeling is juist eenigen tijd voor de uitvoel'ings
maatregelen te geven, wanneer eenmaal de ordonnantie is 
vastgesteld. Wij zullen dus de ordonnantie vreemdelingen
arbeid straks wel hier behandelen, doch de gunstige om
standigheid is, dat de termijn, clie oorspronkelijk was gesteld 
op 22 dezer, kon wonlell q:rLengd tot 5 J'anuad, zoodat de 
bebandeling in een kalmer tempo zal kunnen plaats hebben. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnan
tie 11 iet bij den Gouverneul'-Generaal op verlenging van 
den voor de afdoening gestelden termijn za l worden aange
drongen . 

De Voorzitter : De betrokken onderwerpen 107, 10U en 
HO zullen straks in de commissies worden behandeld. Voor 
wat betreft de beide laatste bestaat dan nog gedurende eenige 
dagen gelegen.heia om het ontwerp-Gedelegeerdenverslag 
eventueel aan te vullen. 

Aan de orde is de behande l ing van de 
ontwel'p-ordollnant i e tot vaststel l ing van 
het tijdstip van inw e rkingtreding van 
art i kei 27, 1 i d 2, let tel' b der 0 r don n a nt i e 
op de inkomstenbelasting 1932. (On d. 103.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming a.angenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de voo l' t zet -
ting der behandeling van de ontwerp
ordonnantie tot nadere wijziging van de 
Toelatingsordonnantie (Ond. U4). als ge
wijzigd bij Nota van Wijzi g ingen (s t . 6) . 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoord 
in eersten termij n. --

De heel' De Leeuw, fd. directeur van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik was er eerlijk gezegd eenigszins verwon
derd over, dat de bezwaren, die door drie leden van het 
college bij de bespreking van dit onderwerp zijn geuit, zich 
juist gericht hebben tegen de sluiting van Semarang als 
ontsebepingshaven. Daarbij heeft blijkbaar de gedachte 
voorgezeten, dat Sem!arang een zeet' belangrijke plaats is 
en daarom als ol1tschepingshaven behouden moet blijven. Nu 
wil ik in het geheel niet ontkennen, dat Semarang tot de zeer 
belangrijke plaatsen behoort, maar als ontschepingshaven 
komt Semarang nu j'uist minder op den voorgrond. 

Ik heb hier voor mij een staat van het aantal personen, 
dat in 1936 vanuit het buitenland in Nederlandsch-Indië 
is gekomen en in de verschillt::l1de havens ontscheept is. 
Op deze lijst prijkt bovenaan Tandjong-Priok met een aan
tal van ruim 31.000 personen. Daarop volgt, wat Java en 
Madoera betreft, Soerabaja met bijna 11.000 personen en in 
de derde plaats komt dan Semarang met 1500 personen. Van 
het. totaaL aantal op Java en Madoera ontscheepte pel'
sonen van ruim 43.000 zijn er in Semal'ang dus niet meer dan 
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3%% van boord gegaan. Men kan dus moeilijk volhouden, 
dat voor Java en ~fudoera Semarang als een belangrijke ont
sehepingshavcn moet worden beschouwd, maar ook als men de 
vergelijking doortrekt tot de buitengewesten blijft Sematang 
als ontschepingshaven VHn weinig beteekerus. In totaal wer
den in 1936 in de buitengewesten 60.000 personen ontscheept, 
bijna 1% maal zooveel dus als het aantal op Java en Madoera 
ontscheepte personen. 

Van de 14 ontschepingshavens in de buitengewesten, waar
van de Hegecl'ing de sluiting voorstelt, zijn er 7 - dus precies 
de helft - die gerekend moeten worden tot de kleine ont
schepingshavens, dat wil zeggen, dat Cl' minder personen ont
scheept zijn dan in Semarang. Van de andere 7 havens komen 
dan - ik zal er slechts enkele noemen - Palembang met 
3.000 peI'sonen, Poeloe Samboe met ruim 4.000 personen, 
'l'andjong-Pinang met büna 12.000 personen en Pontianak met 
een kleine ~.OOO personen. 

Ik geloof, dat met deze cijfers voor oogen men moeilijk kan 
volhouden, dat juist Semarang als ontschepingshaven moet 
worden behouden; vCl'scheidene andere plaatsen zouden Cl' dan 
eerder VQOl' in aanmerking komen. 

De Regeering is eehler van oordeel, dat het aanlal onl
schepingshavens in het geheel niet moet worden uitgebreid 
boven de in de ontwerp-ordonnant.ie genoemde havens; deze 
havens z\in namelijk die, welke geregeld rechtstreekseh verkeer 
met het buitenland hebben en die men dus als ontschepings
haven niet zal kunnen missen. Overigens moet het aantal 
ontschepingshavens zoo kle in mogelijk worden gehouden al was 
het Clil ren maur omdat het alleen bij cen klein aantal ont
schepingshavcns mogelijk zal zijn cen strenge controle op de 
binnenkomende vreemdelingen uit te oefenen en die strenge 
controle is juist dool' de sprekers, die over dit onderwerp het 
woord gc,-oerd hebben, unaniem toegejuicht. 

Een stl'.enge controle en teven.s een cenyormige toepassing 
'Va n de bepalingen is voorts alleen mogelijk als men in een 
gering aantalontschepingshavens deskundig immigratie
persolleel te werk stelt. Wanneer men het aantal havens 
zou nit,lH'cidcll, zou daal'door de goede controle geschaad 
wOl'den en bovcnclicll zonden de kosten "all den inunig;J"utie
dienst sterk toenemen, omdat in de dan te open.en hU\',cns 
berocpspersoneel zou moe ten worden ~cplaatst. 

Op grond van deze motieven moet de Regeering er bepaald 
bezwaar tegen maken, Semarang als ontschepingshaven open 
te houden. Ret is misschi en goed, dat ik er in dit verband 
nog even op wijs, dat omtrent de sluiting van Semal'ang 
reeds bij de begrooting voor 1938 beslist is, hetgeen ook 
terecht dool' den heer Thamrin is opgemerkt. 

Den heel' Kan moge ik, wat dit betreft, verwijzen naar 
de toelichting op de ontwel'p-begrooting voor 1938, waarin 
de te sluiten havens met name opgesomd zijn . In die op
somming' zal het geachte lid ook Semarang aantreffen. 

l\[ijnheer de Voorzitter! Als ik oog eens naga welke be
zwaren tegen 91et sluiten van Sem.arang als olltsehepingshaven 
zUn aangevoerd, dan zie ik dat deze in de eerste en voo 1'

l1aamste plaats zijn, dat daardoor zoovoo1 last zou worden 
veroorzaakt voor de Chineezcn van l\1:idden-Java, die hun. 
fnmilieleden (eehtgenootcn en kinderen) uit China laton ov('l'
komen. In de lVLemorie van An twoord heeft de Reg-eering 'al 
uiteengezet, dat Zij die bezwaren wat crg brced uitgemeten 
acht en dat het in de prakt ijk wel zal meevallen. 

Een dotte behandeling zal speciaal bereikt Imnuen worden 
dool' hct instituut van de voorloopige toelatingsbewijzen. In. 
dien in l\[ic1den·Java gevestigde Chineezen hun eehtgenooten 
en kinderen laten uitkomen dan zullen uitel'aard voortaan, 
als de nieuwe ordonnantie in werking is getreden, de forma. 
Iiteiten te Batavia of te Soerabaja moeten worden vCl'rirht. 
Dat het te Singapore zal gebeuren, zal voorloopig wel uit
zondering zijn, In.dien de binnenkomenden hun familicl'elatie 
met hiel' te lande gevestigde personen hll1l1en aantoonen. dan 
kunnen ze zonder betalin,g van ontschepingsgeld een toclatings-

bart krijgen, maal' dit komt in de praktijk ook thans reeds 
zoo goed als nooit voor. Ontschepingen, ook Vrul echtgenooten 
pn kinderen van hiel' te lande gevestigde Chincezen zonder 
betaling van ontschepingsgeld behooren tot de hooge nitzon
deringcn. Speciaal te Semurang komen ze ook thans in bet 
geheel niet voor. Daar moet dus iedere echtgenoote of ieder 
kind van een in Midden-Java gevestigden Chinees de volle 
f 150 ontschepingsgeld betalen. Het bezwaar, dat dool' den 
heer Kan naar voren is gebracht, dat het dikwijls mbeilijk 
zal zijn, die f 150 bij elkaar te brengen, - een omstandigheid, 
welke de Regeel'ing inderdaad als bezwaarlijk en onaangenaam 
voor de betrokkenen gevoelt - geldt dus ook thans reeds in 
onverkorte mate. De nieuwe regeling zal op dit puut dus 
geen wijziging brengen. 

Indien de familierelatie van de bilmenkomende personen 
met hiel' te lande gevestigde personen niet absoluut duidelijk 
is aan te toonen - en dat zal in de praktijk altijd het geval 
zijn - dan zal het ontschepingsgeld moeten worden gestort 
en zal aan de immigranten als rogel een voorloopig toelatings
bewijs worden uitgereikt. Om alle moeilijkheden te coupeeren 
zal het dus in de toekomst nuUig zUn, dat men er steeds VOOr 
ZOl'gt, dat het ontsrhepingsgeld te Batavia of te Soerabaja 
aanwezig is. " ranneer dan de immigranten te bestemder 
plaatse zijn aangekomen, zullen zij het te Batavia of te 
SOel'abaja gestorte bedrag zonder veel moeite terug ontvangen, 
zoodra zij de bestaande familierelatie ten genoege van het 
Bestuur hebben aangetoond. 

Ik zei zooeven, dat de moeilijkheden niet zoo zwaar zullen 
zijn, omdat speciaal gebruik za l wOI'rlen gemaakt van voor
loopig-e toC'Jatillg'sbew\jzell. De l;:westie is 11.1., dat bij het vel'
strekken van voorloopige toclatingsbcwüzen niet zulk een 
uitputtend onderzoek noodig is naar de omstandigheden van 
den immigrant als vereischt wordt voor het vel'leenen van 
een definitieve toelatingskaart. Wanneer de immigrant de 
verschuldigde ontschepingsgelden betaalt en een plansibele 
reden kan aangeven, waarom hij hier in Indië komt en et' 

tenslotte te zijnen nadeele niets bekend is, dan zal als regel 
reeds dadelijk een voorloopige toelatingskaart kunnen wor
den uitgereikt. l\fe!1 kan bU de uitreiking van de voorloopige 
toelntingskaal'ten veel gcmnkkcl\jker zijn dan b~j die van de 
definitieve, omdat aan de eerstgenoemde niet een zoo cliep
gaand ondcrzoek behoeft vooraf. te gaan. De reden hiervan 
is voornamelijk hiel'in gelegen, dat de vool'loopige toelatings
kaart te allen tijde wederom kan worden ingetrokken, wan
neer blijkt, dat een dergelijke kaart ten onrechte is afge
geven . 

(De heer S 0 a 11 g koe pon: Maar het geeft toch altijd 
moeilijkheden voor den belanghebbende, wanneer hij eerst wordt 
toegelaten en hem straks deze toelating wederom wordt ge
weigerd ') 

Daar is niets aan te doen. Wanneer blijkt, dat de immi
grant hiel' niet had mogen worden toegelaten, dan zal hij Ned . 
Indië weer moeten verlaten. 'Vanneer el' sprake van is, dut 
ecn voorloopig toelatingsbewijs moet worden in getrokken, dan 
wordt de zaak voor de immi grat iecommissic gebracht, die clan 
op grond van artikel 4 van !het toc-li1tin~rsbesluit de toelating 
weigert. Dan wordt dus gecn defi nitief bew~is uitgercikt en 
de persoon, die zich zonder t.Qclat il1g'sbcwijs hier in Indië be
vindt, zal dan uit Ned. Indië moeten worden verwijderd. Het 
\'cl'schil tllsschen eelt vool'loopig toelatingsbewijs en een defi
nitief bewjjs is hierin gelegen, dat de voorloopige toelatings
kaart zonder meer ];;au worden ingetrokken, wanneer blijkt, 
da t deze kaart niet had mogen worden afgegeven, ter\-..rijl, 
wanneer een definitieve toelatillg'skaart is "erleend, deze den 
persoon in kwest ie alleen kan worden afgenomen, wanneer 
blijkt, dat hij gevaarlijk is voor de openbare rust en orde. De 
definitieve toelatingskaart geeft dus betrekkelijk een groote 
zekerheid, dat de houder ervan. kan bl\jvell; alleen wanneer 
de persoon in kwestie gevaar'lijk is "001' de openbare orde en 
rust, zal hij uit Ned. Indië moeten wOl'den verwijderd. 
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Ik geloof, ·Mijnheer de Voorzitter, dat uit hetgeen ik zoo

even zei, wel blijkt, dat het binnenkomen van bonafide im
migranten bij de nieuwe regeling geen bijzondere moeilijk
heden zal oplev~ren. Het zal in de praktijk vrij wel even 
vlot gaan als vroeger. 

Indien de Chineezen in Midden-Java, ten aanzien van wie 
de moeilijkiheden juist .gevreesd worden, ertoe zouden overgaan 
het ontschepingsgeld naar Batavia of Soerabaja te zenden, 
waarvoor naar alle waarschijnlijkheid de betrokken scheep
vaartmaatschappijen, i·c. in hoofdzaak de IC P . M. en de 
J. C. J. L. haar bemiddeling wel znllen willen verleenen, 
gaat aUes verder vanzelf en kunnen de afhalers hun ver
wanten in Semarang verwelkomen, zooals van ouds gebruike
lijk. Daara.an is dan zelfs deze goede zijde verbonden, dat 
men onder die omstandigheden bij de nieuwe regeling te 
Semaraug niet meer zooals vroeger zekere formaliteiten heeft 
te vervullen, maar direct van boord naar huis kan gaan. 
Extra kosten zijn aan de nieuwe regeling wat dit betreft dus 
zoo goed als niet verbonden. 

Ik hoop, Mijnheer de Voorzitter, dat de geopperde be
zwaren door deze uiteenzetting znllen zijn weggenomen. In 
elk ~eval is de Regeering van meening, dat het aanbeveling 
verdient eerst eens rustig af te wachten, hoe de nienwe 
werkwijze in de praktijk voldoet. Mochten er later ernstige 
bczwaren blijken te bestaan - de Regee l·ing verwacht dit 
echter geenszins - dan kan altijd nog op deze beslissing 
worden teruggekomen en zoo noodig ook Semarang wederom 
als ontschepingshaven worden opengesteld. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb thans nog een tweet.al 
afzonderlijke ptmten te bespreken, die door het geachte lid, 
deu heer Kartowisastro, zijn aangeroerd. Dit geachte lid 
heeft n.l. gezegd niet te begrijpen, hoe Glet mogelijk is, dat 
iemand omtrent wien vooraf nog inlichtingen moeten worden 
ingewonnen, niet zon behoeven te wachten te Singapore of 
elders j "elders" wu dan zijn Batavia of Socrabaja. 'Vaar
schijnlijk heeft dit geachte lid il1tusschen al wel begrepen, dat 
dit nu juist bereîkt wordt door aan zoo iemand een voorloopig 
toelatingsbewijs te verstrekken. Alleen aan de zeer enkele 
personen, van wie op goeden grond vermoed wordt, dat zij 
niet voor toelating in. Ned. Ind.ië in aanmerking komen, kan 
gcen voorloopig toelatingsbewijs w"rden uitgereikt. Die per
sonen . zullen dus inderdaad, hetzij in Singapore, hetzij in 
Batavla of Soerabaja, moeten wachten. Zij worden dan naar 
Glet immigrantenverblijf overgebracht, doch als regel znllen 
dat dan ook zijn vreemdelingen, wier binnenkomst in Ned.
Indië ongeweuscht geacht wordt. En hoe eerder die worden 
tegengehouden, hoe beter het is. Dus wanneer zij in Singa
pore al kunnen worden tegengehouden, is dat oog te ver
kiezen boven een vct'<ler doorreizen tot Java. 

Het tweede punt, dat door het geachte lid, den heer Karto
wisastro, is aangeroerd, betreft de wijze, waarop eenmaal 
gestort ontschepingsgeld wordt terugontvangen . Nu wordt 
het ontschepingsgeld in ontvangst genomen door den ont
schepingsambtenaar; dat is als regel de havenmeester. Die 
geeft daarvoor af een ontschepingsvergnnning op een zegel 
vun f 150. Die ontschepingsvergmming moet terstond na 
het aan wal gaan op het immigratiekantoor worden inge
wisseld tegen een toelatingskaart, hetzij een definitief, hetzij 
een voorloopig toelatingsbewijs. 'Vanneer nu het ontsche
pingsgeld achteraf niet verschnldigd blijkt te zijn, wordt dat 
ontscheping'geld, n.l. een bedrag van f 150, terugbetaald 
door den secretaris van de illlmi gratiecommi ssie. Tot die 
terugbetaling zal worden overgegaan, zood ra van den plaat
selijken bestnursambtenaar van dc plaats, waanlte.en de 
immigrant zich begeven heeft - dat zal dus op Java de 
assistent-resident zijn - bericht ontvangen is, d·at hem ge
bleken is, dat de immigrant op grond van zijn familieverhou· 
ding tot hier te lande gevestigde personen vrijgesteld is van 
het betalen van ontschepingsgeld. Het bedrag van f 150 
wordt dan door den secretaris van de immigratiecommissie 

(Verboom, Kartowisastro, Ka.n.) 
overgemaakt aan den betrokken assistent-resident, die voor 
de nitbetaling zorgdraagt. Wanneer men er dus maar voor 
zorgt spoedig ten genoege van den assistent-resident aan te 
toonen, crat de beweerde familierelatie inderdaad bestaat, dan 
zal men ook spoedig zijn gestorte f 150 kunnen terugontvan
gen. Wanneer dat in sommige gevallen wat lang duurt, zal 
het als r egel wel te wijten zijn aan gebrek aan voortvarend
heid van belanghebbenden zelf, of wel aan de omstandigheid, 
dat zij er niet in slagen om de beweerde familierelatie op 
voldoende wijze aan te toonen, zoodat een langdnrige corres
pondentie te dien aanzien vereischt is, v6órdat het bewijs 
daarvoor is geleverd. Doch in duidelijk sprekende gevallen 
geloof ik, dat de kwestie als geheel vlot zal verloopen en dat 
werkelijk geen bijzondere moeilijkheden te dien aanzien zullen 
worden gevoeld, althans stelli g niet meer dan thans het 
geval is. 

De heer Verboom: Mijnbeer de Voorzitter! Ik heb na dcn 
eersten ,termijn overwogen in hoeverre er voor mij aanleiding 
was te komen met een amendement teneinde een uitspraak 
van dit College uit te lokken, speciaal dus omtrent de kwes
tie : al dan niet opheffing van Semarang als ontschepings
haven. Ik zal dit na het betoog van den Regeeringsgemach
tigde echter niet doen en wel om verschillende redenen. In 
de eerste plaats heeft de Regeering toegezegd, dat eelt 
regeling zal worden gevolgd, die zoo veel mogelijk de bezwa
ren, die ik vreesde in geval van sluiting van Semarang als 
immigratiekantoor, te ondervangen. In de tweede plaa.ts 
heeft de Regeering verklaard, dat Zij onder de gegeven om
standigheden bepaaldelijk bezwaren heeft tegen handhaving 
van Semarang als ontschepingshaven, en ook dat vind ik 
belangrijk, omdat de Regeering uiteraal'd veel beter dan ik 
kan beoordeelen in hoeverre deze maatregel verantwoord is, 
en omdat ik het geheel eens ben met den opzet van deze 
ordonnantie, die beoogt ,een zoo scherp mogelijk toezicht Oll 
het binnenkomen van vreemdeEngen. Vvallneer de Hegecring 
dus zegt, dat zulks niet kan tenzij daarvoor betrekkelijk groote 
bedragen op tafel worden gelegd, en daaraan toevoegt, dat 
deze uitgave naar haar meening niet voldoende gemotiveerd 
is, dan heb ik mij daar voor het oogenblik bij neer te leggen. 

Het derde argument, dat de Regeering heeft gebruikt, 
heeft op mij niet zoo veel indruk gemaakt, dit namelijk, dat 
de sluiting van Semarang als immigratiehaven in de praktijk 
wein:ig bezwaren zal ontmoeten. 

Ik heb sedert de laatste vergadering hierover nog nadere 
berichten gekregen en daaruit heb ik den indruk, dat die 
bezwaren zich in de praktijk wel degelijk zullen doen gevoe
len. Intnsschen heelt de Regeering toegezegd, dat indien deze 
bezwaren van overwegend belang zouden blijken, Zij een en 
auder nader zal bezien en zal overwegen, of misschien op 
den getroffen maatregel za l moeten worden teruggekomen . 
Dit is voor mij voldoende aanleiding om voor het oogenblik 
af te zien van de indiening van een amendement. 

De heer Kartowisastro : Mijnheer cle Voorzitter! Ik moet 
in de eerste plaats dank zeggen voor het uitvoerig antwoord , 
dat de Hegeering mij gegeven heeft op mijn betoog in eer 
sten termijn. De cijfers zooeven door de Regeering gegeven 
voor Semarang als ontschepingshaven hebben mij ervan over
tuigd, dat Semarang in de gansche reeks van ontschepings
havens niet zoo'n belangrijke plaats heeft ingenomen. 

Mijn bezwaar te dien aanzien heb ik dan ook prijsgegeven. 
Ook de toezegging der Regeet'Îllg ten aanzien van mijn 
tweede bezwaar inzake de restitutie, is voor mij voldoende 
om mijn bezwaren ten deze los te laten, zoodat ik voor deze 
ordonnantie zal kunnen stemmen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Inderdaad is mij 
gebleken, dat ook Semarang genoemd is jn de ordonnantie, 
die dool' den Volksl'uad is aangenomen . "7annee 1' ik dus ter 
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zake "amendo honol'ahle P maak, dan moge men da arbij 
bedenken, dat als 't puntje bij 't paaltje komt, eerst dan de 
po rtée va n een plaats tot uiting komt, terwijl ook hier weel' 
gebleken is, dat als Ill en een reeks van namen te hoo1'cn 
kr.ij gt, en Cl' gee n bezwaren van die pl aatsen worden gehoord, 
in het vele werk, dat hiel' door den Volksraad wordt vel'· 
richt, soms onvoldoende aandacht wordt gewijd aan een 
llanm, die zoo terloops ge noemd wordt. 

Mij bevredigt de verklaring der Regeering, waal' Zij zegt , 
dat na het toepassen van deze ordonnantie gedurende eenige 
jaren, nagegaan zal kunnen worden, welke bezwaren er 
eigenlijk nog tegen deze ordonnantie zouden kunnen bestaan 
en dat de Regeering dan bereid wordt gevonden aan die 
bezwa ren eventueel tegemoet te komen . 

)lijnheer de Voorzitter! Ik geef gaarne een .. fair chauce" 
aUIl de Regeering, die terzake natuurlijk de beste deskundige 
moet worden geacht en ik houd mij aan de wool'den del' 
Regec l' ing, zoodat ik mijn bezwaren eveneens kan laten 
varen . 

De heer De Leeuw, fd . directeur van Justiti e: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik geloof, dat na hetgeen in tweeden termijn 
dool' de drie sprekers is te berde gebracht, ik heel kort kan zlin . 
De sprekers hebben stuk voor stuk hlm bezwaren tegen de 
ontwerp-ordonnantie laten varen. 

Dc Regeering is daa rvoor zeer erkentelijk. 
(De heel' V c rb 0 om: Niet laten varen .) 
De hecl' Vcrboom heeft inderdaad èèn bezwaar nog niet 

laton va l'en, nl. , als ik het goed begrepen hcb, een bCZWH3I ' 

wat minder de Chinecsehc bevolking van )liddcl1MJava bet roet 
als wel de bcsLuul'skantoren te Semal'ang. Inderdaad is ook 
mij gebleken, dat men in Sem.rang vreest, dat deze nieuwe 
regeling VOOl' die kantol'on een geweldige vermeerdering van 
arbeid zal betcckencn. Ik geloof, dat ook dit sterk zal mee· 
va Uen in de praktijk en meen, dat wij wat dit betreft eerst 
moeten afwachten hoc de zaak loopt, voordat deze bezwaren 
al tc zcer worden geaecentneerd. Misschi en zit bij dcze heele 
kwestie van de wcnscheJijkhcicl om Scrnarang open te houden 
ook wel coni gszi ns het belang di er gemeente voor. De Rcgccring 
is daarvoor niet blind, Z\Î bcgrtjpt zecr goed, dat het voo t' 
Senw l'ang' ni et aange naam is, dat daar al weer een kantoor zal 
worden gesloten, zij het dan niet zoo 'n heel groot, maal' toch 
ac ht de Regeering het niet mogelijk om de belangen van een 
goeden immig l'atiedienst en de fiscale belangen, die met deze 
w\jziging- samenhangen, op te offeren aan het min or meer 
plaatselijk belang van Semarang. Dit is dan ook cen der 
redenen, waarom de Regeering meent te moeten bl\i vcn vol
houden, dat althans vool'loopig Semarang zal moeten worden 
gesloten als ontschepingshaven. Te zij ner tijd zal men nadel' 
kunn en overwegell , of inderdaad de bezwaren zoodanig blijken 
te zijn, dat tot heropening van Semarang als zooàanig zal 
moel-en worden besloten. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ol'd onnanti e, als gewijzigd b~j Nota va n \Vtjzi
gingen, wordt zonder hoofdel\ike stemming aangenomcn . 

De Voorzitter : A n n deo I' dei s d e b e h a n del i 11 g 
va n de ontwerp-ordonnantie b e tr effende 
het ve rri c ht e n v an arbeid door vreemde-
1 i n ge n (,,0 r d 0 II n a n tie e n a r-

l!..tiJ;l " ) (0 n d. US ), a ls ge w ij \J 
~gi )lge n (st. 6). 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter ! Gaarne zou 
ik bij dit ontwerp enkele korte opmerkin gen willen maken. 
Zoo zou ik in de eerste plaats willen toejuichen het voorstel 
tot verlenging van den werkingsduur en de toepn sselijkver-

Bandelingen. Zittingsjaar 1937-] 938. 

(De Villeneuve, De Hoog. ) 
klaring op niet-Europeanen. M.ij wil het voorkomen, dat de 
Regeering met deze ordonnantie op twee gedachten hinkt. 
Eenerzijds wil Zij de bescherming van de binnenlandsehe ar
beidsmarkt, anderzijds deinst Zij ervoor terug' om de conse
quentie dier bescherming op zich te nemen door een drastische 
bemoeilijking van de toelating van vreemdelingen. 

Wij zien in den bijgevoegden staat verschill ende beroepen. 
waarvan de noodzakelijkheid niet kan worden aangetoond, 
dat zij dool' vreemdelingen alleen zouden zijn te vervull en. 
Gaan wij de bijlage der Memorie van Antwoord eens na, dan 
zien wij, dat voor alle mogelijke en onmogelijke beroepen 
toelating aan vreemdelingen wordt verleenel. 

(De heer K a n: Wat zijn dat, onmogelijke beroepen 1) 
Ik zie bv. genoemd fietsen makers, kleermakers, schoenma

kers, klerken, koks, kooplieden, machinisten, medicijnverkoo
pers, rondventers, smeden, slagers, timmerlieden, tokobedien
den, visschers, warollghouders, wasehlieden, ij sverkoopers, 
kortom nog tal van andere beroepen, clie in aanmerkin g wor
dcn gebracht om daurvoor vreemdelingen toe te laten. 

(De heel' R oe p: Die zijn el' immers niet in Nederlandseh. 
Indië.) 

De heel' Roep moet het maa r vaal' zichzelf uitmaken, ik 
neem aan, dat de heer Roep zooveel kennis heeft van de In
l&ndsehe samenlevi ng, dat hij weet , dat voor de vissehers bijv. 
aa nvulling ui t het buitenland werkelijk niet noodzakelijk is. 
Ik mis in de ordonnantie ook een bepaald criterium, waarop 
de vreemdelingen kunnen worden toegelaten . Naar ik meen, 
is het geldend criterium, da.t men een toelatingskaart moet 
kunnen koopen en zeker'c vooruitzichten op vaste inkomsten 
heeft, maar zoo komt men niet tot een behoorlijke bescher~ 
ming van de binnen landsehe arbeidsmarkt. Ik zag b\j de 
toepassing der ordonnantie dan ook gnarn e de bepalingen 
stringenter toegepast en wel o.a. zoo, dat alleen die vreem
delingen worden toegelaten, die specialistischen arbeid ver
richten, dan wel arbeid verrichten, waarvoor in Indië geen 
opleiding aanwezig is. Alleen op deze wijze kom t men tot 
een effeetievc bescherming van de binnenlandsche arbcids· 
markt en niet als men volstaat met het eischen van een toela
tingskaart en het hebben van vooruitzichten op vaste inkom~ 
sten. 

'Vaar bij deze ordonnantie elk criterium voor de toelating 
ontbreekt, dring ik Cl' vooral op aan bij de uitvoering del' 
ordonnantie stringentere bepalingen toe te passen zooals door 
mij zooeven reeds is voorgebracht. 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! Mag ik U 
in de eerste plaats dankzeggen VOO I' de vriendelijke woorden, 
waarmede U mij in dit college heeft welkom geheeten. 

Voor het eerst dezen zetel inn emend, besef ik zeer wel, 
welk~. moeilijke tank mij wacht. Zij imm ers bestaat in het 
bevorderen van de hoogste zaak, die ons nllen ter ha.rte ga.at, 
het Landsbelang. 

Ik moge v·an. deze plaats mijn erkentelijkheid betui gen aan 
de Regeering, die mij wel heeft wi11en benoemen tot lid van 
den Volksraad en het mü aldus heeft mogelijk gemaakt, zoo
wel in dit College als in den Volksl'aad , aan dien arbeid 
te mogen medewerken. 

Ik geef de verzekerin g, l\fijnh ec l' de Voorzitter, dnt ik zal 
trachten naar beste krachten mijn tank zoo goed m.ogclijk te 
verrichten. 

Wat het aan de orde zijnde ontwerp betreft, wil ik gaarne 
adhaesie betuigen aan het standpunt, dat de Regcering blijkens 
de :Aiemorie van Antwoord inneemt. ~1et deze opm erki ng mcen 
ik voorloopi g te mogen volstLuln. 

De heel' De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! Uiteraard is 
voor ons de uitzending uit Nederland een zeer voornaam 
punt. 

'Vij hebben deze kwestie reeds meernud en uitvoerig bespro
ken ; het is een zee l' tecr onderwcrp, 'Vij, elie de l'ijkseenheid 
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(De Hoog.) 
voorstaan, vragen ook alleen maar een behoorlijke kans voor 
de hier in Indië opgeleide arbeidskrachten en zijn zeker niet 
tegen nitzending nit Nederland. Ik zal op de kwestie thans 
niet diep ingaan, ik wil alleen op enkele passages in de Me· 
morie van Antwoord wijzen. 

Op blz. 1 der Memorie van Antwoord zegt de Regeering: 
"Hct gaat erom, dat hier Iangs anderen dan wettelij ken 

weg kan en moet worden gestreefd naar evenwicht bij de 
aanneming van werkkradhten afkomstig nit beide deelen 
van het rijk." 

Di t is een mededeeling der Regeering, me wij met zeer vecl 
waardeering hebben gelezen, maar als de Regeering daarnaast 
verklaart, dat bij haar personeelspolitiek nimmer de belangen 
van. de Indische werkkrachten uit het oog zullen worden 
verloren, ZÎ'et men, dat op de volgende bladzijde der Memorie 
van Antwoord de Regeering - hinkt op twee gedachten is 
missch ien de juiste uitdrukking n iet - geen goed begrip 
sdhijnt te hebben van, m~t elkaar schijnt te verwarren de 
begrippen "Indische arbeidsmarkt" en "in Indië opgeleide 
arbeidskrachten". Ik wil er toch met nadruk op wijzen, dat, 
zooals wij in de hoofdzitting van den Volksraad reeds herhaal
delijk betoogd hebben, onze grief is, dat men de krachten, die 
men in Inmë kan krijgen, de in Indië opgeleide krachten of 
de reeds lang in Indië aanwezige uitgezonden lunchten -
ZOQver wil ik gaarne gaan, ik wil het begrip "blijven " hieraan 
vastkoppclen - passeert en nog altijd kradhten uitzendt. 

Onze afdeeling Nederland houdt ons steeds op de hoogt.e 
van de personeelsa,dvertenties, die in de Nederlandscl" bladen 
verschijnen en elke vliegpost brengt ons advertenties, waarin 
krachten worden gevraagd, die in Inmë even goed aange
worven knnnen worden en waarbij men het dikwijls door 
het stellen van speciale voorwaarden den werkgever moge
lijk maakt, de in Indië aanwezige a.rbeidskrachten uit te 
sluiten. \Vanneer men bv. zegt, dat men jong'elni nooelig 
heeft met einddiploma H. B. S. 5 j. c. en men voegt daarbij, 
dat ·zij een jaar te Londen of te Amsterdam werkzaam moeten 
zijn geweest, dan wordt dit voor de werkzoekenden hier wel 
zeel' moeilijk. 

Maar ik zou de Regeering gaarne speciaal op het volgende 
willen wijzen. Ik heb er reeds herhaaldelijk de aandacht 
op gevestigd, dat er talrijke jongelui in Indië komen, eigen
lijk uitgezondenen, maal' die opgeven op eigen kosten 
hierheen te komcn. Vormen zij volgens het oordeel van 
de Regeering, nu een deel van de Indische arbeidsmarkt j 
Wij hebben het niet zoo opgevat. Wanneer jongelui hier op 
de al'beidsmal'kt komen en die dus vergrooten, beteelcent 
dat wel degelijk, dat de arbeidsmarkt voor de hier iu Indië 
opgeleiden verslechterd wordt . Dat is eigenlijk de aanleiding 
geweest, dat wij ons tot de Regeering gewend hebben en 
om steun gevraagd hebben. De Regeel'in g zegt dat, wat de 
personeelspolitiek van haar zelf betreft, daarvoor alles zal 
worden aangewend. 

Ik zou ech ter op een voorbeeld willen wijzen. . Wij heoben 
hier het geval gehad, dat de Regeering - of liever een onder
geschikte van de Regeering - iemand aannam, die uit Holland 
kwam - ik geloof dat bet een padvinder was - van wien 
werd aangenomen dat hij tot de Indische arbeidsmarkt be
hoorde. Kort daarna moest men den man echter naar Holland 
terugzenden, omdat hij daar noodig was. Nu kan de Regee
ring zeggen, dat men in dat geval uit de Indische arbeids
markt geput heeft, maar wij zien dat toch eemgsûns anders. 
Maar wanneer de Regeering daarnaast zegt, dat Zij zooveel 
contact heeft met het particuliere bedrijfsleven, dat Zij aaar 
telkens en telkens weer de aandacht op kan vestigen, dan 
wil ik de Regeering alleen vragen, dat Zij werkelijk dezen 
aandrang steeds en steeds weer zal uitoefenen en dàn wil 
ik den particulieren werkgever, het particuliere bedrijfsleven 
zeggen: de Regeering zal zeker een beroep op U doen, komt 
er zooveel mogelijk aan tegemoet en zie in, dat het niet onze 
bedoeling is, de Nederlandsche werkkrachten nit te sluiten, 

(Roep.) 
maar alleen om dengenen, die hier in Indië zijn en spec iaal de 
in Indië opgeleiden een behoorlijke kans te geven. 

Ik zou er dns bij herhaling bij de Regeering op willen aaH
dringen, de toezegging, die Zij in de Memorie van Antwoord 
gedaan heeft, na te komen. Ik hoop daarbij, dat het parti
cnliere bedrijfsleven aan dien aandrang der Regeering gevolg 
zal geven. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Om misverstand te 
voorkomen naar aanleiding van mijn interruptie van zooeven, 
wil ik gaarne nader toelichten, dat mijn interrnptie bedoeld 
heeft, duidelijk te laten uitkomen, dat ik het, evenals de heer 
Thamrin, eigenlijk een dwaasheid vind, dat vreemdelingen 
geïmporteerd worden of zich zelf importeeren voor een be-
roep als waschbaas ... .. . 

(De heer Th a m rin : Of als houtzager. ) 
....... of bv. als houtzager, nnttige en noodige leden van de 

maatschappij overigens, maal' waarvan toch het benoodigde 
lllenschenmateriaal in meer dan voldoende mate hier in Indië 
aanwezig is. Ik sluit mij dns gaarne wat dit betreft aan bij 
het betoog van den heer Thamrin, dat tot strekking had, de 
toelating van die elementen, waarvan er hier in Indië genoeg 
aanwezig zijn en die in voldoende mate uit de luer in Indië 
aanwezigen kunnen worden gerecruteerd, dien mijns inziens 
vrijwel overtollig en invoer, waardoor aan hier aanwezige 
werkkrachten het brood nit den mond wordt genomen, in de 
toekomst uiet zoo gemakkelijk te maken als tot dusver blijk
baar wel het geval is. 

Wat aangaat het betoog door ons geacht medelid, den heer 
De Hoog, gehouden, wil ik bier verklaren, dat ik mij met de 
strekking daarvan ook volkomen kan vereenigen. I-Iet schijnt 
mij toe, dat het "Leitmotiv" van mijn geacilt medelid was, 
dat "hot hemd nader is dan de rok" en met alle waardeering 
voor de rijkseenheid, kan ik mij volkomen begrijpen, dat het 
streven van de vertegenwoorcligers der bevolking in Indië in 
dit college erop gericht moet zijn ervoor te zorgen, dat zoo
veel mogeliijk Indische jongelni en Indische arbeidskrachten 
voor verschillende betrekkingen in de eerste plaats aau de 
benrt komen. Het is ook mij opgevallen, dat in de Holland
sche bladen allerlei advertenties verschijnen voor 11€t aan
nemen van werkkrachten, die zich hier in meer dan voldoende 
mate zelf aanbieden, maar dat in het algemeen vooral bij de 
particuliere werkgevers het streven bestaat om steeds ver· 
schen aanvoer te krijgen van jongelni uit Holland met eind
diploma H. B. S. 5 j. c. om deze hier te werk te stellen. Het 
schij nt mij toe, in aansluiting op hetgeen de heer De Hoog 
zeide, dat eenige matiging in dit opzicht - ik wil mij hier 
niet geheel tegen verklaren op grond van d·e rijkseenheids
gedachte - hiel' zeer zeker op haar plaats zou zijn. Juist 
die advertenties - ik wil in deze geen namen noemen -
waarbij men bijv. eischt een jaar praktijk in Den Haag, 
Amsterdam, Londen of elders, maakt het de Iudische jongelui 
practisch onmogelijk hier in die betrekkingen geplaatst te wor
den, waarvoor zij overigens volkomen de geschiktheid bezitten 
en waarvoor zij, indien geen jongelui zouden worden uitgezon
den, ook in aanmerking zouden komen. Het is mjj ook bekend, 
dat er in dit jaar vele honderden jongelui naar Indië zijn uit
gekomen voor allerlei particuliere werkgevers, in betrekkingen 
waarvoor, althans voor een zeer belangrijk deel, men over jonge
lui in Indië had kunnen beschikken. D~ze jongelui uit Holland 
zijn ten deele "uitgezonden", zooals de formeele term luidt, 
anderdeels op eigen kosten naar Indië gereisd met de vrij 
groote zekerheid om na aankomst al1üer direct te worden 
geplaatst. Ik ben dan ook van mem1Îng, dat vooral van ons 
college de aandrang moet uitgaan - want het gaat in de 
eerste plaats om Indische belangen - dat zoowel bij het Gou
vernement - maal' daar gebeurt het in hoofdzaak al- als ook 
bij den particnlieren werkgever de Indische jongelui het aller
eerst in aanmerking komen voor plaatsing en dan natuurl~ik 
met een begrenzing voor die betrekkingen, waarvoor zij ge · 



125 

14de VERGADERING - DINSDAG 21 DECEMBER 1937. 

Ordonnantie Vreemdelingenarbeid (Ond. 0 8 ) . - Invoerordollnantie mierenzuur (Ond. 104). - Wij ziging en aanvulling 
Bcdl'ijfsrcglcmcntccringsol'donul1ntic (Ond . 81 ) . 

(Van Helsditngen, Kan, Soetardjo.) 
schikt zijn en hier in Indië voldoende opleiding hebben kun
nen genieten. Het spreekt natuurlijk vanzelf, dat el' altijd 
een exceptie moet bestaan voor bijzondere betrekkingen, 
waarvoor een bijzondere opleiding lloodig is . 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter ! Het 
dool' ons geacht medelid, den heer Thamrin, ingenomen stand
l)m1t tOIl aanzien van deze aangelegenheid dekt geheel het 
lnijnc, hetwelk ik indertijd in den raad ih pleno heb uiteen ge
zet. Ik wil cr dus gaarne adhesie aan betuigen. Voorts wil ik 
er op wijzen, dat de Regeering in haar l\1:emorie van 
Antwoord nadrukkelijk heeft verklaard, dat de kwestie over 
den im.port van Nederlandsdhe krachten buiten het kader van 
dit onderwerp valt . Desni'ettegenstaanile hebben mijn geachte 
medeleden, de heeren De Hoog en Roep, deze kwestie hier 
aangesneden . Ik meen, dat het beter ware geweest, wanneer 
deze kwestie dool' den Volksraad in pleno was behandeld en 
ik zal dan ook nu bij deze aangelegenheid niet lan.g blijven 
stilstaan . Nu dit onderwerp [hier echter toch is aangesneden , 
wi l ik gaarne twee opmerkingen er over maken. De Regeering 
llceft inderdaad twee belangrijlw verklaringen afgelegd, in 
de eerste plaats, da t Zij bij haar personeelspolitiek nimmer de 
belangen van de Indisohe werkkrachten ui t het oog heeft 
verloren of zal verl îezen. Ik hoop, dat de Rcgeering aan 
deze verklaring ook in de praktijk steeds zal blij ven vast
houden. 

In de tweede plaats heeft de Regeering een bepaalde toe
zegging gedaan~ dat Zij bereid is om van overheidswege eenigen 
invloed te blijven uitoefenen op de pel'soneelspolitiek in het 
l)articulierc hedl'ijîs\c\'cn. Deze toezegging zou ik de Re
geering zeer spec iaal op het hal'l willen binden, want ik ben 
het met de h'eeren De Hoog en Roep eens, dat nog heel wat 
particuliere bedrijven onnoodig en ontactvol plaatsen voor 
Nederlandsche krachten besdhikbaar stellen, terwijl hier 
geschikte krachten aanwezig zijI1. 

(De heer Roe p : U deelt dus ons standpunt 1) 
Ik versterk het. 

D e heel' Ka.n: },{ijnhee l' de Voorzitterl \Vaar de Reg'eering 
in de ::\Iemori e nm Antwoord heeft gezegd, dat Zij van 
meening is, dat de toepassing van deze ontwerp-ordonnantie 
haar gewenscht voorkomt, zal natuurlijk het College naar het 
mij voorkomt, zooals wel is gebleken uit de redevoeringen, wel 
met het voorstel van de Regeering medegaan om de ordon
nantie, zooals zooaven bedoeld, te verlengen. 

Mijnheer de Voorzitter ! Medegaande met het betoog, zoo
('vcn gehouden door den heer De H oog, zou ik toch niet zoover 
wil len gaan als het geachte lid de heel' Thalnrin blijkt te willen 
ga;lI1, die de Regeering in een eng keurslijf zou willen binden. 
HU sprak n.l. all een van krachten, die hier geen opleiding 
hebben kunnen krijgen en van specialisten, wanneer ik hem 
goed heb verstan n. De heer Roep heeit ten deze reeds op 
eenige mat iging aangedrongen en wel ter wille van de rijks
eenheid, wat betreft den import van Hollandsche krachten en 
heeft daarbij gezinspeeld op het Indische belang. 

Mijnheer de Voorzitter! Ju ist met het oog op de Indische 
belangen zou het · n iet juist zijn, de te betrachten soepelheid, 
welke tot dusverre geen bezwaren naar voren heeft gebracht, 
Ie la len · varen en volgens het cum pas van uen heer Thamriu 
te gaan varen, n .l. door ten deze meel' drastisch op te gaan 
treden. 

Ik zou daarom bij de Regeering willen bepleiten, dat Zij 
haar tot dusverre gevolgde politiek blijft voeren en langzamer
hand, altijd het belang van Indië daarbij voor oogen houdend, 
verand eri ng in haar systeem brenge. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil al
leen volstaan met de betoogen van onze geachte medeleden: 
de heeren Thamrin en De Hoog, sterk te onderstrepen. 

(Directeur van Economische Zaken.) 
De Voorzitter : Hiermede is de eerste termijn omtrent dit 

onderwerp van de zijde van den Volksraad beëindigd. Is de 
Regeeringsgemachtigde bereid, de volgende week ltierop te 
antwoorden ? 

De heel' De Leeuw, fd. directeur van Justitie: Gaarne, 
Mijnheer de Voorzitter! ::J 

De Voorzitter : Dan zal het regeeringsantwoord de volgen-
de week plaats hebben. 

Aan de orde i s de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot verdere reg e lin g 
van den i n v 0 e l' van III i ere n z u u 1'. (0 n d. 104.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo I' dei s d e voo r t zet tin g 
der be ha n del i n g van deo nt wel' p - 0 r d 0 n
nant i e tot wijziging en aanv ullin g van de 
Bed r ij i s reg 1 e III ent ee r i n g SOl' don n a n ti e 1934 
(Ond. 81), al s ge wijzi g d bij Nota's v a n Wij
z i gingen (st. 5 e n 8) . 

De behandeling is gevorderd tot het regeerillgsantwoQ!.'d 
in eersten termijn. 

De Ileer Van Mook, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzi tter! Bij de beantwoording vau de vele 
en veelzijdige beschouwingen, {lie dool' de geacl1te leden, 
welke het wooi'd in eersten termijn hebben gevoerd over de 
bedrijfsreglementeering, aan de ontwerp-ordonnantie zijn ge
wijd, heb ik gemeend als meest geschikte volgorde het bij
zondere en min of llleer bijkomstige te moeten doen vooraf
ga.an, 'om in het slot van mijn betoog tot het meer algemeene 
en principieele gedeelte van het debat te komen. Deze op
eenvolging geeft het voordeel, dat ik het algellleene gedeelte 
mede kan doen steunen op de voorbeelden, die in de vooraf
gaande behandelin g van details verscholen li ggen. 

Om te beginnen mag ik dan, ~1.ijnheer de Voorzitter, het 
een en ander zeggen nopens den formeelen opzet van deze 
ordollnantie en nopens de wijzigingen van meel' onderge
schikt belang, die door de heeren Van Helsdingen en W eyer 
zijn voorgesteld of gesuggereerd. 

Het geachte lid, de heer Van Helsdingen, heeft zeer juist 
gezien, dat de voorgelegde ontwerpen in den vorm van een 
wijzigingsorclonnantie zijn gegoten uit zuiver praktische over
wegingen. Een nieuwe ordonnantie zou een geheel nieuwe 
nummering van artikelen hebben vereischt, die de Regeering 
zou hebben genoodzaakt om aUe reeds tot stand gebrachte r e
geeringsverordeningen, alle uitvoeringsbesluiten en -regelingen 
en alle reeds uitgegeven licenties of vergunn ingen door nieu
we te vervangen; een arbeid, die vele duizenden guldens zou 
hebben gekost, die op de erbij betrokken ambtenaren een 
stroom van vrijwel nutteloos werk zou hebben losgelaten en 
die bij belanghebbenden, vooral bij de kleineren onder hen, 
ongetwijfeld tot aanmerkel.ijke verwarring en onzekerheid aan
leiding zou hebben gegeven. Om deze redenen leek het ge
wenscht de bestaande ordonnantie te behouden, al bracht dit 
eenige mindere elegantie in den opzet met zich. . 

Wat de indeeling in t itels betreft, het onderscheid in de 
materie, die in titel I en die in titel II wordt geregeld, gaf 
daartoe aanleiding; zou een afzonderl.ijke, inleidende eerste 
titel daaraan zijn toegevoegd, dan ware echter het zoo juist 
geschetste bezwaar evenmin te ontgaan geweest. 

De dool' het geachte lid voorgestelde omschrij vingen va n 
beide titels lijken minder juist ; ook de tweede titel kan 
op bestaande bedr~fstakkell slaan, daal' artikel 18a ook het 
verbod van uitbreiding van bedrijven mogelijk maakt. Om-
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(Directeur van Economische Zaken.) 
gekeerd is het denkbaar, hoewel niet waarschijnlijk, dat de 
bepalingen van den eersten titel toepasselijk worden verklaard 
op een bedrijfstak, met de uitoefe nin g waarvan in Indië 
nog geen begi n is gemaakt, doch waarvan men de vestiging 
voorziet en tevens vermeent, çlat zij onder een reglementeering 
dient te worden gebracht. W anneer men omschrijvingen 
wenseht, dan zouden daartoe gekozen kunnen worden voor 
titel I: "Van de il'eglementeering van bedrijven" en voor 
ti tel II: "Van het verbod of de beperking van bedrijven". 
Ook deze omschrijvingen zijn niet geheel volmaakt, doch zij 
geven het verschil in inhoud toch wel tot op zeer groote 
hoogte weer. De Regeering heeft geen bezwaar deze aau
vullingen aan te brengen. 

Van de verder dool' het geachte lid voorgebrachte tekstver
anderingen bespreek ik hier die, betreffende artikel l a, lid 1 
onder a, waarin een enkelvoudige zinsconstructie inderdaad 
betel' op haal' plaats is en die nopens artikel 18b, waarin tegen 
verwijzing naar de definitie voor directeur geen bezwaar be
staat, al zal in de op dezen titel steun ende regeeringsverorde
ningen die directeur niet of zeldeu worden genoemd. Een 
definitie van het woord "bedrijfstak" lijkt niet noodig; de 
regeeringsverordeningen omschrijven telkens den bedrijfstak, 
waarop de reglementeering wordt toegepast, op geheel concrete 
wijze. 

De heel' Weyer , van \Vien het mij spij t, dat hij niet aanwezig 
18, om llet antwoord op zijn rede te vernemen, heeft gewezen 
op het ontbreken van de aanwijzing van een autoriteit in arti
keI 17, die de Commissie van desknndigen behoort te benoemen. 
Het artikel zelf echter delegeert de verdere regeling van be
voegdheden aan de regeeringsverordeuing. In de desbetref
fende regeeringsverordeningen is inderdaad de samenstelling 
van de commissie, met inachtneming van zekere voorschriften 
daaromtrent, aan den directeur van Economische Zaken 
opgedragen. Het is echter denkbaar, dat in bepaa lde gevallen 
een andere - b.v , gewestelijke - autori teit beler zou passen, 
zood at regeling van dit punt in de ordonnantie minder ge
wenscht lijkt. 

Het geachte lid, de heer Weyer, heeft verder gepleit voor 
de regeling van een beroep op den Gouverneur-Generaal 
met betrekking tot beslissingen van den directeur van 
Economische Zaken, nopens het verbinden van voorwaarden 
ann licenties of vergunningen, waarbij de heer Kan zich heeft 
aangesloten. Ik meen, dat tusschen het geachte lid en de 
Regeering in dit opzicht uog een misverstand bestaat. Iedere 
autoriteit in Indië, aan wien uitvoerende bevoegdheden bij 
of krachtens ordonnantie worden opgedragen, oefent die 
be\'Oegdheden uit onder de bevelen van den land voogd. (Ik 
laat en kele onafhankelijke instanties, zooals de Algemeene 
Rekenkamer hier buiten beschouwing.) I edere belanghebben
de, die zich door de beslissingen van zulk een autoriteit 
bezwaard voelt, kan derhalve zijn bezwaren bij de Re· 
geering voorbrengen en tegemoetkom ing daaraan, zoo de 
wet zelf zich daartegen niet verzet, verzoeken. De be
voegdheid tot het in beroep gaan op dergelijke admi
nistratieve beslissingen staat dus voor ieder open en mijn 
ervaring heeft mij niet geleerd, dat een dergelijk "erzoek 
om redres minder serieus of minder snel zou worden behan
deld, wanneer geen speciaal beroep is voorgeschreven, dan in 
het. tegenovergestelde gp.val. W:mneel' een administratief 
beroep bij bijzonder voorschrift wordt geregeld, dan is het 
dus niet zoozeer te doen om den weg tot zulk een beroep 
open te stellen, maar om hetzij een bijzondere beroeps
instantie aan te wijzen, hetzij door nadere voorschriften aan 
te geven, welke bijzondere gedragslijn, hangende of na af
doening van het beroep, wordt gevolgd. Voor 1:ulk een 
bijzo ndere gedragslijn is. zooa]s de Regeerin g in de J\1emorie 
van Antwoord heeft betoogd , in het door het geachte lid 
besproken geval geen plaats, weshalve de uitdrukkelijke 
vermelding van de mogelijkheid van beroep naar haar oordeel 
slechts op een dwaalspoor zou kunnen brengen_ 

De door het geachte lid voorgestelde omzettiug van de re
dactie van het derdc lid van artikel 2 acht de Regeering in
derdaad een verbetering en neemt Zij gaarne over. 

In de tweede plaats, Mij nheer de Voorzitter, is dool' li ët 
geachte lid een aantal inlicht ingen gevraagd nopens de be tee
kenis of de toepassing van verschillende bepalingen, dic ik 
thans achtereenvolgens gaarne geef_ Vooreerst heeft de hecr 
Weyer geïnformeerd, welk staudpunt de RegeerÎJlg zal iune
men ten aanzien van de adviseerende bevoegdheid en de ad
viezen van den Reglementeeringsraad, terwijl de heer Roep 
zich daarbij heeft aangesloten. 

De Regeering heeft geen bezwaar in het reglement voor 
dien raad uitdrukkelijk te bepalen, dat bij zich eigener ini
tiatief tot den Directeur \'an E conomische Zaken of den Gou
verneur-Generaal zal kunuen richteu, natuurlijk binnen het 
veld del' vraagstukken, voor de behandeling waarvan die raad 
wordt ingesteld . Ook spreekt het wel vanzelf, dat van de 
gegeven adviezen afwijkende beslissingen niet worden genomen 
zonder den raad met. de motieven daarvoor in kenuis tc stel
len, l\ieer algemeen gesteld mag men aannemen, dat de Re
geering de instelling van een dergelijk college niet heeft voor
gesteld als een soort uoodzakelijk kwaad, maal' dat daarbij 
zeer bepaaldelijk de bedoeling voorzit om de samenwerking 
met het bedrijfsleven op dit terrein tot iets levends tc maken. 
Of van den naJl\-an g af de ad"iezcll VRl] den raad regelmatig 
zullen worden opgevolgd, durf ik niet te voorspellen , daal' 
bij eeu dergelijke nieuwe instelling, die te werken heeft _op .een 
nog slechts ten deele verkend terrein, verschillen van lIleening 
en inzicht niet geheel uitgesloten mogen worden geacht, doch 
de Regeering verklaart gaarne, dat Zij van haar zijde alles 
in het werk zal stellen om door ruime voorlichting en goed 
geregeld contact de overeenstemm in g tnsschen de adviezen 
van den Haad en haar besl issingen van den aanvang af zooveel 
mogelijk te bevorderen. 

Ditzelfde geldt op een meel' beperkt gebied voor de commis
sies van deskundigen; ik kom op deze instituten nog terug, 
doch tecken hiel' slechts aan, dat het waarschijnlijk gemak
kelijker zal zijn de 1'01 van belangentegenstellingen te beperken 
in den Algemeenen Reglementeeringsraad dan zulks bij de com
missies van deskundigen in een aantal gevallen mogelijk was. 

Het geachte lid heeft verder de vraag gesteld, hoe dc toc
passing zal zijn van de verschillende criteria, die in artikel 1 
onder d zijn gegeven voor de bepaling van den omvang van 
het bedrijf. Hij heeft daal'bij klaarblijkelijk voor oogen gchad 
de mogelijkheid van een wisselende aanwending van elk der 
drie criteria in eenzelfden bedrijfstak. Ik Illeen. dat zulks in de 
toekomst evenzeer onmogelijk zal blijken als in het verleden het 
geval was. Voor iederen bedrijfstak zal men zorgvuldig hcbbcn 
te overwegen, welk criterium of welke combinatie van crite
ria voor dc praktische toepassing van de bedrijfsreglementee
ring op die speciale groep von bedrijven het meest geëigend is, 
doch is de keuze eenmaal gedaan, dan zal men ane bedrijven 
naar dezelfde maatstaf of groep van maatstaven dienen te 
behandelen, wil men niet in allerlei willekeur en ongelijkmatig
heid van toepassing vervallen . Hiertegen bestaat te minder 
bezwaar, omdat de drie criteria ieder voor zich of, zoo noorlig , 
in onderlinge combinatie, naar de ervaring van de afgeloopen 
jaren heeft geleerd, al tijd een bruikbaren grondslag voor de 
licentieverstrekking kunn en opleveren. 

Hi el'bij slui t aan de vraa g van het geachte lid , den heel' 
Blaauw, nopens de in het dool' hem aangehaald schrijven van 
de Vereeni ging Nederlandseh-Indisch Fabrikaat veronderstelde 
onjuistheid in de bepaling van den onlV3ng der gereglemen
teerde bedrijven. 

In dien aan mij gerichten, confidentieelen brief van .1: Oc
tober j.l .. wordt door genoemde vel'eeniging erop gewezcn, 
dat naar haor meening bti de toepassing del' ordonnantie 
op de sigaretten- en ijsfabrieken de uitvoerders van de 
ordonnantie de grenzen van bevoegdheid, in de ordonnantie 
neergelegd, hebhen overschreden. Het enkele fe it, dat uit-
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(Directeur van Economische Zaken.) 
bre idin g van pen bedrijf gebonden wns aan een toestemming 
vfln den directeur van E conomische Zaken, maakte het naoeli g 
in de licentie del' bestaande bedrijven den omvang daarvan 
te bepalen. Het N. I. F. is vall meening, dat deze omvang 
behoorde te zijn de potentieele capaciteit der fabrieken, ter· 
wijl de Regeel'ing zich op het standpunt heeft gesteld, dat 
hi ertoe ook de economische ca paciteit. dat is de werkelijke 
productie bij de inwerkingtreding van de l'cglementecl'ing tot 
g'l'olldslng kon worden genomen. Teneinde aan dit verschil 
van inzicht een ein de te maken is in artikel 1 sub cl t hans 
ondubbelzinn ig aangcg-cYcn op welke wijze de vaststelling 
vall den "omvan g- van een rbedl'~if" dient te geschieden. In
tusschen is ool( in de zoo juist besproken gevallen, waa rbij c1r 
omvang' van het bedrijf naar de werkelijke productie werd 
bcpaald, van een beperking van die producti e geen sprake 
geweest. 

De heer W eyel' heeft ook nog een nadere definitie ge
vl'aagd van het begrip redelijk belang. ~Ien moet zich hierbij 
vooral ni et losmaken va n hetgeen da ar op volgt , n.l. het 
l'C'del ij k behln~ in de total e verrichtin gen va n een bedl'ijfs
tlLk. Deze grondsla g vond toepassing 1n die gevallen, waarin 
dc omvang naa r de ]lI'od uctie werd bepaald, doch de keuzc 
vall een bepaald productiejaar of een ander e bepaalde pro· 
ductieperiode niet tot een behoorlijke waardeering van de 
ve l'schiUende bedrijven kon leiden. Dit kan zich b .v . voor
doen, wanneer bepaalde bedrijven betrekkelijk recent in 
productie zijn g-el\Omen, wanneer z\i wegens verbouwing 
hebben st ilgestaan en zoo meer. 

Tem:;l.o1tc is nog dOOl' het g03eht0 lid gevraap:d. welk tijd
stip beslissend is voor de hepaling \.lH den 011l\'3ng \'an ((lil 

bedrijf, Dit is in het algemeen, in verband ook met de kcuze 
Vim het cri te ri um, moeilljk te zeggen, maar wel kan worden 
medcgedceld, dat de bestaande toestand slechts tot een zoo· 
danig t1jdstip in r ekening' wordt gebracht, dat uitbreidingen , 
die tot stand zijn gekomen op grond van verkregen voorweten· 
schap omtrent een voorgenomen reglementeerjng, buiten 1'e
ketting worden. gelaten. TIet sprpf'kt van.zelf, da t di t a ls r egel 
niet is het tijdstip van afk.oudi gin g of inwerkin l!tl'cdi ng \'al1 

de l'egceringsver ol'd enin g, claal' aan de totstandkoming vnn 
zuJk een ve l'OI'dcning steeds een onderzocl;; hij en overleg' mrt 
belangfhehbenden zelf is \'OOl'affwgaan, hetwelk hen all('n 
ui te raal'd roeds met de voornemens del' Regeering in kcnr:is 
stelt. 

Van de gereglementeerde bedrijfstakken zijn dool' de 
gcaehtc leden, de hoeren Thamrin, Van H elsd ingen en Yerboom. 
onderscheid en lijk besproken de melkerij en, de drukkerijen en 
de weverijen, Ik neem deze bedrijven in de genoem,]'e volg. 
orde, omdat in di e volgorde de meer principi eele punten in 
toenemende mate aan de orde komen . 

Het is t e begrijpen, dat de heer 1'hamrin is begonnen meL 
op te mOl'ken, dat de r eglementeering van melkerijen ln het 
I'cgentschap Ba ndoeng eigenlijk een zaak van locaal belang 
lUkt; dat zij daal'om niet met de bedoelin gen van de ordon· 
nanti e stl'ool<t, zou de Regeel'in g ni et gaarne onderschrijven. 
Ik wil er r eeds dadelijk op wijzen, dat de ord'onnantie ook in 
haal' huidigen vorm toepassi ng in een gedeelte van Neder
landseh-Indië niet uitsluit, terwijl in de ingediende ontwerpen 
het nieuw geredigeerde artikel 2 zulk een toepassing uitdruk · 
keltik noemt, Dit hangt samen met de overweging, dat dl" 
t oeptlss ing van een dergelijke ingrijpende regeling zich niet 
verder behoort uit te strekken, cl an noodzakelijk is en cia al' 
in het onderhavige geval de productie VDn een ni et rendabel 
te maken surplus zich meer speciaal in het regentschap Bnn 
doeng co ncentreerd e, lag beperking van het werkingsgebi ecl 
del' regeerin gsvel'ol'dening voo I' de hand. 

De vCl'schili ende persartikelen, waarop het geachte lid zijn 
bestrijdin g van de wenschel~ikheid va n deze r cglementeel'ing 
heeft gebouwd, bevatten all e deze princi pieele fout, dat zij 
ni et uitgaan van den toestand, zooals die b1i de invoering van 
deze l'e~lemen teerin g was, doch van dcn wenschelijk geach. 

Handelingen. Zittingsjnnr ]937- ] 938. 

ten toestand, die juist duur deze reglementeering belangrijk 
naderbij is gekomen. 

W anneer het geachte lid b.v. meent, dat de reglementee· 
ring uitbreidin g van den veestapel tegenhoudt en daardoor 
in sommige gevallen wellicht t ot afslachting va n melkvee 
leidt, dan moet hij niet uit het oog verliezen, dat het achter· 
we ge laten van een ingrijpen door de overheid in 1935, toen 
de surplus· productie in het regentschap Bandoeng tot onge· 
vee l' 5/12 van de totale procluctie was gestegen en voor dit 
surplus geen of slechts ecn verlieslatenden a fzoet te vinden 
was, terwijl een hevige prijzenoorlog ston d los te barsten, 
beteekenc1 zou hebben de vernietiging va n een groot deel del' 
bcdrijven - speciaal van de kleinere - en clerhalve de ge· 
lijktijdige vernieti ging van een belangrijk deel van dcn beo 
staanden melkveestapel. Ook in andere, minder bedreigde en 
n iet oncler een reglementeering gebrachte streken heeft gedu· 
rende de cris.isjaren de ui tbreiding van de melkproductie -
en van den veestapel - gestagneerd; hier kon slechts cloor 
een l'eglcll1cnteering een ernstige teruggang worden voorko
men. Da t is geen vcrschijnsel, dat alleen voor Bandoeng geldt, 
maal' alleen in Bandoeng was het surplus zoo groot, 

De l'eglementeel'ing had, met andere maatregelen, to t doel 
d ien prijzenoorlog te voorkomen en tijd te winnen, teneinde 
naar een betere verwerking van het melksurplus te zoeken, 
Het spr eekt wel vanzelf, dat voor tdurende toeneming van 
dat surplus in die periode iedere oplossing onmogelij k ZO ll 

hebben gemaakt, 

Van den aanvong Hf is dit o!1dcr7.oek in versch illende 
!'Îehtingcil gplcid rn clHH l'hij is komcn vnRt 1c shwn, dM \'001' 

direet<.' \'C'l'\\'ezenlijking- de hC'l'e idin~ van botcl' ('11 kaas de 
meeste perspecti even bood, een volgorde, die men ook in. ande!'e, 
meer melkproduceerende landen, in aanmerking neemt. Thans 
is reeds een situat ie bereikt, waarbij door dcze verwerk ing 
vrijwel het geheele surplus in goed vCl'koopbare zuivelproducten 
kan worden omgezet, terwijl de gemiddelde opbrengst per 
li lcr reeds tot 7lf2 à 8 cent is gestegen. Zood ra deze toestand 
zich heeft geconsolideerd, zal de bas is gewonnen zijn, waal'Op 
\'cl'grootiug von de melkproductie en verwel'king vnn nicnwo 
overschotten, ook in ml(lel'c richt ingon, za] Imnnen wOl'dcn 
geholnru. Onder die ri chting'cn neemt de conserveeri ng van 
melk ('en bclanfI l'i.jke plaats in, doch tot dusvcrre bleek de 
prijs, die langs dezcn wcg VOOI' do melk te maken valt, nog 
wat le laa g voor een r endabele mell<erU·cxploitatie. 

Intusschen naderen de cijfers elkander meet' en meel' en 
behoeft het geensz ins uitgesloten te worden geacht, dat Ill r.n 
op di t terrein tot resultaten komt. E erst dan zal el' plaats 
zij n voor stimuleering van verdere productie j zou men daar
mede te vroeg beginnen, dan zou het resultaat slechts een her
n ieuwde verzwakki ng van d P l1 producent beteekenen, die 7.cker 
een goede oplossing van het vraagstuk 11iet bevorderen zou, 

Ik moet hieraan toevoegen, Mijnheer de Voorzitter , dat een 
beperking van den invoer van geconserveerde melk en andere 
melkproducten de ontstane situatie slcchts weinig zou hebben 
kunnen verbeteren en uitsluitend ten koste van den consu
ment. :Men mag niet vel'geten, dat die melkproducten afkom
sti g zij n ui t landen, die voor mel kveehonclertj veel gesch ikter 
zijn clan Ned.-Indië en daardoor een belangrijk lageren kostpl"ijs 
kunne n bereiken. De versche melk is dan ook hiel' in Indië be
langrijk du urder - li ter voor liter berekend - dan blikkemelk 
en ook in strcken , waal' een ig surplus bestaat en waal' geen 
reglementeering is toegepast, heeft in dc crisisjaren de melk
atzet sti lgestaan en hebben dc achtereenvolgende prijsverla
gingen niet tot een eenigszins belangrijke vermeerdering van 
de consumptie van versche melk kunnen leiden. Daartoc zou 
een veel verder gaande prijsdaling noorlig zijn ; een pl'ijsver
hooging dool' contingenteering van den c011cul'reerenden blikke
melkinvoer zou zeker voor de bevordering van de melkproduc
tie en het verbruik in Ned.-Indië een avel'echtsche uitwerki ng 
hebben gehad, 
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De Regeering meent dan ook, dat allecn in verder gaande 

rationalisatie van de bedrij ven, in verlaging van den kostprijs 
ccn uitbreiding van de melkproductie kan worden gezocht en, 
zooals ik reeds zeide, de situatie, waal'hij consCl'veering hiel' 
in Indië, althans in de beste productiegebicden mogelijk wordt, 
schij nt thans betrekkelijk spoedig te kunnen worden bereikt. 

Wat tensloite de bijzondere vragen van het geachte lid 
betreft, kan ik mededeelen, dat het gegeven mclkequi\"alent 
van den invoer berekend is door omrekening van geconser
veerde op versche melk; het cijfer geldt voor geheel Neder
landsch-Indië. Het aandeel van Java in dien invoer is er be
trekkelijk moeilijk uit te splitsen. n, vermoed dat het ongc
Vllcr tussehen een derde en de helft zal liggen. 

(De heer Th a m rin: Welke coëfficiënten hebt U ge
bruikt 1) 

Alle coëfficiënten, die passen bij den betrekkelijken vorm 
van gecondenseerde melk, welke zeer uiteellioopen. Dit is 
met deskundigen samen berekend, dus ik meen te mogen 
aannemel', dat het vrij juist is. 

Ik moet hierbij vcrder nog opmerken, dat beperJring van 
dcn invoer op Java alleen, bij het vrije verkeer tusschen de 
deelen van den archipel, technisch vrijwel onuitvoerbaar zou 
zUn. Bij de berekening van het surplus is de melk, die zonder 
noodzaak voor den opfok wordt aangewend, mede inbe
grepen. 

Over de drukkerijen is iu pers en periodiek zoovecl 
geschreven, dat men soms niet flan den indruk ontkomt, 
als wa:re de bedrijfsreglementeering nitsluitend ten behoeve 
van dezen bedrijfstak in het leven geroepen. Ik wil daar
mede niet zeggen, Mijnheer de Voorzitter, dat deze bedrijfs
tak niet belangrijk is en dat de reglementeering niet de volle 
aandacht heeft, maar ik wil wel prop w~izen, dat men r30m
migc kanten van de l'cgeling te zeer yercenzelvigd heeft met 
hetgeen bij de drukkerijen i. s geschied, of Illet hetgeen men 
dcnkt, dat bij de drukkerijen had moetcn geschieden. 

In de eerste plaats dan zou ik in beschouwing willen nemen 
het "erwijt, dat het geachte lid, de heer Van Helsdingen, del' 
Rcgeering ervan heeft gemaakt, dat Zij niet is overgegaan 
tot beperking van den invoer va.n drukwerk. Zooals in de 
l\1:emorie van Antwooru reeds werd vel'lneld, is zulk ecn maat
regel herhaaldelijk in overweging geweest, doch aan de voor
beelden, die het geachte lid zelf aanvoereI e, meen ik op een
voudige wijze de groote moeilijkheden van zulk een beperking 
te kunnen demonstreeren. Veel van het gedrukte materiaal 
dat Ned.-Indië binnenkomt, wordt door leveranci ers van ver
schillende invoerartikelen gratis daarbij gevoegd. Dit geldt 
bv. voor films, waarbij een omvangrijk reclame-materiaal 
pleegt te worden gezonden, dat op de groote en goed geoutil
leerde drukkerijen der groote filmmaatschappijen op de meest 
goedkoope wijze, met gebruikmaking van cliché's, die voor 
geweldige oplagen zijn bestemd, wordt vervaardigd. Dit 
geldt ook voor tal van andere, dikwijls zeel' belangrijke 
dcelen van onzen invoer. 

1\1:oet men nu van den importeur of de distribuanten van 
deze goederen eischen, dat zij dit zelfde drukwerk hier in 
Indië nog eells opnieuw en met hooge kosten latcn maken cn 
op die wijze den consumptieprijs van de door hen te verkoo· 
pen goederen onnoodig verhoogel] ? Het zal het geachte lid 
duidelijk zijn, dat aan dezen invoer weinig te doen valt. 

Een ander onçlerdeel van den invoer van drukwerken, 
dat het geachte lid noemt, zijn de in Nederland gedrukte 
schoolboekjes. In zijn vraag nopens hetgeen de Regeering 
terz..'1ke doet, schuift, meen ik, een misverstand ; alle in op
dracht van de Regeering uitgegeven drukwerken voor het 
Inlandsch onderwijs worden in Indië bij de Landsdrukkerij 
gedrukt. Waarschijnlijk heeft echter het geachte lid het oog 
op het uitgeven van leerboeken, die voor de verschillende 
scholen in de bekende boekenlijsten worden voorgeschreven. 

(De heer Va u Hel sdi n gen: Daarop had ik niet het 
oog.) 

Dan is de zaak mij nict duidelijk. Ik wil er dan alleen 
nog even op wijzen, a.l is dat niet de bedoeling van het geachte 
lid geweest, dat het drukkcn van dcrgelijke boekcn geheel 
afhankelijk is van dengene, die het uitgeven ervan voor zijn 
risico wil nemen. Wanneer de uitgeverij hier in Indië meer 
ontwikkeld zou zijn, dan zij op het oogenblik is, dan zou on
getwijfeld een grooter dcel van de bockcn hicr in Indië wor
den gedrukt, en men kan het dcn schrijvers van boeken hier 
niet verwijten, dat z-ij een uitgever zoeken, die hen niet met het 
geheele risico van uitgeven belast en hun niettemin een goed 
rendement wil geven. 

(De heer Van Hel sdi n gen: De zaak staat auders.) 
Dan zal ik gaarne van het geachte lid vernemen waar het we] 

om gaat. 
Een installatie, geschikt voor bet drukken ,"an post

waarden., is hier nog slechts kort en bij één enkele drukkèri,j 
aanwezig; of zulks in de toekomst lejden kan tot OV('!'· 

brenging van de vervaardiging van die waarden naar hier. 
kan ik niet overzien; dat ligt meer op het terrein van Inijll 
ambtgenoot voor Verkeer en Watersta at. 

Uit deze voorbeelden mag echter wel reeds duidelijk zijn, 
hoe moeilijk deze materie is j zij zUn met ettelijke te vermeer
deren. Een zOl'g\ï.lldig onderzoek leverde ten aa nzien van 
de dl'ukwerken, waarvan de invoer zonder nadeel en zonder 
uiterst ingewikkelde onderscheidingen of groote kans op 
ontduildng kon worden beperkt, een zoo mager resultaat op, 
da t het niet den omslag waard was te achten. Bovendien 
stapt het geachte lid wel zeer gemakkelijk hecn ave,' de 
moeilijkheden, die een contingenteering in Nederland of het 
buitenland zou geven. 

Ik geloof, dat in dit opzicht, waar de door hct geachte 
lid voorgeslagen invoerbeperking zooda ni ge moeilijkheden 
oplevert, de beste weg voor het zooveel mogelijk doen ver· 
yaardigen van drukwerk hier te lande ligt in het arbeiden 
op co~curreerende basis van hiel' te lande g-cvcstigde 
dl'ukkedjcn, waarin zij niet .onaardig zijn geslaagd. Een 
bescherming door invoerbeperking zou ook met dezen eisch 
rekening moeten houdeu en zou al spoedig kunnen leiden 
tot een invoerbeperking naar landenquota, waarvan de 
moeilijkheden het geachte lid wel zeer duidelijk voor oogen 
zullen staan . 

Een tweede bezwaar, dat het geachte lid tegen de regle
menteering voor de drukkerijen heeft aangevoerd, is gelegen 
in de voorgenomen vrijstelling vun huisd l'ukkerijen. De 
Regeering moct daarbij reeds dadelijk opmerken, dat Zij 
niet met het geachte lid instemt, wamleer hij meent, dat deze 
vrijstelling gemakkelijk tot ontduiking aanleiding zou geven. 
Een toezicht op hetgeen met het drukwerk gebeurt is ni et 
alleen van regeeringswege gocd mogelijk, doch er behoeft 
ni et aan te worden getwijfeld, of belanghebbenden zelf zull en 
met argusoogen toezien, dat niet als buisdrukkerij wordt 
aangemerkt, wat geen huisdrukkerij is. 

De sanctie op overtreding heeft hct geachte licl zelf op 
juiste wijze uit de ordonnantie afgeleid; een drukkerij, die, 
zij het ook slechts een gedeelte van haar bedrijf ten aanzicn 
van het publiek uitoefent, valt onmiddellijk onder de straf
bepaling op de uitoefening van zulk eCn bedrijf zonder 
licentie of vergunning en zal aan de reglementeering worden 
onderworpen. 

Nu heeft het geachte lid bet reglementeeren van huisbe· 
drijven hepleit op grond van sociale overwegingen . Wanneer 
hij daarbij bezwaar maakt tegen het standpunt, dat bedrijvcn 
in de gelegenheid moeten worden gelaten om de bCllooiligde 
hulpproducten als onderdeel van het geheel t.e vervaal'cli
gen, wanneer hun dat voordeeligel' uitkomt en dat standpunt 
oud·liberaal noemt, dan moet de Rcgeering daartegenover 
stellen, dat Zij het verboogen van de bedrijfskosten door 
bepaalde werkzaamheden te verbieden, zij het ook op sociaal 
motief, een zoodanige inbreuk op dc bedrijfsvrijhcid acht, 
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dat Zij daartoe moeilijk incidenteel en als een soort bijge
dachte van de bedl'ijfsreglementeering kun besluiten . 

Inuncl's, de consequenties hiervan gaan zeel' vel' j het. 
geachte lid clenke aan het verbod tot opwekken vun eig'cn 
elcctrischc kt'acht, wanneel' de l'cglementecl'ing' zou worden 
toegepast op clcctriciteitsbedl'.Îjvcn j van vervaardiging van 
callvas dool' ecn autobnndenfabriek, indien de textiell'cgle
mentecl'ing- daartoe zou voerenj van een eigen kalkbranderij 
in suil\cJ'Ïnln'iel,cn, indien de kalkpl'ocluctie onder werking 
van deze ordonnantie zou worden gebracht en zoo meel'. 

In dit geval zoowel als in het vorige meen ik, dat de toe
nemende doelmatigheid en CCD voortdurende verbetering van 
het product bij de drukkerijen zelf tegen de oprichting van 
huisdrukkeryen de beste afweermaatregel is j het aantal "001'

beelden van dergelijke huisdrukkerijen is dan ook uitermate 
gering, en hun capaciteit, die in het begin van de reglementee
ring nog 35.000 m'/uur bedroeg op een totaal van 1,5 millioen, 
is sedel't lot 27.000 m'/uur verminderd. Ook met betrekking 
10t de huisdrnkkerijen van Roomseh Katholieke instellin gen 
kan de Regeering verklaren, dat zij dergelijke drukkerij en al· 
leen als huisdl'ukkel'ij zal erkennen, wanneer ln geenel'lci 
opzicht het bed rijf ten behoeve van het publiek wordt ui1 ge
ocrend, hetgeen wel zeel' zelden het geval zal zijn, 

Een derde bezwaar, door den heer Van Helsdingen ter spra
ke gebracht, betreft de vrijstelling van de kleine bedrijven, 
Hij zou deze hedl'i,jven, beneden de 300 m2 drukoppervlal<, 
onder de l'eglemcntcel'ing willen brengen, omdat het vrijlaten 
teng-evoJge 7.1Il hebben, dnt deze drukkcrijtjcs ongehinderd 
worden opgericht, ]\{ g('loof, dat de hinder va n deze dntk
kel'ijtje!:. wel zwaar wOI'dt O\'c l'sehat. Exacte gegevens om! rent 
den omvang VUil dit apparaat staan niet ten dienste. ]~ ehter 
heeft gedurende de geheele reglementeeringsperiode de 
grootste importenr van drukkerij behoeften slechts 2 van der
gelijke installaties inge\'oerd. Het belang van een reglemen
t eering dezer bedrijfjes, hetgeen zeer veel administratieven 
rompslomp medebrengt, omdat zij vaak van eigenaar wisse
len, lUkt dan ook van zoo'n kleine dimensie, dat de Regeering 
niet lllet de geopperde zienswijze kan instemmen. Nochtans 
is de Regeel'ing bel'cid eon nader onderzoek te cloen instellen 
en in overleg te treden met den Heglementecringsl'nacl ten 
einde te overwegen, of het noodzakelijk is de vig'ccl'ende Yel'
ordening te dien opzichte te wijzigen, 

(De heel' V u n Hel sdi n gen : Bedoelt U wel de "vigee
I'ende" verordening? Die sluit kleine bedrijfjes toch niet uit,) 

Die sluit kleine bedrijfjes ook uit, zooals allerlei verOl'de
Ilingen kleine bedrijfjes uitsluiten. 

De Regecring beschikt niet over statistieken, die aan~even, 
hoen'cl van de in de gevangenis opgeleiden, n,~ terugkeer in 
~let maatschappelijk leven ook werkelijk de büzi" heid uitoefe
nen, welke zij in de gevangenis hebben geleerd, 'Vel kun 
aangenomen worden, en dit is iets, wat in de geheele wereld 
zoo is, dat ook hiel' slechts sporadisch de gevangenen het werk, 
dat zij in de geva ngenis geleerd hebben, in de vrije maatschap
pij voortzetten. }\{aul' men heeft ten deze wel'kzaamheclrn 
moeten vinden, die g-eschikt zijn aan de intel1ectuecle gevange
nen te worden opgedragen en deze werkzaam_heid is daarvoor 
('en van de meest gesClhikte om zonder moeite en hooge be
wnkingskosten en zon.der gevaar voor de discipline de gevange
nen aan regelmatigen arbeid te helpen. 

Mijnheer de Voorzitter! Na al hetgeen over deze regle
menl'ccl'ing is gezegd en geschl'c,'en zou ik zeker niet gaarne 
willen bewC'l'en, dat haar werking reeds volkomen aan het 
beoogde doel benntwoOl'dt. De gl'oote moeilijkheden 1iggen in 
de sterke tegenstellingen tusschen verschillende gl'oepcn "n!l 
belanghebbenden en in het daarmede samenhangende gcbrel\ 
aan behartiging ":ln gemeenschappelijke belangen, welk be, 
zwam' slechts zeel' langzaa m kan worden ondervangen. Daar
naast is een producti el'egel ing nu eenmaal onmogelijk en moet 
mell bepaalde dt'ukkcl'\lCn minder als drukkerij, dan wel nIs 
tlee} van het productie-apparaat \"001' dagbladen of deq!elijke 

beschouwen. Dit alles neemt echter niet weg, dat de Regeel'ing 
yan oordeel is, dat deze l'eglel11enteering noodzakelijk blUft, 
daal' zonder haar niet alleen een onderlinge strijd in nog 
heviger mate zou losbarsten, doch bovendien de vestiging van 
ongewcnschtc bedrijven van lmit.en of van binncn niet mcer 
zou kunnen worden voorkomen. Ook hier blijft het streven 
erop gericht belanghebbenden \"[111 het nut van samenwerken 
te overtuigen en te trachten tot een l'utioneele verzoening van 
de belangentegenstellingen te geraken, doch men mag niet 
van de Regeering vorderen, dat Zij in korten tijd tot stnnd 
brengt, hetgeen in vele jaren \"(111 on"el'moeid pogen dool' de 
erbij betrokkenen ~elf niet kon worden bereikt. 

Het geachte lid, de heel' Van H elsdingen, heeft nog ter 
sprake gebracht een publicatie, die in de Indi ehe Graficus 
van 1 September j.l. is verschenen, welke een zeel' ernstige 
beschuldiging inhield tegen de leden van de Commissie van 
Deskundigen van de drukkCl'ij- I'eglementeering. In verba.nd 
met den ernst del' beschuldigingen is een onderzoek inge
steld. Hierbij bleek, dat het practisch onmogelijk was, om 
t.ot een juiste bcoordeeling van het voorgevallene te geraken, 
aangezien de mededeelill gen, waarop het bericht berustte, 
dool' ,'el'schillencle zegsmannen flan nnclere zegslieden waren 
overgebracht en hun namen niet bekend gesteld konden 
worden. 

Intussehen is de samenstelling van de commissie gedeel
telijk gewijzigd en i sedert de overtuiging verkregen, dat 
bij de nieuwe samenstelling het voorkomen van dergelijke 
znken vrijwe1 uitgesloten is. 

Ik ben thans gekomen tot de beha ndeling van hetgeen de 
heel' Y CI'UOO Ill heeft op~emcl'kt ten Hflilzien "fin de l'eglemen
tccl'ing "an Wc,'cl'ijcn. 

H et .geachte lid JlCCft erop gewezen, dnt het inheemsche pro
ductie-apparaat tengevolge van de van l'egeel'ingszijde sterk 
gepropageerde weefnijvel'heid in korten tijd zoodanig is uit· 
gebreid, dat de bedrijfsreglementcering op sarongs moest wor
den toegepast. Dit is niet geheel juist. De eerste reglementee
ring in November 1935 werd nood7.akelijk, omdat het toon 
opgebouwde wccfappal'aat zich uitsluitend beperkte tot het 
weven van half-kunstzijden sarongs lIlet getwijnde ketting. Dit 
" .. as het gelllald\:elijkst te vCI'vaal'digen en het meest winstgeven
de product. De ontwikkeling van dezen talk van nijverheid wus 
echter tot stand gekomen onder vigueul' van Jlet middel, door 
den heel' Vel,boom als een nieuw en gewenscht middel aan
bevolen, n.l. contingenteel'ing van den invoer. Door de regIe
menteering werd vervolgens de wccfnijvel'heid naar andere pro
ducties geleid nol. van geheel katoenen sa rongs met getwijnde 
ketting, Bestond het weefappal'aat in begin 1936 uit 4.376 hand
getouwen en 668 machinale getouwen, dit aantal groeide aan in 
den loop \'an 1936 tot rond 12.000 handgetouwen en ruim 
2000 machinale getouwen. Dit appal'aat hield zich in de tweede 
periode uitsluitend bezig met het fabl'iceel'en van sarongs met 
getwijnde ketting. De toename Vall deze productie was wederom 
onder vigneur van de doorgezette contingenteering mogel\ik. 
Gelijk1ijdig begon JlCt inzicht bij de industrieelen te ontstaan, 
dat ook niet getwijnde sal'ongs in Nederlandseh-Indië zouden 
moeten worden ver vaardigd, indien m en tot verdere expansie 
van de weefnijverheid wi lde geraken. Ondel' de werk in g van de 
contingenteering werd dan vCI'del' de lIfzet voor dezc industrie 
mogelijk gemaakt. Aangezien "001' deze producties echter aan
zienlijke kapitaalsu itga,'cn zijn vercischt, (aanschaffing van 
sterkmachines en apprêtecl'-inl'ichtingen), tel'wUI in het begin 
\'an het jaa l' 1937 uit een onderzoek bekend wel'd, dat dool' de 
gezamenlijke bedrijven ruim 6.700 halldgetouwen en ruim 2.200 
machina le getouwen in bestclling waren gegeven, vond de Re
gecring het noodzakelijk, om in Februari 1937 zoowel de katoe
nen sarongs met getwijnde als met enkele ketting onder de 
l'cglementcering te betrekken, Gelijktijdig met de expansie van 
de gereglementeel'de weefnijvel'heid bleek, dat de vrijgestelde 
kleine nij\"erheid - dat waren de werkplaatsen met minder dan 
14 handweeÏstoelcn - zich te sterk uitbreidde. Aangezien deze 
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kleine nijverheid, waarmede bij de licenticvcrlccning aan de 
grootere fabrieken steeds rekening is gehouden, zich uitsluitend 
kan bezig houden met het weven van sarongs met getwijnde 
ketting, was het noodzakelijk, ook aan deze verdere expansie 
grenzen te stellen; dit is geschied in Augustus 1937, waal'bij 
de grens van vrijstelling van 15 getouwen werd verlaagd tot 
5 getouwen, waarmede ook het belang der bed rijfsgenooten zelf 
werd gediend. Door toepassing van deze verschillende veror
deningen is practisch het geheele gebied der weefnijverheid, 
voorzoover áit zich bezig houdt met het woven van sarongs, 
aan bepaalde verhoudingen verbonden, zoodat de groote fabrie
ken haar uitbreiding kunnen vinden in het vervaardigen van 
enkeldraadsarongs, op welk gebied een verdere uitbreiding met 
gelijktijdige inkrimping van den import mogelijk is. Uit de 
grafiek, die ik onder de leden deed verspreiden, is een en ander 
duidelijk te zien. Hierbij moet worden erkend, dat de toegela
ten import in dit jaar te groot is geweest in verband met de 
sterk toegenomen eigeu productie. 

Mljnheer de Voorzitter! Ik zou U willen verzoeken, aeze 
grafiek in de Handelingen te willen doen opnemen. 

De Voorzitter: Daartegen bestaat geen bezwaar 1). 

De heer Van Mook, directeur van }Jconomische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! De consumptiemogelijkheden zijn riJs 
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in zoovele gevallen overschat. In het eerste halfjaar van 1937 
werd allenvege aangedrongen op verruiming van invoerlicen~ 
ties. Voorzichtigheidshalve zUa dool' het Kantoor van den 
Handel alleen licenties uitgegeven voor de eontingenteerings
periode van 14 Juni 1937 tot 14 December 1937, zood at het 
mogelijk blijft - en hiertoe is iu overleg met de importeurs 
reeds besloten - den te grooten invoel' zooveel mogelijk in het 
tijdvak 14 December 1937 tot 14 Juni 1938 te compenseeren. 
Bij de verlenging van de eontingenteering na laatstgenoemden 
dalnm zal wederom rekening worden gehouden met de nit
breiding van de eigen nijverheid. Dit is noodzakelijk. Im
mers is berekend, dat in 1937 de eigen sarongproductie onge
veer 350000 eorgcs heeft bedragen, terwijl verwacht kan wor
den, dat de productie in 1938 tot ongeveer 450 000 sarongs 
zal opklimmen, terwijl einde 1938 een productiecapaciteit van 
540000 corges zal worden bereikt. Bij beschouwing van de 
overgelegde grafiek blijkt, dat deze productie zeer zeker toe
laatbaar is. 

De te groote invoer, waardoor belangrijke stocks sarongs 
boven de markt hangen, oefent uiteraard een druk uit op 
den marktprijs van het artikel, te meel' omdat deze situatie 
is ontstaan in een tijd van marktslapte, die zoo als op elk 
gebied der manufacturen tot April/Mei jaarlijks ontstaat. 
E"rl\:end moet worden, dat deze consumptiewisseling voor de 
kleinere produccnten, die zich voorraadvorming nict kunnen 
veroorloven. een bepaald nadeel beteekent. Ten einde dit 
nadeel, dat in de toekomst steeds sterker zal spreken, doordat 
de reguleerende werk.ing van den import afzwakt bij het 
terugdringen hiervan, op te kunnen vangen, is begonnen met 
het coöperatief vereenigen van de kleinere produeenten. 
Hierbij wordt gestreefd naar een economischer productie en 
het tegengaan van slechte kwaliteit, terwiil claarnaast de 
ovcrbrug~i ng van den slappen markttjjd financiecl wordt 
mogelijk gemaakt. De propaganda in die richting begint 
reeds vruchten te dragen. Exacte cijfers, die dit demonstree
ren zijn niet beschil.;:baar. Naar raming van den textiel voor
lichtingsdienst zijn in 1936 ongeveer 800000 yards poplins 
en tussors, in 1937 ongeveer 1,5 millioen yards vervaardigd, 
terwijl te verwaehten is, dat deze produetie in 1938 verclub
beId zal worden ten opzichte van 1937. Aangezien de jaat'
lijksche consumptie va.n deze soort goederen is te stellen op 
ongeveer 15 millioen yards ligt hi er nog een ruime nitbrei
dingsmogelljkheid voor expansie van de Nederlandsch-Indische 
textielnijverheid open. 

Ik hoop met dit alles te hebben aangetoond, Mijnheer de 
Voorzitter, dat de gang van zaken bij de reglementeering vlln 
de bontweverijen inderdaad anders is geweest, dan het geaehte 
lid meende j dat, wat hij als oorzaak zag, inderdaad gevolg 
was en dat de oplossing, die hij voorstelde, geen oplossing kan 
zijn, daar het middel - beperking van den invoer door con
tingenteering - reeds jaren geleden in toepassing is gekomen 
en juist aanleiding heeft gegeven tot den aanvankelljk wilden 
uitgroei van de sarongwevcrij, die door de reglementecring 
moest worden geremd en in rustiger banen gebracht. Dat 
niettemin, door een overschatting van de conj unctuurverbete
ring in het begin van het jaar - een verschij nsel, dat zich ten 
aanzien van vele goederen en niet alleen in Indië heeft voor
gedaan - tot een te groote som van invoer en binnenlandsebe 
productie heeft geleid, wil de Regeering niet ontkennen, even
min als Zij zal kunnen toezeggen, dat zulke tijdelijke versto
ringen van het evenwicht zich in de toekomst nimm er zullen 
herhalen. Men moet dat trouwens niet zien als enkel nadeel; 
mits het versehijnsel beperkt blijft en geen strijd op leven 
en dood ontketent, schuilt in zulke beproevingen een niet on ge
zond e]ement van selectie en een pl'il.;:kel tot verbetering van 
de bedrijfscconomic, die men eigenlijk niet goed missen kan. 
De overheid kan noch mag probeeren alle moeilijkheden weg 
te nemen j zij zou daardoor de zoo Doodige cigen verantwoor
delijkheid van de opkomende ondernemers ondermljnen. 

Tegenover dit beeld mag ik misschien, veronderstellender-
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wijs, dat stellen van de situatie, clie zich zonder l'eglemen. 
teering zou hebben ontwikkeld. Ik wil daarbij nogmaals 
vooropstcllen, dat dc thans bestaande kleine bedrijven, door 
hun andere structuur, geenszins op een hoogcl' kostenniveau 
Jiggen, of bij goede organisatie behoeven te lig'gen, clan de 
grootere, meer gemechaniseerde bontwevet·ijen . Ik stel daarbij 
verder, dat dergelijke kleine bedrijven, waarin een nieuwe 
middenstand ui t alle bevolkingsgroepen aan het opkomen is, 
van eminent belang zijn voor de ontwikkeling van deze 
maatschappij en dat, waar in de productie economisch plaats 
voor hen is, die plaats hun behoort te worden in~eruimd. 

Welnu, wanneer de stormloop op het aanvankelijk zeer 
I'cmuneratieve, immers dool' een contillgenteering beschermde 
gebied van de halfkunstzijden sarongs geheel was vrijge
laten, zou daar spoedig een volstrclü noodelooze en voor 
allen schadelijke, algemeene strijd zij n ontketend. Wanneer 
die strijd gcleid zou hebben tot survival of the fittest in dien 
zin, dat de productie met dcn laag ten kostprijs in stand 
ware gebleven, zou men misschien de voorafgaande ellende 
op den koop toe hebben kunnen nemen, maal' dat was bij 
opkomende bedrijven, die nog- de lllocil1jkhedcn del' eerste' 
jaren te overwinnen hadden, allecn te verwachten vall de 
kapitaalkrachtigen, die lan ge verliesperioc1en konden doot'
!'taan . Geen survival of the fittest, maar survival of the 
ricJlCst en ondergang juist van al die maatschappelUk zoo 
bel<lngl'~jke, kleine ondcrneminkjes, waarin de zelfstandige 
werkkracht en ondernemingslust van Inheell1schen, Chinerzen 
en Em'opeanen tot groei kan Komen. De Regeel'ing' geeft de 
voorkeur aan den dool' hH<lr ~ekozell weg, die het veelbe
lovende begin heeft in stand gehouden en tevens de kapitaal
kl'lIchtigCl' vennootschappen de richting heeft gcwezcn van 
))l'oc1uctieuitbreiding, waal' kapitaal en grooter bedrijfsver
band meel' essentieele factoren zijn . Ik meen te mogen aall
nemen, dat ook het geachte lid bij nadere overweO'inO' zal 
inzien j dat het met succes bevorderen van zelfstal;dige, 
kleinere, door individueele ondernemers geleide bedrjjven in 
onderlinge, gezonde concurrentie iets anders is dan de mis· 
lulddng, waarvan hU sprak. 

Hij al het vool'gnande dienen de g'eachte leden zich reken. 
scha p ervan te geven. dat ~een enkele maatl'eg-el \'all den 
hier bedoelden aard op zoodanige wUze kan \\'ol'den toege
past, dat alle erbij betrokkcnen zich daarbij volkomen 
gel ukkig zouden gevoelen. Er zullen immer bedrijven zijn, 
waarvan de leiders meenen, dat zij zonder een reg lementee
I'ing in staat zouden zijn geweest het gevecht te winnen en 
andere bedrijfsleiders, die de regeling zelf nog veel te slap 
en te weinig ingrijpend vinden . Sommige belanghebbenden 
zullen zich te kort gedaan voelen, wanneer met door hen aange
voerde bijzondere omstandigheden geen rekening kan worden 
gehouden zonder anderen ernstig te schaden j anderen weer 
zullen meenen, dat te veel aandacht aan de omstandig
heden van derden wordt .gcwijd. Een van de moeilijk,tc 
opgaven in het geheele vraagstuk is niet het bestrijden, maar 
het overtuigen van de ontevredenen, en het spreekt van zelf, 
dat bij een hernienwd op de helling brengen van de bedrijfs
l'eglementeering een concentratie van protesten en verweer
schriften moet worden verwacht. Daartegenover staat, dat, naar 
de gehouden enquête wel heeft uitgewezenj in geen van de 
gereglementeerde bedrijfstakken een overwegende strooming 
voor de opheffing van de reglementeering heeft gepleit. 

Het geachte lid, de heer Thanu'in, hccft in de Memorie van 
Toelichting een lacune aangewezen, waarvan de Regeering het 
bestaan n.iet geheel wil ontkennen, al zou Zij gaarne de ge
legen heid hebben gehad, naar aanleiding van een desbetreffende 
vraag in het Gedelegeerden-verslag, deze lamme in de :l\Iemorie 
van Antwoord op te vullen. Intussclhcn wil ik gaarne trach
ten de vraag om inlichtingen van het geachte lid te beant
woorden. 

Het geaehte lid heeft naar voren gebracht, dat de regJe
menteering hem nog weinig sympathiek is, aangezien hij de 

Handelingen. Zittingsjaar ]937-J938. 

gegevens mist nopens de vervulling van de sociale verwach
tingen, die bij de totstandkoming der oorspronkelijke ordon
nantie, na de flUll11amc van zijn am,endement, bij hem zijn 
gewekt. De Regeel'ing heeft door dit amendement de be
voegd heid gekregen, om aan licenties en vergunningen mede 
eischen te verbinden, ten aanzien van den landaal'd van het 
in dienst te nemen personeel en de aanschaffing van grond
stoffen, materialen en werktuigen, de arbeidsvoorwaarden en 
de samenstelling van het kapitaal. 

Ik kan den heer Thal1ll'in mededeelen, dat bij elke regle
menteeringsverordening overwogen iSj of het wenschelijk was 
te dien aanzien bepaalde eischen in de nitgevaardigde veror
deningen, dan wel in de aanvullende voorwaarden der licen
ties op te nemen. Met één enkele uitzondering, n.l. teil aan
zien van de in de sigarettenfabrieken te verwerken tabak, 
bleek het niet wenschel\jk, dan wel niet mogelijk, om dade
lijk uitdrukkclijke voorschriften van dien aard te stellen. 

Voor melkerijen, drukkerijen, veembedrijven, metaalgietel'ijen 
en ijsfabrieken, bestond een apparaat, waarvan uitbreiding 
moest worden tegengegaan. ~faatregelen als dool' den heel' 
Thamrin gewtCllscht, konden hierbij derhalve weinig bcteekenis 
hebhen . De loontocst<lndcll wal'en in die 'bedl'ijvcn, vergeleken 
met den algemeenell loonstandaard, bevredigend. Er was, in 
verband met den noodlijdenden toestand der ondernemingen, 
zeker geen aanleiding dezen op te drijven. Ten aanzien van de 
sigarettenfabrieken was de toestand iets anders, aangezien bij 
deze reglementeering eisehen gesteld konden worden betref
fende het opvoeren van het verbruik van inhcemsc.he tabak, 
Dit is dan ook ,geschicd. 'l'cn slotIe is de ontwikkeling vun de 
weefnUvel'heid prilctisch geheel in handen vHn Nedcl'hllldsche 
onc1cl'chlllcn. Bischcn ten aanzien van de kapitaal- en personeel
samenstelling waren derhalve niet noodig j ten aanzien van de 
aanschaffing van kapitaalgoederen en grondstoffen waren zij 
zeker nict gewenscht, terwijl de 100llell in deze industrie, gelet 
op den algemeenen loonstandaard, voldoende moesten wOI'den 
geacht. 

(De heer Th a m I' in : Kunt U geen cijfel'S geven over die 
loon en !) 

Ben op 28 plaatsen ingesteld onderzoek wees uit, dat de 
wevel'S en weefs ters in 1936 - een slecht jaar - gemic1c1elà 
respectievelijk 37,7 en 28 cent dagloon hebben gemaakt. Dit 
gaat dus over groote en l<1eine bedrijven, zelfs over zeer ld ei
ne bedl'ijven daal'blj. Ook kOIl in ee n enkel geval een ver
wijzing naar de bevoegdheden del' Regeering het ontstaan 
van ongewenschte arbeidsverhoudingen voorkomen. 

(De heer Th a m rin: Zijn dat loonen voor de geschoolde 
arbeiders 1) 

Dat zijn de 100l1en voor de handwevers en -weefsters j be
trekkelijk geschoolde arbeiders en arbeidsters. 

(De heer Th a m I' in: En de ongesehoolden I) 
Die zijn praktisch niet in deze bedrijven werkzaam. Ik heb 

op het oogenblik de cijfers ni et bij mij, maal' ik wil den heer 
Thaml'in gaarne de algemeene cijfers laten zien, alleen niet 
van de afzonderlijke bedrijven. 

(De heer Th ft m rin: Het gaat al1een om de minimumloo
nen.) 

Ik heb, als gezegdj op het oogenblik de cijfers niet bij mij. 
Ik kan in het algemeen zeggen, dat de 100nen in de geregle
menteerde bedrijven zeker niet ongunstig afsteken bij die in 
de andere bedrijven. Br is een aparte enqnêt.e over gehouden 
en men heeft hiel' ten slotte te maken met bedrijven, die in 
zeer gl'oote moeilijkheden verkeeren, zoodat aparte VOOI'

schriftcn voor het opdrijven van de loonen op dat oogenblik 
zeker niet gewenscht waren. :Maal' ik wil de betreffende cij
fers gaarne aan den heel' Thamrin te l' inzage geven als hij 
zich daarvoor interesseert. 

(De heel' Th a m rin: Dank U!) 
Ook is gebleken uit de in het eerste halfjaar gehouden 

enquête, dat van de ondernemingen j die de daarbij gestelde 
loonvl'aag hebben beantwool'd, in het algemeen gezegd kan wor-
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den, dn.t in de bedrijfstakken, die een te groote potentieelo 
capaeiteit hebben, het dalende loonpeil door de reglementee· 
ring is gestabiliseerd. Dit geldt o.a. voor drukkerijen, siga. 
retten· en ijsfabrieken, terwijl in de andere takken - metaal· 
gieterijen, weverijen - het loonpeil is gestegen gedurende de 
reglcmenteeringsperiode. De Regeering teekent hierbij verder 
aan, dat de bewaking van arbeidstoestanden is opgedragen aan 
bet Kantoor van Arbeid. Zoodra aan dit instituut mocht 
biijken, dat in gereglementeerde bedrijven ongewenscbte toe
standen bestaan, zal de Regeering zoo noodig van haar beo 
voegdheid in de bedrijfsreglementeeringsordonnantie gebruik 
kunnen maken. 

Het geachte lid heeft ook nog ~en vraag gesteld, die ik 
niet geheel begrijp, nl. in hoeverre de reglementeering heeft 
gestrekt tot bescherming van de kleinere bedrijven. Ik meen, 
dat het geachte lid daarmede bedoelt de kleinere bedrijven, die 
Dlet onder de reglementeering zijn gebracht. Die toesl.and doet 
zich echter slechts bij enkele bedrijven voor. Bij de drul,· 
kerij en, waar de kleinere bedrijven zijn uitgeschakeld kan . , 
men Dlet zeggen, dat de andere daaronder geleden zouden 
hebben. 

Bij de weverijen is aanvankelijk de groep tot en met 14 
handgetouwen vrijgelaten, maar is gebleken, dat de aanwas in 
die groep een dusdanigen omvang aannam, dat een betrek
kelijk sterke overproductie binnen korten tijd dreigde te ont· 
staan, waarna die groep, die van de reglementeering zeker niet 
geleden had, in het gereglementeerde bedrijf is opgenomen, met 
uitzondering van de bedrijfjes met minder dan 5 weef· 
getouwen. Daarmede is dus die uitbreiding geconsolideerd en 
is aan die bedrijven dezelfde bescherming verleend, die de 
reglementeering aan alle bedrijven verleent. 

B1j de veemen, de sigarettenfabrieken en de ijsfabrieken zijn 
dergelijke kleine bedrijfjes niet in belangrijke mate aanwezig. 
De rcglementeering der sigal'cttenfabricken heeft wel hetcekenis 
gehad ·voor de stabilisatie dcr toestanden in dc strootjesbc
drijven en in bedr\iven, waar sigaretten met de hand worden 
gemaakt, doordat hiermede aan de prijsdaling der machinaal 
vervaardigde sigaretten een einde werd gemaakt, alsmede aan 
de beïnvloeding van de pr'ij"zen der strootjes en met de hand 
gemaakte sigaretten door de prijzen van de machinaal ver
vaardigde sigaretten. 

Is derhalve het aantal formeele toepassingen van de door het 
geachte lid bedoelde sociale voorwaarden betrekkelijk beperkt 
gebleven, de Regeering wu deze bepalingen niet graag in de 
ordonnantie OOssen. Ik zal nog gelegenheid hebben ook in 
ander opzicht de beteekenis te onderstrepen van het bestaan 
van een bevoegdheid, ook al maakt de OveJilieid daarvan geen 
dadelijk en veelvuldig gehruik. In veel gevallen kan het in 
herimwring brengen van deze ,bevoegdheid aan gegadigden 
reeds leiden tot de ge\v.enschte voorziening en het spreekt wel 
van zelf, dat dan de omslachtige en overbodige weg van 
regeling niet behoeft te worden bett·eden. 

Met dit punt ben ik genaderd tot de meer principieele vraag
stukken, die ,bij de bespreking van het voorliggend ontwerp 
zijn te berde gebracht. Van de verschillende geachte sprekers 
heeft eigenlijk alleen de heer Roep de ordonnantie in haar 
geheel aatlyaard en de noodzaak diat'Van op duidelijke en 
voor de Regeering geheel aannemelijke wij ze betoogd. De heer 
Verboom heeft den tweeden titel toegejuicht, doch staat weife
lend tegenover de in den 'eersten titel omgewerkte en aan
gevulde bestaande regeling. De heer Van Helsdingen aan
vaardt, heb ik hem goed begrepen, het geheel, doch zou daarin 
een positiever strekking in de richting van de door hem voor· 
gestatlC ordening willen vinden, terwijl daartegenover de hee· 
ren Weyer en Kan - en ook tot. op zekere hoogte de heer 
Verboom - het geval karakteriseeren als een noodzakelijk 
kwaad, waarvan zij liever morgen dan overmorgen 'zouden zijn 
verlost, al el'kennen zij voor vandaag de onvermijdelijkheid 
ervan. De heer Thamrin eindelijk heeft zich meer op een 
rechterlijk standpunt gesteld, en ofschoon hij een zekere a.n-

trekkelijkheid in de regeling niet ontkent, willen afwachten, 
wat de Regeering op zijn requisitoir zal antwoorden. 

Ik wil dan beginnen, Mijnheer de Voorzitter, met een enkel 
woord omtrent de uitdrukking "noodzakelijk kwaad " . De 
Regeering kan Zich volkomen begrijpen, juist omdat Zij zelf 
de moeilijklteden van deze en dergelijke regeli ngen zoo dage· 
lijks en van nabij ondervindt, dat vele leden, die in de traditie 
van vrijheid van bedrijf en van concurrentie zijn groot ge
worden, uitermate huiverig staan tegenover regelingen als deze 
reglementeering. Zij kan Zich realiseeren, dat de moeilijkhe· 
den, die Zij zelve ondervindt bij het inschakelen van georgani. 
seerde .krachten nit het bedrijf zelf in dezen arbeid, haat' 
weerslag hebben in de maatschappij en scepticisme veroorzaken 
ten aanzien van de verwachting, dat bedrijfsleven en Overheid 
in de toekomst op dit gebied harmonisch kunnen samenwerken. 
Maar bij de beoordeeling van deze en dergelijke regelingen 
dient toch voorop te staan, dat zij noodzakelijk zijn en ik geloof, 
dat de voortdnrende betiteling van noodzakelijk kwaad, hoe· 
zeer zij bedoeld is om tot voorzichtigheid te manen, een gevaar 
in zich sluit. Zij brengt met zich, dat belanghebbenden moei
lijk tot de aanvaarding kunnen komen van dit ingrijpen en 
ziclt dus ook moeilijk kunnen stellen op dat standpunt van 
samenwerking, hetwelk voor een goede uitvoering volstrekt 
noodig is. Het is daarom, dat de Regecl'ing tegen deze karak
teristiek wil waarschuwen en met erkenning van allc voet
angels en klemmen, die op dit terrein liggen en van alle VOOl'

zichtigheid en geleidelijkheid, die bij het verder voortgaan 
geboden is, zou willen aandringen op een grootere mate van 
tegemoetkoming van de andere zijde, waardoor vele moeilijk. 
heden en bezwaren gemakkelijker en in overeenstemming met 
belanghebbenden zullen kunnen worden opgelost. 

In de tweede plaats zou ik iets willen zeggen over de 
beteekenis van deze regeling. Ik kom daarbij dan tevens 
op het betoog van het geachte lid, den heer Van H elsd ingen, 
die betoogd heeft, dat de regeling den grondslag mist voot' 
een bedrijfsordening, waarvan hij zich op uitvoerige en dni· 
delijke wijze een voorstander heeft ,·erklaard. 

De Regeering moet vooropstellen, dat het hoofddoel "an 
deze regel ing is het afweren van destructieven strijd en 
ongewenschte penetratie vooral- maar natuurlijk niet alleen 
- in die bedrijfstakken, wier harmonische ontwikkeling daar· 
door, in strUd met het economisch Landsbelang, wordt beo 
dreigd. Ret geachte lid zal zeggen, dat dit negatief is. Het 
is even negatief, als men dat woord gebruiken wil, als de 
regeling van het verkeer, die zorgt, dat ieder in de drukte, 
zonder gevaar voor lijf en leven, zijn weg kan vinden. 

Dat neemt echter niet weg, Mijnheer de Voorzitter, dat in 
deze ordonnantie inderdaad de kiemen kunnen liggen voor 
een organische samenwerking van belanghebbenden binnen 
de bedrijfstakken en dat het zeker niet in den opzet ligt 
aan die samenwerking die steun te ontnemen, wanneer zij tot 
gezonden groei van het bedrijf kan bijdragen, alleen omdat 
op een bepaald' oogenblik de afzet del' producten geen moei· 
lijkheden meer zou opleveren. Men moet yeeJeel' de zinsneden 
in de Memorie van Toelichting nopens mogelijke vereenyou
diging of opheffing van reglementeering aldus zien, dat naar· 
mate de erbij betrokken bedrijfstakken tot nieuwen bloei ge· 
raken en zich daarin gezonde verhoudingen ontwikkelen, het 
d'aadwerkelijk ingrijpen van de Overheid tot een minimum 
beperkt kan worden, Zulk een saneel'ing kan het gevolg zijn 
van enkele uitwendige omstandigheden, zooals verruiming 
van den afzet of andere verbetering van de markt, doch daal' · 
toe kan ook in hooge mate bijdragen een toenemende coördi· 
riatie van bedrijven en een betere behartiging door de beo 
drijfsleiders zelve van het gemeenschappelijk belang. Bij 
zulk een ontwikkeling zullen luisschien nadere voorzien ingclI 
gewenscht blijken; wij zijn daar echter nog te ver van af om 
thans reeds te kunnen bedenken, hoe die voorzieningen 
moeten zijn of in welke richting zij moeten worden gezocht. 
Het feit echter, dat de Regeering tot regeling bevoegd is, 
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kan misschien op zich zelf voldoende blijken om aan zulk een 
uit het bedrijf opgekomen organisatie de noodige vastheid 
te verschaffen en te voorkomen, dat zij dool' minder sociaal 
voelende elementen wordt ondergraven. 

Ik meen daurom den nadruk te moeten leggen op de be tee
ken is van de ordonnantie als zoodanig. Haar toepassingen 
kunnen wilden en onregelmntigen groei, d'estructieve COIl

cuncntie, vestiging van ongewenschte bedl'~iven, enz. voor· 
komen of tegengaan. 

Maar het feit alleen, dat daardoor een zekere mate van 
binnenlandsche vrede wordt gesticht en gehandhaafd, kan 
zelfs in gevallen waar van toepassing van de ordonnantie nog 
niet bepaald sprake is, stabiliteit brengen in de ontwikkeling 
va n bepaalde bedrijfstakken. 

De Regeering staat zeker niet afkecl'ig tegenover een uit 
de maatschappij op gekomen ordening als dool' de heel' Van 
Helsdingen gesehilderd; Zij meent echter wel, dat de wen
schcn van bet geachte lid in dit opzicht wel bijzonder in 
str\jd zijn met zijn verzoek om aan de ordonnantie een be
perkten werkingsduur toe te kennen. 

Maal' de Rcgeering kan evenmin de oogen sluiten \'001' het 
feit, - en de ervari ng, die met de bedl'ijîsl'cglementecl'ing is 
opgedaan, heeft dat zeer duidelijk geleerd - dat in deze 
jonge en roerige maatschappij met zijn g l'oote belangentegen
stellingen ,-oor bijna alle bedrijfstakken, de mogelijkheid van 
een in die bedt'ijfstakken zelf gevormde en opgebouwde 
ol'ganisatie, zooals de heer Van Helsc1ingen voor Dogen staat, 
nog' zeer gering is. 

'Vanneel' men zich even rekenschap geeft ,'an clel'geHjke 
tegenstellingen, wanneer men zich rekenschap geeft "nn wat 
het bete eken en zal, wanneer b.v. die kleine dnü;:kcr'ijtjes 
onder de bedrijfsreglelllenteering worden gebracht en zij 
clus in eenzelfden bedrijfstak, in een zelfde regeling zullen 
vullen als de zeer gl'oote drukkerijen, die aan den 
l1I1CIeren kant van de schaal staan; wanneer men b.\", de 
diverse belangentegenstellingen realiseert tussehen hand
g'ctouwwevel'ijtjes en grootcrc machinale fabrieken , die be
zig zijn zich te ontwikkelen, clan moet men wel tot de over
tui ging komen, dat het z.ecl' moeilijk zat zijn en bijzonder 
veel tijd zal l<osten, vóór men zoover is, dat inderdaad iets 
als een organisatie in den betrokken bedrijfstak en door den 
bedrijfstak zelf tot stand zal komen. 

Intusschen is de Regeer'ing dien weg reeds dadelijk 
ingegaan door de instelling van de cornmissies van deskun
digen, door voortdurend overleg met versehillende belang
hebbenden. doch ook de ervaring met de commissies van 
deskundigen heeft geleerd, hoe moeilijk het is - en dat is 
geen verwijt, Mijnheer de Voorzitter, dat is slechts het con
stateeren van een feitelijken toestand - voor menschen, die 
zelf als deskundigen zijn gekomen, om het algemeen belang 
en het belang van het eigen bedrijf steeds duidelijk uit 
elkaar te houden. Juist daarom meen ik, dat de Regeering 
goed heeft gedaan zich "oorloopig te beperken tot de ordon
nantie, zooals z\i was opgezet en daar niet in te brengen 
min of meel' gefantaseerde, min of meel' uit het nog niet 
bestaande opgebouwde regelingen, die wellicht in de toe
l\OlIlst zouden kunnen worden gebruikt voor instellin gen als 
de lleer Van Helsdingen heeft geschetst in zijn bedriifsl'aden, 
maal' die zeker op het oogenblik nog moeilijk praktische toe
passi ng zouden kunnen vinden, of een praktische toepassing 
zouden kunnen vinden, waarbij de organisatie werd ingesteld, 
mflllt' waarvan de werking tot zoodanige moeilijkheden zou 
leiden, dat men beter die organisatie voorloopig achterwege 
had kunnen laten, 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom tenslotte tot een punt, dat 
dool' vele leden is te berde gebracht, Il.l. de wenseh om den 
wel'ldngsduur vnn deze ordonnantie tot drie jaren te beper
ken. Voor degenen J die met een huivering of een zeker wan
tl'ouwen tegenover deze regeling staan, blijkt deze beperkte 
werkingsduur het tegengif, waarmede zij haar nog wel wil-

len aanvaarden, De Regeering kan niet nalaten op de meest 
stellige wijze en zoo duidelijk mogelijk uiteen te zetten. wel
ke groote bezwaren aan een dergelijke verandering van het 
ontwerp zouden verbonden zijn. 

Die bezwaren schuilen vooral in het element "an tijdelijk
heid en onzekerheid, dat met zulk een beperkten wel'killO's
duur juist voor belanghebbenden in de ordonnantie wo:dt 
gebracht. Zulks is duidelijk bij de bestaande regeling geble
ken; vele in beginsel ondernomen pogingen tot onderlinge 
samenwerking en coördinatie zijn niet tot volledig resuItaat 
kunnen geraken, omdat de erbij betrokkenen steeds VOOl' 
oogen hadden, dat de regeling na enkele jaren zou kunnen 
ophouden te werken. 

(De heel' Van Hel sdi n gen: Maar dat komt, omdal 
de Regeering voortdurend sprak van opheffing.) 

Ik geloof niet, dat .dat eenigen invloed op dien vorm "an 
coördinatie heeft gehad. Maar het feit, dat de ordonnantie 
slechts voor drie jaren werkte maakte voor iedereen de kans 
grootJ en reëel, dat de ordonnantie zou VerdW\lnen. De Re
geering heeft zeer weinig gesproken van opheffing. Zij heeft 
in de Memorie van Antwoord de mogelijkheden van opheffing 
en vooral van vereenvoudiging gesteld , omdat van vele zijdon 
werd gevraagd of men bepaalde l'eglementeeringen in den 
treure op dezelfde wijze zou moeten voortzetten, maar de rede
nen, die verschillende bedrijven ertoe hebben geleid om bii 
hetgeen men overeenkwam steeds te zeggen : dit is als tijdeliik 
te beschouwen, waren vooral gelegen in het feit, dat de ordon
nantie zelf van tijdeliiken aard was. Nuttige en noodige over
eenkomsten tusschen verschillende bedrijven zijn tot stand ~e
h:Qlllcn mct een clausule, die daaraan een eind maa\,l o, 
gelijktijdig met het eind nn de reglemcnteering en het spreekt 
wel van zelf, dat men aan den uitbouw, de versteviging Vllll 

zulke overeenkomsten met weinig kracht of enthousiasme werkt. 
Deze zelfde onzekerheid doet zieh gevoelen, wanneer men de 
regeling aanwendt tot het tegengaan van ongewensehte vesti
gin"en. waarvan ik het karakter en de voorbeelden wel niet 
behoef aan te geven. De verwachting, dat een dergelijk 
verbod na eenige jaren zou kunnen vervallen, doet naar mid
delen omz ien, om die opheffing te verzekeren on schept een 
voortdlll'enden toestand van onrust, waarvan de gevolgen niet 
steeds zijn te voorzien, 

In de derde plaats is ook de aanwending van deze bevoegd
heid ter beveiliging van onze handelspolitieke belangen, 
waarover het geachte lid, de heel' Roep, op duidelijke wijze 
heeft gesproken, door een beperkten werkingsduur zeel' 
weinig doeltreffend. 'Van neer onder den invloed van een 
invoer-contingenteering hier bedrijven ontstaan, die het 
gecontingenteerde goed onder het genot \"an de bescher
ming met voordeel kunnen pl'oduceeren, dan l<an en zal het 
in een aantal gevall en VOOT' onze export-positie volstl'pkt 
noodzakelijk zij n, de uitbreiding van dergelijke bedrijven in 
de hand te houden en aan de vervanging van den impol't 
het g'eleidelijk tempo voor te schrijven, dat dool' onze hand els
politieke verhouding tot onze afnemers geboden wordt. Hoe 
kan men echter verwachten, dat zulk een reguleering doel
treffend valt op te zetten, wnnneer iedere drie jaar de 
beëindiging daarvan dreigt en maatregelen op 1angfl'cn 
termijn, zonder negatie van de wet, niet kunnen worden 
getroffen' 

Tenslottè geldt dit bezwaar zeker niet het min st bii die 
toepassing van de bedrijfsreglemen t{'{'l'Ïng. waal'b\l vooral de 
afgrenzing van het arbeidsveld tusschen groot ere en kleimcrc 
bedriiven op den vool'grond staat. AI die bedt'iiven hebben 
t\id noodig voor hun ontwikkelin~ en behoc,'cn zckerhpid 
niet tegen concurrentie, maar wel tegen cen dcstructieven 
str\jd . Ook die zekerh eid kan men met een term\in "an 
weinig, missch ien zelfs van één jaar voot' oogen, moeil\jk 
geven ell het spreekt wel van zelf, dat ook de voorlichting en 
technische medewerking van Ovcrh eidswe::re daardoor ernstig 
worden geremd, 
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(Directeur van Economische Zaken.) 
En tenslotte, Mijnheer de Voorzitter, welk reëel voordeel 

staat tegenover deze zeer ernstige nadeelen Y Inderdaad, men 
zou formeel kunnen zeggen, dat een ordonnantie met be
.perkten werkingsduur tot herbehandeling van h~t geheele 
vraagstuk na een zekere periode dwingt. Maar ik meen toch 
te mogen aannemen, dat noeh de maatschappij, na eh dit 
College met een zoodanig wa.ntrouwen tegenover de Regee
ring zijn vervnld, dat zij in werkelijkheid zou kunnen ver
onderstellen, dat noodzakelijk gebleken veranderingen van 
koers op dit terrein nit een soort traagheid of stijfhoofdig
heid door de Regeering zouden worden achterwege gelaten. Men 
moet toch vooral niet uit het oog ,-erliezen, dat het hier een 
materie betreft, die in de maatschappij zelf dagelijks haal' 
uitwerking vindt en waarop die maatschappij dagelijks en 
zeker niet fluisterend reageert. Bovendien heb ik reeds bij 
het verzoek om uitstel van behandeling kunnen verklaren, 
dat het in ue bedueling ligt jaarlijks van de werking van 
deze reglementeering een verslag uit te brengen en zal ook 
de behandeling van 's lands begrooting ongetwijfeld gelegen
heid bieden jaarlijks over die werking en haar noodzakelijk
heid van gedachten te wisselen. Ik kan niet aannemen, 
Mijnheer de Voorzitter, dat el' eenige reëele grond zou zijn 
voor de veronderstelling, dat met betrekking tot deze rege
ling een duidelijke strooming in Volksraad of maatschappij 
zonder invloed op de Regeering zou blijven en op geen andere 
wijze in dit College tot uitdrukking zou kunnen worden 
gebracht dau door eeu initiatief-voorstel. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik beu gekomen aan het einde van 
mijn betoog. Ik zou daarbij nog even willen terugkeeren tot 
een thema, dat ik al meer hier behandeld heb en wel de 
verantwoordelijkheid, die de Regeering met dergelijke rege
lingen op zich laadt. Die verantwoordelijkheid is ongetwij
feld zeel' groot en zooals ik vroeger al eens gezegd heb, zij 
wordt dikwijls dool' de maatschappij nog grootel' voorgesteld, 
dan zij in werkelijkheid is. De Regeel'ing heeft getracht in 
deze regeling de grondslagen te leggen, ik zal niet zeggen 

(Voorzitter. ) 
voor het afschuiven, maal' dan toch het deelen van die VCl'

antwoordelijkheid en het verkrijgen van samenwerking tus· 
schen de belanghebbenden en de Regeering zelf. Zij meent op 
de vraag van den heer Roep te mogen zeggen, elat juist 
door een dergelijke samenwerking, wanneer elie goeel 
slaagt, haal' taak aanmerkelijk zal worden verlicht en het 
haar zeker mogelijk zal zijn bij de toepassing der geboelen 
voorzichtigheid deze regeling tot een goede uitvoering te 
brengen. Ik hoop echter, elat dje uitvoering, die niet altijd 
gericht kan zijn op de allernabijste toekomst, doch soms 
moet rekeuing houden met zekere ontwikkelingen op langen 
termijn, niet noodeloos zal worden geremd dool' beperking 
van den werkingsduur dezer ordonnantie. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling van deze ont
werp-ordonnantie van de zijde der Regeering in eersten 
termijn geëindigd, en zou kunnen worden overgegauH tot 
behandeling in tweede instantie. Mij is echter gebleken, dat 
verschillende leden er de voorkeur aan geven dit zoo om
vangrijk en gedegen regeeringsantwoord, waarbij trouwens 
tevens eenige wijzigingen zijn aangebracht in den tekst del' 
ordOl1uantie, eerst nog eens rustig te herlezen en te overwe
gen. Dit is volkomen te billijken en ik heb el' dan ook geen 
bezwaar tegen om de verdere beraadslaging uit te stellen. 
Waal' echter morgenochtend de commissie van voorbereiding 
inzake de salarisherziening zal bijeenkomen, dient de verdere 
behandeling te worden uitgesteld tot de volgende week 
Dinsdag, Wanneer dan de Regeeringsgemachtigde van zijn 
kant zou verzoeken uiet op denzelfden dag te behoeven te 
antwoorden, zou de afhandeling moeten plaatshebben op den 
laatsten dag van den gestelden termijn, nl. Woensdag 29 
December a.s. Ik schors dus thans de beraadslagingen tot 28 
dezer. 

De vergadering wordt te 11.08 uur v.m . gesloten . 
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Ingelwmen stukken. - Aanwtj zi ng "all den heel' K(, l'~tcns ni s lid Y[I1l het College \'an (: ('de le~ecl'c1en. 

15de V !-;IW .\DERI:\'G. 

Y e rg- n cl cri n g \' a 11 D i 11 S cl ft go 28 f) e c e III b e }' 1937. 

(B\jeenroepingsulll': 9 vool' llliddng'.) 

Ingekomen s tukken . - .\ a nwijzing van den heel' lCcl'stens 
als lid vall het College van Gedelegeel'den, - Verlengi ng 
van den in tut. 1, lid 5, del' Ovcl'druchtsol'clonnantie volks
gezondheid Java en Madoe,'a bedoelden termijn (Ond. 11:1) . 
- Regeling publiekrechtelijke gevolgen voor genomen grens
wijzi ging regentschappen Ta sikmalaja en Tjiamis (Ond. lOS). 
- Wijziging voorwaa rden geldleening Manado (Ond. 97) . 
- Verl enging werkingsduur Crisisol'donnantie vreemdelingen-
IIrbeid (Ond. 110) . - O,'donnantie vreemdelingenarbeid 
(Ond. QS), - Aanwijzing lJandsdrukkerij tot landsbedrijf 
(Ond . 107). - Wijziging en aanvulling Bedrijfsreglemen
teeringsordonnantie (Ond, SI) . - '1'weede rapport va n de 
Comm issie VQO I' de Verzoekschriften. 

Voorzitter: de heel' ) r". W. H. V .I C\' lTELSDT:\,(;BN. 

De pre"entielijst is ~'eteekend dool' 14 leden, te weten de 
leelen: 

BlnnllW. C. C. \"ilIl lIelsdingen J 'V. H. van H elsdingen, 
De lIoogJ Kan J Kl.ll"towisn st "o, Kerstcns, Roep, Soangkoepon, 
SoetH I'djoJ SOSI'OhHdikoC'sOCJllOJ rrhamrin ! Vcrboom en De Ville· 
nel! \"C. 

Hegeel'ingsgellHlcht ig-dell de heel'cn; D"OSSHCl"S, 1)0 f ,N·U\\,. 

L evelt en Van Mook. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden ! I k open deze ve"ga
derin g. 

De Secretaris deelt Ill ede, dat zijn ingelwm en: 

.\. 1{1.:' J'ieht. \"<111 \'(\]"hiJldl,, ·jng- W('g"(\!lS zirktp \"<Hl dCl\ heel' 
\\'iw oI10 . 

Dit beri ch t wordt VOOl' kenHÎ::;ge\"ing> aalll:!('1I0IllCII. 

B. De volgende l'egeel'ingsbrieven en ·beschikkingeJl : 
1. 1Cabinetsbrieven van den Gouve l'neu r·Genernal van 16, 

17 en 22 Deeembel' 1937 Nos. 3, 30 en 25 tel' aanbied ing van: 
Cl,. een ontwerp van wet tot goedkeuring van het verdra g 

van 23 September 1936 nopens het gebruik va n den radio
ol1"'oep in het belang van den vrede (Ond . 111); 

IJ. eelJ olltwel'p·ol'donnantie tot nadere \V~jzigin g van het 
K oninklijk besluit en ue ordonnantie houdende I'egelen 
voor de terugbetaling van de gelden van Landswege 
\'oldaan ten behoeve van hen, die voor den lndi schen 
dienst zijn of worden opgeleid (Ond. 112) ; 

c. cen ontwel'p·ol'donnantie tot ver lenging van den in artikel 
1, lid !i del' Ovel'dl'achtso l'donnantie volksgezondheid Jflvn 
en Y[odoera bedoelden t ermijn (Ond. Ua ). 

DE' stukken worden g-ec1l'ukt. 

2. Ka binetsul'ieven vun den <J ollYel'lIC'Ul'-Oen el'Hl.l1 nlll 16. 
]6 en 1ï Dcce lll bel' 1937 1\ os, I G, 16 en 3i houdende mode· 
dee1ing, dat z\jn vastgesteld: 
Ct. de ordonnantie tot wUzigi ng ell aanyulling van de ordon · 

nant ie op de loonbelast in g (Ond . 102); 
b. de ordOllnnlltie houdende voorzieni ng'en met betrekking 

tot de heffing van verponding over de periode van 1 J a· 
nnari 1938 tot en met 31 December 194'2 (Ond, aS); 

c. ele ordonnantie tot wijzip;in~ en nnnvulling van het 
"Reglement op het verleellen \'a 11 p emdocll aan wPfluwen 

Hnndelingp n. Zitting:óljan r HJ3ï-1D38. 

(Voorzitter.) 
nln niet-Eul'op eesche militai ren van het Leger in Neder. 
landseh-Indië en van Inlandsehe schepelingen del' Konink
lijke Marine" (OneI. 111) ) . 

3. Brief va n den 1sten OOUVel'llCments Secretaris van 21 
December 1937 No. 2660jAjB tel' aanbieding van een bijlage 
\'8n de memorie van toel ichting tot het ontwerp van wet tot 
goedkeu ring van het verd rag nopens het gebru ik van den 
rudio.omroep in het belang van den vrede, 

4. Besluit van den GOllvel'l1ellr-Generaal van 16 December 
1937 No. 9 tot nadere wijziging en aanvulling van de H,B.B.L. 
1934. 

5. Als voren van 16 December 1937 No, 10 houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 I . S., aan den Commandant 
del' Zeemacht om te beschikken over de uitgetrokken fo ndsen 
\'00" het treffen van versch illende maatregelen. 

6. Als voren van 17 December 1937 No. 35 houdende be
noeming van ])1'. Ir, F. !ü'amel' tot lid van de Commissie \'an 
Bijstand voor den P,'r.T.-dienst. 

7. Als voren van 18 December 1937 No. 7 houdende mach
tigin g, krachtens artikel 105 l.S., aan den directeur van E cono
mi sche Zaken om te beschikken over de fondsen VOor de in
d!t'llststclling van ('en hoofd van dcn landbouwvoorlicht ings_ 
dienst alsmede een referend a ris bij de Hlgcmccne leidin g van 
den dienst van Landbouw. 

8, Als voren van 21 D ecember 1937 No, 19 tot intrekking 
\·an het besluit , waarbij een korting is vastgesteld op de nall 
gewezen a mbtenaren c.q. gewezen mijn- en werkhoofden bij 
de Bangkatinwin n in~ toeg-ekende of nog toe t e kennen onder. 
s la nden. 

Dl' Slib ~ I/lll ,'" !.!P ll oemdc ~Itlkken worden tCl' inzHg'(' ~elegd 
Il\l' ~I.:,(-' , '('tal'ie van dril Volksl'nnd, 

C. De volgende tel' k0unisnellling ontvangen bescheidclI: 
1. )[ededeelin g vall den ni euw benoemden adviseur voor 

In landsche Zaken, G. F. PUI)er, dat hij zijn ambt heeft 
aan vaard. 

2. Bdef van d en dil'ef>tru,' van Binnenlandsch Bestuur \'an 
2~ Il l'rl' mhc r lq :37 No. Ef 2/1518 JlOudende opgave van de 
toczeg;g-i ng'cn H~ll den VOlksl'aad, gedaan bij de behandeling' 
\'<111 tip n "dl' <jf,lt'('l ill g' dr)" olllw(, l'p·be~l"Ooling \'001' J93R ell de 
2dl.:' llallvu!lèllll l.:' bI.:'Ul·ootin1! \'00" 1938. 

3. Brief va ll he t r olJ l'/..!.'c \·all Gedeputeerclen van 'Vest. 
Ja"" \'an 21 Dl'cem bol' 19:37 No. W s Cher 55/1/7 houdende 
inliehtingen bcll'cffl'nde het verzoek nlll ~" occhd(ll' om vergun
Iling tot repara t ie van zUn huis. 

De stukken worden tel' inza~c ~c legd tel' see l'etarie va n d en 
Volks ,'aad. 

D. Oe volgeIlde op de Il ieuwe ontwül'p.sa lal'isregelin g be. 
trekk in g hebbende bescheiden: 

1. Brief van de vel'celli~ing van Hoogcl' P ersoneel bij den 
p, '1', 'r.-diellst. 

2. Bl'ief van de vel'eenigin g van If.:-\ mbtcnal'en" bij den 
P. '1'. '1' .-dienst. 

. 3. E en ongeteekende brief houdende eeni ge suggesties. 

Deze bescheiden kunn en bcsproken worden bij de beha nde
ling \'an het betrekkel ijk ontwerp, 

De Voorzitter : I k deel eOllfo"l11 al,ti kei 21 de,' Gedelegeer
den.JCiesverol'dening mede, dat door mij krachtens artikel 20 
de r Oedelegcel'den.Kics\'C\l'ol'dening tel' \·oorziening in de tus" 
s('hen tijdsche vacature} ont sta l:lll door het ontslag nemen a ls 
lid van het College \"an Gedelegeerden van den Volks raad van 
den heel' I. J. Ka simo, aa n de hand van de eandidatenlijst 
volgnummer S, zooa ls deze nader is gewijzigd en aangevuld 
met ingang Y<.111 25 December 1937, is a a 11 ge \V e zen n I s 
lid van he f Col l rg"e von (;-ede l egecl' d c n 
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Verlenging van den in art. 1, lid 5, del' OVerd1'8chtsol'clonnantie volksgezondheid Java en ~Macloera bedoelden 1el'mijn 
(Ond. lUI ). 

(Van Helsdingen.) 
h e t I i d van den V 0 I k s l' a a d , d e h ee r P. A. 
IC e rs te n s, die deze aanwijzing heeft aanvaard en heden 
weder aan onze \'ergadel'ing deelneemt. 

A a n d eo r dei s h e t voo l' S tel tot l' e e h t 
streeksehe op e nbar e behand e ling van de 
o 11 t \V e l' IJ - 0 r cl 0 11 11 a n t jet 0 t \" c ri e 11 gin g van 
d en i n a l' tik elI, I i cl 5. del' 0 ver cl l' a e h t s
ordonnantie volksgezondheid J a"a en 
M a do e l' a b e d 0 e I cl ent e l' mijn. (0 n cl. H3.) 

Voor deze ontwerp-ordonnantie is een termijn van behande
ling tot uiterlijk 29 December a.s. gesteld. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
het woord gevraagd om een algcmcene opmerking te maken, 
die ik in het algemeell tot de Regecl'ing richt en die dus niet 
in de eerste plaats raakt den Rcgecl'ingsgcmachtigde, die de 
onderhavige kwestie hiel' zal behandelen . 

In de ,-orige vergadering heb ik de Regeering "erzoeht 
bijzondere aandacht te willen schenken aan hetgeen in het 
Gedelegeerden-verslag zou worden ,gezegd over het feit , -
,,~aarO\'er ons gepcht ~edelid , de heer Soetardjo, reeds zijn 
d lCpe teleurstell mg llltsprnk - dàt. niettegenstaande de 
herhaalde klaciltcn \'an den VolkSl'Hud ooI, in deze zieh nol'
maliseerende tijden het groole eun~1 zich blijft hel'lUilen, dat 
t elkens termijn-ordonnanties worden ing'ediend, clie niet tot 
den uitersten termijn dool' de Regeerillg behoefden te zijn 
aangehouden. In de seetie-,-ergadering is dan ook menig 
hartig woordje daarover gevallen, welker neerslag in het 
Gedelegeerden-verslag echter zóó slap is geformuleerd, dat de 
Regeel'ing dam'uit zeker niet kan disti ll ee l'en de groeiende 
ontstemmin g, ja onwil on.' !' dit nog' man}' steeds niet v et'

mincl el'encle eu\'e1. 
De Volksraad - en c,'cnzoo dit colIc~e, :I J ijn.heer de 

Voorzitt er - heeft steeds d(' noodi~J' SO'~' I)(:-lh('irl getoond en 
van harte medegewerkt om laat inged iende ordonnanties, ook 
termijnordonnanties, onder welke zelfs z{'el' belangl'Uke, binrum 
den kortst mogelijken t ijd af te tloen. Telkens wanneel' hij 
meende, dat een te ~l'oot en niet geJ'ceht\'a~l l'di gcl hcroep op 
die welwillendheid werd gedaan heeft hij tegengestri bbeld, 
geprotesteerd tegen zoodauige snelle afdoening, die zoowel het 
publiek als het college zelf geen tijd liet, de voorstellen grondig 
te onderzoeken, overleg te plegen met belanghebbenden enz. 
De vraag rees, of dit maar zoo dool' moet gaan, of wij te lkens 
weer opnieuw onze spijt moeten uitdt'ukken en of dit college 
steeds weer met een dergelijk antwoord genoegen moet nemen . 

Telkens weer opnieuw llam de Volksraad genoegen met de 
welhaast stereotype geworden uitdrukking, dat de Regeering 
di o te late indiening "bctreu11, omdat enz. " 

\\" etende dat de crisis ook de fOl'lnaties der departementen 
min of mcer sterk heeft aangetast, heeft hij echter telkens 
weel' opnieuw de redel\jkheid betracht, - maar dit neemt niet 
weg, dat toch meermalen de vraag roos, Ot dit voortdurend 
kl aar staa n om zelfs de laatst mogelijk in gediende voorstellen 
toch nog maar weel' te behandelen, met of zonder schriftelijke 
y.oorbereiding, niet averechts gaat werken ; dat zich bij ver
schillende overheidsorganen niet een mentaliteit vormen gaat, 
die gebaseerd is op deze gedachte: het hindert ni et zoo heel 
(:rg of wij te laat zijn en een termijn stellen, de Volksraad 
slikt dit toch wel weer, zooals hij dat al deze 10 jaren steeds 
gedaan heeft. De welwillendheid van den Volksraad zou dan 
in de departementale keukens een sfeer van zorgeloosheid en 
"an onachtzaamheid en nalati~heid scheppen, die telkens weer 
de Regeering st.elt voor den onaangenumcn plicht om amende 
honorable te maken voor te late indieningen enz. 

De \Taag rees daarom hij verschillende leden, of dit nu zoo 
maar door moet gaan. Of we telkens weer onze stereotype 
spijt moeten uitdrukken, dat een of ander voorstel weer te 
lant is in~edi('nd om ecn degelijke hC'handcling mogelijk te 

(Voorzitter, Thamrin, De Hoog.) 
maken en het College weer hetzelfde stereotype antwoord 
vern eemt, da t de Regeering het "ten zeerste" of "zee.r " 
of sec ,~bet reurt II enz. 

Ik wil mij niet ontveinzen, )Iijnheer cle Voorzitter, dat 
er in den Volksraad een g['oeiende neig ing is om eens door een 
daad te toonen, da t hij zulk een behandelin g beu is geworden. 

(De heer Th a m l' in: Dat hadden we al lang moeten doen !) 
........... ... . dat er een nei ging is, om bij een of and er yerlaat 
onderwerp zonder meer voor t e stellen, dat cle Volksraad 
niet accoord kan gaan met den hem voor behandel ing krap 
toegemeten tijd, omdat hij aiet de verantwoor delijkheid kan 
en wil aanvaarden vall de medevaststelling van ontwerpen, 
waarvan hij beteekenis en draa gwijdte nog niet (Zeheel heeft 
kunnen overzien en daarom weigert het ontwerp in behan
delin g te nemen , zooc1at de Regeerin g met toepassing van 
het betrekkelijk artikel der Tndische Staatsregeling maal' 
zoneIer den Volksr aael te hebben (ZehoorcI, de ordonnantie 
vaststelt . 

Wij zijn el'\Tan overtuigd, dat een zoodanig voorstel - zelfs 
al zou het nog niet dadelijk worden aa ngenomen, omdat de 
Volksl'aad die houd ing n og steeds ni et wil aannemen - toch 
door de Regeering op zijn juiste waarde zou worden geschat: 
als ecn krachtig protest tegenon'r ambteHjke miskenning van 
df' he{eekenis "an den Yolksl'uad , die toch e igenlijk in deze 
houding tegeno,-er het college tot uiting komt, zij het dau 
soms een onopzettelijke miskenning. En dat de Regeel' ing 
7.ulk een voorstel zeer onaangenaam zou vinden. 

Wij kunnen niet beoordeelen, aan welke instantie de verlate 
indiening te wijten is. In het eene geval zal de schuld wel 
gezocht moeten worden bij de departementale bureaux, in 
het andere !(eval bij andere ad,-iesinstanties als Raad van 
Ked.-Tndië of R~Hld nll1 Directeu ren j het li gt niet aan ons, 
dit uit te maken. Wij hebben slcehts te maken met de Re
geering - het ondpfin iecl'haar (lomplex dat tenslotte zijn cnl
mÎnatiepUJlt "Îndt in den OOllVCl'lIeUr-nencrau l, die meestal wel 
aan die late indiening het minst schuldig zal zijn. 

De Gouverneur-Generaal neme daarom doeltreffende maat
regelen, en bepale, dat z\in adviseurs, te heginnen met het 
jaar 1938, zich moeten beij veren om de voorstellen zóó tijdig yoor 
te bereiden en te beadviseeren. dat de Regeering yoor zich een 
behoorlijken tijd krijgt om zich in de zaak te verdiepen, 
anderzijds ook den Volksraad geruimen tijd worde gelaten 
om - nadat het publiek gelegel1heid heeft getiwd zich over 
de voorstelll311 uit te spreken - het ontwerp eJ'nstig te onder
zoeken. 

Ik hoop, dat de Regeering aan dezen zee r dJ'ingcnden 
wensch, clie door velen van ons college zal worden gecledd, 
gevolg zal willen geven. Ook de Volksraad stelt op een goe
de samenwerking zeer grooten prijs, het verleden heeft dit 
onweerlegbaar telkens en telkens weel' bewezen, maal' de 
Re~ecring make het hem dan ook niet onmogelijk om in die 
zoo gewenschte houding te volharden. 

De Voorzitter: Het is mij bekend, clat de dool' den vorigen 
spreker uitgesprol<Cll wensch door verschillende leden "all dit 
college wordt gedeeld. Ik stel mij daarom yoor, dit pUilt 
speciaal onder de aandacht van de Regeering te brengen en 
geloof overigens niet, dat het noA' noodig is, dnt de Regeerings
gemachtigae "oor Ond. 11:J hi erop thans antwoordt. 

De heer Thamrin: Mijnheer cic Voorzitter! Ik kan mij 
volkomen aansluiten bij de wool'den van den heel' Van H els
dingen, Waar deze zoo welsprekend uil'in g heeft gegeven aan 
onze grieven, lijkt het m\i ovel'hodi~ h ieraan thans nog iets. 
toe te voegen . 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Wij hebben 
over deze zaak t elkens en t elkens gesproken. Ik geloof, 
dat wU in ele laatste drie maandC'n den heel' Van H C'lsdingen 
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\' C'l'leng'ing' Y(lll den in a r t. 1. lid 5, der O"Cl'd1'3chtsol'donnantie "olksgezondheid Java en :àladoera bedoelden tel'mijn 
(Dnd.tl a ) . - Heg-e ling publiek rechtelijke ge\"olg-cn "OOl'g'enolllcn grenswijziging rege ntschappen Tas ikmalaja en Tjiamis 

(Ond. 10H). 

(Soetardjo. fd. adv. Decentralisatie.) 
zekel' zes keel' O\'el' hetzelfde hebben gehoord. Ik wi l dan 
ook slechts eYcll IHllllcns mijn fJ'actie \"('l'k1arcn. dat , a ls wij 
wCl'kclUk 1I1ecnd"Il. niet aan onze taak te zullen voldoen, 
ind ien wi,i deze ontwerp-ordonnantie onmidde llijk in behan
d eli ng naiJlen, wij ons zee t' zeker hiertegen zouden verzetten. 

(Voorzitter, Soetardjo, directeur B, B,) 
Ic kan o,'cl'zien. Doch de Regecl'in g kan het geachte lid ver
zekeren, dat de finaneieele zU de van de overdracht haal' bU
zondere aandacht heeft en dat aan het dool' hem uitgesproken 
desideratum ook met betrekking tot de ziekenhuizen \'olle aan
dacht zal worden gewjjd, 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden over- De heel' Soetardjo : l\lUnheer de Yoorzitter! Ik dank de 
geg:Wll. Regeel'i ng zeel' "001' haa l' nadere toelichting. 

H et \'oo1'stel tot l'eclltstl'eekschc openbare behandeling va n De Voorzitter : '!' hans kan tot stem ming worden o\'er-
de ontwerp-ordonnan ti e wor H zonder hoofdelijke stemm ing gegaan, 
aangenom en , 

De Voorzitter : Aan de orde i s d'e behandelin g 
\' ft 11 cl e 0 11 t wel' p -O l' don n a n t i f t ot \' e I' I eng i n g 
" a n d en i n a I' ti k e lI, I i d 5 der 0 ver dra e h t s
ordonnantie volksgezondheid J ava e n 
M adoe l'<l (Staatsblad 1936 Ko. 582) bedoel
tI e 11 ter 111 ij n, ( 11:1.) 

De heel' Soetal'djo: ~1ijnheer de Yoo rzi tt er! Ten opzichte 
va n het vool'liggl!nd ontwerp moge ik \'olstaal1 met te reÎe
l'eercn naa I' de dool' mij bij de behandeling van de ordon
nantie betl'effende de overdracht van de waterleidingen 
gesteld e YI'ê:l gen. ]1< zou gaarne van de Regeering vernemen, 
·of tcn 8,H1ziel1 "an de tJams 8ê:l1l de orde zijnde zaa k mutatis 
lIlutnnc1 is hC't zcItde Uilt woord kan worden gegeven . 

De heer Levelt, Cd. a,hisem \'001' de Decen trali satie : ~lijn. 
heel' de Y uO\'ziUCl' ~ Bi.Î de openhare behandeling in hel Col
lege \'al1 Gedelegee rden n1l1 de ontwerp-ordonnantie tot \'er
lenging "an den termijn, waarbinnen de drinkwate l'l eid in gen~ 
welke thnns no~ bij het land of bij de pro\'incie in beheer zijn, 
aan de regentschappen of stadsgemeenten, moeten worden 
overgedragen, ]lCeft de Regeedng reeds, naar aanleiding vall 
een dool' het geachte lid, den heer Soetardjo, gestelde vraag, 
vl'ij uil\' ocrig- uitceng'ezet, waarom een verlen gjng vBn dien 
tet'lllijn noodzakel\jk was. Het zijn in hoofdzaak dezelfde 
gronden, welke ook tot een \'c1 'lenging "alt den tel'mUn, wanl'
binnen de pl'ov in cia le ziC'Kenill l' ichti ngen moeten worden 0\'(' 1'· 

ged rn gen, n op en, 
~a die meel' uih'oo rige uiteenzettingen in de vergadering 

\'an het Coll ege vun Gedelegeerden van 30 November j.l. meent 
de Regeering thans te kunnen volstaan met naar die nadere 
toelichtin gen, die op nUwel dezelfde wijze gelden voor de 
overdracht "an de ziekeninrich tingen, te \'erwijzen_ 

De heer Soetardjo beeft toell de \Taag gesteld of het niet 
mogelij k was, den ter.mijn, die voor d e \'erlenging wordt Yoor
gesteld , te bekorten b.V. tot een half jaar_ Toenma als is uit een
gezet, dat. het wellicht mogeli.ik zal bli.jken om de overdracht 
\'an enkele waterleidingbedrijven binnen korteren te rmij n 
to t stand te ul'ellgcn, doch dat het, waur de yer] ellg in g van 
den t el'mUn in elk ge\'è.ll noodzakelijk is, der Regeering ge
wenscht voor kwam, dat clie termijn zoo ruim w erd 
g-esteid, dat r edelijkerw\js lw n worden verwè.leht, dat de over
drachten in elk geval binnen dat tijdvak konden worden af
gewikkeld. Het.zelfde geldt ten aanzien van de ziekeninrich
l ill g'cn . ' Vellicht zal het ook daarbij mogelijk blijken, ten aan
zien vtm de overdracht van enkele ziekeninrichtingen de be
s li ssing binnen oen half jaur te nemen, doch ook hiel' is het 
toch gewenscht eon zoo vei lige marge te stellen, dat het niet 
noodzakelUk zal blijken den termijn nader te verlengen. 

Voorts heeft de heel' Soetardjo bij de behandel ing van de 
\'C' rlcnging \1111 den tcrmijn voor de overdracht van de water
leidingbeelJ-ij ven n og speciaal d e aandacht gevraa gd voor de 
f in nncieele zijde daarvan. 001< de onderhavige aangelegen
heid, n.l. de overdracht \'an d e ziekcninrichti nfren,is n o~ 
in een dergel ijk stadium van \'oorbereid ing, dat de Regeeri llg 
nog niet all e financieele consequenties ten aanzien \'an de voor 
0\·('I'(.1!-30ht in aanm erking: komende zieken inrichtingen ten vol-

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
nang:enomen. 

De Voorzitter: Aan de orele is de behandeling 
\'an de ontwer p- o l'cl ollnantie tot r egel in g 
van de pu b l iekrechte l ijke gevolge n van de 
voorgenomen g r ens\\'jjziging van de regent
se hap pen T as i k III a I a jac n T jin 111 i s. (0 n d. 109.) 

De heer Soetardjo: ~f\jl1h ee l' de Vool'zitte r! De tijd, die 
beschikbaHr WHS tusschen de indi enin g van het onderwerpe
lijke vOOl's tel en de openbare behandeling op heden, heeft 
mij niet in de gelegen heid gesteld om mij in verbindin g te 
stellen met betrokkenen, ten einde hieromtrent hun meeni n g ~ 
in te winnen. 

Op grond hien-all kan ik tot mijn leedwezen mijn stem 
noch aan elit ontwerp ge\'CIl, n och zal ik hiertegen stemmen. 
l\[oehl straks niet 0111 stemming- \ror-elen gen'aagel, dan zou ik 
slee'hl s \rillen \'olstaan met Ic \'C'I'zoekcll è.lanteekening te doen 
houclen, dat ik mijn slem niel aan de ontwel'p-OI-clonnantie 
zal geven . 

De Voorzitter: Dan wordt U geacht tegen te hebben ge
stemd. 

De heer Soetardjo : Neen. 

De Voorzitter: Anders is het niet mogelijk. Wanneer U 
zich \'an stemmi ng '\'i lt onthouden, dan moet U zich tijdens 
de stemming over- ele olltwel'p-ol'do nnantie verwijderen. 

De heer Soetardjo: l\Ia ar wanneer er nu geen stemming 
wOl-dt gen'aagd 1 

De Voorzitter : I eder in de zaal aanwezig lid neemt deel 
aan de stemming, ook al wordt deze niet hoofdelijk gehou
den. Art. 54/5 R. v. O. opent alleen de mogelUkheid te doen 
aallteekenen, dat een lid geacht wil worcle n tegen te hebben 
gestemd, 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit 
mij aan bij hetgeen de heel' Soetardjo zooeven heeft te kennen 
gegeven. 

De heer Drossaers, direct eur van Binnenlandseh Bestuur: 
~i:ijnheel' de -Voorzitter! Ik ka n jn antwool'd op hetgeen de 
heel' Soetardjo heeft opgemerkt, betl'ekkelij k kort zijn. Het 
geachte tid heeft zich erover beklaa gd, dat hij te weinig tUd 
heeft gehad om zUn gedachten te bepalen omtren t het onder
werp, aangezien hij niet in de gelegenheid is geweest, zich in 
\'cI'binding te st-ellen meI be l an ~hebbenden. 

l\Iijnheer de Voorzitter ! D e ve rkl ei nin g VHl1 het regentschap 
Tas ikmalaja en de vel'g rooting V:'lIl het regen tschap Tjiamis 
is een onderwerp, dat reeds tal va n jaren in overweging is 
geweest, Er zij n destijds bijzondere r edenen geweest, waarom 
aa n die o\'erwegingcn niet eerder een voorstel is gekop
peld om tot dien maatregel ove r te ga an. Die ]nvest ie is van 
bcstutll'szij de van alle lGlllten beke ken en onderzocht. Ik ~{flll 
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(Soetardjo. ) 
niet anders zeggen dan dat omtrent alles, wat daarbij be
trokken is - ik weet niet, wat de heer Soetardjo onder 
belanghebbenden verstaat -, in elk geval een nauwkeurig 
onderzoek heeft plaats gehad. De Regeering is ervan over
tuÎO'c1 dat deze maatl'c!!cl in het belang van beide ]'egent-o , ~ 

schappen is. 
Er doet zich thans een zeer gunstige gelegenheid voor, 

om na bet overlijden van den laatsten regent mn Tasik
malaja over te gaan tot dezen maatregel. Een te gunstiger 
overweging nog is hierbij, dat de regent van Tjia~is een 
l'cchtstreeksche afstammeling is van het oude hUIS van 
Soekapoera (Tasikmalaja) . De bevolking - daarvan is de 
Regeering overtuigd - zal alleszins instemmen met dezen 
maatregel. . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat na hetgeen overI
gens is toeg~l i cht in de ~Iemorie van Toelichting op het ont
werp en in antwoord op het Afdeelingsverslag, ik met deze 
weinige woorden kan volstaan. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Het was ook 
mij bekend, dat de plannen tot afsplitsing van een deel van het 
regentschap 'fasikmalaja en samenvoeging met het regentschap 
Tjiamis, reeds lange jaren in overwegin g was. 

Ik stel voorop - en ik meen ook dat ik dit in eersten 
termijn, al is het dan nipt met zoo \'cel woorden, ullide}tjk heb 
laten uitkomC'l1, - dat het niet uitgesloten is, Jat ik mijn 
stem aan het voorliggend ontwerp zou kunnen geven, indien 
ik voldoenden tiid had gehad mij in verbinding te stellen met 
de belang!bebbende groepen en een grondige studie val1 het 
ontwerp had kunn en maken. Met de belanghebbende groepen 
bedoel ik de bevolking zelve en de priajis, de leden van de 
betrokken regentschapsraden enz. Op .grond van het gebrek 
aan tijd dus, kan ik de mede-verantwoordelijkheid voor het 
vaststellen Vfin deze ordonnantie nict op mij nemell, H; her
haal dat ik indien ik mij grondig had kunnen laten voodichten, 
wellicht ~ijn stem wel aan deze ontwerp-ordonnantie zou 
hebben kunnen geven. Het li gt dan ook in ~1Ct geheel nict 
hl mijn bedoeling om oppositie tcgen hetgeen hier wordt 
voorgesteld te voeren. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De heeren Soetul'djo en Soangkoepon verlaten voor eenige 
oogcnblikken de zaal. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemmin.g 
aangenomen, 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e be h a n del i n g 
van de ontwerp -ord onnanties: 

1. tot b c k r ach t i g i n g van het bes I u i t van 
den 0' e mee n te l' a a d van ~(a Tl a. d 0 van 16 Jul j 
1937, No. 32, voo r zoo ver dit st l' e k t tot w ~ z i
O'i11O' van de voorwaarden del' geld l ccn ln g, 
o ~ . . d d a a n g ega a 11 k1' ac h ten s het b 1.) e 0 ron n a n· 
tie van 29 Jun i 1931 (S t a a t s b I a d No. 301) 
bekraehti~de l eeningsbesluit van cliell 
,. a a d ya n 0 26 Se p tem b e l' 1930, 7 Jan u a r i 1931, 
ell 10 ~r a a'· t 1931, :-10. 299fO.B.lj2f8 (011 d. 117); 

2. tot 
van de 
arbeid 

ver l enging van den werking.sduur 
Cri sis - 0 r don n a 11 tie - v ree m del I n ge ll
(Staatsbla d 1935, :-10. 426) (Ond. HO). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen, n)e Voorzitter: Aan de orde is de voortzet
tin 0' cl C l' h e h a n cl (' 1 I n ~ van cl con t \V C r p - 0 1'-

~ 

(Fd. directeur van Justitie.) 
donnantic betreffende het ,·erricht e n van 
ar bei d door v ree m del i n gen (,,0 r don n a n tie 
Vreem~e~nO'Pl1flrhÇidll) (.OI~d, 9S) , alH g e w""ij .
Z I g ct b 1.) 0 t a 's van W IJ z I g I 11 gen (s t. 6 en I ) . 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsnntwoord in 
eersten termijn. 

De heel' De Leeuw, fd. directeur van Justitie: }[ijnheer de 
Voorzitter! De opmerkingen, die naar aanleiding van de ont
werp-ordonnantie "Vreeoodelingenarbeid" van de zijde "an 
het College gemaakt zijn, betreffen in hoofdzaak twee punten. 
Het eerste punt is aangeroerd door den heer Thaml'in, wiens 
betoog instemming heeft gevonden hU de heeren Roep, Van 
Helsdingen en Soetardjo. 

Het tweede punt is tel' sprake gebracht door den heer De 
Hoog, die medestanders heeft gevonden in dezelfde zooe,cn 
genoemde heel'en en den heer Kan. 

Het geachte lid, de heer Thamrin, is begonnen met instem
ming te betuigen met het aanhangige ontwerp en heeft daar
op doen volgen eenige beschouwingen naar aan leiding \-an 
den bij de Memorie van Antwoord overgeJegden staat ten 
betooge, dat de Hegeering met haal' maatregelen nog niet ver 
genoeg gaat. 

~IijnheeI' de Voorzitter! Ik geloof, dat die staat tot eenig 
misverstand aanJeiding heeft gegeven. Hij is overgelegd naar 
aanleiding vall ecn verzoek in het Gedelegeerden-verslag om 
cijfermateriaal betreffende den import van Nederlandsehe 
werkkrachten hier te lande voor eenige groepen van import
krachten als ingenieurs, juristen, artsen, enz. De verlangdp. 
gegevens zijn ujt dien staat te halen, maal' bovendien geeft 
die staat nog veel meel', In vel'band met den korten tijd , die be
schikbaar was, is volstaan met de aanwezige statistische ge
gevens over te leggen, zonder dat daaruit geëxcerpeerd is 
datgene wat precies gevraagd werd. 

De staat geeft cijfers van de in 1936 in Indië binnenge
komen personen, met uitzondering van gouvernements
ambtenaren en hier te lande geborenen, verdeeld naar de ver
schillende landaarden en naar het uitgeoefencl beroep en cloel 
van de reis . .op den staat is dat duidelijk aangeg·even. Het 
is dus een zuivere immigratiestaat en geen staat betreffende 
de toepassing van de crisisordonnantie Vreemclelingenal'beid. 
De cijfers in dien staat betreffen dus niet alleen al'iJriders 
die bij anderen in dienst komen, maar evenzeer mensehrl1 die 
in Indië komen om hier zelfstandig een hel'oep uit te oe
fenen. 

Wamlecr lle heer Thallll'in op g'l'Olld va.1l de cijfers in 
aezen staat meent, dat de Regeel'ing de toelating' van vreem
delingen meel' zou moeten bemoeilijken, begeeft hij zich op 
een terrein, dat eigenlijk min of meer buiten het h:ader van 
de aanhangige ontwerp~ordonnantie Vreemdelingenarbeid 
valt. Hij gaat dan spreken over de toepassing van immigra
tiebepalingen. De Regecl'illg heeft intussehen geen bezwaar 
even op het betoog van het geachte Hel iu te gaan. 

Voorop moge worden geste ld, dat de ontwerp-ordonnantie 
Vreemdeling·enarbeid beoogt de bescherming van de Indische 
arbeidsmarkt door van buiten komende vreemdelingen clie 
hier in dienst van anderen werkzaam willen zijn. daartoe 
slechts verO'unninO' te verleenen, indien kan worden aange
toond dat !!Ier eent:> redelijke grond bestaat om dien arbeid 
door ~en vreemdeling te doen verr ichten en dat men dien 
arbeid niet even goed dool' een hier te lande aanwezige 
werkkracht kan laten verrichten . 

Het gaat hier dus uitsluitend om arbeidsvergunningen aan 
vreemdelingen, die hiel' in die~st van ande,ron wC1'kz~13m 
zullen zijn en niet om bepalmgen betreffende de toe
lating van vreemdelingen in ~edcrlandsch-Indië, al za] het 
O'e\'olO' van het ontbreken van een arbeidsvergnnning als 
o 0 • I I regel wel zijn. dat ook de toelating h.t.1. ~ewelgct'( \Vore t, 



139 

15de VERGADERING - DINSDAG 28 DECEMBER 1937. 

Ordonnantie vreemdelingenarbeid (Ond. OS) . 

(Fd. directeur Van Justitie.) 
omdat de immigrant d8lJl niet kan aantoonen, dat hij hier 
een behoorlijk middel van bestaan zal hebben. 

Als de heer 'l'hamrin dus vraagt, om in de ontwerp-ordon
nantie VJ'cemdelingenarbcid op te nemen een criterium, waarop 
de vreemdelingen kunnen worden toegelaten, dan vraagt hij 
Ilaar ee'l voorschrift dat hier niet thuishoort, maar wel in de 
immigratie bepalingen en dat daarin dan ook wel voorkomt. 
De heer Thamrin heeft overigens het criterium voor de toe
lating zelf zeer juist weergegeven: het bezit van f 150 voor 
een ontschepingsvergunning en behoorlijke vooruitzichten op 
vaste inkomsten . Uit wat ik zooeven heb gezegd, volgt, dat. 
de bepalingen van de ontwerp-ordonnantie Vreemdelingen
arbeid nimmer toepassing knnnen vinden ten aanzien van 
vreemdelingen, die in Indië binnenkomen met het doel om 
zelfstandig een beroep te gaan uitoefenen. Het is zeer positief 
niet de bedoeling van de Regeering om de grenzen van Neder
landsch-Indië in het algemeen te sluiten voor vreemdelingen, 
Zij wil alleen aan de hier te lande aanwezige arbeidskraehten, 
die in dienst van anderen willen werken, een redelijke bescher
ming vCI'l<~enen tegen concurrentie van vreemdelingen. Die 
bescherming wordt echter niet uitgestrekt tot de vrije beroepen. 

Als men nu nagaat, welke beroepen door den heer Thamrin 
z\in opgesomd als beroepen voor welke naar zijn meening 
men hier te lande geen vreemdelingen noodig heeft, dan zijn 
daaronder verschillende vrije beroepen begrepen, die dus bui
ten toepassing van deze ordonnantie zullen vallen. En voor
zoovcr die beroepen als r egel in loondienst worden 
uitgeoefend, zal men bij bestudeerillg van den bij de :i\1:emorie 
van Antwoord gevoegden staat opmerken, dat de personen 
die zijn binnengekomen om die beroepen te gaan uitoefenen, 
bijna allen Chilleezen of andere vreemde Oosterlingen waren. 

De ni euwe ordonnantie voorziet et' nu juist in om ook ten 
aanzien van deze personen na te gaan, of hun al dan niet 
een arbeidsvergunning zal kunnen worden verleend. Ver
moedelijk zal na inwerkingtreding der nieuwe ordoMantie 
het aantal binnenkomende vreemdelingen die deze beroepen 
uitoefenen, stel'k afnemen. De ervaring met de crisisordon
nal1tie Yreemdelingenarbeid opgedaan, is, dat er een sterk 
preventieve werking van uitgaat; men vraagt geen vergun· 
nin gen voor vreemde flrbeidsk1'8chten, indien men op de 
Indische arbeidsmarkt ooh: kan slagen, omdat men weet, dat 
die vergunningen geweigerd zullen worden. 

De nieuwe ordonnantie zal dus ten deele aan de wenscben 
van den hee,' 'l'hamrin voldoen. Voor het overige aeht de 
Regeering die wenschen tever te gaan, zooals ook reeds door 
den heer Kan is nanr voren gebracht. 

Ik kom thans tot het tweede punt, dat bii de besprekingen 
in eersten termiin van de zijde van het college is ter sprake 
gebracht. Dit punt betreft de uitzending van Nederlandsehe 
werkkrachten en het hier in dienst nemen van Nederlanders. 
die op eigen kosten naar Nederland gereisd zijn. 

Het geachte lid, de heer Van HeIsdingen, heeft er terecht al 
op gewezen. dat deze kwestie eigenlijk buiten het kader van 
dit onde"werp valt, omdat het thans gaat over beperking van 
den vreemdelingenarbeid en dus niet om beperking van den 
arbeid va.n Nederlanders. Intussehen wil de Regeering ook op 
dit punt wel iets dieper ingaan. 

:i\'[et veel waardccring heeft de Regeel'ing kennisgenomen van 
de eerste \voord ennm het geachte lid, den heOl' De Hoog, 
dle ik hier gaarne nog eeus woordelijk wil citeeren: 

"Wij, die de rijkseenheid voorstaan, vragen ook alleen 
maar een behoorlijke kans voor de hier in Indië opgeleide 
arbeidskrachten en zijn zeker niet tegen uitzending uit 
Nederland ". 

Deze woorden zijn de l:tegeering als het ware uit het hart 
geg-repcn. Ook ZU wenscht niets liever dan dat de hier opge
leide arbeidskrachten een behoorlijke kans bebben. Immers, 
wanneer de Indische arbeidskrachten een behoorlijke plaats 
vinden, wordt de l:tegeel'ing ontheven van alle zorgen over 
werkloosheid en vooral ook jeugdwerkloosheid . Al zou het 

Handelingen. Zittingsjaar ]937-]938. 

alleen maar om deze reden zijn dan ligt daarin voor de 
RegeCl'ing reeds voldoende prikkel om te streven naa~ een 
zoo goed mogelijke plaatsing van Indische arbeidskrachten. 
Maar daarnaast ziet de Regeering - evenals de heer De Hoog 
- in, dat toch ook uitzending uit Nederland noodig is en 
noodig blijft en dat niet alleen op grond van de rijkseenheid
gedachte, maa~. zeker ook in het eigen belang van Indië. 
Regelmatige toevloeiing van Nederlanders, een voortdurende 
vernieuwing van het Nederlandsche element is noodig in het 
belang van de eultureele ontwikkeling van deze landen. 

Natuurlijk kan men verschillen van inzieht omtrent de ma
te, waarin toevloeiing van Nederlanders gewenscht is. Ook 
is steeds verschil van meening denkbaar omtrent de vraag, 
of een bepaalde betrekking vervuld kan worden door een hier 
opgeleide kracht dan wel, of men daarvoor iemand moet zoe
ken, die wat meer in de wereld, ook in het buitenland heeft 
rondgekeken. Speciaal in den handel kan dit een faetor van 
zeker ge\vieht zijn. Maar dat doet zich niet alleen hier in 
Indië voor , ook in Nederland wordt vaak Vaal' betrekkingen 
in den handel de eiseh gesteld van zekere ervaring in het 
buitenland opgedaan, en daarom sturen Nederlandsche ouders 
hun zoons vaak eerst naar het buitenland, voordat zij naar 
een bet~ekking in den handel solliciteeren. 

Wanneer men in advertenties den eiseh van bnitenlandsche 
ervaring aantreft, moet men dat dus maar niet altijd als 
een truc besehouwen om op deze wijze de Indische arbeids
ma~kt te kunnen elimineeren. In vele gevallen zal inderdaad 
aan die ervaring behoefte bestaan. 

Men moet ook niet vergeten , dat uitzending van Neder· 
landsehe arbeidskrachten altijd zeer ka tbaar is, zoodat 
particuliere werkgevers zich wel tweemaal zullen bedenken, 
voordat zij arbeidskrachten laten uitkomen, die zij evengoed 
op de Indische arbeidsmarkt kunnen aanwerven. En voorts 
geloof ik, dat men den Indischen ondernemers in het alge
meen onrecht zou aandoen, wanneer men hun niet zooveel 
sociaal gevoel toekende, dat zij bij hun personeelspolitiek 
ook in redelijke mate rekening houden met de belangen der 
arbeidskrachten, die zijn voortgekomen uit het land, waarin 
zii hun bedrijf uitoefenen . . Intusschen wil ik den heer De 
Hoog en den heer Van Helsdingen, die ook di t punt aan
roerde, nog gaarne de vet'zekering geven, dat })ct der )~egee
ring ernst is met hnar verklaring, dat Zij doen znl wat moge
lijk is om in het particuliere bedrijfsleven de belangen van 
de Indische arbeidsmarkt voor te staan. Dat de Regeering 
bij haar eigen personeelspolitiek steeds op die belangen let, 
behoeft wel geen nieuwe verzekering j ook de heel' Roep heeft 
dat in zijn rede reeds erkend. 

Mijnhee~ de Voorzitter! Er is tenslotte nog een punt in 
het betoog van den heer De Hoog, waarover ik een enkel 
woord zou willen zeggen. 

Het geachte lid verwijt de Regeering min of meer dat 
Zij de begrippen "Indische arbeidsmarkt" en "in Indië op
geleide arbeidskrachten" zou verwarren. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou hiertegenover willen stel· 
len, dat de heer De Hoog, als h\j het opneemt voor "in Indië 
opgelei'de krachten" wat eenzijdig is. Op de Indische arbeids
markt komen toch ook tal van jongelui, die in Europa 
opgeleid zijn, maar die hier zijn geboren en getogen, die in 
dit land thujs behooren. Zou de hecl' De Hoog die vnn de 
Indische arbeidsmarkt willen uitsluiten j Ik kan dat niet 
aannemen . 

Ik heb zoo den indruk dat van de jongelui, die op eigen 
kosten en eigen risico naar lndië komen, het grootste deel 
uit Indië afkomstig is. 

(De heer Van Hel sdi 11 gen: Heel vaak, inderdaad.) 
Velen hebben hiel' nog hun ouders of andere venvanteIl 

en dat is juist reden, dat zij zieh op de Indische arbeidsmarkt 
aanmelden. De Regeering meent, dat die arbeidskrachten niet 
onder de zuivere importkl'achten mogen worden gerangschikt. 
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(Thamrin, De Villeneuve. ) 
Voor hen behoort stellig ook plaats te zijn in het Indische 
ambtelijke of bedrijfsleven. 

De heel' Thamrin : Mijnhel' de Voorzitter! Ik wil den ge
achten Regeeringsgemachtigde dank zeggen voor zijn uitvoe
rige toelichting. De juistheid van zijn opmerking, dat een 
groote tocstrooming van vreemdelingen, als uit de Memorie 
van Antwoord voor wat aangaat de niet-Europeanen blijkt, in 
het afgeloopen jaar kon plaats hebben, doordat de desbetref
fende ordonnantie op dergelijke vreemdelingen nog niet van 
toepassing was, moet ik erkennen. Mèt den geachten Regee
ringsgemachtigde koester ik de hoop, dat nu deze ordonnantie 
op deze soort van vreemdelingen wèl van toepassing zal zijn, 
de Loestrooming daarvan in het komende jaar ook aanzien-
lijk zal afnemen. . 

Ik zou nog slechts één verzoek tot den geachteu Regeerings
gemachtigde willen richten, t .W. of hij bereid is den Volksraad, 
nadat het jaar 1938 verstreken zal zijn, een staat over te leg
gen, of op andere wijze op de hoogte te stellen, betreffende de 
binnengekomen vreemdeLingen onder vigueul' van de nieuwe 
ordonnantie. Dan zullen wij ons er in elk geval van kunnen 
overtuigen, in hoeverre de ordonnantie op de binnenstroo
ming van de soort van vreemdelingen, die ik op het oog heb, 
doeltreffend heeft gewerkt. 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! In 
eersten termijn heb ik mij bepaald Lot de opmerking, dat ik 
mij met het standpunt der Regeering, als uiteengezet in de 
Mumorie van AntwOOt'<l - ik had daarbij in het bijzonder 
haar uiteenzetting betreffende strekking en werkingssfeer der 
ontwerp-ordonnantie op het oog - gaarILe vereenigde. 

Dat ik aan deze adhaesie-betuiging thans, in tweeden terrntin . 
nog iets toevoeg, vindt zijn oorzaak in de betoogen in eersten 
termijn van m(jn geachte medeleden , de heeren De Hoog, 
Roep en Van Helsdingen. 

In de eerste plaats, M(in.heer de Voorzitter, zij ~et m~ ver
oorloofd nogmaals met klem de aandacht te vestigen op du 
resultaten van een in dit jaar ingestelde enquête, waarvan 
destijds aSll den Volksraad mededeeling is gedaan j de overge
legde c~fers toonden ten duidelijkste aan, dat door het bedrijfs
leven hier te lande bij de personeelsvoorziening wel degelijk 
in ruime mate geput wordt uit de Indische arbeidsmarkt en 
weL op r.ooclanige wijze, dat het percentage geïmporteerde 
kraehten - die uit Nederland daarbij gerekend - daartegen
over slechts gering is. 

Zooals de geachte Regecringsgemachtigde zoocven terecht 
opmerkte, leidt reeds de logica tot deze gedragslijn: een werk
gever betaalt nu eenmaal liever geen vrij aanmerkelijke uit
zendingskosten, wanneer hij hiel' een goede kracht kan krijgen 
zonder zulke uitgaven. 

Daarb\j kan men, bij aanwcnrÎllIg ter plaatse, de aspiranten 
eerst eens aanzien en ta.xeeren, in verband met de plaats 
waarvoor men hen bestemt, met andere woorden het risico is 
op deze wijze veelal geringer dau bij uit7.ending. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, ik ben ervan overtuigd 
dat, afgezien van deze pecunairc en practische motieven het 
bedrijfsleven ook een open oog heeft voor den socialen kant 
van de zaak 'cn bereid is -- ook in den vervolge - daar 
ernstig rekening mede te houden. Ik voor mij wil mijn 
geachten medeleden de verzekering geven, dat ik in deze 
richting, welke ook door mijn voorganger werd voorgestaan, 
gaarne werkzaam zal blijven. 

Dit all es neemt echter niet weg, dat wij voor eenige belang
rijke .factoren de oogen niet mogen sluiten. Ik moge er dan 
op wijzen, dat in een aantal beroepen, naast exacte kennis 
van het vak, ook kenills van het Moederland ,en van Moeder
landscho verhoudingen - en dan doel ik op kennis gegrond 
op eigen aanschouwing - wel uitermate gewenscht kan zijn. 
Het wil mij voorkomen, dat de waarde, welke in ieder 
bij zonder geval aan dit desideratum moet worden toegekend, 

(De Hoog .. ) 
ter uitslnitende beoordeeling van de vel'antwoordelijke 
bedrijfsleiding beboort te blijven. 

Verder - en deze opmerking is van aanmerkelijk wijdet'e 
strekking dan de eerste - moeten wij niet vergeten dat de 
geregelde import van Moederlandsche krachten gedurende 
de eeuweu, dat de band tussehen Moederland eti lleze gewes
ten gegroeid is, een enormen invloed ten goede heeft gehad, 
ja sterker; in wezen een onmisbaar element bij de besten
diging en versteviging van dien band vormt. 

Ik ben ervan overtuigd, dat ik de zaak aldus stellende, 
niets afdoe aan de groote waardeering, die een ieder moet 
hebben voor al hetgeen door Indisehe werkkrachten voor 
deze landen gepresteerd is en dagelijks gepresteerd wordt. 
Laten wij echter het historisch gewordene en de realiteit niet 
uit het oog verliezen. 

(De heer l ' h a lil I' in : Dat is een groote achterdeur!) 
Tenslotte nog een wenseh, Mijnheer de Voot'zitter! Ik hoop 

van harte, dat het in de toekomst in meerdere mate mogelijk 
zal blijken om hen die hiel' hun opleiding genoten hebben, 
gedurende eeuigen tijd uit eigen aanschonwing het Moeder
land te doen kennen, alvoren zij hun eigenlijken arbeid hier 
aanvangen. Ik geloof, dat in die richting nog veel goeds te 
bereiken v.alt, in het waarachtig belang van beide deelen 
vau het RUk. Ik voor mij blijf op deze aangelegenheid ten 
volle attent. 

De heel' De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil in de 
eerste plaats even opkomen tegen een opmerking van den 
Regeeringsgemachtigde, waarin hij te kennen gaf, dat hetgeen 
il, gezegd heb eigenlijk bniten deze zaak valt. Mijnheer de 
Voorzitter! Men kan bet op die mallier beschouwen, maar ik 
zou er toch even op willen wijzen, dat de Regecl'ing zeI ve deze 
kwestie in de Memorie van Antwoord vrij uitvoerig aanhaalt 
en daarin beschouwingen houdt en toezeggingen en mededee
lingen doet, die wij reeds enkele l<cercn hebben gehoord van de 
Regccl'ing, doch waarvan wij het practisch nut nog niet erg 
hebben bemerkt. Wanneer de Regeering nu zelf hierop in
gaat, dan is het toeh niet zoo onbegrijpelijk en niet zoo ver
keerd, dat wij van onzen kant hierop eveneens terugkomen 
en dit onderwerp, al staat het alleen maal' in middellijk ver
band met het voorgaande, bij deze ontwerp-ordonnantie aan
halen. 

In de tweede plaats heeft de geaehte Regeeringsgemaeh
tigde een en ander gezegd, waarop ik het volgende zou 
willen opmerken. Men kan zich natuurlijk op dit standpunt 
stellen - en de heer Thamrin heeft hierop reeds bij inter
ruptie geattendeerd, waur hij sprak van "een groote achter
deur" - : Wat heeft men in Indië noodig j Men heeft hier met 
verschillende gevallen te doen. Er zijn hiel' betrekkingen, 
waarvoor men absoluut op het moederland is aangewezen en 
daaraan hebben wij nooit getornd, maal' aan den anderen 
kant - en dit is een voornaam punt - hebben wij hiel' in 
Indië werkkrachten naoelig, waarvoor een normale afzet moet 
zijn en die men hier in Indië moet werven, )1:aar wanneel' 
men er allerlei andere desiderata bijhaalt en bijv. gaat 
zeggen, dat de jongelui, die worden aangenomen , oo k een 
paar jaar in Holland moeten zijn geweest, dan komt men 
tot allerlei factoren, die in Indië uiet tot hun recht kunnen 
komen. Dit zijn dan ook bijkomende wenschen, die hier in 
Indië niet te vervullen zijn. :Men vraagt clan niet meer naar 
het Iloodige, het goede, maar naar het betere, in de zekerheid, 
dat de betrokkene hier dat betere niet kan vet·krijgen. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu kan hct geachte lid De Ville
neuve hier wel verklaren, dat dit aan de bedrijfsleiding moet 
worden overgelaten, dat is ook zoo. Dat zal natuurlijk in de 
eerste plaats moeten worden overgelaten. Doch wanneer wij 
hier spreken over ondernemers, dan is een beroep van mij op 
dit gebied toeh echter op zijn plaats. 

Wij bebben destijds aangebaald - ik geloof dat het geachte 
medelid, de heer Roep, dit ook heeft aangehaald - dat de 
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(De Hoog. ) 
ondernemer dan den eisch zou kunnen stelJen, dat de betrok
kenen eerst in het hoofdkantoor, in Londen of Berlijn zouden 
moeten werken. Dan gooit men het ook wel eens op de 
kwestie, dat de ondernemer's die beoordeeling van den 
betl'okkene ook noodig hebben. 

Mij nheer de Voorzitter! Ik heb nog nooit gehoord, dat de 
()ndernemers in Indië hebben gezegd: laten wij de Indische 
.ion~el ieden eerst in Singapore of Saigon, dan wel elders op
leiden, waardoor men iets dergelijks zou krijgen. Neen, Mijn
hoet, de Voorzitter! 1.'lisschicn zal men er toe overgaan, om 
een jongmenseh, in Holland aangenomen, naar Saigon of 
Singapore te zenden, doch ik heb nog geen voorbeeld, ten aau
zien van een Indischen jongeman, die direct werd aangenomen, 
waUl'bU op een dergelijke manier werd gehandeld. 

Nu zon men kunnen zeggen: de heel' De Villeneuve heeft 
eon toezegging gedaan . Zeker, Mijnheer de Voorzitter, daar
voor ben ik ook heel dankbaar. Dat wil ik eigenlijk ook 
geheel op den voorgrond plaat en. Want wanneer de heer 
De Villeneuve zich beroept op hetgeen de staat, die is over
gelegd in den Volksraad bevat en op de uitleggingen en 
medecleelingeu van zijn voorganger, dan zou ik den 
hect' De Villeneuve willen aanraden, eens goed te lezen, het
geen wij destijds over deze kwestie hebben gezegd en hoe 
wij hebben getracht de waarde van de cijfers nog eens even 
duid el\jket' te doen maken tegenover ons. Doch ook wij 
hebben het t enslotte, waar de behandeling van het onderwerp 
op zijn eind liep en wij er niet meer op terug behoefden te 
komen. laten ]oopen. Daarom wil ik deze kwestie ook nu 
laten loopen en op den voorgrond stellen de pertinente me
dcdecling van ons geacht medelid, den heet' De Villenenve, in 
zijn kw aliteit van voorzitter van den Ondernemersbond en 
wij zullen dan met vertrouwen afwachten de resultaten 
van een c1el'gel\ike toezegging. 

Alleen nog op een kwestie, die de Regeeringsgemachtigde 
en ook de heer De Villeneuve meen ik in zekeren zin ·heeft aan
gehaald, n.1. de kwestie van de jongelieden, d ie uit Holland 
op eigen kosten hierheen kom:cn en hier emplooi trachten te 
zoeken. wil ik nog cven t'cl'ugkomen. Zeer terccht heeft de ge
aelüc Rc:,recl' ingsgrmac11tip:dc p:c7.cgd: maar dat moet toch een 
kwestie zijn, die in het geheel niet mag worden vergeten. 
Ach, lt1:ijnhecl' de Voo l'Zi ttcr, ik zou de Regcering ten deze 
mam' een geval willen noemen en dat geval zal misschien ook 
VOOI' dcn heel' De ViUenenve van waarde 2ijn. Ik heb een 
dezcr dagen een klacht gekregen van een jongmensch, dat in 
Holland een suikel'sehool in het Zuiden van Nederland heeft 
dool'loo])on, en nog eenige maanden gewerkt heeft als volontair 
op cen bietsuikerfabriek, die naar Indië is gegaan, zich hier 
heeft aangemeld, hier ook in de suiker heeft gewerkt voor een 
scizoen en zich aanmeldde bU een van de groote suikerlichamen 
op Ja"a en toen dc mededecling kreeg, dat er voorloopig voor 
een t\idC'lijke baan, zooals eigenlijk voor hem noodig ",.as - sei
zocns wcrk n.l. - geen vacature was. Tegelijkert\id echter wer
den drie personen mct dczelfde diploma 's als hij bezat, oud 
studievrienden van hem, uitgezonden. 

Tegelijkertijd wil ik hier ook nog eens even wijzen op de 
kwestie van den seizocnsal'beid, waarbij de hier in Indië aan
genomel1en altijd in het nadeel zijn van de ui tgezondenen. Tk 
wit daal'op even wijzen in verband met de uitspraak, dat de 
mCilSchcn hier toch net zoogoed aan den slag komen als de 
uitg-czondenen. Dat is misschicn in theorie juist, in de praktijk 
- ik haalde de praktijk als voorbeeld al aan - is' dat niet juist. 
Maal' hoe het ook zij. Acooord! De Regeering zegt toe - ik 
geloof VOO I' de derde maal - dat Zij paraat is, dat Zij 
vol aandacht is voor deze aangelegenheid. 

De heer De Villeneuve, de nieuwe voorzitter van den 
Ondernemersbond, zegt dit ook toe. Goed, Mijnheer de 
Voorzitter, wij zullen de resultaten van die toezeggingen 
afwachten. 

In ieder geval wil ik even herhalen - opdat de heel' De 
Villenenve dat ook -goed begr ijpt, als hij nog eens naleest de 

(Roep, fd. directenr va.n Jnstitie. ) 
theorieën - als ik ze zoo noemen mag - die de voorzitter 
van het 1. E. V. zoowel in dit College als in den Volksraad 
heeft verkondi gd - dat het nooit onze bedoeling is geweest 
het uitzenden van krachten uit Nederland te weren. Wij 
begrijpen wel degelijk het groote voordeel en de noodzakelijk
heid van wat ik zou willen noemen het brengen van nieuw 
bloed. Dit begrijpende, zal de heer De Villeneuve een beter 
idee krijgen, dan hij tot nu toe gehad heeft, van de bedoe
lingen van het 1. E. V. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Een enkel woord . 
Ik kan volstaan met llltj aan te sluiten bij de strekking va n 
het betoog van den heer De Hoog. 

De heel' De Leeuw, fd. directeur van Justitie: Mijn
heer de Voorzitter! Als eerste spreker heeft in tweeden ter
mijn het woord gevoerd de heel' Thamrin, die verklaarde, dat 
hij gaarne zal afwachten wat de nieuwe ordonnantie zal bren
gen, speciaal in dien zin, of, zooa18 ik in eel'Sten termijn reeds 
heb uiteengezet, verwacht kan worden, dat het aantal vreem
delingen, dat hiel' te lande binnenkomt om loondienst te ver
richten, zal afnemen, juist omdat de nieuwe ordonnantie zich 
ook zal uitstrekken tot de Obineezen en andere vreemde 
oosterlingen. 

De heer Thamrin beeft hieraan nog vastgeknoopt het ver
zoek aan de Regeering om te gelegener tijd den Volksraad op 
de hoogte te stellen van de grootte van het aantal binnen
gekomen vreemdelingen onder vigueur van de nieuwe ordon4 
nan tie en dus het nood ige cijfermatcriaal O\'cr te leggen om
tt'ent de werking van de nieuwe bepalingen. 

Mijnhecr de Vool'zitter! H et sjJrcekt vanzelf, dat ik van 
ganscher harte deze toezegging wil doen. Het is geenszins de 
bedoeling den Volksraad in deze onkundig te houden. Wan
neer straks over de noodige cijfers beschikt wordt, zullen die 
gaarne worden overgelegd. 

Op hetgeen de heel' De Villenenve te berde heeft gebracht, 
behoef 1k, naar het mij voorkomt, niet verder in te gaan. Zijn 
betoog ging in hoofdzaak in dezelfde richting als mijn betoog 
in ecrsten termijn. H et heeft dus wein ig zin daaraan nog 
iets toe te voegen. Ik kom nu tot hetgeen de heer De Hoog 
heeft opgemerkt. 

lil de eerste plaats heeft het geachte lid, dc heel' De Hoog, 
een nadere uitlegging gegeven van de I'edenen, waarom hij 
ingegaan is op de kwestie van het tewOl'kstellcn van Neder
landers hier te landc. Hij meende, dat hij daartoe het volste 
recht had, omdat ook de Rcgeering zelf in de :Memol'ie van 
.Antwoord daarop was ingegaan. Het is ook geenszins mijn 
bedoeling geweest een soort verwijt te maken, ik heb alleen even 
willen constateeren, dat dit een onderwerp is, dat eigenlijk 
niet direct samenhangt met de crisisol'donn:lutie "Vreemde
lingen arbeid." Het feit evenwel, dat dc kwestie zoo wel jn 
dE' ?I'lemorie van Antwoord als in mijn in eersten termijn ge
houden rede besproken is, bewijst wel, dat de Regeering er 
niet het minste bezwaar tegen heeft om erover te sp rekrn . 

Het vervolg van het betoog van den heel' De Hoog richtte 
zich in hoofdzaak eigenlijk tegen de particuliere onderne
mers. Hij was toch van meening, dat dool' dezen inderdaad nog 
al dikwijls te zware eischen gesteld worden, eisehen, waar
aan Indische jongelui, althans h iel' opgeleide jongelui, ovel' 
het algemeen niet kunnen voldoen en hij spl'ak de hoop uit, 
dat dit in de tockomst anders zal worden. Ik heb zoo den 
indruk, dat deze kwest ie ook even historisch moet worden 
bezicn. Inderdaad geloof ook ik, dat el' zich nog herhaald elijk 
gevallen voordoen - de heel' De Hoo g heeft el' ecn vool'beeld 
van gegeven - dat men in het particuli el'e jongelui uit Ne
derland laat komen, terwijl men zeel' goed op de Indisch e 
arbeidsmarkt zou kunnen slagen. Mij dunkt, dat dit nog wel 
eens is te wijten aan oude sleur, dat dit stamt uit den tijd 
toen de Indische markt nog niet zoo goed was voorzien van 
arbeidskrachten die voor een bepaald soort werk geschikt 
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(Van Helsdingen.) 
waren. Thans is daarin een aanmerkelijke wijziging gekomen. 
Voor de daartoe vereischte frontverandering is echter een 
soort omschakeling van mentaliteit noodig, en die gaat wel 
eens wat langzaam, maar ik geloof, dat ik toch wel de stellige 
overtuiging mag uitspreken, ook na de woorden van den heel' 
De Villeneuve, dat op den duur ook het particuliere bedrijfs
leven het volledig juiste inzicht zal krijgen, dat men, voorzoo
ver zij geschikt zijn, in de eerste plaats arbcidskrachten zal 
moeten zoekcn op de Indische arbeidsmarkt, uit het land, waar 
de ondernemers hun bedrijf u;toefenen. Ik meen hiermede 
de in tweeden termijn gemaakte opmerkingen voldoende te 
hebbcn beantwoord. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota's van Wij
zigingen (st. 6 en 7), wordt zonder hoofdelijke stemming aan 
genomen. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de be h a n d e-
1 i~l ~ van deo n t wel' p - 0 I' don n a n ti e tot a a n
wQzlng va n de Landsdrnkkerij tot l ands
bed I' ij fin den zin der I n dis c heB e d I' ij V e n
wet. (Ond. 107.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de voortzet
ting der behandeling van de ontwerp-or
donnantie tot wijziging en aanvulling van 
de Bed r ijfsre glem en te eri n gsordonnan ti e 
1934 (O nd. SI), als gewijzigd bij Nota's van 
Wij z i g ingen (st ukken 5,8 en 9). 

Ingediend is een amendement, onderteekend dool' de heeren 
De Villeneuve, Kan en Verboom, (st. 10) , met toelichting, 
luidende : 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in de 
ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de 
bedrijfsreglementeeringsordonnantie 1934, zooals deze ge
wijzigd is bij nota 's van wijzigingen, het bepaalde onder 
X, tweede zinsnede, te lezen als volgt: In lid 2 van dit 
artikel worden de woorden "en vervalt met ingang van 1 
Januari 1938" vervangen door: )Jen vervalt met ingang 
van 1 Januari 1941" . 

Toe I i c h tin g. 
Voor de motiveering van hnn voorstel verwijzen onder

geteekenden naar hetgeen inzake de wenschelijkheid van 
het opnicuw hinden van de bedrijfsreglementeerings
ordonnantie aan een bepaalden geldigheidstermijn van dc 
zijde van het College van Gedelegeerden in eersten en 
tweeden termijn naar voren werd gebracht." 

Dit am endement kan desgewenscht in den tweeden termijn 
worden besproken, doch zal bovendien afzonderlijk in behan
deling worden gebracht. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Verschil
lende door mij gegeven redactioneele suggesties zijn door de 
Regeering , al dan niet gewijzigd, overgenomen, en daarvoor 
zeg ik haar gaarne dank; ik aanvaard de practische beweeg
reden, welke de Regeering ertoe gebracht heeft om de oude 
ordonnantie te handhaven, al betreur ik het, dat zoodoende de 
weg wordt versperd, althans voorloopig, voor een beteren opzet, 
die meel' dan thans het geval is, rekening houdt met werkelijke 
"ordening' " 

Bij uitbouw dezer materie zal toch de geheele wetgevipg 
moeien worden herzien. Als de Regeering zegt, dat men door 
al wat in pers en periodiek over de reglementeering geschreven 
is, onder den indruk komt, dat de bedrijfsreglementeering 

uitsluitend ten behoeve van dezen bed rijfstak in het leven is 
geroepen; dan is dat in zooverre juist, dat deze bedrijfstak 
meel' daIL eenig andere beschikt over de organen en het 
materiaal voor publieiteit. Ik ontken echter, dat ik daardoor 
in die mate zou zijn beïnvloed, dat ik sommige kanten van 
de regeling te zeer zou hebben vereenzelvigd met hetgeen bij 
de drukkerijen is geschied of met hetgeen: ik dacht, dat bij de 
drukkerijen had moeten geschieden. Ik hcb de drukkcrijen 
als voorbeeld genomen, om daaraan te demonstreeren de 
vervulling van mijn wenschen ten aan.zien van een werkelijlo:û 
ordening waarop ik straks nadcr terugkom. 

Aan dit onderdeel der reglementeering, waarmede ik 
persoonlijk het best vertrouwd ben en dat ik dool' mijn veel
jarigen persarbeid wat nad~r !heb leel'en kennen eu waar
deeoon, heb ik bijzondere aandacht geschonken en mij, naast 
het algemeen deel mijner beschouwingen, daartoe bepaald. 

Het deed mij daarom genoegen dat andere leden een anderen 
bedrijfstak onder de loupe namen. 

Verschillende suggesties ter verbetering van de markt voor 
de particuliere drukkerijen zijn door mij aan de hand gedaan; 
gunstig onthaal vonden zij in het algemeen bij de Regeering 
niet. Ik bespreek ~e nogmaals kort. 

Ten eerste de beperking van dcn invoel' van drukwerk. 
Ik ben de Regeering danlçbaal', dat Zij thans met een uit

eenzetting der bezwaren tegen een beperking van den invoer 
van drukwerk komt. 

In de eerste plaats vraag ik mij echter af, waarom die 
bezwaren nimmer zijn uiteengezet in .beschikkingen op de ter 
zake aan de Regeering gezonden adressen van de Vereeni
ging van Werkgevers in het Drukkersbedrijf in Nederlandsch
Indië. 

Twee dier adressen, uit 1934 en 1935, zijn nog steeds onaf
gedaan. Slechts op één adres, om opname van drukwerk in 
de douane-prijscoul'ant - waardoor, naar men verwachtte, iets 
te bereiken was - werd afwijzend besc!likt. De "principiëele" 
adressen bleven onafgedaan. 

In de tweede plaats zijn el' drukobjecten te noemen, waarvan 
de Indische drukkers door grooten import veel nadeel onder
vinden eu die toch 'billijkerwijze hier te lande dienden te wor
den vervaardigd. Ik bedoel O.m. de tallooze soorten etikctten 
voor volkomen Indische bedrijven, die bij groote hoeveelheden 
uit Japan worden betrokken. 

Er zijn verschi llende f irma 's, banken, ook buiten1andsche 
banken, die al haar drukwerk uit ;Holland laten komen, uit 
sleur, uit lbevoordeeling van Hollandsche relaties of uit Japan 
uit hezninigingsoverwegingen of uit het eigen land. 

Het is een feit, dat niemand eigenlijk aard en omvang van 
het concurreerend buitenlandsch drukwerk voldoende kent. 
Ik verzoek de Regeering dan ook in <Jverweging te nemen daar
naar door het Centraal Kantoor van de Statistiek, in samen
werking met den douanedienst een onderzoek te doen instellen, 
loopende b.v. over één jaar en met de resnltaten daarvan 
den Volksraad en ,belanghebbenden in kennis te stellen. 

Ik betwijfel, of de Regeering den gang van zaken bij het 
bioscoopbedrijf geheel juist heeft weergegeven. Indien 
werkelijk het propagandamateriaal met Hollandsehen t ekst 
geheel gratis wordt gegeven, zal daarmede inderdaad reke
ning moeten worden gehouden. Toch ontkcn ik, dat altijd 
de consumptieprijs del' goederen zal worden verhoogd dOOI 
het hier te lande doen vervaardigen van het vereischte 
drukwerk, want de betrel{kelijke firma's zullen dan toch ook 
moeten kunnen concurreeren met de zeer velen, die hun 
drukwerk wel aan Indië geven. Het gevolg van een en ander 
kan zeer wel zijn, niet een verhooging van den consumptie
prijs, maar vermindering van de winst, zoodat een grooter 
deel van de bruto-winst hier te lande blijft. 

Wat de uitgave der schoolboekjes betreft, de Regeering 
beeft hier gelijk. Ik heb mij verstrekte inlichtingen, welke 
klaarblijkelijk niet duidelijk waren, verkeerd begrepen, en 
heb gemeend, dat de Indische Regeering zelve aan Neder-
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landsche drukkers en uitgevers opdracht verleende om 
boekjes speciaal voor het Indische onderwijs in Nederland 
tc doen drukken. Ik trek dit gedeelte mijner rede in, maar 
zou toch willen vragen, of van de zijde del' Regeering op 
Nedcl'landsche uitgevers ni et meel' aandrang kan wOl'den 
uitgeoefend om de voor Indië bestemde schoolboeken, die 
toch een geheel anderen tekst hebben, zooveel mogelijk hier 
te lande te doen drukken. Hier is geen sprake van gebruik 
rnaken van den Nedel'landschen tekst, maar van geheel 
nieuwe, speciaal voor Indi sch gebruik gereedgemaakte lees
en leerstof. Waarom zouden de uitgevers niet evenzeer hiel' 
te lande hun dmkwerk kunnen plaatsen j 

De Regecrin g wil van een uitsluiting del' vrijstelling van 
huisdrukkerijen lüet weten, Heeft de tot heden gevolgde uit
sluiting dan zoo slechte I'esultaten gehad j De Regeering 
meent ten onrechte, dat het toezicht op de huisdrukkerijen 
zoo eenvoudig zou zijn. Indien de naam van den drukker niet 
vermeld wordt, blijft het zeel' wel mogelijk om te leveren aan 
derden , zonder dat daarop toezicht kan worden uitgeoefend. 
1 k heb van zulke lev~ringen aan derden voorbeelden bij mij. 

TegenO\'cl' de door mij aangevoerde on?Twegingen stelt de 
Heg'ccl'ing, 

"dat Zij het verhoogen van de bedrijfskosten dool' 
bepaalde werkzaamheden te verbieden, zij het ook op 
sociaal motief, een zoodanige inbreuk op de bedrijfs
vrijheid acht, dat Zij daartoe moeilijk incidenteel en als 
cpn soort bijgedachte vfin de beclrijfsl'cgJcmcntec l'i ng kan 
besluiten". 

\k ZOn de i'.aak wat minucl" algemeen willen bezicn, ik zon 
willen onderscheiden tusschcn huisdrnkkerijen en huisdl'ukkc
rijcn, Als bankcn als de Javasehc Bank - ik heb de vorige 
maal reeds gezegd, dat de Javasche Bank haar hu isdrukkcrij 
IlCcl't afgeschaft - zich een huisdrukkel'U aanschaffen, kan 
toch moeilijk gezegd worden, dat zij de drukkerij noodig heb
ben als bijv. het geval is met een dagblad, waarvan de drukkerij 
bijna een wezensbcstanddeel vormt. Ik erken, dat er aanlei
ding kan bestaan om de Regcering ten opzichte van huisbe
dl'ijvell (a ls dool' de Rep-cC'J'ing' g'cnoemd ten aanzie n vtlll het 
opwekken van clcc tl'ischc lu'acht, de "cl'vaal'diging van can
vas, kalkbrandl."'l'ij) ccnigc meerdere Yl'ijheid \t' lal en, maal' dan 
is het toch wel noodig, dat dc fornmle van het bedrijr andcl's 
wordt gegeven en dat de Regeel'ing daarnaast de bevoegdheid 
krijgt om in bepaalde gevallen huisbedl'ijven uit te zonderen. 
Daaronder zullen dan niet behoeven te vallen huisdrukkerijen 
dlln alleen bij hooge uitzondel'ing, zooals ik reeds noemde: 
bij dagbladen enz" waal' de drukkerijen wezenlijk als een 
on del'decl van het productiebedrijf moeten worden beschouwd. 

])( meen dan ook, dat de Regeering goed zal cloen, dool' in 
,11'1. 1 sub (l, te laten vervallen ele woorden: 

"ten aanzien van het publiek uitgeoefend ", 
ZOOU"t lid" komt tc lu iden: 

"bedrijf: een bedrijf, geen landsbedrijf zijnde en be
hoorende tot een overeenkomstig art. 2 aangewezen be· 
drijfstak, " 

Voorts worde in artikel 2 een alinea ingelascht. waarbij de 
Hegecl'ing in ui tzon del'in gsg'evallen, den Heglementeerings· 
ruad g-ehool'd, de bevoegdheid verkrijgt om een bepaald be
dl'\jf als huisbedl.'ij f buiten toepassing van de ordonnantie te 
stellen. Ik geloof, dat aan mijn wensch kan worden tegemoet· 
gekomen, door onder E het tweede ljc1 van artikel 2 te doen 
luiden als volgt: 

"Voorts 1,3n daarbij worden bepa ald , dat en in hoe
verre die toepasselijkverklal'ing niet za l gelden VOO l' 

bedrijven, die niet ten aa nzien van het publiek worden 
uitgeoefend. dan we] dat de Gouverneur-Generaal, den 
Algemeenen Reglemcnteeringsraacl gehoord, bevoegd zal 
zijn zooda ni ge bedrijven van de bedoelde toepasselijk
vel'klal'Î ng vrij te stell en". 

l\lUnheel' de Voorzitter! Ben amendell1f\nt in dien g'eest 
Hnnclclingen. ZittingsjfiRf 193ï-1938. 

is dool' mij ingediend, medeonc\er teekend dool' de lleeren 
Thamrin en Soangkoepon, 

Inderdaad is het aantal huisdrukkerijen thans nog betrek
kelijk gering, Gevreesd wordt echter dat' - zooals ik in 
eerste n termijn reeds zeide - de nieuwe definitie van bedrijf 
zal leiden tot het oprichten van verschill ende volgens den 
geest der ordonnantie volkomen "reëele J

' huisdrukkel'ijen, 
maar waarbij met een "geven en nemen 11 als door mij bedoeld 
geen reI,ening wordt gehouden. 

rren aanzien van de kleine bedrijven, speciaal van de 
kleine drukkerijen, gelooft de Regeering, dat de hinder daar
van wel zwaar wordt overschat. Zij erkent, geen exacte 
gegevens dienaangaande te hebben. Mij werd medegedeeld, 
dat bv. in Bandoeng I'eeds 65 drukkerijen, kleine en groote, 
te vinden zijn. In tegenstelling met de Regeering geloof ik 
dan ook, dat het aantal ongereglementeel'dc dl'ukkel'ljell zeel' 
groot is. Ik blijf het brengen hi er van onder de bedrijfs
reglementeering hoogst gewenscht achten en ik dank de 
Regeering dan ook, dat Zij bereid is, daarnaar een onderzoek 
in te stellen en naar de uitkomst daarvan, in overleg met 
dcn Rcglementeel'ingsl'nacl te handelen. Het warc wellicht 
mogelijk een lUst samen te ste/len van alle in Indië op een 
bepaald tijdstip gevestigde ongel'egJcmcntccl'(lc cll'ukkel's
bedrijven, met vermelding hunner capaciteit. 

Deze lij st ware over te leggen bij het eel'stvolgende rapport 
over de werking der bedrijfsreglementeering. 

Het belang, om cle intellectueele gevangenen geschikt werk 
op te kunnen dragen, wil ih: niet ondel'schuLien . Ht.!t weegt 
echter mijns inziens niet op tegen de bezwaren daartegen 
an n gc\' oC'l'cl. 

In ('Ik genll ln1nl1cll, W.UH' uit el'anl'll llet ~lUnlal zóó inter· 
lectu eele gev<lngenen niet zoo ~:P'oot is, di e gevangenis
drukkerijen klein er zijn , Die i11l'ichtingen dienen dus niet 
zoo omvangrijk te zijn, dat daal' - zooals thans - belang
rijke groote opdrachten kunnen worden uitgevoerd, 

Ik kan met een onbeperkten werkingsduur del' ordonnantie 
meegaan - de dool' de Regeering aangevocrde argumenten 
zijn inderdaad krachtig -, wanneer wij ieder jaar hier de loe
standen \'an de l'cglementccring der verschi ll ende bedl'\jvcl1 
zoudcn kunnen bespreken, aan de hand van t\idig - daarop 
lcg ik hi.izondel'en IltlCl!-uk - ingediende verslagen omtrent lwm' 
wcrking ('n aan de suggesties terzake van den Volks)'aad \'olle 
aandacht zou worden geschonken, Ik heb daarom een amen
dement tot wijziging van het bch'effende al,tikel niet mcde· 
ondel'teekend, De motieven, die mij aanvankelijk tot tCl'mijn
bepaling drongen, zijn van geheel anderen aard clan die van 
de voorstellers, wier uitgesproken bedoeling is om de l'eglcmen. 
teering uiteindelijk te doen beëindigen, terwij l ik juist de regle
menteering wi l, zij het in een andere l'iehtin~ c1nll de Regeering' 
aanvankelijk wilde, Nu de Regeering verklaard heeft, dat 
ook Zij ordening wenscht en het niet in haal' bedoeling li gt 
om het bij de voorgestelde maatregelen te laten, maar te streven 
naar een meer doeltreffende ordening, za] ik mij tegen een 
niet beperkten tijdsduur niet langer verzetten. 

Als ik die bedoeling anders heb opgevat is dat m.i. te wijtcn 
aan de Regeering zelf, die in haar Memorie va n Toeli chting 
(bijlage) op meerdere plaatsen schreef. dat : voorshands de 
rc.glcmenteering moct worden gehandhaafd en ook in andere 
gedeelten - verg is ik mij niet - sprake was van opheffin;r. 

De Regeering zegt lHl nadrukkelijk, dat ook Zij ordening 
wir, al ziet Ze dat als een langdurig proces. Daarvan hen ik 
overtuigd, liet daarvan in mijn I'ede ook vold oende blijken, 
Daarom trof mij pijnlijk de qualificatie .,fantastische beschou
wingen," ten aanzien van een bepaald ondel'dee l, want wie 
mijn rede rustig naleest moet erkennen, dat ik met beide 
voeten in de voll e werkelijkheid sta, de moeilijkheden in dit 
land met zljn zeer la bielen - of wil men dynamischen -
toestand allerminst heb onderschat , Tk verlan gde dan ook 
niet anders clan een gaa n in de richting v;ln orcTening, stap 
voor stnp, met geleiclelij ken uitbouw: nanl'mnte de omstan· 
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digheden zulks toelaten. Als een der Ill;ddelen om daartoe te 
geraken noemde ik ook het stellen van vestigingseischeu -
zooals ook in Nederland geschledt, al zou ik - zo031s il< 
reeds uitdrukkelijk zeide - zeker niet zoo ver willen gaan 
als daar. Ook hier wil ik een gaan in die richtiug, met hoe 
bescheiden eischen ook. Over dit 'Punt zweeg de Re"eering 
in haar antwoord volkomen. 0 

Nu de bedrijfsreglementeerillg uitdrukkelijk dus als een 
"ordenin~tI wordt gezien, dienen naar mijn meerring ook 
andere middelen, die tot die ordening kunnen leiden, te wor
den bevorderd en geëntameerd. net komt mij voor in de 
gegeven omstandigheden op den weg der Regeering te liggen 
om eventneel - hefst met belanghebbenden - die verschil
lende middelen te onderzoeken. 

Men kau hier helaas niet alles aan particulier initiatief 
overlaten. Aandrang en richtinggeving door de betrekkelijke 
regecringsinstanties kan in deze onvoldragen maatschappij 
sneller tot gezonde toestanden leiden. Er dient mijus inziens 
dus van de zijde dier instanties een zeker initiatief uit te 
gaan. Men dient niet af te wachten. Dit is dan ook uaar 
mijn oordeel, de reden dat men van de zijde der drukk~rs ge
vraagd heeft om instelling cener regeeringscommissie. Maar 
al dat regeeringsoptreden moet steeds voor oogen hebben een 
zich-terug-tl'ckken, zoodra zulks Illogel\jk is, opdat de aan
vankelijke l'cgeel'ingsbemoeienis geleidel\jk aan worde omge
zet in eigen bedrijfswerkzaamheid. 

Handhaving van de bedl'ijfsrcglementeering zou inderdaad 
al veel winst brengen, indien de belanghebbenden inzien het 
nnt der samenwerking om te trachten tot een rationeele ver
zoening van de belangentegenstellingen te geraken. 

Ik vraag van de Regeering niet, dat Zij in korten tijd tot 
stand brengt, hetgeen in vele jaren van onvermoeid pogen 
door de erbij betrokkenen zelf niet 'kan worden hereikt. 

Dat pogen is wellicht benaderd door onjuiste middelen. Zoo 
is een algemeen geldend prijstarief - ik treed weel' even IJp 
het terl'cin van de drukkers - in het drukkersbedrijf, geldend 
dus zoowel voor groote als ·kleine drukkerijen een foutief mid
del geweest, omdat meil geen voldoende rekening hield met de 
noodzakelijke differentiatie, de service, die uiteraard in het 
algemeen bij grooterc drukkerijen meer volkomen za I zijn dan 
bij kleinere. Met genoegen neem ik kennis van het streven 
der vereeniging om meer differentiatie in de tarieven te 
'brengen. Ik hoop dat zij in deze poging slagen zal en het 
haar gegeven moge worden op deze wijze de tegenstellingen 
tusschen groote en kleine drukkerijen te vl3rzoenen. 

Ik wil hiermede eindigen, Mijnheer de Voorzitter, en spreek 
de hoop uit, clat deze - zij het onvoldragen - regeling van de 
bedrijfsreglementeering ertoe zal mogen bijdragen, dat wij 
waarl\jk krijgen een toepassing van een zekere ordening in 
de hier bedoelde bedrijven. 

De Voorzitter: Ik geef thans het woord aan den heer De 
Villeneuve, die, hoewel hij in eersten termijn niet heeft ge
sproken, hier in tweeden termijn het woord zal voeren in plaats 
van den heer Weyer, wiens zetel hij hier heeft ingenomen. 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! In de 
eerste plaats past mij een woord van dank voor de gelegenheid, 
welke U mij hebt willen geven, hoewel ik eerst zitting in dit 
College kreeg op een tijdstip, dat de ontwerp-bedrijfsregle
menteering reeds ver in haar behandeling gevorderd was, om 
alsnog in tweeden termijn het woord te mogen voeren". 

Ik moge dan om te beginnen verklaren, · dat ik bij mijn uit
eenzetting als uitgangspunt neem het ~tandpunt als door den 
heer Weyer in eersten termijn ingenomen. 

Ik weet zeker uit te spreken hetgeen de heer Weyer gezegd 
zou hebben, indien hij in deze vergadering aanwezig zou zijn 
geweest, wanueèr ik den geachten Regeeringsgemaehtigde dank 
betuig voor de uitvoerige beantwoording van hetgeen de heer 
Weyer in eersten termijn te berde bracht, voor de aandacht, 

welke de Regeering aan zijn opmerkingen heeft willen schen
ken en de tegemoetkoming waarvan Zij blijk gaf. 

Ik denk hierbij in de eerste plaats aan den Algemeeuen 
Reglementeel'ingsraad. 

De Regeering geeft aan haar verklaring, dat bij haar met 
de instelling van dien Reglementeeringsraad de bedoeling voor
zit om de samenwerking met het bedrijfsleven op het terrein 
van de reglementeering tot iets levends te maken; relief, waar 
Zij ermede accoord gaat in de instructie voor den Reglemen
teeringsraad op te nemen, dat dit orgaan zich ook. eigener 
initiatief tot haar of tot den directeur van E. Z. zal kunnen 
richten binnen bet veld der vraagstnkken voor de behandeling 
waarvan die raad wordt ingesteld. net is mij begrijpelijk, dat, 
voorzichtigheidshalve waar iets staat te gebeuren, waarmede 
nog geenerlci ervaring is opgedaan, de geachte Regeeringsge
machtigde aan die toezegging toevoegt, dat niet te voorspellen 
valt of van den aanvang af de adviezen van dien raad regel
matig zullen worden opgevolgd. 

Het feit, dat bij afwijkende beslissing aan den Reglemeu
teeringsraad zullen worden medegedeeld de motieven, waarop 
deze afwijking heeft berust, doet mij met een gemst hart die 
samenwerking afwachten. Ik word daarin nog versted::t 
waar, op een andere plaats in zijn rede, de geachte Regee
ringsgemachtigde het heeft over het deelen van de Yorant
wool'delijkheid bij de uitvoerin g "all de bedrijfsl'eglemen
teering met de belanghebbenden en over het verkrijgen van 
samenwerking tusschen de belanghebbenden en de Hegeel'ing 
zelf. 

Ten aanzien van de werkzaamheid en de rol van den RegIe
menteeringsraad geloof ik te mogen stellen, dat mijn inzich
ten geheel parallel loop en aan die van de Regeering. Of 
zulks ook geldt voor de commissies van deskundigen daar
van, Mijnheer cle Voorzitter, ben ik nog niet geheel zek .. ·. 

Ik geef gaarne toe, dat het voor den Rcglementeel'ings
raad alt~jcl veel g'emakkclüker zat ZÜn om tot een zui\Ter 
objectieve beool'ueeling te komen van de gevallen, welke hem 
worden voorgelegd dau voor eeu bepaalde commissie van 
deskundigen. De Reglementeeringsraad toch staat buiten de 
groep van bedrijven waarom het gaat en de commissie van 
deskundigen zit daal' midden in, ja maakt er zelfs een cleel 
van uit. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, is, getoetst aan het doel 
waartoe dergelijke commissies van deskundigen worden in
gesteld, een min of meer subjectieve inslag van hetgeen in 
den boezem van die commissies onder woorden zal worden 
gebracht nu zulk een nadeel? Ik voor mij geloof, het geval 
nuchter beschouwend, deze vraag ontkennend te moeten 
beantwoorden. Tegenover de gl'oote lijnen waarmede de 
Reglementeeringsraad zich zal bezighouden, dient men te 
stellen de detail-uitvoerillgen van de bedl'ijfsl'eglementeel'ing, 
welke in de commissies van deskundigen zullen worden be
handeld . Het zijn deze detail-uitvoeringen, welke een gL'oote 
mate van interne kennis van de bedrijfsvoering en van de 
onderlinge verhoudingen van de bedrijven tot één tuk be
hoorende, onmisbaar maken. 

Hier juist is mijns inziens ruimte voor subjectiviteit del' 
individueele commissieleden. Uit alle subjectieve uitlatingen, 
welke in de vergaderingen van de commissies van deskundigen 
zullen worden gelanceerd, zal als regel - een enkel bijzonder 
geval of een enkel al te sterk gekleurde uitlating daargelaten 
- de grootste gemeene deeler te vinden zijn . Ik zou bijna 
zeggen, dat het vinden van die grootste gemeenc deeler, en dit 
is toch de qruntessens bij de toopassing van de bedrijfsrc~le
menteering, het beste verzekerd wordt, indien in dje comm i;sin 
niet te veel wordt getheoretiseerd. 

Ik Taat in vol vertrouwen aan de overheid de keuze van de 
samenstelling van elke comrnjssie van deskundigen over. En 
ik neem bij voorbaat aan, dat die samenstelling steeds zoo zal 
zijn, dat daarin een bepaalde tak van bedrijven in al zijn nuall
eeeringen vertegenwoordigd zal zijn . 
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Dit zoo zijn(lc houd ik mij overtuigd, dat de conclusies 

waartoe men in dergelijke commissies zal komen, gebasccJ.'J 
zullcn zijn op de practische eisehen, welke de bedrijfstak ill 
zijn gehee l za l stell en aan de toepassing van de bedl'ijfsregle
mcntcc l'in.g. 

Ik zoude den geachten Regeeringsgcmachtigde wi1lcn 
vragen of hij dit uitgangspunt met luij kan d eelen en of de 
Rcgcc l'in gsgemaehti gdc mijn inzicht deelt , dat het overheids
ol'gaan, Ihet welk met de hantcering van de bedrijfsl'cglcme!l-' 
lecl'illg Ibela st zal zijn, slechts llitzonderingsgcwijs voor het 
d ilemma za l komen tc staan dat de conclusies van een bepaalde 
commissie niH ll l'slmndiQ'(>1l niet OYCI'genomen kunnen worden. 

Ik vraag mij dan verder af, of er in een dergelijk geval geen 
aanleidi ng" za l bestaan den Reglementceringsl'aad tc hOO1'CI1. 

U<i: beoog' hierm ede geenszins afbreuk te doen aan de ook 
voor mij vaststnunde bevoegdheid van den Directeur yan 
Econ omisc he Zak en om in hoogste instantie uitspraak te 
doen over dc wijze waarop in een bepaaldcn bedrijfstak do 
I'cglelllcn t cel' ing; zal wo rden toegepast. Ik vlei mij echter 
met de gedachte, dat in een dergelijk geval, waarin het 
departement op eigen kompas zal moeten varen, deze auto
riteit het ook Ya n nut zal achten het oordeel van den 
Hcglcmcnteel'ingsraad te hool'en omdat dit college, al za l 
het evenmin " olkomen georiënteerd zijn ten aanzi en van 
technische dc tHils, toch dool' zijn samenstelJing geacht mag 
worden eell alg'e meene oriëntatie van het bedrijfsleven te 
heuhen . 

Y OOl' deze sugg:cstie geldt nog de yolge nde o"cnveging, 
Dc subjectieve tegenstellingen, welke de Regeeri ng vool'ziet 
in don boezenl nlll de commissies "an deskundigen zull en 
vooeal ontstaa n, indien d e toepassing van de bedrUfsI'Clg' lr
Ill cnteerin g neel'komt op een product ie·beperking, zoo niet 
VOOl' alle dan toch voor een deel van de bedrij ven van rén 
ta k. 

Of el' een productie-beperking zal worden opgelegd zal 
voor een vOOl'naam gedeelte samenhan gen met het alternatief, 
gesteld te il i:HIIlZicn van de definitie "omvang van het 
hedl'\jï ", c1i1t gekozen wordt, 

I s het HU !lict gewcnscht, dat bU de bepaling van deze keuze 
de Atgemecl1c R cg1crncntccringsraad ingeschakeld wordt, omdat 
het hiel' toch de basis betreft, waarop bij eeu bepaalden lak 
van bedrijven de reglementeering zal berusten 1 

Hiermede, Mijnheer de Voorzi tter, ben ik gekomen aan de 
beantwoording dool' den geachten Regeeringsgemaehtigde van 
de in eersten termijn gestelde vraag, hoe de toepassing zal zijn 
n l11 de verschillende criteria, die in artikel 1 onder d zijn ge
geven voo[' de bel,ating van den omvang van het bedrijf. 

De geaehte Regeeringsgemachtigde merkte terzake het vol
g-ende op (blz. 225 Steno!!,l'afisch Verslag) : 

"Voor iederen bedrijfstak zal men zorgvuldig hebben te 
overwegen, welk criterium of welke combinatie van critm'ia 
VOOI' de practisehe toepassing van de bedrijfsreglementee
ring op die speciale groep van bedrijven het meest geëigend 
is, doch is de keuze eenmaal gedaan dan zal men alle 
bedrijven naar denzelfden maatstaf of groep van maat
staven dienen te behandelen, wil men niet in allerlei wille
kcul' en onregelmatigheid van toepassing vervallen," 

Op zichzelf kan ik mij met d eze gedragslijn zeer wel VCl'

ccnigcn, doch mij zij de opmerking veroorloofd, dat de 
vOol'!(eSlelde ['edaetie van artikel 1 sub d, m.L slechts toelaat 
een keuze uit de drie gestelde alternatieven en geen combinatic 
van twee of dric alternatieven, 

\Vil mcn die mogelijkheid openhouden, dan zal mcn in arti
keI 1 sub d niet moeten spreken van "dan wel" en "of" ma ar 
instede daarvan moeten stellen "en/of " , Ik maak deze op
merking naar aanleiding van hetgeen de geachte Regecrings
gemachtigde mijn geacht medelid, den heer Blaauw, antwoord
de op hetgeen deze naar voren bracht over een brief van de 
Vel'ceniging Nederlandsch·lndisch Fabrikaat, 

Ik zal, Mijnheer de Voorzitter, niet nader ingaan op het 
gesch ilpunt t usschen den directeur van Economische Zaken 
en genoemde vereeniging. Ik moge hiel' volstaan met de op
merking, dat aan d it versdhil van inzicht, naar mijn meenin.g, 
eerst dan een einde te maken is, ind ien artikel 1 snb d de 
kleine wijziging ondergaat, welke ik zoo juist aangaf. Maar 
verder voert de zoojnist dool' mij bedoelde passage uit de 
rede van den geachten Regeeringsgemaehtigde mij thans tot 
de vraag: wat is de bedoeling van "den toegestunen omvang ", 
waarvan in het vierde lid van artikel 4 sprake is 1 

Het spijt mij, Mijnheer de Voorzitter, dat ik hiermede fei
telijk een nieuw punt in het debat breng. Maal' ik acht dit 
punt, gezien in het licht van de beantwoording van de vraag 
van den heer Blaauw, toch van zoo veel belang, dat ik het 
bijzonder op prijs zou stellen, indien de geaehte Regeerings
gemachtigde daaraan alsnog aandacht zou willen schenKen, 

Afijn vraag is dan : Is de " toegestane" omvang van het be· 
drijf, waarvan sprake is in het vierde lid van artikel 4 dezelf
de als de omvang van een bedrijf zooals deze aan de hand 
van de in artikel 1 sub d voorkomende alternatieven za l wor
den vastgesteld 1 Met and ere woorden: wanneer de omvang 
va n een bedrijr eenmaal aan de hand van artikel 1 sub d is 
bepaald, kan dan op dien omva ng nog krachtens artikel 4, 
vierde lid, een eoëffieiënt worden toegepast' 

Ik kom thans tot het afwijzende standpunt, dat de Regee
ring inneemt tegenover het verzoek, dat de heer 'Veyer in 
eersten termijn formuleerde, om in de ordon nantie een bepa. 
ling op te nemen, krachtens welh:c bcrocp op d en GOUVCt'· 

neur-Generaal wordt opengesteld betreffende beslissingen van 
den directeul' van E conomisc he Zaken, nopens het verbinden 
van voorwaarden aan Ii ccnties or vCI'g unningen, 

Inderdaad, de weg tot den hoogste in den lande staat alt ijd 
open, wanneer men 'Z ich bezwaard gevoelt OVC l' een dool' een 
bepaalde autoriteit genomen beslissing . Maar hiermede wordt, 
zoo wil het mij voorkomen, hetgeen de suggestie van den heer 
Weyer beoogt, waaraan mijn geacht medelid Kan zijn steun 
gaf, toch wel wat te eenvoudig gesteld. 

De logische conseq uentie van den gcdachtengang, welke de 
g-enchtc Hegeeringsgemachtigde bij zijn beantwoording van 
deze suggcst ie volgt, zou el' toe leiden, dat het beroep op den 
UOllvcl'neur-G enel'aal in geva l van weigering of intrekking 
van dc licentie, dan w'el van de weigering van de toestemming 
tot overdracht van een licentie of vergunning, hetwelk in 
artikel 11 wordt geregeld, evenzeer overbodig is. 

Gelukkig gaat d e Regeeringsgemachtigde niet zoo ver, en 
daarom bevreemdt het mij , dat het instituut van administratie· 
ve reehtspraak, als hoedanig het deze ['z\jds bep leite beroep op 
den Landvoogd toch valt op te vatten, bij deze gelegenheid 
bijkans als een overbodige zaak wOl'dt voorgesteld. 

Laat ik er mij voor het oogenblik toe bepalen uit te spreken, 
dat er principieel toeh cen aanmerkelijk verschil 'bestaat tus
schen het door den Gouverneur·GenCl'aal kennis nemen van 
een ingesteld hooger beroep en het ken)lisnmnen van een klacht 
over d e uitvoering van de bedl'ijfsreglomenteering, 

Ik vermag niet in te zien, dat (>1' bezwaren kunnen bestaan 
tegen het gevolg geven aan het verzoek van den heel' W eyel', 
In dat verband zou ik nog willen opmerken, dat ik mij zeet' 
wel kan voorstellen, dat een bel'oep op den Landvoogd de 
nakoming van een bepa alde, door den Dil'ecteUl' van Economi
sche Zakt!1l liuoUzakelUk geachte voorwaarde niet. Illag tegen 
houden, Doch naar mijn Illccning is dit laatste ook niet nood· 
zakelijk, evenmin als in belastingkwcsties d e belastingplicht 
door een beroep opgeschort wordt. En ik zou er daarom met 
klem bij den geachten Regcerin gsgemachtigde op willen aan
dringen alsnog de su ggest ie van den heer \Veyer te willen 
overnemen, 

Tijdens de openbare behandeling in eersten termijn is de 
vraag gesteld, welk tijdstip beslissend is voor de bepaling 
van den omvang van een bedrijf. De geachte U,egeer ings
gemachtigde antwoordde hi erop, dat deze vraag in het 
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algemeen zeer moeilijk te beantwoorden valt. Wel kon wor
den gezegd, dat als regel dit tijdstip niet is het tijdstip van 
afkondiging of de inwerkingtreding van de regeerings
verordening. 

Uit het antwoord van den geachten Regeeringsgemachtigde 
is mij duidelijk geworden, dat inderdaad in concreto de 
vraag nict makkelijk te beantwoorden valt. 

Maal' mag in ieder geval worden aangenomen, dat in de 
regeeringsverordening steeds dit beslissende tijdstip zal wor
den aangegeven' 

Terwijl ik verder den geachten Regeeringsgemachtigde 
zou willen vragen of hij met mij van inzicht is, dat het uiter
mate gewenscbt ,zal zijn over dit tijdstip ook den Reglemen. 
teeringsraad te hooren Y 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft een enkel woord 
gewijd aan de gebezigde uitdrukking "noodzakelijk kwaad". 
Ik geloof het meest in de lijn van den geachten Regeerings· 
gemachtigde te handelen indien ik thans geen wijdloopigo 
beschouwing over dat begrip hond. 

Ik moge mij slechts bepalen tot de verzekering, dat 
wanneer een "noodzakelijk kwaad" eenmaal in een product 
van wetgeving belichaamd is, het bedrijfsleven in het 
algemeen gesproken, als behoorende tot cle uitgebreide cate· 
gor;e van goede staatsburgers, clit product van wetgeving
aanvaardt en naleeft. Deze aanvaarding en naleving omvat 
dan ook samenwerking daar, waal' de Regeering deze wen
schelijk acht en inroept. 

Ik kom thans tot een punt, dat de Regeering en mij nog 
verdeeld houdt, uI. de werkingsduur, welke aan deze ont· 
werp·ordonnantie moet worden gegeven. Zal deze onbeperkt 
moeten zijn of niet Y 

Indien men ten deze een van de Regeering afwijkeud stand· 
punt inneemt, dan spruit zulks geenszins voort uit gebrck 
aan vertrouwen tegenover de becloelingen w3<H'mede dr 
Regeering jegens het bedrijfsleven is beziel,l. 

Het is mij een voldoening dat de Reg'cel'ing hiervan oycr
tuigd is. Het gaat uitsluitend om de vraag. of aan de 
wettelijke voorziening waarover wij thans beraadsla gen, een 
permanent Jutl'aktel' moet worden gegeven, dan wel bij voor~ 
baat in deze voorzicning tot uitdrukking moet worden ge· 
bracht, dat nog geenszins vaststaat of, hetgeen men than s 
wenscht t e regelen, voor lan geren tijd gehandhaafd zal moe
ten blijven. 

Ik kom dan, Miinheer de Voorzitter, tot een antwoord op 
deze vraag, dat niet in overeenstemming is met het stand
punt, dat de Regeering inneemt. 

Laat ik op den voorgrond stellen, dat de bUzondere bI'· 
voegdheden waarom de Regeerin g thans vraagt, getoetst aan 
de toestanden en verhoudingen, zooals deze zich op het 
oogenblik voordoen, noodzakelijk kunnen worden geacht. 

Ik meen mijn volle vertrouwen in de Regeering te hebben 
uitgesproken indien ik verklaar dat ik haar met deze be
voegdheden op dit oogenblik gaa rne bekleed zie. Maar het is 
voor mij persoon lijk te eenenmale onmogelijk op dit oogen
blik te beoordeelen of over eeni ge jaren, laten wij zeggen 
over drie jaar, di e bevoegdh eden alsnog als onmisbll.lll' moe
ten worden beschouwd. 

Ik vlei mij met de gedachte, dat ik de ontwikkeling ge· 
durende de laatste jaren van het economisch gebeuren met 
voldoende aandacht heb gevolgd. Daarvan uitgaande en mij 
op deze waarneming baseerende, kan ik geen zekerheid vin
den dat hetgeen thans voor de meest nabije toekomst niet 
alleen gewenscht, maar zelfs nooelig kan z\jn, ook in verder 
afgelegen tii de n zal moeten dienen. Hetgeen de geachte 
Regeeringsgema chtigde ln eersten termijn aanvoe l'de in zijn 
pleit voor ecn onbeperkten levensduur van de ordonnantie 
heeft mij tot geen ander inzicht kunn en brengen. 

Als eerste bezwaar voert de geachte Regeeri ngsgemnchtig
de aan, het element "an tijdelijkheid en onzekerheid, dat met 
zulk een beperkten werkingsduur juist "001' belanghebbenden 

in de ordonnantie wordt gebracht. Ter adstructie daarvan 
wordt er op gewezen, dat nuttige en noodige overeenkomsten 
tusschen verschillende bedrijven zijn tot stand gckomen met 
een clausule, die daaraan een eind maakte - ik neem aan 
dat bedoeld is, dat deze overeenkomsten voortijdig zullen 
expireeren - gelijktijdig met het eind van de r eglementee
ring. Ik meen te mogen aannemen, dat de geachte Regee
ringsgemachtigde hierbij het oog had op verschillende onder· 
linge overeenkomsten in de gereglementeerde ijsindustrle. 
Maal' ik hoop, dat de geachte Regeeringsgemachtigde het 
mij ten goede zal houden, wanneer ik in alle bescheidenheid 
opmerk, dat hier oorzaak en 'gevolg met ell<311(lel' verwisseld 
worden. 

Immers, wat was het geval! needs langen tUd voordat de 
bedrijfsreglementeering op de ijsfabri eken van toepassing 
werd verklaard, bestonden de onderlinge contracten, waarop 
thans wordt gedoeld. Het was juist de reglementeering, 
welke de noodzaak meebracht de contracten te wijzigen. In 
die gewijzigde contracten moest toen wel - weder als gevolg 
van de bedrijfsreglementeerin g - rekening wOJ'den gehou
den met de mogelijkheid, dat aan die reglementeering een 
einde zou komen en vanzelf sprekend werd daal'om in die 
contracten de clausule met deze stre kking opgenomen. 

Het was hiel' dus de bedl'ijfsl'eglementeel'ing an sieh en 
niet de beperkte duu!', die den ongewissen factor vormde, 
waarop de geachte Regeeringsgemachtigde doelde. En ook 
al komt straks in de ordonnantie gecn beperkte werkingsduur 
voor, dan zal men in de contracten toch - naar mijn in;"icht 
- een soortgelijke clausule moeten handhaven, omdat men 
toch altijd zal rekening willen houden met de mogelijkheid 
van intrekking van de reglementeering, waardoor verhou
dingen, welke zich 11cbben gezet, wee l' wijziging hebben 
ondergaan. 

Een ander argument voor den onbeperkten levensd uur put 
de geachte Regeeringsgemachtigdc lIit handelspolit ieke O\"C1'
wegingen. Gedoeld wordt dan op een uit een bepaalde handels
politiek voortgevloeiden cOlltingelltceringsmaatregel, waarbij 
zich een reglementeeringsmaatregel in sommige gevallen zal 

. dienen aan tc sluiten . 
Dergelijke contingenteeringsmaatregelen dragen altijd een 

tijdelijk karakte r. Onze handelspoli tiek is dynamisch; zij kan 
iu een zoo apocalyptisch en tijd als wij thans beleven, niet 
voor lange jaren worden getraceerd, hoe scherp heL oog van 
den stuurman ook moge zijn . Vvol'dt de handelspolitiek, na 
eenige jaren iu een bepaalde richting te zijn gestuurd, in 
dezelfden koers voortgezet, eerst dan zal dc noodzakelUkheid 
blijken om een annex daarmcdc getroffen bedrijfsreglemen· 
teeringsmaatregel eveneens voort te zetten. Dit zijn alle echter 
beslissingen, welke eerst op het geëigende moment te treffen 
zijn en een argument voor den onbepcl'kten werkingsduur van 
de bedrijfsreglementeering valt daaruit m.i. niet te putten. 

Ten slotte wijst de Regeel'ing op de werking van de bedl'ijfs
l'eglementecl'ing, wanneer het gaat om de afgrenz ing van het 
arbeidsveld tusschen grootel'e en kleinere bedrijven. Hiel' 
wordt gesproken over te stell en zekerheid tegen destl'uctieven 
strijd. Met de Hegeering wil ik gnal'lle de kleinere bedrijven 
hun kans geven. l\iaar wat ik beslist niet .wi l is bij die kleip 
nere bedrUvcn de gedachte wekken, dat zij tot in ecn verre 
toekomst zonder eenige restrictie op de bescherming kunnen 
n :kenen. welkt! in de voortgezette toepassing van de bcdl'ijfs
reglementeering opgesloten zon liggen. 

Leven is strijd j dit geldt ook VOOI' de bedrijven, zoo wel voor 
de grootere als voor de kleinere. Ook de kleinere bedl,tiven 
zullen zich steeds voor oogen moeten blijven stellen, dat zij 
hebben te strijden voor de plaats die zij in het economisch 
bestel wenschen in te nemen. Zij kunnen dit besef niet mis
sen, willen zij hun energie gespannen houden. Zij zull en hun 
bestaansrecht moeten bewij zen. Dat de overheid, teneinde 
hun in staa t te stellen dit bewijs te leveren haar bcschermen· 
de hand over ben uitstrekt, dool' in de jaren, dot zij dool' 
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de pokken en mazelen moeten komen, de reglementeering op 
hen toe te passen heeft mijn instemming. Maar het besef moet 
wakker blijven, dat het hier om een tijdelijke bescherming 
gaat, dat ten slotte ook de kleinere bedrijven op eigen krach
ten moeten kunnen drijven . 

De 11ccr Weycl' heeft in eersten termijn reeds uiteengezet, 
waarom het z.i. alleszins gemotiveerd is om de bedrijfsregle
menteeringsordolll1antie aan een termijn te binden. Ik ben 
het daarmede geheel eens en hetgeen de geachte Regeerings
gemachtigde daartegen heeft ingebracht, heeft, zooals U uit 
hetgeen ik zoo juist te berde heb gebracht gebleken zal zijn, 
daarin geen wijziging mogen brengen. 

Ik moge hiel' met nadruk herhalen, dat hetgeen de Re
geering en mij op dit punt verdeeld houdt, uitsluitend zij n 
oorzaak vindt in verschil van inzicht en geenszins in gebrek 
aan vertrouwen. 

Ik vind daarom vrijheid el' nogmaals met klem op aan te 
dringen ln de ordonna.ntie een bepaling op te nemen, krach
tens welke de werkingsdnnr bij voorbaat tot een te noemen 
termijn, bijv. drie jaar, beperkt zal worden. 

Ik zou op dit punt nog gaarne een uitspraak van dit Col
lege uitlokken, weshalve ik een daartoe strel<kend amende
ment heb inged iend. 

De Voorzitter: Inged iend is een amendement, onderteekend 
dool' de heeren Van Relsdingen, rhamrin en Soangkoepon 
(st. 11 ), luidende : 

"Onde"geteekenden hebben de eer voor te stellen in 
de ontwcl'p-Ol'donna.ntie tot wijziging en aanvul1in g van 
de bedrij-fsl'eglernenteel'in.gsordonnantie 1934, zooals deze 
gewijzigd is bij noL:1. 's van wijzigingen: 
10. onder C, in artikel 1 sub a de woorden "ten aanzien 

van het publiek uitgeoefend " te doen vervallen, 
20. onder E, het tweede lid van artikel 2 aan te vullen 

met: 
"Voorts kan daarbij worden bepaald dat en in 

hoeverre die toepasselijkverklaring niet zal gelden 
voor bedrijven, die ni et ten aanzien van het publiek 
worden uitgeoefend, dan wel dat de OouVern eUl"
Generaal, den Algemeenen Reglementeeringsl'uad ge
hoord, bevoegd zal zijn zoodanige bedl'~iven van de 
bedoelde toepasselijkverklaring vrjj te stell en IJ." 

Dit amendement js reeds rondgedeeld en kan evenals het 
l'eeds eerdel' ingediende amendement-De Villeneuve c.s. in 
dezen tweeden termijn besproken worden, maal' komt ook 
nog afzonderlijk aan de orde. 

De heel' Thamrin : Mijnheer de Voorzitter! Ik zal in 
tweeden termijn kortheid betrachten en wil heginnen met de 
Regeering toe te geven, dat Zij formeel gelijk heeft, wanneer 
Zij zegt, dat de bedrijfsreglementeering bevoegdheid geeft 
tot ingrijpen, daal', waar het wenschelijk is, ook op plaatse
lijke bedrijven. In mijn betoog in eersten termijn had ik 
slechts de bedoeling te wijzel] op het uitzonderlijke karakter 
van de toepassing der bedrijfsreglementeering op plaatselijke 
bedrijven als de melkerijen te Bandoeng. Terwijl het bij de 
toepassing del' bed rijfsreglementeering op andere bedrijven 
niet gaat om plaatselijke bedrijven, doch om den aard van 
het bed rijf, zooals bij drukkerijen, veemen, ijsfabrieken, enz. 
het geval was, waar de bedrijfsreglementeering werd toege
past op alle bedrijven van dien aard in geheel Nederlandsch
Indië, ongeacht den meel' of minder goeden toestand del' 
bedrijven op een bepaalde plaats, werd de bedrijfsreglemen
teering op de melkerijen alleen toegepast te Bandoeng, op 
één plaats dus en niet op andere plaatsen. 

Nu is het wel mogelijk, dat Bandoeng het grootste surplus 
aan melk heeft, doch het f eit van een kleiner of grooter 
su rplus vn n productie heeft zich in de afgeloopen jaren bij 
alle melkbedrijven in Nederlandsch-Indië voorgedaan. 

Handelingen. Zittingsjaar 1937-1938. 

Bij de drukkerijenreglementeering doen zich ook plaatse
lijke verschillen in toestand voor, maal' daarom is dit nog 
geen reden geweest, alleen reglementeel'ing toe te passen op 
plaatselijke drukkerij en, die er het slechts aan toe zijn ge
weest, doch op alle drukkerijen in Nederlandsch-Indië. 

Het is dit uitzonderlijk karakter van toepassing van de 
bedrijfsreglementeering dat ik wilde signaleeren, hetwelk zich 
niet bij andere bedrijven voordoet, welke onderworpen zij n 
aan de bedrijfsreglementeering. 

Ik zal overigens kort zijn in mijn beschouwingen over de 
melkerijen in Bandoeng. Ik wil sleehts de hoop koesteren, 
dat bij een voortgezette toepassing van de bedrijfsreglemen
teering op de melkerijen te Bandoeng niet uit het oog moet 
worden verloren dat; 

Ie. wij moeten streven naar de binncnlandsche conser~ 
veering van melk en dat de bedrijfsl'eglementeering met haar 
tendens van beperking van productie dit streven in den weg 
staat j 

2e. gcstreefd moet worden naar distributie van goed melk
vee over geheel Java en dat de bedrijfsreglementeering deze 
distributie tegenwerkt, omdat het jonge melkvee afgeslacht 
moet worden, op grond vlln beperking van het productie
apparaat; 

3e. dat tel' bereiking van sub 1 en 2 de bedrijven en de 
productie zich ten volle moeten kunnen ontplooien, hetgeen 
juist niet kan plaats hebben bij toepassing van de bedrijfsregle
menteering op de melkerijen te Bandoeng. 

Ik kom nn aan een voor mij helangrijk gedeelte van de 
hedrijfsl'eglementeering, uI. de zorg voor het sociale deel van 
de l'eglementcel'ing. Lk ben den Hegecl'ingsgemachtigde 
erkentelijk yoor zijn uitspraak dat de Regeering de bepaHngen 
voor het sociale gedeelte niet graag zou wil1en missen . Ander
z\jds stellen mij andere uitspraken van den Regeeringsgemach
tigde teleur, dat van feitelijke toepassing geen sprake is, be
halve bij sigarettenfabrieken, nl. eischen ten aanzien van het 
opvoeren van het verbrnik van inheemsche tabak. Bij andere 
industrieën is dat niet het geval omdat daartoe, volgens den 
Regeel'ingsgemachtigde, geen aanleiding bestaat. Ik zou de 
vraag willen stellen of er voldoende zekerheid is, dat alle 
gereglementeerde bedrijven lnh eemsche grondstoffen gebruiken. 
Verbruiken de drukkerijen zooveel mogelijl< papier van de 
lnheem sche industrie en gaan z\i alleen tot bestellingen in 
het buitenland over indien de Inhccmsche industrie niet in 
staat is tot levering j 

En de veement " 'aar bestellen die hUil wèrktuigen als 
prauweu, lichters - ijzeren en stalen - en hun verpakkings
materiaal ' 

Eenigszins tcleurstellend zijn de verklaringen van den 
Regeeringsgemachtigde over den loontoestand van de geregle
menteerde bedrijven en wel daal' waar hij zei, dat de loon
toestanden in de gereglementeerde bedrij\'en, vergeleken met 
den algemeen en toestand bevredigend waren en dat de nood
lijdende toestand der oru::1Cl'llcmingen geen aanleiding vormde 
om de loonen op te drijven. 

Mijnheer de Voorzitter ! Gelukkig sprak de Regeeringsge
machtigde in den verleden Hjel. Zeel' zeker, bU de invoering vall 
de bedrijfsreglementeering is het ni et uitgesloten, dat de toe
stand der bedrijven noodiUdend was, maar niet vergeten mOl~t 
worden, dat juist door de bedrijfsl'cglcmentcerinrg de toestand 
del' bedrijven weer gezonder is geworden en de bedrijven 
loonendel', zoodat het redelijk is, dat thans aan den loontoe
stand eischen worden gesteld nu de hedr\jven weer rendabel 
z\in geworden, dank zij de bedl'ijfsreglementeel'ing. 

Wat ,nij telenrstelt is, dat het Departement van Economische 
Zaken de controle op den loontocstand feitelijk uit handen 
geeft, doordat het deze taak ovel'draagt aan het Kantoor van 
Arbeid. Het Kantoor vau Arbeid heeft, wat betreft activiteit 
voor de al'beidersbelangen in de industrie in den laatsten t\id 
niet bepaald een gunstige I'eputatie en het wil mij verkeerd 
lijken, deze zaak uitsluitend in handen te stellen van het 
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Kantoor van Arbeid. Het Departement van Economische Za
ken heeft, uit hoofde van haar diepingrijpende bemoeiingen 
met de industrie, een veel beteren kijk op de loonmogelijkheden 
en het is niet uitgesloten, dat loonen, die iu vergelijking met 
den algemenen loontoestand nog redelijk lijken, bepaald laag 
ziju in het kader van een bepaalde indnstrie. 

Daarom zou ik willen verzoeken aan dit deel nauwlettend 
aandacht te schenken, desnoods door aanstelling van meer· 
del' personeel. 

Mijnheer de voorzitter! Ik wenselI evell in het kort in 
beschouwing te nemen de cijfers, die de geachte Regeerings
gemachtigde heeft geproduceerd. Op blz. 234 vau het Steno
grafisch Verslag (vergadering van 21 December) deelt de 
geachte Uegeeringsgemachtigde mede, dat na een ernstig 
onderzoek is gebleken, dat de loonen voor wevers en weef
sters op 28 plaatsen in 1936 gemiddeld hebben bedragen res
pectievelijk 37,7 en 28 cent per dag. Ik wil hierbij op den 
voorgrond stellen, dat deze loonen geen loonen zijn voor onge
schoolde arbeiders maal' voor bepaalde toekangs, doch deze 
gemiddelde loonen zeggen ons voorts nog niet, dat in al 
die bedrijven een bevredigende loontoestand bestaat, want 
tegenover bepaalde bedrijven, die hooger loon betalen, staan 
uit den aard der zaak weer bepaalde industrieën, waar lage 
loonen worden betaald. En wat zegt mij dan de uitspraak, 
"dat de loon en in de gereglementeerde bedrijven zeker niet 
ongunstig afsteken bij die in de andere bedrijven" Y Ik geloof 
dan ook niet, dat een ve.rgelijking mogelijk is, waar het, 
zooals gezegd, hiel' betreft b~p~alde geschoolde toekangs, 
wier loonen dus niet te vergelijken zijn met de Ioonen van 
de ongeschoolde arbe(ders. _ _ . .. 

Bovendien wijken de cijfers, die de geachte Regeeringsge
machtigde verstrekt heeft, eerugszins af van de inlichtingen 
die ik toevallig eenige dagen geleden van een insider heb 
gekregen. Ik heb dezer dagen een brief gekregen van een 
ontslagen voorman bij een weefindnstl'ie. 

(De heer Van M ook, directeur van Eco nomische Zaken: 
J;>at is dus thans een outsider geworden.). 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, hij is sedert een paal' 
dagen een outsider geworden. Hij was voorman bij een weef
industrie van 200 houten weef toestellen en 206 machinale 
getouwen en hij deelt mede, dat hij naar aanleiding van een 
verzoek om loollsverhooging na and~rhalf jaar arbeid op 
staand en voet is ontslagen zonder eenige vergoeding. Het 
belangrijkst zijn echter zijn opmerkingen omtrent de bestaan
de loonen. Ik wil hierover niet verder uitweid en, omdat ik 
voornemens ben dezen brief aan den geachten Regeerings~ 
gemachtigde ter hand te stellen, die aan de hand van de hier 
"genoemde cijfers dan een nader onderzoek kan doen instel
l en. Het lijkt mij van weinig belang om den naam van de 
fabri ek of dcn eigenaar daarvan thans publiek te maken. 
Maal' wat die Ioonen betref.t, deelt deze zegsman mede, dat 
,ae loonen bij dat bedrijf per week bedragen f 1,44 en voor 
weel' anderen f 0,86, hetgeen dus neerkomt op respeetievelijk 
~24 cent en 14lj2 cent dagloon voor toekangs. Het komt mij 
-voor, dat deze loonen sterk afwijl{en van de cijfers, die door 
,del.l geachten Regeeringsgemachtigd~ zijn medegede~ld. 

Ik kom nog evell terug op de mededceling van den geachten 
Regeeringsgemachtigde, dat de loonen in de gereglementeerde 
bedrijven niet lager zijn dan die in de andere bed rlivcn. Ik 
l1Cb reeds gezegd, dat de loonen in die andcre bedrijven geen 
Juist vergelijkingsmateriaal kunnen oplevcren, omdat het werk 
in die gereglementeerde bedrijven min of meel' geschoolde 
arbeid is. 

(De b eer Van M ook, directeur "an E conomische Zaken: 
Maar ongereglementeefde bedrijven ziin toch ook bedrijven 1) 

Ja, Mijnheer de Voorzitter, maal' zij hebben toch een ander 
·karakter dan de gereglementeerde bedrijven. Ik noem .Is 
voorbeeld ijsfabrieken, waar de aard van het werk afwlikt van 
dien van een bierfabriek, e.d. Maar bovendien lijkt dit cri te
j'ium mij onjuist om te bepalen of de loonen al dan niet redelijk 

(Kan.) 
zijn in de gereglementeerde bedrijven. Het criteduln zal 
moeten zijn: in welke verhouding staan de loonbedragen tot 
de totale productiekosten· en staan de loonbedragen in redellike 
verhouding tot de andere productiekosten, zooals b.v. de aan
schaffing van grondstoffen, het aandeel van de salarissen en 
in verhouding tot de winstmarge. 

Alleen wanneet' dit criterium wordt aangenomen, lijkt mij 
een gezonder loontoestand bij de gereglementeerde bedrijven 
mogelijk. Het komt mij ook voor, dat het toezicht op den 
loontoestand beter in handen gehouden kan worden van het 
Departement van Economische Zaken dan door het Kantoor 
van Arbeid. De praktijk zal toch dnsdanig zijn, dat hel Kan
toor van Arbeid alleen afgaat op bepaalde bed ragen en die 
vergelijkt met de loonen in de buitenwereld, zonder zich af 
te vragen, of de loonen, die uitbetaald worden in de be
schermde bedrijven eigenlijk wel een r edelijk aandeel van het 
geheel vormen. Alleen het Departement van Economische 
Zaken, dat naast looncijfers ook over andere cijfers beschikt, 
is in staat uit te maken, of er een redelijke veI'houding tus
schen de verschillende kosten van de productie. bestaat. 
Daarom zou ik in overweging willen geven, dat het toezicht 
op de 100110n niet uitsluitend wordt overgelaten aan het 
Kantoor van Arbeid, doch dat het Departement van Econo
mische Zaken, desnoods door het aanstellen 'Van meerder 
personeel, deze zaken zelf in handen houdt, zoodat dus meer 
waarborgen worden geschapen, dat de 10p)1toestand een be
vredigender vorm )leeft dan thans het geval is. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zon deze 
spreekbeurt willen benutten om, zij het ten overvloede, het 
volgende te vel·klaren. Wanneer ik het betrokken amendcmcnt 
heb mede-onderteekend, dan ligt daarin niet opgesloten, dat ik 
de mogelijkheid uitgesloten acht, dat wij het in den vervolge 
en misschien voor altijd zullen moeten stellen met een ordening, 
zooals die in deze voorste llen is neergelegd, nog minder, gelijk 
de heer De Villeneuve het zooeven naar voren heeft gebracht, 
dat daaruit mag worden geconcludeerd, dat wij geen ver· 
trouwen hebben in de Regeering en daarom den geldigheids
duur willen beperken tot een termiin van drie jaren. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer de toestanden nog niet 
gesettled zijn, zooa18 in casu wel gezegd mag worden, dan is 
het meermalen voorgesteld in den Volksraad en dikwUIs ook 
dool' de Regeering zelf voorgesteld, om den werkingsduur van 
een bepaalde regeling te beperken en ni et onbepaald te laten 
gelden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou ook nogmaals in gunstige 
overweging bij de Regeering willen aanut!yelen de kwest ie van 
het beroep, dat belanghebbenden worde vcrleend bU den 
Gouverneur·Generaal. De geachte Regeeringsgernachtigde 
heeft het niet noodig gevonden, doch ik zon wel op het vol
genJe willen wij zen. De volgende vergelijkin g ten deze te 
maken is niet analoog, niet congruent, doch waat' de 
Regeering het accent erop heeft gelegd, dat de Algemee· 
ne bedrijfsreglemcnteel'ingsraad het recht heeft om buiten 
het departement om, zich onmiddellijk tot dcn GOllver
ll cUl>·Generaal te wenden, begrijpelijk, wanneer ook in 
dit gcval daarom gevraagd zoo is het n.h.v. wordt. 
Het is natuurlijk wel juist en dikwijls hier gezegd en her
haald, dat ieder burger het recht heeft zich tot den GouVCl'
neur-Generaal te wenden. Wij weten allen, dat op geregelde 
tijden de Gouverneur·G-eneraal een algemeene audiëntie vel'· 
leent, waarop aan ieder burger het recht wordt gegeven om 
bezwaren of wat dan ook bij Zijne Excellentie voor te brengen, 
doch de geachte Regeeringsgemachtigde is het met m\i wel 
eens, dat dit niet hetzelfde beteekent, als wanneer:. in de ordon· 
uantie zelf wordt opgenomen , dat beroep op den Gouvel'netll'· 
Generaal wordt toegelaten. Dit is ook geen unicum. Dat is in 
zoovele ordonnanties reeds te vinden en ook in deze ordon
nantie is het van belang, naar het mij voorkomt, voor de 
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betrokkenen. Het geeit zekerheid en ik zou niet weten, wat 
daartegen voor bezwaar bestaat, waar toch het Departement 
van Economische Zaken ten deze de adviselll" blijft ,·an de 
Hcgccl'ing. 

De heer Verboorn: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben den 
geachtcn Regeeringsgemachtigde zeer erkentelijk voor de 
uitvoel'ige en openhartige wijze, waarop hij mijn betoog in 
eersten termijn heeft beantwoord. Toch zou ik nog gaarne even 
op dat betoog in eers1 en termijn terugkomen. In de eerste 
plaats, omdat de geachte R egeeringsgemachtigde mij heeft 
bestreden en het dus voor de hand ligt, dat ik mij verdedig, 
en in de tweede plaats, omdat ik niet geloof, dat de 
geachte Rcgeeringsgemacbtigde op alle punten mijn stand· 
punt juist heert geïnterpreteerd. Ik wil dit gaarne nog 
even toelichten. 

Ik heb in eersten termijn geconstateerd, dat de sarong· 
weverij op een gegeven oogenblik sterk gepropageerd werd 
dool' d~ overheid, zoodat op een zeker tijdstip toepassing 
nll1 contingenteeringsmaatl'egelen noodzakelijk wel'd. Ik meen 
nog steeds} dal deze opvalling juist is. 

De geachte l'tegeeringsgelllachtigde werpt mij nu V001' de 
,·oelen - als ik het zoo zeggen mag - waltueer ik de vraag 
stel of wellicht niet een ander systeem beter zou zijn, dat des· 
tijds onder vigueur van de contillgenteering zich juist ver· 
schi llende moeilijkheden hebben voorgedaan en zoo wordt 
onwil lekeurig de indruk gewekt, dat het eigenlijk de con· 
t in~cntccrin~smnatL'cge len zelf zijn, die daaraan mlnr het OOI'· 

deel '·,m dc Hcgccring debet zijn. Toch ,·alt het OJ), dat tot drie
malen toe in een zeer kort bestek de term wordt gebruikt; 
"onde,r vigucur vun de contingenteering", wat nog iets anders 
is dan dool' middel van of als gevolg van de cont ingenteel'ing. 
Daar deze uitdrukking gemakkelijk aanleiding kan geven tot 
misverstand, zou ik gaarne nog even in het kort samenvatten, 
hoe naar IllÜn. meening de gang van zaken is geweest. 

De contingenteering en de Iicentieering hadden, als ik de 
zaak goed zie, bij haal' instelling aanvankel\ik niets te maken 
met de Nedel'hllldsch·lndisC'hc industrie als zooda nig. Zi;j waren 
uibluitcnd bedoeld als con steun aan de Nederlandschc indust I'ie 
en strekten daarnaast tot bescherming van het distl'ihutic· 
apparaat. Later heeft het Departement van Economische 
Zaken die middelen inderdaad willen inschakelen, maal' met 
negatief resultaat en wel, omdat veel meer invoer word toe· 
gestaan, dun lloodig was voor het bereiken van het beoogde 
doel. De Regceringsgemachtigde schrijft dit toe aau over
schatting vlln de conjunctuurvel'betel'in g in het begin ,·an 
dit jaar. 

Mijnhee t' de Vool'zitter! Ik begrijp dit argument op zichzelf' 
natllul'l~jk, maal' toch is deze Jllededeelillg" mij niet g-cheel 
dllidcl~jk, omdat i lllllll"l"S cve ll t e \'unJII uoor UCIl g'cachlcn 
Regeel'ingsgemachtigdc wordt medegedeeld , d .. :lt ,·oOl·zichtig. 
heidslialve op 14 Juni 1937 slechts de helft van de licenties 
is ·uitgegevcn, althans als ik de desbetreffende passage goed 
begrijp. 

Het Kantoor voor den Handel had toen dus reeds - en 
terecht - den indruk, dat de "boom " aan het wankelen was. 
Niettemin is de markt op het oogenblik nog in hooge mate 
overvoerd, gelijk ook uit de uiteenzetting van den geachten 
Regce l'ingsgemacht igde, de vorige week gegeven, is gebleken. 
Ik zou gaarne te dozen aanz ien nog nader worden ingelicht. 
Ik ycrondel'Stel, dat deze gang van zaken een ge\'olg is van 
de uitgift e del' zoogenaamde extra licenties, die, wanneer mijn 
informnties juist z\in, in handelskringen nogal eenige beweging 
hebben verool'zaakt. 

Bij de uiteenzettingen door den geachten Regeeringsge. 
machtigde gegeven, kwam mij telkens opnieuw de vraag op de 
lippen, in hoeverre zijn hier nu fouten gemaakt en in hoe· 
verre zijn die fouten misschien een gevolg hiervan} dat de 
verschillende regeeringsbul'eau..x niet zoo nauw met elkander 

samenwerken, niet con zooclanig nauw contact hebben als met 
het oog op een goeden gun er van zaken wel wenscheLijk is. 

De geachte Regecringsgemachtigcle doet het voorkomen, 
alsof ik de uitvinder ben van de toepassing van de contingen. 
teel'ing en de licentieel'ing als middel om de weefnijverheid 
te redden. Hij spreekt toch op een gegeven oogenblik vall 
maatregelen} die dool' mij als "ecn nieuw en gewenscht mid
del n worden aanbevolen. Tk ben natuurltjk zeer gevoelig voor 
dit eerbewijs, maar ik moet het terugwijzen, omdat het, zoo. 
als ik al gezegd heb, niet juist is. ~fijn betoog in eersten 
termijn kwam daarop neer, dat ik cle nijverheid 'Tij spel zou 
willen laten binnen het raam van de algemecne bescherming, 
door middel yan in'·ocrbepcl'king en zooals ik al te kennen gaf: 
ik weet zeer goed, dat dit middel, zij het dan ook indirect en 
\\ ellicht op ietwat andere wijze reeds is toegepast. 

Jk viud ook in het antwoOl·d van den geachten Regee,·ings. 
gemachtigde steun VOOI· mijn denkbeelden op dit punt. 
Hij zegt nl. op een gegeven oogenblik, dat de oplossing die 
ik voorstelde, "geen oplossing kan zijn, daar het middel _ 
beperking van den invoer door contingenteering - reeds 
;jnren geleden in toepassing is gekomen en juist aanleiding 
heeft g'egc,·en tot den nanvankel ij k wilden uitgl'oei van de 
sal"ongweverij. lJ :Maal' even later zegt de Regeerings
gemachtigde - en dat is m.Î. in verband met de zoo juist 
geciteerde passage van veel belang, omdat het tot op zekere 
hoogte een verklaring geeft voor de bewuste mislukking _ : 

"Wanneer de stormloop op het aanvankelijk zeer 
remuneratieve, immers door een contingenteering be
schermde gebied van de halfkunstzijden sarongs ge. 
heel was 'TijgeJaten} zou dam' spoedig een volstrekt nao· 
delooze en yoor allen schadelijke, algemeene strijd zijn 
ontketend. " 

Ik ben een leek op het gebied der weefnijverheid, maar 
ik geloof toch, dat aan de fabricatie van de goederen waar· 
van thans eveneens reglementeel'ing wordt overwogen, veel 
meer moeilijkheden zijn verbonden en dat daarvoor een veel 
grooter technische vaardigheid noodig is, dan voor de half· 
zijden sarongs, zoodat het gevaar hetwelk hier door den 
Hcgeet'Îngsgemachtigde zelf is aangegeven, zich naaI' mijn 
mecning niet: of althans niet in 'dezelfde mate, vOOl~doet. 

De RcgeerlllgsgelJlachtigcle sprak in zijn antwoord van 
expansiemogel\jkheden in vel'hand met de corisumptie van 
15 lIlillioen yards poplins en tUSSOl's. \ Vol'dt hiermede be. 
doeld, zoo zou ik willen vragen} dat \ ·00 1' clie artikelen straks 
dezelfde yt'l' dool'ge,·oel'de en gedetaill eerde besc hel'mings. 
maatregelen zullen \\·orden toegepast als thans voor de 
sarongs gelden? Zoo dat hct gevn l is, zon ik daartegen 
cl'nstig willen waarschuwen. lk zon voorts willen vragen 
oL wanneer men zich niet wenscht t e bepalen tot den maat· 
regel ytm conting-enteC'l'ing, zool11s ik die den vorigen keel' 
verdedigde. en dus reglelllenteel'ing denkt toe te passen, het 
niet aanbe,·elenswaardiger zou zijn. 0111 o\·e1' te gaan tot I'egle
menteering van het apparaat in plaats van tot die van het 
product. Misschien, dat als deze zaal< met te,·zake deskun· 
digen zou worden besproken, nog wel andere maatregelen 
naar VOren zonden komen die hiel' de aandacht zouden ver· 
dienen. 

Ik kan overigens kort zijn. Ik beg'·U[) zeer goed, dat de 
Regeering thans genoodzaakt is de l'eglèmenteering te COIl

tinueeren en ik zou nîij daartegen ook niet willen verzetten j 
zij is voorshands niet meer te missen. Maar wel zon ik willen 
herhalen, wat ik in eel'sten termijn al heb gezegd, n1. laat de 
mislukking - ik zie de l'cglcmenteel'ing wbo de weefindus· 
trie dus nog steeds als een mi!3l11kking, !\fijnheer de Voor
zittel· - een les zijn voor de betrokken regcel'ingsinstanties 
en hen ertoe leiden om terzake in de toekomst meer overleg 
te plegen lllet belan ghebbenden en deskundigen. 

Tenslotte een vraag die tevens een wafll'schuwing inhoudt: 
Acht de Rcgcering hct gevaar ni et aanwez ig, dat intensieve 
overheidsinmenging bij de industl'ialisatie het particulier 
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initiatief zal afschrikken en dat men dus zijn kapitaal liever 
cIders zal riskeeren dan in het sterk gereglementeerde 
Nederlandsch-Indië 1 

Een tweede belangrijk punt in mijn oogen is de kwestie 
van den duur der ordonnantie. De Regeeringsgemachtigde 
heeft bepleit een onbepaalden tijdsduur. Ik kan tot mijn 
spijt niet zeggen, dat ik dool' zijn betoog op dat punt over
tuigd ben. De heel' De Villeneuve heeft hierbij zooeven al 
uitvoerig stilgestaan en de verschillende argumenten van 
den Regeeringsgemachtigde de revue laten passeeren, zoo
dat ik kan volstaan met een verwij zing naar dit betoog. 

Op één punt wil ik echter in dit verband nog bijzonder 
de aandacht vestigen, nl. dat wij juist zooeven onze goed
keuring hebben gehecht aan de verlenging eener ordon
nantie, die oorspronkelijk eveneens als crisismaatregel was 
bedoeld - precies dus zooals dit oorspronkelijk voor de 
bedrijfsreglementeering gold - en welke thans het crisis
karakter heeft verloren, maar desondanks bestendigd blijft 
- alweer precies, zooals dit met de bedrijfsreglementeering 
het geval is. • 

Nu is het merkwaardige, dat terwijl in de toelichting op 
de eerste ordonnantie - ik bedoel de ordonnantie Vreemde
lingena rbeid - wordt opgemerkt, dat 

"cen voorziening tot reguleering van den import van 
vreemde werknemers - zij het van eenigszins gewijzig
den opzet cn werkingsomvang - voor de toekomst voors
hands onmisbaar moet worden geacht" 

- precies hetzelfde dns, hetwelk voor de aau de prde zijnde 
ontwerp-ordonnantie geldt - niettemin in ar tikel 10 lid 1 
der ordonnantie Vreemdelingcnarbeid wordt bepaald, dat de 
ordonnantie van kracht blijft tot 1 Januari 1941, zulks 

"met het oog op de omstandigheid, dat ook de onder
havige regeling haar oorsprong vindt in economische toe
standen, welke nog geenszins bezonken geacht kunncn 
worden en zich voor de toekomst slecht laten overzicn." 

Ik geei onmiddellijk toe, dat de maatregelen, clie in de 
thans besproken ordonnantie zijn vervat en die, welke in de 
ordonnantie vl'ccmdclingenarbeicl behandeld zijn, niet zonder 
meer zijn gelijk te stellen, maar toch geldt ook voor deze 
ordonnantie, dat z\i haar oorsprong vindt in 

"economische toestanden, welke nog geenszins bezonken 
geacht kunnen worden en zich voor de toekomst slecht 
laten overzien." 

Nu zie ik niet in, dat in het eene geval zus en in het andere 
geval zoo moet worden besloten. Wanneer men in het eene 
geval op -grond vnn bepaalde overwegingen de ordonnantie 
een slechts beperkten werkingsduur geeft, ook al is men van 
meening, dat zij voorshands niet 'gemist kan worden, waar
om moet dan voor een andeTe ordonnantie, waarvoor precies 
hetzelfde geldt, de onbepaalde geldigheidsduur gehandhaafd 
worden 1 

(De heer D e Hoog: Maar hier lijkt mij een geldig
heidsduur van drie jaar toch wel kort.) 

\Vanneer drie jaar te kort is, zou men een anderen termijn 
ktUlnen oven\regeu, maar dat wij door het stellen van een 
termijn de zekerheid krij gen, dat het geheele stelsel van 
maatregelen op een bepaald oogenblik weder in den Volks
raad besproken wordt en ten voll e de aandacht zoowel van 
den Volksraad als ' het publiek heeft, lijkt mij toch alleszins 
gewenscht. Vandaar, dat ik mijn steun aan het amendement 
van den heer De Villeneuve heb gegeven. 

De Voorzitter: Hiermede zijn de beraadslagingen over 
dit onderwerp in tweeden termij n van de zijde van den 
Volksraad beëindigd. 

Is de Regeeringsgemachtigde bereid hierop na de pauze 
te antwoorden? 

De heer Va.n Mook, directeur van Economische Zaken: 
Gaarne, ~Iijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Dan zal het regeerin gsantwoord in tweeden 
termijn na de pauze plaats hebben. 

Aan de orde is de behandeling van het 
tweede rapport van de Commissie voor d e 
Ver z 0 e k s c h I' i ft e n, lu i den cl e : 

1. Verzoek, gedagteekend Hoeta Sitoekkir 19 Augustus 
1935, van Si Djonas alias Si Tilhang, houdende bezwaren 
tegen een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrieven van 28 Februari 1936 No. 451/A en 28 
Augustus 1936 No. 1749jA met bijlage hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde vall den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven met 
bijlage, hiervan mededeeling te docn. 

2. Verzoek, gedagteekend Kaban Djahe 9 April 1936, van 
Si Mengket alias Pa Nalllpati, houdende bezwaren tegen twee 
vonnissen van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 7 September 1936 No. 1823/A met bij
lagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Kabandjahe 9 April 1935, van 
Si Mengket alias Pa Nampati, houdende bezwaren tegen een 
vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 3 Maart 1937 No. 454/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien va n het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeel'ingsbrief met bijlage, 
hiervan lIIededeeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Natal 5 Februari 1936, van' Kaf, 
om een kamponghoofd te doen ontheffen uit zijn funetie. 

Regeeringsbrief van 13 November 1936 No. 2327/A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den da.g en adressant, onder toeZCl!
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend Namo Pinang 16 Maart 1936, van 
Si Lita, houdende bezwaren inzake de voorziening in een per.lg
hoeloeschap. 

Regeeringsbrief van 21 November 1936 No. 2372/A met bij· 
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bijlage,. 
hiervan mededeeling te doen. 

6. Verzoek, gedagteekend Tjingkes (Pematang Siantar) 
14 April 1936, van Si Djendam marga Tarigan, houdende 
klachten over een kampoenghoofd. 

Regeeringsbrief van 27 November 1936 No. 2420jA met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De cOlrunissie stelt voor ten aanzien van het verzoek OVC1~ 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

7. Verzoeken, gedagteekend Taroetoeng 28 Dccember 193<; 
en Sibolga 9 Juni 1936, van Radja Marhoesa gelal' Patoeall 
Notaras, om herstel in zijn ambt van negcriq'oofd. 
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rrweecle rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 

Regcel"ingshl"ief van 23 F'ebl"Uari 1937 No. 380/A heeft op 
di t verzoek bet rekking. 

])e commissie stelt \'001' ten aanzien van het verzoek over t(~ 
gaun tot de orde van den dag en adressant, on.der toezending 
van een afschrift vun genoemden Regccrin gsbl'iet, hiervan 
mededecling te doen. 

s. Vel"zoek, gedagteekelld Soegihwaras 24 December 193G, 
van Hadji Muehamad Noch bin Pang",·all Wiralaksana en 
Bocmi bin Penghoeloe Hadji Agoen, houdende bezwaren tegen 
eCIl gehouden verkiezing van een pemba rap. 

Regceringsbrief van 8 Mjaart 1937 No. 493/A met bijlage 
heeft op dit verwek betrekking. 

De commissie stelt voor: 
(t. de Rcgeering in kennis te stellen van de door Ibet commis

sielid, den heer Soangkoepon, gemaakte opmerkingen; 
b. len aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 

den dag en adl:essanten, onder toezending van ecn af
schrift van genoomden Regeeringsbrief met bijlage, hiel'
yu n mededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Kabandjahé 7 Juli 1936, van 
Nathanael Tamboenan, houdende bezwaren tegen een vonnis 
\"Un een inheemsche rechtbank. 

Regeeri ngsbrief van 15 Mei 1937 No. 1078/A met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien Y::lll het verzoek over te 
ga all tot de orde van oeu dag en adressan t, onder toezending 
\"U I1 eCIl afsclniiJ van f!'C' ll oen1dcn Regecl'ingsbl'ief met bijlagen, 
hiervan l1lededeeling te doen. 

10. Ongedagteekend vcrzoekschrift van Ama ni Hatonangan, 
houdende bezwaren tegen een vonnis van een inheemsche 
rechtbank. 

Regeeringsbrief van 3 Juni 1937 No. 1264/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De com missie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
1e gaan tot de orde van den dag en adrêssant, onder toezending 
van con afschrift van genoemden Regeerin gsbl'ief met bijlage, 
hiervan medcdeelillg te doen. 

11. Verzoek, gedagteekend Brastepoe 16 November 1936, 
'·all Si Gempang, houdende bezwaren tegen een vonnis vall een 
inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 3 Juni 1937 No. 1245/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezenJjllg 
'-an een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bijlage, 
hiernll1 rnededeeling te doen. 

12. Verzoeken, r esp. geda gteekend Koeta Meseng 14 Maart 
cn 21 Juli 1936 en Doerin Siroegoen 14 Maart en 21 Juli 
1936, van Tjio en Ternngka, houdende bezwaren tegen het 
optreden van een penghoeloe. 

Regeeringsbrief van 14 JUlu 1937 No. 1327/A heeft op dit 
ve,·zoek betrekking. 

De commissie stelt VOOI' ten aanzien van de verzoeken over 
te gaa n tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hi ervan mededeeling te doen. 

13. Verzoek, gedagteekend Soeka 13 October 1936, van 
Si Kita, houdende bezwaren tegen een vonnis van een in
heemsehe rechtbank. 

Regeeringsbrief van 18 Juni 1937 No. 1360/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen

Handelingen. Zittingsjaar lû37-1938. 

ding van een afschrift van genoemden RegcCL'ingsbl'icf met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

14. Verzoek, gedagteckend Blol'a 26 Januari 193-+, van 
R. Soedarmadji, nopens het hem door den regentschapsraad 
van Karanganjar verlecnd ontslag. 

Regeeringsbrieven van 14 October 1935 No. 2491/C, 5 
November 1936 No. 2268[B en 28 Juli 1937 No. 1659/C met 
bijlagen hebben op dit verzoek betrekking. 

De conunissie stelt voor ten aanzien van het verzoek OVCl' te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemde Regeerin gsbrieven met bU
lagen, hiervan mededeeling te doen. 

15. Verzoek, gedagteekend Djember 7 Maart 1937, van Mas 
Adjeng Wignjohardjowarsito, om toekenning van onderstand. 

Aangezien de bepalingen inwilliging van het verzoek niet 
toelaten, stelt de commissie voor ten aanzien van het vct'zoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressante hiCl·van 
mededecling tc doen . 

16. Ongedagteckend verzoek van mejuffrouw S. J . H. B. 
van Joost, om toekenning van een buitenlandsel, verlof. 

Regeeringsbrief van 13 Augustus 1937 No. 1790/C heeft op 
dit verzoek bett·ekking. 

Aangezien aan het verzoek is tegemoetgekomen, stelt de' 
com missie voor ten aa nzien van het verzoek over te gaan lot 
de orde van den dag en adres.c;;ante, onder toezending van <'en 
afschri f't va n genoemden RcgcCl'Ülgsb l'Î ef, hiervan mededce\inp; 
te doen. 

17. Verzoek, gedagteekend Tanah Tinggi (Bo ven-Digoel) 
29 December 1934, van een 45-tal geïnterneerden, betreffende 
een hun gegeven opdracht tot het maken van pagars. 

Regeeringsbrieven van 24 Juli 1935 No. 1806/A en 21 Au
gustus 1937 No. 1835/A hebben op dit ve.zoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien vnn het verzoek over 
te gaan tot de orde van deu dag en adressanten, onde~' toe
zending van ee n afschrift van genoemde Regeeringsbrievcn, 
hi ervan mededeeling te doen. 

18. Verzoek, gedagteekend Balangan 16 Februari 1937, 
van Raden Moehamad c.s., betreffende den herbouw va n 
hunne toko 's. 

Regeeringsbrief van 21 Augustus 1937 No. 1840[B heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ove r 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden H.pgeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

19. Verzoek, geclagteekend Kampoeng Sarinembah 31 
Augustus 1936, van Si Soemboe], om toekenning van pens ioen 
of onderstand dan wel om herplaatsing. 

Regeeringsbrief van 21 Augustus 1937 No. 1842/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien adressant, die blijkens de verkregen inlichtingen 
geen aanspraak op pensioen of onderstand kon doen gelden, 
sedert door het landschap is aangesteld in de betrekking van 
sluiswachter, waaraoor aan zijn verzoek in zekeren zin is 
tegemoetgekomen, stelt de commissie voor ten aanzien van 
het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en 8ch'es
sant, onder toezending van een afschrift van genoemden 
Regeeringsbrief, hiervan mededeelïng te clocn . 

20. Verzoek, gedagteekend Sampang 24 Mei 1937 van Soc
rodiredjo, betreffende zijn ontslag. 

Regeeringsbrief van 21 Augustus 1937 No. 1839/e met bU
lage heeft op dit verzoek betrekking. 
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Tweede rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe· 
zending van een afschrift van genoem den Regecl' ingsbl' ief, 
hiervan mededeeling te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend lJingga 30 Juli 1937 van Ge
liren, om benoeming tot penghoeloe. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaa n tot de orde van den dag en adressant hiervan mede
deeling te doen onder aanteekening, dat hij zich voor de ver
vuiling van de betrekking van penghoeloe dient te wenden 
tot het bestuur van het betrokken ge west. 

22. Verzoeken, gedagteekend Kotaboemi 27 December 
1936 en 29 Januari 1937, vau Abdlll Hadi gelal' Raden lIadi 
Kesoema, inzake een grondkwestie. 

Regeeringsbrieven van 22 Maart 1937 No. 623/B, 20 Sep
tember 1937 No. 2077/B hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regecl'ingsbl'ieven, hiel'· 
van mededeeling te doen. 

23. Verzoek , gcdagteel,cncl Knl'alocng Siaoe l Februari 
.193ï, van 'fhimotius Katiandagho alias Tahoelending en Nel
tji Katiandagho alias Lintau, houdende bezwaren tegen et1n 
vonnis val! een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 6 October 1937 No . 2167/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie 8telt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeerin gsbl'ief, hier
van mededeeling te doen. 

24. Verzoek, gedagteekend llleester-Comelis 15 Febrnari 
1937, van Kadir, om toekenning van pensioen c.q. onderstand. 

Regeerin gsbrievcn van 8 Juni 1937 No. 1284/C en 23 October 
1937 No. 2280/C hebben op dit verzoek betrekkin·g. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
d ing van een afsch rift van genoemde Regeeringsbrieven, hier
\'an mededeeling te doen. 

25. Verzoek, gedagteekend Binangoen 25 October 1937, vall 
Kasmacli , om toekenning van een weddeverhooging. 

Aangezien de bepalingen inwilliging van het verzoek niet 
toelaten, sten de commissie voor ten aanzien van het verzçek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressan t hiervan 
mededeeling te doen. 

26. Een viertal verzoekschriften, resp. gedagteekend ~Ieng
ga la 1 Jnli 1935, 1 Juli 1935, 5 Jnli 1935 en 5 Juli 1935, 
van Radja Pangadilan en andere inwoners van de kampoeng 
P agardC\va (res. Lampongsche Districten), betreffende ver
pachting van "lebaks leboeng" en "moeara's". 

Regeeringsbl'ief van 22 Mei 1936 No. 1054/B met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

27. Verzoek, gedagteekend Soekatendel (Karol anden ) 
18 Juni 1935, van Si Tumaken merga P erangin-an gin, betref
fende zijn aa nspraken op de functie van penghoeloe. 

Regeerin gsbri ef van 27 Mei 1936 No. 1098/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
t~ gaa n tot de orde va n den dag en adressant, onder toe-

z~ndillg van een afschrift va n genoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hiervan medecleeli ng te doen. 

28. Verzoek, gedagteekencl Tandjoeng Beringin 12 N 0 -

vembel' 1935, van Si Datas merga rrariga n Tj ebero, houdende 
bezwaren tegen een vonn is van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 28 Mei 1936 No. 1115/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending va n een afschrift van genoemden Reg'eerin gsbrief 
met bijlage, hi ervan mededeeling te doen. · 

29 . Verzoek, gedagteekend Pagar Goe noeng 1 September 
1936, van Hadj i Arsad bin Poengkoer, houdende bezwaren 
tegen de verkiezing van een ehatib. 

Regeeringsbrief van 1 Februari 1937 No. 220/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Hegee rin gsbrief, 
hiervan mcclec1eeling te doen . 

30. Verzoek, gedagteekend Kp. Batoekat'ang (Karolanden) 
18 Juni 1936, va n Ndamal en Pokih, houdende bezwaren 
tegen een vonnis van een inh eemsche rechtbank. . 

Regeeringsbrief van 24 Februari 1937 No. 403/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant. onder toe
zending van een afschrift van ge noemnell Regeel'ingsbrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te cl Of'll. 

31. Verzoek, gedagteekend Palem bang 6 J·l1li 1936," van 
Tj ik lna binti 'l'oekang, hOlldendl' bf>7.waren tegen een vonnis 
van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 23 Juni 1937 No. 1390/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van elen dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeerin gsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

32. Verzoek, geda gteekend Kp. Begandin g (Karolanden) 
25 Maart 1936, van Si Likasi merga Tarigan, houelende be
zwaren tegen een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbri even van 20 · Augustus 1936 No. 1694//A en 
23 Juni 1937 No. 1397/A met bUla gen hebben op dit ver
zoek betrekking. 

De commissie stelt voo I' ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den da g en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven met 
bijlage, hi ervan ~lededee1ing te doen. 

33. Verzoek, gedagteekend Kaban Djahe 25 Feb.·uari 1936 
van Si Natanael , houdende bezwa ren tegen een vonnis van 
een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 22 Juli 1937 No. 1609/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeerin gRbl'ief met 
bijlage, hiervan mededeeling te eloen. 

34. Drie verzoekschriften, gedagteekend Loemban Pea 
(Sib9rong-borong) 3 en 11 Augustus 1936 en 23 Januari 1937, 
van Baginda Cyrus Hoetasoit q.q. Ernst Pasariboe, houdende 
bezwaren tegen een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeerin gsbrief van 26 Juli 1937 No. 1629/A met btilage 
heeft op dit verzoek betrekking. 
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Tweede l'apport van cl!? COlllmissie voor de Verzoekschl'iften. - 'Vijzigiug en aanvnlling Bedl'\jE!:.;!'C'g]rnlcntrel'illgs
ordonnantie (Ond. 8 1 ). 

(Voorzitter, Directeur van E conomische Zaken.) 
De commissie stelt VOO l' ten aanziell vun het verzoek over 

te ' gU1l1l tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

3J. Verzoek, gedagteckend Kotabaroe 9 Februari 1935, van 
Hadji Sabil bin Poedi, houdende bezwaren tegen een vonnis 
van een inheemsehe rechtbank. 

Hegeeringsbrief van 13 Juli 1935 No. 17l8/A en 28 Juli 1937 
~o. 1652/A met bijlagen hebben op dit verzoek betrekking. 

De comm issie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven met 
bljlagen, hiervan mededeeling te doen. 

36. Verzoek, gedagteekend Tandjoeng Medan 13 October 
1936, van eenige ingezetenen van kampoeng Radja (onderaf. 
deeling Laboehan Bal'oe, afdeeling Asahan, gouvernement 
Oostkust van Swnatra), betreffende den bouw vau een moskee. 

Rcgeeringsbrief van 11 Angustus 1937 No. 1773/B heeft op 
dit vel·zoek betrekking. 

I)e commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe· 
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

Op vel'zoe k van een der leden wordt de behandeling der 
('oIH:lm;ie op vCl'zoekselll'ift No, 17 aangehouden tot een 
volgf . .' lIdc vel'gadcl'ing, 

lh~ conc\nslcs der com.missie betreffende de vel'zockschrif· 
ten 1 t/m 16 en 18 tfm 36 worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelUke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 11.07 uur v.m. geschorst en 
te 11.44 uur v.m. hervat. 

J)e Voorzitter: A a n deo l' dei s d e voo l' t z e t
t i n go J C I' bch a n del i n g van deo n t w e rIJ· 
ordonnantie tot wUziging en aanvu lljng 
van cl c Be cl rij Î s T e g 1 e m e 11 tee l' i n g s 0 l' don· 
nalltie 1934 (Ond. 8 1), als gewijzigd bij Nota 's 
van Wijzigingen (st. 5, 8 en 9) . 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoord in 
t wcoden tcrmijn. 

De heer Van Mook, directeur van Economische Zaken : 
Mijnheel' de Voorzitter ! Bij de beantwoording van de geachte 
l:ipl'ekel's, die in tweeden termijn het woord hebben gevoerd 
zal ik daal' ik geen tijd heb gevonden om de beantwoording 
naat' de onderwerpen te rangschikken, dc volgorde van de 
sprekers tot uitgangspunt nemen. 

I k kom dan in de ee l'ste plaats tot het geachte lid, den 
heel' Van Belsdingen, die wel van mij zal willen aannemen, 
dat ik niet bedoeld heb te ,zeggen, dat zijn betoog geheel 
onder' den druk van de c1l'llkkel'ijen stond, maal' uitsluitend 
heb willen aangeven, dat de vele schl' iftul'en, die over de 
drukl<cl'ijenl'cglementeet'ing zijn gepnbliceer'd, onwillel<enrig 
wel ('cns invloed hebben kunnen uitoefenen op de visie , die 
men teil nanzien van de bcdrijfsreglementeering in het alge· 
l11C('1I kroeg, 

Het geachte lid heeft - ik zal de o'rdening tot het laatst 
bewnr(,11 - in de eerste p laats nogmaals gepleit voor de 
hcperking van den invoel' van drukwerken en heeft gevl'fiHgc1, 
wnnl'Olli de desbetreffende ndl"essen nog niet zijn beantwoord, 
Ren \ 'a ll de redenen , waal'OIll dat antwoord nog is uitgebleven 
is) c1nt de HegeeJ'ing en de daarover adviseerencle instanties 
uitvoel'ige overwegingen aan deze materie hebben gewijd en 
dnt di e ovcnvegingen e igenlijl< pas zeer kort geleden tot een 
('incli'csultant hebben gevoerd. De materie is uitermate inge· 

(Directeur van Economische Zaken.) 
wikkeld. Ik heb getracht, in eersten tel'mijn dam'van een ig 
beeld te geven en kan het best maal' verwijzen naar hetgeen 
ik toen gezegd heb. Het is bijzonder moeil\jk in de eerste 
plaats om dl'ukwerken te vinden, die men, zonder allerlei 
nevellmoeilijkheden te scheppen, zou kunnen contingenteeren 
en in de tweede plaats is het dan nog weer bijzonder moeilijk 
een uitvoering van een dergelijkeIl maatregel te tl'effen 
welke inderdaad het beoogde doel bereikt. Drukwerken zijl; 
zaken, die in betrekkelijk verschillende verpa,kkingell en 
vormen worden ingevoerd en waarbij het wel moeilijk is, 
bepaalde categorieën voor invoerbeperking doelmatig uit te 
splitsen. Intusschen heb ik er in de eerste plaats wel op 
gewezen, dat bet aantal soorten drukwerk, dat VOOr een der
gclUke cOlltingenteel'ing in aanmerking zou komen, der
mate verdwijnend klein is, dat ook uit dien hoofde deze 
regeling niet erg aantrekkelijk lijkt. Intusschen, hoewel ik 
niet zoo direct kan toezeggen, d/;~t er nog eens een speciaal 
volledig onderzoek zal kUllnen worden ingesteld Ilaar de 
drukwerken, die het geachte lid Iloemde, ben ik bereid, zelf 
de 7.ank nog eens geheel in beschouwing te nemen en te 
zicn, tot welke conclusie dit mij voert. Het Centraal Kantoor 
Vaal' de Statistiek zlIl zonder tw\ifel da'lI'oij de gegevens, 
welke zonder al te veel werk en uitgaven te verkl'ijgen zijn, 
verzamelen. 

Ik wil er nog even op wijzen, dat, wat het geachte lid zegt 
over het drukken van reclamemateriaal hier te lande, niet 
gdllecl juist kan zijn. Zood ra men voor dat reclamemateriaal 
I11,Oet betalen, terwijl men het anders van den leverancier 
gTiltiS bij dc Will'CIl krijgt - en {lie gaat clfullmeclo trouwens 
toch dOOL' ~, zal mOf! ongctw.ijJclcl dc kosten van l1Ct te 
yel'koopcn product vcl'llOogcn; men kan dit ook een VCl'mill,
del'ing van de winstmarge noemen, maal' dat komt in wezen 
op hetzelfde neer. 

Nog een enkel woord over de vraag van het geachte lid, den 
heer Van Helsdingen" nopens de uitgave van schoolboekjes. 
~et geachte lid moet niet vergeten, dat een uitgever, die voor 
een bepaalden auteur een werk wil drukken, daarmede een 
risico aanvaardt en daat~bij tevens zal streven naar een zoo 
goed en zoo goedkoop mogelijke uitvoering vun dat werk. Hij 
\'crbindt zich als regel tcgcnoveL' den auteur tot een zekere 
beta ling, altUléllls hU dl'uagt het risieo van den verkoop yall 

een dergelijk boek ell zal van zijn kant trachten, zijn. kosten 
zoo laag mogelijk te houden. Nu zal het geachte lid, dat zelf 
ervaring van drukkerijen en van de pers heeft, wel begrijpen, 
dat een uitgever in Holland, die moet drukken op 14000 km 
afstand in Indië, daarmede zijn uitgeverij niet vereenvoudigt. 

(De heer Van H e l sd i n gen: M.en is reeds overgegaan 
tot het stichten vall filia len in Indië.) 

Voor zoovel' deze ontwikkeling zich voordoet, zn l in de 
r ichting, welke het geachte lid wcnscht, uiteraard een ve l'· 
plaatsing van drukwerk naar Indië kunnen plaa1s vinden en 
het gaat hier niet alleen om filialen, doch cr zijn ook dmkkers 
in Indië. die tevens een uitgeverij begonnen zijn en die daar
door zoowel de uitgeverij als het drukken van boeken naar 
Nedcrlandsch-Indië kunnen trekken, 

(De heer Van Hel sd i n gen: De drukkosten zijn hier 
niet hooger dan in Holland. ) 

Wat het punt del' huisdl'ukkerijen, or betel' gezegd "an de 
huisbedl'ijyen in het algemeen betreft, doet het der Rcgeering 
genoegen, dat het geachte lid uit m\in rede in ecrs!en termijn 
de overtuiging heeft geput, dat er tusschen hnisbcdrijvcn en 
huisbedrijven nog wel \'crschil kan bestaan en dat uit een 
oogpunt van reglemcnteel'i ng de hllisbec1r~jvcn zeker niet 
zonder meel' daaronder behool'cn te. worden gebracht. Het 
geaehte lid heeft in verband hiermede een amendement in· 
gediend en ik mecn goed te doen met de bespreking van dit 
punt tot de behandeling van dit amendement uit te stellen , 

Wat de kleine drukkerijen betreft, geeft het geachte lid de 
Regeering een opgave, waarvan de uitwerking misschien wel 
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zeer omvangrijk zou zijn en zeer veel kosten met zich zou 
brengen. De Regeering heeft in den eersten terrr4in toege
zegd deze zaak nogmaals onder de oogen te zullen zien en ik 
meen, dat door onderzoekingen, welke steekproefsgewijs plaats 
vindeu, een vrij helder beeld van den toestand zal kunnen 
worden verkregen . Een onderzoek over geheel Nederlandsch
Indië voor bedrijven, die geen enkele vergunning, ook niet uit 
anderen hoofde, noodig hebben, is bijzonder kostbaar en om
vangrijk en zou waarschijnlijk een groote hoeveelheid onnoodig 
werk met zich brengen. 

De Regeering heeft al toegezegd, dat jaarlijks een verslag 
over de werking van de bedrijfsreglementeering zal worden 
ingediend. Het spreekt vanzelf, dat daarbij gestreefd zal 
worden naar een zoo aetneel mogelijk verslag, zoo kort mogelijk 
na het einde van ieder jaar. 

Ik kom nu teuslotte tot het betoog van, het geaehte lid 
Over de ordening . De Regeering is - dat is al meermalen 
in deze zaal en ook in de groote zaal verklaard - eenigszins 
huiverig het woord "ordening" te gebruiken. Aan "dit woord 
"Ol'dClling" worden zoovele verschillende beteekenissen gehedht 
en el· zijn zooveel politieke en sociale systemen achter ver
scholen, dat het gebruik van dat woord zonder uitvoerige 
toelichting voor de Regeering bepaald n.iet gewenscht is. Het 
geaehte lid heeft uit mijn rede in eersten termijn begrepen, 
dat de Rcgeering de ordening, zooals hij clie heeft n~J'klaat'Cl, 
voorstaat. Ik geloof echte1' niet, dat de Rcgccl'ing ZOQvcr is 
gegaan . 

(De frleer Van Hel sdi n gen : Zij stond er niet af
wijzend tegenover.) 

De Regeering heeft wel gezegd, dat het beeld, dat het 
geadbte lid van die ordening ophing VQOl' haar een zekere 
aantrekkelijkheid had, althans geen bezwaren opleverde en 
dat Zij, wanneer uit het bedl·ijfsleven krachten opkomen, die 
tot een zekere mate van samenwerking en coördinatie in dat 
bedrijfsleven leiden) zeker niet afwijzend daartcg-cnoycL' staat 
en van haar zijde ook wil bijdragen tot het stimuleeren van 
een dergelijke ontwikkeling. 

Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid verwijt mij, dat 
ik gesproken heb van fantasie, terwijl wat het geacnte lid 
aanvoerde op de werkelijkheid was gebaseerd. Missehien zijn 
de woorden, die ik gebruikt heb - ik kan ze mij niet precies 
op het oogenblik herinneren - wat st"rk geweest, doeh de 
Regecring is toch wel eenigermate huiverig geworden van een 
zin, die het geachte lid in eersten termijn heeft uitgesproken, 
waarin hij, nadat hij allerlei mogelijkheden als voor Indië 
nog te ver afliggend had op zijde gesteld, zeide, dat een be
drij fsorganisatie van ondernemers, die het productievermogen 
en de uitbreiding van oude en bevestiging van nieuwe bedrij
ven beheerscht, zijns inziens wel mogelijk zou zijn. 

Ik gehoof, dat wij ook zoo ver nog niet zijn. Ik geloof dat 
de belangentegenstellingen en de tegenstellingen ook in soeiale 
ontwikkeling en in bedrijfsvorm in deze landen nog zoo groot 
zijn, dat een dergelijke beheersching van deze zeer moeilijke 
materie door een bedrijfsorganisatie van ondernemers nog wel 
eenigen tijd op zich zal laten wachten. 

Intusscllen neemt dat natuurlijk niet weg, dat de Regeering 
doelbewust aanstreeft op inschakeling van het bedrijfselement 
in de uitvoering van regelingen als deze en andere. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou - en ik kom hier even 
tegelijkertijd op het betoog van het geaehte lid, den heer 
Tha.nrin - toch vooral in de aandacht van het College will en 
aanbevelen, dat deze bedrijfsreglementeering een zekere doel
stelling heeft, n.l. het tegengaan van ongewenschte bedrijven, 
of destructieve concurrentie. Dat daaruit allerlei andere zaken 
kunnen voortvloeien, spreekt wel vanzelf en is ook niet on.ge
wcnscht. Doch wanneer men regelingen wenscht met een 
verdergaande doelstelling, dan zal het toch goed zijn die ont
wikkeling nog cen tijdlang aan te zien en dan wellicht niet in 
deze ordonnantie, doch in een andere ordonnantie tot een 
consolidatie \·an hctgeen in de maatsehappij groeit te komen. 

Het geachte lid, de heer Thamrin, ,vil eigenlijk het sociale 
element, dat in deze regelingen is gebraeht, zoodanig op den 
voorgrond stellen, dat als het ware voor deze gereglementeerde 
bedrijven een aparte sociale wetgeving in het leven wOl·dt 
geroepen. Ook dat gaat mijns inziens - en ik kom er straks 
nog op terug - buiten de doelstelling vau de bedrijfsregle
menteering om. 

(De heer Th a m rin: Geen wetgeving, doeh toezicht 
wensch ik. ) 

Ik kom el' straks nog op terug. 
Ik moet tenslotte ten aanzien van het geachte lid, den heer 

Van Helsdingen, nog opmerKen, dat ik inderdaad vergeten heb 
in eersten termijn over de vestigillgseischen, waaromtrent hij 
gesproken had, het een en ander te zeggen. 

Mijnheer de Voorzitter! De vestigingseischen. die in Ne
derland zijn gesteld en die, als ik mij niet vergis, bedoeld zijn 
om zekere soorten van concurrentie, van wat men daar noemt 
beunhazerij, in de middenstandsbedrijven tegen te gaan, zÜn 
wel het uitvloeisel van een samenleving, die al zeer ver ont
wikkeld is en zeer ver is voortgeschreden op het gebied van 
vakonderwijs en soortgelijke onderwerpen. Wij moeten hi er 
te lande met het stellen van dergelijke vestigingseischen, ja 
zelfs met !het overwegen ,-an vool"schriftcn dienaanguullde, 
uitermate voorzichtig zijn. ,Vij hebben hier rekening te hou· 
den met een maatschappij, die in de eerste plaats uit zeel' 
veel trappen bestaat, maar bovendien hebben wij te rekenen 
met een bedrijfsleven, dat nog in zijn allereerste opkomst is. 
·Wanneer men nu in die periode van opkomst sommige toch 
altijd min of meer geschematiseerde eischen zou gaan stell en 
aan de ondernemers en de ondernemertjes, dan vrees ik, dat 
men daarmede meer kwaad dan goed zou doen . De cl'varing 
bij de ontwikkeling van de verschillende bedrijven is t.och 
deze, dat men niet zelden een bedrijf tot een bepaalden bl oei 
ziet komen, en zich zeer goed geleid ziet ontwikkelen, tel'wijl 
het onder leiding staat van iemand van wien men à priori 
niet zou verwachten, dat hij dat bedrijf zou kunnen onder
nemen. Zoo 'n leider beschikt dan meestal over persoonlijke 
eigenschappen en zakeninzichten, die den doorslag geven en 
die de technische eigenschappen, welke zoo'n persoon mist, vol. 
doende compenseeren, zoodat hij met behnlp van technisch e 
kraehten een dergelijk bedrijf tot bloei weet te brengen. 

Ik kom nu tot den heer De Villeneuve, die een aantal nadere 
vragen heeft gesteld ten aanzien van de werking van den 
algemeen en reglementeeringsraad en de commissie van des· 
kundigen. Ik moet hier in de eerste plaats uit de ervaring 
van de bedrjjfsreglementeering mededeel en, dat de adviezen van 
de commissi,;. van deskun.digen als regel - e'l ik kan wel 
zeggen, dat het aantal uitzonderingen daarbij zeer gering is 
- geheel worden gevolgd. Wann eer daarvan wel eens word t 
afgeweken, dan schuilt dat niet altijd in de belangenverte~en
woordiging, die of men wil of niet in een dergeLijke com
missie van deskundigen altijd eenigermate aa nwezig is, maal' 
in geval zich een gesch il inderdaad toespitst op de belangen. 
tegenstelling, dan is het niet altijd te vermijden, dat de ambte
lijke organen, die zich boven die belangentegenst.ellingcn bc· 
hooren te stellen, van een advies van de commissie van desku n
digen afwijken . Of dit zou moeten leiden tot een beroep op 
den a]gemeenen regl ementeeringsraad, meen ik te mogen he· 
twijfelen . Het werk van de commissies van deskundigen beo 
weegt zieh zuiver binnen den bcdl'~ifstak, waarvoor Z\i zijn 
ingesteld en op een zuiver technisch terrein, dat alleen gekeild 
kan worden door hen, die daar middenin zitten; daarentegen 
zal de algemeene reglementeeringsraad zich veeleer met de algc
meene beginselen en de vraagstukken van de algemeene toe· 
passing hebben bezig te houden. Ik denk, dat het noch \·00'· 

den algemeenen rcglementeeringsraad, noc!h voor de cOlnmissie 
van deskundigen gewenscht zou zijn, wanneer men eenig vcr· 
band zon leggen tusschen beide organisaties. De erva ring wijst 
uit, dat overeenstemming met de commissie van deskundigen, 
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zij het soms na eenig nader overleg, bijna regelmatig bereikt 
wordt. 

Het geachte lid heeft verder nog gcvraagd of bepaalde 
punten in dc toepassing van de bedrijfsreglementeering niet 
aan het oordeel van den algemeenen reglementeeringsraad 
zouden kunnen worden onderworpen en heeft daarbij 
genoemd het gevolgd systeem van bepaling van den omvang 
en het tijdstip, dat voor de bepaling van dien omvang maat
gevend zal zijn. 

Wanneer de reglementeering wordt voorbereid en daarover 
overleg met belanghebbenden plaats vindt, komen deze 
punten niet zelden reeds van te voren tel' sprake, in enkele 
andere gevallen wordt de omvang pas bepaald, nadat de 
commissie van deskundigen is ingesteld. Maar de algemeeue 
reglementeeringsraad, die de regeeringsverordeningen zelf 
om advies krijgt, zal natuurlijk over deze punten zijn licht 
eveneens laten schijnen en zal daar natuurlijk die gegevens 
over verkrijgen, die de Regeering op dat moment heeft en 
die' haar br<engen tot de formu leering van de regeeringsveror
deningen . Ik meen, dat deze punten als het ware vanzelf bij 
den algemeenen reglementecl'ingsl'aad in bespreking zullen 
komen, terwijl el' natnurlijk geen bezwaar bestaat om de nadere 
uitwerking nopens den omvang, die misschien later aan de 
hand van adviezen der commissie van deskundigen plaatsvindt, 
ook aan dien raad mede te deelen. 

Het geachte lid heeft een opmerking gemaakt over de 
I'cdactie van art. 1 lid d, waal' hij in plaats van de woorden 
llclnn wel " gesteld zou willen zien de woorden "en/of". De 
Regeel'\nc;!: heeft geen bezwaar deze wijzi~ing aan te brell
geil, die lIIisschien misverstand, wat later zon kunnen rijzen, 
uit den weg kan helpen j Zij brengt die wijziging dus bii 
deze aan. 

Voorts vroeg het geachte lid, wat de toegestane omvang in 
art. 4 lid 4 beteekende, en of die iets anders is dan de om
vang in art. 1 lid d . Beide zijn precies het zelfde, Mijnheer de 
Voorzitter. De coëfficiënt, die het geachte lid voor oogen staat, 
is Cl' een, die als element van redelijk belang in de bepaling 
"an den omvang van de jjsfabriekell is aangebracht en die 
cverigens geheel in overeenst emming met de commissie van 
deskundigen is aangegeven. 

Het geachte lid , en met hem de heel' Kan, hebben nog ge
sproken over het instellen van een beroep op voor te schrijven 
voorwaarden.. Het spijt mij, dat de Regeering ihier haar oor
spronkelijk standpunt moet handhaven, doch tel' verzachting 
daarvan moge wellicht worden aangevoerd, dat als regel die 
YOOl'WaalUCn zelf - zooa18 iK in eersten termijn al heb be
toogd - wanneer zij van materieele beteekenis zijn, opkomen 
uil de wenschen van het bedrijfsleven, dan wel tevoren dns
danige bespreking hebben gevonden, dat daartegen over de 
geheele linie geen bezwaar bestaat. Dergelijke voorwaarden 
worden zeer zelden, dat spreekt vanzeÎf, als voorwaarden voor 
één bepaald bedrijf gesteld; zij gelden als regel voor de geheele 
groep van bedrijven. 

Ecn beroepsproccdure op dit punt lijkt mij dan ook, afge
srheiden van mijn betoog in eersten termtin op dit punt, niet 
zoo voor de hand te liggen als bij een individueele besHssing 
ten aanzien van bv. weigering of intrekking van licenties. 

Ik Illag misschien de vraag nopens den werkingsduur der 
ol'donnantie tot het slot bewaren en zal thans de rede van 
den heer 'rhamrin beantwoorden. 

Deze heeft erkend, dat de Regeering bevoegd was de 
melkerijen te Bandoeng te reglementeeren . Ik ga daarop 
speciaa1 in, omdat zijn voorbee1d om aan te duiden hoe 
verschillend het standpunt del' R<!geering is ten opzichte 
ww de melkerijen en de drl::.l~kerijen, even in het juiste licht 
moet worden gesteld. Inderdaad zijn de drukkerijen over 
heel Nederlandsch-Jndië gereglementeerd, doch er is een 
aanmerkeliik verschil ttlsschen drukwerk en melk. Het 
eerste artikel kan niet bed erven, melk kan slechts binnen 
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betrekkelijk kleinen kring worden vervoerd en daarbuiten 
aan andere bedrijven geen concurrentie aandoen. 

In de tweede plaats is het volstrekt niet uitgesloten, dat 
met de nieuwe bepalingen, die vereenvoudigde toepassing van 
de reglementeering mogelijk maken, inderdaad op die plaatsen, 
waal' de reglementeering voor drukkerijen eigenlijk als 
plaatselijk belang geen zin heeft, wordt overgegaan tot 
eenvoudige toepassing, teneinde met zoo min mogelijk re ge· 
lingen te bereiken wat men bereiken wil. Dat de differentiatie 
naar plaatselijke omstandigheden in de toekomst zich zal 
kunnen voordoen, lijkt mij met de vele nuances, die het 
bedrijfsleven kent, zeker niet uitgesloten. 

De Regeering heeft kennis genomen van de eischen, die hel 
geachte lid, de heer Thamrin, heeft gesteld aan de verdere 
uitvoering van de melkerijenreglementeering. Ik kan te de· 
zen aanzien alleen herhalen, dat het streven der Regeering 
niet gericht is op uunuudige productiebeperking, maar dat d~ 
productiebeperking in een bepaald stadinm, toen nog geen 
doelmatige verwerking van de surplussen gevonden was, noo· 
dig was, om niet een te groot gedeelte van het bedrijf te doen 
ondergaan. ' 

Dat de distributie van melkvee over J ava dool' de regle
menteering in de Preangel' wordt tegengegaan, lijkt mij heel 
onwaarsehijnlijk, want er is veeleer aanleiding te verwach
ten, dat door de reglementeering in de Preangel' veel meer 
vee naar andere streken van Java wordt verkocht el) ver
zonden, dan dat de reglementeering het zou belemmeren. 

Ik kom dan tot de sociale kwesties en stel daarbij het vol
gende voorop. 

De Re~ecring heeft in de l'c~lpm('nt('e l'in~ een 8nntal 
bevoegdheden gekregen, maar het is in het i.lJgemeen in Jlet 
belangJ zooW'el van de uitvoering der ordonnantie als van de 
dool' mij in eersten termijn als hoogst wensehe1ijk bepleite 
samenwerking op dit gebied tusschen overheid en particnlieren, 
dat men niet, omdat men de bevoegdheid heeft, op een 'bepaald 
bedrijf de bevoegdlheden toepast en alle bevoegdheden gaat 
gebruiken, of het noodig is of niet. Wat de Regeering kan 
bereiken zonder het ,geven van uitdrnkkelijke voorsehriften, 
waal' dergelijke voorschriften naar plaatselijke toestanden of 
den toestand van het oogellblik niet noodig en gewenscht 
zijn, is winst. 'Vat met de voorschriften wordt bereikt, be
hoort te zijn aanvulling van die plekken in het bedrijfsleven, 
waal' de zwakke steeën liggen. 

Wanneer de Regeering dan ook zegt, dat de toestand in 
versehil1end~ bedrijven geen aanleiding geeft tot de toepassing 
van sociale voorzieningen, bangt dit ook zeel' bepaaldelijk 
samen met een op de feiten berustende beoordeeling van die 
toestanden en een vergelijking van die toestanden, niet met de 
toestanden in de maatschappij in Ihet algemeen, maar met de 
vergelijkbare toestanden buiten het gereglementeerde bedrijfs
l even. 

(De heel' Th a m l' in: 1\'[aar als de toestauden daarbuiten 
nog slechter zijn dan in de gereglementeerde bedrijven!) 

Ik herhaal, dat de bedrijfsreglementeering gericht is op 
het afwenden van destructieve concurrentie j als in de be
drijven de toestanden inderdaad niet dool' den beugel kun
nen, is er aanleiding voor de toepassing van de bepaling, 
maal' om de reglementeering tegelijkertijd te maken tot een 
sociale wetgeving voor de groep bedrijven, die om andere 
overwegingen onder de reglementeering worden gebracht, 
lijkt mij niet de juiste wijze van bevordering van de sociale 
wetgeving in deze landen en strekt zeer zeker niet tot het 
aanvaardbaar maken van de reglementeering voor de betrok
kenen. Ik spreek niet over groote bedrijven of kleine bedrijven, 
maal' over ane bedrijven. 

(De heer Th a m l' in: De richtlijnen zijn in de ordonnan
tie aangegeven.) 

Zij zijn aangenomen om de Regeering in de gelegenheid te 
stellen verkeerde toestanden en toestanden, die zich verkeerd 
ontwikkelen, te rectificeeren en daarvoor worden zij ook aan-
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gewend. Nu bestaat de werking niet alleen in het geven van 
voorschriften, maar het feit, dat de Regeering de bevoegd
heid heeft, werkt vaak reeds voldoende krachtig om te zor
gen, dat misstanden zich niet in het bedrijf ontwikkelen of 
zich herstellen. In de ontwikkeling zijn eenige voorbeelden 
daarvan te geven. 

(De heer '1' ham rin : Het gaat niet om het tegengaan 
van misstanden, maar om het krijgen van goede toestanden. ) 

Een goede toestand acht de Regeering aanwezig, wanneer 
een behoorlijke belooning gegeven wordt. 

Het spreekt wel vanzelf, dat ik niet kan ingaan op het 
betoog, dat het geachte lid, de heer Thamrin, heeft gehouden 
over een andere taakverdeeling tusschen de departementen van 
algemecn bestuur in Nederlandsch-Indië. De kwalificaties, die 
het geachte lid voor het werk van het Kantoor van Arbeid 
gegeven heeft, blijven geheel voor zijn rekening. 

(De heer Th a m rin: Uiteraard.) 
Het Kantoor van Arbeid is belast met het toezicht in het 

algemeen op de soeiale verhoudingen en het zon, naar het mij 
voorkomt, niet alleen onjuist zijn, maar ook bepaald voor het 
Departement van Economische Zaken niet aanvaardbaar, 
wanneer aan de hand van een bepaalde toevallige regle
mentéeringsbevoegdheid deze taakverdeeling, die zeer doel
bewust tot stand is gebraeht, zou worden ondergraven. 

Het spreekt vanzelf, dat het Departement van Economische 
Zakcn een zekere mate van toezicht op de toestanden in 
die bedrijven houdt, want de leiding van het departement 
behoort op de hoogte te zij n van die toestanden om, waar 
het noodig mocht blijken, de bevoegdheden, die bij de 
reglementeering gegeven zijn, toe te passen. Maar het alge
meen toezicht, de algemeene beoordeeling van loontoestanden 
en andere sociale verhoudingen, behoort tot de taak van het 
Kantoor van Arbeid en behoort daarbij ook te blijven. Het 
spreekt verder ook vanzelf, dat tusschen het Kantoor van 
Arbeid en het Département van Economische Zaken op dit 
terrein een 'Voortdurend contact bestaat. 

(De heer Th a m l' in: Ik maakte mijn opmerking alleen 
in dien zin, dat de directeur van Economische Zaken gebrnik 
iou kunnen maken van de bevoegdheid, hem bij deze ordon
nanti e gegeven .) 

Ik kan sleehts herhalen, dat het gebruik maken van die 
bevoegdheid alleen past, als het noodzakelijk blijkt en dat, 
zoolang het niet noodzakelijk blijkt, de Regeering geen be
voegdheid moet hanteeren, die haar als mogelijkheid is gege
ven, maar die niet behoeft te worden gebruikt en die bij 
toepassing zonder noodzaak uitsluitend ongewenschten last en 
moeite zou veroorzaken. 

Wat de loonen voor 1937 betreft, het spijt mij, dat ik 
daarover nog niet beschik. Wij gaan dat als regel eens in 
het jaar na en wel als het jaar afgesloten wordt. Ik hoop 
in den aanvang van 1938 daaromtrent eenig materiaal bij 
elkaar te hebben. . 

(De heer Th a m rin: Dat is dus net te laat.) 
Tenslotte hecft het geachte lid nog iets gezegd over de 

criteria, waarnaar men het loon moest beoordeelen. Ik moet 
in antwoord daarop opmerken, dat ik de voorkeur blijf geVen 
aan een vergelijking met cen algemeenen loonstandaard en 
met loonverhoudingen in aanverwante bedrijven, want wanneer 
men de proauctiekosten tot uitgangspunt zou nemen, zou men 
op een zeer vreemd spoor komen. Het zal het geachte lid wel 
bekend zijn, dat er bedrijven zijn, waar het loon bestand 10,% 
van de productiekosten uitmaakt en bedrijven, waar het 95% 
van de productiekosten vormt. Het hangt geheel af van den 
aard van ieder bed rijf, van de kapitaalintensiteit, de rol van 
de grondstoffen e.d. Een percentage van de productiekosten 
is volstrekt onbruikbaar als basis voor een loonheschouwing. 

Het geachte lid, den heer Kan zal ik beantwoorden bij het
geen ik over de termijrisverlenging zelf zal zeggen. 
. Ik kom nn tot den heer Verboom. Deze is er nog steeds 
niet van overtuigd, dat mijn uiteenzetting in eersten termijn 

nopens de contingenteering van den saronginvoer en de 
reglementeering van de weverijen den juisten gang van .zaken 
weergeeft. Ik moet dan beginnen met te zeggen - ik spreek 
uit mijn geheugen, maar ik meen, dat mijn geheugen mij in 
deze n iet bedriegt -, dat van den aanvang af de contingen
teering van bontgeweven sarongs in één adem is genoemd met 
de contingenteering van bier, wijl zij was een eontingenteering, 
die gericht was op de bescherlnÎng ,"an de binnenlanrlsche 
weverijen. Ik zal het gaarne nog eens naslaan, maar ihet 
staat mij zoo duidelijk voor den geest, dat ik aan de jnistheid 
daarvan niet twijfel. In ieder geval is het karakter daarvan, 
de bescherming val1 de bedrijven, voor en na tot uiting 
gekomen. 

Nu geloof ik, dat het misverstand, dat tusschen het geachte 
lid en de Regeering bestaat, in hoofdzaak hiertoe is terug te 
voeren. De contingenteering is, zooals ik zei, zeer welbewust 
gehanteerd als maatregel tot bcscherming van de zich zeer 
snel uitbreidende binnenlandsche bontweverij en. Daar is tus
schenin gekomen, als een onregelma tigheid, InÎssehien kan men 
achteraf zeggen als een fout, de zeer groote mate van licentie
verstrekking in het begin van dit jaar. 'lIet lijkt mij hier, 
bij de behandeling van dit onderwerp, niet de juiste plaats, om 
als er van een schuldvraag sprake is, die schuldvraag te stellen. 

Een feit is, dat in den aanvang van dit jaar van verschil
lende zeer deskUlldige zijden de consumptiemogelijkheden in 
Nederlandsch-Indië aanmerkelijk zijn overschat en dat ook 
andere factoren ertoe hebben bijgedragen, dat er een zekere 
aanqrang was om den invoer van verschillende gecontingen
teerde goederen - want het geldt niet alleen voor bont
geweven sarongs - snel en vrij sterk uit te zetten. Dat dit 
geleid heeft tot een overvoering van de markt, weet ieder
een. Ecn dergelijke overvoering v,an de markt vindt men 
overigens ook in tal van landen en ten aanzien van tal van 
artikelcn. waarbij yall geen contingenteering sprake is. 

(De heer Ka 11: Gebeurde dat op aandrang vau Economi
sche Zaken 1) 

Nogmaals, Mijnheer de Voorzitter, het lijkt mij niet de 
jniste plaats noch het juiste onderwerp, om deze zaak hier 
uitvoerig te bespreken; misschien zal daarvoor later nog wel 
een gelegenheid worden gevonden. Ik kan wel zeggen, dat 
Economische Zaken in dit opzicht zeker geen aandrang heeft 
nitgeoefend en dat het ook zeker niet is ingegaan tegen de 
eenigermate -algemeene opinie van de daarbij betrokken des
kundigen en belanghebbenden. Die overvoering van de markt 
is dus tot op zekere hoogte te betreuren, hoewel de Regeering 
overtuigd is, dat Zij met de sedert dien genomen maatregelen 
de gevolgen daarvan tot de engst mogelijke grens ~al kunnen 
terugbrengen, maar die overvoering van de markt heeft met 
het algemeen beleid, dat in cleze Mak voor oogen staat, 
Inets te maken. Zij js een incident geweest, een gevolg van 
de verwachtingen, die in verband met de plotselinge hausse 
tussehen November 1936 en Maart 1937 war<ln gewekt. 

Het geachte lid ziet de zaak nog altijd als een keuze tus
schen twee dingen, n.l. contingenteering of invoerbeperkin g 
aan den eenen kant, reglementeel'ing aan den anderen kant. 
Ik heb getracht in eersten termijn duidelijk te ma.ken , dat 
deze twee zaken samenloopen, dat de contingenteering een 
zeker arbeidsveld aantrekkelijk maakt, dat zich daarop in 
verband ook met het geringe aantal mogelijkheden tot nieuwe 
productie, dat in den crisistijd en ook nu nog bestaat, hebben 
geworpen tal van ondernemers en ondernemertjes en dat 
daardoor op dat enge veld een destructieve concurrentie 
dreigde te ontstaan en bovendien een strijd van den eenen 
vorm van bedrijf tegen den anderen vorm van bedrijf, waar
bij de reglementeering heeft ingegrepeu. Nu zegt het geachte 
lid, is het wel juist oin de reglementeering voor de half 
kunstzijden geweven sarongs uit te breiden over de veel 
moeil ijker te produceeren enkeldraads katoenen sárongs, die 
niet ih zeer kleine bedrijfjes knnnen worden gemaakt? Waar 
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voor dit product contiJlgenteering is ingesteld, kan men nu 
niet verder de zaak aan de belanghebbenden overlaten j 

Ik heb er in eersteu termijn al op gewezen, dat de fabri
catie van de enkeldraads sarongs een betrekkelijk zeer groo
te kapitaalinve..statie met zich brengt en deze investatic 
de oorzaak ervan is, dat men van belanghebbende zijde zelf, 
alvorens men ertoe overgaat, informeert of men rekenen kan 
op een zekere mate van reglementeering om den toevoer te 
stuiten, wanneer er te veel mochten komen. Dus op dit ter
rein geldt preeies hetzelfde als voor de half kunstzijden sa
rongs geldt. Al is bij .het eerste de aanlokkelijkheid van de 
winstmarge niet zoo groot, men ziet in de productie toch wel 
voordeel, maar men wenscht te voorkomen, dat men op een 
gegeven moment voor een groote overproductie komt te 
staan . 

Wat de vraag van het geachte lid betreft omtrent de tus
sors kun ik mededeelen, da.t op het oogenblik die goederen 
gecontingenteerd zijn, waarbij valt te constateeren, dat het veld 
der consu mptie zeer groot en dat der productie zeer klein is, 
zood at voor reglementeering op dit terrein op het oogenblik 
zeker gcen aanleiding bestaat. 

Tenslotte kom ik dan tot de vraag: Hoe lan g moet deze 
ordonnantie werken j 

Ik zou daarbij willen uitgaan van het betoog van het ge
achte lid, den heer De Villeneuve, die een aantal van de door 
mij in eersten termijn aangevoerde argumenten heeft bestre
den. Het geachte lid stelt dan in de eerste plaats de vraag 
aldus: Moet deze ordonnantie zijn een permanente ordonnan
tie, moet deze reglementeering zijn een permanente maatre
gel, of moet zij zÜn een Illflatregel, waarvan althans op het 
oogenblik de tijdelijkheid wordt vooropgesteld. Ik geloof, dat 
deze keuze al niet juist is. Geen enkele ordonnantie is een 
permanente ordonnantie. Men kan tal van ordonnanties aan
wijzen, die zond er einddatum zijn aangenomen en binnen 
betrekkelijk zeer korten tijd door andere zijn vervangen, 
grondig gewijzigd, of ingetrokken. Wanneer de Regeering 
geen bepanlden einddatum wil stellen, dan bedoelt Zij daar
mede niet te verklaren, dat deze l'eglementeel'ing hier nu is 
en altijd. zal blijven, doch dat een vaste einddatum de wer
king vfln dflze I'eglementeel' illg, de uitvoering van deze I'egle. 
menteering, moeilijk maakt, omdat z1i voo r ieder belangheb
bende en voor iedere bedrijfsgroep, die hierbij is betrokken, 
als het ware in het uitzicht stelt : op dien datum kan - en 
velen denken dan: zal - deze maatregel een einde nemen. 

(De heer Th a m rin: Dus dat zal onrust geven in de be
drijfswereld.) 

Dat geeft ook on rust in de bedrijfswereld. Dat merkt mell 
aon het vele, dat over deze kwestie in den laatsten tijd is 
geschreyen, doch het geeft vooral onrust in de uitvoering 
van de l'egeling, omdat men steeds daarbij voor oogen heeft: 
deze lllnatregel kan ik wel treffen, maar ik moet daarbij be
denken, dat over - zooals de voorstellers het willen, is het 
drie jaar, maar het kan ook zijn zes maanden - daaraan een 
ei nde zal komen. 

Mijnheer de Voo,·zitter! Het geachte lid heeft verder gezegd, 
dat de overeenkomsten, die tusschen de bedrijfsgroepen worden 
gesloten en die tot een deel van dat soort ordening kunnen 
leiden, waal' het geachte lid, de heer Van Helsdingen, het 
OVCI' had, zeker niet door de termijnstelHng zullen worden 
belemmerd, doch dat in casu bij de ijsfabrieken de bedrijfs
reglementeering zelf de overeenkomsten heeft omgezet en in 
onzekerheid heeft gebracht. Ik geloof, dat het laatste al vast 
niet geheel juist is. De uitvoering van de bedrijfsreglemen
teering is zooveel mogelijk aan de bestaande overeenkomsten 
aangepast en, hoewel formeel de overeenkomsten door nieuwe 
zijn vervnngen, is toch in vele geval1 en de oude overeenkomst 
voortgezet. Doch wat is wel juist! In d ie gevallen, waar geen 
overeenkomst bestond, waar men met steun van de bedrijfs· 
reglel11enteering tot 7..ekere regeling kon komen en dus de steun 
van de bedrijfsreglementeering essentieel onderdeel van de 

overeenstemmin g was, daar heeft het tijdelijk karakter daar
aan een onzekerheid gegeven, een onzekerheid, die uitdrnkkin~ 
moest vinden in een clausule, dat deze overeenkomst vervallen 
zou tegelijk met de ordonnantie. 

Doch, Mijnheer de Voorzitter, dit gaat nog veel verder! Ie
dere maatregel, die men op ccnigszins langen termijn moet 
nemen - ik kom nu op het voorbeeld van de handelspolitieke 
invloeden - kan men niet voor een langeren termijn nemen 
dan den einddatum, dien men in de ordonnantie wil brengen, 
omdat men toch in ieder geval niet de zekerheid heeft, dat de 
ordonnantie zal blijven gelden en bovendien dan voorschriften 
zou stellen, die buiten de bevoegdheid van de uitvoerende 
macht gaan, omdat de uitvoerende macht zich heeft te houden 
aan de bewoordingen van de ordonnantie. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom nu tot clat voorbeeld van 
handelspolitieken aard. Wanneer hier een reglementeering 
noodig zou zijn uit overwegingen van handelspolitieke ver
houdingen, tot het buitenland. met betl"ekking tot bepaalde 
textielindustrieën, - ik noem dit maar als voorbeeld - dan 
zal lllen daal"bij VOor oogen moeten houden, dat de textiel
industrie over het algemeen 'TU veel tijd nooelig heeft om 
opgebouwd te worden en dat elus, wanneer men begint met 
die kwestie aan een zekere reglementeering te onderwerpen, 
men daarbij niet dil"eet als uitgangspunt moet nemen de 
eerste fase van die textielindustrie, den eersten opzet van nog 
betrekkelijk kleine bedrijven, doch (lat lllen direct daarbij 
voor oogen moet hebben het eindpunt, waartoe die bedrijven 
bij gewone gezonde economische ontwikkeling kunnen 
geraken en dat eindpunt wordt mi schien pas over 5, 6, 7 
of 8 jaar bereikt. Het is wel clnidel\jk , dat met een reglemen
teel'ing yan den tijdsdulI l· '·fln eh'ie jnren del'gelijke rege
lingen zeer moeilijk zijn op te zetten . 

Tenslotte moeten de kleine bedrijven, zegt het geachte lid, 
de heer De Villeneuve, niet tot in het oneindige geprotégeerd 
worden. Mijnheer de Voorzitter! Ik wil nogmaals daartegen
over aanvoeren, dat een wet of een ordollnanti e zonder tijds
bepaling geenszins is een permanente regeling. Ik wil in dit 
verband nog even verwijzen naar de suikerl'egeling. In wezen 
is clie ook een bedl'ijfsreglementeering, waarbij men zeer 
tpr('~ht heeft in gezien, dat een tijdlimiet aan de consolidatie 
'·an de regeling een groot derl van haal' ordenende kracht 
zou ontnemen. 

Tegenover hetgeen de hccr Verboom heeft opgemerkt, wil 
ik ook stellen, dat de ordon nantie op den Vl"eemdelingenarbeid 
betreft in haar uitvoering van jaar tot jaar en van individu 
tot indi,idu bepaalde gevall en. Daarbij hebben bepaalde uit
voeringsmaatregelen geen werking over een aantal jaren. Bij 
de bedrijfsreglementeering, waarbij men te maken heeft met 
zich ontwikkelende en bestnnnde bedl'ijven, ka n men niet 
beslissen voor het oogenblik, maal' beslist men meteen voor 
eenigen niet van te VOT'en geheel te bepalen tijd. Het komt 
bij al deze overwegingen de Regeering" voor, dat een tijdlimiet 
te stellen aan deze ordonnantie bepaald te ontraden valt. 

Ik zou wat de argumenten, die onder anderen door den 
heer Kan zijn aangevoerd in het voordeel van een opzettelijke 
herbehandeling na een zeker aantal jarenJ nog even bet 
volgende willen aanvoeren. De beschouwing van de bedrijfs
rcglementeering kan ieder jaar plaats vinden. Dat heb ik 
in eersten termijn ook al gezegd. Ik heb eveJ"1wel vergeten 
daarbij te zeggen, dat de instelling van den algemeenen 
reglementeerings,·.ad de waarborg versehaft, dat de toepas
sing van de regelin gen zelf voortdmend onderwerp van be
spreking uitmaakt in een groep van naar wij hopen bij 
uitstek deskundigen uit het bedrijfsleven. Deze menschen 
zullen zeker niet nalaten, wanneer zij meenen, dat de rege
lin g gewijzigd of beëindigd moet worden, de l!andacht van 
de Regeerin g en waarsehijn.l\ik ook va n den Volksraad daar
op te vestigen. De regelmatige behandeling van den princi
pieelen kant van deze zaak in den algemeenen reglemen
teeringsraad acht de Regeel'ing een waarborg te meer, dat 
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zeker niet iets in stand gebouden zal worden, wat door de 
veranderingen in de maatschappij of in den internationalen 
toestand, behoort t e verdwijnen. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in twecden 
t ermijn ook van de zijde der Regeering geëindigd. Thans 
wordt overgegaan tot de artikelsgewijze behandeling, waar
bij dan de amendementen bij artikel I aan de orde komen. 

Aam de orde is de b e hand e lin g van het 
amendement-Van Helsditlgen op d e nieuwe 
art t. 1 en 2 (s t. 11; zi e HG blz. 147). -

Dit amendement heeft betrekking zoowel op het nieuwe 
artikel 1 als op het nieuwe artikel 2; beide ouderdeelen 
kunnen tegelijk besproken worden. 

'Venscht de cel'lste onderteekenaar van dit amendement het 
woord! 

De heer Van H.elsdingen: Gaarne, Mijnheer cle Voorzitter! 
Het doet mij genoegen, clat U beide deelen van dit amendement 
tegelijkertijd aan de orde hebt gesteld, omdat zij inderdaad 
zeer nauw met elkander samenhangen. Aanvankelijk luidde 
mijn tot de Regeering gericbt betoog in het algemeen: breng 
aUe bedrijven onder de bedrijfsreglementeering. De Re<>eering 
heeft dit standpunt als te stroef en Ie slraf gekenmerkt, omoat 
Zij onderscheid wenschte tusschen de verschillende huis
bedrijven. Mct haar wil ik dat ook doen. Ik meen, dat el' 
huisbedrijven zijn, die in het geheel van het bedrij f een min 
of meer wezenlijk onderdeel vormen, terwijl andere bedrijven 
dat niet doen. Ik meen, dat een zeel' treffende illustratie 
daarvan is een dagbladexploitatie, waarvan het drukkers· 
bedrijf kan worden beschouwd als een zeel' wezenlijk onderdeel, 
terwijl bet drukkersbedrijf \'an ecn bank toch al zeer weinig als 
een huisbedrijf kan worden beschouwd. 

Voor het eerste, dat een wezenlijk onderdeel vormt m.oet 
inderdaad uitsluiting van de. toepassing van de l'eglementeermg 
mogelijk zijn. 

Daarom heb ik een soepele oplossing aangegeven, nl. dat 
ue automatische uitsluiting die op het oogenblik geschiedt 
door den tekst van art. la , waa ronder valt te verstaan. 

"een ten aanzien van het publiek uitgeoefend bedrijf, 
geen landsbedrijf zijnde en behoorende tot een overeen
komstig l artikel 2 aangewezen bedrijfstak;" 

komt te vervallen, maar dat daarnaast de mogelijkheid wordt 
geopend voor de Uegeel'ing om eventueele bedrijven uit te 
sluiten. Deze co nstructie is geheel in overeenstemming met 
het standpunt der Regeering in zake de kleinere bedrijven. 
Ook daarvoor geldt, dat, dool' de definitie van art. la, de 
kleinere bedrijven vallen onder de bedrijfsreglementeering in 
algemeenen zin . .Als regel vallen zij daaronder, tenzij anders 
is bepaald en dat "anders" vindt men in art. 2 lid 2, waar
door de Regeering eenigen armslag krijgt en naar omstan
digheden kan handelen . Dat deze armslag wenschelijk is, 
blijkt wel nit het voorbeeld van de Regeering zelf ten aan
zien van de weverij en. Zij heeft gezegd, dat aanvankelijk de 
kleinere weverijen met 15 hand getollwen werden vrijgelaten 
met het oog op den grooten rompslomp en drukte, maar dat de 
ervaring heeft geleerd dat deze kleine bedrijven veel te wijd 
uitzetten en het daardoor gewenscht is dat nu te reduceeren 
tot die met 5 getouwen. Een zelfde ervaring zou ook mogelijk 
kunnen zijn bij andere bedrijven, ook de drukkerijen, en 
daarom ga ik met de Regeel'ing accoord VOOl'zoovel' Zij een 
gl'ooter. mate van bewegingsvrijh eid wenscht om naar om
standi gheden te kunnen handelen. Dat wordt bereikt door 
het complex .yan amendementen, dool' schrapping in art. la 
van de woorden "ten aanzien vall het publiek uitgeoefend 
bedrij~", waardoor alle be~rijven vallen onder de reglementee
l'if)g, maar tegelijkertijd door het twecde amendement, beoogen
de de aanvulling op art. 2 sub 2, waardoor de mogelijkheid 

(Dir. van Econ. Zaken, Voorzitter, De Villeneuve.) 
wordt geschapen om uitzonderingen te maken. Die aanvnl
ling geeft aan de Regeering tweeërlei mogelijkheid, in de 
eerste plaats dat de r egeeringsverordening reeds dadelijk be
paalt dat en in hoeverre de toepassing der bepaling voor 
bepaalde bedrijven, niet ten behoeve van het publiek uitge
oefend, zal gelden. Dit is een regel van algemecn karakter, 
die misschien in bepaalde omstandigheden zelfs te ver gaat, 
maar er is nog een tweede mogelijkheid, nl. dat in bepaalde 
gevallen de Gouverneur-Generaal vrijstelling van de werking 
dezer reglementeering kan geven nadat de algemeene 
reglementeeringsraad zal zijn gehoord. 

In dit geval komt het uitzonderlijk karakter del' uitsluiting 
meer tot haar recht. Ik zou dan ook de laatste mogelijkheid 
de meest gewenschte achten. Bii aanneming van het amen
dement zou ik deze laatste mogelij kheid zeer sterk onder de 
aandacht der Regeering will en brengen. 

Tenslotte zegt ten aanzien van de vaststelling der regee
ringsverördening art. 2 lid 3, dat de belanghebbenden zullen 
worden gehoord en het advies van den algemeenen reglemen
teeringsraad zal worden ingewo nnen. Toch zal zeker ook de 
commissie van deskundigen moeten worden gehoorcI, ook in 
het tweede geval. Ik mag veronderstellen dat de reglemen
teeringsraad uiteraard ook de commissie van cleskundigen 
over de uitslniting van de reglementeering zal hooren. Ik 
hoop, dat het College dit amendement zal aannemen. 

De heel' Van Mook, directeur van Economische Zaken : 
Mijnheer de Voorzitter! Ik kan heel kort zijn. De heel' Va.n 
Helsdingen is door den vorm van zijn amendement der Re
geering wel zeer tegemoetgekomen en de Regeering zal dan 
ook in dit opzicht gaarne de uitspraak van het Co llege af
wachten. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden OVI'I'

gegaan. 

Het amendement-Van Helsdingen c.s. op de nieuwe ar tt. 
1 en 2 (st. 11), wordt zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voorzitter: Aan de o r de i s ci c b e hand e lin g 
van het a m e n d e men t - D e V i 11 ene u v e c. s. 0 p 
art. I sub X (s t. 10 ; zie H G 'blz. 142). 

Ik verzoek den onderteekenaars, aan het amendement toe 
te voegen een alinea van den volgende inhoud : 

"Aanneming van bet amendement brengt mede, dat 
in den considerans vervallen de woorden "en de beper
king van haar werkingsduur willende opheffen ". 

De heel' De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! Inderdaad 
is mij ontgaan, dat mijn amendement nog een aanvulling be
hoeft en ik voeg bij deze dan ook gaarne de door U aanbevolen 
zinsnede aan mijn amendement toe. 

Verder zou ik gaarne nog een kort woord over het amende
ment willen zeggen. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft er zoo juist op 
gewezen, dat eigenlijk geen enkel product van wetgeving voor 
de eeuwigheid gemaakt is. Dat heb ik ook niet willen be
toogen, maar er is toch wel een verschil, of men op een gege
ven moment een regeling treft, die bedoeld is voor een vrij 
onafzienbare reeks van jaren te gelden dan wel, dat men met 
een product van wetgeving te maken heeft, dat op een gegeven 
moment uit den nood der tijden is voortgekomen en waaraan 
het tijdelijke karakter als het wure inhaerent is. 

Een product van wetgeving in laatstbedoelden zin hebben 
wij in het onderhavige .geval en ik geloof, dat wij goed doen, 
dit volledig voor oogen te houden en er aanstonds rekening 
mede te houden. 

Anderzijds kan ik echter tot op zekere hoogte wel voelen 
voor enkele argumenten, door den geachten Regeeringsgemach-
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tigde naar voren gebracht, en ik meen, dat daaraan het best 
kan worden tegemoetgekomen door instede van ,,1941" in het 
amendement te lezen ,,1943"; de termijn wordt op deze wijze 
dus niet drie, maar vijf jaar. 

De Voorzitter: Het amendement is dus gewijzigd als zoo 
juist door den eersten onderteekenaar is aangegeven en aan
gevuld met de zooeven door mij voorgestelde zinsnede, 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! De heer De 
Villeneuve neemt als axioma aan, dat een maatregel als de 
voorgestelde, een noodmaatregel is, en dat is nu juist het 
voornaamste punt in deze kwestie, dat voor mij geenszins 
vaststaat. 

Als de heer De Villeneuve mij toevoegt, dat ik niet kan 
uitmaken of het een permanente maatregel is, zeg ik fiat, maar 
dan stel 'ik er toch tegenover, dat de heer De Villeneuve in 
het licht der huidige omstandigheden en de ontwikkeling van 
de zaken van vandaag evenmin kan zeggen: het is een uitge
maakte zaak, dat het een noodwet is, een wet voor een bijzon
deren toestand. 

Er is in deze materie reeds vaker op gewezen, dat wat wij 
als een ongewol1cn, 'abnormalell! toestand beschouwen, in wezen 
de gewone, normale toestand geworden is en waar dit zoo is, 
acht ik zelfs een termijl1 van vijf jaar niet aannemelijk. Ten 
eerstc begrijp ik niet, wat de voorstellers er zjch van voor
stellen, dat de wet voor een tijd van vijf jaren geldt. Wat cr 
in dien termijn al niet gebeuren kan is zoo onafzienbaar, dat 
voor mij geen enkele garantie gelegen is in de beperking van 
deu werkingsduur tot 5 jaar. 1\1:et andere woorden, wanneer 
men den werkingsduur beperkt tot 5 jaar, kan men de regeling 
evengoed laten gelden voor .onbepaalden tijd, omdat men een 
onbeperkte gelding toch ook met een korreltje zout moet nemen. 
Het staat voor mij als een paal boven water, dat in vijf of 
zelfs in drie jaar een gansch andere situatie kan ontstaan. en 
dan is er voor de Regeering alle gelegenheid te vinden om de 
regeling te wijzigen, en zoo niet, dan lS er voor den Volksraad 
gelegenheid te over te vinden om de Regcering een wjjziging 
te suggel'eeren. Ik ben er bovendien van overtuigd, dat de 
Regeering zoo'n suggestie zon opvolgen en dit alles is voor m~j 
reden om ook tegen het amendement van vijf jaar' te stemmen. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij 
aanslui ten bij den vorigen spreker en wil el' voorts op wijzen, 
dat de geachte Regeeringsgemachtigde zooeven heeft toegezegd, 
dat de Regeering jaarlijks een uiteenzetting zal geven van de 
werking der reglementeering, waarbÁj dan zoowel aan dit 
College als aan den Volksraad in pleno volle gelegenheid 
geboden wordt om eventueel wenschen voor te brengen. 

Ik acht het voorgestelde amendement daarom overbodig. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Het stand
punt van de voorstellers van het amendement is mij niet zoo 
onbegrijpelijk, omdat zij uitgaan van het uitgangspunt, dat 
deze wetgeving eigenlijk een zekere crisiswetgev ing is en daar
om een beperkten werkingsduur zou moeten hebben. 

Daartegenover zijn de nadeelen, die dool' den geachten 
Regeeringsgemachtigde zijn opgesomd, zoo sprekend, dat het 
mij wil voorkomen, dat een tijdslimiteering meer nadeelen dan 
voordeel en voor de bedriïven zal opleveren. 

Uit dien hoofde stem ik tegen het amendement. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Met den heer 
ICcrstens ben ik van meening, dat deze ordonnantie niet 
moet worden beschouwd als een noodmaatregel, maal' een 
gevolg is van de ontwikkeling van de internationale econo
mische verhoudingen en alles wat daalmede verband houdt. 
Ik meen ook, dat deze ordonnantie geen product van criswetge-

Handelingen. Zittingsjaar ]937-1938. 

(Van Helsdingen, De Hoog, Verboom.) 
ving is; alleen is de crisis wel van invloed geweest op de 
ideeën en den groei daarvan en <heeft zij aldns mede tot het 
on.twerpen van deze ordonnantie geleid. 

Dit lleemt niet weg, dat ik toch wel voor vaststell ing van 
een werkingsduur van vijf jaar gevoel. Het voordeel ligt 
uiteraard in de noodzakelijkheid, gedurende die vijf jaar op
zettelijk alles waar te nemen wat er op dit terrein gebeurt. 
Men zou dit natuurlijk ook wel doen, zonder dat een 
termijn van vijf jaar werd gesteld, maar de Regeering weet 
bij het aanbrengen van bedoelde beperking, dat deze zaak 
over vijf jaar in het wetgevend college opnieuw aan de orde 
moet worden gesteld en juist omdat er zoo ontzettend veel 
gebeuren kan in de jaren, die vóór ons liggen, lijkt het mij 
wel goed, een termijn van vijf jaar te stellen, een termijn 
lan g genoeg om rekening te kunnen houden met de be
zwaren, die op handelspolitiek terrein liggen en die door 
de Regeering zijn aangeroerd. Ik zie er inderda"d wel een 
voordeel in, ,ne7.e zaak over vijf jaar nog eens opzettelijk 
onder de oogen te zien, gewapend met de ondervinding, 
omtrent de bezwaren en voordeelen, die wij in dien ter
mijn zullen krijgen. Ik zal daarom mijn stem aan dit amen
dement geven. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! In 
tegenstelling met den heer Roep sluit ik mij gaarne aan bij 
de sprekers, die tegen dit amendement hebben gepleit. Van 
mijn gewijzigd inzicht ten deze heb ik in mijn rede in twee
den termijn reeds kennis gegeven. Mijn verzet tegen de be
perking van den duur der ordonnantie was op geheel andere 
motie\'en gebaseerd. Nu de Regeering met kracht van argu
menten het weg laten vallen van de beperking van dcn wer
kingsduur heeft bepleit, sluit ik mij daarbij gaarne aan en 
zal ik tegen dit amendement stemmen. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! De argnmenten, 
die de geachte Regeel'ingsgemachtigde zoaeven naar voren 
gebracht heeft, waren meer gericht op de oorspronkelijke 
beperking van den werkingsduur der ordonnantie tot drie 
jaar. \~ij wenschen de Regeering allen armslag te geven, 
dien Zij naodig heeft, maar vinden een termijn van vijf jaar 
toch wel voldoende. 

Aan den anderen kant vinden wij 11et een zeel' groot voor
deel, dat over vijf jaar de zaak weer aan de orde wordt 
gesteld en dat alsdan eventueel veranderingen daarin kuunen 
worden aangebracht. Natnnrlijk heeft de Regeering het recht 
van initiatief, tusschentijds wijzigingen voor te stellen, wan
neer Zij reeds vóór dien tijd meent, dat de ordonnantie ge
wijzigd moet worden, maar gebeurt dit niet, dan komt deze 
zaak toch over vijf jaar weer aan de orde, hetgeen wel van 
belang is. Ik zal daarom vóór het amendement stemmen. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Het heeft naar 
mijn meening weinig 'zin, 'Ons in discussies te begeven over 
de vraag of ,het hier al dan niet een noodmaatregel of 
crisismaatregel geldt Het zou wel eens waal' kunnen zij n dat, 
zooa18 de heer Kerstens opmerkte, een maatregel, dien wij 
nu aanvaarden als noodma:atregel, op een gegeven moment 
van duurzamen aard zal blijken te zijn, maal' ik geloof 
niet, dat het hierom in de eerste plaats gaat. Het betreft 
hier de toepassing van een complex van maatregelen, die 
voor een deel volkomen nieuw zijn - namel\ik voor zoover 
zijn betreffen het vestigen van nieuwe bedrijven- en voor 
een deel nog maar betrekkelijk kort in toepassing zijn ge
bracht. Daar het m.aatregelen van zeer verre strekking zijn. lijkt 
er mij alle ,aanleiding te zijn, reeds nu vast te leggen, dat 
ze op een hepaald oogenblik w,eer in heschouwing moeten 
worden genomen. Vandaar dat ik aan het amendement wel 
degelijk waarde toeken en het als zoodanig gaarne onder
steun. 
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15de VEIWADERING - DINSDAG 28 DECEl'IIDER 1937. 

Wij zigin g en aanvulling Bedrijfsreglementeeringsordonnautie (Oud. 81). 

(Directeur van Economische Zaken.) 
De heel' Van Mook, dh-ecteur van Economische Zaken: 

Mijnheer de Voorzitter! Na al hetgeen ik in eersten en twee
den term\in over het onderhavige onderwerp heb gezegd, zou 
ik mij in dit stadium willen beperken tot de argumenten, welke 
dool' de geachte leden zijn voorgebracht. Ik zou daarbij in de 
eerste plaats als uitgangspnnt willen kiezen wat de heer 
Kerstens heeft gezegd. Zonder dat de Regeering zich op het 
standpunt stelt, nu reeds te 'kunnen uitmaken of de zeer be
langrijke wijzigingen, die iu de maatschappelijke en economi
sche verhoudingen hebben plaats gevonden, een min of meer 
blijvend karakter zullen dragen, heeft Zij bij de indiening van 
deze wijzigingsol'donnantie, evenals - cn daar moet ik met 
klem den nadruk op leggen - bij de indiening van de oor
sp ronkelijke ordonnantie, toch wel voor oogen gehad, dat een 
regeling als deze in de gegeven omstandigheden en voorzoover 
men zich eenigermate een denkbeeld kon vormen van de naas
te toekomst, niet is te beschouwen 'als een crisisregeling, maar 
als een regeling, die wij noodig hebben voor onze economische 
ui trusting, zooals wij daarvoor ook allerlei andere wetge\~ng 
noodig hebben, als de crisisinvoerordonnantie e.d., zonder eeni
gerlei beperking van den werkingsduur. 

Het geachte lid heeft gezegd : Een termijn van vijf jaar 
beteekent eigenlijk ni et zoovee] meer of minder dan ecn OH

beperkte werkingsduur. Ik zou dat in dezen zin willen inter
preteeren : ,V anneel' de Regeering over een jaar door een 
ingrijpende wijziging van allerlei factoren en omstandigheden, 
welke wij thans niet kUIlnen voorzien, tot de overtuiging zou 
komen, dat deze regeling niet meel' past en dat alsdan een 
andere of in het geheel geen regeling noodig is, dan zal Zij 
geen oogenblik mogen aarzelen, om intrekking van deze 
bedrijfsreglementeering voor te stellen. Een termijn heeft 
in dit opzicht altijd iets willekeurigs. 

Nu zegt het geachte lid, de heeL' De Hoog, dat een termijn 
van vijf jaar meer armslag geeft. Dat is natuurl\ik juist 
en men zou uit een 7.ekel'e gemakzucht kunnen zeggen: Die 
dan leeft, die dan zorgt; men l'eert nu viif jaar den tijd. 
Over drie jaar echter heeft men met deze regeling nog maar 
twee j aar tijd en dan gelden, wanneer de regeling dan nog 
noodig is, ulle bezwaren, welke ik in eersten en tweeden 
termijn heb aangehaald, met dezelfde kracht als waarmede 
ze nu zouden gelden bij een gestelden termijn van twee jaar. 

Ik wil nu nog even terug komen op het hoofc1argument, 
dat voor een dergelijke termijnstelling eigenlijk gebruikt 
wordt, en dat hierin gelegen is, dat men deze zaak persé 
opnieuw behandelen moet. Ik zou als een klein nevenbezwaar 
van een dergelijke termijnstelling even willen mededeelen 
wat de gang van zaken is geweest in de afgeloopen periode 
van drie jaar, Er zijn na een jaar of twee ervaring met de 
bedrijfsreglementeCl' ing een aantal wenschelijke aanvullingen 
en w.ijzigingen opgekomen en het is volkomen begrijpelijk, 
dat de Regeering toen niet deze wijzigingen en aanvullingen 
direct in een ordonnantie, welke nog slechts negen maanden 

(Voorzitter.) 
zou gelden, is gaan aanbrengen, doch dat Zij die bewaard 
heeft, totdat de geheele ordonnantie aan de orde kwam. Het 
gevolg hiervan zou kunnen zijn, dat een wijzi g ing, waarvan 
men de urgentie lliet dnidelijk genoeg zag, te laat zou komen. 
Ik wil er echter vooral op wijzen, dat een dergelijk product van 
wetg~ving, dat toegepast wordt in de maatschappij, dat om
ringd is met waarborgen van deelneming van de zijde van 
de maatschappij aan de uitvoering, dat tal van belangheb
benden voortdurend beïnvloedt en waarop tal van belang
hebbenden voortdurend I'eageeren, vanzelf meegroeit met 
de omstandigheden en dat er geen noodzaak bestaat om over 
vijf jaar te zeggen: Nn znllen wij de zaak nog eens in haal' 
geheel bezien. Ze is immers van dag tot dag, van maand tot 
maand en van jaar tot jaar voortdurend bezien . 

AI deze redenen brengen de Regeering el' toe om, hoewel 
- zooals ik zei - voor het oogenblik een termijn van vijf 
jaar misschien iets meel' ruimte geeft dan een van drie jaar, 
de termijnstelling in deze ordonnantie bepaaldelijk te ont
raden . 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

n et amendement-De VillenelIve c.s. op art. I sub X (st. 10) 
wordt in stemming gebracht en verworpen met 6 stemmen 
voor en 8 stemmen tegen. 

V 6 6 r stemmen de leden: Blaauw, Roep, De Hoog, De 
Villenetlve, Kan en Verboom. 

T eg e n stemmen de leden : Thamrin, Soangkoepon, 
Soetardjo, Kartowisastro, Sosrohadikoesoemo, Van Helsdingen, 
Kerstens en de Voorzitter. 

Art. I, als gewijzigd bij drie Nota 's van \Vij zig ingen, bij 
monde van den Regeeringsgemachtigde en bij amendement, en 
art. II, als gewijzigd bij Nota van Wijzigingen, worden achter
eenvolgens zonder hoofd~lijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Hoewel er tijdens de beraadslagingen val! 
heden in de ontwerp-ordonnantie wijzig ingen zijn aangebracht, 
stel ik conform art. 60 jo. art. 103 van het Reglement van 
Orde voor, haal' niettemin thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijz igd bij drie Nota 's van 
Wijzigingen, bij monde van den Regeeringsgemachtigde en bij 
amendement, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 12.57 uur n.m. gesloten. 
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16de VEIWADERING - WOENSDAG 5 JANUARI 1938. 

Ingekomen Stukken. 

16de VERGADERING. 

Vel' g a d e l' i n g van W 0 e n s dag 5 Jan n a l' i 1938. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekom en stukken . - Nad ere wijziging regelen betref
fende verbetering en afbraak pestgevaarlijke gebouwen c.a. 
(Ond. 8(1) . - Tweede rapport Commissie voor de Verzoek
schriften (verzoekschrift No. 17). 

Voorzitter : de heer lIfr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is ge teek end dool' 15 leden, te weten de 
leden: 

Blaauw, C. C. vau Helsdingen, W. H. van Helsdingen, 
De Hoog, Kan, Kartowisastl'o , KeI'stens, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin , Verboom, De ViUe
neuv e en \Viwoho. 

Regeeringsgcm3chtigde: de heer Offt·inga . 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze verga
der·ing. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De yolgende Regecrin gsbl'ieven en -beschikkingen: 
1. l(abinctsbl'ievcn van den Gonvcl'llcul'-Ocn.eraal van 18, 

18, 30 en 31 December 1937 1\'08. 2-1, 25, 5 en 12, ter 
aanbieding van 
a. een ontwerp-ordonnantie, houdende nieuwe regeling om

trent beslag op roerende goceleren, zich bevindende in door 
derden verbuurde of op andere wijze in gebruik gegeven 
ruimten, lijfsdwang en dwangsom (Ond. 114); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot opheffing van de ondersehei
din~ tusschen handelsdaden en niet-handelsdaden en 
tusschcn I<ooplicdcn en nict-kooplieden, alsmede tot intrek
king van artikel 1380, twecele lid, van het Burgerlijk 
Wetboek (Ond. llii ); 

c. een oI1twerp-stadsgcmecntc-ordoUllantic voor de buitenge
westen (Ond . l1(1 ) ; 

d. een ontwerp-ordonnantie tot wijzig ing en aanvullin g van 
de ordonnantie op de slacht belasting 1936 (Ond. 117) . 

De stukken worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven vnn den Gouverneur-Generaal van 23, 
23, 24, 29, 29, 29, 29, 30 en 3U December 1937 Nos. 19, 
20, 6, 21, 22, 23, 24, 18 en 19, houdende mededeeling dat 
zün vastgesteld 
a. de ordonnan.tie tot vaststelling yan het tijdstip van inwer

kingtreding van artikel 27 lid 2 letter b der ordonnantie 
op de inkomstenbelasting 1932 (Ond. 10:1) ; 

b. de ordoll nan.tie tot nadel'e wijziging van de toclatings
orelon nan t ie (Ond. 94 ); 

c. de ordonnan tie tot YCl'del'e regeling va n den invoer van 
lIliel'enzlIlll' (Ond. 104); 

d. de ol'donnantie tot vcrlenging van den werkingsduur van 
de el'isisordonnantie vl'eemdelingenarbeid (Ond. 110) ; 

e. de ol'donnantie betreffe nde het verrichten van arbeid door 
vreemdelingen (Onel. 08); 

f. de ordonnantie tot regeling van de publiekrechtelijke ge
volgen van de voorgenomen gl'enswijziging \'an de regent
schappen 'rasikmalaja en rrjiamis (Ond. 109) j 

. g. de ol'donnanties tot ve J'l enging van den l'espect ievel \jk in 
artikel 6 en in artikel 1 lid 5 del' overell'nchtsorelonnantie 
volksgezondheid Java en 1\Iadocl'a bedoelden tel'mUn 
(Ond. 92 en 11:1) ; 

h. de ordonnantie tot aanwijzing van de Landsdrukkerij tot 
Landsbedrijf in den zin van de Indische bedrijvenwet 
(Ond. 107); 

i. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de be
elrijfsreglementeeringsordonnantie 1934 (Ond. 81) . 

3. Besluit van den Gonverneur-Generaal van 22 December 
1937 No. 28, houdende machtiging, krachtens artikel 105 l.S., 
aan den directeur van Economische Zaken om te beschikken 
over de bij de begrooting voor 1938 uitgetrokken fondsen, 
verband houdende met de r eorganisatie van den dienst van 
het bosch wezen. 

4. Als voren van 23 December 1937 No . 9, houdende 
machtiging, kraehtens artikel 105 l.S., aan den directeur 
van Economische Zaken om te beschikken over de bij de 
begrooting voor 1938 uitgetrokken fondsen voor de indienst
stelling van een gouvernements Indisch veearts en drie 
mantri 's bij den burgerlijken veeartsenijkundigen dienst. 

5. Als voren van 23 December 1937 No. 18, houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 I .S, aan den Ccmmandant 
del' Zeemacht' om te beschikken over de bij de begrooting 
voor 1938 uitgetrokken fondsen voor het treffen van ver
schillende maatregelen. 

6. Als voren van 23 December 1937 No. 21, houdende 
machtiging, kraehtens artikel 105 l .S., aan den directeur van 
Onderwijs en E eredienst om te besehikken over de bij de 
begrooting voor 1938 uitgetrokken fondsen voor de ver
hooging van de bijdragen aan het Koninklijk Bataviaasch 
Genoot~chap van Kunsten en Wetenschappen. 

7. Als voren van 24 December 1937 No. 25, houdende mach
t iging, krachtens al'tikel 105 l.S. om te beschikken over de bij 
de begrooting voor 1938 uitgetrokken fondsen ten behoeve van 
personeelsuitbreiding bij den dienst der Oost-Aziatische zaken_ 

8. Als voren van 24 December 1937 No q 26 houdende mach
tiging, krachtens artikel 105 l.S., aan den directeur van 
Binnenlandsch Bestuur om te beschikken over de bij een aan
vullende begrooting uitgetrokken fondsen ten behoeve van de 
instelling van de centrale inspectie voor de luchtbescherming. 

9. Als voren van 24 December 1937 No. 28, houdende mach
tiging, krachtens artikel 105 l.S., aan den directeur van Finan
ciën om te beschikken over de bij de begrooting voor 1938 uitge
trokken fondsen voor uitbreiding van personeel ten behoeve 
van den dienst del' landelijke inkomsten. 

10. Als voren van 24 December 1937 No. 49, houdende 
ontheffing van Mr. J . Tazelaar als lid van de centrale com
missie van advies voor verdere besteding van inkomsten uit 
het bij zonder uitvoerrecht op bevolkingsrubber en benoeming 
in zijn plaats van Dl'. W. F. Theunissen. 

11. Als voren van 27 December 1937 No. 5, houdende ontslag 
van F. C. Aronstein als lid van de commissie van bijstand voor 
de Staatsspoorwegen en benoeming in 7.ij n plaats van 
A. Verschool'. 

12. Als voren van 27 December 1937 No. 6 tot nadere 
wij ziging en aanvulling van de H .B.B.L. 1934. 

13. Als voren van 27 December 1937 No. 10, houdende 
machtiging, kraehtens artikel105 I,S., om te beschikken ovcr de 
bij een aanvullende begrooting uitgetrokken fondsen voor de 
versnelde uitzend ing van candidaat Indische ambtenaren. 

14. Als voren van 28 December 1937 No. 18, houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 Indische Sta.atsregeling, 
om te beschikken over de bij de begrooting voor 1938 toe
gestane geld en ten behoeve van de a.anstelling van volontairs 
op de kantoren van den EUl'opeeschcn bcstul1rsdienst in de 
Gouvernementslanden op Java en lVladoera. 

15. Als voren van 28 December 1937 No. 27, houdende 
ontslag van Mr. R. J. C. baron van del' Capellen als plaats
vCl'va ngend lid van het bestu ur der kapok-centrale en 
benoeming in zijn plaats van Dil'. Ir. D. Tol1enaar. 

16. Als voren van 30 Deeember 1937 No. 22, houdende 
vergunning aan l\![ohamacl 'l'ahir gelal' Datoe 'falaho Besar 
en J ama l, met opheffing van den ten hUll11 en aanzien 
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16de VERGADERING - WOENSDAG 5 JANUARI 1938. 

Ingekomen stukken. - Nadere wijziging regelen betreffende verbetering en afbraak pestgevaarlijke gebouwen 
(Ond. 86) . - Tweede rapport Commissie voor de Verzoekscbriften (verzoekschrift No. 17). 

c.a. 

genomen politieken maatregel, om naar hun geboorteplaats 
dan wel vroegere woonplaats terug te keeren. 

De sub 2 t/m 16 genoemde stukken worden ter inzage 
gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Een kort overzicbt betreffende den economischen 

toestand van Nederlandsch-Indië, aangeboden door bet 
centraal kantoor voor de statistiek. 

2. Besluiten van den directenr van Binnenlandsch Bestnur 
van 17, 21, 21, 21, 24 en 28 December 1937 Nos. B. R. 60/39/10, 
13, 15 en 17 en 6/40/1 en 4, houdende machtiging tot het 
doen van uitgaven uit het bijzonder nitvoerrecht op bevol
kingsrubber. 

3. Afschrift van een telegram van den regentschapsraad 
van Tasikmalaja van 29 December 1937 aan de Regeering, 
waarbij teleurstelling wordt uitgesproken over de omstandig
heid, dat hij niet is gehoord inzake de voorgenomen grenswij
ziging van de regentschappen Tasikmalaja en Tjiamis, en 
waarin del' Regeering wordt verzocht de beslissing terzake 
voorloopig op te schorten. 

4. Toelicbting op de motie van den regentschapsraad van 
Tasikmalaja van 29 December 1937 inzake de voorgenomen 
grenswijziging van de regentschappen Tasikmalaja en 
Tjiamis. 

5. Motie van een op 23 December 1937 gehouden openbare 
vergadering te Soekaboemi, houdende verzoek Soekaboemi op 
te nemen onder de plaatsen, waar een standplaatstoelage wordt 
toegekend. 

6. Adhaesiebetniging ddo. 27 December 1937 van de Per
himpoenan Panghoeloe dan Pegawainja op Java en Madoera 
aan de motie van het Comité Oemat Islam te Poerworedjo 
inzake de ontwerp-ordonnantie op de ingeschreven huwelijken . 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

C. De volgende op de nieuwe ontwerp-salarisregeling be
trekking hebbende stukken. 

1. Telegrammen van talrijke afdeelingen van de Perse
rikatan Normaalschool, houdende verzoek om verbetering 
van het salarisschema voor de normalisten. 

2. Motie van een congres van den Oud-Kweekscbolieren 
Bond te Bandoeng, boudende verzoek om verbetering van de 
positie van kweekschool-abituriënten, geplaatst bij het 
H. I. 0. en W. IJ. 0. 

3. Motie van den H. K. S. Bond, afdeeling Buitenzorg. 
betreffende onderwaardeering van H. K. S.-ers. 

4. Afschrift van een tot de Regeering gericbt verzoekschrift 
ddo. 27 December 1937 van de Vereeniging van opzichters bij 
den land- en tuinbouwvoorlichtingsdienst en aanverwante dien
sten om verbetering van het voor dit personeel ontworpen 
eindsalaris. 

De stukken knnnen ter sprake worden gebracht bij de 
behandeling van het betrekkelijke ontwerp. 

D. De volgende publicaties: 
1. Maandcijfers betreffende den eeonomisehen toestand 

der Inheemsehe bevolking op Java en Madoera. 
2. Gewestelijke conjunctuurcijfers betreffende de Oost

kust van Sumatra. 

De publicaties worden opgenomen in de boekerij. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behand e lin g 
van d e ontwerp-ordonnanti e tot nad e rc 
wijziging van de reg e l en betr effe nde d e 
verbetering en afbraak van pe s tgevaarlijk e 

(Tha.mrin. ) 
geb 0 uw e n end a arm e d e sa m' en ha n ge n d e 
aangelegenb~den. (Ond. 86 .) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zon.der beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de voo I' t zet tin g 
der beUJand e ling van h e t twe e de rapport 
van ' de Commissie voor de Verzo e kschrif
t en. 

Ik herinner er aan, dat de conclusies der commissie betref
fende de verzoekschriften 1 t/m 16 en 18 t/m 36 in de vorige 
vergadering reeds zijn aangenomen, zood at nog ter behan
deling is overgebleven de conclusie van de cOlllmissie betref
fende verzoekschrift No. 17. 

Aan de orde is de behandeling van de 
con c 1 u s i ede I' C 0 m mis s i e voo r d e Ver z 0 e k
sc h l' i ft e n, 1 u i den cl e : 

17. Verzoek, gedagteekend Tanah Tinggi (Boven
Digoel) 29 December 1934, van een 45-tal geïnterneer
den, betreffende een hun gegeven opdl'acbt tot het 
maken van pagars. 

Regeeringsbrieven van 24 Juli 1935 No. 1806/A en 
21 Augustns 1937 No. 1835/A hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressanten, 
onder toezending van een afschrift van genoemde Regee
ringsbrieven, hiervan mededeeling te doen. 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter! Wij hebben 
hier voor pns liggen een verzoekschrift, gedagteekend Tanah
Tinggi (Boverr-Digoel) 29 December 1934, dus welgeteld drie 
jaren geleden en onderteekend dool' 45 aldaar geïnterneerden_ 

De aanleiding tot het zenden van een verzoekschrift is het 
volgende. 

15 December 1934 kregen de geïnterneerden aldaar opdracht 
van het Hoofd van plaatselijk bestuur te Boven-Digoel om de 
woonerven te bepaggeren met strafbedreiging volgens artikel 
17 van de netheidsverordening van Amboina. Wat dit artikel 
precies zegt, bell ik te Batavia bij geen enkele instantie te 
weten kunnen komen, doch ik vermoed, dat het denzeliden zin 
heeft als soortgelijke netheidsverordeningen op andere plaatsen 
in den Archipel, welke met straf of boete dengene bedreigen, 
die niet voldoende zorg draagt voor zijn erfafscheiding. 

Betrokkenen maken bezwaar aan de opdracht te voldoen en 
stellen in verband daarmede vragen of de overheid aan hen 
wel dezelfde verplichtingen kan opleggen als aan een gemeen
schap, welke zich ergens vrijwillig heeft gevestigd en voorts. 
welke rechten en/of verplichtingen zij uit hoofde van hun 
ballingschap hebben. 

De geïnterneerden zelf stell en zich op het standpunt, dat 
zij niet tot werken verplicht kunnen worden uit hoofde van 
het feit, dat hun vestiging niet vrijwillig plaats had, doch 
als gevolg van bet gebruikmaken van exorbitante rechten. 
Voorts ontkennen de geïnterneerden dc juiste toepassing van 
artikel 37 l.S. bij aanwijzing van Digoel als interneeringsplaats' 
en halen zij ter staving van hun standpunt het oordeel aan 
van een schrijven in de Revue der Internationale Juristen 
Vereenigin,<". No. 3-4, Mei--Julli 1930, waarbij de schrijver als' 
zijn oordeel te kennen geeft, dat ouder de woorden "bepaalde 
plaats ", waarvan in art. 37 l .S. sprake is, volgens authentieke· 
opvattingen slechts bewoonbare streken bedoeld kunnen zijn en 
geenszins plaatsen als Boven.Digoel. 

De bedoelde schrijver heeft zich als volgt uitgelaten: 
"Ondanks de authentieke interpretatie der Regeering

van de woorden "bepaalde plaats " (Art. 37 I. S.), di", 
in breeden zin opgevat wordt, zoodat aan de geïnterneer-
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fj'weecle rapport COttimissie VOOI' de YC'l'zoeksch,'iften (vel'zoekschrift No. ]7). 

(Thamrin.) 
lIen bewoonba" e streken nis ve1'illijfplaats moeten worden 
Ul-tIlgcwczcu, zijn sedert 1927 2100 menschen in de ocr
wouden nan den bovenloop v<ln de Digoel-l'ivier geïntcl'
noeltl, waal' geen mensch woont, waal' slechts ziekte, 
dood en jammer hecrschen." 

Nu bcn ik geenszins van plan mij te verdiepen in de juri
disch e mél'ites van dit geval, hoe interessant zij ook mogcli 
zijn. Jk wil dit vraagstuk gnal'ne overlaten aan ter zake kun
digen. 'V ut mij nis leeli: in deze zaak interesseert is wel de 
vl'aag of en in hoeverre :Hll1 de hand van l'cg'ccringsverkla
]'ing'cn en uitlatingen oenige wcrkdwang op de geïnterneer
den kan worden toegepast en VOOl'ts in hoeverre de regee· 
l'ingsverklaring ,juistheid bevat dat: 

"de geïntel'neel'den binnen de hun aangewezen vel'· 
blUfplaats dezelfde rechten genieten en aan dezelfde 
vel'plichting·en zijn ondcrwo l'pcJl, welke de wet aan 
andere vrije ingezetenen waarbol'gt of oplegt," 

'Vat betreft het opleggen van wel'kdwang vcrw\js ik naar 
het beken de rapport V1111 den heer Hillen over de toestanden 
in Digocl. Als een der doelstellingen van de interneeringell 
wOyelt in dat rapport medegedeeld: 

"met de aankomst dcr geïnterlleerden te Tunah !icl'uh 
(c,q, fl'anah Tinggi ) was het doel der interncering 
bereikt eu behool'de elke dwan g ton aanzien van hun 
pCf'soon een einde. te nemen," 

De Heg'eering onderschreef dit inzicht volgens de Volks
I'uadsstukkcll , die hierop betrekking hebben, 

Ik hcrhaal de woorden van den heel' Hillen, dOOl' de Regee· 
ring ondcL'stl'eept: elke dwang ten aanzien vnn de geïnterneer. 
l\en behoort dus achterwege gelatcn te worden. De vraag 
doct zich voor, of de heel' Hill en bij het schl'~jven van zijn 
I'apport niet gedacht zou heuben aan een werkdwang in ceniger
lei opzicht. Dit lijkt mij twijielaehtig, gezien het vel'ioop bij 
de behandeling van de geïnteI'11eerden. Volgens de betrekke
lijke stllkken heeft men inderdaad bU het begltl van de inter
neering' te Boven-Digoel verschi11c:nde vormen van werkdwang 
toegepast, o.a. in den vorm van hulpverleening bij het aan· 
vocren der materialen voor woningbouw, wcgenaanleg, omkap· 
pen van bOOlncn etc., welke hulpvcl'leening van de zijde dol' 
~cïntcl'ncCl'dcn weru gcwcigcl'u e n waal'OVel' toen tCl' tijd moei· 
lUkheden zijn gerezen . 

Met de komst van den heer HiUen is aan deze "misvcJ'stan· 
den" een einde gemaakt en vandaal' de positieve uitspraak van 
den heer Rillen daaromtrent, welke voor geen tweeërlei uitleg 
vatbaar is. 

Op grond van deze uitspraak acht ik het daarom nog geens
zins vaststaand, dat het standpunt del' Regeering juist zou 
~ijn, wanneer de geïnterneel'den, die daar immers geenszins 
vrijwillig gevestigd zijn, aan dezelfde l'egels worden onderwor· 
pen als in een vrije maatschappij, mct andel'e woorden de 
toepassing van de gewestel~ike netheidskeul' op de geïntcl'lleer· 
den wil mij voorkomen niet juist te zijn. 

Er pleit nog een ander at'gUlruent voor lllijn opvatting. In 
1929 zou volgens de geïntel'n.eel'den de heerendienst van toe
passing word en verklaard op de geïnterneerden te Tanah 
1\1erah, waarvan is afgezien lla verzet va n d e zijde van bet.rok
konen en nadat vele s lachtoffcl'S zijn gemaakt gedurende den 
1 ijd, voorafgaande aan dc afschaffing. Uit de intrekking dezer 
hep"l'iing' dool' d e Hegeel'ing concludeer' ik dan ook, dat de 

H!\nc1c liJlgcn. Zitlillgsjaur 193ï- 1938, 

(De Hoog.) 
Regeering nog geenszins de .opvatting heeft, dat de toenmaals 
ingevoerde heel'endienstregeling rechtmatig is geweest. 

r:J.'hans de vraag, in hoeverre de bewering der Regeel'ing juist 
is, dat de ingezetenen binnen het hun a.angew'ezen gebied dezelf
de rechten hebben als de vrUe ingezetenen. Ik zal hierop niet 
uitvoerig ingaan en het voortdurcnde maszregeln van de geïn. 
temee"den door de opeenvolgende militaire, civiele en thans 
weer militaire bestnurders niet ophalen. Ik weet t,'ouwens 
sinds het rapport-Rillen te weinig af vall de toestanden daal' 
ter plaatse, aangczien daarnaar geen ondeJ'7..oek is ingesteld en 
geen zeLfstalldige inlichting over Digoel van ovedleidswege is 
verstrekt. Uit verschillende eourantenbe,'ichten heb ik kllnnen 
Ol)maken, dat de toestand der geïnterneerden geenszins te vel'· 
gel ijken is met den status van de vrije ingezetenen. Dwang in 
dil'ecten en inc1irecten zin is steeds op de geïnte l\neerden uitge· 
oefend, zoowel van de zijde van het bestutll' als van die van 
den behandelenden .geneesheer. 'l'ypische staaltjes van verschil· 
lende vormen van dwang ·bij geneeskundige behandeling zij n 
de vérschi llende mededeelingen en klachten, die Dr. Sehoonheyt 
heeft gepubliceerd in zijn boek: Boven-Digoel. Voorts Wll er 
een doodoopellde censuur best.aan op a lle cOITespondenties van 
en naar dc g'e'intcl'neerden, ecn toestand, geenszins overeenKo
mende met het gepubliceerde stanupunt del' Uegeering, dat de 
geïnterneerden binnen het hun aangewezen gebied a ls vl'ije 
ingezetenen z:ijn te beschouwen. 

Ik herhaal, dat ik te weinig van de toestanden op Boven
Digoel afweet om meerdere argumenten tegen het l'egeel'ings
stanelpunt teberde te brengen en voorts, dat ik juridisch te 
veel leek ben om te kunnen beoordeel en , in hoevelTe onder 
Llml terll1 van "een bepaalde plaats" waarvan in art. 37 l .S. 
(het internecl'ingsal'tikel) spl'ake is, unuewuunha l'e strekCll 
als Boven·Dig'oel gebl'acht kunnen wOl'den. 

Er moet echter de Regeering wel wat aan gelegeIl zijn om 
de geïnterneerden en andere ingezetenen, die in deze zaak 
belangstellen, de overtuiging bij te brengen, dat noch in het 
een, noch in het ander de Regeering en dMallt is geweest el1 
dan onder aanvoering van deugdelijker en deskundiger argu
menten dan thans in de regeerillgsstukken te vinden zijn. 

'fen besluite zon ik de Commissie voor de Verzoekschriften 
willen verzoeken om naast de geformuleerde eonelnsie ter-
7,al,e, alsnog een kleine toevoeging te willen plaatsen in dezen 
zin, dat de hierover hand elende stukken van het College van 
Gedeleg'eerden L:oowel tel' kennissc van de Regecl'ing als van 
adressanten zullen worden gebracht, 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Commissie voor de 
Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Jk Jean volstaan 
met de verklaring, dat de commissie tegen deze toevoeging 
geen be7.waar heeft, 

De Voorzitter: Thans l<an tot stemn1ing worden ove1'· 
gegaan . 

De conclusie der commissie betl'effende vel'zoe li: sehl'ift 
No. 17, l1ftngevulcl met de dool' den heel' Thallll'in geforlllu
leerde toevoeging, wo rdt zonde}' hoofdel\ike stemmin g goed
g'ekeurd. 

De vel'g'aclering wo rdt te 9.16 uur v.m. g'esloten . 
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Rede van den Voorzitter naar aanleiding van het overlijden van het oud-Volksraadslid, den heer Aay. - Ingekomen 
stukken. 

l7de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s dag 15 M a art 1938. 

(Bijeen roepingsuur : 9 voormiddag.) 

Rede van den Voorzitter naar aanleiding van het overlijden 
van het oud-Volksraadslid, den heer Aay. - Ingekomen 
stukken. - Wijziging Hooger Onderwijs-ordonnantie (Ond. 
9H). - Vorstenlandsehe Vuurwerk-vergunuingsrecht-ordon
nantie (Ond. 10ii) . - Wijziging Koninklijk besluit en ordon
nantie houdende regelen voor de terugbetaling van uitzen
dings- en opleidingskosten (Ond. 112 ). 

Voorzitter : de heer Mr. W. H . VAN HELSDINGEN. 

De pl'esentielijst is geteekend door 15 leden, te weten de 
leden : 

Blaauw, C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdingen, De 
Hoog, Kan, Kal'towisastro, KCl'stens, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, De Ville
ncuve en Wiwoho. 

De Voorzitter : Ik open deze vergadering. 

Geaehte Medeleden! De vorige week ontvingen wij hel 
o ver I ij den s b e r i e h I van 0 n sou d - I i d, den 
h ec l' Aay. 

De heer Aay is van 1921 lot 1929 lid van den Volks,",,"d 
geweest. Zij, die zich deze dagen nog herinneren, weten, dat 
de heel' Aay een eerlijk en open strijder was, een man met 
een wurm hart en gl'oote liefde voor dit land, een goed ka· 
meraad. Wij zullen zün nagedachtenis in hooge ecre houden. 

Namens het Coll ege heb ik zijn weduwe een betuiging van 
hartelijke deelneming met het door haar geleden smartelijk 
verlies gezonden. 

Do Secretaris I.lccll mede, dat zijn ingekomen: 

A. .De volgende Rcgccl'ingsbricycn en -beschikkingen: 

1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 17 
en 18 Februari en 1 ~Iaart 1938 Nos. 24, 33 en 16 ter aun
bieding vun: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de "Regeling 

van de bevordering en het ontslag van de Europeesche en 
de op gelijken voet behandelde officieren vun het Neder
lanclsch-Indischc Leger beneden den rang van opperofficier, 
zoomedc van de op non-activiteitstelling vau die officieren 
en van de opperoffic ieren" (Ond. 167) ; 

b. cen ontwel'p-ordonnantie tot nadere wijziging en aanvulling 
van de edpachtsordonnantie voor de zelfbesturende land
schappen in de gewesten buiten Java en Madocra 
(Ond. lUS); 

c. een ontwcl'p-ol'donnl:l1ltic tot wijziging van de nRegeling der 
vergoeding aan deskundigen voo I' in strafzaken verrichte 
werkzaamheden" (Ond. Hili ). 

De stukken zijn gedrukt en rondgedeeld. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal vnn 18, 
23, 25 en 25 I'ebruari en van 4 Maart 1938 Nos. 24, 47, 14, 
15 en 21 houdende medcdecling, dat zijn nlstgcstcld 
a. de ordonnantie tot instelling van een defensie-uitvoerrecht 

en tot builenwerl<ingstelling van artikel 16 der Indische 
Comptabi lit ei tswet (Ond. US); 

b. de OI'clonnuntie tot nadere verlenging van den werkings
termijn van de ordonnanties nopens den opzeggingstCl"m\in, 
ln acht te nemen door werh:gevers bij de beëindiging van 
arbeidsovereenkomsten en nopens de terugzending van 
Handelingen, Zittingsjllar 1937-1938. 

arbeiders buiten Nederlandseh-Indië in dienst genomen of 
aangeworven (Ond. 137) ; 

c. de ordonnantie tot wijziging van de suikeroverga ngsrcgeling 
1937- 1939 (Ond. liiO); 

d. de ordonnantie tot nadere wijziging van de Volksraad
positieregeling 1926 (Ond. lii7 ); 

e. de ordonnantie tot regeling van den uitvoer van thee en 
tot beperking van den thee-aanplant in de periode van 
1 April 1938 tot en met 31 Maart 1943 (Ond.126). 

3. Brieven van den wd . 1sten Gouvernements Seeretaris 
van 22 Februari 1938 Nos. 368{B en 369{B, houdende mede
deeling dat in o,vereenstemming met den Volksraad ?ijn 
vastgesteld aanvullende begrootingen betreffende de afdee
lingen III (Ond. 146) en IX (Ond. 13S) der begrooting 
voor 1938. 

4. Als voren van 23 Februari 1938 Nos. 376{B, 377{B, 
378/B en 379{B, houdende mededeeling dat in overeenstem
ming met den Volksraad zijn vastgesteld aanvullende be
grootingen der begrooting voor 1938 betreffende de afdee
Iingen I, lil en VII (Ond. 1:J6), III A en III B (Ond. 1:JH), 
V (Ond. 14ii ) en VI (Ond. 147). 

5. Als voren va n 24 Februari 1938 Nos. 383{B, 384/B, 
385/B, 386/B en 387{B, houdende mededeeling dat in over
eenstemming met den Volksraad zijn vastgesteld aanvull ende 
begrootingen betreffende de afdeelingen I en JII der be
grooting voor 1938 (Ond. 143 en lii4 ), afdeeling III A der 
begrooting voor 1937 (Oud. 149), VII en VIII der begroo
Iing voor 1938 (Ond. 142 en 139) . 

6. Al s ,'oren van 25 Februari 1938 Nos. 395{B en 396{B, 
houdende medcdeeling dat in overeenstemming met den 
Volks"aad zijn vastgesteld aanvullende begrootingen betref
fende de afdeelingen VI (O nd. liiS) en III A, VII A, VII B, 
VIlG, VlIJ en VIIK (Oud. Hl) der begrooting voor 1938. 

7. Als voren van 26 Februari 1938 Nos. 408{B, 409{B en 
410{B, houdende mededeeling dat in (}vereenstemming met 
den Volksraad zijn vastgesteld aanvullende begrootingen 
betreffende de afdeelingen I (Ond. liil), V A (Ond. 140), 
lIl, Hl A en VI (Ond. 14S) der begrooting voor 1938. 

8. Als voren van 28 Februari 1938 Nos. 434{B, 435/B, 436/B, 
437 jB en 438{B, houdende mededeeling dat in overeenstem.· 
ming met den Volksraad z\in vastgesteld aanvullende. begroo
Iingen betreffende de afdeelingen II (Ond. 160), III A, III C 
en VII (Ond. lii9 ), IV (O nd. ltI1), V (O nd. 142) en V A 
(Ond. 166) der begrooting voor 1938. 

9. Brief van den wd. 1sten Gouvernements Seeretaris van 
25 Februari 1938 No. 382a/B, betreffende de voortzetting van 
de contingenteering van den invoer van badhanddoeken. 

10. Als voren van 2 Maart 1938 No. 473a/B betreffende de 
voortzetting der contingcntcering van den invoer van katoenen 
dekens. 

11. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 16 Februari 
1938 No. 5 houdende aanwijzing van gedeelten van Ned.-Indië 
iu het Gouvernement Atjch en Ondcrhoorigheden) waarbinnen 
ingevolge de reisregeling het oponthoud en het reizen aan all e 
aldaar niet woonachtige personen) dan wel aall bepaalde door 
den Resident nader bij besluit te vermelden, aldaar niet W0011-

Elcht.ige personen of categorieën van personen alleen geoorloofd 
is wanneer zij zijn voorzien van een paspoort. 

12. Als vOl'en van 17 Februari 1938 No. 28 bepalende, dat 
het Koninklijk besluit van 17 Januari 1938 tot vaststelling 
van eene aanvullende plantersregeling en tot intrekking van 
de assistentenregeling, za l worden afgekondigd dool' plaatsing 
in het Staatsblad van Ned.-Indië. 

13. Als voren van 18 Februari 1938 No. 20 houdende vast
stelling van de B. B. L.-1938. 

14. Als voren van 18 Februari 1938 No. 21 houdende vast
stelling van de M. B. R.-1938. 

15. Als voren van 19 Februari 1938 No. 16 tot wijziging 
vun de regeling van de vel'leening van een tegemoetkoming 
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Ingekomen stnkken. - Wijziging Hooger Onderwijs-ordonnantie (Ond. 99). - Vorstenlandsche Vuurwerk
vergunningsrecht-ordonnantie (Ond. 105 ). 

aan landsdienaren in .de kosten van geneeskundige behan
deling en (of) verpleging. 

16. Als voren van 23 Februari 1938 No. 30 houdende 
benoeming van de bestuursleden van de Centrale voor aethe
rische oliën. 

17. Als voren van 23 Februari 1938 No. 38 houdende 
machtiging, krachtens art. 105 l.S., aan den Directeur van 
Financiën om te beschikken over de bij een aanvullende be
grooting uitgetrokken fondsen voor personeele uitgaven ten 
behoeve van de Generale Thesaurie, den Belastingdienst en 
den dienst der ln- en Uitvoerrechten en Accijnzen. 

18. Als voren van 23 Februari 1938 No. 44 houdende 
machtiging, krachtens art. 105 l.S., aan den Directeur van 
Economische Zaken om te beschikken over een bedrag van 
f 3000 voor de aanschaffing van een dienstauto voor den 
dienst vau het IJkwezen. 

19. Als voren van 2'5 Februari 1938 No. 12 hondende 
benoeming van Mr. H. Marcella tot Procureur-Generaal bij 
het Hooggerechtshof. 

20. Als voren van 28 Februari 1938 No. 6 houdende 
machtigi)lg, krachtens art. 105 l.S., aan den Directeur van 
Economische Zaken om te beschikken over de bij de derde 
aanvullende begrooting betreffcnde afdeeling VI der begroo
ting voor 1938 uitgetrokken fondsen. 

21. Als voren van 28 Februari 1938 No. 21 houdende 
overdracht vau het beleid der zaken aan den Vice-President 
van den Raad van Ned.-Indië gedurende de reis van den 
Gouverneur-Generaal naar Sumatra. 

22. Als voren van 28 Februari 1938 No. 34 houdende her
benoeming van Ir. Ch. F. van Haeften tot Directeur van Ver
keer en Waterstaat. 

23. Als voren van 28 Februari 1938 No. 49 houdende 
vaststelling van de .. Regeling van de ontvangst te Batavia 
van Zijne Excellentie den Gouverneur-Generaal van het 
Gemeenebest vau Australië, Lord Gowrie ". 

24. Als voren van 1 Maart 1938 No. 14 houdende mach
tiging krachtens art. 105 I. S., aan den Directeur van Binnen
landsch Bestuur om te beschikken over de bij een aanvullen
de begrooting uitgetrokken fondsen ten behoeve van de 
nadere organisatie van de centrale inspectie voor de lucht
bescherming en de organisatie van de plaatselijke lncht
beschermingsdiensten te Soerabaja, Batavia, Bandoeng, Se
marang, Malang, Madioen en 'l'jilatjap. 

25. Als voren van 1 Maart 1938 No. 25 houdende inter
neering van Lwa Giok Bing in de residentie Timor en Onder
hoorigheden. 

26. Als voren van 2 lI{aart 1938 No . 19 houdende mach
t ig in g, k"nchtens nrt. lOf) L S., aan den Commandant der 
Zeemacht om te beschikken over de bij een aanvullende be
grooting uitgetrokken fondsen voor het treffen van verschil
lende maatregelen. 

27. Als voren van 8 Maart 1938 No. 1z houdende mach
tiging, krachtens art. 105 1. S., -aan het Hoofd van den Dienst 
der Volksgezondheid om te beschikken over de bij een aan
vullende begrooting uitgetrokken fondsen ton behoeve "an 
de bestrijding van in China heerschende epidemieën. 

28. Als voren van 9 Maart 1938 No. 19 houdende mach
t iging, krachtens art. 105 1. S., aan den fd . Directeur van 
Verkeer en Waterstaat om te besehikken over de bij een 
aauvullende begrooting uitgetrokken fondsen ten behoeve 
van verschillende voorzieningen. 

29. Als voren van 9 Maart 1938 No. 20 houdende mach
tib'ing, krachtens art. 105 1. S., aan den Directeur van Finan
ciën om te beschikken over de bij een aanvullende begrooting 
uitgetrokken fondsen t en behoeve van het hoofdkantoor en 
den bnitendienst der Opium- en Zoutregie, en den ombouw 
der zoutlanden op lIladoera . 

(Voorzitter.) 
De sub 2 t/m 29 genoemde stnkken worden ter inzage ge

legd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Brief van den Voorzitter van de Commissie voor de 

Rijksuitgaven uit de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
gedagteekend 's Gravenhage, 23 Februari 1938 No. 294/R te,· 
aanbieding van 2 exemplaren van het verslag, nitgebracht 
door genoemde comlrussie over de verslagen der Algemeene 
Rekenkamers in Nederland en Nederlandsch-Indië betreffende 
hare werkzaamheden over 1936. 

2. Besluiten van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
houdende maehtiging tot het doen van uitgaven in verband 
met de bevolkingsrubberrestrictie. 

3. Rondschrijven van het Departement van Binnenlandsch 
Bestuur van 24 Februari 1938 No. Dec. 4/2/5 betreffende 
werkzaamstelling van wachtgelders in Ioealen dienst. 

4. Brief van J. E. Volkerts, gedagteekend Bandoeng 19 
Februari 1938 ter aanbied ing van een beknopt overzicht vall 
een r ede, gehouden op vergaderingen van den Nederlandsch
Indischen Pensioenbond. 

5. Brief van W . E. Stam, gedagteekend Poenvaka,.ta 7 
Maart 1938, houdende suggestie om een aparte belasting te 
heffen op het bezit van koffiemolens i.v.m. den hinder, dien 
de molens veroorzaken aBn de l'udiobezitte l's . 

6. Motie van ,den Normaal-Scholieren Bond Afdeeling 
Koetoardjo, houdende protest tegen de geuite meening als 
zouden de normalisten, onderwijzers aau de H. 1. S.en, het 
peil van het onderwijs aan genoemde scholen verlagen. 

7. Afschrift van het verzoekschrift van de Centrale van 
Indische Vakorganisaties van Overheidspersoneel (C.I.V.O.) 
betreffende de inpassingsvoorschriften voor de betrekkin g vall 
commies-redacteur. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volks raad. 

C. De volgende boekwerken en publicaties: 
1. Kort overzicht betreffende den economischen toestand 

van Nederlandsch-Indië. 
2. Maandcijfers betreffende den economisch en toestand 

der Inheemsche bevolking op J ava en 'Madom·a (Jam,",·j 
1938) . 

3. Wettelijke bepalingen betreffende opium en a nd ere 
verdoovende middelen. 

4. Enkele opmerkingen over de uitkomsten van de statis
tiek der personeele belasting gedurende 1929/1936. 

5. Verslag van de Nederlandsch-Ind ische E scompto Maat
schappij N. V. over het 80ste boekjaar 1937. 

6. Jaarl ijksch Verslag over het beheer der kolonie Bel
gisch-Congo gedurende het dienstjaar 1936. 

De boekwerken worden opgenomen in de boekerij . 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e bch a n del i n g 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijzi g ing 
van cl e "H oog e rOn cl e r wijs - 0 r cl 0 n n a n tie" 
(Staatsblad 1924 No. 456 ). (Ond. 99. ) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadsla ging en 
zonder hoofdelijke stemming aa ngenomen. 

D. Voorzitter: A a n deo,· d e i s d e b e h a n del i n g 
van cl e 0 11 t w e r p - 0 r cl 0 n n a n tie tot v ast s t e 1-
ling van een regeling tot heffing van ec n 
vergunnin g sr ec ht op den verkoop van 
vuurwerk in de gewes t en Jogjakar ta en 
Soerakarta (Ond 105), als gew ijzigd bij 
Nota van Wijzigingen (st. 6). 
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17de VERGADERING - DINSDAG 15 MAART 1938. 

Vorstenlandsche VUUl'werk-vergunningsrecht-ordonnantie (O nd. 105) . - Wijziging Koninklijk besluit en ordonnantie 
houdende regel en voor de terugbetaling van uitzendings- en opleidingskosten (O nd. 112 ) . 

(Wiwoho, Voorzitter.) 
De heer Wiwoho : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 

een korte opmerking over dit onderwerp willen maken. 

De Voorzit ter : Omdat mij niet bekend was, dat over deze 
ontwerp-ordonnantie het woord zou worden gevoerd, is de 
Regeel'ingsgemachtigde niet gewaarschuwd; desgewenscht 
kan echter de behandeling worden uitgesteld. 

De heer Wiwoho: Mijnheer de Voorzitter! Het lijkt mij niet 
noodig, de behandeling uit te stellen; ik wil gaarne een 
enkel e opmerking over het ontwerp maken, maar verwacht 
daarop ni et bepaald ee n antwoord van de Regeeriug. 

In het ontwerp worden de woorden Jogjakarta en Soera
kal'ta niet volgens een vaste volgorde g,erangschikt, nu eens 
wordt J ogjaka rta, dan weder Soerakarta het eerst genoemd. 
In den geleidebrief wordt bijv. Jogjakarta, in de considerans 
Soerakarta het eerst genoemd. 

(De heel' De V i 11 e n e u v e: Zoo is het eerlijk ver
deeld.) 

Waal' de opvatting in de Vorstenlanden zoodanig is, dat 
aan de volgorde, waarin de gouvernementen werden genoemd. 
wel waal'de wordt gehecht, meen ik, dat de willekeurige 
rangschikking van de namen niet bepaald juist is te achten. 

De Voorzitter: Ik kan niet zeggen, of de volgorde wille
keurig dan wel, of zij opzettelijk, met voorbedaehten rade 
zoo is gekozen, maar de opmerldngen van (len heer Wiwoho 
zullen, dool'dat zij in de Handelingen worden opgenomen, ter 
kennis van Je Regecring komen. 

De gew.ijz igde ontwerp·ordonnantie wordt zonder hoofde: 
lijke stemming aangenomen. 

(Voorzitter .. ) 
De Voorzit ter : A a n deo l' dei s d e b e h a n cl e

l ing van de ontwerp-ordonnantie tot nade
re wijziging van het Koninklijk besluit van 
17 Dec e m bel' 1921 N o. 16 (I n dis c hSt a a t s
b I a d 1922 N o. 27), zoo als dit 1 u i d tin ge vol g e 
he t Kon i n k 1 ij k bes 1 u i t van 10 Nov e mb e r 
1924 (I n cl i s c hSt a a t S b I a d 1925 No. 66) end e 
Ol' don na n t ie s va 11 13 Jan u a l' i 1932 (S t a a t s
blad No. 18) en 17 Maart 1934 (S taatsblad 
No. 141), hou den der e gel e n voo r d e tel' u g
bet a I i Tl g van gel cl e n van 1 a n cl s weg e vol. 
d a a n t e u be hoe vev a n h en, die b u i ten 
Nederlaudsch-Indië voor deu Indischen 
die 11 s t zij n 0 f wor den 0 p ge l e i d, zoo m ede 
van deo l' cl 0 n n a n tie van 7 Mei 1925 (S t a a t s
b I a d No. 210), zoo als d ez eis ge w ij z i gd b ij 
cl e 0 l' don n a TI tie s van 22 Jan u a l' i 1926 
(Staatsblad No. 32) en 13 Januari 1932 
(S t a a t s b I a d No. 18), ho II den der e ge l ent 0 t 
terugbeta l in g van ge lden en verdere 
te g' e l1l 0 e t k 0 111 i 11 g e 11, go e not e n cl 0 0 l' per S 0 n e 11 , 

cl .i e i IJ Ne cl e rIa n cl s eh · 1 n cl i ë vo o ,' cl c n J IJ· 

dischen dienst zijn of worden opgeleid 
(Ond. 112), als gewijzigd bij Not" van Wij
zigingen (s t . 6) . 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenonten. 

De Voorzitt er : 
bijeen te komen. 

Ik verzoek den leden in de commissies 
• 

De vergadering wordt te 9.05 uur v,m, gesloten. 



• 
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18de VERGADERING - DONDERDAG 31 MAAR'l' 1938. 

Herziening bezoldigingen Volksraadspersoneel (Ond . 172). 

18de VERGADERING. 

Ver g a cl e l' i 11 g van D 0 11 der cl a g 31 lVI a art 1938. 

(Bij eenroepi ngsuUl': 9 voormiddag.) 

Herziening bezoldigingen Volksraadspersoneel (Ond.172 ). 
- Toepasselijkverklaring Agrarisch Reglement voor Bang
ka en onderhoOl'igh eden op de onderafdeeling Billiton 
(O nd. 123). - Nadere wijziging Wetboek van Koophandel 
(O nd . 13ii). - Wij zigin g ordonnantie op de vennootschaps
belasting (Ond. 1ii3). - Vaststelling afschrijvingspercen
tages op de bezittingen van het lands-caolftchoucbedrijf voor 
1937 (Ond . 1iiii ) . - Vaststelling voor 1938 t/m 1942 van 
regelen inzake de afschrijvingen op de bezittingen del' lands
havenbedrij ven (Ond. 129). - Vaststelling voor 1937 t/m 
1941. van regelen inzake de r eservcl'ckening groote herstel
lingen ten aanzien van de landshavenbedrijven (Ond. 130) . 
- Vraag of zal worden aangedt'ongen op verlenging van 
dcn tCl'm\jn, gesteld voor de behandeling van ontwerp
ordonnantie tot regeling van den uitvoer van suiker 
(Onel. 174). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 15 leden, te weten de 
leden: 

Blaauw , C. C. VRn Helsdingen, '-~l. H. van l-Ielsdingcll, 
De Hoog, Kan, Kal'towisastro, Kel'stens, Roep, SoangkocI:'0ll, 
Soetal'djo, Sosl'o11adikocsocmo, Thamrin, Vcrboom, De Vllie
nenve en V\1iwo110. 

Regeel'ingsgemachtigde: de heer Westeronen van Meeteren. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze verga
dering. 

Aan de ol'de is het voorste l tot rccht
stl'ceksche openbare behal1cleling van de 
o ntw c rp-ordonnantie tot herziening van 
de bezoldigingen van den secretaris en 
het overige personeel van den Volksl'aad 
(O nd. 172), als gewijzigd bij Nota van 'V ij
~igi ng e n (st. 4 ) . 

nit yoorstel wordt gedaan met de bedoeling, dat zoo moge
lijk de l'cgeling spoedig tot stand zal komen, hetgeen in het 
belang is \'an het personeel van den Volksraad o.a. in verband 
met de terugwerking van de regeling tot 1 Januari 11. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
iot. l'echtstreeksche openbare behandeling besloten, waarna 
hiertoe onmiddellijk wordt overgegaan. 

De hecr Soang'koepon : Mijnheer de Voorzitter! Ten aan
zien van de bezoldigingsregeling voor de stenografen zou ik 
het yolgende willen opmerken . 

Sinds jaren hebben wij opgemerkt, dat door een der ste
nografen vau onzen raad wordt gewerkt met een speciale 
mnehinc, die tegenwoordig de tachotype wordt genoemd. 

In verband }üermedc VJ'aa.g ik mij af, of in staat III in de 
l\Olom "betrekkingen" in plaats van "stenograaf" niet ge
lezen moet worden "stenograaf of tachograaf" of een andere 
benaming', om daarmede te doen uitkomen, dat zoowel hand
als l11achiuestenografen bedoeld worden. 

Mtin tweede opmerkin g betreft het salaris, dat voor 
J1Ct hoofd van den Stenografischen Dienst voorgesteld 
wordt. 

Hrmdelingen. Zittingsjaar 1937-1938. 

(Soangkoepon.) 
Zooals bekend, was in 1925 het sa laris van het hoofd van 

den Stenografisehen Dienst gelijk aan dat van een hoofdcom
missaris van politie. Thans bedraagt de maandelijksche be
zoldiging van de hoofdcommissarissen van poli1ic f 750-
f 900, terwijl het hoofd van den Stenografischen Dienst vol
gens het voorstel gewaardeerd word t:' met een maandelijksche 
bezoldiging van f 695- f 825. De eindbezoldiging van het 
h?Ofd van ~en Stenografischcn Dienst is derhalve in vergelij
king met die van den hoofdcomm issaris van politie .f 75 pel' 
maand achteruitgegaan. Het lijkt mij niet juist, dat het hoofd 
van den Stenografischen Dienst op deze wijze minder gewaar
deel'd wordt dan een hoofdcommissaris van politie, waal' hij 
t evoren een gelijkwaardige positie bekleedde. 

In dit verband zou het feitelijk juist zijn ook thans het 
hoofd van den Stenografischen Dienst eenzelfde bezoldiging 
te geven als een hoofdcommissaris van politie, doch de 
Regeering heeft blijkbaar een zwak voor het politiecorps en 
daarom wenscht Zij aan de betrekking van hoofdcommissaris 
van politie een betere bezoldiging te verbinden dan aan 
betrekkingen, die vroeger als aa.n de ,betrekking van hoofd
commissaris van politie gelijkwaardig werden beschouwd. 

In dit op.zich.t wil ik de Regeel'ing gaarne volgen, doch 
dan moet cht Jllet zoover gaan, dat een al te groot verschil 
tusschen de bezoldigingen voor beide betrekkingen komt te 
bestaan. 

Ik geef de Hegeering daa.rom in overweging het salaris 
van het hoofd van den Stenogl'afischen Dienst te bepalen 
op .f 700-f 850; de betrekking van hoofdcommissaris "an 
politie wordt op deze wijze .f 50 hooge!' gewn3rdeerd dan 
die van het hoofd v(ln den :::ltenog!'afisehen Dienst. 

De bedoeling' hiervan is het sêllal'is van het hoofd Vêlll den 
Stenogl'afischen Dienst tc uepnlen conform het voorste! van 
de Commissie voor de Huishoudelijke Aangelegenheden van 
den Volksraad. 

Ter bestrijding van eventueele principieele bezwaren vau 
de Regeering wil ik toegeven, dat het moeilijk is in 's lands 
dienst een betrekking te vinden die vergelijkbaar is met die 
van het hoofd van den Stenografisehen Dienst, omdat elke 
betrekking op zichzelf eigen eischen, eigen normen en ei~cn 
moeilijkheden heeft, doch, waar de Regccl'ing I'C\ "01'cn de beide 
dool' mij genoemdc betrekkingen gelUkwaal'dig achtte, bestaat 
er m~ins inziens geen gegrond motief om thans ecn YCl'andcring' 
in het leven te roepen, dan wel groote verschillen tnsschen de 
waardeerillg van beide betrekkingen te scheppen. 

Voor de waardeering v,an de betrekking van hoofd van 
den Stenografischen Dienst mogen zeker geen n01'111en en 
factoren ann een academische opleiding worden ontleend, 
omdat ten aanzien van het beroep of vak van stenograaf 
hoegenaamd geen nauw verband bestaat lUet dcze opleiding; 
prestaties dienen meer op den voor grond te treden dan (li
ploma's. 

Een einclsl3laris van f 850 VOOr het hoofd van clen Steno
grafisehen Dienst na een moeizamen arbeid van 20 jaar acht 
ik zeker redelijk. 

Ik moge daarom bij de Regeering op verwezen1ijking van 
mijn voorstel terzake aandringen. 

Verder zou ik willen verwij len bij de 1\faleische stenognrfen. 
Ik stel voorop de verklarin g, dat wanneer een vergelijking 
tllsschen deze betrekking en een andere moet worden g'et'l'ok
ken, die nndere zal moeten ZUil die van stenogJ'aaf; [ll1de1'e 
vergelijkingen zoud en zeker heel mnnk gaan. 

111 de eerste plaats wil ik opmerken, dat, gelet op het Staats
blad 1929 No. 115, waarbti de bezoldiging van de Maleischc 
stenografen het eerst wcrd geregeld, de eischen voor deze be
treklting zullcn moeten zijn het bezit van het einddiploma 1"11110 
of een daarmede op een lijn te stellen ontwikkeling en het bezit, 
van het diploma vergaderingstenograaf l\1:aleisch en van het 
diploma dictaatstenograaf Nederlandseh 165 lettergrepen pel' 
minuut. Waarom zijn deze eischen bij de nieuwe bezoldigings-
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18de VERGADERING - DONDERDAG 31 MAART 1938. 
Herziening bezoldigingen Volksraadspersoneel (Ond. 172) .- Toepasselijkverk laring Agrarisch Reglement voor Bangka 
en Onderhoorig'heden op de onderafdeeling Billfton (Ond. 123) . - Nadere wijziging Wetboek van Koophandel (Ond. 

135). - Wij ziging ordonnantie op de vennootschapsbelasting (Ond. 15:J). 

(Soamgkoepon.) 
regeling prijsgegeven' Het lij kt mij beter om deze eischen te 
doen behouden en het is m.i. niet wenschelijk om hierbij de 
eischen lager te stellen dan die men aanvankelijk heeft gesteld. 

De Maleische stenografen zijn, te oordeel en naar de voor hen 
gestelde eischen, m.i. stiefmoederlijk behandeld . Ik heb den 
indruk gekregen, alsof a>l\:t deze groep van ambtenaren te wei
nig aandacht is besteed. In plaats ,-an hen door hun bijzon
dere positie - het geheele corps bestaat uit slechts twee 
personen, die, geloof ik de een ige Maleische stenografen zijn 
- een eenigszins hooge bezoldiging te geven, worden zij m.i. 
te laag gewaardeerd. Volgens het ontwerp immers zal een 
Maleisch stenograaf, die in alle opzichten geschikt is en het 
diploma van 250 lettergrepen Nederlandsche stenografie -
het hoogste diploma - heeft behaald - en dus eigenlijk Ne
derlandsch stenograaf zou kunnen worden - een maximum
salaris van .f 375 + 25 = .f 400 kmmen behalen, terwijl een 
stenograaf, die niet in alle opzichten geschikt is, een maximum
bezoldiging kan krijgen van .f 500. 

Vergelijkt men de daarvoor gestelde eischen : ei nddiploma 
5-jarige H.RS., diploma vergaderingstenograaf Nederlandsch, 
niet volledige geschikt.heid voor de betrekking en het maxi
mum-salaris van .f 500 na 17 jaren dienst - bij het ingaan 
van het 18de jaar - met de eischen en eindbezoldiging, 
gesteld voor de fiIaleische stenografen, nl. einddiploma ~1:Ui07 
diploma vel'gadel'Îngstenograai Mnleisch 250 lettergrepen pel' 
minuut, diploma vergaderingstenog'l'aaf Nederlandsch 250 
lettergrepen per minuut, geschiktheid om te werken als 
dictaatstellograaf Nederla nclsch en maximum-salaris van 
f 400 ua 20 jaren dienst - hij het ingaan van het 21ste 
dienstjaar -, dan behoeft het geen nader betoog, dat iu de 
ontworpen regeling een zekere onbillijkheid schuilt ten aan· 
zien van de Maleische stenografen. 

Bij de behandeling van de geldende Ol'donnantie tot her
:-:iening van de regeling der bczoluiging yun den Secretaris 
<.:n het overige personeel van den Volksraad verklaarde de 
toenmalige \'oorzitter van de Salarishcl'zieningscommissie 
(Handelingen van het C. v. G. blz. 317 van het zittingsjaar 
1933-'34) ten aallzicn van de ilialeische stenografen, dat het 
behalen vall de maximum-bezoldiging geenszins het einde 
behoeft te betcekenen van de loopbaan van den betrokkene, 
want degene, die de geschiktheid \'001' Europeesch stenograaf 
bezit, zal zonder bezwaar in dat korps kunnen overgaan en 
bij het verwerven van meel' bekwaamheden dus ook een hooger 
salaris kunnen bereiken. Hierbij wil ik cr nog op wijzen, dat 
de Maleisehe stenografen, die de Maleisehe taal volko
men moeten beheerschen, ook het Nedel'landsch goed moeten 
ken nen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ook afgescheiden van deze moge
lijkheid om promotie te maken dient den Maleischen steno
graaf een behoorlijke salarieering verzekerd te worden. Ik 
ben van meelling, dat hij , gezien de voor de functie geldende 
eischen, minstens even hoog bezoldi gd moet worden als een 
hoofdcommies. 

In Staatsblad 1929 No. 115 werd dc betrekking van Ma
leiseh stenograaf gesplitst in die va n Maleiseh stenograaf en 
Maleiseh stenograaf l ste klasse. Ik stel thans voor om de 
betrekking van Maleisch stenograaf 1ste klasse weder in het 
leven te roepen - voor de Nederlandsche stenografen is de 
betrekking van stenograaf l ste ldassc ook weder ingesteld -
10 bezold igen met .f 275- .f 415, beginnende bij het ingaan 
van het 9de dienstjaar en eindigende bij het ingaan van bet 
21ste jaar, met vier driejaarlij ksche verhoogingen van f 35, 
dus even groot als de laatste verhoogingen in de kolom van 
hoofdcommies. Van de bij zondere regelingen en bepalingen 
ware de eerste alin ea te doen vervallen. 'f e bepalen ware 
verder, dat overgang naar kolom II geschiedt bij het be
halen van het diploma vergadering-stenograaf Maleisch 250 
lettergrepen per minuut, maal' niet ""1"001' het ingaan van het 
9de dienstjaar. Staat IV en de inpassingsstaat waren dien
overeenkomstig te wijzigen. Ter vergemakkelijking moge ik 

(Kartcwisastro, Van Helsdingen, R. G. v. Alg. Ambt. Zaken.) 
llÎerbij den voorgestelden staat aanbieden ' ) . Bij den inpas
singsstaat ware bovendien te bepalen, dat degene die vóó,' 
de invoering van het Staatsblad 1934 No. 161 (herziening van 
de bezoldiging van het Volksraadspersoneel) reeds Malcisch 
stenograaf 1stc klasse was, wordt ingepast als Maleisch steno
graaf 1ste klasse. 

Vroeger was 11et maximum·salal'is voor den l\faleischen 
stenograaf 1ste klasse .f 450 bij het ingaan van het 13de jaar: 
thans wordt voorgesteld om dat maximum-salaris - met 
handhaving van de waardeering van het bezit van diploma's 
voor vergadering-stenograaf Nederlandseh - te bepalen op 
.f 415 bij het ingaan van het 21st.e dienst.jaar. 

Ik koester de innige hoop', dat de Regeering ten aanzien 
van dit verzoek een tegemoetkomende houding zal willen 
aannemen, vooral waar het hier gaat om slechts twee amb
tenarenJ zoodat een eventueele verhooging van inkomen niet 
zwaar op de begrooting zal drukken. 

De heer Kartowisastro: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
slechns een kleine opmerking te maken over staat VI. Ik 
geloof, dat verzuimd is om de namen der daarin sub 4 en 5 
genoemde betrekkingen te veranderen in t.weeden en eersten 
commies conform de B.B.L. 1938. 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Yoorzitter! Het 
betoog van ons geacht medelid, den heel' Soangkoepoll, geeft 
mij aanleiding tot het maken van een enkele opmerking. Ik 
geef ons geacht medelid gaarne toe, dat het niet zoo ge
makkelijk valt een functie te vinden, waarmede de werk
zaamh eden van het hoofd van den Stenografischen Dienst 
kunnen worden vergeleken, maar als één functie toch zekCl' 
niet als vergelijki ngsobject in aanmerking kan komen is dit 
toch wel de betrekking van hoofdcommissaris van politie. 
Ik heb er dan ook met instemming kennis van genomen, dat 
de BezolcligingscolllJllÎssle en ook de COlllmissie voor de Huis· 
houdelijke Aangelegenheden dit vergelijkingsobject hebbeu 
laten vallen en spreek er mijn leedwezen over uit, dat ons 
geacht medelid die vergelijking in het openbaar naar voren 
beeft gebracht. Ik ben namelijk van meening, dat deze twee 
functies in het geheel niet met elkaar te vergelijken zijn. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit onder
werp jn eersten termijn van de zijde van het collcO'c beëin
digd . Is de Regee l'ingsgemachtigde bereid in den 100Jl van 
den morgen hierop te antwoorden' 

De heer Westerouen van Meeteren, Reg'eeringsgemachtigcle 
voor ;\lgemeene Ambtenaal'szaken: Gaarne, l\fijnhecr de 
Voorzltter. 

De Voorzitter: Dan wordt het l'egeel'ingsantwOOl'd gesteld 
op een nader te bepalen tijdstip op dezen morgen. 

Aan de orde i s de behandeling yan : 

1. d e ont w erp-o rd o nnan tie tot toepassc. 
lijkv er klarin g van het Agrarisch R eg I e
m e TI t voo r der es' i cl ent i eBa n g k a en .ö 11. 

derh ·oorig h eden op de onderaf d e el i n g 
Billiton va n die residentie (Ond. 12:1 ) : 

2. deo n t wel' p - 0 r d on n a n tie tot n a der e w ij_ 
z i g in g van het W etboek va n Koophandel 
(0 n d. 135 ); 

3. cl e .0 n t we r p - 0 r cl 0 n n a TI tie 
van de ordonnantie Ol> 
sc hap s bel ast i n g 1925 (0 n d. 

1) Zie noot op pngina 171. 

tot wijziging 
de vennoot -

153) ; 



(Soangkoepon.) 

, ) STAAT IV. 

Volgnllmmc l' Betrekkingen 

I Mnleisch 
stenograaf 

2 Mnleisch 
stenograaf 
]ste klasse 

I 

I 

BEZOLDIGINGSSCHAAL IV. 

Dienst junI'. 

1 
t 
3 
4 
5 
o 
7 
S 
g 

10 
11 
12 
la 
14 
15 
10 
1ï 
lS 
IV 
~O 
21 
22 
23 
24 
25 
26 
27 
28 
29 
:10 

Hijl. A \ ' all 

Rth!. IfJ;:..j 
No. lOl 
.r ...... 

150 

] ; ,:; 

:?o,:; 

:?3J 

2û5 
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Herziening' bezoldi gi ngen Volksrnndspersoneel (Ond. 172) . 

Bezoldigi ng 
Bestaande volgens kolom 

bezoldigings· . . . . . . . . . . . . . . . 
regeling vall de 

schaal 

Bijl. A I 
vnn Stbl. 
1934 
No. 161 

TI 

1- 1-
I 

- I 
I 

153 

182.50 

2 10 

23ï.50 

265 2 i J 

2Çl2.30 3 10 

1120 3-15 

34 i .50 380 

3i,) .J 15 

N ummer cter 
bij zondere 
regelingen 
on hepa -

lingcll 

I 

I 

BEZOLDIGINGSSCHAAL IV. 

Bijzondere regelingon ell 
bepalingen Dienstjaar I 

1. Indien de bekleed ers 1 155 
van deze betrekkingen bij 2 -
het bezit vnn een diploma 3 182.5C 
200 lettergrepen of 250 4 -
lettergrepen Nederland· 5 210 
sche stenografie, geschikt 6 -
zijn gebleken om werkzaam- 7 23 i .50 
heden al s Nederlnndseh S -
dictaat-stenograaf te ver· 9 265 215 
richten, is het in kolom I 10 - -
of II vermelde salaris 11 - -
doorloopend f 10 respec- 12 292.50 310 
tievelijk f 25 hooger. 13 - -

14 - -
15 320 345 
16 - -
l7 - -
18 341.50 380 
19 - -
20 - -
21 315 415 

M1n1mumelsch voor a.anstelling: 
Het be'l.it van het einddiploma van 

ecn sehool voor meer uitgebreid lager 
onderwijs of daarmede op één lijn te 
stellen ontwikkeling gevolgd door el' O 
opleidillg tot, dietllllt· ,s teJlognluf Neder. 
lnndseh lste klnsse e n ye rgadering-
sLcnogrunf i\ln lcisch. 

STAAT VAN INPASSING. 

Degenen, oie \"óór dl! invoering van de ordonnunti e in StRtlt sbltld )93.,1 No. ]61 rccJs de betrekkiug' VIUl Malcisth stcllogmnf Jstc klnsse 
bek lcC'ddcn, worden ingepu!lt als Mnlei seh stcllogrnaf ltstc kla sse. 
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18de VERGADERI G - DONDERDAG 31 MAART 1938. 
'l'oep.sae.IÜkvcrklari:!~.A.gr.ri8ch Regle,ment voor Uangka en Onder!loorigheden 0I? de onderafdeeling Billitoll (Ond. 123). - Nadere wijziging Wetboek VBIl KooplllUldel 
(Ond: laG ). - "uzlgmg ordonnantie op de vennoot8ehapaooJuung (Ond. lli3 ). -Vaststelling afschrüvillppercentagea op de be:r.iuillgcn van het lands-caoutchouc
bedrijf ~oor 1937 (Ond. Hili) . - Vaststelling. voor 1938 t/m 1942 van r egelen inzake de sfschrijvingen. Ol) de bcz;iuingen der Jandshavenbedrijv6n (O nd. ]!!1) .
Vaststellmg voor 1957 t/m 1941 vfl:n regelen Inzake de reservereken ing grOOle herstellingen tcn aanzien van de landah.\'enbedrij,'en (Olld. UlO). - Vrang of 
zal worden .angedrongen op verlengIlIg VBn den termijn, gesteld voor de behandeling van ontwerp·ordonnantie to t regeling "an den uih'oer van suiker (OntI. J 7-1 ). -

H erziening bezoldigingen Volksraadspersoncel (Olld. 1 i":l ). 

(Voorzitter, R. G. voor Alg. Ambtenaarszaken.) 
4, cl eon t w e r p - 0 r don n a 11 L i c h 0 u cl e n cl e v a s t

stel l ing van de afschrijvingspercenta
ges op de bezittingen van het l ands
cao II tc ho u c bed l' ij i voo l' h et j a a l' 1937 
(0 u d. Ui:» ; 

5. deo n t IV e r p - 0 r don n a n tie tot va s t s t e 1-
I i u gvo 0 r d e j a I' e n 1938 t/m 1942 van reg c· 
l e u voor de berekenin g van het bedrag 
der afschrijvingen op d e b ez itting e n van 
del a n d s h a ven bed r ij ven teE m ma h a ven, 
Bel a wan, Mak a s sar, Se mal' a n g, '1' a n d jon g
P I' i 0 ken S 0 era b a ja (0 n d . 120); 

6. deo n t IV e r p - 0 r don n a u tie tot v ast s t e 1-
I i 11 gv o 0 r d e j are n 1937 t fm 1941 van reg e
l e n b e tr e ffende de reservet'ekening voor 
gl'oo te herstellingen ten aanzièn van 
del a n d s h a v e 11 bed l' ~i ven teE m m a h a ven, 
Bet a IV a n, Mak a s sar, S e m ar a n g, T a n dj 0 n g
Priok en Soerabaja (Ond. 1:10), a l s ge
wijzigd bij Nota van W ijziging (st. 6) . 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zon
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange
nornen . 

De Voorzitter : .Aan de orde is de bes l issing 
over d e vraag of ten aanzien van de ont-
werp-ordonnantie tot rege l ing van den 
uitvoer van sniker (Ond. 174) overeen-
komsti g artikel 17 (1) R eg lem e nt van Ord e 
b ij den Gouverneur-Genel'aal op ve l'l engi n g 
van d e 11 voo l' cl e a f cl 0 e n i n g gcs tel cl e 11 t e 1'

mijn za l worden aangedrongen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stem ming wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ontwet'p-ordonnant.ie 11 iet 
bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van den voor de 
afdoening gestolden termijn zal wOl'den nanged l'onl!cn. 

De Voorzitter: Ik zal thans de vel'gaderin g schorsen, totdat 
de Regeerin gsgemaehti gde voor Al gemeene Ambtennat'szaken 
gereed zal zijn met de voorbereiding van het regeeringsant
woord in eersten termijn La.v. de ontwerp-ordonnantie omtrent 
de herzien ing van de bezoldigingen van den Secretaris en het 
overige personeel van dO>1 Volksraad (Ond . 172) en vcrzoek 
den leden na. de schorsing del' vergadering in de secties bijeen 
te komen voor het onderzoek van de op den rooster vcrmclde 
onderwerpen. 

De vergadering wordt t e 9.34 UUI' V .III. geschorst en te 
10.47 lIur v,m, weder hervat. 

De Voorzitter: A a n deo r d c is d e voo r t z e t
t i n g d c rb e h a n del i u g van d eo n t w e r p - 0 r do n
ua nt ie tot h e rzi eni n g van de bezoldigingen 
van den secreta ri s e n h et overige personeel 
va n den Volksraad (Ond. 172 ) , als gew ij z i gd 
b ij Not a va n Wij z i g in gen (s t. 4 ). 

Het woord is aan den Regeeringsgemaehtigde ter beantwool'
ding van de sprekers in eersten termijn, 

De heel' W esterouen van Meeteren, Regeel'ingsgemachtigde 
voor Algemeenc Ambtenaarszaken : Jtiijnhecr de Voorzitter! 
Over de thans aan de orde zijnde aangelegenheid heeft als 
eerste spreker de heer Soaugkoepon het woord gevoerd. In de 
eerste plaats heeft dit geachte lid gevraagd om de benaming 

(R. G. voor Alg. Ambtenaarszaken. ) 
van "stenograaf" te wijzigen in: "stenogrllaf of tachograaf", 
teneinde te doen uitkomen, dat zoowel hand- als machine
stenografen beaoeld worden. De Regeering kan geen voldoend e 
aanleiding vinden om aan dezen wensch gevolg te geven. Naai' 
haar meening toch kunnen onder het begrip J,stenograaf" ook 
wel degel Uk machine-stenografen worden begrepen. 

I n dc tweede plaats heeft de heer Soangkoepon aangedmn-. 
gen op verhooging vall de eind-wedde van het hoofd van den 
Stenografisch en Dienst en wel van f 825 tot f 850. Het ge
achte lid heeft hierbij een vergelijking gemaakt met de sala
rissen van de hoofdcommissarissen van politie, onder de 
B. B. L. 1925, de H. B. B. L. 1934 en de B. B. L. 1938, ten
einde te doen uitkomen, dat de verhouding tusschen het sa
laris van deze beide betrekkingen zeer ten uadeele va n het 
hoofd vau den Slenografischen Dienst zou zijn gewijzigd . 

Mijnheer de Voorzitter! Zooals terecht door het geachte· 
lid den heer Van Helsd ingen is opgemerkt, acht de Regeerin g· 
deze heide functies niet wel vergelijkbaar. Wat overigens het 
stellen vatl de eindbezoldiging van het hoofd van den Steno
grafisehen Dienst op f 825 betreit, deze eind-wedde is door· 
de Regeeri·ng aangenomen voor die lagere middelbare eindbe
t rekkingen, waaraan de zwaárste functies zU n verbonden. Be
nige mindere waal'deering vall het ambt \'an ll ct hoofd vallt 
den Stenogl'atischen Dienst zit daarin dus zeker niet. Bedoeld 
zij n hiel' betrekkingen, waaraan ondel' de B. B. L. 1925 een 
eind-salaris van f 1100 was verbonden. Opgemerkt mog~ 
worden, dat vcrschillende andere dezer oude f 1100-funeties, 
welke niet tot de zwaarste betrekkingen konden worden gere
kend, op een lager eind-nivean dan f 825 zijn gehraeht. Daar
entegen is aanleiding gevonden de betrekking van hoofd
commissaris van politie op hooger niveau te stellen, aangezien 
het hier ging om een zeer beperkt aantal eind-funeties van 
cen hoogel' middelbaar corps va n zeel' grooten omvang. Als 
andere hetrekkingen, waaraan vroeger f 1100 als ei nd-wedde 
was verbonden . en die Illl .f 825 als eindpunt hebben, kunncn 
nog wOl'Clen genoemd de ambtenam' VOOI' handelszaken b,j 
het boschwezen, de inspecteur P. T. '1\ de assistent-resident 
titulail', de hoofdcontl'olel1l' eel'ste kla sse bij den dien t del'· 
1. U en A. , de ins pectem W. L.O., de inspectem 1. IJ. 0 ., de 
ondel'directeut' cIel' Postspaarbank, tel'wijl de havenmeester 
eel'ste kln sse onder· de B. Il. hl925 een eind,ah,,· is van f 1050' 
had, maal' clUêll'entegen onde l' de lT. B. I J. [.J. 1934 een eind
wedde vnn .f 850 bereikte el1 1halls op een einclbezoldigin~ 
van .f 825 is gesteld. 

Slechts enkele va n die vl'oegere .f 1100-functies zijn thans 
dus op een hoogere eindweddc dan of 825 gebracht, cenige anderc 
daal'entegen op een lager eindsHlcnis. Voor het hoofd va n den 
Stenograîischen Dienst is noch \'001' het eell , norh VOOI' hrt 
ander aanleiding gc\'ondcn . 

De dool' het geachte 1i (1 vonr·t~ getrokken \'ergelij king met 
de salariecl'illg del' stenogt'afen zou slechts opgaan, wanneer 
el'kend word, dat de bestaande verhoudingen juist warell. 
Zooals evenwel lIit de stukken hl Ukt, ;lcht de Rcgeel'ing de 
thans dool' haal' gedachte \'cl'howling ju istel'. 

Een derde punt, dat de heel' Soangkoepon heeft aangel'oerd, 
betreft de bezoldi gin g del' Malcische sLenogl ·a l'cll. H et geachte' 
lid heeft een vergelijking. gemaa kt met de cinclbezoldigin g van 
de Nederlandsche stenografen, die dcl' tweede kl asse, wplkc op 
f 500 is gestcld . Hij slelt t.er verbetering ,·an de positie del' 
1\faleische stenografen \'001' de instelli ng del' betrekking van 
1\Ialeisch stenograaf eerste ldë.lsse met eeH eindwedde van 
T 415, waarbij hij erop wUst, dat deze spli tsing ook bestond 
onder de B.B.TJ. 1925 en dat de eindwedde ,",lll den Maleisehen 
stenog t'aaf eveneens daarbij was gesteld op f 450. 

De Regeering acht de positie "an de ~faleische stenografell 
alleszins bevredigend gcregeld. Zij is daarbij zoo gelukkig, 
zich in het goede gezelschap te bev inden van de Commissie 
voor de Hüishoudelijke Aangelegenheden, wier voorstellen de 
Bezoldigingscommissie ten deze geheel heeft overgenomen. 
Deze voorstellen houden reeds in een verbetering ,'a ll het eind-· 
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Herziening bezoldigingen Volksraadspersoneel (Ond. 172). 

(Soangkoepon. ) 
sala l'is met f 50, terwijl bij toepassing Vlln de hij staat IV 
gestelde noot het eindsa laris nogmaals met f 25 kan stijgen. 
In vergelijking met de B. B. L. 1925 bedraagt de achtel'Uit
ga ng van het eindsalaris voor de zeel' geschikte krachten in 
deze categol'ie dus slechts 11%, terwijl de niet-uitblinkende 
functionarissen sl ccht~ een achtel'Uitgang van 16% hebben. 

De hee l' Soangkoepon knn dan ook in redelijkheid niet 
volhouden, dat deze groep, zooals hij h.et ui tdrukte, stief
moederlijk is bedeeld. Het zal het geachte lid bekend zijn, 
dat de percenta ges van achteruitgang in tal van andere 
betrekkiugen aanzienlijk hooger zijn, tot 25 en 30%. 

Het geachte lid heeft nog gevraagd, waarom de aanstel
lin gseischen voor deze bett'ekking een wijziging hebben 
ondergaan . Ook hierin is de Regeering de Commissie voor 
de Huishoudelijke Aangelegenheden gevolgd, die 'de aanstel
lingseischen welke thans ten deze zijn opgenom en, juist 
ach tte. De uitspraak van den voo l'zitter der Salarisherzie
ningscommissie, di e de heet' Soan gkoepon heeft aangehaald, 
kan voll edig wOI'den onderschreven. Deze toch houd t ni et 
meel' in , dan dat bij wervin g van stenografen ook de Ma
Icische stenografen niet wO l'den uitgesloten. A;tnleid ing om 
de sa larissen op een hooge l' niveau te stellen, kan daal'in 
echter ni et worden gevo nden. 

Vergelijking met het eindsalaris van den hoofdcommies moet 
de Regeering afwijzen. Zonder aan de beteekenis del' betrek
king van 1\1aleisch stenograaf iets tekort te willen doen, moet 
toch worden opgemerkt, dat het bij de bet. rekking van hoofd
com mies gaat om een functie, welke eerst na geruimen dienst
tijd met scher pe selectie dool' H.BB.-abilllriënten of daal'mede 
op één lijn te s teLlen krachten kan wOI·den bereikt. 

Tenslotte heetl de heer Kartowlsastro gevl'augd of de in 
srunt VI gevolgde titulatuur del' commiezen wel juist is. n et 
gelichte lid moge worden verwezen voor wat de tweede com
miezen betreJ't, naar noot 3 gesteld bij even bedoelden slaat, en 
wa t betreft de derde eomm iezen naar de bepaling, opgenomen 
in arl. 4, van het O.B. mn 18 F ebr. jJ. TO• 120 Stbl. TO• 106, 
wila rin is bepaald , dat de landsdienaren, wier betrekkfng van 
lH.'lH1llli ng- verandert kl'HC'htcns de in artikel 2 van da t besluit 
get rotfen regel ing, gCl'CC'htigd z ~in uen pel'soonl\jken titel ell 
l'un g, aan de Vl'oegel'e bet rekking verbonden, te blij"clI voerC11 . 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Bij mijn 
voo rstel ben ik eigenlijk uitgegaan van de regeli ng van 1925, 
waarin, zooals bekend, de ve rschill ende betrekkinge n, waal'
om het thans 'gaat, ook zijn opgenomen, en waarin naa r mijn 
meening deze betrekkingen juist beoo l'deeld zijn. 

Nu was in clie regeli ng het salaris va n het hoofd van den 
Stenogl'Hfisehcn D ienst gelijk aan dat van een hoofclcom~ 
miss3ris va n politie. De Rcgeering wenscht dat thans niet, 

Nu geef ik toe, eln t ,·e rgcJijkin gen van betrekkingen mank 
gaa n, muar dan gaat een vergelijking zooals de Rûgeering 
getrokken heeft lIl et andere betrekkingen ook mank. 

In 1934 wal'en alle diensthoofden in dezelfde rubriek op
genomen en naar mijn mecning beteekent dit, dat de dienst
hoofden eon bijzondere positie in de bezold igi ngs l'egeli ng 
innemen . 

De Reg'eerin g \'e l'geJijkt het hoofd va n den Stenogl'afischen 
D ienst met de n ondel'd irecteUl' vun de Postspaarbank. maar 
waa l'om trekt de Regeeri ng de vergelij king niet met den 
directeur del' Postspaa rban k, deze is loch ook diensthoofd. 

Het gaat eigenlijk om de twee betrekk ingen hoofd van den 

Handelingen. Zittingsjanr 193i-1938. 

(Soangkoepon, Voorzitter.) 
Stenografisch en Dienst en hoofdcommissaris van polit ie en 
dan vi nd ik, dat bij de voorgestelde regeling het salaris van 
het hoofd van den Stenografischen Dienst te ver beneden dat 
van den hoofdcom missaris van politie komt. De motieveIl 
voor de verhoogin g van de bezoldiging van het salaris van 
het hoofd van den Stenografischen Dienst heb ik echter 
reeds naar voren gebracht, doch ik heb daarmede de Regee
ring blijkbaar niet kunnen ove'l'tuj gen. 

Verder heb ik de positie van de Maleisehe stenografe n 
verbeterd willen zien, omdat voor deze groep geen behoor
lijke promotiekansen bestaan, zooals bij andere diensten, 
waar men hoofdcomm ies en kn ntool'hoofd kan worden. 

Zij , die de betrekking van Maleisch stenograaf hebben 
aanvaard, blijven meestal in die betl'ekking tot zij den pen
sioengerechtigden leeftijd hebben bereikt en dat beschouw 
ik als een voordeel voor den dienst, want een aanhoudende 
verand ering van personeel zou stagnatie in den dienst ve l'
oOl'za ken. In het belang van de continuïteit in den dienst 
heb ik mijn voorstel dan ook ingediend, want het is in het 
belang van den dienst , dat el' steeds gero ut in eerQe kra chten 
aan verbonden .zijn . 

Verder vestig ik el' de aandacht op, dat de Maleische steno
grafen ook ander werk verrichten, zooals het vertalen van 
binnengekomen in het Maleiseh gestelde verzoekschriften en 
andere administratieve werkzaamheden; zij ziin niet slechts 
met tenografiseh werk belast. 

n et heeft mij daarom teleurgesteld, dat de Regeering mijn 
suggest ies ten aanzien van de bezoldiging van het hoofd van 
den Stenogl'a-fischen Dienst en die van de 11.alcische steno
grnfc n niet heert amn-ual'd . Ik heb de indiening van een 
am cn dement ovenvogen , lI1f1fl'· dit zou ve l" tnlgi ng van de 
invoerin g der bezolcligings l'eg·eling VOO I' het geheeJe pel'soncel 
van den Volks raad ten gevo lge kunn en hebben, hetgeen 
mij ongewenseht voorkomt. 

Ik zal daarom in nadere overweging nemen het indienen 
va n een initi at ief-voorstel , terugwerkend tot 1 Januari 1938. 
Ik vermoed , dat tegen het laatste bij de Regeering geen 
bezwaar zal bestaan, omdn t Zij reeds verklaard heeft geen 
bezwaar te hebben tegen tel'ugwerking vun eventueele wijzi
gingen in de B.H.L. 1938 tot I Janual'i 1938. 

De Voorzitter: Wenscht de Hegeeringsgemachti gde nog 
het woord 1 

De heer Westerouen van Meeteren" RegecI'in gsgem8chtigcle 
VOOl' Al gemecne Ambtenaa l'sza ken: Dank U, 1\f \inheel' de 
Vool·zitter. 

De Voorzitter: Dan kan thans tot stemmin g worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnantie, nis gewijzigd bij Nota van "'Uzi
gin gen ~ word t zonder hoofdelijke stemming aangenollle n. 

De Voorzitter: Ik deel de vergader in g mede, dat hoogst
waal'seh\jnlijl\ de volgende ve rgaderin g znl pl aa ts heb ben op 
Dinsdag 5 April a.s., op een nader te bepalen uur. In ieder 
geva l za l dan plaats hebben het commi ssieonderzoek betref
fende de Suikel'U itvoel'-ordonnantie (Ond. 174) . 

De vergadering wordt te 11.05 nur v,m. gesloten, 
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Ingekomen sLuk. - Aanvulling en wijziging ordonnantie op de 1:ilachtbclusting- 1936 (Ond. 117). ll1tl' ('l<kin ~ 
motie-Kan e,s, inzake de belasting op de slacht Lu,v, I'ilueele plechtigheden (z itt. j, 1936- 37, Ond, :14, st. H), 

(Voorzitter,) 
19de VEHGADI~RIN(I. De Secretaris deelt mode, da t is ingekomen een bel'icht van 

den h(,(, I' 'V1woho, dat hU w('~!ens zirkl(' v('l'hindl'l'd is, de 
V C I' g il ti c " i n g v nnI) i 11 S cl a g 5 A p I'Î I 1938. vergadering hij te wonen. 

( Bijeenrocpingsuut': 10.24 voormiddag.) 

In gekomen sluk. - Aanvulling en wijziging ol'donnantie 
up de sla chtbelasting 1936 (Ond, 117) , - In trekking motie
Kan C,S, inzake cic belasting op de slacht t.b,v, ri tnel'le 
plechtigheden (zitt. j, 1936- 37, Ond, :14, sI. 9) , 

Voorzitter: de het'l' MI', W, IT, VAN HELS DINGEN, 

De Ill 'escnticlljst is geteekend dool' 14 leden, te weten de 
kden: 

HhHtuw, C. C. van Helsdingen, 'V. IT. van IIelsdingcn, 
De Hoog, Kan , KUI'Lowisast 1'0, J(crslens, Roep, Soangkoepon, 
Soetal'djo, Sosrohadikoesoemo, Thaml'Î'n, Verhoom en De 
Villeneuve. 

Regceringsgemnchtigde: de heer De Bl'uyn Kops, 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Jk open deze vergaur
ring. 

H andelingen, Zittingsjaar 19:{7- 1938. 

Dit. hel'icht wordt VOO I' kennisg'rving aa ngenomen. 

I )t' Voorzitter: A a n deo I' dei, cl e IJ e h 11 11 d c-
1 Î 1I g V i.L n deo n lw e I' p . 0 I' cl 0 n Il a n tic tot all 11-

vuJling en wijz i g in g van de Ol'donnflnl' ie 
op ti e s l a e h t bel ast in g 1936 (0 n Û, 117), a I s 
gcw\j zi~d bij Nota van Wijzi gi ng (sI. 6) . 

[k deel de vCl'gadcring mede, dal de motie, vool'gesle ld dool' 
de heeren Kan, Soetardjo en Soangkoepon (Zitt ingsjaar 1936-
1937, Ond, :14, st. 9), waarvan melding is gemaakt in de 
Mem orie van Toelichting vun het aan de orde zijndc onlwerp, 
inmiddels dool' de indienel's is ingetrokken, 

De ontwel'p·ol'donnantie, als gewij zigd bij Nota van ' Vljz i
ging, wordt zonder beraadslaging en zonder hool'delijke slem· 
ming aangenomen. 

De vergadering wordt te 10.25 uur v.m. gesloten. 
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20ste VERGADERING - DINSDAG 12 APRIL 1938. 

Ingekomen stukken. - Suikel'Uitvoerordonnantie 1938 (Olld. 174) . - Derde rapport van de Commissie voor 
de Verzoekschriften. 

20ste VERGADERING. 

V el' g a cl e l' i 11 g V a 11 Din s dag 12 Apr i 1 1938. 

(B ijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Suikeruitvoerordonnantie 1938 (Oud. 
174 ). - Derde rapport van de Commissie voor de \-erzoek
schr iften. 

Voorzitter : de heel' Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend dool' 15 leden, te weten de 
leden: 

Van Baalen, Blaauw, C. C. van Helsdingen, \V. H. V8n 

Jlclsdingell , De Hoog, Kan, Kartowisastl'o, Km'stens, Roep, 
Soangkoepon, Soetal'djo, Sosl'ohadikoesoemo, Thamrin, Ver
boom en De Villeneuve. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gade,·ing. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Bericht van den beer Wiwobo, dat hij wegens ziekte 
verhinderd is, de vergadering bij te wonen. 

Dit beJ'icht wordt voor kennisgeving aangenomen. 

B. De volgende R cgcCl'ingsb l'ievcll en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Genel'aal van 

8 April No. 25 ter aanbieding van een ontwerp-ordonnantie 
tot her'zicning van de vool'\vaarden, waaronder de schulden, 
waarmede de gemeente Malang bij de ordonnanties in Stb!. 
J915 Nos. 115 en 736 werd belast, zijn opgelegd (Ond. 17(1) . 

DC' stukken worden gedl'ukt. 

2. I\ahinctsbl'ief vun (I(·n r.otlvel·llcl11·~ C: c nel'aal van 29 
Maart 1938 No. 6 houdende mededeel ing, dnt is vastg'csteld 
de ordonnantie tot vaststelling van een l'egel ing tot heffing
van een vergunningsrecht op den verkoop va n vuurwerk in 
de gewesten Jogjakartll en Soel'akarta (Ond. J05) . 

3. Besluit van den aOllve l'neUl'~Genel'aal van 26 ~'l:aal't 
1938 No, 20 tot nadere wijziging en aanvul1ing van de "Re
~e lin g voor het verlecnen van verloven buiten bezw<1al' van 
het Land en ontslag uit de betrekking op veJ'zoek, zond er 
g-e lijktUclig ontslag uit 's 1;H.nds vasten dienst, alsmede voor 
toekenning van inkomst.en bij niet-herplaatsin g na dusdanig 
verlof of ontslag ", 

4. ;lIs voren van 26 Maart 1933 No. 24 houdende ont
heffing van J. G. Soesman van de funct.ie van lid van het 
Bestuur van het Koffiefonds en benoeming in zijn p1aats 
van J. van Buut. 

5. ;lIs voren van 28 Maart 1938 No. 14 houdende w(jzi
ging en aanvulling va n de ,/rhee1'estl'ictie-vel'ordening 1938" 

6. Als voren van 1 April 1938 No. 1 houdende aantee
kening dat het dagelijksch beleid der zaken weder dool' den 
Gouvct'neu r-fteneraa l is aanvaard. 

De sub 2 t/m 6 genoemd e stnkken worden ter inza~e ge-
legd ter secretarie van den Volksraad. b 

C. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 
]. Besluiten van den Directeur van Binllcn landsch BestulU' 

tot het ,]'oen van uitgaven in verband met de bevolkings
l'ubberrestrictie. 

2. Besluit van den Directeur van Verkeer en Waterstaat van 
26 Maart 1938 No. P . 2/9/17 hondend e aanteekening dat 

Handelingen. Zittingsjnar 1937-1938. ' 

(Voorzitter.) 
Ir. Ch. F . van Haciten op 26 Maart 1938 den dienst heeft 
overgenomen van het fungeerend departementshoofd Ir. 
C. Hili en . 

3. Mededeeling van Ir. C. Hili en, dat hij de leiding van den 
p.'r.'l'.-dienst wederom heeft overgenomen. 

4. Mededeeling van het comité van bestuur van de N. V. 
Nederlandsch-Indi che Spoorweg-Maatschappij betreffen
de zijn samenstell ing. 

5. Brief van de Konillklijke Nederlandsch Indische Motor
club ter aanbieding van één exemplaar van het Statistisch 
Overzicht betreffende de bewegingen van de motorver
keersmiddelen te land in Nederlandsch-Indië gedurende 
h et jaar 1937. 

6. Moties van verscheidene afdeelingen van den O.K.S. Bond 
waarbij het Hoofdbestuur wordt uitgenoodigd om nog
maals stappen te doen tel' er]unging van eenige positie
verbetering voor de lnheemsche onderwijzers. 

De stukken worden tel' inzage gelegd tel' secretarie van den 
Volksraad. 

D. Het boekwerk "Het Coll ege van Gedelegeerden uit den 
Volksl'aad", dool' T. SamkaJdcu. 

Dit boekwerk wordt opgenomen in de boekerij. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s de be ha n de-
1 i n g \. a n d eo n t wet' p - Ü l' cl 0 n n a 11 ti e tot r e
g e I i n g van den t1 i t v 0 e r va 11 sn i k e r. (011 d, 
174.) 

Deze on hvcl'p-ol'Jon nantie wOl'dt z01ldel' bCI'lwdslaging en 
zonde!' hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : ;I a n deo l' dei s d e be h a n de-
1 i n g van het d e r der a p pOl' t " n n de C 0 m
mis s i e voo r d e Ver z 0 e k s c Iv i ft e n, J u i d e 11 de: 

1. Verzoek, gedagteekend Aèk Kanall Djaè (Tapanoeli ) 
8 Dccember 1935, van Dja Hoeal" e.a., om vrijstelling van 
"sa 1'o"- en "ombo"~diensten. 

Reg-eel'i ngsbl'i ef van 12 October 1936 No. 2092/A met bijlage 
heeft op di t verzoek betrekking. 

De commissi e stelt voor : 
a. de Regeering 1n kennjs te stellen van de door het com. 

missielid , den hecl' Soangkoepol1, gpmaakte opmerkingen; 
b. ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde 

van den dag en adressant, onder toezending van een af
schrift van g~noemden Regeeringsbrief met bijlage, hier~ 
van mededeehng te doen , 

2. Verzoek, gedagteekend Gedoeng Agoeng 13 Augustus 
1936, van 74 ingezetenen van de desa Gedoeng Agoeng en 
Tandjoeng Djamboe, houdende bezwaren tegen een gedwon
gen afstand van hun a\Vahs ten behoeve van de B. P. M. 

Regeeringsbrief van 7 Mei 1937 No. 968/B met bijlage heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en acll'P~sRnten , ondcl' toû
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hiervan mededeeliug te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Kabandjahe 3 October 1934, 
van Marah Oedin Haranap, gemachtigde van Ratogap (marga 
Sidabariba), betreffende een vonnis va n een inheemsche 
rechtbank. 

Regeeri ngsbrieven van 6 Jnni 1935 No. 1368/A en 12 Mei 
1937 No. 1015/A met bijlagen hebben op dit verzoek betrek
king. 
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Derde rapport van de Commissie voor de Verzoekschrif ten. 

(Voorzitter.) 
De commissie stelt voor: 

a. de Regeering in kennis te stellen van de dool' het com
missielid, den heer Soangkoepon, gemaakte opmerkingen; 

b. ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde yan 
den dag en adressant, onder toezending van een afschrift 
van genoemde Regeeringsbrieven met bijlagen, hiervan 
mededeeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Kp. Negeri Tongging (land
schap Soeka, S. O. K.) 12 November 1935, van Djatongan 
merge Ginting, houdende bezwaren tegen een vonnis van een 
inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrieven van 29 April 1936 No. 898/A en 18 Jnli 
1937 No. 1358/A met bijlagen hebben op dit verzoek betrek
king. 

De commissie stelt voor: 
a. de Regeering in kennis te stellen van de door het com

missielid, den heer Soangkoepon, gemaakte opmerkingen; 
b. ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 

den dag en 'adressant, onder toezending van een afschrift 
van genoemde Regeeringsbrieven met bij lagen, hiervan 
mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend Kabandjahe 27 September 1935, 
vall Si Koeta merga Karo-Karo Poerba, betreffende een aan
deel in het inkom en van de hoofden vun Kabandjah e. 

Regeeringsbricven van 11 April 1936 No. 753/A en 20 
Augustus 1937 No. 1829/A mct bijlagen hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor : 
Q. ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 

den dag en adressant, onder toezending van een afschrift 
van genoemde Regeeringsbricycn met hij lagen, hiervan 
medcdecling te doen; 

b. aan de Regeering - met verwijzing naar de uiteenzetting 
in de vergadering van hct College "an Gedelegeerden dd. 9 
Juni 1936 van den heer Soan~koepon. (!:c"!cvcn 11::1 a l' tHln 
leiding van het verzoekschrift gedagteekend Lho ' Seumawe 
23 November 1934, van F . R. Koeala, inzake zijn benoeming 
tot zelfbestuurder - de vraag te stellen in hoeverre Zij 
zich met het in bedoelde uiteenzetting weergegeven stand
punt kan vereenigen. 

6. Verzoek. gedogteekeild Kabandjahc 19 Apl'il 1937, van 
Sangana, houdende bezwaren tegen een vonnis van een inhoclll
sche rechtbank. 

Regeeringshrief van 20 September 1937 No. 2078/A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant. onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

7. Verzoek, gedagteekend Batavia-Centrum 10 Juli 1937 
van E. A. de Jongh, om herplaatsing C.q. toekenning van 
onderstruld. 

Regeeringsbrief van 23 September 1937 No. 2093a/C met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en ad ressan t, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regccringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Pamekasan 6 October 1937, van 
vrouwe Sitti Aisu, houdende bezwaren tegen een vonnis van 
een landraad. 

Aangezien de Volksraad geen tusschenkomst kan verleenen 
in zaken van gouvernementsrechtspraak, stelt de commissie 
voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 
den dag en adressante hiervan mededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Bali-Matraman (Ueester-Corne
lis) 9 September 1935, van Mas Sastrosoewondo, betreffende 
zijn ontslag. 

Regeeringsbrieven van 8 Jannari 1936 No. 50/C eu 8 Octo
ber 1937 No. Z191a/C hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor, onder verwijzing naar de bij het 
rekest overgelegde verklaringen van den wedana van Poer
wakarta en den assistent-wedana van Mr.-Cornelis on in 
aanmerking genomen de omstandigheid, dat het ve t'!eenen 
van financleClcn steun aan de "Pal'tai Indonesia " niet ver
boden is en dus geen reden tot ontslag kan vormen, del' 
Regeering in overweging te geven adt'essant in een hem pas· 
sende betrekking te herplaatsen en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regeeringsbt'ieven, 
hiervan mededeeling te doen. 

10. Twee verzoeken gedagteekend Tjiandjoer 30 Novem
ber 1936 en 20 Januari 1937, van M. Wiriasoeta en R. Marta
widjaja, om toekenning van een schadevergoeding terzake 
van het hun gegeven ontslag uit den dienst der Algemeene 
Volkscredietbank. 

Regeeringsbrief van 5 November 1937 No. 2361/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeerjngsbrief, 
hiervall mededeeliug te doen. 

11. Verzoek, gedagteekend Sitonggi-tonggi 7 Mei 1936, 
van Sjech Hadji Mohamacl Saleh c.s., houdende bezwaren 
tegen een verbod van het bestuur om hun sawahs te bewel'
ken. 

Regeeringsbrief van 5 November 1937 No. 2363fB heeit op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan de bezwaren van adressanton js tegemoet
gekomen stelt de commissie voo l' ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder 
toezending van een afschrift van genoemden Regecl'ingsbrief 
hiervan mededeeling te doen. 

12. Verzoek, gedagteekend Tanggoewisia 21 Juni 1936, 
van Ktoet Djiwa, betreffende een grondkwestie. 

Regeeringsbl'ieven van 16 Maart 1937 No. 572/A, 9 Novem
ber 1937 No. 2383/A met bijlage hebben op dit verzoek be
trekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te ·gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen . 

13. Ongedagteekend verzoek van het Comité Permintaün 
Naik Rang, om positieverbetering voor het stokel'spel'soneel 
bij de Staatsspoorwegen. 

Regeeringsbrief van 8 November 1937 No. 2377,,/C -met 
bijlage heeft op clit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor het verzoek ter inzage te leggen 
ter secretarie van den Volksraad en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeel'ingsbl'ief, hier
van mededeeling te doen . 

14. Verzoek, gedagteekend Gentasari 12 Juni 1937, van 
Tjitrosoewito, houdende bezwaren tegen het hem verleend eer
,'ol ontslag uit zijn betrekking enz. 

Regeeringsbrief van 15 November 1937 No. 2429/C heeft op 
dit verzoek betrekking. " 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier· 
van mededeeling te doen .. 
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Derde rapport "an de Commissie voor de Verzoeksch rif tel!. 

(Voorzitter. ) 
15. Verzoek, gedagteekend Idi 27 Juni 1936 van Amat e.a., 

houdende bezwaren tegen cel! hun opgelegde korting op sa
laris. 

Regeer ingsbricf van 16 November 1937 No. 2438jC heeft 
op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan de bezwaren van adressanten is tegemoet ge
)(omcn stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
ovel' te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder 
toezending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief) 
hicl'nm mcdcdeeling te doen. 

16. Verzoek, gedagteekend Oedjan Mas (Palembang) 
8 Februari 1935, van Hadji Sahak e.a., om verhooging van 
het zi ttinggeld voor de gekozen leden ,-an de mal'gul'aden van 
P Hlembung Oedjanmas en Tambelang Penanggil'an. 

Regeeringsbrie"en van 26 Maart 1936 No. 656jA en 19 No
vember 1937 No. 2461jA hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending Vlll1 een afschrift van genoemde Regeel'ingsbl'ieven, 
hicrvan mededceling te doen. 

17. Verzoek, gedagteekend Naha Sahabe 4 Januari 1937, 
van Nicolas Bagarai, betreffende een grondkwestie. 

Regeeringsbriei van 22 November 1937 No. 2474jA heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt "001' ten aanzien van het verzoek over 
te- g"ê:lun tot de ol'de van den dag en adressant, ondel' toezen
ding ,'al1 een afschl'ift ,'a n genoemden Regeeringsbrief, hier
van rnededceHng te doen. 

18. Verzoek, gedagteekend Siman 5 Januari 1938, van ilias 
Rabani, om toekenning ' -an onderstand. 

Aangezien de bepalingen hnvilliging van adl'cssants wensch 
niet toelaten, stel t de commissie voor ten aanzien van het ver
zoek over te gaan tot de orde vnn den dag en adressant hiervan 
mededeeling te doen. 

19. \Tcl'zoek, gcdagtcckcnd Batavia 18 Juni 1936, vun 
lt1"angocn , om t.oekenning, van pensioen e.q. restitutie der door 
hem gestorte pcnsioenseontributie. 

Regeeringshricf van 7 Januari 1938 No. 50jC heeft op dit 
verzoek betrekking. 

Aa11gezicn adressant wegens liehamel\ike ongeschiktheid eer
yol uit 's Lands dienst is of zal worden ontslagen onder toe
kelllling van pensioen stelt de commissie voor ten aanzien van 
110t ,'cl'zoek over te gaan tot de orde van den daO' en adressant 
hiel'van mededeeling te doen. 0 

20. " el'zoek, gedagteekend Panggoeng-Ior (Tegal) 4 No~ 
vember 1935, yall Raden "\Valoejo, om toekenning van een 
vergoeding. 

Regeeringsbrieven van 16 November 1936 No. 2342(C en 
29 Januari 1938 No. 233jC met bijlage hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemde Regeeringsbl'ieven met bijlage, 
hiervan medecleeling te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 2 September 1937, 
van J . E. B. van Breemen, om toekenning van een hem ont
honden salarisvel'hooging. 

Regeeringsbricf van 3 Februari 1938 No. 244jC heeit op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

22. Verzoek, gedagteekend Madioen 26 Januari 1937, van 
Karsadie, om toekenning van een schadeloosstelling. 

Regeeringsbrief van 3 F ebruari 1938 No. 252(C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeting te doen. 

23. Verzoek, gedagteekend '['amanbati 17 April 1937 van 
Ni SaJe, houdende bezwaren tegen een vonnis van een inheem
sche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 3 Februari 1938 No. 251jA heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressante, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

24. Verzoek, gedagteekend Soekaboemi 19 Februari 1937, 
van C. A. A. Th. van Olden, om herplaatsing. 

Regeeringsbrieven van 24 April 1937 No. 873jC, 18 Juni 
1937 No. 1364jC en 12 Februari 1938 No. 316jC met bij lage 
hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven met bijlage, 
hieryan mededeeling te doen. 

25. "erzoek, gedagteekend Bintoehan 25 Augustus 1937. 
van .A.min bin Tjaja Sani, houdende bezwaren tegen een von
nis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 12 Februari 1938 No. 318jA heeit op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeel'ingsbrief hiervan 
mededeeling te doen. 

26. Verzoek, gedagteekend Kebondalalll 7 Juni 1937, van 
S. Sinang, betreffende een grondkwestie. 

Reg'eeringsbrief van 21 Februari 1938 No. 365jB met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regecl'ingsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen . 

27. Verzoek, gedagteekend Soekaboemi 11 September 1937, 
van Hoclosoewarno, om toekenning vall pensioen C.q . her~ 
plaatsing. 

Regeeringsbrief van 23 Februari 1938 No. 375jC met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den clag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mec1edeeling te doen. 

28. Verzoek, gedagteekend Baä 15 Februari 1937, van 
D. J. Messakh, houdende klachten tegen het bestulU'. 

Regeeringsbrief van 25 Februari 1938 No. 406jA heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regecl'ingsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

29. Verzoek, gedagteekend Batavia-Centrum 12 Augustus 
1937, van de VereClugillg van Hoofd-controleurs bij den 
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Derde rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Voorzitter.) 
P.1\T.dienst, om positieverbetering voor de controleurs 1e 
klasse met den persoonlijken titel en rang van hoofdcontro
leur. 

Regeeringsbrief van 13 December 1937 No. 2595qC met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek, het
welk bij de behandeling van de salarisvoorstellen ter sprake 
is gekomen, over te gaan tot de orde vlln den dag en adres
sante, onder toezending van eell afschrift van genoemden 
Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

30. Verzoek, gedagteekend Oeloe Siaoe 14 September 1936, 
van M. IC Lombo q.q. Rahel Manderos, houdende bezwaren 
tegen een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 17 December 1937 No. 2638/A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, ond'er toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

31. Verzoek, gedagteekend 's-Gravenhage 4 Juni 1937, van 
de Vereeniging van oud-officieren van het Komnklijk Neder
landsch-Indisch leger, betreffende de pensioenen der vóór 
1920 en vóór 1925 gepensiOlmeerde kapiteins. 

Regeeringsbrief van 10 Januari 1938 No. 80/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan het verzoek is tegemoet gekomen stelt de 
commissie VOOl' ten aanzien van het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressante, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededee
ling te doen . 

32. Verzoek, gedagteekend Idi 7 September 1937, van Amat 
VI, om toekenning van pensioen C.q. herplaatsing. 

Regeeringsbrief van 13 Januari 1938 No. 103/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien adressant is herplaatst stelt de commissie voor 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 
den dag en adressant, onder toezending van een afschrift van 
genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

33. Verzoek, gedagteekend Goenoeng-Mas 2 Juni 1937, van 
Loewi Kamis e.a., betreffende de goudwinning in de Zuid er
en Oosterafdeeling van Borneo. 

Regeeringsbrief van 17 Januari 1938 No. 135/B heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de ordê van den dag en adressanten, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

34. Verzoek, gedagteekend Djipoet 8 Maart 1937, van Mo
hammad Sidik, houdende klachten over een assistent-wedana. 

Regeeringsbrief van 8 Januari 1938 No. 147/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressan t, onder toezending van ecu 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededee
ling te doen. 

35. Verzoek, gedagteekend Bojatredjo 20 Juni 1937, van 
Kromopawil'o e.a., om schadeloosstelling. 

Regeeringsbrief van 22 Januari 1938 No. 191/B heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien een bedrag ter beschikking is gesteld, waaruit 
adressanten eventueel zullen worden schadeloosgesteld, stelt 
de commissie voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot de orde 
\'an den dag en adressanten, onder toezending van een af· 
schrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling 
te doen. 

Op verzoek van de commlSSle wordt verzoekschrift No. 27 
voorloopig aangehouden, omdat zij daarover nog nadere in
lichtingen zal verzoeken. 

De conclusies op de verzoekschriften Nos. 1 I/m 26 cn 28 
t/m 35 worden achtereenvolgens zonder beraadslaging en zon
der hoofdelijke stemnting aangenomen, terwijl de conclusie op 
verzoekschrift No. 27 wordt aangehonden. 

De Voorzitter : Alvorens de vergadering te sluiten, kan 
ik mededeelen dat, zooals het zich thans laat aanzien, hoogst
waarschijnlijk de volgende week geen vergadering zal worden 
gehouden. Wèl zal op 26 April a.s. vergaderd worden, maar 
dat zal waarschijnlijk ook de laatste vergadering zijn vóór het 
reces, dat misschien tot 24 Mei a.S. zal kunnen duren. Met 
zekerheid is dit nog niet te zeggen. 

De vergadering wordt te 9.04 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

21ste VERGADERING. 

V e r g a der i n g van Din s da g 26 Apr i I 1938. 

(BUeenroepingsuur: 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Vraag uf zal worden aangedrongen 
op verlenging van den termUn, gesteld voor de behandeling 
van onderwerp 170. - Vraag of zal worden aangedron gen 
op verlen ging van den termijn, gesteld voor de behandeling 
vall onde!'wel'p uno - Opheffing van enkele binnen de 
stadsgemeente Malang gelegen lnlandsehe gemeenten 
(Ond. 132). - Korting op de vaste llitkeeringen ellz. aan 
de openbare gemeenschappen op Java en Madoer. 
(OncJ.152 ).-Nadere wijziging erfpachtordonnantie voor de 
zelfbestnren in de bnitengewesten (Olld. 168) . - Suiker
invoerordolluantie 1938 (Olld. 178) . - Wijziging regeling 
der vergoeding aan deskundi gen in strafzake n (Ond. 160). 
\Vijziging rllel'l'itoriale Zee- en :Mul'itiemc-Kl'ingcnordonnnntic 
(Ond. 175). - Wijziging en aanvulling bepalingen betref
fende de zeden in het W . V. S. (Ond . 124 ) . - WU ziging 
)'egeJing vun bevordering en ontsl~ g enz. va n officicl'en 
(Ond. 167) . 

Voorzitter : de heel' MI'. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 16 leden, te weten 
de hoeren: 

Van. "Bilt\\en, U\a<l\.1w , C. C. "un H elsdi ngeu, \V. 1[, vall 
H elswngen, De Hoog, Kun, Kal' towisastro, KCl'stens. Hoep, 
Soangkoepon, Soetardjo, Sosl'ohaclikoesoclllo, 'rhnml'in, Ver
boom, De Villeneuve en Wiwoho. 

Regeeringsgemaehtigden de heeren: Drossaers, De TJeeuw, 
Levelt en Van Mook. 

De Voorzitter: Geachte Medel eden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn in gekomen: 

A. De volgende Regeerin gsbri even en -beschikkin gen: 
1, Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 

16, 16, 19 en 20 April 1938 Nos. 2. 6, 17 en 4 tel' llllllilieeling· 
van : 
tI. een ontwC'I'p-onlonnantie tot tijdclij k<-' \'C'lïlie u \\'in~ nl ll het 

verbod v;l n dell inyoel' Viln suikC']' (Ond. 178); 
b. een ontwCJ'p -o l'donnantie tot wijziging vnn het t ijclst ip del' 

p eriodieke vcrldezing en aft l'eding va n de lellen clC't, slads
gemeent c l'aden , gemcentcl'aden en loca ll~ l'aden (Onel. 
170) ; 

C. C(' n onl we l'p-ol'doll nan 1 ie houd enLle I'cgeling- bet I'e l'rendt' 
inhondillg', beslng- en korting' op cn "CI'\'I'cC'nHl ing \'n n de 
bezoldigi ng CII het pl'nSiOl'll del' all1bl<.'lInl·cn (Ond. 180): 

d, ('CII ontwC'l'p-o l'clonn nntÎe tot wjjziging' van dc same nstcl
ling: ,',lil dcn s ladsg'elllcenlcl'<wd V<lll Bala\'ia (Oncl. 181) . 

Oe ~tu kkc ll z\in of worden gcdrukt, 

2, Kabin etsbl'ieven va n , den Gouverneur-Generaal va n 
4, 4, 4, 8, 9, 9, 11, 11, 14 en 14 April 1938 Nos. 10, 1] , 12. 
21 , ]6) 8, 3, 4) 1 en 14 houdende mededeeling, dat zijn vast
gesteld: 
a. de oJ'(lonnnntie tot wtjziging Vtlll de ordonnant ie op d€' 

vennootschapsbela sti ng 1925 (Ond. ló:l); 
b. de ordonnantie houdende vaststel lin g van de nfschl'ij

\,ingsperccntages op dc bezittingen "an het Lands Caout
ehouebedl'üf voor het janl' ]938 (Ond. 155); 
Illludclingen. Zittingsj aar 1937-1938, 

C. de ordonnantie tot toepasselijkverklal'ing van het Agra
risch Reglement voor de residentie Bangka en Onder
hoorigheden op de onderafdeeling Billiton van die resi
denti e (Ond. 123) ; 

d. de ordonnantie tot nadere wij ziging Vatl het Wetboek van 
):coophandel (O nd. 135); 

e, de ordonnantie tot her zien ing van de ordonnantie van 4 ~{e i 
1882 voorzoover betreft de inlij ving van de landschappen 
Bocleleng en Djembrane bij het rechtstreeks bestuurd 
gebied van het Gouvernement en tot opheffing van het 
locaal ressort Karangasem en het treffen van eenige daar
mede verband houdende voorzien ingen (Ond. 144); 

f. de ordonnantie tot vaststelling van de eerste begrootingen 
voor de groepsgemeenschappen )Iillallgkabau en Bandjar 
(Ond. 156); 

g. de ordonnantie tot regeling van de finan eieele verhouding 
tussehen het Land en de groepsgemeenschappen (Ond. 
1:13) ; 

11 . d~ ordunnantie tot regelin g van de finuncieelc verhouding 
tusschen het Land ecnerzijd s en de provinciën en andere 
gemeenschappen op Java en 11adoera anderzijds (Ond. 
1:14 ) ; 

t. de oL'donllan t ie tot aanvulling' van de 1I0l'donnantic op de 
slachtbelasting J936" (Onel. 117) ; 

J. de ordonnantie tot regeling van den ui tvoer van suiker 
(Ond. 174). 

3. Brieven van den wd. lslen Gonvernements Sem'ctll!'is 
van 9, ]2 en 13 Ap ril 1938 Nos. 743fB , 757fB en 782fB 
houdrndc mcdcc1ccling, dat in o\'Pl'ccnstemming met den Volks
J'aad zijll \'astgest(' ld aall\'ul ll' lIdl' 1 H'~l'Oot illg('lI del' beg'l'ootillg 
voor InS hetretfende cle afdcelill l(en VTI (On<l. 17:1), In, 
IY. v, V A, VI en VII (Olld . 1(1:1) en de afdeelin gen lV 
en VII (Ond. 165). 

4. Brief van den wd. l sten Gouvernements Secretaris van 
8 April 1938 No. 742afB betreffende de voortzetting van do 
importeursliccn tiee l'ing ten aanzien van goederen van aarde
werk en porcelein . 

5. Brief van den wd. l sten Gonvernements Secretaris van 
19 April 1938 No. 81lfB betreffende eenige bij de behandelin g 
van de in de jongste buitengewone zitting van den Volks
raad behmlClelde onderwerpen gedane toezeggingen. 

6. Besln it van den Gonverneur-Generaal van 5 A pril 1938 
No. 2+ houdende ontheffin g va n H . D einema on H. 1J. SeoLt. 
a ls lid van het Besl llllt' del' K n]1okecntl'a le en hcnocmin~ in 
hun plaats van A. J. Gal'l'ctscn en Y. J. n. d c Kempetltle)'. 

7. Als voren \'a ll 8 April 1938 No. 23 houdende aanwijzing' 
\,lIl dl' K, V, Cult un r ~Iaat s(' hnpp ij "De ;Uaas n en de N, V. 
C'UltUlIl' ]'IaalsC'happij ))Kedawocn~-Kawisl'(~d .io)l als l id V<l ll 

h<-'1 Dagelijkseh H ('sltnn' van de Neclel'h.lndsch-Illclisehe Vcr
cl'nigillg' VOOI' dell j \ fzct van SlIikcl'. 

8. Als voren \'~1I1 9 AP1'il lD3R No. 1 houdende ontheffing' 
nlll Dt'. _\ . D . A . de K at. Ang'clillo van het lidmaatschap van 
dC' Tweede B{'1! I'ootingseom llli s~ i(' Cll benocming in zij n plaats 
nlll Ir, eh. F. nl ll IIueften, 

9 . .L\l s voren nlll 11 Apl'il ]03R No. 5 houdende benoeming' 
van cic leelen vall den Haad va n J\dv ics il1 "akc den Nil'om
om I'oep. 

J O. Als yorrll van 1.l Apl'il ] 9~8 No. 13 houdende VCI'

gunni ng'. met ontheffing van den te zijnen aanzien genomen 
polil ieken maatregel, aan l\[oehamad l\t(H lcwo om naa r z\in 
gcboorteplaats terug te keeren da n wcl z ich cldel's te v{'si igcn, 

De sub 2 tlnl 10 g'enoemde stukken wOl'den tel' in zage gelegd 
tcr secretarie van den V olksraad, 

B. De volgende I'er kennisneming ontvnngcn bescheiden: 
'I . Voorloopig overzicht van do Lnndsmiddelcn over Februari 

1938. aangeboden door de C:cncrale ThesaLll'ic. 
2. Rondschrijven va n de B ezoldigingscommissie van 22 
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21ste VERGADERING - DINSDAG 26 APRIL 1938. 
Ingekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de behandeling 
van Onderwerp 179. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de behandeling 

van Onderwerp HU. 

(Thamrin.) 
April 1938 No. B.C. 22/14/29 betreffende inpassing in de 
B.B.L. 1938 van in de maand Deeember 1937 bevorderde lands
dienaren e.q. aangestelde particulieren. 

3. Brief van de Anti-Woekervereeniging Bandoeng van 13 
April 1938 No. 420{VIII tel' aanbieding van 65 exemplaren 
van haar jaarverslag over 1937. 

4. Resoluties van de gecombineerde jaarlijksche vergade
ring van de Vereeniging van Indonesische Dagblad-directeuren 
en van Persatoeall Djoernalis Indonesia inzake de nieuwe 
Aneta-offerte voor een telegrammendienst en het advertentie-
bedrij f van Volkslectunr. . 

5. Resoluties van een ledenvergadering van de "Perdi " en 
ae vereeniging van Indonesische Dagbladen en Periodieken 
houdende o.a. betwisting van de geldigheid van de r esoluties 
van de gecombineerde vergadering van de Vereeniging van 
Indonesische Dagblad-directeuren en van P ersatoean Djoer
nalis Indonesia. 

6. BI'iet gedagteekend Bandoeng 4 April 1938, van Alba
nawie, houdende verzoek om het verblijf in Nederlandsch-Indië 
te ontzeggen aan Ahdulkadir Ramoel. 

7. ~foties van verschillende I'f.deelingen van de Perserika
tan Normaalschool en den Oud-Kweekscholieren Bond, waarbij 
de respectieve hoofdbesturen worden ui tgenoodigd om nog
maals stappen te doen ter erIanging van eenige positie" erbe
tering voot' de inhccmsche onderwijzers. 

De stukken worden tel' inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

De Voorzitter: A a n d eo r dei s de bes I i s sin g 
o ver d e v l' a a g 0 f t e n a a n zie n van cl eon t w e r p. 
ordonnantie to t wijziging v an h et tijdstip 
d e l' p erio diek e verkiezing e n aftreding van 
del ede n der st a d s gem ee n te r a den, gem e e n
teraden e n lo ca le rad e n (Ond. 179) overeen
komstig artik el 17 (1) R eglemen t van Ord e 
bij den Go uv e rn e ur ·Gene r aal o p ve rl e n ging 
van d en voo r de afdoening geste ld en termijn 
zal worden aan ·ge dron ge n. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemmin,r 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp·ol'donnanti e 
ni e t bij den Oouvcl'neul'·Genel'<lal op verl enging van den 
voor de afdoening gestelden termijn zal worden aang-e· 
drongen. 

De Voorzitter: Het com missie-onderzoek over deze ontwcrp. 
ordonnantie zal straks na dn openbare ver gaderin g pl aats 
hebben. 

Aan de orde is de beslissing over de 
vraag of t en aanzien van de on tw erp. 
01' don n a n tie tot w ij z i gin g van des a m e 11-

ste llin g van d e n stadsgcmeenteraad vall 
Bat a v i a (0 n d. lS1) 0 vel' een k 0 111 S ti g a l' tik e I 
17 (1) R eg I e m e n t van 0 r d e bij d e n Go u v e r
Il e u r·G e n e r a alo p ver 1 e ng j n g van d en voo l' 
d e afdoening ges t e ld e n termijn zal worden 
a a n ge cl ron g e 11. 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou aan de 
Regeering het verzoek willen doen om den t ermijn van be
handeling van dit ontwerp te verschuiven tot 30 Juni e.k., 
opdat de mogelijkheid open blijve, dat dit voorstel tot wij
ziging del' samenstelling van den stadsgemeenteraad van 
Batavia tegelijk behandeld wordt met het initiatiefvoorstel 
van den heer Wirjopranoto, dat in dezelfde lii n gaat, n.l. 
wijziging van de samenstelling der gemeenteraden in het 
algemeen, waarvan de samenstelling van den stadsgemeente
raad van Batavia een onderdeel uitmaakt. Ik geloof niet, dat 

(Voorzitter, fd. adviseur Decentralisatie, Soetardjo.) 
el' ee nige techni sche moei lijkheid bestaat om dit verzoek toe 
te staan, omdat juist door de ontwerp-ordonnantie tot wij
ziging van het tijdstip der periodieke verkiezing en aftreding 
van de leden der stadsgemeenteraden, gemeenteraden en lo
cale raden de technische mogelijkheid bestaat om wat t ijds
ruimte betreft, Ond. l S1 iets later te behandelen. Er bestaat 
daarom mijns inziens wel reden om den termijn van behan
deling van Ond. lS1 bijv. tot 30 Juni a.s. te verlengen. 

De Voorzitter : De heer Thamrin heeft zeer ter echt ver
band gelegd tusschen Ond. lSI , waarin de wijziging van de 
samenstelling van den stadsgemeenteraad van Batavia 
wordt geregeld en Ond. 179, waarin wordt voorgesteld het 
tijdstip der periodieke verkiezing en aftreding van de leden 
der stadsgemeenteradeu, gemeenteraden en locale raden een 
maand te verschuiven. Zonder aanneming van Ond. 1,70, zal 
verlenging van den termijn van behandeling van Ond. lSI 
niet kunnen plaats hebben. Ik denk dus, dat wanneer de Volks
raad besluit tot bet richten van een verzoek aan de Regee
ring in dezen geest, de Regeering daarop niet zal kunner. 
antwoorden, v66rdat die ontwerp·ordonnantie tot verschuiving 
van de verkiezingen met een maand zal zij n aangenomen. 

Zooals de rooster VOOI' Jlec1en aangeeft, zal het commissie
onderzoek van Ond. 170 straks plaats hebben. De o'penbare 
bchilllc1c1ing mct afhandeling- volgt in de eel'ste vergadering 
na het reces; dat is vermoedelijk op 31 Mei. Wann eer de 
Regecring dan beslist, of op het eventueel t.a.v. Ond. lS1 te 
doen verzoek zal worden ingegaan, is het mogelijk om het 
aanvullend commissie-onderzoek van het College van Gede
legeerden op 31 Mei te doen plaats hebben en in de eer ste 
weken van de volgende zitting va n den V:olksraad het even 
tneele afdeelingsonderzoek en de openbare behandeling. 

De heer Levelt, id. adviseur voor de Decentralisatie: M(ill
heer de Voorzittel' ! Tk knn mij bij lT\,,1 woord ell aansluilen. 
Zooals op het oogcnhlik de ter'lIijncll voor de verkiezing-ell 
z~in geregeld in de nieuwe kies·ol'clonna nties voor de gemeen
teraden, is het bezwaarlij k de behandeling van de wijziging 
van de samenstelling van den stadsgemeent.eraad Batavia 
ui t te stellen. De nieuwe samenstelling van Batavia moet 
bekend zijn VÓÓI' den derden Dinsdag van de maand Juni. 
Dat is de 21e Juni. de dag van de candidaatstelling. Bij 
de cnnc1idaatstcl]ing moct men weten hoe de :3umenstell ing 
van den stadsgcmeentel'aad 13atav ia zal zijn, omdat op ecn 
candic1aten·opgave niet meer nam en van candidaten mogen 
voorkomen clan tweemaal het aantal der in de betroh:ken 
onderc1ancllgroep te vervull en plaatsen. Wanneer echter de 
periodieke verkiezingen met een maand worden verschoven, 
~a l el' b\j de Reg('c ring well icht geen hezwna l' tegen bestaa n 
om ook den termijn voor de behandeling van het ontwerp 
tot wijziging van de samenstelling van clen stadsgemeente
raad Batavja wat te verlengen. 

De Regeel'ing kan zich dnilt'omt I'('nt op hef nOg'rnblik ('eh· 
1e1' nog niet definitief uitspreken, aangezien Zij eerst moet 
afwachten. wat de behandeling van de ontwerp-ordonnantie 
tot verschuiving van de periocliel<e verkiezi ngen zal opleve
ren. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter I Om aan deze 
laatste bezwaren tegemoet te komen, zou ik U de vraag willen 
stellen, of er t.en deze tcchnische bezwa)'en aanwezig zijn, 
dan wel van den kant van het Coll ege wellicht andere be
zwaren, om het ontwerp, betreffende de verschuiving van het 
t ijdstip van verkiezingen (Ond. 179 ) in r echtstreeksche 
openbare behandeling te bl'engCll1 

De Voorzitter : Inderdaad bestaat er ten deze een technisch 
bezwaar. Van een voorstel tot rechtstreeksehe openbare be
handeling behoort nl. voLgens het Reglement van Orde 
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Yl'aag of zal wOI'den aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de behandeling van Onderwerp IS 
Opheffing ,'an enkele binnen de stadsgemeente Malang gelegen Inlandsehe gemeenten (Ond. 132) . 

(Voorzitter, Tha.mrin.) 
minstens 24 nnr tevoren mededeeling te worden gedaan. net 
wa s echtet' 24 UUl' van te voren niet bekend, dat ten aanzien 
van Onel . lSJ eon verzoek zou worden gedaan tot verlenging 
van den tOl'mijn VOOI' behandeling. Daarom is besloten bij 
Ond. 17U den normalen weg te volgen in den V<H'm van het 
houden ce l'st van ecn commissie-onderzoek en daarna van 
ccn opcnbnl'c vergaclel'ing. 

Ik geloof echter, dat er, zooals ook de Regeeringsgemach
tigde zooaven heeft bevestigd~ geen technische bezwaren zijn 
de kwestie zoo te laten verloopen als ik zooeven aangaf. 
'Wannee l' op 31 jlf.ei de beslissing ten aanzien van de ver
schuiving del' vel'kiezingen valt, dan is de Regeering nog in 
de ge]eg'cnheid 0111 te beslissen, of Zij aan een eventueel 
ycrzoek vun dcn Volksl'aad tot verlenging van den behan· 
delillgstel'lllijn beh'effende de samenstelling van den stnds
g'cmccntel'lwd Bah1\'ia kan tegemoetkomen, ja dan neen. 
\Vonlt eerstgenoemd olttwerp aangenomen, dan zal de Regee
ring om technische l'ecl enen wel aan een verzoek ten aanzien 
van O)1d. 181 kunnen tegemoetkomen . 'Vol'dt Ond. 170 ver
worpen - welke kans mij niet groot lijkt - clan za l de Re
geel'ing om technische redenen niet aan een verzoek met be
trekking tot Ond. 181 kunnen tegemoetkomen. 

De heel' Thamrin: Mijnheer cle Voorzitter! Wanneer ik 
het goed heb vel'staan, heeft de Regeering eigenlijk princi
picel geen bezwaar om mijn verzoek in te willigen. Haar 
bezw8ar is 811ecB, dat Zij zich nu nog niet definitief kan 
uitlatC'n omtrent de kwestie, of Zij al dan niet knn tegemoet 
kom C'n aan het vCl'zoek .......... .. 

(Dc IH'e \' K n n: De Regcel'ing wil niet vool'uilloop(lJl op 
ll et vcrzoek.) 

...... uit hoofde Yfll1 een technische onmogelijkheid om 
hieromtrent momenteel te beslissen, omdat een uitspraak van 
dit College omtrent de wij ziging van het tijdstip van de perio
dieke verldezingen nog niet bekend is. Aangezien het ver
zoek omtrent de wijzigin g van het tijdstip der periodieke vel'
Idczingen is uitgegaan van verschillende fracties, die hier 
vC'l't('~C'I1\Voo l'clig'd zijn, geloof ik n iet, dat er van den kant 
vnll dit Collep:c hC7.wal'cn zullen bestaan Om aan de betl'ok ~ 
ken ontwC' l'p-ordonnanti e zijn goC'cll\:eul'ing t"e geven. 

Ik wllcht clus in 1'us1 ig vertrouwen het resultaat van de 
behandeling "an Onel. 1711 af. 

De Voorzitter : Indien de Volksraad met het voorstel
~Phumrill accoord gaat, dnn zal nog een verzoek om vool'be
lwucl van de behandeling aan den Volk:sraad moeten worclen 
ingediC'nd. Te gelegener tijd zal dan worden beslist in hoe
verre Ond. 181 zelfstandig aan de ol'de zal worden ge
steld in den Volksraad in pleno, dan wel in combinatie met 
ll ct nog ailnlHl11gige initiatief-voorstel-"Tirjopranoto, betref
fende de uitbreiding van het aantal Inheemsehe leden in de 
gemeenteradcn (Ond. 78) . 

Verlangt nog iemand het woord over het voorstel van den 
heel' rrhaml'in? Zoo niet, dan kan het thans aan een stemming 
worden onderworpen. 

Het Vool'stel-Thllnll'in om aan te dringen op verlengin g vfln 
den tel'mUn, gesteld voor de behandeling van Ond. 181, 
wordt z.onder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : In den desbetreffendcn brief zal tevens 
melding worden gemaakt van den samen ha ng der beide 
ontwerp-ordonnanties. Jn tnssehen zal Ond. 17fl straks in de 
commissievergadering worden onderzocht en tevens een 
aanvang worden gemaakt met het onderzoek van Ond. 181. 

Aan de orde i s de behandeling va n de 
ontwerp-o r don nan tie tot opheffing van de 
bin n e n cl e g J' e n zen der sta d s gem een t e ?li a-
1 a n g gel e gen 1 11 1 a n d s c heg e mee n ten 0 l' 0-

(Roep,) 
ol'o-dowo, Tjelak et e n Klloema n (Ond. 1 32 ), 
als ' gewijzigd bij Nota van Wijziging (st. 6). 

De heel' Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb bij dit 
ontwerp het woord gevraagd, omdat de positie van de niet 
opgeheven desa 's liggende binnen de stadsgemeenten mij nog 
altijd niet geheel duidelijk is. Ik wil nu over die ondnidelijk
heid - onduidelijkheid a lth ans voor mij - spreken en duar
nit zal dan tevens ten deele mijn inzicht blijken ten aunzien 
van de thans in behandeling zijnde ontwerp-ordonnantie. 

Ik wiJ in algemeen en zin behandelen de stadsgemeenten, 
waal' de desa 's niet zijn opgeheven en nog een zelfstandig 
bestaan voeren. Ik begin hierbij met de vraag te stellen, 
in hoeverre eigenlijk verordeningen van de stadsgemeenten 
rechtskracht hebben in niet-opgeheven desa's. Ik noem als 
voorbeeld van gemeentelijke verordeningen: inkomstenbelas
ting, hondenbelasting, bouw- en woningverordeningen, hygië
nische yerordeningen, enz. enz. 

Het is mij bekend, dat in het algemeen in de praktijk deze 
gemeentelijke verordeningen in de niet-opgehevcn stadsdesa'iS 
wordcn toegepast en ik vraag mij af: hoe klopt dat met ur
tikel 128 van de l.S., in hci bijzonder lJlet alinea 3 van dit 
artikel, da t luid t : 

"Aan de Inlandsehe gemeenten worden de regeling en 
het bestllur vun hare huishouding gelaten, met inacht
neming van de verordeningen ui tgegaan van den Gou
verneur-Generaal, van het gewestelijk gezug of van de 
besturen del' bij ordollnuntie aangewezen zelfstandige ge
meenschappen. " 

~lünhecl' de Vool'ziltel'! Dat woord " inHchtneming " wat ue
teekent dat nu eigenlijk' Ik SLeI deze vraag in het bijzonder 
ten aanzien van de woorden: IJmet inachtncming van de ver
ordeningen van zelfstandige gemeenschappen", wat o.a. een 
stadsgemeente is. 

Het komt mij voor, dat, welke inzichten men hierover ook 
moge hebben, "inachtneming" toch in ieder geval niet be
teekent: subordinatie of onderwerping. Trouwens, als het dit 
wel beteekende, dan zou de opheffing van desa 's, waarvan 
sprake is in artikel 128 a linea 6 der l .S., - op grond waar~ 
van nu de opheffing vun enkele Inlandsche gemeenten binnen 
de stadsgemeente Malang wordt voorgesteld - niet veel zin 
hehben. 

Immers, jndien de verordeningen der stadsgemeenten ook 
de regeling en het bestuur van de huishouding der niet opge
he ven desa 's aangaan, ook zo nder toepassing van a1inea 6 
van art. 128 Indische Staatsregeling, dan heeft een gemeente 
dus in die niet opgeheven desa 's reeds voll e regelingskracht 
en bestuursbevoegdheid. Ik herhaal: dit zou zoo zijn indien 
de terminologie van de "inachtneming" gelijk zou staan 
met de onderwerping aan de gemeentelijke verordeningen. 
tI\: heb hiel', tegelijk met andel'e stukken, mcclegenomell de 
bouw- en woningverol'dening van de stadsgemeente Bandoeng. 
Daarin komen honderd en een verschillende, ovcr het algemeen 
g'occle. bepalingen voor, die ook mUn volle instemming hebben 
en die van groot nut zijn v'Ûor clen staclsbouw en de stadsont
wikke1ing van Bancloeng. Ik wens~h dit goede belang ook 
niet aan te tasten, doch volsta met op te merken, dat de bouw
en woningverordening aldaar, - en zoo is het in vrijwel alle 
stadsgemeenten en gemeenten, gelijk mij uit vroegere erva
ringen bekend is - dOOl' de gemeente1ijke autoriteiten toe
gepast wordt in alle stadsdesa 's, ook de niet-opgeheven 
desa 's. 

Ku zou ik den geachten Rcgeel'ingsgcmaehtigde het vol~enJe 
willen vragen. Kl'ilclll"ens wC'lke I'cchtsbron, welken !'echts
g-rond, - ik nocmde zoo<,\,('11 de bonw- en won ingvcrol'dcni ng, 
doch reeds eerder somde ik een heele rij verordeninf!en op 
met betrekking tot allerlei onderwerpen - worden die ver~ 
schillende verordeningen , ook die op het gebied van bv . 
belasting en re!l'ibntie, in de niet-opgeheven desa's toegepastT 
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(Roep.) 
Om misvatting te voorkomen, wil ik even verklaren dat ik 

- zonder mij aan deze woorden formeel te binden ~ teD'en 
de toepassing van zulke verordeningen in de desa 's geen 0 be
zwaar zoude hebben - clit zoude van verschillende omstan
digheden afhangen - wijl ik overtuigd ben van de groote 
algemeene beteekenis erva,n in hygiënisch en ander opzicht 
voor de geheele stadsbevolking. Het gaat er voor mij alleen 
om, helderheid te krijgen in dit m.i. niet geheel duidelijk 
deel onzer decentralisatiewetgeving. 

In Bandoeng doet men met de verschillende verordeningen 
goed werk, en ook in de niet-opgeheven desa's werken de ver
schillende verordeningen met gunstig resultaat. Ik blijf echter 
vragen, krachtens welken rechtsgrond de in den aanhef ge
noemde verordeningen worden toegepast in de niet-opge
heven stadsdesa 's. 

Indien nu de Regeeringsgemachtigde zou verklaren, dat 
de verschillende gemeentelijke verordeningen wel geldig zijn 
in de niet-opgeheven desa 's van stadsgemeenten en ge
meenten, welke, zoo zon ik willen vragen, is dan de beteeke
nis van de derde alinea van art. 128 l.S. j Dit artikel is altijd 
beschouwd als een der pilaren van de antonomie van het desa
wezen. Staat de zaak dan wellicht zoo, dat wel alle gemeen
tel~ke verordeningen geldig zijn in de niet-opgeheven de
sa 's, doch niettemin de verzorging der huishouding van zulke 
desa 's - ik denk hierbij aan onderhoud van wegen, hygiëne, 
straatverlichting enz. - wedero.m ni e t tot de taak der 
stadsgemeenten behoort ~ 

.. E~, indie,;, de gemeentelijke verordeningen nu niet geldig 
zlJn In de met-opgeheven desa 's, die binnen de grenzen van 
een stadsgemeente liggen, hoe zitten deze zaken dan eigerilijk1 
Een stilzwijgende toelating van de toepassing, zooals men 
wel eens zegt van de gemeentelijke verordeningen in de niet
opgeheven desa 's, kan m.i. toch moeilijk als rechtsgrond 
worden erkend. Trouwens, wat zou de rechter bij overtreding 
van stilzwijgend toegepaste verordeningen moeten doen? In 
den regel berust men in de toepassing van dergelijke ver
ordeningen in de niet .. opgeheven desa 's, maar als men el' nu 
eens niet in berust en de rechter wordt geroepen in zulk een 
geval nitspraak te doen 1 

Er is in dit geval nog iets anders, of eigenlijk is het het
zelfde, het draait alles om dezelfde vraag. Ik tracht echter 
alles zoo duidelijk mogelijk, althans van miju gezichtspunt 
uit, naar voren te brengen . 

De 3e alinea van artikel 128 der Indische staatsregeling, 
onze grondwet dus, zegt: 

"Aan de Inlalldsche gemeenten worden de regeling en 
het bestuur van hare huishouding gelaten, met inacht
neming", enz. 

Verder behoef ik het artikel niet aan te halen, omdat i/( 
het zooeven reeds deed. 

De stadsgemeenteordonnantie zegt in artikel 70: 
"Aan den raad behoort de regeling en het bestuur van 

de huishouding der stadsgemeente", enz. 
Vrijwel precies dezelfde bewoordingen dus als die van de 

Indische Staatsregeling. 
Hoe is dus nu de situatie! Er is een raad, die de ver

zorging heeft van de regeling en het bestuur van de huis
houding der stadsgemeente, waarbinnen de niet-opgeheven 
desa 's liggen en el' is een desabestuur, dat krachtens de In
dische staatsregeling tot plicht heeft de regeling en 
het bestuur van de huishouding del' niet-opgeheven desa. 

En nu zou ik willen zeggen: er knnnen toch in hetzelfde 
gebied van de desahuishouding niet twee op zichzelf van 
elkander voll\Omen onafhankeLijke autoriteiten arbeiden, de 
eene autoriteit krachtens het gezag, dat de Indische staats
regeling geeft en de andere autoriteit krachtens het gezag 
dat de stadsgemeenteordonnantie aan het gemeentebestuur 
geeft, indien men, vOor zoover laatstgenoemde antoriteit be-

treft, althans nitgaat van de veronderstelling, dat ook het ter
rein van de niet-opgeheven desa zou behooren tot het gebied, 
dat de stadsgemeenteraad regelt en bestuurt. Maar dat 
kan dunkt mij, weer niet, want wat moet men dan beginnen 
met de derde alinea van artikel 128 l.S., welke die regeling 
en dat bestuur weder imperatief opdraagt aan de desa-auto
riteiten j 

Wat mijn persoonlijk inzicht in deze zaak is - het kan fout 
zijn, ik geef dat gaarne toe - is, dat de gemeentelijke ver
ordeningen eerst wezenlijk rechtskracht hebben in de desa 
na de opheffing van de desa of na de onttrekking van een 
bepaald gebied aan die desa, wanneer de desa zich ook uit
strekt buiten de stadsgemeentegrens zooals de 6c alinea van 
artikel 128 l.S. als mogelijkheid stelt. 

Zonder de toepassing van de genoemde zesde alinea van 
art. 128 is de toestand deze, dat alle gemeentelijke verorde
ningen in den regel in de niet opgeheven desa 's worden 
toegepast, met inbegrip van alle belastingverol'deningen en 
van alle retributies en dat bovendien de clesamau nog zijn 
eigen desaverplichtingen, in den vorm van persoonlijke clien
sten en desa belastingen behoort na te komen. Hij is el' dan 
veel ongunstiger aan toe dan de andere stadsbewoner, de 
niet-desaman, de niet-Inlander, die uiteraard met deze ver
plichte desadiensten en desabelastingen niets te maken heeft 
en dikwijls toch in de desa woont. 

Maal' het is tenslotte niet de vraag welke ik opwerp, 
of de een meel' dan de ander betalen moet of niet. 
Wat hiel' het belangrijkste is, is de vraag, of de 
gemeentelijke verordeningen rechtskracht hebben in de niet 
krachtens alinea 6 van art. 128 der 1. S. opgeheven stads
desa 's, ja dan neen. En zoo ja, indien ze daar dus wèl rechts
kracht hebben, krachtens welken rechtsgrond geschiedt 
znlks dan 1 Indien deze vraag bevestigend wordt beantwoord, 
hoe valt dit dan te rijmen met de derde aLinea van art. 128 
van de l .S., dat toch een voornaam wetsproduct genoenlCl 
mag worden 1 Ik ga hierbij uit van het inzicht dat het woord 
"inachtneming" niet beduidt "onderwerping" of "onderge
schiktheid". 

Er is nog iets anders, Mijnheer de Voorzitter, dat hier
mede mijns inziens slechts zijdelings verband houdt, maal' er 
wel bij genoemd mag worden. Men zegt, dat el' nu eenmaal 
grenzen van de gemeenten worden a.angegeven en da.t daar
om alles wat binnen dje grenzen valt, is onderwol'pen aan 
de regelings- en de bestuursbevoegdheid van de stadsgemeen
ten. Ik kan dit inzicht niet deelen; dit betreft alleen een 
territoir-aanwijzing en sluit m.i. niet in de bestuurs- en re
gelingsbevoegdheid van het stadsgemeentebestuur in de 

, niet-opgeheven desa's. Van beteekenis blijft de reeds meer 
dool' mij aangehaalde alinea 3 van art. 128 l.S. 

Mijnheer de Voorzitter! El' is toch nog wel iets, dat in 
dit verband de moeite waard is gereleveerd te worden. 
Diezelfde gemeenten, die haar verordeningen zoowel 
op belastinggebied, als op retributiegebied, strafrech
telijk en ander gebied in de lliet opgeheven desa 's toe
passen, beroepen zich dikwijls op alinea 3 van art. 128 
Indische Staatsregeling. Wanneer het erom gaat, verbeterin
gen in de desa aan te brengen die geld kosten, dan wijzen die 
stadsbesturen met klem - wellicht terecht, wellicht niet, dat 
laat ik buiten beschouwing, ik houd hierover op het oogen
blik in hoofdzaak een iniOl'matorisch betoog - op de 
derde alinea van art. 128. 'Yanneer het om de verzorging 
van allerlei zaken in de niet-opgeheven desa 's gaat, dau 
verwerpen diezelfde gemeenten den plicht van onderhoud, 
verzorging en verbetering van deze desa 's. 

Ik voeg hieraan toe - en ik doe dit gaarne - dat dit 
alles in de praktijk nogal meevalt en dat alles nog wel loopt, 
ook in verband met het regeeringsrondschrijven aan de 
gemeenten van 10 Mei 1927 No. 946/A n . 

Over dit regeeringsrondschrijven zouden nog wel opmer-
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(Roep, Voorzitter .) 
kingen zijn te maken en daaruit zouden nog wel conclusies 
zijn te trekken, ook in verband met het zoo juist door mij 
g-ehouden betoog. Ik zal dat echter op het oogenbl.ik niet 
doen. Ik zie daar v,an voorloopig af. Na het antwoord van 
den geachten Regecl'in gsgemachtigde zal ik over wegen in 
hoeverre het door mij geciteerde regeeringsr ondschrijven van 
lO Mei 1927 mij well.ieht van nut kan zijn om nader op deze 
r.aak in tweeden termijn terug te komen . 

Ik eindig met dc opmerki ng, dat ik zeer veel prijs zal 
stellcn op een vooral duidelijke mededeeling omtrent deze 
situatie en omtrent de rechten en plichten van beide partijen. 
"Beide partijen" zijn hiel' dan de gemeenteb.esturen aan den 
cenen kant en de dcsabcstul'cn van de niet opgeheven desa 's 
aan den anderen kant. Ik zie dus met belangstelling het 
antwoord van den geachten Regeeringsgemachtigde in eer· 
sten termijn tegemoet om daarna ook mijn houding te kun
nen bepalen ten aanzien van het thans door de Regeering 
aan ons voorgelegde voorstel tot opheffing van eenige desa 's 
in de stadsgemeente l\falang. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling in eersten ter· 
mij n van de zijde van het College over dit onclel'Wel~pl beëin
digd. Is de Regeeringsgemachtigde bereid, gezien het om· 
vangrijk betoog, hie,·op in de eerstvolgende vergadering te 
antwoorden! 

De heer Levelt, fd. adviseur voor de Decentralisatie : 
Oélarnc, l\fijnhecl' de Voorzitter! 

De Voor zitter : Dan za1 het l'cgccl'În gsan t woord woroen 
uitgesteld tot de eerstvolgende vergadering. 

De hec,· Roep: Miinh eer de Voorzitter! Mag ik nog een 
opmerking maken 7 I k heb U reeds medegedeeld, dat ik op 
reis gil, gebruik makend van het reces van het college. Nu 
kHll ik niet voor ongeveer 5 Juni e.k. terug zijn en de vol· 
;..!\'Ildc H' J'gn dcl'in g' zal hoogstwaarsch.ijnl\jk gehouden worden 
I) p :31 :UeÎ e.k. Aangezien d e onderhavige kwest ie niet een . 
:t.no g l'oo1c haast hccÎt t' n ik de vel'gadering. waarin het 
rl'g:(,(,l'in gsnntwoonl 0\'01' dit ontwerp zal plant s hebben g'nar
IH' ".ou wi ll en bi,iwonl'n, zon ik U willen voorste ll en dit nnt
woord niet op de volgende vergadering maal' op clie welke 
een week daarna. wordt gehouden, te doen plaats hebben. 

De Voorzitter: Ofschoon het zeer zekr ,· tot bekorting de,· 
hrhn ndeJinp van di t onclerwer'p zon leiden, wanneer het l.Hlitcn 
ru- nf1l'rzigheicl W('I'(/ nfgeh'lIldeJd, is fOl' geen bezwaar tegen 
)wt reg('('\'in~snntwool'cl, oye l'een lwlllsti g Uw verzoek. nog 
l' L'11 wcrk Inter te stellen. 

De heer Roep: Mijnh eer de Voorzitter! Ik geloof niet, dat 
U op een dergelijke bekorting der debatten prijs zoudt stellen. 

De Voorzitter : A a n d e o r dei s d e b e h a n d e
}ing der ontwerp-ordonnantie tot korting 
op de vaste en daarmede op één l ijn te 
s te i l e n 1 a n cl S II i t h: e e I' i n gen a a n cl e 0 p e n
b a I' e g e 111 e e 11 s C 11 a p pen voo r cl e j a. r c n ] 935, 
1936 elJ ]937 (O nd. l(2 ), als gewijzigd bij 
Not a van Wij z i gin g (s t . 6) . 

De ontwel·p·ol·donnantie, als gewijzigd bij Nota van Wij. 
ziging, wordt zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

A a 11 t1 (" 0 I' d ei s cl e IJ e h a n cl e I i n g d e l' 0 n t-
wel'p-ordonnantie tot nad ere wijzig-ing en 
a a n \. u I I i n g van d e Er f p ach tso I' don n a n ti c 
voo r de ze l fb cst ul'<:'nd e l a nd schap pen in de 

Jl nnoclingcn. Zittingsjaar ]937-1938. 

(Soangkoepon. ) 
ge w est e n b u i ten J a v a e nMa do e r a (S t a a t s· 
blad 1919 No. 61). (Ond. 168.) 

De heer Soangkoepon : Mijn heer de Voorzitter! Ik wi l 
begi nnen met de Rcgeering de vraag te stellen of het laatste 
woord van a r tikel XVI n .l. "beëindigen 'J n iet gelezen moet 
worden als "beëed igcll ". 

Mijnheer de Voorzitter! Naar aan leiding van de in het Ge· 
delegeerden-verslag terzake gestelde vraag, heeft de Hegee,·ing 
verklaard, dat de indiening van de onderwerpelijke ontwerp
ordonnantie geen rechtstreeksch verband met de voorgenomen 
conversie van landbouwconcessies in erfpacht hondt, doch dat 
zij slechts de beperkte strekking heeft de mogelijkheid te 
openen de erfpaehtsordonllantie voor de zelfbcsturende land
schappen in de gewesten buiten Java en Madoera, meele in 
werking te doen treden voor de vijf me.t name genoemde 
landschappen ter Oostkust van Sumatra, d.z. Deli, Serdang, 
Langkat, Pelalawan en Siak Sri I ndrapoera, alwaar die 
ordonnantie nog n iet van toepassing ls. 

De Regeering heeft zeker in zooverre gelijk, indien Zij ill 
dit ver band alleen den nad ruk legt op het woord : "recht
stl'eeksch; doch afgezien hiervan behoeft Han het bestaan van 
een causaal vCl'band tusschen deze ontwerp-ordonnantie en 
het voornemen der Regeering om de conversie van de land
bouwconcessies in erfpacht te bewerkstelligen, mijns 
inziens niet te worden getwijfeld. 

Wanneer straks deze ontwerp·ordonnant ie haar weg in 
het Staatsblad heeft gevonden, dan spreekt het toch vanzelf, 
dat de conversie za l plaats hebbcn overeenkomstig de daar· 
dool' ontsta lIe erfpi.lchts l'cgeli llgcn. 

Het is uaal'olJl \"a ll eminent beltlng, dat bij de behandeling 
\"all deze ontwel'p-ol'd onnnnti e ook het p lan der Regecring 
ten opzichte vau de conversie te,· sprake wordt gebracht. 

Het is van belang te weten, of bij deze conversie de rechten 
der autochthone bevolking op de gronden blijven geëerbie
digd o.a. het geregeld verkrijgen van de djaloerans voor de 
Z.g. rajat penoenggoel van de tabaksondernemingen, die t hans 
nog beheerseht worden door de bepalingen in het Contract 
voor de landbouwconcessies in de zelfbestn rende landschap· 
pen ter Oostkust van Su mat,",!. Hoc zal het straks gaan met 
de bezittingen van de kampougs, die thans binnen of nabij de 
lnnclbouwconcessies liggen, wnnneer deze concessies straks om
gezet worden in erfpacht? Zu llen clan straks kampongvel'
pl aatsingen plaa ts hebben 1 ~'loet de autochthone bevolking 
haal' aanplantingen prijsgeven ten behoeve del' erfpachtshou
dcrs7 

Op welke wijze zal de Regeering straks de rechten van de 
inheemsche bevolking, nuder omschreven in de artikelen 4 5 
6, 7, 8 en 9 yan de akte van landbouwconcessies, bedoeld' il~ 
B. B. 4770 consoUdeeren bU de tot standkoming en uitvoerin g 
\'an deze erfpacht sol'llonnan ti e? 

In het Gedelegeerden-\'cl'sJa g vestigden cenige leden ue aan
dacht op de extensiteit vall de t.abakscultuur, naar aanleidi ng 
waarvan zij gaarne de toezegging zouden ontvangen dat bU 
de uitgifte van erfpachtsperceelen en bU de toekomstige om
zett ing van Jandbouwconcessies in errpaeht eveneens aan
.Jacht zal wOl'den geschonken aall de bevo lkingsbelangel1 , 
opdat door de Inheemsche bevolkhlg te allen tijde zal kUIl

nen worden beschikt over voldoende bouwgronden. In dit 
verband heeft de Regeering in d e Memorie van Antwoord 
verk laa rd, dat bij de uitgifte van el"fpachtsperceelen de be
volkingsbelangen door artikel 2 del' edpachtsordonnantie 
vold oende worden beschcl'md en een toezeggi ng, zooals door 
cenige leden verzocht, mitsdi en overbod ig moet wOl'den 
geacht. 

~laar de praktijk heeft wel volkomen bewezen, dat deze 
bescherming nooi t voldoende is geweest en in den laatsten tUd 
is zij een utopi e geworden. Ik zou bijna kunnen zeggen, dat 
de bevolkingsbelangen tOl' Oostkust van Sumatra geheel ver
waa rl oosd waren en nog ZU il vel'waarloosd. 



186 

21ste VERGADERING - DINSDAG 26 APRIL 1938. 

Nadere wijziging erfpachtordonuantie voor de zelfbesturen in de buitcngewesten (Ond. 168). 

(Soangkoepon.) 
(De hecl' D c V i I 1 C 11 e u v e: B ewijst U di~ stelling eens. ) 
Dat zal ik doeu! 
In artikel 45 der Iudische Staatsregeling wordt vastgelegd, 

dal dc bescherming der Inlandschc bevolking tegen willekem, 
van wien ook, ecu der gewichtigste plichten van den Gouver
neur-Generaal is. In de praktijk zij n het cchtcr juist de 
lnheemsche belangen, waaraan de Regeering het minst 
aandacht schenkt. De meeste klachten en bezwaren van deze 
zijde worden stereotiep als onjuist en ongegrond gekwalificeerd. 
Ik zou in dit verband der Regeering de vraag willen stellen, 
waar ter Oostknst van Sumatra de autochthone bevolking 
door haar zoodanig wordt beschermd, dat Cl' voor haar vol
doende bouwgronden beschikbaar zijn gebleven' Dat is een 
van de door mij aau ons geacht medelid den heer De Ville
neuve zooeven toegezegde bewijzen. Er is geen voldoende 
grond ter S. O. K. voor de bevolking beschikbaar. Welke 
kampongs van de autochthone bevolking van Deli b.v. heb
ben voldoende bouwgrondcn beschikbaar om in haar 
behoeftcn te voorzien j Zelfs de djaloeraus, waarop zij 
krachtens de concessie-voorwaa rden recht hebben, worden 
haar dikwijls onthouden. 

Zoolang de Regeering mij ui et kan inlichten, in welke rich
ting Zij deze conversie zal leiden, gevoel ik mij ongerust 
en heb ik groote bezwaren tegen de totstandkoming van deze 
(}"\\t'\v~'t}1-()\'d()nnanüe. Ik heb deze groote bezwaren nog te 
mcel' gevoeld, omdat ik verder tot· heden nog van oordeel ben. 
dat deze conversie groote nadeelen voor de Inheemsche be
volking met zich zal medebrengen. 

Verder rijst bij mij de vraag, of deze ontwerp-ordonnautie 
door de betrokken zelfbestuurders straks met instemming 
zal worden begroet. Het is uit de desbetreffende stukken 
niet gebleken, of met de betrokken zelfbestnurders ten aan
zien van deze materie in voldoende mate overleg is gepleegd. 
Hebben de door de Regeering genoemde zelfbestunrders hun 
volledige instemming betuigd mot het doen in werking tre
den vau deze erfpachtsordOllllantie voor hnn gebieden j 

Bovendien vraag ik m.ij af, of - wanneCl' de Regee['in~ 
hierbij spreekt van het Inlandsch zelfbestuur of de zelf
bestuurders - daarbij dan niet vanzelf moet worden gedacht 
aan de in de politieke contracten genoemde rUksgrooten? 
Het komt mij voor, dat elke wijziging of verandering in de 
situatie of den status van de zelfbestnrende landschappen ter 
Oostkust van Sumatra, onwettig is zonder de medewerking 
ter zake van deze rijksgrooten. Het is mij tot dusver nog 
altijd onbegrijpelijk, waarom de Regeering deze rijksgrooten 
gernischloos van het landschappelijk tooncel heeft doen 
verdwijnen, terwijl dit instituut toch volgens de hestaande 
politieke contracten een integreerend deel uitmaakt van het 
betrokken Inlandsch zelfbestuur. Ook te dezen opzichte rijst 
bij mij de vraag, hoe deze wijzigingen van de bestaande erf
pachtsordonnantie zijn tot stand gebracht, zonder de volledige 
medewerking van de in de politieke contracten genoemde 
rijksgrooten. 

1\1aa1', afgezien van dit alles, lijkt mij de voorliggende 
ontwerp-ordonnantie niet in het voordeel van de versteviging 
van de positie der zelfbesturen ter Oostkust van Sumatra. 

In het Gedelegeerdenverslag hadden eenige leden bezwaar 
tegen de wijziging van de woorden: "in overleg met" in "in 
overeenstemming met", aangezien daardoor de positie van 
de zelfbestuul'ders verzwakt wordt. De Regeet'ing is evenwel 
_ in tegenstelling met mij - van oordeel, dat van 
een verzwakking van de positie van de zelfbestuurders be
zwaarlijk kan worden gesproken . ' Vanneer de zelfbestuur
ders tot dusver in bepaalde lalldschapsaangelegenheden 
slechts verplicht zijn met het hoofd van gewestel\jk bestuur 
overleg te plegen, dan beteekent dit mijns inziens, dat de 
zelfbestuurders in werkelijkheid de zelfstandigheid bezitten 
om iets te kunnen verrichten, zonder in feite verplicht te 
zijn om rekening te houden met de wenschen van dit hoofd 

van gewestelijk bestuur, terwijl de voorgestelde wl,JzIg1l1gcn 
beteekenen, dat de zelfbestuurders geen enkelen maatregel 
kunnen uitvoeren zonder medewerking van het hoofd van 
gewestelijk bestuur. De regeerbevoegdheden van de zelf
bestuurders gaan op die wijze over in handen va n 
het hoofd van gewestelijk bestuur, hetgeen dus synoniem is 
met de verzwakking van de positie van de Inlandsche zelf
besturen ter Oostkust van Sumatra. 

De Regeering heeft in dit verband verder verklaard, dat iu 
de artikelen 14 lid 3, 41 lid 1, 46 lid 1 eu 49 lid 2, de over
eenstemmingsclausule voorgesteld is ter wille van de gelijk
vormigheid met de vele andere artikelen, waarin aal! de 
zelfbesturen bevoegdheden zijn toegekeud, doch deze gel ijk
vorlnigheid blijft immers behouden, indien daarbij de woorden: 
"in overleg met" in de bestaande regelingen zijn gehand
haafd. De Regeering moge op dit punt anders denken, ik 
blijf 1I0g steeds van oordeel, dat de verandering van de woor
den : "in overleg met" in"in overeenstemming met" in deze 
ontwerp-ordonnantie een ormoodige heknotting vau de rech
ten der betrokken zelfbestutu'ders beteekent. 

Ik weet wel, dat in de praktijk dit overleg van de ze!f
bestunrders dikwijls heeft geleid tot voor de zelf,besluurd ers 
onaangename dwjngcndc maatregclcn yau de zijde vall het 
Europeesch bestuur. In dit verband heeft de Java-Bode vall 
21 dezer No. 92 tcn aanzicn \'8 n dc Cont1'8ct-teckening als ecn 
saillant yoorbeeld daarvan o.a. het volgende gezegd: 

"Hoewel het in de bedoeling lag, dat zij inderdaad 
die eon tra eten zouden teekeuen vóór hun afreis naar 
Holland, is dit - zoo vernemen wij - hun door het 
bestuur van S. O. K., niet dwingend opgedragen." 

De woorden "dwingende opdracht" typeeren juist d,
positie van deze zelfbestuurders, w[lnt zulke wOQl'den kunnclI 
alleen gebezigd worden tcn opzichte van ondel'g'eschikte 
organen. 

(De heer D ros 8 [I C l' S, directeur "an Binnenlandsch 
Bestuur: lIet is nndcrs de "olkomen \-rije wil van deze 
zelfbestuurders geweest.) 

Tenminste dat ... . ... .......... .. .... . 
(De heer D ros S a ers, directeur van Binnenlandsch 

Bestuur: Neen. niet tenminste, dat is zoo.) 
Mijnheer de Voorzitter! Ik heb hier een vraag gesteld aa n 

de Regeering en ik hoop daa rop een antwoord van de Rc~ee
ring te krijgen en te"ens dat U, Mijnheer de Voorzitter, mij loe
staat die vraag tot de Regcel'il1g te richten. Die zelfbestuurders 
zijn nu ondergeschikte organen, zoodat dus iu de praktijk 
de zelfbestuurders feitelijk beschouwd worden als onderge
schikten van het Enropeesch bestuur ter Oostkust van 
Sumatra en deze status van de zelfbestuurders wordt geheel 
door de praktijk bevestigd. Ik weet heel goed, dat de zelf
hestuurders ter Oostknst vau Sumatra zich steeds als ge
trouwe vazallen van het Nederlandsch-Indisch-gouvernement 
hebben gedragen en zich ook zeer getrouwe onderdanen van 
Hare Majesteit onze geëerbiedigde Koningin hebben betoond, 
waarvan onder anderen het bewijs is, het aanstaand vertrek 
van de Sultans van Deli en Langkat naar Holland ter hij
woning van het regeeringsjubileum van onze Koningin. Daar
om kan ik mij niet voorstellen, dat de weigering van dezf 
zelÏbestuurders tot ondcl'teekening van de hun voorgelegde 
nieuwe politieke contracten zou zijn uitgesproken, indien die 
niet gebaseerd ware op red eltjke en juiste gronden. Het is< 
verder bepaald onjuist en ongegrond, wanneer de Java-Bode 
spreekt van onvoldoende begrip nln den inhoud van het stuk 
of zeker mistrouwen jegens de Regeering. Ik zou zeggen, 
dat het juist de7.e zelibestuurclers zijn, die een ong('schokt 
vertrouwen in de goede bedoelingen der Regeering stellen. 
doch dit behoeft niet te ilUpliceeren, dat zij alles moeten doen 
wat tegen hun belang en dat der ollderhoOl'igen indl'llischt 
en dit zou bovendien in strijd zijn met inhoud en strel<king 
der politieke contracten en de daarin gegeven beloften, zoo-
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Nadere wijziging erfpachtordollnantie voor de zelfbesturen in de buitengewesten (Ond. l (1S). 

(Voorzitter, Soangkoepon.) 
wel van de zijde del' zelfbestuUl'ders als van die \'an de 
Regeering. Ik heb den indruk gekl'egen 

De Voorzitter: Ik verzoek U, in uw beschouwingen terug 
te komen tot de aan de orde zijnde erfpachtsordonnantie j 
dat onderwerp heeft met de politieke contracten ni ets te 
maken. 

De heel' Soangkoepon: Ik meen, dat het daarmede wel te 
maken heeft, M.Unheer de Voorzitter, want wat de ondcl'wcl'

. p elijke ordonnantie wil, is in strijd met hetgeen in de 
politieke contracten is neergelegd. Ik herhaal dus, dat ik 
den indruk heb gekregen, dat de weigering van deze zelf
bestuurders op goede cn juiste gronden berust. Deze wei
gering moet derhalve zeker berusten op het bestaan van 
sc hadelijke belangen voor de zelfbestnUl'ders en de autoch
tholle bevolking, zoodat hierbij van toepassing kan worden 
geacht het spreekwoord "het ga1gt beter dan het burge
meestert" . 

(De heel' D ros s a ers, directeur van Binnenlandsch 
Bestuur: Dus Uw indruk is volkomen gebaseerd op het ge
noemde al·tikel in de Java-Bode, op niets anders.) 

Ik weet, dat de Java-Bode veel meer weet over de politie
ke contracten dan wij hiel' in den Volksraacl. 

Oe ze ontwerp-ordonnantie in beschouwing nemende, ga ik 
dus uit vt.ln dezen gezichtshoek en in dit verband wordt dan 
de beslissende bevoegdheid op de zooeven genoemde wijze 
verplaatst van de lnlandsche zelfbestutll'del's naar het hoofd 
\.111 gewcstel\jk bestuur, zoocla t de zelfbcst ul'cn in de practijk 
niet anders bctcckencn dan: het hoofd van gewestelijk be
st uur. In theorie heeft de Regeel' ing derhal\'e verklaard, dat 
Zij de positie van de Inlandsche zelfbestllren wil versterken j 
in de pl'akt\jk bereikt Zij juist daarmed e het tegenovergestel
de. Ook hierbij is de bcteekenis van de versterking van de 
positie van het Inlandsch bestuur niet anders dan een verster
king van de positie van de Europeesche bestuursambtenaren. 
Men behoeft toch geen deskundige te zijn op het gebied van de 
~cdcrlalldschc taal, 0111 te begrijpen, dat deze ontwerp-ordon
nantie si raks tot gevolg heeft, dat het hoofd van gewestel\jk 
bestuur tOl' Oostkust van Sumatra de betrokken zelfbestulll'
dors zonder horten of stooton naar zijn hanu kan zettcn. 

D e Regeering heeft in de ·Memorie van Antwool'd o.n. het 
volgende gezegd: 

"Gezien de strekking van de onderwerpelijke ordon
nantie verdien t het naaI' het oordeel del' Regeering geen 
aanbeveling om in den geldenden tekst del' erfpa chts
ordonnantie meer wijzigingen aan te brengen dnn str ikt 
no.odig is." 

Ik zie evenwel de noodzak elijkheid van de in deze ont
werp-ordonnantie voorgestelde wijziging niet in. 

Ik zou daarom liev er zien , dat e l' in het gehee l geen ver
anderingen werden gebracht in de bestaande erfpachtsordon
nantie in Staatsblad 1919 No. 61. Ik zou zelfs gaarne der 
Hegeet'ing in overweging witlen geven) om van de voorgeno
men co nversi e af te zien en dit in het belang van de autoch
thone bevolk ing tel' Oostkust van Sumatra) ook, omdat deze 
omzetting van grondrechten straks nog meel' fiscale verplich
tingen op de ondernemingen zal leggen in den vorm vnn 
verponding en allerlei belastingen. 

En ÎJl dit verband betreur ik dan ook de toepasselijkver
klaring van de erfpachtsordonnantie, Staatsblad 1919 No. 61 
O'p de zelfbestur ende landschappen Asahan, Koealoe en Lei
dong t en zeerste, omdat dit straks prakti sch beteekent het 
luid en van de doodsklok over de grondrechten der lnheem
sehe bevolking in bedoelde gebieden. 

Summa summal'um kom ik tot de volgende conclusie, n.l. 
dat deze ontwerp-ordonnantie: 

a. niet in het belang is van de zelfbesturende landschap
pen met hun zelfbestuurders en antochthone be\'olking ter 
Oostkust van Sumatra j 

(De Villeneuve, Voorzitter .) 
b. lijnrecht staat tegenover het streven del' Regeering om 

de positie van de zelfbestuurders te verstevigen j 
c. onwettig is, omdat zij tot stand zou zijn gekomen buiten 

de rijksgl'Ooten van de betrokken zefbesturende landschappen, 
die in de bestaande politieke contracten zijn genoemd on als 
zoodanig een integreerend deel uitmaken van de zelfbestul'en 
tel' Oostkust van Sumatra. 

d. niet in het belang is van de betrokken landbouw
ondernemingen, omdat dit straks meel' fillancieele verplich
tingen aan de betrokken ondernemingen oplegt. 

Daarom moge ik de Regeeril1g in overweging geven deze 
ontwerp-ordonnantie voorloopig terug te nemen. Mocht clan 
later blijken, dat deze leemten zonder eelug bezwaar op cle 
een of ,andere wijze kunnen worden ondervangen, dan ware 
het beter, dat deze kwestie wordt behandeld tegelijk met de 
voorstellen betreffende de conversie van landbouwconcessies 
in erfpacht. 

De heel' De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! In cle 
Memorie van Toelichting staat uitdrukkelijk, dat de aange
boden ontwerp-ordonnantie de beperkte strekking heeft -
en daarop wil ik even nadrukkelijk de aandacht vestigen - : 

"om met tegemoetkoming aan de van zeIfbestul1rszijc1e 
naar voren gebrachte wenschen met betrekking tot eenige 
in de Erfpaohtsordonnantie aan te brengen wijzigingen 
cle mogelijkheid te scheppen om die ordonnantie ook voor 
de genoemde landschappen ter Oostkust zoo spoedig 
mogel ijk in werking te doen treden." 

·Verder zegt de Regeering in haar Memorie van Antwoord, 
dat gezien de strekking van de ontwerp-ordonnantie - de 
strekkin g, waarovel' ik het zooeven had - het naar het 
oordeel der Regeerin g niet gewenscht is meel' wijzigingen aftn 
t e brengen clan strikt noodzakelijk is. 

Ik kan mij met deze zienswijze wel vereenigen. Ik begr\jp 
dat men het ontwerp, dat een beperkte strekking beeft, niet 
heeft willen doen uitdijen tot buiten de grenzen van het strikt 
noodzakelijke en ik geloof dan ook, dat wij van onze zijde 
ons op een onjuisten weg zouden begeven door, zoonIs OIlS ge
acht medelid, de heer Soangkoepon, thans doet, ons in be
schou\vingen te begeven van veel wijdere strekking, die eigen
lijk het karakter van een dev iatie vertoO'neu. 

:\faa I', waarom ik het woord heb gevraagd, is, dat ik gaarne 
ondcl' de aa ncla cht clel- Regeel'ing wenseh te brengen enkele 
opm erkingen, die in het Gedelegeeedenverslag zijn opge· 
nomen, en wel in het b.ijzondel', \vut daar is gesteld ten aan
zien yan de artikelen 28, 43 en 46) betreffende de pr\i sge
vi ngen. 

Nu neem ik gaarne met de Regeering aan. na hetgeen op 
blz. 2 (roneo) van de Memorie van Antwoord is gesteld, dat 
het in de practijk eigenlijk wel loopt, dat de mogelijkheid 
van pr11sgeving - ook gedeeltelijke prjjsgevlng - practisch 
eigenlijk geen probleem uitmaakt. Maar wanneer het clan 
practi sch op rolletjes loopt, dan verdient het naar mijn mee
ning ook wel aanbeveling t .Z.t. de lnvest ie ook wette l~jk in 
orde te brengen. 

Wat ik dus aan de Regeering wil vragen, is, om bij een 
eventueele volgende wijzig ing van de Erfpachtsordonnantie 
nog eens in het bijzonder ha.ar aandacht te wijden aan de 
desiderata, die in het Gedelegeerdenverslag naar voren zUn 
gebracht ten aanzien van de artikelen 28, 43 en 46. 

De Voorzitter: Hiermede zUn de beraadslagingen over 
deze ontwerp-ordonnantie in eersten termijn van de z\jde van 
den Volksraad beëindigd. 

'Venscht de Regeerin gsgema chtig'cle hi erop te antwoorden 
in deze of in de volgende vergadering van het College van 
Gedelegeerden ? 

De heer Drossaers, directeul' van 13innenlandsch Bestuur: 
Liever in de volgende vergadering. Mijnheel' de Vool'zi tter. 
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Suikerinvoerordonnantie 1938 (Ond. 178 ) . 

(Voorzitter, Thamrin.) 
n~ Voorzitter: Dan 7.1\.1 het l'egem'ingf'lRntwoorn in eersten 

termijn plaats hebben in de volgende vergadering, zoodat ik 
de behandeling van de ontwerp-ordonnantie thans opschort. 

Aan de orde is de beslissing over de 
vraag of ten aanzien van de ontwerp
ordonnantie tot tijdelijke vernieuwing vall 
heb verbod van den invoel' van suiker 
(Ond. 178 ) o vereenkomstig artikel 17 (1) 
va n h et Reg 1 e men t van 0 r d e b ij den Go u
verneur-Generaal op verlenging van den 
voor de afdoening gestelden termijn zal 
wor den a a n g e d r 0 11 g e u. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemm.ing 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnantie 
ni e t bij den Gouverneur-Generaal op verlengin g van den 
voor de afdoenin g gestelden termijn zal worden aangedron
gen . 

De Voorzitter : A a n deo r dei s het voo r S tel 
tot rechtstreeksehe openbare behande l ing 
va n d e 0 n t w e r p - 0 r d 2. n n a n tie t o.l-Lii .1I.Jl I ij k e 
vel'n ieUlng y~ lJ. v~1~bo4 van crëii - in
v 0 e r va 'I. ~ u i ke r (0 n d. 178) . a Is g ~ w ij z i gd 
)IJ - ota van \Vijziging (st. 4) . 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
tot reehtstreeksche openbare behandeling besloten, waarna hier
toe onmiddellijk wordt overgegaan. 

De Voorzitter : Bij schrijven van 19 April j.l. is aan de 
leden medegedeeld, dat ik hen, gebruikmakend ,"o n de nieuwe 
bepa ling in artikel 96 lid 2 jo. artikel 13 lid 4 ,"an het Regle
ment van Orde, in de gelegenheid stelde tot het schri:!telijk 
bij IS Raads secretarie indienen van vragen, opmerkingen en 
voorstellen met betrekking tot het thans aan de orde zijnde 
onderwerp, welke vragen c.a. dan voorZOOV81' daartegen bij mij 
geen bezwaar bestond, in een vel'slag zouden worden 
opgenomen. 

Aangezien geen vragen, opmerkingen of voorstelJcn zijn 
ingekomen kon een dergelijk verslag niet worden opgemaakt. 

De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil gaa rn e 
beginnen met mijn ycrontschuldigingcn aan te bieden, dat ik 
geen gebru ik heb gemaakt van de m\j geboden gelegenheid 
sehriftelijk opmerkingen betreffende het aan de orde zijnde 
onde rwerp te maken, omdat ik daartoe door omstandigheden 
niet in staat was. 

~iettelllin geloof ik (hIt, hetgeen ik zal voorbrengen, direct 
behandeld kan worden aangezien mijn vraag eigenlijk van 
betrekkelijk geringe beteekenis is. 

De voorliggende ordonnantie bedoelt de continucer'ing van 
het verbod van den invoer vnn suiker en de Memorie van 
Toelichting baseert de noodzaak van het handhaven van dit 
verbod op twee overwegingen: 
Ic. stabiliseering van den afzet van de binnenlandsehe 

su iker, 
2e. het bereib:en van de mogelijkheid tot llOt berekenen val! 

een redelijk prijspeil voor de binnenlandsehe suiker. 
lït dezelfde ~femorie van Toelichtin g is mij eigenlijk nog 

niet duidelijk geworden de noodzaak tot handhavin g van het 
invoerverbod, omdat practisch de invoer van vreemde suiker 
uitgesloten is. Ik trek deze conclusie uit het verdere deel der 
?lfelllol'ie van Toelichting, waarin met zooveel woorden staat, 
det de prijzen voor binnenlandsehe suiker eigenlijk tot de 
laagste tel' wereld behooren, m.a.w. dat niemand van de bui
tenlandsche suikerproducenten eraan zal denken om suiker 
op Ja\'a in te voeren zoolang het schijnt vast te staan dat de 
binnenlandsche suikerprijzen tot de laagste ter wereld be-

(De Villeneuve. ) 
hOQl'en, ergo, dat invoer vnn vreemde suiker eventueel me t 
verlies gepaard zal gaan. 

Bovendien, bij de bestaande suikerordonnantie is de moge
lijkheid van wederinvoer van suiker, gedekt door een licentie 
van uitvoer, vrijwel ui tgesloten, en is clus de eenige mogelijk
heid de wedel'invoel' van suiker die niet door een uitvoer
licentie gedekt is. \Vanneer dit zoo is, dan zou een weder
invoer van suiker, oorspronkelijk van Java afkomstig, 
toch alleen mogelijk zijn indien het verschil tussehen 
de prijzen van suiker, voor uitvoer bestemd en van 
suiker, voor d e biunenlandsehe markt bestemd dus
danig is, dat men uit dat verschil in prijs zou kunnen betelcn 
de manipulaties die noodig zijn voor de sniker die uitge
voerd is, uI. de kosten, verbonden aan de uit- en thuisvracht 
en de manipulaties van lossen en laden in vreemde haven:,; 
om daarna de suiker weer in te voeren. 

Indien dat zoo is, zou ik erop willen wijzen, dat de prijzen 
voor de binnenlandsehe suiker dusdanig hoog uitsteken bovet: 
de exportprijzen, dat de vraag gewettigd is, of de prijzen 
van de binnen landsche suiker niet te hoog worden gesteld. 
omdat uit het prijsvcrschil tussehen de binnenlandsche suike·!" 
en de exportsuiker nog betaald zouden moeten worden de 
kosten, di e ik zooeven genoemd 11eb. 

Ik zou daarom de vraag willen ste]]en, welke controle er 
"au de zijde dcr Rcgcering bestaat dat men voor de su iker voor 
biuncnlandschcn afzet een dusdan igen prijs mag berekenen. 
dat hij niet te vcr uitsteekt boven de exportprijzen, aangeno
men dat er redelijke motieven zijn om den prijs voor binnen
landsehe consumptie hooger te stellen dan de prijzen ,-oor 
exportsu iker. 

Uit de bewoordingen van de Memorie van Toelichting blijkt, 
dat de Regeering eigenlijk niet zoozeer geporteerd is voor de 
handhaving v\,n het invoerverbod, doch dat de omstandig
heden haar noodzaken, het invoerverbod te handhaven. 

Ik wil er nog even op wUzen, dat de openste1ling van den 
inw)Cr van hui tcnli:lnclsc hc suiker, althans min of mcol' ecn 
rom oplevert tegen het berekenen van hooge binnenlandsche 
suikel'prijzcn, omdat men bij het berekenen van den pl'ijS van 
suiker voor binnenlandsehen afzet ermede rekening moet hou
den, dat, wanneer men de prijzen van binnenlandsche suiker 
te hoog opzet, de invoer van buitenlandsche suiker mogelijk is. 

Daarmede heeft men dus min of meer den waarborg voor 
dcn binnenlandsehen consum ent, dat men de prijzen niet t e 
hoog opzet. 

Ten slotte zou ik wiJlen vragen, waarom het naodig is om 
deze ordonnantie ineens voor drie jaren vast te stenen. D e 
vorige ordonnanties golden alle niet langer dan voor r-én jaar 
en uit de 1\1el1101'Îe van Toelichting is ook (le conclusie te 
trekken, dat de situat.ie in de suikerindustrie zich zeer snel 
kan w~jzigcn. Binnen een tijdsverloop van zes maanden kan 
deze situatie zich w\jzigen. Ik doe hier een beroep op de 
bewoordingen in de l\Iemol'ie van Toelichting. waa1'in stant, 
dat de Regeering eigenlijk een paar maanden geleden tot de 
overtlligjng kwam, dat de handhaving van het invoerverbod 
feitelijk niet meer noodig zou zijn, doch dat de conflicten 
in Oost-Azië en de verslechtering in de snikersituatic het 
plotseling noodzakelijk maakten om aan het voornemen tot 
liquidatie van dit verbod geen gevolg te geven . Waar dus 
de suikersituatie zich zoo plotseling en in betrekkelijk korten 
tijd kan wijzigen, vraag ik mij af, waarom de Regecring 
het invoerverbod nu plotseling voor drie jaar wil handhoven 
en niet de gebruikelijke methode volgt om jaar voor jaat' 
onder de oogen te zien, of dit verbod nog al dan niet noodig 
is. 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! Naar 
aanleiding van de woorden van mijn geacht medelid, den heer 
Thamrin, zou ik erop willen wijzen, dat, voorzoover m~jl1 
gegevens strekken, de consumptieprijzen hier op Java, ook 
vergeleken met die geldend in andere produceercnde 1un-
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Suikerinvoerordolmantie 1938 (Ond. 178). 

(Dir. van ECQnQmische Zaken. ) 
den, wel uitzonderlijk laag mogPll wOl'nen genoemcl. Mij is 
een consumptieprijs per kg voor Java opgegeven, inclusief 
accgns, van ongeveer .10 cent. 111 Cuba bcdraagt die prijs 
14 cent en in BritseJl Indië, waal' men ook belangrijke sui
kel'industrie heeft Igekregen, 18 cent en zoo kan men door
gaan. In Japan, een land, dat vall Ned.-Indië importeert, 
is de prijs door allerlei heffingen daarop op ]9 cent gekomen. 
Als men dit alles beziet, geloof ik wel, dat men kan zeggen, 
dat de consumptieprijs hiel' te lande tQch zeel' redelijk cn 
a an den normalen kant is . 

Om nu in een tijd als deze, waarin de suikerindustri e met 
al haal' )uachtcn VQor haal' bestaan heeft te strijden, de 
deur open te zetten voor een eventueele invasie van vreemde 
suiker, lijkt mij ronduit gezegd strijden met het landsbelang 
en ingaan tegen het eCQnQmisch belang del' bevQlking, 
waarvoor de heer Thaml'in zoo juist opkwam. 

(De heer Soa TI g kQ ep .0 n: De binnenlandsche prijs 
mQet .op 4 cent pel' kaUie worden gebracht.) 

Wanneer wij dus eenerzijds zien de geweldig grQote in
spanning- van de Java suikerindustrie om hier in stand te 
bl\jven, zoomede de gt'oote arbeidsintensiviteit van die iudus
trie en daarnaast zien, dat de consumptieprijs hiel' te lande 
aan redelijke eischen voldoet, dan geloof ik, dat deze ordon
nantie, mcde gelet op de motieven, die hiervoor in de Me
morie van Toelichting worden aangevoerd, alleszins toe
juiching verdient. 

De Voorzitter: Hicrmede is de behandeling in eersten ter
mijn van de zijde van het college beëindigd. Is de Regee
ringsgemachtigde bereid dadelijk te antwoorden j 

De heel' Van MQQk, directeur van ECQnomische Zaken: 
Gaarne, Mijnheer de VOQrzitter! Ik aanvaard gaarne de ver
ontschuldiging van den heer Thamrin, dat hij geen schrifte
lijke vragen heeft ingediend, maar ik mee\) toch niet, dat 
het onderwerp, dat hij ter sprake heeft gebracht, van een 
zooclanig ingewikkelden enfQf gedetailleerden aard is, dat het 
zonder schriftel ijke voorbcreiding niet beantwoord zou kuu
nen worden 

net geachte lid heeft in cle ee rste plaats gevra.agd, waarom 
het eigentijk noodig is het invoerverbod VOOI' suiker in Ned.
Indi ë te verlengen, waTI)leer toch, volgens zijn redeneering, 
de prijzen op een redelijk en laag niveau liggen en wanneer 
bovendien in de Suikeruitvoerordonnantie muatregelen ge
troffen z\jn om te ,bewerkstelligen, dat suiker, die naar een 
bepaalde bestemming wordt verkocht, ook inderdaad naar die 
bestemming gaat en voorts, waarom het dan mogelijk is, dat 
men vl'eest, dat hiel' niettemin suikers zouden worden inge
voerd legen zoodanige prij zen, dat de binnenlandsche markt 
daardoo I' zou worden bedorven. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou el' op willen wijzen - en 
dit is tenslotte eigenlijk de kern van het geheele vraagstuk, 
zooals het hiel' li gt -, dat suiker een van de meest geliefde 
objecten voor verschillende l'egeeringen is, zoowel uit fiscaal 
oogpunt als uit een oogpunt van protectie van binncnlal}dsche 
voortbrenging. Deze omstandigheden hebben tot gevolg, dat 
de Pl'ijsvorming' bti de suiker zich langs g'cheel alldere ell 
veel ingewikkelder banen beweegt dan met een product b,v. 
als I'ubber 11Ct geval is. Een land, dat suiker exporteert, heeft
daarvoor een afzet op, wat men wel eens optimistisch noemt, 
"de vl'ije markt". Doch die vrije markt is zoo doorkruist 
met bnl'l'ièl'es , tarieven en allerlei protectionistische maat
regel ell, dat wanneer men zou komen tot één enkelen een
heidspI'\js, die prijs el' een zou zijn, waa.rvoor geen suikel' 
zou kunnen wordell gepl'ocluceel'd. Men heeft dus bij iedere 
markt rekening te hotulen met de speciale omstandig-heden 
van die markt. 

Nu is het wel juist, dat e l' zeket'e Illilatl'egelen zijn getrof
fe il om te voorkomen, dat van Java ui tgevoerde suiker ]liet 
IHWI' haal' bestemming gatlt, doch g-ehe{'1 onmogelijk is een 

lI~uldclîDgcn, Zittingsj!U\f 1937-1938, 

het'invoer van Java-suiker, nadat zij haal' bestemming heeft 
bel'eikt, niet. Nu kan het wel zijn, dat op die bestemming 
de Java-suiker een zOQdanigen prijs heeft, dat heruitvoer 
naar NecJ.-Indië op zichzelf beschouwd geen bijzonder loonend 
bedr~jf zon zijn, doch men weet ook, dat in deze tijden her
haaldelijk verkoopcn voorlwmen van voorraden, die men iu 
een optimistische stemming tot een gl'QQte hoogte heeft 
opgevoerd, van goederen, waarvan de liquidatie noodzakelijk 
is, zoodat men dus nooit met zekerheid kan zeggen, dat de rem, 
die iu den normalen prijs ligt, QQk in dergelijke omstandig
heden zal gelden. 

Doch a fortiori geldt dat voor suiker van andere productie
landen, die ook een afzet zoeken, zoo als Indië. Zij zoeken ook 
een afzet tegen zeel' lagen prijs, omdat het iu elk geval beter 
is de sniker te verkQQpen, dan aan te hQuden. Het is derhalve 
in het geheel niet nitgesloten te achten, dat in dezen voor de 
suiker-industrie zeel' moeHijk geworden tijd, waarin voor het 
Nederlandsch-Indisch product een belangrijk deel van zijn 
natuurlijk afzetgebied is ingekrompen, waarvan het herstel 
nog niet te voorzien is, partijen suiker - het behoeven niet 
eens groote partijen te zijn - bij een open invoel' in Neder
lan chwh-Indië hier worden ingevoerd en tegen lagen prijs 
verkocht, hetgeen in de eerste plaats beteekent, dat de eigen 
indnstrie, zij het dan missehien tijdelijk, over 'zijn gehcele 
markt den invloed van de lage prijzen zal .ondervinden. net 
beteekent echter bovendien - daarop wil ik nQg even wijzen, 
het is in de MemQrie van Toelichting .ook al gedaan - dat 
die industrie om zijn toOtale suikerproductie kwijt te raken 
tegenover dien illvoer in Nederlandsch-Indië, zat moeten 
verkoopen op de slech1 ste markt. 1111 111 OI'S, de uitv.ocl' za] in 
het algemeen eerst na.ar de betere en dan ,l1Hal' de s lechtct'c 
markten gaan. Wanneer er een gedeelte van de consumptie 
aan de industrie wordt QntnQmen dOQr invQer, dan beteekent 
clit, dat dit deel, wil men het alsnQg verkQQpen , geplaatst zal 
mQeten worden op de markt met de laagste prijzCll. En het 
geachte lid, de heer Thamrin, zal mij wel ten gQede houden -
ik heb in het eerste nummer van de Vereeniging GrQQt Ba
tavia gelezen, dat zijn maatschappelijke ~ositie aldaar stond 
aangegeven als gl'oothalldelaar - dat ik hiel' geen eijfers 
noem en willen aanvaarden , wanneer ik zeg, dat de pl'ijzen, 
die men op de binnenlandsehe markt kan maken en de prij
zen die men tenslotte moet accepteeren, -om ulthans het be-, . 
langrijkste deel van do productie af te zetten, zeer Ultcen-
loopen . 

Mijnheer de Voorzitter! Inderdaad - het geachte lid heeft 
daal' op gewezen - heeft de Regeering lang en zorgvuldig 
ove!' dezen stap nagedacht, De opvattingen over de vel'al1de~ 
I'ingen, die in de suikel'situatie zijn opgetreden, zijn natuurl1ik 
bij verschillende personen in den loop van de maanden, die 
achtcr ons liggen, \'cl'Schlllcnd gcwcest. 

Er waren er, die dachten, dat het herstel "rij spoedig zou 
intreden; cr waren anderen, die van den aanvang af een 
pessimistischen kijk erop hadden, maal' op het oogenblik is de 
communis opinio wel, dat de moeilijkhed en in de suikCl' in 
Neclel'landsch-Indië niet te onderschatten zijn en dat men gecn 
enkele zekerheid heeft omt.rent de periode, die nog zal moeten 
verloop en, voordat daarin verbetering komt. Om die reden 
heeft de Regeering gemeend, dat in dezen onzekeren toestand 
aan de industrie, die reeds door slag op slag getroffen is en 
die na een zeer korte periode van gunstig uitzicht, opllieuw 
in een moeilijke positie dreigt te geraken, niet onthouden mag 
worden die zeer betrekkelijke en zeer geringe, maar ook -
nIs men in de wereld om zich heen kijkt - zecr voor de hand 
li ggende steun van een reserveering von de eigen markt 
voot' het eigen product. 

Toch mag ik el' nog wel even op w~izen, dat diezelfde be
scherming niet alleen geldt voor de fabl'iekllHltig gedl'even 
groote suikel'industriëen, manr dat ook vl'lc vnn de zeet' kleinl'" 
producenten onder de bevolking dam'van pl'ofitecren. 
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Suikerinvoerordonnantie 1938 (Ond. 1 78). 

(Thamrin. ) 
Iutusschen heeft het geachte lid uog gevraagd, welke cou

trole op de verhoudiug vau deu prijs hier en de prijzen voor 
den export wordt ui tgeoefend. Mijuheer de Voorzitter! De 
Regeering houdt zich voortdurend op de hoogte van die ver· 
houding en heeft daarbij zekere maatstaven, die verband houden 
met de prijzen op de wereldmarkt, waarnaar de binnenlandsche 
prijs wordt beoordeeld, maatstaven die hierop neerkomen, dat 
men de binnenlandsche prijzen, die hier kunnen worden ge
maakt aan de hand van de in het bezit zijnde gegevens, kan 
berekenen en zoo noodig vaststellen. 

Het geachte lid heeft in de openstelling van den suiker· 
invoer een rem gezien op de hooge prijzen. Die rem berust ook 
in handen van de Regeering, want mocht, wat niet te verwaeh· 
ten is, en wat zich in de afgeloopen jaren ook nooit heeft voor
gedaan, er ernstig verschil in inzicht ontstaan tusschen de 
verkoopers van suiker en de Regeering en de Regeering den 
prijs te hoog achten, dan heeft Zij het in de hand op korten 
termijn voor te stellen deze ordonnantie in te trekken. 

Tenslotte heeft het geachte lid gesproken over de periode, 
die langer genomen is, dan in de vorige suikerinvoer-ordon. 
nanties. Juist de snelle en verrassende wijzigingen, die zich 
op de suikermarkt voordoen, hebben de Regeering ertoe ge
bracht deze periode wat langer te stellen. 

Wanneer men een periode van een jaar neemt en dus op 
een betrekkelijk willekeurig oogenblik, na een jaar een beslis· 
sing moet nemen, die niet gemakkelijk is, inzake de vraag of 
deze invoerordonnantie moet worden gecontinueerd of niet, 
dan zal men dit krijgen bij het karakter van de suikermarkt 
met haar zeer snelle veranderingen, die in den laatsten tijd 
hilrhaaldelijk zijn opgetreden, dat men allicht zal beslissen 
onder den indruk van den toestand van het oogenblik, die 
zich misschien op korten termijn weer wijzigt. Neemt men 
een langere periode, dan kan men een meer algemeene lijn in 
de ontwikkeling onderkelmen en dan is het naar het oordeel 
der Regeering gemakkelijker om op grond van de long view 
te beslissen over een zaak, die dikwijls uiterst moeilijk te beo 
slissen valt. Maar bovendien is er geen enkel motief om aan 
te nemen, dat wanneer deze invoerordonnantie overbodig 
mocht zijn geworden binnen dezen ter:m.ijn, dat de Regeering 
daarvan dan de consequentie niet zou trekken. 

Tenslotte heeft het geachte lid, de heer De Villeneuve, nog 
eenige prijsvergelijkingen gemaakt met andere landen, waar· 
uit inderdaad knn blijken, dat het prijsniveau hier op Java 
en elders in Nederlandsch·lndië niet hoog is. Ik zou er op 
willen wijzen, dat juist in de groote moeilijkheden, die de 
suikerindustrie ondervindt, om de productie, die toch belang· 
rijk grooter is dan de binnenlandsche cansumptie, in het bui
tenlaud te plaatsen, juist in de hooge tariefmuren, die dik
wijls tegen ons product worden opgeworpen, een aanleiding 
te meer ligt om althans te zorgen, dat de binnenlandsche 
markt niet nog verzwakt wordt voor een industrie, waarvan 
men het belang voor Java toch zeker niet mag onderschatten. 

De heel' Thamrin : Mijnhee,' de Voorzitte,", Ik zou willen 
beginnen met Cl' op te wijzen, dat het betoog van den heer 
De Villeneuve eigenlijk bevestigt mijn stell ing, dat practisch 
gesproken invoer van vreemde suiker hier te lande is uitge
sloten, gezien de prijzen, die hij voor verschillende vreemde 
landen noemde en die ve.r uitsteken boven de prijzen hier. 

(De heer De V i 11 ene u v e : Dat ben ik heelemaal niet 
met U eens. 

De heer Van Hel sdi 11 gen : Wij hebben iets der
gelijks gezien met de Japansche cement, die hier voor cen 
derde van den prijs in Japan werd verkocht.) 

De vraag is, of de prodllctieprijzen in den vreemde niet 
hooger zijn dan die hier te lande. In ieder geval hewijst 
het feit, dat de prijzen elders veel hooger zijn dan hi er, dat 
men niet zoo vlug hier suiker zal invoeren uit hoofde van 
lagere prijzen, tenzij andere omstandigheden medespreken. 

(De Villenenve, Dir. van Economische Zaken.) 
En die andere omstandigheden zijn dan, zooals de geachte 
Regeeringsgemachtigde aanstipte, speciaal de groote voorraad
vorming, dan wel manipulaties met suiker die eventueel met 
verlies uitwerken. Echter zijn de voornaamste suiker· 
produceerende landen aangesloten bij de suikerconventie, 
zoodat daardoor evenmin de mogelijkheid bestaat - althans 
theoretiseh gesproken - om hi er suiker in te voeren uit
hoofde van de gesloten overeenkomsten. 

Ik zie dus niet in, welke motieven andere suikerprodu
ceerende landen zonden hebben om in Indië suiker in te 
voeren als gevolg van de lagere prijzen, en zulks ook in 
verband met de suikerconventie, welke den suikerafzet voor 
de geheele wereld regelt en verdeelt. 

Het argument van den geachten Regeeringsgemachtigde, 
dat het invoerverbod mede geldt ter bescherming van de in
landsche suiker, zegt mij niet veel, omdat de prijzen der Z.g. 
inlandsche suiker zoo zijn, dat concurrentie uit den vreemde 
vrijwel is uitgesloten. De geachte Regeeringsgemachtigde 
heeft in algemeene bewoordingen gezegd, dat de Regeering 
wel degelijk invloed heeft op vorming van den binnenland· 
sehen suikerprijs en nu zou ik willen vragen, waarom de 
prijzen van de exportsuiker worden geheim gehouden, waar
om die prijzen niet ook worden gepubliceerd, teneinde ook 
het publiek in de gelegenheid te stellen te beoordeelen, in 
hoeverre een redel Ü ke marge bestaat tussehen de suiker, 
bestemd voor den export en de binllenlandsche suiker. Met 
de formule, dat men de suikerproducenten in de gelegenheid 
stelt prijzen te berekenen die normaal gelden, zijn w,ij er niet, 
omdat wij uiet de overtuiging hebben - juist door gebrek 
aan vergelijkingsmateriaal- of die prijzen inderdaad redelijk 
zijn en niet te ver leggen bOven de exportsuikerprijzen. 

De heer De Villeneuve: Mijnlleer de Voorzitter! De heer 
Thamrin heeft de door mij genoemde prijzen gebruikt als een 
vermeend bewijs voor zijn stelljng, dat, nu de prijzen hiel' 
op een redelijk nivean liggen, voor een invasie van buiten
landsche suiker uiet zou zijn te vreezen. 

Ik geloof, dat zoodanig bewijs uit mijn cijfers allerminst is 
te halen. Wat toch is het gevaij De laatste jaren hebben ons 
geleerd, dat de export van suiker om verschillende rede
nen plaats heeft. Sommige landen exporteeren bijvoorbeeld 
suiker om aan deviezen te komen, zooals het geval is met 
Rusland. Er zijn ongeveer een jaar geleden enkele cargo's 
Russische suiker voor lagen prijs naar Singapore verkocht, 
die daar, toen de kwaliteit niet geheel aan de eischen bleek 
te voldoen, den koopers groote moeilijklleden hebben veroor· 
zaakt. 

Maar iets dengelijks kan zich op ieder moment in Neder· 
landsch-lndië voordoen, wanneer wij een Î,nvoerverbod als 
thans wederom wordt voorgesteld, ~ouden ontberen. 

Ik geloof dus, dat het feit, dat de prijs hier laag, redelijk, 
is, op zichzelÏ, zonder een verbod, allerminst meebrengt, dat 
wij hiel' tegen in vasie van vreemde suiker voldoende be
schermd zouden zijn. 

De heer Van Mook, directeur van Economische Zaken : 
Mijnheer de Voorzitter! Inderdaad zou ik, in aansluiting op 
hetgeen het geachte lid, de heer De Villeneuve, zegt, den 
heer Thamrin erop willen wijzen, dat het verschijnsel, dat 
goederen worden ingevoerd tegen prijzen, die op het oog 
verlieslatend zijn, in de laatste jaren in het geheel niet een 
ongewOO)l verschijnsel is geweest in deze werelel . Men heeft 
inderdaad rekening te houden met allerlei motieven, waarom 
een land een bepaalden prijs berekent voor suiker of anelere 
goederen, die het ui tvoert. 

Men kan zich met het geachte Lid, dep heer De Villeneuve, 
voorstellen, dat suiker wordt uitgevoerd om aan deviezen te 
komen en men kan zich ook voorstellen, dat een land, dat 
een groot gedeelte van zijn suiker afzet onder groote beo 
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(Dir. van Economische Zaken.) 
seherming, in staat is om het resteerende gedeelte tegen 
llitverkoopprijzen, om het zoo te noemen, te exporteeren. 

Dat de consumptieprijs van suiker hier laag is in vergelijking 
Inct, and ere landen, is geen voldoende waarborg. Een part \i -
het behoeft niet eens een groote rpartij te zijn -, die wordt 
ingevoerd tegen belangrijk lagere prijzen, kan l'eeds onder · 
mijnend op de markt inwerken. 'Wij hebben niet zoo lang 
geleden kunnen zien, welk een invloed op den wereld·, den 
Londonprijs, is uitgeoefend door een kleine part ij suiker uit 
een der Amerikaansche republieken. Datzelfdc verschijnsel 
zou zich hier op kleiner schaal gemakkelijk kunnen voordoen . 

Nu zon dit alles niet zoo ernstig zijn, als onze snikerafzet 
in goe<:le banen en vlot ging, maul' onze sn ikel'situatie is uiterst 
moeilijk, zoodat iedere schade, die voorkomen kan worden, 
voorkomen moet worden . 

Dc heer Thamrin heeft voorts gezegd, dat aangeslotenen bij 
de suikcl'conventie cen dergelijken invoer niet zullen bewerk
stell igen, Er is in de 8uikel'conventie geen enkele bepaling, 
die eon dergelijken invoer verbiedt, Bovendien vergete men 
lIiet , dat suiker niet alleen r ech tst.reeks door de prodneenten 
wordt geëxporteerd, maar dat er allerlei tusschenschakels 
tusschen zitten, di e niet in de convent ie konden worden op
genomen. 

Wat de conventie doet, is het regelen van de export-quota 
Voor suikerexporteerende landen en men mag hopen - de 
ontwikkeling der omstandigheden heeft de werking der con
ventie eeni gszins gekruist en bemoeilijkt -, dat inderdaad 
Hit de convcntie een verbeterin g van de 8uikersituatie voort
doeit , maal' op het oogenblik is de snikersituatie onove l'
zichtelijk en ongunst \g. 

Tenslotte vraagt de heer Thamrin: waarom houdt men de 
exportprijzen geheim en publiceert men deze niet, opdat de 
consument in het binnenland ka n zien , wat hem gevraagd 
word t en wat dit beteekent. 

Ik zou bijna zeggen, het ligt wel voor de hand, dat men 
b\'j den handel in een artikel, wnarvan de prijsvorming, zoo
als ik zooeven reeds zeide, zoo ingewikkeld is en waarbij de 
l'oneUI'I'l'llt ie zoo scherp is, zekel' niet z ,~in kaarten op tafel 
legt om den kooper in de gelegenheid te stellen, de kaarten 
op te nemen en tegen de ve l'schillende pl'oducenten uit je 
spelen. 

~1aal' bovendien zou de consument aan deze prijzcn weillIg 
hebben. Het geachte lid, de heel" '['hamrin. moet zich duidelljk 
I'cn liseer en, wat een exportprijs beteekent. E en exportprijs 
lUim' eel1 land waal' geen invoerrechten worden geheven - ik 
geloof n iet, dat dergelijke landen in groote getale bestaan 
%Ou berekcnd kUlm en worden op een normaal nivea u. 

Men zou rekenin g kunnen houden mct transportkosten en 
dCl'ge1\jke meer, muur daarmee zou alles gezegd zijn. Maar 
expor t nflu l' een lalld Illet een hoog tari ef en een eigen indus
tr ie, die niet ten voll e in eigen behoeften voorziet, betee· 
kent altijd een di ffe renti eele prijs tussehen wat door al die 
factOl'fll in dat land als prijs is ontstaan en hetgecn men aan 
ullc l'lE'i lasten moet betalen, voordat men de suiker in dat 
la nd heeft. Daarom zeggen deze prij zen ter vergelijking met 
de prij zen van het eigen land niets; ze loopen sterk uiteen 
en ze zouden ste rk venvarrcnd werken bij het. beoordeelen 
Vall de prijzen in het eigen land. 

Vandaa ,· . dat de Regeering bii de beoordeeling van di en 
prij s. vall een vastel'en maatstaf uitgaat, nl. van wat men 
eenigszins zou kunnen noemen den wel'eldmarktpt'ijs. 

(De heer '[' h a In rin: Maat' bij een bestaand in voerverbod 
1s :;cheiruhouding toch niet nood ig1) 

Die is noodig, omdat men anders de concurrent ie en voor~ 
al den kooper precies laat zien, wat men doet. 

(De heer Th a m rin: Maar juist die kooper kan toch 
geen snikerÎnvoeren ') 

Het gaat ni et om den koopel' hi er, maal' om den koopcl' 
in hct hui ten land. Ik kan daarop ni et al te vcr in gaan, daar-

(Thamrin, Van Helsdingen.) 
voor leent de stof zich niet, maar het spreekt vanzelf, dat 
men bij een dergelijke moeilijke verhouding niet aan de 
groote klok hangt, wat men voor zijn suiker maakt. Dat 
doet geen enkel land ter wereld en als wij dat wèl zouden 
doen, zouden wij het eenige land zijn, dat daarvan de schade 
ondervond. 

(De heer Th a m rin: U zegt zelf, dat de bijkomende 
kosten niet te berekenen ziin. ) 

Del.e zijn wel te bereken en, maat' liggen zeel' ver uiteen, 

De Voorzitter : Wij kunnen thans tot stel1lming overgaan. 

De heer Thamrin : Mijnh eer de Voorzitte,' ! Ik ben door 
de argumenten van de Uegeering ni et overtuigd en wensch 
dus geacht te worden, tegen te hebben gestemd. 

De ontwerp·ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wij. 
zigingen, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 
onder aanteekening, dat de heer Thamri'll geacht wil worden 
tegen te hebben gestemcl. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s cl e b e h a n d e· 
1 j n g van cl eo n t wel' p - 0 I' cl 0 n 11 a n tie s, 0 n cl e f

scheidenlijk strekkend e tot : 
1. w ij z i gin g van cl C "r e ge l i n g d e r v C l' g 0 c

d i n g a a n des kun di gen voo rin s tra f
zak e n verrichte werkzaamheden " (Staats· 
bI a d 1896 No. 198) (0 n d . 16\) ; 

2. w ij z i go i n g- van d e T e r rit 0 r i a I e Z ee· e n 
Mar i tie UI c K I' i 11 g e JI 0 l' d 0 11 n a 11 tie ene e n Î
ge daarm ede sa m e nh angende wette lijke 
b e pal i n ge n (Ond. 171) . 

Deze ontwerp·ordonnanties worden achtm'eenvolgens 
zonder beraadslaging en zo nder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voorzitter : A a n deo r d e i s d e b e h a n d e· 
I i n g v a 11 cl eo n t w e r p - 0 r don 11 a n tie to t w ti
z i g i II .g e n Ha ll v u 11 i n g v an d e be pal i n ge n 
be t r effe n dc de ze d e n in h et W et b oe k va n 
S t r a f r e c h t ter bet e l' e bes c h e l' min g v an 
m illderjari ge n. (Ond. 124. ) 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter ! Over 
dit ontwerp is maar een zeer kort Oedeleg-eerden-vel'slag 
verschenen, wat uiteraard ni et beteekent, dat het ontwerp 
weinig beteekent. Integendeel, ik ~eloof dat wn t hier voor 
ous li gt van groote beteekenis is. Ik heb daarover eenige 
algemeene opmerkingen te maken en ook nog en kele détail
opmerkingen, die tijdens de herni euwd e bestudeel'ing van 
de stukken, na ontvangst van de Memori e van Antwoord, 
bij mij zijn opgekomen. 

Ik zou willen beginnen met het maken van een enk-ele 
f01'mecle opmerking. In de Afdeelin gsversla gen ten aanzien 
van andere ontwerp-ordonnanties, di e ten gevo lge va n de 
concordantie in de afgeloopen mllllndcn bii den Volksraad 
zijn ingediend, zij n enkele opmerkin gen gemaa kt over de 
lange per iode, di e verloopt tU8schcn de vaststellin g va n de 
wijzi gin g in het B. W., het W. v. S. eu het Wetboek van 
Koophandel in Holland en de indiening voo r de over een· 
komstige ontwerp·ordonnant ies hier te lande. Een dergelijk 
zacht verwijt Vfill late indieni ng en laat opvolgen van clen 
cisch van co ncordantie, dool' de lndische Staatsregeli ng 
gesteld, geld t niet zoozeet' voor dit ontwel'Pl omdat het pas 
van 1936 dateert - ofschoon de pcriode toch nog "y keliik 
la ng is, het had wellicht nog eerder gekund - zooclat hier 
in dit geval een betrekkelijk spoedige afdoening is verkregen. 

'Vunncer wU de :lVIemorie van rroelichti ng vun het Neder
landsche ontwerp van wet nagaan, zien wij , dat aan de vast· 
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stelling van deze wettelijke bepalingen in Nederland belang
rijke onderzoekingen voorafgegaan zijn van verschillende 
vereenigingen die zich speciaal op dit terrein hebben bewogen, 
dat ook verschillende hoogleeraren zich daarmede hebben be
moeid en dat de Regeering van de medewerking dier ver
schillende vereenigingen een dankbaar gebruik heeft gemaakt 
bij de vaststelling van haar ontwerp. Nu is dat hier te lande 
in het gcheel niet gebeurd, althans het is mij niet dnidelijk 
geworden, dat de Regeering hier in eenig opzicht de in
stanties daarvoor aanwezig, heeft ingeschakeld. Voorzoover 
mij bekend, is dit ontwerp en zijn de andere ontwerpen ook, 
alleen voorbereid door de afdeeling Wetgeving op het Depar
tement van Justitie. Nu wil het mij voorkomen, zonder dat 
ik daarmede iets denigreerends bedoel ten aanzien van deze 
afdeeling van het Departement van Justitie, dat het niet 
juist is, dat de Regeering niet een instantie, die zich hier in 
Indië bijzonderlijk bezig houdt met het bestudeerel) van der
gelijke l'echtsstof en toestanden in de voorbereidende behan
deling heeft ingeschakeld. Ik doel hicr op de rechtshooge
schooI, waar verschillende hoogleeraren zijn, die ieder een 
aparte taak hebben en ieder een speciale studie maken v,an de 
hun toebedeelde rechtsstof, waarvan men allicht pl'Qfijt had 
kunnen trekken. 

Over de concordantie zou ik nog enkele opmerkingen willen 
maken, omdat in de "Memori e van Toelichting van het Indisch 
ontwerp, het mij bij twee passages getl'offen heeft, dat de 
Regeering zich bij die concordantie alleen beroept op de "spe
cifiek Indische toestanden ". Ik zou willen wijzen op artikel 
131 l.S., waarin de geheele materie wordt beha:ndeld en waarin 
gesproken wordt over den inhoud van de ordonnanties, rege
lende het hnrgerlijk- en handelsrecht en het strafrecht, zoo
mede de burgerlijke rechtsvordering en de strafvordering. Nu 
blijkt, dat bij het strafrecht, de burgerlijke rechtsvordering en 
de strafvordering, de l.S. in tweeërlei opzicht afw(jking van de 
Nederlandsche wet mogelijk maakt, nl. in de eerste plaats: 

"wanneer zij uitsluitend op Europeanen toepasselijk zijn, 
de in Nederland geldende wetten gevolgd, echter met die 
wijzigingen welke wegens de bijzondere toestanden in 
Nederlandseh-Indië noodig zijn." 

In de tweede plaats zegt Art. 131 (3) l.S.: 
"gelden zij, tengevolge van toepasselijkverklaring of van 

onderwerping aan gemeenschappelijke voorschriften, ook 
voor andere bevolkingsgroepen of onderdeelen daarvan, da n 
worden die wetten slechts in ZOQverre gevolgd als met 
deze omstandigheid vereenigbaar is. " 

Nu heeft het mij getroffen, dat in de Memorie van Toelich
ting op twee plaatsen uitsluitend gesproken wordt van "spe
cifiek Indische toestanden ", die af,vijking van de Nederland
sche wet niet mogclijk maken. Wat de Regeering overwogen 
heeft, of er eventueel wijzigingen noodig waren in verband 
met het feit, dat het W. v. S. geheel geldt voor alle bevol
kingsgroepen, blijkt uit deze Memori e van Toelichting in hct 
geheel niet. 

Nu is het mogelijk, dat dit het gevolg is van den merk
waardigcn toestand, dien wij hier ten aanzien van het straf
recht hebben. Toen in 1915 het nieuwe Wetboek van Straf
recht werd ingevoerd, bestond de huidige redactie nog niet 
en werd alleen afwijking vau de Nederlandsche wetgevin!! 
voor wetten, waaronder ook de strafwet, die v,oor Europeanen 
van toepassing waren, mogelijk gemaakt als "specifiek Indi
sche toestanden" zulke afwijkingen noodzakelijk maakten. 
In overeenstemmÎ11 g met deze regeling heeft het Indisch 
strafwetboek het typisch cachet gekregen, dat, hoewel het 
geldt voor alle bevolkingsgroepen, alleen rekening w.ordt 
gehouden met specifiek Indische toestanden bij eventueele 
afwijking van de Nederlandsche strafwet. Nn kan de Re
geerin.g zich geheel formeel beroepen op den tekst van de 
l.S ., waarin ervan wordt gesproken, dat "tengevolge vall 
ioepasselijkverklarin g of van onderwerping aan gemeenschap-

pelijke voorschriften, ook voor andere bevolkingsgroepen of 
ondel'deelen daarvan die voorschriften van toepassing zijn.' I 

Ik zou daarom aan de Regeering willen vragen: heeft het 
feit, dat het strafwetboek tot stand gekomen is onder de 
vroegere, meer stringente regeling betreffende de concor
dantie, maar toepasselijk verklaard van den aanvang af op 
alle bevolkingsgroepen, niet tot gevolg, dat evenzeer geldt 
het tweede gedeelte, dat bij de invoering van de concordan
tie telkens moet wordeu nagegaan of en in hoeverre het feit, 
dat het strafwetboek geldt voor alle bevolkingsgroepen, 
aanleiding zou kunnen geven tot afwijking van de oorspron
kelijke Nederlandsche wetgeving! 

Ik zou deze opmerkingen niet hebben gemaakt, wanneer 
over dit laatste in die Memorie van Toeli chting ook maal' 
met een enkel woord was gerept, doch op twee bepaaldc 
plaatsen worden uitdrukkelijk alleen en nitsluitend genoemd 
de "specifiek Indische toestanden ". Ik lees daar n.1.: 

"Naar het oordeel der Regeering gelden deze bewceg
redenen evenzeer voor Nederlandsch-Indjë. Waal' boven. 
dien geen specifiek Indische toestanden zich tegen in
voering h.t.1. van een overeenkomstige regeling verzet. 
ten, ware daartoe thans over te gaan." 

En verder: 
"Waar nu de hierbedoelde uitbreiding van meet'ge· 

noemd art. 533 een a fwijking van hct concordantiebeginsel 
beteekende, welke vereischt en gerechtvaardigd was door 
bijzondere Indische toestanden (V gl. de betreffende Me
morie van Toelichting, Gedr. Stnkken Volksraad, zitting 
1935-1936, Ond. 79 - stuk 3) , komt het allcszins ge
wenscht voor de afwijkende Indische regeling te behouden 
en thans het onderhavige artikel slechts aau te vullen, 
voorzoover de Nederlandsehe wet nog verdergaande beo 
palingen bevat. " 

Hieruit blijkt dus, dat bij de tocpassing van het concor
dantie-beginsel met het tweede feit, waarop ik doelde, door de 
Regeering klaarblijkelijk geen rekening is gehouden, althans 
in de Memorie van Toelichting komt dat niet tot uiting. 

Juist het feit dat wij dus niet alleen te maken hebben met 
specifiek Indische toestanden, doch ook de omstandigheid, 
dat een regeling toepasselijk kan zijn voor alle bevolkingsgroe
pen zou mij er t.oe brengen er bij de Regeering op aan te 
dringen v.oortaan meer profijt te trekken van de instantie, 
die ik zoo straks noemde, van de rechtshoogçschool n.i., weUmr 
hoogleeraren nu eenmaal zich hebben ingcsteld op de speci
ficke bestndeering van deze heele rechtsstof. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb zooeven al met enkele woor
den gezegd, dat bij dit ontwerp minder dan bij de andere het 
verwijt tot de Regeering z.ou kunnen worden gericht, dat de 
toepassing van het concordantie-beginsel wel wat laat is ge
komen. Ten aanzien van andere wijzigingen, die in de Neder. 
landsche strafwet zijn aangebracht is de Regecring echter in 
meerdere mate, nalatig. Ik meen dat in het Nederlandsche 
strafwetboek ook verschillende bepalingen, nicuwe regclingen, 
zijn opgenomen over muntdeljcten b.v. en nog enkele andere 
onderwerpen, die ook volgens het concordantie-beginsel in het 
Indische strafwetboek, vO.orzOQver noodig en mogelijk moeten 
worden overgenomen. 

Mijnheer de Voorzitter! Wat de materieele stof betreft, wil 
ik beginnen met de indiening van dit ontwerp van harte 
toe te juichen. Ik ga voUmmen accoord met de uitspraak, die 
in het VQorloopig Verslag ten aanzicn van het Nedel'iandsch 
ontwerp is gedaan d.oor een groot aantal leden. Ik lees daarin: 

"Intusschen is de Commissie van oordeel, dat, wanneer 
crnstige leemten in het systeem der strafwet zijn aan 
te wijzen, hetgeen hier het geval is, vo.orzienin gen gerecht
vaardigd en zelfs geboden zijn. Vooral wanneer het de 
bescherming betreft van ideëele goederen, welke z.oowel 
voor den cnkeling als voor het volksgehecl van hoog belang 
zijn. Als zoodanig moet ongetwijfeld worden beschouwd 
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de handhaving der goede zeden. Ook de Overheid heeft 
in dit opzicht een taak te vervullen, welke verscheidene 
leden der Commissie aldus fundeeren, dat de Overheid 
gehouden is in wetgeving en bestuur Gods wet tot opperste 
richtsnoer te nemen." 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kan deze formuleering geheel 
Yoor mijn rekening nemen . Ten volle ben ik mij echter ervan 
bewust, dat ook geheel juist is de opmerking, die daaraan 
in het Voorloopi.g Verslag wordt toegevoegd, n.l.: 

"Evenwel maakt de Commissie zich geen illusies, dat 
afdoende bestrijding van zedendelicten door wetgevende 
maatregelen alleen mogelijk zou zijn. De Overheid kan 
immers door bepaalde handelingen strafbaar te stellen 
den wortel van het kwaad niet wegnemen. Daartoe moc w 

ten vooral middelen dienen, welke aan de burgerlijke 
overheid niet, althans niet alle rechtstreeks, ter beschikking 
staan . 11et het oog op het beschermen van onzelfstandigen 
en het tot op zekere hoogte tegengaan van het ontstaan 
van een bedorven sfeer, waarin ook de niet openbare 
onzedelijkheid een voedingsbodem vindt, acht de Com
missie dit wetsontwerp van belang." 

Dit is con uitspraak in het Voorloopig Verslag, die dool' 
de Rcgeel'ing in haar Memorie van Antwool'd nog eens speciaal 
is aangedikt. 

Maar toch, 1\1:ijnheer de Voorzitter, moet men hierbij niet u it 
het oog verliezen, dat de vaststelling van dergelijke wettelijke 
bepalin~en ook wel degelijk eelligen reg'uleerenden invloed 
heeft en clnnl'om juich ik de indietdng van het ontwerp ten 
zeel'st c toe. 

Dil onlwerp bedoelt verschillende tocstnnden, zoo al niet te 
verbekren, clan toch in ieder geval excessen op dit gebied tegen 
te gaan. 

Hiel' te lande is het zeker niet anders en niet veel beter, 
clan elders. In bepaalde persorganen zijn onverkwikkelijke 
onthullingen geplaatst over in deze maatschappij wroetende 
tegennatuurlijke zonden, waarvan de practijk uiteraard 
groot gevaar voor jong'eren medebrengt. 'Vij hebben ook 
TOPel S enkele verbijsterende vonnissen gehad, zelfs tegen 
bek cnde vel'sonen en el' zijn telkens bedekte toespelingen 
gelancccrd op ll.nderen, tel'\vijl zelfs "wat Batavia betreft 
bepaalde wijken in discrediet zijn gebl'acht in vel'balld met 
dit euvel. 

Nu kan men wel schouderophalend zeggen, dal het hiel' eon 
bepaald soort courant betl'eft, die llierover schreef, maal' ik 
heb een politieautoriteit hierover geraadpleegd en die heeft 
mti uitdl'llkkelijk verklaard, dat de toestand erger is dan in 
bedoeld Ol'gaan beschreven is. 

Daarom acht ik dit ontwerp een gelukki.ge aanvulling 
van de bestaande Nederlandsch-Indische wetgeving en acht 
ik de voorliggende verruiming van het strafrecht op dit gebied 
een waardevol hulpm iddel tel' handhaving van de goede 
zeden. 

Ik wil eon enkele detailopmerki"ag maken 11aar aanleiding 
van de artikelen 283 en 533 nieuw van. het Wetboek van 
Strafrecht. 

In artikel 283 (2e lid ) wordt met straf bedreigd, hij 
" clie in tegenwool'digheid van een minderjarige als 

bedoeld Ül het voorgaande lid, den inhoud van een ge
schrift aanst.ootcl.ijk voor de eerbaal'heid, indien deze hem 
bekend is, ten gellOore brengt." 

In artikel 533 is dit iets anders geredigeerd. Daarin lezen 
wij: dat gestraft wordt; 

,,20. hij die op of aan plaatsen, voor openbaar ver
keer bestemd, den inhoud van eenig geschr'ift, geschikt 
om de zinnelijkheid van de jengd te prikkelen, openlijk 
ten gehoore brengt" 

en verder: 
,,50. hij die den inhoud van een zoodanig geschrift 

in tegenwoordigheid van een minderjarige beneden de 
zeventien jaren ten gehoore brengt. IJ 

JLn.ndclingcn. Zittingsjaar ]937- 1938. 

Hier zijn dus twee verschillende feiten genoemd. Ik zou 
nu aan de Regeel'ing wil1en vragen, wat beteekent dat: "in 
tegenwoordigheid van een minderjarige" en "op of aan plaat
sen voor openbaar verkeer bestemd" ? Ik stel die vraag in 
verband met den radio-omroep. El' zijn hiel' verschiJlende 
zenders. Er is een geconcessioneerde maatschappij en er zijn 
radio-vereenigingen, beneveps allerlei handelaren, die het 
recht hebben verkregen om uit te zenden . 

De Regeering heeft iu de Memorie van Toelichting vall 
het Nederlandsche wetsontwerp zeer nadrukkelijk verklaard, 
dat onder "geschrift" ook verstaan moet worden het ten ge
hoorc brengen vau gramofoonplaten, dus ook het ten gehoore 
brengen van terzake minder gewenschte gramafoonplaten 
wordt strafbaar gesteld. Wanneer ik nu over Pasarbaroe loop 
en hoor daal' dool' een loudspeaker allerlei minder gewensch
te liedjes zingen of een bedenkelijke voordracht houden, 
of een twijfelachtig radio-hoorspel, wie is dan strafbaar, de 
winkelier, die die loudspeaker aan zijn winkel heeft geplaatst 
of de radio-vereeniging, dan wel de geconcessioneerde vcr
eeniging of de handelaar voor het ten gellOore brengen vall 
die zaken 1 Dit betreft dus het ten gehoore brengen openlijk 
op of aan plaatsen voo[' openbaar verkeer bestemd. 

Van meel' belang is het volgende. Verondersteld, dat mid
dels een zender ten gehoOl'c worden gebracht, in alle gezülIleu! 
die zijn aangeslot.en op den zender, schunnige liedjes j - zuU{S 
is mogelijk! enl .. ele malen is het dan ook voorgekomen, dat 
zulk een plaat van het program verwijderd werd en nooit meel' 
ten gehoo1'e wordt gebracht, - of een idem radio-hoorspel, 
wat zal er dan gebeul'en 1 Zullen clan deze artikelen kunnen 
wOl'den toegepast ? 

In de veronderstelling, dat jongelui bened en de zeventien 
jaar gewoonlijk alom negen uur, half tien en tien uur naar 
bed zijn - wordt de tijd nadien weleens bennt om dergelijke 
bede.nkelijke stof uit te zenden. 

Is het feit, dat men uitgaat van de gedachte, dat om negen 
of tien uur de jongeren al naar bed zijn gegaan, voldoende om 
te concludeeren, dat hier niet in tegenwoordigheid van minder
jarigen deze stof teil gehoore wordt gebracht 1 Moet onder 
dat "in tegenwoordigheid van minderjarigen" ook worden ver
st.aan indien de minderjarigen, al dan niet met toestemmin g 
van de ouders, de mogelijkheid benutten om op elk wille
keurig moment de radio in te schakelen ? 

Ik noem dit geval, omdat de radio-omroep een zoo builen
gewoon belangrijke factor is geworden in OIlS maatschappelijk 
leven! zoo zeer, dat het van belang is ons ernstig af te vragen, 
in hoeverre deze strafbepalingen evenzeer bestrijken den radio
omroep. Wanneer wij hier een algemeenen adviesraad hadden, 
is te veronderstellen dat deze op den aard del' uitzendingen 
controle uitoefent j voor vele uitzendingen hebben wij alleen 
de p.rr.T., die een zeker toezicht uitoefent, maal' niettemin 
is het een feit, dat Cl' geen wezenlijke cont.role is en daarom 
stel ik de volgende vraag: Hoe denkt de Regecring zich de 
regeling dezer aangelegenheid' In hoeverre wordt onder de 
woorden "op of aan plaatsen! voor openbaar veJ'keer bestemd JI, 

begrepen de mogelijkheid van een openbaar opgestelde loud
speaker, die de elders geproduceerde stof doorgeeft! en wordt 
bij "in tegenwoordigheid van minderjarigen" ook ge<lacht aan 
de bekendmaking in particuliere huizen middels inschakeling 
va n het rad iotoestel1 

Tenslotte nog een enkel woord naar aanleiding van hetgeen 
wordt voorgesteld in art. . 533. Hel gaat hierbij over de ten
toonstelling, aanbieding enz. van zinnenprikkelende geschriften . 

Te dien aanzien is in het Gec1elegeerc1enverslag een opmer
king gemaakt, die door de Regeering wordt beantwoord in 
dezer voege: 

"Naar aanleiding van de opmerkingen gemaakt ten 
aam~ien van de toepasselijkheid van het voorgestelde 
artikel 533 sub Ie kan worden medegedeeld, clat voor 
strafbaarheid ingevolge dit urtikelonderdeel niet VCl'-
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eischt is, dat de dader bekend is met den in houd van de 
betrekkelijke geschriften." 

Het betreft hier een opmerking van de Regeerin~ in ant
woord op eene in het Gedelegeerdenverslag, inhoud~nde, dat 
herhaaldelijk opkoopers van vendnties heele partijen boeken 
en boekjes inkoopen en die in boekenstalletjes op den open
baren weg ten toon stellen. De Regeering heeft hier uit
drukkelijk verklaard, - en ik bcn bereid hierin met haar 
mede te gaan - dat het zelfs niet noodig is, dat de opkoopers 
met den inhoud der schrifturen op de hoogte zijn, maar hier 
te lande bestaat de bijzondere toestand, dat wij inheemsche 
opkoop ers hebben, die geen Nederlandsch verstaan en uiter
aard ook geen Franseh, Engelseh ' of Duitsch, die dus uiet · 
bekend zijn met den inhoud der opgekochte boeken en bro
chures, tenzij die kennis van den inhoud hun wordt bijge
bracht door bepaalde schunni ge afbeeldingen. Dergelijke 
boeken vindt men in boekenstalletjes gewoon ten loon 
gesteld voor iedereen die ze zien wil. Het is ook bekend 
dat op Pass ar Baroe verschillende boekwinkeltjes zijn met 
een daaraan verbonden leesbibliotheek, waar de kinderen 
geheel vrijen toegang hebben en alles kunnen nasnuffelen 
wat hun maar voqr den neus komt. 

Dit alles in gedachten houdende, zou ik de Regeeri n~ het 
volgende wiJlen vragen. Is het niet gewenscht, dat ~vaal' 
waarschijnlijk is dat vele verkoopers meestal niet op cl~ hoog
te zljn van den inhoud van de op venduties aangekochte boe
ken of brochures die zij verhandelen, de Regeering aan de 
politie bekend stelt, dat overal in dergelijke boekenstalletjes 
dient te worden nagegaan wat el' op het oogenblik te koop 
wordt aangeboden en dergelijke schunnige boeken in beslag 
moeten worden genomen ! Is het voorts niet gewenscht dat 
tegelijkertijd aan die eigenaren van boekenstaUetjes ,;orde 
medegedeeld, dat de nieuwe bepalingen hen na de inwerking. 
treding strafbaar stellen wanneel' zij dergeUjke lectuur ,veel' 
gaan beschikbaar stellen voor het publi ek ~ }\ien moet toch 
voorkomen, dat zulke verl<oopers el' zullen in vliegen en zoo 
het slachtoffer worden van het f eit , dat zij niet alleen met de 
strafbepalingen onbekend zijn maar ook met den verderfel ijken 
inhoud del' door hen op vendutjes ingekochte boeken e11Z . 

Ik wijs op dit inderdaad ernstige eu vcl, waarover som
migen misschien kunnen lachen, maar wat ik zeel' ernstig 
vind, omdat ik mijzelf ervan heb vergewist, dat dergelijke 
schunnige lectuur eenvoudig open en ,bloot voor iedereen 
te kijk ligt. 

Ik meen, dat hier voor de overheid een taak ligt, dat de 
overheid een ernstig onderzoek moet instellen, welke boeken 
verkocht worden en deze eventueel in beslag moet nemen en den 
;erkoOl?er onder de oogen moet brengen, dat hij , vanaf de 
ITlwerkmgtreding van deze ordollnantie zich schuldig maakt 
aan eeu bepaald strafbaar feit, 

Ik hoop, dat de Regeering in deze richting iets zal willen 
doon. . 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van deze ont~ 
werp~ordonnantie in eersten termijn van de zijde van het 
College van Gedelegeerden beëindigd. 

I s de Regeeringsgemachtigde bereid daarop in de volgende 
vergadel'ing te antwoorden 1 

De heer De Leeuw, fd. directeur van Justitie: Gaarne, 
M\jnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter : Dan schort ik de behandeling van dit 
onderweJ'p op tot de volgende vergaderi ng, 

Aan de orde is de behandeling va n de 
ontwerp-ordonnantie tot wjjziging van de 
b ij 0 r don n a n tie van 26 Feb r u a r i 1934 (S t a a t s
b I ad No. 101) va s I ges tel de ,.R e gel i n g van ' 

(Verboom.) 
ne bevorderin g en het ontslag van de 
Europeesche en de op gelijken voet be
ha n del deo ff i c i e r e n va n het Ne der I a n d s c h
Indisch e. Leger beneden den ran g van 
o:ppe,l'off l Cl,er, zoomede van d e op non-acti
viteltste lllll g van die officieren e n van 
deo p per 0 ff i ei ere n " . (0 n d. 167.} 

In overleg met den eenigen spreker, die zich voor dit 
onderwerp heeft laten inschrijven, den heer Ver boom, is de 
betrokken Regeeringsgemachtigde niet uitgenoodi~d tel' ver-
gadering aanwezig te zijn, I:) 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzittel'! Ik behool' tol 
de leden, die bij het commissie-onderzoek hebben te kennen 
gegeven in bsginsel accwrd te kunnen gaan met de regeling 
omdat het landsbelang er door wordt gebaat, maal' die daar
naast hebben gewezen op de bezwaren van persoonlijken aard 
aan de ""geling verbonden. 

De Regeering heeft in de Memorie van Antwoord deze be
zwaren nad,er besproken. Ik zeg de Regeering daarvoor gaar
ne dank ; lk ben echter door dit antwool'd niet op alle 
punten bevredigd. 
, Ik heb ervan ,afgezien thans uitvoerig op het onderwerp 
In te ~aan, omdat, het naar mij bleek, voor den geachten 
RegeerID~gemachtlgde wel zeer bezwaarlijk was, op deze 
vergadermg aanwezig te zijn i ik behoud mij voor om bij een 
latere gelegenheid, bij de behandeling v,an de begrooting bij
voorbeeld, op deze zaak terug te komen . 

Ik volsta dus met een enkele opmerking en dan in de eer
ste plaats deze, dat ik de Regeering erkentelijk ben voor de 
t?ezegging in de :rtlemol'i e van Antwoord, dat bij de toepas
smg ~a.n het keuzestelsel in den eersten tijd zooveel mogelijk 
rekemng zal w~rcl(m gehouden met verwachtingen, welke 
dool' het reeds Ultg-ebrach te eindoordeel zijn g'ewekt, 

Ik spreek de hoop uit, dat dit ertoe zal mogen leiden dat 
gerechtvaardigde verwachtingen, welke in de re'eds O',e~even 
eindbeoordeeling besloten li ggen, zonder bepaalde drin;cnde 
redenen, welke tot afwijking nopen, in vervulling zullen 
gaan, 

, Tevens dank ik de Regeering voor de nadere verdujdeJü~ 
long, dool' haar gegeven nopens de zinsnede op pag. 6 der 
Memorie van Toelichting "Bij bevorderin g tot lnitenant~ 
lwlonel kan dit naodig zijn, teneinde een daarvoor b~j uitstek 
geschikt majoor jn een bijzondere functie, waaraan de lui te
nant-kolonelsrang verbonden is, te klU1llen plaatsen", zoo
mede voor de toezegging bij artikel 14 lid 1 en 2 ; Zij zegt 
hi erom trent in de :Memorie va n Antwoord: 

"Omtrent de hierb edoelde vermeende tegenstrijdigheid 
zij .opgemerkt, dat bevordering tot de hoo.rdoHil!iel's~ 

rangen, na aanvaarding van de voorstellen, wel is waar 
bij keuze zal geschjecl en, doch dat zulks geenszins in~ 
houdt dat nu ook bij elke bevordering van de volgorde 
van de ranglijst zou moeten worden afgeweken. Het 
keuzestelsel is echter noodzakelijk om dit laatste mogelijk 
te maken," 

Mijn grootste bezwaren betreffen, zooals in het Gedele
geerclenverslag reeds tot uiting kwam, de kwest ie van de 
veroudering van het officierscol'ps, Zooals ik reeds gezegd 
heb, zal ik daarop bij een andere gelegenheid terugkomen. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge~ 
gaan, 

De ontwerp~ol'donnantie wordt zonder hoofdelijke stem~ 
ming aangenomen, 

De Voorzitter: Ik verzoek den leden thans in de com· 
missies bij een te komen, Zooals op den rooster staat aange-
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(Voorzitter.) 
geven, worden heden ook de onderwerpen 177, Industrie
baan-ordonnantie en Ond. 181, Wijzig ing samenstelling stads
gemeenteJ'aad Bulavia in de commissies onderzocht. 

Mocht het onderzoek va n deze onderwerpen in de commis
sies heden niet kunnen worden beëindigd, dan wordt de aÏ
handeling aangehouden tot de eerste vergadering na het reces, 
doch dat heteekent niet, dat zij va ndaag niet aan de orde 
komen. Ik dring er bij de leden op aan, zooveel mogelijk reeds 

vandaag hun Vl'agen om inlichtingen of gegevens te stellen, 
omdat als dit word t uitgesteld tot na het r eces, de tijd voor 
de opstelling van de Memorie van Antwoord te kort zal zijn. 

Het r eces zal hoogstwaarschijnlijk eindigen met de eerst
volgende vergadering op 31 Mei a.s.; met zekerheid is dit eeh
tet' n iel te zeggeu. 

De vergadering wOI·dt te 11.02 uur v.m. gesloten. 
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22ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s d ,a g 31 Mei 1938. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Vraag of ten aanzien van de 
Ond. lS4 en 101 zal worden aangedrongen op verlenging 
vml de voor de afdoening gestelde termijnen. - Wijziging 
tijdstip periodieke verkiezing en aftreding der leden van 
stadsgemeenteraden cnz. (Ond. 170). - Opheffing onder
scheid tusschen handelsdaden en niet-handelsdaden en 
tnsschen kooplieden en niet-kooplieden enz. (Ond. lUi ). -
Beslag op roerende goederen in door derden iu gebruik 
gegeven ruimten, lijfsdwang en dwangsom (Ond. 114) . -
Wijziging en aanvulling bepalingen betreffende de zeden in 
het W . v. S . (Ond. 124). - Nadere wijziging erfpachts
ordonnantie voor de zelfbesturen in de bnitengewesten 
(Ond. 16S). - Herziening voorwaarden der schulden van 
de gemeente Malang (Oud. 176). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 15 leden, te weten 
de leden: 

Van BaaIen, Blaauw, C. C. v,all Helsdingen, W. H. van 
H elsc1ingen, De Hoog, Kan, Kartowjsastro, Kerstens, Soang
koepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, 
De Villenenve en Wiwoho. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: De Leeuw, Levelt en 
Maassen . 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrievell van d'en Gouverneur-Generaal van 22 

April, 22 April, 3, 7, 9, 16, 16 en 17 Mei 1938 Nos. 29, 29A, 
6, 13, 14, 19, 20 en 10 ter aanhieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot toepasselijkverklaring van de 

wervingsordonnantie 1936 op de werving voor Suriname 
(Ond. lS2); 

b. een ontwerp-ordonllllntie houdende voorschriften op het 
vervoer van emigranten van en naar Suriname (Ond . lS3); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot regeling van de inrichting 
der bestuursacademie (Ond. lS4); 

d. een ontwerp-ordonnantie houdende wijziging van de rege
len voor de toekelUung van tegemoetkomingen uit 's Lands 
kas aan gebiedsdeelen met eigen middelen ten behoeve 
van de ziekeninrichtingen (Ond. lS6) ; 

e. een ontwerp van een algemeenen maatregel van bestuur 
houdende voorzieningen ter uitvoering van het verdrag 
van Genève nopens de aanduiding van het gewicht op 
groote stukken vervoerd per schip (Ond. 187) j 

f. een ontwerp lnlandsche gemeente-ordonnantie voor de 
buitengewesten (Ond. ISO); 

g. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de regeling voor 
het reserve personeel van het leger in Nederlandsch-Indië 
(Ond. 100); 

lt . drie ontwerp-ordonnanties tot instelling van de stadsge
meenten Padang, Fort de Koek en Bandjarmasin 
(Olld . 101), 

2. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 10 Mei 
1938 No. 1 ter aanbieding van een gewaarmerkt afschrift van 
het Koninklijk beslnit van 26 Januari j.l. No. 51 houdende 

Handelingen. Zittingsjaar 1937-1938. 

beschikking op het verzoek van den Volksraad van 22 Sep
tember 1936 inzake bezoldigingsregelingen (Ond. 103) . 

3. Brief van den wd. 1sten Gouvernements Secretaris van 
27 April 1938 No. 858a/B ter aanbieding van het verslag der 
Algemeene Rekenkamer in Ned erlanelsch-Indië over 1937 
(Ond . lS5 ). 

4. Brief van den Gouvernements Secretaris van 13 Mei 
1938 No . 975/B ter aanbieding van een afschrift van het 
verslag van de Algemeene Rekenkamer in Nederland over 
1937 (Olld. lS5A). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

5. Kabinetsbl'ief van den Gouverneur-Gener,aal van 23 
April 1938 No. 7 houdende mededeeling, dat Zijne Excellentie 
bezwaar heeft vast te stellen de ordonnantie tot nadere aan
vulling van de Volksraadpositieregeling 1926 (Ond. 10) . 

6. Kabinetsbrieven vau den Gouverneur-Generaal van 
29 April, 29 April en 3 en 5 Mei 1938 Nos. 16, 17, 28 en 18 
houdende mededeelillg, dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot wijziging van de "Regeling van de 

bevordering en het ontslag van de EUl'opeesche en de op 
gelijken voet behandelde officieren van het Ned.-Ind ische 
Leger beneden den rang van opperofficier, zoom ede van 
de op non-activiteitstelling van die officieren en van de 
opperofficieren" (Onel. 167); 

b. de ordonnantie tot korting op <1e vaste en daarmede op 
één lijn te stellen Landslütkeeringen aan de openbare 
gemeenschappen voor de jaren 1935, 1936 en 1937 (Ond. 
1(2) ; 

c. de ordOlll1antje tot wijziging vau de Terl'itoriale zee en 
maritieme kringen-ordonnanti e en eenige daarmede 
samenhangende wettelijke bepalingen (Ond . 175); 

d. de ordonnantie tot wijziging van cle "Regeling der ver
goeding aan deskundigen voor in strafzaken verrichte 
werkzaamheden" (Oud. 160). 

7. Brief van den GOllvernements Secretaris van 5 Mei 
1938 No. 914/A houdende mededeeling, dat de Regeering in 
begmsel geen bezwaar heeft tegen verlenging van den door 
Haar gestelden termijn voor de behandeling van cle ontwerp
ordonnantie tot wijziging van de samenstelling van den stacls
gemeenteraad van Batavia (Ond. lS1) tot 12 Juli a .s. 

8. Als voren van 9 Mei 1938 No. 946/B ter aanb ieding van 
het rapport der Commissie ter bestlldcering van het vraagstuk 
van de bestrijding van belastingontduiking met betrekking tot 
de waarde en de opbrengst van roerend kapitaal. 

9. Rondsclu'ijven van den Gouvernemcnts Secretaris van 
17 April 1938 No. 806a/C inzake vergoeding van door lands
dienal~en, die een particuliere woning bewonen, bij spoedovcr
plaatsmgen geleden huurschaden. 

10. Als voren van 2 Mei 1938 No. 886/C inzake toepasselijk
heid van voor tijdelijke landsdienaren geldende voorschriften 
op zgn. losse krachten. 

11. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 5 A pril 1938 
No. 17 houdende aanwijzing van het te Soel'abaja uitgegeven 
dagblad "S it Tit Po " als periodiek verschijnend drukwerk, 
welks verschijning tijdelijk kan worden verboden. 

12. Als voren van 16 April 1938 No. 22 houdende her
benoeming van J. M. Kiveron tot Algemeellen Secretaris van 
het Gouvernement van Nederlandsch-Indië. 

13. Als voren van 19 April 1938 No. 19 houdende machti
ging, krachtens art. 105 1. S., aan den directeur van Verkeer 
en Waterstaat om te beschikken over het hij een aanvullende 
begrooting voor 1938 uitgetrokken erediet ten beboeve van 
verschillende voorzieningen in verband met de doortrekking 
van de Britsche vliegbootverbinding Engeland - Singapore 
naar Australië. 

14. Als voren van 22 April 1938 No. 22 houdende mach
tiging, krachtens art. 105 l.S., aan den directeur van Justitie 
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om te beschikken over de bij de begrooting voor 1938 uit
getrokken fondsen voor de uitbreiding van de personeelsfor
matie bij het Kadaster. 

15. Als voren van 23 April 1938 No. 14 houdende o.a. 
vaststelling van voorschriften voor de voorbereiding der be
noeming van de inheemsche leden van den Minangkabauraad. 

16. Als voren van 23 April 1938 No. 17 houdende ont
heffing van Mr. J . G. Geerlings van zijn lidmaatschap van 
de Commissie voor de vaststelling van de aan de leden van 
den Volksraad en het College van Gedelegeerden toe te ken
nen schadeloosstellingen. 

17. Als voren van 25 April 1938 No. 2 houdende benoe
ming van Ir. C. Hillen als lid, tevens voorzitter van den 
Raad van Advies inzake den Nirom-omroep. 

18. Als voren van 25 April 1938 No. 10 houdende over
plaatsing van een 16-tal geïnterneerden van Tanah Tinggi 
naar de hoofdplaats van de onderafdeeling Boven-Digoel. 

19. Als voren van 26 April 1938 No. 20 houdende mach
tiging, krachtens artikel 105 l.S., aan den directeur van 
Onderwijs eru Eeredienst om te beschikken over de bij een aan
vullende begl'OOting uitgetrokken fondsen voor de heropening 
van de tijdelijk opgeheven Middelbare Opleidingsschool voor 
Inlandsche ambtenaren te Bandoeng. 

20. Als voren van 27 April 1938 No. 1z houdende over
dracht van het dagelijksch beleid der zaken aan den Vice
President van den Raad van Nederlandsch-Indië i.v.m. het 
vOQT'nemen van den Gonverneur·{1enel'aal om epn reis naar 
Oost- en Midden-Java te ondernemen. 

21. Als voren van 2 Mei 1938 No. 19 houdende benoeming 
van Mr. P. G. Bijdendijk tot lid van de Commissie voor de 
vaststelling van de aan de leden van den Volksraad en het 
College van Gedelegeerden toe te kennen schadeloosstel
lingen . 

22. Als voren van 3 Mei 1938 No. 29 houdende wijziging 
van de B. B. L.-1938 . 

23. Als voren van 3 Mei 1938 No. 44 houdende ontslag 
van J. W . G. van Hengel als plaatsvervangend voorzitter van 
den Raad voor de Scheepvaart en benoeming in zijn plaats 
van W. A. de Jong. 

24. Als voren van 5 Mei 1938 No. 19 houdende internee
ring van de daarin vermelde personen. 

25. Als voren van 9 Mei 1938 No. 2 houdende verbod tot 
het drukken, uitgeven en verspreiden van de "Tay Kong 
Siang pon voor den duur van veertien achtereenvolgende 
dngen. 

26. Als voren van 10 Mei 1938 No. 4 strekkende tot het 
vcrIcen en van uitkeeringen aan volkshoofden, wijkmeesters 
enz. wier voornamelijk met de inning van belastingen verband 
houdende Îllkomsten beneden het noodzakelijk minimum zijn 
gedaald. 

27. Als vore,n. van 10 Mei 1938 No. 14 houdende machti
ging, krachtens art. 105 l .S ., aan den directeur van Financiën 
om te beschikken over de som van f 800000 ter storting in 
het Mndoera-welvaartsfonds. 

2'8. Als voren van 17 Mei 1938 No. 14 houdende onthef
fing van J. W. B. Everts van het lidmaatschap van den 
Kolonisatie Raad en benoeming in zijn plaats van A. J. PronlL 

29. Affi, voren van 18 Mei 1938 No. 18 houdende onthef
fing van G. R Erdbrink van het lidmaatscha']> van de Twee
de Begrootingscommissie. 

De sub 5 tlm 29 genoemde stnkken worden ter inzage 
gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden. 
1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over 

Maart 1938, aangeboden door de Generale Thesanrie. 
2. Kort overzicht betreffende den economischen toestand 

van Nederlandsch-Indië, aangeboden door het Centraal Kan
toor voor de Statistiek. 

3. Besluiten van den directeur van Binnenlandsch Bestuur 
,'erband hondende met de bevolkingsrnbberrestrictie. 

4. Brief van den directeur van Economische Zaken van 
29 April 1938 No. 6317 ter aanbieding van een opgave va)! 
de door het departement van Economische Zaken nitgegeven 
publicaties in 1937 tlm Maart 1938. 

5. Besluit van den hoofdinspecteur, hoofd van den dienst 
vau het Boschwezen van 16 Mei 1938 No. 6547fH.I. houdende 
ontheffing van Ir. G. C. Kampman van de werkzaamheden 
van secretaris van de Commissie van bijstand en advies inzake 
het Boschwezen en benoeming in zijn plaats van Ir. F. W. K. 
de Klerk. 

6. Brief van den fg. hoofdinspecteur, hoofd der Staats
spoorwegen van 20 April 1938 No. 16019f38 ter aanbieding 
vau een staat van de op vervoersgebied ,genomen tariefs
maatregelen in het Ie kwartaal 1938. 

7. Mededeeling vnn J. P. Adèr van 16 April 1938, .dat hij 
als fd . hoofdinspecteur, hoofd der Staatsspoorwegen is op
getreden. 

8. Brief van den Legercommandant van 29 April 1938 
No. A. 1111116 betreffende beschikbaarstelling van periodieke 
en uiet periodieke verslagen, mededeelingen en andere uit
gaven van het departement van Oorlog. 

9. Brief vau den N ederlandsch-Indischen Marineraad van 
9 Mei 1938 No. 16 I ter aanbieding van een afschrift van de 
uitspraak van den raad nopelJs het stooten van Hr. Ms. op
leidingsschip "Soerabaja" beoosten Bawean. 

10. Brief van de N. V . Kouinklijke Nederlandsch-Indische 
Luchtvaart Maatschappij van 7 Mei 1938 No. 4758 ter aan
bieding van een voorloopig kaartje van de route, welke de 
Knilm vanaf 3 Jnli a.s. in Australië zal vliegen. 

11. Mededeeling van het aftreden van Ir. M. H. C. Vreede 
en het optreden van Jhr. H. A. van Karnebeek als algemeen 
vertegenwoordiger van de N. K. P. liL 

12. Afschrift van het schrUrcn van M. Soetardjo \"an 
10 Mei 1938 aan het hoofd van den dienst der P. T. '1'. over 
de voorgenomen overdracht van de verzorging van den Oostcr
schen radio-omroep door de Nirom aan de P. P . R. K. 

13. Motie van de Solosche Radio Vereeniging betreffende 
de vooI~genomen overdracht van de verzorging van den Oos
terschen radio-omroep aan de P. P. R. K. 

14. Motie van den Algemeenen Bond van Politiepersoneel 
in Nederlandsch-Indië, waarbij aan het hoofdbestuur wordt 
opgedragen om te ijveren voor positieverbetering. 

15. Motie van het "Comité Mempertahankan Deradjat 
Islam" te Tebing Tinggi, waarbij O.a. aan de Regeering wordt 
verzocht om den verkoop en de verspreiding van het bock 
"Toen . . ... ' . en Nu )J van W. G. van de Huls e.a. te willen 
verbieden. 

16. Moties van afdecling'en vall de P. N. S., waarbij der 
Regeering wordt verzocht OITI, zoolang de landstaal of het 
Maleisch nog niet van het leerplan van de H . 1. S. zijn af
gevoerd, de normalisten als onderwijzer aan de H. 1. S. te 
handhaven en ingeval ze niet gehandhaafd kunnen worden, 
hen niet financieel te dupeeren. 

17. Moties van afdeelin gen van de P . N. S., waarbij o.a. de 
hoop wordt uitgesproken, dat alsnog verbeteringen ten goede 
in de salarissen van de normalisten znUen worden aangebracht. 

18. Motie van de afdeeling Padang van den Oud-Kweck
scholieren Bond, waarbij het hoofdbestuur wordt nitgenoo
digd om nogmaals stappen te doen ter erlanging van eenige 
positieverbetering. 

19. Motie van de afdeeling Padang van den Volksouder
wijzers Boud, waarbij der Regeering wordt verzocht o.a. om 
de bezoldigingsregeling van de volksonderwijzers aan de 
volksscholen in de B. B. L. 1938 te willen opnemen. 

20. Motie van de afdeeling Batavia van de P . B. P. 1., 
waarbij o.a. eenige positiever betering wordt bepleit voor het 
lagere douanepersoneel, van de douaneoppassers tot cle hoofd
mantri 's. 
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Ingekomen stukken. - Vraag of ten aanzien van de Ond. IS4 en 1 9 1 zal worden aangedrongen op verlenging van 
de voor de afdoening gestelde termijnen. - Wijziging tijdstip periodieke verkiezing en aftreding der leden van 

stadsgemeenteraden enz. (Ond. 179). 

(Soangkoepon. ) 
21. Resolutie van het hoofdbestuur van Perdi inzake den 

I1goeclkoopen dienst" van Aneta. 
22. Motie van een vergadering te Padang houdende be

zwaren tegen de wijze van aanwijzing van n vertrouwensman
nen " die de vertegenwoordigers van het volk in den ]\'Iinang
kabauraad hebben aan te wijzen. 

23. Motie van het "Comité Groepsgemeenschap Zuid-Ta
panoeli" waarbij der Regeering wordt verzocht om in Tapa
noeLi 2 gl'oepsgemeenschappcn in te stellen, een voor d.e Ba
taklanden en een voor Zuid-Tapanoeli. 

De stukk en worden tel' inzage gelegd tel' secretarie van den 
Volksraad. 

C. De volgende verslagen en publicaties: 
1. Vet'slag van de Postspaarbank in Nederlandsch-Indië 

over 1937. 
2. Verslag van de Kapok Centra le over het Tweede 

Boekjaar. 
3. Verslag over de werking van de Kinarestrictie gedu

rend e het restrictiejaar 1937. 
4. Maandcijfers betreffende den ecOtlOmischen toestand der 

Inheemsche bevolking op Java en Madoera, Maart 1938. 
5. Maandstatistiek van de intergewestelijke handelsbewe

ging der Buitengewesten, Januari 1938. 
6. Kolonisatie-Bulletin van de centrale commissie voor 

emigratie en kolonisatie van Inheemsehen. 
7. Een publicatie betreffende het gewest Djambi, aange

boelen door het Iffioloni.al l>lstituut. 
8. Verslag over het zestiende vereenigingsjaal' van den 

Ondernemersraad voor N ederlandsch-Indië. 

De verslagen en publicaties worden opgenomen 111 de 
boekerU van den Volksraad. 

De Voorzitter: A an i! e 0 r dei s de bes I i s sin g 
over de vraag of ten aanz i en van <le ont
werp -o rdonnantie tot regeling van de 
inrichting der Bestnursacademie (Ond. 184) 
end e cl l' i e 0 11 t w e r p - 0 r cl 0 n n a n tie s tot i n
s t e IJ j n g v a 11 des t a d s gem een ten Pad a n gJ 
Fort de Koek en Bandjermasin (Ond. 191:) 
overeenkomstig artikel 17, Re g lement van 
.orde bij den Gouverneur-Ge;neraal op ver
lenging van de VOO r de afdoening van deze 
ontwerp-Ol'dOllnanties geste ld e termijnen 
z a I WOl' den a a n g e d ron gen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofd"elijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordollllan
ties 11 j et bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van 
de voor de afdoening gestelde termijnen zal worden aange
drongen. 

De Voorzitter: Aan d e orde is de behandeling 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
van het tijdstip der periodieke verkiezing 
en aftreding van de leden der stadsge
meenteraden, gemeenteraden en locale 
raden (Ond. 1711), als gewijzigd bij Nota 
van Wijzigingen (st. 6). 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Zooals be
kend is, wordt bU artikel 21 der Volksraad-kiesverordening 
1926 bepaald, dat de formulieren voor de opgaven van candi· 
daten gedurende dertig dagen vóór en op den eersten dag der 
candidaatstelling kosteloos verkrUgbaar zijn ten kantore van 
de voorzitters der in artikel 11 van deze verordening bedoelde 
raden. 

Waal' de candidaatstelling voor het lidmaatschap van den 

Volksraad plaats heeft gedurende twee dagen en wel bij 
periodieke verkiezingen op den l4den en 15den October, zal 
de verkrijgbaarstelling van de betrekkelijke formulieren eerst 
op den 14den September kunnen plaats hebben . 

Aangezien de periodieke aftreding van de leden van aU. 
locale raden in deze gewesten tot dusver op den derden 
Dinsdag van Augustus van de laatste zittingperiode plaats 
heeft, ontmoet de beschikbaarstelling van deze fo rmulieren 
geen enkel bezwaar, omdat deze beschikbaarstelling geschiedt 
aan de leden, die straks de candidaatstelling en de verkie
zing hebben te bewerkstelligen; immers de nieuwe leden tre
den reeds dadelijk na den zooeven genoemden derden Dins
dag van Augustus op. 

Voor de aanstaande zittingsperiode zou deze aftreding 
overeenkomstig de bestaande regeling op 16 Augnstus 1938 
plaats hebben, zoodat derhalve de bescbikbaarstelling van de 
betrekkelijke formulieren kan plaats hebben aan de kiesge
rechtigde leden van de locale raden hier te lande. 

Door de in deze ontwerp-ordonnantie voorgestelde wijzi
ging, kunnen deze nieuwe kiesgerechtigde leden eerst op den 
derden Dinsdag van September, d.i. 20 September van dit 
jaar, optreden. 

De verkrijgbaarstelling van de betrekkelijke formulieren 
op 14 September van dit jaar heeft feitelijk geen zin, omdat 
men die formulieren aan de op 20 September d.a.v. afgetre
den leden van de locale raden zou moeten beschikbaarstellen ; 
derhalve in wezen aan de leden, die straks daadwerkelijk niets 
meel' te zeggen hebben over de candidaatstelling en de ver
kiezing van de leden van den Volksraad, tenzij deze leden 
als zoodanig herkozen eu toegelaten zullen worden. De daad
werkelijke beschikbaarstelling van deze formulieren zo u dus 
op dien grond eerst plaats kunnen bebben op of na 20 Sep
tember van dit jaar. Op die wijze maakt men de tijdsruimte 
van de in artikel 21 der Volksraadkiesverordening 1926 
genoemde dertig dagen in werkelijkheid iUusoir; immers deze 
tijdsruimte van dertig dagen wordt daardoor synoniem met 
hoogstens vier en t\vintig dagen. Waar de tijdsruimte van 
dertig dagen m.i. noodzakelijk is voor het bouden van be
sprekingen voor de candidaatstelling tusschen verscheidene 
kiesvereenigingen en de betrokken leden-kiezers van de loca
le raden, komt het mij niet gewenscht voor, deze tijdsruimte 
te verminderen. 

Het moge waar zijn, dat de Regeering van oordeel is, dat 
er voldoende tijdsruimte voor de vervulliug en de ondertee
kening van de candidatenopgaven is, voor enkele kieskrin
gen met nieuw opgetreden leden geldt dit zeker niet. 

Ik beb hierbij b .v . het oog op den kieskring Zuid-Sumatra, 
waar de commun..icrutiemiddelen tusschen de aldaar bestaande 
locale raden nog niet zoo goed zijn al~ op Java en in andere 
gelijkwaardige gebieden van de buitengewesten. In dezen 
kieskring zijn de kiesgerechtigde leden verdeeld over de res
sorten van den gemeenteraad van Palembang en plaatselijke 
raden van de onderafdeelingen Oganhilir, jKomeringhilir en 
Lematanghilir. 

Ik zou daarom in dit verband en mede om praktische rede
nen en in het belang van de calldidaatstelling zelf, der Re~ 
geering in overweging willen geven, om deze tijdruimte van 
dertig dagen voor de daartoe kiesgerechtigde leden daad
werkelijk beschikbaar te stellen en de candidaatstelling voor 
het lidmaatschap van den Volksraad te doen plaats hebben 
op den 20sten en 21sten October. 

Verscbuiving van de in artikel 19 der Volksra",d-kiesver
ordening 1926 bepaalde data voor de candidaatstelling voor 
het lidmaatschap Vatl den Volksraad tot 20 en 21 October 
komt m\j niet zoo bezwaarlijk voor. Mocht de Regeering 
evenwel daartegen nog be.2waren hebben, dan ware het 
mijns inziens logischer, om de tijdruimte van 30 d8.!gen 
in artikel 21 der V'Ûlksraacl-kiesvel'Ol'clening 1926 te ver~ 
anderen in 24 dagen. 
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Wijziging tijdstip periodieke verkiezing en aftreding der leden van stadsgemeenteraden, enz. (Ond. 179). - Opheffing 
onderscheid tusschen handelsdaden en niet-handelsdaden en tussehen kooplieden, en niet-kooplieden, enz. (Ond. ll5). -
Beslag op roerende goederen in door derden in gebruik gegeven ruimten, lijfsdwang en dwangsom (Ond. 114). -

Wijziging en aanvulling bepalingen betreffende de zeden in het W. v. S. (Ond. 124) . 

(Soangkoepon, fd. directeur van Justitie.) 
Ik hoop evenwel, dat de Regeering mijn suggestie ten deze 

zal willen (}vernemen. 
Mijnheer de V<>orzitter! In een nauw vevband met deze 

candidaatstelling voor de leden van den Volksraad, rijst bij 
mij onwillekeurig de vra"g,. op welke wijze de Regeering 
straks zal voorzien in de bestaande behoefte wat aangaat 
de verkiezing van de leden van den Volksraad voor de kies
kringen VI (Menangkabau) en XlI (Kleine Soenda-eilan
den), zulks nl. in verband me! de <>pheffing van de plaatse
lijke raden van Batipoeh en Sepoeloeh Koto en den Karang
.semrand. 

De Voorzitter : Wenseht de Regeeringsgemachtigde da
delijk hierop te antwoorden of wil hij een korten termijn van 
beraad' 

De heer Levelt, fd. adviseur voor de Decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne nog een korten termijn 
van beraad hebben. 

De Voorzitter: Dan wordt de behandeling van dit onder
werp opgeschort, totdat de Regeeringsgemaehtigde zijn ant
woord gereed heeft. 

Aan de orde i& de behandeling van: 

1. de ontwerp-ordonnantie tot opheffing 
van de onderscheiding tusschen handels
dad e n cn niet-handelsdaden e n t nssch e n 
kooplieden en niet-koopliedcn alsmede tot 
intrekking van artikel 1380, tweede lid, van 
h et Bu rgerlijk Wetboek (Ond. ll5), als ge
wij z i gd b ij N \) t a van Wij z i gin g (s t. 6); 

2. deo n t w er p - 0 rd 0 ~ n a n tie, hou den d e 
nieuwe r ege ling omtrent beslag op roe
rende goederen, zich bevindend e in door 
derden verhuurde of op andere wijze in 
geb r u i k ge g e ven l' u i m ten, 1 ij f s d wan gen 
dwan gsom (On d. ll4). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen . 

Dc Voorzitter: Aan de orde is de voort
zetting d e r behandeling va.n de ontwerp
ordonnantie tot wijziging en aanvulling 
van de bepalingen betreffende de zeden in 
het Wctbo e k van Strafrccht ter beter e 
be s c h er min g van min d e r ja r i gen (0 n d. 124). 

De behandeling is gevorderd tot bet regeeringsantwoord 
in eersten termijn. 

De heer De Leeuw, fd. directeU!' van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! Het geachte lid, de heer Van Helsdingen 
heeft er in den aanvang van zijn rede over het onderhavige 
onderwerp aan herinnerd, dat de Nederlandsche Regeering 
bij de voorbereiding van de overeenkomstige wijziging van 
het Nederlandsehe wetboek van strafrecht een dankbaar 
gebruik heeft gemaakt van de voorlichting van verschil
lende vereenigingen, die zich speciaal op dit terrein hebben 
bewogen en dat Zij voorts terzake verschillende hoogleeraren 
heeft geraadpleegd. Van dit alles is hier te lande niets 
gebeurd. De voor Indië noodige wij ziging van het Wetboek 
van strafrecht is zonder meer ontworpen op het departe
ment van Justitie. De heer Van H elsdingen nu is van 
oordeel, dat dit niet juist is en dat de Regeering - alvorens 
dit ontwerp bij den VColksraad in te dienen - daarover den 
betrokken hoogleevaar aan de Rechtshoogeschool had moe
ten raadplegen. 

Daaraan wordt dan nog de suggestie verbonden om in het 

(fd. directeur van Justitie.) 
algemeen meer profijt te trekken van de aanwezigheid hier 
te lande van de rechtshoogeschool door de hoogleeraren telkens 
bij de vooi'bereiding van jnridische ontwerpen in te schakelen. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat de Regeering in de gevallen, 
waarin daartoe aanleiding bestaat, telkens een beroep doet op 
de medewerking der hoogleeraren van de Rechtshoogeschool 
moge blijken uit het feit, dat ik hier vóór mij heb een lij st van 
niet minder dan drieëntwintig commissies, waarin telkens een 
of meer hoogleeraren zitting gehad hebben, in vele gevallen als 
voorzitter en dus met de zwaarste taak van de commissie belast. 
Ik zal het college uiet lastig vallen met een opsomming van al 
die commjssies en van de namen van de hoogleeraren, die daarin 
zitting hebben of gehad hebben, maar gezien het geringe aantal 
hoogleeraren, aan de rechtshoogeschool verbonden, is het zonder 
meer duidelijk, dat de namen van bijna allc hoogleeraren daarbij 
verscheidene malen voorkomen. 

Bovendien wordt zoo noodig herhaaldelijk schriftelijk advies 
aan de hoogleeraren gevraagd, terwijl dool' de ambtenaren van 
het Departement van Justitie in voorkomende gevallen geregeld 
mondeling ov·erleg met de professoren gepleegd wordt. Ik 
geloof, dat er dan ook geen sprake van is, dat de Regeering niet 
genoeg zou profiteeren van de aanwezigheid hiel' ter stede van 
de RechtshoogBschool. In tegendeel! Van de zijde der hoog
leeraren is steeds de meest welwillende medewerking onder
vonden , zoowel wanneer zij officieel geroepen werden om deel 
te nem~n aan commissorialen arbeid als wanneer ondershands 
hun advies gevraagd werd. Maar ik weet, dat verscheidene 
hoogleeraren wel eens bedenkelijk het voorhoofd gefronst 
hebben, als wederom een beroep op hen werd gedaan. De 
taak der hoogleeraren is cen veelomvattende en laat hun 
dikwijls 'maar al te weinig tijd voor wetenschappelijke studic, 
dat deel van/ hun werkzaamhcid, dat juist als het allerbelang
rijkste moet worden aangemerkt. 1'Ioet de Regeerin!! hen 
daarin nu nog verder gaan belemmeren door hen met allerlei 
wetgevcnd werk lastig te gaan vallen I Ik geloof, 'Mijnhccr de 
Voorzitter, dat dit volkomen verkeerd gezien zou zijn. R ct 
.treven moet er mijns inziens juist op gericht zijn, van de hoog
leeraren niet meer te vergen dan strikt noodzakelijk is. 

En was voorlichting van den betrokken hoogleeraar over het 
onderhavige ontwerp nu strikt noodzakeli,jkl MUns inziens al
lerminst. Het gaat hier eenvoudig om de toepassing van de 
concordantie ten aanzien van ecn Nederlandschc regeling, die 
daar te lande zeer zorgvuldig voorbereid en uitvoerig behandeld 
is. Vragen van strafrechtelijken aard doen zich daarbij uiter
aard hier te lande niet meer voor. De eenige vraag is of de 
Nederlandsche r egeling hier ongewijzigd kan worden over
genomen, dan wel ,vijziging bchoeft in verband met de om
standigheid, dat het Strafwetboek hier te lande voor de ver
schillende bevolkingsgroepen geldt. 

Tot de beantwoording van deze vTaag is het Departement 
van Justitie alleszins competent. Trouwens, in z\jn verdere 
rede heeft de heel' Van Hclsdingen er zelfs niet ook maar op 
gezinspeeld, dat hiel' zou zij n misgetast. De uitkomst heeft 
dus wel bewezen, dat het advies te dezen van de hoogleeraren 
niet Doorlig was. 

Mijnheel' de Voorzitter! Ik ben nu villlzelf gekomen tot het 
tweede punt, dat dool' den heer Van Helsdingen is aangeroerd, 
IJl. de vraag op welke factoren dient te worden gelet bij toe
passing van het concordanl"icbeginsel. 

In de Memorie van Toelichting is medegedeeld , d.at naar 
het oordeel der Regeering de beweegredenen, die voor her
ziening van het Nederlandsche Wetboek van Strafrecht zijn 
aangevoerd, (lok voor Indië gelden. Daaraan is dml toe
gevoegd, dat geen specifiek Indische toestanden zich 
tegen invoering van zulk een regeling hier te lande verzetten. 

Naar aanleiding van deze zinsnede trekt de heel' Van 
Helsdingen in tw\jfel of de Regeering wel voldoende aan
dacht geschonken heeft aan het 3de lid van artikel 131 1. S. 
en daarbij maakt het geachte lid cen tegcnstelling tusschcn 
het eerste en het tweede gedeelte va n die wetsbepaling. Het 
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Wijziging en aanvulling bepalingen betreffende de zeden in het W. v. S. (Ond . 12<1). 

(fd. directeur van Justit ie. ) 
eerste gedeelte voorziet in het geval, dat ordonnanties, 
regelende het strafrecht, de burgerlijke rechtsvordering. en 
strafvordering, uitsluitend op Europeanen van toepassing 
ziin. In dat geval moeten de in Nederland geldende wetten 
worden gevolgd, echter met die wijzigingen, welke wegens 
de bijzonderc toestanden in Nederlandsch-lndië noodig zUn . 

ln het tweede gedeelte van art. 131 (3) wordt verklaard, 
dat, als die ordonnanties ook voor andere bevolkingsgroepen 
of onderdeelen daarvan gelden, de Nederlandsche wetten 
slechts in zooverre wordcn gevolgd, als met deze omstandig
heid vereenlgbanr is. 

Welnu Mijnheer de Voorzitter, aangezien het straf
wetboek 'voor alle bevolkingsgroepen geldt, hebben wij alleen 
met het tweede gedeelte van art. 131 (3) te maken en het 
spreekt van zelf, dat dat voorschrift door de Regeering in 
het oog is gehouden bij de toepassing der concordan
tie. De Regeering heeft dit in de MemOrIe van .Toe
lichting uitgedrukt door te zeggen, dat geen specifiek 
In<lische toestanden zich tegen overneming der Neder
landsche bepalingen verzetten. De uitdrukking "speci
fiek Illdisehe toestanden" is daarbij in ruim en zin 
gebezigd, ollidat de Regecl'ing van oordeel is, d;.lt de meest 
specifiek Indische toestand ten aanzien van het Strafwet
boek, die afwijking vun de Nederlandsche bepalingen recht
vaardigt, wel is het feit, dat het Strafwetboek hlCr te lande 
voor alle bevolkingsgroepen geldt. Dat deze omstandIgbeid 
altijd als een specifiek Indische toestand is beschouwd, 
blijkt wel duidelijk uit het fe it, dat van den aanvang af m 
het Strafwetboek bepalingen zijn opgenomen, welke alleen 
kunnen gelden voor de bevolkingsgl'oep der Inlanders .. Ik 
noenl bv . art. 523, het strafbaar stellen van het 11lct-vCL'l'lCh· 
ten van heet'cndiensten. Die bepaling is opgenomen, toen 
er alleen nog maar sprake was van specifiek Indische toc
standen en het tweede gedeelte van art. 131 (3) 1. S. nog 
niet bestond. 

Ik o'eloof dali ook, dat het onJ'uist is een tegenstelling te 
o ti zien tnsschen het eerste en tweede gedeelte van ( e wets-

bepa.1iug- . Er is alleen een verschil in woordenkeus, in zoo
V01'I'O, dat in het tweede gedeelte een bepaalde Indische 
toestand, nl. de toepasselUkheid op ane bevolkingsgroepen, 
in het bUzonder wordt genoemd. 

De heer Van Helsdingen heeft tenslotte nog eenige detail
opmerkingen gemaakt over de draagwijdte van de 8rtt. 283 
en 533 nienw van het Strafwetboek in verband met den 
ra dio-omroep. Jk geloof, dat het antwoord daarop zeel' kort 
kan z\in. De gestelde vraag betreft namelijk de wijze van 
toepassing der nieuwe artikelen. 'Velnu, di e toepassing be
rust bU den rechter, die zal hebben ui t te maken welke 
handelingen wèl en welke niet onder genoemde artikelen 
vallen. li et zou daarom weinig zin hebben indien ik hier 
mijn pCI'soonlijk inzicht tel' zake van de interpretatie dier 
Hl' tikelen gin g bekend stellen en ook een namens de l~egee. 
rin g in den Volksraad afgelegde verklaring zon den rechter 
in geen enkel opzicht binden. Ik meen mij daarom van een 
verdere bespreking van hetgeen de heer Van Helsdingen in 
het midden gebracht heeft te moeten onthouden. Men zal 
hi er de jurisprudentie moeten afwachten. Hoe die jUl'isp l'l1· 
den tie zal luiden, is uiteraard in het geheel nog niet te 
zcggen. Ook de jlll'ispl'l1dcntie uit Nederland kan dienaan· 
gaande nog Neen vingerwijzing geven, want voor zoovel' ik 
heb kunnen nagaan, is ook daal' te lande nog geen jUl'ispl'u· 
dentie over de hierbedoelde kwesties gepubliceerd. 

Mocht te z(iner tijd blijken, dat de toepassing van de thans 
voorgestelde bepalingen niet leidt tot een bevredigende be
strijding van de aantastillg der goOede zeden, dan zal alsnog 
kUllnen wordcn overwogen of er aanleiding bestaat uadere 
strafbepalingen in het leven te roepen. Voorshancls kan met 
de thans ontworpcne naaI' het oordeel del' Regeering' worden 
volstaan. 

Handelingen. Zittingsjaar ] 937-]938. 

(Van Helsdingen. ) 
Ten slotte heeft de heer Van Helsdingen nog eenige op

merkingen gemaakt ovel' boeken met min-gewenschten in
houd, die in boeken&talletjes op of aan den openbaren weg te 
koop zouden worden aangeboden door Inheemsehen, die den 
inhoud van die boeken niet zouden kennen. 

In de :i\1emOl'ie van Antwoord is reeds te kennen gegeven, 
dat deze laatste omst.,ndigheid de v'erkoopel's niet kan discul
peeren. Ieder wordt geacht de wet te kennen , dus behooren 
die verkoopers ook te weten, dat zij boeken met onzedelijken 
inhoud niet in bet openbaar mog,en tentoonstellen. Indien zij 
nu boeken uitstallen zonder zich omtrent den inhoud daarvan 
te vergewissen, en zulks dus met de kans dat zich daarbij 
ook boeken met ongeoorloofden inhoud bevinden, dan zijn 
zij in zoodanige mate n:alatig geweest in de zorgvuldigheid, 
die van ben verlangd kan worden, dat er voldoende grond 
bestaat om hen te veroordeel en wegens overtreding van 
art. 533 van het Strafwetboek. 

Een andere vraag is natuurlijk, of de vervolgingsambte
naren goed doen met maar aanstonds tot strafvervolging over 
te gaan, en of het niet veel juister gezien is de overtreders 
vooraf eens te waal·schuwen. Of er aa11leiding bestaat -
en vooral ook of het practisch uitvoe l'baar is - dat de 
jlolitie overal alle boekenstalletjes en boekwinkels onder
zoekt, om na te 'gaan of er ontoelaatbare boeken worden 
tentoongesteld, is een vraag, die aan den procureur-generaal 
ter beantwoording staat. Ik wil den heel' Van Helsdingen 
gaarne de toezegging docn, dat ik deze kwestie onder de aan
dacht van den procul'eur·generaal za l brengen. 

De heel' Van Helsdingen: MUnheer de Voorzitter! Ik wil 
aanYan~cn Illct de Heg('ering' dnnk te zeggen voor de :WIl· 

dacht, die Zij aan mün rede Ü1. eersten tel'mÜll llCeft gescJJOn. 
ken; in de eerste plaat8 ten opzichte VnJl het hooren VnJl hoog
leeraren aan de rechtsboogesehool. De Regeering beeft mede
gedeeld, dat niet minder dan 23 commi sies geheel of voor een 
groot deel worden gevormd door deze hoogleeraren, dat zij 
zelfs als voorzitter van deze conmlissies optreden en 
dat daaruit dus zeker kan blijken, dat de Regeering 
ten volle rekening houdt met het bestaan vall dit instituut en 
gaarne een beroep doet op de bekwaamheid van de hooglee
r3ren. 

De Regeering ontkent echter, dat het gewenscht is de 
hoogleeraren nog te betrekken in de wetgeving in engrren 
zin, omdat zij tocb reeds zoo met werk overladen zijn. Nu 
lijkt het mij toch wel een g root verschil, of men een 
hoogleeraar benoemt in een commissie voor een speciaal 
onderwerp, dat een diepgaande studie eiseht, of bij de 
concordantie·wetgeving raadpleegt. Ik kan mij voor
stellen, dat een hoogleel'aar dan wel eens bedenkelUk 
het hoofd schudt, als hU telkens in commissies wordt 
benoemd, maar de beoordeeling van de vraag of in een 
bepaald geval en in welke mate concordantie gewenscht is, 
behoeft toch niet veel studie van den hoogleeraar te eischen, 
tenminste, het is mij overkomen, dat toen ik bij een hoog
leeraar advies over deze ontwerpen inwon, dit advies mij in 
zeer lwrten tijd werd gegeven. Ik heb in mijn l'ede in eersten 
termijn reeds verklaard, dat ik niets denigreerends bedoelde 
ten aanzi en van de afdeeling wetgeving van het Departement 
vall Justitie. Ik aclli ue alllbtella.rell Viln deze afdeeling wel 
degelijk bekwaam genoeg, maar wanr wij hier over het alge. 
Ineen over zoo weinig juristen kunnen beschikken, clie vol
komen van alle Indische toestanden op de hoogte zijn en de 
hoogleeraren daarvan in verband met de rechtsstof een bU
zondel'c studie maken, lijkt het mij gewenscht, dat van hun 
kennis meer gebruik wordt gemaakt bÜ die concoroantie·wet
geving. 

De Regeering heeft ook nog aandacht geschonken aan de 
door mij opgemerkte onvolledigheid in de Memorie vau Ant
woord hierin bestaande, dat voor de toepassing va n de con· 
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(Van Helsdingen. ) 
cOl'dantie wel een beroep wordt gedaan op het tweede lid 
van artikel 131 1. S., maar niet op het derde lid van dit artikel. 

De Regeeri ng heeft het nu nader toegelicht en verklaard, 
dat het van mij een misvatting is geweest en dat Zij in den 
term "specifiek Indische toestanden" mede begrijpt den 
"specifieken toestand " bij uitnemendheid, de toepasseliik
heid op aUe landaarden . De Regeering zegt, dat het onjuist 
is, dat ik een tegenstelling tusschen de beide leden zie. Ik 
meen echter, dat de Regeering hier onjuist een tegenstelling 
markeert, die ik in het geheel uiet heb genoemd. Ik zie in de 
beide leden niet een tegenstelling, maar in het eene lid veel
eer een zeer groote ui tbreiding van het andere. 

Artikel 131 (3) vangt aan: 
"In de ordonnanties r egelende het strafrecht, de bur

gerlijk e r echtsvordering en de strafvordering worden, 
wanneer zij uitsluitend op Europeanen toepasselijk zijn, 
de in Nederland geldende wetten gevolgd, echter met 
die wijzigingen, welke wegens de bijzondere toestanden 
in Nederlandsch-Indië noodig zijn." 

Hier is de concordantie-eiseh zéér bindend en is afwijking 
alleen geoorloofd bij "bijzondere omstandigheid". 

"Bijzonder" of "specifiek" is hetzelfde, dus wanneer de 
Regeering in de Memorie van Autwoord spreekt over d. 
specifi ek Indische toestandeu, dan denkt men onwillekeurig, 
dat daarbij alleen gedacht is aan het bedoelde lid. Ik moet 
er echter ernstig tegen protesteeren, het derde I id gelijk
waardi g te achten aan het tweede lid. De geachte Regee
ringsgemachtigde zegt, dat de geldigverklaring voor de 
andere bevolkingsgroepen eigenlijk een van de "bij zondere 
toestanden t, 1s, maar dat is niet juist, want de omschrijving 
van het 3e lid van art. 131 I . S. gaat veel verder. Daarin 
staat : 

" ...... gelden zij, tengevolge van toepasselijkver
klaring of van onderwerping aan gemeenschappelijke 
voorschriften, ook voor andere bevolkingsgroepen of 
onderdeelen daarvan, dan worden die wetten slechts in 
zooverre gevolgd als met deze omstandigheid vereenig
baar is", 

Op die laatste woorden komt het aan, Mijnheer de Voor
zittpl'; in het hier besproken geval is er nog wel sprake van 
concordantie, maar dan toch in zéér belangrijke mate afge
zwakt; "slechts in zooverre gevolgd als met de omstandigheid 
van algemeene gelding vereenigbaal' is". 

Ik voel dit dus niet als een "specifieken toestand " maar 
als een zeer belangrijke uitbreidin g van de mogelijkbeid tot 
afwijking der concordantie, zoo als die voor Enropeaneu 
gevorderd zou zijn. Ik meen dus, dat dit betoog van den 
geachten Regeeringsgemachtigde niet j uist kan worden 
geacht. 
"T 11 t tenslotte de practische vragen betreft, met de Regee

ring erken ik uiteraard, dat hier van de houdin g van den 
rechter all es te verwachten is en dat de rechter de toepassing 
van de wet heeft. Maar het is toch wel heel begr(ipeliik, dat 
cl e vraag gesteld wordt, of in een bepaald geval ook door 
de wet voo rzien is geworden en dan kan de Regeering als 
haal' -oordeel te kennen geven, dat de tekst van een ontwerp 
tot een dergelijke verruiming aanleiding geeft. TJater zal dan 
nog moeten blijken of de r echter zich daarmede kan ver
eenigen. Dit spreekt vanzelf maar het neemt ni et weg-, dat ffi\;n 
vraag: denkt de Regeering, dat een dergelijke kwestie ook 
onder de wet valt 1 volkomen gemotiveerd wa s. Het is den 
Regeeri ngsgemachtigde niet onbekend , dat de r echter ook 
vaak rekening houdt met hetgeen bij de behandeling van een 
ontwerp is gezegd en speciaal met hetgeen dOOl' de Regeering 
is verklaard, omdat dan de bedoeling van de wet duidelijker 
voor den dag komt. 

rrcnslotte wensch ik den geachten Regeeringsgemachtigde 
dank te zeg{!cn ,raar de toezegging, dat hij deze aangelegen~ 
heid ter kennis zal brengen van den Procureur-Generaal en 
dat ook naar zijn oor-deel in verband met omstand igheden, 

(fd. d irecteur van Justitie. ) 
door mij genoemd, het gewenscht is, dat de vervolgings
ambtenaar niet onmiddellijk bij gebleken overtreding tot 
vervolging overgaat, zonder de daarbij betrol{kenen te heb
ben gewaarschuwd. Ik hoop, dat de Procl1l'eUl'-Generaal 
aan deze suggestie gevolg zal geven. 

De heel' De Leeuw, fd . directeur van Justiti e : Mijnheer 
de Voorzitter! Ik mag misschien wel volstaan met een 
enkel woord, in antwoord op hetgeen het geachte lid, de 
heer V,m Helsdingen, zoo juist gezegd heeft, in het midden 
te brengen. 

Het eerste punt is het hooren van de hoogleeral'cn 0"('1' 

verschillende juridische ontwerpen. De bedoeling va n het
geen ik zooeven gezegd heb is zeer zeker niet de medewel'
king van de hoogleeraren principieel uit te slu iten. Integcli 
deel; alleen geloof ik, dat men de zaak niet moot omkccren en 
principieel de hoogleeraren over alle onderwerpen za l moeten 
gaan hooren. Wanneer zich inderdaad een aanleiding daartoe 
voordoet, wanneer el' moeilijkheden rij zen, die men meent 
op het Departement van Justitie niet met voldoende zeker
heid te knnnen beslissen, is het wenschelijk, gebruik te ma
ken van de speciale kennis van de hoogleerul'en en dan wordt 
deze gedragslijn ook altijd gevolgd. Mijn meening is aUeen 
dat men niet al te veel van de hoo glecl'uren moet verlangen. 
In sommige gevallen zullen zij zeel' spoedig advies kunnen 
geven, in andere gevallen zal het lllm veel tijd kosten en 
juist in verband met de bij verschillende hoogleeraren ge
rezen bezwaren tegen het al te veel met dergelijke kwesti es 
lastig gevallen worden, schijnt het wenschelijk, de tusschen
komst van de hoogleeraren eenigszins te beperken, dus alleen 
tot die gevallen waarin zich moeilijkheden voordoen, di e 
men op het Departement va n ,Justitie niet met zekerh eid 
kan beslissen. 

Inderdaad zijn de 23 commissies, die ik zoomTen ge noemd 
heh, commissies, di e in gesteld zUn naar aa nl eidin g- van ;.:oor 
belangrij ke vragen. Daarnaast, bij de kl ei nere zaken, wordt 
ook dikwijls advi es gevraagd, en wordt hetzij schriftelijk, 
hetzij mondeling overleg gepleegd. Dat is herhaald elijk ge
bem'd. Maar het ond~rhavige onderwerp, waarbij het om 
niets anders gaat dan om toepassing van de concordantie, 
leent zich niet voor een spec ifi ek juridische beschou wing 
over de al of niet wcnschelijkheid, die bepalingen ook hie l' te 
lande van toepassing te verklaren. 

Het tweede punt, dat de heer Van Helsdingen te l' sprake 
heeft gebra0ht is de interpretatie, die ik zooeven gegeven 
beb van artikel 131 (3) 1. S. Ik meende, dat door den heer 
Van HeJsdi ngen een soort tegenstelling werd gemaakt tus
scben het eerste en het t weedc gedeelte van dat artikell id . 
Nu de heer Van Helsdingen verklaart, dat dit niet zij n bedoe
ling is geweest, zal ik daarmede natuu rlijk rekening houden . 
Ik blijf er echter bij, dat deze twee -gedeelten een gelijksoortige 
regeling bevatten, ook al staan zij 'Op verschillende toestanden. 
In het eerste gedeelte wordt n.l. gesproken van bepalingen, die 
uitsluitend toepasselijk zijn voor Europeanen en daarbij wordt 
gezegd, dat gelet moet worden op specifiek Indische toestan
den. In het tweede gedeelte wordt gesp roken van bepalingen, 
die toepassclijk zij n op, laat ik kortheidshalve zeggen, all e 
hevoJ.kin.gsgroepen en dan moeten de in Nederland geldende 
regelin gen slechts in wovcrrc worden gevolgd als met die bij
zondere omstandigheid bestaanbaar is. Daar ligt intnsschen 
toch ook de opdracht in , dat zooveel mogelijk de Nederlandsche 
bepalingen moeten worden gev-olgd. Dat is dus het punt, waal·in 
beide -gedeelten van het art ike llid samengaan j in beide ge
deelten wordt opd"acht gegeven de Nederlandsche bepa
lingen te volgen. 'Vaar het eerste gedeelte van de zinsnede 
spreekt over bepalingen, die uitsluitend gelden voo I' Euro
pea nen, zal een vrij nauwkeuri ge navolging als regel moge
lijk zijn en zullen el' gewoonlijk maar weinig specifiek Indische 
omstandigheden zijn die afw\iking wettigen. In het tweede 
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(fd. Adviseur Decentralisatie.) 
gedeelte is er echter een zeer belangrijke Indische omstHn
dighcid, n.l. de toepasselijkhcid op alle bevolkingsgroepen. 
zood at, wanneer het tweede gedeelte toepassing vindt, 
de afwijkingen als regel veel grooter zullen zijn. Ik geloof 
dun ook, dat dUlll'Om de redactie eenigszins Rnders is uitge
vallen. Maar ook in de redactie van het tweede gedeelte 
zie ik wel degelijk het voorschrift, dat de Nederlandsche be-
1)nlingen rnoeten worden nagevolgd, zij het dan met de afwij
kingcn, die door de bijzondcre omstandigheid, dat de bepa
lingen in Indië voor alle bevolkingsgroepen zullen gelden, 
wOT"Clen geboden. 

(De heer V a n H el sdi n gen : Het Hjkt mij minder 
juist om de toepasselijkheid op andere bevolkingsgroepen van 
a,·tikel 131 (3 ) onder te b,·engen bij het begrip "specifiek 
Indische toestanden ".) 

Ik geef toe. dat dit inde,'dRad venvarring kan geven en 
het misschien wenschehik is, om misverstand te voorkomen, 
om in den vervolge d it wat scherper te zeggen. De be
doeling van den term "specifiek Tndische toestanden" is wel 
d~~('l\ik g-ewcest om Alles wnt in Indië anders is dAn in 
Nederland daaronder te begrijpen. Ik geef echte ,· toe, dRt 
WfHl.1' in hHt eerste gedee1te speciaal over "b~izondere toe
standen t) wordt gesproken. el' aanleiding kan zijn hiel'in een 
tegenstelling te zien. 

Tenslotte wil de heer Van Helsdingen van mij nog gaarne 
een antwoord hebben op zijn vraag omtrent de toepasselijk
Il eid van de a,·tikelen 283 en 533. Ik heb dit antwoord op
L:C! t~l.~i1{ vermeden. Tk heb hierover natuurlijk wel een per
soonl'.Jk oOl-cleel, maar het lijkt mij niet wenschelijk dat hie,· 
mNlc te deelen. Het gaat hiel' n.1. niet Oln ecn soort uit
br'eiding van de bepaling, waaromtrent de Regeering zou kun
nen zeggen : dit of dat valt er ook ond€!". maa'· het betreft 
hier' zuivel' con kwestie van toepassing. Daarom geloof ik, 
dat het bete,· is, dat dit uitsluitend aRn het oo,Xleel van 
den rechter w:ordt overgelaten en dat daaramtrent bij de be
lwndel ing van dit ontwerp geen bepaalde interpretatie wordt 
g'ege~en. Het is bovendien op dit gebied, waar geen jurispru
dentlC' hestunt. c~nigszins J~lo~iIUk, ook voor de Regeering, 
om een bepaalde lIlterpl'ctal.lû 11lgang te doen vinden. 

Ik geloof, dat het heter is h ier de praktijk af te wachten. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ont've l·p-ordonnanti e wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo ,. dei s d e voo r t zet tin g 
cl û r b e h a n cl e I i 11 g van cl eon t wel' IJ - 0 r cl 0 n n a n
t iet 0 t w U z i ~ i n g van h et t ij cl s tip cl e r per i o. 
dickc vel'kiez in g en aftreding van de 
I c cl e Tl cl e I' sta cl s g e 111 een ter a cl e 11, .g e In een t e-
rad en en locale rad en (Ond. 179), als gewij 
zq:cl bil Nota van Wlizigingen (st. 6) . 

De behandeling is gevorderd tot het rcrreerlnO'santwoord 
'.. 0 0 
111 eersten tCl'Ill\)n. 

De hee,· Levelt, fd. adviseUl" voor de Decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter! In verband met het aanhangige 
.ontwel'p, heeft de heer SOR ngkoepon gewezen op art. 21 van 
de Volksraad-'kics\'cl'ol'dening, waarin bepaald is, dat for
mulieren voor de opgaven van cand idaten gedurende 30 dagen 
vóór en op den eersten dag der candidaatstelling voor den 
Volksraad kosteloos yerkrijgbaar zijn. Aangezien de candi
daatstelling voor den Volksraad plaats heeft op den Helen 
en 15clen October, zijn dus de formulieren voor de candidaat
stcIIin ~~ Yel'kl'~jgbaal' "anaf 14. September. De geachte spreker 

wees er eehter op, dat de nieuwe raden volgens het thans 
aanhangige ontwerp eerst zullen optreden op den derden Dins
dag van de maand September, dat is dns op den 20sten Sep
tember en betoogde dan verder, dat de termijn voor het ver
krijgen van die formulieren praktisch derhalve ~erst begint te 
loopen vanaf dell 20sten September, zoodat men eerst vanaf 
dien dag de forlllulieren praktisch zou kunnen verkrijgen, 
Deze termijn nu is naar het oordeel van den heer Soangkoe
pon te kort, in verband waarmede hij vraagt om de data voor 
de cand idaatstelling voor den Volksraad te verschniven tot 
20 October. 

Naar aanleiding van dit betoog moge ik erop wUzen, dat in 
de Volksraad-kiesverordening niet te lezen staat, dat alleen de 
kiezers, dat zUn dus de op 20 September optredende nienwe 
leden van de raden, die formulieren krUgen knnnen. De Volks
raad-kiesverordening kent die bel>erking niet. Ook een vel'
kozen lid, die zijn fnlletie nog niet aanvaard heeft, dns iemand, 
die verkozen is voor de eerstvolgende zittingsperiode doch nog 
niet als zoodanig is opgetreden - welk optreden eerst plaats 
heeft op 20 September - , kan die formnlieren al vanaf den 
l4den Septembe,· hijgen, zoodat er voor hem voldoende gele
genheid bestaat. de noodige besprekingen te. voeren voor het 
stellen van de candidaten. Alleen, zooals reeds in de Memorie 
van Antwoord is uiteengezet, zal de onderteekcning, althans 
door verkozen loden van de loeale en stadsgemeenteraden, 
eerst vanaf 20 September !runnen plaats hebben . Het komt de 
Regeering echter voor, dat er een voldoende ruime termijn is, 
n.l. vanaf 20 September tot 14 Oetober, om a lsnog die eltndi
datenopgaven te ondel'teckenen. 

1'cgcll verschuiving' \'an den dag \'au candidaatstelling moet 
de Hegeering werkelijk zeer el'nstig bezwaar maken. 

'Vanneer ik den geachten spreker mag wijzen op de verschil
lende bepalingen van de Volks ... ad-kiesverordening, dan zal 
hem daaruit kunnen blijken, dat het Volksraads-stemkantoor 
na den dag van de eandidaatstelling tot den dag van d~ 
stemmingen tal van verI'ichtingen heeft te doen, waaraan zeel' 
veel tijd is verbonden, in vCl"band met de groote afsta nden 
tot de locale ressorten in de buitengewesten; ik noem in dit 
verband b.v. den Minahassaraad enz. 

~lijnheer de Voorzitter ! Ik zal mij ten deze bekorten, 
doch een enkele aanduiding kan ik niet aehterwege laten. Het 
Volksraadstemkantoor moet volgens art. 28 gelegenheid geven 
tot verbetering VUll de eaJldidatenopgaven, die fontief zijn op
gesteld, wel-ke eandidatenopgaven derhalve dan weder terngge
stuurd moeten worden b.v. naur de J\1inahassa on andere stre
ken in de buitengewesten, om de onderteekenaron in de gelegen
heid te stellen, bepaalde fouten te herstellen. Vel"volgens be- . 
slist ilet Volksmad-stemkantoor over de geldigheid van de 
ingediende opgaven . 

Daarna moet het Volksraadstemkantoor verzamellijsten op
maken. Vervolgens gaat het Volks!"aadstemkantool" bepalen, wie 
bij enkele candidaatstelling is verkozen -en over welke cand i
daten stemming moet plaats hebben. Vervolgens moeten af
seh l'i ften van de verzamellij sten worden gezonden aan de 
voorzitters van de raden, waarvan de leden -kiezers zijn VOOl 
den Volksraad, en die verzamelJijsten moeten zeven da.gen vóór 
den dag van de stemming dOOI" de leden van de bct,·okken 
raden worden ontvangen j derhalve moeten deze verzameUijstCll 
voor 26 December door de voorzitters del' raden zijn ontvan
gen om tijdig te kunnen worden verzonden aan de kiezers. 

Ik noem hiel" slechts enkele bepalingen, om duidelijk 
te doen uitkomen, dat het inderdaad zeel' bezwaarlijk is, den 
datum VHn de eandidaatstelling te verschuiven, te meer, omdat 
in de p ... !ctijk werkelijk is gebleken, dat de bestaande termijn 
tusschen den dag van candidaatstelling en den dag van stem, 
ming zeel' krap is. 

De heel" Soangkoepon heeit in verband daa,·mede nog ge
vraagd of, wanneer het ruet lllogeJiik is om den dag van de 
enndidaatstclling , ' OOI' den Volksl'l:lud te verschnh'en, het dan 
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(Soangkoepon. ) 
geen aanbeveling verdient in artikel 21 van de Volksraad
kiesverordening uitdrukkelijk te bepalen, dat de formulieren 
voor de opgaven van de candidaten 24 dagen vóór den dag 
der candidaatstelling verkrijgbaar zijn. Ook daartoe kan de 
Regeering geen aanleiding vinden, omdat ook bij aanvaarding 
van het thans aanhangige ontwerp die formulieren werkelijk 
30 dagen voor de candidaatstelling beschikbaar zijn. Dus 
niet 'alleen formeel, maar ook werkelijk, aangezien men niet als 
raadslid behoeft te zijn opgetreden om die formulieren te 
krijgen . .-

Tenslotte heeft de geachte spreker nog gewezen op de 
gevolgen, welke uit de opheffing van de plaatselijke ressorten 
van Karangasam, Batipoeh en Sepoeloe Koto, voortvloeien 
ten aanzien van het Volksraadskiesrecht. 

Ten aanzien van de gevolgen welke voortvloeien uit de 
opheffing van den Karangasemraad kan ik mededeelen, dat 
nog een ontwerp~ordonnantie te verwachten is tot aanwijzing 
van de kiezers voor den Volksraad in den kieskring Kleine 
Soenda-eilanden, znlks in verband met het feit, dat thans 
nitsluitend de leden van den Karangasemraad in dien kies
kring kiezers voor den Volksraad zijn. 

Ten aanzien van de gevolgen, welke de opheffing van het 
plaatselijk ressort van Batipoeh en Sepoeloeh Koto ten aanzien 
van het kiesrecht voor den Volksraad zal hebben - en ik mag 
in dit verband ook nocmen de opheffing van den plaatselijken 
raad van Barabai - kan ik mededeel en, dat een soortgelijke 
voorziening niet noodig is, omdat, zooals den geachten spreker 
bekend zal zijn, in die streken zullen worden ingesteld groeps
gemeenschapsraden en de leden van die groepsgemeenschaps
raden derhalve als kiezers voor den VQlksraad znllen optreden 
in plaats van de leden van de raden der opgeheven ressorten 
Batipoeh en Sepoeloeh Koto en Barabai. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Indien bij 
de candidaatstelling zooveel mogelijk gelegenheid behoort te 
worden gegeven om de candidaten te selecteeren, dan acht ik 
juist den tijd van dertig dagen, die gevraagd wordt voor de 
gebieden, waar de kiesgerechtigde leden verspreid wonen, 
noodig. Ik denk daarbij, dat de formulieren, zooals vroeger ook 
het geval was, niet beschikbaar worden gesteld voor de niet
kiesgerechtigden. In de praktijk werd vroeger althans altijd 
geweigerd de formulieren af te geven aan niet-kiesgerechtigden 
in den betrokken kieskring. Daarom is een beschikbaarstelling 
dezer formulieren vóór 20 September niet juist. Het heeft 
althans geen zin dit te doen. Is de Regeering evenwel van 
meening, dat de leden, die gekozen zijn, maar nog niet toe
gelaten in den localen raad toch recht hebben op het verkrijgen 
van die formulieren, dan wordt inderdaad mijn bezwaar voor 
een groot gedeelte opgeheven. Ik handhaaf evenwel mijn rnee
ning, dat men de kiezers gelegenheid moet geven om zooveel 
mogelijk de candidaten te selecteeren en dan is een tijdruimte 
vall dertig dagen voor bepaalde gebieden ten zeerste noodi g, 
teneinde te komen tot het vaststellen van de goede eandi. 
daten. Hiennede wordt mede tegemoet gekomen aan de moge
lijkheid voor de leden om overeenstmnming te krijgen ten aan
zien van bepaalde eandidaten. 

Ik heb in eersten termijn reeds gezegd, dat het voor den 
kieskring zooals Zuid-Sumatra, in verband met de groote 
afstanden, noodig is, en ik blijf daarom van meening, dat een 
verschuiving van zes dagen beter is en geen bepaalde moei · 
lijkheden zal opleveren, ook niet voor de verkiezing voor den 
Volksraad. 

Wanneer de Rcgeerin.g van oordeel is, dat het toch bezwaar
lijk is om aan mijn wensch te voldoen, dan moet ik mij daarbij 
wel neerleggen. 

'rcn aanzien van de verkiezing van leden voor den kieskring 
Minangkabau wil ik alleen vragen of het mogelijk is na 
1 Juli een behoorlijke regeling te treffen voor het tot stand 
komen van de candidaatstelling vóór September a.s. 

(fd. Adviseur v. d . Decentr alisatie, Voorz., Maassen, R. G.) 
De heer Levelt, fd. adviseur voor de Decentralisatie: 

Mijnheer de Voorzitter! In tweeden termijn nog slechts een 
kort woord. In eerste instantie heb ik reeds niteengezet, dat 
in de Volksraad-kiesverordening de verstrekking van de formu
lieren voor de candidaten-opgaven niet uitdrukkelijk is beperkt 
tot de ki'ezers, dat zijn dus de personen die na 20 September 
als leden der betrokken raden znllen optreden. Uiteraard ligt het 
niet in de bedoeling, dat die formulieren en masse bij duizenden 
nitgaan, maar er is geen enkel bezwaar tegen dat zij wèl zullen 
worden verstrekt aan degenen, die op 20 September als lid 
der raden znllen optreden . Den 14den September zal nagenoeg 
volledig bekend zijn, welke personen voor de nieuwe zittings
periode van de stadsgemeente- en locale raden verkozen zijn . 
Wanneer het geachte lid daarop bepaald prijs stelt, zal gaarne 
worden overwogen de voorzitters van de raden, wa.a.rvan de 
leden kiezers zijn voor den Volksraad, uitdrukkelijk erop te 
wijzen, dat het geoorloofd is de form ulieren ook af te geven 
aan hen, die nog niet als lid zijn (lpgetreden, doch zijn ver
kozen en den 20sten September hun zetel zullen innemen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Ik dank: 
den geachten Regeeringsgemachtigde voor deze tegemoetkom ing_ 

De ontwerp·ordonnantie, als gewijzigd bij Nota yan 'Vijzigin
gen (st. 6), wordt zonder hoofdelijke stcrmning aangenomen. 

De Voorzitter: Met betrekking tot ,onderwerp 181 
(wijziging samenstelling stadsgruneenteraad Batavia) kan thans 
worden geconstateerd, dat de termijn van behandeling dool' 
de Regeering wordt verlengd tot 12 Juli a.s. Ik wijs erop, 
dat in het gedrukte stuk een drnkfout is geslopen en in plaats 
van 15 Juli moet worden gelezen 16 Juni. 

Na de openbare vergadering zal in de commissies nog 
gelegenheid bestaan om dit onderwerp te behandelen en 
het concept-Gedelegeerdenvcrslag event ueel aan te vullen. 

A a n deo l' dei s d e voo r t zet tin g der b e
handeling van de ontwerp-ordonnantie tot 
n a cl ere wij z i gin g e D a a n v u 11 i 11 g \' a n cl eEr f
pachtsordonnantie voor de zelfbesturende 
landschappen in de gewesten buiten Java 
en Madoera (Staatsblad 1919 No. 61Z) . (Ond_ 
168.) 

Ik deel de vergadering mede, dat van de Regeering bericht 
is ontvangen, dat in verband met de uitsted igheid van den 
directeur van Binnenlandsch Bestuur als Rcgeeringsgemach
tigde voor dit onderwerp is aangewezen de adviseur voor 
agrarische zaken en verplichte diensten, Mr. C. C. J. Maassen_ 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoord iu 
eersten termijn. 

De heer Maa.ssen, Regeeringsgemachtigde : ~fijnheer de 
Voorzitter! Over het aan de orde zijnde onderwerp hebben 
de heeren Soangkoepon en De Villeneuve het woord gevoerd. 

Aan de beantwoording van deze geachte sprekers moge ik, 
naar aanleiding van de door den heer Soangkoepon in de 
cerste plaats gesteIele vraag, doen voorafgaan de medeclee
ling, dat onder pIDlt XVI van het ontwerp in plaats van 
"beëindigen 11 inderdaad lnoet worden gelezen "beëedigen". 

Wanneer ik dan vervolgens kom tot een beantwoording 
van de vragen van meer principieelen aard, zou ik in ver
band met de terzake door dcn heer Soangkoepoll gemaakte 
opmerkingen nog eens willen onderstrepen, dat tusschen ele 
indi ening del' onderwerpelijke ontwerp-'Ordonnanti c en een 
eventueele toekomstige conversie geen dadelijk verband be
staat, dat de Regeering baar standpunt met betrekking tot 
bet conversie vraagstuk ;namelijk nog in geen enkel opzicht 
heeft bepaald en dat het haar dUll volstrekt onmogelijk is 
daarover thans reeds vau gedachten te wisselen . 

Dit neemt niet weg, dat, hoewel dus voornamelijk is ge
dacht aan het treffen van een voorz.iening met het oog op 



205 

22ste VERGADERING - DINSDAG 31 MEI 1938. 

Nadere wijziging erfpachtsordonnantie voor de zelfbesturen in de buitengewesten (Ond . 168). - Herziening voorwaarden 
der schulden van de gemeente Malang (Ond. 176). 

(Maassen, Regeeringsgemachtigde.) 
een enkele afloopende landbouwconcessie, in den tekst der 
ol'donnantie zooals zij zal komen te luiden, op zich zelf nog 
geen beletsel behoeft te worden gezien om, op den voet daar
van, eventueel ook over te gaan tot de vel'leening van erf
pachtsrechten ter vel'vanging van nog loopende landbouw
concessies. Dit laatste zal echter in feite eerst mogelijk zijn, 
nadat de algemeene r ichtlijnen zullen zijn uitgestippeld, vol
gens welke een dergelijke omzetting zal kunnen plaats vinden 
en nadat dus een beslissing zal zijn genomen omtrent de 
punten van algemeene strekking, welke met het conversie
vraagstuk verband houden. 

net is zeer wel mogelijk, dat alsdan de wen chelijkheid of 
noodzakelijkheid aan den dag zal treden om speciaal met het 
oog op die conversie in de erfpachtsordonnantie nog eenige 
verdere wüzigingen aan te brengen. Zooals gezegd, is het der 
l~egeerin g eehter thans niet mogelijk, om over de met de con
vel'sic samenhangende vraagstukken, waaronder vanzelfspre
kend ook de door den heer Soangkoepon ter sprake gebrachte 
rechten en belangen van de Inheemsehe bevoJkjng een zeer 
voorname plaats innemen) met den Volksraad in cen gedach
tenwisseling te tl'eden. 

De opmerking van den heel' Soangkoepon, dat bij de uitgifte 
van gronden de bevolkingsbelangen ouvoldoende behartiging 
zouden vinden en dat de bescherming dier belangen een utopie 
zou zijn geworden, laat de Regeering voor rekening van den 
geachten spreker. 

(De heer Soa n g koe pon: Waarom juist voor mijn 
rckening ? De Rcgeel'ing moet vcrbetering in den toestand 
brengen j daarom gaat het.) 

De vraag, of deze ontwerp-ordonna ntie door de betrokken 
zelibestuul'del's straks met instemming zal worden begroet en 
of met hen ten aanzien van deze materie in voldoende mate 
overleg is gepleegd, vond reeds volledige beantwoording in de 
Memorie van Toelichting, waaruit immel'S met zooveel woorden 
kon worden gelezen, dat met de zelibesturen, aan wier weu
sehen terzake volledig is tegemoet gekomen, algeheele overeen
stemming is bereikt. 

Dool' hel gcachlc lid is in dit vcrband nog ter sprake gebracht 
het instituut del.' landsg l'ooten. EI' is geel! enkele reden, om 
eraan te twijfelcn, dat in die landschappen, waal' de landsgroo
len volgens hel poli1iek oontl'a<:t eell integreerend deel uitma
ken van het zelfbestuur, ook met de lundsg rooten over de 
voorgestelde wijzigingen in de erfpachtsordonnantie overleg is 
gepleegd. 

(De heer Soa n g koe pon: Maar de rijksgrooten zijn er 
niet meer; dat is het juist. ) 

Voor wat betreft de vervanging in eenige al'tikelen \'an de 
woorden "in overleg met" door "in overeenstemming met" 
blijft de Uegeering van oordeel, dat in diL verband van een 
verzwakking, laat staan van een belolOtting van de rechten 
del' zelfbestuul'ders, in feite Diet kan worden gesproken. 

De Regeering is integendeel van oordeel, dat door de thans 
gevolgde redactie, waaraan zooals gezegd ecn uitvoerig overleg 
met de zeHbestut'en is voorafgegaan, de waarborg is verIn'egen, 
dat bij regeling van erfpachtszaken de inzichten van de zelf
bestuurders geheel tot haar recht zulTen komen. 

Het geachte lid heeft in dit verband nog den inhoud van 
de nieuwe politieke contracten ter sprake gebracht. nct be
hoeft geen beloog, dat op deze beschouwingen hier thans niet 
kan worden ingegaan. Na de totstandkoming dier contracten 
zal de Volksraad overeenkomstig het bepaalde in artikel 34 (2) 
der Indische Staatsregeling van den inhoud dier contracten 
kunnen kennisnemen, waarna het den heer Soangkoepon duide
lijk zal worden, dat voor de thans dool' hem naar voren ge
brachte bedenkingen geen goede grond bestaat. 

(De heer Soa n g koe pon: Dat is voor mij nog niet 
zeker, dam·om gaat het juist.) 

Voor wat betreft de door den heer De Villeneuve gemaak
te opmerking zou ik het geachte lid erop willen wijzen, dat 

Ho.ndelingen. Zittingsjnn.r 1937-1938. 

(Soangkoepon, Voorzitter.) 
in het Gedelegeel'denverolag niet anders was verzocht dun 
om in artikel 46 van de erfpachtsorcJonnrultie voor de zelf. 
besturende landschappen buiten twijfel te stellen, dat ook 
prijsgeving van het erfpachtsrecht op een gedeelte van een 
perceel mogelijk zal zijn. 

Daarop nu is in de Memorie van Antwoord medegedeeld, 
dat opvolging van die suggestie onnoodig en ongewenscht 
zou zijn. Onnoodig, wijl de huidige tekst de mogelijkheid 
van gedeeltelijke prijsgeving geenszins uitsluit en dienover. 
eenkomstig dan ook een reeds lang gevestigde praktijk be
staat; ongewenscht, wijl, door thans in de erfpaehtsordon
nantie de in het Gedelegeerden-verslag bepleite voorziening 
op te nemen, juist twijfel zou kunnen gaan rij""n aan de 
beantwoording van de vraag of de op den voet van den thans 
geldenden tekst plaats gehad hebbende gedeeltelijke prijs
gevingen dan wel wettig zijn geweest. 

De kwestie behoeft dus niet wettelijk in orde te worden 
gebracht, daar zij wettelijk reeds geheel in orde is en de Regee
ring kan dan ook geen voldoende aanleiding vinden om bij een 
eventueele volgende wijziging van· de erfpachtsordonnantie 
aan dit punt nog eens in het bijzonder nadere aandacht te 
wijden. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer ele Voorzitter! Ik zou 
U wiUen verzoeken de verdere behandeling tot de vergade
ring, die de volgende week zal worden gehouden, aan te 
houden. 

De Voorzitter: Ik hael dit onderwerp liever t.hal" afge
daan, muar zal tegell uÎt:ste! Vlln de ,·crderc behandeling 
geen bezwaar maken, al zal het uitstel dan Illngel' 1I10eten 
dUI en clan tot de volgende week, omdat de volgenele weok 
noeh de directeur van Binnenlandseh Bestuur, uoeh de thans 
aanwezige Regeeringsgemachtigde aanwezig zal kunnen zijn, 
De verdere behandeling van dit onderwerp zal dus ni et 
volgende week maar eerst over twee weken plaats hebben. 

Ik hoop intussehen, dat het vragen van zulk een uitstel 
geen regel zal worden. 

Aan de orde is de behandeling del' ont
wer·p-ordonnantie tot het'ziening van d e 
voo r w a a i' cl e 11, w a a r 0 11 cl e l' cl (' sc h ti 1 cl e 11, 

w a arm ede d e g e 111 c e 11 t c ~I a J ti Jl g' b jj cl e 0 r
don n a nt ie sin Sta at s b I a d 1915 Nos. 115 e n 
736 werd belast, "iju opgelegd. (O nd. 176.) 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Ik kan de vergadering meded eelen, dat de 
eerstvolgende vergadering, met het oog op de Pinksterdagen, 
niet op Dinsdag a.s., maar op ' Voensdag 8 Juni zal worden 
gehouden. 

Met het oog op de wenschelijkheid, om alle stof, die voor 
afhandeling vatbaar is, ook af te handelen vóór den 15en 
Juni a.s., is het vermoedelijk gewaagd, de laatste vergade
ring te houden op Dinsdag 14 Juni a.s. , den lnatstcil dag van 
het zittingsjaar. Door de leden zal dus gerekend moeten wor
den op de mogelijkheid, dat de laatste vergadering wordt 
gehouden op Maandag 13 Juni a.s., omdat alsdan de moge
lijkheid bestaat ook op 14 Juni a.s. te vergaderen. 

Ik verzoek den leden na het slui ten der vergadering in de 
commissies bijeen te komen. 

De vergadering wordt te 10.03 UUl" v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

23ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van W 0 e n s dag 8 Jun i 1938. 

(Bijccnt'oepingsllur: 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Redevoeringen i.v.m. de Konink
lijke onderscheidingen, toegekend aan den Voorzitter en den 
eersten plv. V oorzit!er van den Volksraad. - Vraag of zal 
worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld 
voor de afdoening van Ond. 194. - Opheffing van enkele 
binnen de stadsgemeente Malang gelegen Inlandsche gemeen
ten (Ond. 132). - Toepasselijkverklaring van de Werving"
ordonnantie 1936 op werving voor Snriname (Ond. 182). -
Vierde rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 16 leden, te weten 
de leden: 

Van Baaien, Blaauw, C. C. van Helsdingen, W. H. van 
Helsdingen, De Hoog, Kan, Kartowisastro, Kerstens, Roep, 
Soangkoepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Ver
boom, Wiwoho en De Villeneuve. 

u,egeerhlgsgemachtigde: de heer Levelt. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Mededeelingen van de heeren Pronk en Janssen, dat 
zij resp. met ingang van 2 en 4 Juni 1938 ontslag nemen als 
lid van den Volksraad. 

B. De volgende Regeel'ingsbl'ievcn en ·beschikkingcn : 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 30 

Mei en 1 Jnni 1938 Nos. 3 en 8 ter aanbieding van 
G. twee ontwerp-ordonnanties onderscheidenlijk tot over

dracht van bevoegdheden, bemoeiïngen en verrichtingen 
van de Hoofden van gewestelijk bestuur in de gewesten 
Sumatra, Bomeo en Groote Oost aan de Residenten aldaar 
en tot regeling van de overdracht van bevoegdheden, be
moeiïngeu' en verrichtingen van den Gouverneur-Generaal 
cu van centrale autoriteiten op de Gonvernenrs dan wel 
op de Residenten in het gebied waar de bestuurshervor
ming is ingevoerd (Ond . 194). 

b. ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een leenings
besluit van den gemeenteraad van Makassar (Ond. 195). 

De stnkkeu zijn of worden gedrukt. 

2. Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 18 
Mei 1938 No. 1036/A houdende mededeeling, dat de Gouver
neur-Generaal er mede instemt dat de rede van den Voorzitter 
van den Volksraad wordt nitgesproken in de bijeenkomst tot 
opening van de a.s. zitting en dat Zijne Excellentie op die 
bijeenkomst gedurende de herdenkingsrede aanwezig zal 
blijven., 

3. Als voren van 25 Mei 1938 No. 1l011A houdende mede
deeling, dat de Regeering voornemens is om de toelichting 
van politioneele aangelegenheden in den Volksraad voortaan 
niet meer door een speciaal daartoe aangewezen gemachtigde 
te doen geschieden. 

4. Besluit van den. Gouverneur-Generaal van 24 Mei 1938 
No. 20 houdende herbenoeming van Mr. K. L. J . Enthoven 
tot directeur van het departement van Justitie. 

5. Als voren vau 25 Mei 1938 No. 28 bepalende, dat o.a. 
de ordonnantie tot instelling van de gonvernemcnten Suma
tra, Borneo en Groote Oost in werking treedt met ingang van 
1 Juli 1938. 

6. Als voren van 25 Mei 1938 No. 30 tot instelling van 
een commissie van advies inzake de toekenning van subsidies 
aan stadsgemeenten op Java ten behoeve van kampongver
betering. 

7. Als voren van 25 Mei 193" 1'0. 32 houdende machtiging, 
krachtens art. 105 1. S., aan den directenr van Onderwijs en 
Eeredienst om te beschikken over de bij een aanvullende 
begrooting uitgetrokken fondsen voor de oprichting van een 
lyceum te Bandoeng. 

8. Als v,oren van 25 Mei 1938 No. 52 houdende vaststel
ling van voorschriften inzake het opmaken van voordrachten 
voor de benoeming van de in de leden 3 en 4 van artikel 3 
van de ordonnantie tot instelling van de groepsgemeenschap 
Bandjar bedoelde 15 Inheemsche leden van den Bandja.rraad. 

9. Als voren van 27 Mei 1938 No. 8 houdende ontslag van 
G. R. Erdbrink als voorzitter van de Commissie van bijstand 
voor den Post-, Telegraaf- en Telefoondienst en benoeming 
in zijn plaats van W. Ch. Hardeman. 

10. Als voren van 28 Mei 1938 No. 1z tot intrekking van 
het besluit houdende beperking van de uitoefening van het 
vergaderrecht voor de Partai Indonesia en van het besluit 
houdende beperking van de uitoefening van het vergader
recht in de residentie Benkoelen voor de Persatoean Moe
slimin Indonesia en de Partij Sarekat Islam Indonesia. 

11. Als voren van 31 Mei 1938 No. 10 houdende aanteeke
lung van de erkenning en toelating van P. van der Stichelen 
als consul-generaal van België voor Nederlandsch-Indië. 

De snb 2 t/m 11 .genoemde stnkken worden ter inzage 
gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden : 
1. Besluit van den directeur van BinnenJandsch Bestuur 

van 25 Mei 1938 No. B. R. 6/8/10 houdende goedkeuring, dat 
de beschikbaar gestelde fondsen wegens tegemoetkoming aan 
de bevolking in de residentie Pa lembang in den afkoop van 
heel'endiensten gedurende 1935 overschreden zijn met een 
bedrag van f 7 908.97. 

2. Mededeeling van Mr. P. N. Janssen dat bij de waarne
mîng van het ambt van burgemeester van Batavia heeft 
aanvaard. 

3. Brief van den Directeur van Verkeer en Waterstaat van 
18 Mei 1938 No. C 27/45/23 ter aanbieding van aanvullende op
gaven van periodieke en niet-periodieke verslagen, mededee
lingen en andere uitgaven van het departement. 

4. Motie van den O. K. S. B. betreffende de ongunstige 
positie van de Inheemsche onderwijzers kweekschool-abitu
riënten. 

5. Motie van den Volksonderwijzers-bond te Padang 
Pandjang, waarbij aangedrongen wordt op opname van de 
salarisregeling voor de volksonclcrwijzers in de B. B. L.-1938. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad . 

D. De volgende verslagen: 
1. Verslag over bet jaar 1937 van het Algemeen Land

bouw Syndicaat, het Zuid en West-Sumatra Syndicaat e.a. 
2. Verslag over het jaar 1937 van de Staatsspoorwegen 

in Ned.-Indië. 

De verslagen worden opgenomen in de boekerij. 

De Secretaris deelt mede, dat verder is ingekomen 
een telegram van den Algemeenen Secretaris, luidende: 

"bij kb een dezer nr tweetwee u en eerste plaatsver~ 
vangend voorzitter koesoemo oetoyo benoemd leeuw
ridder punt landvoogd doet u gelukwenschen en verzoekt 
u koesoemo oetoyo inlichten en hem gelukwenschen 
landvoogd overbrengen" 

(Teek enen van instemming.) 
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Redevoeringen i.v.m. de Koninklijke onderscheidingen, toegekend aan den Voorzitter en den eersten plv. Voorzitter van 
den Volksraad. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den ter.mijn, gesteld voor de afdoening van 
Ond. 194. - Opheffing van enkele binnen de stadsgemeente Malang gelegen Inlandsche gemeenten (Ond. 132 ) . 

(Kan, Voorzitter.) 
De Voorzitter: Het woord is aan den heer Kan, die daarom 

,heeft gevraagd. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Als een der leden 
van den Volksraad, die vanaf de instelling van het College 
.getuige heeft mogen zijn van de toewijding, waarmede U 
zich gegeven heeft in de bijdrage van Uw deel bij den opbouw . 
van ons vertegenwoordigend lichaam, ter el'langing eeller 
·eervolle plaats in het Nederlandsch-Indisch staatsbestel, zij 
het mij vergund U hartelijk geluk te wenscheu met het 
ridderkruis in de orde van den Nederlandsehen Leenw, het
welk Hare Majesteit, onze geëerbiedigde Koningin, behaagd 
heeft U toe te kenuen. 

Naast de huldiging van Uw verdienste mogen wij zeker 
ook in de hooge onderscheiding zien een uiting van de 
.appreciatie van den kant van Harer Majesteits regeering voor 
het werk van den Volksraad, waar den eersten plaatsvcr
vangend en Voorzitter van het College eveneens de Koninklij
ke onderscheiding is te beurt gevallen . 

Voor die waal'deering past zeker een woord van eerbied igen 
<ln oprechten dank. 

Ik ben overtuigd, Mijnheer de Voorzitter, dat mijn woorden 
van harte zullen worden onderschreven door alle geachte 
medeleden hier aanwezig. (T ee k ene n va n ins t e m
min g.) 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! De woorden, door den 
neer Kan als oudste lid in dienstjaren zoo juist nameus U 
gesproken, hebben mij aangenaam getroffen, zoowel door den 
hartel ij ken toon als dool' den inhoud. Te weten, dat zij wor· 
den gedeeld dool' anderên, verhoogt de vreugde. En er is 
reden voor d"t deelgenootschap, omdat, zooals de heer Kan 
t'eeds memoreerde, inderdaad in de verleende onderscheidin
gen besloten ligt een hulde, een eerbetoon aan ons College. 

Vandaag over een week zal er gelegenheid zijn, om ook 
mijnerzijds daarvoor aan Hare Majesteit de Koningin den 
eerbiedigen dank van het College te betuigen. 

n, stel mij voor, den heel' Koesoemo Oetoyo in de eerste 
vergadering van den Volksraad in pleno onze gelukwenschen 
aan te bieden. 

lk dank acn beer Kan cn U allen Zf'er voor de gesproken 
woorden. 

(rr ee ken e n van inst emm ing, ) 

Alvorens tot de behandeling van de agenda over te gaan, 
vestig ik el' de aandacht O'P', dat, gelijk bij schrijven van 4 
Juni j.1. aan de leden is medegedeeld, de verdere behande
ling van de ontwerp-ordollnantie tot nadere wijziging van de 
erfpachtsordonnantie voor de zelfbesturen in de bnitengewes
ten (O nel. UIS ) wegens uitsteiUgheid van den betrokken 
Regeeringsgellluchtigde is uitgesteld tot de volgende week. 

Aan de orde is de beslissing over de 
v r a u g 0 f te 11 a a n zie n v a 11 d e o n t wel' p - 0 r
don na nt i est 0 t 0 ver d I' ach t van be v 0 e g d
h e den enz. van d e hoofden van gewestelijk 
bes t TI TI r i TI de ge w €' st e n S TI mat r a, B 0 r n e 0 

en Gro ,ote Oost aan de residenten en rege
l ing van de overdracht van bevoegdhed e n 
C 11 z. va TI cl e 11 Go u ver ne u r - Gen era ale n van 
centra l e autor i teiten op de gouverneurs 
dan wel residenten in het gebied waal' de 
bes t u u I' S hel' VOl' min gis in ge v 0 e rd (Ond. 194) 
over ee nkomstig a rtikel 17, Reglement van 
o r d e, bij den Go u ver TI eu r - Gen e ra a I 0 P v e r
l enging van d e n voor de afdoening van 
d eze ontwerp-ordonnanties gestelden ter
mijn za l worden aa ng edrongen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnanties 

(fd. Adviseur Decentralisatie.) 
ni e t bij den Oouverneur-G<lneraal op vcrlenging van den 
voor de afdoening gestelden termijn zal worden aangedrongen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e voo I' t zet· 
ting der behandeling van de ontwerp
ordonnantie, strekkende tot oph eff ing va n 
de binnen de grenzen der stadsgemeente 
Malang gelegen Inland sche gemeente n 
o l' 0 - 0 I' 0 - d 0 W 0, T j e I a ket enK a 0 e lil a n (Ond. 
132 ), a I s ge IV ij z i gd bij Not a van W ij z i gin g 
(st. 6) . 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsanLwoord in 
eersten termijn. 

De heer Levelt, fd . adviseur voor de Decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter! Van de behandeling van de ontwerp
ordonnantie tot opheffing van een drietal binnen de stads
gemeente Malallg gelegen Inlalldsche gemeenten beeft de 
heer Roep gebrnik gemaakt een vraagstuk van principieelen 
aard aan de orde te stellen en dit betreft de positie van de 
niet opgeheven desa's binnen de stadsgemeenten in het 
algemeen. 

Het gaat hier bij het geachte lid om de verhouding tusschen 
de gemeenten en de binnen baar gebied gelegen niet-opge
heven desa 's j om de vraag, in hoeverre de gemeenten bevoegd 
zijn haal' overheidszorg ook binnen het gebied van iUe desa 's 
uit te oefenen. 

Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid beeft hler een 
staatsrechtelijke vraagstuk aangesneden, waarover zeer veel 
te zeggen zou zijn, en hetgeen zich bezwaarlijk leent voor een 
uitputtende behandeling in het bestek, dat aan een regeerings
antwoord nopens de thans aan de orde zijnde ontwerp-ordon
nantie dient te worden gesteld. 

Niettemin zal ik trachten in korte trekken, zonder mij in 
uitvoerige gedocumenteerde staatsrechtelijke beschouwingen 
te begeven, de dool' den heer Roep opgeworpen vragen te 
beantwoorden. 

De kern van het betoog van het geachte lid betreft het 
volgende punt. In artikel 128, lid 3, der IniUsche Staats
regeling is bepaald: 

"Aan de lnlandsche g'emeenten worden de regeling en 
het bestuur van hare huishouding gelaten, met inacht
neming van de verordeningen, uitgegaan van den Gouver
neur-Generaal, van het gewestelijk gezag of van de 
besturen der bij ordollnantie aangewezen zelfstandige 
gemeenschappen " . 

Afgezien van de laatste zinsnede van deze bepaling, waarop 
ik straks terug kom, houdt de Stadsgemeente-ordonnantie in 
artikel 70 een nagenoeg gelijkluidend voorschrift in. In 
bedoeld artikel staat nl. te lezen: 

"Aan den raad behoort de regeling en het bestuur van 
de buishouding der stadsgemeente ". 

Het geachte lid stelde nu de vraag, hoe deze bepalingen met 
elkaar te rijmen zijn. Er is een raad, die de verzorging heeft 
van de regeling en het bestuur van de huishouding der stads
gemeente, waarbinnen de niet opgeheven desa 's liggen, en er 
is een desabestuur, dat krachtens de Indische Staatsregeling 
tot plicht beeft de regeling en het bestunr van de bnisboniUng 
der niet-opgeheven desa. Er kunnen naar het oordeel van 
het geachte lid in hetzelfde gebied van de desahllishouding 
toch niet twee op zich zelf van elkander' volkomen onafhan
kelijke autoriteiten arbeiden, de eene autoriteit krachtens het 
gezag, dat de Indische Staatsregeling geeft, en de andere 
antoriteit kracbtens het gezag, dat de Statsgemeente-ordon
nantie aan het gemeentebestuur toekent. 

Mijnheer de Voorzitter I Wellicht lag zulks niet in de 
bedoeling van den geachten spreker, doch de zooeven aan
gehaalde passages uit de rede van den beer Roep suggereeren 
een zekere tegenstrijdigheid tusschen een voorschrift van de 
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Indische Staatsregeling en een bepaling van de Stadsgemeen
te-ordollnantie, een strijd dus tusschen wets- en ordonnantie
voorschrift. Naal· aanleiding hiervan moge ik er aanstonds 
op wijzen, dat de bev·oegdheid van het stadsgemeente bestuur 
tot regeling en bestuur vau de huishoueling der stadsgemeen
te primair niet op de Stadsgemeente-ordonnantie, doch even
eens op de Indische Staatsregeling berust. De stadsgemeen
ten zijn immers gedeelten van provinciën, welke krachtens 
ar tikel 121, lid 1, der I . S. als zelistanelige gemeenschappen 
zijn aangewezen, en het tweede lid van genoemd wetsartikel 
bepaalt, dat in elke krachtens het eerste lid aangewezeu· ge
meenschap bij ordonnantie een raad wordt ingesteld tot rege
ling en bestnur van de huishouding der gemeenschap. 

Zoowel de bevoegdheid van de Inlandsche gemeenten als 
elie van het stadsgemeente bestuur tot regeling en bestuur 
van de huishouding onderscheidenlijk der Inlandsche ge
meente en van de stadsgemeente berusten derhalve op de 
Indische Staatsregeling en zulks wettigt al aanstonds het 
vermoeden, dat we hier niet met twee tegenstrijdige voor
schriften te doen hebben en dat het mogelijk moet zijn beide 
bepalingen, in onderling verband gelezen, op redelijke wijze 
aldus te interpreteeren, dat de daarin omschreven bevoegd
heden niet met elkander in botsing komen. 

We hebben bij de beschouwing van de verhouding tnssehen 
de stadsgemeente en de binnen haal· territoir gelegcn Inland
seh.e. gemeente te doen met de In het Indische staatsrecht 
meer voorkomende figuur van elkaar overkappende locale 
gemeenschappen. Deze figuur komt ook voor bij de locale 
ressorten, ingesteld op den voet van artikel 123 der I. S. 
Binnen het territoir van enkele plaatselijke ressorten in de 
bnitengewesten van grooter omvang zijn gemeenten gelegen, 
zooals het Cultuurgebied ter Oostkust van Sumatra met een 
vijftal daarbinnen gelegen gemeenten, de Minahasa met de 
daarbinnen gelegen gemeente Manado en het plaatselijk res
sort van den Ambolll'aad met de daarbinnen gelegen ge
meente Amboina. Het territoir van die gemeenten is wettelijk 
niet geheel aan de overheidszorg van het bestuur van het 
overkappen de plaatselijke ressort onttrokken. De leden 1, 2 
en 3 van artikel 51 der Locale raden-ordonnantie houden 
enkele voorschriften in ten aanzien van de verdeeling der 
wetgevende bevoegdheid tussehen het bestnur van de ge
meente en het bestulll' van het plaatselijk ressort, hetwelk 
die gemeente omvat. Men vindt bedoelde fignur ook bij de 
groepsgemeenschappen met de daarbinnen gelegen stadsge
meenten en bij de provincie met de binnen het provinciaal 
territoir gelegen regentschappen en stadsgemeenten. Om bij 
laatstbedoelde f iguur te blijven: men heeft een provincie, 
wier raad krachtens artikel 119 der 1. S. belast is met de 
regeling en het bestuur der provinciale huishouding en die 
provincie is geheel opgedeeld in stadsgemeenten en regent
schappen, waarvoor raden zijn ingesteld, die krachtens arti· 
keI 121 der l. S. belast zijn met de regeling en het bestuur 
van onderscheidenlijk de stadsgemeente- en regentschaps
huishouding. De provincie mag luachtens artikel 64, 1id 2, 
der Provincie-ordonnantie met haal' verordeningen niet tre
den in de huishoudelijke belangen van binnen de provincie 
gelegen zelfstandige gemeenschappen; de stadsgemeente- en 
regentschapsbestm'en mogen krachtens artikel 75, lid 1, der 
Stadsgemeente-ordonnantie cn a,·tikel 56, lid 1, der Regent
schapsordonnantie in hun verol'deningen geen bepalingen op
nemen omtrent punten, waaromtrent voorzien is bij provin
ciale verordening, terwijl bepalingen van verordeningen van 
stadsgemeente- en regentschapsbesturen van rechtswege op
houden te gelden wanneer in het onderwerp dier bepalingen 
wordt voorzien door een provinciale verordening. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik dwaal hier eenigszins af van 
het onderwerp, dat door den heer Roep ter sprake werd 
gebracht, doch ik meende deze v"orbeelden niet onvermeld 
te mogen laten om duidelijk in het licht te stellen, dat de 
stadsgemeente met haar eigen huishouding en de danrbin· 

nen gelegen Inlandsche gemeente met haar eigen huishou
ding in het Inelische staatsrecht zeker geen uitzonderlij ke 
figuur is, doch dat de constructie van elkaar overkappende 
locale gemeenschappen integendeel als een vrij normaal ver
schijnsel is aan te merken, zij het ook dat de verhouding 
stadsgemeente en Inlandsche gemeente dit bijzondere aspect 
heeft, dat men daarbij te doen heeft met een krachtens de 
wet gecreëerde gemeenschap, op Westerschen leest geschoeid,. 
eenerzijds en met een aloude Oostersche adatgemeenschap 
anderzijds. 

Er is nog een ander punt, waarop ik moge wijzen, alvo
rens tot de eigenlijke beantwoording van de rede van den 
heer Roep over te gaan, en dat is dit, dat de figuur Wes
tersche, op den voet van de Indische Staatsregeling ge
creëerde locale gemeenschap met daarbinnen gelegen Ooster
sche adatgemeenschappen niet alleen voorkomt bij stadsge
meenten met de daarbinnen gelegen desa 's, l11n8r evenzeer 
bij de regentschappen, binnen wier territoir een groot aantal 
Inlandsche gemeenten gelegen zijn. Ook in dit opzicht is 
de door het geachte lid besproken figuur derhalve geenszins. 
een uitzonderlijke. 

Bij de door den heer Roep uiteengezette zienswijze kan. 
de Regeering zieh gereedelijk aansluiten, wanneer hij be
strijdt de we] uitgesproken meenjng, dat alles wat binnen 
de gl'enzen van de stadsgemeente valt, onderworpen is aan 
de regelings- en bestuursbevoegdheid dier stadsgemeente_ 
Territoir geeft een afbakening van de grenzen van de be
voegdheden van het gemeentebestuur. Die bevoegdheden 
zijn in het algemeen aan het territoir der stadsgemeente ge
bonden, doch dit wil nog niet zeggen, dat het gemeentebestuur· 
nu ook bevoegd zou zijn, zijn regelings- en bestuursbevoegd
heid uit te strekken tot all 6 objecten en belangen binnen 
zijn territoir. We zagen dit reeds bij de verhouding pro
vincie eenerzijds en stadsgemeenten en regentschappen 
;tnderzijds. De stadsgemente- en regentschapshuishouding 
zijn verboden terrein voor de regelende en bestuursbevoegd
heid van de provincie, ook al liggen deze huishoudingen 
binnen het provinciaal territoir en zoo zijn de huishoudelijke 
belangen van de desa krachtens artikel 128, lid 3, der I. S. 
verboden terrein voor de regelende en bestuursbevocgdheid 
der stadsgemeente. 

De 2aak staat anderzijds echter ook niet zoo, dat de 
regelende en bestnlll'sbevoegdheid van het stadsgemeente
bestnur nimmer zon knnnen worden geëffectucerd op het 
gebied van de binnen het gemeentelijke tel"ritoit· gelegen 
niet-opgeheven desa's. Dit is al zonder meer duidelijk, 
wanne~r men in beschouwing neemt, dat het tenitoir van 
verschlllende stadsgemeenten, evenals dat van regentschap
pen, nagenoeg geheel uit niet-opgeheven desa 's besta.at. Zou 
de stadsgemeente binnen het gebied van de antonome In
landsehe gemeenten geen enke1e bevoegdheid mogen uitoe
fenen, dan zouden verscheidene stadsgemeenteIl geen 
bestaansreden hebben en een zi nloos organisme vormen, dat 
vrijwel geen enkele bevoegdheid zou kunnen effectueeren . 
Dit kan uiteraard n;et de bedocling van den wetgever zijn 
geweest, maar dan moet een interpretatie van de wettelijke 
bepalingen, als zou de stadsgemeente geen cnkele bevoegd
heid op de binnen haar territoir gelegen Inlandsche gemeen
ten kunnen uitoefenen, ook foutief zijn. Ik zeg niet, dat de 
heer Roep deze interpretatie zou voorstaan, Mijnheer de 
Voorzitte,·, doch de zooeven uitgesproken onderstelling is 
een schakel in een logischen opbouw van de interpretatie 
van het wettelijk systeem. 

Ten aanzien van laatstbedoeld punt moge ik nog even 
teruggrijpen naar de verhouding tuss.chen de provincie 
eenerzijds en de stadsgemeenten en regentschappen ander
zijds. Ook in elie verhoueliug is het duidelijk, dat het onjuist 
zou zijn te beweren, dat de regelende en bestnursbevoegd
heid van de provincie nimmer op het gebied van dc binnen 
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het prov inciaal territoir gelegen stadsgemeenten en regent· 
schappen zon kunnen worden uitgeoefend, omdat de pl'ovin. 
cic dan, in verband met het feit, dat zij geheel in autonome 
regentsc hap pen en stadsgemeenten is opgedeeld, geen enkele 
bevoegdheid zou kunnen uitoefenen. 

Uit het hie l' gegeven betoog kunnen dus twee conclusies 
worden getrokken en wel in de eerste plaats, dat de regelen
de en bestuursbevoegdheid van de stadsgemeente zich niet 
uitstrekt tot all e objecten en belangen binnen haal' territoir 
en in de tweede plaats, dat het gebied van de binnen het 
gemeentelijk territoir gelegen desa's niet een geheel verboden 
tcrrein voor de regelende en bestnnrsbevoegdheid van de 
stadsgemeenten is. 

Nu zon men gcneigd zijn, hiermede het vraagstuk als op
gclost te beschouwen. De stadsgemeente heeft haar eigen huis
houding en de desa heeft haal' eigen huishouding. De stads
gcmeente moet afblijven van de huishouding van de desa, 
doch mag overigens op het gebied van de binnen haar ter
ritoir gelegen desa 's wel die zaken regelen, welke niet tot de 
huishoud ing dier desa's behooren. 

Deze oplossi ng is wettelijk inderdaad juist, maar daar zijn 
alle })l'Hc tische moeilij kheden niet mee uit den weg geruimd . 
Dat zou alleen dan het geval zijn, wanneer de omvang en de 
gl'enzen van de gemeentelijke huishouding en die van de de
sa-huishouding eens en voor al vaststonden. Huldigt men het 
zgn. materieele huishoudingsbegrip, d.w.z. neemt men aan, dat 
de huishoudin g een materieel bepaalde taak omvat, een eigen 
door den aard der corporatie aangewezen terrein van over
heidszorg, een sfeer van belangen, die objectief te bepalen is, 
dan zou de vel'hollding van de bevoegdheidssfeer tusschen 
stadsgemeente en desa daarmede obj ectief vaststaa n. De 
practijk en het wettelijk systeem wijzen eehter anders ui t . Het 
complex belangen, waarvan de regeling en het bestuur tot de 
autonome bevoegd heid van de stadsgemeente belhoort, is noch 
naar inhond noch naar omvang objeçtief te bepalen, doeh in 
hooidw ak negatief begrensd. Een objectieve maatstaf voor 
de begrenzing van de huishouding is niet aanwezig. 

Het zou mij bepaald te ver voel'en, Mijnheer de Voorzitter, 
hi erop diepe!" in te gaan, waarbij een historische beschouwing 
vun de ontwikkeling va n het hnishoudingsbegrip niet achter
wege zou kunnen blij ven. Het zij mij echter verglmd, een en
kele passage aan te halen uit het zeel' uitvoerige en uitermate 
belangwekl<end e ontwerp va n de ,Verkcomm issie uit de Stads
vormingscoffimissie, in de toelichting waarvan te lezen staat: 

"Het is daarom heilzaam, dat de oude voorstelling van 
de eigen, maatschappelijk bepaalde en juridiseh onaan
tastbat·e ovcrheidshuishouding (waarvan de onaantast
bHre desahuishouding een Indische toepassing was) meer 
en meer in de rechtswetenschap en de staatspractijk als 
feitelijk il'l'eëel en dus juridisch onhoudbaar is vel'laten, 
zood at tegenwoordig ondersteld mag worden, dat geen 
staahrechtelijk beletsel bestaat voor de gemeente om zich 
kampongbelangen aan te trekken. 

Een andere vraag is, of de verhouding stadsgemeente en 
desa niet haal' regeling vind t in ar tikel 128, lid 3, del' l.S. 

Aan de bepali ng van artikel 128, lid 3, krachtens welke aan 
de lillandsche gemeenten de regeling en het bestuur van haal' 
huishouding worden gelaten, is immers een beperking toege
voegd, luidende: "met inachtneming van de verordeningen, 
uitgegaan van den Gouverneur-Generaal, van het gewestelijk 
gezag of van de besluren der bij ordonnantie aangewezen zelf
standige gemeenschappen ". De vraag rijst of in die beperking 
de oplossing voor de afbakening van de autonome bevoegdheid 
van de desa tegenover die van de stadsgemeente is te vinden, 
met name, of de desa hiermede gesubordineel"d word t aau de 
stadsgemeente. Het is deze vraag, welke ook de heer Roep 
stelde. Het geachte lid vroeg zich af, wat beteekent nu toch 
eigenlijk deze toevoeging : "met inachtneming van" ? Z.i. in 
ieder geval geen subordinatie of onderwerping van de desa aan 
de stadsgemeente, omdat anders een opheffing van desa 's, 
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wHa"van sprake is in het zesde lid VHn artikel 128 del' LS., 
niet veel zin zou hebben. 

Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid heeft hiel' een 
onderwerp aangesneden, da t ook in de staat~ l ·ce htel\ike Litera
tuur tot misverstand en meenin gsverschi l aanleiding heen ge
geven. De beteekenis van de toevoeging van de zinsnede "met 
inachtneming van, enz." is niet zonder meer uit de bewoor
dingen zelf af te leiden en moet worden opgespoord uit de 
geschiedenis van de totstandkoming van de betrokken wets
bepaling en de toelichtingen, welke daarop in Volksraad- en 
Kumcl"stukken zijn te vinden. Ik moet mij ten aanzien van 
dit punt bekorten, Mijnheer de Voorzittcl', hoe interessant een 
beschouwing van dit onderwerp ook is. Ik moge volstaan met 
het geachte lid mede te declen, dat de Regeering in de jaren 
1929 en 1930 de interpretatie van bedoeld wetsvoorsclll'ift en 
de totstandkoming daarvan in beschouwing heeft genomen en 
dat de daaromtrent dool' verschillende Regeel'ingsad viseurs 
uitgebrachte uitvoerig gedocumenteerde adviezen haal' tot de 
conclusie hebben geleid, dat de verordeningen, uitgegaan van 
den Gouverneur-Generaal, van het gewestelijk gezag en van 
de besturen der bij ordonnantie aangewezen zelfstandige ge
meenschappen, bedoeld in artikel 128, lid 3, del' l.S., slechts 
het karakter kunnen dragen van organ ieke regelingen betref
fende de Inlandsche gemeenten, waarbij de uitoefening van de 
autonome bevoegdheden der Inlandsche gemeenten aan bepaal
de regelen wordt gebonden of aan een bepaald toezicht wordt 
onderworpen, regelingen dus nopens het statuut van de desa. 
De bevoegdheid tot het uitvaardigen van dergelijke verorde
ningen sluit echter geen recht in om rechtstreeks te treden 
in d e regeling van huishoudelijke belangen del' Inlandsehe 
gemeente. 

)1ijnheer de Voorzitter ! Aanvaardt men met de Regee ring 
deze interpretatie van artikel 128, lid 3, del' I . S., dun kan 
de studsgemeente derhalve niet aan die wetsbepaling de be
voegdheid ontleenen om haar vel'Ordeuingen toe te passen 
op het gebied van de binnen haar terriwir gelegen Inland
sche gemeenten . 

Nochtans is het juist, dat, zooals het geachte lid opmerkte, 
verscheidene Vlel'ordeningen van de stadsgemeenten ook in de 
ui et opgeheven stadsdesa 's worden toegepast. Welke is hier
van den rechtsgrond ? Uiteraard uiet een stilzwij gende toe
lat ing van die toepassing, daar een zich niet verzetten tegen 
de wepassing geen rechtskracht aan een overheidsregelillg 
ve rmag te geven. lrlen moet dien rechtsgrond elders zoeken 
en ela n kom ik weel' terug op mijn uitgangspunt, ulo da t niet 
betwijfeld kan worden, dat de stadsgemeente wèl bevoegd is 
overheidszorg binnen het geb ied der niet-opgeheven desa 's 
ui t te oefenen, zij het ook dat haal' "iet de beyocgdheid toc
komt om all e belangen ell objeeten in het gebied del' auto
nome desa's binn en de sfeer van haal' overheidsbemoeienis te 
betrekken. Om het duidelijker te stell~n: cl e overheidszorg, 
welke tot de huishouding van de stadsgemeente behoo,·t, mag 
door het stadsgemeentebestuur in beginsel ook binnen de 
stadsdesa's w<lrden nitgeoefend, doch het stailsgemeentebe
stuur heeft zich te onthouden van eeu inmenging in zaken, 
welke tot de desa-autonomie behooren. ZoonIs reeds gezegel, 
is een objecti eve begrenzing van den Olllvau~ van de huis
houding van de desa tegenover clie van dp stadsgemeente 
bezwaa rlijk te geven. De Regeel'ing stelt zich te dien aanzien 
Ol' het standpunt, hetwelk reeds in 1907 bekend is gesteld, 
dat, wanneer een kampongbelang tevens beteekenis krijgt 
voor hen, die ni et tot de kampol1ggcmecIl8chap behool'cn, 
Walll1eer derhalve dat belallg treedt uit de desasfeer en het 
g rootere complex, de stadsgemoente, daarbij bet,'okken is, dat 
belang geacht moet worden te behooren tot de huishouding 
van de stadsgemeente en het bestuur der stadsgemeente be
voegd is zich de verzorging van dat belang aan te trekken. 
Een passage uit de rede van den hee r Roep zelf wijst ecnigc l'
mate op een oploss ing in deze richting, waar het geachte lid 
bij een beschouwing van de toepasselijkheid van bouw- en 
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~oonverordenillgen in de stadsdesa 's zeide, dat hij overtuigd 
18 van ~~ gl·oote algemeene bete eken is van die verordeningen 
m hyglelllsch en ander opzicht voor de ge h e e Ie stnds
bevolking. 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, hierin ligt de rechts
grond van de toepasselijkheid van de bonw- en woonver
ordening van de stadsgemeente binnen het gebied van dc 
niet-opgeheven desa 's. Met het bouwen van huizen en al wat 
daaraan vastzit, is niet uitsluitend eeu kampongbelang be
trokken, doch daar is de stadsvorming als zoodanig mee 
gemoeid. Het betreft een onderwerp, dat boven de kampong
sfeer mtgaat, dat daarom behoort tot de huishouding van 
de groo:,el'c corporatie, de stadsgemeente. Voorschriften op 
het gebIed van bouwen en wonen maken ecn harmonisch 
onderdeel uit van een doelmatige stedelijke bebouwing, van 
het geheele stadsplan. 

Nu nlaakte de heer Roep een minder juiste tegenstelling, 
toen h~ de vraag stelde, of de zaak wellicht zoo staat, dat 
wèl alle gemeentelijke verordeningen geldig zijn in de niet
opgeheven desa's, doch de verzorging van de huishoudin" 
vall zllike desa 's, waarmede de geachte spreker o.m, ondel~ 
houd van wegen, hygiëne, straatverlichting, enz. op 11 Ct oog 
had, wederom niet tot de taak van de stadsgemeente behoort. 
De in die vraag opgesloten tegenstelling is er eene tusschen 
de verordeningen eenerzijds en de verzorging van bepaalde 
objecten anderzijds, waarbij het geachte lid blijkbaar alleen 
laatstbedoelde taak onder de huishouding zou willen klassi
ficeeren. 

Verordeningen spruiten voort uit de regelende bevoegd
heid, het beheer en onderhoud van bepaalde objecten uit de 
besturende bevoegdheid en zoowel r egelende als besturende 
bevoegdheid zijn attributen van de zorg voor de huishoudin g. 
Voor de regelende en de besturende bevoegdheid geldt ge
lijkelijk, dat de stadsgemeente deze binnen het gebied van 
de niet-opgeheven stadsdesa 's ma g uitoefenen, wanneer het 
gaat hetzij om de regeling van belangen, hetzij om de ver
zorging van objecten, welke boven de desa-sfeer uitgaan, 
wanneer daarmede derhalve belangen van het grootere com
plex, de stadsgemeente, gemoeid zijn. 

De Regeering is cr zich van bewust, dat dit criterium 
rekbaar is en de grenzen tusschen de huishouding vall de 
stadsgemeente en die van de desa niet in alle gevallen scherp 
afbakent. Moeilijkheden van gelijken aard doen zich echter 
ook voor bij de afbakening van de bevoegdheidssfeer van 
andere elkaa r overkappende gemeenschappen en ziju inhae
rent aan deze staatsrechtelijke figuur. In de practijk weet 
men zich met bedoeld criteri um in ieder geval voldoende 
te redden . 

Uit het vorenstaand betoog kan blijken, dat de Regeering
de $itndsgemeentebestul'cn wel degelijk bevoegd acht hun 
overheidsbemoeienis tot bepaalde belangen en objecten in het 
gebied der niet-opgeheven desa's uit te strekken. Bouw- en 
WOOllYcl'ol'dcn ingen en regelingen, welke beoogen de alge . 
meene hygiëne te bevorderen en besmettingsgevaar te voor
komen , zooals verordeningen op den ijsverkoop en op brood
bakkerijen , betreffen onderwerpen, waarmede wel degelijk 
belangen van de stadsgemeente als zoodanig gemoe,id zij n, 
De assaineering van kampongs evenzoo, omdat een malaria· 
haard voor het geheele complex del' stadsgemeente gevaar 
oplevert. Naarmate het gebied van de ni et-opgeheven deso 
meer nabij het dichtbevolkte stedelijke centrum li gt, zullen 
met de verzorging van belangen of objecten iu die stnds
kompongs ook eerder belangen van de stadsgemeente ge
moeid zijn. 

Aan den anderen kant is niet iedere verharding vall een 
kampongweg of verbetering van een kampongbrug een aan
gelegenheid, welke de huishouding van de stadsgemeente 
co mpeteert. Het zijn trouwens objecten, welke in beheer zijn 
bij de desa en waarover de stadsgemeente niet zonder meer 
zeggenschap heeft. Zijn er belangen van de stadsgemeente 

(Voorzittar, Roep. ) 
met de verbetering van bepaalde kampongwegen gemoeid, 
dan zal de stadsgemeente zich daaromtrent eerst met het 
desa-bestuur hebben te verstaan, wanneer het objecten be
treft, welke bij de desa in beheer zijn. 

Zelfs ziet men het in de practijk niet zelden gebeuren, dat 
de stadsgemeenten zich ook de verzorging van objecten aan
trekken, waarmede uiet bepaald belangen van de stadsge· 
meente zelf gemoeid zijn. Zulks is dan veelal een gevolg 
van het fe it, dat het desabestuur daar zelf om heeft ver
zocht, welk verzoek soms met het beschikbaar stellen van 
gelden uit de desakas aan de stadsgemeente gepaard gaat. 
De financieel vaak zwakke stadsdesa's blijken maar al te 
gaarne bereid om de zorg ook van zaken, welke niet aan
stonds kunnen worden aangemerkt als te behooren tot de 
huishouding van de stadsgemeente, vrijwillig over te dragen 
en in dat geval kan tegen het entameeren van die zorg door 
de stadsgemeente geen enkel bezwaar bestaan. Dit verschijn
sel deed zich ook herhaaldelijk voor bij de desa 's binnen de 
stadsgemeente Malang, waarop het onderwerpelijke Ol'dOnllan
tievoorstel betrekking beeft, een vel"schijnsel, waaruit mede het 
geleidelijke verzwakkingsproces van de stadsdes .. 's blijkt. 

De heer R.oep zeide aan het slot van zijn red e dat alles 
nog wel loopt. Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter , de soep 
wordt niet zoo heet gegeten, als zij opgediend wordt. In de 
practijk hoort men in het algemeen weitug klachten en be
zwaren tegen de bemoeienis van de stadsgemeenten met be
langen of objecten in het gebied der niet-opgeheven desa 's; 
ik zou haast zeggen integendeel. Het geleverde betoog moge 
echter in het licht stellen, dat clie bemoeienis van de stads
gemeente ook staatsrechtelijk gefundeerd is. 

Het regeeringsantwoord moge geen uitputtende beschou
wing van het door den heer Roep aangevoerde vraagstuk 
hebben gegeven, toch hoop ik, dat het antwoord den heer 
Roep de verhouding tusschen stadsgemeente en desa in ver
schill ende opzichten zal hebben verduideHjkt. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit onder· 
werp in eersten termijn ook van re.geeringszijde beëindigd. 

Wanneer de eenige spreker in eersten termijn over dit onder
werp zich niet als eenig doel heeft gesteld een gedocumenteerd 
antwoord te verkrijgen op iJ)formatorische vragen en daarover 
thans alsnog van gedachten wenscht te wisselen, dan wil ik 
hem de vraag stellen, of h\i nu direct in tweeden termijn 
wenscht te spreken, dan wel ua. oenig beraad. 

De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik ZOll gaarne 
thans nog even ingaan op het regeeringsantwool'd. 

Ik dank den geachten Regeeringsgemaehtigde zoor voor de 
verstrekte in1iehtingen. Inderdaad heeft zijn rede mij duidelijk 
gemaakt, vanuit welk standpunt bezien volgens de Regeering 
de bemoeienis van de gemeenten met de niet-opgeheven desa 's 
staatsrechtelijk in orde is. Het behoeft geen betoog, dat ik de 
finesses van het regeeringsantwoord, voorzoover daarin soms 
minder of meer staatsrechtelijk delicate opvattingen naar voren 
zijn gekomen, nog eens gaarne nader op de keper wil beschou
wen en dHarop niet à bout portant thans zal ingaan. 

Wel komt het mij voor, dat in het antwoord toch - al wil 
ik niet zeggen vele - wel enkele zwakke steeën voorkomen. 

In de eerste plaats zou ik erop willen wijzen, dat de 
geachte Regeeringsgemachtigde ten aanzien van de verhou
ding tusschen de stadsgemeente en de niet-opgeheven desa 's 
een vergelijking beeft getroffen met de "erhouding tusschen b.V. 
den Minahassaraad met de gemeente Meuado en den Ambon
raad met de !(emeente Ambon, de pro\-incie met de gemeenten. 
Nu komen mij die vergelijkingen niet geheel juist voor. De 
Minahassaraad , de Ambollraad en de provincies zijn lichamen 
van hoogere staatktmdige orden ing dan de gemeenten en ik 
ben nog niet tot het inzicht gekomen, - de Regeering heeft 
mij die overtuiging nog niet bijgebracht -, dat inderdaad 
de onafhankelijke, de zelfstandige desa 's staatsrechtelijk gesub
ordineerd zouden zijn aan de stadsgemeenten of aan de gemeen-
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(fd. Adviseur Decentralisatie). 
teu. Ik meen vooralsnog, dat de zelfstandige desa 's en de 
gemeenten staatsrechtelijk op hetzelfde plan staan. 

Verder is in de rede van den geachten Regeeringsgemachtig
de meermalen naar voren gekomen een - om het zoo eens 
aan te duiden - afleidingstendenz. De geachte Reb'<lerings
gemachtigde heeft b.v. -gezegd: de gemeenten bestaan eigenlijk 
aUe uit desa's en het kan nooit de bedoeling van den wetgever 
zijn geweest, dat d e d esa 's uitgesloten zouden zijn van de 
gemeentelijke verordenings- of r egelingsbevoegd heid, aangezien 
dan de "stadsgemeente" een zinledig begrip zou inhouden. Dit 
is uitcmard - men za l het met mij eens zijn - een deductieve 
bewijsvoCl'ing. 

Verder zegt de geaehte Regeeringsgemachtigde in den kop 
va n zij n rede b.v.: De Regeeriug stelt zich op het standpunt 
enz. enz. Mijnheer de Voorzitter! Indi en de Regeeriug een 
bepaald stn ndpunt inneemt, zal dat natuurlijk wel op goede 
gronden zijn , doch het is evenzeer mogelijk, dat ook een andere 
intorpretatie van de verschillende bepalingen aanleiding kan 
geven, ZoOD ni et aan de Regeering, dan toch aan anderen, om 
zich op een afwijkend standpunt ten aanzien van de onder
havige materi e te stellen. 

Ook zegt de Regeering verder, dat in het rapport van het 
wel'kcolll ité vltn de Stadsvormingscommissie staat te lezen, 
dat tegenwoordig mag worden verondersteld, clat geen staats
r echtelijk beletsel bestaat voor de gemeente om zich kam
pon gbelangcn aan te trekken j kortom, er zijn verschiJlende 
discutabele plaatsen in het betoog van den geachten Regee
l'ingsgcmachti gcle. 

Hetgeen de geachte Regeeringsgemachtigde allemaal heeft 
gezegd, geeft mij aanleiding deze zaak nog eens nader te 
belÖjken en de rede nog eens precies op allc mérites te 
toetsen. Ik mag clan nu wel eindigen met de verklaring, dat 
ik dankbaar bell voO!' deze redevoering, die stennpunten 
geeft voor nadere beschouwingen met betrekking tot deze 
toch wel belangrijke aangelegenheid. Ik voeg hieraan toe, 
dat ik, zooals in eersten termijn door mij reeds werd gezegd, 
in cle practij k geen of weinig bezwaar heb tegen de inmenging 
der stadsgemeenten in de desa-autOllOmie, wijl ik dat inder
daad in vele g-eva ll en een zaa k van belang acht en ik zou 
deze inmenging wellicht ook toejuichen. indien de uevoeg-d
heid daartoe van de stadsgemeenten in de onaf hanl<c lijke 
desa ook posi tief vaststond; voor mij is dat echter nog ni et 
gansch en al het geva l. 

TI, zal inmiddels overwegen, of ik bij de algemeene beschou
wingen over de begrooting 1939, afdeeling B. B., onderdeel 
Decentralisatie, aan de hand van het thans ontvangen regee
ringsantwoord nader op deze aangelegenheid zal terug
kom en. Op het oogenblik wil ik verklar en, dat ik mijn stem 
aan de vool'liggende ontwerp-ordonnantie zal geven . 

De heer Levelt, fd . adviseur voor de DecentraU sntie: 
ltfijnheer de Voorzitter ! In tweeden termijn kan ik mij tot 
een kort woord beperken. In de eerste plaats dit, dat het 
der Regec rin g genocg'cn deed te vernemen, dat de vrij uit
voe.rige red e haT'e l'z tid ~ i neersten teT'm1in gehouden , ver
sc hill ende pun ten voo!' den heel' Roep heeft verduidelijkt. De 
Regeol'in g latn 7. ich vo lkomen begrijpen, dat de heer Roep 
nOR Iliet in alle bij?ondcrhcden. die aan deze materie vast 
zitt~n, overtuigd is geworden . Inderdaad li g-gcn er op dit 
gebIed nog enkele onderdeel en, waaromtrent een nadere ge
dachtenwisseling mogelijk is niet alleen, doch met betrekking 
waartoe inde,"daa d verschil van interpretatie ni et uitg-eslo
ten is. 

(De heel' Ro e p: Da t heb ik dus toch wel goed gez ien). 
De Regeeri ng heeft in de jaren 1929 en 1930 de mat.erie 

zeor uitvoerig bestudeerd en daaromtrent ziin lijvige ad
vi ezen uitgebracht, O.a. door den regeeringscomnüssaris voor 
de bestuurshervormin g, den directeur van B. B. en andere 

(Soangkoepon) . 
instanties. De inzichten, die de Regeering met betrekking tot 
deze materie heeft verkregen, zijn zoodanig gefundeerd, dat 
Zij overtuigd is van de juistheid van het door haar ingeno
men standpunt. 

Wanneer ik nog even aanhaalde een passage uit de toe
lichting op het ontwerp vun de wel'kcommissie uit de stads
vormingscommissie, had dit niet de7.e strekking, dat de Re
geering zich volkomen achter die uitspraak wilde stellen, 
maar het was wel van belang op die uitspraak te wij zen, 
omdat die werkcom missie bestond uit de hem'en prof. Loge
man, Karsten en Hens, personen dus, die zoowel op het gebied 
van stedebouwkunde als op dat van het staatsr echt zeer 
deskundig zijn. 

Ik geloof echter, dat het betel' is thans niet verder op eu
kele door den heel' Roep ter sprake gebrachte details in te 
gaan. De Regeering is gaarne bereid, bij een andere gelegen
heid - wellicht bij de behandeling van de begrooting 1939 
- nog over een en ander met den hecl' Roep van gedachten 
te wisselen. 

De Voorzitter: rrhans kan tot stemming wordcn overge
gaan. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzi gd bij Nota van Wij
ziging, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n d eo l' d e i s deo n t w e r p_ 
o rdonnanti e tot toepasse l ijkverklaring 
va n de ,,'V e r vi n gso rd o nnanti e 1936" op de 
werving voor Suriname. (Ond. 182.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo l' dei s d e b e h a n d e-
1 i n g van het v i er der a p por t van deC 0 m
In i s s i e y oor d e V e l' Z 0 e 1< s c h rif ten' cl e co n-
e I u sic 0 p ver .z 0 e k s c h l' i ft N o. J: ' 

1. Verzoek, gedagteekend Idi 3 November 1937, van 
l\fakam, om toekenning van pensioen. 

Aangezien de bepalingen inwilli ging van het verzoek niet 
toelaten, stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan 
mededeeling te doen. 

De heer SOMlgkoepon: M\jnheer de Voorzitter! Adressant 
Makam werd bij beschikking van den chef van exploitati e 
der Staatsspoorwegen in Atjeh van 10 Augustus 1936 No. 115 
wegens overcompleet eervol uH zijn betrekking ontslagen 
met aanspraak op evenredig pensioen. Dit is echter blijkbaa,' 
een fouti eve besli ssi ng geweest, waarom z~i werd ingetrokken 
en vervangen dool' een beschikking van de daartoe bevoeg
de autoriteit van 14 Januari 1937 No. 7, waarhij aan lVlakam 
een onderstand werd toegekend. Men heeft Makam echter 
steeds 2% van zijn sa laris in 'het pensi oenfonds laten storten, 
waardoor hij steeds in de veronderstelling heeft verkeerd 
dat hij te zijner tijd recht op pensioen zou krijgen. Waat: 
in de stukken van de overheid bij het ontslaa van Makam 
pertinent is verklaard , dat Mak am recht heeft op het even
redig pensioen, behoort mijns inziens de daarin opgesloten 
belofte geëerbiedigd te worden. 

Zou dit verzoek echter niet voor inwilli g ing vatbaar zijn 
op grond van de bestaand e bepalingen, dan ware adressant 
in 's lands dienst te herplaatsen, hetgeen adressant eveneens 
heeft verzocht. 



212 

23ste VERGADERING - WOENSDAG 8 JUNI 1838. 

Vierde rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Voorz. Commissie Verzoekschriften, Soangkoepon. ) 
Waar adressant wegens overcompleet eervol is ontslagen, 

bestaat daartegen mijns inziens geen enkel bezwaar. 
Daarom stel ik de ,Commissie voor de Verzoekschriften voor, 

de Regeering in overweging te geven om den betrokken dienst 
opdracht te geven adressant in zijn vorige functie te ber
plaatsen dan wel bem tot een gelijkwaardig ambt in 's lands 
di enst te benoemen. Dat iS lmijns inziens de beste oplossing 
om de fouten van het daartoe gezaghebbende orgaan te 
herstellen en adressant een onverdiende teleurstelling te 
besparen. 

De heel' De Hoog, Voorzitter van de Commissie voor de 
Verzoekschriften : Mijnheer de Voorzitter! Bij nader inzien 
bemerk ik, dat de conclusie van de Comntissie voor de Ver
zoekscbriften inderdaad op één punt te kort schiet, namelijk 
wat betreft het verzoek om berplaatsing in 's lands dienst. 

Dit verzoek wil de commissie aan de hand van de woorden 
van den heer Soangkoepon nog ' gaarne tel' kennis van de 
Regeering brellgen met het verzoek om, indien bet eenigszins 
mogelijk is, aan dit verzoek van adressant te voldoen. 

De conclusie der commissie, als gewijzigd door den Voor
zitter der commissie, wordt zonder hoofdelijke stemming 
aa,ngenomen. 

De Voorzitter: A an de orde is de behande
lin g van de conclusie op verzoeksc hrif t 
No. 2: 

2. Verzoek, gedagteekend Tjimabi 18 December 1937 van 
M. M. Silooy, om toekenning van onderstand C.q. berplaat
sing. 

Regeeringsbrieven van 13 Juni 1934 No. 1421/C en 29 
Januari 1935 No. 241/C hehben op een eerder verzoek 
betrekking. 

Aangezien een eerder door adressant ingediend rekest is 
afgedaan en in het <lnderbavige geen nienwe gezichtspnnten 
worden geopend, stelt de commissie Vloor ten aanzien van 
het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en 
adressant hiervan mededeeling te doen. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Op bet 
verzoek van M. M. Silooy beboort m.i. in denzelfden geest te 
worden beslist als op dat van Makam. 

Adressant werd bij besluit van den legercommandant van 
10 Mei 1932 No. 200/I wegena ziekte ontslagen onder toekenning 
van pensioen. 

Later is gebleken, dat adressant geen recht op pensioen kan 
doen gelden, doch ik vraag mij af, of de landsdienaren geen 
vertrouwen meer mogen stellen in een beslissing van den 
legercommandant. 

Ik zag liever, dat het desbetreffend beslui t van den leger
commandant door iedere autoriteit werd geëerbiedigd j trou
wens bet oorspronkelijk verzoek van adressant betreft het 
pensioen en niet bet ontslag; dit ontslag is slechts ,een middel 
tot het verkrijgen van pensioen, immers, indien Silooy geen 
pensioen kon erlangen, had de legerleiding zijn verzoek moeten 
afwijzen en hem in den gewanen dienst moeten handhaven. 

Adressant lijdt evenwel aan een ziekte en nu rij st bij mij 
de vraag, of deze ziekte van zoodanigen aard is, dat betrakkene 
niet weder in 's lands dienst kan worden opgenomen. Dit 
staat ter beoordeeling aan de betrokken geneeskundige commis
sie. De afkeuring beeft in bet jaar 1932 plaats gehad en 
thans .zijn wij 6 jaren verder, .en daarom vraag ik, of het nu 
niet mogelijk is, adressant aan een herkeuring te onderwerpen 
en hem op die wijze de mogelijkheid te openen tot herplaatsing 
in 's lands dienst. . 

Znlk een tegemoetkoming verdient adressant m.i. wel en 

(Voorz. Commissie Verzoekschriften, Soangkoepon.) 
daarom moge ik rler commissie in overweging geven, haar con .. 
elusie in dien geest te redigeeren. 

De beer De Hoog, Voorzitter van de Commissie voor d.· 
Verzoekschriften: Mijnheer de V:oorzitter! De heor Soang
koopon heeft twee punten naar voren gebracht, namelijk de 
mogelijkheid van berplaatsing en bet pensioen. 

Ten aanzien van de herplaatsing wil ik opmerken, dat do 
beer Silooy door een militaire geneeskundige commissie is 
afgekeurd wegens ziels- en lichaamsgebreken. Het lijkt mij, 
dat, wanneer de Regeering een dergelijk oordeel van de genees
kundige commissie tot haal' beschikking heeft, ZU den betrok
kene niet weer herplaatsen kan. De geneeskundige commiss ie 
beeft zich in deze nitgesproken en dan ligt het buiten onze 
bevoegdheid, na te gaan, oi' deze uitspraak juist is en of deze 
man niet kan worden berplaatst. Daarvoor heeft men een 
geneeskundige commissie in baar uiterste bevoegdheid en 
daarop kunnen wU dus niet ingaan. 

Een andere kwestie is het tweede punt, dat de heel' Soang
koepon naar voren gebracht heeft. Ik moet inderdand erken
nen, dat met dit geval wel wat vreemd is omgesprongen. Eerst 
werd den man medegedeeld, dat bij pensioen wu krijgen ; hij 
werd ontslagen wegens welbewezen ziels- en lichaamsgebrcken, 
met behoud van ' het recht op pensioen. Daarna heeft men 
gezegd, dat dit eigenlijk niet juist was en men heeft gezegd, 
dat hem onderstand moest worden toegekend. Vervolgens heeft 
men hem verwezen naar den directeur van Financiën , die 
gezegd heeft, dat deze man in het geheel geen recht had, noch 
op pensioen, nocb op onderstand. Dit is wel een zeel' eigen
aardige bonding en daarom beeft de Connnissic voor de Ver
zoekschriften el' geen bezwaar tegen, te verzoeken, dezen man 
op de een of andere wijze tegemoet te komen, bijv. door toe
kenning van een defiuitieven onderstand. 

De beer Soangkoepon: Mijnheer de Vool'zitter! Ik meen, 
dat er een bepaling bestaat, volgens welke iemand, die af
gekeurd is, na een tijdvak van vijf jaar het verzoek kan 
doen, nog eens te worden gekeurd om bij goedkeuring dan weder 
in 's lands dienst te kunnen komen . Ik zou de Conunissic voor 
de Verzoekschriften willen vragen, de Regeering in overweging 
te geven na te gaan of van deze bepaling voor den betrokkene 
geen gebrnik kan worden gemaakt. 

Intossehen dank ik de commissie voor haal' welwillende 
houding in deze. 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Commissie voor de 
Verzoekscbriften: Mijnheer de Voorzitter! Ik behoef aau 
mijn antwoord eigenlijk niets meer toe te voegen. De termijn 
van vijf jaar, waarover het hier zou gaan - ik heb geen 
tijd gehad de betreffende bepaling nog eens na te gaan -
zou toch reeds verstreken zijn, dus het beroep van den heel' 
Soangkoepon daarop heeft geen zin. 

Waal' de heer Soangkoepou intusscben al tevreden gesteld 
is door de zooevcn toegezegde aanvulling van de conclusie
der commissie, geloof ik dat ik hier verder bet zwijgen aan 
kan toe doen. 

De conclusie der commlSSle, gewijzigd in den geest als 
door den Voot'zittel' van de commissie aangegeven, wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s d e b e ban cl e-
1 i n g v a. u dec 0 nel u s i e 0 p d cve r z 0 e k s e h r i f
ten 3 t/m 13: 

3. Verzoek, gedagteekend Batang 31 Januari 1938, van 
R. Tjokrosoewirjo, om voortzetting van de uitbetaling van 
den door hem genoten onderstand. 

Aangezien een door adressant eerder gedaan verzoek is afge-
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23ste VERGADERING - WOENSDAG 8 JUNI 1938. 

Vierde rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 

daan eu in het onderhavige geen nieuwe gezichtspunten 
worden geopend, stelt de commissie voor ten aanzien van het 
verzoek ·over te ,gaan tot de orde van den dag en adressant 
biervan mededceling te doen. 

4. Verzoek, geda,gteekend Rogodjampi 7 Februari 1938, 
van vrouwe Soewarti, om toekenning van onderstand. 

Aangezien de bepalingen inwilliging van het verzoek niet 
toelaten, stelt de commissie VQor ten aanzien van het ver
zoek over te gaan tot de orde van den da,g ·en adressante 
hiervan mcde<leeling te doen. 

G. Verzoek, gcdagteckend Badjawa (Flores) 20 April 1936, 
van Fettor (of Petol') Sila (sedert overleden ) houdende 
klachten over het optreden van een bestuursassistent en be
zwaren tegen zijn veroordeeling. 

Regeeringsbrieven van 27 F ebruari 1937 No. 4311A, 1 Maart 
1938 1\0. 461/A hebben op dit verzoek betrekking. 

De cornmisr..ie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot cle orde van den dag. 

6. Verzoek, gedagteekcnd Kemasan (Kcdoe) 16 Decem
bel' 1937 van 'roenoet, om toekenning van pensioen . 

Regeeringsbrief van 2 Maart 1938 No. 470lC heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan medcdeeling te doen. 

7. Ongedagteckend verzoek van Anthonius J. Samben
thi,'o qq. Maria Kangiras alias Maria (Dodo ) Macadompis, 
houdende bezwaren tegen een vonnis van een inheemsche 
rechtbank. 

Hegeeringsbrief van 4 Maart 1938 No. 4831A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adl'essantc, onder toe· 
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief. 
hiel'van mededeeling te doen. 

8. Verzoek , gedagteekend Siabal-abal Maart 1937, van 
Joeda en Garoesa marga Pandjaitan, houdende bezwaren 
tegen een vonnis vall een inheemsche rechtbank. 

Regecringsbrief van 11 Maart 1938 No. 5321A heeft op dit 
verzock betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezeLding 
van een afschrift van genoemden Regeel'ingsbrief, hiervan 
mededecling te doen, 

9. Verzoek, gedagteekend Pekalongan 9 Juli 1937 van 

Handelingen. Zittingsjaar ]037-1938. 

Raden Taswadi o.g. Indrohadikoesoemo, betreffende zijn 
eervol ontslag. 

Regeeringsbrief van 16 Maart 1938 No. 5681C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien vnn het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen . 

10. Verzoek, gedagteekend Saparoea 24 Juli 1937 van 
Benjamin Papilaja c.s., houdende verzoek om Staatsblad 1937 
No. 152 buitcn werking te stellen voor de hoofdplaats Sapa-
1'oea en de negorij TiollW, alsmede om aldaar weder cen 
schutterskorps op te richten. 

Regeeringsbrief van 31 Maart 1938 No. 681JA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressanten, ondcr toczending van 
een afschrift vau genoemden Regeeringsbrief, hiervan mede· 
deeling te doen. 

11. Verzoek, gcdagteekcnd 1'andjong Enim 27 Augustus 
1937 van Oerip bin Djemanggoen, houdende bezwaren tegen 
een vonnis vah ecn inheemsche rcchtbank. 

Regeeringsbrief van 1 April 1938 No. 684JA beeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan t.ot 
de orde van den dag en adressant, onder toezcnding van cen 
afschrift van genoemden Regecl'ingsbrief, hiervan mededeeling 
tc doen. 

12-13. Verzoeken, gedagteckend Beroego Juli 1937 en Pa
lembang 2 December 1937, respectievelijk van Noer bin Oemar 
e.a. en Adjis bin Sapei, houdende bezwaren tegen handelingcn 
van de N. V. Bataafsche Petrolenm Maatschappij . 

Regeeringsbrief van 5 April 1938 No. 713JA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. de verzoeken over te gaan 
tot de orde van den dag en adressanten, onder toezending van 
een afschrift van genoemden Rcgccl'ingsbri cf) hiervan medc
deeling te doen. 

De conclusies op de verzoekschriften Nos. 3 tJm 13 worden 
achtercenvolgens zonder beraadslaging en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : De volgende vergadering zal plaats hebben 
op Maandag a.s., eventueel voort te zettcn op Dinsdag 14 
dczer. 

De vergadering wordt te 9.52 uur v.m. gesloten . 



• 
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24ste VERGADERING - MAANDAG 13 JUNI 1938. 

lngekom en stukken. - Vraag of zal worden aangedron gen op verlenging van den termijn, gesteld voor de nfdoening 
van Ond. 197. - Nadere wijziging Erfpachtsordonnantie voor de zelfbesturen in de buitengewesten (Ond . 1(8). 

24ste VERGADERING. 

Vet· g a der i n g v an M a a n cl a g 13 Jun i 1938. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

In gekom en stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen 
op verlenging van den termijn, gesteld voor de afdoening 
van Ond. 197. - Nadere wijziging Erfpaehtsordonnantie 
voor de zelfbesturen in de buitengewesten (Ond. 1(8 ). -
Samenvoeging Gouvernements Kina- en Thee-onderneming 
te Tjinjit'oean en 's Lands Caoutehouc-bedrijf (Ond. 170). 
- Ordonnantie op het vervoer van emigranten (Ond. 1 8 3 ). 
- Wijziging regelen voor toekenning van tegemoetkomingen 
uit 's lands kas aan gebiedsdeelen met eigen geldmiddelen 
t .b.v. hun zieken inrichtingen (Ond. 18 (1 ) . - Instelling van 
de stadsgcmeenteraden Padang, Fort de Kock en Bandjer
masin (Ond . 1111) . - Overdracht van bevoegdheden van 
hoogere op lagere autoriteiten in verband met de bestuurs
Il ervormin g (Ond. lU4 ) . - Vijfde rapport van de Commissie 
voor de Vcrzoekschdften. 

Voorzitter: de heer Mt·. W . H. VA", HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 16 leden, te weten 
de leden: 

Van naaien, Blaam\' , C. C. van H clswn gen, , \1. H . van 
H clsclingcn, De Hoog, Kan, Kartowisnstro, Kerstens, Roep, 
Soangkoq)on, Soctanljo, Sosl'ohadikoesoemo, Th nml'i n, 
V erboom, De Villeneuve en Wiwoho. 

Regeeringsgemachtigden de heeren : De Bruyn Kops, 
Maassen en De Waal. 

De Voorzit ter : Geachte Medeleden ! Ik opeu deze 
vergadering. 

De Secr etar is deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A . De volgende Regeel'in gsbrieven en -beschikkingen: 
1. K abinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 

7 en 9 Jun i 1938 Nos. 23 en 17 ter aanbieding van: 
o. een ontwerp-ol'donnantic tot nadere wijziging van h et 

reehtst'eglement Buitengewesten (O nd. 197); 
b. ee n ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van het W etboek 

va n Krij gstucht met een r egeling nopeus de betrekkelijke 
bevoegdheid van de krijgsraden, kennis nemende van het 
beklag over een opgelegde krijgstuchtelijke bestraffing 
(O nd. l n 8 ). 

D e stu1d\:cn zijn vermcnjgvuldigd cn rondgedeeld. 

2. J\a bi netsul'i ef van d en Gouverneur-Generaal van 
3 Juni 1938 No. 37 houdende mededeeling, dat is vastgesteld 
de Ol'd onnantie tot wij ziging en aanvulling vall de bep a
lin gen betreffende de zeden in het wetboek van strafrecht 
t er betCl'c bescherming van minderjarige (Ond. 124) . 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 3 Juni 1938 
No. 39 houdende ontheffi ng van Mr. Dr. G. G. vau Buttingha 
' Vichcl's va n de .functie van GouvernementscoUlmissaris bij 
de Al gemeene Volkscredietbank en benoeming in zijn plaats 
van A. Pl'uastel'ink. 

4. Als voren van 7 Juni 1938 No. 21 houdende aanwij
LÏng van zelfbestuul'ders voor de te herstellen zelfbesturen
de landschappen op Bali. 

5. Al s voren van 7 Juni 1938 No. 24 houd ende vergun
ning aan de daarin genoemde personen om naar zijn geboor
te plaats dan wel Vl'oegere woonplaats terug te keeren. 

6. Als voren van 7 Juni 1938 No. 29 houdende ontheffing 
van Mr. Dr. G. G. van Buttinglla Wichers van het lidmaat
schap vun de Tweede Begrooti ngscommissie. 

Handelingen. Zittingsjaar ]937-]938. 

(Soangkoepon.) 
De sub 2 t/m 6 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 

ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende tel' kcnnisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopi g overzicht van de Lanc1smic1delen over April 

1938. 
2. Rondschrij ven van de Bezoldigingscommi ssie van 3 

Juni 1938 No. B.C. 12f2/33 betreffende aanstell ingen tot niet
gegradueerd referendaris en praktijk-ingenieurs. 

3. Rondschrijven van de Bezoldigingscom missie van 4 
Juni 1938 No. B . C. 3f2f22 betreffende gedeeltelijke melJetel
Iing van volontairstijd . 

De stukken worden ter lllza ge gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

De Voorzit ter : Aan de orde is d e bes l i ss ing 
over d e vraag of t e n aanzien val! d e ont
w erp -ordonnanti e tot nad e r e wijzi g ing 
van h et R ech ts r eg l e m e n t Buit enge w este n 
(0 n d. l n7 ) 0 ve t· ee n kom s t i g a rt i k e i 17, R e· 
go l cm ent v HnO l' cl c, b .ij den G 0 u ver n e u r
Generaa l op ver l e n gi n g van de n voo r d r 
a fdoe nin g van d eze ontwerp-ordollnantie 
gcs t e l den ter mijn z a I wor d e n a a n g e d ron ge n. 

Zonder beraadslagin g pn zonder hoofdelijke stenuning wordt 
besloten, dat tcn aanzien van deze ontwerp-ordonnantie niet 
bij den Gou\'c l'ncllI,-(jc!1cranl op YCl'lenging vfln den voor d<3 
afdoeni ng gesteld cn t el'mijn za l worden aangcdl'ongCll. 

De Voorzitter: Deze ontwerp-ordoilllatltie za l na afloop der 
ver gadering in de commissies word en behandeld. 

Aan de orde is d e voortzetting der b e 
h a nd e lin g va n d e ontwerp-ordonnantie tot 
n a cl ere wij z j g in ge n a a n v u 11 i n g van d e Er f
p ac htsordonnanti e voor de zelfbesturende 
lanclsehapp e ll in de gewesten buit en Java 
e n M adoe ra (Staats blad 1919 No. 61) . (O nd. 
1(18. ) 

De behandeling is gevorderd tot den tweeden termijn van 
de zijde van het College. 

De heer Soangkoepon : ~fijnheer de Voorzitter! In de 
Memori e van 'l'oeliehting heeft de Regeering o.a. het volgende 
verklaard: 

G. "Hoewel ook met deze Zelfbesturen ter Oostkust 
reeds in het jaar 1929 nopens de inwerkingtreding 
vau de Erfpachtso rd onnanti e voor hun gebied in 
overleg werd getredeu en bii die gelegenh eid ~ok 
reeds algeheele overeenstemming werd bereikt met 
betrekking tot eenige" - dus nog niet tot alle -
"wijzigingen welke als resultaat van dat overleg nog 
in de Erfpaehtsordonnantie zouden zijn aan te brengen, 
bleef deze kwesti e sindsdi en rusten, wij l gemeen û 
werd, dat er aanleiding bestond om met de verd er e 
behandelin g daarvan te wachten, totil"t ook het 
vraagstuk van eene omzetting van de landbouw
concessies ter Oostkust in erfpacht in den breede zou 
ziin bestudeerd en de al gemeene richtlijnen zouden 
zijn uitgestippeld, volgens welke die conversie zou 
kunnen plaats vind en. 

In afwachting daarvan werd voor een enkel e land
bouwconcessie, welke r eeds op ultimo 1931 zou 
expireeren, een tijdelijke voorziening getroffen in 
hoof dzaak hierop neerkom end e, dat cle geldigheids
duur da arvan voorloopjg met ongeveer vijf jaren 
werd ve rl engd." 
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Nadere wijziging Erfpachtsordonnantie voor de zelfbestnren in de bnitengewesten (O nd. 168). 

(Soangkoepon.) 
b. "Afgezien derhalve VUil eell toekomstige conversie 

van landbouwconcessies in erfpacht, wordt het daar
om gewenscht geacht, om thans ook voor de meer· 
genoemde landschappen ter Oostkust van Sumatra 
de Erfpachtsordonnantie in werking te doen treden 
en op die wijze de basis te scheppen voor de verlee
ning van erfpachtsrechten. 

c. "Hoewel daarbij voornamelijk gedacht is aan het 
treffen van een voorziening met het oog op afloop en
de landbouwconcessies, behoeft in den tekst van de 
ordonnantie, zooals zij zal komen te Iniden, geen 
beletscl te worden gezien, om desgewensch t ook over 
te gaan tot omzett.ing van de nog loopende concessies 
in erfpacht, waarmede echter niet gezegd is, dat -
indien terzake van de zgn. conversievoorwaardeu 
algemeene overeenstemming mocht worden bereikt 
- niet de wenschelijkheid of noodzakelijkheid aan 
den dag zou komen treden om met het oog op di e 
conversie in de Erfpachtsordonnantie nog eenigc 
verdere wijzigingen aan te ·brengen. In dit geval zal 
mede de vraag onder de oogen kunnen worden gezien 
in hoeverre er aanleiding bestaat, om de Erfpachts
ordonnanti e in haal' geheel Aan een herziening te 
onderwerpen. " 

1,l\)nl1~er de Voorzi..tter \ \V aar er een enkele landbouw
concessie in Jwt. jaar 1931 zou expi reeren, vraag ik mij af, of 
dat tijdstip niet het geschiktste oogenblik was, om het vraag
stuk van het gebrek aan landbouwgrond voor de autochthone 
bevolking nader onder de oogen te zien, instede van de 
verlenging van den geldigheidsduur dier landbouwconcessie 
met vijf jaren. Wanneer ik thans deze drie overeenkomendc 
verklaringen van de Regeering naast elkmlder leg dan bevreemdt 
het mij, dat de Regeering in eersten termijn nog nader heef t 
geantwoord, dat tusschen de indiening der onderwerpelijke 
ontwerp-ordonnanti e en een eventueele toekomstige conversie 
geen dadelijk verhand bestaat, dat Zij haar standpunt met 
betrekking tot het conversievraagstuk namelijk nog in geen 
enkel opzicht heeft bepaald en dat h et haar dus volstrekt 
onmogelijk is daarover thans reeds van gedachten . te 
wisselen. 

Dit laatste antwoord van de Regeering is m.i. in flagran
t en strijd met haar vorige drie verklaringen. 

Het is ook in strijd met haar verklaring in eersten t ermijn , 
waarbij zij o.a. zegt : 

"Dit neemt niet weg, dat hoewel dus voornamelijk is 
gedacht aan het t reffen van een voorziening met het 
oog op een en kele afloop ende landbouwconcessie, in den 
tekst der ordonnantie, 200a18 zij zal komen te luiden, op 
zich zelf nog geen beletsel behoeft te worden gezien, om, 
op den voet daarvan, eventueel ook over te gaan tot de 
verleening van erfpachtsrechten ter vervanging van nog 
loopende landbonweoneessies. Di t laatste zal echter in 
feite eerst mogelijk zijn, nadat de algemeene richtl ijnen 
zullen zijn uitgestippeld, volgens welke een dergel.ijke 
omzetting zal kunnen plaats vinden cn nadat dus een 
besliss ing zal zijn genomen omtrent de punten van alge
meene strekking welke met het conversievraagstuk ver
band houden." 

Uit deze Regeeringsverklaringen meen ik toch te moeten 
opmaken, dat deze ontwerp-ordonnantie in een dadelijk ver
band staat met de co nvers ie van de landbouwconcessies. 
De regeeringsverklaringen draaien m. i. wel als een tol om 
de waarheid van het bestaan van dit dadelijk verband; maar 
Mijnheer de Voorzitter, mijn voornaamste bezwaren te gen 
deze ontwerp-ordonnantie bewegen zich niet om dit verband, 
doch om de gevolgen van de totstandkoming van deze ont
werp-ordonnantie voor de autochthonc bevolking van het 
gewest Oostkust van Sumatra. 

De Regeering heeft verklaard, dat de verleening van de 
erfpachtsrechtell ter vervanging van nog loopende landbouw-

concessies' iu feite zal plaats hebben, nadat de algemecnc richt
lijnen ten deze zullen zUn uitgestippeld. En waar deze richt
lijnen thans nog niet bekend zijn, vraag ik mij af, waarom 
Zij dan met de indiening van deze ontwerp-ordonnantie niet 
heeft gewacht, tot dat deze richtlijnen volledig zullen zijn 
vastgelegd. H et komt mij voor, dat de ten deze door de Re
geering gevolgde werkmethode beteekent de paarden achte,' 
den wagen spannen en dit is zeker niet in het belang van de 
inheemsche bevolking ter Oostkust van Sllmatra. 

De Regeering heeft mijn vraag niet beantwoord omtrent 
de wijze, waarop Zij straks de rechten van de Inheemsche 
bevolking, nader omschreven in de artikelen 4, 5, 6, 7, 8 en 9 
van de akte van landbouwconcessies, bedoeld in B. B. 4770, 
zal consolideeren bij de totstandkoming en uitvoering van deze 
erfpachtsordonnantie. 

Ik meen op grond van artikel 45 der l.S., dat de Regeering 
in de allereerste plaats deze rechten onder de oogen belloort 
tc zien, alvorens zij overgaat tot de indiening vnn deze ont
werp-ordonnantie. Immers de bescherming der lnlandsche 
bevolking en derhal ve ook van haar r echten behoort tot de 
gewichtigste plichten van den Gouvernenr-Generaal. De Re
geering moge ten aanzien van de conversi e van oordeel zijn, 
dat ter zake nog geen geclachtenwisseling mogel\jk is, doch 
ik moge toch de hoop koesteren, dat de Regeel'ing mijn vraag 
omtrent de rechtcn der bevolking bij de totstandkoming van 
deze ontwerp-ordonnantie, volledig zal beantwoorden . Ik be
treur het dan ook ten zeerste, wanneer de Regeering in dit 
verband in eersten termijn zegt, dat Zij mijn opmerking, be
treffende de onvoldoende behartiging en bescherming der bc
volkingsbelangen bU de uitgifte van gronden ter Oostkust van 
Sumatra voor mijn rekening Iaat. 

Ik heb deze onvoldoende behartiging en bescherming der 
belangen va'n de Inheemsche bevolking naar voren gebracht, 
met de innige hoop, dat de Regeering ter zake een verbete
ring zal aanbrengen in het belang van deze bevolking, die 
nog tevergeefs en reikhalzend de hulp van de Regeering ver
beidt. 

Dat ik met mijn beschouwingen ten deze niet alleen sta, 
zal straks nader wel blijken, wa:nneer ik kom tot het betoog 
van ons geacht medelid den heer De Villenetlve in eersten 
termijn gehonden. 

De Regeering heeft in verband met het Instituut der rtiks
grooten van de betrokken landschappen verldaard, dat er geen 
enkele reden is, om eraan te tw\j feJen, dat in die landschap
pen, waar de Jandsgrooten volgens het poli tiek contract een 
integreerend deel uitmaken van het Zelfbestuur, ook mot die 
landsgrooten over de voorgestelde wijzig ingen in de erfpuchts
ordonnan tie overleg is gepleegd. 

~faal', ~lijnheer de Voorzitter, de zetels van deze rijksg'l'ootcn 
blijven in het zclfbcstnnrsgcbied tel' Oostkust van Sumatra 
openstaan en sedert zijn die niet meer vervuld ; de in de poli
tieke contracten aangewezen l'ijksg' l'ooten werden na hun 
overlijden of defungeeren niet meer vervangen door de daar
toe wettige en gerechtigde candidaten, de candidaten, die 
daartoe dienen te worden aangewezen en erkend. 

Wil de Regecring dus deze ontwerp-ordonn antie tot stand 
brengen, dan bchoort Zij m.i. eerst het daarheen te leidcn, 
dat de l'ijksgrooten overeenkomstig de adat en de poli tieke 
contracten worden aangesteld en eerst daarna kan men spre
ken van het In] andsch Zelfbestuur in den zin va n de tel' zake 
gesloten politieke contracten, betiteld met de Z.g. lange ver
Idaring. 

Waar deze rijksgrooten in de zelfbestu rende landschappen 
ter Oostkust van Sumatra m.i. sedertdien op onwettige gron
den niet meel' zijn aangewezen en erkend, li g t het m.L voor 
de hand, dat de tegenwoordige zeUbestuurders alleen, dus 
lllet ui tschakeling van de betrokken rijksgrooten, njet be
voegd en gerechti gd zijn om principieele zelfbestuurdel's
handelingen, zooals neergelegd in deze erfpacht(}rdonnantie, 
tot stand te brengen en als zoodani g komt het mij voor, dat 
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Nadere wijziging Erfpachtsorclonnantie voor de zelfbesturen in de buitengewesten (Ond. 168 ) . 

(Soangkoepon.) 
deze ontwerp-ordonnantie op een ollJ'echtlllrlti gp wlJz.e tot 
stand gekomen en derhalve ouwettig is. 

Wat aangaat de vervanging van de woorden: "in overleg 
met" dool' "in overeenstemming met", Jlleent de Regecring 
daarin ,geen verzwakking, laat staan een beknotting van de 
rechten der zelfbestuurders te kuunen zien . Ik ben evenwel 
nog steeds van oordeel, dat, met deze verandering veel meer 
de positie van cle Europeesche bestuursambtenaren versterkt, 
dan die vau de zelfbestuurders ; in elk geval beteekent deze 
, rerandering geen versterking of versteviging van de positie 
van de betrokken zelfbestuurders, omdat deze thans ni ets 
meel' kunnen uitvoeren, zonder toestemming van het betrok
ken hoofd van gewestelijk bestuur, zoodat bet zelfbestuur in 
feite niet meer bezit het zelfbeschikkingsrecht over een be
paald landschap, doch dat zelfs over het betrokken bestuur, 
door het hoofd van .gewestelijk bestuur wordt beschikt. 

MUnheer de Voorzitte!"! Ten aanzien van den inhoud van 
cle nieuwe politieke contracten heeft de Regeering verklam'd, 
dat na de totstandkoming- dier contracten de Volksraad 
ove"ccnkomstig het bcpaaldc in artikel 34(2) der Indische 
Staatsrege ling vall den inhoud dier contracten kunnen ken
nisnemen. D eze meth ode van werken is m.i . zeer verkeerd, 
omdat het geen zin mcel' heeft om advies te geven over za
ken, die reecls door de Regeering zijn afgedaan. Advies geven 
van de zUd e van den Volksraad omtrent een reeds voldongen 
î eit komt m.i. neer op wat men noemt: mosterd na den maaI
tijd. Ik z ie het nut \'an kennisneming der reeds gesloten 
poli tieke contl'fl cten ni et meol' in, behah'e dan voor het hou
dcn van een nabetl'll chtin g, iets wat \'001' een advieslichaam 
nI s de Volksraad geen zin mee l' heeft. Verder befn' ij p ik niet, 
waarom de Hegeerin g de openbaarheid schuwt, wanneer het 
geldt polit ieke contracten, waaraan zooveel algemecne- en 
bevolkin gsbeln ngen z ijn verbonden, we lke zeker betel' zullen 
zijn gediend, indi en de Volksraad terzake veel mee l' weet dan 
de Java-Bode. 

Ik z ie echter we l in , dat het naar voren brengen van argu
menten ten deze gelijk staat met het kloppen aan e.en doo
vemallS deur en daarom zal ik thans overgaan tot een be
schouwing van het betoog van ons geacht medelid, den heer De 
Vill ene l1ve, in eersten termijn gehouden. 

Ons geacht merlelid de heel' De Villeneme heeft in ce rsten 
termijn verklaard, dat hij zich met de zienswijze van de 
R egeering omtren t de beperkte strekking van de onderhavige 
ontwerp-ordonnantie kan vereenigen en in dit verband heeft 
hij mij min of meel' vel'\veten, dat ik mij in beschouwingen 
"an veel wijdere strekking heb begeven, beschouwingen, die 
eigenl\ik het karakter van een deviat ie vertoonen. 

Ik beg"ijp dit standpunt vau ons geacht medelid niet, 
want ik vraag mij af, of wij dan in deze zaal z ijn bijeen
gekomen, 0111 s lechts het zinsverband van deze ontwerp. 
ordonnantie te beool'deelen en slechts na te gaan, of deze 
ontwerp-ordonnantie op papier al dan niet jtl ist is. Ik meen, 
dat de Volk sl'u ad Cl' is om de belangen vau de verschillende 
bevolkingsgl'oepen in deze gewesten te beharti gen en op dien 
grond behoort hij de gevo lgen van eIken te nem en maatregel 
voor de samenleving onder de oogen te zien. Voor mij geldt 
dus hi el'b\j ni et het antwoord op de vraag, of een ontwerp, 
ordonnanti e van een beperl<te of wijdere strekking is, doch 
w el het antwool'd op de \Taag, welke gevolgcn de te nemen 
maatrcgelen \ '001' de bevolkingsgroepen hier te lande zullen 
medebrengen, terwijl voor mij, als vertegenwoordiger del' 
inheemsche bevolking in het bijzonder, de vraag geldt, w elke 
die gevolgen zull en zijn ten opzichte van de bevolkin gsgroep, 
waartoe ik behoor. 

Overigens liggen de door mij naar yoren gebrachte beschou
wingen m.i. geheel in de lijn van deze ontwerp-ordon'nantie, 
Zoowel de belangen van de lnlandsche zelÎbestuurders en de 
autochth one bevolkin g tel' Oostkust van Sumatra als die 
van de in de politieke contracten genoemde rijksgrooten staan 
m.i. in nanw verband met deze ontwerp-ordonnantie, En 

al moge zelÎs deze ontwerp-ordonnantie met inachtneming \'an 
een volkomen vrijen wil van de betrokken zelfbestuurders zijn 
opgesteld, - zooals de Regeering dit verklaarde, - dan nog mag 
die zeker niet totstandkomen, ind ien zij in strijd is met de 
betrokken bevolkingsbelangen, welke beschermd en gewaar
borgd zijn door het bestaan van artikel 45 der I. S. Verder 
mag deze ontwerp-ordonnantie zeker niet totstandkomen, in
dien zij in strijd is met de bestaande politieke contracten en 
deze ontwerp-ordonnantie is dat zeker, indien zij tot stand 
wordt gebracht zonder medewerking van 'de betrokken rijks
grooten, omdat de personificatie van het Inlandsch bestunr 
in een bepaald landschap niet alleen in den persoon van den 
betrokken zelfbestuurder, doch ook in die der betrokken rijks
grooten moet worden gezien. Met het dagblad "Sinar Deli" 
van 9 Mei j.l. No. 105, kan ik mij vereenigen, wanneer het 
in zijn artikel onder het hoofd: "P ertockaran concessie men
djadi erfpacht " O.a. zegt: 

"Baik rakjat, maoepoen t . M. Soangkoepon tida per
tjaja , bahwa pem erintah akan berlepas tangatl seteroes
nja dalam oeroesan itoe. Rnkjat tetap setia dan t eta p 
harap akan memperoleh perlindoengan diatas haknja 
seperti diseboetkan dalam artikel 45 dar i Indische Staats
regeling dia tas, tida djemoe-dj emoe memperdengarkan 
keberatan-keberatan itoe, hingga pada satoe ma sa kelak 
mareka harap akan mendapat penjelidikan jang memoe
askan dan membawa-bawa kepada hasil jang memberi
kan perlindoengan atas harta rakjat itoe." 

'Vanneer ik dus mijn beschouwin gen ten deze in eersten 
termijn geef, dan Jiggen die geheel in de lijn van de beproef
de trouw en aanlHlnke lijkheid van de Tnhecmsche N ederland
sche onderdanen in de zelfbestul'ende gebiede lI ,Wil het Ne
del'landsche gouvernement. 

De zelfbestuurders, de rijksgrooten en cle lnheemsche be
volking in de zelfbesturende landschappen hebben een vol
komen vertrouwen in de integriteit van het Nederlandsche 
gezag en daarom w ensch ik van ganscher harte, dat daarop 
onder welke omstandigheden ook, geen inbreuk zal worden 
gemaakt, gedachtig verder aun den gulden leefregel: "Breek 
Uw eerewoorc1 niet, wat er ook gebeuren moge." 

In eersten termijn hecft ons geacht medelid, de heel' De 
Villeneuve, mij verder verzocht te bewijzen, dat de bevolkings
belangen ter Oostkust "an Sumatra geheel verwaarloosd wa
ren en worden. Ik heb clie bewijzen geleverd, doch daaraan 
kunnen nog worden toegevoegd bewij zen, die door de InJleem
sehe pers te Medan zijn verstrckt. Ik moge van deze plaats 
mijn dankbaarheid betuigen aan de Inheemsche Delische pers, 
die mij ten deze zoo welwillend heeft gesteund. De Pewarta 
Deli en de Sinar Deli beidc hebben mijn beschouwingen ter 
kennis van de autochthone bevolking gebracht en als gevolg 
daarvan heeft de Sinar Deli van 9 en 10 Mei j.l. Nos. 105 en 
106 aan de kwestie beschouwingen gewijd, naar welke beschou
wingen ik, ter bevestiging van mijn betoog in eersten termijn, de 
Regeel'ing en ons geacht medelid, den heel' D e Villeneu ve, moge 
verwijzen. Daarin word t o.a. het volgende gezegd: 

De Voorzitter: Ik heb tegen de aanhaling geen bezwaar, 
mits zij blijft binnen de grenzen van hot onderwerp. Andere 
klachten zijn niet aan de orde. 

De heer Soangkoepon: Mijnhee,' de Voo rzitter! Het artikel 
hondt direct verband met de concessies. Ik lees namelijk 
in de genoemde nummers van de Sinar D oli het volgende : 

"Hari Sabtoe kemal'in doeloe kita djandjikan akan mOIll
bentangkan disini bcbcntpa bockti kedjadian, bahwa ada 
bebel'apa banjak hak 1'1:Ikjai jang tidak mendapat per
lindoengan sebagaima na Illestinja. 

Kedjadian jang paling baroe, adalah l'akjat asli pendoc
doek tiga boeah kampong dibaha gia n Soenggal-Deli 
jang tidak mendapat tanah pcroesahaän (djaloe l'un ) dari 
koboen t('mbakau , mcsldpocll sclJetoelnja pendoedoek itoe 
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Nadere wijziging Erfpachtsordonnantie voor de zelfbestlll'en in de buitengewesten (Ond. I6S ) . 

(Soangkoepon.) 
socdah lebih doeloe berada disana sebelocmnja concessi~ 

di masoekkan . 
Mcnoeroet peratoeran2 jang soedah ditentoekan dalam 

acte concessie, bahwa bagi rakjat pennoenggoe haroes dise
diakan tanahZ peroesahaän mereka oleb pihak keboen de
ngan setjoekoepnja. Dan lagi mesti ada persediaän tanah 
(reserve grond) disekeliling perkampoengan jang beroepa 
sebagai pekarangan kampoeng dengan setjoekoepnja oen
toek keperloean perloeasan kampoeng dibelakang hari, 
tetapi persediaän tanah reserve. ini, ternjata tidak begitoe 
ada, sehingga terboekti, apabila rakjat diwaktoe jang 
achir ini hendak mendirikan roemah, soedah tidak men
dap"t tanah peroemahan lagi. 

Kampoeng jang tiga boeah kit" maksoedkan diatas, 
ialah Kampoeng Paja Geli, Tandjoeng Goesta dan Kam
poeng Lalang kir i moedik Soengei Belawan. Mereka soe
dah rnendjadi pendoedoek disitoe sebeloem nja concessie 
datang; oleh karena itoe mestinja ):lagi mereka disediakan 
tanah peroesahaän dan perkampoengan jang tjoekoep. 

Sebetoelnja berpoeloeh tahoen lamanja sesoedah con
cessie datang, mereka ada menerima tanah djaloeran 
sebagaimana mestinja, tetapi kemoedian ini, mereka lidak 
mendapat lagi. Seperti soedab pernah kita kabarkan di
sini, keterangan dari pibak jang berwadjib, bahwa mereka 
memperoleh tanah peroesahaän selama doeloc itoe, hanja
lah karena pemberian (pcngasihan ) keboen sadja, sedang 
menoeroet keterangan dalam kaart concessie bagi rnereka 
tidak ada dinjatakan haroes mendapat bagian tanah peroe
sahaän. Oleh karena sekarang 'keboen tidak maoe kasih 
lagi, mendjadi mereka lidak ada hak mendapat. 

Mereka itoe semoeanja tidak koerang dari 200 tangga, 
banjuk djiwanja ditaksir tidak koerang 600 orang. Mereka 
tidak mendapat tanah perladangan ta hoen ini dan walau
poen dengan djalan sewaän (in natnra) tidak djoega 
dapa!. Kesoesahan2 ini soedah mereka sampaikan kepada 
jang berwadjib, tetapi tidak ada bel'hasil, mereka tetap 
menentangi antjaman kesoekaran dan ......... ... kelaparan. 

Apakah sebabnja mereka itoe tidak mempoenjai tanah 
peroesahaän dan mengapa mereka tidak mendapat baha
gian tanah djaloeran, pada hal mereka itoe mestinja men
dapat! Dimana letak kesalahan ini! Apakah mereka 
itoe akan dibiarkan sadja selamanja sebagai orang da
gang jang mendatang ketempat itoe dengan tidak poenja 
apa2 j 

Siapakah jang akan diharapkan mereka dapat mem
perlindoengi mereka dari antjaman kesoekaran hidoep 
dan .............. .......... kelaparan itoe7 

"Tentoe jang diharapkan mereka tidak lain dari pi
hak pemerintah jang dapat menolong mereka dalam ke
socsnhllll jang discbabkan boekan kesnJahan mercl<a. 

Selain dari itoe, baik poela kita bawa pembatja kepa
da mengingati tanah kampoeng Pematang Gerat dan 
Pematang Doerian di Pertjoet-Deli. n 

Verder moge Ik ons geacht medelid, den 'heer de Villencuvc, 
verw\jzcn naar ecn entrefilet in de Sinar Deli van 19 Mei 
1938 No. 113, onder het hoofd "Rakjat kam po eng tidak men
dapat perladangan" in Boven Deli en in de Pewarta Deli 
van 31 Mei 1938 No . 123 onder den titel van: ,,400 orang 
rakjat menghadap J.lIL M. Sulthan Deli, mempersembahkan 
keberatan ", zoom ede in de Pewarta Deli van 7 Juni j.l. No. 
129 onder het hoofd : ,,23 kampong pendoedoek menghadap 
Toeankoe Sulthan, Lagi oeroe8an tanah djaloeran". 

Wanneer ons geacht medelid, de heer de Vill eneuve, zijn aan
dacht aan deze artikelen schenkt, zal hij er zeker volkomen 
van overtuigd worden, dat ik de door hem verlangde be
wijzen volledig heb geleverd, dank zij de medewerking van 
de Inheemsehe pers ter Oostkust van Sumatra. 

Summa summarum ben ik thans tot de overtuiging geko
men, dat het beter is, deze ontwerp-ordonnantie niet in het 
leven te roepen. 

(De Villeneuve.) 
Ik verklaar mij daarom tegen de totstandkoming van deze 

ontwerp-ordonnantie. 

De Voorzitter : Ik kan 'ruet nalaten de opmerking te maken, 
dat deze zeer uitvoerige redevoering toch niet in overeen
stemming is met het karakter, dat men in den regel aan een 
rede in tweeden termijn moet toekennen. 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter! Mijn ge
acht medelid, de heer Soangkoepon, heeft zooeven een zeer 
groot aantal citaten uit verschillende tijdschriftartikelen 
naar voren .gebracht tegen hetgeen ik in eersten termijn heb 
gezegd en in het bijzo-nder naar aanleiding van een inter
ruptie, die ik toen heb geplaatst, dat de heer Soangkoepon 
alsnog zou moeten bewijzen, dat de belaugen van de autoch
thone bevolking in de betrokken gebieden ter Oostkust van 
Sumatra zouden worden geschaad . 

Mijn geacht medelid houde het mij ten goede, wanneer ik, 
in het zeer snelle tempo., waarin ,het geachte lid het gro.ote 
aantal Maleische citaten 11aar voren heeft gebracht, den 
draad van zijn betong niet geheel heb kunnen volgen. 

(De heer Soa ng koe pon: Ik wilde U alleen de bewij
zen toonen , zoodat U de zaak later kunt nalezen.) 

Ik zal Jllet zeer veel belangstelling van deze citaten kenn i::; 
nemen, maal' z\i bewijzen eigenlijk jujst min of meel' hetgeen 
ik in eersten termijn heb trachten te betoogen, nl. dat, W""
neer men zoozeer afwijkt van het onderwerp dat ons ter 
behandeling is voorgelegd, als ons geacht medelid heeft 
gedaan, men eigenlijk niet meer kan komen tot een discussie 
over de zaak, waarom het gaat. Ik blijf erbij, dat het onder
werp zelf, dat thans voor ons ligt, van een zecl' beperlde 
strekking is . .. . .. ....... .. 

(De heer Soa n g ko e pon: )faar met vèrstrekkende ge
"algen !) 

............... en dat het mij onjuist voorkomt, onderwerpen 
van zoo politieken en zoo vèrstrekkenden aard als mijn geacht 
medelid zoojuist hier naar voren gebracht heeft de verhou
dingen der zelfbesturen en de positie del' landsgl'ooten, daal'
bij te balen . 

Mijn geacht medelid heeft juist opgemerkt, dat ons college 
el' niet is om de zaken in een te eng verband te zien en hct 
ook plicht is, zoo zich de omstandigheden daartoe voordoen, 
aan de beschouwingen een wijdere strekking te gevi!ll. 
Ik kan ten deele daarin met het geachte lid meegaa n, maar 
geloof toch, dat men voor al1es zich voor oogen moet houden, 
dat in der Beschränkung del' l\tIeister sieh zeigt en wanneer 
ik het onderhavige onderwerp bezie, meen ik, dat mijn geacht 
medelid inderdaad te vel' gaat wanneer hij bij de betrekkelijk 
kleine, ondergeschikte wijzigingen allerlei zaken van zeer 
verre strekking erbij haalt. Het zijn wellicht opmerkingen, 
die passen bij de algemecne beschouwingen of bij een her
ziening vnn de verhoudingen ter Oostkust van Sumatra, 
maar toch zeker niet bU een onderwerp van zoo beperkte 
strekking als dit. Ik blijf el' dus bij, dat het verwijt, dat ik 
mijn geacht medelid deed, dat hij ten deze uit den koers is 
geslagen, na hetgeen hij heden heeft aangevoerd, niet alleen 
bevestigd. maal' versterkt is geworden. Het is thans niet 
slechts een deviatie over de zaak geworden, maar een rond
vaart langs alles wat op politiek gebied ter Oostkust van 
Sumatra te zien valt. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling in twee
den termijn van de zijde van het college beëindigd. Is de 
Regeeringsgemachtigde bereid, na een korten tijd van be
raad te antwoorden Y 

De heer Maassen, Regeeringsgemachtigde: Gaarne, Mijn
heer de Voorzitter. 
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Samenvoeging Gouvernements Kina· eu Theeonderneming te Tjinjiroeau en 's Lands Caoutchouc-bedrijf (Ond. 170) . 

(Van Helsdingen.) 
De Voorzitter : Dan wordt de verdere behandeling van 

dit onderwerp tot straks opgeschort. 

Aan de orde is de behandeling vau de 
ontwcl'pord-onnantic tot samenvoeging van 
het Landsbedrijf van de Gouvernements 
Ki.na- en Theeonderneming te Tjinjiroean 
e n 's I" a n d s Cao u t c hou e b e cl rijf tot één b e
d rijf. (0 n d. 170.) 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
mijn rede in eersten termijn gaarne willen aanvangen met 
het stellen van een vraag om inlichtingen. 

Art. 7 van het ontwerp spreekt over het "voordeelig saldo 
cler explo itatierekening, de kosten van onverkochte produc
ten buiten l'cJ, ening gelaten H. Vrij herinneren ons van 
Vl'oegm' jaren, dnt er altijd verschil van terminologie is ten 
opzichte vun die overschotten. Nu eens is er sprake van 
overschotten van de exploitatierekening, dan weer van winst. 
Meu weet nooit precies, wat daarmede bedoeld wordt wan
neer men niet een uitvoerige toelichting daarvan heeft ont
vangen . Hiel' wordt zonder meer gesproken van een jJvoor
deelig saldo der exploitatierekening ll

. Nu zou ik de Vl'aag aan 
cle Regeering willen stellen of hier bedoeld is, wat men in 
vroegere stukken pleegde te noemen het exploitatie
"overschot", of dat men hiermee bedoelt de werkelijke winst 
iu meer commercieelen zin. Met dit laatste bedoel ik de 
netto-winst, waarvan clus reeds alle kosten, ook die van rente 
en aflossing, zijn afgetrokken. " Tanneer wij uitsluitend 
spreken V 8n exptoitatie-"overschot", dan worden gemeenlijk 
die kosten nog niet in rekening gebracht, want er werd 
herhaaldelijk gemeld, dat het exploitatie-overschot niet vol
doende was om ook de rente en aflossing te dekken. 

:Mijn eel·ste vraag is dus: wat bedoelt de Regeering 
hiermede 1 Is bedoeld de netto winst, zoodat de kosten van 
rente en aflossing ,·eeds zijn afgetrokken, of is het het 
exploitatie-overschot zonder dat die twee factoren in reke
ning zUn gebracht ? 

In de tweede plaats ZOll ik een opmerking willen maken 
naar aanleiding vun een vraag in het Oeclelegeel'Clcnverslag 
gesteld, waarop de Regeering een antwoord heeft gegeven, 
dat echter niet bevredigend is, en de vraag niet geheel dekt. 

In het Gedclegeerdenverslag staat in de eerste alinea: 
"Eenige leden zouden gaarne de boven een bepaald 

percentage uitgaande winst" - daar wordt gesproken 
over winst, dus na aftrek van rente en aflossing - "ten 
bate van den buitengewonen dienst geboekt zien." 

De Regeering antwoordt daarop : 
"Een regeling als door eenige leden wenschelijk geacht, 

waarbij ·dc boven een bepaald percentage uitgaande 
winst ten bate van den buitengewonen dienst wordt ge
boekt, is reeds vervat in artikel 7 van het ontwerp, dat 
de vorming beoogt van een winstreserve, welke - zoo
nis met den aard van deze soort reserves strookt - op 
den buitengewonen dienst zal worden geboekt." 

Bij Handachtige lezing blijkt wel, dat het antwoord zeker 
niet de opm el'king in het Gedelegeerdenvel'slag geheel dekt, 
want al wordt daarin gesproken van "de" winst, de bedoe
ling is natuurlijk "alle" boven een bepaald percent~ge uit
gaande winst ten bate van den buitengewonen dICnst te 
boeken. Dat blijkt duidelijk. Wat in artikel 7 bedoeld wordt, 
gaat lang zoo vel' niet. Gesteld, dat el' boven d~ 100/0 wa.~r
van sprake is in art. 7 f 1 mil1ioen aan overwlJlst zou zlJn, 
dan zou dus volgens art. 7 f 400 000 daarvan aau de reserve 
komen en f 600000 ten bate van den gewouen dienst wor
den aangewend . Dat znl dus tengevolge hebben, dat de ge
wone dienst wordt bevoordeeld door een zeel' wisselvallig 
middel zood at er bijv. het ecne jaar f 600000 bijdmge voor 
den ge;vonen dienst kan zijn en het volgend jaar die f 600000 
weel' voor den gewonen dienst verloren kunnen gaan, zoodat 
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de gewone dienst dan weer door andere middelen kloppend 
gemaakt moet worden of weel' het bezuinigingsmes moet wor
den gehanteerd. Het komt mij voor, dat dus tusschen 
vraag en antwoord een groot verschil bestaat. De vraag be
doelde dan ook, dat de f 600000, als zooeven uiteengezet, 
eventueel ten bate van den buitengewonen dienst zouden 
moeten komen. 

Het derde pnnt, dat ik naarvoren zou willen breugen, is 
de vraag, wat eigenlijk de "beteekenis" vun deze reserve is. 

De Memorie van Toelichting zegt ·hierover: 
,,'Vat aangaat het aan deze winstreserve te stellen 

maximum, wordt het rationeel geacht dit te brengen op 
vijftig percent van het te boek staand kapitaal. Een 
reserve van deze afmetingen biedt in voldoende mate 
zekerheid van winstnivelleet'ing en verliesdekking." 

'Vanneer men een reserve aanlegt, dan is deze naar ik meen 
meestal bestemd voor verliesdekking. De reserve heeft mijns 
inziens een eenigszins abnormaal karakter, wanneer men haal' 
ook gaat aanwenden voor winstnivelleering. Ik weet wel, 
dat dit in het bedrijfsleven ook wel gebeurt, maar ik meen, 
clat zulks dan uitdrukkelijk in de statuten wordt mogelijk ge
maakt. Hier wordt volstaan met in de Memorie van Toelichting 
mil' nichts dil' nichts te verklaren, dat deze reserve zal dienen 
tot winstnivelleering en verliesdekking. 

Ik meen dat deze aangelegenheid van zóó groote beteeke
nis is dat het wel gewenscht is om de beteekenis en bedoeling 
der l'~sel'veering met zoo veel woorden in de ordonnantie zelf 
te doen uitkomen, zoodat, wanneer inderdaad niet voldoende 
winst zal zijn gemaakt voor de JO% die ten bate van den 
gewonen dienst zullen komen, daarvoor uit de reser\re geput 
zal kunnen worden. 

Een andere vraag is, waL eigenlijk de "aard" van de reser
vcering is. De Regeering l1eeft in de l\'lemorie van Antwoord 
gezegd, dat die reserveering komt ten bate van den buiten
gewonen dienst. Wij hebben hier dus niet te maken met een 
reserveering, die gelijk staa.t met een fondsvorming, doch zuiver 
een boekhoudkundige overbrenging - boekstaving zou ik 
haast zeggen - van een reserve, in den buitengewonen dienst. 
Wanneer het geval zich zou voordoen, dat er verlies geleden 
wordt, zon dus de directie van een dergelijk bedl,tiE niet zonder 
mccr uit een zoodanige reserve kunnen putten, doch ZC'l1 een 
dergelijke verliesdekking we<lcl' moeten geschieden via den 
begl'ootingswetgever en zou dns die geheele machinerie in dit 
verband in werking moeten. worden gesteld om den normalen 
eommercieelen gang van Z<.'lken te bewerkstelligen. 

Mijnheer de Voorzitter! De buitengewone dienst beschikt 
echter niet over geldmiddelen om daarmede dat verlies te 
dekken. Dat wil zeggen, er zijn wel middelen, die speciaal 
komen ten bate V'UJ1 den bllitengewoncn dienst, doeh het is 
aan te ne.men, dat die middelen zeker niet voldoende zullen 
zijn voor de dekking van alle uitgaven voor dien dienst, dus 
hoogstwaarschijnlijk ook niet voor de dekking van deze geleden 
verliezen door de betrokken bedrijven. Dan krijgen wij de vol
gende eigenaardige positie, dat dus voor de verliesdekking zal 
moeten worden geleend, inderdaa.d een zeer eigenaardige toe
stand die echter nog eigenaa.rdiger wordt, wanneer men ui t 
deze ~'eserves zou moeten putten ()Hl de winst te niveUeeren. 
Dat wil dus zeggen dat, wannC<!r de nettowinst - uitgaande 
van de gedachte, die in art. 7 met de terminologie "het. VOOl'

deelig saldo del' exploitatie-rekening" nu inderdaa.d IS be
doeld - in een bepaald jaar minder zou zijn dan 10%, uit 
den buitengewonen dienst weder een zeker bedrag te goed 
geschreven zou moeten worden ten behoeve van den gewon en 
dienst, om weder op die manier te komen tot. de aangegeven 
10%. Doch dan krijgt men den zeer zonderlmgen toestand, 
dat voor den bu_itengewonen dienst zou moeten worden geleend, 
ten einde op den gewonen dienst een 10% winst uit dat bedrijf 
te knunen boel..-en. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit W\jst el'Op, dat dus de betee
kenis van een dergelijke boekhoudkundige reserve toch 
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(Vam Helsdingen. ) 
eigenlijk niet groot is en dat hier de kwestie weder onder de 
oogen moet worden gezien, of wij voor dergelijke bedrijven 
niet moeten komen tot een wezenlijke reserve, dat is een 
fondsvorming . Daardoor zal het bedrijf veel zelfstandiger 
worden gemaakt. Dat reservefonds behoort dan ter be
schikking te staan van de directie van het bedrijf, die daar
uit bij verliesdekking of winstnivelleering weder niet de ge.. 
heele machinerie van de begrootingswetgeving in gang behoeft 
te zetten. 

Wij krijgen dan natuurlijk onmiddellijk weder het zeer 
belangrijke vraagstuk aan de orde gesteld, hoe de gelden die 
in dat r eservefonds worden gestort, znllen moeten worden 
belegd. Het komt mij voor als het meest wezenlijke, dat die 
belegging zal geschieden in obligaties, zoodat door deze wijze 
van belegging verkregen wordt, dat de rente, die op de 
obligaties wordt verkregen, ook )wmt ten bate van dat 
resel"Vefonds. 

De Voorzitter: Hiermede is de eerste termijn van de zijde 
van den Volksraad beëindigd. Is de Regeeringsgemachtigde, 
ofschoon over het winstnivelleel'ingsvl'llltgstuk in het Gede
legeerdenverslag met geen woord is gerept, bereid toch dade
lijk te antwoorden, dan wel na een korten termij 11 van 
beraad f 

De heer De Brnyn Kops, directeur van Financiën : Mijn
heer de Voorzitter ! Gaarne zou ik mij <lveu nog over het 
antwoord .beraden. 

De Voorzitter: Ik schort alsdan de behandeling van dit 
onderwerp voor korten tijd op. 

Aan de orde is de behandeling van: 

1. deo n t w er p - 0 r don n a n tie, hou den d e voo l'
S c h rif ten 0 p h et ver v 0 e r y a n e mig r a n
ten van en naar Suriname (O nd. 183); 

2. deo n t wel' p - 0 l' don n a n tie, hou d ·e n d e w ij
z i g i 11 g van der e gel e n voo l' d e toe k e n
ni n g van te gem 0 e t kom i n gen u i t 's 1 a TI dl s 
kas a a n geb i e d sd e el e n met ei gen mi d· 
del en t e n b e hoe vev a n hun zie ken i n l' i e h
tingen (Ond 186) . 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zaD
del' beraads11ging en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behande
lin g van drie ontwerp-ordonnanties tot 
ins t e 11 i n g van des t a d s gem e e 11 ten Pad a n g, 
Fort de Kock en Bandj ·ermasin. (Ond. 191.) 

De hect' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! In hct 
Gedclegeerdenverslag is de wenschelijkheid betoogd, om te 
Bnnc1jel'masin een burgemeester te benoemen, dit in afwij
ldng van hetgeen in de ontwerp-ordonnantie wordt vast
gesteld: dat voorloopig de functie van burgemeester zal 
worden vervuld door een dool' den gouverneur aan te wijzen 
bestuursambtenaar. De Regeering heeft op dit betoog in 
de Memorie va'l Antwoord gereageerd door te zeggen, dat 
deze kwestie eigenlijk nu niet in het geding is, daal' het 
hier zuiver betreft een stabiliseeren van een bestaanden 
toestand, de aanpassing daarvan aan de nieuwe regelingen 
betreffende de stadsgemeenteradell in de buitengewesten, en 
dat het dus niet gewenscht is andere vraagstukken, die hier 
buiten staan, ook in het geding te brengen. 

Toch heeft de Regeering gemeend een argument, dat in 
het Gedelegeerdenverslag naar voren was gebracht, te moeten 
tegenspreken. In het Gedelegeerdenverslag is opgemerkt, dat 
men voor de hoofdplaats van een toekomstig gouvernement 

de aanstelling van een volwaardigen burgemeester gewenscht 
achtte. Slechts in noodzakelijke gevallen ware een tijdelijke 
afwijking van dit beginsel toe te staan. 

De Regeering heeft daarop geantwoord dat: 
"nu een beroep is gedaan op de omstandigheid, dat 

Bandjermasin hoofdplaats van een gouvernement wordt, 
er op (moet) worden gewezen, dat dit enkele feit naar 
het oordeel der Regeering nog geen reden is om voor die 
gemeente een burgemeester aan te stellen. Daarvoor zou 
eerst reden zijn als de gemeente in vergelijking met 
andere gemeenten zoodauig aan beteekenis zou hebben 
gewonnen, dat aanstelling van een burgemeester, gerecht
vaardigd zou zijn." 

Het spreekt vanzelf, dat voor de benoeming van een wezeu
lijken burgemeester voor de gemeente Bandjermasin dit al'gu
ment zeker niet voldende is. Ik kan met de Regeering accoord 
gaan als Zij zegt, dat men in het algemeen vraagstukkCll, 
die met deze stabiliso.tie en inpassi ng uiet direct samenhangen, 
buiten bespreking moet laten . Maar het geldt hiel' toch wel 
een bijzonder geval, omdat in de ontwerp-ordonnantie nadruk
kelijk staat ten aanzien van Bandjermasin, dat het ambt van 
burgemeester zal worden bekleed door een door den gouver
neur aan te wijzen bestuursambtenaar, zoodat hier voor onbe
perkten termijn deze regeling wordt gehandhaafd. Het komt 
mij voor, dat dit zeer foutief is. Ik heb gednrende het l'ecès 
een bezoek aan Bandjermasin kunnen brengen en eenige 
kennis gekregen van den aldaar bestaanden toestand . Het 
is mij duidelijk geworden, dat Bandjermasin zeer dringend 
een burgemeester noodig heeft en dat niet kan worden vol
staan met het vervullen van die functie door een bestnurs
ambtenaar. Het merkwaardige IS, dat waar aan de bestuurs
ambtenaren - in algemeenen zin althans - verweten wordt, 
dat zij ten aanzien van de decentralisatie niet zoo vriend
schappelijk staan en men destijds ook aan het departem ent 
van Binnenlandsch Bestuur die neiging heeft verweten, om 
zooveel mogelijk maar de aparte burgemeestersplaatsen op 
te heffen en daarvoor in de plaats Binnenlandsch Bestuurs
ambtenaren aan te stellen, men nu het merkwaardige feit 
ziet, vlak tegenover deze neiging, die men aan het Binnen
landsch Bestuur toesehreef, dat aUe achtereenvolgende be
stuursambtenaren, die een functie van burgemeester hebben 
vervuld, met klem van redenen hebben betoogd, de groote 
wenschelijkheid om Bandjermasin een eigen burgemeester 
te geven, die tot de volle 100% voor zjjn taak berekend is 
en voor de volle 100% zijn tijd aan die functie kan geven. 

De toestand te Bandjermasin is deplorabel, wat betreft "'e
gen, pleinen, gebouwen enz. Er z\in vraagstukken van stads
bouw, stadsuitbreiding aan de orde, kortom Cl' is ontzaglijk 
veel te doen. Ik noem dit hier maar even, zonder in details 
te treden. 

Wanneer men dan nagaat, dat vanaf de stichting van de 
gemeente, uiet minder dan 13 burgemeesters aldaar den 
voorzittel'shamer hebben gezwaaid - dat is dus in 24 jaar -
en dat el' verschillende voorzitters zijn geweest, die daal' 
slechts enkele maanden in functie waren, dan behoeft het 
geen verwondering te wekken, dat van cen wezenlijke behar
tiging van de belangen van die gemeente. dle speciaal juist 
door haal' bij 7ÁJUdere toestand, dat zij als st.ad boven een 
moeras is gebouwd, geen sprake heeft kunnen zijn en dat 
zulks toch zeel' noodi g is. Ik noem hiel' enkele feiten: Een 
voorzitter heeft die functie bekleed van Maart-November 
1920, een ander gedurende de maanden Juni en Juli 1921, 
dan een van October 1928-1 Juli 1929 en wanneer men dit 
lijstje beziet komt men vanzeli tot de conclusie, dat een 
behoorlijke behartiging van de belangen van deze gemeente 
door deze herhaalde wisseling van voorzitters, zeer ernstig 
is geremd. 

Ik wijs erop, dat verschillende bestuursambtenaren clan 
ook nadrukkelijk hebben verklaard, dat Bandjermasi n allecn 
kan word'en geholpen wanneer el' een burgemeester wordt 
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(Blaauw, De Hoog.) 
benoemd. Ik uoem hier o.a. een figuur als de heer Hooy
kaas, die in de inleiding van het ter gelegenJleid van het 
vijftienjarig bestaan van de gemeente Bandjermasin uitge
geven gedenkboek in zijn functie van voorzitter van den 
gemeenteraad nadrukkelijk zegt, dat het volstrekt noodig 
is dat er een burgemeester komt. In 1930 werd het zelfde 
desideratum reeds uitgesproken door den heer Dankmeyer 
bij de installatie van den toen voor de eerste lUaal gekozen 
raad. Deze zeide o.a. 

)lBeter dan deze werkzaamheden, die, willen zij goed 
vervuld worden, langzamerhand den geheelen persoon 
van den Voorzitter gaan opeischen, als nevenfunctie op 
te dragen aan den assistent-resident van Bandjermasin, 
is het natuurlijk, het voorzitterschap van nw College in 
handen te leggen van een burgemeester, die in de ver
vulling van deze betrekking een levenstaak zal hebben 
te zien." 

Zoo zijn er nog anderen, bv. Jhr. Van Suchtelen, die een 
tijdlang als voorzitter heeft gefungeerd en die ook betoogt, 
hoe dringend een burgemeester noodig is. 

Ik overweeg daarom de indiening van een amendement in 
dezer voege, dat, in afwijking van den op blz. 5 van het 
ontwerp gegeven tekst, waar staat: "Het ambt van burge
meester wordt vervuld door den bekleeder van het door den 
gouverneur aan te wijzen bestuursambt ", zal worden gele
zen: "Tot 1 Juli 1941 wordt het ambt van burgemeester 
vervuld door den beklccdcr van het dool' den gouverneur 
aan te wijzen bestuursambt H. 

Op deze wijze kom ik de Regeering tegemoet in deze moei
lijke crisisjaren, opdat geen bijzondere kosten komen te 
drukken op het algemeen budget. Ik zou daarmede tegelij
ket,tijd de Regeering eenigermate aan banden willen zien ge
legd en haar een zekere periode van respijt willen gmlllen, 
opdat dan na 1 Juli 1941 een volwaardig burgemeester kan 
worden benoemd voor deze gemeente, die inderdaad dien 
functionaris zoo dringend noodig heeft. 

De heel' Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! Het is U be
kend, dat ik bij meer dan één gelegenheid de figuur van den 
bestuursambtenaar tevens voorzittel' van een locaal ressort, 
derhalve tevens burgemeester, in beschouwing heb genomen 
en nimmer voor die figuur bewondering heb kunnen voelen . 
Ik heb dan ook met zeer veel genoegen vernomen, wat de 
Ileer Van Helsdingen op dit punt naar voren heeft gebracht. 
Ik zou daarbij nog de verzuchting willen uitspreken, dat deze 
steun van den heer Van Helsdingen echter ietwat tardief 
komt. Wanneer men over deze zaak een drie of vier jaar, 
misschien nog langer, geleden, ware begonnen, wu misschien 
de Rcgeering minder snel zijn gekomen met een voorschrift 
zooals dat thans ten aanzien van Bandjermasin is gekozen . 
Dat neemt echter niet weg, dat ik op het oogenblik zeer 
dankbaar ben voor de woorden van den heer Van Helsdingen 
en het spreekt van zelf, dat ik iedere poging in de richting 
van het Vel\krijgen, en dan zoo spoedig mogelijk, van een 
burgemeester voor deze plaats, zal steunen j wat mij betreft, 
behoeft daarmede niet eens tot 1941 gewacht te worden. 

De heel' De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Uiteraard sluit 
ik mij geheel aan bij de woorden van den heer Blaauw en hU 
die van den heer Van Helsdingen. TI, zou de Regeering er 
voorts nog op ",'illen wijzen, dat wij in den laatsten tijd 
hebben ondervonden, hoe telkens en telkens de Regeeriug in 
de buit.engewesten optreedt en aandrang oefent om het B. B. 
een positie te doen innemen, die in het verband van de decen
tralisatie m.i. absoluut înuikend is voor de toekomst en die 
in ieder geval lals niet goed moet worden aangemerh.-t. Ik zon 
de Regeering ervoor willen waarschuwen, op dezen weg niet 
voort te gaan. 'Vij zullen niet meer spreken over de pogin
gen, die telkens van onze z\ide zijn gedaan, om verbetering in 
den toestand te brengen, dat steeds het B. B. op den voorgrond 

(Verboom, Soangkoepon.) 
wordt gesteld, waar men het over decentralisatie heeft, maar 
ik zou de Regeering ernstig willen verzoeken, te dezen accoord 
te gaan met hetgeen door ous is voorgesteld. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou alleen 
een vraag willen stellen. 

Ik vind het betoog van den heel" Van Helsdingen zeel' over
tuigend. Ik zou zeker niet zoover willen gaan als anderen door 
te eisehen, dat er bepaaldelijk altijd (Jen afzonderlijke burge
meester komt, want el' zijn kleine gemeenten, waarvoor dit, 
n&.81' mijn meening, overbodig is. 

(De heel' S 0 eta l' d jo: Zulke gemeenten moet men dan 
maal' opheffen.) 

Bandjermasin echter is inderd'aad een belangrijk eentl'Um en 
zooals de heer Van Helsdingen reeds heeft gezegd, el' z\in tal 
van vraagstukken, die stellig de aanstelling van een burge
meester volkomen wettigen. In dit opzicht ga ik dus met 
het betoog van den heer Van Helsdingen geheel accoord. ]k 
vraag mij eebter af, waarom men hiermede tot 1941 zou moeten 
wachten. Dit beteel{ent in de redeneel'ing van den heC!' Van 
Helsdingen, dat de oplossing van belangrijke vraagstukken 
weder voor 3 jaren wordt verschoven. 

Nu is bet stellig waal', dat wij onder moeilijke omstandig
heden leven, maar dat zij zoo moeilijk zijn, dat wij geen 
burgemeester te Bandjermasin kunnen betalen, lijkt mij toch 
wel wat vèrgaand. Als wij zien, dat wij nog steeds geld heb
ben voor het bouwen van gouverneurspaleizen zou ik zeggen, 
dat voor de aanstelling van een burgemeester veel en veel 
meer aanlejding is. 

Ik ga dus gaarne mede met clen heel' Vnn Helsdingen wnt 
betreft de aanstelling van een burgemeester, llUWl' ik zou 
zeggen, laten wij niet wachten tot 1941, maar trachten op 
kortel'en termijn onzen wenseh doorgevoerd te krijgen. 

De Voorzitter: Hiermede zijn de beraadslagingen over dit 
onderwerp in eersten termijn van de zijde van den Volksraad 
beëindigd. 

Is de Regeeringsgemaehtigde bereid hierop onmiddellijk te 
antwoorden of wenseht hij zich nog even te beraden? 

De heer De Waal, Regeel'ingscommisSRl'is voor de Bestuurs. 
hervorming in algemeenen dienst: Indien het mogelijk is, zou 
ik mij gaarne even willen beraden, Mijnheer de Voorzitter ! 

De Voorzitter: Dan schort ik de behandeling van dit on
derwerp voor eenigen tijd op. 

Aan de orde is de behandeling van twee 
ontwerp~ordonnanties: 
a. tot overdracht van de in de ordonnanties 

e n a I gem een e m a a t reg e I e n van bes t u u r, 
waarvan bij ordonnantie kan worden af
geweken, omschreven bevoegdheden, be
lnoeiïngen en verrichtingen van de hoof
den van gewestelijk bestuur in de ge
westen Sumatra, Borneo en Groote Oost 
aan de residenten aldaar on 

b. tot reg eli n g van deo ver d I' ach t van b e
v 0 e g d h ede 11, be moe i ï n gen e 11 ver l' i c h ti 11-

geil van den Gouverneur-Ceneraal en 
van centrale autoriteiten op de gouver
neurs dan we l op de residenten in het 
gebied waar de bestuurshervol'ming is 
ingevoerd 

(Ond. 194), de ontwerp-ordonnantie stnk 2B 
als gewijzigd bij Nota van 'Vijzigillgen 
(stuk 6) . 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer cle Voorzitter! In het 
Godelegeerdenverslag werd het onjuist geacllt, dat de in ar
tikel 80 van de regeling inzal\C de lnheemsehe rechtspraak 
(Staatsblad 1932 No. 80 ) bedoelde bevoegdheid van den Gou-
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(Soangkoepon.) 
verneur-Generaal in handen van den gouverneur wordt gelegd, 
oo.ngezien daardoor de principieele scheiding tusschen recht
spraak en bestuur te dier zake zal komen te vervallen. Deze 
meening kan ik volkomen onderschrijven, omdat de gouver
neurs van de straks in te stellen gouvernementen toch 
bestuursambtenaren zullen zijn, die zieh steeds d8Jl wel in de 
meeste gevallen solidair verklaren met de andere bestuurs
ambtenaren. De practijk heeft mij juist geleerd, dat een hoo
gere bestuursambtenaar moeilijk de fouten van zijn 
ondergeschikte collega's kan vinden. Wat een lagere bestuurs
ambtenaar zegt, wordt meestal dooreen hoogeren als juist 
erkend. Doeh behalve dat, komt het mij veiliger voor, om het 
verleenen van de daarbij bedoelde machtiging in handen van 
den Landvoogd te doen blijven, omdat hierbij de reehtszekerheid 
van het betrokken gebied veel beter gewaarborgd zal worden; 
immers de Landvoogd kan veel beter, objectiever en meer on
bevooroordeeld over een kwestie beslissen dan de gouverneur
bestuursambtenaar. 

Het moge dan waar zijn, dat de Inheemsche rechtspraak het 
principe van scheiding van bestuur en rechtspraak niet kent, 
de practijk heeft juist volkomen bewezen, hoe noodzakelijk het 
is, om de reehtspmak niet aan bestuursambtenaren toe te 
vertrouwen. 

Daarbij moet men niet vergeten, dat de Inheemsche recht
spraak in den oudcn tijd tevreden heid onder de In heemsche 
bevolking heeft gebl"aeht, in tegenstelling met die van onzen 
tegenwoordigen tijd. Bovendien bestonden bij de Illheemsche 
rechtspraak feitelijk nog andere bruikbare normen en waar
borgen voor de rechtszekerheid van justieiabelell, doch thans 
wordt met deze waarborgen en normen geen rekening gehou
den en ik betwijfel, zelfs, of de hanteerder van de Inheemsche 
rech tsp raak daarvan op de hoogte is. 

Waar het hler geldt, het verleenen van een machtiging tot 
het vaststellen van afwijkende regelingen ten aanzien van de 
Inheemsche rechtspraak voor een 'bepaald gebied in de buiten
gewesten, komt het mij voor, dat de Landvoogd alleen het 
meest aangewezen orgaan is, om deze bevoegdheid in het 
belang der Inheemsche bevolking naar behooren te hanteeren. 

Ik zou daarom der Regeering in overweging willen geven, 
om in artikel 80 van de regeling inzake de Inheemsche 
rechtspJ"aak geen verandering te brengen. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in eersten 
termijn van dit onderwerp, van de zijde van het college, 
beëindigd. 

Is de Regeeringsgemachtigde bereid, dadelijk te antwoor
den! 

De heer De Waal, Regeeringscommissaris voor de bestuurs
hervorming in algemeenen dienst: ltfijnheer de Voorzitter! 
Ik zou gaarne straks hierop antwoorden. 

De Voorzitter: Dan wordt de verdere behandeling van 
het aan de orde zijnde onderwerp tot straks opgeschort. 

Aan de orde is de behandeling van het 
vijfde rapport van de Commiss ie voor 
d e Verzoekschriften, luidende: 

1. Verzoek, gedagteekend Toeban 23 October 1935, van 
Raden Soebianto Hardjohadhitenojo, om benoeming tot klerk. 

Regeeringsbrief van 8 Juni 1936 No. 1166/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen .. · 
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

2. Verzoek, gedagteekend Wiradesa (Pekalongan) 28 
Februari 1935, van Warmad, om pensioen of onderstand c.q. 
restitutie van de door hem betaalde bijdragen voor eigen 
pensioen. 

Regeeringsbrief van 6 Juni 1936 No. 1153/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan adressants wensch is tegemoetgekomen stelt 
de commissie voor ten aanzjen van het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bijlage, hier
van mededeeling te doep. 

3. Verzoek, gedagteekend Tambakagoeng (Kedoe) 26 
Februari 1936, van Partodarmodjo, om pensioen. 

Regeeringsbrief van 8 Juni 1936 No. 1173/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Dé commissie stelt voot' ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Kp. Gamber (Karolanden) 5 
December 1935, van Temen, betreffende zijn aanspraak op 
het ambt van penghoeloe . 

Regeeringsbrief van 28 Augustus 1936 No. 1748/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor 
a. de Regeering in kennis te steDen van de dool' het com

missielid, den heet' Soangkoepol1, gemaakte opmerkingen; 
b. ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 

den dag en adressant, onder toezending van een afschrift 
van genoemden Regeeringsbrief met bijlage, hiervan mede
deeling te doen . 

5. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 30 Januari 1937, van 
J. R. F. Jarman, houdende klachten over het plaatselijk 
Steuncomité te Bandoeng. 

Regeeringsb rief van 25 Mei 1937 No. 1153fB met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden RegeeringsbrieÏ 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

6. Verzoek, gedagteekend Batavia-Centrum 2 Mei 1937, 
van Ch . Chevalier, Olll intrekking van een gouvcrnements· 
besluit. 

Aangezien aan adressant, teneinde intrekking of vermin
dering van de aan zijn gewezen echtgenoote verschu19 igde 
uitkeering te verkrijgen, het normale middel openstaat van 
een verzoek aan den Raad van Justitie krachtens artikel 226 
B. W. en het der commissie uit van adressant zelf ontvangen 
inlichtingen bekend is, dat hij een dergelijk verzoek door 
tusschenkomst van een advocaat en procureur heeft inge
diend stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan 
mededeeling te doen. 

7. Verzoek, gedagteekend Demak 17 October 1936, van 
Raden Soegirwadi, betreffende het hem verleend ontslag als 
tijd. wd. hoofd der regentschapswerken te Demak. . 

Regeeringsbrief van 29 Mei 1937 No. 1189/C heeft op dlt 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, o?der t.oe
zending van een afschrift van genoemden RegeerlDgsbrlef, 
hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Wormerveer 25 Mei 1937, van 
J. Maas, om toekenn ing van pensioen of onderstand. . 

Aangezien de bepalingen inwilliging van het verzoek lllet 
toelaten stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan 
mededeeling te doen. 
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9. Verzoek, gedagteekend Batavia·Centrum 22 Mei 1936, 
van L. A. F. Schefer, om toekenning van verhoogd wacht
geld . 

Regeeringsbrief van 11 October 1937 No. 2203/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adl·essant, onder toe
~ending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeEng te doen. 

10. Verzoek, gedagteekend Madioen 12 November 1937, 
v/:ln Samidjo, on toekenning van onderstand. 

Aangezien de bepalingen zich in het onderhavige geval 
verzetten tegen toekenning van pensioen of onderstand, stelt 
de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan 
tot de orde \·an den dag en adressant hiervan mededeeling 
tc docn. 

11. Verzoek, gcdagtcckend Soekaboemi 30 November 
]937, van Achjadircclja, om herplaatsing in 's Lands dienst 
dan wel om onderstand. 

De commissic stelt, na kennisneming der betrekkelijke 
bescheiden, voor ten aanzien van het verzoek geen tusschen
komst te verleenen en adressant hiervan mededeeling te 
doen . 

12. Vet·zoek, gedagteekend Menggala 22 April 1937 van 
D. Nata Kat'sa q.q. Mohammad Amin inzake een vendu
mandaat. 

Regeeringsbrief van 22 December 1937 No. 2664/A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

Hoewel de wijze, waarop ten opzichte van het indertijd 
aan adressant afgegeven vendu mandaat blijkbaar schuld
ver'gelijking is toegepast, der commissie onregelmatig wi l 
voorkomen, stelt zij voor - in aanmerking genomen dat 
adl'essant sedert overleden is - ten aanzien van het ver
zoekschrift over te gaan tot de orde van den dag en, onder 
toezending van genoemden Regeeringsbrief, hiervan door 
tusschenkomst van het binncnlandsch bestuur mededeeling 
te doen aan adressants erfgenamen. 

13. Verzoek, gedagteekend Meester-Comelis 19 Mei ]937, 
van het comité van remmers en trein bedienden bij de S. S., 
houdende het verzoek om wedertoekenning van het kilo
metel·geld. 

Regeeringsbl"ief van 22 December 1937 No. 2667b/C met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commi s ie stel t voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde ~an den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van neven genoemden Regeerings
brief met bijlage, mededeeling te doen. 

14. Vel·zoek, gedagteekend Bangil 6 Mei 1937 van het 
Bestuur van het Comité Permintaän Perbaikan Gadjih, om 
verhooging va.n de maximum-bezoldiging voor de conduc
teurs 2de klasse bij de S. S. 

Regeel·ingsbrief van 23 December 1937 No. 2676c/C met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De comm issie ste1t voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van nevengenoemden Regeeringsbrief 
met bijlagen , hiervan mededeeling te doen . 

15. Vel·zoek, gedagteekend Langoan 11 Jnni 1925, van 
A. l'iL Tabalnjan, betreffende zijn ontslag. 

De commissie, betreurende dat de h.i. zware straf door de 
Regeering gehandhaafd is, stelt voor ten aanzien van het ver
zoek over te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder 
toezending van een afschrift van op zijn verzoek bet rekking 
hebbende Regeeringsbrieven, hiervan rnededeeling te doen. 

Handelingen. Zittingsjaar ]931-]938. 

16. Verzoek, gedngteekend Kampong Besa!" Aras Kaboe 
1 Mei 1937, van M. Mahjidin, Oedin, Matno .. · e.a. , houdende 
bezwaren tegen vermindering van de door de Senembah 
Maatschappij ter beschikking van de bevolking gestelde 
gronden. 

Regeeringsbrief van 31 December 1937 No. 2737/B heefL 
op dit verzoek betrekking. 

Aangezien de betrokken maatschappij ten behoeve van de 
bevolJring reeds een grooter oppervlakte gronds heeft afge
staan dan waartoe zij contractueel verplicht is en adressan
ten hun bezwaren hebben ingetrokken, stelt de commissie 
voor ten aanzien van het verzoek Over te gaan tot de orde 
van den dag en adressanten, onder toezending van een af
schrift van genoemden Regceringsbrief, hiervan mededee
ling te doen. 

17. Verzoek, gedagteekend Makassar 27 November 1936, 
van '\V. L. Brnggeman, betreffende een benoeming dool' den 
gemeenteraad van Makassar. 

Regeeringsbrief van 4 Januari 1938 No. 14/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier. 
van mededeeJing te doen. 

18. Verzoek, gedagteekend Roeang Dalum 5 September 
1937, van Bahijar bin Hadji Sjamsoeddin, houdende het ver
zoek tot aanleg van wegen in de doesoens del' mal'ga 
Moeara Koeang dan wel VJ'ijstclJing van de bevolking dier 
doesoens van de betaling van afkoopgelden voor den heeren
dienst. 

Regeeringsbrief van 6 Januari 1938 No. 37/B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

Aangezien ten deele aan het verzoek is en zal worden tege· 
moetgekomen, stelt de commissie voor ten aanzien van het 
verzoek over te gaan tot cle orde van den dag en adressant, 
onder toezending van een afschrift van genoemden Regee
ringsbrief, hi ervan mededeeJing te doen. 

19. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 25 Juli 1936, van 
J. G. Jautze, betreffende zijn ontslag. 

Regeeringsbrief van 6 Januari 1938 No. 39a/C met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stel t voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, met 
bijlagen, hiervan mededeeJing te doen. 

20. Verzoek, gedagteekend Tahoena 22 Juli 1937, van 
'\Vilhelmus Pallt, houdende bezwaren tegen een vonnis van 
een Inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 3 Februari 1938 No. 253/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovel' 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een ~fschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeehng te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend Soerakarta 12 December 1930, 
van R. Wirjoprajogo, inzake de vaststelling der slachtbelasting. 

Regeeringsbrieven van 11 Februari 1932 No. 385jB en 12 
April 1938 No. 761jB hebben op dit verzoek betrekking. 

Aangezien bij de ordonnantie van 21 December 1936 (Stbl. 
No. 671 ) een verlaging der slachtbelasting tot stand is geko
men, stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van den Regeeringsbrief van 12 April 1938 
No. 761jB met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 
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22. Verzoek, gedagteekend Madioen 11 Octobe,', van J. -J. 
Emmerling, betreffende zijn ontslag. .. 

Regee ringsbrief van 11 April ]938 No. 752/C met bIJlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek 'Over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant,. onder. toe",,:nding 
van een afschrift van genoemden RegeermgsbrlCf, h,ervan 
medcdceling te doen. 

23. Verzoek !redagteekend Tahoena 14 Juli 1937, van 
H . O. B. Hamel, betreffende het hem verleend ontslag nit zijn 
betrekking van hoofdschrijver bij de Inheemsche rechtbank van 
Tahoena. 

Regeeringsbrief van 12 April 1938 No. 766/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het vel'zoek 'Over te 
"aan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
~an een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen . 

24. Verzoek, gedagteekend Pariaman 15 Mei 1935 jo. van 
16 Juli 1936, van Abdul Rasjid gelar Soetan, om herplaatsmg 
in 's Lands dienst. 

Regeerin gsbrief van 13 April 1938 No. 780/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant,. onde~' toezending 
van een afschrift van genoemden Regeermgsbr,ef, lllervan 
mcdedeeling te doen. 

25. Verzoek, gedagtookend 19 Juni 1937, van Soead, om 
uitkeel'ing van een som gelds. . 

Regeeringsbrief van 16 April 1938 No. 803JC heeft op dl! 
verzoek betrekkin g. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het ve rzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant,' ondc~' toez~nding 
van een a.fschrift van genoemden Regecl'mgsbl'ICf, hiervan 
mededeeling te doen. 

26. Verzoek. gedagteekend Pekalongan 3 Octaber 1937, 
van M. Soedirdjo, om toekennin g van pens ioen. 

Regeerin gsbrief van 28 April ]938 No. 87~C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De comrnissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toc
zendin g van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hi ervan mededeeling te doen. 

27. Verzoek, gedagteekend Koeala Toengkal 30 April 
1936, van T. P. Soeleiman, inzake weigering van een ver
gunning voor invoer van textielgoederen. 

Regeerin gsbrief van 4 Mei 1938 No. 912[B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van bet verzoek over 
te gaan tot de orde vau den dag en adressant, onder toe
zending van ,een afschrift van genoemden Regeel'ingsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

28. Verzoek, gedagteekend Bakoeng 30 September 1937, 
van Am an bin Boedjang, Hadji Madjid en vrouwe Sjamsiab, 
om beschikbaarstelling van gronden. . 

Regeerin gsbrief van 25 Mei 1938 No. 1105[B heeft op dll 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van deu dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeel'ingsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

Uitgezonderd voor de verzoekschrif ten No. 12 en No. 16 
hebben zieh voor het rapport der comm issie geen sprekers 
aangemeld. 

(Soangkoepon. ) 
De conclusies der commissie betreffende de verzoekschriften 

Nos. 1 tlm 11, 13 t/m 15 en 17 t fm 28 worden achtereenvol
gens zouder beraadslaging en zonder hoofdelijke stem ming 
goedgekeurd. 

De Voorzitter : A a n de o r dei s de be ha n del i n g 
van de c on c lu sie o p verzoekschrift No. ]2. 
(Zie HG 223. ) 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter ! Wann cer 
ik de desbetr effende stukken omtrent het bezwaar van den 
heer Mohamad Amin lees, dan moet ik wel tot mijn leedwe
zen constateeren, dat het betrokken Europeesch bestnur in 
de Lampongsche districten te dezen opzichte buiten zij n 
boekje is gegaan, zoowel in zijn positie als bestuursorgaan 
als in die van veryolgingsambtenaal'. 

Mohamad Amin werd ,-cl·dacht in zij n hoedanigheid van 
agent van de Lampongsche Ba nk te ~Ienggala gelden van 
deze bank te hebben verduisterd en daarom werd hii dool' 
den betrokken vervolgingsambtenaar (bestuursambtenaar ) 
te Menggala bij den betrokken IJandraad vervolgd. Dcze 
landraad heeft hem, den verdachten i\1ohamad Amin , evcn
wel onschuldi g geoord ee ld en op dien grond wel'd deze ver
dachte vrijgelaten. H ct dictum van het betrekkelijk vonnis 
luidde: "Ontslag'en yall nll c ,'echtsn'l'yolging", hetgeen dus 
beteekent, dat :àfohalllad Amin geheel onschuldig is. ~'loha
mad Amin is derhalve van elke blaam gezuiverd . 

Iemand, die wegens gebrek aan bewijs is vrij gesproken, 
kan toch nog wel schuldi g zijn, maar hier heeft de rechter 
volkomen geconstateerd, dat de man onschuldig is. 

Hoewel Mohamad Amin dus, volgens de rechterlijke be
sJissing "onschuldig" is, heeft de betrokken vervolgingsamb· 
tenaar toeh opnieuw dezen man voor hetzelfde feit doen 
vervol gen . De betrokken landraad heeft evenwel ten deze een 
vonnis in denzelfden geest g'cslag-en. Volgens het regeerin gs
schrijven van 22 Deccmbel' 1927 ~o . 2664/A is het tweede 
vonnis gebaseerd op het z,g. "non bis in idem" en dit toont 
juist aan, den onwrikbaren wensch van den betrokken ver
volgingsambtenanr om dezen man te doen veroordeelen. Het 
blijkt, dat hij alle middelen heeft te baat genomen, om -
niettegenstaande de onwettigheid van zijn daad - toch dezen 
onschuldigen man te doen veroordeelen, hetgeen de betrok
ken landra ad - al s handhaver van het recht en rechtvaal'
digheid - heeft afgewezen en dezen verdachten Mohamad 
Amin weder als onschuldig ontsla gen heeft van all e rech ts
vervolging. 

Ik begrijp niet waarom de Regeerin g in haar schrijven van 
oordeel is da t de beide vonnissen op zuivere formeele gron
den zijn gebaseerd, vooral wanneer het inderdaad juist is, 
dat Mohamad Amin volgens haar erkend heeft f 1 800 te 
hebben verduisterd. Het is m.i. onaannemelijk dat de betrok
ken landraad dezen verdachte niet veroordeeld heeft, wan
neer deze inderdaad erkend heeft een bedrag ad f 1 800 te 
hebben verduisterd. Men moet verder niet vergeten, dat de 
Landraad een Inlandsche rechtbank is, die niet - ge1\ik re n 
Raad van Justitie - een vonnis op formeele gronden kan 
uitspreken. 

Wanneer de IJandraad bij zijn vonnis uitdrukkelijk heeft 
uitgesproken, dat Mohamad Amin "onschuldig" is,. be!l'rijll 
ik niet, waaraan de Resident der La.mpongsche dlstl'lCten 
en de betrokken gewestelijk secretaris hun recht ontleend 
hebben om toch Mohamad Arrun schuldig te verklaren en 
diens v~ndumandaat aan te houden. 

Ik meen, dat de resident en de gewestelijk secretaris van 
de Lampongsche districten in welke omstandigheden ook. 
niet het recht hebben, om bedoeld ,-endumandaat aan te 
houden, te verzilveren dan wel het bedrag daarvan aan an
deren dan Mohamad Am in over te dragen. 

De betrokken la'l1draad, bij wieu dit stuk tijdens de pre
ventieve inhechtenisstelling van Mohamad Amin gedurende 
RlJ2 maand in bewaring was, deelde deze meening en daarom 
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heeft hij na het uitspreken van zijn vonnis dit venduman
daat aan Mohamad Amin teruggegeven, als zijnde de recht
matige eigenaar ervan. 

Dool' de te lange aanhouding van dit vendllmandaat werd 
dit clool' verjal'ing overeenkomstig fll'tikel 71 del' Compta
biliteitswet getroffen, zooelat (Ut stuk niet meer verzilverd 
lwn worden. Daartoe behoorde dit vend umandaat opnieuw 
door den Directeur van Financiën te worden betaalbaarge
steld en hiervoor heeft Mobamad Amin ele hulp van het be
trokken ComptabiliteitskantooI' te Telokbetong gevraagd en 
verkregen. 

Voor ele ontvangst van dit manelaat ddo. 2ï Augustus 1923 
No. 2599/53 groot f 1061.72 heeft Mohamad Amin een be
wijs verkregen. 

Nu begrijp ik niet, hoe het mogelijk is dit nieuwe vendu
mandaat te verzilveren, zonder kwijting vall den rechtheb
bende, den beer Mobamad Amiu. 

Mohamael Amin heeft steeds gepoogd ziju eigendom terug 
te vCl'kr.Îjgcu, uoch de gezaghebbende organen stotcn zich 
blUkbaar niet aan het leed van dezen man; de dood heeft 
Jl em echter van zijn lijden verlost. 

In verband met mijn vorenstaande beschouwingen ten deze. 
zou ik van de Regeering nog gaarne willen vernemen: 
a. of de dooel van Moh,mad Amin niet een gevolg is gewees1 

vall de hem dool' de gezaghebbende organen aangedane 
1)on1'eeh tvoord igheid JJ ; 

b. oÎ de Regeering geen aanleiding kan vinden om een scha
deloosstelling uit te keeren aan ~iohamad Amin clan wel 
(liens el'facnamell voor diens onn~rdicnde in preventieve 
\,cC!\1\,cn\~s\.e\\ing 'gedtwcnde 8V:~ maand, aungezit.\1l (leze 
l\fohamad .Amin volgens het dictum van het betrekkelijk 
vonnis geheel onschuldig werd be\"ondcn; 

c. op welke wijze het zooeven genoemd venelumandaat op
nieuw betaalbaar is gesteld, te wiens name en dool' wien 
dit vcndllmalldaat bij de verzilvering is gekwiteerd; 

d. sedert wanneel' een Resident en gewestelijk secretaris het 
recht lwbben 0111 een vonnis va n een landraad te desa
voueCl'en. 

In afwachting' Y:-In het Rep.'(,(,I'Îng~fllltwool"d tel' za.ke, mog;e 
ik de comllli~sie iJl ovel'w(>gill~ gen~n. de behanrleling van 
dit verzoek~chl'Îft aan te hOllden. 

De heer De Hoog, Voorzitter der Commissie van de Verzoek
schriften: Mijnheer de Voorzitter! De voorstelling van zaken. 
zooals de heol' Soangkoepon deze zooeven heeft gegeven en 
waartoe hij natuurJijk het volste recht heeft, is cenigszins af
wijkend van hetgeen de Regeel'ing heeft gezegd" De Regeeril~g 
heeft een toelichting van de zaak gegeven en deelt daal"lIl 
mede, dat de betrokkene oorspronkelijk ermee accoord ging, 
dat het vcndumandaa.t wu wm'den verrekend met zijn schuld. 
Door een samenloop van omstandigheden is men er echter toch 
loc o\"cl'gcgnan dezen man te vervolgen. Dit is ook de reden, 
geweest-, wanl'om adressant later ter terechtzitting heeft gezegd, 
chti de admini'1 ,'a!eur ind ertijd beloofd had de zaak niet bij de 
poli! ie te zu llen aangcycn, terwijl dit toch is gedaan; ver
dOl', da,t zijn borgen maar moesten worden aangesproken. Dit 
is toch wel een ücnigszins andere lezing, dan die, welke de heer 
SO<l11gkocpon heeft ,gegeven. De Regeering heeft volgens de 
commissie wel degelijk rekening gehouden met het feit, dat 
hier iets is gedaan, dat niet geheel in orde was. Vandaar dan 
ook, dat dc conclusie van de commissie luidt : 

"Hoewel de wijze, waarop ten opzichte van het indertijd 
aan adressant afgegeven vendumandaat b4ikbaar schuld
vergelijking i toegepast, der commissie onregelmatig wil 
voorkomen, stelt zij voor" - en nu komt het voornaamste. 
l\fijnheer de Voorzi tter - "in aanmerking genomen dat 
adressant sedcrt overleden is - ten aanzien van het ver
zoekschrift over te gaan tot de orde van den dag en, onder 
toezending van genoemden Regeeringsbrief, hiervan dool' 

(Soamgkoepon, Voorz. Comm. Verzoekschriten.) 
tllSSChellkolllst van het binnenlandsch bestuur mededee
liug te doen aan adressants erfgenamen' '. 

Wanneer deze brief in handen komt van de erfgenamen, 
dan kunnen zij nog altijd. wanneel' zij wcnschen op te komen 
tegen een onrechtmatigheid, die zij beweren dat bestaat ten 
aanzien van dat vendu-accept, zich tot den rechter wenden 
om te probeeren de gelden terug te krijgen. 

Dit is het standpunt ,-an de eOl1lmissie en ik geloof. dat 
het zui ver is. 

Natuurlijk heb ih: el' geen bezwaar tegen om, wat in den 
"egel datgene is, wat cle heer Soangkoepon het liefste heeft, 
hetgeen hij gezegd heeft ter kennis van de Regeering te 
brengen. Het lijkt mij echter toe, dat de conclusie van de 
commissie, ook voor de erfgenamen, voldoende is, want zij 
krijgen mededeeling van het gehecle antwoord der Regee
ring. Zij knrulCn ten overvloede daar nog bU krijgen, Ilet
geen de heer Soangkoepon hiel' heeft opgemerkt en dau 
lijkt het mij, dat wij niet verder op eleze zaak behoeven in 
te gaan en haar o~'erigens kunnen laten rusten. 

Ik zou echter nog één opmerking willeu maken. De heer 
Soangkoepon heeft gezegd. dat de man van alle rechts
\"cl'\folging: ontslngen wn8. doch il~ wi' 'llCl'tcgen opmerken. 
dat de Hegeering- uitdt'ukkelljk heeft gezegd . dat dit alleen 
om fOl'llleele redenen geschiedde. Tn werkelijkheid is dus de 
zaak dool' den rechter in het ,geheel niet verder n8..'1r voren 
gebracbt. 

l\fijnheer de Voorzitter! De commissie handhaaft haar 
conclusie ten deze. Zou zij den heer Soangkoepon tel' wille 
z\jn. dan moet dat ~eschiec1cn dool' een aanvulling in dien 
zin. (bt hetgeen de geacht e spreke!' heeft gezegd, tel" kennis 
wordt g-ebl'acht \ 'H Il de HC'g"eeI'Îng Pil de bett'okken erfgena
men. wna"'"an hiel' Rpl'nkc is. 

De beer Soangkoepon: Mijnheet· de Voorzitter! Wanneer 
Moh. Amin wegens verduistering schuldig was bevonden, zou 
hij niet ontslagen z~jn van l'echtsvcl'volging. De rechter heeft 
hem derhalve onschuldig be\-onden. Nu is het mandaat, waar· 
van het bedrag ongeveer f 1 060 is, aan anderen tel' hand 
gesteld, doch niet aan zijn erfgenamen. Dat is toch een eigen
flardige toestand, Deze kwestie is vanaÎ 1936, n.l. sedert 
3 jarenJ aanhangig. :Kaal' mUn meening kan in deze geen 
nieuw~ vordering meer plaat-s hebben ,-an de zijde. van de erf
genamen, want omtrent de zaak is al een uitspraak gedaan dool' 
den rechter. De betrokken land raad heeft al beslist. Er is een 
mandaat door den voorzitter van den land raad, toen lIfoh. Amin 
onschuldig was verk1aal'd, aan hem tel' hand gesteld. Nu vraag 
ik mij af: waarop baseert de betl'Okken resident uu het recht 
om het betrekkelijk bedrag aan een ander te laten uitbetalen. 
Ik 'Taag mij derhalve af. waarom het betrokken mandaat niet 
aan de erfgenam en kan worden teruggegeven. 

'Vanneer mellJ hierbU redeneert, de man is nu eenmaal dood. 
en daarom kunnen wij Cl' niets meel' aan doen, dan is dat 
mijns inziens een Qnjuiste rooenecring. Ik laat thans aan de 
Commissie voor de Verzoekschriften ovcr haar conclusie in 
dit ve"band scherper te stellen. Ik heb hi er mijn bezwaren 
voorgebracht in het belang van deze erfgenamen. 

De heer De Hoog, Voorzittel' Vlln de Com missie voor de 
verzoekschriften: l\iijnheer de Voorzitter! Ik zou nog op een 
paal' punten willen wijzen om daarmede de opmerkingen van 
den heer Soangkoepon tot haar juiste waarde terug te brengen. 
Ik herhaal nogmaals, dat de Regeering hier heeft medegedeeld, 
dat de betrokken persoon op zu ivel' fOl'meele gronden bij von
nis van genoemden landraad van 23 Juni 1926 van alle rechts
vervolging is Qntslagen, wam'hU hem ten onrechte dool' den 
voorzitter vau den landraad dat mandaat in handen is gesteld. 
Dat klinkt dus wel een beetje anders dan de heer Soangkoepon 
bet voorstelt. Doch goed, laten wU den heer Soangkoepon 
en den bctrokken erfgenamen de volle honderd procent recht 
doen. De commissie wil dCl'halve haar conclusie voorloopig 
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(SoangkoepO!D, Voorz. Comm. Verzoekschriften, Dir. 
van Financiën.) 
terugnemen en slechts aan de Regeering nadere inlichtingen 
vragen n. a. v. hetgeen de heer Soangkoepon heeft opgemerkt. 

De heer Soangkoepon: Dank U zeer voor die bereid
willigheid. 

De gewijzigde conclusie, als aangegeven door den Voorzitter 
van de Commissie voor de Verzoekschrif ten, wordt zonder 
hoofdelijke stemming goedgekeurd. 

De Voorzitter : A a n deo I' dei s de be h a n del in g 
van dec 0 n c I u s i e 0 p ver z 0 e k s c h rif tNo. 16. 
(Zie HG 223. ) 

De heer Soangkoepon : Indien men de bezwaren van adres
santen met juistheid wil beoordeelen, moet men hierbij m.i. 
niet aUeen uitgaan van het feit van de door de betrokken 
concessionaresse gezamenlijk aan de Z.g. rajat penoenggoe 
beschikbaar gestelde ,gronden, doch ook van de artikelen 4, 
5, 6, 7, 8 en 9 van de betrekkelijke concessie-akte, bedoeld 
in Bijblad No. 4770. 

De vraag, die hierbij in de allereerste plaats moet worden 
beantwoord, is deze: Heeft de betrokken concessionaresse, 
overeenkomstig de betrekkelijke concessie-acte, aan de recht
hebbcnde rajat penoenggoe individueel het haar toekomende 
gegeven! 

Uit het onderwerpelijk rekest is dit blijkbaar niet geble
ken en uit het Regeeringsschrijven evenmin. 

Ten einde den Volksraad in staat te stellen deze kwestie 
met juistheid te beoordeelen, is de inzage van de betreKKe
lijke concessie-acte dan wel een afschrift daarvan noodig. 

Ik zou daarom de commissie willen voorstellen om eerst 
aan de Regeering inzage te verzoeken van dit stuk, alvorens 
een concJusie te dien aanzien te trekken. 

De heer De Hoog: Voorzitter van de Commissie voor de 
Verzoekschriften: M~nheer de Voorzitter! De commissie 
heeft geen bezwaar, haar conclusie in den door den heel' 
Soangkoepon aangegeven zin te wijzigen. 

De conclusie der commissie, als gewijzigd bij monde van 
den Voorzitter van de commissie, wordt zonder hoofdelijke 
stem. ming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de voo I' t zet tin g 
der bch a n del i n g van deo n t wel' p - 0 r don
nanti e tot samenvoeging van het Lancls
b ed rijf van de Go n ver n e men t sKi n a- e n 
'1' h e eon del' n e m i Tl g t e T jin j i roe a n e n 's L a n d s 
Cao n t c hou c b e d rijf tot één bed I' ij f. (Ond. 170.) 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoord 
in eersten termijn. 

De heer De Bruyn Kops, Directeur van Financiën: Mijnheer 
de Voorzitter! Tel' zake van deze ontwerp-ordonnantie z\}n 
door' den heer Van Helsdingen eenige opmerkingen en desi
derata naar voren gebracht, we1ke ik hier gaarne aanstonds 
zal beantwoorden. 

In de eerste plaats heeft de heer Van Helsdingen inlich
tingen gev raagd nopens de exacte beteekenis van de uit
drukking "vool'deelig saldo der exploitatierekening", voor
komende in artikel 7 der regeling. 

Het geachte lid heeft opgemerkt, dat in vroegere jaren over 
deze uitdrukking wel eens misverstand is ontstaan. Ik wil 
gaArne toegeven, dat dit mogelijk is geweest bij de bedrijven, 
welke niet onder de Indische bedrijven wet zij n gebracht, 
maar ik meen toch, dat de zaken van de lands bed rijven, die 
wèl onder de Indische bedrijvenwet vallen, in dit opzicht 
moeilijk tot misverstand aanleidin g kunnen geven. Immers, 
overeenkomstig artikel 8 van de Indisch e bedrijvenwet wor-

(Directeur van Financiën.) 
den hier bedoeld de voordeelige ",Irli van de exploitatie
rekening, nadat daarop reeds in aftrek zijn gebracht de ni l
keeringen wegens rente en - zie artikel 8 sub e - het be
drag der afschrijving. Ik hoop, dat het geachte lid met deze 
uiteenzetting genoegen kan nemen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Is daar sprake van het 
netto voordeelig saldo') 

In artikel 7 van de ontwerp-ordonnantie staat vermeld: 
"het voordeelig saldo ", maar volgens de Indische bedrijven
wet, artikel 8, worden daarbij berekend aUe uitgaven, die 
geen kapitaalsultgaven zijn, en onder meer onder a: rente, 
en dan, onder e: het bedrag der afschrijving. 

(De heer Van Hel sdi n geIl: Hoe worden die dan 
genoemd bij het voordeelig saldo der exploitatierekening ') 

De rente en afschrijving behooren tot de lasten der exploi
tatie, zoodat, wanneer sprake is van het voordeelig saldo 
der exploitatierekening, die rente en afschrijving daarbij 
bereids in aftrek zijn gebracht. 

In de tweede plaats heeft de heer Van H elsdingen een 
belangrijke opmerking gemaakt met betrekking tot het 
desideratum door hem genit in samenhang met hetgeen in 
het Gedelegeerdenverslag daaromtrent naar' voren is 
gebracht. 

Inderdaad is bij de beantwoording va n dit ver'slag in de 
·Memol'ie ,""n Antwool'd niet ZQozeel' in het oog gesprollgcll , 
dat hier'm ede werd bedoeld een nog verdergaande reser
veering dan reeds zal plaats hebben volgens de gestelde 
bepalingen. Nu blijkt, dat hct geachte lid, de heer Vau 
Helsdingen, boven de 10% van het kapitaal alle winst van 
het voordeelig saldo, daarboven uitgaande, tegoed wil 
schrijven aan den buitengewonen dienst, althan~ wil 
reserveeren. 

Naar de meening der Regeering zou dit toch werkelijk 
veel te ver gaan. Zij acht een onttrekken aan den gewonelI 
dienst van zoo grootc portie van de sU l'pluswins1, 111. 40%, vol
doende, el1 Zij ycstigt el' de ililJlclllcht op, dat dit een con
solidecl'cll is van de reeds bestaande regelingen van de beide 
bedr1jven, die thans worden salnengc\'oegcl. Een verdere ver
zwakking van den gewonen dienst ten deze zou de Regeering 
bepaald onjuist achten, doch, waar dit een onderdeel VOl'mt 
van het meel' algemeene vraagst uk van reservecJ'in gspoJiti ek. 
zal ik dAarovel' op het moment niet veel verder zeggen. Ik 
vestig er alleen de aandacht op, dat blijkens het Gedele
geerdenverslag door nndel'c leden van het geachte College 
zelfs is gesproken van kans op overmatige rcscl'veering in 
het hier gestelde verband. 

Het derde punt van den heer Van Helsdingen betror de 
begrippen verlies-dekking en winst-nivelleerin.g, zooals die in 
de :Memorie van Toelichting zijn gebruikt. Ik geef gaarne toe, 
dat de uitdrukking winst-nivelleering op ziclll'Ä!lf, zoo neerge
schreven, aanleiding kun geven tot dc vragen zooals die door 
het geachte lid zijn gesteld. 'Van nee!' het de bedoeling wart:! 
geweest om de winst-reserve ook aan te wenden voor het uit
keeren aan het land van een bepaald bedrag in tijden van 
verlies, zou het inderdaad noodzakelijk zijn geweest in de 
ordonnantie zelve daaromtrent een bepaling op te nemen, zoo
als die o.a. voorkomt in de aanw\1zingsol'donnantie voor de 
Bangka-tinwinning, uI. dat de winstreserve ter zake kan worden 
aangewend, wanneer in eenig jaar minder dan f 15 milliocn 
uit de exploitatie aan het land zou kunnen worden uitgekeerd. 
Dat is echter bij de onderwerpeliike ordonnan tie bepaaldeliik 
niet de bedoeling. Wel is bedoeld hetgeen is aangegeven in 
art. 8, luidende: 

,,'Vanneer in eenig jaar de exploitatie-rekening een na
deelig saldo uitwijst, wordt aan de winstreserve, zoolang 
deze daartoe toereikend is, een zoodanig bedra.g ontleend, 
als noodig is om dit nadeelig saldo aan te zuiveren." 

Deze kwestie li gt dus meer speciaal op het terrein van 
de verlies-dekkin g. De niveUeel'ing beteekent in dit verband 
dus niet anders dan dat aan de gewone middelen niet meer 
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(Van Helsdingen.) 
kan ten goede komen dan 10% van het te boek staaud kapi· 
taal plus eventueel 60% vau het surplus. Dit is uitsluitend 
de bedoeling van het begrip winstnivelleering, zooals dit in 
de Memorie van Toelichting is gebrnikt. 

(De heer K a u: In den goeden zin dus. 
De ·heer Van Hel sdi n g e u: Men kan het echter beter 

weglaten.) 
Verder betwijfelde de heer Vau Helsdingen het nut van het 

gevolgde systeem om de reserveering van een surplus-winst 
zonder meer te boeken op buitengewoon, zollder dat daaraan 
speciaal verdere financieele regelingen ten grondslag 
worden gelegd. Ik zou daaromtrent in de eerste plaats 
wiUen opmerken, dat in elk geval deze werkwijze medebrengt 
een verlaging van de gewone middelen, hetgeen anders niet 
gebeu rt, <m nis zoodani g sluit dat dus een zekere rem in 
voor de gewone uitgaven . Dit punt moet men naar mijn 
meening zeker niet uit het oog verliezen. 

Voorts heeft geen speciale ui tsplitsing plaats t.a.v. 's lands 
kasmiddelen. Dat is ook volkomen begrijpelijk, lUaar daar
omtrent valt toch op te merken, dat een en ander recht
streeks van invloed is op de positie van de vlottende 
schuld . Overschotten komen terecht onder de algemeene m id
delen in 's lands kas, eu, wanneer die kas sluit met een 
surplus, komt dat ten goede aan de positie van de vlottende 
schuld. Eindigt men over het geheel met een tekort, dan zal 
daarvool' langs den weg van de vlottende schuld bij geleend 
llI oeten worden. Ik meen, dat men zich deze situatie goed 
voor Dogen 1II0et stell en, en men moet begrijpen, dat recht
streekscho aanwijzing op de vlottende schuld toch waarlijk 
geen omsla.chtige procedure kan worden geacht. 

\Vat zou men nu kunnen bereiken met verd ere f inancie
rin gsmaatregelen ' 

Men heeft twee zaken, die in beschouwing zouden kunnen 
worden genom en, n1. vooreerst den wensch vun het geachte 
lid om alles boven de 10% aan den gewoneu di enst te ont
houden en in de tweede plaats het denkbeeld om tot speciale 
fond svorming over te gaan. 

Zooals gczegd komt hct eerste denkbeeld der Regee.ring veel 
te vergun nel VO O I' , en wat betl'eft de fondsvol'm ing, - ik kan 
el" in dit stad ium ni et te diep op ingaan - deze heeft naal' 
mijn vooI'loopi gc mCeIlin g w einig zin, zoolang men nog ni et 
kan eindigen met een nagenoeg sluitenden gewoncn dienst. 
Zooals ik zeide, ik kan er op dit moment niet diep op ingaan: 
het vraagstuk behelst eigenlijk de reeds meermal en door het 
geachte lid in beschouwing genomen reserveerings-poli tiek 
met betrckking tot de bedrijven en de meerdere stabilisatie 
van de Z.g. Ilarmale inkomsten van den lande. 

D it is ecn onclc l'\vc l'p va n verre strekking en, zooals het 
geachte Coll ege ook wel bekend zal zijn, is het ook bij de 
behandeling van de Indische begrooting voor 1938 in de 
'l'weede Kam er aangeroerd. Het onderwerp verdient inde)'. 
elaad gezette, voortgaande aandacht, en dit onderdeel van 
de algemeen€' f inancieele politiek is dan ook reeds een igen 
tUd in el'nstige studie genomen . 

De hee r Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter ! Ik had 
uiteraard niet verwacht, dat ik op de zeer belangrijke pun· 
ten, die 'ik heb aangesneden, bij dit onderwerp van de Regee
ring een afdoend antwoord zou krijgen. Toch meende ik mijn 
opmerkingen nam- voren te moeten brengen, omdat ik ze van 
zoo buitengewone beteekenis acht voor een normale ontwik
keling van het Indische budget. 

De toelichtingen, die de Regeering op mijn infol'matorische 
vragcn heeft gegeven, accepteer ik gaarne. Nu is in elk geval 
kom en vast te staan, dat onder het begrip "voordeeUg saldo" 
moet worden verstaan de nettowinst, zoodat rente en afschrij. 
vi ng moeten worden afgetrokken, 

\Vat bet rcft de tweede opmerking van de Regeering naar 
aanleid ing van hetgeen ik te berde heb gebracht, ik meen, dat 
de . Rcgool'ingsgemachtigdc, vooral ook aan het s lot va n z~jn 

H andelingen. Zittingsj!tur .1 937- .1 938. 

rede, zich minder juist uitdrukt, als hij spreekt van een door 
mij herhaaldel~k bepleite "reserveerings"-polit iek Ik geloof, 
dat mijn opmerkingen niet zoozeer betreffen' een reserveerings
politiek als wel een reserveerings· - en saneerings· - of wel· 
licht beter stabiliseeringspolitiek en dat is niet hetzelfde. 

De Regeering heeft mij voorts een toelichting gegeven van 
het begrip "winstniveUeering". Uit hetgeen de Regeering 
naar voren heeft gebracht, zou ik zeggen, dat het beter ware 
geweest als de Regeering in de Memorie van Toelichting het 
woord niet had gebruikt; dat met het woord "verliesdekking" 
reeds voldoende tot uiting was gebracht, wat de Regeering tot 
ui tdruklring wenscht te brengen. 

De Regeering zegt, dat de voorgestelde regeling van rcser
veering - en nu gebrnik ik het woord opzettelijk in aanslui· 
ting aan hetgeen de Regeering heeft voorgesteld - op zich
zelf reeds beteekent verlaging van de gewone middelen en een 
rem op de gewone uitgaven. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat is natuurlijk zoo en het komt 
de algemeene financieele lalldsposi tie ten goede. 

De Regeering heeft erkend, dat, ""aIlDeer verlies geleden 
word t, de niet-fondsvorming ten gevolge zal moeten hebben, 
dat door vlottende seh uld oE op andere wijzc de tekorten gcdekt 
zullen moeten worden cn tCl'uggcsiOl't zullen moeten worden 
bij de bedl"ijven. Maar llOt gl"oote nadeel, dat ik van deze 
regeling zie, is, dat op deze wij ze de geheele begrootillgs~ 
machinerie weer in actie wordt gesteld. Bij fondsvorming krijgt 
het bedr~f vanzelf een grootere zelfstandigheid. 

Ik had gedacht, dat de Regeering mij zou tegenwerpen, dat 
een fondsvorming, als door mij bedoeld, niet zou gaan wanneer 
de verschillende bed";.j,·cn geen recht spcrsonen zijn geworden. 
De Rcgecring heeft mij dat Jl iet tegcngcworpen en m.i. terecht, 
omdat zulks niet volstrekt noodig is. Als in het ontwerp had 
gestaan, dat de reserves zullen worden illl1lgewend tot VOl'· 

ming van een fonds en dat het reservefonds zou moeten worden 
belegd in landsobligaties, zou hetzelfde bereikt z~n kunnen 
worden als het geval zou ZUil geweest wauneer zij reehtsper· 
sonen zouden zijn gemaakt, 

De Regeering verwijst llRar mijn meermalen gehouden 
pleidooi, Illet voor een "l'esel'veeringspolitiek" maal' voor eon 
"stabiliseeringspolitiek ". Ik erken dat gaarne. Ik hcb met 
genoegen el' kemllS van genome n, dat ook in de rrweedc 
Kamer der Staten-Generaal dit vraagstuk aan de ol'de is 
gesteld en het onderwerp daar in ernstige studie is genomen. 

Het verschil tusschen de l~egeering en m~ is nu dit, dat 
de Regeering meent dat het juiste moment nog uiet is aa n
gebroken, terwijl ik meen, dat het op het oogenblik alleszins 
aanbevelenswaardig is OlTI, nu Cl' op het oogenblik geen g l'oote 
winsten worden gemaakt en e l' nog een marge naar boven te 
krij gen is, j uist een bepaalde hoogte vast te stell en, tot 
waaraan de opbrengsten der verschillende bedrij ven ell 
middelen ten bate komen van den gewoncn dienst, om dan 
het meerdere ten bate te doen kom en vnn den buüengewon en 
dienst, zoodat dit gebruikt kan worden tot aflossing van 
schuld en dergelijke. 

De Voorzitter: Hierm ede is de beraadslaging in tweeden 
termijn vall cle zijde van het co ll ege beëindigd. 

'Venscht de Regeeringsgemachti gde nog te antwool'den1 

De heer De Bruyn Kops, di I'ect~ul' van FÜlanci en: Ik 
dank D, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter : Trhans kan tot stemm ing worden overge· 
gaan, 

Dp ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
min g aangenomen. 

De Voorzitter: A a n d eo l" d ei s 
d e r behande l ing v al! o e 
n a nties: 

de voo l"t zetti ng 
o n t w e r p . 0 r cl 0 n· 
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(Reg. Oomm. Bestuursherv., Soangkoepon.) 
a. tot overdracht van de in de ordonnanties 

en algemeene maatregelen van bestuur, 
waarvan bij ordonnantie kan worden 
af ge wek e u, 0 m s c h l' e ven be v 0 e g d h ede n, 
bemoeiingen en verrichtingen van de 
hoofden van gewestelijk bestuur in de 
gewesten Sumatra, Borneo en Groote 
Oost aan de residenten aldaar en 

b. tot l' e ge l i n g van deo ver d I' a e h t van be
v 0 e g d h ede n, b e moe i i n gen e n vel' I' i c h tin
gen van den Gouverneur-Generaal en 
van c ent r a I e a u tor i t e i ten 0 PI d ego u ver
neurs dan wel op de residenten in het 
geb i e d, w a a I' d e bes t n u I' s her v 0 l' min gis 
ingevoerd; 

(Ond. 1 9 4), de tweede ontwerp-ordonnan
tie als gewijz i gd bij Nota van Wijzigingen 
(s t. 6). 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoord 
in eersten termijn. 

De heer De Waal, Regeeringscommissaris voor de Bestuurs
hervorming in algemeenen dienst: Mijnheer de Voorzitter ! 
Ten aanzien van deze beide ontwerp-ordonna'llties heb ik 
alleen den heer Soangkoepon te beantwoorden, die het woord 
gevoerd heeft ()ver de regeling VItO OP. Tnheem.che recht
spraak en bezwaren heeft geopperd tegen de voorgestelde 
bevoegdheidsoverdracht van den Gouverneur-Generaal op 
den gouverneur. 

In het Gedelegeeroenverelag is betreffende deze kwestie 
erop gewezen, dat deze bevoegdheidsoverdracht in strijd zou 
zijn met het principe van de scheiding van bestuur en recht
spraak, maar dool' de Regeer ing is geantwoord, dat deze 
kwestie hier geheel buiten staat. Bij dit inzicht blijft de Re
geering. 

Een andere opmerking en motiveering van den heer 
Soangkoepon betreft in hoofdzaak zijn vrees, dat de gouverneur 
niet zoo ,onbevooroordeeld zal optreden bij het behandelen 
van dergelijke machtigingen aan den resident om afwijkende 
regelingen vast te stellen. 

(De heer Soa n .g koe pon: De Landvoogd doet het 
veel beter I) 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, dit argument richt zich eigen
lijk, als men het juist zou achben, tegen al dergelijke bevoegd
heidsoverdrachten. De Regeering acht dit argument echter 
uiteraard niet juist. Verder is het moeilijk over deze kwestie 
te discussieeren. Alleen zou ik in herinnering willen brengen, 
dat de bevoegdheid, waarover het nu eigenlijk gaat, niet die 
is om de af\>1ijkende regelingen zelf vast te stellen, \WlJlt die 
bevoegdheid berust bij den resident, maar dat het alleen gaat 
ovcr de vraag, of de bevoegdheid den rcsident machtiging te 
geven tot het maken van afwijkende regelingen op den gou
verneur kan worden overgedragen. De Rcgeering heeft de over
tuiging dat dit zeer wel mogelijk is. 

De heel' Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! De Regee
ring heeft gezegd, dat het niet gaat over het maken van 
afwijkende regelen, maar om het verleellen van de machti
ging daartoe. Juist in verband met den aard en het karakter 
van de rechtspraak zou ik de bevoegheid tot het verleenen 
van de machtiging in handen willen zien van den Landvoogd. 
W'anneer de Regeering echter zegt, dat de gouverneur veel 
betel' die machtiging kan verleen en dan de JJandvoogd, moet 
ik mij daarbij neerleggen, maar ben zelf deze meening toch 
niet toegedaan . Ik zou liever willen, dat artikel 80 bleef 
luiden, zooals het thans luidt. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Zou een beslissing van 
den Landvoogd Uw mond snoeren 1) 

Ik bedoel de beoordeeling der vraag of een machtiging 

(Reg. Oomm. Bestuursherv. Voorzitter, e.a .) 
verleend moet worden, moet blijven, zooals zij thans is. In 
den ouden tijd was de regeling van de Inheemsche recht
spraak in handen gelegd van het hoofd van gewestelijk 
bestuur. Na ampel onderzoek en ampele besprekingen is de 
Regeering tot de conclusie gekomen, dat de bevoegdheid tot 
het geven van een machtiging weer in handen van den 
Landvoogd moest worden gelegd, omdat de Landvoogd betel' 
toezicht zou kunnen uitoefenen op de Inheemsche rechtspraak. 
Waar nu de voorwaarden, die vroeger hiertoe hebben geleid 
ui>lt zijn veranderd, zou ik liever zien dat de bedoelde be
voegdheid aan den Landvoogd bleef, in het belang van de 
rechtspraak. 

De heer De Wa.aJ, Regeeringscommissaris voor de Bestuurs
hervorming in algemeenen dienst: Mijnheer de Voorzitter . 
Ik zou alleen nog willen opmerken, dat deze overdracht 
geheel in het kader valt van de bestuurshervorming, waar
mede gepaard gaat de wenschelijkheid bevoegdheden als deze 
naar den gouverneur over te breugen. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnanties, vervat in de stukken 2 A en 
2 B - die van stuk 2 B als gewijzigd bij Nota van Wijzi
gingen - worden achtm'eenvoJgens zonder hoofdelijke stem
mlllg aangenomen. 

De Voorzitter: De ontwerp-ordonnantie tot instelling van 
de stadsgemeenteraden Padang, Fort de Kock en Bandjer
masin (Ond. 191), ten aanzien wallll'van ook de Regeerings
commissaris voor de Bestuurshervormlng in algemeenen 
dienst va.n anwoord zal dienen, wordt niet nu verder be
handeld, maar eerst straks om 12.15 uur n.m., omdat het 
amendement, dat wellicht zal worden ingediend, wellicht 
verder strekkende gevolgen heeft dan zich oogenschijnlUk 
liet aanzien. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik lViI 
even mededeelen, dat ik hoogstwaarschijnlijk lliet zal over
gaan tot de indiening van een amendement, maar alleen over 
artikel 5 van het desbebreffende ontwerp stemming zal vra
gen. 

De Voorzitter : Dat kan even verstrekkende gevolgen 
hebben. 

Aan de orde is de voortzetting der be
handeling van de ontwerp-ordonnantie 
tot nadere wijziglng en aanvulling van 
de Erf p ach tso l' don na nt i e voo I' de z c I f
bestu r ende l andschappen in de gewesten 
b u i ten J a v a e nMa doe I' a (S t a a t s b I a d 1919 
No. 61). (Ond. 168.) 

De behandeling is gevorderd tot den tweeden termijn van 
de zijde der Regeering. 

De heer Maassen, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter ! Het behoeft wel geen nadere verklaring, dat het 
mij niet mogelijk is 0111 op alle door het geachte lid, den heer 
Soangkoepon, gemaakte détailopmerkillgen volledig in te 
gaan. De heer Soangkoepoll stelt het voor, alsof in 1929 nog 
niet in alle, doch alleen in enkele opzichten overeenstemming 
met de Zelfbesturen zou zijn bereikt. Deze opvatting berust 
echter op een onjuiste lezing van de betreffende passage in 
de Memorie van Toelichting. Daar staat, dat 

"algeheele overeenstemming werd bereikt met betrek
king tot eenige wijzigingen, welke als resultaat van dat 
overleg nog in de Erfpachtsordonnantie zouden zijn aan 
te brengen ." 
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- Instelling van de 

(Maassen, Regeeringsgemacht igde. ) 
De heer Soangkoepou legt hierbij ten omechte den klemtoon 

op het woord "eenige JJ en concludeert daarnit, dat alleen ten 
aanzien van een deel der wijzigingen overeenstemming zou 
zijn bereikt. Deze couclusie is uiteraard onjuist. De Regee. 
ring kan verklaren, dat reeds toentertijd volledige <lvereen· 
stemming met de Zelfbesturen werd bereikt omtrent alle in 
de ordonnantie aan te brengen wijzigingen. 

Omtrent die overeenstemming beeft de heer Soangkoepon 
nog verder opgemerkt, dat zij niet op de juiste wijze zou zijn 
tol stand gekomen, wegens het niet hooren van de rijksgrooten. 
Het spreekt wel van zelf, dat ik als Regeeringsgemachtigde 
bij de behandeling van dit onderwerp op een kwestie als deze 
bezwaarlijk kan ingaan. H et eenige, dat ik nog eens zou willen 
herhalen is, dat met de Zelfbesturen, aan wier bestnan ter 
S. O. IC. toch wel niemand zal willen twijfelen, terzake vol
ledige overeenstemming is bereikt. Ik zou mij in verband hi er
mede wel willen aansluiten bij de in algemeenen zin door den 
hcer De Villeneuve gemaakte opmerking, dat het aangewe
zen schijnt zich bij de bebandeling van dit ontwerp, dat van 
een beperkten opzet is, niet te zeer te verdiepen in zaken van 
zeer verre strekking, zooals de politieke verhouding van het 
land tot de zelfbesturen, dc positie van dc landsgrooten en 
dergclijke. 

Wat betreft het verband tusschen het voorliggende ontwerp 
en een eventueele toekomstige conversie wil het mij voorkomen, 
dat, zoowel in de Memorie van Antwoord als in eersten termijn 
voldoende duidelijk is gesteld, hoe dat verband nu precies 
ligt en dat daaruit kan zijn gebleken, dat b.v. de nadruk 
valt op het treffen van een geleidelijk urgent wordende voor
ziening , '001' Hf/oapende Jandbollwconcessics, waarbij van con
versie dus geen sprake is. 

Met betrekking tot de "eeds eenige malen tcr sprake gcbrachte 
vervanging van den term : "in overleg met", dool' "in ovel'een
stemming met", kan de Rcgccl'ing nog steeds niet inzfen, dat 
men hier nu wCl'keLijk van een verzwakking van de positie van 
de ze!fbesturen zou moeten spreken. Zooals reeds opgemerkt, 
is deze formule gckozen ter wille van dc uniformiteit met die 
vele andere artikeleu van de erfpachtsordonnantie, waarin 
UWJl :; bcyoegdhcuull Zijll opgedl'ltg-cn ~I<lll hel hoofd yun gC\Vl'S-

1C'Ii,jk hc~t Ulll', welke !la LIe tot slandkoming , 'a ll dL'ZC wUzigin
gen, Zonn en o\'ergaan in handen van het zelfbestuur, hetgeen 
neel'komt op een zeol' zeker niet onbelangrijke verruiming van 
bevoegdheden. 

Mijnheer de Voorzittcr! Ziet de Regecring goed, dan is de 
heer Soangkoepon voornamelijk beducht voor een aantasting 
van de belangen van de lnheemsche bevolking. Doch de 
Ucgccl' ing kan wer'kel\jk niet in zien, in hoeverre de totstand
]{Qllli ng van deze ordonnantie zou kunnen leiden tot een 
aantasting of een onvoldoende behartiging van de belangen 
VUil de lnheemsche bcvolkin g . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof hierbij eigenlijk te kunnen 
,"olstaan met een verwijzing naar art. 2 van de hier in behan
deling zijnde crfpachtsordonnantie, waarin staat voorgeschre
ven, dat de toestemming van het hoofd van gewestelijk bestuur, 
die noodig is voor de uitgifte in erfpacht, niet wordt \"erl eend, 
'O.a. wanueer dic uitgifte in strijd zou zijn met de belangen van 
de Inheemschc bcvolking. 

Uit dit artikel blijkt toeh wel 'Overduidelijk, dat voor de 
vrees van den heer Soangkoepon geenerlei grond bestaat. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontweql-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen, onder aanteekening, dat de heer Soangkoepon 
geacllt wil worden tegen te hebben gestemd. 

De Vo'Orzitter : Ik zal thans de vergadering schorsen tot 
kwart over twaalven, waarop alsdan zal worden verder gegaan 
met de behandeling van onderwerp 191, de instelling van de 

(Reg. Oomm. BestuU1"lIherv.) 
stadsgemeenteraden Padang, Fort de Kock en Bandjermasin, 
en ik noodig de leden uit, na schor~ing van de vergadering bij 
een te komen in de commissies ter behandeling van de op den 
rooster aangegeven onderwerpen. 

De vergadering wordt te 10.40 uur v.m. geschorst en te 
12.15 uur n.m. weder hervat. 

De Voorzitter : Aan de oxde i ,s de voortzet
ting der behandeling van de drie ont
werp-ordonnanties tot instelling van de 
stads lgelleenten Padang, Fort de Kock en 
Bandjermasin. (Ond 19:1..) 

De behandeling is gevorderd tot het antwoord der Re
geering in eersten termijn. 

De heer De Waal, Regeeringscommissaris voor de Bestnurs
hervorming in algruneenen dienst : Mijnheer de Voorzitter! 
Door den heer Van Helsdingen is voorgesteld de bepaling in 
de voorliggende ontwerp-ordOlmantie, betreffende de stads
gemeente Bandjû1'ma~in, volgens welke het burgemeestcr
schap zal worden uitgeoefend door eeu bestuursambtenaar, 
slechts te doen gelden tot 1 Juni 1941 cn wel omdat de ge
achte spreker ervan overtuigd is, dat de gemeente Bandjer. 
masill van zoodanig ,gewicht is, dat aanstelling van een buro 
geeestel' noodig is te Mhten. De heeNln Blaauw, De HOClg en 
Verboom zijn hem bijgevallen, doch achtten uitstel van de 
instelling van het bnrgemeeste rschap niet noodlg, waarop de 
heer Van IIelsdingcn te kennen heeft gegeven zlch hierbij Hall 

te sluiten en dus te kunnen volstaan met stemming aan te 
vragen over artikel 5 der ontwCl"]l-ordonnantie. Wordt dit 
artikel verworpen, dan on~breekt immers ue bepaling, die de 
mogelijkheid opent om de functie van btu'gemeester op te 
dragen aan een bestullrsambtenaar. Naar aanleiding hier
van zou ik tweeërlei opmerkingen willen maken . 

De eerste opmerking betreft de praktische bezwaren, tegen 
de nanstelling van cen f1pflrten burgemeestc l' in eens, dus 
zonder tijd van voorbereiding en de andere opmerking-en 
bett·effen de bezwaren tegen de vct'vang-ÎIlg- van den hc
stuu l·sum btcnuar-bul'gcmccstcl' dool' ecn apill'tcn bur'gemeester 
zonde l" meer, dus zooals die vervanging nu voorgebracht is. 

Deze groep bezwaren richt zich ook bepaaldelijk tegen do 
onvoldoende voorbereiding van dit punt. 

De bezwaren van de eerste groep, clus onvoldoendc tijd 
om zich in te stellen op een apul'ten btu·gemeester pel' 1 Juli, 
zijn evident. De Regeering heeft in haar gedachtengang, dat 
811eeB de inpassing in het stelsel der bestuurshel'vorrning van 
de stadsgemeenten aan de orde was, er niet aan gedacht, dat 
bU Lleze gelegenheid de vervtlllg ing' van een assistent-resident
burgemeester dool' een aplH'ten bUI'gemeester, aan dc orde 
zou komen. Daarbij is op deze vervanging in het geheel niet 
gerekend. Ook de gemeentebcgrooting houdt uiteraard geen 
reken in g daarmede, evenmin als de landsbegrooting dit doet. 
Een beslissing van den ordonnantiewetgevCl\ welke direct 
zou ingaan per 1 Juli , zou dus tegenstrijdigheid scheppen 
tusschen de landsbegrooting en dc instellingsordonnantie. Ook 
is nog geen bezoldigingsregeling vastgesteld voor dien burge
meester. 

Uit deze voorbeclden blijkt wcl, dat het praktisch niet 
doenlijk zal zijn er voor te ZOI'gen, dat er op 1 Juli a.s. wcr
kelijk een aparte burgemeester zal zijn . Hiervan uitgaande 
rijst de vraag of het ook iu den gedachtengang van hen, die 
er reeds van overtuigd- zijn, dat Bandjermasin ecn burge
meester behoeft, niet juister is om, conform het oorspronkelijk 
idee van den heer Van Helsdingen} te bep<Jlen, dat het voor
gestelde artikel 5 slechts voor ccn bepaalden termU n zal gelden. 
Die oplossing zou tevens het vOOl·deel hebben, dat de zaaIt 
definitief beslist kan worden, nadat zii goed kan zijn <lver
wogen aan de hand van concrete gegevens. De Regeering 
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(Reg. Comm. Bestuurherv.) 
wijst met klem erop, dat de thrl.m: te nemen beslissing met 
zou berusten op voldoende gegevens en voldoende overwegingen. 

De heer Van Helsdingen heeft ter staving van zijn ziens
wijze of zijn overtuiging alleen gewezen op de meeniug van 
enkele bestuursambtenaren, die het voorzitterschap van den 
gemeenteraad hebben bekleed en voorts op enkele omstan
digheden, die naar zijn meening het burgemeesterSambt in 
Bandjermasin zoo moeilijk maken, dat daarvoor een aparte 
fun ctionaris noodig is. Concrete gegevens zijn echter niet 
kunnen worden geproduceerd, ook door de Regeering niet. 
Ik wijs er verder op, dat de personen op wie de heer Van 
Helsdingen een beroep doet, niet de laatste voórzitters van 
den gemeen teraad zijn geweest. De heeren Dankmeyer en 
Van Snchtelen zijn een tijd geleden voorzitter geweest, de 
heer Hooykaas, de laatste der genoemde voorzitters, is naar 
ik meen in 1934 afgetreden. Geheel van recenten datum zijn 
deze gegevens dus niet. Ik wijs er voorts op, dat instelling 
van een aparte bUl'gemeestersfunctie, vQorZOQvel' is kunnen 
worden nagegaan, door de gemeente zelf tot dus verre nog 
niet als wenseh naar voren is gebracht. 

(De heer K ers ten s: Is dat een argument I) 
Aangezien er dus geen feitelijke gegevens aanwezig zijn, 

zijn er ook geen vergelijkingsmogelijkheden met andere 
stadsgemeenten. De Regeering heeft dergelijke gegevens niet 
doen verzamelen, zooals blijkt nit wat ik zooeven heb gezegd, 
omdat Zij niet voornemens was dergelijke kwesties als waar
over het nu gaat, aan de orde te stellen. De Regeering heeft 
een dri etal ontwerp-ordonnanties voorgebracht, die beoogen 
om drie stadsgemeenten in het stelsel der bestuurshervorming 
in te passen en Zij heeft verder niet de bedoeling gehad wij
zigingen aan te brengen. Even goed als de samenstelling der 
raden heeft Zij de kwestie van den afzonderlijken bnl'gemees
ter buiten beschouwing gelaten. 

In het Gedelegeerdenverslag nu is door sommige leden er 
mede ingestemd, dat de samenstelling der raden buiten be
schouwing bleef, maar voor den aparten burgemeester werd 
dit anders gezien, onder aanvoering van het argument dat 
Bandjermasin hoofdplaats zou worden van het gewest, een 
argument dus, dat eenigermate verband hield met de bestuurs
her vormings-kwestic. De Regeering is daarom even op dit punt 
ingegaan en heeft gezegd, dat naar haar meening de kwestie 
van de hoofdplaats alleen niet de beslissing kon geven. De 
beer Van Helsdingen is nu met het argument gekomen, dat 
Bandjermasin wel belangrijk genoeg is om een aparten bur
gemeester te hebben, maar hiermede is men op een nieuw ter· 
r ein ,gekomen, waarop niet voldoende gegevens ter beschikking 
staan om thans een beslissing te kunnen nemen. 

Niet bezien is ten eerste, welke consequenties de beslissing 
eventueel zou medebrengen ten opzichte van andere stadsge
meenten en ten tweede is niet beschouwd de vraag, hoe in de 
kosten van zulk een burgemeester zou moeten worden voor· 
zien. Er z,in verder ook nog andere bezwaren, die ik zooeven 
al opsomde, met betrekking tot het onmiddellijk instellen van 
df.' functie van den aparten burgemeester. 

Ik zou nog even willen terugkomen op de kwestie, die ik 
reeds hierv66r stelde, en willen vragen welk bezwaar ertegen 
is om, nu toch eeltig uitstel noodzakelijk is, dit zoo lang te 
laten duren dat de zaak aan de hand van feitelijke gegevens 
kan worden beoordeeld. Wordt thans een beslissing geno- . 
men, dan wordt feitelijk geheel incidenteel voor Bandjer
masin beslist, los van de resultaten van vergelijking met 
andere gemeenten, los ook van het kosten vraagstuk. Wat dit 
beteekenen zou, blijkt duidelijk wanneer men zich r ealiseert, 
dat de begrooting van Bandjermasin niet veel hooger is dan 
die van verschillende kleinere gemeenten -op Java; dat b.v. 
Salatiga wel is waar een iets lageren gewonen di enst heeft, 
maar een hoogeren buitengewonen dienst; over het totaal 
genomen zij n de begrootingen der kleinere Java·gemeenten 
ni et veel verschillend van de begrooting van Bandjermasin. 
Verder valt in aanmerkin g te nemen, dat de vier gemeenten 

(Van Helsdingen. ) 
Salatiga, Probolinggo, Pekalongan en Keeliri meer kiezers 
hebben dan Bandjermasin, terwijl het aantal Nederlandsche 
kiezers in Salatiga driemaal zoo groot is als dat in Bandjer
masin. 

Alles bijeengenomen, meent de Regeerin g ernstig te moeten 
raden de ontwerp-ordonnautie ongewijzigd aan te nemen, in 
welk geval ik gaarne wil toezeggen, dat de Regeering de 
vraag, of Bandjermasin een aparten burgemeester moet krij
gen, nog eens in overweging zal nemen, zonder dat daarmede 
wordt kenbaar gemaakt, dat de Regeering dit inderdaad juist 
acht. Er wordt dus niets anders toegezegd dan dat de zaak 
zal worden overwogen . 

Wenscht men op eenigerlei wijze vast te leggen, dat de 
zaak nog nadere overweging vereischt, dan ware, om practische 
moeilijkheden te voorkomen, de voorkeur te geven aan het· 
geen de heer Van Helsdingen oorspronkelijk beoogde name
lijk de indiening van een amendemen t, waarbij wordt vast
gesteld, dat artikel 5 slecllts voor een bepaalden termijn zal 
gelden. De andere oplossing namelijk, dat wordt geëischt, dat 
per 1 Juli a.s. een afzonderlijke burgemeester moet zijn 
benoemd, is, zooals ik meen te hebben aangetoond, onaan
nemelijk. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou mij gaarne even willen beraden. 

De Voorzitter : Dan zal ik de vergadering voor korten tijd 
schorsen. 

De vergadering wordt voor korten tijd geschorst en 
daarna hervat. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! In 
tweeden termijn wil ik in het kort iets zeggen naar aanleiding 
van hetgeen mijn geachte medeleden in eersten t ermijn hebben 
opgemerkt. 

Ik ben verheugd over den steun, dien zij hebben gegeven 
aan de gedachten die ik zooeven heb naar voren gebracht; 
in het bijzonder dank ik de heet'en Blaauw, De Hoog en 
Verboom. 

Tegenover het verwijt, dat de heer Blaauw tot mij richtte, 
dat hij het betreurde, dat ik zoo laat in deze richting steun 
heb verleend aan de decentralisatie in haar verweer tegenover 
het B.B., wil ik stellen, dat ik in heel veel opzicllten de decen
tralisatie heb gesteund, en speciaal de afzonderlijke positie van 
het kantoor voor de Decentrali satie meermalen heb bepleit. 

Overigens acht ik het niet noodzakelijk, dat iedere gemeente 
wordt voorzien van een afzonderl:ijken voorzitter j in dit opzicht 
benader ik meer het standpunt van mijn geacht medelid, den 
heer Verboom. 

Wanneer nu echter de geachte Regeeri ngsgemachtigde, om te 
bewij zen, dat Bandjermasin hehoort tot de kleinere gemeenten, 
een beroep doet op de geringere beteekenis van Bandjermasin, 
stel ik daartegenover, dat Bandjermasin veel meer dan de door 
den geachten Regeeringsgemachtigde genoemde plaatsen te 
maken heeft met groote en moeilijke problemen, die moeten 
worden opgelost en dat het alleen r eeds ui t dien hoofde ge
wenscht zou zijn iemand aan het hoofd van de gemeente te 
stellen, die zich volledig aan d ie taak kan geven. 

Intusschen geef ik toe, dat het oorspronkelijke voorstel 
van mij meer realiteit bezit dan de latere mededeeling, dat 
alleen stemming over artikel 5 zal worden gevraagd. Ik 
onderschrijf, dat er verschillende moeilijkheden zullen rij zen, 
maar of die moeilijkheden wel zoo ernstig zij n als de ge· 
ach te Regeeringsgemachtigde aangaf, betwijfel ik toch. Ik 
wijs er bijv. op, dat de moeilijkheid, dat het practisch niet 
mogelij k zal zij n per 1 Juli a.s. een burgemeester te benoe
men, voor een groot deel ondervangen kan worden dool' 
aanwijzing van den tegenwoordigen , roorzitter van den raad 
van Bandjermasin tot tijdelijk burgemeester. Mij dunkt. 

- dat dan vele van de bezwaren ondervangen zull en zijn en 
dat tegen den tijd , dat de heer Seheuer. di e op het oogenblik 
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de functie waarneemt, vertrekt - ik meen tegen het eind 
van het jaar - de Regeering beter de verschillende ['ege
lingen, die nog getroffen zullen moeten worden, kan hebben 
voorbereid. 

Ik zou gnome vall den geachten Regeeringsgemachtigde op 
deze concrete vraag antwoord willen hebben, voordat ik een 
nadere beslissing neem of ik zonder meer stemming over art. 5 
zal vragen , of zal terugvallen tot mijn oorspronkelijk voorstel 
een zekeren termijn aan de' Regeering te vragen. 

De hee,' Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Rcgeeringsgemachtigde heeft ons zoDe ven de bezwaren geschil
derd die zouden ontstaan wanneer, door stemming ovcr het 
betrekkelijke artikel 5, het artikel als zoodanig zou vervallen. 
Ik zon, aan oen anderen kant, erop willen wijzen, dat, zoolang 
het artikel in de ordonnantie blijft bestaan - en dat zal na
tUtu'lijk gebeuren totdat zij wordt gewijzigd - in de ordon
nantie zal zijn vastgelegd, zooals de heer Van Helsdingen in 
zijn rede in eersten termijn reeds heeft betoogd - dat een af
zonderlijke burgemeestcr voor Bandjermasin onmogelijk is en 
dat het burgemeestersambt krachtens de wet te allen tiide zal 
wordeu vervu ld door een bcstuursambtenaar, waarvan het ambt 
door den gouverneur zal worden aangewezen. Het is juist dit 
laatste dat ik - en met mij blijkbaar vele andere leden in deze 
zaa l - niet gaarne zou zien en aaarom zou ik het in ieder ge
val den plicht van dit college achten, de wettelijk imperatieve 
waarneming van het burgemeestersambt door een door den 
gouverneur aan te wijzen bestuursambtenaar uit de ordan· 
nantie te lUllen. 

\Vanneer art. 5 geschrapt wordt, is zulks een waarneming 
nog te alten tijde mogelijk j dan kan de bcstuursH1nbtcnam' 
wOl'den benoemd tot burgemeester. In deze kan ik de 11100i
lUkheden, die de geachte Regeeringsgemachtigde zooeven heeft 
bekendgesteld ten opzichte van de benoeming van een afzon
derlijken burgemeester voorloopig volkomen deelen. Het is 
natuurlijk niet mogel~k, onmiddellijk na den Ien Juni een 
afzonderlijken burgemeester te doen optreden, maar dat lijkt 
mij ook niet noodig. De Gouverneur-Generaal kan den tegen
woordigen functionaris, die het bestuursambt naast het bur
gemeestersambt vervult, het burgemeesterschap opdragen, op 
dezelfde w~ze als thans bij verschillende kleine gemeenten 
op Java gebeurt. 

In dit verband zou ik een vraag willen stellen, die ook de 
heer Van Helsdingen reeds gesteld heeft: indien dit gebeurt, 
indjen de Gouverneur-Generaal den tegcllwoordigen func
tionaris, den bestuursambtenaar, benoemt, welke consequen
ties zal dit dan hebben! 

Ik zal van het antwoord op deze vraag m\jn standpunt ten 
aanzien van art. 5 der ordonnantie stuk 2 C laten afhangen. 

De Voorzitter: Ik geef tha ns gaarne het woord aan den 
heel' Roet), hoewel deze in eersten termijn niet het woord 
gevoerd heeft, omdat dit geachte lid, in analogie met hetgeen 
de heer Van Helsdingen over de ordonnantie stuk 2 C gezegd 
heeft, een opmerking wil maken ten opzichte van de instel
ling der stadsgemeente Fort de Koek. 

De heel" Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou hier 
gaarne eenzelfde informatie willen vragen als de heer 
131aauw gedaan heeft. Toen de vraag aan de orde kwam, 
of al dan niet art. 5 van de ordonnantie stuk 2 C zou moeten 
blijven bestann of moeten worden ingetrokken, en dit op 
voorstel van den heer Van I-Ielsdingen, dool' stemming zou 
worden uitgemaakt, gingen mijn gedachten ook uit naar 
Fort de Kock. 

Nu weet ik wel dat Fort de Kock minder belangr~k is 
dan Bandjermasin, maar indien art. 6 van de ontwerp
ordonnantie stuk 2 B wordt gehandhaafd, zal voor Fort de 
Kock de bepaling gelden, dat het ambt van burgemeester 
zal worden vervuld door den bekleeder van het door den 
gouverneur aan te wijzen bestuursambt. 

Handelingen. Zittingsjaar 1937-1938. 

(Roep, Reg. Oomm. Bestuursherv.) : 
Nu heb ik mij afgevraagd, hoe, indien die bepaling ook 

voor Fort de Koek komt te vervallen, de toestand dan zal 
worden en dan meen ik, dat het vervallen van die bepaling 
niet zal implieeereIl, dat onmiddellijk de benoeming van een 
afzonderlijken bUl'gemeester zal moeten plaats hebben. Ik 
meen, dat de stadsgemeenteordonnantie voor de buitenge
westen de mogelijkheid opent, dat de Gouvernenr-Generaal 
in dit geval in Fort de Kock, zooals ook in Balldjermasin, 
een burgemeester benoemt, maar dat die burgemeester zeer 
wel de persoon kan zijn, die het ambt van assistent-resident 
of controleur uitoefent. 

Ik meen, dat de bezwaren van den geachten Regeerings
gemachtigde zich speciaal richten op het feit, dat men nn 
op 1 Juli a.S. direct een afzonderlijken burgemeester zou 
moeten benoemen, die geen ander ambt daarnaast bekleedt. 
Ik meen echter, dat de geachte Regeeringsgemachtigde niet 
voldoende aamdacht heeft geschonken aan de bepaling van 
de stadsgemeente-ordonnantie buitengewesten, die, zooals ik 
reeds zeide, indien de betreffende artikelen niet in deze or
donnanties zouden voorkomen, toch den Gouverneur-Generaal 
de gelegenheid geeft den betrokken bestuursambtenaar, met 
name den a~stent-resident of den controleur, tot burgemees
ter te benoemen. In dat geval, mijn geachte medeleden de 
heeren Blaauw en Van Helsdingen hebben hier ook reeds op 
gewezen, zou de voorloopige toestand precies dezelfde blijven. 
De Regeering zou dan de verschilleude gegevens kunnen ver
zamelen, die Zij noodig heeft om te beoordeel en of definitief 
een afz·onderlijke burgemeester zul worden benoemd. Daartoe 
bestaat dan alle gelegenheid en de bezwaren, die de Regee
ring zoo straks heeft uitgemeten, zul len in dnt gevnl buiten 
beschouwing kunnen blijven. 

Ik zou dus de vl'aag aan den Regeeringsgemll chtigde wWen 
stellen, waarvan mijn oordeel afhangt over de eventueele 
schrapping van het betrekkelijke artikel uit de ordonnanties 
voor de gemeenten Fort de Koek en Bandjermasin, of de 
geachte Regeeringsgemachtigde n iet met mij en andere leden 
van meening is, dat ook zonder de betreffende artikelen 5 en 
6 in resp. de ordonnanties voor Bandjermasin en Fort de 
Koek, de Gouverneur-Genera al op grond van de Stadsgemeente
ordO"llnantie buitengewesten de bevoegdheid heeft tot bnrge
meester te benoemen den betrokken bestuursambtenaar, n.l. 
den assistent-resident of den controleur, die dan het ambt van 
burgemeester zal kunnen uitoefenen naast zijn eigcn functie . 
Indien dit laatste het geval zou zijn en de vraag dus in be
vestigenden zin zou kunnen beantwoo'rd worden. zouden de 
betrokken artikelen 5 en 6 in de beide genoemde ordonnanties 
mij niet noodi g lijken en zou de situatie elastischer en gemak
kelijker worden. 

De heer De Waal, Regeeringsco111'missaris voor de Bestuur.
hervorming in algemeenen dienst. Mijnheer de Voorzitter! 
De nadere beschouwingen van de heeren Van Helsdingen, 
Blaauw en Roep komen in zoo verre overeen , dat alle drie 
geaehte sprekers één punt in l1et bijzonder in beschouwing 
hebben genomen, dat ook inderdaad van belang is en waar
omtrent alle misverstand moet worden uitgesloten om te 
komen tot een juiste appl'eciatie van wat geschieden zOUr 
wanneer de artikelen 5 en 6 resp. van de ontwerp-ordonnan
ties voor Bandjermasin en Fort de Koek zouden komen te 
vervallen. 

Ten aanzien van de benoeming van een bestuursambtenaar 
tot burgemeester bestaat een verschil tusschen de stadsge
meente-ordonnantie voor Java en die voor de buitengewest'Ûn. 
Art. 23(2 ) der Stadsgemeente-ordonnantie voor de buiten
gewesten luidt: 

"Bij ordonnantie kan worden bepaald, dat het ambt 
van burgemeester wordt vervuld door den bekleed er van 
een door den gouverneur aan te wijzen bestuursambt. " 

Waar I1U de bedoeling is 0111 zoowel te Bandjermasin als 
te Fort de Kock het burgemeesterschap op te dragen aan den 
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(Reg. Comm. Bestuursherv.) 
betrokken bestuurs_btenaar, zou dit practisch alleen kun
llen zijn de assistent-resident. 

(De heer B I a a uw : Als stelregel dus!) 
Het was de bedoeling dit nu te doen, althans voorloopig, 

zonder vooruit te willen loopen op de ontwikkeling van die 
gemeenten in de toekomst. 

(De heer B I a a uw: Maar U legt een principe vast!) 
De Regeering heeft gemecnd, dat het met het oog op den 

tekst van deze ordonnantie, voor de hand ligt dit in de in
stellingsordonnantie zelf te bepalen, waarmede niet is beoogd 
een principe vast te leggen, want dat lag buiten de geheele 
doelstelling van deze ontwerp-ordonnantie. 

(De heel' Van Hel sdi n gen: Hoe luidt het eerste lid 
ten deze!) 

Het eerste lid van art. 23 Stadsgemeente-ordonnantie Bui
tengewesten luidt: 

"Tot burgemeester kunnen alleen worden benoemd 
mannen, die niet bij onherroepelijk geworden rechterlijke 
uitspraak de beschikking of het beheer over hunne goe
deren hebben verloren of van eenig r echt of eenige be
voegdheid zijn ontzet, noch in staat van faillissement 
vel'keel'en ", 

Mijnheer de Voorzitter! De kwestie wordt dus de volgen
de. Kan de Regeering, zonder dat gebruik gemaakt is door 
den ordonnantie-wetgever van de bevoegdheid bedoeld bij lid 
2, toch een bestuursambtenaar belasten met de functie van 
bUl'gemeester, op gelijke wijze als dat op Java geschied is! 

(De 11eer Roe p: Daal' gaat het over den persoon en in 
deze ontwerp-ordonnantie gaat het over de verbinding van 
die functie aan het ambt.) 

Deze vraag is tot dusverre niet zoo in het bijzonder en 
zoo scherp naar voren gekomen. Vermeend werd, dat het 
voor de hand lag om nu, met het oog op lid 2, deze constructie 
te kiezen. Doch wanneer de interpretatie gevolgd zou wor
den, dat lid 2 niet beteekent, dat iedere aanwijzing van een 
hestuursambtenaar tot burgemeester op deze wijze moet zijn 
voorbereid dool' den ordollnantie.wetgever, dan moet ik toe· 
geven, dat er bij het vervallen van de desbetreffende arti
kelen, waarvan sprake is, voor de Regeel'ing geen bezwaar 
tegen zou bestaan om op den voet van lid 1 den betrokken 
bestuUl'SHmbtenaar te benoemen. 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0: De Regeering be
hoort in deze steeds de volle vrijheid te hebben. 

De heer Roe p: Er blijft hier een verschi l bestaan. 
In het eene geval wordt de persoon bedoeld; krachtens deze 
ontwerp-ordonnantie wordt het burgemeesterschap aan het 
ambt verbonden. 

De heer Van Hel sdi n gen: Praktisch komt de kwestie 
neer op de volgende vraag : Is naast den burgemeester nog 
een assistent-resident noodig of oefent de burgemeester tege
lijkertijd de f tlllctie uit van assistent-resident! Wanneer de 
Regeel'ing den assistent-resident benoemt tot burgemeester, is 
hij dan burgemeester sec, of is hij burgemeester benevens 
assistent-resident' 

De ,heel' Roe p: Beide gevallen zouden kunnen! ) 
Mijnheer de Voorzitter! Gaat men el' van uit, dat, 

wanneer er Igeen toepassing plaats vindt van lid 2 van art. 23 
der Stadsgemeente-ordonnantie Buitengewesten, de Regee
ring toch de vrijheid zal hebben om op den voet van lid 1 
van genoemd art. 23 bestuursambtenaren te belasten met 
het burgermeesterschap en vervalt op deze wijze dus de 
moeilijkheid, dat men op 1 Juli dadelijk een burgemeester 
zou moeten hebben, terwijl daarbij tevens geschapen wordt 
de mogelijkheid om nog een periode te hebben, waarin dit 
vraagstuk nader kan worden overwogen, alvorens terzake een 
definitieve beslissing moet worden genom en - een definitieve 
beslissing, die dan aan den ordonnantie-wetgever zou toe
komen - dan bestaat er in dezen gedaehtengnng bij de 
Regeering geen overwegend bezwaar tegen het vervallen van 
het bedoelde lid. Met dien verstande dat de Regeering wel 

(Voorzitter, Van Helsdingen, Roep.) 
prijs stelt op een uitspraak van het College in deze kwestie, 
aangezien die dan tevena zou kunnen worden geacht te 
impliceeren, dat deze redeneering daarmede aanvaard is. 

De Voorzitter : Het regeeringsantwoord komt derhalve 
hierop neer, dat, wanneer de Volksraad bij stemming, zoowel 
omtrent de ontwerp-ordonnantie ten aanzien van Fort de 
Koek als omtrent die, betreffende Bandjermasin, resp. de 
artikelen 6 en 5 verwerpt, de Regeering daaruit zal lezen de 
inatemming van den Volksraad met het standpunt, dat Zij 
toch de vrijheid heeft om een bepaald persoon te belasten 
met het burgemeesterschap naast zijn reeds bekleede functiën. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Na de 
zooeven door den geachten Regeel'ingsgemachti gde gegeven 
toelichting, zou ik deze uitspraak van den Volksraad niet 
willen uitlokken, omdat dan zeker niet bereikt wordt dat
gene, wat ik wensch te bereiken. Dan kom ik liever terug 
op mijn oorspa'onkelijk voorstel, dat dus tot 1 Januari 1940 
en niet zooals ik eerst voorstelde tot 1941, het ambt van 
burgemeester wordt vervuld dool' een dool' den gottverneur 
a.an te wijzen bestuursambtenaar, en dat niet tegelijkertijd 
de Regeering verplicht zal zijn een volwaardig burgemeester 
die dus voor de volle 100% zijn persoon en werkkracht ?al 
kunnen geven, aan te stellen. 

Volgen wij de uitlegging van de Regeering, dan zijn wij 
eigenlijk nog minder ver, want dan heeft de Regeering voort
durend, tot in lengte van dagen, den tijd om deze functie te 
doen bekleeden door een assistent-resident en zou dns in het 

. geheel niet bereikt worden, wat ik wenseh, dat althans voor 
Bandjermasin zoo spoedig als doenlijk is, een burgemeester 
wordt benoemd. 

Ik zal dus geen stemming vragen over artikel 5, maal' hoop 
een amendement in te dienen over artikel 5, speciaal betref
fende de ordomtantie voor Bandjermasin. Over Fort de Koek 
kan ik te weinig oordeelen cn ik durf daaromtrent dus minder 
goed een voorstel te doen. Ik zou dus willen voorstellen het bur
gemeestersambt te Bandjermasin tot 1 Januari 1940 nog te doen 
bekleeden door een door den gouverneur aan te wijzen amb
tenaar en geef dan de Regeering tijd de zaak te onderzoeken, 
maar dan is tegelijkertijd een grens gesteld aan deze dubbel
slachtige rcgeling. 

De Voorzitter: Uit de indiening van het amendement zou 
dns de Regeering wensehen op te maken, dat - mocht het 
amendement worden aangenomen - de Volksraad instemt met 
de opvatting, dat tot den in het amendement te noemen datum, 
de Regeering de gelegenheid beeft iemand persoonlijk aan te 
wijzen ter bezetting van het ambt van burgemeester naast het 
dool' hem te bekleed en bestuursambt. 

De beer Roep: Mijnheer de Voorzitter! El' hee~scht hier 
eenige verwarring, die ik gaarne zou willen ophelderen. De 
bevoegdheid om te Fort de Koek, Bandjermasin of waal' ook 
in de buitengewesten een bepaalden persoon tot burgemees
ter aan te wijzen naast de uitoefening van het ambt van bv. 
assistent-resident, vloeit voort uit de bevoegdheden, die 
de Regeering kan putten uit artikel 23, lid 1, van 
de stadsgemeenteorclonnan1.Ïe-buitengewesten. Ik wil hier
mede aantooneu, dat indien de heer Van Helsd ingen kom t 
met zijn amendement om artikel 5 van de ontwerp-'Ol'donnan
tie betreffende Bandjermasin aan te vullen met de beper
king, dat een en ander zal gelden tot 1940, zulks niet insluit, 
dat lla 1940 of 1941 in Bandjermasin een volwaardig burge
meester moet worden benoemd. Dat kan de Regeering na
tuurlijk doen, maar ook na wijziging of aanvulling, zooals 
door den heer Van H elsdingen bedoeld, kan de Regeering 
na 1940 gebruik maken van de eerste alinea van artikel 23 
van de stadsgemeenteordonnantie-buitengewesten, om een 
persoon te benoemen tot burgemeester, die naast de uitoefe-
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ning van het burgemeestersambt de functie van assistent
resident vervult. Wat de heer Van Helsdingen beoog~ zal 
hem niet geven een volwaardige vervulling van zijn wenseh ; 
ik voor mij deel dien wensch niet, doch dat is een andere 
kwestie. 

Ik heb alleen even, voorzoover ik dat inzie, de staats
rechtelijke beteekenis van dit betrokken artikel van de 
stadsgemeenteordonna ntie-buitengewesten willen bel ichten. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Als ik even in 
derde instantie een enkel woord mag zeggen, dan kan dit 
wellicht voorkomen, dat de heer Vau Helsdiugen een amen
dement indient, tel'wijl het mijns inziens hier niet op zijn 
plaats is. Ik ondersteun het betoog van den heer Roep, dat 
inderdaad de Regeering te allen tijde de bevoegdheid heeft 
om het ambt van burgemeester op te dragen aan een waa r
nemer van dit burgemeesterschap. 

We kellnen op Java ook overal volwaardige burgemeesters. 
El' is geen enkele gemeente, waarvan het burgemeester
schap automatisch verbonden is aan het ambt van bestuurs
ambtrl1afll'. Nict1'cmin kennen wij ook hier de figutll' van 
bUl'gCJlL Cestcl'-tcvens assistent-l'esident, enz. 

Dat zelfde zal zich vermoedelijk in de buitengewesten voor· 
doen. Dit kall niet dool' de ordonnantie zelf worden voorkomen, 
maal' wat de heel' Van Helsdingen eventueel wel zou kunnen 
doen, is: een motie indienen, waarin de wenschelijkheid wordt 
uitgesp r'ol(cn - die eventueel door het College zal worden 
gedeold - dat "anaf Januari 1940 of 1941 het burgemeester
schap niet meol' zat worden opgedragen aan een bestuurs
ambtellaar, doch dool' een afzonderlijken functionaris zal 
wordell uit geoefend. Ik g<lloof, dat op deze wij ze de zuiverste 
stemming zal worden verkregen met daardoor de mogelijk
heid tot afstemming van de betrokken artikelen 5 en 6 
respectievelijk stukken 2B en 2C zonder amendeering. 

De Voorzitter: Het lijkt mij het best, den leden gelegenheid 
te g'evcn om te overwegen of een amendement al dan niet zal 
worden ingediend. 

Dc vcrgadering wordt voor korten tijd geschorst en daarna 
hCt'vnL 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voo'l.'zitter! Ik 
knn mij met de uitleggin g niet geheel verecnigen. Ik meen, 
dat de stadsgemeente-ordonnantie buitengewesten, het bLU'
gcmecstCl'schap instellende, heeft verondersteld, dat de 
fnlH'tie' zo u zijn ocn fu ndje, die dE'n perXQon yolkomcn in 
beslag neemt en dat artikel 23 hl zijn eerste lid aangeeft 
de verschill ende eischen die aan een dergelijken functiona
ris moeten worden gestel d en dat het tweede l id van het 
artikel de mogelijkllCid opent voor den Gouverneur-Oenel'aal 
om 1n afwijking van geest en strekking van de stadsgemeente
ordonnanti e bu itengewesten tijdelijk een combinatie moge
lijk te mal\lm lusschen de bestullrs- en de burgemeestersfunetie. 

Ik meen, dat dit de meest redelijke verklaring- is . 
,Vaal' het mij intussehen niet juist lijkt op cle laatste 

vCI'g'adcl'hl g van dit zittingsjaa r de kwestie te gaan uitkno
belen, te moor, waur de ordonnantie op de stadsgemeente
raden in de buitengewesten niet aan de orde is, is het heel 
moeilijk, Ill,jn oorspronkelijk voorste l te handhaven. Ik denk 
dan ook verdor geen voorstel in te dienen. 

Anderen zullen wellicht de artikelen 5 en 6 der betrokken 
ordonnanties in stemming gebracht willen zien, ik had de 
voorkeur gegeven aan amendeering, zooals ik had voorgesteld, 
maal' nu dit op dit Inte uur van den dag all erlei moeilijk
heden met zich brengt, stel ik mij \'oor, bij den Volksraad 
een motie in te dien en - we1ke ik nu niet formu leeren zal 
- die ik gaarne in de volgende zitting van den Volksraad 
in behandeling zou zien genomen. 

(Voorzitter , Roep, e.a. ) 
De Voorzitter : Daartegen bestaat geen bezwaar, indien 

de motie die wij, naar ik hoop, spoedig zullen ontvangen, bij 
den betrekkelijken begrootingspost zal worden behandeld. 

Thans kan tot stemming worden overgegaan. 

De artikelen van de ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 
2 A en deze ontwerp-ordonnantie in haal' geheel worden 
achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzit ter : Wij kunnen thans overgaan tot de stem
ming over de ontwerp-ordonnantie, vervat in stule. 2 B en 
betrekking hebbende op de instelling van de stadsgemeente 
Fort de Koek. 

De artikelen 1 t/m 5 worden achtereenvolgens zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo I' dei s des tem min g 
o vel' art i keI 6. 

Ik geef gelegenheid tot stemmotiveering. De bedoeling is, 
tenzij men bij de stemmotiveering duidelijk van het tegendeel 
doet blijken, dat men door tegen dit artikel te stemmen blijk 
geeft de meening vall den heel' Roep te deelen, dat de Re
geering, ook wanneer art. 6 niet in de ordonnantie wordt op
genomen, toch de bevoegdheid heeft aan een bepaalden per
soon het burgemeestersambt op te dragen, naast zijn bestuurs
functie, zooals dit ook op Java gebeurt. 

De heer Roep : Mijnheer de Vool·zitter! Ik za l tegen art. 6 
stemmen, omdat hiermede definitief een bepaald best uurs
ambt gebonden wordt aan de uitoefening van het burgemees
tersambt te Fort de Koek. Ik zou die situatie gaarne wat elas
tischer hebben. Ik meen, dat wanneer art. 6 van de ordonnantie 
vel'valt de Gouverneur-Generaal niettemin bevoegd is, een be
paalden bestuursambtenaar te belasten met de ui toefening van 
het burgemeestersambt te Fort de Koek. 

Ik wil daaraan van mijn kant nog wel bijvoegen, dat ik er 
onder de tegenwoordige omstandigheden niet het minste be
zwaar tegen heb dat inderdaad de Gouverneur-Generaal een 
bepaalden bestuursambtenaar vool'loopig met de uitoefening 
vfln de f unctie van burgemeester van Fort de Koek belast. 

De heel' Thamrin: Mijnheer de Vool·zitter! Het is voor 
mij wel moeil ijk, in deze een beslissin.g te nemen, omdat ik 
met den heer Van IIelsdingen van meening ben, dat art. 23(1) 
der Stadsgemeente-ordonnantie Buitengewesten min of meer 
de vc reischten opsomt, clie VOO I' de vervulling van het bur
gemeestersambt moeten gelden en de Gouverneur-Generaal 
daarcloor eigenlijk niet de bevoegdheid heeft een bestuurs
ambtena.ar tot burgemeeste r te benoemen. 

De Voorzitter: Dan kunt U eventueel Uw stem uitbrengen 
tegen artikel 6, mam' overigens vrijblijvend ten aanzien van 
het vraagstuk, dat daarnaast aan de orde is gesteld. 

De heel' De Villeneuve: Wanneer ik zoo dadelijk za.! tegen
stemmen, ga ik er van uit, dat wordt aangenomen, dat ik 
instem met de interpretati e, welke van al't. 23 lid 1 van de 
Stadsgemeente-ordonnantie buitengewesten door den heer 
Roep 1S gegeven. Verder behoef ik mijn stem niet te moti
veeren. 

De heer Thamrin: In elk geval zal ik, Mijnheer de Voor
zitter, tegen art. 6 stemmen, los van de door den heer Roep 
gegeven interpretatie. 

De Voorzitter: 1'h<1l1s kun tot stemm ing worden overge. 
gaan. 

Artikel 6 wordt in stemming gebracht en verworpen met 
14 stemmen te gen. 
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(Voorzitter. ) 
Te gen stemmen de heeren : Verboom, Blaauw, Thamrin, 

Wiwoho, Kartowisastro, Roep, Van Baaien, Kan, Sosrohadi· 
koesoemo, Soetardjo, Kerstens, De Villeneuve, Soangkoepon 
en de Voorzitter. 

De artikelen 7 en 8, vernummerd tot 6 en 7, worden achter
ecnvolgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Hoewel er tijdens de beraadslagingen van 
heden in de ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 2 B, een 
wijziging is aangebracht, stel ik comorm art. 60, juncto art. 
103, van het Reglement van Orde voor, haar niettemin thans 
in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie, stuk 2 B, als tijdens de behandeling 
gewijzigd, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Wij kunnen thans overgaan tot de stemming 
over de ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 2 C, betrekking 
hebbende op de instelling der stadsgemeente Bandjermasin. 

De artikelen 1 tlm 4 worden achtereenvolgens zonder hoof
delijke stemming aangenomen . 

De Voorzitter: A a n deo r dei s des tem min g 
over artikel 5. 

Mag ik aannemen, dat dit artikel kan worden beschouwd 
als te zijn verworpen met dezelfde stemmen tegen als het 
artikel 6 van de ontwerp-ordonnantie, vervat in stnk 2 B! 

Daartoe wordt beslotcn. 

De artikelen 6 en 7, vernummerd tot 5 en 6, worden 
achte.eenvolgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Hoewel er tijdens de beraadslagingen van 
heden ook in de ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 2 C, 
een wijziging is aangebracht, stel ik conform art. 60, juncto 
art. 103, van het Reglement van Orde voor, haar niettemin 
thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie, stuk 2 C, als tijdens de behan
deling gewijzigd, wordt zonder hoofdelijke stemming aan
genomen. 

De Voorzitter: Ik sluit thans de laatste vergadering 
van het College van Gedelegecrden van het zittingsjaar 1937-
1938. (1.07 uur n.m. ) 


